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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordisk kollegium for vildtforskning (NKV):

En sam let økologisk oversig t o ver G rønlandssæ len  forefindes ikke. H er
til kan fø jes, at d e r b landt de fo rskere , der har fo re taget undersøgelser over 
a rten , ikke e r enighed om , hvad d e r e r  baggrunden for den ubalance, der 
har ført til sidste års betydelige sæ linvasion, isæ r langs norske kyster.

G rundlæ ggende synes der im idlertid  ikke at væ re tvivl om , at der er 
o pståe t ubalance m ellem  bestandens stø rrelse  og det foreliggende føde
grundlag. D ette  kan im idlertid  sky ldes flere forskellige grunde, evt. en 
kom bination  a f to  eller flere a f  d isse. Som  de væ sentligste m uligheder kan 
næ vnes:
1. O verbeskatn ing  a f fødegrundlaget
2. R educeret udny tte lse  af sæ lbestanden
3. N aturlige svingninger i bestandsn iveauet.

O verbeska tn ing  a f  fø d eg ru n d la g e t

M ange andre end sæ ler og fiskere  skal leve a f de fiskebestande, der 
findes i N o rda tlan ten . D ette  gæ lder b l.a . en lang ræ kke fuglearter og 
havpattedy r. H ertil kom m er de b landt fiskene grundlæ ggende fødekæ der. 
Sam m enholdes den udvikling, d e r har fundet sted  i den erhvervsm æ ssige 
udnytte lse  a f  fiskebestandene , m ed de m eget betydelige problem er, der er 
iagttaget specielt b land t alkefugle, kan det ikke udelukkes, at m enneskelig  
udnytte lse  a f  fiskene kan have nået et n iveau, der m edfører en stærk 
reduktion a f andre a rte rs  livsgrundlag.
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R educeret udnytte lse  a f  sæ lbestanden

De senere års m egen om tale a f  den m åde, sæ lunger udnyttes på, har ikke 
alene m edført, at ungerne i store  om råder ikke læ ngere gøres til genstand 
for slagtning, m en også a t skind a f voksne sæ ler ikke længere har sin 
oprindelige væ rdi. D et kan ikke fo rven tes, at alm indelige m ennesker skal 
kunne skelne m ellem  p rod uk te r, der h idhører fra forskellige a ldersgrupper 
og forskellige fo rm er for jag tlig  udny tte lse . En betydelig  bestandsstigning 
som  en følge a f  m indsket udny tte lse  e r  således en realistisk  m ulighed. Selv 
om  alle bestande på læ ngere sigt an talsm æ ssigt vil indstille sig på det, 
fødegrundlaget betinger, m å det fo rven tes, at store  dy r som  grøn landssæ 
ler ikke kan finde en naturlig  balance i forhold til fødegrundlaget på kort 
tid.

Biologisk set kan sæ lbestande naturligt gøres til genstand for udnyttelse 
a f  et be tandsoverskud  på linie m ed de fleste andre arter. Så længe udbyttet 
plus andre dødsårsager ikke overstiger a rtens fo rm eringskapacite t, vil en 
jagtlig  udny tte lse  ikke væ re a f betydning, m en sker der pludselige æ nd
ringer i udny tte lsesg raden , kan det resu ltere  i en m idlertidig og pludselig 
bestandsforøgelse . U nder sådanne pludseligt æ ndrede forhold vil der først 
påny blive balance m ellem  bestandsstø rre lse  og fødegrundlag, når fak to rer 
som dødelighed på grund a f sult, øget parasitbe lastn ing  og ev t. nedsat 
form eringsrate  som  følge a f dårligere kondition gør sig gæ ldende.

N aturlige svingninger i bestandsn iveaue t

H os m ange v ild tarter fo rekom m er naturlige svingninger i bestandens 
størrelse . D ette  gæ lder såvel b y tted y r som  rovdyr, og det kan væ re en 
m edvirkende årsag  til periodiske ubalancer.

F o r N K V  vil det væ re naturligt at pege på  behovet for øget v iden, ikke 
alene om  bestanden  a f G rønlandssæ l m en om  hele det nordatlantiske 

økosystem .
Sam tidig er det for N K V  naturlig t a t pege på, at der bø r skabes fo rståe l

se for, at sæ lbestandene e r et naturgode, d e r bør bevares , og at der 
sam tidig e r  tale om en n a tu rresso u rce , d e r brugt på den rigtige m åde kan 
give et væ rdifuldt næ ringsgrundlag. D ette  sidste e r  dog ikke blot et biolo
gisk spørgsm ål. E tiske og fø lelsesm æ ssige prob lem er spiller en betydelig 
rolle og vil ofte ikke væ re i overensstem m else  m ed det biologiske syns
punkt angående udny tte lse  af bestanden  a f G rønlandssæ l. Sådanne proble
m er vil e fter vo res opfatte lse  kun kunne løses gennem  et nøgternt op lys
ningsarbejde.

K alø, den 31. juli 1987

H elm uth  S trandgaard  
Formand
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D a n m a r k

Fiskerim inisteriet:

På baggrund a f p rob lem erne m ed sæ linvasionen ved de norske kyster er 
d er i N ord isk  R åd frem sat m edlem sforslag  om  a t gennem føre en in tensive
ret forskning om kring og kortlæ gning a f sæ lbestande i de nordlige havom 
råder m ed hem blik på at genskabe m ulighed fo r at drive sæ lfangst.

F iskerim in isterie t finder det i den anledning væ sentligt a t bem æ rke, at 
sæ lproblem atikken  m å ses i et b red t økologisk sam m enhæ ng, og at de 
sæ ler der e r  tale om  ikke alene ved rø re r de nord iske lande, m en også andre 
nordatlan tiske  sta ter.

I den forbindelse  skal d e r peges på, at der a llerede ek sis te re r et sam ar
bejde også p å  forskn ingssiden  vedrø rende hav p a tted y r inden for ram m erne 
a f det in ternationale  havforskn ingsråd  (IC ES).

F o r så  v id t der e r  behov fo r en  s tø rre  viden om  sæ ler ses det derfor m est 
hensig tsm æ ssigt, at der inden for ram m en a f IC E S gennem føres en u nder
søgelse a f  prob lem erne.

K øbenhavn , den 21. august 1987

P. m. v.

E. b.

Erik H aarh  
Fuldmægtig

L andsstyreom rådet for F iskeri og Industri:

F ra  g røn landsk  side har m an gennem  de senes te  å r  forsøgt at henlede 
opm æ rksom heden  på, at de trad itionelle  fangererhverv  i G rønland har 
væ ret hård t ram t a f  den  in ternationale  kam pagne m od brug a f sæ lskind. 
B efolkningen i G rønland  har altid høstet a f  have ts resso u rcer også voksne 
sæ ler.

G rønlands H jem m esty re  m ener at der e r  et på træ ngende behov for 
forskning i sæ lernes økologi, herunder specielt sam m enhæ ngen mellem 
sæ lbestandene og fiskebestandene. D enne opgave vil k ræ ve in ternationalt 
sam arbejde, og G rønlands H jem m estyre  finder at et nordisk  sam arbejde på 
dette  om råde er specielt velegnet. D ette  kunne bl. a. føre til, at m an fik en 
sam let frem stilling a f sæ lernes situation  i hele no rden  både i den B otniske 
bugt, Ø ste rsøen , N ordsøen . B aren tshavet og ved Ø st og V estgrønland.

G rønland H jem m esty re  kan på  denne baggrund varm t anbefale a t N o r

t i  -A793/S Supplement
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disk Råd henstiller til N ord isk  M in isterråd , at denne sag p rio riteres på 
budgette t fo r de kom m ende år.

N uuk , den 20. august 1987

M oses Olsen
Jørgen S. Søndergaard

D anm arks N aturfredningsforening:

U dgangspunktet fo r forslaget er en opståe t ubalance mellem størrelsen  
a f sæ lpopulation  og popu lationens fødegrundlag. D et an føres, at sæ lerne 
træ k k er sydover langs no rskekysten  på  jag t efter føde og i den forbindelse 
an re tte r  skader for fiskerierhvervet.

G rønlandssæ len  er genstand  fo r en kvo tereguleret fangst, som  angives 
siden 1982 ikke at væ re u d ny tte t fuldt ud. G røndlandssæ lens fødegrundlag 
e r hovedsagelig  fiskearten  lodden. L oddebestandens stø rrelse  er således 
afgørende fo r grønlandssæ lens eksistens. L odden  er ikke belagt m ed fiske
rim æssig kvote  bl. a. a f  hensyn  til fæ ringefangsten a f denne fiskeart.

D en fri fangst på  lodde bev irker, at denne fiskeart ikke har mulighed for 
bestandsforøgelse , snarere  tvæ rtim od. Set i relation  til den beregnede  
tilvæ kst a f  g røn landssæ ler kan de tte  væ re m edvirkende til at skabe de 
alvorlige m isforhold m ellem  fødeudbud  og antal konsum enter g røn lands
sæ ler. B alancen i den økologiske fødekæ de e r brudt.

U dfra de tte  skal foreningen anbefale pkt. 1 i N ord isk  R åds rekom m enda
tion overfor N ord isk  M in isterråd  og pk t. 2 anbefale, at der genskabes og 
arbejdes fo r den nødvendige økologiske balance for sæ lerne i om rådet.

K øbenhavn , den 7. ju li 1987

P. f.  V.

H anne S igne Olsen

D anm arks H avfiskeriforening:

D anm arks H avfiskeriforening e r a f  den opfa tte lse , at den sto re  invasion 
a f  sæ ler langs hele no rskekysten  er en sto r trusse l, ikke m indst fo r de 
norske fiskeres erhvervsudøvelse , og foreningen kan derfor fuldt ud stø tte  
det frem satte  forslag om  a t træ ffe fo ransta ltn inger til genåbning a f m ulighe
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d er for at d rive sæ lfangst, så den økologiske balancen genskabes m ellem  
bestanden  a f  fisk og sæ ler.

E sbjerg, den 28. august 1987

P. f .  V.

H . G yldenlev

G reenpeace D anm ark:

LO Ind ledn ing  og  konklusion

P å N ord isk  R åds 35:e S ession i H elsingfors, 2 3 -2 7  feb ruar 1987, 
frem lagde den norske delegationen  e t ” M edlem sforslag om  tiltak 
for å frem m e en balancere t beskatn ing  av selstam m ene i de 
nordlige hav o m råd er” .

1.1 D en um iddelbare baggrund fo r det norske m edlem sforslag var 
v in terens store  invasion a f grønlandssæ l langs de nordnorske 
ky ste r, d e r skab te  en trag isk  situation  fo r både dyr og m enne
sker.

1.2 D et er dog G reen p eace ’s opfa tte lse , at den reelle baggrund for 
det no rske  m edlem sforslag  om nord isk  stø tte  til en øget b esk a t
ning a f g røn landssæ ler, e r  e t ønske  om  a t genopstarte  sælunge- 
fangsten  i V estisen  (ved Jan  M ayen).

1.3 D et er også G reen p eace ’s o p fa tte lse , at d e t norske m edlem sfor
slag er et ønske  om  at hen te  no rd isk  stø tte  til en genopåbning af 
det nu lukkede E F -m arked  fo r sæ lungeskind, og anvende sæ lin
vasionen  til at legitim ere et sådan t ønske.

1.4 D esuden  e r G reenpeace  a f den oppfa tte lse , at den norske delega
tion ø n sk e r at dæ kke over en egen fejlslået fiskeripolitik  i B a
ren tsh av e t, ved at beskylde m anglende sæ lungeslagtninger på 
V estisen  fo r at væ re årsag  til v in terens sæ linvasion, på  trods a f  
overvæ ldende bev iser fo r at invasionen  sky ldes fødem angel i 
B aren tshavet.
G reenpeace  m ener at;

1.5a * De 300.000 grøn landssæ ler d e r i v in ters kom  ind til de no rd 
norske k y ste r kom  fra Ø stisen  (i B aren tshavet ved og i H v ide
havet), og ikke fra  V estisen .

1.5b D et s tø ttes  b l.a . a f  no rske  havfo rskere  (4), og a f a t russiske
havfo rskere  har fundet, a t an ta lle t a f  gravide grønlandssæ l- 
hunner i Ø stisen  fra 1986 til 1987 var reducere t m ed 40% .

1.5c De norske påstande om , at sæ lerne kom  fra  V estisen  (ved Jan
M ayen, hvor sæ lungeslagtningerne foregår) ho lder ikke, for be-
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a ltså  50 .000  fæ rre end det antal der kom  til kysterne (4). G rund- 
laget for no rdm æ ndenes påstand  om at sæ lerne kom  fra V estisen 
bygger på, at m an har fundet 3 (tre) sæ ler m ed m æ rker fra 
V estisen  ud a f det sam lede antal på 300.000 der kom  ind til 
ky sterne , eller 1/100 prom ille -  ikke noget specielt godt statitisk  
grundlag.

1.6a * Å rsagen til sæ linvasionen skyldes fødem angel i B aren tshavet
på  grund a f  overfiskeri a f  b landt andet lodde og sild.

1.6b D ette  stø ttes  a f  norske havfo rskere , sæ lfangere og fiskere. T rom 
sø F iskarlag  siger b landt andet i en udtalelse , a t ” der e r  en klar 
sam m enhæ ng m ellem  m angel på m ad (sild-lodde) og sæ linva
sionen langs k y s te n "  (3).

1.6c K arl Inne U gland fra O slo U n ivers ite t, d er som  den  fø rste  og
eneste  der h a r undersøg t m aveindholdet i de døde sæ ler, siger 
som  konklusion  i sin rappo rt og sagen, at ” H ovedkonklusionen  i 
denne rappo rt e r, at d rivkraften  bag de sidste års sæ linvasioner 
er fødebehov . . .  M enneskets rovfiskeri m å ( ) påtage sig en 
væ sentlig  del a f  skylden for dagens triste  fo rho ld”  (4)

1.7a * En reduktion  a f  en i fo rvejen  reducere t sæ lbestand  vil ikke
fo rh indre frem tidige sæ linvationer eller sikre fo rtsa t fiskeri, det 
vil kun  en æ ndret fiskeripolitik .

1.7b A t sige at det e r  m anglende sæ lfangst som  er årsag  til sæ linvasio
nen, bø r ikke læ ngere væ re et gangbart argum ent. Det e r  og 
b liver fiskeripolitiken og m enneskets m anglende evne til at v u r
dere  og d isponere  over resou rcerne  i B aren tshavet, som  e r årsag 
til sæ linvasionen (2), siger K arl Inne Ugland fra O slo U niversite t 
og han stø ttes  a f  Johannes H am re fra H avfo rskn ingsinstitu tte t i 
B ergen;

1.7c ” M ennesket har væ ret for grådig. D et e r  ren  ønsketæ nkning , at
tro , a t lodden bare  gem m er sig u nder isen , og snart vil kom m e 
igen. H ele den norske fiskeripolitik  i 1970’erne og 1980'erne har 
væ ret basere t på  sådanne ønskedrøm m e.

1.7d D et a f  det norske fiskeridepartem en t nedsatte  In te rdepartem en
tale U dvalg til U dredning a f N orsk  Sæ lfangst, skriver i sin u d red 
ning a f 27.03.81; ” D en oppfatte lse  a t grønlandssæ lstam m en m å 
kon tro lleres fo r at bestanden  ikke skal vokse ubegræ nset, har 
( ) let ved at finde fodfæ ste. U d fra vo rt nuvæ rende kendskab  til 
a rtens bestandsfo rho ld , kan d e r næ ppe siges a t væ re tilstræ kkelig  
grundlag fo r en  sådan opfa tte lse . B estandsvæ ksten  vil nødven
digvis kon tro lleres a f  bæ reevnen  i økosystem et hvor fødetilgang- 
en er en afgørende fa k to r .”  (8)

1.7e M ed andre o rd  m ener udvalget at fødem æ ngden afgør sæ lbestan 
denes s tø rre lse r, og som  en konsekvens a f  d e tte , vil m anglen på
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lodde og sild i B aren tshave t have en negativ indvirkning på 
grøn landssæ lbestandens væ kstm uligheder.

1.8a * D et vil få uoverskuelige kon sek v en ser for de grønlandske
fangeres trad itionelle  og livsnødvendige fangste r a f  voksne sæ 
ler, hvis N orge genop tager sin kom m ercielle/industrielle  sæl- 
ungefangst på  Jan  M ayen , og hvis E F ’s im portforbud m od sæ l
ungeskind hæ vnes.

1.8b G røn lands salg a f  skind fra  voksne sæ ler på det europæ iske
m arked , der er undtaget fo r E F ’s im portforbud  m od sæ lunge
skind, fa ld t d rastisk  som  et resu lta t a f  den m assive folkelige 
opinion m od N orges sæ lungefangster på  Jan  M ayen. D et sv ig ten
de salg fik alvorlige konsekvenser for en ræ kke grønlandske 
bygder hvor sæ lfangst e r en abso lu t nødvendighed fo r overlevel
se.

1.8c E fte r flere års in tensiv  kam pagne e r det nu lykkedes G rønland at
genopbygge det tab te  europæ isek  m arked . H vis sæ lungefangster- 
ne genoptages og E F -m arkede t genåbnes for sæ lungeskind, vil 
det uvilkårligt resu ltere  i, a t den folkelige m odstand mod sæl- 
ungefangsterne vil genopblusse, og derm ed endnu en gang skade 
de grønlandske fangere. D ette  faktum  har også fået G røn lands
garverierne  i N uuk  (G odthåb) til at stoppe et planlagt sam arbejde 
m ed R ieber & C o. i B ergen, og det grøn landsk  h jem m estyre til at 
tage afs tand  fra  N orges ønske om  at genoptage sæ lungefangster- 
ne, sam t den  danske regering til i E F  a t fastho lde E F ’s im portfor
bud m od sæ lungeskind når de tte  skal op til revision  i 1989. 
Følgende e r en m ere de ta liere t gennem gang a f G reenpeace’s 
argum en ter i denne sag;

2.0 O verfiskeri

U balancen  i B aren tshave t begyndte  m ed det in tensive sildefiske
ri, d e r ku lm inerede u nder fem  å r frem  til 1969, hvo r sildene helt 
fo rsvand t. S ildebestanden  var m ed sine 10 -1 5  m illioner tons 
dengang E u ropas s tø rs te  fiskebestand . D a siidesbestanden  
fo rsvand t, øgedes loddebestanden , m en det tog kun 10 år også at 
opfiske den . D a lodden e r baseføde for to rsk , sej, grønlandssæ l 
og vågehval, e r  en væ entlig  del a f  g rundlaget fo r liv i B aren ts
havet derm ed fjernet.

2.1 N år det ikke e r lodde og sild, su lter to rsken , og skræ m t a f de 
sultne sæ ler, e r  to rsken  i å r  flygtet ud på dybt vand, hvor d e t kun 
er de store  traw lere  d e r kan nå dem . De havgående norske 
traw lfiskere , m elder da også om  de stø rste  to rk sefangster no 
gensinde. D et kan dog betyde  det endelige sam m enbrud i N ord- 
ø sta tlan ten . F o r da  to rsken  i å r  e r  m ager a f  su lt, går d e r flere fisk 
på hvert to n , og da  to rskekvo ten  i fo rvejen  er b levet forhø jet,
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kan det resu ltere  i at to rskebestanden  nu også er ved at blive 
opfisket.

2.2 -  D et a lvorligaste p roblem  i havet nu e r den kraftige nedgang i 
lodde- og re jebestandene , som  to rsken  lever af. M angelen på 
m ad e r også hovedårsagen  til at to rsken  e r  så m ager, m ener H ein 
Rune Skoldal fra  det norske havforskningsfartø r ” G. O. S a rs” 
d er i slutningen a f maj vendte hjem  fra et 14 dages togt til 
B aren tshave t (1), og Skoldal fo rtsæ tte r,

2.3 -  S am m enbruddet i loddebestanden  skyldes en kom bination  af 
overfiskeri og betydelige stæ rke årsk lasser a f  to rsk  og sild. L od 
debestanden  tå lte  sim pelt hen ikke det stæ rke pres fra både 
m ennesker og fisk. (1)

3.0 K a tastro fa le  fø lg e r
R ovfiskeriet i B aren tshavet har fået katastrofale  følger for både 
m ennesker og dyr. D a sæ lerne denne v in ter ikke kunnde finde 
føde i hverken  B aren tshavet eller N o rdøsta tlan ten , søgte de ind 
til de nordnorske  k yste r og fjorde i håbet om  at få del i kystfisker
nes i fo rvejen  sparsom m e fangster. M en is tedet fo r føde m ødte 
sæ lerne su ltedøden  eller en lige så pinefuld kvæ lningsdød i k y st
fiskernes net. 40. 000 sæ ler i v in ter døde a f  sult langs no rskekys
ten , og lige så  m ange e r d runknet i fiskenettene.

3.1 M ed to rskens fo rsv inden  fra kysten  (4) og de 40.000 sæ ler der er 
gået i fiskenettene , e r  kystfiskerne i en despera t situation . De 
havde håbet, at den forhøjede to rskekv o te  kunne afhjæ lpe sidste 
års dårlige fangst, m en sådan skulle det a ltså  ikke gå. D en bedre 
to rskefangst gik is tedet til de sto re  traw lfiskere . Sæ lerne der er 
gået i kystfiskernes net har forvo ld t skader for m illioner a f  k ro 
ner, og de trad itionelle  sm å fiskem odtag langs kysterne har nu 
konkursen  hæ ngende o ver sig som  e t spøgelse. K ystfiskerne er 
ved at give op , og hele den nordnorske  bosæ tn ingsstruk tu r er ved 
at blive æ ndret fundam entalt.

3.2 Sæ linvasionen fik T rom sø  F iskarlag  til i m arts m åned at m ødes 
fo r at d isku tere  årsagen til invasionen og hvad der kunne gøres 
fo r at afvæ rge de alvorlige følger. I ud talelsen  fra m ødet hedder 

det bl. a.
” M ødet har reg istrere t den  uenighed d e r e r  m ellem  fo rskerne og 
andre m. h. t. hvad som  er årsagen til sæ linvasionen. Alligevel er 
d e t m ødets opfa tte lse , a t d e r en en  k lar sam m enhæ ng mellem 
mangel på  m ad (sild-lodde) i B aren tshavet og sæ linvasionen 
langs kysten . H vis m angel på lodde også vil føre til et svigt i 
to rske  ind taget til kysten  i fo rå re t, så e r situationen yderst a lvo r
lig. M ødet vil her stæ rk t understrege , at det igen er kystfiskerne 
d e r ram m es hård es t, m ens de stø rre  både fo rtsa t fisker g o d t.”  (3)
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4.0 H avfug lene  su lter ihjel

U balancen  i B aren tshave t har ram t alle led i den sårbare  ark tiske
fødekæ de. S idste å r  blev der i N ordnorge p. gr. a. a f  fødem angel 
ikke fød t en eneste  unge a f lunden , lom vien eller andre alkefugle. 
I v in ters døde m ange havfugle langs F innm arkskysten  a f sult. 
L undebestanden  er nu reducere t til kun en fjerde del a f  sin 
oprindelige stø rre lse . 1 v in ters trak  de alkefugle d e r sæ dvanligvis 
opho lder ved Svalbard ned til no rskekysten  i håb om at finde 
føde.

4.1 -  D et e r  ikke nødvendigt at væ re ekspert fo r at kunne se , a t vi,
når det gæ lder B aren tshavet, s tå r overfo r en natu r i økonlogisk 
ubalance, fas tslå r K arl Inne U gland fra O slo U niversite t. (2)

4.2 I N orges N a tu rvern sfo rbunds tidskrift ” N orsk  N a tu r”  skriver
de norske forskere  og b iologer, Viggo R ee, O tta r Folkestad  og 
K arl Inne U gland om  fugledøden langs de norske kyster;
” F ra  1970 blev  der k onsta te re t betydelig  svigt i ungefødseln for 
en ræ kke søfuglearter langs N orskekysten . D ette om fatter især 
m åger, te rn  og alkefugle. På runde var k rykkjen  m est u dsa tte , på 
R øst gik det ud over lunden. Svigten i ungefødselen kunne sæ ttes 
i sam m enhæ ng m ed sam m enbrudde t i den norske fo rårsgydende 
sildestam m e i 1960’erne , dels også m ed variasioner i tak t med 
reduk tionen  a f andre fiskearte r som  sild og sei. Da sildestam m en 
igen ekspanderede  om kring 1980, blev der reg istreret en stabili
sering i søfuglenes ungefødseler i de om råder hvo r sildeyngelen 
ophold t sig, m en ikke i særlig grad for lundekolonien  på R øst. 
S ituationen  for kolonierne på kyststræ kningen  hvor loddestam - 
m en fra B aren tshave t kom  ind, isæ r i Ø st-F innm ark , var god i 
hele denne periode. M en i 1985 kom  de første  tegn på fo rand
ringer også her, og i 1986 var der et sam m enbrud  i søfuglenes 
ungefødsel i hele N ord-N orge , delv is også læ ngere m od syd . . .  I 
1986 kunne havfo rskerne  fortæ lle at der de tte  år var sket et 
sam m enbrud  i loddebestanden  i B aren tshavet. D ette blev forøv
rigt fo rudsag t i 1985. Sam tidigt syn tes udviklingen i sildestam 
m en i syd at væ re s to p p e t” .

5.0 K onkurrence m ellem  m enneske  og dyr

I 1978 fik det norske F iskeridepartem en te t til opgave at nedsæ tte 
et in te rdepartem en ta lt udvalg, hvis form ål det var at udarbejde 
en redegørelse  for den norske sæ lfangst’s frem tid som  norsk 
næ ringsvej. In te rdepartem en ta lt U tvalg Til U tredning Av N orsk  
Selfangst frem lagde sin redegørelse  den 27. m arts 1981, hvori
m an advarede  m od hvilke konsekvenser overfiskeri i sæ lernes
leveom råder kunne få;

5.1 ” . . .  m an (må) i vurderingen  a f forho ldet m ellem  sæ lbestandene
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og fiskestam m erne i det nordlige A tlan terhav  tage hensyn til 
ak tuelle fiskestam m ers bestandsudvikling . E n m æ rkbar tendens i 
de sidste  30 å r e r  en betydelig  væ kst i fiskeriudbyttet i disse 
havom råder. E n  anden  tendens har også væ ret m æ rkbar: Ø gende  
råsto fbehov og stad ig  m ere e ffek tive  fa n g s tm e to d er  har fø r t  til 
klare tegn på  overbelastn ing  a f  vigtige fiskeresourcer i de nordli
ge havom råder . . .

5.2 D et e r  beregnet, at hver grønlandssæ l sp iser 5 kg. føde dagligt i 
ca. 300 dage. D ette  vil, overfø rt til H videhavsbestanden  (østisen) 
a f grøn landssæ l, be tyde  at denne bestand  (på ca. 1 million) i 1980 
h ar sp ist om ring 1,5 m illioner tons føde i B aren tshavet. D er er 
grund  til a t understrege, at de tte  er betydelig t m indre end  den  
m æ ngde fø d e  denne b esta n d  konsum erede fø r  decim eringen tog  
til (bestanden  var p å  ca. 3 m illioner fø r fangsten begyndte) . . .

5.3 Sam m enfatningsvis kan m an sige at situationen er som  følgende: 
S tæ rk t reducerede  sæ lstam m er, præ get af nogen varierende b e 
standsudv ik lingstendenser, s tå r overfo r en situation  hvo r vigtige 
næ ringskom ponenter i det økesosystem  de er en del af, er redu
cere t og til dels overb esk a tte t gennem  m oderne fiskeri . . .

5.4 D en oppfatte lse  at grønlandssæ lstam m en m å kontro lleres for at 
bestanden  ikke skal vokse ubegræ nset har ( . . . )  let ved a t fæ stne 
sig. U d fra det nuvæ rende kendskab  til a rtens bestandsforhold  
kan d e r næ ppe siges at væ re tilstræ kkelig  grundlag for en sådan 
opfa tte lse . B estands væ ksten  vil nødvendigvis kon tro lleres af bæ 
revnen  i økosystem et, hvo r fødetilgange e r en afgørende faktor. 
P å grund  a f  e t hurtig t ekspanderende fiske r i i det nordlige A tla n 
terhav de senes te  år, ikke m indst e fter lodde, er der g rund  til a t 
regne m ed, a t fø d e tilg a n g en  vil begræ nse tilvæ ksten  i sæ ls tam 
m en  . . . ( 8 )

5.5 I FN -organet F A O ’s publikation fra 1978 ” M am m als in the 
S ea” , hedder det om  fiskeriets indvirkning på sæ lbestandenes 
s tø rre lse r bl. a .;
” T idligere, da  fiskerierne var y ders t selektive og hvo r fangsterne 
var m indre end i dag, var sæ lerne ikke særlig påvirket a f  konkur
rensen  om  føden , fordi de sandsynligvis kunne gå over til andre 
fødeem ner, hvis d e r var behov fo r det. M oderne fiskerim etoder 
er nu langt m indre selek tiv t og m eget m ere effektive, og kan vise 
sig at væ re en langt alvorligere trusse l m od sæ lbestandene. A lter
native fødekilder kan væ re b levet reducere t og det bestandsn i
veau hvo r m enneskets fiskeri ophører, kan væ re fo r lavt til at 
op re tho lde  det sam m e an tal sæ ler som  blev opre tho ld t inden 
fiskeriet s ta r te d e .”  (8)
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6.0 F ejlslået fiskeripo litik

V interens sæ linvasion og havfuglenes m assedød er et uhyggeligt 
varsel om  en truende ubalance i B aren tshavet, m en hvad skyldes 
det?

6.1 -  D et e r  norsk  fiskeripolitik , e ller m angel på sam m e de sidste 
årtie r, som  e r årsag  til den sæ linvasion  vi har oplevet, m ener 
K arl Inne U gland (2), og han s tø ttes  a f  sin kollega fra H avfo rsk 
n ingsinstitu tte t i B ergen, Johannes H am re,

6.2 -  M ennesket har væ ret fo r grådig. D et er ren  ønsketæ nkning, at 
tro , at lodden bare  gem m er sig u nder isen , og snart vil kom m e 
igen. H ele  den  norske  fiskeripolitik  i 1970- og 80’erne har væ ret 
basere t p å  sådanne ønskedrøm m e. (2)

6.3 I en s tø rre  baggrundsartikel sk river den norske  avis N Y  T ID , 
den 21. feb ruar d. å.:

” D er e r  d erfo r grund til a t spørge hvorv id t det e r bev idst politik 
fra fiskerim yndighedernes side at slippe den havgående fiskeflå
de løs i B aren tshave t, ov erb esk a tte  loddebestanden  og sam tidig 
overføre  an svare t fo r sæ linvasionen til m iljøorganisationerne. 
F iskerim in ister B jarne M ørk E idem  h a r sam m en m ed res ten  af 
den norske  befolkning set a t kystfiskerne e r i sto re  vanskelighe
d e r på  grund  a f sæ linvasionen. Å rsagen til p rob lem erne , nem lig 
hensynsløs overudny tte lse  og overbeskatn ing  a f resourcerne  i 
B aren tsh av e t, synes fiskerim in isteren  ikke at tage særlig a lvo r
ligt. M inisteren  p rø v er a t skabe en hets m od m iljøaktiv isterne, og 
b id rager derm ed  til a t fas tlåse  de t som  burde væ re en saglig debat 
og p u ste r til en vulgæ rdebat om  iso lerede s tandpunk ter. Det er 
vo r påstand  a t de tte  e r  et fejlslået re sou rcefo rva ltn ing .”  (6)

6.4 D en norske A rbeiderpartie t-regering  m ener dog ikke at v in terens 
sæ linvasion sky ldes overfiskeri og fødem angel i B aren tshavet,

6.5 -  Vi tro r ikke, a t sæ linvasionen e r en følge a f  sam m enbrud i 
loddesbestanden  i B aren tshavet. De fleste a f  sæ lerne som  er 
kom m et ind til kysten  er fra V estisen  ved Jan  M ayen, m ener den 
norske  fiskerim in isters personlige sek re tæ r, Borghild T veit. (6)

6.6 D enne form odning bygger på, a t m an på to  å r  og b landt de
300.000 sæ ler d e r i v in ters kom  ned til no rskekysten , har fundet 
tre  m ed m æ rker fra  V estisen . S æ linvasionen skyldes, m ener den 
norske regering, a t d e r e r  sket en eksplosiv  øgning i g røn lands
sæ lbestanden  på  V estisen  ved Jan  M ayen, e fter at bl. a. G reenpe
ac e ’s kam pagne har stoppet slagtningen a f sæ lunger der. (6)

6.7 -  A t sige a t de t e r  m anglende sæ lfangst som  e r årsag  til sæ linva
sionen, b ø r ikke læ ngere væ re et gangbart argum ent. D et er og 
b liver fiskeri politikken  og m enneskets m anglende evne til at 
vurdere  og d isponere  o ver re sou rcerne  i B aren tshave t som  er

t 2 - A  793/s Supplem ent
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årsag  til sæ linvasionen, siger K arl Inne U gland, og tilbageviser 
derm ed den norske  regerings påstande. (2)

6.8 U gland s tø ttes  a f  sæ lfangeren Jan  H . O lsen der i årene  1979, -81
i og -82 foretog  flyobservationener over sæ lbestanden  i V estisen

(ved Jan  M ayen). O lsen u d ta le r til den  norske avis N ationen  den 
20 maj d. å.:

6.9 -  E fte r a t folk i v in ters h a r sagt a t sæ linvasionen kom m er fra  
V estisen , har jeg  gået rund t m ed en klum p i m aven. D et vi 
observerede  i begyn telsen  a f  1980’erne  gør a t jag  ikke kan fa tte  at 
V estisbestanden  kan have haft en sådan eksplosiv  væ kst. De 
sidste  å r  fø r G reenpeace  sa tte  en s topper fo r fangsten , v a r  sk ibe
ne ikke i stand  til a t tage kvo terne  selvom  de var lave. (1) O lsen 
har ikke engageret sig i d eb a tten  om  sæ linvasionen, fo r som  han 
siger,

6.10 -  H vis du ikke havde en m ening som  gik ud på  a t skyde flere 
sæ ler, b lev du s trak s sa t i bås m ed G reenpeace. F iskarlaget og 
fiskerim yndighederne, h a r alle øn sk e t om  a t skyde sæl efter 
m ottoet: skyd fø rst, spørg bagefter. (1)

6.11 D en norske  regerings påstand  om , a t sæ lerne skulle væ re kom 
m et fra  V estisen , e r  fysisk t um uligt (1), fo r d e r findes ikke næ r 
de t an tal sæ ler på  V estisen  som  i v in terns invaderede de norske 
kyster. Til den norske avis V esterålen  den 23. maj d. å. siger K .
I. U gland p å  baggrund a f bl. a. O lsens flyobservationer i årene 
1979-82:

6.12 -  E n ungeproduktion  p å  10.000 i 1982 g iver en bestand  på  
om kring 60 .000  d y r den gang, og om kring 100.000 i dag. D et e r  
(dog) vanskelig t a t sige noget ek sak t om  (bestandens) væ ksthas
tighed, m en siger vi 7 % væ kst p r. år, e r  det m eget hø jt sat. Vi m å 
også tæ nke på, a t m ed en to ta l bestand  p å  60 .000 d y r h a r der 
væ ret en overbeskatn ing  frem  til 1982. D et be ty d e r a t rekru te- 
ringen a f kønsm odne h unner vil væ re dårlig i de næ rm este  å r  
e fter 1982 (1), og han fo rtsæ tte r,

6.13 -  B estanden  e r ikke så  s to r a t den kunne give grundlag fo r en 
sto rinvasion  som  vi har op levet langs no rskekysten  i v in ter. 
Forøvrig t vil jeg  gerne sige, a t e r  de r nogen som  h ar baggrund for 
a t kunne foretage gode observa tione r, så  m å det væ re Jan  H . 
O lsen. H ans kom petence  m ed kom binationen  fangsterfaring  og 
navigation  e r unik. (1)

7.0 Sæ lbestand  i nedgang
I feb ru ar m ødtes no rske  og russiske havfo rskere  i M urm ansk for 
a t udveksele  in form ationer om  grøn landssæ lbestanden  p å  Ø stis
en i B aren tshave t og H videhavet. P å m ødet op lyste  de russiske 
havfo rskere , a t lufttæ llinger har påv ist, a t g røn landssæ lbestan
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dens an ta l a f  fødende h u n n er på  kun e t å r  e r  red u ce re t m ed 40 %. 
D ette  tilsk river de russiske  havfo rskere  fødem angel i B aren ts
havet og sæ lernes fødevandring  ned til no rskekysten .

7.1 T rods overvæ ldende bev ise r fo r det m odsatte , fastho lder den 
norske regering, a t de m ange sæ ler e r  kom m et fra  V estisen , og 
skyldes en  eksp losiv  stigning i g røn landssæ lbestanden  p. gr. a. 
stop  fo r sæ lungeslagtn ingerne.

7.2 D erfor gav den  norske  regering i slutningen a f feb ruar tre  sæl
fangstskibe tilladelse til at genoptage slagtningen a f 22 .000 grøn- 
landssæ lunger på  V estisen  ved Jan  M ayen.

8.0 O m går im portforbud

D a E F  i 1982 indførte  e t im portfo rbud  p å  skind fra  grønlandssoel- 
unger yngre end  2 uger, be tød  det enden  fo r den norske sæl- 
fangstindustri. F o r uden  d e t vigtige E F -m arked  var det økonom i
ske grundlag  fo r fo rtsa tte  sæ lungeslagtn inger fjernet.

8.1 V in terens invasion a f  sæ ler var derfo r en kæ rkom m en undsky ld 
ning fo r a t genoptage sæ lungeslagtningerne. F o r ved a t p ås tå  at 
sæ linvasionen skyldes en eksplosiv  øgning i grøniandssæ lbestan- 

den på  V estisen  ved Jan  M ayen , kunne den norske regeringen, 
m ed argum ente t om  at bestanden  m å reduceres fo r a t undgå 
frem tidige sæ linvasioner, yde en s ta tss tø tte  på  godt 10 m illioner 
k r., så sæ lungeslagtningerne igen blev ren tab le .

8.2 V ed a t slagte g rø landssæ lunger m ellem  2 og 6 uger, de såkaldte 
” b e a te rs” , kunne m an  sam tidig om gå E F ’s im portforbud , der 
som  sagt kun gæ lder skind fra  u nder yngre  end  2 uger. S tø rsted e
len a f sk indene fra  sæ lungerne b liver af det norske firm a C hr. 
R ieber, der e r  E u ropas s tø rste  firm a fo r sæ lsk indsproduk ter, 
ek sp o rte re t til b l.a . sko tø jsindustrierne  i Ita lien , F rankrig , V- 
T ysk land , E ngland , Sverige og D anm ark.

8.3 D en norske  regering  har da heller ikke lagt skjul på, at det e r det 
lukkede E F -m arked  m an e r in te ressere t i a t få åbne t igen. D en 6 
maj besøgte den norske s ta tsm in is te r G ro H arlem  B rundtland , og 
forkv inde for F N ’s kom m isions fo r miljø og udvikling, E F-Parla- 
m entet i B russe ls. I sam taler m ed form anden  Jacqu res D elores 
p ressede  B rundtland  på  fo r at få hæ vet E F ’s im portforbud  for 
sæ lungeskind a f  grøn landssæ l og k lapm ydssæ l. Im portfo rbudet 
skal op til rev ision  i sep tem ber 1989, og det e r  tydeligvis de t, m an 
e r ved  at varm e op til fra  norsk  side.

9.0 Truer G rønlands livsnødvendige sæ lfangst

D er kan ikke herske nogen tvivel om , at genoptager N orge de 
kom m ercielle/industrielle sæ lungefangster på Jan  M ayen, og 
genåbnes det eu ropæ iske  m arked  fo r sæ lungeskind, vil det få
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yderst alvorlige konsekvenser fo r de grønlandske fangeres trad i
tionelle og livsnødvendige fangst a f voksne sæ ler. G rønlands salg 
af sæ lskind på d e t europæ iske m arked , d e r e r  undtaget fo r E F ’s 
im portforbud , fald t d rastisk  som  et resu lta t a f  den m assive fo lke
lige opinion m od sæ lungefangsterne. D et svig tende salg fik a lvo r
lige konsekvenser fo r de grønlandske bygder, hvor sæ lfangst e r 
en abso lu t nødvendighed for overlevelse.

9.1 I 1983 startede  det g røn landske h jem m estyre  en  stø rre  kam pagne 
fo r at genvinde det tab te  europæ iske m arked  fo r grønlandske 
sæ lskind. I begyndelsen  a f 1987 gav denne kam pagne resu lta t, og 
de fy ldste lagere e r  nu tøm te . G rønlæ nderne e r opm æ rksom m e 
på , at genoptages de norske sæ lungefangster og E F-im portfor- 
buddet m od sæ lungeskind, vil det betyde at den folkelige m ods
tand  vil genopblusse, og derm ed  endnu  engang skade de grønlan
dske fangere.

9.2 G røn landsgarverierne i N uuk (G odthåb) har derfor afbrudt et 
planlagt sam arbejde m ed p rim usm otoren  bag sæ lungefangsterne 
på  både Jan  M ayen og N ew  F ound land , C hr. R ieber & Co. fra 
B ergen.

9.3 D esuden  har den danske  regering k lart og u tvetyd ig t ud ta lt, at 
m an ikke vil stø tte  en ophæ velse a f  E F ’s im portforbud  fo r sæ l
ungeskind, når d e tte  im portforbud  skal rev ideres i sep tem ber 
1989. I begyndelsen  a f m arts d. å. ud ta lte  den danske fiskerim i
n is ter L ars  P. G am m elgaard  fra  F olketingets ta lersto l;

9.4 ” H vad  angår fo rvaltn ing a f sæ lbestandene, vil jeg  gerne slå fast, 
a t det gæ lder e t (E F ) m in isterrådsd irek tiv , der fo rbyder im port a f 
skind fra sæ lunger . . .  D et e r  regeringens op fa tte lse , at d e r ikke 
skal ske æ ndringer i det m in is terrådsd irek tiv , der her er tale om ; 
vi ønsker fo rtsa t fo rbud  m od im port a f  babysæ lsk ind  o p re t
h o ld t.”

K øbenhavn , den 20 ju li 1987

M ichael G ylling N ielsen  
Formand

W W F V erdensnaturfonden:

W W F V erdensnatu rfonden  e r bekend t m ed den m asseop træ den  a f grøn
landssæ ler, der h a r fundet sted  langs hele N o rskekysten  i de senes te  år, og 
ønsker at kny tte  følgende kom m en tarer til det frem sendte  forslag , der skal 
til behandling  i N ord isk  Råd:

G enfund a f m æ rkede dy r, sam t d iverse  optæ llinger har v ist, at langt den 
overvejende del (95 %) a f  de sæ ler, der har o p tråd t ud fo r de norske kyster,
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kom m er fra  B aren tsh av e t m ellem  N orge, S valbard  og N ovaja  Zem lja, og 
ikke fra  Jan  M ayen , hvor nedslagtningen a f unger tidligere foregik. D ette  
be tyder, a t der ikke, som  de t h a r væ ret hæ vdet, e r  nogen sam m enhæ ng 
mellem  ophø re t a f  ungefangsten  ved Jan  M ayen og sæ lernes opdukken  i 
V est- og N ordnorge.

G røn landssæ lerne  i B aren tsh av e t ho lder norm alt til i pak isbæ lte t, og har 
hidtil haft fiskearten  tob is som  hovednæ ringsk ilde. P å grund a f overfisk
ning i de tte  om råde e r tob is-bestanden  næ sten  b rud t sam m en, og dette  er 
sandsynligvis årsagen  til, a t sæ ler i s to rt ta l e r  b ru d t op fra  deres oprindeli
ge lev es ted er og søgt m od sydligere om råder. U n d er denne vandring 
kom m er sæ lerne til a t op træ de som  skadedy r for d e t norske kystfiskeri. 
M en det e r  a ltså  overfiskn ingen  i e t ande t om råde, d e r har fø rt til konflik
ten. R ovfiskeri a f  to b ise r i B aren tsh av e t h a r s ta rte t en  kæ dereak tion  i det 
no rdatlan tiske om råde, som  ikke alene påv irker sæ lernes vandringer m en 
også kan m edføre e t sam m enbrud  i bestanden  a f de to  alkefugle, lunden og 
lom vien, som  er i stæ rk  tilbagegang.

Sæ lkonflikten skyldes således et langt m ere kom pliceret, økologisk 
sam spil end  d e t frem går a f  tek s ten  til det forslag  til en begræ nsning a f 
sæ lbestanden , d e r nu forelæ gges til forhandling i N ord isk  R åd. W W F 
V erdensnatu rfonden  kan ikke på  det foreliggende grundlag anbefale en 
sådan begræ nsning. E n  nedskæ ring a f  tob is-fangsten  vil form odentlig  væ re 
et langt bedre m iddel til a t forebygge sæ lprob lem erne, og sam tidig en hjælp 
til de fugleijeldsfugle, d e r e r  afhængig a f fo rekom sten  a f tobis i havet.

W W F V erdensnatu rfonden  skal derfo r opfordre  til, at N ord isk  R åd i 
stedet d rø fte r m uligheden a f et såd an t skrid t i s tede t fo r at anbefale , at m an 
b eny tte r den  ” k lassiske” , m en som  o ftest fejlagtige m etode, nem lig at 
nedlægge de d y r, d e r op fa ttes som  skadevo ldere . U n d er alle om stæ ndighe
der vil en jag t på  sæ lbestanden  ved Jan  M ayen næ ppe få  den ønskede 
effekt i re tn ing a f a t besky tte  d e t norske kystfiskeri.

K øbenhavn , den 30. ju li 1987

Tom m y D ybbro  
V idenskabelig medarbejder

D ansk F iskeriforening:

 a t m an fra  de danske  fiskeres side h a r fuld fo rståe lse  for, a t en fo r
sto r sæ lbestand  vil volde sto re  sociale og økonom iske prob lem er fo r fisker
ne, og at m an derfo r ikke kan have invendinger im od d e t norske forslag.

M an finder dog, at de r fra  N ord isk  R åds side på  sam m e tidspunk t også
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bø r gøres opm æ rksom  på, a t fiskerne i lokalom råder i den øvrige del a f 
N orden  også h a r p rob lem er fo rårsaget a f  en  fo r hastig t voksende sæ lbe

stand .

K øbenhavn , den 13. ju li 1987

P .f .v .

H enning  H ech t

D ansk Jagtforening:

D ansk  Jagtforening kan gå ind for d e t no rske  forslag og at arbejde for 
m ulighederne fo r fo rtsa t a t d rive sæ lfangst på  de næ vnte betingelser.

V alby, den 30. sep tem ber 1987

D ansk Jagtforening 

Sven  E rik Jacobsen

Inu it C ircum polar Conference:

Inuit C ircum polar C onference vil herm ed ud trykke overfo r N ord isk  
R åd, i a t m an b ø r skaffe bedre v iden om  sæ lprob lem atikken  gennem  øget 
forskning.

Inuit C ircum polar C onference vil anbefale , at en sådan forskning base
res på baggrund a f de in itia tiver, d e r e r  u d try k t i IU C N /U N E P /W W F  
dokum ente t ” W orld C onservation  S tra teg y ” . Inuit C ircum polar C onfe
rence har taget initiativ  om  Inuit R egional C onservation  S trategy for Inuit 
lande i A laska, C anada og G rønland.

Inu it C ircum polar C onference vil hilse m ed glæ de, hvis N ord isk  R åd 
påbegynder udarbejdelse  a f  en strateg i fo r de t no rdatlan tiske om råde. E n 
sådan strategi vil kunne gøres kom patibel til Inuit Regional C onservation  
S trategy  udfra  den betrag tn ing , a t d e r e r  m ange fæ lleselem enter i en 
regional stra teg i fo r en  del a f  Inu it R egional C onservation  S trategy , nemlig 
G rønland , og d e t øvrige nordatlan tiske  om råde.

Inu it C ircum polar C onference s tø tte r N ord isk  Råd i at forbedre sæ l
fangstens v ilkår gennem  arbejdet fo r en  in ternational anerkendelse  af 
sæ lfangst.

Sluttelig  vil vi fra  Inu it C ircum polar C onference ud trykke, at vi regionalt
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har berøringsflader i vores arbejde , og a t vi e r  villige til at sam arbejde m ed 
N ord isk  R åd i om råder som  dæ kker vore fæ llesinitiativer.

N uuk , den 21. ok to b er 1987

Inuit C ircum polar C onference

A g g a lu k  L ynge  
Vicepræsident

Carl Chr. Olsen 
M edlem af bestyrelsen

F i n l a n d

M iljöm inisteriet:

Invasionen av säiar, uppenbarligen  främ st g rön landssä lar, till den  nors
ka kusten  v in tern  1986/87 var excep tionellt om fattande m en inte och för sig 
något aldrig tillförne skådat. D et har a lltså  förekom m it sådana invasioner 
tidigare.

D et ä r  u p penbart a tt en m igration av sådan  om fattning enbart kan bero  
på  s to ra  ändringar i liv som ständ igheterna  i de a rk tiska  om råden  d ä r sälar- 
na norm alt bo r. D et ä r  m ånga olika fak to re r som  kan ha påverka t om stän 
digheterna. Å  an d ra  sidan p åv e rk a r sä larnas m igration i hög grad de 
biologiska a r te r  som  sä larna  lever av.

M edlem sforslagets påpekande om  a tt en ingående undersökning  borde 
göras ä r  helt riktig. U ndersökningen  borde vara  om fattande. M an borde 
fo rska  i hela  ändringen av h avsekosystem et i de a rk tiska  om rådena och 
särsk ilt i k o n sekvenserna  av m änniskans verk sam het som  en eventuell 
förk laring  till a tt m igrationen ä r så  om fattande.

N ord iska  m in is terrådet bo rde  knappast ha fö ru tsä ttn ingar a tt påverka  
den allm änna op inionen fö r a tt gö ra  sälfångsten  m er accep tabel.

H elsingfors den 20 o k to b er 1987

Olli Ojala  
A vdelningschef, överdirektör

A n tti H aapanen  
Naturvårdsinspektör

Å lands landskapsstyrelse:

L andskapss ty re lsen  u n d ers try k e r v ik ten  av a tt de frågeställn ingar som 
upp tas till behandling i d e t ak tue lla  m edlem sforslaget, som  en följd av den 
ak tuella  om fattande invasionen  av g rön landssä lar intill no rska  kusten , icke 
i något av seende fö rväx las m ed sälskyddsprob lem atiken  i Ö stersjön .
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Skyddet av sä larna i Ö stersjön  ä r idag e tt också  in ternationellt se tt m ycket 
uppm ärksam m at natu rvårdsprob lem . F ram förallt på grund av den sto ra  
belastn ingen av m iljögifter inom  Ö stersjöom rådet finns av t. ex . gråsälen 
uppskattn ingsv is endast 1 500 individer kvar, en population  som m an bl. a. 
inom ram en för e tt särskilt W W F-program  lägger ner sto ra  re su rse r på att 

rädda.
D ärem ot vill landskapssty re lsen  fram hålla, u tan att d irek t berö ras av 

frågan i sak och utan  att känna till g rundorsaken  till sälinvasionen i norska 
vatten , a tt landskapssty re lsen  i princip  delar den uppfattn ingen att de 
fö rnyelsebara n a tu rresu rserna  i haven i form  av bl. a. fisk, däggdjur och 
fåglar, ä r en värdefull tillgång. I det avseendet skall dessa  re su rse r också 
beskattas då fö ru tsä ttn ingar härför finns. I v issa fall kan en beskattn ing 
vara d irek t nödvändig för a tt upprä tthå lla  balansen i naturen .

Självfallet ä r dock landskapssty re lsen  av den  uppfattn ingen att en sådan 
beskattn ing  dock aldrig få r ske i sådan om fattn ing och på e tt sådan t sätt att 
någon enda a rt närm elsevis kan anses hotad  till dess ex istens. R åder 
ok larheter i det av seende t b ö r en grundläggande forskning prio rite ras för 
a tt klarlägga de ekologiska bakgrundsorsakerna .

M arieham n den lOjuli 1987

F olke W oivalin  
Lantråd

H åkan K ulves  
M iljövårdsintendent

I s l a n d :

Fiskerim inisteriet (S jávarútvegsráðuneytið ):1

F ör i tiden drev  bönderne i Island sæ lfangst, og skindene blev fo rarbej
det til eksport. E fte r at de E uropæ iske Fæ llesskaber pålagde im portfor
bud, blev sæ lfangst som  erhverv  nedlagt. Som fölge a f de tte  forögedes 
sæ lstam m en ved Island betydelig t i årene  derefter.

D er o p stå r 2 p rob lem er fo r islæ ndingene som  fölge a f forögelsen af 
sæ lstam m en. F o r det fö rste  fo rårsager sæ len sto r skade ved fiskeproduk
tionen p. g. a. orm e, som  den overfö re r til fisken, og som  så m å fjernes ved 
forarbejdelsen  a f fisken. F o r det andet b liver konkurrencen  om föden 
hårdere , hvilket m edförer, at sæ lerne går til angreb på fiskernes fangstred 
skaber og æ der fisken, ofte med det til fölge, at fangstredskaberne  odelæ g
ges.

M inisteriet har anm odet om  ud ta le lser fra H avfo rskn ingsinstitu tte t og 
fra F iskeindustriens F orskn ingsinstitu t, hvilke vedlæ gges (s i nedan).

1 Yttrandet översatt frå n  isländska.
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M inisteriet e r  a f  den opfa tte lse , a t sæ lstam m en er en rigdom skilde, som  
skal udny ttes på  den m est fordelagtige m åde under fo rskeres strenge 
kontro l. M in isterie t op fo rd rer derfo r ind træ ngende til ved tagelse a f  m ed
lem sforslag A 793/s.

R eykjavik, den 20. august 1987

P. m. v.

E .o .

K ristján  Skarphédinsson

Fiskeindustriens forskningsinstitu t (R annsóknastofnun físk iðnaðarins):1

I Island har der væ ret d reve t sæ lfangst i å rhund reder og regnes den 
bland b iind tæ gterne ved en islandsk  gård . Sæ len har både væ ret udny tte t 
til föde og til sk indproduktion . E fte r prisfald på  sæ lskind e r sæ lbestanden 
vokset m eget hurtig t ved Island  p .g .a .  nedsa t fangst. D e sidste år har 
sæ len i stigende grad væ ret brug t til pelsdyrsfoder. F iskeindustriens fo rsk 
n ingsinstitu t h a r ana ly sere t sæ lködspröver og på  baggrund a f dem  anslås 
de islandske sæ lp roduk ters næ ringsvæ rdi som  pelsdyrsfoder. S idste år 
brug tes 4 0 0 -5 0 0  tons sæ lköd i foderp roduk tionen . D et d re je r sig om fangst 
a f  4500 landsæ ler og ca. 2500 gråsæ ler. A ndre sæ larter har kun lille 
betydning. D er fanges kun en  lille m æ ngde grön landssæ ler, m en dog er den 
forekom m et i s tö rre  m æ ngde ved landets k y s te r i å r end det ellers har 
væ ret tilfæ ldet de senere år. F iskeindustriens forskn ingsinstitu t vil også 
frem over fölge sæ lens og sæ lp roduk ternes kem iske sam m ensæ tning med 
henblik på  deres udny tte lse .

R eykjavik i ju li 1987

G rim ur V aldim arsson

D et norske m edlem sforslag  er uden tvivl frem sat grundet yderste  nöd, 
idet g rön landssæ ler sidste fo rå r forvo ld te  m egen skade ved de norske 
kyster. F o r kraftig  tilvæ kst a f  sæ ler i de nordlige havom råder e r  efter al 
sandsynlighed g runden  hertil. Til alt held slap vi her i Island fo r en lignende 
sæ linvasion, m en sidste  fo rå r sås dog flere g rön landssæ ler ved nord- og 
sydostkyste rne  end norm alt.

D ette  leder tankerne  hen på  den m ulighed, at fo rtsæ tte r sæ ltilvæ ksten  
ved Jan  M ayen , vil sæ len begynde at træ kke sig mod de islandske fiskeban- 

'  Y ttrandet ö versa tt fr å n  isländska .
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ker. D en vil invadere strandene , som  det skete i havisårene fö r i tiden. 
D engang var den en kæ rkom m en hjæ lp til husholdningen, hvor den da også 
blev fanget og sp ist, m en nu e r tiderne æ ndret, og m an fryg ter for de fölger, 
sådanne sæ linvasioner kan have p å  fiskefangsten  i den nordlige del a f 
landet.

D et norske m edlem sforslag , som  har væ ret lagt frem  i N ord isk  råd , er 
derfor al æ re væ rd. D et e r  en selvfölge fo r os islæ ndinge at stö tte  det og 
tage del i at præ ge sæ lfangst og -forskning i de nordlige havom råder. H er i 
vo rt næ rm este  nabolag. Vi burde tage del i undersøgelserne a f grönlands- 
sæ lsstam m en, som  yngler ved  Jan  M ayen. D et kunne even tue lt også kom 
me på  tale a t tage del i sæ lfangst i d e tte  om råde. Sende e t ledigt loddeskib 
eller en traw ler på sæ lfangst i V estisen . Fangsten  kan bruges til pe lsdyrsfo
der her i landet. F o r sjov skyld kan det næ vnes, at de norske sæ lfangstkut
tere fo r å r  tilbage lagde til i Seyðisfjö rður fo r a t tage vand og provian t, 
inden de fo rtsa tte  nordpå. D erfra  e r  der ikke så  langt til sæ lbankerne.

På en m åde stræ kker det norske m edlem sforslag  sig ikke vidt nok. D et er 
en selvfölge a t öge forskning og udfore den til enhver tid nödvendige 
efterforskning af de sæ larter, som  findes i V estisen . H vad angår selve 
sæ lfangsten frem træ der fo rslaget m ere uk lart. D et vil næ ppe væ re m uligt at 
få ankerkend t sæ lfangst p å  in ternationalt p lan i dag. -  Vi ved det af 
erfaring fra hvalfangsten . E n sto r del a f  natur- og dyrevæ rnsfo lk  er ikke 
m odtagelige fo r v idenskabelige argum enter. L ever i deres egen verden. 
E fte r de fö lelser, som  rö re r sig i dem  i hvert tilfælde.

D en eneste  m ulighed nu, hvo r m arkedet e r  lukket fo r sæ lskind, er at få 
offentlig eller anden  stö tte  til sæ lfangst. M an m å a ltså  enten  yde nordm æn- 
dene hjælp til sæ lfangst eller selv tage ak tiv t del i den. Selvfølgelig bör alle 
m uligheder fo r at drage ny tte  a f  sæ lp rodukterne forsöges. G öre dem  ind

bringende og få dem  til a t betale en del a f  rederiom kostn ingerne. I øjeblik
ket er det fo rdelagtigst a t bruge fangsten  til pelsdyrsfoder. M ed hensyn til 
udnytte lsen  a f sæ lp roduk terne ville det ikke væ re utæ nkelig t, at m an 
opre ttede  en fæ llesnordisk  arbejdsg ruppe, som  sögte at finde flere anven
delsesm uligheder fo r sæl.

R eykjavik i august 1987

Erlingur H auksson  
Funktionær i ringormeudvalget

H avforskningsinstituttet (H afrannsóknastofnunin):

Siden Island ble befolket har selfangsten  spillt en sto r rolle for fo lket, 
både til næ ring og u tny tte lse  av sk innene. Selen ble fo r d e t m este fanget i 
spesiallagete garn eller a t den  ble k lubbet p å  stranden . D essu ten  ble det 
nesten  u telukkende ta tt selunger m en det var både enklere og m er p rak 

tisk.
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Som k jennt lever d e t kun to  se la rte r ved  Island , nem lig fjordsel (Phoca 
vitulina) og havert (H alichoerus grypus). F jo rdselen  få r unger i mai/juni og 
haverten  i s e p te m b e r- ja n u a r . D essu ten  kom m er av og til nordlige se larte r 
på  besök  fo r ko rte re  eller lengre tid f. eks. ringsel (Phoca hispida), grön- 
landssel (Pagophilus g roenlandicus), sto rse l (E rignatus barbatus) og klapp- 
m ys (C ystophora  crista ta).

F ö r i tiden  ble d e t ta tt en del av d isse ” b esö k en d e”  se ler og da  særlig 
grön landssel som  kom  ofte i store  m engder til nord  Island og da  særlig i år 
med m eget havis. D isse grönlandsselene kom  da  særlig fra Jan  M ayen 
om rådet. D a nordm ennene s ta rte t selfangsten  i V estisen  e tte r  krigen av tok  
denne nesten  årlige selevandringen  til Island og h a r siden væ rt sporadisk . 
S iste v in te r ble det så  reg istrert en  del grön landssel ved Island , særlig unge 
seler og ble d e t ta tt ca  200 s tykker i garn . I de siste hundrede å r har 
selfangsten  ved Island  nesten  u telukkende b litt d reve t som  enslags kveg- 
hold dvs. a t böndene har ha tt re tt til å  fange se le r innenfor deres landem er
ker og tok  de for d e t m este  selunger. D isse ble pelset og sk innene renske t, 
salte t eller tö rk e t og siden ek sp o rte rt. D enne form  fo r foredling har lange 
og inngrodde trad isjoner bak seg ved u tny tte lse  og beskatning av islandske 
selestam m ene som  tilsam m en utg jör ca 50 000 dy r (F jo rdeselstam m en e r ca 
40000 dyr og havertstam m en  e r ca  10000 dyr) ble borte  da E F  innförte 
im portforbud  m ot skinn av ungsel. S iden 1982 e r det b litt be ta lt skuddpre
mie og nu i de siste å r  bestem m te belöp per kg selk jö tt fo r å  stim ulere 
selfangsten  i Island . S elk jö tte t går siden til pe lsdyrfarm ene til dy refo r for 
rimelige penger.

D et e r  jo  k lart a t da  selfangsten  opphörte  ved Island ök te  antall seler en 
del og dette  fryk te t fiskeriindustrien  å ville före til oket kveise i fisk, men 
selen er som  k jenn t e tt viktig ledd i kveiseutvik lingen. D en islandske 
fiskeriindustrien  har d erfo r be talt sto re  sum m er til forskning av se lestam 
m ene ved Island og ikke m inst fo r å  in tensivere  selfangsten . D ette  er jo  
ingen lösning på  p rob lem m et på  lengere sikt og derfo r behoves d e t m er 
konkrete  tiltak  både når det g jelder selen  ved Island og ikke m inst de 
selstam m ene som  lever i næ rhe ten , f. eks. ved Svalbard , Jan  M ayen och 
G rönland.

D et som  sk jedde ved N orge tidlig i v in ter da ca 200000 grönlandssel 
trakk  seg inn til n o rskekysten , e r  kannsk je  en tankevekker på  hvad som 
kan og vil skje ved u fo rand re t situasjon . G runnene til denne selinvasjon 
kan væ re m ange f. eks. isfo rho ld , dårlig  tilgang til föde eller födem angel og 
ikke m inst sto r og vedvarende ökning i se lestam m ene. I V estisen  er denne 
ökning nu anslå tt til 5 —15 %  pr. å r  i de siste  årene. H vad  en  som  e r grunnen 
så m å en si a t det som  holder på  å  skje m ed selstam m ene i de nordlige 
farvann  kan væ re en begynnelse til en  stö rre  ökologisk katastro fe . D erfor 
bör de land som  g renser til d isse om rådene og de som  h ar ökonom isk 
fordel av å  u tny tte  have ts re su rse r gå sam m en om  å snu denne utviklingen. 
D ette  gjöres best ved å g jenreise selfangstnæ ringen i sine tidligre form er og
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kjem pe fo r å få den in ternasjonalt ak sep te rt. D ette  e r  jo  en  resu rs som  bör 
u tn y tte s  p å  den  b este  m åte  u nder streng  vitenskapelig  kontro l og ök t 
forskning. D erfo r anbefales m edlem sforslaget A793/s om  tiltak  fo r å  opp
re tte  en ballansert reduksjon  av selstam m ene i de nordlige farvann.

R eykjavik, 31. ju li 1987

Ja ko b  Jakobsson

L andssam band ís lensk ra Útvegsm anna (Den islandske rederiforening) har
i skrivelse den  7 sep tem ber 1987fö rk la ra t sig stödja m ed lem sforslaget.

N o r g e

F iskeridepartem entet:

F iskeridepartem en te t vil u tta le  s tø tte  til forslaget, og til de oppfølgings
tiltak  som  foreslås. E n har ingen m erknader til tek s ten  i forslaget, annet 
enn at de endelige tall v iste  a t 60000 sel d rukne t i garn på  norskekysten  
v in teren  og våren  1987.

Spørsm ål vedrø rende hav p a tted y r ligger u nder N ord isk  E m betsm anns- 
kom ité for F iskerispørsm ål (N E F ), i koord inasjon  m ed E m betsm annsko- 
m itéen for M iljøvernspørsm ål. F iskeridepartem en te t har overfo r N E F  
fo reslå tt felles nordiske p lanleggingsm øter fo r utform ing av prosjek tforslag  
og koordinering av nord iske u n d ersøke lse r av selens næ ringsopptak , ak 
tiv ite tsm ønster og energiom setning. D et kan ligge an  til at de tte  forslaget 
får tilslutning på  neste  m øte i kom itéen i Pargas, F in land , 21. ok tober d. s. 
M ed u tgangspunkt i e t positiv t ved tak  på  P argas-m øtet vil en fra norsk  side 
gå inn for, og fo reslå  et oppfølgende felles nord isk  forskn ingsprosjek t på  et 
slikt faglig grunnlag.

F iskeridepartem en te t v iser forøvrig  til u tta le lse  fra  F iskarlaget av 21. 
august d. å. (se nedan).

O slo, 9. ok to b er 1987

G unnar R jønnøy  
K onst. ekspedisjonssjef

M arius H auge  
Fung. underdirektør

M iljøverndepartem entet:

D et vises i m edlem sforslaget til at M iljøverndepartem en te t regner m ed
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at selinvasjonen i 1987 om fatte t om  lag 200000 dyr. M iljøverndepartem en
te t e r  ikke k jent m ed a t d e t foreligger beregninger som  dokum en tere r dette  

tallet. På grunnlag  av  antall garnfangede sel e r de t im idlertid  ikke urim elig 
å  an ta  a t invasjonen  om fatte t 200 000 sel e ller m er.

D et alt vesen tligste  av  de selene som  sist v in te r invaderte  norskekysten  
m å ha  kom m et fra  b estanden  i B aren tshave t (Ø stisen). V ed Jan  M ayen er 
det de siste årene  g jennom ført betydelige m erkninger av sel. D ersom  
selene hadde kom m et fra  denne b estanden  ville vi kunne reg istrere  en 
vesentlig  økning av an ta lle t g jenfangster av m erket sel. D ette  har im idlertid  
ikke væ rt tilfellet.

F o r å vu rdere  tiltak  fo r å  re tte  opp  den op p stå tte  ubalanse m ellom  sel og 
fisk, e r  det i fø rste  om gang nødvendig  å  fokusere  oppm erksom heten  på  
B aren tshavet. B estanden  av grønlandssel har væ rt økende i løpet av 1970- 
og 1980-årene. B estanden  e r im idlertid  bare  ca  1/3 av opprinnelig  stø rrelse . 
F angstkvotene har øk t fra  60000 til 90000 i tak t m ed bestandstilveksten . 
Sovjet har ønsket å bygge denne bestanden  opp  til e t nivå der den kan tåle 
en langsiktig belastn ing  p å  100000 sel p r år. Sovjet h a r fo rvalte t denne 
bestanden  på en  fullt u t forsvarlig  m åte u t fra de m ålsetn inger som  russerne  
har sa tt seg fo r gjenoppbygging og beskatning.

E t av de v ik tigste by tted y ren e  fo r grøn landssel i B aren tshave t e r  lodde. I 
1970-årene lå b estanden  av to  år gam m el og eldre lodde på  e t n ivå m ellom 
3 —7 m illioner tonn.

F ra  1980 begynte bestanden  å gå tilbake. F iskeriene v iste  en  økende 
tendens fra  årene  1980 til 1983. E tte r  1983 ble de t alt vesentligste av 
loddebestanden  fisket opp. D et in ternasjonale  råd  fo r havforskning 
(IC E S), som  gir anbefalinger om  kvo ter, anbefalte  a t fisket ble stoppet i 
1986. D et åre t fas tsa tte  N orge og Sovjet en kvote  på  120000 tonn . D ette  
førte til det endelige sam m enbrudde t i loddebestanden  som  falt helt ned til 
ca 0.08 mill tonn.

Sam m enbruddet i loddebestanden , dvs. m atm angel fo r selene, v a r trolig 
også den u tløsende årsak  til se linvasjonen  sist v in ter.

L odde har im idlertid  en  kort generasjonstid , og m ed optim ale forhold og 
en fornuftig  fo rvaltn ing  vil d e t væ re mulig å  bygge bestanden  opp igjen på  
relativ t k o rt tid.

E n gjenoppbygging av se lbestanden  og en  grundig bestandsovervåkn ing  
vil trolig væ re d e t beste  tiltak  fo r å g jenskape e t økonom isk  fundam ent for 
selfangstnæ ringen og fo r å  g jenskape in ternasjonal ak sep t fo r næ ringen.

M iljøverndepartem en te t e r enig i a t det e r  sto r behov fo r å  in tensivere 
forskningen om  den økologiske balanse i B aren tshave t og nordnorske 
kystfarvann , og vi v ise r til a t vi har tru ffet tiltak  fo r å frem m e e t forskn ings
program  om  no rdno rsk  kystøkologi.

D et e r  viktig i frem tiden  å  sikre skikkelig forvaltn ing av sto re  hav p a tte 
dyr. N ord isk  sam arbeid  om  de tte  ønskes velkom m en. D er e r, e tte r 
M iljøverndepartem en te ts m ening, viktig også for havm iljøet å  legge til



24

grunn prinsippet om  bæ rekraftig  utvikling. D et m å innføres en m ekanism e 
som  h in d rer beskatn ing  på  økologisk viktige b estander i strid  m ed dette  
p rinsippet.

O slo, 23. d esem ber 1987

E tte r fullm akt

Jan  Thom pson  
E kspedisjonssjef

K aren Jørgensen

Rådet for naturvitenskapelig  forskning (RNF):

1. B akgrunn

V interen  1987 ble N o rskekysten  invadert av grønlandsel. A ntall d rukne
de d y r anslås til ca  56000. F iskernes ers ta tn ingskrav  beløper seg til 20 mill. 
k roner. Å rets invasjon har således væ rt en  tragedie for både dyr och 
m ennesker. T a r m an hensyn  til at de tyngste  dyrene ikke tas om bord i 
m indre bå te r, og a t alle ind iv ider ikke b lir inn rappo rte rt, kan det konklude
res m ed a t d e t sannsynlige ta lle t på  druknede dyr er av stø rre lseso rden  
6 0 0 0 0 -8 0 0 0 0 . E t rim elig anslag  for fangstdødeligheten  er 8% ; dvs. 1 av 12 
går i garna. Invasjonen  v a r således 700000 -9 0 0 0 0 0 .

I det nordøstlige A tlan terhav  er de t to  b es tan d er av grønlandsel. D en 
stø rste  bestanden ; Ø stisstam m en inneho lder om trentlig  1,5 mill. dy r og 

ho lder til i det østlige B aren tshav . E n m indre bestand , V estisstam m en, 
ho lder til i driv isen  ved Jan  M ayen. D enne stam m en h a r aldri væ rt særlig 
sto r, og i de siste årene  hadde selfangerne prob lem er m ed å fylle kvo ten  av 
kvitunger. E t rim elig anslag fo r denne b estanden  e r 60000 -1 0 0 0 0 0 .

V år inform asjon om  åre ts  selinvasjon  ind ikerer at hovedtyngden  kom  fra 
Ø stisen . E n  stam m e på  u n d er 100000 d y r kan  ikke gi opphav til en m engde 
på snaue en m illion sel. M erkingen av  sel i V estisen  v iser a t svæ rt få dyr fra 
denne stam m en blir gjenfanget ved N orskekysten . S er m an på  fiskerires
su rsene i de respek tive  farvann  e r d e t liten  grunn  til å  tro  a t sel fra  V estisen  
skulle d ra  p å  m assevandring  til N orge. V ed Jan  M ayen er det nå store  
fo rekom ster av  lodde. I B aren tshave t e r  både sild og lodde sterk t desim ert. 
D et e r  derfo r vanskelig  å  fo rs tå  hvorfo r selen ved Jan  M ayen skulle forlate 
sitt gunstige h ab ita t og søke opp  næ ringsfattige om råder. P å den  annen  side 
blir det le tt å  fo rs tå  hvorfo r d y r fra  Ø stisen  legger u t p å  næ ringsvandring til 
N o rskekysten . P rob lem et ved denne type  argum entasjon  e r im idlertid  a t vi 
ikke vet hva  selene spiser. D ersom  reker, lyskreps og po larto rsk  spiller en 
s to r rolle i d ie tten  beh ø v er ikke nødvendigvis dårlige fo rekom ster av  sild 
og lodde bety  katastro fe  fo r grøn landselen  i B aren tshavet.



25

2. M ulige årsaksforhold

Å rsaksforho ldene til en slik m asseinvasjon  synes innviklet. O bservasjoner 
ty d er på  at sult kan ha væ rt en viktig fak to r, noe som  indikeres av at sel fra 
ulike geografiske om råder hadde ulik kondisjon og diett.

M agen fra  dy r fanget ved S volvæ r inneholdt m er sild, som  jo  er en fet 
fisk, enn dyr fanget and re  s ted e r i L ofo ten , hvo r innholdet var re s te r av 
sild, øyepål, hyse og uer. Svolvæ rdyrene hadde også et m arkert tykkere 
spekklag og en aksep tabel kondisjon , m ens de øvrige dyrene var undervek- 
tige. D ersom  de tte  e r  rep resen ta tiv t langs hele kysten , kan invasjonen 
fork lares som  en desp e ra t næ ringsvandring. Im idlertid  er ikke se lbestan 
dens in te raksjoner m ed fiskestam m ene godt nok kjent til at pålitelige 
konklusjoner kan trekkes. S to rt sett e r g røn landsselen  en a lte ter, m ens 
o bservasjoner v iser at fe t fisk som  sild og lodde u tg jør en vesentlig  del av 
d ietten .

En helhetsvurdering  av B aren tshave ts økosystem  tilsier at det er 
nødvendig  å analysere  enkle bestandsm odeller i et næ ringsnett. E gnede 
m odeller fo r B aren tshave t e r  ennå  ikke u tv ik le t, og det e r  derfor idag ikke 
mulig å  vu rdere  hvilken betydning  grønlandselen  har som  topp-p redato r. 
L ikeledes e r  d e t på  det nåvæ rende stadium  ikke mulig å kvantifisere 
funksjonen til lodde og sild i de nordlige havom råder.

D et b ø r også påpekes a t selens paras ittfauna  spiller inn. Foreløpige 
fo rskn ingsresu lta te r v iser a t to rskekveis er m eget sjelden i grønlandsel, 
noe som  kan endre  seg dersom  slike invasjoner skulle bli av en m er 
perm anen t karak te r.

3. F orskning som  grunnlag fo r  fo rva ltn ingen

Til tross fo r øk t fo rskn ingsinnsats innen de biologiske d isip liner gene
relt, og m arin pattedyrfo rskn ing  spesielt de siste å rene , synes det fo rtsa tt å 
m angle tilstrekkelig  inform asjon og kunnskap  om  G røn landsselens popula- 
sjonsbiologi og B aren tsh av e ts  ø kosystem , noe som  bl. a. selinvasjonen sist 
v in ter kan tyde  på. N år d e t g jelder grøn landselen  v iser de foreliggende 
b estan d su n d ersø k e ise r a t en viss beskatn ing  e r tilrådelig . M. h . t .  hånd te 
ring og om fang av denne beskatn ing  kan ikke R N F  idag gi næ rm ere 
spesifikasjoner, m en råd e t vil påpeke a t en øk t fo rskningsinnsats på  dette  
om rådet kan frem m e grunnlag fo r slike spesifikasjoner.

De økologiske p ro b lem er i B aren tshave t tils ier også en  øk t forskn ings
innsats, bl. a. for å unngå popu lasjonssam m enbrudd  tilsvarende det som  er 
skjedd fo r sild, to rsk  og lodde, og som  nå kan skje rekebestanden .

R esu lta tene fra en øk t fo rskn ingsinnsats vil kunne m edvirke til et bedre 
grunnlag for forvaltn ingen  av de nordlige havom råder, enn det vi idag har.

O slo, 9. sep tem ber 1987

A nders O m holt 
Adm. direktør
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Norges natu rvern fo rbund :

— — — H er konkluderes det m ed at forskningen m å in tensiveres, m ed 
andre ord  at vi vet fo r lite om  årsakene til invasjonen, bestandsstø rre lse r, 
osv . L ikevel p resen te res  det synspunk ter u ten  forbehold  bl. a. n år det 
g jelder å rsakene til invasjonen. In te t nevnes om nedfisking av  viktige 
fiskeslag som  sild og lodde og om  m enneskenes rolle i den såkalte  ” økolo
giske ubalansen” .

Selinvasjonen er nå kom m et noe på  avstand . M ye e r sagt og skrevet 
siden N ord isk  Råd var sam let. Og m ye ny inform asjon foreligger. Vi vil her 
peke på følgende:

Invasjonens stø rrelse  er av betydelig  om fang, flere hundre tu sen  dyr. 
D et e r  all grunn til å  tro  at d y r både fra  V estisen  og Ø stisen  var innblandet. 
F lere ting ty d er på at Ø stis-bestanden  har u tg jort tyngdepunk te t i inva
sjonen. D et v iste seg e tte rh v e rt at også e t betydelig  antall k jønnsm odne 
dyr befan t seg på kysten , særlig i F innm ark.

Fagfolk synes å væ re enige om  at invasjonen  var en næ ringsvandring.
Selens naturlige næ ringsgrunnlag se r u t til å  væ re betydelig  red u sert i 

B aren tshavet. L oddebestanden  er nå næ r fullstendig oppfisket og de re la
tiv t s terke  årsk lassene  av ung-sild fra 1983-85  (særlig 1983) synes allerede 
å væ re sterk t nedbeitet av en  voksende ung to rskbestand . Selv om grøn
landsselens næ ringsgrunnlag e r m angfoldig, e r  det åpenbart at den red u se r
te fo rekom sten  av pelagisk sm åfisk (sild og lodde) i B aren tshavet m å 
tillegges betydning  når en skal fo rs tå  å rsakene til selens vandringer til 
norskekysten .

S jøfuglundersøkelser ved B aren tshavets kyste r, v iser at også sjøfuglene 
(bl. a. alkefugler, skarv , krykkje) er ste rk t u tsa tt. O m fattende hekkesv ik t 
og bestandsnedgang  se ttes i sam m enheng m ed næ ringsm angel. N æ rings
grunnlaget i sjøen synes i å r  (1987) å  væ re red u sert så  langt sø r som  til 
M øre. D ette  kan tyde  på at i tillegg til nedfiskete  bestan d e r av sild og 
lodde, e r  også naturlige endringer i de m arine økosystem  m edvirkende. 
D ette  er velk jen te  fenom en fra  andre havom rådet.

D et påstås at bestanden  av grønlandssel bl. a. i V estisen  har øket kraftig  
e tte r  at fangsten  ble redusert fra og m ed 1983. D isse an tage lser kan ikke  
belegges m ed d a ta , de kan ikke engang sannsynliggjøres. Vi s itte r inne m ed 
følgene opplysn inger om  forho ldene i V estisen: Jan  H . O lsen , idag skipper 
på  fo rskn ingsfartøyet L ance hadde i perioden  1979-82  oppdrag fra N orges 
F iskebåtrede rfo rbund . H ans oppgave var å  finne kastelegrene fo r sel i 
V estisen  ved hjelp av fly. H an  hadde da u tv ik let et m eget p resist naviga
sjonssystem  b asert på  L orang  C. I 1982 kunne han m ed sikkerhet fas tslå  at 
det e tte r  fangsten  (to ta lt N orge og Sovjet 8 563 unger) ikke fan tes unger 
igjen i V estisen , dvs. fangsten  har ta tt hele årsp roduksjonen .

I følge fangst-s ta tistikken  e r det i perioden  1977-1983 ta tt årlige fangster 
på 5 - 1 6  tu sen  unger (gj. sn itt 11 tusen). D ette  innebæ rer a t vi p å  den tiden



27

skulle ha en to ta lbes tand  på  anslagsvis 60 tusen  dyr. På grunn av en m eget 
hard beskatn ing  (bl. a. av årsp roduksjonen) m å en an ta  at rek ru tte ringen  av 
k jønnsm odne dyr i b estanden  har væ rt m inim al fram  til i dag. En vesentlig  
økning i bestanden  h a r derfo r ikke væ rt biologisk mulig. P åstanden  om  at 
det finnes flere hundre  tu sen  dyr i V estisen  kan heller ikke væ re riktig. Å 
tilrå en  øket beskatn ing  av denne bestanden  e r ikke i overenstem m else 
med de fo rvaltn ingsprinsipper N N V  stå r for.

A ngående Ø stisen  har vi foreløpig ubekreftede  opplysninger om  at de 
sovjetiske seltellinger i å r  har an tyde t en  betydelig  red u sert kastebestand . 
Endelig rappo rt e r ennå  ikke fram lagt.

H ovedkonk lusjonen  om  at det m å satses m er på forskning e r selvfølgelig 
riktig.

L ike viktig e r  det a t de påstan d er som  p resen te res  om årsakene til 
invasjonen, b es tan d ss tø rre lse r m. v. kan dokum enteres eller i det m inste 
sannsynliggjøres. D et e r  ikke godt nok å referere  til m untlige eller uoffisiel
le u tta le lser fra fagfolk.

I forslaget til u tta le lse  e r  det en sto r svakhet at N orges rep resen tan te r 
ikke nevner overbeskatn ingen  av m arine re ssu rse r som  sild og lodde som 
mulige årsaksfak to re r.

O slo, 1. sep tem ber 1987

N orges natu rvern fo rbund

R o lf  S  ørli 
Generalsekretær

Norges fiskarlag:

D et e r  N orges fiskarlags oppfatn ing  at å re ts  selinvasjon er en na tu rka
tastro fe  som  spesielt har ram m et kystbefolkningen i N ord -N orge. Selinva- 
sjonen er im idlertid  også en kollosal dy re tragedie  ved at omlag 60000 
ungsel har d rukne t i fiskegarn  i 1987. En vil unders treke  at disse dyrene har 
g jennom levd en opp til 20—30 m inu tters dødsprosess.

D essverre  v iser de tte  at p ressg ruppers følelsesm essige engasjem ent, i 
det de selv opp fa tte r som  viktige m iljøspørsm ål, kan virke m ot sin hensikt 
når g runnlaget fo r engasjem en te t e r  feilaktig eller m angler helt.

N orske  forskere  an slå r bestanden  av G rønlandssel i V esterisen  fo r å 
væ re om lag 30 0 -6 0 0 0 0 0  dy r, m ens anslaget for Ø stisen  er ca  1,2 mill. dyr.

E n regner m ed at bestanden  i Ø stisen  p ro d u se re r ca. 130000 dyr pr. år, 
m ens den sam lede norske og sov jetiske fangsten  ikke overstiger 80000 dyr 
pr. år.

N orges F iskarlag  e r ikke k jent m ed rep roduksjonsra te r fo r bestanden  av 
G rønlandssel i V esterisen , m en det er hevet over tvil at bestanden  e r raskt 
økende.
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Forskerne  har liten eksak t viten om  stø rre lsen  på den to tale invasjonen 
av sel langs no rskekysten  i 1987. E n regner im idlertid m ed a t m inst 300000 
ungsel har oppho ld t seg på  no rskekysten . O m lag 60000 av disse er regi
s tre rt d rukne t i fiskegarn  og bragt på  land. I tillegg til d e tte  an ta r en at et 
betydelig  antall sel har d ruknet og falt ut av garna og følgelig ikke er 
registrert.

Innvandringsselen  var m ager m ed en spekktykkelse på  1 - 2  cm  m ot 
norm alt 5 - 7  cm . D en selen som  ble ta tt på  fangstfeltene i 1987, hadde 
im idlertid helt norm alt spekktykkelse  både fra Ø st- og V esterisen .

En regner m ed at å rsaken  til at selen har oppholdt seg på norskekysten  
har væ rt m angel på  næ ring til den  sto re  bestanden . H avfo rskn ingsinstitu t
te t regner ikke m ed a t reduksjon  i fiskebestander e r  årsak  til selinvasjonen. 
M an regner m ed a t e t økende antall fra  å r  til å r kom m er fra  V esterisen , 
hvor en ikke har reg istrert nedgang i de v iktigste fiskebestandene. B estan 
den av lodde i B aren tshavet er redusert, m en øvrige by tted y r som  torsk , 
sild og po larto rsk  er im idlertid i sterk  vekst.

Selinvasjonen skap te  store  p rob lem er fo r gjennom føringen av kystfisket 
e tte r to rsk  i 1. halvår 1987. D ette  fiskeriet e r selve grunnlaget fo r bose ttin 
gen langs kysten  av N ord-N orge.

V ed begynnelsen  av 1987 fo rven te t en a t andre redskaper enn trål ville 
fange ca 157000 tonn to rsk  i løpet av 1. halvår 1987. B lant annet som  en 
følge av selinvasjonen, ble den rea lise rte  fangsten ikke høyere enn ca 
82500 tonn.

E t vesentlig  problem  for fiskerinæ ringen, både i N orge og i andre land, 
e r at selen er hovedkilden fo r spredning av p a ras itte r i fisk. D ette  har svæ rt 
uheldige konsekvenser for m arkedssituasjonen  for fisk.

I de senere år har norsk  selfangst fo regått i V esterisen  ved Jan  M ayen og 
i B aren tshavet ved K vitsjøm unningen. Tdligere deltok norske fangere også 
i fangsten  ved N ew  F oundland  og i D anskestredet.

M ens det i 50- og 60-åra deltok  6 0 -7 0  norske fa rtøyer i den årlige 
fangsten , deltok  det i 1980 bare  15 fartøy  og i 1987 kun 5 fartøy.

I 50-åra var den norske fangsten  oppe i om lag 300000 dyr, hvorav det 
m este  var G rønlandssel. I begynnelsen  av 70-åra var fangsten  redusert til 
ca 200000 dyr, og i 1980 var fangsten  kom m et ned i 60000 dyr.

I 1987 fanget norske fangere 19296 sel i V esterisen , og en  fanget ca 
19000 G rønlandssel i Ø stisen.

E tte r at E F  i 1983 ved tok  forbud m ot im port av skinn fra selunger, har 
den norske fangsten  væ rt begrenset til voksen sel.

Selv om  en idag u tn y tte r  hele dy re t, både skinn, k jø tt og spekk, er 
m arkedsforholdene fo r sk innproduk ter avgjørende fo r næ ringens eksi
stens.

Av de tradisjonelle  m arkedene fo r selsk innproduk ter, svarer E F  for ca 

6 0 -7 0 % .
D et e r  ikke mulig å finne a lte rna tiver til d e tte  m arkedet, og spesielt som
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en følge av de tte  e r  no rsk  fangstnæ ring redusert til e t m inim um . D ersom  
selfangstnæ ringen skal nå opp i d e t om fang som  e r nødvendig  fo r å  skape 
økologisk balanse i de nordlige havom rådene, m å det økonom iske g runnla
get for næ ringen g jenskapes og fangsten  m å foregå på de tradisjonelle 
fangstfeltene. D ette  e r  b are  mulig ved a t de m arkedsm essige hindringene 
for se lsk innsp roduk ter fjernes helt.

En positiv  m edvirkning fra N ord isk  råd  overfo r E F  og U SA  vil kunne ha 
betydning fo r den  v idere u tvikling i saken . F ra  F iskarlagets side vil en 
unders treke  at d e t haste r m ed å  oppnå forståe lse  fo r nødvendige tiltak, 
både av hensyn  til a t de p rob lem er som  nåvæ rende situasjon påfører 
næ ringen, øker fra  å r  til år, og ford i den eksisterende norske selfangstnæ 
ringen og de t ek sisterende  norske selfangstm iljøet e r  i ferd m ed å dø ut.

D et er også nødvendig  at en p å  in ternasjonalt plan  engasjerer seg fo r å  
skaffe tilveie best mulig v itenskapelige data  om  selbestandene, slik at 
dy re traged ier som  en har opplevd  i 1987, ikke hender senere. D et er 
N orges F iskarlags oppfatn ing at m an fra N ord isk  råd  b ø r p rio ritere  forsk- 
ningsbevilgninger til d e tte  fo rm ålet.

T rondheim , 21. august 1987

N orges fiskarlag 

Finn B ergesen  jr
O tto G regussen

S v e r i g e

N aturh isto riska riksm useet:

U nder de senaste  åren  har den norska  kusten  hem sökts av e tt s to rt antal 
g rön landssä lar (P agophilus groenlandicus). E nligt no rska  uppgifter upp
gick invasionen  u n d er v in tern  1986/87 till 750000 djur. Sam tidiga sov jetis
ka undersökn ingar i V ita havet an ty d e r att de d jur som  invaderade den 
norska kusten  senas te  v in te r huvudsakligen kom m er från B aren ts hav
populationen  (östisen) och ej från  Jan  M ayen (västisen). N o rsk a  o rn ito lo
ger har v idare u n d er en  rad år uppm ärksam m at d ram atiska  m inskningar av 
v issa sjöfågelpopulationer fram för allt b land alkfåglar. S enaste  v in tern  
påträffades också  s to ra  m ängder död  alkfågel längs N ordnorges kust.

Som påpekas i sk rivelsen  an ty d e r allt d e tta  d ram atiska  fö rändringar i det 
nordliga ekosystem et. D et kan också  v ara  av in tresse  a tt näm na a tt liknan
de sä linvasioner fö rekom m it tid igare i h isto rien . U nder åren  1902 och 1903 
förekom  liknande invasioner i N orge och  fynd av grönlandssäl förekom  
ända ner i D anm ark . Som  jäm fö re lse  kan näm nas a tt våren  1986 p åträffa
des grön landssäl på svenska  H allandskusten .
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D et väck ta  förslaget d isku te ra r ospecifik t sälstam m ar. Av ovanstående 
to rde fram gå a tt det fram för allt ä r g rönlandssäl som  ändra t uppehållsom - 
råde u nder de senaste  åren . D en ökning av stam m en g rön landssälar som  i 
skrivelsen  anges var en följd av ett red u cera t jak tu ttag  i va ttnen  kring Jan 
M ayen (västisen) synes av vad som  redov isa ts ovan ej ligga bakom  den 
sto ra  invasionen i N ordnorge 1986/87.

Den sam tidiga nedgången av v issa a lk fågelpopulationer an ty d er en 
m inskning av fisktillgången i det nordliga havsom rådet. En sådan har 
också  reg istrera ts . O rsakerna  till d enna kan vara  e tt ökat fiskuttag  (jfr 
loddafisket) m en också  fö rändrade  oceanografiska fö rhållanden. A tt säl- 
stam m ens ökning i va ttnen  kring Jan  M ayen prim ärt skulle u tgöra orsaken  
till den ekologiska förändringen  v erk ar osannolik t.

D et är angeläget a tt finna u t o rsak ern a  till de sto ra  ekologiska fö ränd
ringarna i det nordliga havsom rådet. D et fram går ej tydligt av skrivelsen  i 
vilken om fattn ing en balanserad  reduktion  av sälstam m en kan ge sådan 
inform ation. Enligt no rska  uppgifter dödades i fiskeredskap  ca 60000 
g rön landssälar i no rska  v a tten  v in tern  1986/87. Jäm för angivna avskjut- 
ningssiffror från  B aren ts hav. M an kan således ko n sta te ra  a tt fisket redan 
idag kraftigt red u cera r g rön landssälstam m en. R edan det genom  fisket oav 
siktliga in fångandet av säl to rde  ge forskningen en sto r del av det nödvän
diga sälm aterialet.

F ö r en fo rtsa tt bosättn ing  och försörjn ing i de no rska , isländska och 
g rönländska kustom rådena ä r det g ivetvis angeläget a tt fö rs tå  m ekanism er
na bakom  de ekologiska skeendena. M ot bakgrund av vad som  anförts 
ovan synes det läm pligt a tt N o rd iska  m in isterrådet rekom m enderar en 
ökad fo rskn ingsinsats fö r a tt fö rs tå  de p rocesser som resu ltera t i om fattan 
de sälvandringar och m inskande sjöfågelbestånd i det nordliga havsom rå
det. Det förefaller dock  ej läm pligt a tt m in isterrådet rekom m enderar en 
ökad avskjutn ing av grön landssäl så  d e tta  ej kan anses vara  en adekvat 
å tgärd . E n balanserad  avsk ju tn ing  av to p p red a to re r såsom  säl kom m er 
sannolik t endast a tt ha en m arginell betydelse  för lokala fiskpopulationer 
och angriper ej de prim ära  o rsak ern a  till m inskningen av de m igrerande 
viktiga fiskbestånden .

S tockholm  den 29 ju li 1987

F ö r na tu rh isto riska  riksm useet 

M ats O lsson

L antbruksstyrelsen:

L an tb rukssty re lsen  har i ä rende t underhand  kon tak ta t riksm useet och 
erfarit a tt m an önskar avge e tt eget y ttrande  d irek t till jo rd b ru k sd ep arte 
m entet. S ty re lsens svar begränsar sig därför till frågan om  skydd av säl-



31

stam m en m ed hänvisning till ” K onven tionen  om  in ternationell handel m ed 
u tro tn ingsho tade  a rte r  av vilda d ju r och v äx te r” (C ITES).

U nder 1983 och 1985 d isku te rades sä lpopulationens sto rlek  m ycket ingå
ende u nder P arte rn as m öte. D etta  ledde bl. a. till Sveriges proposition  om  
listning av K lappm yts på  bilaga B. E nligt svensk  uppfattn ing kunde ett 
v isst ho t föreligga m ot denna art. O säkerheten  var em ellertid  s to r då  det 
var m ycket svårt a tt fas tstä lla  den  verkliga sto rleken  på  populationen. 
P ropositionen  rö s tades em ellertid  ner och  för närvarande finns ingen sälart 
från de nordliga havsom rådena  uppförd  på C IT E S  lista ö ver hotade arter.

F aststä llande  av sä lstam m ens sto rlek  ä r em ellertid  m ycket kom plicerad. 
Den sälinvasion  som  fö rekom m er på den norska  västkusten  är sannolikt 
inte o rsakad  av en popu la tionsexplosion  u tan  tro lig tv is e tt tecken  p å  brist 
på föda i de fö r sä larna  norm ala u tb redn ingsom rådena. En analys av de tta  
förhållande ligger em ellertid  u tan fö r lan tb rukssty re lsens kom petensom rå
de som  adm in istra tiv  m yndighet fö r C IT E S.

S am m anfattn ingsvis an se r sty relsen  a tt en koncen tra tion  av sä larna nära  
den no rska  v ästk u sten  på  grund av b rist på  föda i det norm ala u tb redn ings
om rådet u tgör e tt ho t m ot b es tån d e t, dels p å  grund av  näringsbrist, dels på 
grund av skyddsjak t på  d jur som  fas tn ar i fisknät m. m. men att de tta  
förhållande in te reg leras inom  ram en fö r C IT E S.

Jönköping den 31 augusti 1987

A llan Johansson  
Generaldirektör

Sven  Johansson  
T f byråchef

Fiskeristyrelsen:

D et no rska  förslaget har ak tua lise ra ts  av den sto ra  sälinvasionen längs 
den norska  kusten .

D et råd er ingen enighet bland forskare  om  o rsakerna  till invasionen. 
L iknande fenom en har u p p trä tt tidigare. U nder d essa  om ständ igheter bör 
m an inte nu u tan  v idare underlag  a rb e ta  fö r a tt främ ja en reducering  av 
sälstam m en. En in tensifierad  forskning på om rådet bö r därem ot stödjas. 
D et kan  o ck så  ge underlag  fö r a tt bedöm a de m otsä ttn ingar som  kan 
kom m a på  svenska  västk u sten  till följd av a tt sälstam m en där nu ökat 
under en följd av år. T ä ta  sä lbestånd  ink räk ta r onekligen på fisket. Prelim i
nära  beräkn ingar g jorda vid sty re lsens havsfiskelaborato rium  i en  u tred 
ning om  kustto rskp rob lem atiken  ty d e r på  att i storleksordningen  1 000 ton 
to rsk  årligen konsum eras av sä lbestånde t vid nuvarande num erär längs 
den svenska  v ästkusten . F ö r fiskaren  kom m er också  ekonom iska skador 
genom  a tt säl ä te r  fisk fångad i redskap  och skadar redskap .
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D et kan därfö r vara  angeläget a tt följa och u tv ärd era  betydelsen  av ökad 
sälförekom st även vid svenska  västkusten .

I Ö stersjöom rådet ä r  p rob lem atiken  en helt annan  genom  inverkan  av 
m iljögifter på  sälens rep roduktionsförm åga.

Y ttrande från  fiskeristy re lsens havsfiskelaborato rium  bifogas (se ne
dan).

G öteborg  den 8 sep tem ber 1987

Tore G ustavsson  
T f generaldirektör

Å ke  P etersson  
Byråchef

Fiskeristyrelsen, havsfiskelaboratoriet:

B eträffande den fö rs ta  punk ten  har havsfiskelaboratorie t inget a tt invän-

B eträffande den  and ra  punk ten  ä r d e t u tan  tv ivel så  a tt sälbestånden  
ibland kan bli fö r s to ra  och därm ed åstadkom m a skador på fiskbestånd  och 
fiske. D essa  skador synes vara  stö rre  v issa  å r  än  andra. D et ä r  havsfiske- 
labora to rie ts  åsik t a tt sä lbestånden , i sådana fall a tt stö rre  skador fö ro rsa
kats , m åste  kunna på  något sä tt decim eras (kanske m ed liknande avsk ju t
ning som  nu sker fö r älg e tc .). M en labora to rie t m o tsä tte r sig a tt m an av 
denna anledning skulle fö rsöka göra sälfångstnäringen s. a. s. salongsfähig i 
regelbunden skala.

B eträffande sä lbestånde t i Ö stersjön  råder speciella förhållanden och 
d essa  bör inte ändras.

L ysekil den 22 ju n i 1987

B ernt I  D ybern

N aturvårdsverket hänvisar i skrivelse den 12 oktober 1987 till y ttrande av 
den 29 ju l i  1987fr å n  naturh istoriska  r iksm useet (se ovan).

K oncessionsnäm nden för m iljövård har i skrivelse den 25 augusti 1987 
fö rk la ra t sig  avstå  fr å n  a tt y ttra  sig  i an ledning av m ed lem sfö rslage t.
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Institu tet för vatten- och luftvårdsforskning (IVL):

Som grund för d e tta  hänvisas till a tt runt 200000 grön landssä lar inva
dera t no rska  ku sten , från  V arangerfjo rden  i n o rr till O slofjorden i söder. 
Av dessa  sälar har nära 25000 fas tna t i fiskeredskap  och drunknat. U nder
sökningar v isar a tt d juren  ä r m agra, v ilket fö rk laras m ed a tt de varit på  ja k t 
e fter mat.

V idare hävdas a tt sälinvasionen o rsak a t en kraftig  nedgång för kustfisket 
sam t åstadkom m it skado r å  akvakulturanläggningar.

Sälinvasionen fö rk laras m ed a tt ” det har u p p stå tt en ekologisk obalans 
m ellan fisk- och sä lb es tån d en ” .

A tt d ra  ovanstående  s lu tsa tse r av m assinvasionen  av säl v erk ar något 
fö rhasta t. F lu k tu a tio n er i o rgan ism bestånd  kan ingå som  en naturlig  del av 
ekosystem et. V issa å r  dom inerar en organism grupp fö r a tt nästa  å r  ersä ttas 
av en annan . A tt k raftig t m inska den dom inerande arten  kan få allvarliga 
fram tida k o n sekvenser i form  av reducering  av arten  till en n ivå långt 
under den naturlig t fö rekom m ande. D etta  kan alltså  bli följden om man 
ökar säljakten  u tan  a tt fö rst klarlägga vad som  orsaka t den ökade fö re 
kom sten av säl.

Vad som  behövs är, som  m edlem m arna i rådet m ycket riktigt påpekar, 
en ökad  fo rskn in g  inom  om rådet fö r a tt u trö n a  o rsak ern a  till sälinvasionen.

Varför invaderar g rön landssäl N orges kuste r?  Ä r o rsaken  en tillfällig 
naturlig  fluktuation  inom  ekosystem et e ller saknar sä larna föda i sin u r
sprungliga miljö till följd av t. ex. utfiskning?

O vanstående är några av m ånga tänkbara  frågeställn ingar som bör be
svaras innan m an rad ikalt ö kar avskju tn ingen  av säl i N orge. D etta  fö r att 
fö rh indra rubbningar av ek osystem et, vilket kan få allvarliga konsekvenser 
i fram tiden.

S tockholm  den 14 sep tem ber 1987

In stitu te t fö r vatten- och luftvårdsforskning

Erik Arnberg  
Inform ationssekreterare

Svenska naturskyddsföreningen:

Fören ingen  de la r uppfattn ingen  a tt allt ty d er på  a tt den invasion av 
g rön landssä lar vid no rska  kusten  som  skedde u nder 1986/87 har e tt sv ik
tande näringsunderlag  som  grundorsak . D öda d jur som  undersök ts har
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oftast uppvisat dålig näringssta tus, och födobrist i u rsp rungsom rådena är 
en plausibel förklaring  till a tt om fattande u tvandring skett.

En fråga av in tresse  är g ivetvis varifrån  sä larna härrö r. E n uppfattn ing 
har varit a tt det till s to r del rö rt sig om  d ju r från  V ästisen , där populationen  
u ppskatta ts  till ca  300000 sälar. E ftersom  sälinvasionen längs no rska  kus
ten har u p p sk a tta ts  till s to rleksordn ingen  700000 djur, varav  m erparten  
ungdjur (1 -2 -å rin g a r) , ä r det dock  uppenbart a tt sälarna i huvudsak  kom 
mit från  B aren ts havpopulationen . B eståndet i B aren ts hav uppskattas 
enligt uppgift från N orge för närvarande till ca 1,5 milj. d jur, vilket skall 
m otsvara  bara  hälften av bestånden  under 1960-talet och om kring en 
fjärdedel av bestånden  vid sekelskiftet.

Invasionen  av u n dernärda  grön landssä lar längs no rska  kusten  bör även 
ses i persek tiv  av utvecklingen fö r v issa fiskätande fågelpopulationer. 
A lgfågelkolonierna längs den no rdno rska  kusten  har reducera ts kraftigt 
under 1970- och 80-talen, till följd av näringsbrist. D enna har varit så 
allvarlig a tt den inte bara  slagit m ot rep roduktionen  utan  även d rabbat de 
vuxna, häckande fåglarna m ed hög dödlighet. U tvecklingen har varit olika 
i olika kolonier beroende på lokala och regionala skillnader i fisktillgången.

I sam band m ed a tt loddabestånden  i B aren ts hav nu k rascha t har de 
sto ra  grissleko lon ierna i N ordnorge under de senaste  åren  näst intill u tp lå
nats. D et ä r  uppenbart a tt sto rskaliga fö rändringar i fiskbestånden  ägt och 
äger rum  i de nordliga havsom rådena, och sälinvasionen bö r ses m ot denna 
bakgrund. D et ä r  synnerligen angeläget a tt o rsakerna  bakom  d essa  fö ränd
ringar i fisktillgången snarast u treds.

I åtgärdsförslaget ta las om  en obalans m ellan sälstam m arnas sto rlek  och 
deras näringsunderlag , och självfallet kan den uppkom na situationen u t
tryckas så. D et ä r  dock viktigt a tt h är be tona  att de t sv ik tande närings- 
underlaget inte rim ligen kan ha o rsaka ts  av sälarna själva. M an kan därför 

inte räkna m ed a tt alls kunna råd a  bo t m ot denna ” oba lans”  genom  en 
avskju tn ing av säl. E tt sådan t fö rfarande vore a tt sik ta  in sig på sym pto
m en istället fö r på  de underliggande o rsakerna . U tvandringen  av m agra 
sälar från  B aren tshavom rådet och de kollapsande alkfågelpopulationerna 
m åste istället fö ran leda kraftfu lla sa tsn ingar på  fiskeribiologisk forskning i 
de ak tuella  om rådena. N atu rskyddsfö ren ingen  anser alltså  inte a tt det 
finns grund fö r N ord iska  råde t a tt rekom m endera  en ökad avskjutn ing  av 
grönlandssäl m ot bakgrund av den ak tuella  situationen.

S tockholm  den 15 sep tem ber 1987

S venska natu rskyddsfören ingen

P er W ram ner 
Ordförande

Bo O lsson  
Naturvårdssekr
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Jägarnas rik sfö rbund  — L andsbygdens jägare :

N orges delega ter av N ord iska  rådet har föreslagit en översyn  av de 
frågor som b erö r sä lstam m arnas u tveckling  i de no rd iska havsom rådena, 
sam t behovet av viss beskattn ing  av sälbestånderi fö r undvikande av de 
sto ra  skador på  fiske och fiskeredskap  som  uppkom m it u nder den senaste 
tiden.

Vid bedöm ningen av fö rhållandet inom  svenska kustom råden , har riks
fö rbundet inhäm tat syn punk ter från bl. a. O stkustfiskarnas cen tra lför
bund.

F ör svensk t v idkom m ande är sä lskadorna  sam m antaget sm å, oak tat 
vissa lokala skado r fö rekom m er som  kan v ara  m ycket besvärande för 
enskilda y rkesfiskare . N ågon form  av m öjlighet till skyddsjak t synes d ä r
fö r erforderlig  a tt behålla även fö r de svenska  havsom rådena. N uvarande 
regler kan anses fylla d essa  behov.

De problem  som  u nder de senaste  åren  uppstå tt inom  N orges kustom rå
den är m ycket allvarliga. Sam tidigt som  den no rska  fiskenäringen åsam kas 
betydande fö rlu ste r genom  sälskador, ind ikerar den  sto ra  om flyttn ingen av 
sälar på fö rhållanden  som  på sikt kan ho ta  sälen som  d jurart. D et har 
b eräknats a tt m inst 200000 sälar läm nat de g rönländska havsom rådena 
sam t B aren ts hav och fö rfly tta t sig till de no rska  kustom rådena. En sådan 
m assförfly ttn ing  av sälar har aldrig tidigare förekom m it. Fö rhållandet är 
m ycket a larm erande. De no rska  y rkesfiskarna  har beräk n a t a tt ca  25000 
av d essa  vandringssä lar fas tna t och d runknat i no rska  fiskegarn  under det 
senaste  året.

D et som  nu händer m ed sälstam m arna i de no rd iska  havsom rådena, är 
en återspegling  av de g lobala m iljöförändringar som  i förlängningen utgör 
e tt d irek t ho t m ot allt o rgansik t liv. D et ä r  synnerligen angeläget a tt 
N ord iska råde t kraftfu llt d river d essa  fö r oss alla livsviktiga frågor om en 
god livsm iljö. S kyddet av miljön m åste  form as som  b indande in ternationel
la konventioner.

De problem  som  uppkom m it genom  anhopningen  av säl e fter den norska 
kusten  m åste  långsiktigt lösas genom  åtgäder som  fö rb ä ttra r sälarnas fö ru t
sättn ingar a tt s tanna  i sina naturliga havsom råden  och livsm iljöer. O rsa
kerna till den ak u ta  sälvandringen m ot N orges kust ä r ej helt kända. D et 
kan fö ru tsä tta s  a tt näringsbrist (m inskad tillgång av fisk) varit den  u tlösan
de fak torn . S am stäm m iga rap p o rte r från  N orge anger a tt sä larna ä r u n d er
närda  och i a llm änt dålig kondition . M inskad säljakt kan ha m edverkat till 
en ökning av sälstam m en.

N äringsbris ten  hos sälarna to rde  ha sin grund i kraftig  utfiskning av 
näm nda havsom råden , i förening m ed m inskande fiskbestånd  genom  
ogynnsam  m iljöpåverkan av d essa  havsom råden . D et kan inte heller u te 
slu tas a tt sä larnas upptagning av m iljögifter m edför ökande svårighete r a tt 
fånga den fisk som  fortfarande finns inom  deras v is te lseom råde. D essa
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frågor m åste snarast klarläggas genom  vidgade fo rskn ingsinsatser. Sam ti
digt m åste  m iljöskyddet d rivas m ot fas ta  och b indande inernationella  avtal 
fö r alla sta ter. Sam m a förhållande bö r även gälla fö r det in ternationella  
resu rsu tny ttjande  som  havsfisket utgör. F ö r att långsiktigt kunna lösa 
p roblem en m ed svältande vandringssäl i de no rd iska havsom rådena m åste 
o rsakerna  till näringsbrist och  vandringar klarläggas och  elim ineras.

I avvaktan  på  m era långsiktiga å tgärder, m åste de aku ta  problem  som 
uppkom m it inom  de norska  havsom rådena undersökas och å tgärdas. Vad 
de no rska  delega terna  därv id  an fört om  en viss kontro llerad  ja k t på säl bö r 
v inna beak tande. D et m åste  u r alla synpunker vara b ä ttre  m ed en stark t 
begränsad  ja k t, som  syftar till a tt ba lansera  sälstam m en undan svält, mot 
a tt sälstam m ens num erär m edför svält, uvandring och m assdöd bland 
sälarna. R iksfö rbundet vill särsk ilt s tark t be tona  v ik ten  av a tt en ve ten 
skaplig undersökning  snarast kom m er till genom förande för klarläggande 
av de förhållanden som  råd er inom  d e tta  om råde. Jägarnas riksförbund -  
L andsbygdens jägare  har s to rt in tresse  av a tt följa, och even tuellt m edver
ka i, de undersökn ingar som  kan  föran ledas av näm nda förslag. R iksför
bundet tillm äter m iljöfrågorna och  popu la tionsförändringar i faunan ett 
särskilt s to rt in tresse .

Jägarnas r ik s fö rb u n d -L a n d sb y g d e n s  jäg a re  tills ty rker de no rska  råd s
delega ternas förslag, sam t hänv isar i övrigt till vad ovan an fö rts i dessa 
frågor.

Södertälje den  3 sep tem ber 1987

Jägarnas riksfö rbund-L andsbygdens jägare  

B ernt L indqvist

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988
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Medlemsförslag

om utredning av fartygsbaserad opera- och 
konsertverksamhet m. m.
(V äckt av P er O lo f H åkansson  sa m t A rne G add, E idur G u dnason , R agna  
B erget Jørgensen , Ja co b  L indenskov, J im m y S ta h r  och P ekka  Tuom inen)

B IL A G A

Y ttr a n d e n  ö v e r  m e d le m s fö rs la g e t

NOMUS — N em nden for nordisk m usikksam arbeid:
N O M U S har d rø fte t innholdet i ovennevn te  forslag, og nem nden ser det 

som  positiv t at m an ønsker å gi stø rre  de ler av N ordens befolkning mulig
het til å  oppleve opera- og konsertfrem føringer u ten  å m åtte oppsøke de 
tradisjonelle ope rascen er og konserthus. N O M U S har likevel vanskelig for 
å ta stilling til om  om bygging av et skip er den beste  løsning på tu rnéspørs- 
m ålet uten at det foreligger en økonom isk  kalkyle fo r p rosjek tet. N O M U S  
er k jent med et tilsvarende prosjek t e r  under u tredning ved operaen  i 
S tockholm  m ed stø tte  bl. a. fra S tatens K ultu rråd  i Sverige, og nem nden 
vil fo reslå  N ord isk  Råd å  undersøke hvor langt de tte  p rosjek te t har kom 
met.

N O M U S vil til slu tt påpeke at de fleste operahus og o rkesterinstitu - 
sjoner i N orden  har sm å, om noen, disponible m idler til å drive tu rnév irk 
som het i N orden . D ette  vil si at selv om m an løser de p rak tiske problem er 
med hensyn til egnede frem føringslokaler og innkvartering , vil det også 
væ re behov fo r nasjonal og nordisk  vilje til å  gi de aktuelle institusjoner 
økonom isk m ulighet til å delta  i p rosjek tet.

O slo, 4. juni 1987

Joste in  S im ble  
Generalsekretær
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Nordisk Teaterkom ité:

-  -  -  skal vi gøre opm æ rksom  på, at kom iteen ikke fandt idéen over
vejende positiv . E t synspunkt blev gjort gæ ldende, at kunstnere på højt 
p rofessionelt plan næ ppe har tid til at lade sig fragte rundt til søs, og at der 
derfo r ville blive store  transportm æ ssige  vanskeligheder og derm ed fo r
bundne ek stra  udgifter ved en ev t. gennem førelse a f  projektet.

N ord isk  T eaterkom ité  skal under alle om stæ ndigheder gøre gæ ldende, at 
den ikke ser sig i stand til økonom isk  at stø tte  en sådan virksom hed, 
såfrem t noget sådant har væ ret i tankerne . K om iteens holdning e r ikke et 
ud tryk  for konservatism e, eller en æ ngstelse for nye idéer, m en dens 
økonom iske m idler er -  som bekendt -  sæ rdeles begræ nsede.

O slo, den 5. jun i 1987

A nders A hn fe lt-R ønne  
Generalsekretær

De nordiske opera- og ballettlederm øter:

De opera- og balle ttin stitu sjoner som  i N orden  er m edlem  av de nasjona
le tea tero rgan isasjonene, e r i likhet m ed tilsvarende ta lescener m edlem m er 
av N ordisk  T eaterlederråd . De nordiske opera- og ballettledere har im id
lertid følt behov for også å avholde egne m øter i det nordiske sam arbeide. I 
19 år har vi derfor hatt De nord iske opera- og balle ttlederm øtene til sto r 
nytte for vårt arbeide.

U nder vårt siste m øte som  fandt sted i U m eå m ed N orrlandsoperan  som 
vertskap , ble vi inform ert om  det oven  nevnte m edlem sforslag. I 1970 
nedsatte  N ord isk  T eaterlederråd  en kom ite som  skulle u trede tanken om 
en nordisk tea te rb å t. Innstillingen forelå  i jan u a r 1971.

De nordiske opera- og balle ttledere  håper som  sagt at dette  m edlem sfor
slag blir v ideresendt M in isterråde t, og vi e r m eget gjerne med i en kom 
m ende videre utredning.

Følgende institu sjoner e r  med i vårt arbeide:
Det K ongelige T ea te r, K øbenhavn 
D en Jyske  O pera, A rhus 
F in lands nationalopera , H elsinki 
Islands O pera, R eykjavik 
D en norske O pera, O slo 
Kungliga tea te rn , S tockholm  
S to ra  T ea te rn , G öteborg  
M almö S tadstea te r, M almö 
M usik teatern  i V ärm land, K arlstad
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D rottningholm s tea term useum
N orrlandsoperan , U m eå
S venska rik stea te rn s bale ttensem ble , S tockholm

O slo, 17.august 1987

De nord iske opera- og ba lle ttlederm øter

G. Brunvoll 
Formann

D a n m a r k

Statens M usikråd hänvisar i skrivelse den 22 ju n i 1987 till y ttrande av den  
10 ju n i 1987frå n  T eaterrådet (se nedan).

T eaterrådet:

T ea te rråde t har tidligere væ ret p ræ sen te re t for et forslag om en sådan 
tu rnev irksom hed frem sat a f  den davæ rende chef fo r O peraen i S tockholm  
L ars a f  M alm borg.

R ådet tog ikke på det tid spunk t stilling til forslaget, m en afventede at en 
eventuel in teresse fra  danske , m usikdram atiske institu tioner skulle m ani
festere  sig. E fte r hvad der foreligger for rådet, har en sådan in teresse ikke 
vist sig.

D et e r  rådets um iddelbare op fa tte lse , at et skib a f  d im ensioner, som 
muliggør opførelse  a f  sto re  o peraer, næ ppe vil kunne anløbe havne i 
D anm ark, som  ligger så langt fra byer, hvor der e r  bygningsm æssige 
gæ stespilsm uligheder, at der vil blive tale om et væ sentligt m ere finm asket 
d is tribu tionsnet, sam t at d riften  a f  et sådan t skib lagt oven i den tea te rm æ s
sige drift vil gøre det til en k ostbar turneform .

H vis en u tredning beslu ttes, vil disse spørgsm ål naturligvis afklares. 1 
u tredn ingsarbejdet bø r Det kongelige tea te r, Den jy sk e  O pera, D anm arks 
T eaterfo ren inger, M usikrådet og T ea te rråd e t inddrages.

K øbenhavn , den 10. jun i 1987

P. r. v.

Bjørn Lense-M øller
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A m tsrådsforeningen i D anm ark har i skrivelse den 15 ju n i 1987fö rk la ra t 
sig icke ha något a tt anföra i an ledning av m ed lem sforslaget.

K om m unernes Landsforening har i skrivelse den 29 m aj 1987 fö rk la ra t 
sig icke ha något a tt anföra i anledning av m ed lem sforslaget.

Københavns M agistrat:

I den anledning m eddeles, a t uag tet at forslaget særlig tager sigte på  at 
tilgodese om råder m ed få e ller ingen kulturtilbud, og at K øbenhavns kom 
m une derfor ingen egen in teresse  har i sagen, ønsker m agistraten  at udtale 
sin sym pati for det sk itserede forslag.

K øbenhavn, den 29. maj 1987

P. b. v.

(O läsl. nam n)
Thyge Trentem øller 

Fuldmægtig

D anm arks T eaterforeninger:

I D anm ark kender vi til det problem , der ligger bag forslaget; at der kun i 
et beskeden t om fang er ind re tte t lokaler til d isse form ål, når vi kom m er 
udenfor de stø rre  bysam fund.

D et e r  således e t ree lt problem , og der e r  næ ppe sansynlighed for, at de 
enkelte lande, am ter eller kom m uner indenfor en overskuelig  frem tid, vil 
have økonom iske re sso u rce r, d e r tillader bygning af sådanne faciliteter, 
hvor der m åtte væ re in teresse  herfor.

Set fra landssam m enslutn ingens synspunkt
1. e r forslaget positiv t og kan anbefales rea lise re t i en eller anden form
2. at velegnede facilite ter m å kunne etab leres på en sådan m åde, at m an 

tilgodeser både de lokalsam fund, der bo r langs m ed kysterne og de, der er 
inde i landet.

L andssam m enslu tn ingen  skal anbefale, at m an overvejer en m obilløs
ning a f sam m e karak te r som  den , der anvendes i D anm ark a f D en jydske  
O pera. D enne har i de seneste  år spillet hovedparten  af sine forestillinger 
på en m obilscene, der senest i sæ sonen 1986/87 er v idereudviklet, således 
at den g iver de bedste  betingelser fo r afviklingen a f de enkelte forestil
linger, m en også g iver publikum  en tea terfo rnem m else , desuag tet at fo re
stillingen gennem føres f. eks. i en sportshal.
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S idstnæ vnte løsning vil give m ulighed for, at m an ikke alene kan spille i 
havnebyer, m en også i bysam fund  inde i lande t, og rejsetiden  vil tilsvaren
de ved anvendelsen  a f lastb iler b liver m eget form indsket i forhold til 
anvendelse a f  en gam m el færge el. lign.

Sam arbejde m ellem  de nord iske lande kan i det hele taget udbygges; 
ikke m indst på  om råderne  o pera , opere tte  og ballet, hvo r sp rogproblem er
ne ikke er uoverkom m elige, og det vil undre os m eget -  om vore sø s te ro r
gan isationer i N orge og Sverige (R igsteatret/R iksteatern) ikke i sam arbejde 
med D anm arks tea terfo ren inger vil m edvirke til en p rak tisk  løsning på 
denne opgave, hvis de nødvendige m idler stilles til rådighed.

K øbenhavn , den 10. juni 1987

K. O. Jensen  
Landsformand

D ansk T onekunstner Forening har i skrivelse den 29 ju li 1987 fö rk la ra t 
sig stödja  m ed lem sforslaget.

ARTE:

 skal jeg  fø rst beklage, at vi ikke i fø rste  om gang har reageret på
skrivelsen. G runden  er den , at vi finder forslaget to talt ugennem førligt, 
m ed m indre m an tæ n k er sig en m eget s to r fæ rge, hvo r indm aden even tuelt 
for s tø rstedelens vedkom m ende fjernes, hvorved  der m uligvis kan skabes 
tilstræ kkelig  scenerum  sam t et rim eligt antal tilhørerp ladser.

D ette  vil e fter min bedste  overbev isn ing  -  og jeg  er ikke søfartskyndig
-  be tyde , at m an kun på s teder, hvor der i fo rvejen  e r fæ rgedybde, vil 
kunne m odtage en sådan flydende operabåd .

Man ta ler i forslaget om , at ne top  op e rae r norm alt k ræ ver s to r plads, 
hvorfor m an kun i ringe om fang har m ulighed for at udnytte  de allerede 
eksisterende tu rn ése lsk ab ers  tilbud.

Det er min faste  overbev isn ing , at de tte  forslag vil koste helt uforho lds
m æssigt m eget i forhold til den ak tiv ite t, d er vil kunne e tab leres.

K øbenhavn , den 11. august 1987

A RTE

K jeld  H ansen

M usik og Ungdom har i skrivelse den 12 augusti 1987 fö rk la ra t sig icke 
ha någo t a tt anföra  i an ledning av m ed lem sforslaget.
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F i n l a n d

U ndervisningsm inisteriet1:

Som inbegärt y ttrande om ovan näm nda m edlem sförslag får underv is
ningsm inisteriet högaktningsfullt sända bifogade y ttrande av S tatens to n 
konstkom m ission (se nedan).

M inisteriet kom m er a tt fastslå  sin slutliga ställning till m edlem sförslaget 
i sam band med att saken behandlas inom organ för nordiskt kulturellt 
sam arbete .

H elsingfors den 18 decem ber 1987

U ndervisningsm inisteriet

Ja a kko  N u m m inen  
K anslichef

Fredrik F orsberg  
Äldre regeringssekreterare

Sibelius-Akademin:

M edlem sm otionen ta r ställning till den viktiga frågan om ku ltu ru tbudets 
rä ttv isa  och jäm n a  fördelning m ellan olika delar av N orden . D en fram lagda 
lösningsm odellen kunde vara  e tt sä tt, att bä ttre  än nu kunna erb juda 
ku ltu rserv ice för dem , som  bor u tan fö r de s to ra  boningscentrum en. S itua
tionen skulle dock fö rbä ttras  endast för dem  som  är bosatta  nära kusten. 
Exem pelvis för dem , som  bor i no rra  och ö stra  F inland, skulle situationen 
förbli oförändrad .

F öredragningen är om öjlig att förverkliga innan m an löst de till saken 
hörande konstnärliga, o rgan isa to riska  och ekonom iska frågorna. U ndersö 
kas borde då, huruv ida förslaget verkligen inverkar på en jäm n are  u tb red 
ning av ku ltu ru tbudet. U tforskas borde också  om inte användning av 
konstnärliga och ekonom iska re su rse r i denna skala, genom  att stöda något 
annat regionalt p ro jek t, vore ett m er effektfullt alternativ  till a tt u tvidga 
konsert- och operau tbude t u tan fö r s to ra  boningscentrum .

H elsingfors den 12 juni 1987

Ellen Urho 
Rektor

K im m o Salm io  
Biträdande sekreterare

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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Å lands landskapsstyrelse:

E tt nord isk t opera- och konsertfartyg  skulle möjliggöra a tt även sådana 
om råden som  annars saknar läm pliga lokalite ter och ekonom iska re su rse r 
för a tt kunna ta  em ot p rofessionella  gästspel skulle bli delaktiga av kon
serttu rnéer och högklassiga operaföreställn ingar. En tu rnerande operabåt 
skulle i synnerhet gynna A land som  tack  vare sitt läge och sin geografi vore 
lätt tillgängligt fö r en sådan båt.

Den uppsk isserade  tu rnéverksam heten  skulle i sann nord isk  anda vidga 
ku ltu ru tby te t m ellan de nord iska länderna och sam tidigt fö rstärka  känslan 
av sam hörighet.

L andskapss ty re lsen  fö ro rdar a tt N o rd iska  råde t ger m in isterrådet i upp
drag att på läm pligt sätt fö rverkliga m edlem sförslaget.

M arieham n den 21 maj 1987

G unnevi N ordm an  
Vicelantråd

Börje K arlsson  
U tbildningschef

Statens tonkonstkom m ission1:

Som sitt y ttrande om  det i N o rd iska  råde t väck ta  m edlem sförslaget om 
en u tredning av fartygsbaserad  opera- och konsertverksam et m. m. m ed
delar S ta tens tonkonstkom m ission  högaktningsfullt a tt idén är b ra  och 
värd att unders tödas. En operascen  som  kan förfly ttas från  en ort till annan 
är p rak tisk  och uppenbarligen  även  e tt ekonom isk t sä tt a tt arrangera 
operaföreställn ingar på sådana o rte r  d ä r de t. ex. på grund av bristande 
u trym m en inte kan arrangeras.

Ifall det inte var m öjligt a tt på fartyg  arrangera  en operaverksam het året 
run t skulle även k o n serte r och  and ra  föreställn ingar arrangeras på fartyget 
i fråga.

S tatens tonkonstkom ission  anser a tt m an borde vidare u tveck la  och 
bereda  idén a tt a rrangera  operafö restä lln ingar på fartyg.

H elsingfors den 27 maj 1987

S ta tens tonkonstkom m ission

Viljo S . M äättä lä  
Ordförande

O sm o Palonen  
Sekreterare

1 Yttrandet översatt från  finska .
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I s l a n d

Islands kom ponistforening:

— -  -  har foreningen visse forbehold , idet den operav irksom hed , som 
findes i de nordiske lande, a llerede nu har nok at göre med at overleve 
brådsöerne  af nedskæ ringer i bevillingerne. D ette  påv irker ikke m indst 
nulevende opera- og (ballet-) kom ponister. R undt om kring i de nordiske 
lande ligger m ange a f deres væ rker uberö rte  hen , der i b landt væ rker, som 
var specielt " b e s ti lt”  af operahuse  og danseensem bler. Set m ed kom ponis
ternes öjne er det m ere påkræ vet at sejle dem  i havn -  inden man begiver 
sig ud i rum  sö m ed et ande t og m ange gange kostbarere  projekt.

R eykjavik i jun i 1987

f is la n d s  kom ponistforening

Porkell Sigurbjörnsson  
Formand

Den nye M usikskole1:

Det i N ord isk  R åd frem lagte m edlem sforslag  om opre tte lse  a f  en tu rn é 
opera, som  skulle have til huse i en færge og sejle m ellem  havne i de 
nordiske lande, m å anses fo r at væ re uhyre in teressan t. U dfra de op lys
ninger, som  er vedlagt dit b rev , frem går det ikke, om  der her er tale om 
professionelle m usikere eller even tue lt e lever, eller om det er tanken  at slå 
disse 2 ting sam m en. F lere andre spörgsm ål e r  naturligt nok ubesvarede i 
det m edfölgende m edlem sforslag, m en selve idéen om at finde veje til at 
præ sen tere  kunst og kunstnere  finder vi em inent og ville önske , at den 
kunne blive til v irkelighed.

R eykjavik , den 18. maj 1987

På Den nye M usikskoles vegne

R agnar B jörnsson  
Skoleleder

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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Isafjö rður M usikskole (Tónlistarskóli Isa fja rð a r)1:

Idéen om  en ” koncert- og o perafæ rge” , som  skulle sejle m ellem  de 
nord iske lande, e r  virkelig frisk og in te ressan t og fo rtjene r at blive taget op 
til næ rm ere overvejelse .

T ilblivelsen a f en sådan fæ rge kunne blive en væ sentlig  lyftestang og 
frem m e nationernes kulturelle sam kvem  betydelig t. H vis d riften  falder 
godt ud, kan m an forestille  sig en kulturhöjtid  på  hvert an löbssted : den grå 
hverdag e r som  blæ st væk fra s tede t, folk sam les om bord i det flydende 
"m u sik tem p e l”  og ly tter til nordensk  forende kunstnere  frem före deres 
væ rker.

Jeg anser det som  en uom tvistelig  betingelse for en v irksom hed som  
denne, at d e r udelukkende bliver tale om  1. klasses m usikudövelse , og at 
m usikudövere og de væ rker, d e r skal frem föres, udvæ lges med særlig 
om hu. M an har som m e tider her i landet hört rö s te r hæ vde, at det ikke kan 
nytte noget at byde landbefolkningen andet end ” let fordöjelig k o s t” . Jeg 
vil indgående p ro te ste re  m od de tte  syn og håbe , at m an ved en fo rven te t 
undersøgelse  vil have fo r öje, at tilhorerne skal kunne nyde det bedste  i 
den gren , som  norden  kan tilbyde. H vis ikke, så e r  det bedre at blive 
hjem m e end at tage afsted.

M an bör så sandelig frem m e de m usiske bånd m ellem  de nord iske lande, 
ikke m indst b landt landbefolkningerne. D et e r  f. eks. re t sjæ ldent, at der 
kom m er m usikere fra de andre nord iske lande her til Isafiörður, hvordan 
det så end kan væ re.

Jeg  skal ikke kunne udtale mig om de financielle fo rudsæ tn inger for disse 
opgaver. D er er uden tvivl et s to rt behov fo r at tage d isse spörgsm ål, dvs. 
m usikudövelse udenfor s to rb y er og m usiske bånd mellem den nordiske 
lande, op til gennem gribende overvejelse  og finde de m uligheder, der 
gives, for fo rbedringer.

R eykjavik i juli 1987

Sigriditr R agnarsdó ttir  
Skoleinspektor

N o r g e

K ultur- og v itenskapsdepartem entet:

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t stiller seg positiv t til in tensjonene i 
m edlem sforslaget, som  e r å gi en stø rre  del av N ordens befolkning mulig
het til å oppleve opera- og konsertfram føringer u ten å m åtte oppsøke de

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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tradisjonelle op erascen er og konserthus. En e r videre enig i at tran sp o rt
og lokalm angel ofte e r  en d irek te  årsak  til at stø rre  oppsetn inger ikke biir 
satt opp på tu rneer, og a t en operabå t i en viss grad vil kunne løse 
problem et i alle fall fo r d is trik te r m ed kystlinje.

D et k ny tte r seg likevel m ange u sikkerhe tsfak to re r til en løsning som 
fo reslå tt i m edlem sforslaget. P rosjek te t vil e tte r  alt å døm m e kreve store 
re ssu rse r i forhold til u tny tte lsesg raden , b lant annet på grunn av at inn
landsom rådene ikke vil kunne om fattes av ordningen i særlig grad. De 
fleste operahus og o rk este rin stitu s joner har dessu ten  som  regel sm å m idler 
til tu rnev irksom het i N o rden , og vil således ha begrensede m uligheter til å 
tu rnere  selv om  lokal- og transportm ulighetene  skulle væ re til stede.

I denne situasjonen  finner departem en te t ikke å kunne anbefale at en 
nordisk opera- og konsertbåt blir p rio rite rt innenfor M inisterrådets m idler 
til nordisk  kultu rsam arbeid .

E fte r fullm akt

H ans Berg  
Fungerende byråsjef

Brit A lstad  
Førstekonsulent

N orsk ku ltu rråd  har i skrivelse den I I  ju n i 1987 fö rk la ra t sig tillstyrka  

m ed lem sfo rsla g e t.

S v e r i g e  

Statens ku ltu rråd :

T anken  om  en nordisk  ” o p e rab å t”  har väck ts vid olika tilfällen sedan 
åtskilliga år. D et senaste  initiativet i Sverige i denna fråga var e tt forslag 
från  K ungl T eatern  AB 1986 om  att u treda  fö ru tsä ttn ingarna  för en nordisk 
operabåt. K u ltu rrådet fann denna idé spännande och m ed stöd av bl. a. 
rådet genom förde Kungl T eatern  en förstud ie  avseende om byggnad av en 
bilfärja. E nligt denna fo rstud ie  blir kostnaderna  fö r om byggnad och drift så 
höga att det synes tveksam t att p ro jek te t inom  överskådlig  fram tid kan 
kom m a att bli förverkligat.

A vgörande fö r e tt förverkligande av tanken  om  en fartygsbaserad  opera- 
och konsertverk sam het ä r, i v ilken u ts träckn ing  olika in tressen te r från 
kultur- och näringsliv är beredda att sa tsa  m edel för a tt förlägga föreställ
ningar och andra  evenem ang till e tt fartyg enligt ovan. K u lturrådet kan inte
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se skäl till y tterligare  u tredn ing  av denna fråga och av sty rk er därför försla-

S tockholm  den 17 ju n i 1987

Lars E ngqvist

H ans E nflo

M usikhögskolan i Stockholm (SM H):

G enerellt fö refa ller förslaget värt a tt beak ta , både m ed tanke på a tt nå en 
ny publik och att åstadkom m a ökade arbetstillfällen  fö r artister. M an bör 
inte heller u tes lu ta  m öjligheten av för lokalen specialskrivna verk , där nu 
ak tiva nord iska  kom pon ister tilldelas beställn ingar så som  åtm instone tid i
gare skett genom  N O M U S ’ likartade verksam het m ed specialdestinerad  
musik.

Förslaget innehåller också  en tanke kring en nord isk  opera tea terakade- 
mi. Till den sannolik t ursprungliga idén om  ett ökat u tbud  sällar sig sålunda 
en u tb ildn ingsaspekt. SM H  har fö r sin del svårt a tt se någon anledning till 
en specifik u tbildning fö r ak tuellt ändam ål. A kadem ier av olika slag, som 
exem pelvis V adstenaakadem ien , fokuseras kring en viss tem atik  av inne
hållslig a rt, m edan förslaget en b art ta r  fasta  på  den d is tribu tionstekn iska 
aspek ten . Skulle därem ot en innehållslig profil sm åningom  utkrista llisera  
sig, kan det finnas anledning att ånyo ta  upp tanken  på en akadem i.

S tockholm  den 26 augusti 1987

G unnar B uch t

O peran:

Frågan om  en fartygsbaserad  opera- och konsertverk sam het har ak tuali
sera ts redan i början  på 1970-talet. K onk re ta  förslag behandlades då av 
N ord iska  tea te rled a rråd e t och  in itiativ tagare var D en N orske  O pera ge
nom  dess d irek tö r G unnar B runvoll.

Frågan har senast varit aktuell under 1986/87 då  O peran i S tockholm  
m ed hjälp av re su rse r från  det Svenska  ku ltu rråde t och W alleniusrederier- 
na verkställt en  enkel u tredn ing  i ä rende t. I sam band härm ed har ko n sta te 
rats a tt sam m a tan k ar och idé konkret behandlas under 1980-talet i D an
m ark genom  D en Jydske  O pera i A arhus och i N orge genom  N orska
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rikstea tern  i O slo. F rån  finskt håll har den F inska  nationaloperan visat ett 
konkret in tresse  fö r frågan.

D etta b e tyder a tt p ro jek tet har en grundläggande förankring för att 

b earbetas vidare.
N ågra tekn iska  h inder för a tt förverkliga idén torde icke föreligga.
Den av m otionärerna föreslagna u tredningen bör även om fatta en k art

läggning av ” b espeln ingsresu rserna”  sam t m arknadsföringsfrågorna på 
respektive lokalt plan.

K ungliga tea te rn  ställer sig alltså  bakom  m otionen och tillsty rker den 
sam m a. K ungliga tea te rn  ä r  v idare beredd  att ställa sitt m aterial i ärendet 
till en kom m ande utrednings förfogande.

S tockholm  den 27 maj 1987

K ungliga tea tern  aktiebolag

Lars a f  M alm borg  
O perachef

R ikskonserter:

Förslaget ä r  fantasieggande. E tt sto rt fartyg  om byggt enligt förslaget 
skulle kunna hysa en m ycket om växlande verksam het m ed en kom bination 
av fasta  ensem bler fö r såväl opera  som  konsertm usik  och inte m inst med 
gästensem bler m ed nord iska p roduk tioner inom  det här om rådet av skif
tande slag.

De sto ra  u trym m en som  troligen stå r till förfogande ger också  möjlighet 
till annan kringverksam het av kulturell art.

Om vi fö r R ikskonserters del ändå  är böjda att avsty rka  t. o. m. en 
u tredning, så  b ero r det på att kostnaderna  blir m ycket höga. R edan att 
bygga om  ett fartyg  för det här ändam ålet m åste belöpa sig till m ånga 
m iljoner och fartygets d riftskostnad  innan överhuvudtaget någon verksam 
het har p lacerats innanför skrovet blir också  m ycket hög.

V idare m åste m an räkna m ed att en verksam het av det här slaget blir 
personalin tensiv . En kom bination av fast anställd  adm inistrativ  personal, 
fast anställd  konstnärlig  personal och ett ganska sto rt antal som  anställs på 
frilansbasis kom m er a tt k räva  m ycket arbete  och dra  stora  kostnader. En 
verksam het av det h ä r slaget blir troligen ganska svårhanterlig .

R ikskonserter vill inte d irek t av sty rka  att m an u treder den här frågan, 
m en vi tro r a tt u tredningen kom m er a tt visa på sådana kostnader och 
sådana om ständ igheter i övrigt att p ro jek tet blir näst intill omöjligt att
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genom föra -  om inte m ycket sto ra  belopp tillskjuts ifrån de inblandade 
länderna.

S tockholm  den 30 ju n i 1987

A nders Jansson  
Verkst. direktör

T eaterhögskolan i Stockholm:

Vi ställer oss öppna till a tt en sådan verksam het u treds och kom m er att 
ta  del av u tredn ingsm ateria le t m ed in tresse. E ftersom  opera- och k o n se rt
tu rnéer ligger en bit från  vårt verksam hetsfä lt, har vi inga konkre ta  syn
punk ter a tt anföra  för u tredn ingsarbete t.

S tockholm  den  16 ju n i 1987

Ola H olm gren  
Prorektor

O perahögskolan i Stockholm:

O perahögskolans rek to r, K erstin  M eyer, har i skrivelse till bl. a. ku ltu r
m inistern  i ju n i 1985 -  se B ihang -  fram fört förslag om  ett tu rnerande 
operasä llskap , d ä r O H S avgångsklass i sam arbete  m ed m usiker från R e
gionm usiken och R ikskonserte r skulle bilda den konstnärliga stom m en. 
D et förslag som  nu läggs fram  från  N ord iska  råde t stäm m er på  ett g lädjan
de sätt överens m ed de tankegångar som  då kom  till u ttryck . M öjligheten 
att b redda verksam heten  till hela N orden  ö p pnar nya och spännande 
perspektiv .

O perahögskolans avgångsklass u tgör vid läsåre ts slut en ensem ble med 
åtm instone tv å  fö reställn ingar på rep e rto a ren , kom plett in repeterade  sce
niskt och  m usikalisk t. A rbetsm arknaden  e rb juder dock inte arbetstillfällen  
nog för a tt ge m erparten  av  avgångseleverna anställn ingar under m er än en 
kortare  period.

O H S ifrågasätter, om inte e levernas y rkeskunnande borde tas till vara  
bättre  än vad som  sk e r nu. I sam m anhanget m åste m an också  beklaga att 
den tu rnéverksam het som  ännu fö r något tio tal år sedan genom fördes av 
S tockho lm soperan , Svenska  tea te rn , R ik stea tern  i dag nästan  helt fö rsvun 
nit. F ö r landsorten  ä r o p e rau tbude t obefintligt, dagens fö reställn ingar fin
nes koncen trerade  till några få cen tra lo rte r, v ilket näppeligen kan stå  i 
överensstäm m else m ed de av s ta tsm ak terna  u tta lade  kultur- och regional
politiska am bitionerna.
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O H S elever har, varhelst de fram trä tt i landsorten , m ött e tt s to rt och 
påfallande varm t pub lik in tresse. Sannolik t skulle det kunna vidgas till en 
b redare rep e rto a r och nya publikgrupper, om  m öjligheter skapades för 
årliga gästspel. K an  däru tö v e r involveras regionm usiker och lokala körer, 
får m usiklivet y tterligare  stim ulans.

O H S ställer sig m ycket positiv  till u tredn ing  om  en fartygsbaserad  ope- 
ra- och konsertverk sam het. N uvarande chefen för K ungliga tea te rn  har för 
sin del u tveck la t p laner på liknande fartygstu rnéer.

S tockholm  den 15 ju n i 1987

På sty re lsens uppdrag

K erstin  M eyer  
Rektor

B l H A N  G

Skrivelse från  O perahögskolans rek to r, K erstin  M eyer, till kultu rm in istern

L äsåre t 1984/85 vid M usikdram atiska skolan har p räglats av en intensiv 
projekt- och fö restä lln ingsverksam het.

Sam tliga å rsk lasser har få tt p röva  på a tt från  scenen , till o rk es te r och 
inför publik tilläm pa sina färd igheter i kom pletta  operaföreställn ingar. 
D essa erfa ren h e te r m åste  an ses fundam entala  i varje utbildning som  ska 
förbereda  för en m usikdram atisk  sångarkarriär, m en är på in tet sä tt na turli
ga, då skolan såväl saknar o rk e s te r som  en läm plig scen.

Lyckliga om ständ igheter har v idare gjort möjligt för bl. a. skolans av 
gångsklass a tt tu rn era  u te  i landet m ed färd iga operaföreställn ingar, där 
skolan fungerat som  p roducen t. N ästan  genom gående har e leverna m ötts 
av fu llsatta  salonger och e tt uppdäm t in tresse  fö r m usik tea ter, vilket helt 
uppenbart inte blivit tillgodosett av de rik stäckande in s titu tionstea trarna  
Kungliga tea te rn  och Svenska  rikstea tern .

Skolans avgångsklass finner m an vid läsåre ts slut som  en ensem ble, m ed 
tv å  färd iga fö reställn ingar på rep erto aren  d e tta  år, H ändels ” R odelinda” 
och M ozarts ” F igaros b rö llop” , vilka m ed sto r publik- och kritikerfram 
gång uppförts på O scarstea te rn  m ed m indre än en veckas intervall.

Sveriges musikliv e rb juder f. n. in te arbetstillfällen  nog fö r att ge m erpar
ten  av e leverna  i näm nda avgångsklass m eningsfulla arbeten  och m an kan 
lä tt se a tt så  b lir fallet även  u nder kom m ande år. A lternativen  är i s to rt sett 
bara  a tt em igrera till den tyskspråk iga  operavärlden  eller a tt fö rsö ija  sig 
inom  annan verksam het.

M usikdram atiska skolan ifrågasätter, om  inte e levernas yrkeskunnande 
bä ttre  kunde u tny ttjas fö r a tt berika  det svenska m usiklivet. P ro jek tverk 
sam heten 1984/85 har varit möjlig endast genom  ett stim ulerande sam arbe
te m ed e tab lerade  o rk es tra r , t. ex. O skarsham nsensem blen , K ungliga hov
kapellet, R egionm usiken, K ungliga akadem iska  kapellet och U ppsala  kam 
m arorkester. A m bitioner och fö ru tsä ttn ingar finns runtom  i Sverige att 
u tveck la  sam arbe te t, e tt in tresse  som  ä r i tydligt tilltagande.
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D iskussionerna om kring den s. k. C E M U S-utredningen  fö ran leder nu 
mig att fö reslå  en m odell m ed ett tu rnerande operasä llskap , där op e rau t
bildningens avgångsklass i sam arbete  m ed m usiker från R egionm usiken/ 
R ikskonserter skulle bilda den konstnärliga  stom m en. Sångarkåren  skulle 
bestå  av tv å  på varand ra  fö ljande avgångsklasser -  c :a  16 p ersoner och till 
hälften förnyas varje år. U nder engagem angsperioden -  förslagsvis 2 år. 
skulle de f. d. e leverna  ha m öjlighet att i professionellt sam m anhang e tab le 
ra sig på arbe tsm arknaden  och sam tidigt göra konstarten  m usik tea ter känd 
i nya regioner och publikgrupper. E nsem blen som  helhet kunde erbjuda 
m inst 4 kom pletta  operafö restä lln ingar, då skolans m ålsättning är a tt varje 
avgångsklass s tu d e ra r in 2 hela opero r, färd iga att visa upp för publik som 
exam ensarbete .

Förslaget har viss likhet m ed S A M I-orkestern , där in strum en ta lis ter 
från M usikhögskolorna engageras under en begränsad  period och som  gett 
m ycket positiva e rfarenheter.

U nderhandsd iskussioner har visat på m ycket stort in tresse  från bl. a. 
chefen för K ungliga tea te rn , O skarsham nsensem blen  m. fl.

D enna verksam het som  här sk isseras sam ordnar flera lovvärda sträv an 
den: pedagogiska/konstnärliga, a rbetsm arknadspo litiska  sam t kulturpoli
tiska , vilket u r sam hällsekonom isk t perspek tiv  borde m otivera den ekono
m iska satsning, som  p ro jek te t skulle kräva.

S tockholm  den 20 jun i 1985

K erstin  M eyer  
Rektor, hovsångerska

Svenska kom m unförbundet har i skrivelse den 12 ju n i 1987 fö rk la ra t sig  
avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sförslaget.

STIM  — Svensk musik:
STIM  har b e re tts  tillfälle y ttra  sig över rub ricera t m edlem sförslag. E fte r

som frågan inte berö r upphovsrä tt på m usikom rådet har ärendet delegerats 
till Svensk musik.

Förslaget ä r  in tressan t och har d isku te ra ts vid olika tillfällen under 1986 
med anledning av a tt e tt fö r de tta  ändam ål läm pligt fartyg  fanns tillgängligt. 
E ftersom  pro jek te t skulle bli m ycket dy rt a tt genom föra enligt tankegång
arna  i m edlem sförslaget finns det e tt par asp ek te r som  vi vill fästa  upp
m ärksam heten  på inför en even tuell u tredning.

Den fö rsta  och fö r oss v ik tigaste aspek ten  är repertoarfrågan . Den 
näm ns inte alls i förslaget. D et är m ycket angeläget a tt m er ny nordisk 
m usikdram atik  fram förs såväl på de ex isterande scenerna  som  på ev. nya. 
Vi vill således stöd ja  förslaget endast om det innebär en ökad spridning av 
ny nordisk  m usikdram atik . Sam m a sak gäller innehållet i annan  kon
sertverksam het m. m. som  skulle äga rum om bord.

Den andra aspek ten  är kostnadssidan  -  särskilt om en nordisk opera- 
k onsertin stitu tion  skulle skapas till ” o p e ra b å te n '’. E ftersom  turnéproble-



16

men särskilt b e rö r stö rre  uppsättn ingar som har svårt a tt finna plats på de 
m indre scenerna  i landsorten  kan m an förm oda att det hand lar om  en 
stö rre  institu tion . O peran  i S tockholm  erhåller i s ta tssubvention  drygt 150 
m iljoner k rono r årligen. D etta  skulle kunna bli ett rim ligt belopp även  för 
driften av båten  m ed tillhörande ensem ble. Om de tta  belopp jäm förs med 
de anslag nord isk t m usiksam arbete  få r i övrigt kan det ju  möjligen ifråga
sä ttas om  det är ku ltu rpo litisk t m otiverat a tt satsa  så sto rt på ju s t m usik
dram atik , särskilt om det gäller den trad itionella  u tom nord iska 1800-talsre- 
pertoaren .

E tt a lternativ  till tu rnéverksam het som  har p rövats i m indre om fattning 
har varit a tt i stä lle t tran sp o rte ra  publiken till de befintliga scenerna. Då 
skulle inte enbart en publik i de stö rre  ham nstäderna  få tillgång till fö re
ställningarna. Om u tredningen kom m er till stånd anser vi a tt d e tta  är 
alternativ  som  bör grundligt undersökas, fö r a tt se vilket av tillvägagångs
sätten  som innebär den bästa  och m est effektiva spridningsm öjligheten för 
ny nordisk musik.

S tockholm  den 1 ju li 1987

Svensk m usik/Sw edish M usic Inform ation  C enter 

R oland  Sandberg

K onstnärliga och litte rä ra  yrkesutövares sam arbetsnäm nd KLYS):

De tankar som  ligger bakom  förslaget ä r  värda allt beak tande; det ä r 
naturligtvis viktigt a tt den åsyftade ku ltu rverksam heten  sprids till så 
m ånga p la tser som  möjligt. K L Y S finner sig därfö r kunna tillstyrka u tred 
ningsförslaget.

R edan ett hastig t överslag  ger em ellertid  vid handen a tt förverkligandet 
av ett sådan t projekt kom m er att d ra  betydande kostnader. K LY S vill 
därför be tona  att en fartygsbaserad  ku ltu rverksam het av tänk t om fattning 
inte få r ink räk ta  på redan  e tab lerade  kulturanslag . D en yrkade u tredningen 
blir således enligt K L Y S ’ uppfattn ing m eningsfull endast om de nordiska 
länderna är beredda att satsa  erforderliga nya m edel. M ot den bakgrunden 
vore det kanske rim ligast a tt inleda u tredn ingsarbete t m ed en ekonom isk 
snabbstud ie  fö r a tt u tröna  vilka ram ar som  erfo rd ras fö r a tt förverkliga 
pro jek tet.

S tockholm  den 9 ju n i 1987

K onstnärliga och litte rära  y rkesu tövares sam arbetsnäm nd (K LY S)

Jan G ehlin  
Ordförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988
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( V äckt av P er O lo f H åkansson)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

NOM US-Nemnden for nordisk m usikksam arbeid:

N O M U S har behand le t ovennevn te  m edlem sforslag  og nem nden stiller 
seg noe u fo rstående til at det fo r nordiske o rkes tre  er et problem  å skaffe 
no ter, o rkesterm aterie ll, til frem føringer.

N O M U S kan opplyse om  at o rkesterm aterie ll en ten  kan kjøpes eller 
leies gjennom  nord iske m usikkforlag og/eller de nordiske m usikkinform a- 
sjonssen trene . V idere h a r enkelte av am atø ro rkestero rgan isasjonene i 
N orden  o p p re tte t u tlånsb ib lio tek  for en del av den m usikk hvor o rkester- 
m aterielet e r å få kjøpt.

E ttersom  N O M U S ikke kan se at det m edfører p rob lem er å frem bringe 
frem føringsm ateriell an ta r nem nden at prob lem et for enkelte av de semi- 
profesjonelle o rkes trene  og am atø ro rkestrene  heller er av økonom isk ka
rak ter. D vs. at o rkes trene  ikke d isponerer tilstrekkelige m idler til å  leie 
o rkesterm aterie ll. D a det i de tilfeller det e r snakk om å leie o rkes te rm a te 
riell blir innkrevd leieavgift p r frem føring vil det ikke løse problem et om 
man o p p re tte r et nordisk  noteb ib lio tek . E t slikt bibliotek vil heller ikke 
kunne kjøpe ” le iem ateriell’’ fra fo rlagene/m usikkinform asjons sentrene 
for videre gratis u tlån . B iblio teket vil bare  kunne stille til disposisjon 
m ateriell som  fritt kan k jøpes. D ette  om fatter f. eks. i svæ rt liten grad vår 
egen tids nord iske m usikk.

N O M U S kan på bakgrunn av ovennstående ikke se at et nordisk  n o te 
bibliotek vil kunne løse de, i m edlem sforslaget, frem satte  p roblem er. 
N em nden vil, dersom  det er snakk om et rent økonom isk problem , be 
N ord isk  M inisterråd  vurdere om det bør o pp re ttes  en stø tteordn ing  for 
nordiske am atø ro rkestre  som  helt eller delvis kan dekke o rkes trenes utgif
te r  til leie av orkesterm aterie ll.



2

D ersom  m idler stilles til d isposisjon  fo r en slik stø tteo rdn ing , vil NO- 
M U S kunne påta  seg an sv ar fo r fordeling av m idlene.

O slo 4. juni 1987

Joste in  S im ble  
(Generalsekretær)

D a n m a r k

M inisteriet for K ulturelle Anliggender har i skrivelse den 30 ju li 1987 
fö rk la ra t sig icke ha någo t a tt anföra i anledning av m ed lem sfö rsla g e t.

M usikforlæ ggerforeningen af 1972:

M usikforlæ ggerforeningen a f 1972 h a r m odtaget M edlem sförslag A 796/k 
om ett no rd isk t notbib lio tek  og skal frem kom m e m ed følgende bem æ rk
ninger hertil:

M usikforlæ ggerne har til alle tider ydet en sto r og i m ange tilfælde 
kostbar ku lturform idlende indsats m ellem  kom ponist og de potentielle  
brugere.

D enne indsats b es tå r b l .a .  i at tilvejebringe ofte m eget kostbare  m ate
rialer. U dskrivning og m angfoldiggørelse a f  e t væ rk løber tit op i noget næ r 
kr 1 0 0 0 0 0 :- . D erfor søger forlagene via udlejning til o rkes trene  a t hente 
en del a f  sin investering  hjem  via lejeindtæ gter, h v o ra f kom ponisten  ifølge 
forlagskontrak t naturligvis få r sin andel.

M usikforlagene har selvfølgelig et s to rt katalog til rådighed fo r o rk es tre 
ne, som  lejer m ateria lerne for et -  se t i øvrige sam m enhæ ng -  yderst 

rim eligt beløb.
M usikforlæ ggerforeningen a f 1972 m å derfo r på det skarpeste  tage af

stand fra, at m an ved etablering  a f et nord isk  nodebibliotek fra tager forlag 
og kom ponist deres indtjeningsm ulighed på  allerede foretagne investe
ringer.

D et skal her tages i betragtn ing, a t forlagene i fo rvejen  stiller partitu re r, 
o rkes te rm ateria le r og andre m usikalier til rådighed for b ib lio tekerne -  dels 
gennem  pligtaflevering, dels gennem  foræ ringer til fo rskningsbrug -  og 
dette  blot m ed den  begræ nsning, at b ib lio tekerne ikke form idler v ed er
lagsfri udlån til o rk es tren e , hvorved  forlagenes økonom iske baggrund for 
at udøve deres kulturelle v irksom hed ville forringes i væ sentlig  grad. 
O rkestrene  får iøvrigt også tilsend t nye tryk te  partitu re r til orientering.
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Sluttelig vil vi an føre , at forslaget strider m od de nord iske o p h av sre ts
b estem m elser, og vi anbefaler, at forslaget tilbagetræ kkes.

K øbenhavn den 29. ju n i 1987

M usikforlæ ggerforeningen a f 1972 

Lone W ilhelm  H ansen

D anm arks B iblioteksforening:

 O vero rdnet m å D anm arks B iblio teksforening konk ludere, at de
væ sentligste p rob lem er fo r de m ålgrupper i D anm ark , som  forslagsstilleren  
sigter på, forlæ ngst e r  løst, m en princip ielt kan foreningen dog ikke væ re 
u in te resse re t i et no rd isk  nodebib lio tek . En ræ kke problem er, som  i høj 
grad ved rø rer den nordiske fo rskn ingsb ib lio teksek to r, bø r undersøges, 
førend p ræ judicerende beslu tn ing træ ffes.

D anm arks B iblio teksforening har på nuvæ rende tidspunkt følgende b e 
m æ rkninger til forslaget iøvrigt:

1. D et kg l. B ibliotek har en sam ling på  godt 3 000 op fø re lses-, udlånsk la
re o rkes te rsæ t, og der e r  i april d e tte  år udsend t O rkesterkata log  over de 
sidste 20 års accession .

2. D AOS (D anske A m atørsym fonikeres Sam virke) har reg istreret 1 400 
o rkes te rsæ t til udlån.

3. Im ellem  D et kgl. B ibliotek og D A O S har der væ ret e t m angeårigt, 
velfungerende sam arbejde.

4. Såvidt D anm arks B iblio teksforening har kunnet konsta tere  de t, er 
adgangen til noder o verhovede t ikke noget problem  i D anm ark og heller 
ikke i Sverige, m ens der, såvidt vi e r  o rien te re t, ek sis te re r prob lem er 
vedrø rende lån a f nodem ateria le  til am atø rsym fon io rkestre  i F in land og 
N orge.

D esuden skal det op lyses, at der i D anm ark er nedsat et udvalg med 
rep ræ sen tan te r fo r D et kgl. B ibliotek, D ansk M usikkonservatorium , fo lke
b iblio tekerne, MIC og D A IM B  som  behand ler følgende spørgsm ål.

1. L ån via fo lkeb ib lio tekerne a f o rkesterstem m er.
2. Lån a f ry tm isk  m usik.
3. Lån a f og p rom overing  a f nu levende danske kom ponisters væ rker for 

o rkestre .
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Endelig  skal D anm arks B iblioteksforening bem æ rke, at de r bør over
vejes at op re tte  en fæ llesnordisk  ” o rk es te rd a tab an k ”  på edb, idet en sådan 
ville kunne forbedre o rkester-lånesam arbejdet i N orden .

K øbenhavn , den 13. ok to b er 1987

P. b .  v.

F lem m ing  E ttrup  
Direktør

Dansk m usikforlæ ggerforening:

M usikforlæ ggerne op lever ikke prob lem er a f  næ vnevæ rdig a rt, når det 
gæ lder o rk es tres  eller ensem blers le tte  adgang til noder inden for genren 
’seriøs k unstm usik ’. B åde forlagene og de forskellige nationale m usikinfor
m ationscen tre  yder en ud strak t, effektiv  service på dette  om råde.

H vad angår forlagsudgivelse a f  o rkes te rvæ rker, specielt nye væ rker, 
gæ lder at finansieringen af sådanne udgivelser ville blive um uliggjort, hvis 
ikke forlagene kan opre tho lde  deres eneret til at råde over opfø re lsesm ate
rialet.

E fter v o r opfatte lse  ville en m ere hensigtsm æ ssig m åde at stø tte  de 
økonom isk svage o rkestre  på, væ re at op re tte  en nodefond snarere  end et 
nodebiblio tek , således som  det e r  sket fx i D anm ark. D ette  nodefond giver 
tilskud til køb og leje a f  opførelsesm ateria le  til s tø rre  væ rker, fortrinsvis 
sym fonisk musik.

E gtved, den 5. ok tober 1987

D ansk m usikforlæ ggerforening

H ans-U lrik B arfoed  
Sekretær

F i n l a n d

Sibelius-Akademin:

Sibelius-A kadem in anser det vara  viktigt a tt de i vårt land verksam m a 
o rkestra rnas fö ru tsä ttn ingar att verka fö rbättras genom  att u tveckla  u thy r
nings- och låneverksam heten  av orkesterm ateria l. Dylik verksam het har i 
F inland, i Jyväsky lä  u tövats av Suom en S infoniaorkesterit ry. Föreningen
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har fungerat som o rkes te rm ateria le ts  cen tralb ib lio tek  m en dess re su rse r är 
otillräckliga och dessu tom  vill de s to ra  o rkes tra rna  inte låna ut sitt m aterial 
till andra.

Genom  att u tveckla  e tt sam nord isk t notbibliotek kunde tillgången till 
den k lassiska repo rtoaren  och speciellt den nya nord iska o rkesterm usiken  
fö rbättras. Sam m a resu lta t kunde uppnås genom  att befräm ja okom m ersi
ell förlagsverksam het i m indre u tsträckning  exem pelvis i sam band med de 
nordiska m usikhögksolorna.

Om de ringa re su rse r som  finns fö r om rådets u tveckling i de tta  skede 
förflyttas till ett ny tt nordiskt sam projek t, försvagas m öjligheterna till att 
skapa ett nationellt, effektivt fungerande system  för utlåning av o rk es te r
m aterial väsentligt.

På grund av det som  fram lagts ovan , an ser S ibelius-A kadem in att en 
effektivare lösning, än det g jorda fö rslaget, vore a tt grunda en fungerande 
u thyrnings- och låneverksam het m ellan de i N orden  verksam m a orkester- 
m aterialb ib lio teken.

H elsingfors den 11 jun i 1987

Ellen Urho 
Rektor

K im m o Sal/nio  
Biträdande sekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

 L andskapssty re lsen  som i ärendet hört A lands kulturråd  har äran
avge följande y ttrande: T anken  på e tt nordiskt notbibliotek för o rk es tra r är 
tilltalande och skulle fö r de m ånga o rk es tra r som  är verksam m a inom 
N orden underlä tta  m öjligheterna att anskaffa eller åtm instone få uppgift 
om var speciella  no tverk  finns a tt tillgå. I synnerhet frågan om kom positö 
rers rätt till sitt verk kan ställa h inder i vägen för e tt notlånebiblio tek , men 
landskapssty re lsen  fö ro rdar a tt N ord iska rådet ger N ord iska m inisterrådet 
i uppdrag att u treda  frågan om ett nordiskt b ibliotek fö r no ter till o rk es te r
musik.

M arieham n den 21 maj 1987

G unnevi N ordm an  
Vicelantråd

Börje Karlsson  
Utbildningschef
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Finlands tonsättare  r f .1:
 Enligt föreningens uppfattn ing  skulle e tt sådan t bibliotek innebära
att en överlappande organisation  skapas. I sam tliga nordiska länder funge
ra r en välu trustad  inform ationscen tral för m usik, som kan lätt tillfredsstäl
la de behov som  o rk estra rn a  har. D et är naturligtvis möjligt a tt alla o rk es t
rarna  och ensem blerna  inte ä r  på det klara m ed inform ationscentralens 
verksam hetsfo rm er, men lika lätt ä r  de om edvetna om  ett alldeles nytt 

arrangem ang.
E ftersom  även upphovsrättsliga ärenden  skö tts  vederbörlig t för inform a

tionscen tra lernas v idkom m ande, ser F inlands tonsä tta re  rf. ingen an led 
ning till a tt e tt bibliotek skall in rä ttas i enlighet med förslaget. D ärem ot 
anser vi det som önksvärt a tt verksam heten  vid in fo rm ationscen ra le rnafö r 
m usik skulle koord ineras t. ex. genom  att m an skapar gem ensam m a da ta 
baser och tryck ta  kataloger över de m aterial som  de förfogar över. M an 
borde öka tillgängligheten av m aterial -  inklusive de förlagda -  och 
därigenom  kunde in fo rm ationscen tra lerna  väl e rsä tta  behovet av ett no r
diskt notbibliotek.

H elsingfors den 20 maj 1987

Finlands tonsä tta re  rf.

Us ko M eriläinen  
Ordförande

Säveltäjät ja  sanoitta ja t ELVIS ry (Föreningen popu lärauk to rer i F in land)1:

I sam tliga nord iska länder fungerar en inform ationscen tral för m usik, 
vars uppgift ä r a tt p ropagera för m usiken i det egna landet. O ss veterligen 
upprä tthå ller alla in fo rm ationscen tra lerna  för m usik e tt notb ib lio tek  eller 
å tm instone har e tt gott sam arbete  med ett sådant notbib lio tek . T. ex. 
inform ationscen tralen  för finländsk m usik har bland sina v iktigaste uppgif
te r  notförm edlingen såväl i hem landet som  utom lands. Vi an ser a tt det inte 
ä r  ändam ålsenligt a tt m an parallellt m ed d essa  nationella notbibliotek 
skulle in rätta  en nord isk  ” k o n k u rren t” , u tan det ä r snarare  önskvärt att 
m an skulle skapa en nord isk  fil, som  skulle ta  em ot efterfrågningar och 
förm edla beställn ingarna vidare till inform ationscentralen  i varje enskilt 
land, vilken för sin del skulle fu llborda a rbe te t. En sådan verksam hetsform  
skulle skapa ny byråkrati allra m inst och den skulle inte k räva m ycket 
sto ra  investeringar fö r anskaffande och upprä tthå llande av notbiblioteks-

1 Yttrandet översalt frå n  finska.
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m aterial. D et to rde v ara  betydlig t lä tta re  och billigare a tt skapa  en gem en
sam  nordisk  fil.

H elsingfors den 8 ju n i 1987

S äveltäjä t ja  sano itta ja t E L V IS  ry

H enrik  O tto  D onner  
Ordförande

A rthur Fuhrm an  
Verksamhetsledare

M usiikkikustantajat ry 1:

M usiikk ikustan tajat ry  stä ller sig positiv t till de å tgärder som  befräm jer 
spridningen av  inform ation om  och d is tribu tionen  av  no tm ateria l. D essa 
å tgärder få r dock inte k ränka varken  upphovsm ännens eller förläggarnas 
in tressen.

M usiikk ikustan tajat ry  ä r  beredd  a tt leverera  till d e t p lanerade b ib lio te
ket m edlem sförläggarnas in fo rm ationsm aterial, kataloger och b ro schy rer 
sam t p a rtitu r som  p resen ta tion  av verken .

D et egentliga m ateria le t fö r fram förande av verken , inklusive p a rtitu r 
och stäm m or, hy res fo rtfarande av förläggare och m usikens in form ations
cen tra  i de olika länderna . En ersä ttn ing  fö r hy resm ateria le t uppbäres 
enligt gängse tariffer i resp . länder. D et kan inte vara  fråga om  a tt s ta rta  en 
gratis låneve rksam het p å  förläggarnas bekostnad . D et p lanerade b ib lio te
ket borde skaffa sig e tt m öjligast vitt och  m ångsidigt u rval av den fria 
m usikens o rkes te rm ateria l, som  kunde u tlånas eller hy ras å t nord iska 
o rkestrar.

H elsingfors den 24 ju n i 1987

På M usiikk ikustan tajat ry :s sty re lsens vägnar

Laila  R ache l O rvom aa  
Kontorsansvarig

Finlands symfoniorkestrar r f.1:

Lån av no ter — e tt prob lem

Vid N ordens professionella  sym fon io rkestrars gem ensam m a årskonfe
renser sam t i fö rhandlingarna m ellan m edlem sorganisationerna fö r am atö r
sym fon io rkestrar (D ansk A m atö ro rk este r Sam virke, N orske  sym foni-or-

1 Yttrandet översatt från  finska .
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kestre ts  landsforbund , Sveriges o rkesterfö ren ingars riksförbund och F in
lands sym fon io rkestrar rf.) har man under senaste  åren  varje gång d isku te 
rat frågor beträffande lån av o rkes te rno tsm ateria l, eftersom  dessa m edför 
sto ra  kostnader för alla o rkes tra r , och när det inte är fråga om s. k. fria 
m aterial, även and ra  problem . D å m an i b ibliotek i a llm änhet utlånar  
uteslu tande fr ia  m ateria l, k o n cen tre ra r vi oss i vårt y ttrande på dessa.

D agens praxis

N är det gäller lån av orkesterm ateria l i N orge. Sverige och D anm ark (I 
Island finns bara  två o rk es tra r , som  använder ett gem ensam t b ibliotek), ä r 
dagens situation  följande: P rofessionella  orkestrar  u tlånar m aterial vid 
behov i allm änhet endast åt andra  professionella  o rkestrar. A m a tö ro rkes t
rarna  u tlånar m aterial åt varandra  och dessu tom  har alla ovan  angivna 
organ isationer för am a tö ro rk estra r e tt eget bibliotek för hela sin m ed
lem skår, varifrån m an u tlånar m aterial även åt de övriga nord iska länder-

I F inland u tlånar o rk es tra rn a  i allm änhet m aterial åt varandra , med 
undantag  av notb ib lio teket i H elsingfors, T am m erfors och A bo sam t R und
radions notb ib lio tek , som  u tlånar m aterial endast i undantagsfall. F inland 
avviker från de övriga nord iska länderna i a tt det hos oss inte finns en 
differentierad  o rkeste rverk sam het för p rofessionella och am atö rsym fo
n io rkestrar utan alla sym fon io rkestrar hör till sam m a sam arbetso rgan isa
tion, F in lands sym fon io rkestrar rf., som äger ett riksom fattande cen tra l
bibliotek av o rkesterm ateria l. Ä ven andra nordiska o rk es tra r har kunnat 
använda de tta  bibliotek.

E ftersom  inrä ttandet av ett ny tt bibliotek ä r ett m ycket dyrt projekt -  
enbart m aterialanskaffn ingarna k räver m iljoner (priserna på enskilda m ate
rial varierar i dag från 500 FIM  ända upp till 5 000 FIM ) och då  enbart s. k. 
fria m aterial kan anskaffas fö r b ib lio teket, fö reslår vi a tt N ord iska  rådet 
skulle sta rta  en u tredning om m öjligheterna att utvidga och ge ekonom iskt 
stöd åt de redan befintliga b ib lio teken av orkesterm ateria l vid D ansk 
am atö ro rkeste r S am virken, N orske sym foni-orkestrets L andsforbund , 
Sveriges orkesterfö ren ingars riksförbund och F inlands sym foniorkestrar 
rf., eftersom  alla d essa  bib lio tek  redan fungerar även som  sam nordiska 
bibliotek.

H elsingfors den 18 maj 1987

Finlands sym fon io rkestrar rf.

Ellen Urho 
Ordförande

A nna-M aija  P oussa  
Verksamhetsledare
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Suomen muusikkojen liitto ry (Finlands musikerförbund rf.)1:

Som följd av att kopieringen av no ter blivit allm ännare har den kom m er
siella p roduktionen  och förm edlingen av no ter m inskat i förhållande till 
an talet verk som  p roducera ts . M an har fö rsök t fö rbä ttra  situationen  genom  
s. k. egenkostnadsverksam het, m en den har inte blivit tillräcklig vad voly
men beträffar. P roblem en är de s tö rsta  inom om rådet för m usik i stort 
form at.

Vi an ser a tt det lönar sig att i N orden  gem ensam t u treda  problem  
förknippade m ed produk tionen  och förm edlingen av notm aterial. G ör man 
en sådan u tredning m ed kom peten ta  resu rser, borde den inte inskränkas 
enbart till o rkes te rm usik , fö r att inte ta la  om synfonisk m usik.

H elsingfors den 21 maj 1987

Finlands m usikerförbund  rf.

R aim a V ikström  
Ordförande

A nita  Ijäs 
Jurist

I s l a n d

Undervisningsministeriet har i skrivelse den 19 m aj 1987 fö rk la ra t sig 
stödja m ed lem sförslaget.

Islands komponistforening2:

 D er er ingen  p rob lem er m ed at skaffe noder til opförelse a f  nordiske
kom positioner. I alle de nordiske lande drives kom positionscen tra ler, som 
besvare r fo respörgsler om  alle kom positioner i det vedkom m ende land — 
hvad enten  den er udgivet e ller ej. og der er et næ rt indbyrdes sam arbejde 
(og N ord isk  råd m åtte gerne afsæ tte  en post til fr e m m e  a f de tte  sam arbej
de). I Finland, D anm ark, N orge og Sverige findes desuden store  for
lagsvirksom heder, som også sam arbejder indbyrdes i "b roderlig  konkur
ren ce” . -  H vis en islandsk udover m angler en norsk kom position  re ttes 
der henvendelse  til en a f  disse in s tanser i N orge. Det foregår som regel 
hurtigt og godt. I den  slags tilfælde ville det væ re et underligt og unödven-

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
2 Y ttrandet översa tt frå n  isländska .
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digt ko stb art sidespor at skulle re tte  henvendelse til en eller anden cen tral i 
et andet land som  en slags överflödigt m ellem led.

R eykjavik i ju n i 1987

f. Islands kom ponistforening

Porkell Sigurbjörnsson  
Formand

N o r g e

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t stiller seg tvilende til om o pp re tte l
sen av et nord isk  noteb ib lio tek  vil b idra  vesentlig  til å  løse de problem er 
o rk es tre r og ensem bler har m ed hensyn til anskaffelse av o rkesterm ateri- 
ell. En vil i den sam m enheng peke på at notem ateriell i dag kan kjøpes fritt 
eller leies gjennom  nord iske m usikkforlag og/eller de nordiske m usikinfor- 
m asjonssen trene . V idere har enkelte av am atø ro rkestero rgan isasjonene i 
N orden  o p p re tte t u tleiebibliotek.

D epartem en te t an ser derfo r ikke at et nordisk  notebiblio tek  bør væ re en 
prio ritert oppgave innen nordisk  m usikksam arbeid .

O slo, 10. ju li 1987

E fter fullm akt

H ans Berg  
Fungerende byråsjef

Brit A ls ta d  
Førstekonsulent

N orsk ku ltu rråd :

N orsk  ku ltu rråd  ser ikke behov for denne u tredningen idet de nordiske 
M IC -sentrene (m usikk inform asjonssen trene) i sto r u tstrekning  vil kunne 
dekke behovene.

O slo, 11. ju n i 1987

H alvdan  Skard
K ari L illeslå tten
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Norsk forening for opphavsrett har i skrivelse den  7 m aj 1987 fö rk la ra t 
sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sförslaget.

S v e r i g e  
Statens kulturråd:

S tatens ku ltu rråd  instäm m er i m otionärens beskrivning av olika fak to rer 
som  kan fö rsv å ra  tillgången till n o te r fö r sym fon io rkestrar och liknande 
ensem bler.

F rågor som  rö r p roduk tion  och distribu tion  av no ter har behandla ts i 
ku ltu rråde ts studie N o tom råde t 1985. I 1987 års budgetproposition  b e 
handlas en del av stud iens förslag. F r. o. m. 1987/88 kom m er en fö rstä rk 
ning av det statliga stö d e t a tt ske till tryckning , utgivning och u tskrivning 
av noter.

F ortfarande å te rs tå r  a tt d isku tera  problem  betr. notd istribu tion  och b ib
liotekens roll i sam band härm ed.

N othan tering  k räv er specia listkunskaper. De svenska  b ib lio teksresur- 
serna är här o tillräckliga både på cen tra l, regional och lokal n ivå, vilket 
d rabbar såväl nyanskaffning som  underhåll av det befintliga beståndet. 
K u ltu rrådet kom m er ta upp  frågor i sam band härm ed i anslagsfram ställ
ning för 1988/89.

Vid d iskussion  av no td istribu tionsfrågor m åste självklart förlagens sy n 
punk ter i bl. a. ju rid isk a  frågor vägas in.

K u ltu rrådet har svårt a tt se a tt e tt in rä ttande  av e tt nordiskt notbibliotek 
skulle kunna fö renk la  eller lösa problem  i sam band m ed o rkestrarnas 
tillgång til no ter och av sty rk e r därfö r förslaget.

S tockholm  den 17 jun i 1987

Lars E ngqvist
H ans Enflo

Rikskonserter:

In s titu te t fö r R ik skonserte r har bere tts  tillfälle a tt ta  del av innehållet i 
sta tens ku ltu rråds y ttrande i rub ricerade  ärende (se ovan).

R ikskonserter an se r a tt ku ltu rråde ts y ttrande  på ett adekvat sätt fo rm u
lerar de väsen tligaste  synpunk te rna  på förslaget och ser därfö r inte a tt det
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te r  hänv isar således till och instäm m er i ku ltu rråde ts y ttrande.

Stockholm  den 17 jun i 1987

A nders Jansson  
Direktör

Kungl. Musikaliska akademien:

En m åhända ov idkom m ande m en drastisk  belysning av ärendets kompli- 
kationsgrad är a tt de sakförståndiga som u tse tts  att ingå i denna a rb e ts
grupp inte har funnit anledning delge akadem ien sina synpunk ter i särskild 
form , delvis säkerligen därför a tt de finns med i övriga institu tioner som 
anm odats y ttra  sig, delvis förm odligen därfö r att ärendet har en allm ängil
tig karak tä r som  endast perifert fokuseras i det nu fram lagda förslaget.

Rent allm änt kan det självfallet hävdas, a tt varje form  av nordiskt 
notbib lio tek  är av visst värde , kanske i bästa  fall av sto rt värde. H uruvida 
nordiska rådet är rä tt huvudm an för in rä ttandet av ett sådant är en allm än
politisk fråga som få r avgöras inom rådet. A tt e tt initiativ tages från ett 
övero rdnat politisk t/kulturellt organ kan betyda att frågan drives b ä ttre  än 
om de enskilda länderna skulle p röva  olika vägar.

E m ellertid  fö ru tsä tte r in rä ttandet av ett nordiskt o rkes terb ib lio tek  ut- 
rednings- och sam ordn ingsru tiner som  m åste klarläggas. Innan akadem ien 
ta r ställning till om  e tt sådan t notbibliotek skall in rättas och hur  d e tta  skall 
ske, m åste den få en bättre  bild av hur de tta  u tredn ingsarbete  skall o rdnas. 
E huru  akadem ien inte längre är d irek t involverad  i b ib lio teksfrågor, kan 
den med sin allm änna insikt och erfarenhet av sam ordning säkert ge goda 
bidrag till en sådan utredning.

Innan därfö r m era detaljerade synpunk ter fram förs, vill akadem ien hän
visa till a tt det redan finns en rad nord iska organ, där h ithörande frågor 
behandlas, t. ex. N O M U S-näm nderna, den nordiska gruppen av m usikin
fo rm ationscen tra ler knu tna  till resp . lands tonsättaro rgan isa tion , e tt no r
diskt o rkes te rråd  m. fl.

Det skall också  fram hållas a tt e tt m usikbibliotek av den k arak tär som 
förslaget an tyder m edför a tt m usikförläggare och deras föreningar har 
anledning granska  fo rm erna för utlåning i relation  till det av m ånga skäl 
e tab lerade  system et m ed försäljning resp. u thyrning. De ekonom iska a s
pek te r som  därigenom  ak tualiseras m åste beak tas vid upprä ttandet.

För Sveriges del bö r erin ras om att s ta tsråd e t i p ropositionen 1985/86: 
100 (ss. 4 8 7 -8 9 ) m eddelar sin avsik t att "p åsk y n d a  ö v e rsy n sa rb e te t"  på 
no tom rådet och därvid " in h äm ta  förslag och synpunk ter från i övrigt
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berörda institu tioner och o rgan isationer, bl. a. A LB , M usikaliska ak ad e 
mien och S T IM ” . V ad som  här kan kom m a fram  bör d irek t berö ra  frågan 
om ett nord isk t o rkesterb ib lio tek .

Ö ver huvud taget är den u tredningsstud ie  som  sta tens kultu rråd  redov i
sat i sin anslagsfram ställn ing inför näm nda budgetår en viktig bakgrund till 
alla h ithörande frågor. Ä ven i övrigt finns redan ett om fattande m aterial att 
beak ta , och sannolik t gäller detsam m a för övriga nord iska länder. Det är 
en gam m al och svårlö st fråga som  ligger bakom  förslag av här ak tualiserat 
slag.

Kungl. M usikaliska akadem ien är em ellertid  fö r sin del beredd att m ed
verka i e tt kom m ande u tredn ingsarbete , oavsett om det får en genom gri
pande karak tä r eller begränsas till den konkre ta  men ingalunda fristående 
nivå som  det fram lagda förslaget beskriver.

Stockholm  den 22 jun i 1987

Enligt uppdrag:

H ans A strand  
Ständig sekreterare

Sveriges allmänna biblioteksforening (SAB):

I anledning därav vill SAB fram hålla, a tt frågan är viktig med hänsyn till 
a tt det ä r  svårt a tt få tag på ifrågavarande no ter. I det fall en utredning 
kom m er till stånd  ä r det enligt fö reningens m ening av värde om  fjärrlåne- 
m öjligheterna kunde uppm ärksam m as i särskild  ordning.

SAB ställer sig således positiv till det fram lagda m edlem sförslaget.

Lund den 31 juli 1987

F ör Sveriges allm änna bib lio teksforening

Jan  N yberg  
K anslichef

STIM — Svensk musik:

N är det gäller tillgången till no ter bö r fram hållas att all m usik som 
kom poneras är tillgänglig på ett e ller annat sätt. Av den konstm usik  som 
kom poneras i Sverige förläggs c irka 10% av förlagen och tillgängliggörs 
denna väg. M erparten  av den resterande m usiken, s. k. m anuskrip tverk , är
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tillgänglig hos m usik in form ationscen tralerna i de no rd iska länderna. De 
kataloger som  p roduceras av m usik in form ationscentralerna upp lyser hur 
m usiken är tillgänglig. E ftersom  det finns ett nära  sam arbete  m ellan m usik
in fo rm ationscen tra lerna  i N orden  kan frågor rörande repertoaren  lätt föras 
över m ellan dessa. E tt nord isk t no tb ib lio tek  skulle m ed andra  ord inte 
underlä tta  för någon att finna m usiken. E ftersom  det i regel har kostat 
10000-tals k ronor a tt låta fram ställa  stäm m ateria l till o rkes te rverken  torde 
få förlag eller in fo rm ationscen tra ler vara  villiga att till en ringa penning 
sälja e tt hyresm ateria l till något bibliotek.

N är det gäller förslitn ingsfrågan bör fram hållas a tt så länge förlagen eller 
in fo rm ationscen tralerna h a r hand om  m usiken ser vi till a tt de n o te r som  
hyrs ut ä r i sådant skick att de kan användas. Vi känner till a tt det finns 
problem  på svensk  sida m ed de n o te r som  SO R -orkesterb ib lio teket inne
håller. E ftersom  d e t uppenbarligen ä r svårt för e tt b ibliotek a tt hålla 
no tbeståndet i gott skick på nationell nivå, bör det noga prövas hur förslit
ningen blir av no ter som  lånas ut på nord isk  basis till m er än dubbelt så 
m ånga o rkestrar.

Ibland b rukar anföras att det ä r  no thyran  som  utgör det s tö rsta  p rob le
met för SO R -orkestrar och m otsvarande . H är i Sverige har vi em ellertid 
genom fört en fö rsöksverksam het genom  att under två års tid ge ex tra  
rab a tte r till de S O R -orkestrar som  hyrde no ter från oss. D enna fö rsöks
verksam het gav inga som  helst resu lta t, varför av ta le t sades upp. Det är 
således andra  frågor än no thyran  som  avgör vad S O R -orkestrarna spelar.

E tt nord isk t no tb ib lio tek  för o rkesterm usik  innehållande enbart o skyd
dad m usik är en genom förbar idé. D enna ligger dock u tan fö r vårt in tresse
om råde eftersom  det inte skulle gynna nyare svensk  eller nord isk  m usik 
utan enbart hjälpa till a tt y tterligare  befästa  den äldre m usikens redan 
s tarka  ställning i m usiklivet.

Vi skulle därem ot gärna se a tt initiativ  toges fö r a tt stim ulera in tresse t 
ute bland de nord iska o rk es tra rn a  för den nyare repertoaren . D etta  ä r  inte 
enbart ku ltu rpo litisk t m er in tressan t och därm ed angeläget u tan  också  m er 
nödvändigt eftersom  den nyare nord iska m usiken har en svagare ställning.

E tt a lternativ  till e tt nord isk t notb ib lio tek  vore i stället införande av ett 
stöd eller bidrag till no thyra  till de o rk es tra r  som  önskar spela ny nordisk 
m usik. E tt sådant stöd finns fö r de professionella  o rkes tra rna  i Sverige 
genom  S ta tens ku ltu rråd . E n sådan lösning av de problem  förslagställaren  
ta r upp skulle vi finna m er sm aklig, e ftersom  då  en m arkering skulle göras 
för a tt stim ulera  in tresse t för ny nord isk  m usik och åtgärderna  skulle inte 
på något sätt kom m a att s tö ra  den förlagsm ässiga sidan av m usiklivet.
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Vi kan sam m anfattn ingsvis stödja förslaget a tt en u tredning  tillsätts 
endast u nder fö rbehåll a tt ovanstående  beak tas.

Stockholm  den 1 ju li 1987

Svensk m usik/Sw edish M usic Inform ation cen te r 

R oland  Sandberg

Sveriges orkesterföreningars riksförbund (SOR):

SOR förfogar ö ver ca  2500 verk  fö r o rk es te r, vilka finns deponerade i 
M usikaliska akadem iens b ibliotek i S tockholm , och han teras därifrån vad 
gäller fri u tlåning (för m erparten  av verk  även u tan fö r organisationen) på 
sam m a sätt som  M usikb ib lio tekets egna. ungefär lika m ånga, num m er. 
U tlån sker även  till låntagare i övriga nord iska  länder -  troligen unikt i 
b ib lio tekshanteringen , och m öjligen i v issa fall en d iskutabel service.

G rann ländernas o rkes te ro rgan isa tioner, sy stero rgan isa tioner till SO R, 
har sina b ib lio tek , i D anm ark m ed ca 200 verk . i F inland m ed ca 500 verk 
och i N orge m ed ca 1 000 verk . U tlån  sker i D anm ark och Finland m ot en 
m indre avgift, i N orge kostnadsfritt liksom  i Sverige. Island har veterligt 
inte denna form  av bib lio tek .

A vtal finns om  utlån via sy s tero rgan isa tionerna , varvid  avräkning fö r
vän tas ske m ellan organ isa tionerna  i e fterhand , och utlån ske enligt de i 
respektive land vanliga villkoren.

F ö r alla b ib lio teken  to rde  gälla v issa p roblem  m ed nyare verk . D essa 
finns i regel hos förlag eller resp . tonsä tta ro rgan isa tion , och utlånas d ä r
ifrån m ot hyresavgift. D enna kan bli såpass hög att den har viss prohibitiv 
effekt.

SOR har u nder senare å r  lyckats få köpa e tt an tal nyare verk , som  kan 
lånas ut fritt till de o rgan isa tionsanslu tna  o rk es tra rn a . M ängden sådana 
verk  skulle vi gärna vilja öka.

N är vi m ött en klart m arkerad  tvekan  inför försäljning, har vi istället 
föreslagit a tt verk  kunde deponeras i b ib lio teket för utlåning (ännu ej klart 
om SO R i så  fall skulle be tala  avgiften fö r a tt därm ed m inska o rkestrarnas 
kostnader). D els kan u tlån ingskostnaderna  genom  depositionen  bli lägre 
eftersom  våra b ib lio teksru tiner u tny ttjas , dels förenklas åtkom ligheten  och 
görs verken  kända genom  våra  kata loger e tc ., och dels är verken  då 
fo rtfarande helt tillgängliga fö r förlagshantering  (depositionen kan dras 
tillbaka om  tryckning  eller försäljning skulle stö ras av utlåningen).

De förefintliga b ib lio teken  fyller re la tiv t väl sin uppgift. Svårigheterna 
ligger m est på en accellererande ovilja hos förlag och m otsvarande  a tt låta 
bib lio teken bygga upp sitt b estånd , och dessvärre  också  att förnya förslitet 
m aterial.
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M öjligen skulle e tt ny tt nord isk t bib lio tek  i konkret form  i sig inte tillföra 
något y tterligare. Sam m anförande av b ib lio teken till e tt gem ensam t kan 
gott undersökas, liksom  om fö rdelarna  skulle väga över eventuella  nack

delar.
M en sam tidigt kan d isku teras om  de befintliga biblioteken i stället kunde 

sam m anföras inom  en gem ensam  sam rådsform  (styrelse?) och utifrån avtal 
u tny ttjas som  filialer i e tt nord isk t bib lio tek . E ventuella  h inder för utlåning 
ö ver g ränserna  får undersökas och undanrö jas. E konom iska villkor får 
lösas. O ch den m öjlighet en sådan stö rre  o rganisation  skulle kunna ha att 
verka fö r bä ttre  tillgänglighet, ä r naturligtvis angelägen att bedöm a; depo 
sitioner och försäljning till b ib lio teken bör ske m ed tanke på fri utlåning i 
alla länderna.

Till ett gem ensam t b ib lio teks stö rre  m öjligheter kom m er också sam kör- 
n ing/datoriserad hantering  m ed övriga europeiska  länders bibliotek. F ö ru t
satt a tt också  här ekonom iska och rättsliga frågor kan lösas.

Sam m anfattn ingsvis tro r alltså  SO R på den fö rstärkn ing  som  ett nordiskt 
bibliotek (i form  av gem ensam  organisation?) kunde bli som  part i fö rhand
lingar med förlag e tc ., ekonom isk t och i p rak tisk  hantering  inom  N orden  
och i sam arbete  m ed andra  länder.

Sveriges o rkesterfö ren ingars riksförbund (SOR)

E inar Persson

Svenska musikförläggareföreningen u pa  (SMFF):

Ä ven STIM  har bere tts  tillfälle avgiva y ttrande , vilket sker genom  
Svensk musik.

SM F F  är rep resen te ra t i STIM s och Svensk m usiks sty re lse r och har 
deltagit i u tform andet av ST IM s/Svensk m usiks y ttrande.

SM FF anslu ter sig helt till de synpunk ter som  fram förs i ST IM s/Svensk 
m usiks y ttrande (se ovan) över förslaget.

S tockholm  den 30 juni 1987

För Svenska m usikförläggareföreningen u p a  

C hristian Sylvan

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1987
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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska transportarbetarefederationen (NTF):

N evnte m edlem sforslag  er basert på at det føres en bona fide sk ipsfarts
politikk i N orden , dvs. fravæ r av f. o. c .-reg istre  og in ternasjonale  registre i 
de nord iske land. Im idlertid  har N orge nå  innført et in ternasjonalt norsk 
reg ister (N IS), og D anm ark planlegger et D IS -  dansk  in ternasjonalt 
sk ipsregister.

D ette  har allerede d ram atisk  endre t den sk ipsfartspo litiske situasjon i 
N orden . D et norske bekvem m elighetsflaggregisteret e r  et skarp t brudd 
m ed den næ ringspolitiske linje i N orden  og er u ttry k k  fo r m anglende 
solidaritet m ed de nord iske land og dets lønnstakere .

K onsekvensene av slike registre  ble fram hevet i et brev som  federa- 
sjonen 4. feb ru ar 1987 sendte til de nord iske lands sta ts-, sk ipsfarts- og 
sam arbeidsm in istre . I b reve t tok  vi s te rk  avstand  fra e thvert forslag om 
bekvem m elighetsflaggregistre.

B ekvem m elighetsflaggregistre h a r ikke krav om  nasjonale m inim um sbe- 
setn inger, og etab lering  av slike reg istre  i N orden  vil bety  at 3 0 -3 5 0 0 0  
nordiske sjøfolk vil bli ” sa tt på lan d ” . K onsekvensene e r bl. a. tap  av ca  15 
m illiarder k roner i lønn- og sk a tte in n tek te r fo r de nord iske sam funn, og 
fraflytting av m ange sm åsam funn i u tkan tene . Bortfall av sysselsetting  for 
nord iske sjøfolk vil heller ikke bedre  det øvrige m aritim e m iljøs m uligheter 
fordi de tte  m iljøet e r  avhengig av sin egen  in ternasjonale  k o nku rranseev 
ne. D et e r  en logisk feilslutning å tro  at det landbaserte  m aritim e miljøs 
konkurranseevne kan bedres ved å  ” kaste  på lan d ”  nordiske sjøfolk.

F rav æ r av skatte- og valu takontro ll e r  et k jennetegn ved bekvem m elig
hetsflaggregistre. L ikeledes e r  slike registre ska ttep a rad ise r hvor se iskape
ne e r slike reg istre  ska ttep a rad ise r hvo r se lskapene er frita tt fo r form ues- 
og inn tek tsbeskatn ing .

E tablering  av ” in te rnasjona le”  registre  b e ty r derfo r at de nordiske land 
biir sk ju lesteder fo r svarte  penger, og a t landene tap e r den valu ta- og
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verdiskaping som  fram kom m er ved drift i de bona fide nasjonale registre
ne. In ternasjonale  registre i N orden  vil følgelig svekke skattegrunnlaget i 
de nordiske land.

Se for øvrig ved legg .1

R am m evilkårene fo r N IS  ble dessverre  slik vi fo ru tså  og om tren t de 
sam m e som  fo r skip under bekvem m elighetsflagg:
— F ritt nasjonalt valg av sjøm enn slik at få norske og nordiske sjøfolk blir 

sy sse lsa tt. L ite trolig at andelen norske sjøfolk vil væ re stø rre  enn på 
norskeide skip under frem m ed flagg, høyst 10—15%  av besetn ingen. 
S tortinget har gjort norske sjøfolk 30%  dyrere  selv m ed sam m e hyre- 
n ivå -  sosiale avgifter, skatt etc.

— In ternasjonale  m inim um sregler for sikkerhetsk rav .
— L ave geby rer og avgifter kny tte t til skipet.
— N IS  skal også trekke til seg u ten landskeid  tonnasje , og skattereglene er 

tilpasset de tte  fo rm ålet -  skatteparad isn ivå . R ederibeskatningen i 
N orge er derm ed blitt enda gunstigere enn den var gjennom  d irekte 
ligning fo r u teselskapene før N IS  ble e tab lert.

— N IS -k ravene til driftstilknytning i N orge er m eget svake, og for no rskei
de skip i N IS  er det lite sannsynlig  at tilknytningen til det norske 
m aritim e miljø vil væ re s te rkere  enn for norskeide skip under frem m ed 
flagg. U ten landske  skip i N IS  s tå r fritt til å  definere sin reelle driftstil
knytning til N orge.
D et vedlegges en rappo rt om  virkningene av N IS .1 
D et underliggende argum ent for N IS  og andre f. o. c .-reg istre  er den 

prem iss at vestlige sjøfolks h y rer og sosiale n ivåer er hovedproblem et for 
sk ipsfart reg istrert i de vestlige land. M edlem sforslaget har dessverre  
sam m e oppfattning.

N T F  deler ikke de tte  syn idet bare  5 —10% av driftsu tg iftene u tg jøres av 
m annskapskostnadene. V anskene fo r næ ringen er en kom binasjon av ak 
kum ulert kapitalgjeld, m anglende balanse i frak tm arkedene og den gene
relle økonom iske utvikling. K riseårsakene er m anglende nasjonal og in ter
nasjonal politisk styring av næ ringen og dum pingkonkurransen  fra be- 
kvem m elighetsflaggflåten — som  vestlige rederier eier 8 0 -9 0 %  av.

De nordiske lands handelsflå ter har m eget liberale skatt- og avsk riv 
ningsregler. S iden vanskene i næ ringen skyldes g jeldsbelastning og mar- 
kedsubalanse, e r  det for enkelt -  som  m edlem sforslaget gjør -  å hevde at 
nordisk  skipsfarts konkurranseevne e r sterk t svekket de siste årene. N or
disk skipsfart hevder seg fo rtsa tt godt innenfor spesialfart og deler av linje- 
og bulkfarten . D essuten  har f. eks. ra tene innenfor tankm arkedet steget 
sterk t de siste to  årene  slik at sto re  deler av denne farten  går m ed o ver
skudd. N år likevel store  deler av flåten i de nordiske land flagges ut, må

1 H ä r ej I ry c kl.



3

dette  skyldes m anglende vilje b lant redere  til å  drive nasjonal nordisk 
skipsfart og en mangel på politisk handlekraft i nasjonale og in ternasjonale 
organer.

N T F  m ener det e r  behov for en s terkere  nord isk  sam ordning av næ rings
politikken, og vil v ise til den handlingsplan som  N ordens Faglige Sam orga
nisasjon har lagt fram . Vi s tø tte r  derfo r de tre  tiltakene som  er lagt fram  i 
m edlem sforslaget:
-  att u ta rbe ta  en gem ensam  nordisk  bolagsform  för rederiverksam het
-  att överväga enhetliga skatte- och and ra  reg ler för rederiverksam het
-  sam t att i övrigt v id ta å tgärder fö r a tt åstadkom m a en konkurrenskraftig  

kostnadsn ivå  fö r nord isk  sjøfart.

M en vi vil understreke at konkretiseringen av tiltakene m å ivareta fø l 
gende fo ru tse tn inger .
1. T iltakene m å væ re forbehold t sk ipsfart under nasjonale nordiske flagg 

og væ re til fordel for nordisk  sam m funnsøkonom i. S tyrke handelsbalan
sen og sikre valu ta inn tek tene .

2. Tilby trygge, arbeidsm iljøvennlige og a ttrak tive  arbeid sp lasser for no r
diske sjøfolk.

3. Det er både sam funnsøkonom isk  og prinsippielt helt uaksep tabelt å 
søke en bedring  av konku rranseevnen  ved de m etoder som  ble brukt 
ved etableringen av N IS . N orske  sjøfolk ble gjort 30%  dyrere  enn 
utenlandske sjøfolk gjennom  forsk jeller i beskatn ing  sam tidig med en 
sterk svekkelse av den sosiale trygghet -  vern m ot oppsigelse, arbeids
tid og sosiale o rdn inger kny ttet til a rbeidsforholdet. N ordisk  skipsfart 
m å ikke holdes kunstig  i live ved fjern in g  av nordiske standarder fo r  
velferd  og bruk av hyrer på  u-landsnivå .

N T F  ved tok  et sk ipsfartspo litisk  handlingsprogram  i ok to b er 1986. D et
te program m et er oversend t og p resen te rt i flere henvendelser til nordiske 
sam arbeidsorgan og statlige m yndigheter i N orden . D et har væ rt få reak 
sjoner på henvendelsene , og de som  har kom m et har enten  avv ist, regi
strert e ller v ideresend t våre forslag. D ette  g jelder såvel svenske som 
danske og norske m yndigheter. Vi vil d erfo r g jenta de sen trale  nordiske 
punktene i p rogram m et, jfr . N T F ’s brev  av 18 d esem ber 1987 til N ord isk  
Råd:

1. O pprette lse  av e t nordisk sjø fartspo litisk  råd  u nder N ord isk  Råd og 
med allsidig rep resen tas jon ..

2. A forbedre  næ ringens egenkapitalfinansiering  ved bl. a. lette lse  i rede
ribeskatningen for å im øtekom m e næ ringens spesielle situasjon. Be- 
skatn ingsreglene m å gi spesielle selv finansieringsm uligheter for sk ips
farten .

3. A dem pe skatte- og avgiftsbelastn ingen på arbeidsk raften  u ten at sjø
fo lkenes trygdere ttighe te r svekkes.

4. At nordisk  skipsfart inngår et næ rm ere sam arbeid  m ed industrien , 
im portø rer, ek sp o rtø re r og havnesek to ren . Langsiktige ko n trak te r må 
etab leres -  industrish ipping.
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5. Å stø tte  en konkurransedyk tig  nordisk  skipsbyggingsindustri som  med 
in ternasjonale  konkurransev ilkår kan hjelpe til å  fornye og betjene den 
nord iske handelsflå te. Sm åskipsbyggingen m å spesielt stim uleres.

6. H avnepolitikken  m å bli en nasjonal oppgave og inngå i en sam let 
eksport- og sk ipsfartsstra teg i.

7. A la den N ord iske Investeringsbank  også om fatte skipsfinansiering 
alternativ t opp re tte  e t nordisk  finansieringsinstitu tt fo r sk ipsfart, eiet 
og d revet i fe llesskap av private  og statlige in teresser.

8. A stø tte  økt sam arbeid  m ellom  nord iske lin jerederier for bedre å m øte 
u tenom -nordisk  konkurranse . M ålet må væ re en linjefart av SA S-type 
m ed m edvirkning fra alle nord iske land. F oru tsetn ingen  er at fartøyene 
reg istreres u nder nord iske flagg, og at det u tarbeides fo rdelingsnøkler 
mellom de nord iske land.

9. De nord iske land bør i fe llesskap bruke sine avsk iperin te resser e tte r 
m ønster av linjekoden 40/40/20-fordeling.

10. Å sam m enslå landenes velferdstjenester til e tt organ — N ordisk  vel
ferdstjeneste  fo r sjøfolk.

D et vises forøvrig  til det vedlagte p ro g ram m et.1
N T F  vil avslu tn ingsvis takke  rep resen tan tene  som  s tå r bak  m edlem sfor

slaget og håper at de tte  vil u tv ik le seg til en sterkere  fellesnordisk 
skipsfartspolitikk .

O slo, 20 august 1987

N ord iska  tran spo rta rbe ta re federa tionen  

H enrik A asarød

Nordisk fartygsbefälskongress:

K ongressen  å r positiv  till N o rd iska  rådets hem ställan  till N ord iska  mi
n is terrådet och de a tt-sa tse r som  fram förs.

K ongressen  önskar i d e tta  sam m anhang hänvisa till vårt sjöfartspolitiska 
program  (se B ihang) som  tidigare översän ts till N ord iska  rådet.

Vi vill m ed hänvisning till d e tta  p rogram  hem ställa  a tt N ord iska  råde t ta r 
speciell hänsyn till sysselsättn ing  fö r no rd isk t sjöfolk och m öjlighet till a tt 
m inska kap ita lkostnaderna  vid anskaffning av fartyg.

S tockholm  i ju li 1987

P å uppdrag av N ord isk  fartygsbefälskongress 

C hrister L indvall

' H är ej tryckt.
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B IH A N G

Nordiskt sjöfartspolitiskt handlingsprogram

De tv å  nord iska  y rkessek re ta ria ten  -  N ord isk  fartygsbefälskongress 
och N ord iska  m ask inbefå lsfederationen  h a r d isk u te ra t den sjöfartspolitis- 
ka situationen och önskar u tta la  följande:

De nord iska  länderna  h a r trad itionellt genom  århund raden  bedriv it sjö
fart i såväl kust- och närfart som  i fjärrfart. De har också  naturliga fö ru t
sättn ingar som  u tveck la r nödvändig  y rkeskunskap  fö r a tt u töva  en fram 
gångsrik  sjö fartsnäring.

De nord iska  ländernas nationalekonom i ä r i hög grad beroende av u tri
keshandel och  sjöfart. D å en sto r del av de nord iska  ländernas u trikeshan 
del tran sp o rte ras  sjövägen, ä r  det viktigt a tt v a ije  land h a r en tillräckligt 
stor, allsidig och konkurrenskraftig  handelsflo tta , som  på  b ästa  sä tt kan 
tillvarata  tran sp o rte r  både u nder norm ala och  onorm ala förhållanden  så 
som  is och i övrig t, u nder krig och  an d ra  k rissitua tioner osv.

De nord iska länderna  h a r trad itionellt bedriv it sjöfart m ellan tred jeland , 
s. k. ” c ro ss-trade-tra fik” , och har på  de tta  sä tt skaffat sig valu ta inkom ster 
till gagn för respek tive  lands by tesba lans, sam tidigt som  de tta  har inneburit 
arbetstillfällen  fö r no rd isk t sjöfolk.

N ord isk  fartygsbefälskongress och N ord iska  m askinbefå lsfederationen  
har m ed oro följt den försäm rade situationen  fö r in ternationell sjöfart och 
den därav  följande negativa påverkan  på  nord isk  sjöfart. N ord isk  fartygs
befälskongress och N ord iska  m ask inbefå lsfederationen  är av den uppfa tt
ningen, a tt de nord iska  länderna  u n d er alla förhållanden  behöver en han 
delsflo tta  under egen flagg och m ed nationella  besättn ingar. M an bör 
därför, så längt m öjligt, gem ensam t i de nord iska länderna , verka  fö r en 
konkurrenskraftig  no rd isk  handelsflo tta . N ord isk  fartygsbefälskongress 
och N ord iska  m ask inbefå lsfederationen  an se r a tt d e tta  bäst kan  uppnås 
genom  bl. a. genom förande av fö ljande sjö fartspo litiska program :

G enerell m å lsä ttn ing  fö r  nord isk sjö fartspo litik
D en allm änna m ålsättn ingen  fö r nord isk  sjöfartspo litik  bö r vara  a tt b eva

ra  no rd iska fartyg  u nder nord isk  flagg och på  d e tta  sä tt b id ra  till a tt trygga 
grunden för nationalekonom in  i d essa  länder. D et bö r därfö r genom föras 
å tgärder, som  s tä rk e r sjö fartsnäringen  i inrikes- och u trikesfart i allm än
het, såväl som  i ” cro ss-trad e-tra fik ” .

I anslu tn ing till d e tta  b ö r handelsflo ttan:
— tillhandahålla konkurrenskraftiga  s jö tran sp o rttjän s te r som  tillgodoser 

b efrak tarnas behov  och  sam tidigt ta r  hänsyn  till nödvändiga sjösäker
he tsasp ek te r och  m iljöskydd

— tillvarata  tran sp o rt av u trikeshande lns im port och  expo rt inom  ram en 
för ex is terande in ternationella  avtal

— tillvarata  en tillfredsställande nationell k risberedskap  — fö r övrigt a tt 
kunna uppfylla de fo rsvarsfo rp lik te lse r som  v issa  nord iska  länder har 
ingått av tal om

— stä rk a  de nord iska  ländernas by tesbalans m ed de va lu ta in täk te r som  de 
in ternationella  sjö tran sp o rte rn a  inbringar

— tillvarata  passagerartrafiken  både inom  riket, m ellan de nord iska  länder
na och i trafik  m ellan tred jeland

— tillvarata  den in rikestranspo rt som  bäst genom förs sjövägen
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-  tillhandahålla stabila, m iljövänliga och i socialt hänseende konku rrens
kraftiga arbetstillfällen  för nord isk t sjöfolk.

N ordisk  sjö farts in ternationella  verksam het
En sto r del av N ordens handelsfartyg  går i " c ro ss - tra d e ”  och inbringar 

således valu ta in täk ter, som  i hög grad fö rb ä ttra r respek tive lands b y tesba
lans. Sådana valu ta in täk ter kom m er de nord iska länderna till väsentlig  del 
a tt fö rlo ra  genom  de fartyg  som  överförs till s .k .  bekväm lighetsflagg och 
in täk te rna  reduceras y tterligare när m an går över till a tt använda u tländsk 
besättn ing . D et borde icke vara  nödvändigt a tt p åpeka att vid registrering  
av fartyg  u n d er bekväm lighetsflagg går i regel fö re tagsbeskattn ingen  förlo
rad. F örlusten  fö rstärks y tterligare i de fall u tländska besä ttn ingar an 
vänds. E n ytterligare  nackdel blir a tt sjöm ansin täk terna  inte används i de 
no rd iska  länderna.

N ord isk  fartygsbefälskongress och N ord iska  m askinbefä lsfederationen 
kan inte accep te ra  en sådan u tveckling  och heller icke de argum ent som 
ges i d e tta  sam m anhang. N ord isk  fartygsbefälskongress och N ord iska 
m askinbefä lsfederationen  vill a tt nord iska fartyg , oavsett trade , skall segla 
under nord isk  flagg för a tt säk ra  arbetstillfällen  i respek tive  land och därtill 
behålla frak tin täk te rna  oavko rta t. N ord isk  fartygsbefälskongress och N or
diska m ask inbefä lsfederationen  m enar a tt det ligger i de nord iska länder
nas in tresse att m o tarbeta  u tvecklingen  av en p ro tek tion istisk  sjöfartspoli
tik såväl som  etablering  u nder bekväm lighetsflagg. Som  m otvik t m ot e ta 
blering u nder bekväm lighetsflagg bör m an fö rsöka u tveckla  handelsflo tto r 
i u -länderna genom  att tillhandahålla nord isk  expertis och u tvecklingshjälp 
sam t avtal om  " jo in t v en tu re” -rederier, och därigenom  nå en positiv 
u tveckling  i u -ländernas in frastruk tu r m ed därav  följande utveckling  av 
handel, export/im port och behov av sjö transport.

F ö r a tt trygga den nord iska sjö fartens in ternationella  verksam het fö re
slås följande:
-  a tt inom  nationella och in ternationella  o rgan isa tioner stödja de k rafter 

som  söker avskaffa  system et m ed bekväm lighetsflagg
-  a tt genom  F ö ren ta  N ationernas underorgan isation  IM O (International 

M aritim e O rganization) och i and ra  in ternationella  fora k räva att också 
länder m ed bekväm lighetsflagg u tan  undantag  skall följa IM O s och 
IL O s konven tioner, reso lu tioner och rekom m endationer

-  a tt u tlänningar och u tländsk t kapital ges rä tt a tt de lta  i de nord iska 
ländernas rederiverksam het

-  a tt s töd ja  in ternationella  åtaganden  fö r a tt m o tverka överp roduk tion  av 
tonnage

-  a tt p åverka  m yndigheterna så att d essa  fö r a tt m o tverka konku rrens
snedvridning verk stä ller å tgärder som  fö rh indrar a tt fartyg som  anses 
vara  m ogna fö r upphuggning säljs till u tlandet för fo rtsa tt drift. Sådana 
åtgärder m edverkar också  till a tt reducera  tonnageöversko tt

-  a tt a rb e ta  för a tt F N s lin jekonferenskod  genom förs och a tt de länder 
som  ännu inte har anslu tit sig till denna gör det

-  a tt när det i in ternationellt sam arbete , speciellt inom  F N , IM O  och IL O , 
blir nödvändigt m ed reglering av den fria  konkurrensen , a rb e ta  för att 
sådana reg leringar fö re tas genom  m ultila terala/in ternationella  avtal. I 
det fall tillfredsställande m ultilaterala arrangem ang inte kan uppnås 
skall ensid iga m otå tgärder och b ila tera la  arrangem ang övervägas.



N ordisk sjö farts ekonom iska  verksam hetsunderlag
Enligt N ord isk  fartygsbefälskongress och N ord iska  m askinbefälsfedera- 

tionens uppfattn ing  bör m ålsättn ingen vara  a tt u tveck la  och bevara  en 
ansenlig handelsflo tta  under nord isk  flagg. D enna m ålsättn ing bör stödjas 
med m ålm edvetna å tgärder såsom  finansierings-, beskattn ings- och andra 
å tgärder, som  b id rar till a tt ge näringen u tvecklingsm öjligheter inklusive 
bättre  utbildning och tekn isk  utveckling . D etta  uppnås genom  att:
-  fö rbä ttra  rederinäringens självfinansieringsm öjligheter bl. a. genom  att 

sänka rederie rnas beskattn ing  och ta  hänsyn  till sjöfartens speciella 
förhållanden sam t ge speciella finansieringsvillkor för sjöfarten

-  stöd ja  uppbyggnad av en konkurrenskraftig  nord isk  skeppsbyggnadsin- 
dustri som  m ed in ternationella  konkurrensv illko r kan h jälpa till a tt 
fö rnya den nord iska  handelsflo ttan  e fter behov

-  stöd ja  in ländska och u tländska  finansieringsarrangem ang så a tt fartygs- 
köp som  m otiveras av hänsyn  till de no rd iska ländernas sjöfart skall ges 
finansieringsvillkor som  m o tsvarar de villkor som  gäller i de länder m an 
ko nku rre ra r m ed så a tt m an ta r  hänsyn till sjöfartens snabba konjunk
turfö rändringar

-  stödja ett ökat sam arbete  m ellan nord iska lin jerederier för a tt bättre  
m öta den u tom -nord iska  konkurrensen

-  stöd ja  utveckling  och anskaffning av specialfartyg  som  är speciellt ägna
de för nord iska fa rva tten  (t. éx . isfö rstärk ta  fartyg)

-  undanta u tlänsk t kapital som  p laceras i sjöfart under nordisk  flagg från 
beskattn ing i de enskilda no rd iska länderna

-  anpassa  offentliga stödåtgärde r så  a tt m an undv iker konku rrenssned 
vridning till fördel för lan d tran sp o rte r i förhållande till s jö transpo rter

-  se på bem ann ingsstruk tu ren  om bord  utifrån den tekn iska  utvecklingen 
utan att fö rsäm ra  sjöfolkets arbetsm iljö  eller förlänga den ordinarie 
arbetstiden  och utan  a tt fö rsäm ra  säkerheten  för sjöfolket

-  u tveck la  sjöm anssko lo rnas undervisning i tak t m ed utvecklingen om 
bord

-  höja både den teo re tisk a  och prak tiska  utbildningen inom  sjö fartsy rket i 
allm änhet och höja sjöbefälets utbildning till högskolenivå i de länder 
där de tta  ännu inte ä r  genom fört

-  stödja forskning kring och utveckling av specialfartyg  och högteknolo- 
giskt u tru stade  fartyg

-  s tärka  all forskning som  har anknytn ing  till sjöfarten  såsom  utveckling 
av nya säkerhetsano rdn ingar, sty rru tin e r och åtgärder fö r bekäm pning 
av o ljeförorening, isfö rstärkn ing , forskning som b erö r sjöfolket och 
deras y rke och arbetsm iljö  sam t forskning kring näringens konkurrens
m öjlighet, s jö säkerhet, s jö rä tt, ekonom iska verklighetsunderlag  och an 
vändning av ny teknologi och au tom ation  om bord.
N ord isk  fartygsbefälskongress och N ord iska  m askinbefå lsfederationen 

stöd jer inte d iskrim inerande eller p ro tek tion istiska  åtgärder. Enligt organi
sa tionernas uppfattn ing  skall alla fritt kunna a rbe ta  i en fri m arknad.

N ordisk  fartygsbefä lskongress, som  rep resen te ra r befälhavarnas och 
sty rm ännens organ isa tioner i de nord iska länderna, och N ord iska  m askin
befålsfederationen , som  rep resen te ra r m ask inbefä lsorganisationerna i de 
nord iska länderna, ä r beredda att m ed egen insats och expertis delta  i
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åtgärder och and ra  uppgifter som  främ jar och b evarar u tvecklingen av den 
nord iska handelsflo ttan .

S tockholm  den 7 novem ber 1986

N ordisk  fartygsbefälskongress N ord iska  m askinbefä lsfederationen 

C hrister L indva ll C hrister Tliem nér

Nordiska maskinbefälsfederationen:

F ö r a tt m öta den in ternationella  konku rrensen  är det nödvändigt a tt de 
nord iska rederie rna  sam verkar i ökad om fattning. F rån  facklig sida har 
tidigare fram förts förslag  om a tt bilda e tt konsortium  liknande SAS m ellan 
de s tö rsta  no rd iska  lin jerederierna. En sådan  sam verkan  är nödvändig för 
a tt på sikt kunna bevara  linjesjöfart u nder nordisk  flagg. S jälvfallet behö
ver även  an d ra  no rd iska  red e rie r sam verka  för a tt s tärka  sin konku rrens
förm åga.

E m ellertid  har den senaste  tidens händelsu tveck ling , bl. a. beslu tet att 
öppna e tt in ternationellt fartygsreg ister i N orge , allvarligt fö rsvåra t möjlig
heterna  till en nord isk  sam ordning. F edera tionen  anser a tt nordisk  red e
riverksam het skall ske u nder nord isk  flagg och  m ed nord iska besä ttn ingar 
om bord. Särsk ilt allvarligt ä r  a tt det sto rtingsbeslu t som  ligger till grund för 
etableringen av det no rska  öppna reg istre t inte ger några som  helst rik t
linjer om hur å te rväx ten  av norsk t sjöfolk skall tryggas. U tan en p lanerad 
och offentligt sty rd  rek ry tering  av nord isk t sjöbefäl kom m er den m aritim a 
miljön a tt allvarligt fö rsäm ras och på  sikt a tt dö ut.

D et nya norska  reg istre t innebär även  en allvarlig illojal konkurrens 
gentem ot de övriga nord iska  ländernas handelsflo tto r. Särskilt inom  när
sjöfarten  risk era r fartyg  m ed genuina nord iska besä ttn ingar a tt slås ut.

F edera tionen  ä r således i princip  positiv t inställd  till rem issförslaget, 
m en anser, m ed hänsyn  till vad ovan an fö rts , a tt u ts ik te rna  ä r m indre än 
någonsin att på nord isk  basis enas om  gem ensam m a sjöfartspolitiska å tgär
der.

S tockholm  den 31 ju li 1987

N ord iska  m askinbefä lsfederationen

C hrister Them nér
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D a n m a r k  

Industriministeriet:

 kan det op lyses, at de rejste  spørgsm ål har væ ret d røftet på et
m øde i S tockholm  den 23. m arts 1987 på  initiativ  a f  den  svenske kom m uni
k ationsm in ister Sven H ulterström .

D er var på  m ødet enighed om , at spørgsm ålet som  næ vnt i N ordisk  R åds 
m edlem sforslag m est hensig tsm æ ssigt kunne drø ftes på  de uform elle no r
diske sk ibsfartspo litiske m øder, der afholdes forud for m øder i O EC D  og 
U N C T A D , hv o r m an dels koo rd inerer de no rd iske landes synspunk ter, 
dels d rø fte r de enkelte  nord iske landes tiltag på det sk ibsfartspo litiske 
om råde.

M an finder på denne baggrund, at der ikke er behov for yderligere 
koord ination  på det sk ibsfartspo litiske om råde.

K øbenhavn , den 8. ju li 1987

P. m. v.

E .b .

J. B redholt 
K ontorchef

Danmarks Rederiforening:

 skal vi indledningsvis ud ta le , at vi ikke um iddelbart kan pege på
skattereg ler og and re  lovbestem m elser, der v irker som  stø rre  h indringer 
fo r sam arbejde m ellem  nord iske rederier. D ette  sky ldes bl. a. de nordiske 
landes m angeårige bestræ belse r på at harm onisere  deres lovgivning på en 
ræ kke væ sentlige om råder. 1 de seneste  år e r  der i alle de nordiske lande 
taget in itia tiver til at bevare rederiernes konkurrenceevne på  et in ternatio 
nalt frag tm arked , d e r gennem  lang tid  har væ ret p ræ get a f  overkapacite t, 
tabgivende frag tra te r og red erikonku rser, m en in itiativerne har haft fo r
skellig k a rak te r og vil kun vanskeligt kunne koord ineres. D isse nationale 
initia tiver og fo ransta ltn inger er helt a fgørende, hvis de nordiske lande 
fo rtsa t skal kunne bevare  deres handelsflåde.

Vi kan i øvrigt gøre opm æ rksom  p å , at d e r allerede længe har fundet et 
næ rt sam arbejde sted  m ellem  danske , norske og svenske rederie r i in terna
tional lin ietrafik , b l.a . i den  vigtige liniefart m ellem  V esteu ropa og F je rn 
østen ; de tte  sam arbejde , hvori også et hollandsk  og fransk  rederi e r de lta 
gere, har ikke væ ret hæ m m et a f  d ivergerende lovgivning i de nordiske 
lande, og sam arbejde i andre lin iefarter har heller ikke væ ret negativt 
påvirket.

t l - A 7 9 7 / t  Supplement
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P å denne baggrund ser D anm arks R ederiforening ikke noget ak tuelt 
behov  fo r no rd iske in itia tiver på  sk ibsfartens om råde.

K øbenhavn , den 8. ju li 1987

D anm arks R ederiforening 

P. d. v.

Jørgen H olck

Det Nationale Komite — Det internationale Handelskammer hänvisar i 
skrivelse den 10 sep tem ber 1987 till y ttrande av den 8 ju li 1987 frå n  
D anm arks R ederiforen ing  (se ovan).

Rederiforeningen af 1895 hänvisar i skrivelse den 8 sep tem ber 1987 till 
yttrande av den 8 ju li 1987frå n  D anm arks R ederiforen ing  (se ovan).

Sømændenes Forbund i Danmark:

 U dgangspunk tet fo r forslaget er fo rkert. De nordiske handelsflå

der lider ikke a f en m anglende konku rrenceevne, idet generationers opbyg
ninger a f  m aritim t kendskab , har p lacere t alle de nordiske lande i en 
konkurrencem æ ssig  gunstig  position , både hvad angår m arkeder såvel som 
professionalism e.

L ønom kostn inger, der i forslaget b liver frem hæ vet som  et væ sentligt 
p roblem , e r  faldet til at væ re b røkdele  a f  d riftom kostningerne i et skib. A t 
andre nationer y der subven tioner og d river p ro tek tion istisk  v irksom hed, 
e r  m ere ko rrek t. Im idlertid  har rederne  skab t kunstige barrie re r, bl. a. ved 
selv a t udflage m eget store  dele a f  de nationale  flåder. D ette  indebæ rer at 
rederie t A. P. M øller f. eks. udsæ ttes for konkurrence  fra rederie t A. P. 
M øller, S ingapore. S tore dele a f  den  udvikling der e r  foregået i de senere 
år, m å tilsk rives en  overorden tlig  lem pelig behandling a f redernes ønske 
om at flage ud a f skattem æ ssige årsager. D isse udflagninger kan grupperes 
som følgende:

1. e fter end t afskrivning ø n sk e r rederierne  topgev inster a f  investeringen 
gennem  lavest mulige driftom kostninger.

2. ved salg a f  skibe til uden landske in te resser, har rederier foretaget 
p roform asalg  til bekvem m elighedsflag  m hp. at lade en even tue l n e tto 
gevinst ved salget forblive i ud landet.

3. partsrederie rne  har udvik let en system atisk  m alkning a f sk a tte sy s te 
m et, således a t tilgangen a f skibe i perioder har væ ret overd im ensioneret, 
hvorfo r overkapac ite t på frag tm arkedet har væ ret tilstede.

Søm æ ndenes F orbund  ser m ed sto r sym pati på, at N ord isk  R åd ag ter at 
tage in itia tiver til en fo rtsæ tte lse  a f  de m aritim e trad itioner der e r  k n y tte t til
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de nordiske lande. Vi ønsker dog at understrege , at hvis baggrunden for 
N ord isk  Råd er de tan k e r som  gennem førelsen  a f Det N orske  In te rna tiona
le S k ibsreg ister (N IS) eller D et D anske In ternationale  S kibsreg ister (DA- 
N AM A), så  vil vi stem ple det som  ren nykolonialism e. R edernes forfæ nge
lige håb om  at kunne holde slaver om bord i skibene efter fo rtidens m ønst
re , strider im od en h v er form  for dem okrati og udvikling, som  vi vil tage 
kraftig afstand fra. S øm æ ndenes F orbund  er m eget indstillet på at deltage i 
et even tue lt arbejde  som  m åtte  kny tte  sig til bevare lsen  a f nationale flåder i 
de nordiske lande. Vi vil stå til rådighed med al vo r energi i den sam m en
hæng.

K øbenhavn , den 26. august 1987

P .f . V.

Preben M øller H ansen  
Forbundsformand

Sam m enslutningen a f Danske Havne har i skrivelse den 26 augusti 1987 
fö rk la ra t sig icke ha någo t a tt anföra i anledning av m ed lem sförslaget.

Finland

Justitiem in isterie t:

Av de spörsm ål som  behandlas i m edlem sförslaget ä r  det närm ast frågan 
om  grundande av en gem ensam  nord isk  bolagsform  fö r rederiverksam het 
som  ligger inom  ju s titiem in is te rie ts  verksam hetsom råde. Enligt m edlem s
förslaget vore det nödvändigt a tt grunda en sådan bolagsform  för att 
därigenom  kunna undanrö ja  de h inder som  fö rsvårar de nord iska lin jerede
riernas sam ordn ingssträvanden  och på så sä tt möjliggöra fo rtsa tt tran s
ocean linjesjöfart till och från  N orden .

Om i förslaget avses grundande av en sådan nordisk övernationell bo 
lagsform  i vilken rep resen tan te r för rederib ranschen  i de olika nordiska 
länderna  kunde v ara  p a rte r och som  kunde grundas i vilket no rd isk t land 
som  helst och i varje nord isk t land jäm stä llas  m ed e tt inhem skt företag , 
ko n sta te ra r ju s titiem in is te rie t a tt m öjligheterna fö r en sådan bolagsform  
fö r närvarande u treds på m in isterie t. U tgångspunkten  fö r u tredn ingsarbe
te t har varit tanken  att som  m edel fö r sam arbete t m ellan de nordiska 
företagen skapa en viss typ  av sam fund m ed vars hjälp bl. a. de sam ar- 
be tssvårighe te r som  b ero r på o likheter i lagstiftningen i de nord iska länder
na kunde m inskas. S am arbete  i form  av e tt gem ensam t bolag har ansetts  
ändam ålsenligt fram för allt m ed tanke på exporten  till tred je  land.
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Om därem ot förslaget syftar till a tt varje nordiskt land vid sidan av sina 
nuvarande sam fundsform er skall u ta rb e ta  en  ny bolagsform  som  ä r särskilt 
avsedd för rederiverk sam het, så  an se r ju stitiem in isterie t a tt d e tta  knappast 
kan lösa de problem  som  sam arbe te t ställs inför. D et faktum  a tt rederi
verksam heten  i de olika nord iska  länderna  fö r närvarande bedrivs inom  
ram en av olika sam fund ä r huvudsakligen en följd av o likheterna i beskatt- 
n ingsstadgandena. De bo lagstyper, läm pliga också  fö r rederi verksam het, 
som  i d e tta  nu s tå r till buds i de nord iska länderna  ä r sinsem ellan m ycket 
likartade. I F in land fö relädes riksdagen  nyligen en proposition  om  ändring 
av stadgandena om  rederibolag  i sjölagen, varigenom  regleringen av rederi
bolag i F in land bringas att i huvudsak  m otsvara  regleringen i de övriga 
nord iska länderna.

H elsingfors den 10 juli 1987

H eikki Jaa tinen
T.f. kanslichef, 

regeringsråd

Jan  Törnqvist
Biträdande avdelningschef, 

lagstiftningsdirektör

Centralhandelskammaren:

De i m edlem sförslaget fram förda lagstadgade åtgärderna  som  b e rö r sam 
nordisk företagsform  fö r rederiverksam heten  och gem ensam m a skatte- 
och and ra  bestäm m elser, fö refaller ganska svåra  a tt genom föra i prak tiken . 
Om ärendet dock  fo rtsk rider se r C en tralhandelskam m aren  inte h inder för 
genom förandet fö ru tsa tt a tt det inte m edför ohälsosam  koncen tra tion  och 
begränsning av konkurrensen . C en tralhandelskam m aren  stöder alla affärs- 
ekonom isk t lönsam m a och subven tionsfria  å tgärder fö r a tt nå en konkur
renskraftig  kostnadsn ivå.

H elsingfors den 30 ju li 1987

C en tralhandelskam m aren

M atti A ura 
Verkställande direktör
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Ålands landskapsstyrelse:

A llm änna  synpunkter

F ör de nord iska länderna  och Å land ä r det av sto r betydelse  a tt sjö farts
näringen fo rtsä ttn ingsv is kan ex is te ra  som  en m ed det övriga nationella 
näringslivet in teg rerad  och nyttig  del. R ederinäringen  u tö v ar till övervä
gande del he ls t sin verk sam het m ed fartyg  reg istrerade  i respek tive  rederis 
hem land, om  b lo tt fö ru tsä ttn ingar fö r konkurrenskraftig  verksam het under 
sådana förhållanden  kan upprä tthå llas. U tgående från  de nord iska länder
nas individuella au tonom i synes det v ara  fö renat m ed svårighete r a tt på 
gem ensam  nord isk  basis i stö rre  u ts träckn ing  genom föra d irekt verksam 
ma åtgäder u tan  ko llisioner m ellan såväl sam hälleliga som  kom m ersiella 
in tressen . U ppenbart ä r också , a tt gem ensam m a å tgärder fö r a tt nå sam 
stäm m ighet borde ge någon tydlig fördel åt va ije  part.

F ör den  å ländska  sjöfartens del ä r läget fö r närvarande, a tt an talet 
lastfartyg  under fin ländsk flagg decim erats till 17, m edan an ta le t passa- 
gerar-/bilfärjefartyg ä r 11, v ilket ungefär m o tsvarar det genom snittliga 
antalet passagerarfartyg  u nder senare år. Å ländska rederier äger och d is
ponerar desu tom  genom  u tländska  do tterbo lag  e tt tjugotal fartyg, vilkas 
utflaggning inleddes år 1983. T ro ts en  p ressande konkurrens har passa- 
gerar-/bilfärjefartygen tillsv idare kunnat b ibehålla och u tv idga sin verk 
sam het u nder fin ländsk flagg. D et ä r  av m ycket sto r be tydelse , a tt denna 
sek tors verk sam hetsfö ru tsä ttn ingar inte inskränks sam t att m an aktiv t 
e fte rs träv ar och  genom för å tgärder som  tryggar dess fo rtbestånd  under 
nuvarande registreringsförhållanden .

Av de 17 å te rstå en d e  lastfartygen  är 12 i sto rleksk lassen  under 1 600 b rt, 
v ilkas verk sam het fö r närvarande i någon m ån främ jas genom  statligt stöd 
och m odifierade av ta l om  bem anning sam t löne- och arbetsv illko r fö r de 
om bordanställda. I huvudsak  ä r d e tta  tonnage sysse lsa tt inom  ram en för 
finländska export- och im portskeppningar.

De åländska  rederie rnas do tterbo lags tonnage under u tländska  flaggar 
har tillsvidare uppenbarligen  kunnat hållas i trafik . P å d essa  fartyg  har 
kunnat beredas p la ts  fö r e tt av sev ärt an tal åländska/fin ländska sjöm än. 
D et har varit av s to r be tydelse  a tt o ck så  denna verk sam het kunnat genom 
föras och u tveck las, e ftersom  det synes vara  ofrånkom ligt a tt åtm instone 
då det gäller lastfartyg  i c ro ss-trade  kunna ny ttja  s .k .  öppna registervill-

F öreliggande fö rs la g  om  g em en sa m m a  nordiska sjö fartspo litiska  åtgärder

B eträffande de p rec ise rade  förslagen kan följande synpunk ter anföras:

U tarbetandet av en g em ensam  nordisk bo lagsform  fö r  rederiverksam het 

K onk ret saknar förslaget i dagsläget re levans fö r den åländska  sjöfartens 
del, e ftersom  landskapets rederinäring  inte ä r  d irek t engagerad i någon
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lin jekonferens. A llm änt se tt b ö r förslaget kunna vara  till ny tta  fö r nord iska 
rederie r vilka önskar sam verka  inom  linjefart och even tuellt o ckså  inom  
andra  sek to re r av den in ternationella  sjö farten . E n accep tabel m ålsättning 
i d e tta  sam m anhang kan vara  trafik tekn isk t sam arbete  m ellan rederier 
v ilka fo rtsättn ingsv is fungerar u tgående från  sin hem ort i respek tive  n o r

diskt land.

Ö vervägande av enhetliga  ska tte- och andra regler fö r  rederiverksam het 

De ska ttebestäm m elser som  har s tö rst be tydelse  i sam m anhanget ä r  stad- 
gandena om  de om bordanstä lldas löner och socialskyddsavgifter, som  det i 
fö rs ta  hand to rde  vara  av in tresse  för varje land skilt fö r sig a tt ta  ställning 
till. I sam m anhanget kan näm nas, a tt den lag om  sjöm ansbeskattn ing  som 
trädde i kraft i F in land den 1 jan u a ri 1986 till v issa  delar to rde vara  aktuell 
som  förebild  fö r pågående m otsvarande rev isionsarbeten  i andra  nordiska 

länder.
D et kan även  påpekas, a tt den  fin ländska (inklusive Å land) rederinä

ringen u nder m ånga år förgäves fö rsök t få  till stånd m otsvarande slags 
b estäm m elser om  beskattn ing  av delägare i rederibolag  som  länge tilläm 

pats i bl. a. de övriga nord iska  länderna. F ö r F inlands och  Å lands del gäller 
inom  sjöfartens arbe tsm arknad  även  flera bestäm m elser vilka m edför s tö r
re kostnader t. ex. genom  stö rre  bem anning, kort arbetstid  och h inder för 
flexibelt ny ttjande  av personalen  jäm fö rt m ed övriga no rd iska länder.

F ö r sam ordnandet av lin jetrafiksam arbete  kan säkerligen m ed fördel 
v issa bestäm m elser förenhetligas. K onkret ställningstagande to rde kräva 
närm are kartläggning av frågan i sam arbete  m ed berö rda  rederier.

V id tagande av å tgärder fö r  a tt å stadkom m a  en konkurrenskra ftig  
kostnadsn ivå  fö r  nordisk sjö fart

Föru tom  de d irek ta  a rbe tsk ra ftsk o stn ad ern a  kan finansiering , teknologi 
och u tbildning näm nas som  re levan ta  fak to re r då  det gäller a tt p åverka  
rederiernas och fartygens konkurrensfö rm åga. D et kan dock vara  fö renat 
m ed svårighete r a tt fö rm å p a rte r vilka genom  ekonom iska eller andra 
in sa tse r skaffat sig försprång  och fö rdelar a tt u tan  vidare dela m ed sig 
därav  å t konku rren te rna . F rågan  ä r värd  en närm are granskning m ed 
u tvärdering  av olika asp ek te r, t. ex. en finansieringsform  gem ensam  för 
N orden  genom  N ord iska  Investeringsbanken .

Som e tt om råde d ä r uppenbart gem ensam t in tresse  finnes kan näm nas 
tilläm pningen av olika IM O -regler där de nord iska länderna o fta  genom  
nationella skärpningar fö ro rsaka t sina handelsflo tto r ex tra  kostnader jä m 
fö rt m ed m ånga konkurren ter.
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K onklusioner

D et ä r  positiv t a tt n o te ra , a tt i N o rd iska  råde t m anifesteras in tresse  för 
sjöfarten  och tas initiativ  till å tgärder ägnade a tt trygga och främ ja denna 
v iktiga näring. M ot bakgrunden  av a tt de olika m edlem sländerna var fö r sig 
sedan flera å r  b ro tta ts  m ed sjö fartsk risens problem atik  kan det vara  fö r
enat m ed svårighete r a tt skapa  tillräckligt engagem ang och lösgöra erfo r
derliga re su rse r fö r a tt effektiv t u tred a  och åtgärda  även  den viktiga frågan 
om gem ensam m a nord iska  å tgärder. D et är därfö r viktigt a tt ansträngning
arna  fö r a tt åstadkom m a gem ensam m a sjöfartspo litiska å tgärder sker i 
n ära  sam arbete  m ed rederinäringen .

M arieham n den 4 augusti 1987

F olke W oivalin  
Lantråd

O lo f Erland  
A vdelningschef

Finlands rederiförening:

D et faktum  a tt frågan tas upp till behandling i N ord iska  råde t visar a tt 
man på  sam nord isk  politisk  n ivå inser situationens a llvar inom  nordisk 
sjö fartsnäring och s träv a r till a tt finna bo tem edel fö r a tt trygga den nord is
ka sjöfartens v e rk sam hetsfö ru tsä ttn ingar i rådande in ternationella  konkur
renssituation .

L önsam hetsk risen  inom  nord isk  sjöfart bö r ses som  en del av den 
a llm änna ekonom iska  och  sam hälleliga u tvecklingen  i världen. I synnerhet 
a rbe tsk ra ftsk o stn ad ern a  i de nord iska länderna  ä r högre än i konku rren t
länderna. D en nord iska  rederinäringen  å tn ju te r trad itionellt y tte rs t ringa 
s ta tss töd  och näringens konku rrensk raft försvagas y tterligare  av de sta tli
ga subven tioner och p ro tek tion istiska  å tgärder som  vidtagits i m ånga län
der. D en in ternationella  verksam hetsm iljö  som  idag råd er inom  sjöfarts- 
sek to rn  innebär en allvarlig utm aning fö r no rd iska sam arbetssträvanden .

Föreningen stä ller sig i princip  positiv  till de i m edlem sförslaget gjorda 
fram ställn ingarna. E nligt vad  vi ve t, pågår i F in lands justitiem in isterium  
som  bäst e tt lagberedningsarbete  gällande sam nord iska bolag. E tt på sam 
nordisk  basis fö rb e re tt ändringsförslag  i sjölagen gällande partrederibo lag  
(RP 28 1987) har redan  getts  till riksdagen. M ed undantag  av några sm ärre 
o likheter kom m er partrederibo lagslagstiftn ingen  däre fte r a tt vara  täm ligen 
likalydande i sam tliga no rd iska länder. Sålunda kunde förm odligen en 
sam nordisk  bolagsform  fö r partrederibo lag  ställa  sig relativ t enkel att 
förverkliga. H ärv id  vo re  m an kanske tvungen  a tt om pröva v issa stadgan- 
den som  begränsar sam nord isk t ägande och som  påb juder att partrederibo-
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lag skall upplösas ifall fartygsandel sålts till annat nord isk t land. A tt inom 
den kap ita lkrävande s jö transpo rtsek to rn  m obilisera kapital på sam nordisk  
bas inom  ram en fö r partrederi- eller någon annan  bolagsform  å r i och  för 
sig en y tte rs t naturlig  och beak tansvärd  tanke.

M edlem sforslagets hem ställan  om  enhetliga skattereg ler är så pass all
m ängiltig a tt det stä ller sig svårt a tt in ta  en ståndpunk t. I de nord iska 
länderna  to rde fö r närvarande råda  en y tte rs t d ivergerande sjölagstiftning 
redan enbart vad rederiverk sam heten  beträffar. I Finland pågår dessu tom  
som  bäst en revidering av bo lagsskattelagstiftn ingen och den nya lagstift
ningen träd e r sannolik t i k raft u nder de närm aste  åren . N ärm ast p .g .a .  
beskattn ingen  har partrederibo lagsfo rm en  aldrig an setts  som  någon verk 
ligt lockande bolagsform  i Finland.

Å r 1983 strävade m an till a tt fö rb ä ttra  läget genom  a tt utge en ny lag om 
beskattn ing  av partrederibo lag  och p a rtredare  (273/83). L agen kan em eller
tid anses vara  endast en partiell förnyelse eftersom  den enbart gäller 
partrederibo lag  som  grundats av sam fund som  idkar affärsverksam het. 
P artredare  i dylikt partrederibo lag  har rä tt a tt från egna inkom ster avdra 
årliga avskrivn ingar fö r fartyg  ägt av partrederibo laget, likaså kan han göra 
årliga avskrivn ingar för fartygets anskaffn ingskostnader m otsvarande hans 
andel i bolaget. O vannäm nda beskattn ingsform  tilläm pas em ellertid  inte på 
partrederibo lag  som  grundats av p riva tpersoner, sam fund eller skattep lik 
tiga som  b eska ttas  i enlighet m ed en progressiv  skatteskala , liksom  inte 
heller på partrederibo lag  i vilka d essa  är m ed som  partredare . Ifrågavaran
de p artredare  kan sålunda i beskattn ingen  avdra sin andel av fartygets 
anskaffningspris fö rst u nder det å r  han säljer sin fartygsandel eller då 
själva fartyget säljs.

Då enhetliga skattereg ler övervägs, borde m an även särskilt kartlägga 
vilket slag av beskattn ing  som  i de no rd iska länderna åläggs in täk te r och 
kap ita lv inster av rederi verksam het. L ikaså  b ö r m an kartlägga hur långt 
man inom  ram en för sam nord iska skatteav ta l i d e tta  avseende kom m it i 
fråga om en harm oniserad  beskattn ing .

E fter det a tt m edlem sförslaget g jo rts , h ar å tgäder fö r a tt åstadkom m a en 
konkurrenskraftig  kostnadsn ivå  redan  v id tagits i de olika no rd iska länder
na. Å tm instone den fö r N orges v idkom m ande avgörande förändringen i 
fråga om en nord isk  inställning till den m ördande in ternationella  k onku r
rens som  sjöfartsnäringen  ställs inför, bö r hälsas m ed sto r tillfredsställelse. 
Föru tom  a tt den know -how  som  finns inom  sjöfartsb ranschen  i N orden  
kan bevaras , kan en ny inställning även innebära  en bestående förbättring  
av den in ternationella  konku rrensk raften . Vi har fö rstå tt a tt även i D an
m ark pågår en u tredn ing  över m otsvarande å tgärder som  N orges 1.7.1987 
ibruk tagna in ternationella  fartygsreg ister (N IS). Ä ven övriga nord iska län
der bö r fritt kunna u tny ttja  öppna nord iska reg ister u tan a tt behöva kon
fron te ras  m ed några som  helst d irek ta  eller ens ind irek ta  hinder.
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På grund av nåringens n a tu r b iir kanske de sam ordn ingsstråvanden  som 
görs i fråga om lagstiftningen gällande rederiverksam het m era fram trädan 

de än på m ånga an d ra  om råden . E tt sam nord isk t lagberedningsarbete  inom  
sjöfarten  har långtgående trad itioner. Fö ren ingen  an se r a tt det bo rde  vara  
möjligt a tt övergå  till sam nord iska  norm er i fråga om  säkerhets-, bem an
nings- m. fl. stadganden  inom  sjöfarten  och härigenom  undvika situationer 
där m an u tan  anledning tilläm par olika stadganden  i fullt likform iga fall.

H elsingfors den 10 augusti 1987

Finlands rederiförening 

P er F orsskåhl
Tuom as N ylund

I s l a n d

T rafikm inisteriet (Sam gönguráðuneytið)1:

På baggrund a f de tte  skal det frem hæ ves, at m inisteriet s tö tte r oven 
næ vnte forslag og anbefaler, a t d e t forsøges a t löse den  nord iske handels
flådes p rob lem er i overensstem m else  herm ed.

R eykjavik , den 23. ju li 1987

P. m. v.

O lafur S. V aldim arsson
R agnh ildur H ja ltadóttir

Den islandske R ederiforening (Sam band íslenskra K aupsk ipaú tgerða)1:

På alle sine m edlem m ers vegne (H /F  E im skipafélag is lands, N es h/f, 
N essk ip  h/f, D et islandske koopera tive  forbunds rederiafdeling , Skipaféla- 
gið V ikur h /f og S k iparekstu r G unnars G uð jónssonar s/f) giver den island
ske rederiforening ud tryk  fo r sin u indskræ nkede tilslutning til det om talte 
forslag i N ord isk  R åd, dvs. at udarbejde  et fæ llesnordisk  v irksom heds
m onste r fo r handelsflådens rederie r, a t tage beskatn ingen  og de offentlige 
regler fo r handelsflådens rederie r op til revidering og at skabe et k onku r
rencedygtig t om kostn ingsn iveau  for den nord iske handelsflådes rederier.

1 Yttrandet översatt frå n  isländska.
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De islandske rederiers talsm æ nd har m ed voksende uro fulgt nedgangen 
b landt de nord iske nationers rederier i de sidste halvår og har e fter bedste  
evne forsögt at henlede de islandske m yndigheders opm æ rksom hed på 
tegn i retn ing a f en lignende udvikling her i landet, m en har kun vakt svag 
genklang.

H andelsflådens nedgang i nabolandene har fö rst og frem m est påvirket 
den del a f  flåden, som  sejler m ellem  andre lande end de nordiske. N u er det 
im idlertid  kom m et så  v id t, at der sker en hurtig indskræ nkning i den 
handelsflåde, som  tager sig a f  den indenlandske söfart i F inland og Sveri
ge. H öje lön- og driftsom kostn inger og indviklede og detaljerede regler, 
sam t d e t fak tum , at in ternational handelssö fart kan drives frit a f  enhver, 
har haft til fölge, at andre m ere konkurrencedygtige sö fartsnationer har 
gjort frem stod  på de nord iske landes h jem m em arkeder.

H er i landet e r  sejlads på udenlandske havne spiret frem , f. eks. hos 
N essk ip  h /f Skipafélagið V ikur h/f, m en i virkeligheden drives sådan sej
lads til en vis grad a f alle islandske rederier. D en m est realistiske m ålestok 
fo r om fanget a f  en sådan  sejlads ligger i beskæ ftigelsesm ulighederne, som 
skabes. I ö jeblikket regnes m ed o ver hundrede beskæ ftigede ved sådanne 
sejladser i de islandske rederier.

Is landske rederiers se jladser på udenlandske havne e r nu i fare på grund 
a f vanskelige konkurrencefo rho ld  m ed skibe bem andede f. eks. a f  u nder
ordnede fra  lavtlønslande indenfor u -landene, og det m å fo rudses, at 
sejladserne inden længe vil ebbe ud , som  i vore nabolande, hvis der ikke 
gribes ind. Islandske rederie r har ligeledes i nogle tilfælde væ ret tvunget til 
at lade sine skibe sejle u nder bekvem m elighedsflag på grund a f  de island
ske m yndigheders vægring ved at tilpasse regler og bem anding til den 
in ternationale  udvikling indenfor rederi v irksom hed , m en hidtil h ar sådan
ne skibe udelukkende væ ret bem andede med islandske söfolk.

De islandske rederiers indenrigssejlads vo lder ikke m indre bekym ring. 
U denlandske skibes ögede sejlads til Island, både lejeskibe i islandske 
rederiers tjeneste  og andre uden landske skibe, e r tegn på tilbagegang i de 
islandske skibes andel a f  det til stadighed stigende antal tran sp o rte r til og 
fra landet. I lyset a f  den sto re  slagside til vores fordel i sö fartssam handelen  
m ed vore stö rste  sam handelsna tioner U SA , S to rb ritann ien , Spanien , P o r
tugal osv . e r  det ikke nogen god valgm ulighed at sæ tte  restrik tioner på 
tran spo rt til og fra landet, og re s trik tioner vil uden tvivl m edföre ind
skræ nkning a f vor sejlads til d isse lande. D en eneste  realistiske m åde at 
sikre de islandske rederiers om fang e r at skabe konkurrencegrundlag  for 
rederierne på lignende m åde, som  det frem går a f  om talte forslag.

S luttelig vil D en islandske R ederiforening give ud tryk  for sin vilje til at 
yde m yndighederne alle önskelige oplysn inger om de islandske rederiers

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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kår og virke og e r desuden  para t til at deltage i d iskussioner og planlæ g
ningsarbejde, som  om talte  forslag vil m edföre.

R eykjavik, den 8. ju li 1987

f. D en islandske R ederiforening 

Einar H erm annsson

N o r g e

D epartem entet for handel og skipsfart:

H andelsdepartem en te t e r  positive til at N ord isk  R åd og N ord isk  M inis
terråd  ta r  opp og d rø fter en så  viktig næ ring som  skipsfart. M ed de 
problem ene næ ringen har ha tt de siste årene er det viktig a t næ ringens 
ram m ebetingelser blir vu rdert ofte.

D en norske R egjering har i det siste  ha lvåret frem satt og fått S tortingets 
tilslutning til en rekke forslag fo r å bedre konku rranseevnen  for skipsfart 
under norsk flagg. E t norsk  in ternasjonalt sk ipsreg ister, N IS , er oppre tte t 
ved lov. R egisteret var o p ra tiv t fra 1. ju li 1987. En rekke skip e r  allerede 
innm eldt eller på vei inn i N IS .

En felles no rd isk  selskapsform  for rederiv irksom het vil sannsynligvis 
væ re et bidrag til å  sty rke  norsk  sjøfart. Det har im idlertid i praksis vist seg 
vanskelig  å u tarbeide  tilfredsstillende regelverk  for felles-nordiske sel
skapsform er. D et vises i den forb indelse  til det m ange-årige arbeidet m ed å 
få fram  en felles-nordisk  aksjeselskaps-form . H andelsdepartem en te t går ut 
fra at dersom  de tte  arbeidet gir re su lta te r vil denne selskapsform en også 
gjelde for sk ipsfartsnæ ringen . En vurdering av om  det også e r  ønskelig  å 
u tarbeide andre felles-nordiske selskapsfo rm er bør vente til a rbeidet med 
en felles-nordisk aksjeselskapsfo rm  er slu ttfø rt.

De norske ska tte reg le r vedrø rende rederiv irksom het m å sees i sam m en
heng m ed bedriftsbeskatn ingen  i N orge forøvrig . En eventuell sam ordning 
av skattereg lene i N orden  bør av denne grunn ikke begrenses til rederiv irk 
som heten , m en om fatte  hele bedriftsbeskatn ingen . S pørsm ålet bø r i så fa ll 
legges fram  fo r F in ansdepartem en te t som  fo r tiden fo re ta r en gjennom gang 
av bedriftsbeskatn ingsreg iene.

Skipsfartens kostn ad er bestem m es i hovedsak  i in ternasjonale  og også 
nasjonale m arkeder, m en enkelte  kostnadskom ponen ter kan bestem m es 
eller påv irkes av det offentlige. Således påv irkes m annskapskostnadene av 
de m ynd ighetsbestem te bem anningsregler, kap ita lkostnadene påvirkes av 
krav nasjonale m yndigheter se tte r til skip og u ts ty r og kostnadene til 
kontroll og besigtigelse av sk ipene påv irkes av gebyrer som  betales til det 
offentlige.
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E n rekke av de nevnte krav  og regler er end re t i løpet av 1987. S ik tem å
let e r b lan t annet å fjerne norske sæ rkrav  slik at norske bestem m elser i 
m indre grad går ut over krav  som  se ttes gjennom  in ternasjonale bestem 
m elser, gitt av In ternational M aritim e O rganization , IM O. N orske  m yndig
he te r har o rien te rt m yndighetene i de andre nordiske land om de endringer 
som  e r fo re ta tt.

N orske m yndigheter ser gjerne at de nordiske land får enhetlige bestem 
m elser vedrø rende bem anning, sikkerhets- og standardkrav . H andelsde
partem en te t kan således stø tte  forslaget om  å overveie  like bestem m elser i 
alle nordiske land. D et fo ru tse ttes  im idlertid at in ternasjonale konven
sjoner legges til grunn for slike overveielser. V idere bø r det poengteres at 
et eventuelt sam ordingsarbeid  kan bli vanskelig og ressu rsk revende. D isse 
kostnadene b ø r vurderes opp m ot ny tten  av m er enhetlige krav.

O slo, 10. august 1987

E fte r fullm akt

L e i f  A . N ygaard  
Ekspedisjonssjef

F olke Witli 
Byråsjef

Norges rederiforbund:

R ederifo rbundet ser gjerne at N ord isk  Råd d rø fter sam ordning og fo r
enkling av skattereg ler og selskapsfo rm er fo r å frem m e sam arbeidet innen 
nordisk linjefart.

Som det e r  frem gått av p ressen , har nordiske rederier (på norsk  side: 
W ilh. W ilhelm sen L td . A/S) fo rhand le t om m er v id tgående sam arbeidsfor
m er enn de nåvæ rende innen linjefart. D isse forhandlingene har foreløpig 
væ rt resu lta tlø se  fordi synspunk tene  og in teressene  har vist seg ikke å 
væ re tilstrekkelig  sam m enfallende.

Wilh. W ilhelm sen u tta le r at det ikke e r noe N ord isk  R åd kan gjøre i 
øyeblikket fo r å påvirke de m er kom m ersielt beton te  aspek tene av saken.

O slo, 1. ju li 1987

N orges rederiforbund

A rild  W egener
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S v e r i g e

K ommerskollegium :

D å uppdraget av se tts  u tfö ras u nder tid  då m yndigheter och o rganisatio 
ner trad itionellt h ar sem este r och rem isstiden  begränsats till tv å  veckor, 
har kollegiet endast och underhand  kunnat hö ra  Sveriges R edareförening 
och S venska S jöfolksförbundet.

R edarefören ingen  h a r m eddelat a tt m an redan  i jun i i å r y ttra t sig över 
d e tta  förslag på  anm odan  av N ord iska  råd e ts  svenska delegation (se ne
dan). K on ten tan  av vad föreningen där fram fört ä r a tt i m edlem sförslaget 
p resen te rade  å tgärder redan  m åste  anses överspelade på grund av den 
utveckling  som  skett i övriga no rd iska länder, där hänsynen  till gem ensam 
ma nord iska strävanden  i huvudsak  fått vika till förm ån för lösningar som  
specialin rik tats på det egna landets problem . M öjligheterna att öka det 
nord iska sam arbe te t på det sjö fartspo litiska om rådet be tecknar föreningen 
som sm å och fö ro rdar lösningar från  fall till fall av de konkre ta  problem  
som uppstår. D essa  b ö r fö r övrig t, m enar m an, i fö rsta  hand behandlas i 
andra fora än N ord iska  rådet.

S jö fartsförbundet h ar enligt uppgift inte be re tts  tillfälle y ttra  sig över 
de tta  m edlem sförslag tidigare. Som kom m entar till de tre  punk te r som 
förslaget m ynnar u t i fram hålls a tt en gem ensam  nordisk  bolagsform  vore 
angelägen för svensk t v idkom m ande. V idare påpekas att skatteförhållan- 
dena i de berö rda  länderna idag ä r m ycket olika, bestående i bl. a. gynn
sam m a u n dersko ttsavd rag  för dansk  och norsk  rederinäring . O likheterna i 
skattev illkoren  ger utslag  på kap ita lkostnadssidan  och fram för allt på  m öj
ligheten att få tillgång till investeringskapital. V ad gäller övriga å tgärder för 
a tt åstadkom m a konkurrenskraftig  sjöfartsnäring  i N orden  är fö rbundet 
pessim istisk t. M an anser a tt det no rd iska sam arbete t idag är " lik a  m ed 
noll” . L änderna  har gått skilda vägar och sik tat in sig på nationella lösning
ar till förfång fö r gem ensam m a nord iska. Som exem pel kan näm nas att 
Finland avskaffat sjöm ansbeskattn ingen , a tt D anm ark harm oniserar sin 
lagstiftning m ed EG  i övrig t och a tt N orge, som  m an u ttry ck er de t, går 
” nya, egna, främ m ande väg ar” . D e initiativ  som  tagits från  svensk  sida 
har inte givit resu lta t, och något sam arbete  på sikt kan inte skönjas.

E tt om råde d ä r fö rbundet an se r att e tt sam arbete  på nordisk  basis skulle 
kunna lyckas ä r  färje trafiken . H är har Sverige en stark  position  och skulle 
kunna ta  initiativ  till sam arbete .

T ro ts a tt såväl redarefören ingen  som  sjöfo lksförbundet m ålar upp en 
m ycket pessim istisk  bild av nord isk t sam arbete  på sjöfartens om råde både 
i dagsläget och för e tt an tal å r  fram över, vill kollegiet fö rorda en satsning 
inom  N ord iska  rådets ram  på ett fö rb ä ttra t sam arbete  i N orden . K anske 
kan här e tt arbete  på  färje trafikens om råde fungera som  en öppning till ett 
b redare sam arbete . Parallellt m ed ökade ansträngn ingar på nord isk  basis
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m åste Sverige även  inom  d e tta  om råde a rb e ta  fö r en  anpassn ing  till u tveck 
lingen inom  EG . D et bö r därv id  uppm ärksam m as a tt de icke-nordiska 
E FT A -länderna  (Schw eiz och Ö sterrike) knappast kan  ha  några näm nvär
da sjö fartspo litiska in tressen , vilket u tgör e tt särskilt skäl fö r nordiskt 
sam arbete . Som  naturlig  sam arb e tsp a rtn e r fö r Sverige vad gäller såväl 
sam arbe te t i N o rden  som  visavi EG  to rde  D anm ark kunna fungera.

S jö fartsfrågorna h a r naturlig tv is också  en v idare aspek t, u tan fö r N orden  
och  V ästeu ro p a  i övrigt. Ä ven om  dylika överväganden  synes ligga u tan fö r 
d e tta  uppdrags ram , vill kollegiet i någon m ån här uppm ärksam m a det 
a rbete  som  u tfö rs fö r a tt m öjliggöra e tt m er ak tiv t deltagande inom  in terna
tionell sjö fart från  u tveck lingsländernas sida. I de tta  syfte biläggs en rap 
port från  kollegiets u tredn ingssek re ta ria t, U N C T A D :s uppförandekod  för 
lin jekonferenser: M otiv och k o n sek v en se r.1

S tockholm  den  19 augusti 1987

Enligt kom m erskollegiets beslu t 

B arbro Lundin

Sjöfartsverket:

S jö fartsverket h a r nyligen avgivit y ttrande över en departem en tsp rom e
m oria rö rande frågan om  en even tuell sam ordning av Sveriges och E G :s 
trafikpolitik . I p rom em orian  behandlas främ st frågor rö rande väg- och 
järnvägstrafik , m en även  sjö farten  berö rs i ko rthet. N ä r det gäller sjöfarten  
ä r prom em orian  ko rtfa ttad . D et fö refaller em ellertid  som  om det redan 
e tab lera ts v isst sam arbete  m ellan E G  och bl. a. Sverige vad gäller den s. k. 
sto rsjö farten  och a tt y tterligare utveckling  på  d e tta  om råde kan vara  a tt 
fö rvän ta .

Såsom  b erö rts  i m edlem sförslaget har i N orge u p p rä tta ts  e tt norsk t 
in ternationellt skeppsreg ister (N IS). R egistret har öppnats den 1 ju li 1987 
och är in te  öppet bara  fö r no rska  rederier. D et ä r  ännu fö r tidigt a tt bedöm a 
huruv ida svenska  fartyg  kom m er a tt fö ras ö ver till det öppna norska 
reg istre t. I D anm ark  h a r från  regeringshåll u tta la ts  a tt p laner föreligger a tt 
u p p rä tta  e tt d ansk t in ternationellt skeppsreg is ter som  avses kunna vara  i 
drift den 1 jan u ari 1988.

I Sverige har av isera ts en sjöfartspolitisk  proposition  till hösten  1987 
m ed förslag  till lösningar av den  svenska  sjöfartskrisen .

1 E j b ifogad .
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Av det an fö rda  fram går a tt för svensk  sjöfart väsentliga frågor är under 
övervägande i olika sam m anhang. E nligt sjö fartsverkets m ening bör u t
vecklingen på  bl. a. de angivna om rådena avvak tas innan frågan om  sam 
nord iska sjö fartspo litiska  å tgärder ak tualiseras.

S jö fartsverket an se r d ärfö r a tt det rem itterade  m edlem sförslaget i vart 
fall för närvarande in te b ö r fö ran leda någon åtgärd .

N orrköping den 31 ju li 1987

I-B E ricsson
Thom as L jungström

Riksskatteverket (RSV):

Enligt m edlem sförslaget bö r m an bl. a. överväga enhetliga skattereg ler 
mellan de nord iska  länderna  beträffande rederiverksam het. F rågan  om det 
går a tt åstadkom m a enhetliga skattereg ler inom  N orden  för rederiverksam 
het k räver en om fattande u tredning . Bl. a. m åste de olika ländernas sk a tte 
regler och ska ttep rax is  på  om rådet kartläggas. V idare m åste om fattande 
skatterä tts liga överväganden  göras om  det är möjligt a tt genom föra enhetli
ga regler och hu r de i så  fall b ö r u tfo rm as. D en om fattande u tredning  som 
krävs är inte möjlig a tt åstadkom m a inom  ram en för de tta  rem issvar. RSV 
av stå r därfö r från  ett stä lln ingstagande i den  i rem issen ak tuella  frågeställ
ningen.

Solna den 5 augusti 1987

M ats H enricson
L ennart de Verdier

Svenska handelskammarförbundet:

Det ä r  allom  bekan t a tt svensk  sjöfartsnäring  käm par fö r sin ex is tens i 
m ycket hård  in ternationell konku rrens. Såväl regeringen , facket som  re 
darna  och tran sp o rtk ö p arn a  har sedan  länge haft denna insikt. U tveck ling
en går snabbt. T y v ärr är de t inte längre endast en fråga om a tt lägga fram  
konk re ta  förslag  till å tgärder som  u n d erlä tta r en fo rtsa tt positiv  u tveckling 
utan  en fråga om  tid.

M an har under senare tid kunnat bev ittna  k rafttag  från de sto ra  sjö farts
nationerna , inte m inst från  våra  nord iska  g rannar, fö r a tt värna om  resp. 
lands egna in tressen .
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Ä ven om Svenska  handelskam m arfö rbundet är allm änt positiv  till fö r
slag liknande de som  fram förs i N ord iska  råde t, m åste  påpekas att fö ru t
sättn ingarna  fö r en övergripande nord isk  sam ordning ju s t nu inte ä r  bra .

Enligt H andelskam m arfö rbundets uppfattn ing  borde stö rre  ansträng
ningar ägnas att snabb t åstadkom m a sjö fartspo litiska svenska konkre ta  
lösningar som  å te rs tä lle r konku rrensk raften  inte m inst m ot våra  nord iska 
g rannländer. D et ä r  därfö r angeläget a tt påskynda  a rb e te t m ed den sjö
fartspo litiska  p ropositionen . D et ä r  v idare angeläget a tt svenska m yndig
he te r s töder de ansträngn ingar som  v id tagits för a tt få nya accep tab la  
drifts- och bem anningsreg ler på  svenska  fartyg.

A vslutn ingsvis vill dock fö rbundet poäng tera  a tt m an ser positiv t på  de 
nord iska sam ordningsin itiativ  som  näringen h a r tagit och kom m er att ta  i 
fram tiden.

G öteborg  den 24 ju li 1987

F ö r S venska  handelskam m arförbundet 

C laes Orwallius
H enrik  von A rno ld

Svenska ham nförbundet:

Sedan m edlem sförslaget om  gem ensam m a politiska åtgärder förelagts 
N ord iska  råde t har situationen  fö r den nord iska sjöfarten  i väsentlig  grad 
fö rändra ts och fö ru tsä ttn ingar fö r förslagets genom förande synes inte fö re

ligga.
På initiativ  av Sveriges kom m unikationsm inister har fö re trädare  fö r de 

fy ra  nord iska  ländernas regeringar nyligen varit sam lade fö r a tt dryfta  
gem ensam m a å tgärder till gagn fö r no rd isk  sjöfart. N ågra  beslu t i riktning 
m ot sådana har em ellertid  inte kunnat fa ttas. In tre ssse t för gem ensam m a 
sjöfartspo litiska å tgärder v a r påfallande svagt från  tv å  av länderna.

V idare har N orge beslu ta t a tt u p p rä tta  e tt öppet reg ister fö r fartyg , vilket 
m åste be tecknas som  en ensidig handling v idtagen u tan  hänsyn  till de 
övriga nord iska länderna  och avsedd  a tt i m öjligaste m ån skydda de norska 
in tressena . H uruv ida  övriga nord iska  länder äm nar v id ta liknande åtgärder 
e ller på  annat sä tt skydda sin sjöfart i m öjligaste m ån ä r fö r närvarande 
oklart.

På grund av denna u tveckling  m åste  em ellertid  H am nförbundet m ed
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beklagande utgå ifrån a tt de å tgärder, som  åsyftas i m edlem sförslaget 
fram står som orealistiska.

H elsingborg den 22 jun i 1987

S venska ham nförbundet 

Birger R o sq v is t

Sven  L inde

Sveriges redareförening:

S jöfartsnäringen, har i alla  tider u tveck la t sam arbete  över gränserna. 
D etta  gäller inte m inst m ellan de nord iska länderna där rederierna  på ett 
tidigt stadium  insåg nödvändigheten  och fö rtjän sterna  m ed sam segling och 
konsortiebildning. Idag fö rekom m er en mängd olika sam arbetsfo rm er m el
lan svenska, no rska , danska  och finska rederig rupperingar i p rak tisk t taget 
sam tliga sek to re r — lin jesjöfart, fä rjesjö fart, närsjö fart, transocean  bulk- 
och tanksjöfart sam t inom  offshoreindustrin .

M ot bakgrund av denna u tveckling  på d e t kom m ersiella  om rådet har e tt 
m otsvarande sam arbete  m ellan de nord iska redarefören ingarna fram vuxit 
över åren.

Vi vill också  i sam m anhanget påm inna om  de nord iska äm betsm annam ö- 
ten som  hålls två gånger p e r å r  och som  huvudsakligen behand lar in terna
tionella sjö fartspo litiska frågor.

M ot denna bakgrund  ställer sig Sveriges R edarefören ing  självfallet posi
tiv till å tgärder som  kan y tterligare  gagna det no rd iska sam arbete t på 
sjöfartens om råde.

Vi ä r  em ellertid  tveksam m a till om  det är möjligt a tt åstadkom m a en 
övergripande nord isk  sam ordning u tö v er vad som  redan  görs. K onkreta  
problem  bör istället lösas från  fall till fall och i det forum  som är läm pligast.

De frågeställn ingar som  berö rs i m edlem sförslaget togs också  upp  till 
d iskussion vid det no rd iska  m in isterm ötet 1987-03-23. Som föreningen 
befarade , visade m ötet och  övriga nord iska länder hade e tt endast begrän 
sat in tresse  a tt åstadkom m a en sådan sam ordning av de sjöfartspolitiska 
ansträngningarna. I stä lle t har länderna v a r fö r sig angripit p rob lem ställ
ningarna ut ifrån de speciella fö ru tsä ttn ingar som  föreligger i respektive 
land. D etta  har le tt till a tt N orge, redan  från  1 ju li 1987, in rä tta r e tt norsk t 
in ternationellt skeppsreg is ter som  i allt väsentligt kom m er att ge norsk 
sjöfart sam m a kostnadsn ivå  som  kan erb judas i s. k. öppna register. F ö r 
någon vecka sedan p resen te rad e  den danska  regeringen em bryot till en 
liknande ordning för den danska  rederinäringen . Enligt uppgift studerar 
F in land nationella sjö fartspo litiska å tgärder m ed Å land som  bas. U ndan ta 
get i sam m anhanget är Sverige.
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B eträffande sam ordn ingssträvanden  m ellan de nord iska lin jerederierna 
kan ko n sta te ra s  a tt de berö rda  företagen  fö r närvarande avbru tit sina 
in terna d iskussioner. D et synes inte som  om  o rsak ern a  till d e tta  har bero tt 
på de fak to re r som  näm ns i m edlem sförslaget u tan  sam m anhänger m ed 
kom m ersiella  spörsm ål. De skillnader i konkurrensfö ru tsä ttn ingar som  
därem ot kom m er a tt uppstå  om  inte Sverige också  v id ta r kraftfulla sjö
fartspo litiska  å tgärder fö r a tt bringa ner kostnadsn ivån  i den  svenska 
handelsflo ttan , kom m er em ellertid  fram gent a tt fö rsvåra , för a tt inte säga 
om öjliggöra, vidare nord isk t och in ternationellt sam arbete  fö r svenska 
rederiers del.

Föreningen d ra r därfö r slu tsa tsen  att u tvecklingen i våra  nord iska g rann
länder redan  sprungit ifrån de i m edlem sförslaget fram förda tankarna  sam t, 
a tt fö r de m er p rak tiska  frågor som  kan bli ak tuella  a tt u tveck la  på sam nor
disk basis, det to rde  finnas m er läm pliga fora  än N ord iska  rådet.

G öteborg  den 30 jun i 1987

Sveriges redarefören ing

G unnar H ögberg P eter Sm ith

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988272829303132
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A 799/s 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om decentraliserat samarbete om miljöskydds 
frågor
( V äckt av K aj Bärlund, sa m t E idur G udnason , G rethe Lundblad , O ddrunn  
P ettersen , B ernhard t Tastesen och P ekka Tuom inen)

B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

N FS ger sitt fulla stöd till ovan näm nda m edlem sförslag, vilket rekom 
m enderar N ord iska  m in is terrådet a tt v id ta å tgärder för att in itiera ett 
decen tra lisera t sam arbete  om m iljöskyddsfrågor.

M ed tanke på att det ä r  de anställda och deras fam iljer som drabbas av 
m iljöföroreningarna både i och u tan fö r fö retagen , bör m an också  engagera 
de fackliga organ isa tionerna  både cen tra lt, regionalt och lokalt i detta  
arbete.

Syftet bö r också  vara a tt sam la p arterna  inom  de re levan ta  om rådena för 
att delta  i sam arbete t kring m iljöskyddsfrågorna.

Stockholm  den 10 augusti 1987

N ordens fackliga sam organisation

Sune A hlén  
Generalsekreterare



D a n m a r k  

Miljøministeriet:

2

M iljøm inisteriet, departem en te t skal i den anledning m eddele, at m ini
sterie t kan billige det om handlede m edlem sforslag , hvortil m an ikke har 
supplerende bem æ rkninger.

K øbenhavn , den 14. augusti 1987

Jan R asm ussen

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den 14 augusti 1987 fö rk la 
rat sig stödja m ed lem sförslaget.

Amtsrådsforeningen i Danmark:

I forslaget næ vnes, at sam arbejdet på m iljøom rådet igennem  de seneste 
år er udv idet betydelig t, eksem pelv is har de cen trale  m yndigheder e tab le
ret et kon tak torgan  vedr. de nord iske landes forskn ingsak tiv ite ter. V idere 
næ vnes, at der decen tra lt fo regår et udviklingsarbejde, som  ikke i tils træ k
kelig grad udny ttes fuld ud via de cen trale  m yndigheders nordiske kontak-

Ifølge forslaget bø r viden om  de miljøm æssige forhold , vedr. f. eks. 
petrokem iske og b iokem iske industrier og anlæg for farligt affald, form id
les hurtigt og ubureaukra tisk  m ellem  m yndigheder på alle n iveauer i de 
nordiske lande.

A m tsrådsforeningen finder forslaget in te ressan t, da en udveksling af 
erfaring sandsynligvis vil kunne bidrage til en m ere hensigtsm æ ssig løsning 
a f am ternes om fattende opgaver på m iljøom rådet -  opgaver, som  ofte skal 
løses på trods af m anglende grundlæ ggende viden på om rådet. Som eksem 
pel herpå kan næ vnes am ternes opgaver vedr. undersøgelser af 
grundvandstruende gam le kem ikaliedepoter, hvor m anglende viden om de 
prak tiske m uligheder fo r afvæ rgeforanstaltn inger, he runder bortskaffelse 
a f  e ller oprensning af den fourenede jo rd , ofte vanskeliggør am ternes 
arbejde.

A m terne m edvirker på en lang ræ kke om råder i erfaringsudveksling 
m ellem m yndigheder, fo rskn ingsinstitu tioner m. v. N ord iske kon tak ter må 
anses at kunne styrke denne erfaringsudveksling  på en lang ræ kke om råder 
indenfor adm in istra tionen  a f m iljølovgivningen.

A m tsrådsforen ingen  finder det væ sentlig t, at et sam arbejde vedr. fo r
midling a f viden foregår m ellem  de nordiske landes m yndigheder på alle 
n iveauer. Im idlertid  e r  en nødvendig  forudsæ tning for udnytte lsen  a f even
tuelle kon tak ter, at den fornødne viden om m yndigheds- og kom petence
forhold i m iljøspørgsm ål e tab leres i en oversigtlig form .
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D er bør derfo r i god tid forud fo r m ere p rak tiske in itiativer, som  følge af 
N ordisk  R åds m edlem sforslag , gøres en indsats for at sam le og form idle 
viden om m yndigheds- og kom petencestruk tu ren  i de enkelte lande.

K øbenhavn , den 22. ju li 1987

P. f.  V.

E. b.

O ve N issen

Københavns Magistrat:

 at man gerne ser forslaget gennem ført og kan oplyse, at der allerede
idag sker udveksling a f in form ationer m ellem  en ræ kke stø rre  nordiske 
byer.

K øbenhavn , den 22. sep tem ber 1987

P. b. v.

L asse  K enborg

Frederiksberg Kommune:

 skal man som  sekre taria t for kom m unalbestyrelsen  indledningsvis
an føre, at sagen ikke har væ ret forelagt for fagudvalg og kom m unalbesty

relse.
M ed dette  forbehold  skal m an efter at have m odtaget en erklæ ring i 

sagen fra kom m unens tekniske d irek to ra t, m eddele, at m an fra fo rvaltn in 
gens side ikke har bem æ rkninger til det foreliggende forslag.

F redriksberg , den 21. ju li 1987

H ans S taa lsen
G. K astberg

Hovedstadsrådet har i skrivelse den 4 sep tem b er 1987 fö rk la ra t sig till
styrka m ed lem sförslaget.

F i n l a n d

Handels- och industriministeriet:1

H andels- och industrim in isterie t s töder det nord iska sam arbetet i rniljo- 
skyddsfrågor. M inisteriet an se r att e tt befräm jande av sam arbetet mellan
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m yndigheterna inom  den  regionala  och  lokala förvaltn ingen och personer 
m ed an sv a r fö r m iljöärendena i fö retag  är i princip värt a tt understödas. 
Enligt m in isterie ts uppfattn ing  har e tt sådan t sam arbete  redan  i någon 
om fattning bedriv its m ed positiva  resu lta t.

U nder d essa  om ständ igheter har handels- och industrim in isterie t inte 
något a tt anm ärka  om  N ord iska  m in is terrådet skulle anse det vara  begrun
dat a tt börja  u treda  p rak tiska  å tgärder fö r a tt öka sam arbete t. Enligt 
m inisteriets uppfattn ing borde sam arbe te t också  i fo rtsättn ingen  ha fria 
fo rm er och bygga på  frivilligheten och inga onödiga förvaltn ingsförfaran
den borde u tveck las fö r det.

H elsingfors den 5 ok tober 1987

H andels- och industrim in isterie t

Ilkka Suom inen  
Handels- och industriminister

H eikki Salonen  
Vik. byråchef

1 Yttrandet översatt från finska.

Miljöministeriet:

M iljövårdssam arbetet m ellan de nord iska länderna  har under de senaste 
åren få tt s to r om fattning. D en nord iska äm betsm annakom m ittén  för 
m iljövårdsfrågor som  är understä lld  N ord iska  m in isterrådet har inem ot 
fem tio olika kon tak t- och  sam arbetsuppgifter som  täcke r snart sagt alla 
sek to re r av m iljövården. Ä m betsm annakom m ittén  har m edvetet gått in för 
a tt främ ja d irek ta  kon tak te r m ellan berö rda  m yndigheter, in rättn ingar och 
organisationer i de no rd iska länderna. Som  e tt resu lta t av d e tta  fö rekom 
m er num era d irek t sam arbete  bl. a. m ellan anläggningarna fö r hantering  av 
problem avfall och  m ellan m ånga forskningsinstitu tioner. F ackfören ingsrö
relsen  och  industrifö rbunden  i de no rd iska länderna  ta r tillika upp frågor i 
anslutning till m iljövården vid sina sam nord iska m öten.

M iljöm inisteriet har a rb e ta t för e tt närm are nord isk t sam arbete  m ellan 
kom m unerna och på  det regionala p lanet, bland annat genom  a tt i sam råd 
m ed Å lands landskapssty re lse  ano rdna  ett m öte fö r m iljövårdsexperter 
från gränslänen  i N orge, Sverige och Finland i sep tem ber 1987 i Å bo och 
B jörneborgs län och på  Å land.

O avsett a tt sam arbete t i m iljövårdsfrågor mellan de nord iska länderna 
har u tveck la ts , b reddats och fö rd jupats på  ett positiv t sä tt under de senaste 
åren  ä r det fullt skäl a tt stöda  de mål som  ställs upp i m edlem sforslag
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A 799/s. Det ekonom iska  och industrie lla  sam arbete t m ellan de nordiska 
länderna blir allt s ta rk a re , och sam tidigt bö r också  m iljövårdssam arbetet 
söka sig nya fåror.

I det sam arbetsp rogram  fö r m iljövårdsom rådet som  bereds i N ord iska 
m in isterrådet fram hävs be tydelsen  av a tt behandlingen av m iljövårdsfrå- 
gorna in tegreras. H ärm ed avses a tt fackm yndigheterna, in rä ttn ingarna och 
fö retagare i sin respek tive  verk sam het b ö r beak ta  m iljövårdssynpunk ter 
och bära  an svar fö r de m iljöeffekter som  deras verksam het har. D etta  ä r  en 
princip som  bl. a. V ärldskom m issionen  fö r miljö och utveckling  (Brundt- 
landkom m issionen) fram håller, och principen ger en god bas för u tveckling 
av det decen tra liserade  sam arbete t i m iljöskyddsfrågor som  m edlem sför
slaget gäller.

H elsingfors den 27 ok tober 1987

Olli Ojala 
Avdelningschef, överdirektör

P eter von B oguslaw sky  
Planerare

Ålands landskapsstyrelse:

S ådana anläggningar som  kan anses resu lte ra  i m er om fattande miljö- 
påverkande u tsläpp  av  g ränsöversk ridande k a rak tä r finns i dagens läge 
icke i landskapet Å land. I m edlem sförslaget om näm ns petrokem iska- och 
b io tekn iska industrie r, sm ältverk , pappers- och trä industrie r osv.

På Å land e fte rs träv a r m an em ellertid , a tt inom  ram en för förefintliga 
resu rser, noggrant följa m ed fö rändringarna i miljön. D etta  är av betydelse 
icke m inst m ed tanke på landskapet som  referensom råde fö r om kringlig
gande regioner.

Fortlöpande kon tro ller av olika slag av förändringar i vattenm iljön 
(g rundvattne t, y tv a tten täk te r, havsv ikar) genom förs och  de g ränsöversk ri
dande lu ftfö roren ingarnas inverkan  på luftens kvalitet bevakas på en m ät
station  och inom  e tt särsk ilt p rovom råde undersöks lu ftföroreningarnas 
inverkan på  skogen och väx ttäcket.

L andskapss ty re lsen  delar den i m edlem sförslaget fram förda uppfa tt
ningen att en fö rbä ttrad  allm än kon tak t och e tt u tökat u tby te  av erfa renhe
te r och inform ation m ellan i m edlem sförslaget av sedda  slag av tunga 
industrier och anläggningar i de olika länderna avsevärt skulle kunna 
fö rbä ttra  fö ru tsä ttn ingarna  fö r effektiva och m er om edelbara m iljöskydds
å tgärder. I sådan t syfte delger också  självfallet landskapssty re lsen  vid
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behov om kringliggande reg ioner de fo rskn ingsresu lta t och det bakgrunds
m aterial som  inom  forskningens och m iljöskyddets om råde erhållits på 

Å land.

M arieham n den 10 ju li 1987

F olke W oivalin  
Lantråd

H åkan K ulves  
M iljövårdsintendent

Industrins cen tra lfö rb u n d :1

M iljöskyddsrelaterat sam arbete  i sina olika fo rm er m ellan de nord iska 
länderna ä r naturligt på  basen  av ländernas likadana n a tu rresu rser, likheter 
i näringslivets s tru k tu r sam t en gem ensam  h isto ria  och kulturbakgrund.

Ä ven om  det industrie lla  sam arbete t m ellan de nord iska länderna har 
u tveck la ts speciellt kraftig t u nder de senaste  tio å ren , har e tt sam arbete 
m ellan sakkunniga i sina olika fo rm er varit igång även före detta . D en 
y tte rs ta  o rsaken  till sam arbe te t har inte alltid varit e tt u tby te  av inform a
tion i m iljörelaterade frågor, m en den fram hävda betydelsen  av de tta  tem a 
har under de senaste  åren  återspeg la ts allt tydligare i ifrågavarande sam ar- 
be tsorgans verksam het och  allt oftare  har ju s t m iljöskyddsrelaterade ä ren 
den blivit e tt viktigt äm ne fö r behandling.

D et faktum  a tt in tegreringen inom  industrin  sam t inom  bruket av energi 
och bränslen  under de senaste  åren  fram skrid it speciellt m ellan de nord is
ka länderna  har närm at de ensk ilda länderna  till varandra . En naturlig  följd 
har varit a tt icke-officiella ko n tak te r har u tveck la ts och in tensifierats m el
lan industrins sakkunniga, inklusive personalen  på m iljöskyddsom rådet.

E xem pel på  sådana sam arbetso rgan  kan finnas bl. a. inom stålindustrin  
och annan  m etallindustri, o lje industrin  sam t skogsindustrin .

E tt konkre t exem pel på sam arbete  m ellan industrin  och sakkunniga 
inom  m yndigheterna ä r a tt m an i de enskilda nord iska länderna varje å r  i 
tu r  och ordning a rrangerar e tt sem inarium  om  verksam hets- och m iljöfrå
gor beträffande problem avfallsanläggningar. D enna stadgade verksam 
hetsform  har skapat fö ru tsä ttn ingar fö r en b ra  växelverkan  sam t för e tt 
effektivt å s ik tsu tby te , vilket även bidragit till koordineringen av prob lem 
avfallshanteringen m ellan de ensk ilda no rd iska länderna.

Industrins cen tralförbund  ger sitt stöd åt a tt det nord iska sam arbetet 
skall v idareu tveck las. De b ästa  fö ru tsä ttn ingarna  för e tt resu lta trik t u tbyte 
av e rfa renhe te r och inform ation uppnås då verksam het u ppstå r spontant 
utifrån  e tt behov av sam arbete  som  m an har blivit m edveten  om i de 
enskilda no rd iska länderna.

1 Yttrandet översatt från  finska .
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Ifall N ord iska  m in is terrådet beslu ta t v id ta å tgärder för a tt sä tta  igång 
med ett decen tra lise ra t sam arbete  om m iljöskyddsfrågor, borde m an dock 
först kartlägga de nuvarande m ycket flertaliga decen tra liserade  sam arbets- 
form erna och u tred a  u tvecklingsbehoven  i anslu tn ing till dessa. Sam tidigt 
borde m an u treda  de fungerande sam arbetso rganens negativa och positiva 
e rfarenheter för a tt v e rksam hetens effek tiv ite t skall kunna m axim eras.

H elsingfors den 15 sep tem ber 1987

Industrins cen tralfö rbund  

Tarm o K orpela

Finlands stadsförbund:1
 förslaget vara  gott. S am arbete t kunde utvidgas a tt gälla också
decen tra liserad  sam nord isk  jäm före lse  och utveckling  av m iljövårdens 
adm inistration  och dess m edel.

H elsingfors den 15 sep tem ber 1987

Jussi-P ekka  A lanen  
Verkställande direktör

L eena  P ohjanraito  
Jurist

Suomen kunnallisliitto — Finlands kommunförbund:1

 a tt vi u n ders töder det initiativ som  Kaj B ärlund m. fl. tagit i
m edlem sförslaget och decen tra lise ra t nord isk t sam arbete  m ellan in rä tt
ningar i o lika länder sam t m ellan kom m unala och and ra  övervakningsm yn
digheter. M ed hjälp av d irek ta  inbördes ko n tak te r och fö rb indelser mellan 
de in rättn ingar och m yndigheter i o lika länder som  avses i förslaget kan 
behovet av officiellt in ternationellt sam arbete  via centralforvaltn ingen 
m inskas och därigenom  kan onödig byråkrati slopas. Suom en K unnallis
liitto hoppas a tt in itia tivet så  snart som  möjligt leder till p rak tiska  å tgärder 
för åstadkom m ande av ovannäm nda sam arbete .

H elsingfors den 29 maj 1987

Suom en kunnallisliitto

M ikko  Jokela  
Verkställande direktör

P en tti Vataja 
A vdelningschef
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Finlands svenska kom m unförbund:

V ikten av en god och ren miljö har i allt högre grad betonats i de 
nord iska länderna under de senaste  åren . F öru tom  att en m ängd konkreta  
å tgärder vidtagits i avsik t a tt fö rbä ttra  miljön har också  m iljövården i 
förvaltningsm ässigt hänseende kunnat byggas upp att bä ttre  än tidigare 
m otsvara nutida krav . S am arbetet i m iljöärenden, som mellan de nordiska 
länderna bör ses som  en sjä lvk larhet, har ökat. D et förslag till y tterligare 
u tökat sam arbete  när det gäller forsknings- och skyddsåtgärder i fråga om 
anläggningar m ed m iljöproblem  bör därför anses angeläget. F örbundet 

fö ro rdar förslaget.

H elsingfors den 23 sep tem ber 1987

F örbundets byrå 

K. J. B runström
Viking Sundström

j „f*vårdsföreningen:1

I de y ttranden  som  L uftvårdsfören ingen  rf. tidigare avgivit till N ord iska 
rådet har föreningen betonat be tydelsen  av in ternationellt sam arbete  inom 
m iljöskyddsom rådet och i synnerhet inom luft vårdsom rådet, där inverk 
ningarna inte känner till statliga gränser.

S tora  m iljöskyddsfrågor, såsom  långväga luftföroreningar och miljögif- 
terna som  havsström m arna för m ed sig, har under de senaste åren fram 
hävt be tydelsen  av in ternationellt sam arbete . På nordiskt plan kan miljö- 
skyddssam arbetet em ellertid  ännu utveck las och effektiv iseras.

De sam hälleliga värdere la tionerna , som  anses vara  grund fö r en bedöm 
ning av m iljökvaliteten , ä r  likadana i de nordiska länderna, även som 
delvis natu ren  och miljön i och fö r sig. Förvaltn ingen och lagstiftningen i 
sina huvuddrag m o tsvarar också  varandra . D ärigenom  skulle sådana per
soner som a rb e ta r med sam m a slags m iljöskyddsfrågor i en hög grad kunna 
d ra  ny tta  av e rfa renhe te r, inform ation om forskningsprojekt och  -resultat, 
som  erhållits i de övriga nord iska länderna.

Personliga d irek ta  kon tak te r med m yndigheter och forskare  i g rannlän
derna påskyndar u tby te t av inform ation sam t elim inerar onödiga överlap 
pande fo rskningsresu ltat. D etta  besparar både tid och resurser.

L uftvårdsfören ingen  har egna erfa ren h e te r av ett gott nordiskt miljö- 
skyddssam arbete . E xem pelvis i sep tem ber 1986 gjorde en del av förening
ens m edlem m ar (fo rskare, övervakningsm yndigheter, konsu lter och före-

1 Yttrandet översatt från  finska .
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trädare  för industrin) e tt besök  i G ö teborg , där de bl. a. bekan tade  sig med 
m iljöskyddsfrågor i sam band m ed ett avfallsförbränningsverk  och p e tro k e
misk industri sam t fo rskn ingsansta lte r inom luftvården i G öteborg .

Enligt föreningens uppfattn ing kan det nord iska m iljöskyddsarbetet be
främ jas och fördjupas genom  decen tra lisera t sam arbete . L uftvårdsför- 
eningen önskar a tt N o rd iska  rådet skulle beslu ta  rekom m endera  till N o r
diska m in isterrådet a tt v id taga å tgärder för att e tt d ecen tra lisera t sam arbe
te kring m iljöskyddsfrågorna skall kunna inledas.

H elsingfors den 9 ok tober 1987

M iljöskyddsföreningen rf.

Eija L um m e  
Ordförande

M aija  P ie tarin en  

Sekreterare

I s l a n d

N aturvæ rnsrådet (N á ttú ru v e rn d a rráð ):1

N a tu rvæ rnsråde t s tö tte r helh jerte t et öget nord isk  sam arbejde på miljö- 
besky tte lsesom rådet.

Som det frem kom m er i forslaget er offentligt sam arbejde alene ikke nok. 
og det e r  vigtigt, at der ivæ rksæ ttes kon tak te r med forpligtede p arte r i 
m iljöbesky tte lsesp rob lem er, f.eks. indenfor industrien . H erm ed gives der 
m ulighed for en hurtig  form idling af oplysn inger og öget kendskab , som  er 
en af g rundpillerne i m angeartet m iljöbeskyttelse.

R eykjavik, den 24. ju li 1987

Gisli G islason  
Generalsekterær

N o r g e

M iljøverndepartem entet:

M iljøverndepartem entet stiller seg positiv  til prinsippene inneholdt i m ed
lem sforslaget. D epartem en te t har i løpet av det siste året arbeidet med å 
bringe m iljøvernforvaltn ingen inn på kom m unenivå e tte r  prinsipper om 
lokal m edbestem m else og selvstyring. Det er liten tvil om  at det e r mye å 
vinne ved å involvere de som  e r d irek te  berø rt av potensielle m iljøfor
ringelser i beslu tn inger så vel som  i vernep rosesser. B evistgjøring om kring 
m iljøproblem er er i seg elv et viktigt ledd i vernetiltak .

1 Yttrandet översatt från  finska.
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D et e r  a llerede en god del kontak t på kom m unenivå og fy lkes/lansnivå 
m ellom de nord iske land. D ette gjelder isæ r i g rensetrak tene  hvor det er 
like, og til dels felles, miljø- og forvaltn ingsprob lem er, for eksem pel, av 
vilt og vassdrag.

D et er også god kon tak t m ellom  forskningsm iljøene i de nordiske land. 
M iljøverndepartem entet ser det som  positiv t at kon tak ten  går im ellom de 
berø rte  in stitu sjoner d irek te  og ikke er sen tra lt sty rt. Det e r  im idlertid 
ønskelig a t resu lta te r biir gjort kjent for alle som  kan dra ny tte  av dem , 
således også sen trale  fo rvaltn ingsorganer.

Det er ønskelig  å sty rke in form asjonsutvekslingen innen norden. D ette 
ville bidra til å høyne bev issthetsn ivået bland befolkningen, arbeidstakere  
på enkeltbedrifter og lokalforvaltningen.

O slo, 4. ja n u a r  1988

E tte r fullm akt 
R ichard  Fort

K aren Jørgensen  

Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd (NTNF):

N orges tekn isk -naturv itenskapelige forskningsråd  har fram lagt forslaget 

for K om ite for m iljøforskning. K om iteen har avgitt følgende uttalelse:

K om iteen vil gi sin tilslutning til forslaget om å anm ode N ordisk  M inis
terråd  om å initiere et desen tra lisert sam arbeide om m iljøvern.

K om iteen vil understreke  betydningen av at det stim uleres til m iljøvern
tiltak b landt det personell som  e r tilsatt ved bedrifte r og anlegg som 
gjennom  sin v irksom het rep resen te re r fare for m iljøbelastninger.

Et e tab lert nordisk kon tak tne tt vil, foruten  den m otiverende effekt, 
kunne b idra  til at vernearbeidet blir fundert på faglige prem isser, frem skaf
fet bl. a. g jennom  utveksling  av erfaringer, kunnskapsoverføringer og 
egeninitiert forskning. K o n tak tn e tte t bør, e tte r  K om iteens m ening, om fat
te såvel privat som  offentlig v irksom het og bygges opp om kring en e tab lert 
organisasjon.

N T N F s ga sin tilslutning til de tte  forslaget.

O slo, 17. sep tem ber 1987

F o r N orges tekn isk-naturv itenskapelige forskningsråd

K ari K vese th  
Direktør

Filen A . Vik 
Seksjonssjef
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Norske kommuners sentralforbund:

Saksfrem stilling

1 de senere år har m an innenfor N orden  fått en stadig økende forståelse  
fo r hva m iljøet b e ty r fo r m enneskers livskvalite t. D e sentrale m iljøvern
m yndigheter i de no rd iske landene har av denne grunn e tab lert såkalte 
k on tak tg rupper fo r m iljøforskning som  u tveksler inform asjon om  fo rsk 
ning på  dette  om rådet i respek tive  land.

L okalt, hvor det konkre te  m iljøarbeidet u tfø res, har man derim ot ikke 
hatt tilgang på  den inform asjon som  de sen tra le  m yndighetene har.

En m åte å kunne avhjelpe denne svakheten  er å  stim ulere til kontakt 
mellom de m iljøansvarlige innenfor bestem te fagom råder. B erørte  kom m u
ner og andre tilsynsm ynd igheter burde også delta  i slike kon tak ter. På 
denne m åten kunne m an lokalt fange opp forsøks- og prosjek t v irksom he
te r på en  rask  og u b y råk ra tisk  m åte.

N ord isk  R åds m edlem m er har følgende program  fo r å b idra til et desen 
tra lisert sam arbeide i N orden  om m iljøvern.

-  Identifisere industrier eller andre anlegg som  finnes i flere N ordiske 
land og som  har likeartede m iljøproblem er.

-  S tim ulere berø rte  industrier, b ransjeo rgan isasjoner, kom m uner, til
synsm yndigheter e tc . å p røve m ulighetene for et sam arbeide dem  imellom 
om forskning og forebyggende tiltak  på m iljøom rådet.

På dette  grunnlag henstiller m edlem m ene i N ord isk  Råd om å slu tte seg 
til følgende:

-  Å anbefale N ord isk  M inisterråd  om  å sette  i verk  tiltak fo r å  initiere et 
desen tra lisert sam arbeide om  m iljøvernsspørsm ål i sam svar m ed hva som  
angis i m edlem sforslaget.

S ekretaria tets m erknader

S ek re ta ria te t finner forslaget in te ressan t og ak tuelt, ikke m inst se tt i 
sam m enheng m ed B rundtland-kom m isjonens m iljøvernrapport: ” En 
jo rd ” , og M iljøverndepartem en te ts/N orske  kom m uners sentralforbunds 
u tv ik lingsprogram  fo r sty rk e t lokal m iljøvernforvaltning.

Sam arbeidet vil kunne føre til at kom m unesek toren  i de enkelte land vil 
kunne spare betydelige beløp ved å kunne beny tte  seg av resu lta tene  av 
andre kom m uners erfaringer og forskning, og vice versa .
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V edtak

N orske  kom m uners sen tralfo rbund  slu tte r seg til m edlem sforslaget i 
N ord isk  R åds anbefalinger om at det se ttes iverk  tiltak for et desen tralisert 
sam arbeide m ellom  kom m unene i N orden  i m iljøvernsspørsm ål.

O slo, 2. ju li 1987

N ils Fr. W islø ff
R agnar A kre-A as

Norges industriforbund:

S am arbeidet på m iljøvernom rådet innen N orden  har u tv ik let seg kon ti
nuerlig de siste 1 0 -1 5  å r og har b litt et positiv t elem ent i arbeidet m ed å 
bedre m iljøet.

De nordiske land m øter de sam m e prob lem er og har i hovedsak  de 
sam m e m iljøprioriteringer. F ra  industrihold er det ønskelig  at sam arbeidet 
også resu lte re r i m er en sarte t regelverk . F o rtsa tt skaper m iljøvernlovgiv- 
ningen p rob lem er for sam handelen  innen N orden . D ette  gjelder spesielt på 
kjem ikalieom rådet.

Sam arbeidet sk jer i form  av nord iske konferanser og m øter, felles u tred 
ninger om  prob lem er og tiltak  og sam ordnet fo rskningsinnsats. In itia tiv ta
gere kan væ re de nordiske sam arbeidsorganene, forurensingsm yndighete- 
ne, industrielle  o rgan isasjoner eller faglige foreninger.

Sam arbeidet er viktig og bør u tv ik les v idere. Vi ser im idlertid ikke 
behov for spesielle nye tiltak  fra N ord isk  M inisterråds side. Det bør 
im idlertid fo rtsa tt væ re en sen tral oppgave for de nordiske sam arbeidso r
gan isasjoner å ta  initiativet til og stø tte  opp om sam arbeidsp rosjek ter som  
nevnt ovenfor.

O slo, 8. sep tem ber 1987

N orges industriforbund

K nut L o fs ta d  
Adm. direktør
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S v e r i g e

Koncessionsnäm nden för m iljöskydd:

F rån  sina u tgångspunk ter har koncessionsnäm nden  i och fö r sig ingen 
erinran  m ot rubr. m edlem sförslag. N äm nden  ifrågasätter dock om inte 
tillräckliga ko n tak te r redan  finns m ellan fö retag , b ranschorgan isa tioner 
e tc. i de no rd iska länderna.

S tockholm  den 25 augusti 1987

Stig  O lo f Svärd

Svenska kom m unförbundet:

Svenska kom m unförbundet se r m ycket positiv t på ett nordiskt miljö
sam arbete . M ot bakgrund av att m iljöföroreningar såväl i h avsvatten  och 
grundvatten  som  i luft sprids ö v e r såväl regionala som  nationella gränser, 
ser fö rbundets sty re lse  s to ra  fö rdelar med ett gem ensam t och likartat 
synsätt på  m iljöskyddsarbete t i N orden .

Då m iljörisker och  m iljöpåverkan akut främ st d rab b ar om givningen lo
kalt i anslu tn ing till o lika anläggningar ä r  d e t på denna lokala n ivå som  det 
konkre ta  m iljöskyddsarbete t m åste  u tföras. D et ä r  därfö r av s tö rsta  vikt 
a tt e tt d ecen tra lise ra t sam arbete  om m iljöskyddsfrågor även om fattar de 
regionala och lokala tillsynsm yndigheterna vid annan  verksam het m ed sto r 
m iljöpåverkan t. ex. trafik , energ ip roduktion , tran sp o rt av farligt gods och 
jo rd b ru k . F ö rde la rna  u r m iljösynpunkt ä r  uppenbara  m ed e tt gem ensam t 
nordiskt synsätt även inom  d essa  sek torer.

Svenska kom m unförbundets sty relse  tills ty rker förslaget.
A vslutningsvis vill s ty relsen  fram hålla a tt Svenska kom m unförbundet är 

b ere tt a tt m edverka  vid kon ferenser, sem inarier och u tby te  av p ersonkon 
tak te r och inform ation inom  ram en för ovanstående förslag.

S tockholm  den 4 sep tem ber 1987

Svenska kom m unförbundet

Lars Eric Ericsson
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L andstingsförbundet:

M edlem sforslagets inriktning m ot ett m era decen tra lisera t a rbete  med 
m iljöskyddsfrågorna ö verensstäm m er m ed den pågående utvecklingen i 
Sverige. S trävan  är a tt i allt högre grad göra industrier och andra  anlägg
n ingar delaktiga i m iljöskyddsarbetet. Syftet ä r a tt fö rstä rka  ” egentill
sy n en ”  av anläggningar genom  a tt i ökad u ts träckn ing  göra d essa  ansvari
ga för genom förandet av m iljökonsekvensundersökningar och kontro ll
program . E n statlig u tredn ing  om  det offentliga m iljöskyddets organisation  
avser v idare a tt inom  kort fö reslå  en decentralisering  av m iljötillsynen till 
prim ärkom m unerna.

S ty re lsen  har inget a tt erin ra  m ot m edlem sförslaget. Om liknande fö ru t
sä ttn ingar finns i de övriga nord iska  länderna  kan ett ökat lokalt sam arbete  
bli möjligt.

S tockholm  den 3 sep tem ber 1987

L andstingsfö rbundet 

G unnar H ofring
W alter S lunge

Svenska hälso- och sjukvårdens tjänstem annafö rbund  (SHSTF):

E tt konkret in fo rm ationsu tby te  m ellan de d irek t berö rda  inom  N orden  
bör leda till en in tensifiering och u tveckling  av m iljöskyddsarbetet. 

S H S T F  instäm m er i förslaget.

S tockholm  den 27 ju li 1987

Svenska hälso- och sjukvårdens tjänstem annaförbund

B irgitta  Svensson  
2:e vice ordförande

S te fan  Lundberg  
Förbundsombudsman

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19881516
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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordisk Råd, Juridisk Udvalg:

Jurid isk  U dvalg e r positiv  o ver for hensigten m ed m edlem sförslaget, 
nemlig at øge in fo rm ationsv irksom heden . U dvalget finder, at det vil være 
en god ide, at d e r an sæ ttes en jou rn a lis tisk  m edarbejder på fuldtid i alle de 
nationale d e lega tionssek re ta ria te r for at højne det gensidige inform ations
niveau. U dgifterne hertil b ø r afholdes o ver de nationale budgetter og ikke 
over det fæ llesnordiske budget, m ener udvalget.

U dvalget skal i øvrigt henlede opm æ rksom heden  på, at en henstilling om 
dette  bør re tte s  til N ord isk  R åds Præ sidium  og ikke til N ord isk  M inister-

M ed hensyn til udarbejdelse  a f  basisin form ationsm ateria le  er det udval
gets opfa tte lse , at det bø r undersøges næ rm ere, om  ikke de sam lede 
nordiske bevillinger, der i dag gives til d e tte , vil kunne anvendes på en 
m ere hensig tsm æ ssig  m åde.

Jurid isk  U dvalg vil d erfo r fo reslå , at K ultu rudvalget overvejer at m edta
ge en henstilling i ” k lem p u n k te t”  om , a t der fo retages en fælles udredning 
a f organisationen  a f den nord iske in form ationsv irksom hed  -  dvs. både 
N ordisk  Råds og N ord isk  M inisterråds.

Sigtuna, den 20. ja n u a r  1988

B ernhard t Tastesen  
Udvalgsform and
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N ordisk R åd , Den Danske Delegation:

N ordisk  R åds D anske D elegation har på sit m øde den 27. maj behandle t 
m edlem sforslaget om  en fo rbed re t nord isk  inform ationsvirksom hed. På 
baggrund a f delegationens d rø fte lser kan det op lyses, at delegationen ikke 
finder, den på nuvæ rende tid spunk t har grundlag for at udtale sig næ rm ere 
om m edlem sforslaget; delegationen har derfo r henvist sagen til behandling 
i partig rupperne. D et kan dog bem æ rkes, at det e r delegationens op fatte l
se, at hvis der e tab leres en ordning m ed nationalt p lacerede nordiske 
in fo rm ationsm edarbejdere , m å det sik res, at d e r b liver mulighed fo r indivi
duelle m odeller for hvert land.

K øbenhavn , den 2. juli 1987

H enrik H agem ann

N ordiska rådet, ('in lands delegation:

D elegationen beslö t e fte r d iskussion  k onsta te ra , a tt saken ej å r  mogen 
för avgörande på basen av m edlem sförslaget u tan  att d e tta  k räver p rec ise
ring och konkretisering  ävensom  tilläggsutredningar.

D elegationen, som  förhåller sig positiv  till e tt u tveck lande av inform a
tionsverksam heten , beslö t av s tå  från a tt avge u tlå tande i ärendet och 
konsta te rade , a tt den fö rda  d iskussionen  skulle få u tgöra vägledning för 
delegationens m edlem m ar vid frågans behandling inom  rådsorganen .

H elsingfors den 6 novem ber 1987

H åkan Branders  
G eneralsekreterare

N orðu rlandaráð , íslandsdeild:

Islands delegation de la r fö rslagsställarnas uppfattn ing att en effektiv 
inform ation om  nord isk t sam arbete  ä r  en viktig m otvikt m ot den m assiva 
inform ation som  nord iska m edborgare konfron teras m ed från  annat håll. 
D elegationen ser det som  e tt p roblem  i de tta  sam m anhang att den gem en
sam m a planering  av  N ord iska  rådets och N ord iska  m in isterrådets inform a
tionsverksam het som  avsågs i inform ationskom m itténs s. k. testam en te  i 
prak tiken  inte har kom m it till stånd i den form  som  avsågs. N ågon egentlig 
gem ensam  nordisk  inform ationsplan  fö r verksam heten  har m an t. ex. inte
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kunnat enas om. D elegationen ä r av den principiella åsik ten , a tt delegatio 
nerna själva bör bestäm m a över det nationella in fo rm ationsarbetet och 
avgöra hur de nationella in fo rm ationsbehoven  tillgodoses. D etta  gäller 
även frågan om anställn ing av in form ationspersonal. D elegationen ser det 
självfallet som  en fördel om delegationerna har m öjlighet a tt anställa  p ro 
fessionell in form ationspersonal. D elegationen fram håller dock , att det v a r
ken bör vara  N ord iska  m in is terrådets eller råd ssessionens sak a tt fatta  
beslut därom .

R eykjavik den 2 ju n i 1987

(E j S ign.)

Nordisk Råd, Den norske delegasjon:

D elegasjonen k o n sta te rte  at forslaget ville bli d rø fte t i de nordiske parti
g rupper um iddelbart fø r det skal behandles i h. h. v. Jurid isk  utvalg og 

K ulturutvalget.
D elegasjonen beslu tte t derfo r å ta  det frem lagte m ateriale til e tte rretn ing  

og avsto  fra å u tform e en u tta le lse  om  A 800/k ved denne anledning.

Åbo, 9. novem ber 1987

F or delegasjonen 

Gudvin L åder Ve

Nordiska rådet, svenska delegationen:

Den problem ställn ing som  m edlem sförslag  A 800/k ta r  upp har tidigare 
ak tualisera ts av såväl M in iste rrådssek re ta ria te t som  P resid iesek re taria te t 
och b erö rts  av F ören ingarna  N orden , som upprepade gånger anm ält in tres
se a tt få spela en m er aktiv  roll främ st när det gäller a tt föra ut inform a- 
tionsbudskapet.

R edan i inform ationskom m itténs s. k. tes tam en te  konsta terades att enig
het råd er både om  inform ationens ’’innehå ll” (resu lta tredovisn ing  sam t 
” s to ra”  respek tive ” ak tu e lla”  frågor) och om  "m å lgrupper” (m assm edia, 
skolan och politiska partier). N ä r d e t gäller ”m ed len ” har d essa  d isku te
rats i o lika sam m anhang m en endast generella  synpunk ter, ej d irek ta  
rik tlin jer, föreligger. D en ”sa m ordn ing”!d istr ibu tion” som  m edlem sför
slaget i fö rsta  hand ta r  upp  kan vad sam ordningen angår sägas ha funnit 
fo rm er, dels genom  det sam råd som  fö ru tsä tte s  föregå den för m in isterrå
det och N ord iska  rådet gem ensam m a inform ationsp lanen , dels genom  det
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inform ella sam arbete  som  sker m ellan N ord iska  rådets och N ord iska  m i
n is te rråde ts  inform ationssakkunniga, vilka tillsam m ans m ed ” nationella” 
rep resen tan te r vid fy r a - fe m  m öten årligen d ry fta r frågor av gem ensam t 
in tresse . H äru tö v er kan näm nas, a tt den svenska delegationens inform a
tionssek re terare  har en fo rtlöpande kontak t m ed Föreningen N orden  och 
ingår i dess inform ationsnäm nd sedan ett å r tillbaka.

D et finns sålunda redan fasta  fo rm er för gem ensam  p lanering  och ett 
sam ordna t genom förande  av in form ationsåtgärder. P roblem et är att de tta  
ändock  inte fungerar på e tt tillfredsställande sätt. ” D en gem ensam m a 
info rm ationsp lanen”  är exem pelvis inte en gem ensam  plan i den mening 
m an vanligen lägger in i o rden  utan  u tgör en förteckning över de enstaka  
å tgärder som  N ord iska  m in isterrådet eller N ord iska  rådet p lanerar var för 
sig och där den  andra  parten  ä r beredd  a tt gå in som  m ed-finansiär. H är 
skulle k rävas ett förtro lig t, fo rtlöpande , inform ellt u tby te  av underhandsin- 
form ation från  de tv å  gem ensam m a sek re taria ten  till de övriga inform a- 
tionsorganen . Om  beredningen  på tjänstem annap lanet fungerar som  avsett 
ä r och i de nyssnäm nda a rbe tsfo rm erna  så skulle in form ationsfrågorna inte 
behöva vara  ständigt å terkom m ande p rob lem -punkter på delegationernas 
och presid iets föredragningslisto r. D en svenska delegationen finner det 
även rimligt att beträffande konkre ta  in fo rm ationsåtgärder rådgöra m ed 
re ferensgrupper som  p resen te ra r avnäm arna.

V ad centra lpunkten  i m ed lem sförslaget angår, vore det naturligtvis i 
högsta grad angeläget a tt varje nationell delegation finge en väsentlig 
förstärkning, helst en handläggare enbart fö r in form ationsfrågor (något 
som  tidigare föreslagits i e tt flertal sam m anhang bl. a. av den s. k. fem m an- 
na/B enkow kom m ittén). Enligt den svenska delegationens m ening är det de 
nationella de legationerna som  bäst bedöm er och avgör hur olika nationella 
in form ationsbehov tillgodoses (u tb ildningsväsende, o rganisationsliv , p e r
sonkon tak ter e tc .). B eslu t om  och finansiering av sådana åtgärder m åste 
em ellertid  vara  varje lands ensak . Till en central subventionering  från 
N ord iska m in isterrådet eller N ord iska  rådet stä ller vi oss avvisande. En 
etablering  av nationella in fo rm ationskon to r skulle innebära en dubblering 
som vore inte bara  onödigt kostnadsk rävande utan  också  orimlig av bl. a. 
nationella hänsyn (delegationernas infly tande, kom petensfrågan etc.).

Svenska delegationen finner det angeläget a tt rådets befintliga inform a
tionsresu rser u tny ttjas effektiv t och i sam klang med de sto ra  inform ations
behov som  föreligger sam t att sam arbete t m ed de naturliga nord iska med- 
in tressen te rna  fö rbä ttras. D elegationen finner det naturligt a tt N ord iska 
rådets presid ium  upp tar en dialog m ed Föreningen N orden  om  hur infor- 
m ationssam arbete t kan fö rb ä ttras , alltifrån vardaglig in form ationsservice 
till stö rre  gem ensam m a inform ationssatsn ingar. L ikaledes borde det vara 
naturligt a tt F ö ren ingarna N ordens cen tra la  kanslier inbjöds till de p lane
rings- och sam ordningsm öten som  övriga nord iska in fo rm ationssakkunni
ga håller. I synnerhet borde de tta  gälla de m öten som  varje höst ägnas åt
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det kom m ande å re ts  in form ationsp laner. F ö r Island och de sjä lvstyrande 
om rådena kunde N ordens H us ges ökade re su rse r fö r in form ationsända- 

mål.

Stockholm  den 2 ju n i 1987

Karin Söder

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988678
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Medlemsförslag

om det nordiska samarbetet på vuxenutbildnings 
området
(V äckt av Lena Öhrsvik sam t D orte Bennedsen, Eiditr Guönason, Saara- 
M aria Paakinen, Pekka Tuominen och Kåren Øvre guard)

BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget

Styringsgruppen for nordisk sam arbejde vedr. folkeoplysning og voksen

undervisning:

G ruppen vil blot op lyse, at den i sit bidrag til nordisk ku lturhandlings
plan (jfr. N ord isk  råds rek. n r 2/1986) har frem sat forslag til sty rkelse  af 
sam arbejdet m ed hovedvæ gt på erfaringsudveksling  om  forsøgs- og udvik
lingsarbejde. S tyringsgruppen har ønsket at frem m e sam arbejdet under 
rubrikken livslang læring m ed hovedvæ gt på nogle undertem aer. E ndv ide
re v idereføres arbejdet m ed indsam ling a f  inform ation om forskning, fo r
søgs- og udv ik lingspro jek ter på om rådet i de nord iske lande i det øjem ed at 
styrke udveksling a f erfaringer m ellem  landene.

K øbenhavn , den 12 ok tober 1987

På vegne a f styringsgruppen 

Guðný H elgadóttir

Nordens folkliga akadem i:

Idet vi tils lu tte r os den argum entation  og henstilling, som  frem føres i 
m edlem sforslaget og generelt har udtalt os om  em net i " Id e - og handlings
plan fo r N ordens folkliga akadem i 1987", skal vi her begræ nse os til nogle 
tanker vedrørende det alm ene perspek tiv  i "liv slang  læ ring".

V ore erfaringer fra akadem iets arbejde siger os, at miljø og sociale 
om stæ ndigheder er helt afgørende fak to rer i m enneskets indlæ ringssitua-
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tioner. D et gæ lder i særlig grad fo r de uddannelsesfrem m ede, fo r hvem  det 
traditionelle uddannelsessystem  ofte er iden tite ts-truende.

Vi stiller os det spørgsm ål, om  vi ikke i kam pen fo r lige stilling og lige 
væ rdighed -  ” att m inska u tb ildningsklyftorna m ellan vuxne m edborgere”
-  må være både m ere nuancerede og m ere præ cise, når vi ta le r om det 
alm ene uddannelsesn ivau .

Hvis vi gør kundksab til noget entydig -  det som  bringer nogen mod 
succes -  skaber vi ofte nederlagssitua tioner hos andre. E r det sikkert, at 
de æ ldre skal indhente sam m e kundskaber, som de yngre allerede har? E r 
det sikkert at indvandrerkv inderne har sam m e kundskabsbehov  som  aka- 
dem iker-dø trene? K undskabsoptagelse  e r  sjæ ldent vellykket, hvis der ikke 
e r  overensstem m else mellem identitet og læring. D erfor bø r ” hverdags- 
livs-læ ringen”  have sam m e kom petance som uddannelsen  til arbejdsm ar
kedet.

Ved at m arkere dette  forhold er vi næppe i m odsæ tning til m edlem sfor
slaget, m en vi m ener, det e r  vigtigt at fastholde synspunk te t, idet de 
begræ nsede økonom iske reso u cer let p resser en ” livslang-læ rings-reform ”  
over i en m erit-tilpasset lovgivning, som ikke tilgodeser det enkelte m enne
skes behov for at vokse i forhold til det, m an iden tificerer sig med.

Hvis voksenunderv isn ingens m ålsæ tning alene b liver at flytte m enne
sker fra den ene position til den anden , ender det let m ed, at kundskaben 
om m enneskers liv og bestræ belsen  på at give hverdagslivet m yndighed 
forbeholdes de sociale m yndigheder.

K ungälv, den 20 august 1987

Frederik Christensen  
Rektor

Nordiska akadem ikerrådet (NAR):

/.  Generelt

V oksenopplæ ringen utg jør en del av det u tdanningspolitiske om råde 
som gjennom  mange å r har fått en betydelig  verbal og o rato risk  anerk jen 
nelse, men som  i alm innelighet har væ rt g jenstand for en svæ rt beskjeden 
realpolitisk oppm erksom het og ressurstildeling.

N A R vil derfo r hilse velkom m en e thvert initiativ som kan bidra til å 
styrke en reell opp-prioritering  av voksne m enneskers u tdanningsbehov.

2. B egrepsinnholdet

N A R  vil innledningsvis peke på at begrepet voksenopplæ ring har et 
svæ rt uensarte t og lite in strum entelt anvendbart innhold.
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F or konkret po litiske, budsjettm essige og adm inistrative form ål må be
grepet b ry tes opp  i en rekke begreper, som igjen må gis sine sæ regne 
pedagogiske, adm inistrative eller andre avgrensninger.

U tan å  gå inn i fo rsøk  på  en fullstendig begrepsavklaring  ønsker N A R  å 
trekke fram  begrepene e tteru tdann ing  og v idereutdanning som  vesentlige 
p rem isser fo r p rak tisk  utform ing av innhold og v irkem idler i en  politikk for 
voksenopplæ ring/livslang læring.

E tteru tdanning  kan defineres som:

” faglig ajourføring som  se tte r y rkesu tøver istand til å  fylle sin stilling i 
sam svar m ed de krav som  utviklingen i faget stille r” .

E tteru tdann ing  kan også om fatte m er elem en tæ r opplæ ring i nødvendige 
hjelpefag eller tilgrensende fag.

V idereutdanning  er:
” tilleggsutdanning som  kan gi eller gir økt form ell kom petanse som 

grunnlag for avansem en t eller lønnsopp rykk” .
Å trekke skillelinjene k lart og entydig  er ikke alltid lett, b lan t annet fordi 

e tteru tdann ing  kan ha om fang som  næ rm er seg v idereutdanning og fordi 
v id e reu tdann ingsenhe te rogså  kan beny ttes  i etteru tdanningssam m enheng . 
L ikeledes kan flere e tte ru tdann ingsenhe te r i sum  utgjøre videreutdanning. 
Begge deler må sees i sam m enheng med utviklingen av yrkes rollene og 
den enkeltes behov ut fra karriere  og jobb innho ld . Slik sett faller begge 
innenfor arbeidsg ivers in teresseom råde og ansvarsfelt.

N år det likevel kan væ re nyttig  å oppre ttho lde  et skille, e r det blant 
annet fordi an svare t fo r finansieringen faller noe ulikt ut. D et bø r væ re 
arbeidsg ivers an sv a r å  sørge for, p rak tisk  og finansielt, at de ansatte  gis 
m ulighet for tilstrekkelig  etteru tdann ing  slik at de kan holde seg faglig 
oppda te rt og oppfylle de krav stillingen se tter. E tteru tdann ing  er prim æ rt 
et gode for arbeidsg iveren .

A nsvar fo r videreu tdanning  faller i prinsippet på  den enkelte arbe id sta 
ker. D ette er selvsagt ikke til h inder for at partene gjennom  av ta ler o. 1. kan 
fas tse tte  noe annet. A rbeidsg ivers klare an svar e r  b lan t annet å legge 
forholdene til re tte . M en videreu tdanning  bør prim æ rt sees som  et gode for 
arbeidstakeren .

Det kan trekkes et skille m ellom  to  fo rm er for etteru tdanning :
a) D en kontinuerlige faglige ajourføring som  den enkelte d river i tilkny t

ning til sitt daglige arbeid , b lan t annet ved studium  av fag litte ra tu r og 
diskusjon m ed fagfeller.

b) E n m er system atisk  faglig a jourføring av stø rre  om fang og dybde, 
sam t m er elem en tæ r opplæ ring i nødvendige hjelpefag eller tilgrensende 
fag.

Begge disse form ene fo r e tte ru tdann ing  m å opprio rite res kraftig. Det er 
viktig at a rbeidsg iver u tfo rm er en personalpolitikk  som  frem m er en konti
nuerlig utvikling og læ ringsprosess hos m edarbeiderne. I denne sam m en-

+ 1 - A  801/k Supplement
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heng er det særlig viktig å u tv ik le o rganisasjons- og arbeidsm ønstre  som 
skaper gode læ ringsm uligheter.

3. Behov

M edlem sforslaget peker på  behovet fo r a skape re ttferd ighet mellom 
generasjoner som  en vesentlig  del av en politisk begrunnelse for behovet 
fo r voksenopplæ ring. N A R  avv iser ikke, d e tte , og s tø tte r ressu rsanvende l
se og tiltak  som  iverksettes fo r de tte  form ål. M en det e r  viktig — ikke bare 
fo r N A R  som  organisasjon for det store  flertall av langtidsu tdannede i 
N orden  -  m en også for sam funnets utvikling og næ ringslivets konku rran 
sedyktighet, at voksenopplæ ring  som  politisk begrep i en kam p om  ressu r
ser er m er enn u ttrykk  for teo re tisk  re ttferd ighetstenkning  m ellom  genera
sjoner. E n offensiv voksenopplæ ringspolitikk  fo r fram tidens behov må 
også ta  u tgangspunkt i at kunnskap  og ferd igheter rep resen te re r sam funns- 
kap ital, som  i likhet m ed de fleste  kap ita lform er e r  gjenstand for kapitalslit, 
foreldelse og behov for fornyelse.

Og behovet fo r oppdatering , fornyelse  og viderutvikling av kunnskaper 
er idag uom tvistelig  sto rt. En del av bakgrunnen  fo r de tte  e r  økningen i 
u tdanning i seg selv. I og m ed a t fler og fler arbeidstakere  har få tt en 
om fattende grunnutdanning  o ppstå r det behov fo r å vedlikeholde og vide
reutvikle denne. Å væ re yrkesak tiv  m edfører at en læ rer og u tdanner seg 
videre i jo b b en , sam tidig vokser behovet for en system atisk  ajourføring og 
oppdatering  av grunnutdanningen .

D en økende hastigheten  i sam funnsutviklingen m edfører en stadig ra sk e 
re fram vekst av nye jo b b er , m ens gam le jo b b e r  fo rsv inner eller de gis nytt 
innhold. D ette  fø re r for det fø rste  til p rob lem er for u tdanningssystem et i å 
fylle de endrede behov og krav arbeidslivet stiller. A rbeidstakere  med 
g runnutdanning fra noen å r tilbake opp lever på  sin side ofte a t u tdanningen 
er blitt eller e r  i ferd m ed å bli fo reldet eller u tilstrekkelig  ved overgang til 
ny stilling. F o r de som sitte r i sine stillinger fø re r nye arbeidsoppgaver og 
ny teknologi m. m. til at u tdanningen foreldes. I begge tilfelle er det behov 
for oppdatering  og fornyelse  av kunnskap.

D ette  dokum enteres b lan t annet i en undersøkelse  N orges alm enviten- 
skapelige forskn ingsråd  (N A V F) har fo re ta tt av un iversite tskand idater 
m ed eksam en fra et tiå r tilbake. P rak tisk  ta lt 9 av 10 oppgir at de har god 
bruk for e tte r- og v idereutdanning.

U tviklingen innen de enkelte  fag frem m er også behovet for oppdatering  
og v idereutdanning. Fornyelsen  av tradisjonelle fag og disipliner, u tv ik
lingen av nye m etoder m. v. fø re r til at u tdanning foreldes langt raskere  enn 
tidligere.

4. Voksenopplæring fo r  alle

N A R  stø tte r tanken  om at voksenopplæ ringen i stø rre  grad bør engasjere 
seg for å b idra til å b ry te  en k jønnsbundet tradisjonell tilnæ rm ing til ulike
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typer kurs og u tdanning, både i yrkesm essig  sam m enheng og i m er fritids
preget v irksom het. Begge deler vil på lang sikt kunne b idra til en friere 
valgsituasjon fo r begge kjønn når det g jelder både yrkesvalg  og fritidsin te
resser.

V åre sam funn preges i stadig stø rre  grad av at vi e r flerkulturelle og 
flerspråklige. Innvandrerne  e r en viktig og tildels u u tny tte t ressu rs for våre 
land. D et d re ie r seg ikke bare om , slik forslaget fram hever, å hjelpe folk 
med liten eller ingen skolebakgrunn . D ette  e r  viktig nok, m en de fleste 
innvandrere  har  en u tdanning som  vi ikke vet hvordan  vi skal forholde oss 
til. A lage u tdanningstilbud og kurs som  er d ifferensierte , og som  både kan 
ta  vare på og bruke det invandrerne kan og rep resen te re r, og sam tidig 
fungere tilpassende til nord isk  sam funns- og arbeidsliv  er i den  henseende 
nødvendig. D et e r  også viktig at den kunnskap  ikke m inst innvandrerkv in 
nene har kan kom m e til u ttrykk  i ulike typer kurs , de r de kan være 
kursledere for sine nord iske m edborgere, en ten  det e r i fritidspregede kurs 
i sitt h jem lands m at- eller form ingstrad isjoner, eller e tte rhvert som sp råk 
læ rere, to lker e ller på andre m åter.

N A R s tø tte r de fo reslå tte  tiltak for å trekke nye grupper til voksenopp
læ ringen, også g rupper som  har negative opp levelser kny tte t til sin egen 
skoletid og derm ed dårlig selvtillit i forhold  til egen utdanning. Vi tro r 
im idlertid at hverken  lovfestede stø tteo rdn inger e ller m er psykologisk 
pregede m otivasjonstiltak  vil lykkes, dersom  de som søker slik utdanning 
ikke blir m øtt m ed pedagogisk kvalifisert personale  som  kan sørge for at 
ikke de negative opplevelsene vil kom m e til å gjenta seg. Det er av stor 
betydning at de som  skal drive m ed voksenopplæ ring er/blir kvalifiserte for 
oppgavene g jennom  pedagogisk utdanning.

Vi vil påpeke at vi tro r a t læ reru tdanningsinstitusjonene og un iversite te
ne i N orden  bø r kunne spille en viktig rolle i en u tv idelse av voksenopplæ 
ringsv irksom heten . D en pedagogiske og faglige ekspertisen  som  er sam let 
d er og som  har erfaring  i å  underv ise  voksne vil kunne fungere som 
ressu rsp erso n er i de tte  arbeidet dersom  de biir trukke t aktiv t inn i det.

V oksenopplæ ringen har potensiale  til å  spille en langt viktigere rolle i 
sam funnets utvikling enn tidligere, både når det g jelder arbeidsliv , fritid og 
sam funnsliv  fo r øvrig. D ette  avhenger av en in tensivert satsning på ” livs
lang læ ring” , både hva m otivering og økonom isk  innsats angår. D et vik
tigste e r  im idlertid  at m an sørger for, g jennom  godt tilrettelagte pedagogi
ske tilbud, at deltagerne og sam funnet forøvrig oppfa tter de tte  som m e
ningsfylt og u tv ik lende. H vis ikke, vil v irksom heten  lett kunne degradere 
til m er eller m indre tilfeldig ku rsv irksom het som  i beste fall kan ha en 
sosial funksjon.

M ot bakgrunden  av de tta  tilis ty rker N ord iska  akadem ikerrådet m ed
lem sförslaget om  ett fö rstä rk t sam arbete  m ellan de nord iska länderna på 
vuxenu tb ildn ingsom rådet, och be to n a r härvid  vikten av en sådan fortb ild 
ning (efteru tdanning) och v idareu tb ildn ing  som  kan befräm ja a rbe tsk raf
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tens rörlighet. E tt v isst e rfa renhe tsu tby te  fö rekom m er redan. Sam ordning 
av forskning, försöks- og u tvecklingsarbete  är naturligtvis också  värdefull i 
den m ån F O U -insatserna  ä r re levan ta  fö r de olika ländernas behov och 
problem .

H elsingfors 12. august 1987

N ordisk  akadem ikerråd

M ona H em m er 
Generalsekreterare

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra chefer

(NAU):

N AU  stöder tanken , a tt N ord iska  råde t rekom m enderar N ord iska m inis
terrådet a tt fö rstärka sam arbetet beträffande vuxenutbildning genom  erfa 
renhetsu tby te  och sam ordning av forskning sam t försök och u tredn ingsar
bete inom detta  om råde.

M edlem sförslaget innehåller flera goda förslag vilka ä r  värda a tt under
stödas. Synpunken k räver dock att y tterligare vidareutvecklas.

V uxenutbildningens behov kan i huvudsak härledas från arbetslive ts 
behov. B ehoven v arierar beroende på olika arbetsuppgifter och personer 
och vad innehållet och tidpunkten  beträffar och är förknippade med en 
förändring. V ar och en har tidvis behov av fortbildning.

E m edan personalen  ofta har den b ästa  uppfattningen om det egna beho
vet för fortbildning bör personalens m öjligheter att påverka p laneringen av 
den egna fortb ildningen fö rbä ttras.

E ftersom  näringslivet har ny ttan  av den vidareutbildning, som  fö rbä ttra r 
y rkesfärd igheterna, bö r arbetsg ivarens ansvar fö r finansieringen av vuxen
utbildningen betonas. T ryggandet av finansieringen i alla om ständigheter 
fö ru tsä tte r även att finansieringssystem en b ö r u tveck las.

V uxenutbildningen bör m o tsvara  arbetslive ts fö rnyade krav och bör 
u tvecklas så  att det m o tsvarar in form ationssam hällets krav. M ålsättningen 
bör vara e tt system , d ä r arbete  och utbildning sam m anfogas i en gynnsam  
växelverkan.

V uxenutbildningen bör m otsvara undersök ta  krav , så  a tt stö rsta  möjliga 
ny tta  erhålles. U tgående från  vuxenutbildningen och forskningen om  dess
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olika behov borde N ord iska  råde t v id taga åtgärder fö r a tt färd igställa  ett 
sam nordiskt fo rskningsprogram  fö r vuxenutbildningen.

H elsingfors den 21 augusti 1987

N ord iska  un ionen  fö r a rbe ts ledare , tekn iska  funk tionäre r och 
andra chefer.

Jorm a  R ein i 
Ordförande

Förbundet Nordisk vuxenupplysning (FNV):

Förbundet N ord isk  vuxenupplysning (FN V ) är en folkbildningsorgani- 
sation m ed hela N orden  som  arbetsfä lt. FN V  har m edlem sorganisationer i 
sam tliga fem nord iska länder. F ö rbundets mål är a tt verka för nordiskt 
sam arbete  inom  folkbildningsom rådet i sin helhet, m en m ed särskild b e to 
ning på d e t ku ltu rella  om rådet.

FN V  instäm m er i de synpunk te r som  inledningsvis fram förs i m edlem s
förslaget, a tt det finns m ycket a tt v inna på ett fö rstärk t sam arbete  på 
vuxenutbildningsom rådet.

FN V  har sedan 1970 bedriv it sådant sam arbete . D etta  sam arbete  har 
varit till s to r ny tta  fö r FN  Vs m ed lem sorganisationer eftersom  erfa ren h e ts
u tby te t stim ulerat den egna verksam heten . 1 flera fall h ar man kunnat 
u tny ttja  stud iem aterial från  e tt annat nord isk t land vilket haft gynnsam m a 
ekonom iska konsekvenser. M en fram för allt h a r d e tta  sam arbete  varit till 
ny tta  fö r u tveck lingen  av  det no rd iska sam arbete t. F ler personer har 
genom  de gem ensam m a ak tiv ite te rna  blivit inform erade om de nordiska 
frågorna. F le r p e rsoner har blivit engagerade att delta  i det nordiska 
sam arbetet.

FN V  instäm m er också  i behovet av en vuxenutbildningens förnyelse. 
F ö r oss ä r  det då naturligt att främ st tänka  på sådan förnyelse som  har att 
göra  m ed det no rd iska  sam arbete t. Som  exem pel kan näm nas utvecklingen 
på det näringspolitiska om rådet som  på m ånga sä tt kom m er att påverka  det 
no rd iska sam hället. D et är viktigt a tt så  m ånga som  möjligt kan delta  i 
stud ier och d iskussioner om  denna u tveckling  fö r a tt i vanlig dem okratisk  
ordning kunna påverka  den.

Folkbildningen har i hela  N orden  varit en del av den dem okratiska 
utvecklingen. I alla våra  no rd iska länder finns det m ånga exem pel på vad 
folkbildningen be tydde som  skola för dem  som  fått uppdrag  inom  olika 
dem okratiska o rgan isationer. Enligt FN  Vs uppfattn ing kom m er det i fram 
tiden alltjäm t vara  en väsentlig  uppgift fö r folkbildningen att både stim ule
ra  och engagera m edborgare a tt de lta  i u tvecklingen av sam hället. Den 
uppgiften kom m er a tt öka särskilt n är vi rö r oss på nord isk t plan.
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FN V  instäm m er i forslaget om förstärkn ing  av sam arbete t beträffande 
vuxenutbildning genom  e rfa renhe tsu tby te  och sam ordning av forskning 
sam t försöks- och u tveck lingsarbete  inom  de tta  om råde.

Vi har under årens lopp kunnat no tera  det sto ra  behov som  finns av 
sam ordnade insa tser. På det pedagogiska om rådet är frågeställn ingarna 
m ycket likartade vilket ä r  en god grund fö r sam verkan . U nder 1987 kom 
m er F N V  på uppdrag av sina m edlem sorganisationer a tt dokum entera  
nationella å tgärder inom  bl a  följande om råden: K vinnors betydelse för 
folkbildning och folkbildningens betydelse  för kv innor, D em okratins u t
veckling i stö rre  tä to rte r , N ordm iljö , N orden  finns (näringslivsutveckling- 
en i N orden), Jobbskaping . E tt tred je  om råde som  väl läm par sig för 
sam ordnade in sa tse r gäller de nord iska  sp råken . I år anordnar FN V  kurser 
i d anska  och finska språken . U nder 1988 tillkom m er också  isländska 
sp råket. A lla d essa  p ro jek t ä r  också  a tt b e trak ta  som  pedagogiskt u tveck 
lingsarbete. Ä ven om  likheterna  ä r s to ra  när det gäller kulturell, h istorisk  
och språklig  bakgrund i N orden , så  tillkom m er ändå om ständ igheter vid 
nord isk t rek ry te rade  arrangem ang som  skapar speciella pedagogiska krav.

Enligt vår uppfattn ing finns det m ycken erfarenhet sam lad inom de 

nord iska sam verkansorgan isa tionerna  på folkbildningens om råde. D essa 
o rgan isa tioner kom m er också  i fram tiden att vara  m ycket läm pliga för a tt 
an svara  för en s to r del av de sam ordningsuppgifter som  an tyds i m edlem s
förslaget. De inom  FN V  sam verkande organ isa tionerna  uppbär fö r sin 
verksam het i respek tive  land nationella b idrag , vilka prim ärt skall använ
das fö r verksam heten  i det egna landet. F ö r den nord iska verksam heten  

krävs andra medel.
D en fö rstärkn ing  som  m edlem sförslaget ta la r om , bör enligt F N V s m e

ning ställas till d essa  sam verkansorgan isa tioners förfogande. D ärigenom  
ges m öjligheter fö r d essa  o rgan isa tioner a tt på e tt effektivare sä tt kunna ge 
spridning å t den  e rfarenhet som  redan  finns. En sådan åtgärd  skulle också 
göra d essa  sam verkansorgan isa tioner m er beredda att m öta de behov som 
det fram tida nord iska sam arbete t skapar.

Lidingö den 23 ju li 1987

R agnar M annil 
Ordförande

Olle E delholm  
Verkställande

Nordisk konservativ studienäm nd (NKS):

M otionärerna  u tgår från bedöm ningen, a tt vuxenutbildningen ” kom m er 
a tt få en allt m er cen tral roll i de no rd iska ländernas u tb ildn ingssystem ” 
och att m ycket finns ” a tt v inna på  e tt fö rs tä rk t nord isk t sam arbete  på 
vuxenutbildningens o m råd e" .
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N ord isk  konservativ  stud ienäm nd instäm m er med m otionärerna  i denna 

bakgrundsteckning . I själva verket är vuxenutb ildn ingens betydelse  redan 
i dag fullt erkänd  i de no rd iska  länderna. E ndast u tb ildningsform erna och 
om fattn ingen av  det ekonom iska  sam hällsstödet d isku te ras , varieras — 
och ifrågasätts.

B eträffande önskvärdhe ten  av ” e tt fö rstä rk t no rd isk t sam arb e te”  är 
d e tta  ju s t N K S ’ syfte och s trävan , då det gäller en av vuxenutbildningens 
form er. H uruv ida  m otionärerna  ä r  närm are b ekan ta  m ed folkbildningen 
och stud iefö rbundens vuxenu tb ildn ingsarbete  fram går inte av m edlem sför
slaget, som  genom gående är hållet i m ycket a llm änna ordalag  och i övrigt 
närm ast tycks avse  arbetslivsu tb ildn ingen .

N edan  läm nas sy npunk ter på  förslagets tre  de lavsn itt och på slu tk läm 
m ens två punkter.

Vuxenutbildningen hittills

D en h isto riska  rapsodin  är a lltför kortfa ttad . D essutom  ä r hela avsn itte t 
ensidigt och godtyckligt värdeladdat, när det som  enda  exem pel på vuxen
utbildningens h ittillsvarande in sa tse r kraftigt apo stro fe ra r dess betydelse 
för kv innans "m ö jlighe te r till a tt övergå från arbete  i hem m et till fö rvärv s
a rb e te ” .

Fram tiden -  vuxenutbildningen få r  nya funktioner

M otionärerna p ek ar här först på vuxenutbildningens betydelse  för in
vandrarna . D et ä r  e tt b ra  exem pel, där inte m inst stud iefö rbundens insa t
ser varit avgörande, fö r svensk  del a lltsedan m itten  på 60-talet, då a rb e ts
kraftsinvandringen  sköt fart.

B ehovet av en ” återkom m ande u tb ildn ing" och " e n  livslång in lärn ing” 
på grund av fram för allt den  snabba tekn iska  u tvecklingen är väl dokum en
te ra t och s ty rk e r det in ledande resonem anget om  vuxenutbildningens cen 
tra la  roll. E n täm ligen naturlig  följd b lir också , a tt ” distink tionen  mellan 
a rbete , fritid och underv isn ing  blir . . .  o k la r" . Tillägget ” i viss m ening” 
gör även  själva k o n sta te ran d e t oklart.

M otionärerna gör sig då  och då skyldiga till generaliseringar, som  fö r
dunklar fram ställn ingen. I fjärde stycket s. 2 hävdas t. ex. " a t t  den trad itio 
nella form en för vuxenutb ildn ingen  ä r o tillräcklig” . V ilken form  av vuxen
utbildning avses?  Å tm instone fo lkhögskolekurser, ko rrespondensun 
dervisning och stud iec irk lar får anses vara  välu tveck lade trad itionella  fo r
m er av vuxenunderv isn ing , till v ilka y tterligare  några har fogats m ed åren . 
Ä r det kanske den gam la ungdom sskolans katederunderv isn ing  som  före
svävar förslagsstä llarna , när de besk river ” den trad itionella  fo rm en”  som 
otillräcklig?

Sant är dock , a tt alla inte nås av budskapet -  e ller ä r beredda att följa 
det, exem plifierade refo rm er till tro ts. M en grunden för vuxenutbildningen 
har hittills varit — och m åste  fo rtsä tta  a tt vara  -  individens frihet och 
frivillighet. Inbegripet friheten  att avstå  från utbildning.
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N K S instäm m er gärna i de tta  styckes fö rsta  påstående. ” D et finns 
således i hela N orden  e tt s to rt behov av in sa tse r fö r vuxenutb ildn ing” . A tt 
deltagarna i den fria och frivilliga bildnings- och u tb ildningsverksam heten  
upp lever denna som  ” ett sätt a tt nå en m er meningsfull fritid”  är också 

visst och sant.
Ä ven m otionärernas definition av  vuxenutbildningens mål är alltför 

knapphändig  och snäv , se tt u r de fria b ildningsorganisationernas synvin
kel. H ela bildnings- och ku ltu rsek to rn  tappas bort. V uxenutbildningen 
m åste  känna ansvar fö r hela  m änniskan , fö r m änniskan som  individ och 
som  sam hällsm edlem . D istink tionen  m ellan ” arbete , fritid och underv is
n ing" ansåg m otionärerna vara  ok lar, en d istink tion  mellan individens 
olika ro ller ä r  ännu om öjligare att göra: m änniskan ä r i varje situation  sin 
egen utgångspunkt och m åste  genom  vuxenutbildningen få  hjälp till 
självutveckling  -  såväl m ed att inhäm ta nya fak takunskaper som  att 
uppleva, känna och förstå . V uxenutbildningens mål ä r  varken att ko n stru 
era  robo ta r e ller a tt m inska den tekn iska  fu lländningsgraden m ellan olika 
robo tar. M ålet ä r m änniskan , hela m änniskan. Det beskrivande tredje 
stycket s. 3 u tta la r am bitionen  " a t t  öka m edborgarnas m öjligheter a tt 
fö rstå  och delta  i det sociala, kultu rella  och politiska live t” . D et låter 
bä ttre  som  beskrivning av en vid och individinriktad vuxenutbildning.

A tt " in sa tse r  på u tb ildn ingsom rådet, inkl vuxenu tb ildn ingen" inte skall 
” ses iso lerat från andra  sam hällsin sa tser”  to rde vara generande självklart 
liksom  a tt ” en höjd allm än utb ildningsnivå få r positiva effek ter även inom 
om råden som  traditionellt (!) b e trak tas  som  hörande till a rbetsm arknads- 
eller socialpo litik” .

M itt på  s. 3 å terkom m er m otionärerna  till de trad itionella  utbildningsfor- 
m ernas o tillräcklighet. D et finns då  anledning a tt ånyo påpeka, a tt den 
” trad itionella” utbildningsform en studiecirkel i sig ä r  täm ligen väl ” peda
gogiskt och ek onom isk t"  anpassad  ” till dem  som  av olika skäl ä r  ko rttid s
utbildade och/eller svagt m otiverade för a tt delta  i vuxenunderv isn ing" . 
Ä ven andra  "u tb ild n in g sfo rm er"  to rde  f. ö. ha anpassa ts fö r skiftande 
behov. V ilka y tterligare  kom pletteringar av u tb ildningsform erna har fö re
svävat m otionärerna?

Den uppsökande verksam heten  har enligt m otionärerna s to r betydelse. 
V ärdet av sådan  uppsökande verksam het skall inte förringas, m en N K S 
vill påstå , a tt e rfa renhe te rna  är b landade. I Sverige har sta ten  under en 
följd av år anslagit m iljontals k ronor till uppsökande verksam het på a rb e ts
p la tse r och i bostadsom råden . E ffek ten  s tå r, enligt N K S ’ uppfattn ing, 
knappast i rimlig relation  till in sa tsen . D essu tom  återkom m er N K S till vad 
som  anfö rts ovan om  individens frihet, innefattande rä tten  att även säga 
nej till stud ier och utbildning.

I m edlem sforslagets sista  stycken  uppehåller sig m otionärerna i ännu 
högre grad än tidigare vid den ren t arbetsm arknadsm ässiga vuxenutb ild 

Vuxenutbildning fö r  alla



11ningen/personalutb ildningen och  de ekonom iska  föru tsä ttn ingarna  fö r den 
na. N K S  av s tå r från  a tt kom m entera  d essa  fö r fo lkbildningsorganisationer 
något perifera  frågor. N ä r det gäller finansieringsfrågorna m åste  dessa 
dock , enligt N K S ’ m ening, överläm nas till varje enskilt land fö r avgöran
de.

A vslu tn ingsvis ä r  N ord isk  konservativ  studienäm nd beredd  att tillstyrka 
punkt 2 i m o tionärernas hem ställan , avseende ett fö rstä rk t nord isk t sam ar
bete inom  vuxenu tb ildn ingsom rådet.

D ärem ot ä r  N K S  e j beredd  a tt tillstyrka punkt 1 avseende de principiella 
rik tlin jerna. Som  fram gått ovan  är N K S  kritisk  till o lika delar av m otionä
rernas fram ställning. D en allm änna fritidsunderv isn ingen  borde ha fram 
hävts sta rk are , eftersom  den u tgör basen  fö r en väl fungerande och flexibel 
form ell u tb ildn ingssek tor. D en b reda  fo lkbildningsverksam heten är inte 
bara  nödvändig  fö r en engagerad sam hällsdebatt, u tan  också  fö ru tsä ttn ing
en fö r den  tekno log iska och kultu rella  u tvecklingen i de ensk ilda nord iska 
länderna. M edlem sforslagets ” principiella rik tlin jer”  innebär, enligt N K S 
uppfattn ing, en a lltfö r snäv och  begränsad  syn på vuxenutbildningen och 
dess uppgifter.

U ppsala den 24 augusti 1987

N ord isk  konservativ  studienäm nd 
Enligt uppdrag

Åke N orén  
G eneralsekreterare

Nordens fackliga samorganisation (NFS) har i skrivelse den 23 jun i 1987 
förk lara t sig tillstyrka m edlem sförslaget.

ABF i Norden:

 kan i s to rt se tt instäm m a i den beskrivning av vuxenutbildningens
situation , som  görs i m edlem sförslaget.

Vi m enar em ellertid  a tt det inte ä r  tillräckligt med e tt instäm m ande i 
rik tlin jerna från  N ord iska  råd e t, u tan  a tt det också  krävs ekonom iska 
re su rse r i den gem ensam m a nord iska budgeten  som  kan ställas till förfo
gande fö r sam arbete  m ellan de olika organ isa tionerna  och ins titu tionerna, 
som  arb e ta r konkre t m ed vuxenutbildning.

E ftersom  vuxenutbildning anordnas av en m ängd olika fo lkbildningsor
ganisationer, fo lkhögskolor, statliga och kom m unala organ, in stitu tioner 
och företag  är det viktigt a tt v ar och en av d essa  fo rm er få r en m öjlighet att 
u tby ta  e rfa ren h e te r och u tveck la  sam arbe te t över g ränserna.

t 2 - A  801/k Supplem ent
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D ärem ot tro r vi inte a tt det ä r fruk tbart a tt, som  m an hittills g jort inom  
det no rd iska  vuxenu tb ildn ingssam arbete t, fö rsöka a tt sam la alla dessa 
olika anordnare  under e tt tak.

Vi vill här hänvisa  till vad vi skrev  redan i y ttrande t över N ord iska  
m in isterrådets förslag om ku ltu rsam arbe te t (B 37/k):

Då A B F  i N orden  är en vuxenutbildningsorganisation  skall vi här in
skränka oss till a tt kom m entera  vuxenutb ildn ingsavsn itte t.

D etta  ä r  idag uppsp littra t på  en rad olika uppgifter. O m rådet innefattar 
även  på  nationell n ivå en m ängd olika arbetsuppg ifter, som  ivara tas av 
olika o rgan isationer, in stitu tioner och m yndigheter. D är har m an värdesatt 
den  m ångfald av olika ak tiv ite te r, som  de frivilliga o rganisationerna bed ri
v e r fö r a tt nå olika grupper. D å finns det ingen anledning att på  nord isk t 
plan  fö rsöka inordna alla d essa  u nder e tt och sam m a tak.

I stället behövs en stödordning , som  kan ge de o rganisationer, som  vill 
b idra till a tt sprida kunskap  om de nord iska länderna och det nordiska 
sam arbete t, en m öjlighet a tt fö ra  u t d essa  frågor genom  regelbundna kurser 
på olika håll i N o rden , u tby te  av kursdeltagare , stud iebesök  och vänorts- 
k o n tak te r m ellan studiecirk lar.

M edan den allm änkulturella sek tionen  inom  det nord iska ku ltu rsam ar
b e te t å tm instone anslår en liten del av  sin budget till stöd åt organisationer, 
har u tb ildn ingssek tionen  hittills fö rb ruka t alla re su rse r i egen regi och till 
en enda institu tion  -  N ordens Folkliga A kadem i.

D et ä r nu hög tid  a tt även  utb ildn ingssek tionen  tillvara tar den  resu rs , 
som  finns i den rika flo ra  av fo lkbildningsorgan isationer med förankring i 
så  go tt som  alla befo lkn ingsgrupper i N orden .

E ndast om  organ isa tionerna  själva får u tfo rm a sina ak tiv ite ter, kan m an 
uppnå den förankring, som  både b id rar till a tt resu lta ten  av p ro jek ten  förs 
ut som  en naturlig  del av deras  verksam het på alla n ivåer, och a tt de själva 
ä r  beredda att sä tta  in de e fte rs trävade  egeninsatserna.

D et klagas ofta över a tt kunskapen  om  vad som  händer i g rann länderna  
är dålig, och inte m inst ö ver a tt inform ationen om  det no rd iska sam arbete t 
har svårt a tt nå u t. D et skall e rkännas a tt det ä r e tt om råde, där d e t ä r  svårt 
a tt rek ry te ra  deltagare  som  spon tan t önskar studera  dessa äm nen. N är det 
gäller e tt v idare in ternationellt sam arbete  -  m ed u-länderna -  har m an i de 
flesta  av länderna anse tt det så  viktigt a tt m an ger folkbildningsorganisatio- 
nerna speciella bidrag till u-landsinform ation . Vi an ser a tt något liknande 
bör p rövas när det gäller det no rd iska sam arbetet.

S tockholm  den 16 jun i 1987

A B F i N orden

Jussi P ikkusaari 
Ordförande

M alin O lsson  
Sekreterare
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D a n m a r k

Undervisningsministeriet:

U nderv isn ingsm inisterie t kan  tils lu tte  sig, at voksenunderv isn ingen  i de 
kom m ende å r bø r p rio rite res inden fo r de sam lede ram m er, d e t sam funds
økonom isk er m uligt a t a fsæ tte  til uddannelse . De i m edlem sforslaget 
anførte  begrundelser e r  b l.a . fulgt op a f de in itiativer, som  e r taget i 
fo rb indelse m ed lov om  efter- og v idereuddannelse  og fo lketingsbeslu t
ningen om  et 10 punk ts program  fo r udvikling a f voksenunderv isn ing  og 
folkeoplysning.

Sam tidig m ed, at U nderv isn ingsm inisterie t i det væ sentlige kan tilslutte 
sig de principielle retn ingslin ier a f  alm en k a rak te r om udviklingen a f vok
senunderv isn ingen , således som  angivet i m edlem sforslaget, jfr . også det 
foreliggende forslag  til no rd isk  kulturel handlingsplan , tilføjes det, a t der i 
D anm ark ikke er tru ffe t politisk  beslu tn ing om  generelt at yde kom pensa
tion fo r tab t a rbejd sfo rtjeneste  i fo rbindelse m ed deltagelse i voksenun
dervisning.

Inden fo r arbejd sm arkedsuddannelsesom rådet kan A rbejdsm in isterie t 
gå ind for at fo rstæ rke  sam arbejdet angående voksenuddannelse  gennem  
erfaringsudveksling og sam ordning a f forskning sam t forsøgs- og udvik
lingsarbejde inden fo r om rådet.

K øbenhavn  i ok to b er 1987

(E j Sign)

Dansk Arbejdsgiverforening:

Vi skal indledningsvis bem æ rke, at vi finder forslagets form uleringer 
om kring betydningen  a f en øget voksenuddannelse  både væ rdifulde og 
rigtige, herunder både spørgsm ålet om  en alm indelig opkvalificering af 
m edarbejdere  og behovet fo r særlige initia tiver over for ko rtuddannede.

D et er sam tidig ind lysende, at D ansk  A rbejdsgiverforening ikke uden 
videre kan stø tte  de valgte fo rm uleringer om , at alle skal have en reel re t til 
at få fri fra arbejdet u nder uddannelse  og ligeledes have ret til ers ta tn ing  for 
tab t a rbejdsfo rtjeneste  i forb indelse m ed den valgte uddannelse.

D isse em nekredse  er i konk re t form  flere gange b levet d røfte t i det 
danske fo lketing, idet b land t and re  d e t danske socialdem okrati — stø tte t a f 
dansk  L O  -  har frem sat konkre te  forslag  om  beta lt frihed til uddannelse. 
D isse forslag har ikke fået stø tte  i Folketinget.

Vi kan im idlertid  op lyse , at der inden fo r flere a f  de o verenskom stom rå
der, som  D ansk  A rbejdsg iverforen ing  har kendskab  til, e r indgået afta ler
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om uddannelsesspørgsm ål, heru n d er både om principielle form uleringer 
om  det nødvendige i efteruddannelse  og frihed fra arbejdet u nder uddan
nelsen og om  egentlige konkre te  afta ler om ret til at gå på arbejdsm arkeds

uddannelse  i en periode.
D et e r  D ansk  A rbejdsgiverforenings op fa tte lse , at der ikke er behov for, 

a t sam fundet fa s tsæ tte r generelle reg ler på disse punk ter, idet det allerede 
nu har vist sig, a t m an — lidt forskelligt for de forskellige overenskom stom 
råd er -  finder frem  til form uleringer og bestem m elser, som  passer de 

enkelte om råder.
Vi kan på denne baggrund ikke anbefale , at der tages politiske in itiativer 

om kring spørgsm ålet om  betalt frihed til uddannelse i overensstem m else 
med m edlem sforslagets form uleringer. M en vi ser selvsagt m eget gerne, at 
m an i N ord isk  R åds regie søger at s tø tte  udviklingen m ed voksenunderv is
ningen gennem  udveksling  a f  erfaringer og sam ordning a f forskning og 

forsøgs- og udviklingsarbejde.

K øbenhavn , den 10. jun i 1987

D ansk A rbejdsgiverforening 

H ans G lendrup

Danmarks Lærerforening:

 a t foreningen positiv t kan tilslu tte  sig de principielle retn ingslin ier,
som  tilkendegives i rådets sag A 801/k om ” D et nordiske sam arbejdet på 
voksenuddanne lsesom råde t” , og anbefaler, at det nord iske sam arbejde 
angående voksenuddannelsen  fo rstæ rkes.

F oreningen e r bekendt m ed den voksende uddannelsesk løft m ellem 
g rupper i befolkningen, og er enig i, at der m å arbejdes for en æ ndring a f 
de tte  forhold. L igeledes e r  d e t ko rrek t at inddrage prob lem er om kring 
indvandrer, m en også to -sprogethed  som  sådan  -  ikke nødvendigvis kun 
for indvandrere.

D et e r  væ sentlig t at have opm æ rksom heden  re tte t m od voksenpæ dago
gikken og fastho lde vigtigheden a f at tilbuddet gives til alle.

D anm arks L æ rerforen ing  m edsender to  debatoplæ g vedrø rende F rem ti
dens S k o le .1 Foreningen har arbejdet med udviklingen a f fo lkeskolen  og 
finder, at de tan k er der her e r  om talt, m eget vel kan have indflydelse på 
m uligheden fo r at få den befolkningsgruppe i ta le , der norm alt ikke vil 
tilm elde sig et fo r dem  afpasset v idereuddannelsesprogram . G ennem  
b landt andet e t udv idet fo ræ ld resam arbejde om  eleverne i fo lkeskolen , vil

1 H ä r e j tryckt.
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der g ivetvis skabes m ulighed for stø rre  in teresse  hos nogle foræ ldre for at 

v idereuddanne sig.

K øbenhavn , den 22. jun i 1987

M artin R øm er
Jørgen R ydstrøm

Danm arks Læ rerhøjskole:

U heldigvis e r  ne top  L æ rerhø jsko lens pro fesso ra t i voksenpæ dagogik for 
tiden under besæ tte lse . D enne ansæ tte lsessag  har trukke t læ ngere ud end 
ven te t, og vi har derfo r ikke den ekspertise  til rådighed, som  kunne give 
forslaget den  lødige behandling, det fo rtjener. Forslaget indeholder en 
ræ kke henvisn inger til undersøgelsen  over, hvilke g rupper, der tager mod 
uddannelsestilbudene og de ko rttid suddannedes særlige situation . På L æ 
rerhøjskolen  e r vi bekend t m ed dette  forskningsfelt og kan på den bag
grund helt tilslu tte os de konk lusioner, der drages i afsn itte t ” voksenud 
dannelse for a lle”  vedrø rende betydningen a f det opsøgende arbejde for 
disse g rupper. D et skal dog bem æ rkes, at forho ldet m ellem  en alm en og en 
e rhvervsspecifik  voksenuddannelse  netop for de korttid suddannede -  
m en også for andre g rupper -  e r  tem m elig vanskeligt at ud rede , eftersom  
oplevelsen  a f øget e rhvervskom petence , også via en  alm en uddannelse , 
form entlig  e r  en forudsæ tn ing  for, at deltageren  i et voksenuddannelses
program  overhovedet vil finde det re levant at søge om  betalt frihed til 
uddannelse. På de tte  punkt e r  forslaget ikke ganske k lart, idet det ikke 
tydeligt frem går, om m an fo restille r sig en regu læ r sabbatordning  m ed ret 
til orlov uden  hensyn tagen  til, hvad uddannelsesønsket gæ lder. E r dette  
tilfæ ldet, vil det nok rejse en ræ kke problem er, som  nok fo rudses i fo rsla
get, m en ikke behand les som  så alvorlige h indringer for deltagelse i et 
uddannelsesforløb , som  de form entlig  i praksis vil vise sig at væ re.

Vi beklager, at vi ikke på nuvæ rende tidspunkt e r  i stand til at kom m e 
m ed bedre underbyggede kom m en tare r, men vi håber, at denne situation 
vil æ ndre sig inden fo r en kortere  tidsram m e.

K øbenhavn , den 14. august 1987

M ogens N ielsen  
Prorektor
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Arbejdernes Oplysningsforbund (AOF):

Vi e r enige i de frem lagte vu rderinger a f  voksenunderv isn ingens sta tus 
og dens betydning for sty rkelsen  a f dem okratie t.

Vi vil gerne understrege  behovet for stø rre  økonom iske indsa tse r i de 
kom m ende å r på voksenunderv isn ingsom rådet, ikke m indst i forhold til de 
ko rttid suddannede. Skal de korrtidsuddannede får b lo t en rimelig chance 
fo r at v inde m ed i den hurtige sam fundsm æ ssige udvikling, skal der satses 
på håndfaste  refo rm er, f. eks. ” B etalt F rihed  til U ddannelse” .

N etop  på  de tte  om råde m ener vi, d er e r  behov for et fo rstæ rket nordisk 
sam arbejde gennem  erfaringsudveksling  og sam køring a f forskning sam t 
forsøgs- og udviklingsarbejde.

Blot kunne vi ønske os at m an sik rer sig, a t denne erfaringsudveksling 
blev så jo rd n æ r som  m uligt. E rfaringsudvekslingen bør derfor ske så 
d irek te  som  muligt m ellem  de involverede parter.

K øbenhavn , den 4. sep tem ber 1987

A rbejdernes O plysningsforbund 

L e i f  M ax  H ansen
Bjarne H ed to ft

Dansk Folkeoplysnings Samråd:

Sam arbejdet under den nord iske ku ltu raftale  er i d isse å r  i en brydnings
tid; m ed forslaget om  en handlingsplan  fo r det kulturelle sam arbejde i 
N orden  har N ord isk  Råd m arkere t, a t nye arbejdsom råder skal inddrages i 
sam arbejdet sam t a t de m ere trad itionelle  sam arbejdsom råder skal sty rkes 
betragteligt.

B landt de i denne sam m enhæ ng traditionelle sam arbejdsom råder e r  vok
senundervisningen og sam arbejdet m ellem  de fo lkeoplysende organisatio 
ner. D er er i det a f  N ord isk  M inisterråds sek re taria t udarbejdede oplæg til 
handlingsplan gjort fo restillinger om , hvorledes voksenunderv isn ingssam 
arbejdet m. v. kunne sty rkes, m en d e t m å d erudover anses fo r betydnings
fu ld t, at der ved en rådsbeslu tn ing  om kring m edlem sforslag 801 gives dette 
sam arbejde yderligere opm æ rksom hed  -  og højere prioritering.

Sam rådet kan tilslu tte  sig de ræ sonnem enter, der e r  frem ført vedr. 
voksenunderv isn ingens funktion i N orden , idet vi dog retfæ rdigvis må føje 
til, at den sum m ariske oversig t ikke yder de mange sider a f  det fo lkeoply
sende arbejde fuldt retfæ rdighed. Vi kan im idlertid ganske bifalde m ed
lem sforslagets henstilling til M in isterråde t om  at søge det nordiske sam ar
bejde sty rket på dette  om råde.
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De berø rte  in s titu tioner vil v ide, hvorledes erfaringsudvekslingen bedst 
sty rkes, via de no rd iske sam m enslu tn inger a f  op lysningsforbund m. v ., via 
N ordens Folkelige A kadem i, ligesom  m an vil v ide, hvor sam ordning af 
fo rskningsin itia tiver i nogle tilfæ lde vil væ re den bedste  løsning, og hvor 
sam arbejde i andre tilfæ lde vil væ re at fo retræ kke.

K øbenhavn , den 14. sep tem ber 1987

E bbe L undgaard
P oul E. K andrup

Frit Oplysningsforbund:

F rit O plysningsforbund  (FO ) h a r e t næ rt sam arbejde m ed oplysningsfor
bund i de øvrige nord iske lande, og har herved  kunnet følge det stigende 
behov og in teresse  fo r udvikling a f voksenunderv isn ing  og alm en fo lkeop
lysning, der gør sig gæ ldende i alle no rd iske lande.

T rods forskelle i opbygning og i økonom iske re sso u rce r har oplysn ings
forbundene v ist sig i stand  til a t nå  ud til alle g rupper i befolkningen uanset 
disses uddannelsesm æ ssige baggrund. D a ak tiv ite terne  sty res a f  de ltager
nes behov og øn sk e r og hurtig t kan  æ ndre indhold , har de bedre end dele a f  
det offentlige u ddannelsessystem  væ ret i stand  til at m øde de udfordringer, 
der ligger i sam fundsudviklingen.

D et e r  vo rt ind tryk , at d e r i alle de no rd iske lande vil ske en udvikling 
inden fo r fo lkeoplysn ingen  m ed sigte på  i endnu  højere grad end hidtil at 
inddrage de g rupper, hvis behov  vanskelig t lader sig tilgodese inden for det 
øvrige uddannelsessystem .

U d over de g rupper, som  e r frem hæ vet i m edtem sforslaget, vil vi gerne 
pege på  befolkningerne i de tyndt befolkede om råder, he runder øsam fund 
m ed begræ nsede tran spo rtfo rb inde lse r. F o r at undgå, at d isse om råder 
affolkes e r  d e t nødvendig t, at d e r sik res lokale uddannelsesm uligheder og i 
sam m enhæ ng herm ed m uligheder fo r beskæ ftigelse.

F rit O plysningsforbund  har som  m edlem  a f den nord iske sam m enslu t
ning a f  oplysn ingsforbund . F ö rbundet N ord isk  V uxenupplysning m edvir
ket i en  ræ kke nord iske p ro jek te r, som  netop  har haft til form ål at skabe 
øgede beskæ ftigelsesm uligheder gennem  en indsats inden fo r fo lkeoplys
ningen i tynd tbefo lkede  og iso lerede om råder. D ette  no rd iske sam arbejde 
har skab t grundlag fo r nye underv isn ingstilbud  på de danske sm å-øer, et 
arbejde som  nu stø ttes  a f  m idler fra den danske sta t. Vi kan også nævne 
p ro jek te t N ord tu rism  og sysse lså tn ing  og kon ferencer om  jo bskabe lse  som  
eksem pler på  no rd isk  fo lkeop lysn ingssam arbejde, d e r e r  igangsat a f  F ö r
bundet N ord isk  V uxenupplysn ing , og som  kan give erfaringer m ed hensyn 
til fo lkeoplysn ingens betydning  fo r beskæ ftigelsen .
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D et nord iske fo lkeoplysn ingssam arbejde har haft s to r betydning for 
udviklingen i vo rt a rbejde. E rfaringer fra  fæ llesp ro jek ter e r  særligt væ rdi
fu lde, m en d e t e r  også væ sentlig t m ed det kendskab , som  det nordiske 
sam arbejde g iver til den nationale fo rsøgsv irksom hed, således som  den 
foregår inden for op lysn ingsforbundene. Vi kan derfo r stø tte  forslaget om 
a t tilføre nord iske m idler til forsøgs- og udviklingsarbejde inden fo r fo lke
oplysningen. Vi vil fo reslå , a t stø tten  gives til de nordiske sam m enslu t
ninger a f  oplysn ingsforbund , idet d isse  allerede har erfaringer fra et sto rt 
an tal p ro jek ter. D erim od har de ikke hidtil haft m ulighed fo r a t sikre, at 
resu lta te rne  blev  nyttiggjort i o rgan isa tionernes daglige arbejde, idet der 
ikke e r b levet givet stø tte  til de nord iske sam arbejdsorganisationers adm i
nistra tion .

E n stø tte  til de no rd iske sam arbejdso rgan isa tioner inden fo r fo lkeoplys
ningen vil kunne gøre d isse o rgan isa tioner til en væ sentlig  fak to r inden for 
det nord iske sam arbejde og sæ tte  dem  i stand  til at b idrage til et forsøgs- og 
udviklingsarbejde, som  e r nødvendig t fo r at op lysningsforbundene fo rtsa t 
kan  opfylde de krav  som  sam fundsudviklingen stiller.

K øbenhavn , den 30. ju li 1987

H enning  N ielsen  
Landsformand

Dansk Magisterforenings Seminarieafdeling (DMS):

DMS kan tilslu tte  sig forslagets hovedin ten tion : at arbejde for en øget 
indsats fo r voksenunderv isn ing  og e t fo rs tæ rke t nord isk  sam arbejde på  

om rådet.
DM S e r ligeledes enig m ed forslagsstillerne i de i henstillingens punk t 1 

næ vnte principielle re tn ingslin ier, sådan som  vi fo rstå r dem  ud fra argu

m entationen:
-  a t højne det alm ene uddannelsesn iveau  i sam fundet,
-  at øge alles m uligheder fo r at fo rs tå  og deltage i det sociale, kulturelle og 

politiske liv,
-  a t bidrage til øget ligestilling i arbejdsliv  og sam fund, m ed andre ord 

m indske uddannelsesk løften  m ellem  borgerne,
-  a t gøre en særlig indsats fo r at nå  de kortvarige uddannede og andre 

svagtstillede g rupper, som  har s tø rst behov fo r yderligere uddannelse , 
herunder også de m ennesker som  m angler selvtillid og ikke selv tro r på, 
at uddannelse  kan føre til fo rbedring  a f deres situation , og

-  a t sikre en reel re t til frihed  til uddannelse  for alle gennem  beta lt frihed 
og anden økonom isk  stø tte  i forbindelse m ed voksenuddannelse .
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O gså henstillingens punk t 2 om  et sty rke t sam arbejde om voksenuddan
nelse gennem  erfaringsudveksling  og sam ordning a f  forskning sam t fo r
søgs- og udviklingsarbejde indenfor om rådet kan DM S tilslu ttet sig, og vi 
finder her anledning til at pege på  sem inariernes m uligheder for at indgå i et 
sådant sam arbejde.

Sem inariernes læ rere  h a r både erfaringer m ed voksenunderv isn ing  og et 
i d isse å r  hastigt voksende engagem ent i uddannelsen  a f  læ rere til voksen
undervisningen. DM S har endv idere  gode sam arbejdsre la tioner til de n o r
diske læ reruddannelseso rgan isa tioner i F in land , N orge og Sverige.

D et er således foren ingens opfa tte lse , at læ rersem inarierne har resso u r
cer, som  kan nyttiggøres i e t no rd isk  sam arbejde om  voksenundervisning, 
herunder forskning og udviklingsarbejde, og derigennem  bedre kunne bi
drage ak tiv t til den  nødvendige uddannelsesrefo rm , som  forslaget lægger 
op til.

K øbenhavn , den 18. august 1987

F o r D ansk  M agisterforening 

Søren Vang R asm ussen

Gymnasieskolernes Lærerforening har i skrivelse den 11 sep tem ber 1987 
förk lara t sig icke ha några kom m entarer till m edlem sförslaget.

F i n l a n d

Undervisningsministeriet:1

T rad itionerna  i de o lika nord iska  länderna på vuxenutbildningens om rå
de är i m ånga hänseenden  likartade. D et är därfö r naturlig t, a tt parallellt 
m ed det övriga sam arbe te t även rö tte rn a  fö r sam arbetet på vuxenutb ild 
ningens om råde s träck e r sig ända till slu tet av senaste  århundrade  då  det 
m oderna fo lkb ildn ingsarbetet föddes.

I och m ed a tt kom m unikationsfö rb indelserna har fö rb ä ttra ts  har de 
nord iska k o n tak te rn a  fått en allt m era regelbunden  karak tär.

Sam verkan  k o nk re tise rades, då  å r  1968 N ordens Folkliga akadem i in rä t
tades och som  gavs i uppdrag  att b id ra  till a tt vuxenutbildningen i N orden  
skulle fö rnyas och u tveck las. In rä ttan d e t av A kadem in innebar de facto  att 
sam arbete t på  d e tta  om råde på  e tt avgörande sä tt norm aliserades.

I sam band m ed det nord iska  k u ltu rsek re ta ria te t blev vuxenutbildningen 
på fö rsök  en  b estående  form  av sam arbete  år 1976. Sedan år 1980 har 
vuxenutbildningen haft en perm anen t andel i den nord iska ku lturbudgeten .

N u fö r tiden sty rs d e t no rd iska  sam arbete t inom  vuxenutbildning av en 
ledningsgrupp m ed 8 m edlem m ar i anslu tn ing till det no rd iska sekretaria- 

1 Y ttrandet ö versa tt f r å n  firtska . 

t3 —A 801/k Supplement



20

te t. M edlem m arna i det ä r  en rep resen tan t fö r undervisn ingsm inisterie t 
och sam organisationerna inom  det fria  b ildn ingsarbetet sam t arbetsgivar- 
och a rbe tstagaro rgan isa tionerna  i va ije  land.

D en nord iska  ledningsgruppen inom  vuxenutbildning har den senaste  
tiden i sto r u ts träckn ing  behand la t de ärenden  som  fram förts i m edlem sför
slaget. M an har fö rsök t u tv idga d iskussionen  både i tidskriften  ” N ord isk  
tidskrift fö r folkbildning och  vuxenunderv isn ing”  som  utges u nder led
ningsgruppens övervakning  och genom  a tt arrangera  nord iska sem inarier i 
de cen tra la  tem an.

S enast har ledningsgruppen generellt tagit ställning till de cen tra la  frå
gorna då  de behandlade sin verksam hetsp lan  fö r den kom m ande fem års
perioden.

F ö r F inlands del kan d e t k o nsta te ras  a tt u tvecklingen inom  vuxenu tb ild 
ningen e fte r en  lång period  av planering tagit god fart. N äm nas m å enbart 
utökningen av m öjligheterna för de vuxna a tt de lta  i utbildning vilket 
kraftigt fram hållits i m edlem sförslaget. I F in land har från  början  av inneva
rande år tilläm pningsom rådet fö r lagen om  studieledighet m ärkbart u tv id
gats och u nder innevarande å r träd e r även en ändring i lagen om  stud iestöd  
i kraft, enligt vilken en vuxenstuderande u tö v er det norm ala stud iestödet 
kom m er a tt få finansiellt s tud iestöd , vilket ä r  bundet till hans inkom ster.

U nderv isn ingsm inisterie t un d ers tö d er e tt fö rstä rk t sam arbete  inom  vux
enutbildningen. T ro ts  a tt d e t -  som  ovan har fram ställts -  på  de tta  
om råde ex is te ra r e tt långvarigt och  delvis e tt långt d rive t sam arbete  är det 
dock skäl a tt fo rtlöpande fö rstä rk a  det. D en snabbt växande vuxenutb ild 
ningen faller även  inom  det no rd iska  sam arbete t -  liksom  i varje enskilt 
land -  i skuggan av sam arbe te t i skolform .

B ehovet av betydlig t ökade nord iska re su rse r finns på  m ånga om råden. 
Den forskning och fö rsöksverksam het som  näm ns i in itiativet ä r e tt av de 
cen tra la  om råden  som  behöver tilläggsresurser.

Slutligen bör det observeras  a tt de frågor som  fram lagts i m edlem sförsla
get har behand la ts  i verksam hetsp rogram m et för m in isterrådets ku ltu r
sam arbete , vilket program  har överläm nats till N o rd iska  rådet för behand
ling under 1988-års session.

H elsingfors den 18 januari 1988

Jaakko N umminen  
K anslichef

Fredrik Forsberg  
Äldre regeringssekreterare
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Arbetskraftsministeriet:

I N ord iska  råd e ts  m edlem sförslag  poäng teras vuxenutbildningens b e ty 
delse och  s to ra  roll i dagens sam hälle. D et ä r  viktigt a tt in tensifiera  och 
u tveckla  olika fo rm er av vuxenutbildning fö r a tt m ö ta de k rav , som  ett 
sam hälle under s to ra  s truk tu rfö rändringar ställer.

I fo rtsä ttn ingen  behandlas endast y rkesin rik tad  arbetsm arknadsu tb ild 
ning.

A rbetsm arknadsu tb ildn ingen  ä r y rkesin rik tad  vuxenutbildning och det 
no rd iska sam arbe te t p å  d e tta  om råde ä r om fattande. U n d er studietiden har 
deltagarna, som  ofta  ä r  a rbe ts lö sa  a rbe tssökande , m öjlighet a tt få olika 
ekonom iska u n d ers tö d , så  att u tb ildningen ä r helt gratis fö r deltagarna.

D et nord iska sam arbe te t inom  arbetsm arknadsu tb ildn ingen  om fattar oli
ka överenskom m elser och  fördrag , som  möjliggör e tt sam nord isk t u tn y tt
jan d e  av u tb ildn ingsinstitu tionerna , d e t finns e tt gem ensam t a rbetsm ark  - 
nadsu tb ildn ingscen ter, u tb y te t av  lärop laner ä r  om fattande och dessu tom  
pågår gem ensam m a nord iska  försöks- och u tveck lingspro jek t. P ro jek ten  
innehåller o fta  fort- och v idareutb ildning för u tsa tta  g rupper i sam hället, 
och syftet ä r  a tt öka  jäm likhet och a tt u tb ilda fö r en föränderlig  a rb e ts
m arknad.

A rbetsk raftsm in isterie t an slu te r sig härm ed till de förslag om  riktlinjer, 
som  N ord iska  råde t fö reslå r i sitt m edlem sförslag.

H elsingfors den 17 jun i 1987

Taisto H eikkilä  
K anslichef

H. E . Quick 
A vdelningschef

Ålands landskapsstyrelse:

D en snabba sam hällsom vandlingen i vår tid gör begreppet livslång in lär
ning alltm er ak tuellt, m en även u tan  k rave t på  fortbildning ä r behovet sto rt 
a tt höja utb ildningsnivån i sam hället och på  så  sä tt u tveck la  näringslivet 
och öka m edborgarnas förståe lse  fö r och  deltagande i det sociala, ku ltu re l
la och politiska livet.

D å m öjligheten a tt u nder vuxenstud ierna  erhålla  studiem edel u tveck las, 
kan studieledigt bli e tt accep tabe lt sä tt fö r lägre u tb ildade att m inska 
u tb ildningsk lyfto rna och på  så  sätt m edveka till a tt skapa ett bä ttre  sam häl

le.
D et ä r  enligt landskapssty re lsens uppfattn ing viktigt a tt sam arbete t inom 

N orden  på  vuxenu tb ildn ingsom rådet och inom  forskningen på de tta  om rå
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de fö rstä rk s. D et ä r  också  till fördel fö r berö rda  p arte r på Å land att kunna 
delta  i e tt e rfa renhe tsu tby te  på  vuxenpedagogikens om råde och få ta  del av 
fo rskn ingsresu lta t, varfö r landskapssty re lsen  fö ro rdar förslaget.

M arieham n den 3 sep tem ber 1987

F olke W oivalin  
Lantråd

Börje K arlsson  
U tbildningschef

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund:

M edlem sförslaget ta r  upp en aktuell och viktig u tb ildningspolitisk fråga. 
E fte r reform en av den allm änbildande skolan och yrkesutb ildningen har 
vuxenutbildningen blivit en cen tra l utb ildningspolitisk  angelägenhet i alla 
no rd iska länder. D en snabba u tveck lingen  inom  näringslivet, den hårdnan
de in ternationella  konku rrensen  sam t den sam tidiga a rbetslösheten  och 
arbe tsk raftsb ris ten  gör a tt vuxenutb ildn ingsfrågorna kom m er a tt bli allt 
viktigare också  i fram tiden .

De synpunk ter som  åberopas i m edlem sförslaget ta r  dock  m er upp det 
förgångna än  det kom m ande. K v innornas m öjligheter till utbildning, in
vandrarnas u tb ildningsproblem  och den bristande jäm likheten  m ellan olika 
generationers u tb ildn ingsn ivåer to rde  inte vara  1990-talets v ik tigaste u tm a
ningar. D et kan näm nas a tt i F in land ä r kvinnornas andel av vuxenutb ild 
ningen stö rre  än m ännens.

Snarare borde m an på nord isk  n ivå ta  sig an frågan hur vi i den hårda 
in ternationella  konku rrensen  skall kunna garan te ra  a tt den nord iska höga 
yrkeskunskapsn ivån  bibehålls och befordras och skapa föru tsä ttn ingar för 
en fortgående fö rbättring  av vår m ateriella  och  andliga välfärd. V uxenu t
bildningens cen tra la  mål bör vara:

1. H ur kan vi genom  vuxenutbildningen höja företagens lönsam het, 
konku rrensk raft och  produk tiv ite t, något som  fö r sin del även ä r av avgö
rande betydelse  fö r en fö rbättring  av sysselsättn ingen.

2. H u r kan vi genom  utbildningen u n derlä tta  fö r fö retagen och m änni
skorna a tt sm idigt anpassa  sig till det fö rändrade  a rbe tsk raftsbehovet.

3. H ur kan vi genom  utbildningen upprä tthå lla  och främ ja yrkessk ick lig 
heten , kunskaper, färd igheter och a ttity d e r m edräknade.

4. H ur kan  vi genom  utbildningen u n derlä tta  och  stödja de enskilda 
individernas u tveckling  och  främ ja deras karriäru tveck ling  i en lighet med 
den ensk ilda personens vilja och förm åga.

5. H ur kan vi genom  vuxenutbildningen korrigera de b riste r som  finns i 
den grundutbildning sam hället e rb juder på  grund av dess allm ängiltiga 
karak tär.
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En så  sto r del av den vuxna befolkningen som  möjligt bö r kunna bli 
delaktig  av vuxenutbildningen e fter var och ens egna behov av utbildning. 
U tbildningsvolym en kan dock  endast öka inom  nationalekonom ins och 
den offentliga ekonom ins ram . G rundproblem et blir a tt i väsentlig  grad 
u töka  vuxenutbildningen och göra den effek tivare  u tan  a tt verksam heten  
sam tidigt m edför orim liga kostnader.

T yngdpunkten  m åste därfö r ligga på  a tt effektivare u tny ttja  olika form er 
av utbildning. Om perioder med närunderv isn ing  växlar med fjärrundervis- 
ning sjunker k o stnaderna  snabb t till hälften  av kostnaderna  fö r närun
dervisning. F ö r sam m a ko stn ad er kan m an alltså  på det här sä tte t utbilda 
dubbelt så m ånga vuxna. D essutom  kan m an i allt högre grad u tny ttja  adb- 
tekn ik , lokalrad io , satelliter, v ideor och ljudkassetter.

Sam tidigt m åste även a rb e ts tid sbespa rande  u tb ildningsform er u tveck 
las. R edan nu fö rko rtas a rbe ts tiden  avsevärt av fritidsstud ier. B äst främ jas 
vuxenstuderandes ledighet för stud ier om  arbetslive ts krav beak tas, vad 
gäller tid och form , då  u tbude t av u tbildning p laneras. U tbildningen m åste 
anpassas e fter arbetslive t och inte arbetslive t e fter utbildningen.

R iksdagsledam öterna träffar rä tt då de ko n sta te ra r a tt m an inte sa tsat 
tillräckligt vare sig andligt eller m ateriellt på den vuxenpedagogiska fo rsk 
ningen. På de tta  om råde är det nödvändigt m ed sam arbete  m ellan de 
nordiska länderna. D etsam m a gäller även  försöks- och u tvecklingsarbetet 
inom vuxenutbildningen.

D ärem ot fö rhålle r sig A rbetsg ivarnas i F in land cen tralfö rbund  tveksam t 
till a tt det vore N ord iska  rådets uppgift a tt d ra  upp principiella riktlinjer för 
vuxenutbildningen. F örhållanden  och utb ildn ingssystem  är så  pass olika i 
de olika länderna  att också  u tvecklingen av vuxenutbildningen bör ske 
u tifrån  varje lands egna u tgångspunkter.

H elsingfors den 10 augusti 1987

A rbetsg ivarnas i Finland cen tralfö rbund  

M a tti P eltonen

Affärsarbetsgivarnas centralförbund (AAC):

Företagens fram gång b e ro r på hu r personalens -  som  är den viktigaste 
resu rsen  -  y rkeskunskap  bevaras . D etta  kan endast ske genom  tilläggsut- 
bildning, som  antingen fö re taget o rd n ar eller den anställde själv söker sig 
till. F rån  fö re tagets synpunk t sett ä r det alltid behovet som avgör vem  som 
skall få u tbildning. Således är jäm stä lldhe tsp rinc ipen  när det gäller olika 
genera tioner eller m an och kv inna inte av avgörande betydelse . Invandrar- 
utbildningen därem o t spelar en m ycket liten roll i F in land. Vi an ser därför 
a tt d e t ä r  svårt a tt skapa  enhetliga principiella  rik tlin jer fö r de nord iska 
länderna för hur vuxenutb ildn ingen  skall skötas.
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Vi är ense m ed riksdagsledam öterna  om  a tt det no rd iska sam arbete t 
inom  forskningen om  vuxenutbildningen inte h a r spelat en tillräckligt v ik 
tig ro ll, o av se tt v issa  pågående experim ent. Inom  d e tta  om råde finns 
m ycket a tt önska.

Som  v å r m ening om  förslaget fram håller vi:
1. D et är inte enligt v årt tycke  angeläget a tt N ord iska  råde t d ra r upp 

gem ensam m a principiella  rik tlin jer fö r vuxenutbildningen i de nord iska 

länderna.
2. D ärem ot an slu te r vi oss till förslagets hem ställan  om  att fö rstä rka  det 

no rd iska sam arbete t inom  vuxenutbildningen genom  forskn ingsarbete  och 
e rfa ren h e tsu tb y te .

H elsingfors den 20 augusti 1987

A ffärsarbetsg ivarnas cen tralfö rbund  (AAC)

P ekka M erenheim o

Ammatillisten Kurssikeskusten Liitto r.y. (AKKL) (Yrkeskurscentralernas 

förbund rf):1

N äringsstruk tu rens fö rändring och den  avancerande teknolog iska u t
vecklingen kom m er a tt allt m era be tona  behovet a tt e ffek tivera  vuxenu t
bildningen och om skolningen. Y rkesku rscen tra le rna  har av trad ition  hört 
till de kraftigaste och m est om fattande u tb ildn ingsenheterna m ed uppgift 
a tt ge såväl sysselsättn ingsu tb ildn ing  som  annan utbildning. Av de övriga 
u tb ildn ingssek to rerna  m å näm nas läroavtalsu tb ildn ing  (lärlingsutbildning) 
och utbildning fö r flyktingar, genom  vilken v issa k u rscen tra le r i experi
m entsyfte redan  har få tt kunskaper om  och färd igheter fö r u tb ildandet av 
även utlänningar.

I p laner fö r fram tiden h a r uppsk issera ts m öjligheten a tt ändra ku rscen 
tra lernas nam n till y rkesorien terande vuxenutb ildn ingscen traler, vilket 
m er än tidigare skulle fram häva verksam hetens innehåll. A m m atillisten 
K urssikeskusten  L iitto  an ser a tt sam arbete t m ellan de nord iska länderna 
är värt a tt unders tödas. E nbart e tt u tby te  av erfa renhe te r och en koord ine
ring av forskn ingsresu lta ten  skulle m edföra m era  inform ation om  vuxenu t
bildningens n ivå och fram tidsperspek tiv  i de enskilda länderna i N orden  
och därigenom  ge b ä ttre  m öjligheter a tt svara  på  de u tm aningar som  ställs i 
sam band m ed fly ttn ingsrörelsen  m ellan de nord iska länderna. Vid u tby te t 
av erfa renhe te r är d e t anledning a tt hålla i m innet även den inverkan som  
olika slags m öten  m ellan lärare  har på  det sam arbete  som  u ppstå r genom  
undervisningsm ässig  o. dyl. inform ation.

Vid planeringen av  even tue lla  experim ent och  u tveck lingsarbete  ä r  det 

1 Yttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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skäl a tt kom m a ihåg k u rscen tra le rnas ex is ten s. Y rkesku rscen tra le rna  kan, 
tack  vare  sin förm åga a tt snabb t följa m ed struk tu re lla  och andra  ändring

ar, erb juda även  en egen insats fö r u tveck lande av d e t no rd iska sam arbe-

Vid p laneringen av fo r tsa tta  å tgärder är det dock skäl a tt noga u treda  
om fattn ingen och  den regionala ändam ålsen ligheten  av  even tue lla  experi
m ent. Särsk ilt tydlig t bö r också  e rkännas behovet av ekonom iska och 
p erso n resu rser fö r experim en t, och fö r y rkesku rscen tra le rnas v idkom 
m ande bör even tue lla  y tterligare fö rp lik te lser tryggas även fö r resu rsernas 
del.

H elsingfors den 21 augusti 1987

A m m otillisten kurssikeskusten  liitto r.y .

P etri P ohjonen  
V erksam hetsledare

Landsbygdens bildningsförbund:1

L andsbygdens b ildningsförbund kon sta te ra r a tt m edlem sförslaget om 
det no rd iska sam arbe te t p å  vuxenu tb ildn ingsom rådet, som  i N ord iska 
rådet väck ts av L en a  Ö hrsv ik  bl. a ., ä r  viktigt i u tb ildningspolitisk t hänse
ende. D et är positiv t a tt m an inom  ram en fö r det no rd iska sam arbetet 
behand la r frågor på  d e tta  om råde, som  blir allt cen tralare .

De synpunk ter och princip iella  rik tlin jer som  i m edlem sförslaget fram 
förts beträffande u tveck landet av vuxenutb ildn ingen  ä r huvudsakligen vär
da a tt u n ders tödas. P å flera  p u n k te r ä r  de em ellertid  op reciserade  och de 
saknar slutgiltig form ulering. I förslaget har m an inte alls behandla t vissa 
viktiga frågor i sam band m ed u tveck landet av vuxenutbildningen.

Ö hrsvik  bl. a. k o n sta te ra r a tt e tt mål inom  vuxenutbildningen ä r a tt 
m inska u tb ildn ingsk lyftorna m ellan m edborgare. D ärigenom  kan vuxenu t
bildningen b id ra  till ökad  jäm likhe t och  social rä ttv isa . I förslaget ko n sta te 
ras y tterligare a tt vuxenutb ildn ingen , uppfattad  som  ” livslång in lärning” , 
ä r  nödvändig  fö r a tt dem okratins innehåll skall kunna bevaras och u tveck-

L andsbygdens b ildningsförbund om fa tta r Ö hrsv iks och de andra  förslag- 
stä llarnas uppfattn ing  om  den sam hälleliga betydelse  som  vuxenu tb ild 
ningen har. Sam tidigt k o n sta te ra r fö rbundet a tt vuxenutbildningen i sin 
nuvarande form  inte uppfyller de fö rhoppningar rörande jäm likhet och 
dem okrati som  in rik ta ts  på  den. D eltagande i vuxenutb ildn ingen  kum ule- 
ras på de g rupper som  få tt en bra  u tbildning och en be tydande del av 
befolkningen kan inte använda sig av tjän ste rn a  på om rådet.

I m edlem sförslaget fram förs enbart några en stak a  synpunk ter på de 

1 Yttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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korttid su tb ildades ställning inom  vuxenutbildningen. B ristande självför
troende  näm ns som  en o rsak  till det ringa deltagandet i vuxenutbildningen. 
Én av förslagets s tö rs ta  b ris te r ä r  a tt ju s t d e tta  tem a har behandla ts så 
ko rtfa tta t.

I m edlem sförslaget be tonas k raftig t personalu tb ildn ingens betydelse  och 
föreslås a tt fö ru tom  arbetsg ivarens in tressen  b ö r därv id  beak tas  även 
a rbe tstagarnas behov av en allm än ökning av kunskaperna . Förslaget bör 
till d en n a  del to lkas så  a tt m an ö n sk ar överföra till a rbetsg ivarna ansvar för 
a rrangerande t av vuxenutb ildn ingen  m ed väsen tlig t m er om fattande och 
m ångsidigare m ål än  fö r närvarande .

L andsbygdens b ildningsförbund anser a tt d e t inte ä r  ändam ålsenlig t a tt 
u ts träck a  personalu tb ildn ingens m ål längre än fö r närvarande. P ersonalu t
bildningen tjänar företags eller en annan  arbetsgem enskaps funktionella 
och  u tvecklingsbehov .

Ä ven m ed tanke på  den allm änna jäm likheten  inom  utbildningen är 
Ö hrsviks och de andra  fö rslagsställarnas uppfattn ing om  personalu tb ild 
ningen m inst sagt betänklig . D en skulle u teslu tande öka löntagarnas u tb ild 
ningsm öjligheter. M ålet b ö r v ara  a tt u tveck la  vuxenutb ildn ingstjänsterna 
sålunda a tt de är inom  räckhåll för sam tliga befolkningsgrupper. Specialåt
gärder fö r effek tivare  service behövs närm ast i fråga om en del special
grupper såsom  till exem pel arbetslösa , pensionäre r och  handikappade. 
Sam tidigt b ö r m an vinnlägga sig om  bl. a. jo rd b ru k arn as och sm åföretagar
nas u tb ildningsbehov. I förslaget har m an to ta lt fö rb isett d essa  synpunk-

M ed stöd av d e t ovan  an fö rda  kan L andsbygdens bildningsförbund inte 
om fatta  Ö hrsviks och de andra  fö rslagsställarnas förlag a tt N ord iska  rådet 
skulle anslu ta  sig till de principiella  rik tlin jer i fråga om  vuxenutbildningen 
som  angivits i fö rslaget, u tan  fö rbundet an se r a tt förslaget kan  enbart 
erb juda u tgångspunk ter till en nordisk  d iskussion  om utvecklingsm ålen på 
om rådet.

L andsbygdens b ildningsförbund förenar sig om det andra  förslag i m ed
lem sförslaget som  går u t på  att N o rd iska  råde t skulle rekom m endera 
N ord iska  m in is terrådet a tt fö rs tä rk a  sam arbete t beträffande vuxenutb ild 
ning genom  e rfa renhe tsu tby te  och sam ordning av forskning sam t försöks- 
och u tveck lingsarbete  inom  de tta  om råde. F örbundet fö reslår dessu tom  att 
m an i fö rsöksarbe te t u tn y ttja r de nord iska sam arbetso rgan isationer som  är 
verksam m a inom  om rådet.

H elsingfors den 15 augusti 1987

L andsbygdens bildningsförbund rf

Pekka Salliila 
Verksamhetsledare

Usko Lahti 
Vik. studieledare
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Svenska studieförbundet r .f .:

Svenska stud iefö rbundet har sedan 1970 deltagit i det no rd iska sam arbe
te t som  är o rgan isera t genom  F örbundet N ord isk  V uxenupplysning (FN V ) 
och har därvid  kon sta te ra t, a tt denna form  av nordiskt sam arbete  inom  
folkbildningen och vuxenutbildningen genom  anknytn ing  till b reda folkla
ger på ett anm ärkn ingsvärt sä tt s tä rk e r den nord iska tanken .

I de tta  sam arbete  har från F inland, föru tom  Svenska studieförbundet 
också deltagit O pintoto im innan K eskusliitto , M aaseudun S ivistysliitto  och 
V apaan S ivistysto im innan L iitto . De nord iska sam arbetsp ro jek ten  har ge
nom  FN V  kunnat u ts träck as till a tt om fatta  också  vanliga m edlem m ar i 
o rganisationerna. F ö r att d e tta  sam arbete  skall kunna utveck las y tterliga
re , borde F N V :s ekonom iska och personella  re su rse r stärkas. D å m ed
lem sorgan isationernas statliga understöd  närm ast är avse tt för deras egen 
verksam het i landet, vore  särsk ilda m edel genom  N ord iska  rådet e tt syn
nerligen angeläget önskem ål.

M ed hänvisning till ovanstående och till de i m edlem sförslaget ingående 
m otiveringarna tillsty rker S venska stud ieförbundet m edlem sförslaget om 
det nord iska sam arbe te t på  vuxenutb ildn ingsom rådet.

H elsingfors den 31 ju li 1987

Svenska stud iefö rbundet r.f.

R agnar M annil 
Ordförande

Sigvard  Baijars 
Sekreterare

Folkupplysningssällskapet:1
 och beslö t u nders töda  förslaget. De principiella m ålen i förslaget

är iden tiska m ed dem  som  fas tstä llts i F inland under de senaste  åren. 
Folkupplysn ingssällskapet an ser att de ä r  viktiga även  m ed tanke på det 
nordiska sam arbete t. I syfte a tt u tny ttja  det forsknings- och u tveck lingsar
bete som  redan  g jorts i varje enskilt land sam t för koordinering av fo rsk 
ning och experim ent ä r  det nödvändigt att m an i det nord iska sam arbetet 
upp rä tthå ller tä ta  ko n tak te r m ed de m yndigheter som  i varje enskilt land 
behand lar vuxenutb ildn ingsfrågor sam t o rganisationer och forskningsin
s tanser på om rådet i de ensk ilda länderna. Ifall de erfa renhe te r som  man 
redan fått inte u tny ttjas och u tveck lingsarbete t inte koord ineras, innebär 
de tta  a tt såväl tid som  arbe tsk raft går förlo rade. F olkupplysningssällskapet 
k onsta te ra r att V apaan siv istystyön  yh te isjärjestö  (sam organisationen för 
fritt ku ltu rarbe te), som  u tgöres av de fin ländska sam m anslutn ingarna på

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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om rådet, nuförtiden svarar fö r en betydande del av d e t nord iska sam arbe
te t inom  vuxenutb ildn ingen . F o lkupplysn ingssällskapet fö reslår a tt man 
skall skyndsam t sända förslaget på  rem iss även till denna sam organisation. 
M ed sina sakkunskaper kan sam organisationen  enligt behov göra  även 
konkre ta  förslag.

H elsingfors den 14 augusti 1987

Folkupplysn ingssällskapet 

Timo Toiviainen
A arne Laurila

Lärarnas fackorganisation (LF):1

D en del av  m edlem sförslaget som  innehåller en kortfa ttad  översik t över 
vuxenutbildningens h isto ria , dess nya uppdrag i fram tiden och fak to rer 
som  sk ap ar e tt behov a tt u tv idga vuxenu tb ildn ingstjänsterna till grundläg
gande tjän ste r som  stå r till förfogande fö r alla m edlem m arna i sam hället. 
U tgående från  sin analys fö reslå r förslagsställarna
1. a tt N ord iska  råd e t an slu te r sig till de principiella rik tlin jer i fråga om 

vuxenutbildningen som  angivits ovan,
2. a tt N o rd iska  råd e t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt fö rstärka  

sam arbe te t beträffande vuxenutbildning genom  erfa renhe tsu tby te  och 
sam ordning och forskning sam t försöks- och  u tvecklingssam arbete  
inom d e tta  om råde.

L ärarnas Fackorgan isa tion  L F  b e trak ta r det som  m ycket positiv t a tt 
vuxenutbildningen genom  ifrågavarande m edlem sförslag håller på  a tt bli 
e tt nord isk t sam arbetsp ro jek t. E tt u tby te  av erfa renhe te r, en koordinering 
av forskning sam t gem ensam m a p ro jek t beträffande försöks- och u tv eck 
lingsarbete på  d e tta  om råde ä r av p rim är betydelse  för u tveck landet av 
vuxenutbildningen i sam tliga nord iska  länder.

I m edlem sforslagets m otiveringar har fram förts e tt flerta l cen tra la  syn
punk ter och  principer beträffande u tveck landet av vuxenutbildningen. 
Ä ven om vuxenutbildningen i de ensk ilda no rd iska länderna har u tvecklats 
m ed beak tande av de sam hälleliga särdragen i va ije  enskilt land, vad 
beträffar tid tabellen  och  deta ljerna  i de genom förda lösningarna, har den 
gem ensam m a h isto riska  och geografiska bakgrunden  även  inom  vuxenu t
bildningen u tfo rm at u tvecklingslin jerna och -principerna i en långt harm o
n iserande riktning. U nder d essa  om ständ igheter ä r  de i m edlem sförslaget 
fram förda principiella  rik tlin jerna fö r vuxenutbildningen enligt L F :s  upp
fattn ing re la tiv t lä tt a tt accep te ra  i alla no rd iska länder.

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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I Finland har u tveck landet av vuxenutbildningen i nästan  tio  års tid 
g rundat sig på det av s ta ts råd e t 1978 fa ttade  beslu te t om planerings- och 
u tvecklingsprinciperna fö r vuxenutb ildn ingen . L F  anser a tt s ta tsrådets 
principbeslu t och de princip iella rik tlin jerna i m edlem sförslaget inte är 
m otstridiga. E n del sk illnader i beton ingen  kan fö rstås  m ärkas, som  sådan 
kan här näm nas endast vuxenutbildning till invandrarna.

Enligt L F :s  uppfattn ing  ä r p rio riteringen  av den yrkesm ässiga vuxenu t
bildningen förståelig  och  acceptabel till en viss gräns m ed beak tande av de 
nord iska sam hällenas pågående u teck lingsskede. D en snabba sam hälleliga 
ändringen k räv er em ellertid  även  e tt s tark t u tvecklande av den allm änbil
dande vuxenutbildningen sam t en satsning på  den  m änskliga tillväxten  och 
u tveck landet av person ligheten  hos datasam hälle ts m edlem m ar. A nsvaret 
för de tta  tillhör till en  s to r del ju s t  den allm änbildande vuxenutbildningen.

Ä ven om  u tveck landet av vuxenutb ildn ingen  k o nku rre ra r m ed flera 
andra sek to re r om knappa ekonom iska  re su rse r, bö r den enligt L F :s  upp
fattning garan te ras tillräckliga re su rse r i alla no rd iska länder. U tvecklings
a rb e te t bö r enligt huvudregeln  ske inom  ram en fö r de redan  befintliga 
lä roansta lte rna  och därv id  b ö r u tny ttjas undervisn ingsteknolog ins nyaste 
vinningar såsom  adb  och fjärrunderv isn ingens nya form er. De nord iska 
länderna borde även  p roducera  gem ensam t m aterial för vuxenutbildning-

N ya u tb ildn ingsinstitu tioner kan in rättas endast fö r de uppdrag  inom 
vuxenutbildningen som  de nuvarande lä roansta lte rna  p å  goda g runder inte 
vill eller kan skö ta .

H elsingfors den 14 sep tem ber 1987

Lärarnas Fackorganisation

V oitto Ranne 
Ordförande

Jouko Siitonen
Sekreterare för 

vuxenutbildningsärenden

N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartem entet:

Vi gir full tilslutning til de prinsipper og sy nspunk ter som  legges fram  i 
m edlem sforslaget. De stem m er godt overens m ed de perspek tive r N orge 
har for den videre utvikling av voksenopplæ ringen.

L ivslang læ ring som  u tdanningspolitisk  p rinsipp inngår i m edlem sforsla
get. Vi kan nevne at K irke- og underv isn ingsdepartem en te t vil legge fram  i 
stortingsm elding som  skal vu rdere  hele u tdann ingssystem et i lys av dette
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prinsippet, jf . N O U  1986:23 L IV S L A N G  L Æ R IN G . M eldingen om tales i 
K u d ’s budsje ttp roposisjon  fo r 1988, s. 163 og i St. m eld. nr. 4 (1987-88) 
P erspek tiver og refo rm er i den økonom iske politikken, s. 58.

N ord isk  sam arbeid  innen voksenopplæ ring  inngår den nordiske kultur- 
handlingsplanen som  det fo r tiden jo b b es  m ed på nord isk  p lan, og som  er 
planlagt å  bli endelig fa s tsa tt i N ord isk  R åds sesjon  i m ars 1988. D et burde 
kanskje vises til d e tte  i foreliggende m edlem sforslag?

O slo, 26. ok tober 1987

Trygve Tønnessen  
E kspedisjonssjef

B itten  K allerud  
Underdirektör

. Samnemnda for studiearbeid:

I en tid p reget av stadig raskere  fo randringer innenfor de aller fleste 
y rk e r og sam funnsom råder, hvo r sam funnet fo r det enkelte m enneske blir 
stadig m ere kom plisert og hvo r stadig stø rre  fo lkegrupper få r p rob lem er 
med å m estre  sin livssituasjon , e r  det v iktigere enn noen gang å styrke 
voksenopplæ ringen generelt og fo lkeopplysningen spesielt.

V oksenopp læ ringssam arbeidet m ellom  de nord iske land hadde en god 
utvikling i 1970-årene, m en har stagnert noe i 1980-årene. S tagnasjonen 
skyldes at det har o p p stå tt fo r sto re  fo rsk je ller i de offentlige b u dsje tte r til 
spesielt fo lkeopplysn ingsarbeidet m ellom  de nordiske land. D ette  hem m er 
i sto r grad det p rak tiske  sam arbeidet m ellom  organ isasjoner på  tvers av 
landegrensene. D et m å væ re et mål fo r land som  har ha tt reduksjon  av de 
offentlige bud sje tte r i de tte  10-året, snarest å  kom m e på  e t bevilgningsnivå 
som  stim ulerer den  gode utviklingen fra 1970-årene. D et er e tte r  vår 
oppfatning en fo ru tsetn ing  fo r sam arbeid  på  voksenopplæ ringsom rådet at 
arbeidsgrunnlaget i de enkelte  m edlem sland sik rer e t utv ik lingsarbeid  som  
g jenspeiler behovet fo r voksenopplæ ring  i hvert av landene. D et er g jen
nom  dette  at g runnlaget blir lagt fo r det verdifulle erfaringsu tby tte t som er 
så viktig fo r ny vekst.

Sam nem nda fo r stud iearbeid  sier seg svæ rt glad for den vektlegging 
m edlem sforslaget har når det g jelder prioritering  av å realisere  livslang 
læring. Vi vil u n d ers treke  a t læ ringsbegrepet e r  svæ rt om fattende og at det 
derfor dekker langt m er enn d e t som  til vanlig faller inn under tradisjonell 
tenkning om  u tdanning. D et er derfo r viktig for m edlem slandene a t det 
arbeides m ed å virkeliggjøre m ulighetene fo r a t folk skal kunne dokum en
tere  sin rea lkom petanse . D ette  sk jer best ved å  sty rke fo lkeopplysn ingsar
beidet og organisajonenes øvrige arbeid  innen ku ltu rom rådet. Skal inten-
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sjonene bak begrepet ” livslang læ ring”  bli oppfylt, m å det g jennom føres 

lovfestet re tt til u tdanningsperm isjon . D et må u tv ik les stø tteo rdn inger som 
også dekker u tg ifter til pleie- og om sorgsarbeid .

D et bør stim uleres til at det u tv ik les p røvep rosjek te r, slik at det kan 
u tvikles erfaringsm ateriell som  kan b rukes i det videre arbeidet. I d e tte  og 
annet arbeid  vil fo lkeopplysn ingsorganisasjonene kunne spille en sentral 
rolle. Vi vil særlig peke på  de sam arbeidsm ønstre  som  har u tv ik let seg 
m ellom  enkelte  stud ieo rgan isasjoner og m ellom  sam nem ndene i N orden .

Sam nem nda fo r stud iearbeid  vil understreke  at N ordens folkliga ak ad e
mi er en viktig institusjon i a rbeidet med å  utvikle sam arbeid  og skape 
erfaringsutveksling  på  voksenopp læ ringsom rådet i N orden . Vi v iser derfor 
til vedlagte " Id é - och handlingsprogram  för N ordens folkliga akadem i”  og 
til vedlagte u tta le lse  fra  de nord iske stu d iesam n em n d en e .1

Begge er u tta le lse r til N ord isk  M inisterråd  i forbindelse med M edlem s
forslag om  H andlingsplan  fo r det nord iske ku ltu rsam arbeidet.

O slo, 24. jun i 1987

Sam nem nda for studiearbeid

Ole O rm seth  
Generalsekretær

Norsk voksenpedagogisk institutt:

N orsk  voksenpedagogisk  institu tt s tø tte r det u tarbeidete  forslag og 
finner det helt i tråd  m ed in s titu tte ts  faglige vurderinger.

N år det g jelder pkt. 2 i forslaget vil vi fo reslå  bruk av nettverksg rupper 
som  en god m odell fo r erfaringsu tveksling  innen forskning og forsøksarbei- 

de.

T rondheim , 10. juli 1987

N orsk  voksenpedagogisk  institu tt

A nne  H ilde G ullichsen  
Fung. instituttsjef

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

Enligt regeringens proposition  1983/84: 196 (om kom m unal och statlig 
u tbildning för vuxna) ä r  vuxenutb ildn ing  att uppfa tta  som  ett sam lingsbe
grepp om fattande utbildnings- och b ildningsverksam het i m ånga olika for-

1 H är e j tryckta .
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m er och m ed delvis o lika m ål. D it räknas enligt p ropositionen  i fö rs ta  hand 
grundvux, kom vux, s ta ten s sko lo r fö r vuxna, fo lkhögskolan , stud ieförbun
dens cirkelverksam het och arbetsm arknadsu tb ildn ing . Ä ven om  högskole
utbildningen således inte tillhör de u tb ildningar som  i fö rsta  hand ingår i- 

vuxenutbildningen kan dock en s to r del av  högskoleutbildningen i viss 
mening anses v ara  vuxenutbildning, något som  U H Ä  redogör fö r i det 
bifogade y ttran d e t (se B ihang). M ed hänsyn  till a tt vuxenutbildningen 
dock endast sekundärt få r  anses innefa tta  högskolans utbildning insk rän 
ker sig U H Ä  nu till a tt hänvisa  till de m er allm änna synpunk ter rö rande 
vuxenutbildningen som  fram förs i y ttran d e t 1986-05-20. D är behandlas 
u nder punk ten  6 forsknings- och  u tveck lingsarbete  inom  vuxenutbildning
en , något som  berö rs  i d e t här ak tuella  m edlem sförslaget punkt 2. E tt 
sådan t fö rstä rk t sam arbete  inom  ifrågavarande om råde som  föreslås i 
m edlem sförslaget kan helt naturlig t finna sina fo rm er inom  högskolans 
reguljära F oU -arbete .

S tockholm  den 14 augusti 1987

C arl-G usta f A ndrén

C arl-Axel A xelsson

B IH A N G

UHÄ:s yttrande till utbildningsdepartementet över ” Vuxenutbildning. 1970- 
talets reformer — en utvärdering.”  Betänkande (DsU 1985:10) från utred
ningen om vuxenutbildningens effekter.

2. A llm än t
V uxenutbildningen spelar en  viktig roll i dagens u tbildningssam hälle, 

och den kan vän tas y tterligare öka i betydelse  i tak t m ed a tt behoven av 
fortb ildning och v idareutbildning och därm ed återkom m ande utbildning 
blir allt viktigare inslag i u tb ildn ingsväsendet, inte m inst som  en följd av de 
krav  på  kontinuerlig t fö rnyad  utbildning som  den tekn iska  utvecklingen 
ställer på  näringslivet och dess personal. A tt vuxenutbildningen således 
h ar m ångskiftande och viktiga funk tioner i sam hället m åste  vara  en u t
gångspunkt fö r behandling av de frågor som  betänkande t ta r upp.

Självfallet ser U H Ä  vuxenutbildningen fram för allt u r högskolans syn
vinkel. E n del vuxenutbildning är o tv ivelaktig t också  högskoleutbildning 
(se nedan), annan  sådan utbildning kan  u tgöra vägar till högskolan, dvs. ge 
allm än eller kanske fram för allt särskild  behörighet till o lika slag av hög
skoleutbildning. E ndast e tt p a r slag av  vuxenutbildning näm ns i högskole
förordn ingens kap. 5 som  vägar till högskolan vad gäller allm än behörig
het, näm ligen kom vux respek tive  sta ten s sko lor för vuxna och folkhögsko
lan, m en genom  U H Ä :s fö resk rifte r om  tilläm pningen av 5 kap H F  ger
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också  åtskilliga and ra  (äldre) u tb ildningsvägar allm än behörighet. D en 
vidaste  behörighetsvägen  ä r den  som  öppnas genom  den s k  25:4-regeln , 
dvs. å lder och a rbe ts liv serfa renhe t (m otsvarande), kom pletterad  m ed v is
sa kunskaper i engelska, som  en grund för högsko lestud ier. U H Ä  vill i 
d e tta  sam m anhang erin ra  om u tredn ingens d irek tiv , enligt vilka m öjlighe
terna  till högskoleutb ildning skulle belysas för dem  som  ä r behöriga genom  
arbe tsliv se rfa renhe t e lle r m otsvarande . N ågon sam lad fram ställn ing rö ran 
de denna fråga föreligger dock inte i be tänkandet. U H Ä  beklagar d e tta , 
e ftersom  en belysning av denna kategoris fö rhållanden  vad gäller form ella 
och fak tiska  m öjligheter till högskoleutbildning hade kunnat vara  av b e ty 
dande värde.

Särskild behörighet — behörighetskom plettering  -  äger rum  i sådan 
vuxenutbildning vars n ivå m o tsvara r gym nasiesko lans. F öru tom  i fo lkhög
skolan och s ta ten s sko lo r för vuxna ä r det fram för allt i kom vux som  sådan 
kom plettering  i olika äm nen sker. D enna uppgift för kom vux ten d e ra r a tt 
bli allt v ik tigare, vilket fram går av de u tökade krav på s. k. särskild  behö 
righet som  föreslås av tillträdesu tredn ingen  (SO U  1985:57). B ehörighets
kom plettering  b e rö r alla ka tergo rier av presum tiva  högsko lestuderande, 
från s .k .  25 :4 -o r som  behöver skaffa sig skolm ässiga kunskaper i v issa 
äm nen till p e rso n er m ed form ell gym nasial u tbildning m en utan  de äm nes
kunskaper som  krävs för särskild  behörighet.

I den m ån vuxenutbildningen fö rb e red e r fö r högskoleutbildning är kvali
te ten  i de fö rvärvade kunskaperna  av sto r betydelse  från högskolans syn
punkt. Särsk ilt gäller d e tta  kom vux (behörighetskom plettering). T illträdes
utredningen har redov isa t v issa  klagom ål från  olika håll inom  högskolan på 
kvalite ten  på fö rk u n sk ap er som  fö rvärvats i kom vux. Ä ven om  ingen 
system atisk  övers ik t g jorts av hur i kom vux förvärvade kunskaper funge
ra r i högskoleutbildningen finner U H Ä  det angeläget a tt kvalite tsfrågorna i 
kom vuxutbildningen uppm ärksam m as. D et förefaller rimligt a tt söka g run
den till even tue lla  b ris te r inte m inst i den krävande studieform  som 
kom vux utgör. D en kraftiga reduktion  av an talet underv isn ingstim m ar i 
förhållande till ungdom sskolan  som  k än ne tecknar kom vux kan ha en cen 
tral roll i d e tta  sam m anhang. A andra  sidan har kom vux a rb e ta t så kort tid i 
sin nya form  enligt L vux  82 att resu lta ten  ännu  inte kan säkert bedöm as.

V issa fo rm er av vuxenutbildning kan u tgöra paralleller till högskoleu t
bildning. M an kan här erin ra  om t. ex. kvalificerad  personalutb ildning i 
företag  och vid m yndigheter e tc . F ö r närvarande p laneras vid U HÄ  en 
studie av postgym nasial u tbildning u tan fö r högskolan , ” den and ra  högsko
lan ” .

3. Vuxenutbildning i högskolan
N ågon entydig  och heltäckande definition av vuxenutbildning finns 

knappast. O lika försök  till defin itioner synes kunna indelas i huvudsakli
gen tv å  huvudgrupper. E nligt den  ena är vuxenutbildning all utbildning 
som ligger u tan fö r g rundsko la , gym nasiesko la  och högskola. Den andra 
innebär a tt vuxenutb ildn ing  om fa tta r alla u tb ildn ingsinsa tser för personer 
över viss ålder.

I prop. 1983/84: 169 (om kom m unal och  statlig u tbildning fö r vuxna) 
anförs a tt vuxenutb ildn ing  ” är e tt sam lingsbegrepp som  inbegriper u tb ild
nings* och b ildn ingsverksam het i m ånga olika form er och m ed delvis olika 
m ål” . Dit räk n ar p ropositionen  ” i fö rs ta  h an d ”  g rundvux , kom vux, s ta 
tens sko lor för vuxna, fo lkhögskolan , stud iefö rbundens c irkelverksam het 
och a rbetsm arknadsu tb ildn ing , dvs. av stat och kom m un helt eller delvis
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finansierade form er. Till denna uppräkning är det inte svårt a tt foga y tterli
gare exem pel såsom  personalu tb ildn ing  inom  m yndigheter och företag, 
olika fackliga organ isa tioners utbildning etc.

En fråga i sam m anhanget ä r  om högskolan , helt e ller delvis, ä r  a tt 
b e trak ta  som  vuxenutbildning. B etänkandet är inte helt klart i denna fråga. 
U tredningsm annen  anför (s. 104) a tt det höga deltagandet i vuxenutb ild 
ning av personer m ed eftergym nasial utbildning till s to r del fö rklaras av att 
o ckså  högskolestud ier inräknas i vuxenutbildningen. I vissa tabeller redo
visas högskoleutbildning som  vuxenutbildning. I u tredningen sägs em eller
tid också  a tt det kan  vara  tveksam t att hänföra högskoleutbildning till 
vuxenutbildning, d e tta  på  grund av m ånga studerandes d irektövergång  
från gym nasieskolan , m edan deltagarnas å lder och deras användning av 
högskolan fö r å terkom m ande utbildning ta lar för a tt högskolans utbildning 
skall ink luderas i vuxenutb ildn ingsbegreppet. I sin genom gång av olika 
fo rm er för vuxenutbildning ta r  u tredningsm annen  inte heller upp högskole
utbildningen.

U H Ä  vill för sin del anföra  fö ljande. D et ä r  fö r U H Ä  knappast angeläget 
a tt verka fö r en ” he ltäck an d e"  och entydig  definition av vuxenutbildning, 
inte heller a tt begreppsm ässig t klargöra om högskolan i sin helhet skall 
räknas till vuxenutbildning eller inte. V iktigare än sådan begreppsanalys är 
a tt klarlägga om  vuxenutbildning fö rekom m er inom  högskolan och om 
d enna således har vuxenutb ildn ingsuppgifter och  vuxenutbildningsansvar.

Å terkom m ande utbildning är enligt högskolelagen en viktig p lanerings
princip för högskolan. Den ak tua lise ra r i hög grad vuxenutbildning på olika 
n ivåer och i olika e tap p e r, i sista  hand ledande till högskolan.

N är högskolan ger u tbildning i form  av fortbildning och vidareutbildning 
kan det knappast vara  fråga om  anna t än  vuxenutbildning. E xem pel på 
sådan utbildning ä r fle rta le t en staka  k u rser sam t fortbildning av personal i 
sko lväsendet. Då högskolan å ta r  sig uppdragsutb ildning fö r m yndigheters 
och o rgan isationers räkning är det fråga om en utpräglad  vuxenutb ildn ings
uppgift. D et avgörande för denna "k lassifice rin g ”  är då  inte deltagarnas 
föregående utb ildningsnivå eller å lder u tan  deras behov av fortbildning 
eller v idareutbildning liksom  den m er eller m indre tydliga karak tären  av 
å terkom m ande utbildning, när deltagarna  väx lar m ellan utbildning och 
arbete .

A tt det u tan fö r högskolan förekom m er utbildning som  o tvivelaktig t m ås
te räknas som  vuxenutbildning m en som  u tgör paralleller till högskolans 
u tbildning (se ovan) fö rs tä rk e r y tterligare det logiska i a tt m otsvarande 
u tbildning inom  högskolan  räknas som  vuxenutbildning. M an kan i de tta  
sam m anhang peka på  t. ex. stud iefö rbundens un iversite tsc irk lar som  allt
jäm t i viss u ts träckn ing  spelar en aktiv  roll som  förm edlare av utbildning på 
högskolenivå till olika vuxengrupper.

U H Ä  vill för sin del slå fast a tt v iktiga och betydande delar av vuxenu t
bildningen om besörjs inom  högskolan. Av p rak tiska  skäl används em eller
tid i det följande ” vuxenutb ildn ing”  och ” högskola”  som om  det vore 
fråga om skilda u tb ildningsvärldar. U tredaren  använder näm ligen i regel 
” vuxenutb ildn ing”  u tan  att högskolan inkluderas.

4. M ål och m ålgrupper fö r  vuxenutbildningen
U tredaren  å terger på  s. 39 de övergripande allm änna m ålen fö r vuxenu t

bildning av olika slag. Ä ven om  d essa  övergripande mål inte u tfo rm ats m ed 
syfte också  på högskolan kan de sägas stäm m a ganska väl överens m ed 
vad som  i högskolelagens andra  parag raf fö resk rivs om utbildningen i
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högskolan. U tredaren  fö reslår inte någon egentlig förändring  i de övergri
pande m ålen m en anser a tt ” m ålen att u tjäm na skillnader i u tbildning 
mellan olika g rupper sam t öka  vuxnas förm åga att de lta  i socialt och 
politisk t liv är m er cen tra la  än an d ra  mål. D etta  bö r fram hållas tyd ligare .”  
U tredaren  m enar också  a tt de allm änna m ålen, liksom  vad gäller m ålen för 
kom vux, bö r ange vilka grupper som  skall räknas till de m est p rioriterade 
m ålgrupperna och anger som  sådana g rupper korttidsu tb ildade med k o rta 
re form ell utbildning än nio å r, p e rsoner som  inte kan läsa, skriva eller 
räkna sam t arbe tslö sa , handikappade och invandrare.

U H Ä  instäm m er -  inte m inst mot bakgrund av att det alltjäm t främ st är 
de unga och relativ t välu tb ildade som  deltar i vuxenutbildning -  princip i
ellt i u tredarens ovan återg ivna förslag om mål och m ålgrupper m en vill 
sam tidigt m arkera  e tt p ar från  högskolans synpunkt viktiga delfrågor. 
Således bör i de allm änna m ålen studieförberedelse  m arkeras starkare  eller 
förtydligas i förhållande till nuläget. D etta  m otiveras av att vuxenutb ild 
ning ofta leder till fo rtsa tta  stud ier på successiv t högre u tbildningsnivåer. 
V idare bö r om sorgen om de korttidsu tb ildade inte leda till a tt vuxna med 
längre utbildning får fö rsäm rade m öjligheter att delta  i vuxenutbildning.

Särskilda mål gäller fö r olika slag av vuxenutbildning. N aturlig tv is är 
målen för komvux  av särskild  betydelse  för högskolan. Enligt vad som 
återges på s. 40 f. i b e tänkandet ges dock redan nu så  sto rt u trym m e för 
stud ieförberedelse  (behörighetskom plettering) och fö r m ålgruppen kom- 
p letteringsstuderande m ed inriktning på högsko lestud ier a tt någon föränd
ring i m ålskrivningen inte är nödvändig från högskolesynpunkt.

Enligt s. 42 f. i b e tänkandet ingår inte stud ieförberedelse  bland de olika 
m ålen för folkhögskolan  vars huvuduppgift ä r  a tt främ ja allm än m edbor
gerlig bildning. M ed tanke  på a tt fo lkhögskoleutbildning ofta u tgör en 
förberedelse  för högsko lestud ier vore det önskvärt a tt förberedelse  för 
fo rtsa tt utbildning skrevs in bland folkhögskolans mål.

5. U thildningsbud och grupprekrytering
Fram ställn ingen i be tänkande t är i hög grad inriktad på rek ry teringsfrå

gor, vilket m edför a tt bl. a. innehållet i vuxenutbildning av olika slag 
kom m er i bakgrunden . I avsn itte t U tbildningsutbud och grupprekry tering  
berörs em ellertid  u tb ildningsinnehållet, dock huvudsakligen med syftning 
på de korttid su tb ildade . U H Ä  vill för sin del peka på  a tt n a tu rvetenskap  
och teknik  har en relativ t blygsam  ställning inom  vuxenutbildningen, t. ex. 
i fo lkbildningssam m anhang. M ed hänsyn till det m oderna sam hällets stora  
beroende av n a tu rve tenskap  och teknik  ä r det önskvärt att deltagande i 
sådan utbildning stim uleras.

U tredningsm annen  anser att ” vuxenu tb ildn ingsanordnarna i fram tiden i 
stö rre  u ts träckn ing  än hittills m åste  inrik ta sig på g ru p p rek ry te rin g ."  D en
na grupprekry tering  bör inrik tas mot vuxenutbildningens prim ära m ålgrup
per, dvs. m ot de ko rttid su tb ildade , som  på d e tta  sä tt skulle stim uleras att 
delta  i vuxenstud ier i stö rre  u tsträckning  än nu.

U H Ä  m enar a tt det finns fog fö r denna uppfattn ing om  g rupp rek ry te 
ringens m öjligheter m en vill sam tidigt anslu ta  sig till den varning för alltför 
stark t tryck  på den enskilde som  u tta las i e tt y ttrande från un iversite te t i 
Lund (lärarhögskolan  i M alm ö, institu tionen  för pedagogik): ” Det synes 
finnas skäl a tt i d e tta  sam m anhang be tona  balans m ellan den proklam erade 
friheten  för den enskilde och e tt m öjligen tvingande g rupptryck . R ekryte- 
ringsiver styrd  av goda avsik te r kan här lätt leda till att m an b o rtse r från att 
inte alla g rupper är goda g rupper för alla dess m ed lem m ar."
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6. Forskning och u tvecklingsarbete inom vuxenutbildningen
U tredaren  anser det ” väsentlig t a tt det sk e r en kontinuerlig  förnyelse

inom  vuxenutbildningen och a tt m etodutveckling  äger rum  inom  alla dess 
form er. Ö ver huvud taget b ö r forskning och m etodutveckling  inom  vuxen
utbildningen m er inrik tas på  a tt fö rsöka  ange m etoder och u tvägar som  kan 
lösa p rak tiska  problem  inom  vuxenu tb ildn ingen .”

U H Ä  delar u tredarens uppfattn ing  att forskning och utvecklingsarbete  
(FoU ) har s to r be tydelse  fö r vuxenutbildningen. Inom  högskolan finns 
re su rse r i form  av bl. a. fo rskn ingskapacite t som  verksam t kan b idra till 
vuxenutb ildn ingens utveckling . E nligt U H Ä :s m ening är det dock långt
ifrån enbart p rak tiska  problem  som  F oU  fö r vuxenutbildningen skall inrik
tas på. O ckså  m er grundläggande frågor, t. ex. rö rande u tb ildningsbehov 
sam t vuxnas inlärning och inform ationskällo r, behöver ägnas betydande 
uppm ärksam het fö r a tt en u tveckling  av vuxenutbildningens arb e tsm e to 
der skall bli möjlig.

7. Å ldersgräns fö r  stu d iestöd
U tredaren  fö reslå r a tt den hittills gällande åldersgränsen  (45 år) för 

särsk ilt vuxenstud iestöd  (SV U X ) och studiem edel avskaffas. SV U X  fö re 
kom m er inom  högskolan enbart som  stud iestöd  åt studerande på de s. k. 
y rkestekn iska  allm änna u tb ildningslin jerna (Y TH ). D en helt dom inerande 
form en för stud iestöd  för högsko lestuderande ä r studiem edlen.

I 1986 års budgetproposition  föreslås en höjning av å ldersgränsen  för 
SV U X  till 50 år. R iksdagen har sederm era  godkänt de tta  förslag (SfU 1985/ 
86: 14, rsk r 1985/86:155).

Vad gäller stud iem edel fö r högsko lestuderande anser U H Ä  principiellt 
a tt det vore av värde om  åldersg ränsen  45 å r kunde höjas eller helt slopas, i 
varje fall fö r studerande som  bed river högskolestud ier i fortbildnings- eller 
v idareutb ildningssyfte. U H Ä , som  fö ru tsä tte r a tt den  sittande studiem e- 
delskom m ittén  ta r  upp  frågan om  å lderg ränser till behandling, an ser sig 
dock inte kunna ta  slutgiltig ställning till d enna fråga nu u tan  avser a tt 
å terkom m a när kom m ittén  slu tfört sitt uppdrag.

8. Personalutbildning — förnyelsefonder
G enom  a tt fö rnyelsefonder tillskapats har m ycket sto ra  re su rse r ställts 

till personalu tb ildn ingens förfogande, något som  m öjliggör en kom petens
höjning inom  svensk t näringsliv vad gäller de anställdas kunnande.

H ögskolan m edverkar redan  nu genom  s. k. uppdragsutb ildning i p e rso 
nalutbildningen i inte m inst företag . U nder budgetåret 1983/84 finansiera
des de m indre högskolorna till fy ra  p rocen t genom  uppdragsverksam het. 
M otsvarande andel vid un iversite t och fackhögskolor var sex p rocent. 
(D essa uppgifter av se r alla slag av uppdragsverksam het, således inte en 
bart u tb ildningsuppdrag.)

U H Ä  vill un d ers try k a  den  kapacite t och beredskap  för uppdragsu tb ild 
ning som  finns inom  högskolan och bedöm er det som  angeläget a tt fö rnyel
sefondernas m edel också  används fö r sådan  kvalificerad personalu tb ild 
ning som  kan ges av  högskoleenheter. Sam tidigt vill U H Ä  fästa  uppm ärk
sam heten  p å  den regionala  obalans som  förekom m er, dvs. a tt v issa  regio
ner kan ha jäm före lsev is sm å tillgångar i fö rnyelsefonderna, m edan andra 
reg ioner har betydlig t m er a tt d isponera  och att de tta  icke alltid synes 
ö verensstäm m a m ed personalu tb ildn ingsbehovet inom  respek tive  region. 
D etta  förhållande pek ar på  behovet av också  andra , icke fö retagsbundna 
å tgärder m ed vilka personalu tb ildn ingen  främ jas.
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9. Vissa finansieringsfrågor
På grundval av v issa p rognoser rö rande e levan ta le t i ungdom sskolan 

kom m er u tredn ingsm annen  fram  till a tt e levan ta le t i ungdom sskolan kom 
m er a tt m inska d ras tisk t fram  till sekelsk ifte t och att re su rse r därför frigörs 
som  enligt u tred a ren s m ening b ö r tillföras vuxenutb ildn ingen . U H Ä  av stå r 
från att h är gå närm are in på en d iskussion av p rognoserna, närm ast vad 
gäller fö ru tsä ttn ingarna  fö r d essa  i form  av an tagna födelseta l, m en finner 
det angeläget a tt anlägga v issa  principiella  synpunk ter.

U H Ä  anser det s ty rk t a tt vuxenutb ildn ingen , som  fö r närvarande endast 
d isponerar en  bråkdel av re su rse rn a  för ungdom sutbildningen, behöver 
tillföras y tterligare  resu rser. F ö rnyelsefonderna , som  ä r fö re tagsanknutna, 
kan inte ens tillfälligt täcka  hela det resu rsbehov  som t. ex. en ökad 
satsning på korttid su tb ildade  vuxna kan kom m a att kräva.

N är u tredaren  här använder beteckningen vuxenutbildning synes han, 
liksom  på de flesta  övriga ställen i be tänkande t, inte avse högskolans 
utbildning av vuxna genom  fortbildning och vidareutbildning. U H Ä  vill 
em ellertid , u tö v er vad som  ovan anförts under rubriken  V uxenutbildning i 
högskolan , peka  på  d e t s to ra  behov av u tbildning på enstaka  ku rser som 
föreligger i högskolan . De u tb ildningsbehov som  behöver tillgodoses gäller 
både fortbildning och  vidareu tb ildn ing , i det denare  fallet inte m inst som 
påbyggnad på  tid igare högskoleutb ildning eller m otsvarande . 1 sin v erk 
sam hetsberä tte lse  för budgetåre t 1982/83 redogör U H Ä  fö r den konflikt 
som  ofta u p p stå r vid en högsko leenhet, när m an m ed begränsade resu rse r 
skall tillgodose de skiftande in tressena , i synnerhe t som  efterfrågan på 
fortbildning och v idareutbildning växer m ycket snabbt. E nsk ildas, m yn
digheters, näringslivets och  o rgan isationers u tb ildningsbehov överstiger 
m ånga gånger högskolans m öjligheter. H ärtill kan läggas att inte m inst de 
m indre högskolorna i dag ä r u tsa tta  för e tt kraftigt — och växande -  tryck  
på sina u tb ildn ingsresu rser av d e tta  slag. Inom  högskolans vuxenu tb ild 
ning finns således s to ra  behov som  skulle kunna täckas m ed tillskott av på 
annat håll frig jorda resu rser.

10. ”Fria kvoter"  inom vuxenutbildningen
U tredaren  fö reslå r a tt en viss del, ca  tio  p rocen t, av de statliga anslagen 

till kom vux, fo lkhögskolan  och s tud iec irkelverksam heten  skall tillföras 
s .k .  fria kvoter. D essa  skall kunna användas av u tb ildn ingsanordnarna på 
e tt friare sätt u n d e r fö ru tsä ttn ing  a tt de u tny ttjas för de p rim ära (k o rttid su t
bildade) m ålgruppernas räkning.

U H Ä  vill fö r sin del anm äla s to r tveksam het gen tem ot förslaget. An- 
slagstekniskt synes den föreslagna m etoden vara  föga rationell, och i 
adm in istra tiv t hänseende ä r den  tungrodd , eftersom  den fö ru tsä tte r att 
y tterligare  en instans skall de lta  i beslu t om  kvo ternas användning, näm li
gen vuxenutb ildn ingsnäm nden  i respek tive  län.

En b ä ttre  väg a tt inrik ta vuxenutb ildn ingen , i stö rre  u ts träckn ing  än i 
dag, m ot de lågutb ildade, vore enligt U H Ä :s m ening a tt införa någon form  
av stim ulans för b e rö rd a  u tb ildn ingsanordnare a tt särskilt ägna sig åt dessa 
g rupper, även om  en sådan  m etod skulle m edföra behov  av viss anslagsök
ning. I övrigt vill U H Ä  erin ra  om pågående fö rsöksverksam het m ed friare 
regler fö r stud iecirkelverk sam heten  och om  d e t av riksdagen godkända 
förslaget i 1986 års budgetp roposition  om  m öjligheter för studieförbund  att 
ano rdna  grundläggande datau tb ildn ing  fö r korttid su tb ildade  enligt friare
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reg ler än vad som  gäller fö r vanliga stud iecirk lar (U bU  1985/86: 19, rsk r 
1985/86: 161).

S tockholm  den 20 maj 1986

C a rl-G usta f A ndrén
H e lm e r  L a r s s o n

Centrala studiestödsnämnden (CSN):

F ö r e tt sam hälle i förändring  är vuxenutb ildn ingens utveckling  och fö r
nyelse av central be tydelse . E tt vidgat sam arbete  m ellan de nordiska 
länderna  på  de tta  om råde b ö r kunna leda till öm sesidigt u tby te  av värde
fulla e rfa renhe te r och ett e ffek tivare  u tny ttjande  av de insatta  resu rserna .

D et to rde  finnas en bred  enighet om  a tt fort- och v idareutbildning för 
vuxna m åste erb judas i olika fo rm er och på olika nivåer. D et gäller att 
kunna tillgodose både de ensk ilda  m änniskornas behov  och sam hällets 
behov av ökade kunskaper hos befolkningen. D etta  innebär i sin tu r krav 
på en kontinuerlig  u tveckling  av pedagogiska m etoder och en anpassning 
av u tbildningens innehåll och uppläggning.

I denna situation  m ed stigande behov av vuxenutbildning blir studiefi
nansieringsfrågorna alltm er betydelsefu lla . O avsett om  det rö r sig om 
kortare  e ller längre s tud ieperioder ä r  det för den enskilde o fta avgörande 
hur studiefinansieringen kan o rdnas och om den egna ekonom iska insatsen  
upplevs som  rimlig i förhållande till värdet av utbildningen. I Sverige har 
sedan 1975 särsk ilda re su rse r av sa tts  fö r vuxenstud iestöd , som  i fö rsta  
hand har s ty rts  till vuxna m ed kort utbildning och olika studiehinder. 
G enom  de tta  stöd har vuxna kunnat erhålla  utbildning till jäm före lsev is 
förm ånliga villkor. R esu rse rna  har em ellertid  varit begränsade. E fterfrå
gan på stöd har varit betydligt stö rre . B land dem  som  genom gått längre 
u tb ildningar på g rundskole- och gym nasiesko len ivå h a r m ånga varit tvung
na att söka studiem edel och därm ed sä tta  sig i skuld. A ndra har av stå tt från 
utbildning på grund av a tt de ekonom iska uppoffringarna varit fö r stora. 
Inom  högskoleom rådet är p rak tisk t taget alla som inte har egna resu rser 
e ller få r stöd genom  arbetsg ivaren  hänvisade till a tt u tny ttja  studiem edel 
fö r påbyggnadsutbildning.

Följande tabell v isar det to ta la  u tflödet av stud iestöd  i Sverige under 
1985/86. En beräkning har också  g jorts av hur sto r del av u tbetaln ingarna 
som  gått till ” v u x n a” , m en däri ingår inte resu rse rn a  för a rbe tsm arknads
utbildning eller företagsutbildning, u tan  enbart det stöd som  adm in istreras 
av CSN .
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Det finns olika uppfa ttn ingar om  vad som  skall räknas till vuxenutb ild 
ning och vilka som  skall b e trak tas  som  vuxenstuderande. I sam m anställ
ningen här ovan  har de som  är 20 år och därö v er och som  går i gym nasial 
utbildning räkna ts som  vuxna. L ikaså  har studerande i högskoleutbildning 
som  ä r 25 å r och därö v er räkna ts till vuxna. G ör man den definitionen kan 
man se a tt ungefär 40 procen t av u tbetaln ingarna i form  av bidrag och nära 
60 p rocen t av  u tbeta ln ingarna  i form  av lån har gått till vuxenstuderande. 
Av de to talt satsade  resu rsern a  för stud iestöd . 6 584 milj. k r., har 3 554 
milj. kr. eller ungefär 50 p rocen t gått till vuxenstuderande.

H ärtill kan läggas utg ifterna fö r bidrag till den uppsökande verksam he
ten på a rbe tsp la tse r, som  uppgick till 45 milj. kr. under 1985/86.

I de ökade sa tsn ingar som  görs för vuxenutb ildn ing /återkom m ande u t
bildning finns det risk fö r a tt de i u tb ildn ingshänseende säm st ställda halkar 
efter y tterligare. Som  fram hållits i m otionen är deltagandet i vuxenutb ild 
ning s tö rrre  bland dem  som  redan  har en längre form ell utbildning än de 
som har en kort u tbildning bakom  sig. U tredn ingar som  g jorts i Sverige 
p ekar på det. F öre tagens in terna utbildning ökar i om fattn ing , m en som 
regel rek ry te ras  då  de m est m eriterade.

F ö r Sveriges del fy ller här vuxenstud iestöden  särskilda behov eftersom  
de sty rs i fö rsta  hand till p e rso n er med kort tidigare utbildning. De insa tser 
som  hittills g jorts har inneburit positiva fö rändringar för m ånga m änniskor. 
Inrik tn ingen m åste  g ivetvis också  i fo rtsä ttn ingen  v ara  a tt nå de g rupper 
som  har svag stud ie trad ition  och ekonom iska stud ieh inder.

Det ä r  em ellertid  m ånga svårighete r som  rese r sig när det gäller att 
stim ulera ko rtu tb ildade till stud ier. G enom  den uppsökande verksam heten
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i Sverige h a r m an nå tt goda resu lta t, m en när det gäller rekry teringen  av 
p e rsoner som  tillhör ” m ålgruppens innersta  k ä rn a”  har svårighete rna v isat 
sig vara  stora.

D et ä r  m ånga olika fak to re r som  inverkar när det gäller vuxnas benägen
het a tt påbörja  stud ier. E n av de v ik tigaste ä r  sannolik t studiefinansie
ringen. D et är därfö r viktigt a tt söka vägar fö r a tt successiv t fö rb ä ttra  de 
ekonom iska v illkoren fö r vuxenstuderande . M ålet om  lika m öjligheter till 
utbildning kan i annat fall aldrig realiseras.

En översyn  av vuxenutbildningens effek ter i Sverige finns redovisad  i 
b e tänkandet (Ds U 1985: 10) ” V uxenutb ildn ing” .  --

De principiella rik tlin jer fö r vuxenutbildningen som  förordas i m otionen 
delas av C SN . D et ä r  av värde om  de nord iska  länderna  kan enas om  en 
gem ensam  inriktning för u tveckling  av om rådet.

CSN  tillsty rker m otionsforslaget om  e tt vidgat sam arbete  m ellan de 
nord iska länderna  när det gäller u tveck lingsarbete  inom  vuxenutbildnings
om rådet. R edan nu förekom m er e tt ganska  om fattande u tby te  av erfaren 
heter. M en det skulle innebära  s to ra  fö rdelar om insa tserna  dokum enteras 
och v idareu tveck las. Inledningsvis är det läm pligt a tt en kartläggning görs 
av hela om rådet. F o rm erna  fö r det fo rtsa tta  sam arbete t kan d ärefter p rec i
seras och sam ordnas m ed redan  befintlig verksam het. CSN  är beredd  a tt 
m edverka i e tt sådan t u tvecklingsarbete .

Sundsvall den  14 sep tem ber 1987

Billy Olsson
G abriella H ansson

Skolöverstyrelsen (SÖ):

Vuxenutbildningen hittills 

B eskrivningen av det förgångna gäller endast i m ycket begränsad u t
sträckning  folkbildningen. D et bö r no te ras a tt vuxenutbildningen i Sverige 
används som  ett övergripande begrepp som  även  innefattar folkbildningen.

F ram tid — vuxenutbildningen få r  nya funktioner

SÖ delar uppfattn ingen  a tt sam hälle och arbetsliv  kom m er att fö rändras i 
sådan tak t a tt alla m edborgare kom m er a tt ha behov av a tt kom plettera  den 
utbildning de få tt i sin ungdom , även om  utbildningen varit re la tiv t om fat
tande.

SÖ har em ellertid  i sin analys av vuxenutbildningens fram tida roll gått 
längre än rådsm edlem m arna, vilket fram går av det följande.
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Vuxenutbildning fö r  alla

N är rådsm ed lem m arna u tta la r  a tt vuxenutb ildn ingens mål ” kan sägas 
vara a tt höja den allm änna u tb ildningsnivån i sam hället sam t att m inska 

u tb ildningsk lyfto rna m ellan dess (vuxna) m edbo rgare”  är d e tta  ingalunda 
något entydigt mål. I själva verket hand lar d e tta  om  tv å  m ål, vilka delvis 
stå r i m otsatsstä lln ing  till va rand ra . En allm än höjning av u tb ildningsnivån 
innebär i p rak tiken  en  försk ju tn ing  av u tb ildn ingsk lyfto rna till en högre 
nivå.

D et ena m ålet, a tt höja den allm änna u tb ildningsnivån, svarar m ot de 
behov som  uppkom m er genom  en accelererande utveckling  av arbetsliv  
och sam hälle. D et an d ra  m ålet, a tt m inska u tb ildn ingsk lyftorna, ä r  basera t 
på en önskan a tt skapa  s tö rre  jäm likhe t och social rä ttv isa .

V uxenutbildningen beh ö v er fö rstä rkas och organ iseras i syfte a tt e rb ju 
da optim ala m öjligheter för å terkom m ande utbildning och livslång in lär
ning, vilket gynnar båda m ålen. D et andra  m ålet kan bäst främ jas genom  
prioriteringar, såtillv ida a tt särsk ilda re su rse r sa tsas fö r a tt stöd ja  och 
stim ulera  ko rttid su tb ildade , inte m inst på  de t stud iesocia la  om rådet, men 
även vad gäller uppsökande verksam het och syo. V idare m åste u tbildning
en organ iseras på  e tt sätt och ges e tt innehåll som  svarar m ot vuxnas 
fö ru tsä ttn ingar och behov.

SÖ för sin del har i sin anslagsfram ställn ing fö r budgetåre t 1987/88 något 
m er p rec isera t besk riv it de övergripande m ålen fö r vuxenutbildningen:

1) a tt överbrygga u tb ildn ingsk lyftorna och därigenom  verka för ökad 
jäm likhet och social rä ttv isa

2) a tt öka de vuxnas förm åga att fö rstå , kritisk t g ranska  och m edverka i 
ku ltu rellt, socialt och  po litisk t liv och därigenom  b idra  till det dem okratis
ka sam hällets u tveckling

3) a tt u tb ilda vuxna för varierande arbetsuppg ifter, m edverka till a rb e ts
livets fö rändring och b idra till full sysselsättn ing  och därigenom  främ ja 
utveckling  och fram steg  i sam hälle t sam t

4) a tt tillgodose de vuxnas individuella önskem ål om  vidgade studie- 
och u tb ildningsm öjligheter och a tt ge dem  tillfälle a tt kom plettera  ung
dom sutbildningen.

D essa  övergripande mål har sk iftande tyngdpunk t inom  olika de la r av 
vuxenutb ildn ingen . D en kom m unala vuxenutb ildn ingen  ägnas främ st åt att 
ge vuxna kom petens i äm nen m otsvarande ungdom sskolans och åt a tt ge 
yrkesutbildning. G rundutb ildn ingen  för vuxna har den särskilda uppgiften 
att ge vuxna bask u n sk ap er i bl. a. läsning, skrivning och m atem atik . Inom  
folkbildningen präglas en sto r del av verksam heten  av de olika fo lkrörel
sernas och m edlem sorgan isa tionernas idém ässiga profil. F ö r stud iefö rbun
dens del fram träd er särsk ilt m ålen personlig  och social utveckling  sam t 
delaktighet och ak tiv ite t i sam hället. F ö r fo lkhögskolornas del be tonas 
också  särskilt den allsidiga personliga u tvecklingen.
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Utbildnings klyftorna

A tt överbrygga u tb ildn ingsk lyftorna ä r vuxenutbildningens viktigaste 
mål. G enom  u tbyggnaden av gym nasieskolan  få r dagens ungdom  elva till 
tolv års skolutbildning, varigenom  den hittills tilläm pade gränsen  fö r kort 
utbildningstid  -  vid nio år -  m åste höjas. Sam tidigt ä r inte den form ella 
u tb ildningstidens längd ett säkert m ått på  vilka fak tiska  kunskaper och 
färd igheter en individ fö rvärvat. D etta  gäller exem pelvis dem  som  av olika 
skäl inte lyckats så b ra  i ungdom sskolan . D et finns ind ikationer på att en 
dold utslagning sker inom  ungdom sskolan , dvs. a tt tillägnandet av kunska
per sty rs av social selektion  och segregation.

Vidare kan den expanderande personalu tb ildningen ge upphov till nya 
utb ildningsklyftor. En annan  o rsak  till uppkom sten  av u tb ildningsklyftor 
är den g radvisa  förändring av innehållet i ungdom sskolans u tbildning som  
sker ö ver tiden . D et finns också  skäl a tt uppm ärksam m a vilken utbildning 
och vilket u tbildningsinnehåll som  en individ fått del av. I lika hög grad 
som  u tbildningstidens längd ä r utbildningens innehåll e tt re levan t kriterium  
när m an skall defin iera vilken verksam het som  b ö r p rio riteras . D et är t. ex. 
möjligt a tt genom gå en lång och specialiserad  utbildning u tan  a tt tillägna 
sig grundläggande sam hällskunskaper eller hum anistisk  bildning.

Å terkom m ande utbildning

Vad som  ovan  sagts angående utb ildn ingsk lyftorna u tgör, liksom  den 
snabba tekn iska  u tveck lingen  och arbetslive ts struk tu rförändring , starka  
argum ent fö r e tt utbyggt system  av m öjligheter till å terkom m ande utb ild 
ning. Till d essa  skäl kan även föras frekvensen  av felval i gym nasieskolan  
och det faktum  att m ånga ungdom ar inte b lir an tagna till den gym nasieskol- 
linje de valt i fö rsta  hand. Å terkom m ande utbildning behövs vidare för att 
un d errä tta  in tegrationen av invandrare  i sam hället och arbetslivet.

Vardagsinlärning

V ardagsinlärning, dvs. inlärning som  ej sker i d irek ta  underv isn ingssi
tua tioner, ä r  inte möjlig a tt m äta  m ed lika enk la  m ått som  form ellt o rgani
serad  utbildning. D en v iktigaste fak to rn  fö r vardagsin lärning är den enskil
da individens in tresse  och förm åga a tt u tny ttja  de in lärningsm öjligheter 
som  vardagen  erb juder i a rbe te  och på  fritid. V idare m åste beak tas skillna
der i m öjligheter som  olika a rb e tsp la tse r och fritid ssituationer uppvisar. 
V ilken inlärningseffekt tv , rad io , tidningar, litte ra tu r, sam tal m. m. har på 
den enskilde varie ra r i hög grad , m en vardagsin lärningen bör kunna främ 
ja s  genom  att utbildningen i ungdom sskolan  och vuxenutbildningen u tfo r
mas på ett sådant sä tt a tt den stim ulerar individen till vardagsinlärning.

Vuxenutbildningens tillgänglighet

V uxenutbildningens tillgänglighet är viktig för den återkom m ande u t
b ildningen. D en geografiska tillgängligheten är o ftast en g rund fö ru tsä tt
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ning. Till följd av vuxenlivets m ånga krav  och bindningar m åste e tt ade
kvat vuxenutb ildn ingsu tbud  finnas på bostadso rten  eller i dess närhet.

E tt fungerande stud iesocialt system  m åste  finnas fö r vuxnas stud ier på 
ungdom sskolenivå. R eella m öjligheter till studieledighet på  hel- respektive 
deltid m åste finnas för alla y rkesg rupper. Social tillgänglighet k räver, att 
vuxenutbildningen i högre grad än hittills anpassas e fter olika deltagar- 
g ruppers stud ie  vana och  grad av självförtroende.

A lternativa stud ievägar på dag- respek tive kvällstid  kan öppna dörren  
för en b redare deltagarrekry tering .

D en fysiska tillgängligheten m åste särsk ilt beak tas  fö r olika hand ikapp
grupper.

Personalutbildning

E xpansionen  av personalutb ildningen ak tualiserar flera problem . K an 
denna leda till att främ st a rbetslö sa  och hem arbetande drabbas av nya 
utb ildningsklyftor? H ur skall de m ellan reg ioner och företag  ojäm nt fö rde
lade resu rserna  fö r personalutb ildning balanseras?  H ur kom m er dessa 
resu rser a tt fördelas m ellan olika individer i sam m a företag? T enderar 
d e tta  vidga ex isterande u tb ildningsklyftor? Till raden  av problem  kan fogas 
den uppenbara  risken för en snäv kunskapssyn  inom personalu tb ildningen.

Skall vuxenutbildningen lyckas?

Om vuxenutbildningen skall lyckas leva upp till sina mål i än högre grad 
än i dag beror, som  fram gått av det föregående, på en m ängd olika fak to 
rer. F rågor som  d essa  och inte m inst vuxenanpassn ing  bör m ed fördel 
kunna föras fram åt genom  e tt fö rstä rk t nord isk t sam arbete  på vuxenutbild
ningsom rådet i form  av e rfa renhe tsu tby te  och sam verkan inom  FoU -verk- 
sam heten.

SÖ vill sam tidigt fram hålla a tt e tt v isst sam arbete  sedan länge förekom 
m er genom  N ord iska  m in is terrådets sek re taria t i K öpenham n, nordiska 
k onferenser, de nord iska fo lkhögsko linspek tö rernas årliga m öten sam t 
u tbyte m ellan olika studieförbund  och fackliga o rganisationer i N orden.

S tockholm  den 4 augusti 1987

Erland Ringborg
Esse Lövgren

Arbetsm arknadsstyrelsen (AM S):

V uxenutbildning är e tt begrepp  som  i dag täck e r m ånga olika utbild- 
ningsform er och m ålgrupper. AM S har dock  inte något att invända mot 
den allm änna beskrivning av vuxenutb ildn ingens uppgifter som  görs i
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förslaget där speciellt vuxenutbildningens betydelse  fö r ko rttidsu tb ildade 
betonas. De ekonom iska och prak tiska  m öjligheterna att deltaga i vuxenu t
bildning är v idare e tt viktigt p rob lem om råde som  förslaget också  pekar på. 
E konom iska förhållanden , fam ilje- och bostadssitua tion  sam t t. ex. närhet 
till u tb ildn ingsanordnare ingår i d e tta  kom plex som  enligt AM S inte enbart 
kan reduceras till en fråga om  förlorad  a rbetsfö rtjän st. S tyrelsen  föro rdar i 
d e tta  avsn itt en skrivning som  pekar på  de näm nda fak to rerna . I övrigt 
tills ty rker sty relsen  den hem ställan som  görs i den and ra  punkten.

S tockholm  den 19 augusti 1987

Erika Thelning
K rister Jirlow

K orskningsrådsnäm nden (FRN):

F orskn ingsrådsnäm nden  (FR N ) finner det föreslagna sam arbete t mellan 
de nord iska länderna avseende e rfa renhe tsu tby te , sam ordning av fo rsk 
ning och försöks- och u tveck lingsarbete  på vuxenutbildningsom rådet 
lovvärt.

FR N  vill dock be tona  v ik ten  av att redan ex is terande sam arbetsform er 

och ak tö re r u tny ttjas på ett förnuftigt sä tt, och att den kom petens pa 
om rådet som  ex is te ra r inom  N orden  tas till vara.

FRN åtager sig gärna a tt, om  det föreslagna sam arbete t realise ras, bidra 
med de erfa ren h e te r som  näm nden skaffat sig genom  likartade forskn ings
program .

Stockholm  den 6 augusti 1987

H ans Landberg

Lärarnas riksförbund:

LR  instäm m er i den beskrivning av utvecklingen av  vuxenutbildningen 
som görs i de in ledande avsn itten . L R  delar också uppfattn ingen a tt alla 
m edborgare på grund av den snabba utvecklingen i sam hället kom m er a tt 
behöva kom plettera  den utbildning de fått i sin ungdom . D etta  sker dels i 
form  av fortbildning och personalutb ildning i anslu tn ing till vederbörandes 
arbe te , dels i form  av återkom m ande utbildning som  sam hället tillhanda
håller.

1 avsn itte t ” V uxenutbildning för a lla”  fram hålls två mål för vuxenu tb ild 
ningen. V uxenutbildningens uppgift sägs vara  dels a tt höja den allm änna
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utbildningsnivån i sam hälle t, dels a tt m inska u tb ildningsk lyftorna mellan 
dessa  vuxna m edborgare. D et bö r em ellertid  fram hållas a tt vuxenutb ild 
ningen har y tterligare tv å  viktiga uppgifter. V uxenutbildningen skall ge 
m änniskorna en an d ra  chans a tt skaffa sig en kom petens- och behörighets- 
givande utbildning t. ex. för högskolestud ier. V uxenutbildningen skall vi
dare kunna ge en fortb ildning i y rket och u tb ilda för e tt ny tt yrke. D etta  är 
väsentliga uppgifter för t. ex. kom vux och  AM U  i Sverige.

V uxenutbildningen i Sverige får fr. o .m . det kom m ande läsåret sto ra  
m öjligheter a tt kom plettera  de trad itionella  u tb ildningsform erna m ed såda
na som  pedagogiskt och ekonom isk t är särskilt anpassade  till dem  som av 
olika skäl ä r  korttid su tb ildade  och/eller svagt m otiverade för a tt delta i 
vuxenunderv isn ingen . D etta  har riksdagen i å r beslu ta t med anledning av 
förslag från  Sune Å hléns u tredning  och i å re ts  budgetproposition .

LR tills ty rker sam m anfattn ingsvis rekom m endationen  att N ord iska  mi
n is terrådet skall fö rstä rk a  sam arbetet m ellan de nord iska länderna be trä f
fande vuxenutb ildn ingen . M in isterråde t bö r em ellertid  noga överväga fo r
m erna fö r de tta  sam arbete . E tt e rfa renhe tsu tby te  ä r  relativ t lätt a tt å s tad 
kom m a och sådant sker också  redan nu i viss u tsträckning . D ärem ot är det 
knappast, enligt L R s uppfattn ing , läm pligt m ed en total sam ordning av 
forsknings- och försöks- och u tveck lingsarbete t inom detta  om råde. Varje 
land bör naturligtvis bedriva forsknings- och u tvecklingsarbete  utifrån sina 
behov och fö ru tsättn ingar.

S tockholm  den 23 jun i 1987

L ärarnas riksförbund 

Elsa H örling

AMU-styrelsen:

Vi anser a tt det ä r positiv t a tt m an från  N ord iska  rådets sida ägnar 
uppm ärksam het åt vuxenutbildningsfrågorna.

A M U -styrelsen  delar den g rundsynen  på vuxenutbildningen och dess 
betydelse  som  u ttry ck s i förslaget.

N är det gäller sam arbete  inom  arbetsm arknadsu tb ildn ingens om råde vill 
vi erin ra  om  att en a rbe tsg rupp , N A M U , har tillsatts 1986 under N A U T  för 
a tt följa A M U -frågorna. N A M U  har följande m andat:

F ör det fö rsta  skall N A M U -gruppen  vara  ett forum  för u tby te  av erfa
renhe te r om  respek tive  länders arbetsm arknadsu tb ildn ingssystem  och ett 
forum  där det ges m öjlighet a tt följa utvecklingen i de no rd iska länderna.

F ö r det andra  skall N A M U -gruppen  vara  ett beredningsorgan till vilket 
se rv iceu tsko tte t kan hänsk ju ta  frågor som  kräver särskild  utbildningskom - 
petens och d ä r det föreligger e tt gem ensam t nord isk t in tresse  a tt få en viss 
fråga belyst och u tredd .
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F ö r det tred je  skall N A M U -gruppen agera som  styrgrupp  fö r u tb ild 
n ingsprojekt inom  serv iceu tsko tte t och kon tak tg rupp  för de u tb ildnings
projekt som  bedrivs u nder e ller tillsam m ans m ed andra äm betsm annakom - 

m ittéer.
F ö r det fjärde skall N A M U -gruppen initiera  och föreslå  sam nordiska 

projekt inom  arbetsm arknadsu tb ildn ingsom rådet som  kan finansieras med 
dels nord iska dels nationella m edel.

N A M U  har d isku tera t e tt v idare sam arbete  på vuxenutbildningens om 
råde. N A M U  har, till N o rd iska  m in is terrådets sek re taria t, fram hållit a tt 
m an ä r positiv  till e rfa renhe tsu tby te  när det gäller forskning och u tveck 
ling. E n kon tak tkonferens p laneras fö r gem ensam t erfarenhetsu tby te .

A vslutningsvis vill A M U -styrelsen  fram hålla det sam arbete  som  A M U  
N ordkalo tten  har m ed L u leå  T ekn iska  H ögskola , U leåborgs U niversite t 
och N arv iks T ekniska Skola, i det tekn iska  projekt som  ingår i N ord iska 
rådets handlingsplan fö r ekonom isk  utveckling  och full sysselsättn ing , 
” N orden  i v äx t” .

E rfa renhe te rna  från p ro jek te t kom m er a tt ligga till grund för d iskussion 
om fo rtsa tt sam arbete  på vuxenutbildningsom rådet.

S tockholm  den 10 ju li 1987

A M U -styrelsen

Birgitta  Thellm an-G ustavsson  
Generaldirektör

G ert A sserm ark  
Avdelningsdirektör

Svenska kommunförbundet:

Svenska kom m unförbundet har tidigare vid skilda tillfällen bere tts  m öj
lighet a tt y ttra  sig över e tt an tal u tredn ingar och förslag som syftar till att 
fö rbä ttra  situationen  fö r vuxna m ed behov av  utbildning. H ärv id  har sty 
relsen fram hållit a tt de övergripande m ålen att u tjäm na skillnader i u tb ild 
ning m ellan olika g rupper sam t att öka vuxnas fö ru tsä ttn ingar a tt delta  i 
socialt och politisk t liv är cen tra la  fö r u tform ningen av vuxenutbildnings
politiken. De m est p rio rite rade  g rupperna bör vara ko rttidsu tb ildade, de 
som  ej kan eller har o tillfredsställande förm åga att läsa, skriva och räkna, 
arbetslösa , handikappade och invandrare .

S tyrelsen  ko n sta te ra r a tt en hel del reform er under senare år har gjorts i 
syfte a tt s tärka  de p rioriterade gruppernas m öjligheter a tt d ra  ny tta  av 
vuxenutb ildn ingsinsatserna. T ro ts de tta  an ser sty relsen  a tt det finns en 
risk att alla e fte rsa tta  g rupper inte nås. D ärför m åste u tb ildningsanordnar-
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na ges ökade m öjligheter a tt u tifrån  lokala fö ru tsä ttn ingar p lanera verk 
sam heten  så a tt de som  har s tö rst behov av utbildning tillfö rsäkras resu r
ser. En m er långsiktig fram förhållning vid resurstilldeln ingen från sta tens 
sida och ett enk lare  regelsystem  för resu rse rnas användning är därvid  en 
effektiv  stim ulans fö r u tb ildn ingsanordnarna  a tt p lanera  in sa tse r för de 
prio riterade grupperna.

D et förslag  som  några m edlem m ar av N ord iska  rådet har väck t ö v e ren s
stäm m er i sina principiella  rik tlin jer m ed sty relsens tidigare ställn ingsta
gande. Enligt sty re lsen  ä r  e tt fö rstärk t nord isk t sam arbete  beträffande 
vuxenutbildningen m ycket angelägen inom  de om råden  som  m edlem m arna 
föreslår.

S tyrelsen  vill em ellertid  betona att kom m unerna genom  olika fö rfa tt
ningar tillskrivits e tt huvudansvar för vuxenutbildningen främ st genom  
grundvux och kom vux. S tud iefö rbunden , fo lkhögskolan , a rb e tsm ark n ad s
utbildningen och sta ten s sko lor för vuxna genom för själva u tb ildn ingsverk
sam heter i o lika fo rm er och m ed delvis olika mål. E tt u tökat e rfa renhe tsu t
byte både på kom m unal och nationell nivå m ellan olika u tbildningshuvud- 
män inom  de nord iska  länderna bör således äga rum  under fo rm er som 
stim ulerar och u tveck lar sam ordning, e rfa renhe tsu tby te  sam t forsknings- 
och u tvecklingsarbete  inom  vuxenutb ildn ingsom rådet.

S tockholm  den 4 sep tem ber 1987

Svenska kom m unförbundet 

Lars Eric Ericsson

Landstingsförbundet:

F örbundssty re lsen  instäm m er i den beskrivn ing  av vuxenutbildningens 
u tveckling och mål som  redov isas i m edlem sförslaget.

D et ä r  enligt sty re lsens m ening angeläget a tt goda m öjligheter ges fö r att 
vuxna skall kunna skaffa sig en ny yrkesutb ildn ing  eller kom plettera  tidiga
re utbildning eftersom  den snabba om struk tu reringen  av sam hället ställer 
nya krav.

V uxenutbildning ä r e tt instrum ent för att överbrygga den utb ildnings
klyfta som  finns m ellan de äldre särskilt ko rttid su tb ildade och de unga. 
G ruppen av korttid su tb ildade  kom m er successiv t a tt m inska, men sam ti
digt blir de allt svårare  att nå.

I Sverige finns en lagreglerad rätt till ledighet för stud ier. Problem  kan 
em ellertid  ändå u ppstå  när det gäller finansiering av stud ierna . Särskilt 
gäller det för u tb ildningar som  inte är att be trak ta  som  personalutb ildning.
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D et är nödvändigt a tt s tud iestödssys tem et u tform as så a tt det underlä ttar 
fö r vuxna att genom gå utbildning.

Ä ven om m ycket ä r  gem ensam t för de nord iska länderna på vuxenu t
bildningens om råde m åste varje land för sig u tveckla  en organisation  som 
är anpassad  till behoven  i det egna landet. D et ä r  em ellertid  önskvärt med 
ett ökat e rfa renhe tsu tby te  m ellan de nord iska länderna. Ä ven sam arbete  i 
fråga om försöks- och u tveck lingsarbete  liksom  forskning inom  om rådet 
b ö r u tveck las. In te  m inst m ot bakgrund av en gem ensam  nord isk  a rb e ts
m arknad.

L andstingsfö rbundets sty relse  tills ty rker m edlem sförslaget a tt N ord iska 
råd e t an slu te r sig till de redov isade  principiella  rik tlin jerna sam t rekom 
m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt fö rstä rka  sam arbetet m ellan de nor
diska länderna när det gäller e rfa renhe tsu tby te  och sam ordning av fo rsk 
ning sam t försöks- och u tveck lingsarbete  inom  de tta  om råde.

S tockholm  den 3 sep tem ber 1987

L andstingsfö rbundet 

G unnar H ofring
W alter S lunge

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

SA F delar fö rslagsställarnas fram tidsbeskrivning när det gäller a rbe tsli
vets snabba fram tida förändring  och a tt de tta  kom m er att skapa nya behov 
bland de y rkesverksam m a att fö rnya och u tveck la  sin kom petens. A tt 
denna kom petensu tveck ling  inte enbart kan ske i traditionella underv is
n ingsform er är också  uppenbart. Vi de lar också  förslagsställarnas kritik av 
den trad itionella  u tb ildningens oförm åga a tt u tveck la  pedagogik och utbild- 
n ingsform er som  når även de idag lågutbildade.

SA F kan dock ej i alla delar anslu ta  sig till de principiella riktlinjer som 
förslagsställarna u tveck la t. De v ik tigaste skälen  till d e tta  ä r  a tt principerna 
u tgår från  fo rm er fö r vuxenutbildning som  inte ta r  hänsyn till företagens 
fö ru tsä ttn ingar a tt in teg rera  den i verksam heten . I synnerhet de m indre 
fö retagen har i Sverige v isat sig ha s to ra  svårighete r a tt leva upp till 
p rinciper av det slag som  fö reslag its, t. ex. när det gäller ledighet och 
ersä ttn ingar för förlorad  arbe tsfö rtjän st.

N är det gäller punkten  tv å  i förslagställarnas hem ställan  vill SA F em el
lertid också  fö ro rda  nord isk t forsknings- och u tvecklingssam arbete . SA F 
vill i d e tta  sam m anhang hänvisa till bifogade tidningsartikel och föreslår att 
form erna för att vuxna effektiv t kan fö rbä ttra  sina baskunskaper blir 
förem ål fö r y tterligare  forsknings- och prak tisk t u tvecklingsarbete  i nor-



49

diskt sam arbete . L ikaså  an se r vi det synnerligen angeläget a tt pedagogiskt 
u tveck lingsarbete  kan bedrivas i sam arbete  m ellan de nord iska länderna 
med hänsyn till de kultu rella  likheterna. Vi vill slutligen föreslå  e tt nordiskt 
sam arbete  fö r b ä ttre  u tny ttjande  av m edia och ny teknik  fö r effektiv 
kunskaps- och kom petenssp ridn ing  för de y rkesverksam m a i N orden.

S tockholm  den 21 ju li 1987

Svenska arbetsg ivarfören ingen  

G u n n a r  W e s te r m a r k

C hrister W ikfeldt

Sveriges lärarförbund:

— -  -  F örbundet stöd jer förslaget. A tt nord iska rådet på de tta  sätt 
engageras i b ehovet av och u tvecklingen inom  vuxenutbildningen kan 
beräknas få såväl en stab iliserande som  u tveck lande effekt i m edlem slän
derna.

Vad gäller förslaget till generella  rik tlin jer vill fö rbundet fram hålla följan
de.

Skälen för och  behovet av en fungerande vuxenutbildning är väl besk riv 
na i förslaget t. ex . b ehove t av återkom m ande utbildning på grund av 
fö rändringar i a rbe ts live t och /eller i sam hället i övrigt. Sveriges lärarfö r
bund finner det dock angeläget a tt b e tona  det behov m ånga vuxna har av 
grundläggande underv isn ing  i läsning, skrivning och  m atem atik  -  m otsva
rande den  underv isn ing  som  ges i den svenska  skolform en grundvux . U tan 
d essa  grundläggande kunskaper to rde annan  vuxenutbildning endast ge 
tem porära  effek te r fö r såväl sam hälle som  för den enskilde. F ö r vuxna 
invandrare  m ed m otsvarande behov  kan inlärningen av d e t nya hem landets 
språk på e tt olyckligt sä tt kom m a a tt konku rrera  med inlärning och träning 
av basfärd igheterna. G enom  den ökande flyktinginvandringen finns i de 
nord iska länderna e tt gem ensam t behov av att u tveck la  vuxenutbildningen 
så a tt de till landet inflyttade ges sam m a m öjligheter till a tt de lta  såväl i det 
dem okratiska  sam hällslivet som  i arbetslive t.

Sveriges lärarförbund  vill avslu tn ingsv is ko n sta te ra  a tt den gem ensam 
m a nord iska a rbe tsm arknaden  u n d er 80-talet u tv idgats så  a tt den  num era 
om fattar även  k lasslärare . Ö verenskom m else har också  träffats rö rande 
speciallärare  och äm neslärare . Sveriges lärarförbund  finner det därför 
naturligt a tt N o rd iska  råde t u tred e r hu ruv ida  överenskom m else  bö r träffas 
rö rande lärare  fö r vuxenutbildning.
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Sveriges lärarförbund  hem ställer om a tt ovan anförda synpunk ter beak
tas vid ä rendets fo rtsa tta  handläggning.

S tockholm  den 13 augusti 1987

Sveriges lärarförbund 

Solveig  P aulsson
S igne Levin

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19885152
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BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska ungdom skom m ittén:

Stödordningen för nord isk t ungdom ssam arbete  tillkom  1973 på försöks- 
basis och e tab lerades som  perm anen t verksam het 1976 för a tt öka kunska
pen om  och fö rståe lsen  av kultu rella , politiska och sociala frågor bland 
ungdom en i de no rd iska länderna. D etta  syfte skall enligt de faststä llda 
rik tlin jerna uppnås genom  a tt stödja det no rd iska sam arbete  som  bedrivs 
av barn- och ungdom sorgan isa tioner i N o rden . Stöd ges till sam arbetspro- 
jek t m ellan landsom fattande stödberättigade o rgan isationer, bidrag till n o r
diska sam arbetso rgan isa tioner sam t b idrag  till sam arbete  på lokalt och 
regionalt plan. M edel för verksam heten  anv isas över N ord iska  m in isterrå
dets budget och de adm in istreras av en av m in isterrådet (kultur- och 
underv isn ingsm in istrarna) tillsatt kom m itté (N ord iska  ungdom skom m it
tén).

N är stödordningen  1976 uppfördes som  återkom m ande post på m inister- 
rådsbudgeten  uppgick anslaget till 1 milj. D K K . U nder innevarande år 
d isponerar ungdom skom m ittén  över drygt 3 milj. D K K . I perioden  1977- 
86 u tdelades sam m anlagt 599 anslag till p ro jek tsam arbete . O rganisations- 
stödet har av trad ition  u tg jort 1/3 av den to ta la  beviljningen. D ess reella 
värde fö r m ottagaro rgan isa tionerna  har dock ty v ärr m inskat eftersom  an 
talet s tödberä ttigade  sam arbe tso rgan isa tioner ökat från ett dussin  till 27 för 
närvarande. O rdningen m ed stöd till lokalt och regionalt sam arbete  har 
tilläm pats sedan 1985 och för åren  1985—86 beviljades sam m anlagt 98 
anslag. S istnäm nda stödform  är således rela tiv t ny och in tresse t för bidrag 
till sam arbete  på lokalt och regionalt plan ä r stigande, vilket ungdom skom 
m ittén se r som  en m ycket positiv  utveckling . D ärigenom  kan ännu b redare 
ungdom sgrupper nås och också  nya verk sam hetsfo rm er u tveck las, vilket 
förslagsställarna understruk it.
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U ngdom skom m ittén  har nyligen låtit u tfö ra  en undersökning av den 
sam nord iska verksam heten  på ungdom som rådet under de senaste fem 
åren. R appo rten , som  bifogas fö r kännedom , är en uppföljning av en 
tidigare u tförd genom gång av de fö rsta  årens verksam het.

Förslagsstä llarna  u n d ers try k e r a tt elev- och studen to rgan isa tioner, in
vandrarungdom , funktionshäm m ade och andra  särgrupper bör få bidrag till 
nord isk t sam arbete . Av nord iska m in isterrådets m edel har under åren 
beviljats m edel till m ånga slags olika o rganisationer. S pörsm ålet om stöd
berättigande har dock anknytn ing  till de nationella reglerna för stöd till 
ungdom sorganisationer. D etta  har bl. a. lett till a tt studen t- och elevorgani
sa tioner erhållit stöd  för sin icke-fackliga, t. ex. sociala verksam het.

I utdeln ingspolitiken har kom m ittén  också  fäst speciell vikt vid stöd till 
handikappad  ungdom . D etsam m a gäller arrangem ang och deltagande från 
u tkan tsom rådena, speciellt V äst-N orden .

S tö rsta  delen av de anslag  som  beviljas går åt till a tt täcka  kostnaderna  
för reso r. F ö rb ä ttrad e  re se rab a tte r för ungdom ar skulle o tv ivelaktig t bidra 
till a tt de sam nord iska m edlen skulle vara  till glädje för stö rre  ungdom s
grupper och även  i övrig t stim ulera  till e tt ökat ungdom sutby te .

K om m ittén  ser som  en av sina v iktigaste uppgifter för tillfället a tt verka 
fö r fö rbättrade  re su rse r och v illkor för e tt ökat ungdom sutby te . K om m it
tén har inom  sig kontinuerlig t fört d iskussioner kring erfa renhe te rna  av 
verksam heten  och perspek tiven  inför fram tiden . F örslagsställarna no terar 
a tt ungdom en är det no rd iska sam arbete ts fram tid . A lldeles särskild  initia
tivrikedom  och m edel behövs för a tt m öta den utm aning som  de p lanerade 
eu ropeiska u tväxlingsordn ingarna innebär. D etta  tog också  kom m ittén 
fasta  på i sin fram ställn ing till handlingsplanen på ku ltu rens om råde.

E tt viktigt inslag i kom m itténs arbete  är de regelbundna kon tak terna  
m ed ungdom sorganisationerna. Sålunda har ungdom sorganisationernas 
rep resen tan te r deltagit i kom m itténs senaste  m öten. K om m ittén  har också 
på and ra  sätt kontinuerlig t hållit kon tak t m ed o rgan isationerna. A vsikten 
ä r a tt d e tta  skall fortgå, bl. a. fö r e tt fo rtsa tt u tby te  av erfarenheter.

1 sitt y ttrande till handlingsplanen redovisade kom m ittén  sina positiva 
erfa renhe te r av ungdom ssam arbete t, m en fäste  även  uppm ärksam het vid 
kom m itténs roll som  rådgivande organ och k a ta ly sa to r m ellan organ isatio 
nerna och m ynd igheterna både på nordiskt och nationellt plan. D enna roll 
to rde också  m o tsvara  fö rslagställarnas ungdom spolitiska uppfattn ing. G e
nom  att ak tiv t u tveck la  denna roll kan kom m ittén  söka främ ja cen trala  
ungdom sfrågor, som  bl. a. näm ns i m edlem sförslaget och som  inom kom 
m ittén näm nts som  viktiga d iskussionspunk ter i fram tiden.

H elsingfors den 26 jun i 1987

A strid  Thors 
Ordförande i Nordiska ungdomskommittén
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D a n m a r k

Undervisningsministeriet hänvisar i skrivelse den 2 ju li 1987 till y ttrande av  
den 26 ju n i 1987frå n  D irektora te t fo r  fo lkeop lysn ing , fr ie  grundsko ler m . v. 
(se nedan).

Direktoratet for folkeoplysning, frie grundskoler m. v.:

U nderv isn ingsm inisterie t, som  er resort-m in isterium  for ungdom sorga
nisationerne, har et løbende e tab le re t sam arbejde m ed de øvrige nordiske 
lande og m ed de nord iske ungdom s-fæ llesråd og sta tsungdom sråd . På de 
årlige kon tak tkon ferencer gennem går m an aktuelle adm inistrative og lov
givningsm æssige p rob lem er og planlæ gger fælles nordiske in itiativer, hvor 
der skønnes behov og in teresse  derfor. Til vigtigere nationale konferencer 
om  ungdom sspørgsm ål inv iteres rep ræ sen tan te r fra de andre landes m ini
sterier, sta tsungdom sråd  eller ungdom sfæ llesråd , ligesom  der nedsæ ttes ad 
hoc arbejdsg rupper om særlige om råder som  f. eks. ungdom sforskning, 
åbne fritids- og ungdom sklubtilbud m. m. H eru d o v er er der fast inform a
tionsudveksling.

Ikke m indst i fo rb indelse m ed det in ternationale  ungdom sarbejde er der 
et tæ t udvidet nord isk  sam arbejde, såvel m in isterierne im ellem  som  med 
ungdom sorganisationerne.

D et gæ lder sam arbejde om  F N , om Ø st-V estsam arbejde i E uropa, men 
især sam arbejdet i E u ro p aråd e t, om  E uropean  Y outh  C en ter, E uropean  
Y outh F oundation , C A H JE , d iverse  a rbejdsgrupper -  og om  m in isterkon
ferencerne , hvo raf den næ ste  skal holdes i N orge i 1988. I den forbindelse 
har de no rd iske lande e tab le re t en  fæ lles arbejdsgruppe, som  også er 
nordisk  kontak to rgan  for den  nordiske rep ræ sen tan t i E u roparåde ts  udvalg 
om den sam lede ungdom sstruk tu r i E u roparådet.

I de tte  sam arbejde e r d e r næ r k on tak t til de nord iske ungdom sorganisa
tioners rep ræ sen tan te r i C E N Y C , E C B , EYC og E Y F  m. m.

Da em ner og indhold i E u roparåde ts  ungdom ssam arbejde ofte vil være 
spørgsm ål som  f. eks. ungdom m ens boligforhold, a rbejdssituation  og orga
nisationsm uligheder m. m. be ty d e r det også ofte forudgående nordiske 
drø fte lser og overve je lse r desangådende.

D anm arks m edlem sskab i E F  m edfører også en øget in tensite t i det 
nordiske sam arbejde om ungdom sspørgsm ål -  f. eks. om  ungdom sudveks
ling, ungdom m ens m obilitet m. m.

I dette  sam arbejde e r d e t overo rden tlig t vigtigt, at ungdom sorganisatio 
nerne deltager og b idrager til den fælles inform ationsudveksling  og p lan
lægning a f  in itia tiver. D et er derfo r også afgørende, at ungdom sorganisa
tionernes m uligheder for nord isk  og in ternationalt sam arbejde sty rkes.
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D irek to ra te t fo r fo lkeoplysning, frie g rundsko ler m. v. kan derfor anbe
fale forslagene fra den nordiske ungdom skom ité og fra U ngdom m ens N o r
diske Råd -  og generelt s tø tte  m edlem sforslag, som  anbefaler fo rstæ rket 
stø tte  til ungdom sorganisationernes nordiske sam arbejde.

K øbenhavn , den 26. jun i 1987

Carl N issen

Københavns Magistrat:

I K øbenhavns K om m une er nedsat Det kom m unale R ådgivende U ng
dom sudvalg , der er et b red t sam m ensat organ bestående af kom m unalpoli
tikere og rep ræ sen tan te r for en ræ kke ungdom sorganisationer. Sam m en 
med ungdom sd irek to ra terne  i R eykjavik , O slo, S tockholm , G øteborg , 
M almø og H elsingfors de ltager D et kom m unale R ådgivende U ngdom sud
valg i et fast nord isk  sto rstad ssam arbejde  om kring ungdom sspørgsm ål

H erudover de ltager D et kom m unale R ådgivende U ngdom sudvalg sam t 
de m agistratsafdelinger, der har særlige berøringsflader til om rådet, løben
de i kongresser, konferencer m .v . i de nordiske lande med henblik på 
erfaringsudveksling og inform ation om ungdom m ens behov og problem er.

M ed henvisning til ovenstående e r m an a f den opfatte lse , at det ek siste
rende nord iske sam arbejde på om rådet er tilfredsstillende, og at der derfor 
ikke for K øbenhavns vedkom m ende vil væ re behov for gennem førelse af 
det foreliggende forslag om ” ett fö rstärk t nordisk sam arbete i ungdom sfrå
g o r” .

K øbenhavn , den 3. ju li 1987

E gon W eidekam p
M ogens Krogh

Frederiksbergs Kommune:

Ved m ed skrivelse a f  5. maj 1987 at frem sende det i N ord isk  Råd 
frem satte  forslag A 802/k om  e t sty rke t nordisk  sam arbejde i sager vedrø 
rende ungdom m en har råde t anm odet F rederiksberg  K om m une om  en 
udtalelse og om  eventuelt at stille supplerende oplysninger til rådighed.

I denne anledning skal m an som  sekre taria t for kom m unalbestyrelsen  
indledningsvis anføre, at sagen ikke har væ ret forelagt fagudvalg og kom 
m unalbestyrelse.

M ed dette  forbehold skal man e fter at have m odtaget ud ta le lser i sagen 
fra kom m unens socia ld irek torat og d irek to ra te t for skole- og b ib lio teksvæ 
sen m eddele, at m an fra forvaltn ingens side ikke har bem æ rkninger til det 

stillede forslag.
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Til o rien tering  vedlæ gges et eksem plar a f  kom m unens Social- og Sund
hedsplan 1987-1990 ' der e r  en tem aplanlæ gning om  indsatsen  m od ung
dom sledigheden og således bely ser en lokal indsats på en del a f det p ro 
b lem kom pleks, som  det om handlede forslag  vedrø rer. Social- og sund
hedsplanen, der er udarbejdet a f  forvaltn ingen i sam arbejde med arbe jd s
form idlingen, blev godkendt a f  kom m unalbestyrelsen  den  15. juni 1987.

F rederiksberg , den 21. ju li 1987

G. K astberg

Hans S taalsen

Kommunernes Landsforening:

Forslaget besk river en ræ kke a f de problem felter, som  m øder den nor
diske ungdom  idag.

D er næ vnes bl. a. u tilstræ kkelige boligforhold, arbejdsløshed , narko tika
m isbrug og m anglende fritidstilbud.

Forslaget anbefa ler en ræ kke tiltag, der -  e fte r fo rslagsstillernes op fa t
telse -  indenfor ram m erne a f det nord iske sam arbejde, kan bidrage til at 
løse ungdom m ens p rob lem er og iøvrigt sty rke  det nordiske kulturfæ lles
skab i frem tiden.

U nder henvisning til de m ere konkrete  tiltag, anbefa ler forslagstillerne 
det N ord iske m in isterråd , at fo rstæ rke udby tte t a f  e rfaringer og inform a
tioner om  ungdom m ens prob lem er og behov i de nord iske lande og i denne 
sam m enhæ ng fo rstæ rke ungdom sorganisationernes nordiske sam arbejde.

K om m unernes L andsforen ing  kan til forslaget udtale, at landsforening
en ikke har bem æ rkninger til de m ere konkre te  tiltag i forslaget, m en at 
landsforeningen kan tilslu tte  sig forslagets hovedsig te, om at fo rstæ rke 
udby tte t a f  de erfaringer og inform ationer, d e r gøres i a rbejdet med ung
dom m ens prob lem er i de nord iske lande.

F år N ord isk  R åd i den v idere behandling a f forslaget, behov for konkre
te op lysninger vedrø rende danske kom m unale forhold , e r landsforeningen 
gerne behjæ lpelig m ed at frem skaffe sådanne.

K øbenhavn , den 3. ju li 1987

Thorkild Sim onsen
Erling Krarup

Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 15 jun i 1987förk lara t 
sig icke ha något a tt anföra i anledning av m ed lem sförslaget.

1 H är ej tryckt.
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Danske Studerendes Fællesråd:

D anske S tuderendes F æ llesråd  (D SF) har altid lagt m eget væ gt på  et 
udbygget no rd isk  sam arbejde -  herunder specielt sam arbejdet m ed stu
d en tero rgan isa tionerne  i de øvrige nord iske lande. Således har deltagelse i 
de såkaldte N O M -m øder i m ange å r væ ret en a f D S F  væ sentligste in te rna
tionale prioriteringer.

Vi e r  enige m ed forslagstillerne i, a t det e r vigtigt, a t løsningen a f 
ungdom m ens sociale, uddannelsesm æ ssige og boligm æssige p rob lem er 
sker i e t ak tiv t sam spil m ed ungdom m en og dens organ isationer.

I den forb indelse  vil vi pege på  den vigtige rolle et forøget sam arbejde 
m ellem  studen tero rgan isa tionerne  i N orden  kunne spille i fo rbindelse m ed 
løsningen a f de i fo rslaget næ vnte p roblem er. L igesom  e t sådan t forøget 
sam arbejde kunne m edvirke til at give de studerendes o rgan isationer fo r
bedrede  m uligheder fo r at gå k o n struk tiv t ind i d iskussionerne a f et fo rbed
re t og udv idet no rd isk  sam arbejde indenfor de v ideregående uddannelser.

E t sådan t udv idet sam arbejde m ellem  de nordiske studen tero rgan isa
tioner s tøder im idlertid  ofte ind i en ræ kke prak tiske  problem er.

U dgifter til re jser for deltagere  og oplæ gsholdere sam t udgifter til 
nødvendige sek re tæ ria tsopgaver v irker ofte b lokerende for vores m ulighe
der fo r at gå ind i de tte  arbejde i de t om fang, vi kunne ønske. D erfor hilser 
vi forslaget om , a t ” också  elev- og s tuden to rgan isa tioner b ö r få bidrag til 
nord isk t sam arb e te” , velkom m en og håber at de tte  forslag vil nyde bred 
opbakning.

K øbenhavn , den 26. maj 1987

F o r D SF 

P er C lausen

Dansk Ungdoms Fællesråd (DUF):

D ansk U ngdom s F æ llesråd  finder det væ sentligt m ed e t nord isk  sam ar
bejde i ungdom sspørgsm ål. G ennem  d e t a llerede eksisterende sam arbejde 
sker der en væ rdifuld erfaringsudveksling  og koordinering.

D U F  m ener, a t e t fo rstæ rke t sam arbejde b ø r ske på  følgende om råder:
-  ungdom sforskning
-  forsøgs- og udviklingsarbejde på  ungdom som rådet
-  ungdom sudveksling
-  stø tte  til sam arbejde m ellem  nord iske e levorganisationer

D U F  e r enig m ed forslagsstillerne i, at de nord iske lande s tå r overfo r en 
ræ kke fæ lles spørgsm ål på  ungdom som rådet. D er kan særligt peges på 
unges boligforhold, beskæ ftigelse, uddannelse , sociale v ilkår og kultur. E t
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fo rstæ rket nord isk  sam arbejde på disse om råder kan prim æ rt ske gennem  
erfaringsudveksling  sam t forsøgs- og udviklingsarbejde.

Med udgangspunkt i de statslige og frivillige ungdom sråd  i N orden  e r der 
p. t. ved a t blive e tab le re t e t sam arbejde m ellem  nord iske ungdom sforske-

En arbejdsgruppe m ellem  D U F  og danske ungdom sforskere  arbejder på 
udgivelsen  a f  en oversig t over igangvæ rende ungdom sforskningspro jek ter i 
N orden  sam t et nyhedsbrev  fo r nord isk  ungdom sforskning, og en finsk 
arbejdsgruppe a rbe jder på en bibliografi over nord isk  ungdom sforskning. 
D U F  vil derfo r fo reslå , at de tte  sam arbejde stø ttes økonom isk a f N ordisk  
M inisteråd , således a t der løbende kan afholdes sem inarer, udsendes pub
likationer o . l .  Vi vil endv idere  pege på, at det nord iske sam arbejde kan 
væ re udgangspunkt fo r forsøgs- og udvik lingspro jek ter om kring unges 
beskæ ftigelse, uddannelse  og sociale vilkår. Vi lægger vægt på, a t et 
nordisk sam arbejde på  d isse om råder tager udgangspunkt i en  helhedsvur
dering a f unges vilkår. Som  et eksem pel vil vi pege på det tidligere m ed
lem sforslag om  unges beskæ ftigelse i ku ltu rsek to ren .

U ngdom m ens N ord iske  R åd og N ord isk  U ngdom skom ité har peget på 
en ræ kke m uligheder for at øge den nordiske ungdom sudveksling. D U F 
stø tte r disse forslag, idet der ikke er nogen tvivl om , at der vil ske en øget 
ungdom sm obilitet m ellem  de vesteu ropæ iske  lande i de kom m ende år. 
D enne udvikling er i sig selv positiv , idet øget ungdom sudveksling  e r et 
væ sentligt bidrag til in ternational fo rståelse .

Det nordiske sam arbejde g iver en ræ kke m uligheder for at inddrage 
brede g rupper i ungdom sudvekslingen p. g. a. sprogligheden og paralleller
ne m ellem  bl. a. de nord iske uddannelser.

N ord isk  M in isterråd  bør derfo r lade et udviklingsprogram  fo r nordisk 
ungdom sudveksling  indgå i den kulturelle handlingsplan. E t udviklings
program  bør give stø tte  til forsøgs- og udviklingsarbejde m ed ungdom sud
veksling m ellem  de nord iske lande.

G ennem  den nord iske ungdom sbevilling giver N ord isk  M inisterråd  m id
ler til det nord iske ungdom ssam arbejde. N ord isk  ungdom sbevilling e r af 
sto r vigtighed fo r de tte  arbejde. D U F  vil i øvrig t henvise til N ord isk  
U ngdom skom ités rem issvar på de tte  om råde.

I m edlem sforslaget fo reslås de t, at der også skal ydes stø tte  til e t sam ar
bejde m ellem  de nord iske e levorganisationer. D U F finder det naturlig t, at 
der gives m ulighed herfo r gennem  en særlig bevilling, idet et sam arbejde 
m ellem  elevorgan isa tionerne  vil væ re et væ sentligt b idrag  til det sam lede 
nordiske sam arbejde på uddannelsesom rådet.

I de tte  rem issvar e r  d e r næ vnt en ræ kke konkre te  forslag til et fo rstæ rket 
nordisk  sam arbejde i ungdom sspørgsm ål. D U F  finder det væ sentlig t, at 
disse og andre in itia tiver planlæ gges og udføres i sam arbejde m ed de 
frivillige bøm e- og ungdom sorgan isa tioner — i N orden  særligt de frivillige 
ungdom sråd og Foren ingernes N ordens U ngdom srepræ sen tan tskab .
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G ennem  de E uropæ iske F æ llesskaber og E uroparådet arbejdes der også 
m ed en ræ kke ungdom sspørgsm ål. Vi vil understrege , at den nordiske 
koordinering  på dette  om råde bø r fo rtsæ ttes  og om fornødent udbygges.

K øbenhavn , den 24. jun i 1987

Finn Lursen  
Generalsekretær

Landsforeningen Ungbo:

L andsforeningen U N G B O  afholdte i fo rbindelse m ed det in ternationale 
ungdom sår i 1985 et nordisk ungdom ssem inar med titlen ” U nges livsm øn

ste r og bo lig form er".
K om binationen af disse to  em ner blev valgt ud fra sam m e betragtning, 

som  den N ord isk  Råd giver ud tryk  fo r i forslaget A .802-K nem lig, at der er 
nøje sam m enhæ ng m ellem  den m åde han lever på, og den m åde m an bor -  
eller ønsker at bo.

På sem inaret deltog 22 unge fra sam tlige nordiske lande (på næ r Finland 
og Å landsøerne), som  alle havde det til fæ lles, at de var aktive eller på 
anden m åde in teresserede  sig for ungdom sboligom rådet.

V edlagte rapport fra sem in are t1 indeholder mange in teressan te  betrag t
ninger og problem stillinger og er først og frem m est et fælles nordisk bud 
på, hvor man kunne sæ tte ind og bekæ m pe problem erne. Vi m ener selv 
den giver et godt indblik i den nord iske ungdom s faktiske vilkår og ønsker, 
specielt på boligom rådet, ud tryk t a f  de unge selv.

E valueringen sam t konklusionen på side 4 4 -4 7  finder vi specielt re le
vant som supplem ent til N ordisk  R åds forslag.

Vi kan i øvrigt bere tte  at sem inare t har væ ret fulgt op med et tæ ttere  
sam arbejde Sverige-N orge-D anm ark im ellem . D er har væ ret afholdt a r
bejdssem inar i G öteborg  i 1986 sam t væ ret flere gensidige besøg. Vi sa tser 
videre på et endnu tæ ttere  sam arbejde i den kom m ende tid og håber på et 
tilsvarende opfølgende sem inar i løbet a fk o r t  tid i N orge.

K øbenhavn , den 3. august 1987

Birger W eibull
B ente  B astrup

1 Ej bifogad.
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F i n l a n d

Undervisningsministeriet*:

Idro tts- och ungdom sbyrån  an se r det ovannäm nda förslaget vara  riktigt. 
I m otiveringarna till m edlem sförslaget finns värdefulla påm innelser om 
ungdom ens levnadsförhållanden  och om  åtgärderna  fö r a tt fö rb ä ttra  dem . 
De är likartade m ed t. ex. de förslag till å tgärder som  ingår i be tänkandet 
om det in ternationella  ungdom såre t 1985 som  senast vidlyftigt u tredde 
levnadsförhållanden  fö r ungdom en i F inland. B etänkandet har u tdela ts till 
statsförvaltn ingen  för å tgärder och för a tt beak tas.

Det nord iska ungdom sarbete ts sam arbetsorgan  p resen te ras i bifogad 
b ro schy r2 ” D et nord iska  un g d o m sarb e te t”  som  utkom  i slu tet av 1986. 
T ro ts att organen på alla n ivåer är täckande och har u tveck la ts till sin 
nuvarande form  som  resu lta te t av ett långt skridet sam arbete  och tro ts  att 
de fungerar, de la r id ro tts- och ungdom sbyrån  de i m edlem sförslaget an ty d 
da farhågorna fö r a tt det i sam arbete t m yndigheterna em ellan finns behov 
av att effek tivera  u tby te t av inform ation och e rfa renhe te r, att det ekono
m iska stöd som  genom  organ isa tionerna  tillförts sam arbete t inte u tvecklats 
positivt u nder senare år och att m an inte i tillräcklig grad främ jat ungdom s
turism en.

S am arbetet m yndigheterna em ellan har två etab lerade  form er: konferen 
serna som  arrangeras en  gång om  å re t, u n d e r vilka m an p resen te ra r ak tu 
ella projekt inom  ungdom sarbete t i värd landet och u tred er den senaste 
utvecklingen i de deltagande länderna sam t a rbete t i N ord iska ungdom s
kom m ittén , d ä r m an vid fö rdelningen av bidragen till ungdom sorganisatio 
nernas in ternord iska  verksam het sam tidigt kan understryka  betydelsen  av 
väsentliga sam arbetsom råden  och -form er inom  ungdom sarbete t.

F rån  underv isn ingsm in isterie ts sida har m an dock understruk it a tt kän
nedom en om  u tvecklingen av ungdom sarbete t och ungdom spolitiken i de 
övriga no rd iska länderna  kan vara  m indre än vän tat. D ärför har m an stö tt 
pub likationsverksam heten  i anknytn ing  till ungdom sforskning och a r
rangerandet av regelbundna fo rskarkon ferenser. U ndervisningsm inisteriet 
har även erbjudit sig a tt under nästa  å r  ano rdna  ett in ternord isk t sem ina
rium  som  behand lar ungdom sarbete ts organ och b idragssystem .

Det borde vara m öjligt a tt befästa  den nord iska ungdom skom m itténs 
ställning i det in ternord iska  sam arbe te t genom  att ge den uppgifter som 
s tå r i sam klang m ed den kännedom  den har om verksam heten  inom  ung
dom sorganisationerna.

I ungdom skom m ittén  förverkligas principen om gem ensam t ledarskap , 
sam verkan  m ellan rep resen tan te rn a  för m yndigheter och ungdom sorgani
sationer. De u tredn ingar som  ungdom skom m ittén  gjort om  det in ternord is
ka stödet till ungdom sorgan isationernas verksam het visar att d e tta  stöd

1 Yttrande ö versa tt frå n  f in sk a .
2 H ar e j tryckt.

+1 - A  802/k S u p p lem en t
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inte ökat. D et vore på  sin p lats a tt g ranska  frågan både på ett nationellt och 
på ett in ternord isk t plan. Särskild  uppm ärksam het borde m an fästa  vid det 
s. k. lokala och regionala stödet. F rån  fin ländsk sida har m an understruk it 
vikten av a tt rik ta s tödet till de s tuden to rgan isa tioner som  näm ns i m ed
lem sförslaget, till o rgan isa tioner för de handikappade sam t till de unga i 
N ordens random råden . I m edlem sförslaget u n d ers try k er m an de särskilda 
problem en i V ästnorden . I d e tta  sam m anhang bör m an även beak ta  p ro 
b lem en i ka lo ttom rådet sam t fö r F in lands v idkom m ande den språkligt- 
kultu rella  be tydelse , som  den in ternord iska  verksam heten  har för de unga i 
de helt finskspråk iga länen. U ngdom skom m ittén  anv isar inget stöd för 
väno rts  v erk sam heten , denna kan fö r F in lands vidkom m ande vara  av se
kundär betydelse  då m an b eak ta r ungdom snäm nders och ungdom sbyråers 
funktion  som  koord inerande organ i ren t finskspråk iga kom m uner.

Inom  ungdom sturism en kunde det no rd iska ungdom skorte t, bifogat 1987 
års b ro sch y r1, v ara  av stö rre  betydelse  som  rik tg ivare för tu rism en , om det 
skulle göras till e tt perm anent kort och dess pris särskilt i förhållande till 
Inter-R ail (1987 FIM  650/FIM  975) skulle bli förm ånligare.

De fin ländska unga köpte 1986 en tredjedel av alla sålda kort. Det vore 
av betydelse fö r våra  unga a tt u tveck la  det, m en de t borde naturligtvis 
även fungera som  e tt lockbete  fö r den  övriga nord iska ungdom en att 
kom m a till F inland. U ngdom sorganisationerna b l.a . Suom en nuorisojär- 
jes tö jen  yh te istyö järjestö  S N T  r. y. (inoff. F in lands ungdom sorganisatio
ners sam arbetso rgan isa tion  r. f.) och Pohjo la-N ordens ungdom sförbund 
r. f. har vädjat till m yndigheterna bl. a . fö r a tt få ko rte t faststä llt som  ett 
perm anent kort. Id ro tts- och ungdom savdelningen stöder initiativ som 

syftar till a tt främ ja ungdom sturism en.

H elsingfors den 18 ju n i 1987

H eikki K lem ola  
A vdelningschef

Ulla H elsingius  
Kultursekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

Å lands landskapssty re lse  stä ller sig positiv  till m edlem sförslaget och 
anser a tt inom  ram en för det nord iska sam arbetet å tgärder bö r vidtagas 
som  stö d e r sådana verk sam hetsfo rm er som  för ungdom ar i N orden  närm a
re varandra . En sådan verksam het kunde t. ex. vara  e tt m era v idsträck t 
e levu tby te  m ellan fo lkhögskolor i N orden .

' H ä r ej tryckt.
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Å lands landskapssty re lse  har kunnat ko n sta te ra  att e tt gem ensam t p ro 
blem för ungdom sarbete t i N orden  är b risten  på ungdom sledare . D ärför 
bör enligt landskapssty re lsens m ening form er för en gem ensam  nordisk 
utbildning av ungdom sledare u tarbetas .

M arieham n den lO juli 1987

F olke W oivalin  
Lantråd

Jan-Erik A kerfe lt 
Skolinspektör

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet)1:

Vid granskningen av ärenden  beträffande de ungas problem  har vi kom 
mit till sam m a k o nsta te randen  som  N ord iska  rådet i sitt m edlem sförslag 
p resen te ra t beträffande e tt fö rstä rk t nordiskt sam arbete  i ungdom sfrågor. 
Suom en kunnallisliitto  stöd jer e tt b redbasig t sam arbete , och förbundet har 
inte några speciella  anm ärkningar m ot m edlem sförslaget.

H elsingfors den 17 ju n i 1987

Suom en kunnallisliitto  (F inska kom m unförbundet)

Eero K o ivukoski 
A vdelningschef

Väinö R yyppö  
Byråchef

Finlands svenska kommunförbund:

 ö n sk a r F inlands svenska  kom m unförbund  som  sitt y ttrande vörd
sam t fram föra, a tt fö rbundet s töder förslaget om  ett stärk t nord isk t sam ar
bete i ungdom sfrågor i den form  det fo rm ulerats av in itiativ tagarna till 
m edlem sförslaget.

H elsingfors den 3 ju li 1987

Finlands svenska  kom m unförbund

K. J. B runström  
Direktör

H elge H ansson  
Sektionschef

1 Ytlrandet översatt från  finska .
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Finlands stadsförbund1:

Finlands stadsförbunds cen tra lby rå  unders töder de i m edlem sförslaget 
fram förda idéerna och förslagen till å tgärder beträffande s tärkandet av det 
nord iska sam arbetet i ungdom sfrågor.

Förbundet anser a tt de ungas levnadssituation  bör b e trak tas  som  helhet. 
Det finns inte något separa t ungdom sarbets löshetsp rob lem  eller e tt separat 
bostadsp rob lem  bland de unga. I allm änhet anslu ter sig svårigheterna 
oskiljaktig t till varandra . Ö nskar m an fö rbättra  de ungas situation  i sam häl
let bö r d e tta  ske helhetsbetonat. M an bö r befräm ja en attitydförändring , 
genom  vilken en ung person  blir en m yndig m edborgare. Så länge man 
förhåller sig till de unga som  specialgrupp, tilläm pas även  ” specialåtgär
d e r”  fö r dem . D essa  leder inte nödvändigtvis till b estående lösningar.

För den m änskliga utvecklingen är a rbete t av prim är betydelse . Sam häl
let b ö r garan tera  alla sina m edlem m ar, även  de unga, en m öjlighet till 
arbete . I de nord iska länderna  finns av trad ition  ett högklassigt p rim är
trygghetssystem , som  säkerstä ller även  de a rbetslö sa  e tt ekonom iskt stöd. 
U r individens synvinkel ä r  d e tta  em ellertid  inte till fyllest. F in lands stad s
förbund om fattar alla de åtgärder som  u tv idgar begreppet arbete  och 
skapar nya, speciellt för de unga läm pliga arbetsp la tser. M an borde fö r
bä ttra  de ungas m öjligheter a tt a rb e ta  i de övriga no rd iska länderna. N är 
det gäller förm edlingen av som m arjobb kunde man avsevärt fö rbä ttra  den 
sam nord iska förm edlingsverksam heten .

H elsingfors den 15 maj 1987

P ekka A lanen  
V ice verkställande direktör

K ari Sjöholm  
Sekreteraren för fritidsärenden

Pohjola-Nordens ungdomsförbund r. f.:

U nder den senaste  tiden  har det i alla no rd iska länder livligt d isku tera ts 
om de ungas problem , den  ökade ungdom sarbets lösheten , drogm issbruket 
och om flera and ra  sam hälleliga m issförhållanden som  gäller speciellt de 
unga.

Enligt P ohjo la-N ordens ungdom sförbund r. f. ä r  det särskilt viktigt a tt 
man inom  det N ord iska  rådet och också  på  det nord iska sam arbete ts andra 
n ivåer äntligen börjar d isku tera  ungdom sfrågor på allvar och  kartlägger 
sam nord iska å tgärder för a tt lösa d essa  problem .

De flesta  p roblem  som  gäller ungdom en ä r typiskt regionala problem  
såsom  t. ex. bostadsb ris ten , vilken i de no rd iska länderna gäller s to rstäder

1 Yttrandet översatt från  finska .
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och un iversite tss täder. Å andra  sidan ä r landsbygdens problem  och ung
dom sarbetslösheten  gem ensam m a fö r hela N orden.

F örslagsställarna anser a tt det i N orden  behövs specia lå tgärder fö r bo 
stadssitua tionens fö rbä ttrande . Enligt Pohjo la-N ordens U ngdom sförbund 
r. f. ä r det b ra  a tt fö rslagsställarna har fäs t uppm ärksam het på de tta  grund
problem  för ungdom  m en PN U  anser sam tidigt a tt det på nordisk  nivå 
torde v ara  om öjligt a tt börja  förverkliga specialprogram  över nationell 
lagstiftning. L agstiftn ingen angående ungdom sbostäder och olika stödåt
gärder är m ycket olika i de no rd iska  länderna och en kom bination av dessa 
eller upp täckande av gem ensam m a stödåtgärde r är närapå omöjligt. 
PN U  anser således a tt m an på den nationella nivån allt kraftigare borde 
sa tsa  på bostadspolitiken  och på den nord iska n ivån på problem , vilka till 
sina o rsakssam m anhang  och sina lösningar läm par sig inom  alla de nord is
ka länderna.

Pohjola-N ordens ungdom sförbund  r. f. har sedan långt tillbaka trad itio 
ner inom  om rådet fö r nordisk  ungdom sutveckling , både organisationerna 
em ellan och också  som  främ jare av nord isk t resande fö r vanligtvis ung

dom.
Pohjola-N ordens ungdom sförbund r. f. an ser a tt fo rtsa tta  kon tak te r med 

andra unga i N orden  och andra  ungdom sförbund ä r av s tö rs ta  vikt, både 
med tanke på världsåskådningens utv idgande och  de språkliga och ku ltu 

rella o rsakerna .
Enligt Pohjo la-N ordens ungdom sförbund r. f. borde m an inom nordisk 

skolundervisning ge fortgående undervisning också  i de andra  nordiska 
språken  så a tt de språkliga o rsakerna  inte skulle u tgöra ett h inder för 
sam arbete t, såsom  läget ty v ä rr ofta är nuförtiden.

L ikaså borde det inom  skolundervisningen finnas särskilda nordiska 
lä rokurser, som  skulle ge kännedom  om  de övriga nord iska ländernas 
kulturella särdrag , näringsliv , politiska organisation  osv.

In rä ttandet av det nord iska ungdom sresekorte t ” N o rd re is”  var en mil
stolpe på  vägen m ot en verklig m öjlighet a tt som  ung och m ed en tunn 
p lånbok kunna resa  i N orden .

De höga levnadskostnaderna  och de långa avstånden  i N orden  har lett 
till a tt de unga inte har ekonom iska m öjligheter till a tt stanna kvar för en 
sem ester i N orden.

Man bör dock kom m a ihåg a tt även V ästnorden , F äröarna , Island och 
G rönland , ä r  en  väsentlig  del av N orden  d ä r jä rnvägen  saknas helt.

Det no rd iska ungdom skortet bör även snarast möjligt börja göra skäl för 
sitt nam n. K o rte t m åste  fås a tt gälla buss trafiken , bå tfö rb inde lser och 
flygtrafiken på sådana ställen som  saknar jä rnväg .

I N ord iska  råd e ts  slu trappo rt har m an årligen tagit ställning till e tt flertal 
b rännande frågor angående de unga, liksom  till de ärenden  som  kom m er 
upp i N ord iska  rådets session. L ikväl har m an i N ord iska  rådet helt 
fö rb ise tt ungdom ens sakkunskap  och förm åga a tt själv kunna bäst uppfatta
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sina egna problem . Poh jo la-N ordens ungdom sförbund r. f. glädjer sig över 
a tt fö rslagsstä llarna  uppm ärksam m ar U N R  -  sem inariets ex istens och tro r 
på  dess m öjligheter.

D et no rd iska sam arbete t har redan  trad itionellt varit spon tan t och täm li
gen inform ellt, v ilket ju  också  är naturlig t. I detta  sam m anhang önskar sig 
PN U  flexib ilitet och sam arbetsv ilja  av N ord iska  råd e t, så  a tt de ungas 
tan k ar skulle uppm ärksam m as i sjä lva N ord iska  rådets session.

PN U  fö reslå r därfö r a tt U N R -sem inariets slu trapport kunde på de ungas 
initiativ  fram föras i själva N ord iska  rådets session  och a tt de unga kunde 
användas såsom  sakkunniga ex p e rte r och åhörare  inom  N ord iska  rådets 
olika u tsko tt.

Enligt P ohjo la-N ordens ungdom sförbund r. f. ä r  det dock viktigt a tt 
s töda  organ isa tionernas no rd iska  sam arbete  m ed sam nord iska m edel och 

a tt öka  stö d e t fö r a tt ge även  de västno rd iska  ungdom sorganisationerna 
sam m a m öjligheter a tt de lta  i sam arbete t. Å andra sidan bör m an kom m a 
ihåg a tt huvuddelen  av den nord iska ungdom en inte hör till någon o rgan isa
tion och blir således inte delaktig  av d e tta  stöd.

PN U  anser därfö r a tt s tödet bö r ökas och att det i fo rtsättn ingen  allt m er 
inrik tas på sådana organ isa tioner som  u tö v a r inform ation u tan fö r m ed
lem skåren och a rrangerar sp råk k u rse r o ch  stud ieresor.

En väsentlig  del av  det no rd iska  ungdom sarbete t utgörs även  av olika 
studen t- och  e levu tby tessystem . Som  e tt betydande tillägg till d e tta  u tby te  
u tgör det nu förverkligade N ord jobb-pro jek te t som  erb juder en m öjlighet 
till u tby te  även fö r and ra  än studerande skolelever.

S kapandet av sam nord isk  rä tt till stud ier och ett stud iestödssystem  sam t 
genom förandet av  principerna  för exam inas m otsvarighet kom m er att vara  
det nästa  steget i u tvecklingen.

H elsingfors den 30 ju n i 1987

Tuula A iraksinen  
Ordförande

Susanne Sandvik  
Förbundssekreterare

Ålands ungdomsförbund har i skrivelse den 15 ju n i 1987fö rk la ra t sig stödja  
m edlem sförslaget.

Föreningsrådet för åländska ungdomsorganisationer har m eddela t, a tt det 
inte har fö r  avsik t a tt y ttra  sig  i anledning av m ed lem sförslaget.
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Æ skulýðsráð ríkisins — Statens ungdomsråd1:

S tatens ungdom sråd  u d try k k er sin fulde s tö tte  til det frem kom ne forslag. 
U ngdom srådet op fo rd re r k raftig t de islandske rep ræ sen tan te r i N ord isk  
Råd til at fölge denne sag op.

I håp om  et godt resu lta t.

R eykjavik , den 14. maj 1987

På S ta tens ungdom sråds vegne

E rlendur K ristjånsson  
U ngdom sleder

N o r g e

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

K ultur- og v iten sk ap sd ep artem en te t e r  enig i at ungdom sspørsm ål bør 
ha en sentral p lass i det nord iske sam arbeidet, og stiller seg positiv t til at 
overveie lser blir fo re ta tt m ed sik te på  å  sty rke  kon tak t, erfaringsutveksling  
og sam arbeidsin itia tiver p å  om råder av sen tral betydning  fo r ungdom m ens 
vilkår og m uligheter i de nord iske land.

V ed en  styrk ing  av sam arbeidet om  ungdom sspørsm ål vil det væ re viktig 
a t ungdom m ens egne organ isasjoner få r øk te  m uligheter til selv å  delta 
ak tiv t i det kon tak tskapende  arbeid  og i g jennom føring av p rosjek ter. 
D ette  b ø r i tilfelle fø rst og frem st vu rderes i relasjon til de nordiske 
ungdom sm idlene under M in isterråde t. U tv idelsen  av denne stø tteo rdn ing
en til også å  om fatte  lokalt og regionalt sam arbeid  og e t stigende antall 
stø ttebere ttigede  sam arbeidso rgan isasjoner, har øk t behovet for m idler. I 
denne sam m enheng b ø r m an også væ re oppm erksom  på  uorgan isert ung
dom  som  i dag har svæ rt begrensede  m uligheter til å  m otta  nord isk  stø tte .

En viktig oppgave m å væ re å vu rdere  hvorledes sam arbeid  om  ung
dom sspørsm ål bedre kan in teg reres og sty rkes innenfor det generelle no r
diske sam arbejdet, som  foregår på  en  rekke sen trale  sam funnsom råder 
under N ord isk  M in isterråd  i ulike sam m ensetn inger og d irek te  mellom 
nasjonale m yndigheter i d e t enkelte  land.

O slo, 30. ju li 1987

E tte r fullm akt 

O lav N yh a m a r  
Byråsjef

Brit A ls ta d  
Førstekonsulent

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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Norsk kulturråd:

M edlem sforslag A 802/k anbefa ler en  sterkere  u tveksling av erfaringer 
og inform asjon om  ungdom m ens behov og problem er. 1 denne sam m en
heng nevnes b lan t annet ungdom m ens sysselsettingssituasjon . K u ltu rrådet 
m inner om  de norske erfaringene m ed bruken  av de såkalte ” R ettedals -  
m id ler” , som  viste at ku ltu rsek to ren  kan gi arbeid  til g rupper som  lett 
faller ut av a rbeidsm arkedet, som  kvinner, unge og arbeidshem m ede. 
K u ltu rrådet an ta r a t det e r nyttig  å  u tveksle erfaringer på dette  om rådet. 
R ådet k jenner ikke til om  slik erfaringsutveksling  nå er mangelfull i N o r
den.

D et sam m e gjelder de norske erfaringer m ed kultu rtiltak  for unge og med 
arbeidet fo r å stø tte  unge kunstnere .

R ådet kan væ re enig i at ungdom sorganisasjonene er en god kanal til å 
form idle kon tak t, inform asjon og erfaringer, m en uten  at organisasjonene 
nødvendigvis tillegges en så  dom inerende rolle som  m edlem sforslaget an 
gir. F o r eksem pel vil også m yndigheter og kunstnero rgan isasjoner kunne 
væ re aktuelle og nødvendige i denne sam m enheng.

N orsk  ku ltu rråd  anbefa ler derfo r at et fo rs te rke t nordisk  sam arbeid  i 
ungdom sspørsm ål ikke fo rbeholdes ungdom sorganisasjonene, men heller 
ses som  del av en generell styrking av det nord iske kulturelle sam arbeidet.

O slo, 18. ju n i 1987

H alvdan  Skard
H ans S tok land

Landsrådet for norske ungdomsorganisasjoner (LNU):

M edlem sforslaget b e rø re r m ange viktige sider av ungdom m ens livssitua
sjon; situasjonen  på arbeids- og boligm arkedet, fritidsm ulighetene og 
m angel på  dialog m ellom  de sty rende organ og ungdom m en.

M ed et slikt om fang av viktige saker som  blir nevnt i m edlem sforslaget, 
m ener L N U  at selve forslaget har en svæ rt generell form ulering:

” att fö rstä rka  u tby te t av erfa ren h e te r och inform asjon om ungdom ens 
behov og p rob lem ” .

L N U  m ener at ” behov og p rob lem ”  bør defineres næ rm ere ved f. eks. å 
gjelde om råder som
-  situasjonen  på boligm arkedet i svæ rt m ange byer og te tts ted
— m angel på  deltakelse  fra ungdom  i bestem m ende organ
-  gode behandlingstilbud til rusm iddelbrukere
— m uligheter fo r en  m eningsfylt fritid , bl. a. ved a t det e r  egnede lokaler 

tilgjengelig.
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I m edlem sforslaget b lir det pekt på at ungdom m er er det nordiske 
sam arbeidets fram tid .

L N U  m ener at det nå e r  svæ rt nødvendig å satse på ungdom m en i det 
nordiske sam arbeidet, ellers vil det europeiske  og in ternasjonale  engasje
m entet i s to r grad overta .

N ordisk  R åds undersøkelse  ” skal vi sam arbe ide”  viser at ungdom  er 
positiv til et nord isk  sam arbeid , m en tro r i liten grad at det e r nyttig  for 
dem  selv. D ette  b e ty r a t in form asjonsarbeid  om  nord isk  sam arbeid  fo rtsa tt 
e r svæ rt viktig, m en like vesentlig  e r  det a t ungdom  får oppleve  det 
nordiske sam arbeidet.

Barne- og ungdom sorganisasjoner har trad isjonelt en u tb red t nordisk 
aktiv itet i form  av som m erleirer, kurs , sem inarer, stud ieopphold  m. m.

D enne ak tiv ite t har lenge væ rt s tø tte t av N ord isk  U ngdom sbevilgning, 
m en det er hvert å r m ange søk n ad er som  blir av slå tt, e ller red u sert b e trak 
telig i tildelt beløp. D ette  m edfører at antall ungdom m er som  kan delta  på 
nordiske arrangem ent m . m. reduseres betrak telig , en situasjon L N U  
sterk t beklager.

B evilgningen til N ord isk  U ngdom ssam arbeid  har ikke øk t i sam m e grad 
som b l.a . re isekostnader, og dessu ten  ble det i 1985 innført en ny stø- 
nadsgruppe -  til lokale og regionale arrangem ent u ten  a t det e r fulgt opp 
med øk te  bevilgninger.

I m edlem sforslaget b iir student- og elevorganisasjonene nevnt som  en 
gruppe nord iske sam arbeidsorgan isasjoner som  også bør m otta  stø tte  til 
sin v irksom het. L N U  de le r de tte  syn , m en m ener a t en slik u tv idelse av 
gruppen  som  idag m o tta r o rgan isasjonsstø tte , ikke kan skje u ten  at det 
følges opp  m ed øk te  bevilgninger til ungdom skom iteen.

L N U  s tø tte r også det som  biir sagt om  ungdom s reisem uligheter i 
N orden .

N ordisk  ungdom skort som  nå er innført, m å få et m er konkurransedyktig  
innhold. K o rte t bø r væ re gyldig ved reise  i eget land og bø r har en pris som  
1/2 interrail -  b illett. D et bø r dessu ten  u tv ik les rabatto rdn inger på båt, fly, 
tog og buss som  gjør organiserte  ungdom sreiser i N orden  rim eligere.

M ange gode, no rd iske tiltak  for ungdom  forb lir idag på  tegneb re tte t fordi 
høye re iseom kostn inger gjør a rrangem ente t uak tuelt. V ed å gjøre o rd 
ninger som  idag finnes nasjonalt, bl. a. m ø teraba tt/kong ress-raba tt, til no r
diske ordninger, kan ungdom m ens m ulighet til å  de lta  økes betraktelig . 
D ette vil også gjøre det le tte re  å inkludere V est-N orden  inn i det nordiske 
ungdom ssam arbeidet.

O slo, 17. ju n i 1987

(E j S ign .)
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Foreningene Nordens Ungdomsrepresentantskap (FNU):

F N U  vil peke på at m edlem sforslaget ta r opp et svæ rt viktig spørsm ål, 
nem lig d e t nord iske ungdom ssam arbeidet. D et sk jer idag e t u ts trak t sam ar
beid , bl. a. m ellom  etab le rte  ungdom sorganisasjoner, e t sam arbeid som 
både kan u tv ides og fo rsterkes.

F N U  m ener at e t fo rs te rk e t sam arbeid  b ø r skje på  følgende om råder:
-  ungdom sutveksling
-  u tv idet stø tte  til d e t e tab le rte  sam arbeidet og en utviding av s tø tteo rd 

ningene slik a t e levorganisasjonene kom m er inn under ordningen
-  forsøks- og u tv ik lingsarbeid  på ungdom ssek toren
-  ungdom sforskning

N ordisk  R åds undersøkelse  ” Skal vi sam arbeide”  viser at ungdom  er 
positiv t innstilt til det no rd iske sam arbeidet, m en at de i liten grad opplever 
at det angår dem  selv. D et er derfo r viktig at unge m ennesker gis en 
nord isk  opplevelse og derig jennom  erfa re r betydningen  av sam arbeid og 
kontakt.

U ngdom m ens N ord iske  R åd og N ord isk  U ngdom skom ite har pek t på  en 
rekke m uligheter fo r å øke den nord iske ungdom sutveksling . F N U  stø tte r 
disse forslag  og m ener at det um iddelbart m å gjøres noe på dette  om rådet. 
D et innebæ rer bl. a . øk te  bevilgninger, billigere reisem uligheter, satsing 
på  studen t- og elevutveksling , bedre  m uligheter til skolegang i et annet 
nordisk  land m. m.

N ord isk  M in isterråd  b ø r derfo r la et u tvekslingsprogram  for nordisk 
ungdom sutveksling  inngå i den kulturelle handlingsplan.

F N U  vil fram heve v ik tigheten  av at det m å gjøres noe på  ungdom ssekto-» 
ren  i det nordiske sam arbeidet. Vi m ener også at det som  skal planlegges, 
og g jennom føres, m å skje i sam arbeid  m ed den ekspertise  som  finnes på 
om rådet. De frivillige barne- og ungdom sorganisasjonene, de frivillige 
ungdom sråd og F N U  har lang erfaring m ed et b red t spek te r av ungdom s
spørsm ål og vil kunne b is tå  m ed råd  og veiledning og vil væ re naturlige 
sam arb e id sp artn ere .

N år det g jelder arbe ide t m ed billigere ungdom sreiser i N orden  (bl. a. 
N ord isk  U ngdom skort), så  m ener FN U  at d isse ordningene i stø rre  grad 
m å inkludere V est-N orden , og at det m å bli gunstige rabatto rdn inger for 
ulike ty p e r o rgan isasjonsreiser.

D et har de senere år b litt e tab le rt e t sam arbeid  m ellom  nordiske ung
dom sforskere og det ble avhold t et s to rt sym posium  i O slo i jan u a r 1987. 
F N U  m ener at de tte  sam arbeidet er av sto r betydning og bør stø ttes 
økonom isk av M in isterråde t. N orden  er e t forho ldsv is enhetlig  om råde og 
m ye av den forskning som  skjer kan i sto r grad beny ttes i andre land. Vi vil 
v idere peke  på at e t nord isk  sam arbeid  kan væ re u tgangspunkt for forsøks-
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og u tv ik lingsprosjekt om kring unges situasjon på a rbeidsm arkedet, u td an 
nelse og sosiale vilkår.

O slo, 21. ju li 1987

F or G rete  M ugaas:
Linda Våge

S v e r i g e  

Statens kulturråd:

K ultu rrådet an slu te r sig till fö rslagsställarnas beskrivning av ungdom ars 
villkor i de nord iska länderna. U tbildningsfrågorna , ungdom sarbets löshe
ten och bostadsb risten  ä r likartad  i de no rd iska länderna m en m åste enligt 
ku ltu rråde t lösas av varje enskilt land. In itiativ  och erfa ren h e te r hu r så 
sker bö r främ st sp ridas genom  de officiella kanale r och andra  kon tak tvägar 
som finns när det gäller de nord iska ungdom sfrågorna.

M edlem sförslaget ta r  också  upp fritidsfrågorna och redogör för nordiska 
initiativ som  tag its när det gäller a tt underlä tta  ungdom ars reso r inom 
N orden  och ungdom sutbyte .

D et finns redan idag e tt fungerande sam arbete  m ellan de nord iska ung
dom sorgan isa tionerna , d irek t m en även  indirekt genom  olika sam verkans- 
organ. Y tterligare ekonom iska fö rstärkn ingar ä r  väsentliga för a tt stim ule
ra och u tveck la  de tta  sam arbete .

K u ltu rrådet stä lle r sig positiv  till in ten tionerna  i det fram lagda förslaget 
om olika å tgärder fö r a tt lösa ungdom as problem  och fö r a tt s tärka  den 
nord iska ku ltu rgem enskapen  i fram tiden. K u ltu rrådet saknar dock en kul
tu rpo litisk  inriktning i förslaget.

K u ltu rfrågorna har en  sto r betydelse  fö r ungdom ars m öjligheter till en 
m eningsfylld fritid . Både barns och ungdom ars kultu r är i dag stark t 
påverkad  av den ökade in ternationaliseringen  och utvecklingen inom  
m edieom rådet på  ett i m ånga fall negativ t sätt. Sm å länder och sp råkom rå
den har e tt sto rt behov av att hävda och utveckla  en nationell iden tite t och 
ku ltu r, sam tidigt som  det i det no rd iska  sam arbe te t finns unika m öjligheter 
att u tveck la  d e t specifik t no rd iska och därigenom  stärka  varandras ku ltu 
rer. Det finns alltså  s tarka  m otiv för gem ensam m a nord iska in sa tse r för att 
ta  till vara , u tveck la  och  s tärka  ku ltu rsam m arbete t m ellan länderna utifrån 
speciellt ungdom sperspek tivet. I fö rsta  hand bör de tta  ske inom  ram en för 
det löpande nord iska  sam arbe te t och genom  ex isterande nord iska sam ar- 
betsorgan . U ngdom ars behov och in tressen  bör beak tas i stö rre  u ts träck 
ning än vad som  nu ä r  fallet i olika nord iska initiativ inom  ku ltu rom rådet 
och i olika stödordningar. K u ltu rråde t vill i d e tta  sam m anhang peka på den
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arbetsg rupp  för barn  och ku ltu r inom  N ord iska  m in is terrådet, som  under 
en treårsperiod  tagit olika no rd iska  initiativ  inom  barnku ltu rom rådet. Inom  
denna arbetsg rupp  finns också  kom petens a tt b evaka ku ltu rfrågor som  
b erö r ungdom sgrupperna. D et b ö r ankom m a på  gruppen att u ta rb e ta  kon
k re ta  förslag och ta  initiativ som  kan tillgodose de önskem ål som  fram förs i 
m edlem sförslaget.

S tockholm  den 17 ju n i 1987

L ars E ngqvist
G erd H illm an

Statens ungdomsråd:

Statens ungdom sråd tillsty rker förslaget om  a tt fö rstä rka  s tödet till ung
dom sorganisationernas no rd iska sam arbete .

S ta tens ungdom sråd  har under 1986 genom fört en undersökning  av de 
svenska ungdom sorganisationernas ekonom i. De ekonom iska fö ru tsä tt
ningarna har kraftigt fö rsäm rats u nder 1980-talet, främ st beroende på att 
det statliga stödet rea lt har u rho lkats. Följden har blivit m inskade resu rser 
till om råden som  utbildning, inform ation , verksam hetsu tveck ling  och in
ternationellt sam arbete .

E tt fö rs tä rk t stöd till ungdom sorganisationernas nord iska sam arbete  är 
u r svensk  synpunkt m ycket vä lm otiverat, såväl u r ekonom isk  som  social 
och kulturell synvinkel. U ngdom sorganisationerna i N orden  har m ycket 
a tt lära av  varandras a rb e te , och nord isk t u tby te  kan ofta fö ra  in en ny 
d im ension i den  nationella ungdom sverksam heten .

D et ä r  viktigt a tt en s to r del av ungdom ssam arbetet inrik tas på  u tby te  på 
lokal och regional nivå. D et ä r  också  väsentlig t a tt ta  tillvara och stöd ja  de 
no rd iska ungdom sin ternationalernas a rbete . F ungerande stru k tu rer m ed 
någon form  av fas ta  kansliresu rser ä r  en fö ru tsättn ing  fö r a tt ge stadga och 
kontinu ite t å t ungdom sutbytet.

S ta tens ungdom sråd tills ty rker också  förslaget om  e tt perm anen t och 
m er förm ånligt ungdom sresekort.

S tockholm  den 17 ju n i 1987

F ö r s ta ten s ungdom sråd
M ichael A rthursson  

V ice ordförande

Per-U no Frank  
K anslichef
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Svenska kom m unförbundet:

1 m edlem sförslaget besk rivs p roblem  som  ä r gem ensam m a för ungdom ar 
i de nord iska länderna. D et gäller om råden som  bostäder, a rbete , u tb ild 
ning och fritid.

Förslaget ta r  också  upp  vik ten  av att ungdom ar från olika nordiska 
länder stim uleras a tt träffas och lära  känna varandras länder och levnads
förhållanden. I e tt sådan t no rd isk t u tby te  bedöm s ungdom sorganisationer
nas sam verkan  som  speciellt viktig.

Förslagsstä llarna  vill a tt N o rd iska  råd e t rekom m enderar N ord iska  m i
n is terrådet a tt fö rstä rka  u tby te t av erfa ren h e te r och inform ation på detta  
om råde genom  bl. a. e tt ökat stöd till ungdom sorganisationernas nordiska 
sam arbete.

Svenska kom m unförbundet ser givetvis positiv t på att k on tak te rna  m el
lan ungdom ar och ungdom sorganisationer i de nord iska länderna fö rb ä tt
ras. Speciellt om  e tt ökat sam arbete  ta r  sig u ttryck  i konkre ta  initiativ som  
t. ex. e tt nord isk t ungdom sresekort som  ö kar de prak tiska  m öjligheterna 
för ungdom ar att re sa  i N o rden . Enligt v å r m ening bö r därfö r N ord iska  
rådet fo rtsä tta  sitt a rbete  m ed a tt fö rsöka ge bättre  fö ru tsä ttn ingar för ett 
nord isk t sam arbete  i ungdom sfrågor.

S tyrelsen  vill i d e tta  sam m anhang peka på de in sa tse r som  sker inom 
ram en fö r d e t nord iska  vän o rtssam arb e te t sam t genom  Fören ingen  N o r
den. E tt väsentlig t inslag i v äno rtssam arbe te t ä r ju s t d e t skolungdom sutby- 
te som  sker. Fören ingen  N orden  har också  engagerat sig i p ro jek tet 
N ord jobb  som  syftar till a tt b ereda  ungdom ar m öjlighet a tt få som m ararbe
te i e tt annat no rd isk t land. Enligt sty relsens mening ä r det viktigt a tt även 
sådana in sa tse r uppm untras.

Stockholm  den 12 ju n i 1987

Svenska kom m unförbundet 

Ingrid  Z etterström

Landsrådet för Sveriges ungdomsorganisationer (LSU):

L andsråde t fö r Sveriges U ngdom sorganisationer, L S U , är e tt parap lyo r
gan för e tt 60-tal svenska  ungdom sorganisationer. V år uppgift ä r  a tt hjälpa 
dessa  vid in ternationella  k o n tak te r, sam t a tt i v issa frågor kanalisera  de 
svenska ungdom sorganisationernas synpunkter.

L SU  har en  speciell nord isk  kom m itté  m ed uppgift a tt b evaka och arbeta  
med nord iska frågor. D en kom m ittén  har behand la t m edlem sförslaget och 
läm nar härm ed rem iss.
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M edlem sförslaget ta r  upp  en m ycket viktig fråga inför fram tiden, näm li
gen det nord iska ungdom ssam arbete t. F örslaget ä r  i sto rt sä tt m ycket bra , 
det vi y tterligare an ser vara  viktigt ä r a tt konkre ta  å tgärder v idtas fö r a tt 
kunna n å  det mål förslaget innehåller. F ö rs tä rk t nordiskt ungdom ssam ar
bete ä r  en fråga som  engagerar m ånga ungdom sorganisationer i Sverige 
och N orden .

L SU  har a rb e ta t m ycket m ed den frågan. Vi har bl. a. a rbeta t för att 
fö rb ä ttra  resem öjligheter fö r ungdom ar genom  ett införande av nordiskt 
ungdom sresekort. Vi har också  vid flerta let uppvak tn ingar av nord iska 
parlam en tariker pekat på v ik ten  av ett fungerande ungdom sutbyte inom  en 
rad  sek to re r inom  sam hället, därib land  stud iem öjligheterna, exam ensgil- 
tighet, feriearbete  eller praktik  i annat land, ungdom sutväxling och sko l
k lassu tby te . F ö r a tt b evara  och u tveck la  det unika sam arbetet som  råder 
m ellan de nord iska länderna, m åste ungdom ar och ungdom sorganisatio
nerna stim uleras och ges m öjlighet till e tt ak tiv t u tby te . Det är därför 
viktigt m ed e tt helhetsgrepp .

F öru tom  e tt u tby te  m ellan ungdom sorganisationer på riks-, läns- och 
lokalnivå, an ser vi a tt k lassu tby te  sker m ed besök  i annat nord isk t land. 
M ålsättn ingen skall vara  a tt varje klass någon gång under g rundskolan  
besöker e tt annat nord isk t land. V idare anser vi a tt v änortsverksam heten , 
som  om fattar lokala ungdom sorganisationer och enskilda ungdom ar, är 
viktig. L ägersko leverksam heten  ä r också  en viktig kom ponent i a rbe te t a tt 
fö rstä rka  den nord iska gem enskapen . D et är också  viktigt a tt frågan om  ett 
ökat nord isk t ungdom sutbyte  kom m er in i e tt naturligt sam m anhang. D är
för ser vi det nödvändigt a tt frågan tas upp i den kulturella handlingspla
nen , som  skall an tas  på  N ord iska  rådets session  i O slo 1988.

Idag saknar en rad organ isa tioner m öjlighet att erhålla e tt ekonom iskt 
stöd för u tby tesverksam het. Det är viktigt a tt alla ty p er av organisationer 
ges m öjlighet a tt erhålla  ekonom isk t stöd , för att möjliggöra ett nordiskt 
ungdom sutbyte .

E tt kraftfullt ekonom isk t stöd för ungdom sorganisationerna bör införas. 
D et bö r dels vara  e tt stöd som  fö rstä rk er för ungdom sorganisationerna i 
deras befintliga u tby te  m ellan länderna. M en vi ser det också  som  positivt 
om  e tt startb idrag  införes fö r a tt få  igång e tt u tby te  m ellan olika ungdom s
organ isa tioner i N o rden , som  idag saknar u tby te . D et ä r  viktigt a tt ett 
ekonom isk t stöd k onstrueras så a tt det möjliggör för ungdom sorganisatio
ner i hela N orden  inklusive V äst-N orden  a tt delta.

Inom  EG  pågår fö r närvarande kraftig  expansion , en del av E G s arbete 
är a tt sa tsa  på  ungdom sutväxling  m ellan E G -länderna, d e tta  fö r att skapa 
en E G -anda. D et ä r  viktigt a tt de no rd iska länderna är uppm ärksam m a på 
händelseu tveck lingen  och beredda  på att v id ta å tgärder så inte N orden  blir



23

m era mot EG. D et ä r  därfö r viktigt a tt en känsla och anda för N orden  
skapas bland ungdom ar och ungdom sorganisationer i hela N orden .

S tockholm  i ju li 1987

F ör SL U

H åkan E kengren  
Nordisk generalsekreterare

Susanne B erggren

Sveriges förenade studentkårer (SFS):

SFS ställer sig positiv  till de tankegångar som  u ttrycks i förslaget. Vi 
delar uppfattn ingen  om  a tt ungdom arnas situation  m åste ses u r e tt h e lhe ts
perspek tiv , d ä r bostadssitua tionen , u tb ildningsförhållanden och m öjlighe
terna på arbe tsm arknaden  glider in i varandra. L ikaså bör de olika o rgani
sa tioner som  rek ry te ra r ungdom ar ses som  en re su rs , och  rimliga m edel 
tillskjutas för a tt på  olika sä tt s tä rk a  deras  verksam het. I sam m anhanget 
no terar vi naturlig tv is m ed tillfredsställelse a tt förslaget också  rekom m en
derar a tt studen to rgan isa tionerna  b ö r kom m a i å tn ju tande av bidrag.

N är det gäller de k onk re ta  förslagen n o te ra r vi a tt de är väldigt allm änt 
hållna. D etta  innebär dock inte a tt vi har något a tt e rin ra  m ot att ungdom ar 
träffas m er i N o rden , a tt ungdom sorgan isa tionerna  fö rb ä ttra r sina kon tak 
ter, a tt m an in rä tta r N O R D -R A IL  och ger ökat stöd  till det s. k. V ästnor- 
den. Förslagen  kan förhoppningsvis vara  ett steg på vägen för a tt kom m a 
tillrä tta  m ed det ökande främ lingsskapet m ellan inte m inst ungdom ar i 
N orden . T y v ärr ex is te ra r det nog inte någon stö rre  nordisk  gem enskap  i 

egentlig m ening. A lltför ofta är det istället så a tt den s. k. in ternationella  
ungdom skulturen  -  m ed engelskspråk iga fö rtecken  -  dom inerar i en allt 
stö rre  grad.

Skall m an skapa nord isk  gem ensam hetskänsla  krävs alltså  m ycket m er 
om fattande å tgärder, och  in te  m inst e tt rejält m ått av generosite t från  de 
nord iska s ta tsm ak tern as sida.

SFS vill g ärna  p eka  på  in sa tse r som  bör göras inom  högskoleutb ild
ningens om råde. Vi hoppas att N o rd iska  rådet kan stöd ja  e tt b re tt s tuden t
sam arbete  i N o rd en . Vi vill un d ers try k a  b ehove t av a tt m an skall kunna 
bedriva en del av sina stud ie r vid and ra  nord iska  un iversite t, och  v ik ten  av 
a tt skapa regelbundet å terkom m ande u tby tesp rogram  inom  alla utbild- 
ningssektorer.

D etta  skulle självfallet om fatta  inte b ara  de som  fo rsk ar u tan  även 
studerande på grundutbildn ingsn ivå. M öjligheten att kunna tillgodoräkna 
sig u tbildning — eller del av utbildning — från  e tt no rd isk t land m åste bli 
verklighet, h är se r vi hu r sy stem et redan  börjat fungera inom  EG.
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N ord isk t studen tsam arbete

SFS a rb e ta r f. n. m ed att u tveck la  det no rd iska studen tsam arbete t. D etta  
arbete  sker främ st inom  N O M , nordiskt o rd fö randem öte , som är e tt sam- 
arbetsfo rum  fö r de no rd iska nationella studen to rgan isa tionerna; N orsk  
S tudentunion  (N SU ), D anske S tuderendes fæ llesråd (D SF), F in lands S tu 
d en tkårers F örbund  (F S F /S Y L ), S túden trád  H áskó la  ISland (SH I), Me- 
ginfelag F o ro y sk ra  S tuden ta  (M FS) och SFS . B enäm ningen N O M  till tro ts  
b rukar även  sty re lse ledam öter och  tjänstem än  delta  i sam m ankom ster och 
konferenser.

Engagem anget och ak tiv ite ten  i N O M  har varit skiftande genom  åren , 
d e tta  b e ro r till s to r del på  a tt verksam heten  saknar en central sam ordning 
beträffande förberedelse  och uppföljning.

D essa problem  har d isku te ra ts vid ett flertal tillfällen och ett å terkom 
m ande förslag  ä r a tt fö rsöka bilda e tt gem ensam t sek re ta ria t eller inform a
tionscen tra l. U nder v erk sam hetsåre t 1969/70 ansökte  de no rd iska stu d en t
un ionerna  om  finansiellt stöd från  N ord iska  ku lturkom m issionen fö r a tt 
bilda e tt sek re taria t. D et no rd iska  s tu d en tsek re ta ria te ts  uppgift skulle dels 
vara  a tt insam la och  sprida inform ation om  andra  unioners a rbete , dels att 
sam ordna a rb e te t m ellan de nord iska  un ionerna  och därm ed fö rbereda 
N O M . S ek re ta ria te t skulle b estå  av en ” nordisk  sek re te ra re”  och en 
kon torist. V idare var tanken  att sek re ta ria te t skulle v ara  förlagt till någon 
av un ionernas ord inarie  kanslilokaler och  därm ed kunna u tny ttja  befintlig 
konto rsu trustn ing . S ek re ta ria te ts  form ella sta tus skulle vara  d irek t u nder

ställd N O M .
På grund av a tt N ord iska  rådet avslog ansökan , så kom  aldrig sek re ta 

ria tet till stånd . Sedan 1970 har frågan om  e tt sek re taria t d isku te ra ts m ed 
jäm na  m ellanrum .

N u har dock denna fråga på ny tt ak tualisera ts främ st på grund av ett allt 
stö rre  behov av e tt gem ensam t nord isk t agerande i olika frågor. E tt exem 
pel är m in is terrådets arbete  med sam arbetsprogram m et.

M eningen är a tt N O M  inom  en snar fram tid  skall få en organisation  och 
en sty rka som  innebär a tt m an skall kunna rep resen te ra  en m ycket sto r del 
av de nord iska stu d en te rn a  och därm ed kunna bli en sam tals- och sam ar
be tsp a rtn e r till de no rd iska  u tb ildningsm yndigheterna och till N ord iska 
rådet i dess strävanden  för en  gem ensam  utbildnings- och  arbetsm arknad .

A vslu tn ing

SFS an se r a tt N o rd iska  råde t bö r på ett m er ak tiv t sä tt verka fö r att 
nödvändiga refo rm er inom  en snar fram tid  genom förs sam t a tt m an sä tte r 
in ungdom s- och studen tfrågorna  i e tt förd jupat och m er överskådlig t 
sam m anhang. Vi se r m edlem sförslaget som  e tt steg i rä tt riktning m ot e tt 
ökat nord isk t sam arbete , m en vill påpeka a tt ungdom s- och studentorgani-
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sationernas b ristande re su rse r är e tt h inder i u tvecklingen m ot e tt ökat 
sam arbete  m ellan ungdom ar i N orden .

S tockholm  den 15 ju li 1987

Sveriges fö renade s tuden tkåre r

C harlotte Svensson  
Ordförande

Elevorganisationen i Sverige:

E levorganisationen  i Sverige tycker a tt förslaget i huvudsak  ä r m ycket 
bra. Vi ser det som  oerhö rt positiv t a tt det reses förslag  om  att underlä tta  
och göra det ekonom isk t möjligt fö r de nord iska ungdom sorganisationerna 
att u töka sitt u tby te .

V idare anser vi det även  vara  m ycket positiv t a tt fö rslagsställarna lå ter 
oss, ungdom arna, kom m a m ed förslag på hur och var de tta  stöd skall sättas 
in, för, p recis som  fö rslagsställarna själva sk river, det ä r vi — ungdom arna 
som  bäst vet var d essa  pengar behövs.

Vi från E levorgan isationens i Sveriges sida tycker som  sagt var a tt det 
m esta i b röd tex ten  ä r b ra  och  riktigt. T . ex. ä r  det m ycket viktigt och 
närm ast självklart an se r vi, a tt de ungdom sproblem  som  ex is te ra r och som 
m åste lösas, ä r  de p roblem  som  vi ungdom ar an se r oss ha, inte de problem  
som  de vuxna an se r a tt vi ungdom ar har.

V idare anser vi a tt fö rslaget be ly ser de p roblem  som  finns m ed boende 
och utbildning i glesbygd kon tra  s to rstad  på ett m ycket adekvat sätt.

D et ä r  också  v ik tig t a tt återigen  poäng tera , även  om  det är en k lyscha, 
a tt det ä r  vi, ungdom arna, som  är våra  länders fram tid . D etta  verkar 
näm ligen våra  m akthållare  glöm t bort e ftersom  de p lanlösa besparingarna 
på  ungdom ar och på deras u tbildning fo rtgår år e fter år.

Y tterligare gläds vi i E levorganisationen  i Sverige åt a tt förslagsställarna 
påpekar v ik ten  av a tt m öjligheter till billigt resande i N orden , de tta  i ” tider 
då det ä r  billigare a tt re sa  till M edelhavet än till sitt eget g ran n lan d .”  D et är 
resandet som  ä r det m est kostsam m a när det gäller m öjligheter till u tbyte 
nord iska  ungdom ar em ellan. T y v ärr har denna utgift blivit än m er kostsam  
nu när s ta ten s jä rn v äg a r i Sverige y tterligare  fö rsäm rat vår s tuderande
rabatt.

M en det finns även  de la r av  förslaget som  vi från E levorganisationen  i 
Sverige an se r vara  m indre bra. V ad vi främ st vill v isa på är det att 
förslagställarna anser a tt ungdom sorgan isationerna skulle m otta  ett ” re la
tiv t frikostigt s tö d ."  Vi an se r d e tta  vara  en sanning m ed m odifikation. Det 
är i och fö r sig klart a tt vi ungdom sorganisationer och jäm fö rb a ra  erhåller 
e tt s to rt stöd om  m an jäm fö r m ed de flesta  and ra  nationer. M en vi i
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E levorgan isationen  i Sverige anser ändock  a tt s tödet är fö r litet. V åra 
bidrag har de senaste  åren  legat stilla och på  så  sätt u rho lkats av  inflatio
nen. D et har dessu tom  genom förts rena  sänkningar då det o fta är våra 
bidrag som  d e t sparas på först i tider då  viljan a tt p ressa  budgetundersko t
te t går före allt annat. N ä r vi inte har några pengar finns det naturligtvis 
inte u trym m e fö r några no rd iska sam m ankom ster m ed våra  b rodero rgan i
sa tioner i v åra  grannländer. S ituationen är dessu tom  ojäm n. De politiska 
ungdom sförbunden  uppbringar m ycket stö rre  bidrag genom  det m andat
stöd  de få r beroende på  m oderpartie ts  sto rlek , än vad vi i E levorgan isatio 
n erna  run t om  i N orden  em ottager. De har ju  dessu tom  partie t som  stöder 
dem  m ed tillsk ju tande av pengar.

D etta  gör att de har m ycket stö rre  u trym m e i sin budget för u tby te  och 
reso r än vad vi någonsin kom m er a tt få.

Vi från  E levorgan isationen  i Sverige to lkar de tta  förslag som  att det 
fö rhoppningsvis snart kom m er att tillsk ju tas pengar till e tt u tökat nordisk 
ungdom sutby te . Vi ty ck e r även , precis som  vi näm nt i inledningen, a tt det 
är b ra  a tt fö rslagsstä llarna  öve rlå te r åt oss a tt kom m a m ed förslag på hur 
d e tta  nord iska ungdom sutbyte  skall gå till.

E levorganisationen  i Sveriges förslag till hu r dessa pengar skall använ
das ä r  a tt ekonom isk t stöd uppbringas så  a tt det finns m öjligheter a tt till 
slut sta rta  en nordisk  elevunion. F örde la rna  med en sådan är m ånga. F ör 
det fö rsta , det ä r  vi, ungdom ar och e lever som  vet vad fö r problem  och 
svårighete r som  ex is te ra r fö r oss. E n nord isk  elevunion tro r vi skulle vara  
e tt u tm ärk t forum  för a tt d isku tera  sådana problem . Vi nord iska elever 
behöver e tt forum  för a tt träffas, um gås och u tby ta  erfa renhe te r och 
åsik ter. Vi behöver kunna ge varandra  stöd och uppm untran  i de m ed- och 
m otgångar som  d rab b ar oss . V idare är det viktigt a tt det ä r  ju s t vi e lever 
som får m öjligheten att träffas , fö r det ä r i och runtom kring skolan som 
hela vår uppväxt k re tsar. Slutligen är en nordisk elevunion nästan  en 
fö ru tsättn ing  för a tt den oerhörda  fram gången från  1985, m ed e tt nordiskt 
operation  dagsverke skall kunna upprepas. D en gången sam lade N ordens 
elever ihop över 25 m iljoner k ronor till förm ån för A NC frihe tssko lo r i 
T anzania.

E levorganisationen  i Sverige ser e fter de tta  förslag m ed sto r tillförsikt på 
fram tiden  och hoppas a tt förslaget går igenom  och att de tillsk ju tna pengar
na satsas på något viktigt som  fö rb ä ttra r kon tak terna  de nord iska ungdo
m arna em ellan. O ch vi från E levorganisationens i Sverige sida tro r att det 
blir svårt a tt h itta  något bä ttre  användningsom råde än att ekonom iskt 
stöd ja  igångsättandet av en nordisk  elevunion.

S tockholm  den 31 ju li 1987

E levorganisationen  i Sveriges arb e tsu tsk o tt genom :
Jakob  Beijer

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988272829303132















1N O R D ISK A  R A D ET
36:e sessionen 1988

A 803/j 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om nordisk lagharmonisering
(V äckt av K arin S ö d er sa m t M argareta  A ndrén , O lo f Jansson  och G unnel 
Jonäng)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

De nordiske industriforbunds fellesorgan:
Vi stiller oss generelt positive til nord isk  harm onisering på sentrale 

re ttsom råder hvor de tte  e r  naturlig.
A ksjeselskapslovgivningen burde ligge særlig godt til re tte  for et nordisk 

lovsam arbeid , og vi s tø tte r derfo r forslaget om en y tterligere  harm onise
ring på dette  om rådet. Vi e r  enige i at de tte  kan m edvirke til å frem m e 
fo rtsa tt økonom isk  sam arbeid  og in tegrasjon  i N orden . Som  nevnt i m ed
lem sforslaget vil en naturlig  s ta rt på  dette  arbe ide t væ re at m an kartlegger 
de u likheter som  i dag eksiste re r. På de tte  grunnlag kan det vu rderes 
næ rm ere om  en ytterligere  harm onisering  e r mulig. De nordiske industri
forbund kan gjerne b is tå  når det g jelder å vurdere eksisterende u likheter og 
behovet fo r harm onisering . V ed stø rre  endringer i se lskapslovgivningen, 
b ø r en så  langt d e t e r  p rak tisk  mulig søke en nord isk  sam ordning. Vi peker 
likevel p å  a t i en del tilfelle kan lovendringer ha sin bakgrunn i spesielle 
nasjonale behov eller fo rho ld , slik at en  tilsvarende ordning ikke er naturlig 
i de øvrige nord iske land.

Vi vil avslu tn ingsv is peke på  forho ldet til E F . U tviklingen innen Felles
skapet k rever at de nord iske land i stigende grad tilpasser sin lovgivning til 
E F ’s d irek tiver, slik at avstanden  til E F ’s lovgivning ikke biir unødig stor. 
I det v idere arbeid  m ed harm onisering  av selskapslovgivningen i N orden , 
e r  også de tte  et perspek tiv  en bør ha  fo r øye.

O slo, 1. august 1987

De nord iske industrifo rbunds fellesorgan 

K nu t L o fs ta d

Nordiska akademikerrådet (NAR) har i skrivelse den 12 augusti 1987 
fö rk la ra t sig avstå  frå n  y ttra n d e  i anledning  av m ed lem sförslaget.
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Nordens fackliga samorganisation (NFS):

N F S  begränsar sig i sitt y ttrande till frågor rörande ak tiebo lagsrätten .
A ktiebolagslagstiftn ingen u ttry ck er huvudsakligen kapita lägarnas in

tressen  och reg lerar i fö rsta  hand ägarnas inbördes m ellanhavanden.
D en reg lerar em ellertid  också  sam hällets in tresse  av insyn i ak tiebola

gens verk sam het och fas ts tä lle r de y tte rs ta  g ränserna  för de anställdas 
m edbestäm m ande .

I aktiebolagslagstiftn ingen finns i några av de nord iska länderna bestäm 
m elser om  de anstä lldas rep resen ta tion  i fö retagsledande organ.

N F S  vill helt avv isa  en lagharm onisering  på nordisk  n ivå som  skulle 
innebära  en försäm ring vad beträffar de anställdas position  i ak tiebolagen.

I stä lle t an se r N F S  det viktigt a tt den fram tida ak tiebo lagsrä tten  i de 
nord iska  länderna  i än högre grad ta r  hänsyn såväl till a llm änin tresset som 
till de anställdas synpunk ter. L agändringar som  genom förs i d e tta  syfte 
och i överensstäm m else  m ed de nationella fackliga organisationernas 
önskem ål har N F S ’ fulla stöd.

E fte r senaste  tidens s to ra  sam m anslagningar av företag  vill N F S  fram 
hålla a tt en  viktig fråga i sam m anhanget är a tt företagsförvärv  och ägande- 
fö rändringar idag sker u tan  någon som  helst insyn från de anställda som 

berörs.
N FS  ställer sig em ellertid  inte negativ till det konkre ta  förslaget om  att 

N ord iska  m in isterrådet u ta rb e ta r de ta ljerade ö vers ik te r över o likheterna  i 
vad gäller de no rd iska  ländernas aktiebolagslagstiftning.

N F S  vill i sam m anhanget in form era om  sin avsik t a tt göra  en egen 
översik t över fackliga önskem ål på  förändringar i ak tiebolagslagstift
ningen.

S tockholm  den 31 augusti 1987

N ordens fackliga sam organisation

Sune  A hlén  
G eneralsekreterare

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra chefer

(NAU):

In itia tiv tagarna g ranskar frågan om  förenhetligandet av lagstiftningen 
u tgående från  tv å  cen tra la  lagstiftn ingsom råden, näm ligen äktenskapslag- 
stiftningen och aktiebolagslagstiftn ingen.

N A U  önskar e tt ökat nord isk t sam arbete . I enlighet m ed de tta  förhåller 
sig N A U  positiv t till e tt främ jande av en förenhetligad nordisk  lagstiftning.
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Speciellt fö ru tsä tte r den sam nord iska a rbetsm arknaden  även a tt lagstift
ningen förenhetligas på flera viktiga delom råden . En central föru tsättn ing  
för arbe tsk raften s rö rlighet ä r  a tt fam ilje- och äk tenskapslagstiftn ingen 
förenhetligas i en högre grad.

Sam tidigt som  N A U  fö rhåller sig positiv t till en integrering av N ordens 
näringsliv kon sta te ra r N A U  a tt de tta  k räv er ökade krav  på ett förenhetli- 
gande av den lagstiftning som  reg lerar näringslivet. N A U  k o n sta te ra r, a tt 
det ökade an ta le t fö re tagsköp  m ellan de nord iska länderna  fö ru tsä tte r en 
lagstiftning som  b ä ttre  reg lerar ak tiernas ägoförhållande och de förändring
ar de tta  ger upphov till på  det nord iska p lanet.

N A U  un d erteck n ar även in itia tiv tagarnas synpunkt om  att en snabb 
ekonom isk utveckling  och av denna föro rsakade behov täm ligen snabbt 
fö rändringar den nationella lagstiftningen, vilket kan inverka negativt på 
strävanden  a tt fö renhetliga den cen tra la  lagstiftningen i N orden . I de tta  
avseende om fattar N A U  in itia tiv tagarnas önskem ål om  att trygga vad som 
tidigare uppnåtts  i lagstiftn ingssam arbetet och a tt säkerställa  u tveck landet 
av sam arbete t i fo rtsättn ingen .

N A U  fäs te r även uppm ärksam het på  att det i ak tiebolagslagstiftningen 
skett differentiering i de nord iska länderna vad gäller personalens rä tt att 
delta  i bolagens förvaltning. N A U  hoppas, a tt särskild uppm ärksam het 
fästs vid att förenhetliga system  om  m edbestäm m ande som  en del av 
utvecklingen i ak tiebolagslagstiftn ingen i de olika nord iska länderna.

N A U  om fattar in itia tiv tagarnas synpunkt a tt N ord iska  rådet och dess 
ju rid iska  u tsk o tt b ö r ha till sitt förfogande en tillräcklig u tredning  om 
cen tra la  lagstiftn ingsom rådens u tveckling  m ed tanke på ett förenhetligan- 
de av lagstiftningen. I enlighet m ed d e tta  s töder N A U  tanken , a tt N ord iska 
rådet till sitt förfogande erhåller individuella ö v ers ik te r om äk tenskaps- 
och aktiebolagslagstiftn ingsom rådenas o likheter. U töver de tta  bör det en
ligt N A U , speciellt vad gäller ak tiebolagslagstiftn ingen, även färdigställas 
önskvärda  fö rändringar, fö r a tt kunna åstadkom m a behövliga förenhetli- 
ganden i de olika no rd iska länderna.

H elsingfors den 21 augusti 1987

N AU

Jo n n a  R ein i 
Ordförande

D a n m a r k

Justitsministeriet:

I den anledning skal Justitsm in isterie t op lyse, at det næ vnte m edlem s
forslag har væ ret d røftet i N ord isk  E m bedsm andskom ite  for Lovgivnings-
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spørgsm ål på em bedsm andskom iteens m øde den 13. maj 1987. F orslaget er 
endvidere behandle t på det nordiske justitsm in isterm øde den 2 4 .-2 5 . au 

gust 1987.
F o r så vidt angår den  generelle udvikling a f det nordiske 

lovgivningssam arbejde redegjorde de nordiske justitsm in istre  på fæ llesm ø
det den 11. novem ber 1986 i H elsingør over for ju rid isk  udvalg fo r de 
in itia tiver, som  ju s titsm in istrene  havde beslu tte t at ivæ rksæ tte. P å m ødet 
op lystes b l .a . ,  at ju s titsm in istrene  havde taget initiativ til, at de nordiske 

re tschefer på de regelm æ ssige re tschefsm øder ikke alene skal gennem gå 
det lovgivningsarbejde, der pågår i m inisterierne, m en også skal drøfte de 
spørgsm ål, som  m an regner med eventuelt vil blive genstand for lovgiv
n ingsin itiativer inden for en overskuelig  frem tid. D erigennem  kan der 
opnås enighed om  sam arbejde allerede i det stadium , hvor projekterne 
planlægges og der b liver m ulighed for, at a fsæ tte  resso u rcer til dette  og 
koord inere tidsram m erne. Justitsm in istrene  beslu ttede  endvidere i højere 
grad end hidtil at væ re opm æ rksom  på det frem tidige lovgivningsbehov og 
redegjorde i den forbindelse for en ræ kke konkrete  in itiativer på dette  
om råde. Det er tanken  at C 2 skal indeholde en næ rm ere redegørelse for 
disse forhold.

A f konkrete  initia tiver m ed henblik  på en intensivering a f det nordiske 
lovgivningssam arbejde kan næ vnes, at der i april 1987 blev afholdt et 
sem inar om edb og lovgivning på H anaholm en. D ette sem inar d røftedes på 
N ordisk  E m bedsm andskom ites m øde den 13. maj 1987. D en næ rm ere 
opfølgning afven ter de konk lusioner fra de enkelte arbejdsgrupper ved 
sem inare t, som  senere vil frem kom m e.

F or så vidt angår se lskabsre tten  har F in land påtaget sig at indkalde til 
d epartem en tsd rø fte lser i e fteråre t 1987. U nder disse d rø fte lser skal ikke 
alene de selskabsretlige reg ler i snæ ver fo rstand  gennem gås, m en også 
hvorledes de i praksis adm in is treres, og hvilke forskelle der er mellem de 
nordiske lande såvel på de form elle regler som  på adm inistrationen i 
praksis. O pm æ rksom heden  henledes i den forbindelse på, at der i forbin
delse m ed arbejdet vedrørende bekæ m pelse a f  økonom isk krim inalitet 
b l.a . e r  taget initiativ til ivæ rksæ ttelse  a f  et nordisk forskningsprojekt 
vedrørende rev isorens rolle som  kontrollant og rådgiver.

På ers ta tn ingsre tten s om råde har ju stitsm in istrene  beslu tte t at ivæ rksæ t
te en undersøgelse vedrø rende de ers ta tn ingsordninger fo r personskade, 
der findes i de nordiske lande. En fo rsker i hver a f  de nordiske lande er 
anm odet om  i løbet a f  1987 at udarbejde en næ rm ere redegørelse for de 
gæ ldende ers ta tn ingssys tem er og isæ r deres frem tidige rolle ved sager om 
erstatn ing  for personskade.

På afta lere ttens om råde blev det på ju stitsm in isterm ødet i august beslu t
te t at igangsætte et nordisk  sam arbejde om revision a f aftalelovene. D er vil 
blive afholdt nordiske departem en tsd rø fte lse r herom  til efteråret.

Spørgsm ålet om det nordiske lovsam arbejde vil endelig blive d røfte t på
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fæ llesm ødet m ellem  de nord iske ju s titsm in istre  og ju rid isk  udvalg i Å bo 
den 9 .-1 1 .  novem ber 1987.

K øbenhavn , den  15. sep tem ber 1987

P .m .v .

E .p .

Johan  R eim ann

Dansk Arbejdsgiverforening:

D et e r  vor generelle op fa tte lse , at h indringer fo r a rbejdsk raftens, kap ita
lens og varernes frie bevæ gelighed inden fo r N orden  bør nedbrydes. Vi 
finder det derfo r som  udgangspunkt positiv t, at m an på udvalgte om råder 
vurderer m ulighederne for en harm onisering a f de nordiske landes lovgiv
ning, i d e t om fang en harm onisering  kan bidrage til en nedbrydning a f de 
næ vnte h indringer.

F or så vidt angår se lskabsre tten , sæ tter det danske m edlem skab a f E F  
en græ nse fo r en even tue l tilpasning a f de danske regler. En nordisk 
lovharm onisering på de tte  om råde kan i realite ten  vise sig um ulig, med 
m indre lovharm oniseringen b es tå r i en tilpasning til E F s se lskabsd irek tiver 
fra de øvrige nordiske landes side.

K øbenhavn , den 20. august 1987

D ansk A rbejdsgiverforening 

B irte Johansen

Det Danske Advokatsambund, Advokatrådet, har i skrivelse den 8 sep 
tem ber 1987fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sförslaget.

F i n l a n d

Justitieministeriet:

R evideringen av äk ten sk ap srä tten  påbö ijades i F in land  å r 1970, och som  
ett resu lta t därav  gavs den  16 april 1987 en lag om ändring av äk ten sk ap s
lagen, som  träd e r i k raft den 1 jan u a ri 1988. L agen innebär väsentliga 
ändringar i stadgandena om  äk tenskaps ingående och upplösning sam t om 
m akars egendom sförhållanden . B eredningen av den nya lagstiftningen har 
skett i nära  sam arbete  m ed lagberedningsorganen och justitiem in isterierna  
i de an d ra  no rd iska  länderna.
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D å d e t gäller äk ten sk ap srä tten  har k ravet p å  enhetlighet i de nord iska 
länderna en synnerligen sto r be tydelse , särskilt beträffande lagstiftningen 
om  m akars egendom sförhållanden . D en nya äktenskapslagstiftn ingen  som  
träd er i k raft i F inland från  början  av n ästa  år innebär visserligen att 
äk tenskapslagens stadganden  om  m akars egendom sförhållanden  på  m ånga 
punk ter kom m er att närm a sig de p rinciper som  gäller i de andra nord iska 
länderna, och  som  även om fatta ts  i Sveriges nya äk tenskapsbalk , vilken 
träd e r i kraft i bö tjan  av n ästa  år. T ro ts de tta  kvars tå r flera m ycket 
väsentliga skillnader i lagstiftningen om m akars egendom sförhållanden. 
D et gäller speciellt stadgandena om  efterlevande m akes ställning då äk ten 
skapet upp lösts genom  m akes död. E nligt de uppgifter justitiem in isterie t 
har a tt tillgå har d essa  skillnader inte kartlagts grundligt och det har inte 
heller u tre tts  i v ilken m ån skillnaderna i p rak tiken  kan ha m enliga eller 
oändam ålsen liga fö ljder för ensk ilda m edborgare. Justitiem in isterie t anser 
det därfö r i princip  önskvärt a tt en sådan grundlig kartläggning av skillna
derna  i de nord iska ländernas äk tenskapslagstiftn ing  fås till stånd . V idare 
borde kartläggningen inrik tas speciellt på m akars egendom sförhållanden 
under äk tenskapet sam t e fte r a tt äk tenskape t upplösts m edan m akarna är i 
livet eller genom  m akes död.

Splittringen av enhetligheten  i den  sam nord iska aktiebolagsstiftn ingen 
som  näm ns i m edlem sförslaget har redan behand la ts  i m in isterrådet. De 
nord iska ju s titiem in istra rna  beslö t p å  F in lands initiativ  vid sitt m öte våren  
1987 sta rta  e tt forsknings- och  kartläggningsprojekt. A rbete t har inletts på 
tjänstem annan ivå  som m aren 1987. A vsik ten  m ed p ro jek te ts  fö rs ta  skede 
är a tt kartlägga skillnaderna i lagstiftningen m ellan de nord iska länderna 
sam t o rsak ern a  därtill. D essu tom  skall g raden  av enhetlighet i p raxis vid 
tolkning av ak tiebolagslagen u tredas närm ast på  basis av prejud ikat. Syftet 
m ed u tredningarna är a tt få en tillräcklig fak tabas inför fram tida åtgärder 
för bevarande och u tveck lande av enhetligheten  sam t för fö rh indrande av 
en utveckling  där de olika länderna , till följd av im pulser som  inte hänger 
sam m an m ed den trad itionella  bo lagsrä tten , gör avsteg  från  gem ensam m a 
grundlösningar.

M ed stöd av d e t ovan an fö rda  anser justitiem in isterie t a tt den redan 
påbö ljade  kartläggningen av sk illnaderna m ellan aktiebo lagslagarna borde 
fo rtsä tta , sam t finner den i förslaget avsedda kartläggningen av skillnader
na i äk tenskapslagstiftn ingen  behövlig.

H elsingfors den 26 augusti 1987

R aim o  P ekkanen  
K anslichef

K aarina B uure-H ägglund  
Lagstiftningsdirektör
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Ålands landskapsstyrelse:

L an d sk ap ss ty re lsen  k o n sta te ra r a tt b ehove t och ny ttan  av lagharm oni
sering ä r s tö rst inom  de cen tra la  de larna  av c iv ilrä tten , dvs. inom  den del 
av lagstiftningen d ä r fö rhållandet m ellan ensk ilda reg leras. R ä tten  a tt i 
landskapet lagstifta  härom  tillkom m er landstinget en d ast i begränsad  u t
sträckning. S ålunda gäller finsk lagstiftning även på Å land inom  de i 
m edlem sförslaget näm nda rä ttso m råd en a  äk tenskaps- och  aktiebo lagsrätt.

H änv isande till det ovan  sagda få r landskapssty re lsen  fram hålla a tt 
u ta rb e tan d e t av de ö v e rs ik te r som  avses i m edlem sförslaget in te fö ru tsä t
te r  något om näm nande av landskapslagstiftn ingen.

M arieham n den  17 ju n i 1987

F olke W oivalin  
Lantråd

Lars K arlsson  
T.f. lagberedningschef

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund och Affärsarbetsgivarnas central
förbund (AAC):

Vi kan inte fa tta  s tåndpunk t till harm oniseringen  av äk tenskapsrä tten , 
e ftersom  denna lagstiftning faller u tan fö r v åra  o rganisationers verksam 
hetsom råden .

V ad gäller ak tiebo lagsrä tten  fö ren ar vi oss m ed förslagsställaren  och 
anser a tt d e t ä r  angeläget a tt den  föreslagna u tredningen  fö re tas. B eträffan
de harm oniseringen vill vi fram hålla a tt den  inte far v ara  e tt självändam ål, 
u tan  att den  i v a tje  ensk ilt fall b ö r m edföra kon k re ta  fördelar. M an b ö r i 
u tredn ingsarbe te t, och  n ä r m ålen fö r harm oniseringen uppstä lls , ta  hänsyn 
till o likheterna  i ekonom i och  sam hälle i de  o lika länderna  och till de krav  
som  därigenom  ställs på  lagstiftningen i respek tive  länder.

H elsingfors den 14 aueusti 1987

A rbetsg ivarnas i 
F in land cen tra lfö rbund

Ingvar M elin

A ffärsarbetsg ivarnas
cen tralfö rbund

P ekka M erenheim o
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Finlands advokatförbund1:

I m edlem sforslagets m otivering k onsta te ra s  a tt det alltjäm t ligger ett 
s to rt värde i a tt de nord iska  ländernas lagstiftning är så  lika som  möjligt. 
V idare fram förs, a tt tä ta  k o n tak te r över de nord iska rik sgränserna och 
förekom sten  av en gem ensam  nord isk  arbetsm arknad  gör a tt viktiga delar 
av det no rd iska  lagstiftn ingskom plexet bö r v ara  så  enhetliga som  möjligt.

Ö ver lagharm oniseringsbehovet och  dess g runder kan m an i de nord iska 
länderna  säga råd a  e tt långtgående sam förstånd . Sam arbete  och kon tak te r 
m ellan de nord iska  länderna  b ö r in te  om in tetgöras av hinder, som  fö ro rsa 
kats av nationella  lagstiftn ingsskiljaktigheter. Å andra sidan är den enhetli
ga nord iska  lagstiftningen in te  e tt v ärde  i sig så  a tt m an skulle vara  tvungen 
att änd löst slå av på nationella specialbehov , u tan  m an bör fö rsöka nå fram  
till en väl avvägd balans m ellan den gem ensam m a lagstiftningens fö rm åner 
och den nationella  specialregleringen. Såsom  fram förs i m edlem sförslaget, 
ä r det dock viktigt a tt på  allt sä tt fö rsöka  bevaka, a tt den  på  skilda om råden 
redan uppnådda enhetligheten  inte i onödan  sm ulas sönder av isolerade 
nationella lagändringar.

I m edlem sförslaget har två  för nord isk t sam arbete  cen tra la  om råden , 
äk ten sk ap srä tten  och  ak tiebo lagsrä tten  valts till förem ål fö r kartläggning 
av lagstiftn ingsskiljaktigheter. Inom  äk tenskapsrä tten  åstadkom s m ellan 
de nord iska  länderna  på  1920-talet en  långtgående enhetlighet. P å denna 
bas avslu tades å r  1931 m ellan F in land , D anm ark , Island , N orge och Sveri
ge b l .a .  konven tionen  innehållande in ternationellt p rivaträ ttsliga bestäm 
m elser om  äk tenskap , adop tion  och  förm ynderskap . Som  ett exem pel på 
enhetlighetsbasen  kan hänv isas till art. 3 i näm nda konven tion , enligt 
vilken rä ttsverkn ingarna  av äk tenskap  m ellan m edborgarna i fördragsslu- 
tande  sta t, skall, såv itt angår m akarnas fö rm ögenhetsförhållanden , bedö 
m as enligt lagen i den  av s ta te rn a , d ä r m akarna  vid äk tenskapets ingående 
tog hem vist; och har m akarna  sederm era  tagit hem vist i en annan av 
sta te rna , skall den sta ten s lag i stä lle t v inna tilläm pning, såv itt ej fråga är 
om  verkan  av rä ttshandling  som  tidigare blivit företagen.

D enna bestäm m else fö ru tsä tte r å tm instone en principiell likriktning av 
äk tenskapets fö rm ögenhetsrä ttsliga  reglering i de olika no rd iska länderna. 
D å flyttning från  en s ta t till en annan  be ty d er m otsvarande ändring  av lag 
som  skall tilläm pas, ä r det ö nskvärt a tt reg leringsskiljaktigheter inte fö ro r
sakar oskäliga svårighete r fö r m akarna  då  de o rdnar sina förm ögenhetsfö r
hållanden.

I Sverige har ändringsfrekvensen  inom  äk tenskapsrä tten  varit högre än  i 
F in land. D en hos oss i början  av å r  1988 ik raftträdande om fattande refo r
m en av äk tenskapslagen  b ase ra r sig till en sto r del på  svenska förebilder

1 Yttrandei översatt frå n  finska .
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och b id rar sålunda till a tt äk tenskapsin s titu ten  m ellan F in land  och Sverige 
förenhetligas. I Sverige är dock igen en to talreform  av äk tenskapsbalken  
anhängig. O ch som  d e t sägs i m edlem sförslaget har även  i D anm ark och i 
N orge nyligen lagändringar p å  äk ten sk ap srä tten s om råde v idtagits. L ag
stiftn ingsarbetet i de o lika no rd iska länderna  leder till a tt det blir svårt att 

följa situationen  i sin helhet u r den nord iska  lagharm oniseringens synvin
kel. D en i m edlem sförslaget fram stä llda  m ålsättn ingen a tt kartlägga både 
ex is terande och befarade  o likheter inom  de nord iska ländernas äk ten- 
skapslagstiftn ing m åste  sålunda anses en av behovet påkallad åtgärd.

På ak tiebo lagsrä ttens om råde, där de no rd iska aktiebo lagslagarna likaså 
g rundar sig på no rd isk t sam arbete , ä r d e t viktigt a tt de ändringsbehov den 
snabba ekonom iska u tvecklingen m edför kunde leda till en så enhetlig 
reglering som  m öjligt. I m edlem sförslaget har som  ett exem pel näm nts 
reg leringsbehovet på  ak tiem arknadens om råde. E m edan  aktiebolagslagen 
är e tt av de v ik tigaste norm kom plex som  reg lerar näringslivet, har den 
också  betydelsefu lla  reflexverkningar på  t. ex. arbetslagstiftn ingen. E nhe t
lighet inom  ak tiebo lagsrä tten  befräm jar sålunda sam arbete  också  på  andra 
om råden.

D en snabba ekonom iska u tvecklingen  och struk turom vandlingen  i fö re
tagsvärlden b e tyder också  ökat risk tagande och därigenom  ty v ärr e tt ökat 
antal fö re tagskonkurser. D etta  ogynnsam m a u tvecklingsdrag  kan observe
ras å tm instone i senaste  finsk konku rssta tistik . A nknytes de tta  faktum  
därtill a tt företag  allt o ftare  u ts träck e r sin verksam het u tan fö r hem landets 
g ränser till and ra  no rd iska  länder, skulle tillräcklig t avseende u tö v er de 
egentliga norm er, som  reg lerar ak tiebolagets egen verksam het, fästas vid 
harm onisering  av norm er angående aktiebo lags likvidation , upplösning 
och konkurs sam t a rbe ts tagarnas rä ttsskydd  i konkursfall.

H elsingfors den 17 augusti 1987

På F in lands advokatfö rbunds sty re lses vägnar

E rkki-Juhani Taipale 
Ordförande

Juha Lappalainen  
Sekreterare

N o r g e

Justis- og politidepartementet:

De nord iske land har siden 1970-tallet a rbeidet m ed nye regler på ek te 
skapsre ttens  om råde. D et g jelder både regler om ek tesk ap e ts  inngåelse og 
oppløsning, om  fo rm uesfellesskapet m ellom  ek tefeller og om  den ene
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ektefelles stilling ved den andres død. D et har v idere væ rt arbeidet med 
spørsm ål i tilknytning til fo rm uesforholdet m ellom  ugifte sam boere.

De nevnte lovgivn ingsprosjek ter har pågått i næ rt sam arbeid mellom 
lovkom itéer fra de enkelte nord iske land. D et har også ved en del anled
ninger væ rt holdt departem en tsd rø fte lse r. Slik vi ser de t, har det på denne 
m åten langt på veg blitt k larlagt i hvilken u tstrekning  det er mulig å få til 
sam m enfallende ekteskapslovgivn ing  i de nordiske land. D et er e tte r vårt 
syn for tiden vanskelig  å cp p n å  y tterligere harm onisering. På den annen 
side vil det m edføre et ikke ubetydelig  arbeid  å  lage en detaljert oversik t 
over u likheter i de nord iske lands ek teskapslovgivning. Vi stiller oss derfor 
tv ilende til om det e r  verd t arbeidet å få laget slike oversik ter.

O gså de nord iske aksjese lskapslover  e r blitt til e tte r nordisk  sam arbeid. 
På dette  om rådet e r  likevel situasjonen  en noe annen enn på ek te sk ap sre t
tens om råde. D et skyldes at aksjeselskapslovgivningen på en rekke felter 
e r blitt end re t i et enkelt nord isk  land uten  a t de tte  er blitt fulgt opp med 
tilsvarende endringer i de øvrige land. De nordiske justism in istre  har 
derfo r på  F inlands initiativ  beslu tte t å  starte  et forskings- og kartleggings- 
p rosjek t, bl. a. for å  klarlegge forsk jeller i aksjeselskapslovgivningen i de 
nordiske land og årsakene til d isse forskjellene. E tte r Ju s tisdepartem en te ts 
syn kan d e t væ re grunn til å  arbeide videre m ed et slikt kartleggingsarbeid.

O slo, 21. ok tober 1987

E tte r fullm akt

K irsti C oward  
Avdelingsdirektør

Toril Øie 
Førstekonsulent

Norsk arbeidsgiverforening:

 at vi generelt opp fa tte r nord isk  lovharm onisering på sen trale  re tts 
om råder som  et gode. Foru tse tn ingen  er im idlertid at både politiske, sosia
le, kulturelle og ju rid iske  trad isjoner gjør det naturlig  m ed e t lovgivnings- 
sam arbeid.

N ettopp  se lskapsre tten  e r et eksem pel på et om råde hvor m an e r kom 
m et langt i re tn ing av felles nord isk  lovgivning. Vi s tø tte r fo r vår del tanken 
om  at de tte  arbeidet fo rtse tte s , og at m an, som  m edlem sforslaget går inn 
for, i fø rste  om gang kartlegger de fo rsk jeller som  finnes, og vu rderer i 
hvilket om fang frem tidig lovgivning kan skje e tte r felles retningslinjer.

O slo, 30. ju li 1987

N orsk  arbeidsgiverforening

Egil M yklebust



11S v e r i g e

Kommerskollegium har i skrivelse den 27 ju li 1987 förk lara t sig tillstyrka  
m edlem sforslaget.

Patent- och registreringsverket:

P aten tverke ts bolagsavdelning har till uppgift a tt tilläm pa den svenska 
ak tiebolagsrättsliga lagstiftningen vid handläggning av ärenden  rörande 
bl. a. nybildande av bolag, ändring av bolagsordning och styrelse i b eståen 
de bolag och i sam band m ed förandet av det cen tra la  aktiebolagsregistret. 
V erket kom m er därv id  endast undantagsv is i beröring  m ed lagstiftning i 
u tlandet. P a ten tverke t saknar därfö r m öjlighet a tt bedöm a i vilken u t
sträckning som  de nord iska ländernas lagstiftning idag skiljer sig från 
varandra.

Förslaget a tt harm onisera  de no rd iska ländernas lagstiftning inom aktie- 
bolagsrätten  bedöm s dock av pa ten tv erk e t som  positiv t. U tvecklingen 
inom industrin  och inom  värdepappersm arknaden  går mot u tökad in terna
tionalisering. D enna ta r o fta  sin början  i det no rd iska närom rådet och har 
lett till a tt N orden  i flera avseenden  kan sägas vara en hem m am arknad för 
de nord iska ländernas industri. L ikartad  lagstiftning inom  de nordiska 
länderna m åste  därfö r v ara  till fördel.

V idare skulle en sådan harm onisering öka m öjligheterna till sam råd och 
sam arbete  m ellan olika tilläm pare av ak tiebo lagsrä tten  i N orden . P a
ten tverke t bedöm er en sådan utökad  sam arbetsm öjlighet som  m ycket vär
defull. N yligen har e tt fö rs ta  initiativ  till sam arbete  m ellan D anm ark, 
F inland, N orge och Sverige tagits från svensk  sida vad gäller de olika 
ländernas granskning och registrering  av aktiebolag. H arm onisering av 
lagstiftningen i respek tive  länder skulle göra det möjligt a tt förd jupa de tta  
sam arbete , förbilliga gransknings- och reg istreringsförfarandet och erb juda 
det no rd iska näringslivet b ä ttre  service.

Enligt p a tenve rke ts  uppdrag 

Kurt Johansson

Sundsvall den 14 augusti 1987
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N ordisk  lagharm onisering på äk tenskapsrä tten s om råde är en  fråga som 
uppm ärksam m ats flitigt i det nord iska sam arbetet under senare år. Den har 
d isku tera ts  vid flera av N ord iska rådets p lenarsessioner och vid upprepade 
tillfällen i den  nord iska äm betsm annakom m ittén  för lagstiftningsfrågor, vid 
kon tak te r m ellan de nord iska u tredn ingarna på om rådet sam t slutligen vid 
överläggningar d irekt m ellan berö rda  departem en t och m inisterier i de 
nord iska länderna. Vid varje tillfälle har det visat sig att det saknas poli
tiska  fö ru tsä ttn ingar för en fullständig harm onisering av reglerna på om rå
det. D et saknas anledning an ta  a tt fö ru tsä ttn ingarna  skulle vara  annorlun
da i den nuvarande situationen , i vilken lagändringar nyligen genom förts 
eller ä r  nära  fö restående i D anm ark , N orge, Finland och Sverige.

En översik t av det slag som  förslagsställarna har i tankarna  kan ibland 
göra n y tta  som  utgångspunkt för en d iskussion om ytterligare lagharm oni
sering. E rfa ren h e te rn a  visar em ellertid  också  att den för m ed sig e tt ganska 
be tydande arbete . D etta  gäller i synnerhet om översik ten  skall redovisa 
o rsakerna  till a tt harm onisering ej kunnat åstadkom m as. M ot bakgrund av 
vad som  sagts ovan angående föru tsä ttn ingarna  för att åstadkom m a en 
ytterligare harm onisering på om rådet an ser hovrä tten  a tt det knappast kan 
vara  värt m ödan a tt u ta rb e ta  en översik t över de cen tra la  fö resk rifterna  på 
äk tenskapsrä tten s om råde på  det sä tt som  avses i m edlem sförslaget. H ov
rätten  avsty rk er därfö r m edlem sförslaget i denna del.

De ak tiebolagslagar som  fö r närvarande gäller i de nordiska länderna har 
från början tillkom m it i nordiskt sam arbete . Det får antas a tt berörda 
länder tagit till vara  de m öjligheter till harm onisering som därvid yppats. 
F öru tsä ttn ingarna  på de tta  om råde ä r dock  något annorlunda än då det 
gäller äk tenskapsrä tten . Som  påpekas i m edlem sförslaget har ändringar 
genom förts i de olika länderna e fter lagarnas tillkom st. 1 den svenska 
aktiebolagslagen har m er än 50 paragrafer ändra ts sedan lagens tillkom st år 
1975. En del av d essa  ändringar är av sådan t slag a tt de inte ak tualiserar 
någon harm onisering m ed övriga nord iska länder. A ndra rö r därem ot 
frågor av central betydelse  inom  ak tiebolagsrätten . I de svenska proposi
tionerna angående d essa  ändringar anges visserligen att kon tak t under 
ärendets beredning hållits m ed berö rda  departem en t och m inisterier i 
D anm ark, F inland och N orge. D et fram går därem ot inte vilket resu lta t 
som  d essa  ko n tak te r gett. H ov rä tten  har inte undersök t i vilken u ts träck 
ning ak tiebolagslagarna i de andra nord iska länderna ändra ts. R edan de 
lagändringar som  genom förts i Sverige v isar dock att det pågår en u tveck 
ling som  innebär risk fö r ökande skillnader m ellan de nordiska länderna.

I den nordiska deba tten  under senaste  tid har ofta fram hållits betydelsen  
av a tt göra  hela N orden  till en hem m am arknad för nordisk  industri. I 
s trävandena a tt uppnå d e tta  mål bö r ingå också  en harm onisering av den 
rättsliga miljö i vilken företagen verkar. I d e tta  hänseende är associa tions

Svea hovrätt:
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rä tten  betydelsfu ll. D en föreslagna översik ten  över sk illnader mellan de 
nord iska ländernas aktiebolagslagstiftn ing skulle belysa m öjligheterna till 
en y tterligare  harm onisering  av denna lagstiftning. H o vrä tten  tillsty rker 
därför a tt N ord iska  rådet rekom m enderar m in isterrådet a tt lå ta  u ta rb e ta  en 
sådan översik t.

S tockholm  den 10 augusti 1987

På hov rä tten s vägnar 

Birgitta  B lom
B eng t G. N ilsson

Uppsala universitet, juridiska fakultetsstyrelsen:

Jurid iska faku lte tss ty re lsen , som  anm odats inkom m a med y ttrande i 
rub ricera t ä rende , vill fö r sin del och utifrån de synpunk ter fakulteten  har 
att fö re träda  kraftig t unders töd ja  m edlem sforslagets u tta lande, a tt det allt
jäm t -  och snarast i ökad om fattning -  föreligger ett s tark t in tresse  av 
enhetlig lagstiftning på  cen tra la  rä ttsom råden  inom  N orden . D enna be
döm ning har enligt faku lte tssty re lsens uppfattn ing , som  s töder sig bl. a. på 
e rfarenheter från in ternationellt rä ttsvetenskap lig t och praktisk t-ju rid isk t 
sam arbete , på in tet sätt jäv a ts  eller fö rsvagats av den in ternationella  in te
gration i vilken de nord iska länderna , särskilt D anm ark såsom  m edlem  av 
den eu ropeiska  ekonom iska gem enskapen , är inbegripna. T värtom  innebär 
nordisk enhetlighet väsentlig t ökade m öjligheter a tt i in ternationella  sam 
m anhang v inna gehör fö r gem ensam m a nord iska ståndpunk ter och värde
ringar.

Förslagsstä llarna  väljer såsom  särskilt ak tuella  om råden  äk ten sk ap srä t
ten och ak tiebo lagsrä tten . I och fö r sig hand lar det h ä r om  tv å  rä ttso m rå
den, där m an i Sverige nyligen genom fört ny lagstiftning, vilket självfallet 
kan förm odas m inska sta tsm ak ternas benägenhet att sä tta  in lagstiftnings
resu rse r ånyo . A andra  sidan ä r de båda  fälten  o tv ivelaktig t av cen tralt 
p raktisk t-sak lig t in tresse  i den nord iska gem enskapen . En inventering  av 
det slag som  fö rslagsställarna fö reslår synes därfö r bö ra  hälsas m ed till
fredsställe lse.

F aku lte tssty re lsen  vill tillägga, a tt tidpunk ten  för e tt förnyat försök till 
nordisk  harm onisering synes väl vald även  av andra  skäl. I början  av 1970- 
ta le t förekom  vad m an m öjligen kan kalla en kris i det no rd iska sam arbetet. 
D et ä r  knappast anledning tro , a tt den negativa a ttityd  som  m an då från 
officiellt svensk t håll intog och den ” p ion järro ll”  som  m an då likaledes på 
visst svensk t håll tillskrev  sig själv, skulle ha varit särskilt b re tt eller djupt 
ro tade  vare sig i Sverige eller anno rs tädes. H ur därm ed än m å förhålla sig, 
to rde denna inställning i dag inte längre ha några fö resp råkare . Det år 1987
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i H elsingfors hållna tre ttio fö rsta  no rd iska ju ris tm ö te t J ä m fö r t m ed 1972 års 
ju ris tm ö te  i sam m a stad  (det tjugusjätte  från  d essa  m ötens begynnelse 
1872), synes u tv isa  a tt härvidlag skett en k lar förändring. M edan å r 1972 
t. o. m. en svensk  regeringsledam ot u tta lade  sig m ycket förbehållsam t om 
det no rd iska sam arbete ts  sakliga värde , förekom  fem ton år senare över 
huvud  taget inte några sådana åsik tsy ttringar. T värtom  torde överallt 
en igheten  om  sam arbete ts värde ha varit fram trädande.

F aku lte tss ty re lsen  vill peka  på  y tterligare e tt p ar om råden , där in tresse t 
av nordisk  enhetlighet -  b l .a .  m ot bakgrund av erfa renhe te rna  från det 
tre ttio fö rs ta  nord iska  ju r is tm ö te t -  fram stå r som  påtagligt. D et ä r  å  ena 
sidan lagstiftningen om  börs och värdepappershandel, som  ju  fått en m yc
ket påtaglig betydelse  på senare år. Å and ra  sidan är den rättsliga behand
lingen av sm ittsam m a sjukdom ar — aids m. m. — särskilt ak tuell.

U nder hänvisning till vad sålunda an fö rts  får fakulte tssty re lsen  tillstyrka 
m ed lem sfö rslaget.

U ppsala  den 8 sep tem ber 1987

N ils Jareborg
Ingrid  H enriksson

Sveriges advokatsamfund:

I likhet m ed fö rslagsställarna an se r sam fundet, a tt en fo rtsättn ing  av det 
i början  av de tta  sekel in ledda sam arbe te t fö r harm onisering av de nordiska 
ländernas lagstiftning ä r m ycket angelägen och a tt harm onisering  av lag
stiftningen är särsk ilt angelägen inom  äk ten sk ap srä tten  och aktiebolagsrät-

D å sam fundet också  delar uppfattn ingen , a tt de lagändringar, som  på 
senare tid skett i de olika no rd iska länderna, ty v ärr ger anledning att 
befara , a tt harm oniseringseffek terna  av  d e t tidigare sam arbete t i m ånga 
avseenden  gått fö rlo rade , tills ty rker sam fundet, a tt N ord iska  m inisterrådet 
lå ter u ta rb e ta  sådana ö vers ik te r över o likheterna  i m edlem sländernas lag
stiftning som  anges i m edlem sförslaget.

S tockholm  den lO juli 1987

Sveriges advokatsam fund

C laes B eyer
Lars B enteilus
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Svenska arbetsg ivarefö ren ingen  håller m ed fö rslagsställarna om a tt det 
allm änt se tt ä r  värdefu llt a tt de no rd iska  ländernas lagstiftning är så  lika 
som  m öjligt. Som  fram hållits i an d ra  sam m anhang  b ö r em ellertid  en  even
tuell harm onisering  m ed E G s reg ler p rio rite ras . E ftersom  D anm ark som 
m edlem  av EG  o ck så  d e lta r i det no rd iska  sam arbe te t to rde  det ena inte 
behöva u tes lu ta  d e t an d ra  u tan  snarare  tv ä rt om.

Ä k tenskapsrä tten  ligger vid sidan av fören ingens verksam hetsom råde 
varför vi av s tå r från  a tt y ttra  oss över den  delen  av förslaget. En harm oni
sering av ak tiebo lagsrä tten  to rde  av skäl som  anförs av fö rslagsställarna ha 
sto r betydelse  i det p rak tiska  ekonom iska  livet. Svenska  arbetsg ivarefö r
eningen se r därfö r gärna  a tt N o rd iska  m in isterrådet lå te r göra en översik t 
över k v arvarande , nytillkom na eller befarade o likheter vad gäller de nor
diska ländernas aktiebolagslagstiftn ing.

Stockholm  den  18 augusti 1987

Svenska arbetsg ivarefören ingen  

Gunnar W esterm ark
Sten Selander

Svenska arbetsgivareföreningen (SA F):

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198816





1N O R D ISK A  RÅ D ET
36:e sessionen 1988

A 804/j
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om likartade nordiska regler för samhällstjänst
(Väckt av Karin S öder sam t M argareta Andrén, O lo f Jansson och Gunnel 
Jonäng)

BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska sam arbetsrådet för K rim inologi:

I m edlem sförslaget näm nes ett antal synpunk ter som  ta lar för sam hälls
tjänst och föreslås -  med hänvisning till bl. a. H elsingforskonventionen 
och till behovet av sam arbete  i verkstä llighetsstad ie t -  a tt de nordiska 
länderna skall införa likartade regler om denna brottspåfö ljd .

Det nord iska sam arbete t på krim inalpolitikens om råde har varit fram 
gångsrikt. D et nationella  planerings- och u tredn ingsarbete t har i sto r u t
sträckning influerats av e rfa ren h e te r och synpunk ter, som erhållits av 
övriga no rd iska länder. D etta  gäller även påföljden sam hällstjänst, för vars 
del m an i alla länder kunnat b eak ta  e rfa renhe te rna  av fö rsöksverksam he
ten i D anm ark och N orge.

Såsom  ofta påpeka ts, k räver effektivt u tny ttjande  av fö rsöksverksam het 
i olika länder både tillräcklig jäm fö rba rhe t och tillräcklig variation . A tt en 
ny påföljdsform  u tp rövas u nder något olika villkor och i olika form er kan 
ge viktig inform ation fö r den  fo rtsa tta  p laneringen. D etta  ä r  e tt argum ent 
för a tt inte på ett a lltför tidigt stadium  införa likartade regler.

På grund av a tt det villkorliga straffet och and ra  påföljder i frihet få tt en 
något olika utform ning i de nord iska länderna, kom m er tydligen även varje 
till d essa  anknu ten  ny a lternativ  påföljd att u tp rövas i något olika form er. 
En höggradig prioritering  av ensartade  nord iska  regler om  påföljden sam 
hällstjänst kan fö rdrö ja  dess ibruktagande.

Vi har goda e rfa renhe te r av nordiskt sam arbete  när det gäller överföring 
av verkställigheten  av en i e tt land ådöm d påföljd till e tt annat nordiskt 
land. E tt system  för överföring  av verkställigheten  från ett nordiskt land 
till e tt annat m åste u tgå från  relativ t specificerade regler, som  bygger på 
grundlig kännedom  om  hur påföljden i fråga fungerar och vad den i p rak ti
ken innebär. D etta  synes tala fö r a tt a rbe te t på u ta rbe tande  av ett system
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för överföring av påföljdsverkstä lligheten  inte inleds, innan den nya påfölj
den definitivt införlivats i de no rd iska ländernas påföljdssystem .

A rbetet på a tt u tp röva  sådana nya alternativ  till frihetsstraff, som  även i 
prak tiken  innebär m inskad användning  av frihe tsberövande påföljder, bör 
ges hög priorite t. N ord iska  sam arbetsrådet för krim inologi understryker 
vikten av att fö rsöksverksam heten  i de tta  syfte fo rtsä tte r och utvidgas. 
F rågan om införande av likartade regler för sam hällstjänst i alla nordiska 
länder kan bli ak tuell i e tt senare skede.

H elsingfors den 5 augusti 1987

P atrik Törnudd  
Ordförande

N ina R oos
Administrativ

sekreterare

D a n m a r k  

Justitsministeriet:

Den danske forsøgsordning  med sam fundstjeneste  blev ivæ rksat på 
grundlag af en Folketingsbeslu tn ing  a f 25. maj 1982. Indtil 1. jan u a r 1985 
om fattede ordningen alene K øbenhavn  og N ordjy llands am t, m en efter 
denne dato  kunne sam fundstjeneste  idøm m es i hele landet. Pr. 1. juni 1987 
var der afsagt ca. 825 dom m e til sam fundstjeneste .

K rim inalforsorgen har udarbejdet en redegørelse for forløbet at fo rsøgs
ordningen m ed sam fundstjeneste . D et er på baggrund af de hidtidige erfa
ringer krim inalforsorgens op fa tte lse , at sank tionen  kan finde et rimeligt 
anvendelsesom råde, at det e r  muligt at få det retlige, adm in istra tive og 
behandlingsm æ ssige system  til at fungere, at det e r muligt at finde et 
tilstræ kkeligt antal re levan te  arbejdsp ladser, uden at kom m e i konflikt med 
det alm indelige arbejdsm arked , at langt de fleste sam fundstjenestedøm te 
gennem fører dom m en tilfredsstillende og a t sanktionen  har en ræ kke posi
tive effek ter, som  bl. a. udspringer a f  det stæ rkt øgede antal personunder
søgelser og af inddragelsen  a f bredere  k redse i straffu ldbyrdelsen .

E ndvidere har en arbejdsgruppe under Justitsm in isterie t netop afgivet 
en rapport om en sanktionsundersøgelse , hvori man har foretaget en gen
nem gang a f en lang ræ kke dom m e m ed henblik på b l.a . a t undersøge, 
hvorvidt det faktiske anvendelsesom råde for dom  til sam fundstjeneste  er i 
overensstem m else m ed de t om råde, som  denne sanktionsform  efter fo rud
sæ tningerne for forsøgsordningen var tiltæ nkt.

S traffelovrådet fo rven tes i løbet a f  efteråre t på grundlag a f krim inalfor
sorgens redegørelse og arbejdsgruppens sanktionsundersøgelse  at behand



3

le spørgsm ålet om sam fundstjenstesank tionens frem tidige udform ning og 
placering i det danske straffesystem . Justitsm in isterie t fo rven ter herefter 
at kunne frem sæ tte  lovforslag om  spørgsm ålet i folketingsåret 1987-88.

K øbenhavn , den 15. juli 1987

P .m .v .

Jørgen Paulsen

Det Danske Advokatsam fund:

I D anm ark har forsøget m ed sam fundstjeneste  væ ret i gang ved K øben
havns by re t og re tte rne  i nordjyllands am t siden sep tem ber 1982 og som 
landsdæ kkende ordning siden 1. feb ruar 1985.

Sagen behandles i ø jeblikket i S traffelovrådet, der fo rven tes at afgive 
indstilling om ordningen inden for kort tid.

R ådet kan tilslu tte sig, at de nord iske landes regler om sam fundstjeneste 
i videst muligt om fang bør væ re ensartede . M an finder det im idlertid 
uheldigt, hvis arbejdet herm ed indebæ rer en udsæ ttelse  a f  det danske 
lovforberedende arbejde, der ne top  næ rm er sig sin afslutning.

R ådet kan endv idere  tiltræ de, at det e r ønskelig t, at d e r skabes mulighed 
for, at sam fundstjeneste  idøm t i et land kan fu ldbyrdes i et andet nordisk 
land.

K øbenhavn , den 31. august 1987

P .r.v .
Ole Stig Andersen

F i n l a n d  

Justitiem inisteriet:

Enligt artikel 5 i H elsingfors-av talet bö r de nord iska länderna e ftersträva  
enhetliga bestäm m elser om  bro tt och brottspåfö ljder. De straffrättsliga 
system en i d essa  länder uppv isar em ellertid  sto ra  o likheter. D et finns bl. a. 
flera påfö ljdstyper som  inte har någon exak t m otsvarighet i sam tliga n o r
diska länder. Ä ven stadgandena om fr ihe tss tra ff avv iker på väsentliga 
punk ter från  varandra .

A rbetet m ed a tt refo rm era b ro ttspåfö ljderna  av an cerar på olika sätt i de 
nord iska länderna. D etta  gäller även lagstiftningen om nya påföljdsform er 
som alternativ  till frihetsstraff, 
t l —A 804/j Supplement
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Då påfö ljdssystem et u tveck las m åste  m an å  ena sidan u tgå från den 
helhet system et b ildar och å andra sidan från de enskilda ländernas möjlig
he te r a tt gå in fö r nya påföljder. D etta  gäller även sam hällstjänsten . I 
F inland skulle denna påföljd u tfo rm as på e tt helt annat sätt än i D anm ark 
även om man i Finland godkände exakt likalydande stadganden. D etta  
b ero r bl. a. på att straffprax is varierar. I F inland utdöm s dessu tom  m ycket 
ofta villkorliga straff, v ilket innebär a tt en påföljd som  är tänk t som  ett 
a lternativ  till ovillkorligt fr ihe tsstra ff (t. ex. sam hällstjänst) i prak tiken  lätt 
skulle bli e tt a lternativ  till villkorligt fängelsestraff. V idare bö r det observe
ras att m öjligheterna att o rdna  arbete  för dem  som  blivit döm da till sam 
hällstjänst v arierar från ett nord isk t land till e tt annat b l.a . beroende på 
o likheter i geografiska betingelser och i a ttityder.

Av dessa o rsaker är det nödvändigt a tt, då  man i de nordiska länderna 
överväger m öjligheterna a tt gå in för sam hällstjänst, gör det utgående från 
landets egna prem isser. D etta  kan resu ltera  i m ycket o likartade lösningar. 
U tbyte  av erfa renhe te r m ellan de nord iska länderna är givetvis till hjälp 
härvid. 1 F inland har man sålunda noggrant följt med resu lta ten  från 
fö rsöken i D anm ark och N orge sam t den diskussion som förts i Sverige.

1 F inland har försök m ed sam hällstjänst (sam fundstjänst) föreslagits 
inom ram en för det av justitiem in isterie t tillsatta  p ro jek tet som a rbe ta r på 
en to talrevidering  av strafflagen.

1 förslaget läm nades valet öppet m ellan flera principiella och p rak tiska 
alternativ  till den fo rtsa tta  beredningen . D ärför är det fo rtfarande öppet i 
vilken u tsträckning  stadgandena om sam hällstjänst under en föreslagen 
försöksperiod kom m er att m otsvara  t. ex. de danska stadgandena.

I m otiveringen till m edlem sförslaget fram förs det att sam hällstjänst som 
ådöm ts i e tt land skall kunna av tjänas i ett annat nordiskt land. Ö verföring 
av verkställigheten  ä r ett av de tyngst vägande argum enten för harm onise
rade påföljder. I d e tta  skede, i synnerhet då det är möjligt a tt försöken med 
sam hällstjänst i F inland genom förs endast på vissa o rte r, ä r det för tidigt 
att p lanera överföring  av verkställigheten  från ett nordiskt land till ett 
annat, om  verkställigheten  inte ens inom  landets g ränser kan överföras 
från en ort till en annan. O ckså i övrig t hör det till denna påföljdstyps natur 
att den i högre grad än andra  påföljder u ttryckligen ä r förknippad med en 
bestäm d o rt, eventuellt t .o .m .  med en bestäm d arbetsgivare. Frågan om 
sam nordisk  verkställighet är därfö r m indre aktuell än vanligt ju s t i fråga 
om denna påföljd.

E rfarenheterna  hittills av sam fundstjänst har varierat från  land till land 
och de positiva erfa renhe te r något land har haft utgående från sina egna 
prem isser innebär inte au tom atisk t att påföljden skulle vara lika lyckad i en 
annan miljö.
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På d essa  g runder an se r ju stitiem in isterie t a tt godkännandet av rekom 
m endationen ä r p rob lem atisk t.

H elsingfors den 1 ok tober 1987

L e i f  Sevón  
Lagstiftningsråd

H annu Takala 
A vdelningschef

Ålands landskapsstyrelse:

M edlem sförslaget rö r e tt rä ttsom råde inom  vilket finsk lagstiftning är 
gällande även på Å land. L andskapss ty re lsen  saknar sålunda befogenhet 
a tt v id ta några å tgärder i anledning av m edlem sförslaget.

M arieham n den 17 jun i 1987
Folke Woivalin 

Lantråd

Lars K arlsson  
T.f. lagberedningschef

Finlands advokatförbund:1

1 m edlem sförslaget hem ställes a tt N ord iska rådet rekom m enderar rege
ringarna a tt införa likartade regler om  bro ttspåfö ljden  sam hällstjänst. 
B rottspåföljden sam hällstjänst har varit förem ål för e tt växande in tresse 
under senaste  tid i o lika länder. M ed påföljden avses åläggande till oav lö
nat arbete  under fritid.

Å tskilliga eu rope iska  länder h a r infört stadganden  om  sam hällstjänst i 
sina strafflagar. 1 N orden  har D anm ark varit b anb ry tare , d ä r sam hälls
tjänst på  prov har varit i b ruk  sedan  å r 1982. I N orge har m an inlett 
provanordningen  år 1984. 1 Sverige har m an därem ot tagit avvärjande 
ställning till sam hällstjänst (SO U  1984: 32).

1 Finland har sam hällstjänst u tre tts  tills vidare på kom m itténivå. H os oss 
har m an i princip  tagit en positiv  ställning till denna påföljd. Sam hällstjäns
tens m ål (bl. a. upplevelsen  om  till nyttig t a rbete  anknu te t straff såsom

1 Yttrandet översatt frå n  finska.
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m eningsfullt, m inskning av an talet fångar och m öjligheten att genom  a rb e 
te e rsä tta  b ro ttslig t åsam kad skada) har an se tts  i och för sig krim inalpoli- 
tisk t stödbar. D ärjäm te har dock betonats de såväl principiella som  p rak 
tiska svårighete rna, som  anslu te r sig till sank tionens införande (se närm are 
S trafflagprojektets förslag: A lternativ  till fängelsestraff. Justitiem iniste- 
rie ts lagberedningsavdelningens publikation 4/1987 s. 5 7 -6 8  och därtill 
bifogad S trafflagpro jek tets ledningsgrupp den 26.2.1987 daterade  p rom e
m oria s. 9 -1 2 ) . '

I F inland har man föreslagit, a tt sam hällstjänst skulle tas i bruk i experi
m entsyfte. M an har ansett a tt regleringen k räver stiftande av en särskild  
tidsbegränsad  lag, fö r beredningen av vilken skulle tillsättas en särskild 
a rbetsg rupp  eller kom m itté (se ovan näm nda publikation s. 6 6 -6 8 ) .

E nhetliga norm er om sam hällstjänst i de nord iska länderna är att anse 
som  ett e fte rs träv an sv ärt mål. N ärm are  nord isk t sam arbete  på de tta  om rå
de fö ru tsä tte r dock , att man först i e tt vart nordiskt land har fått egna 
erfa ren h e te r därom , hur sam hällstjänst över huvud taget läm par sig för 
landets egen s tra ffrä ttsvård . D et ä r  skäl a tt understryka  sam hällstjänstens 
anknytning till det övriga straffrättsliga påfö ljdssystem et. Sam hällstjänst 
ä r  bara  e tt a lternativ  till fängelsestraff. O likheter m ellan de nord iska län
derna  inom  straffrä ttsvården  både på norm nivå och i straffprax is kan leda 
till a tt sam hällstjänstens tilläm pningsom råde sam t fotfäste i dom stols- 
praxis i de olika länderna gesta lta r sig kanske i hög grad avvikande från 
varandra. M an har kon sta te ra t, särsk ilt beträffande F inland, a tt em edan 
sam hällstjänst skulle göras till ett a lternativ  till ovillkorligt fängelsestraff, 
kom m er påföljdens tilläm pningom råde sannolikt a tt förbli rela tiv t snävt (se 
ovannäm nda pub likationerna  s. 63).

Först när m an har fått resu lta t av sam hällstjänstexperim ent är det m öj
ligt a tt bedöm a, om det finns reella fö ru tsä ttn ingar a tt skapa enhetliga 
nord iska regler på de tta  om råde. Den i m edlem sförslaget fram ställda m ål
sättn ingen, a tt den nya påföljden borde gälla in ternord isk t, fö ru tsä tte r 
redan en täm ligen långtgående enhetlighet av sam hällstjänstreg ler, för att 
inte tala om  den jäm väl i m edlem sförslaget ingående strävan  a tt sam hälls
tjänst utdöm d i ett land skulle kunna fullgöras i e tt annat nordiskt land.

F rågan angående den u tdöm da sam hällstjänstpåfö ljdens in ternord iska  
giltighet och verkstä llbarhet an kny ter sig till varje lands egna grundregle
ringar om den straffrättsliga rä ttssk ipn ingens in ternationella  u tsträckning. 
F ö rs t när m an har u tre tt, hu r långtgående enhetlighet kan uppnås i sam 
hällstjänstinstitu te t i de olika nord iska ländernas m ateriella straffrä tt, blir

1 Här ej tryckta.
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det aktuellt a tt p å  den  in ternationella  s traffp rocessrä tten s nivå fundera, 
hu r m an i e tt no rd isk t land skall fö rhålla  sig till en sam hällstjänstpåföljd  
utdöm d i e tt annat no rd isk t land.

H elsingfors den 17 augusti 1987

På F inlands advokatfö rbunds sty relses vägnar

E rkki-Juhani Taipale 
Ordförande

Juha Lappala inen  
Sekreterare

I s l a n d

Justits- og kirkeministeriet (Dóms- og kirkjumálaráðuneytið):'

I denne forbindelse skal m in isterie t påpege, at det ifölge islandsk lov 
ikke er tilladt at beny tte  sam fundstjeneste  som  s tra f fo r lovovertræ delser. 
U nder A ltingets sidste  sam ling blev ved taget en resolution  om  at overlade 
til A ltinget at nedsæ tte  et udvalg til a t undersöge, om  vederlagsfri arbejds- 
tjeneste  for sam fundet u nder visse om stæ ndigheder kan tjene som  e rs ta t
ning for afsoning a f dom  i fængsel. H vis udvalgets konklusion bliver 
positiv , udarbejdes et forslag , som  forelæ gges i A ltinget.

M edlem sforslaget i N ord isk  R åd synes at gå ud fra, at sam fundstjeneste  
vil blive alm ent b en y tte t som  s tra f for lovovertræ delse  i de nord iske lande. 
M inisteriet an ser det fo r nödvendig t, at m an, inden der tages beslu tn ing om 
at forsöge at koord inere  reglerne om  sam fundstjeneste  i de nordiske lande, 
i hvert enkelt land b eslu tte r, om  der skal stræ bes m od at beny tte  dette  
middel som  s tra f for lovovertræ delse .

R eykjavik, den 14. sep tem ber 1987

P .m .v .

Porsteinn G eirsson
Porsteinn Jönsson

N o r g e

Justis- og politidepartementet:

P røveprosjek t m ed sam funnstjeneste  ble i N orge sa tt i gang i 1984. 
Faglig og adm in istra tiv t ble p rosjek tene  underlag t Ju stisdepartem en te t.

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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L okalt har de væ rt k n y tte t til K rim inalom sorgen i frihet.
D et rettslige grunnlaget fo r p ro sjek tene  e r den adgangen dom stolene har 

til å kny tte  særlige vilkår til en betinget dom , j f  straffeloven § 53 nr 3.
D om sto ler, påtalem yndighet og friom sorgen har stilt seg positive til de 

u tfo rdringer den nye reaksjonsform en m edfører. Sam funnstjeneste  stiller 
s tra ffe re ttse ta tene  overfo r ny tenkning, bl. a. ved at v ilkårsbrudd skal føl
ges opp på  annen  m åte enn p raksis e r  ved ordinæ re betingede dom m er.

R egjeringen har beslu tte t at p røveordn ingen  m ed sam funnstjeneste  grad
vis skal u tv ides til å  om fatte hele landet. Det tas sikte på  at de tte  m ålet skal 
væ re nådd innen u tgangen av 1 988 .1 innevæ rende å r vil sam funnstjeneste- 
ordningen om fatte  13 fy lker m ed til sam m en 3/4 av landets befolkning.

F o r tiden e r det bare D anm ark og N orge av de nord iske land som  har 
innført sam funnstjeneste  som  en prøveordning . Sverige har foreløpig valgt 
ikke å e tab lere  ordningen, m en Finland så v id t vi sk jønner skal sette  i gang 
p røveprosjek t. Island har vist in teresse  fo r ordningen, men har så langt vi 
har erfart, ikke e tab lert noen prøveordning.

Ju s tisdepartem en te t stiller seg positiv  til en sam ordning av  regiene om 
sam funnstjeneste  i de enkelte  no rd iske land. E n slik sam ordning kunne 
b l.a . gjøre det mulig å fullbyrde en dom  på  sam funnstjeneste  avsagt i ett 
nordisk  land i e thvert annet nord isk  land. R eglene om sam funnstjeneste  er 
a llerede ganske like i D anm ark  og N orge , og det har i enkelte tilfelle væ rt 
fu llbyrdet danske dom m er på sam funnstjeneste  i N orge.

O slo, 21. ok tober 1987

E tte r fullm akt

K irsti C ow ard  
A vdelingsdirektør

Toril Øie 
Førstekonsulent

S v e r i g e

Riksåklagaren:

Frågan om  införande av sanhällstjänst som  en sanktionsform  -  närm ast 
m ed syfte a tt e rsä tta  fängelse — har u nder senare tid d isku te ra ts rä tt 
ingående; se t. ex. frivårdskom m itténs betänkande (SO U  1984:32) N ya 
alternativ  till frih e tss tra ff s. 6 7 -1 2 4  och 2 0 3 -2 0 4 , prop. 1986/87: 106 s. 
2 0 -2 7  sam t ju s titieu tsk o tte ts  be tänkande JuU  1986/87:32 s. 18 -1 9  och 
3 1 -3 2 , rsk r 279.' T anken  har i d essa  sam m anhang avv isa ts, b l.a . med

1 Här ej tryckta.
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hänvisning till a tt beslu tsunderlaget varit o tillräckligt. Ä ven jag  anser a tt 
det ä r för tidigt a tt nu ta ställning i frågan. D et finns em ellertid  skäl a tt följa 
upp resu lta te t av de p rovordn ingar m ed sam hällstjänst som  tilläm pas i 
D anm ark och N orge. Om en utvärdering  av d essa  försök  skulle utfalla 
positiv t, kan de t, enligt min m ening, fö r svensk t v idkom m ande finnas 
anledning att ånyo  ta  upp frågan till närm are övervägande.

Om det skulle bli ak tuellt a tt införa sam hällstjänst även  i Sverige, vore 
det enlig min m ening naturligt a tt e fte rs träv a  enhetliga nord iska bestäm 
m elser också  på d e tta  om råde. Bl. a. skulle en sådan ordning underlä tta  en 
fram tida in ternord isk  u tvärdering  av effekten  av institu te t sam hällstjänst. 
D ärem ot stä ller jag  mig tveksam  till det p rak tiska  behovet av en regel om 
överföring av verkställighet av u tdöm d sam hällstjänst. D et kan också  
befaras att det i p rak tiken  kan bli svårt a tt i e tt särskilt fall u tform a 
påföljden på ett sådan t sätt a tt den kan verkställas i annat fall.

S tockholm  den lO juli 1987

M agnus Sjöberg
Jan Danielsson

K rim inalvårdsstyrelsen:

K rim inalvårdssty relsen  har i y ttrande över fängelsestraffkom m itténs 
huvudbetänkande (SO U  1986: 1 3 -15 ) Påföljd för b ro tt fö rk larat sig inte 
vara främ m ande för en fö rsöksverksam het m ed sam hällstjänst i Sverige.

E rfarenhet av verksam heten  i D anm ark och N orge to rde i e tt sådant 
sam m anhang vara  m ycket värdefulla och kan också  vara  till s to r ny tta  om 
regler skall u tform as för en eventuell fö rsöksverksam het i Sverige.

H ur långt m an kan nå i likform ighet i de no rd iska länderna  kan därem ot 
inte avgöras förrän  institu te t p rövats i respek tive  land och frågan därefter 
y tterligare u tre tts .

N orrköping  den 7 augusti 1987

V. K arlström
Stig F järstedt

Brottsförebyggande rådet (BRÅ):

BRÅ har i novem ber 1984 avgett y ttrande (D 1-147/84) över be tänkan 
det (SO U  1984:32) N ya alternativ  till frihetsstraff. I d e tta  y ttrande finner 
BRÅ i likhet m ed kom m ittén  att fö rdelarna  m ed sam hällstjänst inte över
väger nackelarna.
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I regeringens proposition  1986/87: 106 om ändring i B rottsbalken  m. m. 
(s. k. kon trak tsvård  m. m .) fö reslås a tt frågan om  införande av sam hälls
tjänst som  en självständig påföljd i Sverige inte avskrivs men att man 
avvak ta r u tvärdering  av de pågående försöken  m ed sam hällstjänst i D an
m ark och N orge. BRÄ anslu ter sig till denna uppfattn ing och anser därför 
a tt sam hällstjänst som  påföljd för närvarande inte bö r införas. Sam tidigt 
an ser BRA att man från svensk sida bö r aktiv t följa vilka effek ter införan
det av denna påföljd har i D anm ark och N orge.

S tockholm  den 5 augusti 1987

Torbjörn Thedéen
Jarzy Sarnecki

Svea hovrätt:

Som fram hålls i m edlem sförslaget har under senare å r  överallt i de 
nord iska länderna fö rm ärk ts e tt växande in tresse fö r den nya sank tions
form  som kallas sam hällstjänst och vissa prov med denna sanktionsform  

har inletts i D anm ark och N orge.
A nvändningen av sam hällstjänst som sanktionsform  ger upphov till å t

skilliga problem  inte bara  från principiell u tan  också  från p rak tisk  och 
organisatorisk  synpunkt. M eningarna om  läm pligheten att använda sam 
hällstjänst som  sanktionsform  har också  på sina håll varit delade.

F räm st när det gäller de p rak tiska  och organ isa to riska  problem en kan 
den försöksverksam het som  in letts i e tt p ar av de nord iska länderna ge 
värdefulla e rfa renhe te r som  de övriga länderna kan tillgodogöra sig i sina 
överväganden  beträffande den nya sanktionsform en. D etta  ta la r enligt 
hovrättens mening för att det skulle vara  av värde för de nord iska länderna 
att inleda ett sam arbete  m ed sikte på att sam ordna d essa  överväganden .

Det bör också påpekas att det sedan länge förekom m er e tt nära  sam arbe
te mellan de nord iska länderna i fråga om  verkställighet av påföljder. Om 
den nya påföljden införs i sam tliga länder, skulle det givetvis vara  en fördel 
om den utform ades på så sä tt a tt sam hällstjänst som ådöm ts i ett nordiskt 
land kunde verkställas i e tt annat. Det ex is terande sam arbetet skulle då 
kunna utv idgas till a tt om fatta  också  den nya sanktionsform en. Ä ven 
denna om ständighet ta la r för a tt de nord iska länderna bör sam ordna sina 
överväganden  beträffande den nya sanktionsform en.
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H ovrätten  tillsty rker därfö r a tt N ord iska  rådet rekom m enderar regering
arna a tt i sam verkan  u treda  frågan om  sam hällstjänst som sanktionsform  
med sikte på att införa likartade regler om denna sanktionsform .

Stockholm  den 10 augusti 1987

Pä hovrä ttens vägnar 

Birgitta Blom
Bengt G. N ilsson

Sveriges advokatsam fund:

A dvokatsam fundet tillsty rker förslaget. S am fundet de lar fö rslagsställar
nas uppfattn ing a tt sam hällstjänst kan vara en läm plig påföljd , särskilt i 
fråga om ungdom ar som  begår b ro tt. F rih e tss tra ff ä r  särskilt för yngre 
lagöverträdare  ägnat a tt m edföra betydande skadeverkn ingar. Sam hälls
tjänst skulle em ellertid  kunna såväl tillgodose a llm änpreventiva krav , som 
tillhandahålla en m öjlighet till en från indiv idualpreventiv  synpunkt läm p
lig påföljd, i fall där frihe tsstra ff eljest skulle kom m a i fråga.

Stockholm  den 10 sep tem ber 1987

F ör Sveriges advokatsam funds styrelse 

C laes B eyer
Lars Bentelius

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198812
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BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget 

D a n m a r k

Direktoratet for Folkeoplysning, Frie G rundskoler m. v.:

D irek to ra te t kan anbefale , at der afsæ ttes m idler til udvikling a f ” Æ ldre 
på højskole i u d lan d e t”  således, at p ro jek te t kan blive et fælles nordisk 
projekt.

Som  pro jek te t fungerer i ø jeb likket, e r  det et ensidigt p ro jek t, hvor 
danskere  deltagere  på  fo lkehø jsko ler i de andre nord iske lande uden at et 
tilsvarende antal e lever kom m er til D anm ark fra de øvrige nordiske lande.

F o r at p ro jek te t kan frem m e den  gensidige udveksling , m å det im idlertid 
fo rudsæ ttes , at den m eget forskellige e levs tø ttep raksis  harm oniseres. 
D anske e lever har bedre stø ttem uligheder fra  D anm ark på k u rser i de 
andre nordiske lande end den m odsatte  vej.

K øbenhavn , den 9. sep tem ber 1987

P .d . v.

K jeld  Krarup

EG V-Fonden:

Som det m åske er D em  bekend t tog E G V -F onden  i jan u a r 1987 in itiati
vet til igangsæ tning a f den landsdæ kkende forening Æ ldre Sagen, som  er
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åben for alle over 18 år. S iden den 1. feb ruar 1987 har foreningen form ået 
at nå op på  ca. 80000 m edlem m er h v o ra f godt 85 %  e r over 60 å r gam m el. I 
løbet a f  de fø rste  m åneder e r  der o p re tte t 15 kredskom iteer i hvert am t, 
som  skal sty re  det lokale arbejde. A llerede nu tyder vores erfaringer fra 
arbejdet i lokalkredsene på, at d e r b landt æ ldre i D anm ark er et sto rt ønske 
om engagem ent og ak tiv ite t b l .a .  højskoleophold . E G V ’s højskole i F re 
densborg  har i de senere m åneder m æ rket den  stigende in teresse  og den 
stigende tilgang som  landsforeningen synes at have bragt til overfladen. 
E G V -Fonden  og L andsforen ingen  Æ ldre Sagen har også sam arbejdet med 
den in ternationale  højskole i H elsingør i e t pro jekt der førte æ ldre fra 
D anm ark og U SA  sam m en på  højskole her i D anm ark.

På denne baggrund og i lyset a f  den  veletab lerede trad ition  i D anm ark 
for højskoler, kan E G V -Fonden/L andsforen ingen  Æ ldre Sagen varm t an 
befale ivæ rksæ ttelse  a f  sam nord iske fo lkehø jsko lekurser for æ ldre. D et er 

også E G V -F onden/L andsforen ingen  Æ ldre Sagens klare op fa tte lse , at d is
se ku rser vil væ re en succes og til gavn for de æ ldre i de nordiske lande.

E G V -Fonden/L andsforen ingen  Æ ldre Sagen vil væ re in teressere t i at 
s tø tte  og blive engageret i et even tue lt initiativ fra N ord isk  R åds side om 
sam nord iske fo lkehø jsko lekurser fo r æ ldre. I den forbindelse kan det 
næ vnes, at E G V ’s re jsecen te r i m ange år har haft erfaring m ed at form idle 
højskoleophold  for æ ldre m ennesker.

Til sidst vil jeg  gøre opm æ rksom  på, at der i maj m åned i å r blev afholdt 
et sem inar m ed stø tte  fra den europæ iske kom m ission. På sem inare t skulle 
m an b l.a . d isku tere  m ulighederne for udvikling af uddannelsestilbud 
b landt æ ldre m ed specielt henblik på hø jskoleophold . D erm ed synes det at 
være slået fast, at in teressen  organisationsm æ ssig t e r tils tede for sådant et 
initiativ og vore erfaringer fra L andsforen ingen  Æ ldre Sagen ty d er i høj 
grad på, at der også e r  in teresse fra de æ ldres side for fo lkehøjsko lekurser 
både i D anm ark og i udlandet og isæ r i de andre nord iske lande.

D et ville væ re helt naturligt fo r højsko lerne at koncen trere  sig m ere om 
tilbud til æ ldre da de m ere trad itionelle  m ålgrupper for højskoler synes at 
være aftagende, herunder de unge og langtidsledige.

Vi håber, at in itiativet fra N ord isk  Råd bæ rer frugt og stå r gerne til 
rådighed i det v idere arbejde.

K øbenhavn , den 10. sep tem ber 1987

Bjarne H astrup
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Liberalt oplysningsforbund:

L iberalt O plysnings F orbund  v irker for fo lkeoplysning gennem  kurser 
for voksne h erunder pension ister, som  vi også tilbyder højskolekurser.

Vi føler fo r tiden ikke anledning til at gå ind i nye p ro jek te r desangående.

K øbenhavn, den 28. sep tem ber 1987

H olger S. D egn  
Extern chef

Foreningen for Folkehøjskoler:

Foreningen vil ud trykke sin enighed i fo rudsæ tningen fo r forslaget.
D er er oplagte begrundelser fo r at s ty rke m ulighederne for at æ ldre kan 

få lejlighed til at deltage i et højskoleophold  i et andet nordisk land. D er bør 
afsæ ttes sæ rskilte m idler hertil.

Vi an ser det også for vigtigt, a t d e r ansæ ttes personer cen tra lt i de 
enkelte lande til at inform ere, m otivere og koordinere.

Vi skal im idlertid gøre opm æ rksom  på, at én a f  de væ sentligste fo rh ind
ringer for, at tilbud om  sådanne sam nord iske ku rser kan udny ttes fuldtud 
og gensidigt, e r den m eget forskellige e levs tø ttep raksis , der ek sis te re r i de 
nordiske lande.

Foreningen fo r Fo lkehø jsko ler har over for N ord isk  Råd rejst denne sag, 
og i betæ nkningen fra kulturudvalget efter 87-sem inariet i Finland anbefa
les en fælles ordning. F ra  dansk  side fo rven tes sagen rejst i m in isterrådet i 
de tte  efterår.

En løsning på dette  problem  vil e fter Foreningen for F o lkehø jsko ler’s 
opfatte lse  væ re a f afgørende betydning for udviklingen a f de sam nordiske 
kurser for æ ldre.

K øbenhavn , den 9. sep tem ber 1987

Ove K orsgaard
Ebbe L undgaard

F i n l a n d  

Ålands kulturråd:

Å lands ku ltu rråd  ståller sig positiv t till idén att skapa ett kon tak tnät 
inom  och m ellan de nord iska  länderna  som  skulle a rbe ta  på  att m öjliggöra 
för äldre m änniskor, pensionärer att de lta  i o lika ku rser och sem inarier vid 
fo lkhögskolor inom  N orden .
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E tt sam arbete  m ellan de nord iska  fo lkhögskolorna -  genom  arrangeran
de av ku rse r och  sem inarier fö r ä ldre -  skulle kunna fylla en viktig social 
funktion och skulle kunna tillgodose äldre m änniskors behov av fortb ild
ning, m eningsfulla sem este rv iste lse r o. dyl. E tt sådant sam arbete  kunde 
även Å lands folkhögskola deltaga i.

M ålgruppen fö r e tt sådan t sam arbete  m ellan fo lkhögskolorna inom N or
den borde därem ot -  enligt ku ltu rråde ts åsik t -  u tvidgas, så a tt den inte 
enbart skulle begränsas till p ensionärer, u tan  även  kunde upp ta  andra 
grupper, t. ex. en sam stående vuxna, husm ödrar, handikappade m. m. som 
också  skulle kunna erb judas m öjlighet till t. ex. berikande sem esterv iste l-

M arieham n den 15 sep tem ber 1987

Ild ikö  S torm bom  
Sekreterare

Arbetarnas bildningsförbund:1

D et är i alla hänseenden  positiv t a tt d ra  om sorg om  a tt pensionärernas 
m öjligheter till s tud ier garan teras och i de tta  fall u tvidgas i en sam nordisk  
riktning. F o lkhögskolorna ä r en m öjlighet till a rrangerandet av sam nord is
ka pensionärskurser. D et bö r dock  m ärkas a tt p ensionärerna  har sina egna 
sto ra  organ isa tioner i sam tliga no rd iska länderna och att d essa  o rgan isatio 
ner till en sto r del hö r till e tt b ildningsförbund i respek tive länder. Av 
denna anledning ä r pensionärso rgan isa tionerna  m ed sina bildningsförbund 
sådana håll som  naturligast kan in itiera, p lanera  och organisera nord iska 
pensionärskurser. F o lkhögskolorna är e tt go tt alternativ  till dessa kurser. 
D et bö r konsta tera s a tt pensionärso rgan isa tionerna  och bildningsförbun
den redan  har sam verkan  på  ett no rd isk t plan.

Pensionärso rgan isa tionernas och b ildningsförbundens cen tra la  ställning 
när det gäller a tt a rrangera  sam nord iska pensionärsku rser skulle även 
g aran te ra  den sociala jäm stä lldhe ten  bättre  än fo lkhögskolornas ku rse r i 
deras egen regi. I fo lkhögskolornas ku rser skulle uppenbarligen deltaga 
vällo ttade pensionärer från  olika no rd iska länder, som  redan tidigare blivit 
vana vid ett sam nord isk t um gänge. A dm inistrativ t kunde pensionärso rga
nisationernas bildningsförbunds m öjligheter att a rrangera sam nordiska 
ku rser garan teras genom  att för ändam ålet ge sam nord isk t ekonom iskt 
stöd till b ildningsförbundens nord iska sam organisationer såsom  exem pel
vis till A rbetarnas b ildningsförbund i N orden .

Innan å tgärder v id tas i ifrågavarande ärende ä r det viktigt a tt inbegära 
ett y ttrande även av nord iska pensionärsorgan isationer. L ikaså är det

'  Yttrandet översatt från  finska .



5

viktigt a tt från  fö rs ta  bö ljan  u tgå ifrån a tt vederbörlig  tolkning m ellan 
finska och de skand inav iska  språken  o rganiseras på ifrågavarande kurser. 
I annat fall skulle ku rserna  b erö ra  en d ast en m ycket liten del av pensionä

rerna  i F inland.

H elsingfors den 14 sep tem ber 1987

A rbetarnas bildningsförbund T S L  rf

Pirjo A la -K apee  
Ordförande

Ju ss i P ikkusaari 
Generalsekreterare

Finlands folkhögskoleförening r. y . : 1

A ntalet pensionärer kom m er a tt öka kraftigt i F in land u nder de närm aste 
åren. Sam m a utveckling  ä r kännetecknande även i de andra nord iska 
länderna. B land dem  som  läm nar arbetslive t kan under de närm aste  åren 
an tas vara  allt flera  sådana  p en sionärer som  har en god kondition och som 
förhåller sig positiv t till a tt u tveck la  sig själva och a tt upprä tthå lla  sin 
andliga vakenhet och som  även har ekonom iska fö ru tsä ttn ingar för a tt 
delta i u tb ildningen. Ä ven ur en nationalekonom isk  synvinkel är det ända
m ålsenligt a tt berika  den äldre befo lkningsdelens levnadsm iljö . D eras ak
tivering m inskar try ck e t a tt u tv idga servicen  inom  an sta lte r och är m otive
rad även i e tt e tisk t hänseende.

Ä ldreom sorg  hör i fö rsta  hand till de för ändam ålet g rundade organ isa
tionerna . P ensionärernas u tbildning kan em ellertid  anses vara  en verksam 
hetsform  som  är läm plig fö r fo lkhögskolorna, som  ger allm änbildande 
vuxenutbildning -  pensionstiden  om fa tta r ju  en väsentlig  del av de vuxnas 

levnadslopp. D essu tom  ä r fo lkhögskolerörelsen  väsentligen en nordisk  
rö re lse ; därfö r ä r  sådan  sam verkan  som  ta r  sikte på  a tt m ellan de enskilda 
länderna  arrangera  pensio n ärsk u rser en naturlig  fo lkhögskoleverksam het. 
Fo lkhögsko leverksam hetens specialdrag , in ternatform , ger y tte rs t goda 
m öjligheter till p ensionärernas utbildning. M ot ovan näm nda bakgrund 
anser F in lands Folkhögskolefören ing  att det ä r m otiverat a tt ge stöd åt 
fo lkhögskolekurser som  arrangeras för p ensionärer, tro ts  a tt m an genom  
sådan verksam het kan uppnå endast en del av befolkningen i pensionsål
dern.

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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Å an d ra  sidan finns det m ycket sam arbete  sedan gam m alt m ellan fo lk
högskolorna i de ensk ilda no rd iska länderna; de knappt tilltagna resu rse rna  
som  stå r till förfogande u tgör e tt h inder för a tt u tveck la  de tta  sam arbete . 
En del av denna verksam het har ogan iserats genom  N ord iska fo lkhögsko
lerådet och N ordens folkliga akadem i, en del m indre officiellt. U r folkhög- 
sko lerö re lsens synvinkel skulle det vara  y tte rs t viktigt a tt stöda  och u t
veckla även  de p ro jek t som  inrik tas på  annan  än  pensionärsverksam het 
och skulle gälla fö r hela fo lkhögsko lerö relsen , vars problem  ä r a tt de m edel 
som  kan användas för a tt stöda  nya idéer ä r  knappt tilltagna.

En nord isk  pensionärsku rsverksam het kan m edverka till a tt m inska de 
fe lak tigheter och b ris te r som  i de and ra  nord iska länderna finns i k ännedo
m en om  Finland och våra  fo lkhögskolor, bl. a. av språkliga skäl. U r folk- 
högsko lerörelsens synvinkel, som  år 1979 inledde sitt hundrade verksam 
he tså r, bö r det k o nsta te ras  a tt de v ik tigaste u tveck lingsbehoven  ligger i att 
p roducera  sådana verk sam hetsfo rm er och inform ationskällor, som  m ed
borgare som  kom m er från an d ra  nord iska länder kan uppnå.

Slutligen vill F in lands fo lkhögskoleförening m ed hänvisning till den år 
1984 genom förda lagändringen beträffande sta tsb idrag  till fo lkhögskolor
na, fö reslå  som  en tekn isk  term inologisk  precisering  a tt rådet skulle använ
da ” k ansanop isto”  som  en finskspråkig  m otsvarighet av o rdet ” folkhög
sko la” . B enäm ningarna ” varsinainen  k ansanop isto”  och ” kansankorke- 

skou lu”  togs u r bruk å r 1984 i och  m ed a tt m an övergick  till den s tru k tu 
rellt enhetliga folkhögskolan.

H elsingfors den 10 sep tem ber 1987

Finlands fo lkhögskoleförening r. y.

Tapani Kuronen  
Ordförande

H eikki Sederlö f 
Generalsekreterare

F olkupplysningssällskapet:1

 F o lkupplysn ingssällskapet k o n sta te ra r a tt d e tta  nord iska sam arbete
främ jar den pensionärsverksam het som  redan bedrivs vid folkhögskolorna 
i F in land. D et b ö r sam tidigt ihågkom m as att en  grupp fin ländska folkhög- 
skolefolk, närm ast pensionerade rek to re r och lärare sam t tjänstem än, har 
på eget initiativ börja t u tveckla  p ensionärsarbete t. Som ordförande för det 
för ändam ålet in rä ttade  organet fungerar skolrådet P aavo Suvanto .

1 Yttrandet översatt från  finska.
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Folkhögskolan  O riveden  O pisto , som  ägs av F o lkupp lysn ingssällskapet, 
har arrangera t flera ku rser fö r pensionärer. I synnerhet bö r näm nas de 
kurser som  u nder de senas te  åren  a rrangera ts för pensionärer från U SA; 
av dessa ku rser har m an få tt goda erfa renhe te r. Folkupplysn ingssällskapet 
ställer den  betydande  expertis  som  O riveden O pisto  har till förfogande i 
det nord iska sam arbete t.

H elsingfors den 14 augusti 1987

Folkupplysn ingssällskapet 

Timo Toiviainen

Aarne Laurila

Svenska studieförbundet r. f.:

D en äldre genera tionens in tresse  för a tt de lta  i olika fo rm er av utbildning 
på ku rser och sem inarier h a r hela  tiden ökat i de nord iska länderna. 
P en isonärerna har v isat en alldeles speciell ak tiv ite t då  det gäller t. ex. 
gem ensam m a researrangem ang  och ku ltu rak tiv ite te r.

D ärför an se r S venska  stud iefö rbundet a tt förslaget om sam nordiska 
fo lkhögskolekurser för ä ldre behöver unders tödas och u tveck las genom  
särskilt stöd från  N ord iska  m in is terrådet. D etta  stöd kunde p rak tisk t kana
liseras via en p ro jek tperson  i varje land , vilken skulle a rbe ta  vid kansliet 
för respektive lands nationella sam arbetso rgan  för fo lkhögskolorna. I F in
land gäller d e tta  S uom en kansanop istoyhd istys -  F in lands svenska folk
högskoleförening. P ro jek tpersonernas uppgifter skulle bl. a. vara  a tt i sam 
arbete  m ed de nationella  kon tak tp erso n e rn a  och förtroendeorganen  i re 
spektive länder p lanera  och u tveck la  konkre ta  sam arbetsfo rm er för pen
sionärernas kurs- och reseverksam het i sam arbete  med pensionärso rgan i
sationerna . D ärvid vore det viktigt a tt u tveck la  sam arbete t med bildnings
förbunden  i de olika länderna  även  kring d essa  frågor.

M ed hänvisning till ovanstående och till de i m edlem sförslaget ingående 
m otiveringarna tillsty rker Svenska  stud iefö rbundet m edlem sförslaget om 
sam nord iska fo lkhögsko lekurser för ä ldre (Sak A 805/k).

H elsingfors den 31 ju li 1987

Svenska stud iefö rbundet r. f.

R agnar M annil 
Ordförande

Sigvard Baijars 
Sekreterare
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Samnordisk pensionärskultur:

Vi ko n sta te ra r m ed tillfredsställelse a tt m edlem sförslaget nästan  o rda
g ran t innehåller våra  tankegångar från  1983 i m edlem sförslag om  S am nor
disk P ensionärsku ltu r.

Vi har u nder 6 år ak tiv era t pensionärer i N orden  och vårt m ål är att 
berika de äldres liv genom  a tt få dem  a tt ak tiv t a rbe ta  inom  kultu rsek to rn .

S am nordisk  P ensionärsku ltu r har under d essa  6 å r  visat sig vara  ett 
livskraftigt sam arbetsorgan  fö r pensionärsku ltu ren  i alla nord iska länder.

B orde inte fo lkhögskolorna själva inom  ram en för sin verksam het kunna 
o rdna nord iska k u rser för ä ldre u tan  en särskild  heltidsanställd  person? 
D enna persons årslön kunde då i stället användas pensionärskultu ren  till 

from m a.
H änvisande till vår m ångåriga erfarenhet vid o rdnandet av nordiska 

p en sionärsku ltu rku rser och  sem inarier stå r vi gärna till tjänst m ed råd och 
upplysningar.

H elsingfors den 8 sep tem ber 1987

Sam nordisk  pensionärsku ltu r

Bjarne Lönegren  
Ordförande

M argareta Sirviö  
Sekreterare

Mariehamns pensionärsförening rf:

 a tt vi an ser förslaget om  a tt ano rdna  sam nord iska fo lkhögskolekur
ser fö r äldre vara  m ycket b ra  och att vi em otser, a tt det kan förverkligas 
inom  en snar fram tid.

Vid uppgörandet av kursprogram  hoppas vi, a tt p ensionärer har möjlig
het a tt m edverka och att deras synpunk te r och behov beak tas, så att 
ku rserna  kan in tressera  de äldre i tillräckligt hög grad för a tt ge avsett 
resu lta t.

M arieham n den 11 sep tem ber 1987

M arieham ns pensionärsförening

Egon H äggblom  
Ordförande



9

K irke- og undervisningsdepartem entet:

K irke- og underv isn ingsdepartem en te t stiller seg positiv t til in tensjone
ne i forslaget om å organisere  sam nord iske fo lkehøgskolekurs for eldre.

V ed norske fo lkehøgskolekurs arrangeres det i dag en  rekke kortku rs for 
e ldre. D isse kursene  vil trolig  re la tiv t le tt kunne tilrettelegges også m ed 
sikte p å  deltakere  fra  andre no rd iske land.

V irksom heten k rev er neppe noen om fattende organisatorisk  oppbyg
ging, og bør i tilfelle fo rankres i de nord iske fo lkehøgskoleorganisasjonene.

K irke- og underv isn ingsdepartem en te t an ta r at den  fo reslå tte  v irksom 
het ligger i g renseom rådet m ellom  folkeopplysning og tiltak  for eldre. På 
denne bakgrunn kan det væ re tvil om  hvilken budsjettm essig  sam m enheng 
forslaget even tue lt bø r innpasses i.

N o r g e

O slo, 23. sep tem ber 1987

E tte r fullm akt

A lbert B orgvad  
Eksp. sjef

Tom as Ø vergaard

Sosialdepartem entet:

E ldres re tt til inform asjon og læring ble frem hevet i den handlingsplan 
som  ble v ed ta tt på F N ’s verdenskon feranse  om  aldring som  ble hold t i 
W ien i 1987.

Læring b e ty r bedre evne til å  holde seg o rien te rt, fo rberede  og m estre 
sin alderdom , og sin livssituasjon. Læring ak tiv iserer og skaper kontak t.

I N orge e r det én pensjon istsko le  som  d river kontinuerlig  kurs, bl. a. for 
tillitsm enn fra N orsk  pensjon istforbund  som  er rep resen te rt i skolens 
styre. Skolen d rives av N asjonalforen ingen , San itetsforeningen og stiftel
sen F eriekolon ier. O gså S ta tens eld reråd  d river en u ts trak t inform a
sjonsv irksom het bl. a. g jennom  brosjy ren  ” A væ re pensjon ist” , som  rev i
deres e tte r behov . E n del fo lkehøgskoler d river tidvis kurs fo r eldre. F ra 
tid til annen  har de også hatt noen nord isk  u tveksling.

Sosia ldepartem en te t har lagt vek t på  in form asjonstiltak  fo r eldre (f. eks. 
Pensjon isthåndbok) og på  å  stim ulere  kom m uner og fy lker til en god 
in form asjonstjeneste .
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Vi synes det e r positiv t at fo lkehøgskolene i N orden  engasjerer seg i å 
u tvikle tilbud for e ldre , og at det i denne forbindelse også kan lages felles 
nordiske kurs. D enne form  fo r nordisk sam arbeid  an ta r vi bø r kunne 
g jennom føres d irek te  m ellom  berø rte  instanser i landene uten  at det lages 
et p rosjek t m ed egne an sa tte . N ordens folkliga akadem i i K ungälv kan 
kanskje også spille en rolle i et slikt arbeid.

O slo, 15. desem ber 1987

E tte r fullm akt 

Thom as M auritzen
B eng t M orten  Jacobsen

Samnemnda for studiearbeid:

Sam nem nda fo r stud iearbeid  e r  einig i at det e r  svæ rt viktig å skape flest 
mogleg m einingsfulle tilbod for det stadig aukande tal pensjon istar.

Vi tru r at nordiske fo lkehøgskolekurs for pensjon istar er eit godt tiltak i 

ei slik m ålsetjing.
Sjølve p ro s jek te t ” E ldre  på  H øjsko le  i U d lan d e t”  er ikkje tilstrekkeleg  

utgreidd i dei tilsende dokum enta  til at vi kan ha nokon spesielle opp fa t
ningar av opplegget fo r p ro s jek te t og behovet for ein heiltidstilsett i kvart 
land i ein periode på tre  år fo r å  u tv ik le p rosjek te t. G enerelt vil vi peike på 
at det e r  behov for stø tte  til dekning av reiseu tg ifter i sam band m ed slikt 
p rosjekt-/u tv ik lingsarbeid .

Sam nem nda for stud iearbeid  s tø tta r  m edlem sforslaget.

O slo, 9. sep tem ber 1987

S am nem nda fo r studiearbeid

Ole O rm seth  
Generalsekretær

S v e r i g e

Skolöverstyrelsen (SÖ):

U nder åren  1984-1986 har N ord iska  kultu rfonden  stö tt e tt p ro jek t som 
syftat till a tt o rgan isera  sam nord iska k u rser fö r äldre och unga. E tt antal 
sem inarier har anordnats.
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Å r 1984 upp rä ttad es i D anm ark  en institu tion  under benäm ningen ” Æ ld
re på H øjskole i U d lan d e t” . Å r 1987 beräknas ca 900 p ersoner delta  i 
fo lkhögskolekurser i de no rd iska länderna , till s to r del som  en följd av 
inform ation från  denna institu tion .

F örslagsstä llarna  önskar nu m öjliggöra a tt liknande verk sam heter e ta 
bleras i an d ra  no rd iska  länder. F ö rslagsstä llarna  m enar a tt en person  
anställd  på  heltid  i varje land skulle m edföra a tt verksam heten  kunde 
fungera tillfredsställande. Sam nordisk  koordinering bedöm s nödvändig 
och därfö r bö r sam nord iska  m edel av sä ttas. E fte r en uppbyggnadsperiod 
om  tre  å r  fö ru tsä tts  p ro jek te t kunna bära  sina egna kostnader.

Enligt SÖ :s m ening ä r å tgärder för a tt nå ökade kunskaper om  de 
nord iska länderna  angelägna. S tud ier i andra  nord iska länder är e tt n a tu r
ligt sä tt a tt nå  sådan vidgad kunskap . F o lkhögskolorna -  som  i sig är en 
nordisk ku ltu ry ttring  -  ä r naturliga ram ar fö r sådana studier. G ruppen 
pensionärer u tgör dock inte -  i egenskap  av pensionärer -  en prioriterad  
grupp inom  vuxenutb ildn ingen . I e tt läge när knappa ekonom iska resu rser 
ställs till fo lkbildningens förfogande, ifrågasätter SÖ om  in sa tse r rik tade 
speciellt m ot p ensionärerna  bör p rio riteras .

U nder 1986 in rä ttades F o lkhögskolornas in form ationstjänst. In form a
tionstjänsten  ä r e tt sam arbetso rgan  för den svenska  folkhögskolan med 
b l.a . uppgift a tt sprida inform ation om enskilda fo lkhögskolors ku rsverk 
sam het. In fo rm ationstjänsten  har u tveck la t e tt sam arbete  m ed dess nord is
ka m otsvarigheter. D et är d ärfö r m öjligt a tt idag erhålla  inform ation om  de 
nord iska fo lkhögskolornas ku rsverksam het via d e tta  organ. D et är enligt 
SÖ :s uppfattn ing naturligt a tt i fö rsta  hand p röva om  ett even tuellt sam ord
ningsarbete  kan förläggas till Folkhögskolornas inform ationstjänst.

S tockholm  den 17 sep tem ber 1987

På sko löversty re lsens vägnar 

A nders Franzén
Bo L öw krantz

Statens ku ltu rråd :

Förslagsstä llarna  fö reslå r a tt m edel av sä tts  fö r a tt u tveck la  det danska 
p ro jek te t ” Æ ldre på  højskole i U d lan d e t” .

V erksam het som  kan ak tivera  äldre p e rsoner bö r p rio rite ras högt i dag 
även i det no rd iska sam arbe tsperspek tive t. G ruppen  ak tiva äldre personer 
ö kar allt m er. A tt då  kunna erb juda m eningsfulla fritid sak tiv ite te r i form  av 
deltagande i fo lkhögsko lekurser, inom  fram förallt N o rden , bö r kunna bli 
e tt v iktigt kom plem ent vad gäller kvalitita tiva sem estera lternativ .
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U töver de ord inarie  fo lkhögskolekurser som  de äldre kan få erbjudande 
om  a tt de lta  i b ö r det också  vara  m öjligt a tt a rrangera  speciella ku rse r som 
enbart rik ta r sig till äldre där m an kan  ta  upp  äm nesom råden  som  speciellt 
in tressera r äldre m änniskor och där rek ry teringen  till kurserna  kan ske i 
sam tliga no rd iska länder.

V ad gäller k u rser m ed inriktning på  det kulturella om rådet finns det 
enligt ku ltu rråde ts m ening m ånga a lternativ  på ku rsu tbud . M ånga pensio
n äre r d e lta r i dag i k ö rer av olika slag. Sam m a sak gäller am atö rtea tern . 
F o lkhögsko lekurser b ö r kunna arrangeras fö r a tt u tveck la  kunnandet hos 
ledare och  deltagare  sam t även  fö r a tt u tb y ta  erfa renhe te r m ellan de 
nord iska länderna  vad gäller olika pedagogiska m etoder.

Sannolikt finns det viktiga e rfa ren h e te r a tt ta  vara  på från dylika kurser 
genom  den fö rsöksverksam het som  stö tts  av N ord iska  kultu rfonden  under 
1984-1986.

Folkhögskolorna bör också  kunna anpassa  sitt ku rsu tbud  efter m ålgrup
pens behov  utifrån  äldre m änniskors behov  av om händertagande på grund 
av lindrigare handikapp  och å ldersförändringar. In te rna tboende t ger då  en 
möjlighet att berika vardagen  även för dem  som  annars lever fö rhållande
vis iso lerade på grund  av sina å ldershandikapp .

D et adm in istra tiva  förfarandet m ed en  person  anställd  i respek tive  land 
kan vara  e tt sätt a tt lösa kontak tfrågan . E rfa renhe te r från  D anm ark torde 
ge en fingervisning. V äsentligt ä r a tt inform ationen får en ordentlig  sprid 
ning u t till p ensionäre r och  äldre som  kan vara  in tresserade . D etta  kan dels 

ske genom  de etab lerade  pensionärso rgan isa tionerna  men även andra 
vägar fö r in form ationsspridning bör kunna tänkas som  t. ex. socialkontor/ 
äldreom sorgen  och  ku ltu rnäm nder/b ib lio tek  på  kom m unal nivå.

F ö r a tt m öjliggöra en koord ination  m ellan de nord iska länderna vad 
gäller äldre personers m öjlighet a tt erb judas deltagande i fo lkhögskolekur
ser inom N orden  tills ty rker s ta ten s ku ltu rråd  förslaget att sam nordiska 
m edel av sätts  fö r p ro jek te t ” Æ ldre på H øjskole i U d lande t” . D et är viktigt 
a tt få erfa renhe te r av sam arbete  inom  äldreom sorgen m ellan de nordiska 
länderna. D etta  p ro jek t kan då  vara  e tt sätt a tt u tveck la  det nordiska 
sam arbete t och a tt därv id  även  ge e tt tillsko tt av m eningsfulla ak tiv ite ter 
fö r den allt m er växande g ruppen  äldre m änniskor.

S tockholm  den  24 augusti 1987

Lars E ngqvist
G udrun W ikström
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L andstingsförbundet:

I Sverige har frågan om det ökande an ta le t äld res behov av aktivering  
uppm ärksam m ats av flera u tredn ingar. Förslagsstä llarnas påstående att en 
aktiv och m eningsfull ålderdom  innebär m indre sjukdom ar och ett red u ce 
rat behov av v ård in sa tse r bekräftas av vetenskaplig  forskning inom om rå-

D et är därfö r enligt sty re lsen  angeläget a tt det finns ett sto rt u tbud  av 
olika ak tiverande sysse lsä ttn ingar att välja på när det ak tiva yrkeslivet har 
avslu tats. F lera  fo lkhögskolor i Sverige ano rdnar särsk ilda fo lkhögskole
ku rser fö r pensionärer. En utveckling  av den i D anm ark upp rä ttade  institu 
tionen ” Æ ldre på H øjskole i U d lan d e t”  kan vara  e tt y tterligare sä tt att 
ak tivera  ä ldre sam tidigt som  det kan vara  inledning till ökat sam arbete  på 
ä ldreom sorgens om råde i N orden .

S tockholm  den 3 sep tem ber 1987

L andstingsförbundet 

G unnar H ofring
W alter S lunge

Pensionärernas riksorganisation (PRO):

PRO anser a tt e tt sam nord isk t arbete  enligt de rik tlin jer som  fram föres i 
m edlem sförslaget är e tt m ycket positiv t inslag i s trävandena fö r tillvara ta
gande och fö rd jupande av de äld res kunskaper inom  N orden .

D enna uppfattn ing  grundas på  de e rfa ren h e te r PRO  har från  ett sedan 
flera å r  väl fungerande sam arbete  m ed pensionärso rgan isa tioner i D an
m ark, Fin land och N orge. D etta  sam arbete  innehåller bl. a. anordnande av 
ku rser, om spännande äm nen viktiga för ä ldre m ed deltagare från sam tliga 
no rd iska länder. I d e tta  arbete  ingår också  PR O :s egen folkhögskola belä
gen i G ysinge i Sandvikens kom m un.

M ed hänvisning härtill vill vi fö ro rda  a tt PR O :s fo lkhögskola sam t de 
pensionärso rgan isa tioner som  d e lta r i det nord iska sam arbe te t få r tillfälle 
till e tt inflytande vid u tform ningen av sam nord iska  fo lkhögskolekurser.

PR O s fo lkhögskola ä r  beredd  att m edverka genom  att själv anordna 
ku rse r av sedda  för andra  länders m edborgare sam t att rek ry te ra  och orga
n isera  ku rsdeltagare  i övriga no rd iska  länder. Vi vill även  peka  på  att de 
erfa ren h e te r som  finns vid fo lkhögskolan  i Ö verto rneå . m ed ett nord isk t 
rekry teringsunderlag , bö r tas tillvara  vid skapande av sam nord iska folk- 
högskolekurser.
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De m edel som  kan ställas till förfogande för dylik verksam het bö r i fö rsta  
hand användas fö r a tt ge de äldre m öjlighet a tt deltaga genom  att resesti
pend ier ställs till förfogande.

M ed hänvisning till ovanstående tills ty rker PRO  e tt genom förande av 
fram lagt förslag till sam nord iska fo lkhögskolekurser för äldre.

S tockholm  den 29 sep tem ber 1987

Pensionärernas riksorganisation

Lars Sandberg  
Ordförande

Folkbildningsförbundet har i skrivelse den  7 sep tem ber 1987fö rk la ra t sig 
tillstyrka m ed lem sförslaget.

Sveriges pensionärsförbund (SPF):

F lera  av  v åra  fören ingar och d istrik t engagerar sig för a tt stim ulera  
m edlem m arna a tt de lta  i sam nord iska  kurser. I en fo lder, som SP F  givit u t i 
å r i sam arbete  m ed S tud iefö rbundet V uxenskolan  om pensionärer på fo lk
högskola, be tonas bl. a. v ärde t av sam nord iska kurser.

S P F  vill därfö r un d ers try k a  vikten av a tt sam nord iska fo lkhögskolekur
ser för ä ldre kom m er till stånd  i ökad om fattn ing. D en 1983 tillsatta  
koord ineringsgruppen to rde  redan  nu ha sam lat tillräckligt m ed erfarenhet 
fö r a tt v erksam heten  skall kunna byggas u t genom  sam arbete  m ellan de 
sko lor som  vill sa tsa  på  sådana k u rse r och pensionärsorgan isationerna. 
Sam arbete t kan ske inform ellt och u tan  någon stö rre  adm inistrativ  appa-

D et vore önskvärt om  b id ragsbestäm m elserna  kunde likställas så a tt det 
inte k o sta r m er a tt de lta  i en  kurs i e tt no rd isk t land än i e tt annat.

Skulle N ord iska  råd e t kunna stä lla  m edel till förfogande fö r a tt deltids- 
anställa  en person  i va ije  land som  a rb e ta r m ed utbyggnad av de sam nor
diska fo lkhögsko lekurserna och h jälpa till i in fo rm ationsarbete t, skulle 
d e tta  g ivetvis kunna påskynda u tbyggnaden . M en det är viktigt a tt kon tak 
te r  kan kny tas d irek t m ellan pensionärso rgan isa tioner och folkhögskolor.

Sveriges pensionärsfö rbund  (SPF) vill så ledes tillsty rka m otionen.

S tockholm  den 8 sep tem ber 1987

F ö r Sveriges pensionärsfö rbund  (SPF)

A ke Jacobsson  
K anslichef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19881516
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A 806/j 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om ett nordiskt institut för kriminalistik
(V äckt av M ikko  E lo sa m t L iisa  H ilpelä och A nneli Jää tteenm äki)  

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska samarbetsrådet för kriminologi:

M edlem sförslaget hänv isar till det goda nord iska  sam arbete t mellan 
po lism yndigheterna i de no rd iska länderna och till a tt H elsingforskonven- 
tionen rekom m enderar g rundandet av gem ensam m a institu tioner i syfte att 
säkra koord inerad  användning av forskningsm edel och andra resurser. 
Enligt förslaget bo rde  m an därfö r g runda e tt nord isk t institu t fö r krim ina
listik, som  skulle syssla  m ed forsknings- och u tveck lingsarbete  på krim ina- 
listikens om råde.

I m edlem sförslaget hänvisas till en ex tensiv  definition av begreppet 
krim inalistik , m en de konkre ta  arb e tsfo rm er som  sk isseras v isar klart att 
fö rslagsställarna av se r det slags krim inaltekn iska sam arbe te , som  polisen 
sy sslar m ed. Som  exem pel på  tänkbara  u tveck lingspro jek t näm nes b l.a . 
u tveck landet av  d a to rb aserad e  expertsy stem  för b ro ttsu tredn ing , au tom a
tiserad  undersökning  av fingerav tryck  o. d.

En bedöm ning av sam arbetsläget vad be trä ffa r dylika krim inaltekniska 
uppgifter faller u tan fö r N ord iska  sam arbe tsråde ts  fö r krim inologi kom pe
tens, m en det finns ingen anledning att betv iv la  att de principiella och 
prak tiska  argum ent som  generellt ta la r fö r u tv idgat nordiskt sam arbete , 
även gäller i d e tta  fall.

Det ä r  därem ot inte självklart a tt den bästa  form en för o rgan iserandet av 
nord isk t sam arbete  ä r  in rä ttande t av e tt institu t. R egelbundna konferenser, 
självständiga nord iska u tveck lingspro jek t, perm anen ta  sam arbetsdelega- 
tioner, nä tverk  av kon tak tp e rso n e r o. a. arrangem ang e rb juder ofta sm idi
gare och m er resu rseffek tiva  lösningar. G rundandet av nord iska institut 
kan kom m a i fråga närm ast i det fall a tt det ä r  frågan om  att ge m er stadga 
och kon tinu ite t åt e tab lerade  och fram gångsrika sam arbetsfo rm er, speci
ellt i det fall a tt e tt in stitu t kan tänkas erb juda  en  sådan intellektuellt 
stim ulerande miljö, som  behövs i nyskapande vetenskaplig  forskning.
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Sam arbetsrådet fö ro rdar u tveck landet av det i m edlem sförslaget av sed 
da  nord iska sam arbete t m en anser sig inte, av ovan angivna skäl, kunna ta 
ställning till frågan om  d e tta  sam arbete  läm pligen b ö r o rdnas genom  in rä t
tandet av ett nord isk t institu t eller på annat sätt.

F örteckningen  över rem iss in stanser upp ta r närm ast organ och m yndig
heter som  sysslar med krim inalvård , krim inologi, s traffrätt o . d .  Det synes 
önskvärt a tt N o rd iska  rådets presid ium  även  inhäm tar po lism yndigheter
nas synpunk ter.

H elsingfors den 29 sep tem ber 1987

P atrik Törnudd  
Ordförande

N ina  R oos  
Administrativ sekreterare

Nordiska utskottet för kriminalstatistik (NUK):

N U K  har sedan m itten av 1960-talet a rbeta t med sam ordning av de 
nord iska ländernas krim inalstatistik  sam t u ta rbe ta t förslag till en jäm fö rba r 
nordisk  krim inalstatistik . E tt resu lta t av N U K s arbete  är rapporten  N or
disk krim inalsta tistik , 1950—1980, N ord isk  statistisk  sek re taria t, tekniske 
rappo rte r nr 30, red H anns von H ofer. R esu lta ten  visar att det föreligger 
såväl likheter som  skillnader då  m an jäm fö r de olika ländernas krim inalitet 
såsom  den fram går av krim inalsta tistiken .

Ä ven om krim inalistiken som  vetenskapsgren  inte direkt har sam band 
med de frågor krim inalsta tistiken  fö rsöker belysa finns vissa anknytn ings
punkter. U ppgifterna som  ligger till grund för k rim inalstatistiken är resu l
ta te t av såväl den fak tiska b ro ttsligheten  som  av lagstiftningen och sätte t 
a tt u treda  och rap p o rte ra  b ro tt. M ånga av de sk illnader som fram går då 
man jäm fö r de olika ländernas sta tistik  to rde kunna hänföras till o likheter i 
lagstiftning eller m etoderna  fö r b ro ttsu tredning .

Om m an genom  en sam ordnad forskning inom  krim inalistiken kan uppnå 
m er enhetliga m etoder fö r exem pelvis b ro ttsu tredn ing  bör de tta  i sin tu r 
innebära a tt sta tistiken  blir b ä ttre  jäm fö rba r. På liknande sätt bör sam ord
ning av lagstiftningen underlä tta  jäm fö re lse r av de olika ländernas statistik .

Sam arbete t inom  N U K  har v isat a tt m an genom  erfarenhetsu tby te  och 
strävan  m ot enhetliga p rinciper då  d e t gäller statistikforingen — såväl då 
det gäller sä tte t a tt p roducera  data  som  presen ta tion  och publicering -  kan 
uppnå b ä ttre  jäm fö rba rhe t i s ta tistiken  de olika länderna em ellan. M an kan 
i e tt land dra  ny tta  av det u tveck lingsarbete  som  bedriv its i e tt annat land. 
M an få r hjälp a tt snabbare kom m a till p rak tiska  resu lta t då det gäller 
uppbyggnad av ny statistik .



3

Inom  krim inalistikens om råde borde det på m otsvarande sä tt finnas 
uppenbara  fö rdelar om  sam arbete t kan effek tiv iseras. F rågorna  och de 
olika fo rskn ingsom rådena som  u tpekas i m edlem sförslaget ä r  väsentliga 
och från N U K s sida an se r vi det vara  värdefullt a tt m an genom  bildandet 
av N O R D IK  sam ordnar och op tim erar resu rserna .

S tockholm  den 22 sep tem ber 1987

Torbjörn Israelsson
Ordförande i Nordiska utskottet 

för kriminalstatistik

D a n m a r k

Justitsministeriet:

D et frem går a f  det frem send te  m ateria le , at det på tæ nkte in stitu t i givet 
fald skal beskæ ftige sig m ed forsknings- og udviklingsopgaver a f  o v e r
vejende polititeknisk  k a rak te r -  heru n d er vedrø rende anvendelsen  af edb- 
registre m. v. i politiets efterforskning.

1 den anledning skal Justitsm in isterie t, e fter at sagen har væ ret forelagt 
for Justitsm in isterie ts  K rim inalpolitiske Forskningsudvalg , ud tale , at m an 
ikke finder noget p resserende behov for e tableringen a f et institu t a f  den i 
det om handlede m edlem sforslag  sk itserede  art.

D et bem æ rkes herved , a t der a llerede på  nordisk  plan finder et be tyde
ligt og m eget frug tbart sam arbejde sted  om kring de spørgsm ål, som  det 
på tæ nkte in stitu t i g ivet fald skulle beskæ ftige sig m ed. U dover de in ten 
sive, løbende sam arbejde m ellem  de nord iske landes cen tra le  politi- og 
justitsm ynd igheder udføres der således inden for N ord isk  S am arbejdsråd  
for K rim inologi, i D en N ord iske  S trafferetskom ité  sam t i en ræ kke ad hoc 
arbejdsgrupper et væ sentligt arbejde bl. a. v edrø rende spørgsm ål a f  politi
tekn isk  relevans.

Ju stitsm in isterie t fægger p å  denne baggrund og m ed henblik  på  at sikre 
den bedst mulige udny tte lse  a f  de forskningsm æ ssige reso u rcer vægt på, at 
a rbejdsopgaverne fo r et even tue lt ” nordiskt institu t fö r krim inalistik”  i 
givet fald afpasses således, at overlapning og dobbeltarbejde i videst muligt 
om fang undgås.

K øbenhavn , den 21. o k to b er 1987

P .m .v .

E .b .

C. C. Dit us
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Det Danske A dvokatsam fund, A dvokatrådet, har i skrivelse den 3 sep 
tem ber 1987fö rk la ra t sig icke ha någo t a tt anföra i anledning av m ed lem s
fö rsla g e t.

F i n l a n d  

Justitiem inisteriet:

I m otiveringen till m edlem sförslaget konsta teras det att N orden  u tgör e tt 
enhetligt om råde d ä r det finns både behov av och m öjligheter till intim t 
sam arbete  vid bro ttsundersökn ing . V idare hänvisas det till flera redan 
ex is terande sam arbetsform er.

I F inland hör b ro ttsundersökn ing  inte, i den bem ärkelse som  avses i 
m edlem sförslaget, till ju stitiem in isterie ts  kom petensom råde. F ö r de frågor 
som  m era om edelbart hänför sig till m inisteriets kom petensom råde, såsom  
straffrättslig  lagstiftning och krim inologisk forskning, finns det redan nor
diska sam arbetso rgan  (N ord iska straffrättskom m ittén  och N ord iska  sam - 
a rb e tsråd e t för krim inologi). M an överväger a tt i anslutning till ju s titiem i
n isteriet in rätta  en delegation för avvärjande av b ro tt, som  bl. a. skulle ha 
till uppgift a tt sam arbeta  m ed m otsvarande organ i de andra nordiska 
länderna. D essa organ a rb e ta r em ellertid  inte med krim inalistik.

D et ä r  säkert skäl a tt fo rtsättn ingsv is effek tivera det nordiska sam arbe
te t på b ro ttsundersökn ingens om råde. Justitiem in isterie t har dock inga 
m öjligheter a tt bedöm a om sam arbetet fö ru tsä tte r e tt särskilt institu t och 
vilka uppgifter d e tta  institu t i så  fall skulle ha. M edlem sförslaget ta r  inte 
ställning till om institu te t närm ast skall vara en forskningsanstalt för krim i
nalistik u tan  att d irek t de lta  i b ro ttsundersökn ing  eller om det är tänk t a tt 
vara  ett slags nordiskt cen tra llabora to rium  och -register för b ro ttsu n d er
sökning. S istnäm nda a lternativ  kunde innebära en koordinering av polis
sty rko rna  i våra  länder på  e tt sä tt som  ä r p rob lem atisk t från adm inistrativ  
synpunkt. D et fö rsta  a lternative t skulle å sin sida inte innebära ett sådant 
konkret b ro ttsundersökn ingssam arbete , som  ändå betonas i m otiveringen. 
V issa sam arbetsfo rm er som  näm ns i m otiveringen, t. ex. u tby te  av uppgif
te r m ellan iden tifikationsreg ister, kan upp rä ttas också  u tan något särskilt 
institut.

Justitiem in isterie t förhåller sig därfö r skep tisk t till rekom m endationen 
till den del den u ttryckligen fö resp råkar g rundande av ett nord isk t institu t 
för krim inalistik . I m edlem sförslaget fram förs inte tillräckliga motiv för en 
sådan lösning och tanken  ä r inte tillräckligt konkre tiserad . Jus titiem in iste
riet anser ändå att det no rd iska sam arbete t vid bro ttsundersökn ing  är en 
viktig fråga vars betydelse ökar i tak t m ed a tt bro ttsligheten  internationali-
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seras. D et är därfö r inte skäl a tt u tan  v idare u tredningar avvisa  m edlem s
förslaget. L äm pligen kunde en arbetsg rupp  tillsä ttas fö r a tt u treda  sam ar
be te t i b ro ttsundersökn ingsfrågor.

H elsingfors den 1 o k to b e r 1987

L e i f  Sevón  
A vdeln ingschef

Jan  Törnqvist 
Lagstiftningsdirektör

Inrikesministeriet:

 a tt m in isterie t in te  h a r något a tt invända m ot pro jkete t. Inrikesm ini
sterie t fö ro rdar in rä ttan d e t av  e tt no rd isk t in stitu t fö r krim inalistik , om  
m an på d e tta  sä tt kan främ ja u tvecklingen inom  krim inalistiken.

H elsingfors den  28 sep tem ber 1987

P ertti V irolainen
Ställföreträdare för polisöver
direktören, polisöverinspektör

R auno  S in tonen  
Tf. överinspektör

Helsingfors universitet:

-  -  -  E nligt fö rslaget skulle in s titu te t å tm instone ha en  vetenskaplig  
databank  och  en  sam arbetso rgan isa tion  m ed speciella k rim inalistiska p ro 
jek t. D atabanken  kunde om fatta  system  för ta lariden tifikation , system  för 
andra krim inalistiska tilläm pningar av ljudidentifikation  och system  för 
b ildm ontageteknik . Inom  ram en  fö r gem ensam m a nord iska  p ro jek t kunde 
vid in stitu te t därtill u ta rb e ta s  da to rise rade  undersökn ingssystem  fö r u tred 
ning av kom plicerade b ro tt. Vid institu te t kunde ytterligare skapas ett 
system  för gem ensam  sam nord isk  fingerav trycksau tom ation . Enligt fö r
slagsställarna kunde in s titu te ts  a rbe te  jäm fö ra s m ed N ord fo rsk , N ord iska  
sam arbetso rganet fö r tekn isk -vetenskap lig  forskning.

M ed krim inalistik  av ses vanligen ” läran  om  de åtgärder som  ä r nödvän
diga fö r a tt u treda  e tt begånget b ro tt och fö r a tt in leda lagföringen av 
b ro tte t” . Vid H elsingfors un iversite t ges i d e tta  nu underv isn ing  i krim ina
listik i m ycket begränsad  u ts träckn ing . I äm nesstud ierna  inom  äm net 
b ro ttslighet fö r ju ris  kand idatexam en  ingår en kort kurs i äm net jäm te  
förhör. N ågon egentlig  fo rskn ingsverksam het inom  krim inalistiken bedrivs 
ej inom  un iv e rsite te t, även  om  forskn ingen  inom  andra  d iscip liner (t. ex. 

t l - A  806/j Supplement
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andra  k rim inalvetenskaper, rä ttsm edicin  och -psykiatri sam t psykologi) 
kan  b erö ra  frågor som  även har e tt k rim inalistisk t in tresse .

I m edlem sförslaget har k rim inalistiken  dock defin ierats på e tt sä tt som 
är m er a llm änt än d e t vedertagna. Förslagsstä llarna  avser m ed krim inalis
tik  ” helheten  av de ve tenskapsg renar, som  lägger den p rak tiska  och teo re 
tiska grunden för b ro ttsbekäm pninen  genom  att undersöka b ro tt så  effek
tiv t som  m öjligt och m otverka b ro ttslighet i dess olika fo rm er m ed lagstift
ning och and ra  å tg ä rd e r” . U tgående från  denna definition vore det fö re 
slagna institu te ts  verksam hetsom råde ej begränsat till forskning om  b ro tts 
u tredn ing  (som  en ” po lisv e ten sk ap ” ), u tan  däri skulle även  ingå flera 
and ra  fo rm er av krim inalpolitisk , krim inologisk och ju rid isk  forskning.

Särsk ilt då krim inalistiken ges e tt så om fattande innehåll som  förslags
s tä llarna g jort blir behovet av  e tt n y tt nord isk t sam arbetsorgan  för fo rsk 
ning och bekäm pning av b ro tt d isku tabelt. Inom  N orden  v erk ar ju  redan  
sedan år 1961 N ord iska  sam arb e tsråd e t för krim inologi som  enligt sina 
stadgar h a r såsom  uppgift ” a tt främ ja krim inologisk forskning i N orden  
och  a tt b is tå  m yndigheterna i de no rd iska länderna  i krim inologiska frå
g o r” .

I m edlem sförslaget näm ner fö rslagsställarna exem pel på olika form er av 
v erk sam het som  enligt deras m ening kunde bedrivas vid institu te t. D essa 
förslag förefaller alla hänfö ra  sig till k onk re ta  å tgärder fö r a tt underlä tta  
u tredningen av redan  begångna b ro tt. D en egentliga vetenskapliga fo rsk 
n ingsinsatsen  ä r här av m indre betydelse i jäm fö re lse  m ed upp rä ttande t av 
sam nord iska polisiära  da tab an k er av den typ  och om fattning som  beskrivs 
i m edlem sförslaget. D et förefaller dock  vara  m ycket tveksam t om  up p rä t
tandet och u tveck landet av denna typ  av da tab an k er bö r an fö rtros sam nor
diskt institu t av  föreslagen typ , vars p rim ära uppgifter dock vore ve ten 
skaplig forskning.

M edlem sförslaget ä r  ej helt klart ifråga om  det fö reslagna institu te ts  
organisationsform . F ö rslagsstä llarna  hänv isar i sin skrivelse till N ord iska  
sam arbetso rganet fö r tekn isk  vetenskaplig  forskning (N ordforsk). D etta  
organ har dock  ej form en av e tt egentligt institu t. N ord fo rsk  u tgörs av en 
sam m anslutn ing bestående  av v issa nationella fo rskningsråd , akadem ier 
och liknande vetenskapliga organ i skilda no rd iska länder och har na tionel
la sek re ta ria t i S tockholm , H elsingfors, K öpenham n och  T rondheim .

De skäl som  anförs i m edlem sförslaget ger vid handen  a tt det finns ett 
behov av a tt öka  det nord iska  sam arbete t på krim inalistikens om råde. Till 
g rundandet av e tt sådan t fo rskningsinstitu t som  beskrivs i förslaget kan 
m an dock stä lla  sig m ycket tveksam . I fall g rundandet av e tt in stitu t dock
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övervägs, b ö r det nya in s titu te ts  förhållande till tid igare ex is terande organ, 
fram för allt N o rd iska  sam arb e tsråd e t fö r krim inologi, noggrant undersökas 
och övervägas.

H elsingfors den 30 sep tem ber 1987

Olli L eh to  
Rektor

Jukka  P etänen  
K onsistoriets sekreterare

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 8 oktober 1987fö rk la ra t sig 
tillstyrka m ed lem sförslaget.

I s l a n d

Justits- og kirkeministeriet (Dóms- og kirkjumálaráðuneytið):1

I forslaget e r  defin itionen a f o rd e t ” k rim inalistik”  m eget v id tgående, 
m en sam tidigt synes d e t k lart, at de t, fo rslagstillerne forestiller sig, e r  et 
tekn isk  sam arbejde ved politie ts e fterforskn ingsarbejde.

M inisteriet an se r det ikke fo r g ivet, a t e t nord isk  institu t e r den heldigste 
ordning fo r e t öget sam arbejde m ellem  de nord iske lande ved  efterfo rsk 
ningsarbejde eller til at udvikle opk laringsm etoder ved fo rb rydelser. R e
gelm æssige m öder, uafhæ ngige nord iske undersögelsesopgaver og kon tak 
te r  kan  ofte lede til enk lere  og m ere v irkningsfulde sagsbehandlinger.

U nder hensyntagen  til ovennæ vnte  an se r m inisteriet det for nödvendigt, 
at sagen undersöges næ rm ere , og da  isæ r m ed henblik  på, om  det anses for 
sandsynlig t, at e t in stitu t fo r k rim inalistik  vil foröge og fo rbedre det nord i
ske sam arbejde. H vis konk lusionen  bliver positiv , m å in s titu tte ts  rolle 
defineres næ rm ere, end  det e r  g jort i d e t forslag , som  nu foreligger.

R eykjavik , den  17. sep tem ber 1987

P. m. v.

Porsteinn G eirsson
P orsteinn Jönsson

1 Yttrandet översatt frå n  isländska.
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Justis- og politidepartem entet:

Vi synes d e t e r  vanskelig  å  ta  s tandpunk t til behovet og ønskeligheten  av 
et nord isk  institu t fo r krim inalistikk  u ten  m er konkre te  opplysninger om 
hva  som  even tue lt vil bli in s titu tte ts  ansvarsom råde og arbeidsoppgaver. 
D et g jelder ikke m inst fordi e t slikt in stitu tt le tt kan bli m eget re ssu rsk re 
vende. M en vi vedlegger u tta le lse r fra Politiets da ta tjeneste  og K rim inal
po litisen tralen , (se nedan) som  pekar på en del om råder hvor et sliktinsti- 
tu tt kan  ha en oppgave.

O slo, 6. ok to b er 1987

E tte r fullm akt

K irsti C ow ard  
Avdelningsdirektør

Toril Øie 
Førstekonsulent

K rim inalpolitisentra len:

K rim inalistikk e r ifølge N orsk  R iksm ålsordbok  ” L æ ren  om m idler til å 
konsta te re  fo rb ry te lse r og spore  opp  fo rb ry te re” . E t in stitu t fo r krim inali
stikk vil således i u tgangspunk te t få e t v id tfavnende arbeidsom råde og vil, 
hvis det skal dekke alle fagom råder og drive forskning p å  egne definerte 
p rem isser, bli et s to rt og m eget ressu rsk rev en d e  institu t. N oe påtrengende 
behov fo r et slikt foreligger d e t e tte r  min m ening ikke i dag.

Ved K R IPO S ser vi im idlertid  to  behov som  det både ville væ re ønskelig 
og nyttig  å  få  løst på  fellesnord isk  basis. D et ene e r behovet fo r en løpende 
innsam ling, sam t system atisering  og lagring i en database  av inform asjon 
om aktuelle m eto der og m uligheter som  kan beny ttes  til løsning av k o nk re
te oppgaver. B are innen fagom rådet k rim inalteknikk er tilfanget av p rak 
tisk viten og inform asjon så  enorm t at det i v irkeligheten  e r um ulig for 
f. eks. en institusjon  som  K R IPO S å fange opp  og langt m indre abso rbere  
alt. D et e r  ikke bare  spørsm ål om  fag tidskrifter, m en like m eget om  et utall 
av publikasjoner fra  in stitu sjoner, bed rifte r, im portø re r, sam m enslutn inger 
o sv ., osv . D et e r  derfo r m ange ganger rene tilfeld igheter som  gjør at en 
saksbehand ler kom m er over ne ttopp  den viten  som  b id rar til å  løse det 
problem  han s tå r overfor. Sam tidigt sitte r kanskje en kollega i nabolandet 
og en ten  s trir m ed det sam m e uten  å finne frem , eller har stå tt overfo r det 
sam m e og har funne t frem  og derfo r enkelt kunne gitt løsningen.
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Det andre e r  behovet fo r et s tud iesen te r for personer som  til daglig er 
engasjert i arbeidet m ed å oppklare  fo rb ry te lser. De a lle rf le s te  av disse har 
en rekke em neom råder og prob lem er næ rt kny tte t til p rak tisk  arbeide som 
de gjerne skulle ha fo rdyp e t seg m ere i, m en som  det daglige arbeidet ikke 
gir m uligheter fo r ren t tidsm essig . G jennom  en ordning m ed ” stipend ier” , 
” sab b a tå r” , ” fo rskn ingsterm in”  kunne de ved et slikt sen ter gjennom  
litte ra tu rstud ie r, innhenting av  data  fra in s titu tte ts  da tabase , sam væ r med 
kolleger fra de andre no rd iske land og m untlige og skriftlige henvendelser 
til p rak tisk  arbeidende krim inalister og forskere  verden  over få denne 
anledning. I den u ts treckn ing  det i fo rbindelse med slike stud ier skulle 
væ re behov fo r å  u tføre in strum en te lt a rbeide , m åtte de tte  kunne gjøres 
ved egen eller annen  nord isk  institusjon.

E t slikt sen te r vil selvfølgelig også kunne fungere som  vert for fe llesnor
diske arbeids-/u tredn ingsgrupper.

V årt syn e r a ltså  at m an bør stø tte  og gå inn fo r e tableringen av en felles 
nordisk krim inalistisk databank . V idere at det om kring denne bør søkes 
opp re tte t et stud iesen te r fo r krim inalistikk hvo r p ersoner som  til daglig er 
engasjert i p rak tisk  arbeide innenfor de tte  fagom rådet kan gis ko rtere  eller 
lenger opphold  for studie av/forskning innenfor spesielle em ner, og hvor 
fellesnordiske stud ier/u tredn inger/fo rskn ingsprosjek ter kan gjennom føres.

O slo, 24. sep tem ber 1987

Bjørn H eggelund

Politiets datatjeneste:

Forslaget synes in te ressan t. Politiets d a ta tjeneste  ønsker en felles p la tt
form  for teknolog isk  utvikling og fo r teknologi utveksling  velkom m en.

Spesifikt kan vi i u tgangspunktet tenke  oss om råder innenfor ED B , 
f. eks,
-  v idereutvik ling  av fonetisk  navnekoding
-  utvikling av polisiæ re ek sp e rtsy s tem er
-  v idereutvik ling  av fingeravtrykksgjenfm ning

Politiets d a ta tjenes te  kan tenke seg en fram tidig m edvirkning innenfor 
ram m en av det foreliggende forslag.

Jan  A rne G undersen  
Fung. sjef for Politiets datatjenesete

O slo, 21. sep tem ber 1987
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Rikspolisstyrelsen:

M edlem sförslaget tillsty rks. E tt genom förande av förslaget ä r  nödvän
digt om  de nord iska länderna i fo rtsä ttn ingen  skall vara  självförsörjande i 
fråga om  kvalificerad krim inalistisk kunskap  och expertis. R ealiseras 
N O R D IK  kan det k rim inalistiska forsknings- och u tveck lingsarbete t b red 
das i N orden  till stöd för b ro ttsbekäm pningen . V äsentliga p ro jek t, som av 
kostnadsskäl annars inte skulle ha kunnat genom föras av ett enskilt land, 
kan då  bli verklighet på in ternord isk  basis till ny tta  fö r de enskilda länder-

Y ttrande av p ro fesso r Ingvar K opp vid s ta ten s krim inaltekniska labora
torium  bifogas (se nedan).

Stockholm  den 25 sep tem ber 1987

R ikspolisstyrelsen  

H olger R om ander

Esbjörn Esbjörnson

Statens krim inaltekniska laboratorium  (SKL):

S ta tens krim inaltekniska laboratorium  tillsty rker a tt e tt nordiskt institu t 
för krim inalistik  (N O R D IK ) in rä ttas och hänv isar till de synpunk ter som 
fram förs i b ifogade p rom em oria  (se B ihang). L abo ra to rie t vill särskilt 
fram hålla vikten av att N O R D IK  knyts till e tt fo rensisk t laboratorium  och 
a tt det får en tillräckligt sto r om fattn ing för a tt härigenom  gynnsam m a 
betingelser för utveckling  skapas.

Linköping den 14 sep tem ber 1987.

Ingvar K opp

B IH A N G

PM om N ordiskt institu t för k rim inalistik , NORDIK

In ledning
Vid det sjä tte  nord iska forensiska  m ötet i H elsingfors 1986-05-12-13 

föreslog M atti T enhunen , b itr. ch e f fö r finska centralkrim inalpolisen  a tt e tt 
nordiskt in stitu t fö r krim inalistik  borde bildas eftersom  alla de nordiska 
krim inaltekn iska labora to rierna  ä r sm å och endast har begränsade möjlig
he te r a tt ensam m a u tfö ra  stö rre  p ro jek t. U tgångspunkten  för T enhunens 
förslag var de punk te r som  prof. A ndreas M aehly , tidigare ch e f fö r S K L , 
hade satt upp som  d iskussionstem ata  inför p lanerandet av det fö rsta  no r

S v e r i g e
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diska fo rensiska  m ötet. E nligt M aehly borde e tt nord isk t sam arbete  inom  
krim inaltekniken kunna innebära  sam ordnad  in form ationsspridning, sam 
ordning och u tveckling , öm sesidig hjälp vid krångliga undersökningar, 
sem inarier om  specifika p rob lem , u tby te  av personal, ev utbildning av 
krim inaltekniker, utvidgning av FA P-reg istret avseende sam band mellan 
b ro tt där sk ju tvapen  använ ts  till Skandinav ien , utvidgning av narko tika
analyser till S kandinavien  sam t e tt enkelt nyhetsblad .

I F in land har a rb e te t fo rtsa tt m ed T enhunens idé så a tt det nu föreligger 
ett förslag till N ord iska  R ådet från  tre  finska riksdagsm än att N ord iska 
m in isterrådet skall rekom m enderas a tt in rä tta  e tt N ord isk t institu t för 
krim inalistik , N O R D IK . T yngdpunkten  på  N O R D IK is verksam het enligt 
de tta  förslag ligger i u tny ttjande  av da to rk ra ft för det nord iska po lisväsen
det. D et näm ns att da to rstö d d a  krim inalistiska da tabanker har varit o e r
sättliga vid u tveck landet av system  fö r ta lariden tifikation , ljudidentifika
tionens and ra  k rim inalistiska tilläm pningar, bildm ontageteknik  osv . B e
träffande m ordundersökn ingar och and ra  kom plicerade b ro ttsu n d ersö k 
ningar (ek o b ro ttshärvo r, sto ro lycko r osv .) skulle N O R D IK  inom  ram en 
för gem ensam m a projekt kunna skapa dato riserade  undersökningssystem  
liknande H om e Office L arge  E nquiry  System  (H O L E S) i S torbritann ien . 
V idare skulle to talp roduk tionen  kunna höjas av sevärt genom  utnyttjande 
av expertsystem . N O R D IK is roll i d e tta  sam m anhang skulle vara  a tt skapa 
en in ternord isk  p ro to typ . Slutligen skulle N O R D IK  kunna innebära bespa
ringar genom  sam ordning av  undersöknings- och anskaffn ingsprojekt. E x
em pelvis skulle i N orden  kunna genom föras en gem ensam  fingeravtrycks- 
autom ation.

I det följande ges en  d iskussion  i allm änna ordalag  om  fö ru tsättn ingarna 
för utveckling  av fo rensisk  labora to rieverksam het och om  teknisk u tveck
ling av po lisverksam heten  sett ur labora to rieperspek tiv  sam t om  nödvän
digheten av en stark  koppling m ellan tv å  verksam heter. F rån  d iskussionen 
om  u tveck lingsfö ru tsä ttn ingar kan v issa  s lu tsa tse r d ras , som  bör tilläm pas 
vid o rganisationen  av e tt N O R D IK . Slutligen ges en  p rovkarta  på  projekt 
som  är läm pade a tt genom föra som  nord iska sam arbetsp ro jek t inom  ram en 
för e tt N O R D IK .

2. U tvecklingsföru tsä ttn ingar
2.1 Allm änt

F ör a tt tilläm pad forskning och utveckling  skall vara  fram gångsrik  krävs 
a tt de som  sysslar därm ed har ständig och god kon tak t m ed och påverkas 
av den verksam het som  skall u tvecklas. V alet av problem  som skall 
angripas liksom  det sä tt varpå  lösningen form uleras m åste baseras på 
erfarenhet av och kunskap  om  den verksam het som skall fö rändras. Är 
denna fö ru tsättn ing  inte uppfylld  ä r  det m ycket troligt a tt endast en subop- 
tim ering uppnås. De väsen tligaste  p roblem en kanske aldrig angrips, u tan 
det ä r  fo rskarens/u tveck larens egna in tressen  som  avgör problem valet. 
F ö r a tt kom m a tillrä tta  m ed d e tta  m åste alltså fö re trädare  fö r den verksam 
het som  skall u tveck las ha e tt s ta rk t infly tande på den p rocess som  leder 
fram  till e tt u tveck lingspro jek t. D et bö r dock näm nas a tt e tt fram gångsrikt 
u tveck lingspro jek t fö ru tsä tte r a tt de som  a rb e ta r m ed det har e tt genuint 
in tresse  av det. P rob lem valet kan därfö r inte exk lusiv t bestäm m as av 
v e rk sam hetsfö re trädarna  u tan  det m åste  v ara  e tt sam arbete  m ellan u tveck- 
lare och verk sam hetsfö re trädare .

Den and ra  fö ru tsä ttn ingen  för fram gångsrik  FoU  är a tt de som  sysslar 
med den dels har tillräckliga g rundkunskaper dels har e tt väl u tveck lat
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kon tak tnät så att erforderlig  expertis kan kopplas in vid behov och att 
utveckling  som  sker inom  and ra  om råden kan överföras till det egna 
verksam hetsom rådet. De som  a rb e ta r m ed F oU  skall kunna fungera som 
to lkar i bägge rik tn ingarna. De skall kunna klarlägga de problem  inom  den 
egna verksam heten  som  beh ö v er lösas för de experte r som  kopplas in och 
de skall kunna bedöm a den u tveckling  som  sker i om världen och se hur 
den kan u tny ttjas inom  det egna om rådet sam t kunna form ulera det på ett 
fö r verksam hetsfö re trädarna  begripligt sätt.

D en tredje fö ru tsä ttn ingen  för en fram gångrik FoU -verksam het är att 
organisationen för FoU  har u p pnå tt, fö r a tt använda e tt u ttryck  från 
kärnkraftsteknolog in , en kritisk  m assa. D et behövs ett tillräckligt stort 
antal k rea tiva  p ersoner m ed olika bakgrundskunskap  som  p åverkar v a r
and ra  för a tt erhålla  en god F oU -verksam het.

2.2 U tveckling av labora to rieverksam het
D et finns i huvudsak  tv å  principiellt o lika sätt a tt o rgan isera  FoU . 

A ntingen bedrivs FoU  inom  en särskild  enhet skild från d riftenhe terna 
eller så ingår FoU  som  en del av d riftenhe tens verksam het. D et finns för- 
och nackdelar m ed bägge organisationsform erna. I den särskilda FoU - 
enheten  ges personalen  tid a tt ägna sig åt forskning. F oU -arbe te t kan 
p laneras och genom föras u tan  restrik tioner av belastn ingen inom  u nder
sökningsverksam heten . H ärigenom  kan också  projekt av m era långsiktig 
natu r d rivas inom  en särskild  F oU -enhet. Å andra sidan finns det en risk 
a tt verksam heten  inom  en F oU -enhet iso leras från undersökningsverksam 
heten . P rojekten  kan bli rent vetenskapliga och den p rak tiska ny ttan  kan 
kom m a i and ra  hand.

Med FoU -verksam heten  in tegrerad  i undersökningsverksam heten  
v inner m an a tt forskningen blir behovsorien te rad  och väl an kny ter till de 
ärenden  som  kom m er in till d riftenhe terna . Å andra sidan är d e t m ycket 
s to r risk för a tt ärendehan teringen  dom inerar så att liten eller ingen tid blir 
över fö r FoU . P ro jek ten  b lir härigenom  ofta av kortsik tigare karak tär.

De nackdelar som  finns m ed de bägge m odellerna kan nedbringas genom  
olika åtgärder. Iso leringstendenser kan m otverkas m ed planerade kon tak 
te r m ellan F oU -enheten  och d riftenhe terna  och forskare  i F oU -enheten  
kan regelm ässigt göra ” vä rn p lik t"  inom  d riftenhe terna  för a tt hålla sig å 
jo u r med behoven inom undersökn ingsverksam heten . N aturlig tv is kan 
också en väl fungerande personalp lanering  tillse att tillräcklig tid avsätts  
för FoU  i den and ra  m odellen. Ä ndå går det inte a tt sum m era för- och 
nackdelar m ed de tv å  m odellerna och kom m a fram  till a tt den ena alltid är 
bä ttre  än den and ra  beroende på a tt olika pe rso n er passar olika väl till de 
bägge m odellerna. V issa behöver m er av den koncentrationsm öjlighet som 
den fö rsta  m odellen ger. A ndra å te r är som  m est k reativa i den m er 
splittrade miljö som  den andra  m odellen erbjuder.

O rganisationsfrågan blir y tterligare m er kom plicerad beroende på att 
olika fö ru tsä ttn ingar för FoU  råder inom  olika laboratorieom råden . Inom  
vissa ligger tyngdpunkten  definitivt på m etodutveckling  m edan inom andra 
m era långsiktiga forskn ingspro jek t kan förekom m a.

Man finner alltså  a tt F oU -verksam heten  m åste bedrivas i enlighet m ed 
en blandm odell e ftersom  olika verksam hetsdelar har skilda F oU -föru tsätt- 
ningar sam t att olika p e rsoner fungerar olika beroende på  vilken m odell 
som väljs. M era långsiktiga projekt fram förallt inom  kem i-biologi-om rådet 
bö r drivas inom  en särskild  F oU -enhe t m edan övrig utveckling  bör ske vid 
d riftenhe terna . D et bö r dock  finnas m öjligheter för personal inom  driften-
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hete r a tt fö r k o rta re  e ller längre tid  helt frikopplas från  driftverksam heten  
och ingå i en  F oU -enhet.

2.3 T eknisk  u tveckling  av po lisverksam heten  sedd u r labora to rieperspek- 
tiv

R ela tionerna  m ellan de t fo rensiska  labo ra to rie t och po lisverksam heten  
har u tform ats o lika i o lika länder, m en h is to risk t se tt kan m an se ungefär 
sam m a u tveckling  ru n t om  i världen. L ab o ra to rie rn a  var från  bö ljan  polis
labora to rier m ed både po lispersonal och  civil akadem isk t u tb ildad  perso 
nal. D en civila personalen  tog i högre u ts träckn ing  än idag del i fä ltunder
sökningarna. D en tekn isk t-vetenskap liga  u tvecklingen  m edförde allt högre 
vetenskapliga krav  på  labora to riepersonalen ; fö r en m ängd uppgifter var 
det inte längre tillräcklig t m ed en b art akadem isk  grundexam en u tan  fo rs
karutb ildning k rävdes. L ab o ra to rie rn a  blev på  m ånga ställen helt civila 
och fick till uppgift a tt gö ra  undersökn ingar av m ateriel som  p å  b ro ttsp la t
ser insam lades av polisen  och avge sakkunnigu tlå tanden  om resu lta ten  av 
labora to rieundersökn ingam a. E n d ast i sä llsyn ta  fall deltog labo ra to rieper
sonalen  i fä lta rbe te t. F rån  labo ra to rie rnas sida gjorde m an det till en dygd 
att inte vara  involverad  i polisens a rbe te  bl. a. m ed hänvisning till att 
sakkunnigu tlå tandet skulle v ara  ob jek tiv t och a tt d e t skulle kunna påv er
kas om  labora to riepersonal i allt fö r hög grad deltog i fä lta rbete t.

På senare tid  kan  m an skönja en ny trend . F ö r m ånga har det blivit 
uppenbart a tt det ä r  väsentlig t a tt labora to rie t få r m öjlighet a tt påverka  
fä ltarbete t i högre grad fö r a tt ge m öjlighet till b ä ttre  labora torieundersök- 
ningar. L abo ra to rie ts  u tlå tanden  kan ju  inte bli b ä ttre  än vad som  kan 
u tsägas från  de m ateria l som  insänds till labora to rie t. L abo ra to rie r m åste 
därför i högre grad  ta  an sv a r fö r m etodutvecklingen  fö r fä ltundersökning
ar. D en tekn iska  u tveck lingen  h a r också  m edfört a tt d e t finns ett behov av 
högre kom petens vid fä ltundersökn ingar än tid igare. D et räck e r inte m ed 
a tt kunna e tt an tal m etoder. B ro ttsp la tsundersökaren  m åste  fö r a tt få bästa  
möjliga re su lta t kunna välja den  läm pligaste undersökningsvägen  för ju s t 
den b ro ttsp la ts  som  ä r fö r handen . Vid M etropolitan-polisen  i L ondon har 
m an dragit k o n sekvenserna  av  d e tta  och in rä tta t speciella  ” serious crim es 
u n its”  b estående  av labo ra to riepersonal och  b ro ttsp la tsundersökare  som  
tillsam m ans gör fä ltundersökn ingar när g rövre b ro tt ä r begångna.

V issa steg har i Sverige tag its m ot en stö rre  sam verkan  m ellan labora to 
rium  och b ro ttsp la tsu n d ersö k a re , m en y tterligare  steg to rde vara  nödvän 
diga fö r a tt op tim era  hela p rocessen  från  b ro ttsp la tsundersökn ing  till sak
kunnigutlå tande. E tt s tö rre  m ått av sam verkan  ä r a lltså  nödvändig. M en 
det finns också  an d ra  om råden  än det näm nda där labora to rie ts  kom petens 
kan användas fö r a tt fö rb ä ttra  po lisverksam heten . E tt fo rensisk t labo ra to 
rium  rep resen te ra r en fö r po lisväsendet unik resu rs av tekn iker och n a 
tu rv e ta re  vilken bör kunna användas fö r utveckling  inom  en rad av om rå
den. L ab o ra to rie ts  personal m ö ter också  vid sina in ternationella  och andra 
ko n tak te r lösn ingar p å  p roblem  och a rb e tsm e to d er som  bö r överfö ras till 
po lisväsendet. E xem pelv is h a r p å  S K L :s  tillskyndan e lek tro sta tisk  ap p a
ra tu r fö r a tt säk ra  sk o sp år införts vid alla landets tekn iska  ro tla r och  SK L  
har m edverkat vid u tb ildningen p å  ap para tu ren . P å liknande sä tt har några 
av landets u tlänn ingsenheter u tru sta ts  m ed ap p ara tu r för undersökning av 
om  pass ä r  fö rfalskade. E tt anna t exem pel ä r  a tt S K L  föreslagit a tt nya 
m etoder fö r säkring av spår från  b ran d p la tse r skall införas. G enom  S K L :s 
förm edlan h a r o ck så  a rbe te  fö r a tt u tveck la  e tt b ildbehandlingssystem  för 
ansik tsm odellering  från  v ittnesuppg ifter genom förts. S K L  har v idare varit
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påskyndare  i u tveck lingen  av e tt ny tt B eslags- och N arkotika-R egister 
(BAR) sam t i en u tvärdering  av det v ästty sk a  handstilsundersökningssy- 
stem et F IS H  i syfte a tt ge b ed rägeriro tlarna  bä ttre  arbetsm öjligheter.

E tt fo rensisk t labora to rium  u tgör slutligen en för utveckling  väl anpas
sad miljö som  skulle kunna u tny ttjas för a tt d it förlägga allm än teknisk  
u tveckling  fö r hela  po lisväsendet.

3. N O R D IK  e tt a lternativ  till en sven sk  sa tsning?
I föregående avsn itt h ar u tveck lingsfö ru tsä ttn ingarna  behandla ts och 

v issa lösn ingar sk issera ts  som  snarast synes leda  till slu tsa tsen  a tt vi inom 
Sverige kan  uppnå  ungefar sam m a resu lta t som  en satsning på  N O R D IK  
skulle innebära. D en ovan näm nda tred je  allm änna fö ru tsä ttn ingen  har 
em ellertid  inte behand la ts näm ligen uppnåendet av en ” kritisk  m assa” . 
D et ä r  fö r få  pe rso n e r som  idag ägnar sig å t fo rensisk  utveckling  i Sverige 
och  jag  se r inte några tecken  på  a tt en  väsentlig  fö rbättring  kom m er att 
inträffa. S ett u r labo ra to rie ts  synpunk t finns det en rad om råden där e tt 
u tveck la t nord isk t sam arbete  behövs. E tt go tt exem pel är den verksam het 
m ed klassning av am fetam inbeslag  som  pågått en längre tid i Sverige, 
sedan  något å r  i N orge , och  nu troligen kom m er i D anm ark. F ö r den 
fo rtsa tta  verksam heten  behövs fo rtlöpande kon tak te r m ellan berö rda  labo
ra to rie r fö r v idare m etodutveck ling . En sådan u tveck lingsverksam het 
skulle bli e tt naturligt inslag i e tt N O R D IK . E tt annat om råde som  är 
högaktuellt fö r gem ensam  satsn ing  är D N  A -gruppering  av k roppsvä tsko r 
m . m .  E tt tred je  om råde som  beh ö v er u tveck las i N orden  ä r fingerav- 
trycksfram kalln ingsm etoderna. E tt N O R D IK  skulle kunna bli basen  för en 
sådan u tveckling  och ansvara  fö r a tt kunskaperna  om  d e tta  sprids till de 
nord iska  poliserna.

F ö r a tt e tt N O R D IK  skall fungera som  u tveck lare  av labora to riem etoder 
krävs em ellertid  a tt det har en god koppling till en om fattande d riftverk 
sam het. E tt naturligt val b lir då  att ankny ta  N O R D IK  till S K L , som  ä r det 
s tö rsta  fo rensiska  labo ra to rie t i N orden  och som  h a r de s tö rs ta  egna 
u tveck lingsresu rserna  allt fö r a tt uppnå en tillräckligt sto r om fattning för 
a tt säkerstä lla  e tt fram gångsrik t resu lta t. A tt L inköping skulle vara  den 
rä tta  o rten  fö r N O R D IK  accen tueras  y tterligare om  R R K -utredningens 
förslag genom förs innebärande a tt all fo rensisk  labora to rieverksam het i 
Sverige sam las i en institu tion . E tt y tterligare  skäl fö r a tt förlägga ett 
N O R D IK  till L inköping ä r d e t sam arbete  m ellan de forensiska  institu tio 
nerna och U n ivers ite te t i L inköping som  m anifesterats i C entrum  för 
Forensisk  V etenskap .

4. O rganisation av och verksam het inom  N O R D IK
A vsik ten  ä r inte a tt h är p resen te ra  e tt genom arbeta t o rganisationsforslag  

u tan  att näm na några p rinciper som  bö r v ara  vägledande. Som  ovan 
näm nts ä r  d e t väsen tlig t a tt en  organ isation  för u tveckling  inte blir isolerad 
u tan  ständigt får im pulser från  den  driftverksam het som  skall u tvecklas. 
Sam tidigt m åste va ije  organ isation  av  det h ä r slaget ha en kontinuitet. E tt 
N O R D IK  b ö r därfö r o rganiseras m ed en re lativ t liten kärna  av fasta  
tjän ste r och e tt an ta l s tö rre  tjän ste r som  b esä tts  fö r ko rtare  tid fö r a tt 
a rb e ta  inom  pro jek t e lle r dylikt. B eträffande om fattn ingen av an talet tjän s
te r  skall h ä r b ara  sägas a tt det ä r  e tt m ycket s to rt och varierande om råde 
som  N O R D IK  skall han te ra . S pecialiseringen har inom  det fo rensiska 
om rådet liksom  inom  an d ra  natu rvetenskap lig t-tekn iska  om råden  drivits 
därhän  a tt om fattn ingen m åste  bli re la tiv t s to r om  en rimlig täckning  skall 
erhållas.
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I det följande ges beskrivn ing  av  e tt an ta l om råden  som  skulle kunna 
ingå i N O R D IK :s verksam het. O m rådena ö verensstäm m er i hög u ts träck 
ning m ed dem  som  i S K L :s senas te  anslagsfram ställn ing an fö rts som  
väsentliga u tveck lingsom råden  fö r S K L . A nledningen härtill ä r  a tt de 
passar lika väl till u tveckling  på nord isk  bas som  på svensk.

U tveckling av m etoder fö r  jäm före lseundersökn ingar av am fetam in  
G enom  a tt s tudera  fö rekom sten  av b ip roduk ter som  bildas vid fram ställ

ningen av am fetam in kan  koppling göras m ellan beslag  som  har sam m a 
ursprung. H ärigenom  kan m an sty rka  överlåtelse  av narko tika  sam t k art
lägga spridningsvägarna. E n  fo rtsa tt u tveckling  behövs fö r a tt i högre grad 
au tom atisera  jäm fö re lsep rocessen  sam t fö r a tt få  b ä ttre  bakg rundsdata  så 
a tt säk rare  klassning kan ske.

In förande av D N  A -m eto d er fö r  gruppering av kroppsvä tskor m . m.
I flerta le t fall av vå ld sb ro tt, m ord , d råp , vå ld täk t e tc , erhålles spår av 

k roppsvä tsko r som  blod, saliv, sperm a sam t h å rs trån . F ö r gruppering av 
k roppsvä tsko r finns e tt s to rt an tal serologiska och b iokem iska m etoder 
m edan an ta le t hå rundersökn ingsm etoder ä r  re la tiv t få. K rim inaltekniken 
s tå r fö r närvarande inför den  s tö rsta  revo lu tionen  sedan införandet av 
fingerav tryck  som  identifieringsm edel. G enom  att u tny ttja  varia tioner i 
D N A -m olekylen är m etoder u nder u tveckling  som  innebär a tt stark  kopp
ling m ellan fläckar av blod e tc . och  m otsvarande person . De nuvarande 
g rupperingsm etoderna  innebär en d ast a tt en  u teslu tn ing  kan göras m edan 
D N A -m etoden således innebär m öjlighet a tt göra  en identifiering. Inom  
N O R D IK  skulle en kunskapsbas kunna byggas upp som  antingen skulle 
användas fö r cen tra l d riftverksam het inom  de tta  om råde eller fö r a tt u n 
derhålla d riftverksam het inom  de olika nord iska länderna.

In förande av nya m etoder fö r  fingeravtrycksfram ka lln ing
U nder de senaste  åren  har en avsevärd  m etodutveckling  skett inom  

de tta  om råde. L ase r har blivit en  standard ljuskälla  fö r a tt åstadkom m a 
fluo rescensstrå ln ing  från fingerav tryck  som  därigenom  kan fo tograferas 
och nya kem iska och inte m inst biologiska fram kalln ingsm etoder har u t
veckla ts. M etodutveck lingen  har em ellertid  inte b ara  gett nya m öjligheter 
a tt finnas do lda fingerav tryck , den  h a r också  m edfört kraftig t ökade kom 
petenskrav  på  berö rd  personal.

Inom  N O R D IK  skulle kom petens kunna byggas upp och nya m etoder 
undan för undan föras u t i de nord iska länderna  genom  kursverksam het. 
En fö ru tsä ttn ing  fö r d e tta  ä r  a tt v erksam heten  bedrivs i nära  anslu tn ing till 
d riftverksam het så  a tt b erö rd  N O R D IK -personal hela  tiden  får adekvat 
inform ation om  behoven  inom  om rådet.

D atorisera t skriftprovsreg ister, e tt s tö d  fö r  bedrägerirotlar
D et v ästty sk a  federa la  k rim inaltekn iska  labo ra to rie t, B undeskrim inal- 

am t (B K A ), har u nder e tt an tal å r u tveck la t e tt da to rise ra t sk riftp rovsreg is
te r  som  stöd åt de ex p e rte r som  sysslar m ed jäm fö rande handstilsunder- 
sökningar. System et, som  kallas F o rensisches In form ations System  
H andschriften  (F IS H ), innehåller funk tioner fö r inläggning, uppdatering  
och sökning av da ta  som  kan re la te ras till handstilsdokum ent, till inblanda
de p e rsoner och  till ä renden . D et p rim ära syftet ä r  a tt system et skall m edge 
snabb och  kom plex sökning i den  uppbyggda in form ationsbasen  sedan 
k arak te ris tiska  tex tav sn itt ex trah e ra ts  u r den  om stridda  skriften.
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En fö rstud ie  om  införandet av system et till Sverige har g jorts av en av 
RPS tillsatt arbetsg rupp . A rbetsg ruppen  har inte an se tt tiden  ännu vara  
m ogen för in förandet av system et u tan  föreslagit a tt u tvecklingen vid BKA 
noga följs.

D enna punkt tas upp i de tta  sam m anhang eftersom  system et lika väl kan 
införas på  nord isk  bas som  på  svensk  när tiden  anses m ogen. Läm pligen 
bör man i så  fall a rbe ta  m ed skilda da tab ase r för de olika länderna  m en 
använda sam m a da to rsy stem  fö r a tt m inim era kostnaderna.

R östigenkänn ing  och ljudbandsutvärdering
Inom  om rådet röstigenkänning  och ljudbandsutvärdering  h a r m an inom  

N orden  ham nat på  efterkälken . A rbete t inom  om rådet syftar i allm änhet 
till a tt från  ljudupptagningar av okända  te le fon röste r söka göra en identifi
ering m ed hjälp av ljudupptagningar av rö s ten  från m isstänk ta  personer 
m en kan också  innebära  to lkn ingar av bakgrundsljud  och liknande. D et 
viktigaste in strum en te t för d e tta  ändam ål är ” rö s tspek trog rafen”  som  ger 
en visuell bild av ta le t som  funktion  av tid  och frekvens. U tländska  
erfa ren h e te r har em ellertid  v isat a tt d e t o ftast ä r om öjligt a tt enbart a rbeta  
m ed denna typ  av spek trogram  fö r a tt göra identifieringar u tan  a tt det 
krävs e tt sam spel m ellan teknik  och lingvistiska ex perte r som  kontinuerligt 
a rb e ta r m ed fo rensiska  problem .

B ildbehandling
U nder de senaste  åren  h a r bildbehandlingen tagit steget ut från  un iversi

te ten  och en rad fö retag  erb juder kom m ersiella p roduk ter som  kom m it från 
de barnsjukdom ar som  h ö r sam m an m ed a tt e tt ny tt om råde etab leras. 
Sam tidigt har det skett en kraftig  fö rbättring  av förhållandet p res tanda/pris 
för da to rer. D et är därfö r idag ekonom isk t möjligt a tt sprida och u tny ttja  
den nya tekniken  för operativ  po lisverksam het. T idigare har näm nts u t
vecklingen av e tt b ildbehandlingssystem  för ansik tsm odellering , m en det 
finns en rad y tterligare  om råden  d ä r tekn iken  kan användas. Som  exem pel 
kan näm nas behandling av o skarpa  fo tografier så a tt väsentlig  inform ation 
kan u tv innas, utveckling  av e tt system  fö r b ro ttsp la ts rekonstruk tion  m ed 
u tny ttjande  av v ideo teknik  och bildbehandling sam t lagring och återsök- 
ning av bilder. G em ensam t fö r denna typ  av b ildbehandlingsapplikationer 
är a tt e tt v isst u tvecklings- och anpassn ingsarbete  m åste göras och skulle 
p assa  väl som  N O R D IK -pro jek t.

E xpertgrupper fö r  b ro ttslighet inom  om råden i stark u tveckling
Inom  v issa om råden  sker u tvecklingen så  snabbt a tt det inte är möjligt 

att inom  polisorgan isationen  bygga upp en tillräcklig sakkunskap  fö r a tt 
a rb e ta  m ed b ro ttslighet inom  om rådet. T ypexem plet ä r da tabro ttslighet. 
D et to rde inte v ara  m eningsfullt a tt polisen anstä ller egna experte r för 
d e tta  om råde eftersom  deras kunskaper snart skulle vara  fö råldrade. Sam 
tidigt ä r  denna typ  av b ro ttslighet in ternationell i så m åtto  a tt sam m a typer 
av b ro tt sker eller kan ske i alla länder där tekn iken  används. E tt sam arbe
te m ed en expert u nderlä ttas  av om  experten  tidigare u tny ttja ts  så  a tt han/ 
hon har en  viss baskunskap  om  hur po lisverksam het fungerar och att 
kom m unikation  kan ske i bägge rik tn ingar. M. a. o. det ä r angeläget a tt ha 
en kon tinu ite t i ex p ertsam arbe te t. N O R D IK  skulle kunna u tny ttjas för att 
N ordens sam lade expertis  inom  om råden  som  exv . da tab ro ttslighet skulle 
kunna u tny ttjas och  i ex pertg rupper tillsam m ans m ed polisorganisationens 
experte r kunna a rb e ta  m ed m etoder fö r fö rh indrande och uppspårande av 
denna typ  av svårbearbe tad  bro ttslighet.
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U tvärdering av instrum en t m .m .
1 förslaget till N o rd isk a  råd e t näm ns a tt besparingar kan uppnås genom  

en sam ordning av inköp. E n sådan  rationalisering  kan  också  vara  aktuell 
fö r labora to rierna . Idag u tv ä rd e ra r va ije  laboratorium  fö r sig den appara 
tu r som  skall inköpas. E xem pelv is har både det finska och svenska labo ra
to riet på senare tid a rb e ta t m ed u tvärderingen  av m ikrospek tro fo tom etrar 
(M SP) och kom m it till sam m a resu lta t. E n be tydande kostnadsbesparing  
hade kunnat erhållas fö r u tvärderingsp rocessen  om  den hade sam ordnats.

K ursverksam het och  in form ation
I flera fall ovan h a r näm nts behovet av  spridning av kunskaper om de 

m etoder som  u tveck las inom  N O R D IK . D e tta  sker naturlig t genom  ku rs
verksam het och genom  skriftlig inform ation. D et finns säkert en rad om rå
den ytterligare  än de som  m etodu tveck las inom  N O R D IK  där en kun
skapsspridning är behövlig. D ärför borde kurs- och in fo rm ationsverksam 
het vara  en av de v ik tigaste arbe tsom rådena  fö r e tt N O R D IK .

L inköping den 6 sep tem ber 1987

Ingvar K opp

Kriminalvårdsstyrelsen:

Förslaget om ett no rd isk t institu t fö r krim inalistik  i dess nuvarande 
utform ning synes ha få berö ringspunk ter m ed krim inalvårdens a rbe tsom 
råde. T onvik ten  har, såsom  sty relsen  uppfa tta t de t, lagts vid u tveckling av 
det polisiära  sam arbe te t i N orden  och inom  om rådet fö r krim inalteknik . 
Syftet ä r enligt fö rslaget, a tt in rä tta  en vetenskaplig  databank  och sam ar
betso rgan isa tion . S ty re lsen  m o tsä tte r sig g ivetvis inte förslag som  kan 
effektiv isera och u tveck la  gem ensam m a nord iska ansträngningar inom  
bro ttsbekäm pningens om råde. E nligt sty re lsens m ening kan ett sådan t 
sam arbete  dock  ske i and ra  fo rm er än genom  att e tt särskilt institu t inrät-

N orrköping  den 25 sep tem ber 1987

U lf Larsson
Stig  F järstedt

Brottsförebyggande rådet (BRÅ):

I förslaget påpekas det nära  sam arbete  som  redan  finns m ellan dem  som 
arb e ta r m ed bro ttsbekäm pning . V idare unders tryks att sam arbete t mellan 
po lisväsendena i N orden  ytterligare borde effek tiv iseras. BRÅ delar upp
fattningen att e tt nära  no rd isk t sam arbete  bör efte rs träv as på d e tta  om rå
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de. F rågan  ä r em ellertid , som  BRÅ se r de t, hu r d e tta  sam arbete  bäst skall 
u tform as.

BRÅ an se r a tt, i e tt fö rs ta  skede , det sam arbete  som  redan  finns på 
krim inalistikens om råde, bo rde  kunna fördjupas och u tveck las inom  ram en 
fö r befintliga nationella  in stitu tioner och m yndigheter. En m öjlighet till ett 
y tterligare  u töka t kunskapsu tby te  m ellan forskare  och handläggare inom  
N orden , vore ett nord isk t sam arbetsråd  i likhet m ed det som  finns för 
krim inologi. F ö rs t i e tt senare  skede , e fter det a tt a rbe te t i e tt sam arbetsråd  
eller m otsvarande u tv ärd era ts , m enar BRÅ att frågan om e tt nordiskt 
institu t b ö r ak tualiseras.

S tockholm  den 31 augusti 1987

Torbjörn Thedéen
Ulla N ittze ll von A jkay

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

 F ö rslaget har rem itte ra ts  v idare till de ju rid iska  faku lte terna  och till
de rättsvetenskap liga  institu tionerna  vid un iversite ten  i G öteborg  och 
U m eå för y ttranden  (se nedan)

Sam m an fa ttn ing

U H Ä  anser ren t a llm änt a tt no rd isk t fo rskningssam arbete  b ö r uppm unt
ras och har inget a tt e rin ra  m ot e tt nord isk t institu t fö r krim inalistik. 
In rä ttande t av e tt in stitu t få r  dock inte påverka  det nuvarande nordiska 
sam arbete t på  om rådet. D et b ö r övervägas om  inte äm net snarare  avser 
polisteknik  m ed m edföljande u tby te  av beteckningen krim inalistik mot 
polisteknik.

B eteckningen  krim inalistik

K rim inalistik  ä r  inte en vedertagen  term  inom  det ju rid iska  om rådet. 
M ed krim inalistik  kan avses krim inalvetenskaplig  forskning i allm änhet 
inom  straffrä tt, krim inalpolitik  och  krim inologi. I en något m er inskränkt 
b etydelse  kan term en  krim inalistik  avse  en d ast polistekn isk t arbete  genom  
teo re tisk a  och p rak tiska  undersökn ingar av olika tekn iker vid brottsspa- 
ning. Vid den senare betydelsen  bör beteckningen  krim inalistik by tas ut 
m ot polisteknik  fö r a tt undvika m issförstånd  i förhållande till begreppen 
krim inalpolitik , krim inologi e tc.

E tt nordiskt in stitu t fö r  krim inalistik

N ord isk t fo rskningssam arbete  inom  den vidare betydelsen  av krim ina
listik finns redan , dels inform ellt, dels o rganiserat m ellan olika forskare
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och institu tioner och i några fall genom  deltagande av forskare  i in ternatio 
nella p ro jek t. L öpande kon tak t inom  N orden  upprä tthå lls desu tom  genom  
N ordisk  sam arbejdsråd  fo r krim inologi, f. n. m ed sek re taria t i H elsingfors, 
N ordisk  T idskrift fo r K rim inalv idenskab , f. n. med redaktion  i K öpen
ham n, och den period isk t u tg ivna sam lingsskriften  Scandinavian  S tudies in 
C rim inology, fö r närvarande red igerad  i Oslo.

U H Ä  har inget a tt e rin ra  m ot e tt no rd isk t institu t i krim inalistik . D et bö r 
dock närm are p rövas vilken påverkan  in rä ttande t av e tt in stitu t kan få för 
det nuvarande nord iska fo rskn ingssam arbete t vad beträffar både form  och 
innehåll. F ram för allt få r e tt institu t inte d ra  re su rse r från pågående fo rsk 
ning och forskn ingssam arbete  på om rådet.

D et finns en risk  för a tt fö rslagsstä llarna  kan ha u n dervärdera t de integri
te ts- och sek re tessp rob lem  som  kan fö rvän tas uppkom m a vid v issa typer 
av forskningspro jek t. F ö r v issa stud ier kan institu te t kom m a att behöva 
m aterial som  to rde  vara  sekre tessbelag t i respek tive  land. Om institu te t får 
tillstånd att a rbe ta  m ed sådan t m aterial finns det på längre sikt en risk för 
att in stitu te t få r e tt ny tt d a tabasera t inform ationssystem . D enna utveckling 
kan kom m a i konflikt m ed allm änna önskem ål om  a tt m inska antalet 
da tasystem  som  innehåller känsliga da ta  fö r m edborgare.

M ed hänsyn till a tt förslaget rö r e tt sam arbete  m ed inslag av polisiär 
verksam het u tgår U H Ä  från  att y ttrande över förslaget även inhäm tas från 
polisiära m yndigheter.

S tockholm  den 5 o k to b er 1987

C arl-G usta f A ndrén
Fredrik Jahn

Stockholms universitet, ju rid isk a  fakultetsnäm nden:

Förslaget innebär a tt det in rä ttas e tt nord isk t institu t vars syfte skulle 
vara  att befräm ja det po listekn iska  a rb e te t inom  N orden  genom  teo re tiska  
och p rak tiska  undersökn ingar av o lika tekn iker vid bro ttsspan ing  rörande 
m er kom plicerade b ro tt. I och m ed att in stitu te t inte skulle a rb e ta  med 
k onkre ta  bro ttsfall an se r fö rslagsställarna a tt sek re tessp rob lem  inte skulle 
behöva lägga h inder i vägen fö r institu te ts  in rättande.

F aku lte tsnäm nden  anser rent allm änt a tt det ä r önskvärt m ed e tt ökat 
nordiskt fo rskn ingssam arbete . D et föreliggande förslaget rö r em ellertid  e tt 
sam arbete  av så  speciell k a rak tä r a tt det i fö rsta  hand to rde  vara  polisen i 
de nord iska  länderna  som  h a r bäst kom petens a tt bedöm a fördelarna med 
in rä ttandet av e tt no rd isk t institu t.
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N äm nden  vill em ellertid  påpeka, a tt fö rslagsställarna sannolik t har 
u n dervärdera t de in tegritets- och sek re tessp rob lem  som  kan fö rvän tas 
uppkom m a vid v issa  ty p er av forskn ingspro jek t. V ad som  härm ed åsyftas 
ä r a tt det fö r v issa  teo re tiska  stud ie r kan behövas em pirisk t m aterial från 
de olika länderna  och att m aterial av d e tta  slag (som  exem pelvis hänför sig 
till polisens span ingsverksam het eller till fö rundersökningar i b rottm ål) 
to rde vara  sek re tessbelag t i respek tive  land. Om institu te t får tillstånd att 
a rbe ta  m ed sådan t m aterial finns på längre sikt risk a tt in stitu te t får e tt ny tt 
da tab ase ra t in fo rm ationssystem . D e tta  to rde  i så fall bli en utveckling  i 
strid  m ed den idag allm änna önskan  a tt m inska an talet da tasystem  innehål
lande fö r m edborgarna känsliga data.

Slutligen anser faku lte tsnäm nden  att beteckningen  ” krim inalistik”  bör 
by tas m ot o rdet ” po listekn ik” . D etta  för a tt undvika m issförstånd i förhål
lande till begreppen  ” krim inologi” , k rim inalpolitik”  etc.

S tockholm  den 14 sep tem ber 1987

U lf B ernitz
K jell Sw anström

U ppsala universitet, ju rid isk a  fakultetsstyrelsen:

1. M ed krim inalistik  avses i allm änhet k rim inalvetenskaplig  forskning 
inom  straffrä tt, krim inalpolitik  och krim inologi. In stitu t fö r sådan fo rsk 
ning finns in rä ttade  vid flera no rd iska un iversite t, av vilka några har 
inriktat sig på delom råden , t. ex. krim inologi. D essu tom  bedrivs tilläm pad 
forskning och u tredn ingsarbete  vid flera m yndigheter, m er eller m indre 
understä llda  landets ju s titiedepartem en t.

På fo rskningens om råde bedrivs sedan m ycket länge in ternord isk t sam 
arbete  dels fo rm löst, dels o rgan isera t m ellan olika fo rskare  och institu tio 
ner och i några fall genom  deltagande av forskare i in ternationella  projekt. 
L öpande kon tak t inom  N orden  upprä tthå lls  dessu tom  genom  N ord isk  
sam arbejdsråd  fo r krim inologi, fö r närvarande m ed sek re taria t i H elsing
fors, N ord isk  T idskrift fo r K rim inalv idenskab , för närvarande m ed red ak 
tion i K öpenham n och den period isk t utgivna sam lingsskriften S candina
vian S tudies in C rim inology, f. n. redigerad  i Oslo.

2. I fråga om  den in ternord iska  rättsh jä lpen  i b ro ttm ål finns sedan länge 
med stöd i lagstiftning och adm in istra tiva  fö resk rifter e tt väl fungerande 
sam arbete  m ellan dom sto lar och m yndigheter, e tt system  som  har väck t 
in tresse  och beundran  i an d ra  länder. D et har därv id  varit naturlig t a tt 
u tveck la  de tta  sam arbete  genom  personliga k o n tak te r och sam m anträden , 
och i begränsad  u ts träckn ing  u tby te  av befattn ingshavare. N ä r sam arbetet
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ibland har stö tt på svårighete r har de tta  väsentligen bero tt på bristande 
re su rse r i något land, t. ex. i fråga om  verkställighet av b ro ttspåfö ljder.

3. På k rim inalsta tistikens om råde råd er e tt väl u tveck lat sam arbete  som 
bl. a. tagit sig u ttryck  i gem ensam m a publikationer. N är svårigheter har 
visat sig förekom m a, har d e tta  ibland bero tt på o likheter i fo rm erna för 
ingripanden m ed anledning av b ro tt, och någon gång på olika åldersg rupp
indelningar m. m. P å sik t to rde  sådana b ris te r kunna bä ttra s  genom  fo rtsa tt 
sam arbete  i nu fungerande form er.

4. Inom  krim inaltekniken har de no rd iska länderna länge u tväx lat erfa
renhe te r och i viss om fattn ing kunnat tillgodogöra sig varandras resu rser, 
liksom  de vart fö r sig och tillsam m ans har deltagit i det in ternationella 
sam arbetet.

5. Förslagsstä llarna  gör gällande, a tt det tro ts  de gem ensam m a sträv an 
dena att genom föra ö nskvärt sam arbete  i nuvarande fo rm er finns behov av 
e tt sam nord isk t in stitu t fö r den del av krim inalistiken , som  är inriktad på 
u tveck lingsarbete  rö rande  den b ro ttsbekäm pande verksam heten . M an har 
därvid i ko rthet an ty tt a tt e tt sådant institu t skulle kunna tillvarata in tres
sen på tre  om råden , som  h ä r kan sam m anfattas sålunda:

a) sam ordning av tillgängliga fo rskningsanslag  och tillgängliga resu rse r
b) in rättande av en nord isk  databank  på krim inalteknikens om råde bl. a. 

för underlä ttande  av person iden tifikation
c) främ jande av speciella krim inalistiska forskningspro jek t.
6. M ot bakgrund av det ovan  under 1 - 4  redovisade sam arbete t i nuva

rande form er och m öjligheterna a tt inom  ram en för d essa  föra den ö nskvär
da u tvecklingen v idare sam t den inriktning som  enligt fö rslagsställarna 
skulle ges verksam heten  vid det fö reslagna nord iska institu te t för krim ina
listik, finner faku lte tss ty re lsen  fö r sin del det inte för närvarande vara  en 
angelägen uppgift att stödja förslaget.

U ppsala den 8 sep tem ber 1987

N ils Jareborg
Ingrid  H enriksson

Lunds universitet, juridiska fakultetsstyrelsens forskningsnämnd, har i
skrivelse den 4 sep tem b er 1987fö rk la ra t sig stöd ja  m ed lem sförslaget.

Umeå universitet, rektorsämbetet, har i skrivelse den 18 sep tem ber 1987 
m eddela t a tt m an avstår frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförsla-
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1N O R D ISK A  RÅ D ET
36:e sessionen 1988

A 807/j 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om sårbarhets- och integritetsfrågor vid folk
registrering
(V äckt av Ylva A n n ersted t och H ans P etersson)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

D a n m a r k

Indenrigsm inisteriet:

 skal m an m eddele , at Indenrigsm in isterie t ved udarbejdelsen  af
en ny nordisk overenskom st om fo lkeregistrering  e r indstillet på at tage de 
fornødne hensyn til sårbarheds- og in tegrite tsspørgsm ål.

K øbenhavn i sep tem ber 1987

(Ej S ign .)

F i n l a n d

Inrikesm inisteriet:
Såsom  det k onsta te ras  i m edlem sförslaget bö r den enskildes rä tt till ett 

skyddat privatliv  stå  i fö rg runden , när m an p lanerar reform er i ö verens

kom m else om  folkbokföring. M an m åste dock  ta  hänsyn  till a tt s ta te rna  har 
skyld igheter m ot sina m edborgare oberoende av att de bor utom lands. 
En person  bö r till exem pel få använda sin rö s trä tt bekväm t vid val, skö ta  
flexibelt sina a rv särenden  och vid behov få snabb t kon tak t m ed sina 
släktingar. Allt d e tta  fö ru tsä tte r a tt v issa  personuppg ifter kan överföras 
från ett land till e tt annat land. På d e tta  sä tt ä r det också  möjligt a tt m inska 
byråkratin .

N är m an än d ra r den nord iska  överenskom m elsen  om  folkbokföring, bör 
m an ta  hänsyn  till de p roblem  som  avses i m edlem sförslag. D et ä r  också  
viktigt a tt var och en av de nord iska länderna som  överenskom m elsen
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angår, stadgar tillräckligt exak t i sin lagstiftning om  överläm nande av 
uppgifter från fo lkbokföringens register.

H elsingfors den 2 ok tober 1987

M arjatta  K ajån  
Ställföreträdare för avdelningschef, byråchef

Sakari Vanhala  
Tf. äldre regeringssekreterare

Befolkningsregistercentralen:

Såsom  det konsta te ra s i m edlem sm otionen är det naturligt och nödvän
digt a tt v issa personuppg ifter överfö rs vid en flyttning från e tt land till e tt 
annat. V ilka uppgifter som  skall innefattas i den nord iska konventionen om 
folkregistrering bör likaså väljas m ycket restrik tiv t så att inte in trång sker i 
den personliga in tegrite ten . D enna i m edlem sm otionen fram förda allm änna 

princip är viktig och den bör vara  en grundläggande idé när den nordiska 
konventionen  om fo lkregistrering  reform eras och uppgiftsförteckningen i 

den uppgörs.
I alla de nord iska länderna har det konsta te ra ts  vara viktigt a tt u tveck la  

och bredda det nord iska sam arbete t. Förm edling av fo lkbokföringsdata om 
m edborgare i annat no rd isk t land till dennes hem land ä r en viktig fö ru tsä tt
ning när sam arbetet inom  olika om råden  u tveck las och den nord iska sam 
hörigheten befästs. De u tvecklade s ta te rna  har skyldigheter m ot sina m ed
borgare också  när d essa  bo r i en annan sta t. H ur m edborgarnas förm åner 
och rä ttigheter bevakas b ero r dock i m ånga fall på vilka an teckningar som 
gjorts i folkbokföringen. Om m edborgare bosa tta  u tom lands borde det 
därför i folkbokföringen finnas sam m a, i och för sig ofarliga grunduppgifter 
som om de m edborgare som  bor i hem landet. Bristfälliga uppgifter i folk
bokföringen kan ha till följd, a tt m edborgare som  är bosatta  u tom lands 
eller å te rv än d er därifrån  till hem landet inte kan använda exem pelvis sin 
rö s trä tt vid val, in te skö ta  sina arv särenden  flexibelt och inte få kontak t 
med sina släktingar. U tby te  av ovan näm nda uppgifter är således viktigt 
med tanke på bevakandet av individens rä ttighe te r, sm idigheten i förvalt- 
n ingsverksam heten  och serv icekapacite ten  hos folkbokföringen.

Av det ovanstående fö ljer, a tt i den nord iska konventionen  om  fo lk re
gistrering borde  innefattas å tm instone den punkt som  gäller kontinuerlig 
anm älan av följande data  (jfr. A rtikel 6 i konventionen) när konventionen 
reform eras och får b reddat datainnehåll:
-  registrering av barn som  fötts
-  dödsfall
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-  ändring av ad ress i infly ttn ingslandet, flyttning från infly ttn ingslandet 
till e tt tredje nord isk t land , flyttning från infly ttn ingslandet u tan fö r de 

nordiska länderna
-  flyttning från  ett land u tan fö r de no rd iska  länderna till något nordiskt 

land
-  nam nändring
-  vigsel
-  äk tenskapssk illnad
-  fö rändringar i m edborgarskap
-  adoptionsbeslu t
-  beslut om förm yndarskap
-  beslu t och överenskom m elser om vårdnad  om  barn
-  u tträde ur ky rka/in träde i kyrka

Enligt befo lkn ingsreg istercen tralen  läm nas inte sårbarhetsfrågorna  och 
m öjligheten a tt skydda den personliga in tegriteten  u tan  beak tande när 
ovan näm nda uppgifter förm edlas. A tt uppgifterna u tväxlas är ofarligt med 
avseende på såväl indiv idens in tressen  som  en flexibel och serviceinrik tad  
förvaltning (som  gagnar individen och sam tidigt underlä tta r sam arbetet 
mellan m yndigheterna). D et oak ta t bö r envar fö rd ragsslu tande stat genom  
intern lagstiftning reg lera  användningen av ifrågavarande uppgifter och 
över huvud av fo lkbokföringsuppgifter så , a tt individen inte såras och att 
den personliga in tegrite ten  tryggas gen tem ot andra  individer, sam fund och 
obehöriga m yndigheter.

H elsingfors den 29 sep tem ber 1987

H annu  Tulkki 
Överdirektör

Esa K om i 
Ö verinspektör
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N o r g e

Finans- og tolldepartementet hänvisar i skrivelse den 15 oktober 1987 till 
y ttrande frå n  S ta tis tisk  sentralbyrå  av den 21 augusti 1987 (se nedan).

Justis- og politidepartementet:

Vi har få tt tilsendt kopi av D atatilsynets u ttalelse til forslaget i brev  27 
august 1987. Justisdepartem en te t er enig i at en nordisk  konvensjon om 
fo lkeregistrering  bør inneholde regler som  ta r vare på sårbarhets- og inte- 
g rite tsspørsm ål. Vi s tø tte r også ellers D atatilsynets u ttalelse. Ju s tisdepar
tem entet har ingen y tterligere bem erkninger til forslaget.

O slo, 5. ok tober 1987

E tte r fullm akt

K irsti C oward  
Avdelingsdirektør

Toril Øie 
Førstekonsulent

Forsvarsdepartement:

F orsvarsdepartem en te t har ingen innvendinger m ot at det u tarbeides en 
konvensjon som  fo reslå tt. S pørsm ålet har av oss også væ rt forelagt For
svarets overkom m ando  og G eneralkrigskom m issaria tet, som  heller ikke 
har bem erkninger til forslaget.

O slo, 14. sep tem ber 1987

E tte r fullm akt

Jan  M onsen  
Underdirektør

H alvard  P. Johansen  
Byråsjef

Sentralkontoret for folkeregistrering:

Sen tra lkon to re t m ener det e r naturlig  at forslag A 807/j sees i sam m en
heng m ed behandlingen av N ord isk  R åds rek . 33/1986 om  en nordisk  
konvention over fo lkeregistrering. N år det gjelder selve forslaget vil vi 
bem erke at en innskrenkning i den allerde eksisterende ordning om utveks-
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ling av opplysninger vil trenere  en del av form ålet med overenskom sten  
om in ternord isk  flytting.

O slo, 21. august 1987

E tte r fullm akt 

H arald  H am m er
G jertrud M oen

Datatilsynet:

N orge har en egen lov om  fo lkeregistrering . Det har derfo r væ rt lite 
aktuelt for D atatilsynet å gå spesielt inn på spørsm ålet som  e r regulert 
gjennom  sæ rlovgivningen og forsk rifter i m edhold av den , så lenge man 
holder seg til trad isjonelle  fo lkereg istreringer og folketellinger.

G enerelt m ener D ata tilsynet at det e r viktig å begrense de opplysinger 
som fo lkeregistrene inneholder til det som  er nødvendig av hensyn til 
registerets form ål. V idere bø r tilgangen til personopplysn ingene begren
ses, spesielt når det g jelder adgang til hele reg isteret e ller stø rre  deler av 
dette . Både tilstrekkelige sikkerhets tiltak  ved de enkelte fo lkeregistre og 
regler som  se tte r g renser fo r u tleveringsadgangen fo r opplysninger fra 
registrene m å inngå i en forsvarlig  ordning ved fo lkereg istrene. Spesielt 
bør det vises forsik tighet m ed å tillate on line overføring av opplysninger 
om  reg istrerte  personer.

E tte r  D ata tilsynets oppfatn ing m å de t væ re selvsagt a t en nordisk  
konvensjon om  folkereg istrering  m å inneholde regler som  ta r vare på 
sårbarhets- og in teg rite tshensynene. B åde de u tredninger som  foreligger i 
N orge og Sverige om  data  og sam funnets sårbarhet og den om fattende 
debatt som  m an har ha tt så  vel i V est-T yskland som  i enkelte  nordiske land 
i forbindelse med gjennom føringen av fo lketellinger, tils ier at de hensyn 
som  er ta tt opp i m edlem sforslag  A/807 J blir tillagt betydelig  vekt.

O slo, 27, august 1987

H elge  Seip  
Direktør i Datatilsynet
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Riksskatteverket:

A r 1969 trädde en överenskom m else om in ternord isk  flyttning i kraft. 
D et grundläggande syftet m ed överenskom m elsen  är a tt fö rh indra att en 
person blir dubbelt reg istrerad  eller helt upphör att vara  reg istrerad . I 
sam band m ed flyttningen u tväx las personuppgifter m ed hjälp av ett flytt- 
ningsbetyg. V ilka uppgifter som  skall anges i betyget fram går av bifogad 
b lankett (RSV 7180-7182).

I norm alfallet ä r det den enskilde som  beställer fly ttn ingsbetyget ifrån 
registerm yndigheten  i u tfly ttn ingslandet och sedan läm nar betyget till 
m yndigheten  i in fly ttn ingslandet. D en enskilde m edverkar således vid 
överföringen av uppgifterna och har därigenom  insyn i vilka uppgifter som 
läm nas och kontroll över a tt de är ko rrek ta . En begränsning av uppgifterna 
i det in terno rd iska  fly ttn ingsbetyget skulle innebära  nackdelar från 
serv icesynpunk ter. D en enskilde skulle då v ara  tvungen a tt på annat sätt 
sty rka  uppgifter om  nam n, födelsetid , civ ilstånd , m edborgarskap  m. m. 
som  skall an tecknas i fo lkbokföringen.

Den revidering av överenskom m elsen  som  föreslås i m edlem sförslag 
A 733/j sy ftar främ st till a tt h arm on isera  bosättn ingsreg lerna och förenkla  
ru tinerna i de no rd iska länderna. P rim ärt ä r således syftet varken att 
utvidga u tby te t av uppgifter eller a tt ändra  sä tte t för a tt överföra  inform a
tion. D et kan em ellertid  fö ru tsä ttas  a tt a rb e te t med den nya överenskom 
m elsen kom m er a tt om fatta  en översyn  såväl av utform ningen som  av 
innehållet i de b lanke tte r som  används vid flyttning mellan de nordiska 
länderna. D etta  kan leda till en ökad utväxling  av uppgifter.

Det är också  möjligt a tt frågor kan kom m a upp till d iskussion  om 
avisering om  ändring av personuppg ifter fö r p e rsoner som är bosa tta  i 
annat no rd isk t land än  hem landet. Ö nskem ål om en utvidgad avisering har 
fram förts fram förallt från finsk sida beträffande u tfly ttade finska m edbor
gare.

D et kan g ivetvis b ara  bli ak tuellt a tt u tväx la  inform ation om fö rhållan
den som  ä r av sto r betydelse fö r en  korrek t och  fullständig fo lkregistrering 
som t. ex. barns födelse , vigsel dödsfall osv . RSV  u tgår ifrån a tt det endast 
kan bli fråga om  m arginella fö rändringar som  inte kom m er att ge upphov 
till problem  från sårbarhets- eller in tegrite tsynpunkt.

S v e r i g e

Solna den 23 sep tem ber 1987

L ennart G rufberg
Ingrid  Svedberg
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1983 års folkbokföringskominitté:

Den 5 decem ber 1968 slö ts en överenskom m else m ellan de nord iska 
länderna om  folkbokföring vid fly ttn ingar m ellan de av talsslu tande s ta te r
na. H uvudsyfte t m ed överenskom m elsen  är a tt fö rh indra  a tt p e rsoner 
reg istreras som  bo sa tta  i m er än ett land i N orden  eller a tt en person vid 
flyttning m ellan länderna  undgår registrering . D etta  åstadkom s genom  
system  m ed u tväxling  av fly ttn ingsbetyg  och -bevis m ellan de lokala regist- 
reringsm yndigheterna i de no rd iska länderna. I överenskom m elsens artikel 
6 stadgas a tt fly ttn ingsbetyget skall innehålla upplysning om:

1. u tfly ttn ingsland, 2. u tfly ttn ingskom m un (i Sverige försam ling), 3. 
adress i u tfly ttn ingslandet, 4. infly ttn ingsland, 5. inflyttningskom m un (i 
Sverige försam ling, i F in land också  lokalt reg ister), 6. ad ress i inflyttnings- 
landet, 7. uppgiven fly ttningsdag, 8. efternam n, 9. förnam n, 10. kön, 11. 
födelsedag, -m ånad och -år, 12. födelseo rt, 13. civ ilstånd, 14. m edborgar
skap. 15. anm ärkningar. V idare skall form ulären  ange datum  för flyttnings- 
betygets u tfärdande, stäm pel och underskrift sam t de tid sfrister som  gäller 
i de olika ländernas fly ttn ingsanm älan på infly ttn ingsorten . I F inland och 
Sverige skall form ulären  dessu tom  innehålla upplysning om  dop, konfir
m ation och nattvard .

I vårt uppdrag ingår a tt överväga om  överenskom m elser av den typ  som  
finns mellan de nord iska länderna bör slu tas med fler länder. Det ligger 
därem ot inte inom  vårt uppdrag a tt överväga några förändringar av den 
nordiska konventionen  om folkbokföring.

Den revidering av överenskom m elsen  som  föreslås i m edlem sförslaget 
A 733/j synes inte i fö rs ta  hand syfta  till e tt u tv idgat u tby te  av personupp 
gifter eller fö rändrade  m etoder fö r inform ationsöverföring  eller -lagring 
utan en harm onisering av bosättn ingsreg lerna  i de no rd iska  länderna. En 
sådan harm onisering to rde inte m inska skyddet för den enskildes in tegritet 
eller öka reg istreringssystem ets sårbarhet. Vi vill em ellertid  -  fö r den 
händelse e tt u tv idgat uppgiftsu tby te  ak tualiseras -  u n ders tryka  att vi 
anser det viktigt a tt frågorna om sårbarhet och skyddet för den personliga 
in tegriteten  beak tas i allt a rbete  som  avser registrering  och u tby te  av 
uppgifter om  ensk ilda p e rsoner m ellan m yndigheter inom  och utom  landet.

S tockholm  den 23 sep tem ber 1987

Eric H allm an
Lars Tegenfeld t

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19878
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A 808/t
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om användning av biltelefoner
(V äckt av M argrete  A uken , R agna B erget Jørgensen  och Olle Ö strand  
sam t G udrun H elgadóttir , Sakari K n u u ttila , A a se  O lesen och K aj P oul
sen)

B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget

NORDTEL — Nordiskt Samarbete på telekommunikationsområdet:

N O R D T E L  kan ikke anbefale at det innføres et slikt forbud i veitrafikk- 
lovgivningen. M angeårig erfaring i de nord iske land med bruk av rad io
kom m unikasjon i m o to rk jø re tøyer e r  m eget gode. Det finnes meget få, om 
noen, u lykkestilfeller som  kan tilbakeføres til bruk av biltelefon. I USA har 
tvertim ot undersøke lse r vist at den sto re  spredningen og bruken  av mobil
telefon har b id ra tt til en økning av trafikksikkerheten .
'  Det e r  selvfølgelig um ulig å innføre forbud m ot alle slags fo rsty rre lse r en 
bilfører kan bli u tsa tt for u nder kjøring. E tte r  N O R D T E L s m ening skulle 
de tte  heller ikke væ re nødvendig  da det a llerede finnes et prinsipp i 
veitrafikklovgivningen om at b ilføreren  u nder alle slags forhold har ansvar 
for å føre sitt k jøretøy  på en trafikksikker m åte. Vi tro r også at et forbud 
ville bli um ulig å  kontro llere .

1 utviklingen av det nord iske m obilte lefonsystem et er det hele tiden lagt 
vekt på å  fas tse tte  slike krav til u ts ty re t at det skal være m est mulig 
trafikksikkert å  b ruke . Alle m obilte lefoner e r  i dag u ts ty rt med kortnum 
mervalg som g jør at de 100 vanligst bruk te  num m er kan slås med to  eller 
tre  knappetrykk . Alle leverandø rer kan også kom plettere  appara tene  med 
såkalt ’ h an d s-free"-u ts ty r, flere av disse ta le sty rte , som  gjør det mulig for 
fø reren  å  ha en sam tale u ten å  ta hendene fra ra tte t. En regner også med at 
flere leverandø rer i næ r fram tid  vil innføre ta lesty ring  for å  slå num m er, 
dvs. at fo rhåndsprogram m erte  num m er ringes opp når ad ressa tens navn 
uttales.

O venstående skulle vise at bruk av m obiltelfon sannsynligvis ikke m ed
fø rer stø rre  risiko enn andre ak tiv ite te r som  å slå på radio /kassettsp iller. 
tenne en sigare ttt, sam tale m ed m edpassasje re r e tc . Den tekniske utvikling
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vil sannsynligvis gjøre biltelefonene enda enklere å betjene, og de vil da 
utgjøre et positiv t bidrag til trafikksikkerheten  bl. a. fordi de gir m ulighet til 
hurtig hjelp og ass istan se  ved nødsituasjoner og u lykkeshendelser på våre 

veier.

O slo, 22. novem ber 1987

K jell H oller 
Formann

NUAT — Nordisk union for alkoholfri trafikk:

D en sterke veksten  i m obilte lefoner som  har funnet sted  i både D an
m ark, F in land, Sverige og N orge, viser klart hvilken betydning dette  
hjelpem iddel har. E nda k larere  blir de tte  når m an vet at nesten  alle av de 
m ob ilte lefonabonnenter som  finnes, har te lefonen på grunn av sitt arbeid.

Prisen på denne type te lefon tjeneste  er i seg selv en effektiv sperre for 
p rivate  abonnen te r.

Som forslagsstillerne p ek er på e r  det åpenbart at bruk av m obiltelefon i 
enkelte situasjoner kan øke risikoen fo r trafikkuhell. Særlig vil vi peke på 
bruk av m obiltelefon i byom rådene som  også forslagsstillerne ta r opp.

Forslagsstillerne peker også på den  økte risikoen ved landeveiskjøring i 
høye hastigheter. E tte r  vår mening er bruken  av m obiltelefon ved 
landeveiskjøring  også i de øverste  hastighetsom råder vi har i N orden , ikke 
så  betenkelig  som  bruk  av m obiltelefon i bytrafikk . H e r deler vi ikke fo r
slagsstillernes syn.

Et forbud m ot bruk av m obiltelefon under kjøring kan virke besnæ rende. 
Im idlertid  vil vi peke på at et forbud igjen vil føre til situasjoner som  i seg 
selv kan væ re like farlige som  bruken  av m obiltelefon er. Vi vil her bare 
peke på at det jo  e r  fo rbud t å stoppe på m otorvei, og det vil således være 
um ulig å b ruke m obiltelefon ved kjøring på slik vei. Vi ser også helt klart 
de u lem per som  kan o ppstå  når sjåføren  skal dele sin oppm erksom het 
m ellom  kjøring, telefon og søken e tte r en egnet parkeringsplass.

E tte r vår m ening bør det kunne fo rsvares å vurdere restrik sjoner på 
bruken  av m obiltelefon u nder kjøring i by.

U nder kjøring på  o rd inæ r landevei u ten fo r tettbygd  strøk , vil vi fraråde å 
innføre restrik sjoner. D erim ot vil vi be om  at det tas kontak t med produ
sen ter av m obiltelefoner fo r å u tv irke  til en raskere  utvikling av teknisk 
standard , f. eks. fo rbedring av såkalte  ” hands-free” -opplegg. Som  kjent 
kan m an her bruke m obiltelefonen uten  å holde te lefonrø re t i hånden.

V år konklusjon vil e tte r  de tte  bli:
1. D et innføres ikke res trik sjoner på b ruk av m obiltelefon ved kjøring 

u tenfor te ttbygd  strøk.
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2. D et vurderes næ rm ere innføring av restrik sjoner for b ruk  av m obilte
lefon i tettbygd strøk.

3. P rodusen ter av m obiltelefon anm odes om at ” hands-free” -opplegg 
fokuseres sterkere .
O slo. 27. ok to b er 1987

N ord isk  union for alkoholfri trafikk

G unnar A pe land  
Generalsekretær

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra chefer 
(NAU):

N A U  delar m otionärernas strävan  till ökad trafiksäkerhet.
Det är självklart, a tt an talet bilte lefoner kom m er att öka under årens 

lopp. L ikaledes är det självklart a tt allt som  under körning stö r förarens 
koncentration  på körningen, ökar risken för o lyckor. Det är dock oss 
obekant i hur sto r u ts träckn ing  införandet av m obiltelefoner i p raktiken har 
varit o rsaken till trafikskador.

Den gällande trafik lagstiftn ingens p rinciper i de nord iska länderna utgår 
ifrån att b ilföraren  under alla förhållanden m åste rö ra  sig i trafiken utan 
o lycksrisk . Inte bara m obiltelefonsam tal u tan också  andra stö rande e le
m ent kan förekom m a under körningen.

I trafiken  rö r sig också  sådana bilförare som  av en eller annan orsak  
m åste kunna kon tak tas via m obiltelefon eller annan typ av radiotelefon. 
D etta sker o fta u nder sådana förhållanden att kontak ten  m åste uppstå 
om edelbart.

N A U  utgår ifrån att redan ex isterande bestäm m elser i de nationella 
vägrafiklagarna är tillräckliga och att änd ra  lagstiftningen i den riktningen 
som m otionärerna u ttry ck er sig är inte av behov. D ärem ot kan det vara 
rekom m endabelt a tt upp lysa b ilförarna om de risker som  bruk av rad io te le
fon under körning kan m edföra.

H elsingfors den 26 o k to b er 1987

N ord iska  unionen fö r arb e ts led are , tekn iska funk tionäre r och andra  chefer

Jorm a  R eini 
President

Nordiska akademikerrådet har i skrivelse den 26 oktober 1987 fö rk la ra t 
sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig i an ledning av m ed lem sförslaget.
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Nordens fackliga samorganisation — NFS har i skrivelse den 30 oktober  
1987 fö rk la ra t sig avstå  frå n  a tt y ttras sig i anledning av m ed lem sförsla 
get.

Nordiska polisförbundet:

D et ökade b ruke t av biltelefon ä r en uppm ärksam m ad företeelse  i trafik- 
övervakn ingsarbete t i sam tliga nord iska länder. Det är också en allmän 
uppfattn ing a tt fö re tee lsen  har negativa effek ter på trafiksäkerheten .

D essvärre  saknas dock tillförlitligt underlag  för a tt bekräfta  de tta  an ta 

gande.
A nvändningen av biltelefon är därtill bara  en av flera fö re tee lser som 

inverkar negativt på fo rdonsfö rarens koncen tra tion  och handlingsbered

skap.
D essa förhållanden p åverkar fö rbundets syn på en krim inalisering av det 

slag som  fö ro rdas. S am bandet m ellan användningen av biltelefon och 
o lycksrisk  ä r  inte så dokum enterad  a tt ju s t denna fö reteelse  kan särskiljas.

Intill dess sådan kunskap föreligger an ser fö rbundet a tt en krim inalise
ring bör anstå .

Förbundet är däru tö v e r negativ till en m etod som innebär a tt man tillåter 
p rodukten  och krim inaliserar användningen. F örbundet fö ro rdar i stället 
e tt system  för p roduk tkon tro ll av fo rdonsu trustn ing  där godkännande bl. a. 
kan baseras på trafik säk erh e tsasp ek te r av det slag som  här ak tualiserats.

G enom  att t. ex. endast godkänna biltelefon som m öjliggör kom m unika
tion via högtalare och m ikrofon anbragda på ett sådan t sätt a tt fö raren  inte 
behöver använda händerna  fö r a tt b ruka  u trustn ingen .

E tt sådan t fö rfarande skulle dessu tom  föra m ed sig den goda effekten att 
trafiksäkerheten  m åste beak tas redan i fö retagens produktu tveck ling . —

Stockholm  i novem ber 1987

N ord iska po lisförbundet

G unnar A ndersson  
Sekreterare

D a n m a r k

Justitsministeriet:

I den anledning skal m an m eddele , at der Justitsm in isterie t bekendt ikke 
findes undersøgelser, som  dokum enterer sam m enhæ ng mellem anvendelse 
af b iltelefoner og indtrufne fæ rdselsuheld .
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Et forbud som  det fo reslåede m å i øvrig t fo rven tes at ville m edføre ikke 
ubetydelige prak tiske  vanskeligheder fo r den kreds a f  b ilis ter, som  på 
nuvæ rende tid spunk t har ind re tte t sig efter de eksisterende regler. F o rs la 
gets gennem førelse vil h erudover kunne m edføre, at b ilister, som  m odta
ger et opkald på en b iltelefon, vil køre  ind til siden fo r at standse og 
besvare opkaldet, hvilket kan give anledning til trafikfarlige situationer. 
E ndvidere  vil det blive overorden tlig t vanskeligt at m odtage telefonopkald  
under kørsel på det danske m oto rvejsnet, hvor standsn ing  ikke er tilladt.

Justitsm in isterie t finder derfo r ikke anledning til at overveje  et forbud af 
den næ vnte art.

Justitsm in isterie t har m odtaget en ud talelse  fra  K ultur- og K om m unika
tionsm inisteriet (se nedan).

K øbenhavn, den 7. decem ber 1987

P. m. v.

E. b.

H ans-V iggo  Jensen  

K ultur- og kom m unikationsm inisteriet:

D er findes pr. 1. sep tem ber 1987 403.450 au tom atiske m obiltelefoner i de 
5 nordiske lande. D ette  an tal vil i de næ rm este  å r  stige m ed m indst 125.000 
b iltelefoner pr. år.

U dover b ilte lefoner findes i kø re tø je r et endnu s tø rre  an tal radioanlæ g 
der beny ttes  i de såkald te  lukkede, landm obile rad ionet (taxi, politi, red 
n ingskorps, e lvæ rker m .f l.)  F o r D anm arks vedkom m ende dre jer det sig 
om m ere end 100.000 radioanlæ g. H ertil kom m er, at der i kø re tø jer til 
m ere hobbypræ gede form ål anvendes am atø r-rad iosta tioner og p riva tra 
dioanlæg (w alkie-talkies). A ntallet reg istreres ikke, m en specielt p riva tra
dioanlæ g er m eget populæ re b landt lang tursschauffører.

Til Justis tsm in isterie ts  orien tering  kan det op lyses, a t K ultur- og K om 
m unikationsm inisterie ts bestem m elser fo r godkendelse og anvendelse  af 
rad iokom m unikationsudsty r ikke indeholder forbud m od, at fø reren  af 
kø re tø jer bruger udsty re t under kørslen .

I de pågæ ldende bekend tgøre lser er der gjort opm æ rksom  på, at d e r for 
radioanlæ g i kø re tø jer gæ lder de bestem m elser om installation  og beny tte l
se, som Justitsm in isterie t m åtte fastsæ tte .

I de danske te lev irksom heders vejledning a f brugere og leverandø rer af 
radiokom m unikationsan læ g indgår også orien tering  m ed sigte på at fo rbed
re trafiksikkerheden . I denne forbindelse henvises til udsendelsen  i okto-
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ber 1985 a f den såkald te  N M T -håndbog, sam t den i april 1987 udsendte 
tilsvarende hånbog for b rugere af lukkede landm obile radionet (LM R- 
håndbogen). Til Ju stitsm in isterie ts  orien tering  vedlægges kopi a f  håndbø
gernes afsnit herom .

U dviklingen inden for radiokom m unikation  til kø re tø jer går i retning af 
stadig m ere betjeningsvenlig t udsty r. T rafiksikkerheden  kan form entlig  
øges betydelig t, hvis der i s ted e t fo r b rug af håndbetjen t m ikrofon, beny t
tes såkald t frihåndstelefonering , således at begge hæ nder er frie til at passe 
kørslen . Sådant ud sty r anvendes allerede i dag, og vil form entlig  få stø rre  
og stø rre  udbredelse  i eksisterende og kom m ende rad iosystem er.

M inisteriet skal m ed hensyn  til m edlem sforslaget om , at opkald til kø re 
tø jer skal besvares kort, og sam talen  derefte r først gennem føres, når 
kø re tø je t e r b ragt til standsn ing  bem æ rke, at de tte  vil m edføre en betydelig 
m erbelastn ing a f rad io system et. E t sådan t påbud m å derfor søges undgået, 
da der økonom isk  og frekvensm æ ssig t e r begræ nsede m uligheder for kapa
citetsforøgelser.

M inisteriet e r desuden  a f den opfa tte lse , at det vil væ re sæ rdeles uhel
digt at indføre et forbud m od anvendelse  a f  radiokom m unikationsanlæ g 
under kørslen . Ikke m indst hensynet til den  fo rtsa tte  udbygning af de 
landm obile rad io tjeneste r, som  bl.a . e r  e t vigtigt elem ent i opfyldelsen af 
e rhvervslive ts kom m unikationsbehov  og industriens udviklingsm ulighe
der, tilsiger, at et sådan t forbud på det kraftigste må frarådes.

I den forbindelse er m inisteriet ikke bekend t m ed, at forholdene i S to r
britann ien  på dette  om råde er væ sentlig anderledes end i de nordiske 
lande.

M inisteriet e r a f  den opfa tte lse , a t m an m ed henblick  på a t forbedre 
trafiksikkerheden  skal fo rtsæ tte  m ed at vejlede såvel brugere som  leveran
dører af radiokom m unikation^anlæ g. D enne aktiv itet fo rudsæ ttes v idere
ført a f  de danske te lev irksom heder, ligesom  den naturligt kan indgå i 
Justitsm in isterie ts  og andres inform ationsv irksom hed.

K øbenhavn , den 23. ok to b er 1987.

Jørgen  S tig  A ndersen

Forenede Danske M otorejere (FDM):

Brugen a f biltelefon i tæ t trafik , f.eks. by- eller m yldretidstrafik  vil, 
således som  de i D anm ark m est anvend te  b ilte lefoner fungerer, m ed et løst 
te lefonrø r, u tv iv lsom t indebæ re en vis risiko for indtræ den a f fæ rdselsu
held.

E fte r de fo r os foreliggende oplysn inger foreligger der im idlertid ikke 
noget sta tistisk  m ateriale, som  viser at brugen a f biltelefon under kørslen
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har væ ret m edvirkende årsag  til fæ rdselsuheld , og der er således ikke noget 
tilgængeligt m ateriele , d e r kan begrunde et forbud.

FD M  m å derfo r væ re a f den opfa tte lse , at d e r ikke er baggrund for et 
generelt forbud m od brugen a f  biltelefon u n d er kørslen .

K øbenhavn , den 18. novem ber 1987

M ogens Johansen  
A fdelingschef

A utom obilforsikringsselskabernes Fæ llesråd:
 skal F æ llesrådet op lyse, at der ikke inden for danske autom obilfor
sik ringsselskaber ek s is te re r e t sta tistisk  m ateriale, som  dokum enterer, at 
brugen a f biltelefon øger u lykkesan talle t.

I lyset af, at der nu m arkedsføres b ilte lefoner m ed ” håndfri”  opkald , 
finder F æ llesrådet ikke, at brugen  a f b ilte lefoner — sam m enholdt m ed 
andet b ilteknisk  ud sty r — vil øge trafikuheldsfrekvesen .

Endelig er det F æ llesrådes opfa tte lse , at det vil blive vanskeligt at 
overvåge, hvorv id t et forbud m od bruge a f biltelefon overho ldes.

K øbenhavn, den 11. novem ber 1987

Erik L assen

F i n l a n d

M inisteriet för in rikesärendena :1

 kon sta te ra r m in isterie t fö r in rikesärendena a tt sådana o lyckor där
användningen av b iltelefon skulle ha spelat en roll inte har kom m it till dess 
kännedom . I tillägg till b ilte lefoner finns det i fordon även  andra  appara te r 
såsom  rad iom ottagare , rad io /bandspe larkom binationer, bandspelare , Kv- 
telefon, rad io ap p ara te r i even tue lla  separa ta  nä tverk  osv . Enligt m inisteri
e ts  uppfattn ing  kan det an tas a tt hanteringen  av en bandspelare  och dess 
k asse tte r skulle ha varit en delfak to r i en del o lyckor.

D en tekn iska  u tveck lingen  av de ap p ara te r som  finns i fo rdon , b l.a. 
b ilte lefonerna, i syfte a tt ö k a  användbarhe ten  och trafik säkerheten , har 
varit snabb . D et kan an tas a tt han teringsproblem et i sam band med biltele
foner kom m er a tt m inim eras inom  en nära  fram tid.

Ifall m an i vägtrafik lagstiftn ingen skulle ink ludera det föreslagna fö rbu 
de t, enligt vilket det skulle v ara  fö rb judet fö r fö raren  a tt ta la  i en biltelefon

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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under körning, skulle d e tta  enligt m in isterie ts uppfattn ing dock inte lösa 
hela p rob lem et, dvs. ellim inera de nackdelar som  olika i fordon installera
de ap p ara te r fö ro rsakar väg trafiksäkerheten  i dag. A andra  sidan skulle ett 
förbud m ot användningen  av b ilte lefoner u nder körning vara  ägnat a tt leda 
till farliga situa tioner sålunda att fö ra ren , sedan han fått en signal oberoen 
de av förhållandena kunde stanna fordonet fö r a tt svara  på signalen eller 
att fö ra rna  skulle fö rsöka använda biltelefonen i sm yg under körning. 
U tan fö r e tt förbud m ot användning av b iltelefoner, vilket even tuellt inklu
deras i lagstifningen, borde läm nas v issa m yndigheter, s juk transpo rte r och 
all nödtrafik . M an borde naturlig tv is kon tro llera  iak ttagandet av ett s tad 
gande om ifrågavarande fö rbud , då  det genom  sin långa ex istens inte skulle 
fö rh indra fö raren  att tala i en biltelefon under körning. Ö vervakningsprob- 
lem skulle fö ro rsakas av olika to lkn ingssituationer b l.a. beträffande appa
ra ternas beskaffenhet och typ  sam t när det finns ett tillstånd för fö raren  att 
ta la /enbart lyssna, när det ä r fråga om ta landet och hur det kan bevisas.

Enligt in rikesm in isterie ts uppfattn ing kan de o lägenheter, som  olika i 
fordon installerade ap p ara te r såsom  biltelefoner nuförtiden fö ro rsakar 
väg trafiksäkerheten  m inim eras genom  att ap para te rnas teknik u tvecklas 
och genom  att m an i den övriga lagstifningen inför bestäm m elser om deras 
tekn ik , användning och placering.

H elsingfors den 5 novem ber 1987

M inisteriet fö r in rikesärendena

P ertti Virolainen
Vik. polisöverdirektör, 

polisöverinspektör

P ertti Luntia la  
Ö verinspektör

T rafikministeriet:

 k o n sta te ra  a tt de gällande bestäm m elserna  om förarens uppföran
de under körning är rä tt få. Enligt 3 § vägtrafiklagen skall under körningen 
iak ttas av om ständ igheterna  påkallad om sorg och försik tighet till fö rekom 
m ande av fara och skada. M ed stöd av denna bestäm m else kan de sätt a tt 
uppföra sig som  m edför den s tö rs ta  faran  anses vara  förbjudna. D äru töver 
får enligt 46 § fo rdonsförordn ingen  radio- e ller telev isionsm ottagare eller 
annan  ljudåterg ivn ingsapparat inte under körning användas så att den kan 
stö ra  fö rarens koncen tra tion  på köruppgiften . T elefonen har i allm änhet 
inte an se tts  om fattas av begreppet ” ljudåterg ivn ingsappara t” .

D et ä r  uppenbart a tt all sådan verksam het som  fö rsvåra r fö rarens kon
cen tra tion  på körning kan även ty ra  trafikens säkerhet. A nvändningen av
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telefon under körning ä r e tt gott exem pel, men på sam m a sätt kan riskerna 
i trafiken  ökas också  genom  m ånga and ra  typer av v erk sam het, t.ex . 
tobaksrökning , användning  av k asse ttbandspe la re , öppnande av karam ell
papper eller sam tal m ed passagerare .

Det finns ingen exak t ve tskap  om  hur sto r roll fö rarens ovannäm nda 
ak tiv ite ter spelar i uppkom sten  av trafiko lyckor. Ä n så länge to rde deras 
roll vara  av m indre betydelse . T rafikm in isterie t har hittills inte heller 
anse tt det v ara  nödvändig t a tt i vägtrafik lagstiftn ingen lå ta  ingå bestäm 
m elser som  skulle insk ränka d essa  ak tiv ite ter.

Ifall det b lir ak tuellt att överväga begränsn ingar i användning av telefon 
under körning, bö r sk illnaderna m ellan de olika te lefon typerna  beaktas. 1 
Finland finns det exem pelv is i tax ib ilar för m ottagande av beställn ingar 
te lefoner där fö raren  kan ta la  till en  m ikrofon som  befinner sig om edelbart 
fram för honom  sam t höra  ljudet genom  bilens högtalare. E tt dylikt te lefon
system  torde inte fö ro rsaka  någon fara för trafiksäkerheten . På den andra 
sidan kan användningen av telefon också  under körning vara  nödvändig 
t.ex . i s ju k tran sp o rte r eller polisuppgifter.

H elsingfors den 30 o k to b er 1987

Juhan i K orpela  
K anslichef

M arkku Lehtinen  
Överinspektör

Post- och te lestyrelsen:1

Post- och te lesty re lsen  anser det icke rekom m endabelt att förbjuda 
användningen av b ilte lefoner under körning. M obiltelefonens popularitet 
g rundar sig b l.a . på a tt den tid som  åtgår till a tt fö rtly tta  sig från ett ställe 
till e tt anna t inte behöver gå till spillo. E tt förbud skulle i e tt slag u tplåna 
den to tala  ny tta  som  ca fy rahund ratu sen  nord iska m obilte lefonabonnenter 
å tn ju ter.

A nvändningen av m obilte lefoner har också  påverka t trafiksäkerheten  i 
en positiv  riktning. F rån  en  m obiltelefon kan man ringa nödsam tal och 
annars kalla på hjälp. En m obiltelefon m inskar onödigt jäk tan d e  under en 
resa.

Enligt vår uppfattn ing  kan bestäm m elserna  i den nuvarande vägtrafik- 
lagen vad gäller farligt trafikbe teende även tilläm pas i sådana fall. där 
o rsaken  anses vara  användningen av en m obiltelefon. N ödvändigheten  av 
att fö rsä tta  en  individuell m obiltelefon i användningsförbud  kan också  i

I Y ttrandet ö versa tt fr å n  finska.
I I —A 808lt S u p p lem en t
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d e tta  hänseende ifrågasättas. D et vore i det närm aste  omöjligt a tt övervaka 

e tt dylikt förbud.
D å tra fiksäkerheten  också  enligt vårt förm enande är av y tte rs ta  vikt för 

alla som  rö r sig på landsvägarna, har appara tu rk raven  i det nord iska NM T- 
m obilte lefonsystem et ända från  början  fas tstä llts till a tt speciellt om fatta 
v issa egenskaper som  fö rb ä ttra r trafiksäkerheten . I våra bruksanvisn ingar 
rekom m enderar vi våra  kunder a tt använda dessa. Vi rekom m enderar 
också  a tt bilen alltid stannas under sam tal, d är de tta  är möjligt.

M est uppm ärksam het k rävs det av användaren  när han påbö rjar ett 
sam tal. D enna p rocedu r har m an fö rsökt göra så enkel som  möjligt. Alla 
m obiltelefoner är u tru stade  fö r s .k . ko rtnum m erval, som  innebär att m an i 
stället fö r a tt slå långa te lefonnum m er bara  behöver göra tv å  eller tre 
knapptryckningar. N um m erslagningsordningen har defin ierats så a tt num 
re t kan slås i lugn tak t m ed ett tecken  i gången. T iden m ellan tecknen  kan 
vid behov rö ra  sig om  flera m inuter. D et kom m er snart ap p ara te r på 
m arknaden , i vilka num m ervalet kan ske via tal.

Till k raven  på alla N M T -m obilte lefoner hör b l.a. en egenskap som 
tillå ter a tt sam tal kan genom föras u tan  a tt händerna  behöver användas 
(den s.k . H ands free -  funktionen). D en tilläggsapparatur som  krävs för 
denna funktion ä r dock inte obligatorisk  fö r kunderna.

A nvändningen av m obiltelefoner i enlighet m ed våra  rekom m endationer 
m edför enligt vårt fö rm enande endast en obetydlig  säkerhetsrisk . Det kan 
jäm föras m ed vilken som  helst av  de risk e r som  kan u ppstå  vid aktiv itet 
som  sker sam tidigt m ed själva kö randet (att sam tala m ed m edpassagerare , 
a tt tända  en egen c igare tt, a tt använda bilradio och kasse ttspelare  osv .).

T roligtvis uppväger de positiva verkningarna av a tt använda m obiltele
foner den even tue lla  risk de innebär fö r trafiksäkerheten .

H elsingfors den 26 ok to b er 1987

P ekka Tarjanne 
Generaldirektör

A ulis Salin  
Teleöverdirektör

Trafikskyddet:1

En sådan användning av biltelefon att fö raren  av e tt m otordrivet fordon 
under körning håller te lefonen i sin hand kan även ty ra  trafiksäkerheten . 
Till denna del h a r vi sam m a åsik t som  förslagsställarna.

E tt fu llständigt förbud m ot användningen skulle dock vara  svårt a tt

'Y ttrandet översatt från  finska
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kontro llera  b l.a . därfö r a tt u tvecklingen går m ot m indre och lä ttare  telefo
ner, som  inte fortfarande behöver kopplas till bilens e lek triska  system  och 
till en fastm on terad  an tenn . R edan nu finns det på m arknaden sådana 
appara te r som  rym s till och m ed i en ficka.

Det faktum  att bil- och m obiltelefonerna blivit allm ännare innehåller 
även positiva värden  u r tra fik säkerhe tens synvinkel. U nder de livligaste 
tim m arna i trafiken  ankom m er en bil försedd  m ed biltelefon till e tt olycks- 
ställe på livligt trafikerade vägar i genom snitt inom  tre m inuter och under 
na tten , även då trafiken inte ä r  livlig, inom  en halv tim m e (enligt en 
undersökning som  väg- och vattenbyggnadssty re lsen  gjorde 1984). D etta  
är ägnat a tt h jälpa offren i en eventuell trafikolycka.

Sam tidigt vill vi be F inlands delegation i N ord iska  råde t fästa  uppm ärk
sam het vid att en s to r del av de m obiltelefoner som  nu används kan förses 
med en s.k . ” hands fre e ”  funktion. Vi an ser a tt användningen av en sådan 
telefon inte borde förb judas ens u nder körning.

Vi vill även  fästa  delegationens uppm ärksam het på att det i m edlem sför
slaget felaktigt påstås a tt det i S torbritann ien  är förb judet att tala i en 
m obiltelefon. 1 sistnäm nda land ä r det enligt H ighw ay C ode Rule num m er 
54 förbjudet för fö raren  att hålla m obiltelefonens handhörlur då bilen är i 
rörelse.

Vi konsta te ra r också  att e tt om näm nande av om biltelefon kunde tilläg
gas till 46 § I . m om  i fordonsförordningen  (23.3.1982/233). D etta  lagrum 
lyder i den nuvarande lydelsen  som  följer: ” Radio- e ller televisionsm otta- 
gare eller annan  ljudåterg ivn ingsapparat får inte under körning användas 
så  a tt den kan stö ra  fö rarens koncen tra tion  på köruppgiften” .

Å beropande det ovan  anförda vill trafikskyddet inte fö rorda ett förbud 
m ot b ilte lefoner på det sä tt som  avses i in itiativet u tan  anser att sä tte t att 
använda b iltelefon borde  begränsas i enlighet m ed de fram förda riktlinjer-

H elsingfors den 9 novem ber 1987

T rafikskyddet

llpo  K rootila  
Verkställande direktör

A utom obilforbundet:

Det har inte u tfö rts  tillräckliga undersökn ingar beträffande användning 
av biltelefon u nder körning och dess inverkan på trafik säkerheten , varför 
fö rbudet som  fram läggs i m edlem sförslaget närm ast g rundar sig på an ta 
ganden och fö rslagställarnas personliga åsik ter. Enligt vår åsik t vore det 
dock skäl a tt u tred a  saken u r trafik säkerhetssynpunk t.
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B iltelefonanläggningarna har under de senaste  åren  u tveck lats till allt 
lä tthan terligare och h indrar allt m indre det egentliga kö randet, varför 
riskerna vid användning av biltelefon har m inskat fo rtsättn ingsv is. Det är 
synnerligen  troligt, a tt u tvecklingen fo rtsä tte r i sam m a riktning.

A tt stanna  under sam talets gång på  e tt u r trafiksäkerhetssynpunk t läm p
ligt ställe kan ofta bringa användaren  av biltelefon sto ra  svårigheter. Y tter
ligare svårighete r för förverk ligandet av förslaget skulle även de m ånga 
specialfo rdonen  och  m otsvarande u tgöra, såsom  am bulans, d istributions- 
bilar, taxin  etc. för att inte ta la  om svårigheten  att övervaka förbudet.

O beroende av fö ru tsagda ä r det på sin p lats a tt rekom m endera att 
användarna  av biltelefon under sam talets gång strävar till att stanna sitt 
fo rdon , ifall det kan göras sm idigt, säkert och m ed beak tande av trafik reg

lerna.
I sin helhet finner vi det nu ifrågavarande m edlem sförslaget orealistisk t 

och vi fö reslår a tt det fö rkastas .

H elsingfors den 29 ok to b er 1987
A utom obilforbundet r.f.

A sko  Sahrakorpi 
Ordförande

H eim o Jaakkola  
Vekställande direktör

Försäkringsbolagens trafiksäkerhetskom m itté — VALT:

V ägtrafiken k räver nuförtiden  av m oto rfordonsförare  allt stö rre  upp
m ärksam het och riktningen av iak ttagelser m ot själva körningen.

Av om edelbara  o rsaker till de trafiko lyckor m ed dödlig utgång som 
haverikom m issionerna för vägtrafiko lyckor undersök t, u tgörs årligen un 
gefär en fjärdedel (25 %  år 1985) av olika iakttagelsefel. lakttagelsefelens 
andel har varit som  stö rst i påkörn ingso lyckor m ed dödlig utgång (55 %  år 
1975-83).

Av alla trafiko lyckor u tgörs 2 5 -3 0  %  av påkörningsolyckor. A ndelen 
ökar m edan trafik in tensite ten  tilltar. M an kan antaga, a tt o lika iakttagelse
fel har en betydande inverkan även på uppkom sten  av dylika olyckor.

Vid haverikom m issionernas undersökningar har årligen fram kom m it en 
skilda o lycksfall, d är fö rarens uppm ärksam het vid skadans uppkom st var 
riktad m ot bilens radio- e ller andra  tilläggsanordningar. M aterialet om fat
ta r  inte några fall, d är m an skulle ha påv isat a tt användning av telefon har 
inverkat p å  o lyckans uppkom st. D etta  u tes lu te r ändå  inte eventuell fö re
kom st av dylika fall, em edan användning av biltelefon är ofta omöjlig att 
säkert k o n sta te ra  e fter en  o lycka m ed allvarlig utgång. F rån  början  av 
innevarande å r finns på  haverikom m issionernas undersökningsform ulär en 
särskild fråga om  biltelefon och dess användning i o lyckssituationen .
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B estäm m elsen  som  fö rb juder användning av biltelefon under körningen 
vore lä ttas t a tt följa gällande sam tal från bilen. Sam talen , som  m ottages i 
bilen skulle kunna leda till e tt farligt stannande och därigenom  till och med 
öka o lycksrisken.

Vid sidan av den sta rk a  ökningen av an ta le t b ilte lefoner u nder de senas
te åren , har b ilte lefonerna u tveck la ts  också  tekn isk t. M ed den nutida 
tekn ikens m edel to rde  det redan  vara  möjligt a tt tillverka te lefoner, vilkas 
användning inte fäs te r fö rarens uppm ärksam het eller b inder hans händer 
väsentligt m era än  användning  av bilens signalanordningar och reglage 
eller sam tal m ed passagerarna.

På basen av det fö ru tnäm nda fram för V A L T  som sitt u tlå tande,
-  a tt beslu t om bestäm m elsen  angående fö rbudet m ot användning av 

biltelefon under körningen inte skulle fa ttas fö rrän  bestäm m elsens möjliga 
inverkan på trafik säkerhe ten  u tre tts  och

-  att å tgärder skulle övervägas för a tt u tveck la  sådana b iltelefoner, som 
m indre än nuförtiden  skulle fästa  fö rarens uppm ärksam het och b inda hans 
händer, och fö r a tt reg lera  deras  användningsandel t. ex. m ed bestäm m el-

H elsingfors den 26 ok to b er 1987

T rafikförsäkringsföreningen 
F örsäkringsbolagens tra fik säk e rh e tsk o m m itté -V A L T

Orini K atajainen  
Ordförande

P ekka Su lander  
Sekreterare

Finlands lastbilsforbund r. f.

A nvändningen av olika slags i fordon inm onterade te lefoner, såsom  
A RP, N M T  och kortvågste lefoner, har blivit m ycket allm ännare under 
d e tta  decennium  i vårt land. A ntalet sådana ap p ara te r h a r hela  tiden ökat 
även i den yrkesm ässiga lastb ilstrafiken . D en stö rsta  delen  av b iltelefoner
na används i så kallad ny tto trafik , där de används till a tt exem pelvis i den 
yrkesm ässiga trafiken ge anv isn ingar i sam band med en viss transport. 
B iltelefonernas betydelse  vid k o n tak te r kom m er tydligast fram  inom  trafi
ken u tanför tä to rte rn a . Då kan fordons förare  kon tak tas till och med under 
långa körvägar. D ärem ot är b ilte lefonernas användning och betydelse 
m indre inom  tä to rte rn a , d ä r körvägarna  från  e tt ställe till e tt annat är

1 Yttrandet översalt från  finska .
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relativ t ko rta  och fordons fö rare  kan kon tak tas lä ttare  än inom trafiken 

u tan fö r tä to rte rna .
Vi har inte kännedom  om  en enda undersökning , där det ha blivit u tre tt 

a tt sådana b ilister som  använder b ilte lefoner skulle ha varit delaktiga i 
trafiko lyckor oftare  än de övriga bilisterna. I initiativet har det ko n sta te 
ra ts  a tt fö rarens hela uppm ärksam het under körningen inte inrik tas på 
själva kö randet om  han eller hon använder en biltelefon, och med an led 
ning av d e tta  borde användningen  av bilte lefoner fö rbjudas u nder körning. 
B ilistens uppm ärksam het i trafiken  begränsas m est då han väljer ett te le 
fonnum m er på  ap para ten ; därem ot an se r vi a tt svarandet e ller ta landet i 
biltelefonen inte d ra r bilistens uppm ärksam het bort från vägtrafiken i en 
stö rre  u ts träckn ing  än  ett sam tal m ed den som  sitte r bredvid föraren . I 
bilen u ppstå r dock  hela tiden flera olika situa tioner, som  tilld rar sig bilis
tens uppm ärksam het nästan  lika m ycket som  ett val av ett num m er på 
biltelefonen. S ådana situa tioner är bland and ra  rökning, hanteringen av 
olika slags ström bry tare  eller regleringsanordningar, radiom ottagare eller 
bandspelare . D ärigenom  kan m an inte anse a tt b iltelefonerna skulle på ett 
excep tionellt sä tt s tö ra  fö raren  när det gäller a tt hålla fo rdonet under 

kontroll.
Varje ansvarig  bilist ä r  m edveten  om vikten av att ur tra fik säkerhe ts

synvinkel följa trafiken . D ärem ot kan m an inte genom  några förbud fö r
b ä ttra  de ansvarslö sa  b ilisternas uppm ärksam het gentem ot trafiken . Vi 
an ser a tt n ä r det gäller sådana b ilis ter kan det b ästa  möjliga resu lta te t 
uppnås genom  upp lysn ingsarbete  av rä tt typ.

M ed anledning av det ovan  anförda an se r vi det inte värt a tt understöda  
att användningen av b ilte lefoner skulle fö rbjudas under körning. Ifall an 
vändningen av b ilte lefonerna skulle fö rb judas under körning, skulle det 
m edföra m ånga onödiga prob lem  fö r dem  som  använder b iltelefoner. U tan 
för tä to rte rn a , där den s tö rsta  delen av telefoneringen sker, finns det inte 
läm pliga hållp latser på v issa  vägavsn itt på e tt avstånd  av tio tals kilom eter. 
D essutom  sker sam tal u tan fö r tä to rte rn a  i trafikm ässig t v ida förhållanden, 
och därigenom  äv en ty ra r de inte trafiksäkerheten . E tt m indre antal bilsam 
tal sker inom  tä to rte rn a , där kö rhastigheterna  är relativ t låga, varvid 
tra fik säkerhe tsriskerna  är på m otsvarande sätt m indre.

H elsingfors den 28 ok tober 1987

Finlands lastb ilsförbund  r. f.

Seppo  Sainio  
Verkställande direktör

M arkku M aukonen  
A vdelningschef
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Foreningen af islandske forsikringsselskaber (Sam band islenskra Trygginga-
félaga):1

1. M an e r enig i fo rslagsstillernes synspunk t om , at brug a f b iltelefoner 
kan væ re betæ nkelig  og fo rbundet m ed risiko  for trafiksikkerheden . M an 
lægger dog vægt på, at b ilte lefoner stadig  er et m eget nyttig t appara t, som , 
hvis m an griber sagen rigtigt an , kan væ re e t led i det trafikale s ikkerheds
net sam t en form id ler a f  oplysn inger og budskaber, f. eks. om  före, u lykker 
osv. D et e r  dog helt k lart, at en bilist, som  ta le r i telefon u nder körslen , slet 
ikke er i stand til at reagere på re tte  vis ved pludselige situa tioner, som 
skaber fare i trafikken . E n lovgivning, som  fo rbyder b ilis ter at tale i telefon 
under körslen , kan derfo r i höj grad væ re på  sin plads.

2. H vis m an går i gang m ed en sådan lovgivning b ö r det rigtigste dog 
være ikke kun a t fo rbyde brug af b ilte lefoner, m en også a f  rad iosendere. 
H vad disse angår, har vi nöjagtig sam m e anskuelse m ed hensyn til s ikker
heden som  i spörgsm ålet om  b iltelefoner.

3. Endelig skal det understreges, at hvis m an går i gang m ed en lovgiv
ning, som  den her om talte , burde fo rbudet væ re to ta lt. D ette  indebæ rer, at 
b ilister hverken  m å ringe eller svare  i te lefon /over rad io , m ens köre tö je t e r 
i fart. I m edlem sforslaget an tydes det der im od, a t der kunne blive ta le  om
-  i hvert fald i fö rste  om gang -  at b ilis ter m å svare  under körslen , hvis der 
bliver ringet til dem . En sådan  undtagelse  ville e fter Foreningen af island
ske Forsik ringsse lskabers opfa tte lse  göre kontro l m ed adm in istra tionen  af 
loven næ sten  umulig.

R eykjavik, den 6. novem ber 1987

Foren ingen  a f islandske Forsik ringsse lskaber 

Sigm ar A rm annsson

N o r g e

Sam ferdselsdepartem entet:

Ifølge de opplysn ingene vi har h en te t inn fra V egd irek to ra te t, (se ne
dan), finnes de t ikke sta tistikk  som  v iser sam m enheng m ellom  u lykker og 
bruk  av m obiltelefon. I slike tilfeller vil ikke b rukeren  oppgi de tte  som  
grunn da  det kan få følger fo r skadeoppgjøret. O pplysninger fra fo rsik 
ringsselskapene v iser a t m an der ikke an se r b ruk  av m obiltelefon som  et 
problem  i u lykkessam m enheng .

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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Selv om vi e r  u ten  sta tistikk  for de tte  om rådet er det grunn til å  tro  at 
bruk av biltelefon i enkelte tilfeller kan væ re farlig. M en, vi kan ikke 
isolere de tte  til bare  å gjelde biltelefon. Skifting av k asse tt i kasse ttsp ille r, 
innstilling av b ilradio , tenning av sigarett, avislesning i bilkø osv . vil også 
m åtte vurderes. Det vil ikke væ re riktig å bare  forby bruk av biltelefon u ten 
å se næ rm ere på alle de andre tekn iske  h jelpem idlene en kan ha  i bilen.

Vi har vanskelig  for å tro  at det e r hensik tsm essig  å  innføre et slikt 
generelt forbud m ot b ruk av tekn iske  hjelpem idler i bil og de tte  er en av 
grunnene til at S am ferdselsdepartem en te t går i m ot forslaget.

I m edlem sforslaget blir det hevdet at det e r  farlig å snakke i biltelefon 
under kjøring. Slik d epartem en te t ser det e r  det heller selve utringingen en 
kan oppfa tte  som  et farem om ent, særlig i tilfeller hvor fo rhåndsprogram 
m ering ikke e r tilgjengelig. Å holde et te lefonrø r og snakke inn i dette  
behøver ikke e tte r  vårt syn alltid m edføre noen sto r risiko.

M ange nye m obiltelefonm odeller har dessu ten  ta lestyring  slik at begge 
hender er frie.

Bruk av biltelefon e r en nyttig  m åte å u tny tte  tiden på i forbindelse  med 
køkjøring uten  at vi kan se at de tte  m edfører de store  farene. O gså under 
kjøring over lange strekn inger m ed enkelt trafikkbilde vil telefon kunne 
b rukes u ten  problem er.

E tte r forslaget skal bilene stanse  under b ruk  av telefon. S am ferdselsde
p artem en te t m ener det u nder visse om stend igheter kan o ppstå  farlige 
situasjoner når bilene b rå tt se tte r  ned farten  for å finne en avkjøring. Vi er 
redde m ange vil beny tte  seg av næ rm este  bussholdep lass m ed de prob le
m er dette  avstedkom m er.

D epartem en te t m ener videre at et forbud vil væ re umulig å  håndheve, 
ialle fall d er ta lesty rt telefon blir b ruk t. D enne typen spørsm ål er generelt 
vanskelig å regulere m ed forbud  og det b ø r væ re en u tfordring  til tra fikkan

tene.
M edlem sforslaget viser til et tilsvarende forbud i S to rbrittan ia . E tte r de 

opplysningene V egd irek to ra te t har hen te t inne fra D en britiske am bassa
den er en ikke k jent m ed de tte  der. D en britiske bilorganisasjonen AC kan 
opplyse at d e t ikke d re ie r seg om et fo rbud , m en at b ruk  av biltelefon ikke 
er tilrådelig (not recom m ended), og at en  ikke u ten  videre kan straffes. 
D epartem en te t ser det slik at et tilsvarende ” fo rb u d ”  i N orge allerede 
eksis te re r gjennom  § 3 i vegtrafikkloven, ne ttopp  i de tilfeller hvo r b ruk  av 
telefon e r farlig.

Sam ferdselsdepartem en te t kan derfo r ikke anbefale forslaget da det ikke 
la ter til å  væ re behov for et slikt forbud.

E tte r fullm akt for K jell G. Skar 

E dgar G rønfur
John A rild  Jenssen

O slo, 23. novem ber 1987
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V egdirektoratet:

V egdirek toratet ha r ikkje sta tistikk  som  v iser sam anheng m ellom  u lyk
ker og bruk av m obiltelefon. D et er d essu tan  lite tru leg  at b ruken  vil bli 
oppgitt som j årsak  av  fø ra ren , då dette  kan få følgjer fo r skadeoppgjeret. 
Saka har vore d rø fta  m ellom  dei s tø rste  fo rsik ringsselskapa, og e tte r  det 
som  e r opp lyst over telefon , såg ein ikkje på  b ruk  av m obiltelefon som  
noko problem  i u lykkessam anheng .

Sjølv om det e tte r  det vi veit, ikkje finst sta tistikk  på  de tte  om rådet, e r 
det likevel grunn til å  tru  at b ruken  i visse høve  kan vere farleg. M en ein 
kan ikkje iso lere de tte  til berre  å  gjelde biltelefon. F o r V egd irek to ra te t e r 
det naturleg  i denne sam anhengen  å nem ne innstilling av  b ilradio , skifting 
av kase tt i k ase ttsp e la r, tenning av sigarettar, lesing av av iser i b ilkø , bruk 
av d ik tafon /no ta tb lokk , w alkie talkie og V H F /U H F . D et er e tte r vårt syn 
ikkje naturleg  å berre  forby b ruk  av m obiltelefon u tan  å sjå på bruken  av 
alle andre tekniske hjelpem iddel ein  kan ha i bil.

Vi har likevel vanskeleg  fo r å tru  at det e r teneleg  m ed eit slikt generelt 
v id tfem nande forbod. D ette  er ein av grunnane til at V egd irek to ra te t går 
imot fram legget.

1 m otiva frå N ord isk  Råd se ier ein generelt a t det å  snakke i biltelefon 
m edan ein k jører e r  farleg. V egd irek to ra te t har eit noko m eir nyansert syn. 
Vi tru r fø rst og frem st faren  e r kny tt til det å ringje u t, i alle fall d e r ein 
ikkje har fø rehandsprogram m ering , m en m å tas te  fleire siffer. D et å  halde 
eit te lefonrøyr m ed ei hand og snakke inn i de tte  treng e tte r  vårt syn ikkje 
alltid vere nokon sto r risiko.

M ange av dei nyare m odellane har d essu tan  talestyring  slik a t begge 
hender er frie. D ette  e r  ein annan  grunn til a t V egd irek to ra te t går m ot eit 
generelt forbod.

Som N ord isk  R åd pe ikar på, e r b ruk  av m obiltelefon ein nyttig m åte å 
nytte u t tida på. F o r b ru k arar i byane e r de tte  serleg ak tuelt ved køkjøring, 
utan at vi kan  sjå dei s to re  farene. O gså ved kjøring over lange strekningar 
med ukom plisert trafikkbilete  t . d .  Ø sterdalen  og F innm arksv idda, e r det 
e tte r vårt syn liten grunn til noko forbod.

E tte r fram legget frå N ord isk  Råd er det m eininga at bilane skal stansast 
under b ruk  av m obiltelefon. V egd irek to ra te t m einer d e t i v isse høve kan 
oppstå  farlege situasjoner ved oppringing når bilane b rå tt set ned farten  for 
å finne ei avkjøring. Vi er redde m ange vil ta  i bruk næ raste  haldeplass for 
buss m ed dei prob lem a det kan føre m ed seg.

V egdirek toratet m einer dessu ten  at eit forbod vil bli næ r uråd å  hand
heve, i alle fall d er ein b ru k a r m obiltelefon m ed ta lestyring . P roblem  som  
dette  er det generelt vanskeleg  å regulere m ed forbod. D et bø r og vere ei 
u tfordring til tra fikan tane  at vi kan sleppe slike reguleringar.

N ord isk  R åd viser til eit tilsvarande forbod i S torbritan ia . D en britiske 
am bassaden  er ukjend m ed dette . D en britiske bilorganisasjonen AC opp-
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lyser at det ikkje  e r noko forbod , m en at slik kjøring ikkje er tilrådeleg (not 
recom m ended), og ein kan ikkje u tan  v idare straffast. Slik V egdirek toratet 
ser saka har vi alt eit tilsvarande ” fo rb o d ”  i N orge med vegtrafikklova 
§ 3, nett i dei tilfella b ruken  e r farleg.

V egdirek toratet m einer d ifor det ikkje e r  behov for eit slikt forbod som 
nem nt i fram legget frå N ord isk  Råd.

O slo, 12. o k to b er 1987

O lav S ø fte land  
Trafikkdirektør

A kse l Bruun  
A vd.dir.

Teledirektoratet:

T eled irek to ra te t kan ikke anbefale at det innføres et slikt forbud i veitra- 
fikklovgivningen. M angeårig erfaring i N orge med bruk av radiokom m uni
kasjon i m o to rk jø re tøyer er m eget gode. D agens lovgivning innebæ rer i 
praksis at det e r  fo rbud t å b ruke m obiltelefon dersom  de tte  e r  uforsvarlig  i 
en trafikksituasjon .

E t sæ rskilt forbud som  gjelder b ruk  av m obiltelefon (og annet tilsvaren 
de rad iokom m unikasjonsu tsty r) vil bli til s to r ulem pe for b rukerne. De 
fleste vil neppe ha forståe lse  for e t fo rbud , og det e r grunn til å  tro  at det 
ikke vil bli respek te rt. D et vil dessu ten  bli vanskelig å kontro llere at det 
overho ldes.

1 utviklingen av det nordiske m obilte lefonsystem et er det hele tiden lagt 
vekt på å fas tse tte  slike krav til u ts ty re t at det skal væ re m est mulig 
trafikksikkert å b ruke. Alle m obiltelefoner e r  i dag u ts ty rt m ed kortnum 
m ervalg som  gjør at de vanligst b ruk te  num m er kan slås m ed to eller tre 
knappetrykk . Alle leverandø rer kan også kom plettere  apparatene med 
såkalt ” hands-free” -u tsty r, flere av d isse ta lesty rte , som  gjør det mulig for 
føreren  å ha en sam tale u ten  å ta  hendene fra ra tte t.

Vi vil også peke på at m obiltelefonene i stadig s terkere  grad vil kunne 
bidra til å  øke trafikksikkerheten  bl. a. fordi de gir m ulighet til hurtig hjelp 
ved nødsituasjoner og u lykkeshendelse r på veiene.

O slo, 3. desem ber 1987

K. S. G ustad  
Leder Radiodivisjonen
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Trygg Trafikk:

Trygg Trafikk e r enig i at den økte bruk av m obiltelefoner og annet 
tilsvarende kom m unikasjonsu tsty r kan skape unødig trafikksikkerhetsrisi- 
ko. Sam taler under kjøring b ø r derfo r kun væ re tillatt i k jø re tøyer som  har 
installert telefon d e r m an ikke trenger løfte av rø re t fo r å snakke.

Trygg T rafikk  savner et b redere  faglig bakgrunnsm ateriale  fo r den ak tu 
elle sak som  e r ta tt opp  i høringsbrevet. T rygg Trafikk m ener forøvrig at 
det bør tas initiativ  til øk t inform asjon om  riktig bruk av slikt u ts ty r under 
kjøring og e tte rly ser regler som  sikrer en best mulig trafikksikkerhetsm es- 
sig plassering av u ts ty re t i k jø retøyet.

O slo, 15. ok tober 1987

Trygg Trafikk

P er H elljesen  
Kontorsjef

Norges forsikringsforbund:

F orsik ringsselskapene har ikke system atisk  reg istrert i hvilken grad 
bruk av m obiltelefon har væ rt d irek te  eller indirekte årsak  til trafikkulyk
ker. U ten tall som  kan illustrere en årsaksam m enheng , m ener vi det likevel 
er grunn til å  an ta  at bruk av m obiltelefon rep resen te re r en trafikksikker- 
hetsrisiko .

F ra en ren  trafikksikkerhetsm essig  synsv inkel, e r  det nærliggende å ville 
foreslå en bestem m else i veitrafikklovgivningen som fo rby r førere av kjø
retøy å  snakke i m obiltelefonen under kjøring. I praksis tro r vi im idlertid 
det vil væ re svæ rt venskelig  å  e tterleve  og kontro llere  en slik bestem m else. 
Vi vil derfo r fo reslå  a t de t stilles funksjonskrav  til m obiltelefonen. F unk
sjonskravene fokuseres p å  å  gjøre m obiltelefonen enklest mulig å betjene. 
M obiltelefonene må kunne beny ttes  m ed e t m inim um  av m anuelle inngrep.

Foreliggende sak illu strerer a t tråd løs kom m unikasjon  m ed m otork jø re
tøy har fått u tv ik le seg relativ t fritt fø r trafikksikkerhetsaspek te t blir vur
dert. N år så  tra fikksikkerhe tsaspek te t tas opp og skal finne sin løsning, vil 
det gjerne resu ltere  i en løsning som  fra et trafikksikkerhetssynpunk t ikke 
er den beste . M ed henvisning til situasjonen  fo r m obiltelefonens vedkom 
m ende, vi vil fo reslå  at utviklingen av annet kom m unikasjonsu tsty r i 
m o to rk jø re tøyer s trak s se ttes på dagsordenen  slik at tra fikks ikkerhe tsas
pektet kan prege produktu tv ik ling  og bruk på et tidlig tid spunkt. Eksem -
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pelvis er personsøker og enkle form er for datakom m unikasjonsu tsty r p ro 
d u k te r som  form odentlig  vil tilta i b ruk  i årene  frem over i m otork jøretøyer.

O slo, 19 ok tober 1987

N orges forsikringsforbund

Olav Vanneho  
Direktør

A ndreas Pihl

Norges autom obil-forbund:

Vi har all mulig fo rståe lse  for at fø rer av m otork jøretøy  bør ha m est 
mulig av sin oppm erksom het re tte t m ot selve kjøringen og trafikkbildet, og 
det e r k lart a t b ruk  av biltelefon under kjøring kan  ha den følge at oppm erk
som heten ikke e r sto r nok. D ette  gjelder im idlertid også f.eks. bruk av 
radio  og kasse ttsp ille r som  på  m ange b iler e r  p lassert på en lite hensik ts
m essig m åte dersom  man u telukkende skal ha trafikksikkerhet i tankene.

Vi har forelagt spørsm ålet for noen av våre m edlem m er som  har brukt 
b iltelefon i m ange år, og det synes k lart at man ikke oppfa tter bruk av 
b iltelefon under kjøring som  noen sto r trafikksikkerhetsrisiko . F o ru tse t
ningen e r im idlertid at den  såkalte d isplay er hensik tsm essig  p lassert i 
b ilen, og på  m oderne b ilte lefoner har m an funnet en hensik tsm essig  løs
ning ved at d isp lay ’d  sitte r på selve telefonrøret som  norm alt vil være 
p lassert m eget høy t på dashbordet i bilen. De b rukere vi har snakket med 
anser at b ruk  av radio  og kasse ttsp ille r ofte rep resen te re r en stø rre  trafikk
sikkerhetsrisiko  enn bruk av b iltelefon, ikke m inst p. g. a. uhensik tsm essig  
plassering, hvilket ofte er konstruksjonsbetinget fra p rodusenten .

Vi k jenner ikke til om  det e r  fo re ta tt undersøkelser som  kan gi grunnlag 
for en antagelse om  at bruk av biltelefon under kjøring er en u lykkesfak tor 
å regne m ed, m en vi e r  ikke kjent med at slik statistikk  foreligger. Vi vil 
finne det hensik tsm essig  at m an i de nordiske land fo re ta r undersøkelser 
over noen tid når det g jelder b ruk  av bilte lefoner som  u lykkesfak tor, og 
dersom  m an på  ren t sta tistisk  grunnlag kan konkludere m ed at det her er 
snakk om  en u lykkesfak to r av en viss betydning, bør et eventuelt forbud 
m ot b ruk  av biltelefon under kjøring u tredes grundig.

Vi vil på  det nåvæ rende tidspunk t peke på at kontrollm ulighetene synes 
å væ re m inim ale m edm indre m an ten k er seg innført e lektroniske kontro ll
system er eller b iltelefoner av en slik art at de ikke kan beny ttes under 
kjøring. M ed tanke på alle de bilte lefoner som  allerede i dag er i funksjon i 
de nord iske land, går vi ut fra  a t det vil by på  store  p rob lem er å fo re ta  noen 
form  for kontroll av hvorv id t bruken  skjer under kjøring eller ikke, og all
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den stund de fæ rreste  vil oppfatte  b ruk  av biltelefon som  en trafikksikker- 
hetsrisiko , e r  det lite trolig  at b ilis tene i særlig grad vil følge e t slikt forbud 
dersom  m an ikke har kontro llm uligheter.

M an m å heller ikke se bo rt fra  d e t faktum  at bruken  av b ilte lefoner i dag 
er såvidt om fattende at det faktisk  i visse om råder vil kunne by på  parke
ringsprob lem er dersom  m an ikke skal tillate b ilte lefoner bruk t under kjø
ring. M ed de parkeringsprob lem er som  allerede i dag eksis te re r blant annet 
i de sto re  byene, vil e t slikt forbud neppe b idra  til å  lette denne situasjonen.

N orges A u tom obil-Forbund  finner det på det nåvæ rende tidspunk t ikke 
hensik tsm essig  at det innføres noe forbud m ot bruk av biltelefon under 
kjøring av å rsak er som  e r nevnt ovenfor. Vi vil anbefale a t man i tiden, 
frem over fo rsøker å kartlegge hvilken u lykkesrisiko  b ruk  av biltelefon 
under kjøring rep resen te re r, slik at m an ved en eventuell vurdering  av et 
slikt forbud har det best mulig sta tistiske m ateriale å bygge på.

O slo, 8. sep tem ber 1987

N orges autom obil-forbund 
F orb rukerpo litisk  kon to r

H enning  S trøm  
Adv.-jur.leder.

M otorførernes A vholdsforbund (MA):

Den sterke veksten  i m obiltelefoner som  har funnet sted i både D an
m ark, F in land , Sverige og N orge, v iser til fulle hvilken betydning dette  
hjelpem iddel er fo r sam funnet. E nda k larere  b lir det når m an vet at nesten  
alle de m obilte lefonabonnen ter som  finnes, har de tte  hjelpem iddel på 
grunn av sitt arbeid .

Prisen på denne te lefon tjenesten  gjør at private  ab o nnen te r unngår o rd 
ningen. Vi kan således slå fast at m obiltelefonen e r et svæ rt viktig arbeids
redskap  for den som  har denne tjeneste .

Som forslagsstillerne p ek er på  er det åpenbart at b ruk  av m obiltelefon i 
enkelte situasjoner kan øke risikoen fo r trafikkuhell. Særlig vil vi peke på 
bruk i byom rådene som  også forslagsstillerne ta r  opp.

Forslagsstillerne pek er også på  den øk te  risikoen  ved landeveiskjøring i 
høye hastigheter. E tte r  vår m ening e r bruken  av  m obiltelefon ved 
landeveiskjøring i de hastighetsom råder vi har i N o rden , ikke så betenkelig  
som  bruk av m obiltelefon i by trafikk . H er deler vi ikke fo rslagsstillernes

E t forbud m ot b ruk  av m obiltelefon u nder kjøring kan utv ilsom t væ re 
besnæ rende. Im idlertid  vil vi peke på at et forbud igjen vil føre til situa-
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sjoner som  kan væ re like farlige som  bruken  av m obiltelefon i seg selv er. 
E ksem pelv is er det fo rbud t å stoppe på m otorvei, og det vil således væ re 
umulig å b ruke m obiltelefon ved kjøring på  slik vei. Vi ser også k lart 
u lem pene som  kan oppstå  når sjåføren  skal dele sin oppm erksom het m el
lom kjøring, en te lefon  som  ringer, og søken  e tte r  en  egnet parkerings

plass.
E tte r vår m ening bør det kunne forsvares å innføre res trik sjoner på 

bruken av m obiltelefon under kjøring i by.
U nder kjøring på o rd inæ r landevei u ten fo r tettbygd strøk , vil vi fraråde å 

innføre forbud. D erim ot vil vi be om a t det tas kon tak t m ed p ro d u sen te r av 
m obilte lefoner for å  u tv irke til en raskere  utvikling av teknisk  standard , 
f.eks. forbedring av såkalte ” hands-free” -opplegg. Som kjent kan man 
m ed slikt u ts ty r b ruke m obiltelefonen u ten  å holde te lefonrø re t i hånden. 
Det kan også vu rderes om  slikt u ts ty r bør væ re obligatorisk.

V år konklusjon vil e tte r  de tte  bli:
1. D et innføres ikke forbud  på  bruk av m obiltelefon ved kjøring u tenfor 

te ttbygd  strøk.
2. Det vu rderes næ rm ere innføring av restriksjoner for b ruk  av m obilte

lefon i te ttbygd  strøk .
3. ” H ands-free” -u ts ty r vu rderes som  obligatorisk.

O slo, 27. o k to b er 1987

M otorførernes A vholdsforbund 

G unnar A pe land

S v e r i g e  

Televerket Radio:

Förslag

Mot bakgrund av nedan redovisade synpunk ter önskar T eleverket re 
kom m endera N ord iska  råde t a tt avslå  förslaget om  införande av förbud för 
bilförare a tt använda biltelefon u nder färd.

En rekom m endation  till m obilradio- och m obiltelefontillverkare a tt satsa  
y tterligare på u tveckling  av trafiksäkra  h jälpm edel, sam t till användare om 
ökad användning av sådan  u trustn ing , bedöm s kunna ge betydlig t stö rre  
effekt.

B akgrund

Förslag  har in läm nats till N ord iska  rådet om att rekom m endera  regering
arna  att införa en bestäm m else i vägrafikförordningen som  fö rb juder förare 
av m otorfordon  a tt tala i biltelefon under körning.

K om m unikationsrad iosystem  fö r användning i m otorfordon  har sedan 
40-talet använ ts i allt stö rre  u ts träckning . A nvändarägda nät fö r tran sp o rt
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dirigering finnes b l . a .  inom godstransportindustrin  och person trans
por tverksam heten  samt i statlig- och kom m unal verksam het.  A nvändarnas 
verksamhet ä r  i så hög grad baserad  på  ti llgången till radiokomm unikation  
att en begränsning av ny tt jandet enligt förslaget skulle få allvarliga konse
kvenser .  Totalt  uppgår antalet mobila te rminaler nu till m er  än 170000. I 
många sys tem kan appara te rna  användas  växelvis för normal anropstrafik 
eller mobiltelefonsamtal via  företagets växel.

I svenska mobilte lefonsystem finnes för närvarande 160000 mobila ter
minaler, vilka huvudsakligen används  av ensam- eller småföretagare, vilka 
är helt beroende därav  för sina kon tak te r  med kunder. D äru töver  fö rekom 
mer fordonsutnyttjande  kom m unikationsradioutrustn ingar av diverse and
ra  slag, t. ex. priva trad ioappara ter ,  till et t  antal av uppskattningsvis mer än 
300000.

Någon väsentlig skillnad i användningssätte t föreligger ej mellan de olika 
sys tem en, varför e tt  ev. förbud m åste  gälla samtliga 650000 fordon.

E rfarenhet

T eleverkets  erfa renhe te r  av detta  mångåriga bruk av radiokom m unika
tion i m otorfordon ä r  m ycke t goda. D et finns m ycket få om ens några 
olycksfall som kan knytas  till användning av komm unikationsradio  eller 
mobiltelefon. I U SA  har  tvär tom  undersökningar visat att  den s tora  sprid
ningen och användningen av mobilradio och mobilte lefonsystem påtagligt 
bidrar till höjandet av trafiksäkerheten . P ås tåendet att det i S torbritannien 
enligt lag ä r  förbjudet att  använda  mobiltelefon under  färd är ej korrekt. 
Det är inte T eleverket bekan t att något land i världen har sådant förbud i 
dag.

Värderingar

En bilförare kan under  körning u tsättas  för ett  m ycket stort antal s tör
ningsmoment. A tt införa förbud mot all slags aktivitet som ev. kan ha 
negativ inverkan på traf iksäkerheten  är naturligtvis ogenomförbart . Det är 
dessutom  inte nödvändigt eftersom redan  gällande lagstiftning ålägger 
bilföraren att  i alla lägen fram föra sitt fordon p å  ett  trafiksäkert sätt.  En 
ti llfredsställande lagstiftning föreligger all tså redan enligt vår uppfattning.

Ett förbud mot radiosamtal under  färd skulle sannolikt snarare  leda till 
många trafikfarliga s i tuationer när föraren snabbt skall leta upp en plats att 
s tanna på för att  kunna  besvara  ett anrop  och  genom föra konversationen. 
Efter levnaden av ett  förbud, vilket dessu tom  säkerligen skulle upplevas 
som obegripligt av de berörda , skulle bli fullständigt omöjligt a tt kontrolle-

A lterna tiv

Ett förbud enligt förslaget skulle enligt vår uppfattning ej bidra till att 
öka  trafiksäkerheten . En satsning på att genom utnyttjande av den tekn is
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ka utvecklingen ta  i b n ik  allt trafiksäkrare  u trustn ingar är betydligt effekti
vare. R edan idag är alla mobiltelefoner u trustade  med kortnummer-funk- 
tion vilket gör att de 100 vanligaste använda  te lefonnum merna med två 
knapptryckningar kan  ringas upp. D etta  k räve r  sannolikt mindre koncen
tration än att ställa om en bilradiomottagare.

N um m erpresen ta tion  sker  norm alt på  sm å lättp lacerade displayer som 
kan m onteras  på ins trum entbrädan  varvid en blick därpå  inte blir farligare 
än en blick p å  hastighetsmätaren .

Alla leveran törer kan idag kom ple ttera  sina mobiltelefoner med hands
free u trustning, flera av dem  rös ts ty rda ,  vilket innebär att föraren ej 
behöver  ta  h änderna  från ratten . A tt  konversera  via en sådan anläggning 
tar  mindre av förarens u ppm ärksam he t än att samtala med en passagerare 
då ju  o ckså  ögonkontak t förekom m er. Televerket rekom m enderar  använd
ning av sådan u trustning redan  idag, men en starkare uttalad rekom m enda
tion kan vara befogad.

Inom kort  kom m er även rös ts ty rd  nummerslagning att  bö ija  in troduce
ras för flera fabrikat varvid uppringning inte kom m er att  d is trahera mer än 
mottagning av samtal. M etoden innebär att  önskat telefonnum mer, som 
måste vara  förprogram m erat ,  an ro par  då  nam net på adressa ten  uttalas.

Fortsa tt  tekniskt u tvecklingsarbete  k om m er med största  säkerhet att 
leda till allt enklare handhavande  vilket ko m m er att göra  mobiltelefonering 
till en trafiksäker hantering med stora  p lusvärden vad avser  att öka möjlig
he terna  till hjälp och ass is tans i olika sam m anhang på  våra  vägar.

F ars ta  den 2 novem ber 1987

Carl-Gösta Åsdal

Trafiksäkerhets verket (TSV):

Förslaget skall ses mot bakgrund av den kraftiga ökningen av antalet 
abonnen te r  med biltelefoner i N orden .  1984 var antalet knappt 90000 och i 
böljan  av 1986 ca  218000. E nbart  i Sverige beräknas abonnentökningen bli 
ca 36000 p e r  å r  de närm aste  åren.

Med det starkt ökande antalet biltelefoner, anse r  förslagställarna att 
även tra f iksäkerhe tsr iskem a ö kar  eftersom  alltfler utnyttjar te lefonen även 
under  pågående körning.

K ommunikationsradio- och mobiltelefonsystem har varit i b ruk under 
flera år u tan  att  problem uppstått .  Det ä r  först nu, i takt med den snabba 
ökningen av antalet mobiltelefoner, som problem i sam band med använd
ningen uppm ärksam m as.  D et är då  inte komm unikat ionssystem et som 
sådant som utgör prob lem et utan appara ten  med sin handmikrofon som på 
olämpligt sätt ” b inder”  bilföraren.
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Förutom  mobiltelefoner, där m om ente t med att trycka  te lefonnum mer 
kan utgöra särskild säkerhetsr isk , finns även annan utrustning som kan 

innebära trafiksäkerhetsfara  i de ögonblick bilförarens uppm ärksam het 
flyttas från vägen/körningen till appara ten . Exempel härpå är f rekvenssök
ning på rad ioapparat ,  kasse ttby ten , "k n ä p p n in g "  på färddatorer  etc.

Mobiltelefoner liksom annan teknisk utrustning i fordonen av de slag 
som exemplifierats ovan, ä r  inte enbart negativa ur trafiksäkerhetssyn
punkt. H anteringen av appara terna ,  som under  vissa förhållanden är 
olämplig, innebär i andra  si tuationer inga eller ingen risk. Härav följer att 
lagstiftning i föreslagen riktning stundom skulle te sig omotiverad eller 
svårbegriplig och därtill svårövervakad. TSV anser  att lagstiftning och 
förbud är fel väg att gå. Det måste ligga på förarens ansvar ,  att med 
utgångspunkt från s tunden gällande väg- och trafikförhållanden, hantera 
biltelefon, bandspelare  och annan utrustning på ett sådant sätt att trafiksä
kerheten inte äventyras .

Redan i dag finns lösningar som m edger att bilföraren kan svara på anrop 
och föra samtal utan att behöva  hålla en mikrofon i handen. Vissa problem 
finns dock men är inte större än att de sannolikt kom m er att vara lösta 
inom en snar framtid.

Ett intressant alternativ till förslaget vore en bestämm else om att enbart 
typgodkända mobiltelefoner får användas i bilar. Typgodkännandet skulle 
då bl. a. innebära krav på sådan teknik som medger samtal utan att mikro
fon skall hanteras.

Borlänge den 29 ok tober  1987

Jun Brcmdborn 
Generaldirektör

Väg- och trafikinstitutet (VTI):

VT1 tillstyrker inte förslaget.
Det är dock VTIs åsikt att  användning av mobiltelefon under  körning 

innebär att minskad uppm ärksam he t ägnas åt bilkörningen. I vilken u t
sträckning detta  har  lett och leder till incidenter och olyckor är inte 

klarlagt.
VTI har  sedan flera å r  up pm ärksam m at problemet.  Emellertid är an 

vändning av mobiltelefon under  körning bara  en av flera uppmärksamhets-  
minskande företeelser under  även relativt normala körbetingelser. An
vändningen av komm unikationsradio , färddatorer ,  s tereo/radioapparater  
och vissa nya typ e r  av personbils instrum entering  samt engagerade samtal 
med passagerare  kräver  uppm ärksam he t från föraren på liknande sätt.

En lag som förbjuder användning  av mobiltelefon under  körning ser vi
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som tveeggat. Att under tidspress ta emot meddelande, leta efter avkör- 
ningsmöjlighet,  stanna och svara inbjuder till ett körsätt som kan ses som 
trafikosäkert i sig. Vidare, hur gör vi med all nyttotrafik som i stor u t
sträckning a n vänder  sig av mobiltelefon (ambulans, läkare, ve ter inär etc)? 
Den kanske allvarligaste invändningen mot en lag är dock de m ycket små 
möjligheterna att kontrollera  efterlevnaden.

Det finns redan idag tekniska möjligheter att styra och reglera använd
ningen mot ett sätt som man kan anse vara acceptabelt trafiksäkert.  S vå
righeten kan här vara  att förm å mobiltelefontillverkarna att u tveckla sina 
p rodukter  i denna riktning. E tt  sätt att kom m a runt detta  hinder kan vara 
att införa krav på att den typgodkännanderutin  som idag används utökas 
till att omfatta  även ergonom iska, handhavandem ässiga  och säkerhetsm äs- 
siga aspekter.  Ett sådant krav skulle sanera  och utveckla  mot en sund 
utformning. Emellertid är kunskapen  om hur ett ” trafiksäkert”  mobiltele
fonsystem b ör  se ut dålig. Det är därför nödvändigt a tt snarast få fram 
denna kunskap. Ett förslag är att lägga nödvändig utredning i nära anslu t
ning till det redan pågående PR O M E T H E U S-pro jek te t  där frågor med just 
detta  innehåll studeras.

Linköping den 29 o k tober  1987

Thom as Turbell 
Forskningschef

Svenska försäkringsbolags riksförbund:

1 medlemsförslaget konsta teras  inledningsvis att antalet b il telefoner ökat 
mycket kraftigt u nder  senare år och att  en biltelefon innebär effektivi
te tsvinster , men också en onödig trafiksäkerhetsrisk när den används av 
föraren under  färd. Den splittring av koncentration  och uppm ärksam het 
som detta  innebär är särskilt vansklig i stadstrafiken med dess komplicera
de trafiksituationer och vid landsvägskörning i höga hastigheter. Mot d en 
na bakgrund föreslås en bestämm else som förbjuder fordonsförare att tala i 
biltelefon under  körning.

Riksförbundet delar helt förslagsställarnas bedömning av riskerna. Vad 
gäller å tgärder blir emellertid ett förbud av den karaktär förslagsställarna 
framför endast verkningsfullt i den u ts träckning det respekteras .  Detta i sin 
tur blir beroende av om och i vilken grad förbudet övervakas respektive av 
vilka sanktioner en överträdelse  innebär. Enligt Riksförbundets mening 
måste  man med fog ifrågasätta om ett förbud av detta  slag ska införas när 
man har s tarka  skäl att tro  att det inte kom m er att kunna övervakas i någon 
större utsträckning.
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Riksförbundet skulle vilja förorda att man i N ord iska  rådet med utgångs
punkt från förslagsställarnas initiativ ta r  upp denna fråga på ett m er princi
piellt plan och utifrån följande synsätt.  Biltelefonen är endast ett  exempel 
på utrustning som när den används  minskar förarens koncentration på 
bilkörningen och uppm ärksam he t på omgivande trafik, potentiella  faromo- 
ment osv. Radio och bandspelare  är andra  exempel på appara tur  vars 
skötsel under körning o ckså  kan inverka menligt. I många yrkesförares 
fordon finns ytterligare appara tur  och i morgondagens fordon vet vi att 
fordonstillverkare och andra kom m er att erbjuda informationssystem av 
skilda slag som ska han teras  av föraren.

Mot den bakgrunden  kan det vara  av stor betydelse att behandla frågan 
om hur man från samhällets  sida ser på de tta  u r  säkerhetssynpunkt och att 
utifrån en genomlysning av problemen försöka markera var gränsen går 
när det gäller uppgifter som föraren kan sköta  parallellt med bilkörning. 
Därmed anger man också  några viktiga förutsättn ingar utifrån vilka kon
struk törerna  av de olika sys tem en måste arbeta .  Det bör nämligen från 
samhällets synpunkt sett vara bättre  om biltelefonen utformas så att den 
kan användas utan ökad trafiksäkerhetsrisk  respektive endast går att an
vända för annat än anrop när  bilen s tår  stilla om det ä r  det man av säker
hetsskäl vill eftersträva. Det borde dessutom  i längden bli billigare att 
ställa kraven på  konstruk törerna  av olika sådana sys tem än att i efterhand 
försöka lösa uppkom m ande problem med hjälp av olika bestäm m elser som 
kräver övervakning, sanktioner vid överträdelser  osv.

Att på detta  sätt låta förslagsställarnas initiativ ta formen av ett övergri
pande arbete  på det principiella planet där  resultaten lägger grunden för 
p raktiska rekom m endationer  ligger väl i linje med N ord iska  rådets tidigare 
framgångsrika arbete  inom trafiksäkerhetsområdet.

Stockholm den 29 o k tober  1987

Svenska  försäkringsbolags riksförbund 

Björn W olrath L innéa P erttu

Nationalföreningen för trafiksäkerhetens främ jande (NTF):

Frågan om att reglera användning av biltelefon från trafiksäkerhetssyn
punkt har aktualiserats i olika sam manhang, bl. a. i Sverige i r iksdagsm o
tion 1986/87: T405. I tra fikutskotte ts  behandling av denna  motion framför
des bl. a. följande (TU 1987/88: 1):

Enligt grundregeln för vägtrafik i 5 § första  stycket V TK  skall vägtrafi- 
kant iaktta den om sorg  och varsam het som till förekom m ande av trafik
olycka betingas av om ständigheterna. M ed utgångspunkt i denna regel är i 
19 § V TK  för förare av fordon föreskrivet att fordon inte får föras av den
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som på grund av sjukdom, uttröttning eller påverkan av starka drycker 
eller andra  st imulerande eller bedövande äm nen eller av annat skä l (här 
unders truket)  ej kan föra fordonet på betryggande sätt. Till nu nämnda 
regler i V TK  är inte knutna  s traffbestäm melser i VTK. Brott mot reglerna 
kan emellertid bestraffas enligt lagen (1951:649) om straff för vissa trafik
brott såsom för t. ex. vårdslöshet i trafik.

Enligt u tsko tte ts  mening torde det redovisade regelsystemet vara till
räckligt som vägledning i fråga om användande  av mobiltelefon i fordon.

U tskotte t  pekade vidare på att det finns och efterfrågas mobiltelefoner 
som är ” försedda med sådana  mikrofoner och högtalare som medger att 
bilföraren inte behöver hålla i en lur vid användningen av mobiltelefonen” .

Mot denna  bakgrund avstyrk te  u tskotte t motionen.
N T F  delar trafikutskotte ts uppfattning att användning av biltelefon kan 

anses reglerad genom näm nda  generella regler i vägtrafikkungörelsen och 
trafikbrottslagen. Detaljreglering häru töver torde för svensk del inte e r 
fordras.

Produktutvecklingen går mot biltelefoner som blir allt enklare att  sköta 
och vilkas handhavande därigenom inte påverkar  förarens kontroll av 
körningen från trafiksäkerhetssynpunkt mer än exempelvis samtal med 
passagerare . Det är viktigt att denna utveckling for tsätter  och vid behov 
stimuleras. E n  bedömning av produktutvecklingen bö r  göras relativt snart 
medan antalet biltelefoner fortfarande är förhållandevis begränsat.

Skulle det senare visa sig att från tra fiksäkerhetssynpunkt mindre lämp
liga konstruktioner inte slagits ut från marknaden  utan fortfarande saluförs 
i nämnvärd  uts träckning, bör enligt N T F s  mening initiativ övervägas som 
ställer krav på  biltelefonernas funktion från handhavandesynpunkt .

Stockholm den 18 novem ber 1987

Nationalföreningen för trafiksäkerhetens främjande

L ennart F ogel 
Verkställande direktör

K rister Spolancler 
U tredningschef

M otormännens riksförbund — M:
M otorm ännens riksförbund — M — delar den i förslaget framförda 

uppfattningen att användning av biltelefoner under  körning kan utgöra en 
trafiksäkerhetsrisk. M utgår härvid från att man i förslaget åsyftar  sådana 
telefoner där föraren vid samtal nödgas använda ena handen för att hålla i 
telefonluren. Sådana  typer  av biltelefoner bör således enligt Ms mening 
inte få användas av föraren  under  körning.

D äremot anser  M att b iltelefoner med högtalarfunktion inte bör förbju
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das. Uppringning via s. k. ko rtnum m er,  svarande samt avringning borde 
inte medföra att förarens u pp m ärksam he t på trafikmiljön minskas m er än 
vad som sker vid inkoppling av eller programbyte på en bilradio. En 
uppringning till ett te lefonnum m er med ett flertal siffror torde därem ot 
d is trahera förarens uppm ärksam he t ganska  så kraftigt.

Sammanfattningsvis förordar M således inte något generellt förbud men 
en trafiksäkrare konstruk tion  av biltelefoner.

S tockholm den 19 ok tob e r  1987

M otorm ännens riksförbund 

Bo L undgren  B engt W ahlström

Svenska taxiförbundet:

Förs t  måste konsta teras ,  att förslagsställarna inte ger någon som helst 
olycks- eller ti llbudsstatistik som underlag för sin argumentation att bruk 
av mobiltelefoner under  färd även ty ra r  trafiksäkerheten.

Enligt förbundets bedömning torde andra  mom ent,  såsom t. ex. rökning, 
störande barn, kartläsning etc. vara  långt m er äventyrliga för trafiksäker
heten än samtal i mobiltelefon.

F ör  taxinäringen har mobiltelefonen fått en allt större betydelse som ett 
till komm unikationsradion kom ple tterande  a rbets ins trum ent och det skulle 
därtill kunna pås tås ,  att taxiförarna (ägare och anställda) genom långvarigt 
bruk av kom m unikationsradio  skaffat sig en betydande användarrutin  och 
knappast även ty ra r  traf iksäkerheten  genom användande av mobiltelefon.

Ett användarförbud  under  färd skulle sannolikt betyda , att användarna  
allt oftare skulle kom m a att s tanna sina fordon lite varstans utef ter  trafikle
derna. Ibland dessu tom  (vid inkom m ande samtal) under  stress, vilket i sig 
kan förutsä t tas  skapa allvarliga, inte fö ru tsedda risker för trafiksäkerhe-

Tills dess det ä r  styrkt,  att trafiksäkerheten  äventyras  i så hög grad som 
förslagsställarna vill göra gällande avs ty rker  förbundet för sin del en lag
stiftning som förbjuder användning av mobiltelefoner under färd.

Förbundet ser emellertid gärna, att särskilda å tgärder vidtages gentemot 
mobiltelefontillverkarna i syfte att påskynda  utvecklingen mot s. k. hands- 
free-funktioner.

Stockholm den 1 novem ber 1987

Svenska  taxiförbundet

B erndt B ryngelsson
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Svenska leverantörföreningen för landmobil radiokommunikationsutrust

ning — SLRK:

En bilförare kan d is traheras av mycket under bilkörning. Att tala i 
mobiltelefon är ett sådant exempel. Vi leverantörer av mobiltelefoner är 
m edvetna om denna påverkan. Tekniska förbättr ingar har gjorts sedan 
mobiltelefonen enbart hade en telefonlur.  Idag levererar vi mobiltelefoner 
med både en telefonlur och en rös ts tyrd  hands-free. Att slå ett  te lefonnum
mer på en mobiltelefon är ett  annat mom ent som kan dis trahera  bilföraren 
under  bilkörning. Idag levererar vi därför mobiltelefoner med förenklade 
uppringningsmöjl igheter. Vi rekom m enderar  bilförare med mobiltelefoner 
utan dessa  tekniska  hjälpmedel att endast ringa upp respektive tala i 
mobiltelefonen då  trafikmiljön tillåter detta.

En  bestämm else som förbjuder bilföraren att tala i mobiltelefon under 
bilkörning anser  vi m ycket olämplig. Mobiltelefonen är ett självklart a r 
betsredskap  för y rkesverksam m a som inte har en skrivbordsbunden funk
tion. Mobiltelefonen är idag lika självklar för han tverkaren  som den sladd
anslutna skrivbordstelefonen ä r  för tjänstemannen. Inom näringslivet an
ses mobiltelefonen som ett naturligt effektivitetshjälpmedel.

Medlemsforslagets avsikt ä r  a tt förebygga olyckor. Vi anser  det inte mer 
riskfyllt att bilföraren talar med någon genom en mobiltelefon än att 
bilföraren talar med någon passagerare  i bilen. N ågra andra erfarenheter 
har vi inte gjort. Vi har inte heller erhållit andra  iakttagelser.

Det förefaller slutligen m ycket svårt att kontrollera att en bestämmelse 
som förbjuder bilföraren att ta la i mobiltelefon under bilkörning verkligen 
efterlevs. Brott mot en sådan bestäm m else  förefaller även påfallande 
komplicerat att styrka.

Efter  vad som nu framkommit anser  vi det mycket olämpligt att  N ord is
ka rådet rekom m enderar  de nordiska ländernas regeringar a tt dessa  inför 
en bestämm else i sin trafiklagstiftning som förbjuder bilföraren att ta la i 
mobiltelefon under  bilkörning. Vi vädjar därför att N ordiska rådet inför sitt 
beslut avseende föreslagen rekom m endation  beak ta r  vad som här fram
förts och inte  rekom m enderar  de nordiska ländernas regeringar föreslagen 
bestämmelse.

Stockholm den 29 ok tober  1987

Svenska leverantörföreningen för landmobil 
radiokomm unikationsutrustn ing -  SL RK

Jan  H ernqvis t3132
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dóttir)

B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget 

De Nordiske Industriforbunds Fellesorgan:

Vi vil kort trekke frem noen få punkter ved forslaget. Vi regner også med 
at flere av forholdene i dette  forslaget vil bli behandle t i vår uttalelse til 
Nordisk Ministerråd våren 1988 om det nye handlingsprogrammet på 
miljøvernområdet.

Vi er enige i forslaget om at de nordiske lands støtte til utviklingsland i 
større grad må rettes mot innsats i utviklingslandene selv og ikke være 
driftsstøtte til organisasjoner som har sitt virkefelt hovedsakelig i Norden.

De nordiske industriforbund er bekymret for utviklingen i Østersjøen og 
Nordsjøen. Tiltak mot nitratinnholdet i komm unale utslipp og fra land
bruksvirksomhet til forurensede  o m råder  i N ordsjøen synes å være den 
riktige vei å gå.

N år det gjelder de forestående reduksjoner i bruken av klorfluorkar- 
b o n er(C F C ) er det. g jennom sam arbeidsprosjektet mellom Nordisk Minis
terråd og industriforbundene om mulige konsekvenser  av ytterl igere re
duksjoner i bruken av C FC , blitt klart at effekten av nasjonale program vil 
mislykkes hvis ikke regiene harm oniseres  internasjonalt.

De nordiske industriforbund vil ut fra erfaringene hittil gå sterkt imot at 
utslippsavgifter blir det sentrale virkemiddel i miljøvernpolitikken. 
Miljøvernarbeidet bør fortsatt baseres  på reguleringer av de enkelte utslipp 
med en avveining av økologi, teknologi og økonomiske forhold. Erfaringe
ne fra flere av våre land viser at miljøvernavgifter ikke har noen miljøef
fekt. og raskt blir sett på som en fast statsinntekt.

Oslo. 23. desem ber 1987

K nut L o fs ta d
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Nordens fackliga samorganisation har i skrivelse den 1 sep tem ber 1987 
fö rk la ra t sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

D a n m a r k  

Miljøministeriet:

Miljøministeriet finder,  at der e r  mange gode tanker i det fremsendte 
medlemsforslag om ” Å tgärder för en bättre miljö",  men henviser til, at 
arbejdet i ministerrådsregie på en række a f  em nerne  allerede er godt igang, 
og at Ministerrådet i øvrigt til N ordisk  Råds session i Oslo 1988 vil 

fremlægge et forslag til program for nordisk samarbejde på miljøområdet, 
som i vid udstrækning indeholder stillingtagen til de emner,  medlemsfor
slaget indeholder.

E fter Miljøministeriets opfattelse burde ideerne i medlemsforslaget såle
des indgå i den drøftelse, N ordisk  Råd skal have a f  ministerrådsforslaget 
om det nye sam arbejdsprogram om miljøbeskyttelse, således at de ideer og 
forslag, som mangler i p rogram m et, kan indarbejdes.

H vad angår de konkrete  forslag om øget anvendelse af økonomiske 
styringsmidler, kan det oplyses, at sådanne allerede er taget i anvendelse i 
D anm ark (og de andre nordiske lande forøvrigt) til fremme af salget af 
blyfri benzin, og at det vil blive overvejet i alle landene at anvende sådanne 
styringsmidler også i forbindelse med de kom m ende skærpelser af kravene 
til udslippene fra biler.

På udviklingsbistandens om råde e r  der forlængst indledt et samarbejde 
mellem miljø- og b is tandsm yndighederne med henblik på at gøre bis tanden 
mere miljørigtig. F o r  D anm arks vedkom m ende arbejder man på en hand
lingsplan for styrkelsen af miljøaspekterne i udviklingsbistanden. Planlæg
ningsarbejdet e r  sat igang som følge a f  en bistandspolitisk debat i Folke
tinget i maj 1987 og på baggrund a f  rapporten  fra Verdenskom missionen 
for miljø og udvikling.

Det kan endelig oplyses, at der nu er indgået en international aftale om 
reduktioner i forbruget af CFC. Aftalen har form af  en protokol til Wien- 
konventionen om beskyttelse  af ozonlaget. Aftalen har tilslutning fra alle 
de store CFC-forbrugere, herunder  E F ,  USA og Canada. De nordiske 
lande vil følge aftalen op efter en fælles plan, som fastlægges i efteråret 
1987.

Miljøministeriet vil således henvise til, at forslaget bør indgå i den debat, 
som er planlagt om det nye sam arbejdsprogram på miljøområdet.

K øbenhavn, den 5. ok tober  1987

Ej Sign.
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Arbejderbevægelsens erhvervsråd:

 Det gælder især afsnittene vedrørende udviklingsbistand, miljøaf
gifter og skattereduktioner .

A ng. udviklingsb istand

I forslaget anføres,  at ” ett stöd till en demokratisk  och marknadsekono- 
misk utveckling i m ottagarländerna  torde ha s törst betydelse från miljö- 
syn spu nk t .”

Dette synspunkt finder E rhvervsråde t mere er et løst postulat end et 
begrundet udgangspunkt for en miljøpolitik i u-landene.

Det er endvidere et spørgsmål, om  postulatet specielt med hensyn til en 
øget satsning på m arkedsøkonom iske  principper ikke er direkte forkert.

Der findes således adskillige eksem pler på, at "m arkedsøkonom iske  
principper”  i u-landene har været en m edvirkende årsag til større miljø
ødelæggelser.  Jæ vnfør  f. eks. hele debatten  om urskovenes skæbne, hvor 
uhæmm et skovhugst jo  netop sker ud fra et markedsøkonomisk formål. 
Lignende eksem pler kan nævnes for andre former for råstofudvinding.

Et andet eksempel e r  Bhopal-ulykken i Indien. At denne frygtelige 
ulykke overhovedet kunne ske, skyldes jo  ligeledes, at m arkedsøkonom i
ske formål kom forud for nødvendige miljøbeskyttelsesmæssige tiltag.

A ng. m iljøafg ifter

I forslaget fremføres følgende: ” 1 detta  sys tem kan ’överu ts läpp’ åsättas 
ett pris i koncessionsvillkoren, så att kostnaden för företaget relateras til 
miljøpåverkan av öve r t räd e lsen ” .

E rhvervsråde t vil være meget betænkelig ved en sådan ordning. Faren 
for, at v irksom hederne  ved fastlæggelse af ” koncess ionsv i lkårene”  vil 
være fristet til bare at betale sig fra miljøødelæggende aktiviteter , vil være 
alt for stor. Muligheder for at d ispensere også ” ø konom isk”  fra miljøover- 
trætielser bør undgås.

A ng ska ttereduk tion

I forslaget fremføres, at N ordisk  Råd bør anbefale ” att genom skattera
batter  stimulera till en minskning av avgasutsläppen i den befintliga for
d on sp a rken " .

Det står umiddelbart lidt uklart,  hvad man m ener  med " sk a t te rab a t te r” . 
Hvis det er en udbygning a f  den danske ordning, hvor blyfri benzin 
pålægges en lavere afgift end normale benzinprodukter ,  kan Erhvervsrådet 
ikke have noget her imod.

K øbenhavn , den 6. o k tober  1987

P. r. v.

Svend-E rik N ielsen
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Danmarks Naturfredningsforening:

Forslaget er blevet drøftet i foreningens forureningsudvalg. Foreningen 
stø tter  forslaget. Men foreningen er umiddelbart betænkelig ved indførelse 
a f  en ” Miljöskyddsafgift” . Foreningen må nemlig karakterisere denne som 
en forureningsafgift,  altså et beløb, som f. eks. en virksomhed skal betale 
mod at få lov til at forurene. Dette  princip kan foreningen ikke gå ind for.

Principielt m ener foreningen, at forureningsproblemerne bør løses ved 
kilden, ved at man, så langt det overhovedet er muligt, undgår at forurene, 
det kan f. eks. være ved valg af bedst mulig eller anden teknologi,  evt. ved 
at undlade en given produktion. Ved at betale forureningsafgif ter -  hvis 
noget sådant kom på tale -  ville det kunne tages til udtryk for, at der  var 
sket eller ville ske en forurening og muligvis også uoprettelige skader på 
miljøet. Foreningen mener, at kravene til om og i givet fald hvor meget der 
må forurenes, må stilles inden den forurenende virksomhed sættes igang. 
D er må ikke gives tilladelser til forurening mod at betale afgifter herfor.

K øbenhavn , den 8. ok tober  1987

P .f .  V.

Allan A ndersen

Mellemfolkeligt Samvirke:

Der var enighed om, at meddele rådet styrelsens anbefaling af at der 
lægges større vægt på miljøproblemer og miljøhensyn i udviklingsbistan
den, men dette e r  efter M S ' opfattelse dog ikke ensbetydende med en 
særlig støtte til en m arkedsøkonom isk  udvikling. Det afgørende e r  støtte til 
en udvikling, hvor lokalbefolkningen inddrages og engageres i miljøbeva
relse og bæredygtig udvikling.

For  så vidt angår spørgsmålet om miljøbeskyttelsesafgifter/miljøskade
afgifter havde styrelsen den kom m entar ,  at de nordiske bis tandsorganisa
tioner i deres ” T erm s o f  re fe rence” for private virksomheders deltagelse i 
det internationale udviklingsarbejde bør inkludere miljøkrav og -  sank
tioner ved overtrædelser.

K øbenhavn, den 21. decem ber 1987

Mellemfolkeligt Samvirke

Claus B ornem ann  
Generalsekretær
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F i n l a n d

Utrikesministeriet1:

Ministeriet konsta te ra r  att  Finland som kom plem ent till konventionen 
om långväga luftföroreningar år 1985 undertecknade ett protokoll om en 
begränsning av svavelutsläpp, vars bestäm m elser  på internationell nivå 
trädde i kraft den 2 sep tem ber 1987. Ytterligare är Finland aktivt med om 
att u treda  kväveoxiders  och kolvätens inverkan på miljön samt deltar även 
i förberedelserna  för  ett  internationellt avtal som syftar till en begränsning 
av kväveoxidutsläppen.

Vad beträffar en begränsning av freonutsläppen har Finland underteck
nat en internationell konvention om skyddandet av a tm osfärens ozonlager 
samt ett protokoll om ovannäm nda  avtals ti llämpning, vilket skedde i 
Montreal den 16 sep tem ber 1987.

Vid ministeriet överlägges som bäst på vilket sätt och i vilken omfattning 
utvecklingshjälp kan inriktas på lösandet av miljöproblem.

Insatserna i de övriga nordiska länderna har varit identiska på det 
internationella miljöskyddsområdet.

Helsingfors den 15 ok tober  1987

Utrikesministeriet

M atti K ahiluoto  
A vdelningschef

R isto  R autia inen  
Legationsråd

Finansministeriet:

I förslaget ingår en punkt enligt vilken en minskning av avgaserna i 
exis terande fordon borde stimuleras med skatterabatter .  Enligt f inansmi
nis teriets uppfattning kom m er den för närvarande redan exis terande for
donsparken  fram till senare hälften av 1990-talet att ha en central ställning 
då det gäller uts läpp inom vägtrafiken. Detta  beror på att antalet nya 
personbilar som årligen registreras t. ex. i Finland utgör mindre än 10 
procent av hela personbilsparken och att antalet gamla personbilar som tas 
ur trafik är ca  hälften av antalet nya personbilar. Förnyelsen av fordons
parken ä r  inte heller väsentligt snabbare i andra fordonsgrupper.

F ordons tekniska  m etoder,  med vilka man kunde inverka på nivån för 
uts läppen från fordon som redan tagits i bruk, exis terar inte. Endast

1 Yttrandet översatt från  finska .
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mängden blyutsläpp kunde minskas genom en övergång till användning av 
blyfri bensin i de fordon där detta  är möjligt. Av den finska fordonsparken 
kunde ca 25 procent dvs. ca 400000 personbilar använda blyfri bensin. 
M ängden blyutsläpp ä r  dock inte enligt den nuvarande uppfattningen en 
central fak tor när man talar om miljöolägenheterna av vägtrafiken. 
Miljöverkningarna av de äm nen som använts för att höja oktantalet för 
blyfri bensin håller dessu tom  först på att bli föremål för undersökningar.

Enligt finansministeriets uppfattning kan således inte mängden utsläpp 
från den redan exis terande fordonsparken  påverkas genom skatterabatter . 
Däremot kunde man t. ex. genom att höja bränsleaccisen sänka åtminstone 
personbilarnas körkilom etrar och samtidigt mängden utsläpp.

Om det anses att initiativet syftar till å tgärder som skall inriktas på nya 
fordon kunde också  ska t te raba tte r  påverka  utvecklingen av fordonens 
utsläppsnivå. T. ex. genom i Sverige och Norge har under en övergångspe
riod innan de strängare, obligatoriska gränserna  för utsläpp träder  i kraft, 
genomförts en sänkning av bilskatten på sådana  personbilar som redan 
uppfyller dessa bestämm elser .  I Sverige har samtidigt bilskatten på andra 
bilar höjts.

I Finland har det tills vidare inte fattats något beslut om när och i vilken 
form de nya bestäm m elserna  om avgasutsläpp för personbilar tas i bruk. 
Enligt finansministeriets uppfattning innebär ett ikraftträdandet av sådana 
obligatoriska bes täm m elser  för alla nya bilar en väsentligt mera  be tydande 
åtgärd med tanke på miljöskyddsmålen än de å tgärder som grundar sig på 
skat terabatter  och konsum enternas  frivillighet. Finansministeriet anser 
således att miljöskyddsmålens vikt i första hand förutsätter  som gäller 
a llmänna gränser för uts läpp och som skall gälla andra fordon än person
bilar. På grund av att ska t terabatterna  jäm fört  med detta  har ringa be tyde l
se bör denna metod anses sekundär  och helt onödig eller efter en ö ve r

gångsperiod.
Finansministeriet konsta te ra r  också  helt allmänt att beskattn ingsåtgär

der utgör enbart en sektor av de m etoder  som kan användas vid miljöskyd
det. Om målet är miljöskyddsnormer som skall iakttas i N orden  och så 
omfattande som möjligt också  u tanför N orden , kan eventuellt andra än 
beskattn ingsmetoder,  bl. a. beroende på olikheterna i beskattningssystem, 
vara bättre då det gäller a tt  uppnå ifrågavarande mål.

Helsingfors i ok tober  1987

Erkki L iikanen  
Finansminister

Teem u H iltunen  
Statssekreterare
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Miljöministeriet:

A llm än t

Medlemsförslag nr A 809/s innehåller många beak tansvärda  tankar om 
hur det nordiska miljövårdssamarbetet kunde utvecklas. N ordiska minis
terrådet bereder  som bäst ett  sam arbetsprogram  för miljövårdsområdet 
vari de framförda synpunkterna  kom m er att ägnas särskild uppmärksam-

Förslaget visar att  in formationen från den nordiska äm betsm annakom 
mittén för miljövårdsfrågor och dess arbetsgrupper  samt från de nordiska 
myndigheterna inte når fram till dem som den är avsedd för. Den nordiska 
a rbetsgruppen för luftvård har nyligen diskuterat bland annat denna fråga 
vid ett möte och beslutat vidta åtgärder för att förbättra  situationen.

Samtliga nordiska länder är m edvetna  om den ökade betydelsen av de 
internationella  miljövårdsproblemen. De nordiska länderna har därför va
rit särskilt aktiva såväl i F N :s  miljövårdsprogram U N E P  som i FN :s  
ekonomiska kommission för Europa, EC E . D äru töver har Finland ti llsam
mans med de övriga nordiska länderna vid uppföljningen av den europeis
ka säkerhets- och sam arbetskonferensen  (ESSK) i Wien tagit initiativ till 
ett expertmöte på miljövårdsområdet inom ramen för ESSK .

I septem ber 1987 undertecknades i Montreal i K anada ett internationellt 
protokoll om skydd av atm osfärens ozonlager. De nordiska länderna m ed
verkade aktivt till a tt detta  kom till stånd. Avtalet begränsar användningen 
av klorfluorkarboner (CFC, så kallade freoner).

De nordiska länderna har dessutom  b l .a .  i U N E P  och i organisationen 
för ekonomiskt sam arbete  och utveckling, O EC D , stött åtgärder för att 
m iljövårdssynpunkter bättre än för närvarande skall beaktas i u tvecklings
sam arbetet.  N ord iska  ministerrådets äm betsm annakom m itté  för utveck- 
lingssamarbetsfrågor har inrättat en a rbetsgrupp för miljö och utveckling, 
som verkat som kontaktorgan i dessa frågor.

Skyddet av den m arina miljön

I utredningen om den marina miljön i Östersjön åren 1980-85 (First 
Periodic A ssessm ent)  konstateras ,  a tt en viss positiv utveckling kan 
skönjas. De effektiva åtgärder som Ö stersjö länderna vidtagit för att ge
nomföra H elsingforskommissionens rekom m endationer  har exempelvis 
minskat DDT-halten i fisk och fåglar. Minskade PCB-utsläpp återspeglas 
av att strömmingen uppvisar sänkta  PCB-halter i norra  och centrala  Ö ste r
sjön. I näringskedjan har detta  även resulterat i lägre PCB-halter hos 
sälarna, vilket kan ha bidragit till den partiella uppgången i sälstammen.

De relativt små halter av tungmetaller som konsta tera ts  i öppna havet 
visar att den metallbelastning som människan åstadkomm it inte är av 
alarmerande storlekskiass. Även till detta  torde Helsingforskommissio
nens många rekom m endationer  ha bidragit genom att metallbelastningen 
har minskat.
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Ö vervakningen av att bestäm m elserna  och anvisningarna om oljeutsläpp 
i havet efterlevs bör ännu effektiveras. likaså övervakningen av den ap p a
ratur som finns om bord  på fartygen. Detta gäller oavsett att några mer 
betydande o ljeskador inte under  perioden 1980-85 kan påvisas i organis
merna. De nordiska länderna borde gem ensam t gå in för att fartygens 
konstruktion ändras  på ett sätt som minimerar oljeolyckor både rent all
mänt och i synnerhet vintertid. Finland har tagit initiativ i denna riktning i 
Helsingforskommissionen och även börjat reda  ut vilka åtgärder som kan 
tillgripas i Finland.

Vad sjö transport av kemikalier beträffar b rådskar det med utvecklandet 
av säkerhetsanordningarna , bekämpningsutrustn ingen och bekämpnings- 
proceduren  om bord. D etta  är  det bästa  sättet att minska risken för kemika- 
lieolyckor.

Det mest o roande med tanke på skyddet av den marina miljön är att 
halten av närsalter  ökat kraftigt i Östersjön. Helsingforskommissionen har 
också beslutat effektivera åtgärderna  för att minska den belastning som 
kom m er från land. Vissa rekom m endationer  om begränsning av använd
ningen av syreförbrukande ämnen och närsalter  i samhällen och i lan tbru
ket har redan godkänts .  Som bäst bereds striktare rekom m endationer om 
utsläpp av avloppsvatten  från industrin samt från samhällen och från 
lantbruket.

Behandlingen av av loppsvattnen måste ytterligare utredas för att avlägs
nande av kväve skall kunna inledas. Finland har inlett en förundersökning 
som kostar inemot två  miljoner mark och gäller kostnader för kvävereduk
tion i processteknik  och för utvecklingen av alternativa metoder. En d o k 
torsavhandling om kvävereduktion  är under  arbete. Finland förbereder sig 
på detta  sätt för va ttenm yndigheternas kom m ande beslut om kvävereduk
tion, vilka torde kunna föreligga om några år.

Helsingforskommissionens program för övervakning av Östersjöns till
stånd som kompletteras med de olika kusts ta ternas undersökningar är 
num era  rätt täckande. M en det behövs fortfarande ännu tillförlitligare och 
bättre jäm förba ra  uppgifter om belastningen, dessutom  uppgifter om hur 
belastningen verkar. Finlands Akademi finansierar en undersökning om 
hur näringsämnena verkar  och vilket deras omlopp i den marina miljön är.

Oavsett  att Helsingforskommissionen har ordnat och kom m er att ordna 
seminarier och expertm öten  speciellt om kommunalt avloppsvatten kunde 
det på basis av det anförda vara nyttigt att sammanställa de nordiska 
ländernas erfarenheter av hur uts läppen påverkar  den marina miljön. N åg
ra kom pletterande undersökningar krävs knappast eftersom de redan pågå
ende undersökningarna  framför allt i Finland och i Sverige kom m er att 
innehålla uppgifter som förslår som beslutsunderlag.

N ord iska  ministerrådet bereder  som bäst ett å tgärdsprogram för skydd 
av den marina miljön, dä r  de ovan anförda synpunkterna  kom m er att 
beaktas.
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Luftvård

Vad luftvården beträffar ä r  det internationella sam arbetet livligt både 
mellan de nordiska länderna och i övriga fora. De nordiska länderna anslår 
betydande resurser  till luftvård och luf tundersökningar.

Det nordiska sam arbete t kring försurningsforskningen är livligt och bör 
även framledes stärkas.

M iljövårdens lagstiftn ing  och m iljövårdsavgifter

De flesta slagen av miljöskadlig verksam het regleras i Finland genom 
begränsningar och förpliktelser som bygger på ett tillstånds- eller anm äl
ningsförfarande. På basis av lagstiftningen är det i många fall ovillkorligen 
förbjudet att förorsaka avsevärd  skada eller olägenhet. Smärre olägenheter 
kan tillåtas om det inte tekniskt eller till skäliga kostnader är möjligt att 
förebygga dem.

O ckså  framgent är det skäl att i Finland huvudsakligen bygga styrningen 
av miljöskadlig verksam het på förpliktelser; miljöskyddsavgifter to rde inte 
kunna tillgripas som det främsta  styrningsmedlet.

Det i medlemsförslaget näm nda  priset för ” öv e ru ts läpp ”  verkar  inte att 
harmoniera med rådande praxis i Finland. O m  man inrättar  ett sådant 
betalningssystem kan det nämligen verka  som om man mot betalning 
kunde få ägna sig åt verksam het som eljest är förbjuden. Så skulle det ju  gå 
om brott mot förpliktelserna inte skulle leda till jur id iska påföljder utan till 
betalning av en avgift.

Oavsett  detta  är tanken  på en miljöskyddsavgift värd prövning och 
undersökning. System et bör dock i allmänhet tillämpas i fråga om lovliga 
utsläpp. Även om en verksam het ligger inom ram en för de gällande be
s täm m elserna förorsakar  den i allmänhet olägenheter, av vilka bara  en del 
faller inom ram en för ersättningsskyldigheten. De o lägenheter och skador 
som inte blir e rsa tta  kunde utgöra grunden för en ny miljöskyddsavgift . 
O ckså i detta  sys tem  borde företagens kostnader  ställas i relation till de 
miljöverkningar uts läppen har, så som medlemsförslaget anger.

Inom avfallshanteringen kan användningen av avgifter väl komma i 
fråga. Avgifterna kunde bäras  upp för råmaterial eller färdiga produkter, 
och de influtna medlen kunde användas till kos tnaderna  för återinsamling, 
t ransport och behandling av det avfall som u ppstå r  av råmaterialet eller 
p rodukten  efter  användningen (utnytt jande av avgiftslagstiftningen). K ost
nadsansvare t skulle sålunda föras över  till p ro ducen te r  och importörer. 
För  närvarande ä r  det den slutliga konsum enten  som bär kostnadsansvare t 
oavsett att han oftast inte ä r  villig att ta på sig ansvaret för vederbörlig 
hantering (återvinning) av det han slänger (avfallet) eller för att det returne- 
ras, inte heller för kostnaderna .

Även inom avgiftssystemet skulle det kostnadsansvar  som åläggs p rodu
centen eller im portören  i sista hand kom m a att ligga hos konsum enten  i 
form av högre pris för produkten . E fter  det att  konsum enten  slänger 

t l - A  809/s Supplement
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produkten skulle han inte längre ha att betala nya kostnader för avfallshan
teringen. I Finland har avgiftssystemet tillämpats på oljeavfall (lagen om 
oljeavfallsavgifter trädde i kraft 1.1.1987). Systemet kunde omedelbart 
ti llämpas på skrotbilar, ackum ula tore r  som tagits ur bruk, gamla bilringar 
och avfall som innehåller tungmetaller.

Finland har ett gängse avgiftssystem inom miljövården som det kan vara 
skäl att p resen tera  i detta  sam manhang. Inom vattenvården kan va tten rä t
terna inom ramen för ti l ls tåndssystemet förplikta företagen att årligen 
erlägga en vattenvårdsavgift till s taten, som enligt lag används till att täcka 
de kostnader som vattenvårdsåtgärderna  förorsakar. Avgiften har dock 
inte något nära samband med uts läppsm ängden eller uts läppens miljöverk
ningar.

En kommitté i Finland u treder  som bäst bl. a. möjligheterna att öka den 
ekonomiska styrningen av miljövården. K ommitténs bedömning av hur 
användbara  exempelvis miljöskyddsavgifter ä r  torde föreligga å r  1989. En 
annan kommitté u tarbetar förslag om hur tillstånds- och anmälningsförfa- 
randet inom miljövården kan utvecklas.

K onklusion

Miljöministeriet anser  att även de övriga initiativen i medlemsförslaget 
ä r  beaktansvärda . M yndigheterna i Finland arbe ta r  för att de beaktas i det 
nya nordiska sam arbetsprogram m et på miljövårdsområdet, och de pro
blem som tas upp i medlemsförslaget kom m er också att tas upp i den finska 
regeringens miljövårdsplaner och miljövårdsverksamhet.

Helsingfors den 2 novem ber 1987

Olli Ojala  
A vdelningschef, överdirektör

P eter von B oguslaw sky  
Planerare

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapss tyre lsen  konsta te ra r  att  trots  att om fattande åtgärder har 
vidtagits för a tt  reducera  uts läpp av föroreningar såväl internationellt som 
nationellt i N orden  har miljöproblemen blivit stora och tenderar  att öka. 
Ytterligare åtgärder bör vidtagas.
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Alla de förslag till miljöförbättrande å tgärder som framförs i medlem s
förslaget är därför enligt landskapsstyrelsens åsikt angelägna och omfattas.

Mariehamn den 23 o k tober  1987

G unnevi N ordm an  
Vicelanträd

Carl Stora  
Fiskeriintendent

I s l a n d

Islands udenrigsministerium (Utanríkisráduneytið) har i skrivelse den 8 
oktober 1987fö rk la ra t sig tillstyrka m ed lem sförslaget.

Finansministeriet (Fjármálaráduneytið) har i skrivelse den 18 sep tem ber  
1987 fö rk la ra t sig icke ha någo t a tt anföra i an ledning av  m edlem sförsla-

N o r ge

Finans- og tolldepartementet:

I medlemsforslaget pekes det på at et godt miljø e r  en vesentlig forutse t
ning for et rikt menneskelig liv og at vår innsats for å verne miljøet e r  en 
viktig del av vårt ansvar  overfor kom m ende generasjoner. Nordisk  Råd 
frem m er en rekke forslag om tiltak for et bedre miljø. En foreslår at det 
settes i gang et langsiktig FoU -prosjek t om skogsskadene og m etoder for å 
forebygge dem, og at en ved ulike virkemidler søker å stimulere til økt 
rensning av røkutslipp. Videre anbefales det å  undersøke mulighetene for å 
innføre miljøvernlovgivning, og gjennom ska t te raba tte r  stimulere til en 
minsking av avgassutslipp. Det foreslås også å harm onisere  regler for 
begrensning av freonutslippet,  og å  samholde de nordiske erfaringer av 
virkningen på havet av næringstilførsel og utslipp av kjemiske substanser. 
Nordisk Råd oppfo rd rer  de nordiske regjeringer i internasjonale fora å 
arbeide for mer v id trekkende avtaler når det gjelder grenseoverskridende 
luftforurensning, og i større  grad innrette utviklingshjelpen på å løse 
miljøproblemer i den tredje verden.

FN -kom m isjonen for miljø og utvikling ledet av Gro H arlem Brundtland 
skilte mellom miljøproblemene som en del av menneskelig trivsel og 
miljøproblemer knytte t til mulighetene for å overleve. Miljøproblemene i 
de fattige landene ble knyttet til begrepet ” bærekraftig utvikling” . I dette 
ligger det at fa ttigdom er en viktig årsak til og en virkning av verdens
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miljøproblemer. Kommisjonen slo fast at økonomisk vekst i de fattige land 
er en forutsetning for å løse fattigdomsproblemene.

Skillet mellom miljø som trivsel og miljøspørsmål knyttet til det å over
leve er en nyttig inndeling. U tkas te t  fra N ordisk  Råd e r  i stor grad knyttet 
til miljøet som en del av m enneskenes trivsel.

Det blir i forslaget tatt til orde for å gi skattelette for bilbruk som 
benytter  spesielt u ts lippsreduserende u ts ty r  eller blyfri bensin. Det e r  fra 
statens side satt i gang forskjellige tiltak for å stimulere til slik bruk. 
Prinsippet om at forurenseren  skal betale e r  viktig. Det er således lagt 
avgift på  bl. a. engangsemballasje til øl og mineralvann, svovelholdig mine
ralolje til forbrenning m. v. Det e r  også foreslått i skatte- og avgif tsproposi- 
sjonen for 1988 flere nye avgifter som vil ivareta dette prinsippet, så som 
avgift på engangsflasker fra V inmonopolet,  avgift på smøreolje og avgift på 
miljøfarlige småbatterier .

N år  det gjelder hva staten gjør m . h . t .  bil- og bensinavgifter for å 
redusere forurensningen kan det opplyses følgende:

1. 1 1986 ble det innført en differensiering av bensinavgiften mellom 
blyholdig og blyfri bensin med lavere sats for sistnevnte kvalitet. H ensik
ten var  da å vri forbruket over  mot blyfri bensin. Avgiftsforskjellen er i 
1987 22 øre pr. liter, og er i skatte- og avgiftsproposisjonen for 1988 
foreslått økt til 32 øre pr. liter.

2. Ved stortingvedtak av 27. mai 1987 ble det innført avgiftsfritak for 
merkostnadene på nye bensindrevne personbiler som oppfyller skjerpede 
krav til avgassutslipp. Dette ble ansett som et nødvendig tiltak for å  bedre 
luftkvaliteten. Avgiftsfritaket er i 1987 totalt kr 7 2 0 0 , -  for personbiler og 
kr 2 7 6 0 , -  for personbiler som blir registrert på løyveinnehaveren som 
drosje  eller for transport av funksjonshem mede. Satsene foreslås økt med 

5 pst. i 1988.
V rakpant på person- og varebiler og kombinerte biler med totalvekt 

under 3 500 kg ti lbakebetales med kr 1 0 0 0 , -  ved innlevering til godkjent 
oppsamlingsplass. Vrakpantavgiften på slike kjøretøy ble innført i 1978. 
Avgiften ble begrunnet ut fra ressurshensyn  og for å hindre forsøpling.

Engangsavgiften på personbiler beregnes på grunnlag av bilens verdi og 
vekt.  F ra  og med 1982 er det foretatt en gradvis omlegging av de forskjelli
ge verdi- og vek tsa tser  slik at k jøretøyets vekt får stadig større betydning. 
Dette er gjort for å  dempe den prisøkende effekt av avgiften på uts tyr som 
gir sikrere, mer miljøvennlige og mindre energi- og ressurskrevende biler. 
Slikt uts tyr veier som regel lite, men kan være relativt kostbart.  For  1988 
er det foreslått ytterligere et nytt trinn i denne omleggingen.

En har ingen innvendinger mot samordning av miljøpolitikken i de 
tilfeller hvor forurensningen selv ikke k jenner landegrensene, men vil 
påpeke at de nordiske land strir med miljøproblemer av tildels ulik art og 
det e r  ulik grad av hvor alvorlige problemene er i de ulike land.
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De tiltak som ønskes  satt inn på spesielle satsn ingsområder og som vil få 
konsekvenser  for den norske miljøvernforvaltning må dekkes innenfor de 
til enhver tid gjeldende budsje ttram m er.

Oslo, 2. novem ber 1987

E tter  fullmakt 

O dd Solbrcui

Frode Karlsen

S v e r i g e

Riksskatteverket (RSV):

RSV begränsar sitt y ttrande till att avse frågorna om skat terabatter  och 
miljöskyddsavgifter.

Ska tteraba tter

Rådet har föreslagit att en minskning av avgasutsläppen i den befintliga 
fordonsparken, genom användning av avgasrenade bilar och blyfri bensin, 
bör kunna stimuleras med ska t te raba tte r  som står i proportion till den 
genomförda förbättr ingen.

F ö r  närvarande finns olika skat tesa tser  för blyfri bensin och annan 
bensin, 2 § lagen (1961:372) om bensinskatt .  Vidare finns under  en ö ve r
gångstid regler om lägre skatt för personbilar med katalytisk avgasrening i 
lagen (1978: 69) om försäljningsskatt på motorfordon. Den typ av differen
tierade skat tesa tser  som tillämpas ifråga om bensinskatt och försäljnings
skatt är enligt RSV möjliga att administrera , även om man självfallet måste 
räkna med vissa administrativa m erkostnader .  Vad gäller andra fordon 
som inte kan köras  på blyfri bensin, torde det enligt RSVs mening knap
past vara praktiskt genom förbart att använda skat tesys tem et som styrm e
del för att t. ex. öka  benägenheten att m ontera  utrustning för förbättrad 
avgasrening på fordon. H ä r  bör man söka andra  styrmedel, t. ex. olika 
bidragsformer.

I yttrandet över  bilavgaskommitténs be tänkande (SOU 1983:27, 28), 
Bilar och renare luft, har RSV lämnat synpunk te r  i de tta  ämne. Yttrandet 
bifogas för kännedom  (se B ihang I ).

M iljöskyddsavgifter

RSV har i y ttrande denna dag över  be tänkande t (SOU 1987: 15) Miljö
skadefond lämnat synpunk te r  beträffande ett förslag om införande av 
avgift på vissa miljöfarliga utsläpp. E ftersom  sam ma synpunkter  som
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framförts i det y ttrandet kan läggas på den av rådet föreslagna miljö- 
skyddsavgiften, finner RSV det lämpligt att i denna del hänvisa till detta 
yttrande. Y ttrandet bifogas (se B ihang 2).

RSV vill även påpeka att verket tidigare i fråga om förslag att införa 
pålagor av skilda slag uttalat att en ny punktskatt inte bör införas om inte 
skatte in täk terna  kan beräknas uppgå till minst 100 miljoner kronor per år. 
Ett införande av från in täktssynpunkt små skat ter  får också anses innebära 
ett avsteg  från principen att förenkla beskattningen. En mångfald av såda
na punk tska tte r  gör vidare att skat teom rådet blir svåröverskådligt.

Om nya skat ter  införs, är det enligt RSVs mening viktigt att  inse att 
skattereglerna måste vara enkla. Av detta  följer att man inte skall försöka 
uppnå någon form av millimeterrättvisa eller detaljstyrning med hjälp av 
skatterna.

S tä lln ingstagande

Sammanfattningsvis finner RSV det vara möjligt att använda beska t t
ningen som styrmedel för en bättre miljö om ovan anförda skatteadminist- 
rativa synpunkter  beaktas. Det är dock enligt verkets mening viktigt att 
lagstiftaren vid införandet av sådana nya regler förvissar sig om att dessa 
verkligen får avsedd styreffekt.  Det torde ofta krävas betydande pålagor 
för att man skall få till stånd en m ärkbar  styreffekt.

Solna den 30 septem ber 1987

M ats S jöstrand
M onica L indvall-Falck  

B I H A N G  1

Riksskatteverkets yttrande över bilavgaskommitténs betänkande 
(SOU 1983:27, 28), Bilar och renare luft

Vägtrafikskatten ä r  beroende av fordonsslag, drivmedel, axelarrange
mang och skattevikt. Antalet skatteklasser som fordonen fördelas på är  för 
närvarande 37. Även från dessa  klasser fö rekom m er avvikelser. Inom 
varje skatteklass utgår skatten efter skattevikten. Skatteskalorna är indela
de i 100-kg-intervall.

Fordonsskatten  debiteras i förskott för skatteår eller skatteperiod. Debi
tering per skatteperiod görs när skatten  för e tt fordon överstiger 1 500 kr 
per  år. Kilom eterskatten  debiteras alltid i efterhand för skatteperiod.

Vägtrafikskatten påförs av traf iksäkerhetsverket (TSV) genom au tom a
tisk databehandling. L änsstyrelsen  kan enligt 23 § vägtrafikskattelagen 
(1973:601), V SL, fastställa skatten om den påförts oriktigt. L änsstyrelsen  
har också  hand om uppdater ing av bilregistret,  t. ex. i sam band med 
ägarbyte och avställning. Avställningsinstitutet ger upphov till en stor 
mängd återbetalningar av fordonsskatt per år.
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Av vad som nu sagts framgår att vägtrafikskattesystemet är komplicerat. 
På detta  skat teom råde -  liksom på i stort sett alla andra  -  görs nu 
ansträngningar för att  förenkla skat tesys tem et.  Vägtrafikskatteutredning- 
en har u nder  flera år arbeta t  bl. a. med att  å s tadkom m a förenklingar inom 
vägtrafikskattens om råde. G enom  de t ta  arbete  har t. ex. antalet debite- 
ringstillfällen för skatteperiod  ändrats från fyra till tre både beträffande 
fordonsskatt och kilometerskatt liksom antalet avstämplingstil lfällen för 
kilometerskattepiiktiga fordon. U tredningens arbete  fortgår.

De av bilavgaskommittén framlagda förslagen till ändringar av beska t t
ningen komplicerar skat tesys tem et och strider därför mot det pågående 
förenklingsarbetet. K ompliceras  sys tem et ytterligare m ed fö rd e t ta  -  gene
rellt sett -  administrativa problem och problem med skattekontrollen 
samtidigt som kostnaderna  ökar.

En sådan kraftig differentiering av fordonsskat ten  som kommittén före
slår, skulle dessu tom  strida mot de principer som -  enligt 1979 års trafik
politiska beslut -  skall ligga till grund för bes täm m ande av skattesatserna.

D ifferentieringen av  fo rd o n sska tten  fö r  personbilar sa m t lätta  lastbilar 
och bussar

Bilavgaskommittén har b l .a .  föreslagit att fordonsskatten  för person
bilar samt lätta lastbilar och bussar  av 1988 års modell eller senare skall 
differentieras med hänsyn till vilken avgasklass fordonet skall hänföras till 
(se SOU 1983: 27 sid. 292, 323 och 327). E ftersom  det i fråga om fordons
skatt nu finns två skat tek lasser för personbilar , två för bussar och fem för 
lastbilar skulle u tredningens förslag medföra att antalet skatteklasser ö ka
de med 18. Även om skatten påförs autom atiskt skulle en sådan ytterligare 
differentiering försvåra  administrationen och skattekontrollen, innebära 
stora risker för feldebiteringar och -  inte minst -  skapa problem för 
fordonsägarna.

F ö r  fordon i avgasklass A föreslås sänkning av den årliga fordonsskatten  
med 250 kr. för fordon i avgasklass C föreslås höjningar.  Storleken av 
dessa höjningar torde bli beroende av hur många fordon som hänförs till 
avgasklass A. K om m ittén  föreslår också  att fordonsskatten  skall höjas för 
samtliga avgasklasser när skillnaden i fo rdonsskatt mellan avgasklass A 
och C uppgår till 500 kr. K ommittén  har inte beskrivit hur fordonsskatten 
för fordon i avgasklass C skall höjas när  antalet fordon i avgasklass A ökar. 
Höjningarna torde inte kunna göras samtidigt med debiteringen av de 
sänkta skatterna . Man skulle först få undersöka hur många fordon som får 
sänkning av fordonsskat ten . Med ledning av dessa uppgifter skulle sedan 
förslag om skattehöjningarna läggas fram. Enligt RSVs mening skulle den 
föreslagna ordningen vara  svår  att genom föra i praktiken.

Om man sänker fo rdonsskat ten  för bilar i avgasklass A med 250 kr skulle 
de personbilar , bussar  och lastbilar som har den lägsta skatten få en 
fordonsskatt av 30 kr per år. Samtidigt debiteras registerhållningsavgift 
som för närvarande är 40 kr per år. Det torde inte vara rationellt  att 
debitera så låga belopp om man beak ta r  kostnaderna  för skattepostför- 
skott,  kontro llmärke, databehandling, postbehandling m. m. F ö r  person
bilar som hör hem m a i s tödom rådena  5 eller 6 ä r  fo rdonsskat ten  ännu 
lägre, i de lägsta skat tev ik terna  160 och 235 per  år, dvs. lägre än den 
föreslagna nedsättningen. I förslaget sägs inte med vilka belopp nedsätt- 
ningen skall göras i sådana fall.
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Kom m ittén  har också  föreslagit att  bilar som hänförts till t. ex. avgas
klass A inte får behålla den lägre fo rdonsskat ten  efter fem år  om de inte vid 
kontroll visas uppfylla kraven. D enna regel skulle innebära ytterligare 
förändringar av fordonsskatten .

Ändringar av skat tesa tserna  föranleder alltid administrativa problem 
och kostnader b l .a .  genom att ti lläggsdebiteringar eller utbetalningar av 
överskjutande skatt måste  göras. L änsstyre lserna  får också  m erarbete  i 
sam band med skatteändringar. Med anledning bl. a. härav ä r  det olämpligt 
att fo rdonsskat ten  ändras för ofta.

K ommittén  har föreslagit att bl. a. förändringarna av den årliga fordons
skatten bör värdesäkras  med hänsyn till inflationen. H u r  detta  skulle gå till 
har inte närm are redovisats . RSV anser  det inte möjligt att kontinuerligt 
göra förändringar av fordonsskat ten  med hänsyn till inflationen. Även om 
sådana förändringar skulle göras endast en gång om året skulle det enligt 
vad som nyss sagts fö rorsaka  stora problem för myndigheterna och for- 
donsägarna. Till en del beror  dessa  problem på sys tem et med s. k. rullande 
uppbörd  av vägtrafikskatt (dvs. u ppbördsm ånaderna  bestäm s av slutsiff
ran i fordonets registreringsnummer). RSV anser  därför att den föreslagna 
värdesäkringen med hänsyn till inflationen inte bör genomföras. Jus tering
ar av skat tesa tserna  bör i stället göras mera sällan och då med beaktande 
av det totala uttaget av skatt på motorfordon (t. ex. fordonsskatt,  kilome
terskatt och bensinskatt).

Ftt ytterligare problem med den föreslagna differentieringen av fordons
skatten är kontrollen av avgasutsläppen. Om avgaserna bara innehåller en 
tiondels gram per km för m ycket av ett  enda  äm ne skulle det enligt 
förslaget innebära att fordonet vid den femåriga kontrollen hänförs till en 
lägre avgasklass och fordonsskatt tas ut efter en högre skattesats. Detta 
kan medföra att vissa ti llsatser blandas i drivmedlet eller å tgärder vidtas 
med motorn  så att avgaserna vid kontrollen uppfyller avgaskraven men att 
den efter kontrollen återställs i ett  skick som är fördelaktigt för driften men 
inte uppfyller avgaskraven.

Mot bakgrund av vad som ovan sagts avs tyrker  RSV bestäm t en diffe
rentiering av fordonsskatten . T värtom  bör, enligt RSVs mening, inrikt
ningen vara  att fo rdonsskat ten  schabloniseras genom att antalet skatte- 
och viktklasser minskas. Den nuvarande ordningen ger intryck av stor 
precision i fördelningen av skat tebördan  mellan olika fordonstyper ,  medan 
i själva verket schblonmässiga beräkningar ligger till grund för beskattning-

D ifferentiering  av  fo rd o n sska tten  och kilom eterska tten  fö r  tunga fo rdon

Kommittén har även övervägt differentiering av försäljningsskatten (se 
följande avsnitt), k ilometerskatten  eller fo rdonsskat ten  för fordon över 
3 500 kg totalvikt (sid. 298) men har  inte lämnat något annat förslag än att 
frågan bör utredas. De invändningar som RSV gjort mot förslaget till 
differentiering av fordonsskat ten  för lätta bilar gäller även för tunga for
don.

K ilom eterskatten  ersatte  skatten  på brännolja. Den tas all tså i första 
hand ut för dieseldrivna bilar. Den kan sägas närm ast motsvara besinskat- 
ten på bensindrivna fordon. Kommittén föreslår sänkning av skatten på 
blyfri bensin för att  kom pensera  för det högre priset och på så sätt stimule
ra användningen av blyfri bensin. N ågra sådana motiv för sänkning av 
kilometerskatten finns inte.
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Om kilometerskatten  skulle differentieras skulle det innebära ändringar 
av skattesa tserna . Att ändra  kilometerskatten  skulle kräva minst lika stora 
administrativa insa tser som att ändra  fordonsskatten . Även differentiering 
av kilometerskatten skulle innebära  utökning av antalet skatteklasser.

Av i huvudsak  sam m a skäl som RSV anfört i fråga om differentieringen 
av fordonsskat ten  för lätta bilar avs tyrker  RSV en differentiering av kilo
m eterska tten  för tunga fordon enligt de överväganden  komm ittén  gjort. 
Någon vidare utredning om differentiering av skatterna för tunga fordon, 
som komm ittén  föreslagit,  anser  RSV inte påkallad.

D ifferentiering av fö rsä ljn ingsska tten
Kommittén föreslår att  försäljningsskatten för personbilar , bussar  och 

lastbilar med totalvikt av högst 3 500 kg som uppfyller avgaskraven för 
avgasklass A sänks med 1500 k r  (sid. 291). F ör  avgasklass B föreslås 
oförändrad försäljningsskatt.  F ö r  avgasklass C har försäljningsskattens 
storlek inte nämnts.  En förutsättning för nedsättning torde vara att fordo
net vid besiktning hos AB Svensk bilprovning godkänts  med sådan avgas- 
reningsapparatur a tt USA-83-kraven uppfylls.

Lastbilar med annat karosseri än skåp, t. ex. flak, och lastbilar och 
bussar med totalvikt över  3 000 kg ä r  inte skattepliktiga till försäljnings
skatt enligt 4 §  lagen (1978:69) om försäljningsskatt på motorfordon 
(LFM). Dessutom återbetalas enligt 13 § LFM  årligen till 1 5 0 0 -2 0 0 0  
handikappade, som befriats från skatteplikt enligt 40 § första  stycket V SL, 
i vissa fall ett belopp som m otsvarar  försäljningsskatten på  motorfordon. 
Det bör dock påpekas att RSV har  ti llstyrkt b ilstödskomm itténs förslag 
(SOU 1982: 44) att slopa de skatteanknu tna  stödform erna, bl. a. å terbetal
ning enligt 13 § i L FM .

För de nu nämnda fordonen kan alltså försäljningsskatten inte användas 
som styrmedel för att k om pensera  för de ökade kom ponen tkostnaderna  på 
det sätt som komm ittén  har avsett  (sid. 291). Försäljningsskatten kan inte 
heller användas som styrmedel i de fall som komm ittén  har  övervägt på 
sid. 298 i fråga om tyngre fordon.

Skattskyldig till försäljningsskatt är i regel tillverkare eller im portör 
(generalagent).  Om ett avgasreningsaggregat sätts in i ett fordon av den 
som sedan köper  fordonet torde han således inte kom m a i åtnjutande av 
skattesänkningen.

På grund av det sagda anser  RSV att en differentiering av försäljnings
skatten är mindre lämplig.

D ifferentiering  av ska tten  pä  bensin
N ågra skat te tekn iska  h inder för att införa en lägre skatt för blyfri bensin 

kan inte förutses . Differentierad skatt medför dock alltid ett visst merarbe- 
te vid skattekontrollen.

I detta  sam m anhang  vill RSV påpeka,  att i den mån det förekom m er att 
bensin av mediumkvalitet framställs på depå  genom blandning av blyfri 
regularbensin och prem ium bensin  (0,15 g bly per  1), kom m er hela volymen 
mediumbensin att beskat tas  efter den högre skattesa tsen  eftersom skat t
skyldigheten in träder först när bensinen levereras till bensinstation.

A vgasren ingskrav  och avgasklasser
På sid. 286 och 287 sägs att avgaskraven är förenade med hållbarhets- 

krav eller försämringsfaktorer vilket innebär att en viss marginal måste
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hållas till gränsvärdena  vid prov med nya men inkörda bilar. Några regler 
om försämringsfaktorer har  dock  inte angetts  i förslaget till avgasklasser 
(sid. 327). Enligt RSVs mening skulle det dock bli nödvändigt att reglera 
indelningen i avgasklasser med hänsyn till försämringsfaktorer särskilt om 
dessa  skall användas som underlag för beräkning av fordonsskatten . Att 
reglera detta  skulle bli komplicerat.

På sid. 321 anges bl. a. att  fo rdonsskat ten  differentieras fr. o. m den 1 juli 
1987. I förslaget till ändra t  innehåll i V S L  på sid. 323 anges b l .a .  att 
fr. o. m. den 1 juli 1987 införs tre olika skatte tabeller  för avgasklasserna A, 
B ocn C. De föreslagna övergångsbestäm m elserna  till förordningen om 
begränsning av luftföroreningar från motorfordon lyder (sid. 329).

I fråga om bilar av 1987 års modell eller äldre skall äldre bestäm m elser 
fortfarande tillämpas.

Denna övergångsbestäm m else torde innebära att indelning i avgasklas
ser inte gäller bilar av 1987 års modell eller äldre. Det skulle i sin tur 
innebära att sådana fordon skulle få oförändrad fordonsskatt,  dvs. au  
någon differentiering av fordonsskat ten  inte görs . Kommittén  har  inte 
kom m entera t  denna fråga.

Man synes inte heller ha föreslagit någon reglering av ett sådant fall att 
en bil av 1987 års modell eller äldre förses med avgasreningsaggregat som 
uppfyller kraven för avgasklass A.

K ommittén  har inte berört frågan om avgasklasstillhörigheten även skall 
behållas om avgasreningsaggregatet tas bort ur fordonet under fem årsperi
oden. 1 sådant fall borde fordonet registreringsbesiktigas och en högre 
fordonsskatt tas ut.

A vgasavg ift
Kommittén  föreslår vidare att en avgasavgift införs som kan tas ut för en 

"m otorfam ilj”  som vid efterkontroll visas inte fylla de krav de certif ierats 
efter (sid. 289). Även i förening med dispens föreslås avgasavgift tas ut 
(sid. 290).

Den föreslagna avgasavgiften är av sådan karak tär  att den skulle få anses 
som en punktskatt .  F ö r  sådana  skat ter  är  RSV beskattningsmyndighet och 
lagen (1959:92) om förfarandet vid viss konsum tionsbeskattn ing tillämplig. 
Härigenom finns regler för b l .a .  skattebetalning och indrivning. RSV har 
tidigare i fråga om förslag till att införa pålagor av skilda slag uttalat att en 
ny punktskatt inte bör införas om inte in täkterna kan beräknas uppgå till 
minst 100 miljoner kr per år. Ett införande av från intäktssynpunkt små 
skatter  innebär också  ett avsteg från principen att förenkla skatteadm ini
strationen.

Enligt RSVs mening är det inte lämpligt att ta ut skatt som bygger på 
stickprovsmässig efterkontroll och med undantagsregler av den typ som 
kommittén föreslagit.

RSV avstyrker förslaget att införa en avgasavgift.

S a m m an fa ttn ing
K ommitténs förslag strider mot grundprinciperna för beräkning av väg

trafikskatt och går stick i stäv mot s trävandena att förenkla ska t tesys te 
met. De styrmedel som komm ittén  har  föreslagit försvårar administratio
nen och skattekontrollen samt kan vålla problem för fordonsägarna. De 
viktiga miljövårdsintressena bör tillgodoses med hjälp av andra styrmedel.
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RSV avsty rker  bestäm t en differentiering av fordonsskat ten  för lätta 
fordon. RSV avsty rker  också  den differentiering av fordonsskat ten  och 
kilometerskatten för tunga fordon som komm ittén  har övervägt och finner 
det inte påkallat att ytterligare u treda  den frågan. RSV anser  vidare att en 
differentiering av försäljningsskatten på  motorfordon är mindre lämplig 
samt avs tyrker  förslaget a tt  införa avgasavgift . RSV m otsä t ter  sig därem ot 
inte en differentiering av bensinskatten .

Stockholm den 6 d ecem ber 1983

Lennart N ilsson

H ans E. B lom gren  

B IH A N G  2
Riksskatteverket yttrande över betänkande (SOU 1987:15) Miljöska
defond

RSV begränsar sitt y ttrande till att  avse frågan om den föreslagna avgif
ten på vissa miljöfarliga utsläpp.

Ska tt eller avgift?
Beträffande karak tären  av den föreslagna pålagan anför RSV följande. 
Föreskrif ter om förhållandet mellan enskilda och det allmänna skall 

enligt 8 kap 3 § regeringsformen (1974: 152, RF) meddelas genom lag om 
det gäller åliggande för enskilda eller i övrigt avser  ingrepp i personliga 
eller enskilda förhållanden. Regeringen kan efter  bemyndigande i lag utan 
hinder av den näm nda bestäm m elsen  i 3 § meddela vissa föreskrifter om 
annat än skatt (8 kap. 7 § RF).

För avgif ter kan regeringen efter riksdagens bemyndigande meddela 
sådana föreskrifter som man på grund av undantagen i 3 § R F  inte kan 
meddela i fråga om skatt.  B estäm m elser  om detta  finns i 8 kap. 9 § RF.

Såsom RSV anfört tidigare i ett flertal rem issvar har departem en tsche
fen gjort u tta landen om skillnaden mellan skatt och avgift (prop. 1973:90 
med förslag till ny regeringsform och ny riksdagsordning, s. 219-220).  I 
propositionen uttalade departem entschefen  bl. a. följande.
Enligt min mening har man i allmänhet att göra med en avgift i RFs 

bemärkelse  endast  om ett specificerat vederlag utgår för den erlagda 
penningpresta tionen. Ä ven i vissa andra  fall får dock en penningpåla
ga anses ha karak tä r  av avgift och inte av skatt.  Ett sådant fall 
föreligger när penningpresta tionen tas ut endast i näringsreglerande 
syfte och i sin helhet tillförs näringsgrenen i fråga enligt särskilda 
regler. K änne tecknande  för dessa fall är ofta att avgifterna och de 
därem ot svarande uteifterna inte redovisas i statsbudgeten.
Utredningen föreslår att en avgift, u ttryckt i s. k. avgiftsenheter (AE), 

tas ut på större uts läpp av vissa miljöfarliga ämnen. Inkom sten  -  inled
ningsvis cirka 50 milj. kr per år -  föreslås användas till en av utredningen 
föreslagen miljöskadefond. Från  fonden skall enligt utredningen ersättning 
kunna lämnas för person- eller sakskador som orsakats  av miljöstörningar i 
de fall när skades tånd  enligt miljöskadelagen (1985: 225) inte betalas eller
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kan utgå till den skadelidande. F ondens medel skall också  kunna bekosta  
sådana återställnings- eller saneringsåtgärder som är angelägna från miljö
skyddssynpunkt.

Såvitt framgår skulle ingen del av intäkterna från avgiften återföras till 
dem som utövar  den verksam het som skall avgiftsbeläggas. Inte heller kan 
ett specificerat vederlag anses utgå för avgiften. Med hänsyn till det 
anförda torde den av utredningen föreslagna pålagan vara att anse som en 
skatt.

N y tt beska ttn ingsförfarande
Om man utgår från att den föreslagna pålagan ä r  att anse som skatt,  

uppkom m er frågan om vilket beskattningsförfarande som skall tillämpas. 
U tredningen lägger fram ett förslag som inte ankny te r  till befintliga be- 
skattningsförfaranden. Enligt RSVs mening är detta  olämpligt. B l .a .  blir 
ska t teom rådet m er oöverblickbart för m yndigheter och enskilda än vad 
som gäller idag. D etta  går rakt em ot vad som i övrigt gäller för skat teom rå
det, där  regelsystemen alltmer närm ar sig varandra. Enligt RSVs mening 
är den aktuella pålagan att  anse som en punktskatt .  Det ä r  därför naturligt 
att ankny ta  beskattningsförfarandet direkt till vad som gäller för andra 
punktskatter .  Lagen (1984: 151) om punktskatter  och prisregleringsavgifter 
bör således göras tillämpligt på den aktuella pålagan.

Utredningen föreslår att statens naturvårdsverk  skall vara  avgiftsmyn
dighet för den föreslagna pålagan. Enligt RSVs mening är detta  synnerligen 
tveksam t. Beskattning skall i s törsta  möjliga uts träckning u tövas genom 
landets skatteförvaltning. Inom denna förvaltning finns den nödvändiga 
kom petensen för att handha beskattningsfrågor. D essutom  finns de 
nödvändiga administrativa systemen. Att administrera  ytterligare en 
punktskatt  inom skatteförvaltningen måste d ra  avsevärt mindre resurser 
än att bygga upp ny beskattningsadministration hos en annan myndighet.

F örfa ttn ingsförslaget
Mot bakgrund av vad som ovan anförts bl. a. om att pålagan torde vara 

att  anse som en skatt och att bestäm m elserna  om pålagan bör anknyta  till 
vad som gäller för andra punktskatter ,  anser  RSV att författningsförslagets 
24 -31  §§ måste om arbetas  och dessu tom  kompletteras på flera punkter. I 
lagförslaget saknas bl. a. reglering av väsentliga uppbördsfrågor. RSV 
deltar gärna i arbetet med en omarbetning av författningsförslaget.

Pålagan torde vara  en i rörelsen avdragsgill kostnad. D etta  bör klarläg
gas i lagtext. Vidare bör beskat tn ingskonsekvenserna  för den som erhållit 
ersättning från miljöskadefonden klargöras.

S a m m an fa ttande  synpunkter
RSV tar inte ställning i frågan om den föreslagna särskilda pålagan bör 

införas. Enligt RSVs mening torde en pålaga av diskuterat slag vara att 
anses som en skatt.  Införs en sådan skatt bör beskattningsförfarandet 
direkt anknytas  till vad som gäller i fråga om andra punktskatter .  Skatten 
bör administreras inom skatteförvaltningen. Den föreslagna författnings- 
mässiga regleringen av pålagan bör om arbetas  och kompletteras.

Stockholm den 30 sep tem ber 1987

Lennart G rufberg
M onica Lindvall-Falck
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Statens naturvårdsverk:

Ska tteraba tter

Den 1 januari 1986 trädde förordningen om motorbensin (SFS 1985: 838) 
i kraft. H ädanefte r  får blyad regularbensin inte importeras till eller tillver
kas i Sverige. Blyfri 95-oktanig bensin skulle införas successivt för att vara 
helt in troducerad den 1 juli 1987. Skatten  på blyfri bensin är 16 öre lägre 
per liter än på blyad. U nder 1986 såldes ca 1,3 miljoner liter oblyad bensin, 
knappt 25%  av den totala bensinförsäljningen (enligt R iksskatteverkets 
beräkningar).

Den 1 februari 1986 trädde förordningen om ändring i bilavgaskungörel- 
sen (SFS 1985: 1117) i kraft. Den innebär att skärpta  avgasreningskrav för 
personbilar skall gälla obligatoriskt fr. o. m. 1989 års modeller. Kraven 
skulle kunna tillämpas frivilligt för 1987 och 1988 års modeller. Våren 1986 
föreslog regeringen och accepterade  riksdagen sänkt accis för bilar som 
redan från och med 1987 års modeller uppfyllde de skärpta  avgaskraven. 
B ara den del som övers tiger 5 200 kr skall betalas. U n der  första halvåret 
1987 registrerades nästan  50000 personbilar med katalytisk avgasrening, 
drygt 30%  av hela antalet nyregistrerade bilar (enligt M otorbranschen , aug 
1987).

N atu rvårdsverke t anse r  att  den här  typen av ska t te raba tte r  kan använ
das i fler sam m anhang  som ett miljöpolitiskt medel. Olika ekonomiska 
styrmedel bör införlivas som e tt  vapen i miljövårdsarsenalen.

M iljöskyddsavgift

1981 infördes bes täm m elser  om en miljöskyddsavgift i miljöskydds
lagen. Syftet var att minska eller eliminera de vinster ett företag gjort 
genom att b ry ta  mot givna villkor. Det ä r  koncess ionsnäm nden  som efter 
ansökan från na turvårdsverket prövar  om miljöskyddsavgift skall tas ut. 
För  att så skall vara möjligt stadgar lagen att överträdelsen skall ha " m e d 
fört dels ekonom iska  fördelar för den som u tövar  den miljöfarliga verksam 
heten, dels be tydande störningar för omgivningen eller risk för sådana 
stö rn ingar" .

Sedan 1981 har na turvårdsverket ansökt om miljöskyddsavgift fem 
gånger. A tt det inte blivit flera beror  på svårigheterna med det s. k. skade- 
rekvisitet -  att bevisa ” be tydande störningar för miljön eller risk för 
sådana stö rn ingar” . 1 två fall har avgift dömts ut.

I en skrivelse till regeringen i april 1986 om ändring av reglerna om 
miljöskyddsavgift fö respråkar  naturvårdsverket ett sanktionssystem byggt 
på autom atik  och avkriminalisering. Det innebär a tt varje överuts läpp eller 
annan överträdelse  autom atiskt bör följas av en avgift. Frågan om ö ver t rä 
delsen har skadat miljön skall all tså anses vara  utagerad genom tillstånds
prövningen. Då avgjordes hur stora uts läpp miljön kunde tåla och alltså är 
varje överuts läpp definitionsmässigt till skada för miljön.
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Kriteriet ” ekonomisk fördel”  kan säkerligen också undvaras .  Det bör 
vara rimligt att utgå ifrån att ett företag alltid har ekonomisk fördel av att 
överträda  miljöskyddslagen. Man spar pengar genom att inte installera 
föreskriven reningsutrustning, genom att genomföra åtgärder senare, ge
nom att inte anslå den tid som behövs för att förhindra en överträdelse ,  
osv. Och skulle det i något fall inte vara frågan om besparingar så  blir ju  
skadan av ett överuts läpp vare sig mindre eller mera tillåten för det.

För  att den nya miljöskyddsavgiften verkligen skall bli kännbar,  har 
verket föreslagit att beloppet skall vara dubbelt så stort som den beräknade 
ekonom iska  fördelen av överträdelsen . Detta  skall gälla som grundregel; 
högre belopp kan tas ut vid svårare överträdelser och mindre belopp vid 
lindrigare. Avgiften skall börja tas ut så fort en överträdelse  har  kunnat 
konsta teras  och gälla fram till dess rättelse har skett.

N atu rvårdsverke t fö respråkar  således en ordning, där  en kännbar eko
nomisk sanktion d rabbar  varje överträdelse  oavsett avsikt, vårdslöshet, 
ekonomisk vinning eller påvisbar skada. F ör  att undvika mängder av 
sm åärenden bör dock ingen avgift tas ut. om överträdelsen  kan anses som 
" r in g a ” .

1 juni 1987 ändrades bes täm m elserna  om miljöskyddsavgiften. Denna 
skall utgå om villkor e. d. har överträ t ts  och om överträdelsen  har  medfört 
inte obetydliga ekonom iska  fördelar för den som utövar  den miljöfarliga 
verksam heten  (SFS 1987:397).

B iståndsarbete  och m iljö

N aturvårdsverke t har nyligen i ett yttrande över  Bistånd för bättre miljö 
i u-land (SOU 1987:28) ställt sig bakom  förslaget att de fyra preciserade 
delmålen för de svenska  offentliga b is tåndsinsatserna  kompletteras med 
ett femte om miljön.

Förorening av kustva tten  och hav

N är det gäller förorenade uts läpp i kustvatten  och hav har na tu rvårds
verket på uppdrag av aktionsgruppen mot havsföroreningar u tarbetat en 
Aktionsplan mot havsföroreningar,  som överläm nades till regeringen i maj 
1987. I aktionsplanen slås fast att de havsom råden som omger Sverige är 
u tsatta  för allvarliga miljöhot och att långtgående föroreningsbegränsande 
åtgärder måste  v idtas både nationellt och internationellt . Allra högst priori
tet ges å tgärder för att begränsa tillförseln av stabila organiska ämnen samt 
växtnäringsämnen (kväve och fosfor). Viktigt ä r  också  att arbetet för att 
begränsa u ts läppen av toxiska metaller och olja ges fortsatt hög prioritet.

I novem ber 1986 beslöt D anm arks och Sveriges miljöministrar att ett 
gem ensam t dansk t-svensk t avtal om begränsning av föroreningen av K at
tegatt skulle upprättas .  Det avtal, som undertecknades  i decem ber 1986, 
har b l .a .  resulterat i en rapport,  ” Kattegatt.  Dansk-svensk utredning om
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åtgärder mot föroreningar av K attega t t”  som gem ensam t u tarbetats  av den 
danska miljöstyrelsen och det svenska  naturvårdsverket.

Vidare har N ordiska ministerrådet beslutat att en nordisk aktionsplan 
mot havsföroreningar skall redovisas senast i mars 1989.

F örbränning av avfa ll

G enom beslut den 9 maj 1985 uppdrog regeringen åt statens energiverk 
och statens na turvårdsverk  att u treda  energitekniska förutsättningar och 
u ts läppskrav som bö r  gälla vid förbränning av avfall. Rapporten  "E nerg i 
ur avfall”  överläm nades till regeringen i juni 1986. I rapporten  hävdas att 
det är möjligt att väsentligt reducera  uts läppen av föroreningar från avfalls- 
förbränning. Det kan ske genom en kombination av åtgärder i form av 
produktkontroll o . d .  för att få ett ” ren a re "  avfall, förbättrad och effekti
vare förbränning vid anläggningarna och införande av avancerad  rökgasre
ning. Minskas u ts läppen av i första hand klorväte. kvicksilver, kadmium 
och dioxiner med 9 0 - 9 5 %  k om m er bidragen från avfallsförbränning att 
endast marginellt bidra till hälso- och miljöriskerna. D etta  gäller även i det 
fall att förbränningen av avfall skulle öka från nuvarande ca 1.4 Mton till ca 
2,5 Mton per år. De bedöm ningar som gjorts av naturvårdsverket i sam ar
bete med i första hand statens miljömedicinska laboratorium talar för att 
dessa å terstående begränsade uts läpp bör vara  acceptabla  från hälso- och 
miljösynpunkt.

L uftföroren ingar och skogsskador

N är det gäller luftföroreningar och skogsskador pågår ett omfattande 
forsknings- och monitor ingarbete ,  b l .a .  med stöd från N ordiska minister
rådet ( luftvårdsgruppen under  äm betsm annakom m ittén).  Med hänsyn till 
den stora aktiviteten på  det om rådet,  anser  naturvårdsverket att det å t
minstone för närvarande inte är motiverat med ytterl igare nordiska insat
ser. Verket anser  att det vore mer befogat med en nordisk satsning på 
forskning kring effekter av långsiktiga och storskaliga klimatförändringar 
och uv-ljus för att st imulera till större nationella insatser i de nordiska 
länderna.

F reoner

I decem ber 1985 gav regeringen na turvårdsverket i uppdrag att  redovisa 
dels den aktuella och förvän tade  svenska användningen av fullständigt 
halogenerade k lorfluorkarboner (CFC, ” f reon er” ), dels vilka åtgärder som 
var möjliga för att m inska användningen och uts läppen inklusive möjlighe
terna  att e rsä tta  C FC med andra  äm nen  inom olika användningsområden. 
Dessa uppdrag redovisades i augusti 1986 resp. ok tober  1986 samt i en 
s lutrapport i maj 1987.

1 ok tober  1987 beslöt de nordiska miljöministrarna att de nordiska län
derna  bl. a. skall m inska sin to tala  användning av C FC 11, 12, 113, 114 och



24

115 med 2 5%  (räknat på 1986 års användning) före 1991 och 5 0%  snarast 
möjligt före 1998/99.

Solna den 12 o k tober  1987

Valfrid P aulsson
Lars J. Lundgren

Koncessionsnämnden för miljöskydd:

I medlemsförslaget berörda  frågor har  redan uppm ärksam m ats  och be
handlats i olika sammanhang. Det kan förutsättas att så kom m er att ske 
även framdeles -  såväl nationellt som internationellt -  på e tt sätt som 
kom m er att  tillgodose de syften som föranlett rubr. förslag.

Stockholm den 7 o k tober  1987

S tig  O lo f Svärd

Statens industriverk har i skrivelse den 23 oktober 1987 m eddela t a tt verket 
avstår frå n  a tt yttra  sig i anledning av m ed lem sfö rslage t.

Styrelsen för internationell utveckling (SIDA):

M erparten  av de frågor som tas upp berö r  i m ycket begränsad om fatt
ning de miljö/naturresursproblem som kännetecknar  u-ländernas situation. 
Brist på reningsanläggningar, luftföroreningar, freonutsläpp och avfalls- 
förbränning förekom m er givetvis även i u-länder, men de stora problemen 
finns inom markförstöring, avverkning av träd för ved, brist på  tjänligt 

vatten etc.
De förstnäm nda kan sägas vara  effekter av "felaktig  utveckling”  utan 

miljöhänsyn, de senare effekter av brist på utveckling.
D emokratisk  samhällsutveckling ä r  givetvis en viktig del också  för att 

lösa miljöproblem, u nder  förutsättning att folkflertalet i denna utveckling 
ges möjlighet att påverka  sin egen situation på lokalplanet, dvs. i det 
dagliga livet och i frågor som rör p roduktionssätt ,  tillgång på service och 
insatsvaror för produktionen , etc.
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En marknadsekonom isk  utveckling förespråkas i dialogen med SIDA:s 
programländer. Men den kan lika litet som i vårt land vara helt oreglerad. 

Bland annat miljöhänsyn torde ofta medföra krav på vissa begränsningar. 
Som exempel på hur alltför fria m arknadskraf ter  påtagligt kan bidra till 
miljöförstöring i u-länder kan nämnas: internationella skogsbolags avverk  - 
ningsprojekt i tropisk regnskog, jordnötsodlingen för utländska m arknader 
som gjort delar av Senegal till halvöken, uppfödning av biffkor i Am azonas 
för en marknad långt därifrån och etablering av miljöfarlig industri i u- 
länder för att  slippa miljökrav i det egna landet.

Den sista rekom m endationen  i medlemsförslaget, " a t t  i ökad grad inrik
ta utvecklingsbiståndet på lösande av miljöproblem i tredje världen”  är 
helt i linje med de ansträngningar som görs nu och som gjorts under  de 
senaste åren inom det svenska biståndet. Men problemen i u-länderna 
måste lösas genom en långsiktig resursuppbyggnad och därigenom en 
ekonomiska utveckling inom ram en för naturens givna begränsningar.

Stockholm den 26 ok tober  1987

G östa Ericsson  
A vdelningschef

Institutet för vatten- och luftvårdsforskning (IVL):

E rfarenheter om  e ffek ter  på  havet

IVL ti llstyrker ett ökat nordiskt sam arbete  vad gäller åtgärder och 
forskning angående förorening av havet. Forskningen om klorerade orga
niska ämnen är angelägen men bö r  i första hand inriktas på den s to ra  grupp 
oidentif ierade äm nen  vid sidan av de klassiska och relativt välkända äm ne
na DDT och PCB. Åtgärder för att förhindra eutrofieringen av kusthaven 
måste också omfatta  utsläpp och läckage från jo rdbruke t samt uts läppen 
från biltrafik och övriga transporte r  som är  be tydande källor.

Långsik tig  fo rskn in g  kring skogsskador

Forskningen kring luftföroreningars effekter på skog lämpar sig mycket 
väl för en nordisk samordning. Skadeproblem en är  likartade i flera av de 
nordiska länderna. D essu tom  är forskningen om orsaken så komplicerad 
att en bred forskning är nödvändig. Redan idag förekom m er via b l .a .  
N ord iska  ministerrådet nära kontak te r  mellan forskarna i de nordiska 
länderna. Administrativa beslu tssituationer har dock hittills gjort det svårt 
att ås tadkom m a direkt sam arbete .  Ett nordiskt initiativ skulle enligt vår 
uppfattning förstärka  möjligheterna till en sam ordnad skogsskadeforsk- 
ning. vilket skulle ytterl igare effektivisera denna forskning. Speciellt skulle
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frågorna kring luftföroreningarnas betydelse  för skogsskador norr om ca 
60°N vara av intresse att bearbeta  i ett nordiskt projekt. Betydelsen av en 
eventuell uttunning av ozonskiktet på skogen skulle också  kunna studeras 
gemensamt.

Inom N ordiska  ministerrådet finns redan en viss verksamhet kring regio
nalt spridda luftföroreningar och deras  effekter (Luftgruppen inom EK-M). 
Vi föreslår att , om ökade insatser kring effekter på skog ska ske, denna 
kommitté får ansvar  för en sådan forskning.

U tvecklingsb istånd  och m iljöproblem  i tredje världen  

Naturhushålln ing och miljöskydd måste få en mera framträdande plats i 
biståndet till tredje världen. IV L har i ett antal internationella  projekt 
erfarit detta  och stöder därför detta  förslag.

Stockholm den 14 o k tober  1987

Institutet för vatten- och luftvårdsforskning

Erik Arnberg  
Informationssekreterare

Industriförbundet:

N ordiska erfarenheter om  e ffek ter  på  havet av näringstillförsel och u t
släpp av kem iska  substanser sa m t initiera even tuell kom pletterande fo r s k 

ning

För Sveriges del har statens naturvårdsverk  nyligen sammanställt erfa
renheter  och lagt förslag till å tgärder som följd av ett  regeringsuppdrag 
(Aktionsplan mot havsföroreningar. N atu rvårdsverke t informerar, 1987; 
Industriförbundets y ttrande  över fö rslaget1). N aturvårdsverke ts  förslag 
samt y ttranden bereds enligt vad Industriförbundet har erfarit för närva
rande i regeringskansliet.

Långsik tig t F oU -pro jekt om  skogsskadorna  och m etoder fö r  a tt fö reb yg g a  
dem

F ör  Sveriges del har sta tens n aturvårdsverk  nyligen redovisat förslag om 
inventering av skogsskador och forskning om effekter på skog och mark i 
ett förslag till uppdaterad  aktionsplan mot luftförorening och försurning 
(Aktionsplan 87 mot luftföroreningar och försurning, naturvårdsverkets  
rapport 3379, 1987).

1 Här ej tryckta
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Stim u lans genom  ska ttera b a tter  till en m inskn ing  av avgasu tsläppen  i den  
befintliga fo rdonsparken  

I Sverige finns för närvarande fram till 1988 en skatterabatt på nya  bilar 
med avgasrening enligt de ” U SA-reg ler” som kom m er att gälla obligato
riskt från och med 1989 års bilmodeller. Vidare är skatten på blyfri bensin 
lägre än för blyad bensin.

E rfarenheterna  i Sverige ä r  goda av detta  system. Det vore dessutom  av 
såväl miljö- som säkerhetsskäl önskvär t  att behålla denna stimulans även 
efter 1988 för att därigenom kunna öka utbytet av äldre bilar mot nya.

H arm onisering av  regler fö r  begränsning av freo n u tslä p p

Sveriges industriförbund delar förslagsställarens uppfattning att reglerna 
för utsläpp av C FC (" f re o n e r" )  bör harm oniseras  inte bara i N orden  utan 
över hela världen.

Eventuella skador på ozonskikte t är en typisk global miljöfråga, som bör 
hanteras därefter.

Stim ulans till lång tgående rökgasrening

I Sverige har ti llfredsställande förbrännings- och reningsm etoder tagits 
fram för förbränning av hushållsavfall . I en utredning som utförts gem en
samt av statens energiverk och sta tens naturvårdsverk  (Energi ur avfall. 
Statens energiverk 1986:6) dras slutsatsen att "avfallsförbränning är en 
acceptabel behandlingsm etod för hushålls- och industriavfall” . Som förut
sättning anges att v issa specificerade krav på utsläppsbegränsningar upp
fylls.

M iljö sky dd  sa v g ift

Enligt industriförbundets uppfattning bör det fortsatta  miljöskyddsarbe
tet baseras  på miljöskyddslagen med dess  krav på avvägning mellan ekolo
gi, teknik och ekonomi. System  med uts läppsavgifter bör inte genomföras. 
Om kom pletterande ekonom iska  styrmedel,  som är ett vidare begrepp än 

uts läppsavgifter, skall kunna aktualiseras, erfordras att dessa utreds 
grundligt så  att  för- och nackdelar kan ställas mot varandra  och jäm föras 
med dagens prövningssystem.

Stockholm den 2 n ovem ber 1987

Sveriges industriförbund 

Lars G. Larsson

R ichard  A lm gren

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19882829303132
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Medlemsförslag

om nordiskt kommunalt skolsamarbete
(V äckt av M arjatta  V äänänen sam t G unnar B jörk, Saara-M aria P aak- 
kinen, Seppo  Pelttari, H eikki R iihijärvi, Mirja R yynänen  och K åre Ø vre
gård)

B ILA G A  1

Yttranden över medlemsförslaget 

Ledningsgruppen för nordiskt skolsamarbete:

— -  -  Förslaget anger att detta  kunde ske främst genom ett ordnat 
informations- och erfarenhetsu tby te  mellan dessa  parter  och de nordiska 
samarbetsorganen inom sektorn.

Ledningsgruppens yttrande avser  dess egen roll. och det utgår från den 
färdriktning för sam arbetet som ä r  angiven i gällande sam arbetsavtal .  samt 
från ministerrådets avsik ter så som de är u tt ryck ta  i det nu föreliggande 
förslaget till handlingsplan för kulturområdet.

Ledningsgruppen konsta te ra r  att inledningen till Helsingforsavtalet av 
ger i vilken riktning det nordiska sam arbete t bör gå. Det gäller att främja 
den nära gem enskap  som råder mellan de nordiska folken, och ytterl igare 
utveckla sam arbete t mellan de nordiska länderna. Ett vitt förgrenat och 
omfattande sam arbete  som når de många enskilda medborgarna är en 
primär avsikt med avtalet.

Utbildningssamarbetet försiggår därjämte inom kulturavtalet.  Avtalets 
syfte är att s tärka och intensifiera kulturellt sam arbete  i vid bemärkelse för 
att v idareutveckla  den nordiska kulturgem enskapen, och öka den samlade 
effekten av ländernas insatser i utbildning, forskning etc. Syftet förutsätts 
kunna nås genom gem ensam  planering, samordning, sam verkan och a r
betsfördelning, samt genom att ändamålsenliga praktiska förutsättningar 
skapas för samarbetet.

Ledningsgruppen finner att förslaget ö verenss täm m er väl med avtalens 
anda och syften. K ontak t och sam verkan med de regionala och kom m una
la systemen torde bidra till fördjupning och utveckling av nordiskt utbild
ningssamarbete , och till att göra det än mera synligt och nyttigt för m ed
borgarna.
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Kulturavtalet har varit i kraft i 15 år. N ord iska  ministerrådet (kultur- och 
undervisningsministrarna) har funnit skäl att  granska vad den snabba och 
dynamiska utvecklingen inom och omkring utbildningarna under  denna 
tid, och den framåt överblickbara perioden, nu fordrar beträffande modi
fieringar i sam arbetet och systemet.  De principiella meningarna om detta 
redovisas i ministerrådsförslaget om handlingsplan för kultursamarbetet. 
Citat därifrån, sidan 2:

” Handlingsplanen skall vitalisera och effektivisera det kulturella sam ar
betet. Detta skall ske med hjälp av decentralisering och skapande av 
nordiska nätverk  som skall underlätta  sam arbetet mellan de direkt engage
rade parterna. Då den nordiska kulturgem enskapen ska bevaras och utbyg
gas, lägges de t i handlingsplanen särskild vikt på aktiviteter som skall göra 
barn och unga m edvetna  om  sin nordiska identitet,  och de värden den 
ry m m er.”

Alla barn och ungdom ar finns en tid i skolan. Ledningsgruppen uppfattar 
avsikten så, att det läggs särskild vikt vid det som skolans personal, och de 
myndigheter/organisationer som finns i skolväsendet kan och förmår göra. 
Därmed att u tbildningssamarbetet ska sträva till att öppna fler kontaktytor 
och stimulera till nätverk på alla nivåer, särskilt för de decentrala.

Decentraliseringen be tyder  att regionala och komm unala myndigheter 
givits ökat ansvar  och m otsvarande befogenheter vad gäller att -  under 
den övergripande statliga styrningen -  planera, leda och utveckla skolans 
verksamhet.  U nd er  1980-talet har Ledningsgruppen börjat ta  konsekven
ser av detta. I många projekt deltar  nu komm unala skolor direkt i s. k. 
nätverk över r iksgränserna. Vidare arrangerar Ledningsgruppen varje år 
informationsdagar för statliga, regionala skolmyndigheter, i rotation mel
lan länderna. F ö r  närvarande låter gruppen göra en inventering hos dessa 
m yndigheter om deras  intresse av att m edverka  i samarbetet. Gruppen 
räknar  med att  resulta tet kan bli ett antal nätverk  där vardagsproblem och 
utvecklingsfrågor bearbetas.

Ledningsgruppen önskar
-  synliggöra det nordiska skolsamarbetet så att  allt fler får vetskap om 

det. Därigenom
-  väcka intresse för m edverkan i sam arbete  från komm unala  myndighe

ter, organisationer, företag m .f l .  intressenter ,  och
-  stimulera till nordiska kontak ter mellan in tressenterna. Vidare
-  etablera nordiska nätverk  d ä r  ledningsgruppen sam verkar med intres

senterna i arbete  för skolans utveckling.
Stimulans till tätare inofficiella nordiska kontak ter  mellan skolans intres

senter, och ett väl utvecklat samspel mellan det officiella nordiska sam ar
betet och det inofficiella ä r  e tt centralt intresse för ledningsgruppen, och 
den skulle sätta stort värde på att få de centrala  kommunala organisatio
nerna som partners för att nå framgång i detta.

I det regionalpolit iska sam arbetet finns ett 10-tal fasta samverkansre-
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gioner i g räns trak terna , eller i geografiska stråk av typ ” M ittnorden” . H är 
finns ett u tbildningssamarbete , men i stort avser  det endast högskola/ 
universitet.  Då kulturhandlingsplanen som en grundidé har ” En tätare 
nordisk u tb i ldn ingsgem enskap" ,  torde det vara  fruktbart att öppna en 
dialog med de parter  som förslaget näm ner om hur o ckså  de lägre skolfor
merna skulle kunna sam verka  i g ränstrakterna . Frågan har aktualiserats 
genom förslaget till N ord iska  rådet om fr ikom m uner i g ränsom rådena, där 
skolan skulle ges större frihet att o rdna sig praktiskt. Ledningsgruppen 
driver för närvarande ett projekt, JU R E K -p ro jek te t ,  som ägnar sig åt 
sam verkan och elevmobiliteten över  gränserna. I projektet framgår det 
klart att det finns en rad komm unala  in tressen som påverkar  utsikten till 
framgång, och det yppas god vilja att lösa problemen.

I planläggningsarbetet behöver  man lokalt och regionalt få en "nord isk  
a sp ek t"  i tänkandet.  Den är viktig särskilt i läroplansutvecklingen för 
yrkesutbildningar och nationellt remissarbete.

Ledningsgruppen har en reservation i sin mening om förslaget:
Det sys tem som formas för sam verkan med de kom m unala organisatio

nerna och m yndigheterna m åste  bli enkelt och obyråkratisk t,  och anpassas 
till att beslu tanderä tten  enligt de officiella avtalen mellan länderna ligger 
kvar hos ministerrådssystemet.  G ruppen skulle också  komm a att arbeta  
med försöksordningar så att  par terna  tillsammans skulle kunna finna en 
realistisk nivå i sam verkan , och ser preliminärt att det vore möjligt med 
utbyte av skriftlig information, remittering av vissa dokum ent,  inbjudan till 
konferenser/seminarier, informella sam rådsträffar och liknande.

Ledningsgruppen vill främja öppenhet,  bredd och engagemang i skol- 
sam arbete t,  och med den reservation som givits närmast ovan tillstyrker 
den förslaget.

K öpenham n den 12 d ecem ber 1987

Ledningsgruppen för nordiskt skolsamarbete

H åkon B jørnes 
Ordförande

Föreningarna Nordens Förbund:

Föreningarna N orden s  F örbund  unders tryker  att föreningarna N orden  
sedan 20-talet ägnat s tor uppm ärksam het åt N orden  i skolan, dvs det 
nordiska stoffet i undervisningen samt lärar- och e levutbyte  i olika former. 
Inom ram en för sitt sam arbetsorgan , Föreningarna N ordens  Förbund ,  har 
föreningarna N orden  ingått ett sam arbetsavta l ,  enligt vilket skolsektorn är 
en av de högst prioriterade verksam hetssek to rerna  vid sidan av vänorts- 
sam arbete t,  kulturaktiv ite ter  och ungdom ssam arbetet .
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Samtidigt har Fören ingarna  N ordens  Förbund  varnat för en olikartad 
utveckling inom skol- och utbildningspolitiken vilken i realiteten kan utgö
ra hinder för nordisk sam verkan, nordisk arbetsm arknad  och v idareut
veckling av det nordiska sam arbetet.

Förslagsställarnas betoning av det kom m unala  skolsamarbetets  vikt i 
N orden  sammanfaller med F N F :s  erfarenheter och föreningarna N ordens 
erfarenheter .  Speciellt inom den  lokala skolförvaltningen finns ett be ty 
dande intresse för nordisk verksam het.  U nd er  80-talet har  nordiska konfe
renser  inom ramen för föreningarna N orden  ordnats för nordiska skoldi
rek törer  i syfte a tt d ra  upp riktlinjer för ett intensifierat nordiskt skolsam- 
arbete  på  det lokala planet.

I sitt handlingsprogram av å r  1986 konsta te ra r  F N F  att det är speciellt 
viktigt att s tärka  de ungas möjligheter till egna upplevelser och personliga 
kontak ter  i andra  nordiska länder. L ikaså  har det länge varit föreningarna 
N ordens och F N F s  mål att varje grundskoleelev i N orden  minst en gång 
under  sin studietid erbjuds möjlighet att vara med om studievistelse i ett 
annat nordiskt land.

Med hänsyn till de F N F  målsättningar som här  framförts är m edlemsför
slag A 81 l/k e tt steg i rätt riktning, när det  gäller att främja nordiskt 
sam arbete  på skol- och utbildningsområdet, samt indra den lokala admini
strationen häri.

Med det ovan framförda vill Föreningarna N ordens Förbund  uttala sitt 
stöd för medlemsförslaget A 81 l/k.

Helsingfors den 20 januari  1988

D orte B ennedsen  
Ordförande

B orgþór S. K jœ rnested  
Förbundssekreterare

Nordiske lærerorganisationers samråd (NLS):

N L S  er  bekendt med de bem æ rkninger til forslaget, som er fremsendt af 
A K A V A , Finland, S venska facklärarförbundet,  Sverige, og D anm arks 
L ærerforening, Danmark.

N L S  skal f remhæve, at såfremt N ordisk  Råd vedtager medlemsforsla
get, er det en forudsætning for et godt resultat a f  dette initiativ, at læreror
ganisationerne bliver inddraget i den nærmere planlægning a f  dette skole
samarbejde.

K øbenhavn ,  den 29. jan u a r  1988

G rete R o th  
Sekretær for N L S
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D a n m a r k

Undervisningsministeriet har i skrivelse den 22 ja n u a r i 1988 fö rk la ra t sig  
icke ha någo t a tt anföra  i an ledning  av m ed lem sförslaget.

Kommunernes Landsforening:

K om m unernes  Landsforening skal i den anledning udtale, at man kan 
støtte den i forslaget anførte indstilling om, at kom m unerne  sam men med 
deres organisationer inddrages i det nordiske sam arbejde på skole- og 
uddannelsesområdet.

K øbenhavn, den 19. ja n u a r  1988

Thorkild S im onsen
P eter G orm  H ansen

Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 4 ja n u a r i 1988 fö rk la 
rat sig icke ha någo t a tt anföra i an ledning av m ed lem sfö rsla g e t.

Københavns Magistrat hänvisar i skrivelse av den 13 januari 1988 till 
yttrande frå n  sko ldirektören i K øbenhavn  av den 21 decem ber 1987 (se 
nedan).

Gymnasieskolernes Lærerforening har i skrivelse den 10 feb ru a ri 1988 
fö rk la ra t sig icke ha något a tt anföra  i an ledning av m ed lem sförslaget.

Direktoratet for Københavns Kommunale Skolevæsen:

1) G ennem mange år har der  bestået en aftale mellem skoledirektører i 
Oslo, Stockholm og K øbenhavn  om  en gæstelærerordning, der har m ed
ført,  at 2 kvalificerede lærere fra hver kom m une udveksles i en 2 ugers 
periode, hvor der så på den modtagende skole tilrettelægges et skema, 
således at de større e lever på den pågældende skole ti lrettelægges et 
skema, således at de større e lever på den pågældende skole dels hører 
nabosprogene og dels får en række informationer om nabolandene, sprog, 
kultur, skoleforhold m. v. D enne ordning har gjort god fyldest men har de 
senere å r  medført visse vanskeligheder a f  økonom isk  art,  idet vi har anset 
det for nødvendigt at skaffe de pågældende hotelstandard  i hovedstæderne , 
der efterhånden er ret kostbar. Der e r  som resultat af disse kontak ter også 
udviklet venskabsbesøg  for e lever og udveksling a f  breve, lydbånd og 
videobånd, så alt i alt må vi fra skolevæsenets  side bedøm m e denne 
ordning som noget positivt,  selvom den har  et beskedent omfang.
1 1 -  A Hl l/k  Supplem ent 2
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2) De øvrige kontak te r  mellem de nordiske hovedstæders  skolevæsener 
skabes tillige gennem  årlige skoledirektørm øder på skift i hovedstæderne , 
hvor erfaringer og synspunkte r  udvekles på  em bedsm andsplan . Denne 
personlige kontak t er ofte til megen nytte imellem m øderne, hvor  der er 
skabt adgang til udveksling a f  udredninger, beretninger etc.

3) De øvrige kontak ter mellem elever og lærere i vores skoler og i 
nabolandene formidles for størstedelen  gennem Foreningen N orden  og 
dennes skolenævn, idet det store flertal a f  vores  skoler har tegnet forening
ens skoleabonnem ent.  Derigennem m odtager skolerne materiale, der kan 
indgå i undervisningen, og de r  foranstaltes lærer- og elevudvekslinger.

K øbenhavn , den 21. decem ber 1987

H ans Jensen  
Skoledirektør

Frederiksberg Kommune:

I denne anledning skal man som sekretaria t for kom m unalbes tyrelsen  
anføre, at sagen ikke har været forelagt for fagudvalg og kom m unalbes ty

relsen.
Med dette forbehold skal m an, efter  at have modtaget en udtalelse i 

sagen fra kom m unens direktoriat for undervisning og kultur, meddele, at 
man fra forvaltningens side ikke har bem æ rkninger til det stillede forslag 
om at fremme og formalisere samarbejdet på  undervisningsområdet mel
lem kom m unerne  i de 3 nordiske lande.

Det skal dog tilføjes, at i det omfang et sådant øget sam arbejde medfører 
aktivitetsudvidelser og derm ed merudgifter for kom m unen , bør der fra 
statslig side ydes fuld kom pensation herfor.

Frederiksberg , den 27. ja n u a r  1988

G. K astberg
Preben Kolringen

D anm arks Lærerforening:

Som det også e r  anført i bem æ rkningerne  til forslaget, så har  N ordisk 
Råd vedtaget en række anbefalinger inden for uddannelsesom rådet i årenes 
løb. At disse anbefalinger ikke har  haft den store virkning i forbindelse 
med det nordiske sam arbejde beror  blandt andet på, at styringssystemet af 
skolerne i de nordiske lande er meget forskelligt. 1 D anm ark ligger beslut-
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ningskompetencen -  naturligvis inden for ram m erne  af lovgivningen -  
som bekendt på  det lokale plan, hvorimod man i de øvrige nordiske lande 
centralt kan træffe beslutning om ganske detaljerede udviklingsprojekter 
og lignende, der skal sæ ttes i værk på den enkelte skoler eller i den enkelte 
komm une. Foreningen e r  bekendt med, at man blandt andet i N orge e r  i 
gang med en vis udlægning a f  den centrale kom petence , men de r  består  
stadig relativt store forskelle inden for dette om råde -  forskelle, som må 
respekteres i forbindelse med de foranstaltninger, som skal iværksættes for 
at fremme samarbejdet.

Selv om der på nordisk plan eksis terer en vis kulturel fælles baggrund og 
selv om de nordiske lande er det om råde, der mest oplagt indbyder til et 
tæt samarbejde på det uddannelsesmæssige område, så må Danmarks 
Lærerforening advare imod, at det i forslaget omtalte sam arbejde på nogen 
måde kom m er til at fratage det enkelte lands suverænitet til selv at træffe 
beslutninger.

D anm arks Lærerforening har gode erfaringer med sam arbejdet inden for 
ram m erne  af N L S ,  N ordiske L ærerorganisa tioners  Samråd. Dette sam ar
bejde har ofte resulteret i, at man er blevet enige om fælles udtalelser i 
sager, der berører  os alle. Videre har vi i forskellige forbindelser kunnet 
støtte hinanden i forhold a f  mere national karakter. Samarbejdet har imid
lertid altid hvilet på en gensidig respekt,  hvor man udveksler erfaringer, 
der i s tørre eller mindre grad kan anvendes a f  den enkelte lærerorganisa
tion i det enkelte land. Som et eksempel herpå kan det oplyses, at Norsk  
Lærerlag naturligvis er meget in teresseret i at høre om de danske erfa
ringer med et vist komm unalt selvstyre, men både N orsk  Lærerlag og 
D anm arks Lærerforening e r  naturligvis også klare over,  at man ikke direk
te kan overføre erfaringerne fra D anm ark til Norge.

Danmarks Lærerforening skal anm ode om, at ovennæ vnte  bem æ rk
ninger indgår i behandlingen af medlemsforslaget.

K øbenhavn, den 18. ja n u a r  1988

M artin R øm er
G rete R oth

Foreningen Norden:

Foreningen N O R D E N  oplever i vort arbejde med bl. a. e levudveks
linger, at in teressen for nordisk  sam arbejde på  dette  om råde er meget stor.

Vores erfaring viser, at kontak ten  skoleklasser imellem ofte sker via 
venskabsbyerne , og det e r  en oplagt idé at styrke dette arbejde.

Administrativt m ener  vi, at det kom m unale  nordiske sam arbejde kunne 
lettes og gøres meget mere overskueligt hvis man -  gerne i samarbejde 
med foreningen N O R D E N  — lavede en fæ llesnord isk  centralregistrering  af 
venskabsbyerne , så det for igangsættere blev lettere og hurtigere at få de 
ønskede kontakter.
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Andre forslag til styrkelse a f  kom m unernes  nordiske skolearbejde:
-  I de komm unale retningslinier til skolerne kunne man indføje at 

kom m unens elever havde ret til et udvekslingsbesøg i et af de andre 
nordiske lande i løbet a f  sin pligtige skolegang.

-  De venskabsbyer  som har feriekolonier kunne optage et vist antal 
nordiske elever på sine årlige som m erkolonier og samme tilbud om et 
feriekoloniophold kunne tilbydes danske elever.

-  Et ønske fra foreningen N O R D E N  har længe været, at komm unerne 
modtager nordiske rejselærere til foredragsvirksom hed i kom m unens sko
ler og at denne ordning bliver gensid ig .

Vi håber,  at nogle a f  vore idéer kan bruges i det videre arbejde med at 
øge kom m unernes  øgede sam arbejde på skoleområdet og står meget gerne 
til rådighed med yderligere oplysninger, hvis det ønskes.

K øbenhavn , den 14. ja n u a r  1988

Foreningen N O R D E N

Elinborg H vid tfe ld t 
Skolemedarbejder

Fi nl and

Inrikesministeriet:

Det exis terer ett omfattande sam arbete  mellan de nordiska länderna på 
livets olika områden. Inrikesministeriet anser  att även skolsamarbetet 
borde effektiveras på så sätt, att sam arbete t på olika förvaltningsnivåer 
fungerar. I praktiken är det språkkunskapen  som är problematisk för de 
finskspråkiga, men det oak ta t  och också jus t  därför borde uttryckligen det 
kom m unala sam arbete t utvecklas. Därför ti llstyrker inrikesministeriet ini
tiativet att utveckla  skolsamarbetets  kopplingar med det officiella nordiska 
sam arbetet inom ram en för N ord iska  rådet och N ord iska  ministerrådet.

Då skolväsendet i praktiken hör till kom m unernas och länsstyrelsernas 
verksam hetsom råde, ä r  deras  roll av avgörande betydelse när samnordisk 
utbildning och tillgång till den organiseras. Även u tvidgande av elevutbytet 
kan ske endast som kommunal verksamhet.

Helsingfors den 15 januari  1988

Jarm o  R an tanen  
Inrikesminister

A nlikki M entula  
Byråchef
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Ålands landskapsstyrelse:

L andskapet har ett väl utbyggt utbildningsväsende som delvis ä r  d im en
sionerat så att e lever från Svenskfinland kan beredas plats i skolorna. På 
vårdutbildningens om råde, liksom även inom vissa andra branscher  saknas 
emellertid utbildningsmöjligheter inom landskapet. Våra ungdom ar söker 
sig då både västerut och österut,  och har även i s tor uts träckning kunnat 
beredas plats i de skolor de sökt inträde i.

För att säkra utbildningsmöjligheter inom för Åland viktiga branscher 
har landskapet sedan många år med Norrtälje komm un ett samarbetsavtal 
om elevutbyte  på  det gymnasiala stadiet, ett avtal som utan ändringar har 
förnyats och fortsättningsvis gäller.

L andskapss tyre lsens positiva erfarenheter  av sam arbetet med Norrtälje 
kommun ger anledning att förorda medlemsförslaget.

Mariehamn den 5 januar i  1988

G unnevi N ordm an  
V ice lantråd

Börje Karlsson  
U tbildningschef

AKAVA r. y.:

A K A V A  håller med förslagsställarna om att det nordiska utbildnings- 
och skolsam arbete t  är av central betydelse  för det nordiska sam arbetet 
som helhet. Vi har därför med tillfredsställelse noterat de förslag till 
utvidgat nordiskt sam arbete  inom detta  om råde, som ingår i N ordiska 
ministerrådets preliminära förslag till handlingsplan för det nordiska kul
tursam arbete t .  Ett av målen är att förbättra  möjligheterna till både lärar- 
och e levutbyte  inom olika skolformer.

Det fö rekom m er redan nu ett omfattande sam arbete  och erfarenhetsu t
byte mellan bl. a. de nordiska lärarorganisationerna och skolmyndigheter
na. Den nordiska vänortsverksam heten  och en allt m era omfattande nor
disk lägerskolverksam het ger o ckså  möjligheter till värdefull växelverkan 
inom skolområdet.

1 medlemsförslaget påpekas att utvecklingen inom skolområdet i N orden  
går mot en allt större lokal beslu tanderätt.  D etta  innebär ökade möjligheter 
att be tona  lokala särdrag. Det är därför något inkonsekvent,  då  man 
samtidigt i medlemsförslaget anser  att de nationella skolreformer i huvud
drag skall bli likartade länderna emellan. A K A V A  anser  att man inte bör 
sträva till en alltför långtgående likriktning i de nordiska skolreformerna.
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Mångsidigheten i nordiskt skolväsen är en rikedom som samtidigt fö rstär
ker ländernas nationella särdrag.

Samtidigt är det viktigt att  vi b evarar  och förstärker den nordiska sam 
hörigheten. Därför behöver vi språkkunskaper  och kännedom  om de övri
ga ländernas skolväsen och impulser från varandra. E tt  nordiskt samarbete 
innebär också  i många fall möjligheter att utnyttja  och gem ensam t förstär
ka begränsade resurser.

A K A V A  anser  därför att  N ord iska  rådet bör verka för att det nordiska 
skol- och u tbildningssam arbetet ytterl igare stärks. Härvid bör man givet
vis aktivt u tnyttja  alla de parte r  som är  sakkunniga på området och som 
kan berika och effektivera sam arbetet.

Helsingfors den 13 januari  1988

R aim o  Leh tinen  
Ordförande

Olli Saariaho  
Planeringschef

Finlands stadsförbund:1

Enligt Finlands s tadsförbunds uppfattning är medlemsförslaget till ökat 
nordiskt kom m unalt skolsam arbete  välgrundat.

I praktiken finns det redan för närvarande rikligt med sam arbete  b l.a .  
inom vänortsverksam heten  och inom skolväsendet i gränskom m unerna  
o. d. S tädernas och Stadsförbundets  företrädare  deltar även i m ångahanda 
av statsförvaltningen organiserat sam arbete  inom planering, fö rsöksverk
samhet och forskning samt speciell t mellan Finland och Sverige när det 
gäller exempelvis utbildningen av invandrare och återflyttade barn. De 
kom m unala centralorganisationernas sam arbete  på nordiskt plan ä r  regel
bundet och livligt, om än utbildningsfrågorna den senaste tiden inte varit 
före i någon större utsträckning.

S tadsförbundet ser inte något h inder för att N ord iska  rådet vidtar åtgär
der för att aktivera  kom m unerna  och deras  centralorganisationer i det

1 Yttrandet översatt från  finska.
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nordiska skolsam arbete t och ä r  bere t t  att för sin del delta i denna  verksam 

het i en form som fastställs senare.

Helsingfors den 28 januar i  1988

Finlands stadsförbund

M atti K ankare  
Biträdande direktör

S im o Juva  
Biträdande avdelningschef

Finlands svenska kommunförbund:

Decentraliseringen av bes lu tanderä tten  inom skolsektorn torde vara  en 
gemensam utvecklingstrend inom alla de nordiska länderna. I Finland har 
kom m unerna  genom den nya  lagstiftning som trädde  i kraft å r  1985 getts 
större befogenheter än tidigare att beslu ta  om utformningen av sitt skolvä
sende. E tt  be tydande utvecklingsarbete  sker  på  komm unal nivå utan s ta t
lig styrning.

Ä ven om ett om fattande  nordiskt sam arbete  fö rekom m er på  kommunal 
nivå bl. a. genom  v änortsverksam heten  saknas ett m er organiserat kom 
munalt sam arbete  inom skolsektorn. Det vore därför värdefullt a tt skapa 
ett  sys tem  som möjliggör ett  s törre  erfarenhets-  och informationsutbyte  
mellan kom m unerna  i N orden . Finlands svenska  kom m unförbund stöder 
därför de t  medlemsförslag om nordiskt kom m unalt  skolsamarbete  som 
väckts  inom N ord iska  rådet och ä r  även berett  att delta i organiseringen av 
detta  skolsamarbete .

Helsingfors den  26 januari  1988

Finlands svenska  kom m unförbund

K. J. B runström
M argareta N yg å rd



12

Kommunala samarbetsnämnden:

A rbetsu tsko tte t  beslöt enhälligt i princip s töda  tankegångarna i det m ed
lemsförslag till nordiskt kom m unalt  skolsam arbete ,  da tera t den 22 sep tem 
ber 1987, som från finländsk sida väckts  i N ord iska  rådet.

M arieham n den  15 d ecem ber 1987

K om m unala  sam arbetsnäm nden  
A rbetsu tsko tte t

E dgar A braham sson  
Sekreterare

Pohjola-Norden

Alltsedan sin tillkomst år 1919 har föreningarna N orden  ägnat stor 
uppm ärksam he t åt ” N orden  i sko lan” , dvs. det nordiska stoffet i undervis
ningen samt lärar- och e levutbyte  i olika former. Inom ramen för sitt 
sam arbetsorgan Fören ingarna  N ord ens  Förbund  har  föreningarna ingått 
ett sam arbetsavtal ,  enligt vilket skolsektorn ä r  ett av de högst prioriterade 
verksam hetsom rådena  vid sidan av vänortssam arbete t ,  kulturaktiviteter 
och ungdom sarbete t.  F ö r  d essa  a rbe tssek to re r  upprätthåller föreningarna 
specialorgan.

För  nordiskt lärar- och e levutbyte  och annan verksam het på skolans 
område erhåller föreningarna N orden  särskilda nationella bidrag. I Finland 
administreras dessa  medel av Sektionen för nordiskt lärar- och  elevutbyte, 
som underlyder den  av undervisningsministeriet tillsatta Delegationen för 
nordiskt kultursam arbete .  Sektionen, som bes tå r  av represen tan ter  för 
skolstyrelsen, yrkesutbildningsstyrelsen och Pohjola-Norden, u tarbetar 
för varje å r  verksam hetsp laner  och budget.

Sedan statsbidrag för nordiskt lärar- och e levutbyte  under  organiserade 
former började utgå i början av 60-talet, har vi kunnat konsta tera  att de 
kom m unala  skolmyndigheterna befinner sig i nyckelställning när det gäller 
att genomföra lokalt nordiskt skolsam arbete  i praktiken. I ekonomiskt 
avseende ä r vår bedömning att de kom m unala  satsningarna kan uppskattas  
till 3 - 4  gånger större än m otsvarande statsanslag. De komm unala  anslagen 
är dels ti lläggsanslag till av staten genom förmedlingen av Pohjola-Norden 
beviljade anslag för enskilda skolor och grupper ,  dels helt och hållet av 
karak tären  ” eg enverksam het” , som oftast baserar  sig på överenskom m el
ser med m otsvarande kom m unala  m yndigheter på de nordiska vänorterna.

Förslagsställarnas betoning av det kom m unala  skolsamarbetets  vikt i
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N orden  sam manfaller  med de e rfa renhe te r  som gjorts inom vårt förbund i 
samband med de nordiska sko lkontak ternas praktiska genomförande. 
Våra iakttagelser ä r  att det inom den  lokala skolförvaltningen finns ett 
be tydande intresse för nordisk verksam het.  En speciellt viktig yrkesgrupp 

är de kom m unala skoldirektörerna. Å ren 1983 och 1987 har vårt förbund 
arrangerat konferenser  för nordiska skoldirektörer med syftet att  dra  upp 
riktlinjerna för ett intensivare nordiskt sko lsam arbete  på det lokala planet. 
Därvid har det i organisatoriskt avseende framgått att det primära är att få 
till stånd ett väl fungerande sam arbete  mellan kom m u ner  i N orden  direkt.  
Form erna  för sam arbete t  med de nordiska sam arbetsorganen  har inte 
tilldragit sig sam m a uppm ärksam he t även om man efterlyst någon form av 
fortlöpande kontak t med det officiella sys temet.  En åtgärd i denna riktning 
har redan genomförts: de regionala skoldirektörerna i N orden  har inlett ett 
sam arbete  med stöd av N ord iska  ministerrådet.

Förslagsställarna önsk a r  att å tgärder vidtas för att på  skol- och utbild
ningsområdet i högre grad indra kom m unerna  och länen samt deras 
centralorganisationer i det nordiska sam arbetet.  Utgående från att syftet är 
att själva u tby te t  skall få största  möjliga omfattning ber vi få precisera  vår 
uppfattning i några punkter:
-  målet bör vara  att  varje grundskolelev i N orden  minst en gång under  sin 

studietid erbjuds möjlighet att vara med om en studievistelse i ett annat 
nordiskt land. D etta  slås fast i föreningarna N orden s  handlingsprogram 
och har länge varit föreningarnas mål.

-  erfarenheterna  av nationell finansiering för nordiska lärar- och 
elevutväxlingar är goda. D etta  sys tem gör det möjligt att tillgodose 
speciella nationella behov i det nordiska skolsamarbetet .  Centrala bi
drag har även en sporrande effekt på komm unal bidragsgivning.

-  u tgående från den nationella finansieringsprincipen borde de nordiska 
sta terna  ingå en överenskom m else  om att tillskjuta förslagvis 1/3 av 
erforderliga re sekostnader  för nordiska elevutväxlingar. Detta skulle 
enligt nuvarande kostnadsn ivå  grovt räknat u tgöra  500 mk per deltagan
de elev från Finland. En modell för resekostnadernas  reducering ä r  att 
ingå överenskom m elser  med trafikföretag av den typ  som genomförts i 
D anm ark med fria skolresor för de danska  s ta tsbanorna  (DSB).

-  som ett kom plem ent till den nationella finansieringen bör inom N ord is 
ka ministerrådet u ta rbe tas  en särskild modell för finansieringen av u tby
tet med om råden  som besväras  av långa reseavstånd ,  främst Island, 
Färöarna  och Grönland.

-  föreningarna N orden  har  förklarat sig villiga att även i fortsättningen 
administrera  nordiska lärar- och elevutväxlingar och har i sam m anhang
et hänvisat till sitt v ids träckta  lokalavdelningsnät och till det av för
eningarna initierade vänortssam arbe te t ,  vilket garan terar  goda kon tak 
ter med kom m unerna . Ä ven de regionala informationskontoren  är an
vändbara  ins trum ent i denna verksamhet.
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-  för N ord iska  ministerrådet borde den primära uppgiften i detta  skede 
vara att bidra till att ökade medel u tverkas för nordiskt skolsamarbete  
på nationell nivå framom satsning på nya centrala  förvaltningsmodeller. 
Vi hänvisar här till tankar ,  som även framförts inom N ordiska rådet om 
inrättandet av centrala  kon to r  för lärar- och elevutbyte i varje nordiskt 

land.
-  m era angelägen än centra la  kon to r  i de enskilda länderna finner vi 

förslagsställarnas tanke på  direkta  och mera organiserade kontak ter 
mellan de officiella sam arbetsorganen  och de institutioner som i prakti
ken skall genomföra skolsam arbetet på lokal nivå. I detta  sam m anhang 
erinrar vi om att för några år sedan exis terade ett särskilt samarbetsor- 
gan. Rådgivande komm ittén  för utbildningsfrågor ( RKU) ,  i anslutning 
till N M R. I de tta  organ var även föreningarna N orden  företrätt ,  men i 
och med organets upphörande har även informationen för föreningarna 
N ordens  v idkom mande om de officiella nordiska planerna och ö nske
målen betr. skolsam arbete t starkt försvagats. En omorganisering och 
förstärkning av det tidigare R KU ,  som bör omfatta de i medlemsförsla
get näm nda g rupperna  och insti tutionerna och som bör verka aktivare 
än sin föregångare finner vi vara  en fruktbar lösning på  förslagsställar
nas önskemål betr. organisator iska åtgärder.

-  angelägna uppgifter för de tta  sam arbetsorgan, i vilket föreningarna N o r
den förutsätts  vara  företrätt ,  b ö r  vara att  sporra de kom m unala  skol
myndigheterna i N orden  till ett intensifierat sam arbete ,  u treda  de hinder 
som f. n. gör sig gällande, föreslå tillvägagångssätt i fråga om t. ex. de 
deltagande lärarnas avlöning och olika vikariefrågor i samråd med lärar
organisationerna, vinnlägga sig om särskilda projekt med tanke på regio
nala och lokala skoldirektörers nordiska  sam arbete ,  påverka  det nordis
ka stoffets plats i undervisningen etc.
K om m unernas  centralorganisationer upprätthåller i dag ett intimt nor

diskt sam arbete ,  de tsam m a gäller i de kom m uner som har väl fungerande 
vänortskontakter.  D ärem ot råd e r  det uppenbara  brister  i fråga om informa
tionen mellan de officiella nordiska sam arbetsorganen och de nämnda 
institutionerna i skol- och utbildningsfrågor. Vi unders tryker  att denna 
brist även innefattar föreningarna N orden. En intensifiering av kontak ter
na mellan ministerrådet och de institutioner som i praktiken förverkligar 
det nordiska skolsam arbetet för de enskilda m edborgarnas v idkom mande 
är önskvärd  och bö r  helst ingå som ett led i den kulturhandlingsplan som är 
under u tarbetande.

Med hänvisning till vad som här framförts ber vårt förbund att  stödja 
medlemsförslaget.

Helsingfors den 14 januar i  1988

Gustav af Hällström 
Verkst. dir.
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Ålands lärarförening r.f. och  Elevrådet vid Ålands lyceum har låtit m ed
dela, a tt de avstå r frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sförslaget.

I s l a n d

Statens ungdomsråd (Æ skulýðsráð rikisins) har i skrivelse den 14 ja nuari 
1988fö rk la ra t sig avstå  frä n  a tt y ttra  sig i an ledning av m ed lem sförslaget.

N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartementet:

Det foreliggende medlemsforslag tar  gjennom økt komm unalt samarbeid 
i N orden  sikte på  å legge forholdene til rette  for e lever som ønsker å ta 
deler av sin utdanning i annet nordisk land. Medlemsforslaget føyer seg 
slik sett godt inn i de forslag vedrørende økt studiemobilitet i N orden  som 
er fremmet i den nylig framlagte handlingsplan for nordisk ku ltu rsam ar
beid.

Handlingsplanen foreslår blant annet at det bø r  inngås en overenskom st 
om felles u tdanningsm arked i N orden  og legger fram planer for et nordiskt 
program for lærere, u tdanningssøkende og studenter (N O R D PLU S-pro-  
grammet). N O R D P L U S -st ipend iene  skal e t te r  minis terrådets fo rutse t
ninger også kunne gis til elever innenfor allmennfaglige og yrkesfaglige 
studieretninger i den  videregående skole.

A nsvare t  for drift av grunnskoler og v ideregående skoler ligger i de 
nordiske land på  kom m unalt/fy lkeskom munalt nivå. K om m unene  og fyl
keskom m unene bør derfor e tte r  departem ente ts  syn absolutt trekkes mer 
med i det organiserte nordiske skolesamarbejdet. U tveksling av elever 
mellom skoler i de nordiske land vil for eksempel i praksis måtte ti lretteleg
ges på kommunalt nivå. Felles faglige og organiserte pros jekter vil være 
avhengige av aktiv støtte og medvirkning fra berørte  skolestyrer og fylke- 
skolestyrer.

Kirke- og underv isn ingsdepartem ente t  kan på denne bakgrunn gi sin 
støtte til in tensjonene i medlemsforslaget.

Oslo. 20. ja n u a r  1988

Stig  K ingsted t 
E kspedisjonssjef

Tom as Ø vergaard

Norske kommuners sentralforbund har i skrivelse den 25 ja n u a r i 1988 
fö rk la ra t sig tillstyrka m ed lem sfö rsla g e t.
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Norsk lærerlag:

N orsk  lærerlag har med interesse lest forslaget og begrunnelsene for det. 
Forslaget ta r  sikte på en forbedring og formalisering av kontak tene  på 
skoleområdet mellom nordiske kom m uner og organisasjoner. N orsk  lærer
lag vil unders treke  betydningen av et nærmere samarbeid i skole- og 
u tdanningsspørgsmål i N ord en ,  og vi stiller oss meget positive til m edlems
forslaget.

N orsk  lærerlag kan også tenke seg å være med i en videre planleggings- 
prossess.  Vi vil se det som en in teressant utfordring å få delta aktivt i 
utforming og konkretisering av ideer og tanker  som fremmer det skole- og 
utdanningsmessige samarbeidet i de nordiske land.

Oslo, 10. d esem ber 1987

F o r  N orsk  lærerlag

R agnh ild  M idthø  
N estleder

Ole P etter B lindheim  
Avdelingssjef

S v e r i g e

Skolöverstyrelsen (SÖ):

Det ä r  enligt SÖ:s mening y tters t  betydelsefullt att  det finns ett väl 
fungerande kom m unalt sam arbete  på  skolområdet i N orden. E n  s tor del av 
t. ex. lärar- och e levkontak terna  mellan de nordiska länderna måste av 
praktiska skäl ha sin bas i enskilda kom m uner och skolor.

Det ä r  naturligtvis viktigt att de tta  sam arbete  inte bedrivs isolerat från 
det officiella sam arbete t mellan de enskilda nordiska länderna. SÖ delar 
därför förslagsställarnas uppfattning om behovet av åtgärder för att i högre 
grad indra kom m uner,  länsorgan och kom m unförbund i det nordiska sam 
arbetet. Samtidigt vill SÖ emellertid varna  för en alltför hög ambition när 
det gäller att  sam ordna  det nordiska sam arbetet i N ord iska  rådets  och 
N ord iska  ministerrådets regi. Det m åste  enligt SÖ:s mening alltid finnas 
utrymm e för ett fritt och spontant sam arbete  mellan t. ex. komm uner,  
skolor och olika slag av organisationer inom skolområdet.

Erland R ingborg
Stig  Truedson

Stockholm den 23 decem ber 1987
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Svenska kommunförbundet:

Svenska  kom m unförbundet har tidigare i å r  ti llstyrkt ett medlemsförslag 
till N ord iska  råde t om  att  fö rs tärka  det nordiska sam arbete t  inom vuxenut
bildningsområdet. Det nu aktuella medlemsförslaget syftar till att  främja 
sam arbete t på skolom rådet i vid mening.

Styrelsen k onsta te ra r  a tt i huvudsak  endast  före trädare  för regerings
kanslier och äm betsverk  ha r  företrä tt  respektive land när det gäller skol- 
sam arbetet inom N ord iska  ministerrådet u nder  senare år. Samtidigt har 
ansvaret för sko lverksam heten  inom i stort sett samtliga nordiska länder i 
ökad uts träckning decentraliserats  till kom m unerna .

Styrelsen delar därför m otionärernas uppfattning att denna förändring 
av ansvarsfördelningen mellan stat och kom m un också bör återspegla sig i 
det officiella nordiska  sam arbete t  inom ram en för N ord iska  rådet och 
N ordiska ministerrådet.

Styrelsen vill emellertid samtidigt be tona  nödvändigheten  av att  omfatt
ningen av och form erna  för de tta  sam arbete  preciseras  närm are än vad 
som framgår av medlemsförslaget. S venska kom m unförbundet är för sin 
del berett a tt m edverka  vid en sådan diskussion.

Stockholm den 18 d ecem ber 1987

Svenska  kom m unförbundet 

L ars Eric E ricsson

Landstingsförbundet:

Landstingsförbundets styrelse ser positivt på ökat nordiskt kommunalt 
skolsamarbete. Sam arbete t  inom skolområdet innebär b l .a .  ett erfaren- 
hets- och informationsutbyte  mellan länderna, möjligheter för ungdomar 
att få bedriva studier i annat nordiskt land, samordning av utbildning som 
ger behörighet för viss yrkesutövning och i vissa fall o ckså  en samordning 
av utbyggnaden av utbildningsanstalter. S am arbete t  syftar bl. a. till att 
genom en mera  enhetlig nordisk utbildningsmarknad underlä tta  rörligheten 
i N orden .  Inte minst när de t  gäller de yrkes inrik tade utbildningarna är ett 
u tökat sam arbete  inom skolom rådet en förutsättning för en gem ensam  
nordisk arbetsm arknad .

Många landsting bedriver idag ett nordiskt sam arbete  inom skolområdet. 
Från de övriga nordiska ländernas sida finns ett intresse för landstingens 
utbildningar både vad gäller gymnasieskolan , högskolan och folkhögsko
lan. Ofta har emellertid olika förslag, t. ex. vad gäller e levutbyte ,  om öj
liggjorts p .g .  a. de många hinder som finns. Det rö r  sig b l .a .  om antag-
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ningsbestäm melsernas utformning, om ekonomiska villkor för skolhuvud- 
män och elever, om språkliga h inder samt om skillnader i baskunskaper.  
Styrelsen anser  a tt förslag till å tgärder i syfte att avlägsna hindren för ett 
sam arbete  inom N orden  bör a rbetas  fram.

Landstingsförbundets  styrelse ins täm m er mot bakgrund av ovanstående 
i förslaget att i högre grad dra in kom m unerna  och länen samt deras 
centrala  organisationer i det nordiska skolsamarbetet .  Med kom m uner 
avser  styrelsen även landsting. Styrelsen anser det också  angeläget att det 
nordiska sam arbete  inom skolområdet som landstingen redan påbörjat,  
u tvecklas och fördjupas. Som ett stöd för en utveckling av sam arbetet bör 
ett underlag över  det samlade utbildningsutbudet i de nordiska länderna tas 

fram.

Stockholm den 4 februari 1988

Landstingsförbundet 

G unnar H ofring
W alter S lunge

Landsrådet för Sveriges ungdomsorganisationer (LSU):

Medlemsförslaget tar upp  en angelägen fråga. F ram för allt hur det lokala 
sam arbetet skall kunna koordineras då det nordiska skolsamarbetet u t

vecklas.
Vi vill dock påpeka att avgörande för en gem ensam  utbildningsmarknads 

framtid är i första  hand om ländernas regeringar och parlament tar  tillräck
ligt många initiativ för att skapa en sådan. Det kan ske dels i form av avtal 
mellan länderna om jäm förba rhe t mellan utbildningarna och dels genom en 
ökad tolerans från ländernas skolväsenden. Med en ökad tolerans avser  vi 
här framför allt en ökad generosite t mot andra länders utbildningars inne
håll.

Då vi talar om initiativ för en gem ensam  utbildningsmarknad vill vi som 
ett positivt exempel näm na kulturhandlingsplanens förslag om N ordplus.  
D enna stipendieordning ä r  e tt stort steg mot ett gem ensam t nordiskt inne
håll i ländernas studieordningar. Vi poängterar ändå att  detta  förslag isole
rat inte leder till en gem ensam  utbildningsmarknad. De viktigaste initiati
ven är frågan om generella avtal om tentamens- och examensgil tighet på 
betydligt fler om råden  än idag. Vad beträffar examensgiltighet omfattas nu 
endast s juksköterskor och  tandläkare av sådana general! avtal. Det är 
orimligt att det finns full examensgiltighet i E uropa  på civilingenjörs- 
om rådet,  samtidigt som m otsvarande inte gäller inom N orden. För  att 
förbättra  denna något eftersatta  del av det nordiska sam arbetet vill vi 
rekom m endera  generella avtal inom varje yrkesom råde.
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Det främ sta  syftet m ed  ett in ternordiskt lokalt nä tverk  inom skolväsen
det ä r  den  sam ordnande  funktion detta  kan ha. G enom  en sådan sam ord
ning tas ännu ett  steg m ot e tt  gem ensam t innehåll i ländernas s tudieord
ningar. Bl. a. därför ser vi det aktuella m edlemsförslaget som ett steg i rätt 
riktning. Avsikten  med de t ta  ä r  att  full gem enskap  skall gälla också  vad 
beträffar ti ll trädet till högre utbildning. Samtidigt vill vi notera  att det ä r  av 
vikt a tt m otsvarande  initiativ för samordning sker mellan ländernas olika 
organ för högre utbildning.

Sammanfattningsvis ä r  vi positiva till medlemsförslaget och vi hoppas 
att N ord iska  rådet ser det i sitt sammanhang.

Stockholm den 11 januari  1988

L ars-H enrik  A ndersson

Svenska facklärarförbundet (SFL):

Det anges samtidigt i m otiv texten  att de t  borde skapas ett  sys tem för att 
möjliggöra ett fungerande erfarenhets- och informationsutbyte  mellan de 
nordiska sam arbetsorganen  och ko m m uner  och län i N orden . H u r  ett 
sådant system skulle kunna  se ut går  dock  förslagsställarna inte närm are in 
på.

S venska  facklärarförbundet (SFL) ti llstyrker intentionerna i förslaget 
och föru tsä t ter  — i de t  fall e tt sam arbetssys tem  byggs upp för att  utveckla 
ett  nordiskt kom m unalt  skolsam arbete  -  att de fackliga organisationerna 
bereds tillfälle a tt y tt ra  sig om utformningen av detta.

Stockholm den 29 decem b er  1987

Svenska  facklärarförbundet

Lars-E rik K lason  

K anslichef

A nders W rigert 
Ombudsman
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I det nordiska kulturavtalet ingår a tt  stödja ku ltursam arbetet mellan 
länderna genom undervisning, forskning, planering och koordinering. I 
överenss täm m else  härm ed har av ta lspar terna  förbundit sig att ytterligare 
effektivera sam arbetet.

Undervisningsministerie ts  avdelning för internationella ärenden  ansva
rar  för skolväsendets  del fö r  p laneringen, u tvecklandet och genomförandet 
av sam arbete t.  Sam arbe te t  på  utbildningsområdet styrs av en lednings
grupp, i vilken bl. a. skolstyrelsen ä r  representerad .

Vid skolstyrelsen verkar  en 19.3.1987 inrättad arbetsgrupp för in terna
tionellt kulturutbyte ,  som bl . a .  för äm betsverke ts  del anvarar  för plane
ringen och förverkligandet av sam arbe tsform erna  på utbildningens om rå 
de, b l .a .  u tby tesprogram m en. Skolstyrelsens t jänstemän deltar  också  
inom ram en för sina t jänsteuppgifter  och specialom råden i det internatio
nella samarbetet.

Den nya skollagstif tningen, som trädde i kraft 1.8.1985, innehöll många 
stadganden rörande delegering av uppgifterna och befogenheterna inom 
skolförvaltningen. S tadgandena innebar att  uppgifter och beslu tsbefogen
heter överfördes från skolstyrelsen till d istriktsforvaltningen, dvs. till läns- 
skolavdelningarna och till lokalförvaltningen, dvs. direkt till kom m unerna  
och skolorna. K om m unerna  och skolorna fick betydligt större bes lu tande
rätt än tidigare. Skolstyrelsens uppgift ä r  därigenom att utveckla den 

riksomfattande allmänbildande utbildningen, och de därtill anslutna frågor
na, bl. a. till den  del de rör  de t  in ternationella samarbetet.

Enligt nuvarande s tadganden kan personer  bosat ta  i de nordiska länder
na och m edborgare i de nordiska länderna  s tudera  i läroansta lter  som 
underlyder skolstyrelsen.

Enligt 35 § grundskolelagen (476/83) har läropliktigt barn rätt att gå i 
grundskola  eller på annat sätt erhålla undervisning som m otsvarar u nder
visningen i grundskolan , enligt vad som stadgas i lag, om det inte har rätt 
till sådan undervisning som avses i lagen angående specialomsorger om 
utvecklingsstörda. O van i mom ent 1 avsedd  rätt har även i Finland bosatt 
barn i läropliktsåldern som ej ä r  finsk m edborgare , samt på de vilikor 
undervisningsministeriet bes täm m er även u tom lands bosatt barn.

A andra  sidan hör elev enligt 37 § ovannäm nda  lag till det grundskole
distrikt inom vilket han ä r  bosatt.  En person  som är bosatt utom lands, vare 
sig han ä r  finsk medborgare  eller inte, har  rä t t  att gå i grundskolan i F inland
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på villkor som  underv isn ingsm inisterie t bestäm m er. En sådan elev hör inte 
till något skold istrik t och har inte lagstadgad rä tt till sk ju ts e ller inkvarte
ring. S kolans förläggningskom m un har rä tt till sta tsandel tro ts  a tt antalet 
basg rupper even tue llt h a r ökat. 1 fråga om  grundsko lee leverna  fungerar ett 
sådant arrangem ang i g ränsom råde t m ellan Fin land och Sverige. I p rak ti
ken har kom m unerna inom  om rådet H aparanda-T orneå  kom m it överens 
om fördelning av k o stnaderna  fö ro rsakade av ovannäm nda skolgång i 
enlighet med grundskolelagen . I 88 § grundskolelagen stadgas t. ex. att 
e levens hem kom m un ä r skyldig a tt be tala  ersä ttn ing  till annan kom m un för 
e levens skolgång.

G ym nasierna har inte sko ld istrik t, u tan  e leverna  söker sig till gym na
sium efter eget val, och gym nasierna väljer själva sina elever. G ym nasier
na har därem ot verk sam hetsom rådet. Enligt 26 § gym nasielagen (477/83) 
är elevens hem kom m un skyldig a tt till den kom m un som  upprä tthå ller 
gym nasiet be ta la  den av eleven fö ran ledda andelen  av gym nasiets till 
stadsandel berättigande d riftkos tnader, m ed vissa avdrag. L iksom  i fråga 
om grundskolan  har kom m unerna i g ränsom rådet i p rak tiken  kom m it ö v e r
ens om kostnadsfördelningen.

O ckså i de lä ro an sta lte r som  lyder under sko lsty re lsens avdelning för det 
fria b ildn ingsarbetet väljer lä roansta lte rna  själva sina studerande. F o lk
högskolorna, m edborgar- och arb e ta rin stitu ten , id ro ttsin s titu ten , m usiklä
roansta lterna  och stud iecen tra le rna  är öppna också  för u tlänningar. S tu 
dierna fö ro rsakar inte tilläggskostnader för studerandena eller deras kom 
m uner.

S ko lstyrelsen  vill y tterligare  fram hålla, a tt p rincipen enligt vilken kost
naderna  för de y rkesin rik tade  lä roansta lte rna  fördelas har ändra ts genom  
lagen (1249/87) om  ändring av lagen om finansiering av yrkesläroansta lter- 
na. I 21b § i denna lag sägs, a tt om  en elev inte har i 18 § näm nd hem kom 
m un. be talas till lä roansta lten s upprä tthå llare  på g runder som  sta tsråde t 
faststä ller, i stä lle t fö r sta tsandel eller s ta tsunderstöd  fö r d riftskostnader, 
av sta ten s m edel en m o tsvarande ersä ttn ing  sam t de u tg ifter som  svarar 
mot hem kom m unens betaln ingsandel eller e rsättn ing . S tadgandet har trä tt 
i kraft 1.1.1988 och  m o tsv a ra r N ord iska  rådets rekom m enda tion  nr 411986, 
som  gäller effektivering av sam arbete t på yrkesutb ildningens om råde. 
O ckså till denna del ä r  det således möjligt för m edborgare i de nordiska 
länderna att bedriva stud ie r i F inland utan  svårighete r som  fö ro rsakas av 
kostnaderna .

Skolstyrelsen  stä ller sig positiv  till a tt det no rd iska sam arbete t u tvecklas 
och stöd jer e tt allt ak tivare  sam arbete  m ellan vänkom m unerna, Pohjola- 
N orden  och de kom m unala organ isa tionerna . M ellan skolm yndigheterna, 
t. ex. m ellan sko lsty re lsen , y rkesu tb ildn ingsstyrelsen  och svenska skol
ö vers ty re lsen , har g rundats a rbe tsg rupper fö r gem ensam  utredn ing  av 
u tb ildningsfrågor. S ko lstyrelsen  ano rdnar också  i sitt eget kursinstitu t 
sam nord iska k u rser, bl. a. i anslu tn ing till fö rnyandet av lärop lanerna i de
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nord iska länderna  osv . M edlem m arna i a rbetsg rupperna  och kursdeltagar
na har i allm änhet valts så m ångsidigt som  möjligt b l.a . från  lärarutbild- 
n ingsanstalterna, länen , kom m unerna  och skolorna.

De erfa ren h e te r m an få tt av sam arbete t ä r  viktiga då olika verksam heter 
p laneras och nya a rb e tssä tt u tveck las. Sam arbete t fö ru tsä tte r därför enligt 
sko lsty re lsens uppfattn ing en ak tivare  inform ering om  redan ex isterande 
sam arbetsfo rm er, a rbe tsg ru p p er, rekom m endationer, stipendier osv. D et
ta  gäller alla sam arbe tsin stanser och m yndigheter som  d e lta r i det nordiska 
sam arbete t. S am arbete t har p lanera ts  och u tveck la ts i enlighet med av ta 
len och m an fö ru tsä tte r  a tt det e ffek tiveras, m en är kom m unerna och 
lä roansta lte rna  tillräckligt m edvetna  om  de olika verksam hetsfo rm erna  
och -m öjligheterna? T . ex. de no rd iska lägerskolorna, elev- och läraru tby 
tena, tem avecko rna , vänkom m unverksam heten  osv . angår i prak tiken  ju s t 
de enskilda kom m unerna, sko lorna och deras e lever. På basen av det ovan 
sagda an se r sko lsty re lsen , a tt m an då  m an p lanerar och grundar nya 
sam arbetso rgan isa tioner m åste gå varsam t tillväga och u tny ttja  de e rfa ren 
he te r som  hittills gjorts.

L änsskolavdeln ingarna an sv arar för u tveck landet av utbildningen och 
lä roansta lte rna  inom  sina respek tive  om råden . D et förefaller därfö r som  
om länsskoleavdeln ingarna skulle ha de bästa  m öjligheterna att inform era 
om  sam t p lanera och koord inera  det nord iska sam arbetet inom  sina re
spektive om råden. I p rak tiken  ä r det så  redan  nu, m en på grund av att 
sam arbete t blir alltm era om fattande och uppgifterna i m o tsvarande grad 
ökar, to rde länskolavdeln ingarna ha fö r lite t personal och fö r sm å resu rser 
för att genom föra verksam heten  i vidare skala. Man bör vidare beak ta  att 
d istrik ts- och lokalförvaltn ingen ä r olika i de olika nord iska länderna. F ö r 
övrigt har sko lstyrelsen  inget a tt anm ärka  på  m edlem sförslaget.

H elsingfors i februari 1988

E rkki A  ho 
Generaldirektör

Sari Virtanen  
Föredragande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19882324
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A 812/j 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om utredning av orsakerna till den bristande 
likalönen mellan kvinnor och män
(V äckt av  Lilli G yldenkilde sa m t Ylva A n n ersted t, M argrete A tiken , D orte  
B ennedsen , M argit H ansen-K rone, Inger H arm s, G uðrún H elgadóttir, 
Riitta Järvisa lo-K anerva , A nneli Jå ä tteen m ä ki, R agna  Berget Jørgensen, 
Thea K nutzen , H anna  K vanm o , Valgerður Sverrisdå ttir och Karin Söder)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska rådets social- och miljöutskott:

U tsk o tte t, som  fram  till N ord iska  rådets 33:e session 1985 behandlade 
frågor om jäm stä lld h e t, vilka däre fte r fö rdes över till rådets ju rid iska  
u tsko tt, vill erin ra  om  sitt y ttrande  ö v e r m in is terrådets b erä tte lse  C I till 
34:e sessionen . U tsk o tte t fram höll därv id , a tt m öjligheten att engagera fler 
äm betsm annakom m ittéer än jäm stä lldhetskom m ittén  i aktiv t jäm ställd - 
he tsarbete  borde tas till vara . U tsko tte t fann, att e rfarenheten  av lagstift
n ingsarbete t visade a tt det ej var tillräckligt a tt avveck la  de legala och 
form ella hindren fö r jäm stä lldhe t. Sam hällets funktion gav de form ella 
reglerna deras reella innebörd , och invanda a ttity d e r och förhållningssätt 
ändrades inte genom  att m an skrev om några paragrafer. Alla sek to re r 
m åste genom syras av strävan  efter jäm stä lldhet.

U tsko tte t ser m ed in tresse , a tt fö rslagsställarna vill föra vidare det s. k. 
B R Y T -projektet m ed p rak tisk  fö rsöksverksam het fö r a tt finna o rsakerna  
till bristande reell likalön och fö reslå r a tt på bakgrund härav å tgärder bör 
föreslås för a tt av lägsna de barriä re r, som  m edför o likheter i lön mellan 
män och kvinnor.

B R Y T -projektet, som  sy ftar till a tt u tveck la  och p röva m etoder för att 
b ry ta  den könsuppdelade a rbe tsm arknaden  genom  fö rsöksverksam het i 
u tvalda lokala om råden  i de fem  nord iska  länderna, hade sitt u rsp rung  i 
rådets rekom m enda tion  nr 2511985 till m in isterrådet a tt genom föra å tgär
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der fö r a tt m inska ro llbundenheten  inom utbildning och yrkesval i de 
nord iska länderna. U tsko tte t, som  i sitt betänkande i denna sak tog upp 
frågor om bristande balans i könsfördelningen mellan olika utbildnings- 
vägar och yrkesom råden , vill erin ra  om att p roblem et med b ristande lika
lön b l.a . b es tå r i a tt kv innor och m än a rb e ta r i olika yrken och näringar 
inom den könsuppdelade arbetsm arknaden . F lera  av de generella o likhe
terna  i a rbetstid  och löneförhållanden m ellan kvinnor och män m åste 
därför ses i sam band med o likheter m ellan y rkesgrupperna. U tsko tte t ser 
det nu ak tuella  m edlem sförslaget som  en naturlig fortsättn ing  på BRYT- 
pro jek tet och vill därfö r varm t tillstyrka förslaget.

U tsko tte t vill dessu tom  erin ra  om , att u tsko tte ts  rep resen tan t vid över
läggningarna m ed social- och hälsovårdsm in istrarna  i A bo den 10 novem 
ber 1987 om ett u tkast till nytt sam arbetsprogram  på social- och hälso- 
vårdsom rådet hänvisade till avsn itte t om jäm stä lldhe t i det p rogram utkas
tet och m enade att likalönsprincipen m åste tas in i definitionen på jä m 
ställdhet (dvs. lika m öjligheter, lika rä ttigheter och lika ansvar fö r kvinnor 
och män i utbildning, a rb e te , fam ilj, organisationsliv  och sam hälle i övrigt) 
då det skulle ge reell, inte bara  form ell, jäm ställdhet).

M in isterrådets rep resen tan t instäm de häri och erinrade om  att det fanns 
e tt särskilt sam arbetsp rogram  fö r jäm stä lldhe t och att de nord iska länderna 
undertecknat IL O -konven tionen  om lika lön fö r lika arbete .

Stockholm  den 5 januari 1988

F ö r social- och m iljöutskottet

Marjatta Väänänen  
Förman

Nordiska akademikerrådet:

T ro ts a tt m an i alla no rd iska länder under de senaste  åren  med hjälp av 
lagstiftning, u tredningar och sam hällsdebatt försökt a tt avlägsna eller 
m inska löneskillnaderna mellan m än och kvinnor, ligger i prak tiken  kvin
norna i genom snitt fo rtfarande på en lägre lönenivå än m ännen.

N A R  an se r a tt könsbetingade barriä re r i a rbetslive t bö r b ry tas ner. 
Sam tidigt ä r vi m edvetna om att de tta  ä r  en långsam  och kom plicerad 
p rocess. D et hand lar inte bara  om  enkla orsaksfö ljd relationer. F ö r att 
fö rstå  bakgrunden  till lönesk illnaderna behöver vi d jupare kunskap om de 
m ekanism er som  sty r fö rhållandena på de lokala arbe tsp la tse rna . D essa är 
i sin tu r en återspegling  av s truk tu rerna  på hela arbetsm arknaden .

N äm nas kan att A kadem ikernas cen tra lo rganisations m edlem sförbund 
D ansk M agisterforening å r 1983-84  gjorde en undersökning om de kvinnli
ga m edlem m arnas ställning på arbetsm arknaden . C entralorganisationen
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A K A V A  i Finland gör för tillfället en m edlem sundersökning som  b l.a . 
gäller de långtidsu tb ildades m öjligheter a tt kom binera familj och karriär. 
Den isländska akadem ikero rgan isa tionen  BHM  kom m er att göra en m ot
svarande undersökning.
En av de b ästa  u tgångspunk terna  för kvinnors jäm stä lldehe t är god u tb ild 
ning. L ikvärdig  utbildning ä r dock  inte en garan ti för likvärdig yrkes- och 
karriäru tveckling . "F ag lig  a jou rho ld”  är en lika viktig faktor. N AR anser 
därför a tt den m est re levan ta  frågan för de högskoleutbildade grupperna  är 
m öjligheterna till ” faglig a jou rho ld”  och karriäru tveckling . D et föreslagna 
projektet bö r därfö r också  undersöka u tbudet och fördeln ingen  av fo r t-  
och vidareutbildning i arbetslivet m ed  hänsyn till kön.

K vinnors löne- och karriäru tveck ling  b rom sas o fta upp av om sorgsan
svar. M oderskaps-, föräldra- och vård led igheter sam t m öjligheter till a r 
bets tid sfö rkortn ingar k onserverar ofta det rådande könsro llsm önstre t, där 
kvinnan får anpassa  sin y rkeskarriä r till barnens behov. D essutom  fö rstä r
ker de ofta arbetsg ivarens uppfattn ing om kvinnor som  osäker arbetsk raft. 
N A R  efte rly ser d ärfö r i sam band m ed u tredningen  fö rs la g  till hur m an i 
praktiken kan uppnå en bättre ansvarsfördeln ing  m ellan m än och kvinnor 
då det gäller om sorgsfrågor. F ö r N A R  ä r det naturligt a tt fam iljepolitiken 
inte enbart b e rö r kv innor, u tan om fattar såväl m äns som  kvinnors skyldig
h eter och rättigheter.

M ot bakgrunden  av ovanstående s töder N A R  förslaget om  sam nordisk 
aktionsforskning  kring likalönsproblem atiken . G enom  att ankny ta  u tred 
ningen till B R Y T -pro jek tet kan m an sam tidigt u tny ttja  de erfa renhe te r och 
den sakkunskap  som  finns inom  pro jek tgruppen .

H elsingfors den 14 decem ber 1987

M ona H em m er  
Generalsekreterare

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra chefer
(NAU):

Enligt N A U :s uppfattn ing har de no rd iska kv innorna kom m it långt i sin 
strävan  till a tt få jäm lik  ställning m en det ä r  tro ts  allt en lång väg till full 
jäm likhet. Det finns ännu m ånga om råden vars strävan  till jäm likhet är 
nödvändig.

E tt av d essa  om råden  är helt k lart likalön m ellan m än och kvinnor.
Då det inte är lagstiftningen eller kollektivav talen  som s tå r som hinder 

för likalön m åste det vara  fråga om  att de allm änna a ttityderna  kring 
spörsm ålet m åste bearbetas.
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T rots a tt m an på m ånga företag  i de olika nord iska länderna har genom 
fört likalön mellan kvinnor och m än, har kvinnorna tro ts  allt m ärkbart 
lägre lön än m än på  m ånga ställen. O rsakerna  till det kan vara  varierande, 
men det väsentligaste är naturligtvis den attityd  som  präglar enskilda 
företag  i frågor kring jäm lik  lönesättn ing.

Av denna o rsak  är vi fu llständigt eniga med förslagsställarna om att det 
borde genom föras undersökningar som kan m edverka till a tt förändra 
a ttity d e r och åsik te r som  ä r o rsak  till o lika lönesättn ing m ellan kvinnor och 
män.

E nligt N A U :s uppfattn ing kan m an inte b e trak ta  de ex isterande sta tistis
ka m aterial som  beskriver den genom snittliga löneställningen m ellan män 
och kv innor som  tillräckliga. D et behövs en m era vetenskaplig  infallsvin
kel som  fö rd jupar och sam m ankopplar olika ve tenskapsgrenar m ellan de 
olika nord iska länderna. D etta  fo rskn ingsarbete  borde förverkligas i sam 
arbete  m ed de olika nord iska fackliga cen tra lo rgan isa tionerna  och forsk
ningscentrum  som stu d era r arbetslivet i de nord iska länderna.

Forskningen enligt N A U :s syn borde sträv a  till a tt undersöka o rsakerna  
till olika lönesättn ing  m ellan m än och kv innor på olika b ranscher. D etta 
borde göras m ed hänsyn till sådana b ranscher som är m ans eller kvinnodo- 
m inerade, lika så både på den p rivata  och den offentliga sek torn .

B eträffande förhållandena inom  den kom m unala sek torn  i Sverige hänvi
sas till bilagda y ttrande från  Sveriges kom m unaltjänstem annaförbund  (se 
nedan).

N A U  anser därför a tt N ord iska  råde t bö r tillsty rka m edlem sförslag 
A 812/j och rekom m endera N ord iska m in isterrådet 

att förlänga B R Y T -projektet
att en  u tredn ing  om och förslag till å tgärder för a tt undanrö ja  om otivera

de löneskillnader m ellan m än och kv innor tillsätts sam t 
att av sä tta  tillräckliga ekonom iska m edel fö r p ro jek te ts genom förande.

H elsingfors den 14 decem ber 1987

N ord iska unionen för a rbe ts ledare , tekn iska  funk tionärer och andra  chefer

Jorm a  R ein i 
President

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

N FS stöder m edlem sförslaget om  utredning  av o rsakerna  till den b ris
tande likalönen m ellan kv innor och m än och vill a tt följande tillförs försla-

I alla no rd iska länder har genom förts lagar och avtal fö r a tt tillförsäkra 
kvinnor och m än lika lön för lika a rbe te  och lika lön fö r likvärdigt arbete.



5

T ro ts de tta  har e tt tillfredsställande resu lta t inte nå tts . D et är o roväckande 
att lönesk illnaderna inom  v issa verksam hetsom råden  ten d e ra r a tt öka sna
rare än att m inska.

Vid uppläggningen av u tredn ingen  b ö r en  uppvärdering  av traditionella 
kvinnoyrken som  ett sätt a tt höja kvinnors löner tas upp som  ett likvärdigt 
a lternativ  till BRY T.

N FS anser de t värdefullt om N ord iska  råde t b eslu ta r u treda  frågan, men 
förutom  att u treda  o rsak ern a  bör m an också  u treda  hur problem en skall 
kunna lösas.

Stockholm  den 18 decem ber 1987

N ordens fackliga sam organisation

Sune Ahlén 
Generalsekreterare

D a n m a r k  

Arbej dsministeriet:

 at A rbejdsm in isterie t kan anbefale , at d e r gennem føres en undersø 
gelse efter de retn ingslin ier, d e r er anført i forslaget til rekom m andation fra 
N ord isk  Råd.

A rbejdsm in isterie t skal iøvrigt henvise til følgende synspunk ter og o p 
lysninger:

A rbejdsm in isterie ts bidrag til R egeringens handlingsplan fo r ligestilling 
m ellem m ænd og kv inder på arbejd sm arkedet (januar 1987) har bl. a. taget 
udgangspunkt i
-  kvinders svage uddannelsesm æ ssige baggrund
-  at kv inder fortrinsv is væ lger erhverv  inden for serv icesek to ren
-  de frem tidige beskæ ftigelsesm uligheder inden for serv icesek torn
-  kvinders sto re  andel a f  de arbejdsløse.

1 bidraget peges på, at der er behov for:
1. Op- og om klassificering  a f den  kvindelige arbejdsk raft — inden for 

A rbejdsm in isterie ts om råde -  via arbejdsm arkedsuddannelserne
2. Påvirkning a f  kv indernes uddannelses- og erhvervsvalg  til i højere grad 

at om fatte u trad itionelle  fagom råder
3. Påvirkning a f  v irksom hederne til at æ ndre deres rek ru tte ringspraksis til 

i højere grad at om fatte  kv inder -  isæ r gennem  in itia tiver inden for 
arbejdsform id lingen .

Som et led i handlingsplanen er d e r foretaget forsøg og udviklingsprojek
te r for at æ ndre den pæ dagogiske form  og indholdet i uddannelsesfo rløbe
ne for m andsdom inerede om råder, så de tilgodeser og tager udgangspunkt i 
kvinders erfaringsbaggrund og forudsæ tn inger.
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D er er udarbejdet forskellige form er for m otivations- og vejledningsfor
løb for arbejdsløse kv inder, f. eks. korte  erhvervsin troducerende kurser og 
læ ngerevarende kurser, hvori indgår såvel kursus- som  praktikforløb. D es
uden er nedsat en in tern  arbejdsm in isterie l projek tgruppe m ed henblik på 
frem sæ tte lse  a f  forslag til læ ngerevarende a rbe jdsm arkedsuddannelser for 
kvinder.

Endvidere  fo regår -  bl. a. som led A rbejdsm in isterie ts handlingsplan -  
løbende en belysning af kv inders situation  gennem  forsknings- og u d red 
n ingsak tiv ite ter. D er er netop (e fte rå r 1987) afslu tte t et sto rt evalueringsar
bejde vedrørende igangvæ rende forsøgs- og udviklingsprojekter for kvin
der inden for A rbejdsm in isterie ts om råde.

A rbejdsm in isterie ts indsats for ligestilling af kvinder og m ænd har så le
des væ ret koncen trere t om uddannelse  og vejledning. En a f g rundene til 
lønforskellen mellem m ænd og kvinder er kønsforskelle i uddannelsen . 
V ed at forbedre uddannelsesm ulighederne for kvinder skabes bedre fo rud
sæ tninger for at b ryde m ed kønsopdelingen på arbejdsm arkedet.

A rbejdsm in isterie ts indsats har endvidere væ ret koncen trere t om  at 
påvirke v irksom hedernes rek ru tte ringspraksis gennem  in form ations
kam pagner og -m ateriale. D enne holdningsbearbejdning er a f  central be
tydning for, at kvinders beskæ ftigelse i u traditionelle fag for a lvor kan 
realise res, og derm ed også en a f vejene til at fjerne barrierer for ligeløn 
mellem m ænd og kvinder.

K øbenhavn , den 21. decem ber 1987

P. m. v.

E .l.

N iels Ole A ndersen

Ligestillingsrådet:

 I L igestillingsrådets in terne handlingsplan 1987—1989 er spørgs
m ålet om  den m anglende ligeløn p rio rite re t højt. L igestillingsrådet afhol
der derfor en ligelønshøring den 24. feb ruar 1988, for at politikere, arbejds
m arkedets p a rte r og sagkyndige på ligelønsom rådet kan få d eba tte re t, 
hvilke in itia tiver der vil væ re egnet til at fjerne de eksisterende lønforskelle 
mellem kv inder og mænd.

D er vil blive udarbejdet en rappo rt fra ligelønshøringen og den vil blive 
tilsendt N ord isk  Råd. D er vil under ligelønshøringen blive gennem ført et 
spil om en opdigtet ligelønssag. En dansk  politiker fra ju rid isk  udvalg er 

inviteret til høringen.
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L igestillingsrådet m ener, a t gennem førelse  af ligeløn også i nordisk  
sam m enhæ ng e r en vigtig opgave, m en peger sam tidig på , at L igestillings
rådet i fo rb indelse m ed et N ord isk  Sem inar om  ligestilling i fo lkeskolen  har 
fo reslået N ord isk  ligestillingsår fo r fo lkeskolen  i 1990, de tte  skønnes også 
at væ re et vigtigt N ord isk  ligestillingsinitiativ.

K øbenhavn , den 28. jan u a r 1988

A g n e te  A ndersen

Dansk Arbejdsgiverforening:

Forslaget kan stø ttes u nder den forudsæ tn ing , at m an u nder udredningen 
lægger vægt på en nøjere belysning a f følgende spørgsm ål:
-  H vor s to r en del a f  lønforskellen  m ellem  m æ nd og kv inder kan fork lares 

af de såkaldte kom penserende fak to re r som  forskellige arbejdsom råder, 
ansvar, uddannelse , ancienn ite t og arbejdsindsats?

-  H vad er årsagen til m æ nds og kvinders forskellige placering i arbejds
livet?

D erim od finder vi det kun i stæ rk t begræ nset om fang in teressan t at se på 
form elle barrie re r, idet de kollektive o verenskom ster a llerede e r kønsneu t

rale.
Endelig m ener vi, at det e r at foregribe udredningens resu lta t at lægge op 

til konkrete  initia tiver i re tn ing a f at lje rne  såkaldte b arrie re r fo r ligeløn.
Inden for ram m erne a f de nord iske landes arbejdsm arkedslovgivning 

eksis te re r d e r nem lig allerede en lang ræ kke in s trum en ter og tages en lang 

ræ kke in itia tiver, der har til form ål at frem m e en m ere ligelig placering af 
m ænd og kv inder i a rbejdslivet. En sandsynlig  konklusion  på udredningen 
kunne derfo r væ re, at det blot gæ lder om  fo rtsa t at anvende de foreliggen
de instrum enter og m uligheder, ikke om  at k onstruere  flere.

K øbenhavn , den 14. decem ber 1987

D ansk A rbejdsgiverforening 

B irte Johansen

Kvindeligt Arbejderforbund i Danmark:

D en m anglende ligeløn er et em ne, som  ligger K vindeligt A rbejderfo r

bund stæ rk t på  sinde.
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F orbundet har at gøre m ed adskellige ligelønssager, og har også gennem 
ført en kam pagne fo r ligeløn i ja n u a r  1987. Og ud fra  våre erfaringer, kan vi 
tilslu tte os, at det e r a f  a ller stø rste  betydning, a t der sker en holdnings
æ ndring i sam fundet på dette  om råde a f ligestillingen m ellem  kv inder og 
mænd. Det er jo  stadig  således, at prestigen  ligger på m andejobs og ikke på 
de hårde, m onotom e og livsnødvendige jo b s , som  e r kv indernes.

K vindeligt A rbejderforbund  m ener også, hvis vi skal have en chance for 
at æ ndre disse ting, skal der sæ ttes ind allerede i de tidligste skoleår.

F o rbundet ønsker også a t understrege , at selv om  den m anglende ligeløn 
er et generelt problem  for kv inder i vores sam fund, så ram m er det n a tu r
ligvis de ikke-faglæ rte kv inder ek s tra  hård t, da de hø rer til de dårligst 
lønnede i de tte  land.

K vindeligt A rbejderforbund  er enig i vigtigheden a f at afholde N ord iske 
kv indekonferencer. M en vi ønsker, a t m an gør en ek stra  indsats fo r at få en 
b redere rek ru tte ring  a f kv inder m ed, således at ” alm indelige” kvinder 
også kan få lejlighed til a t frem sæ tte  deres synspunkter.

F orbundet s tø tte r, at N ord isk  R åd ivæ rksæ tte r en undersøgelse  i Bryt- 
regi, og e r m eget in te ressere t i undersøgelser a f  forhandlingsforløb ved 
overenskom stfo rhand linger ud fra  et ligestillingsperspektiv .

Til sidst gø r vi opm æ rksom  på, at K vindeligt A rbejderforbund  har væ ret 
inddraget i d e tte  forslag allerede i fo rberedelsesfasen .

K øbenhavn , den 10. decem ber 1987

P .f .v .

Lillian K nudsen

Danske Kvinders Nationalråd:

D anske K vinders N ationalråd  an se r det fo r m eget vigtigt, at der sæ ttes 
focus på p roblem erne om ligeløn i N ord isk  regi. D K N  m ener, det e r et 
cen tralt spørgsm ål at igangsæ tte et udredningsarbejde og et fo rsøgsarbejde

D anske K vinders N ationalråd  har gennem  de sidste 10 år fulgt udvikling
en på  arbejdsm arkedet bl. a. m ed hensyn  til nedbrydning a f den horisontale 
og vertikale kønsarbejdsdeling , og m ed hensyn  til lønforhold. D K N  er p. t. 
involvert i p lanlæ gningen a f en  høring om  ligeløn (løndannelse og ligeløns
loven). I en arbejdsgruppe u nder L igestillingsrådet har vi væ ret m ed til at 
udarbejde program  for høringen, og vi e r igang m ed at afdæ kke de fak to rer, 

der påv irker løndannelsen .
D K N  har netop afslu tte t et uddannelsesforsøg  fo r ufaglærte kvinder.
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Forsøget har haft til form ål at b ryde den vertikale kønsarbejdsdeling  på 
v irksom hederne gennem  uddannelses-forsøg , hvorved kv inderne opkvali- 
ficeres. F o rsøgsp ro jek te t e r faldet m eget positiv t ud , og vi har høste t en 
ræ kke erfaringer m ed, hvilke barrie re r der er for ligeløn og ligebehandling 
af m ænd og kvinder.

D K N  k o o rd inerer det danske fo rberedelsearbejde  i forbindelse  med 
afholdelsen a f den nord iske kv indekonference . N ord isk  F orum , hvor der 
allerede nu e r en ræ kke arbejdsgrupper, d e r sæ tte r focus på uddannelses- 
og arbejdsm arkedsspørgsm ål.

De prob lem om råder, de r frem hæ ves a f fo rslagsstillerne, ligger helt i tråd  
m ed D K N ’s opfatte lse  a f  ligelønsprob lem atikken , dog vil D K N  foreslå , at 
et nordisk  ligelønsprojekt fo rberedes allerede i 1988. D K N  vil gerne indgå i 
p ro jek te t m ed den erfaring  og ekspertise , vi har i kraft af, at D K N  tæ ller 38 
kv indeforeninger i D anm ark , ligesom  vi vil anbefale , at kv indeorganisa tio 
nerne i de andre no rd iske lande inddrages i ligeløns-projektet.

D K N ’s sty re lse  har d rø fte t det forslag , d e r er re jst til behandling, og vi 
vil a llerede nu pege på forslag  til konkre t m etodik  til at frem m e ligeløns
udviklingen. Fø lgende p u n k te r kunne m edtæ nkes i p rojektform uleringen:
1. B ehove t fo r  ø ge t oplysning  om ligelønslovens anvendelsesm uligheder

-  hvad regu lerer ligelønsloven, hvordan  har den  fungeret, hvilke re ttig 
heder og p lig ter har arbejd sm arkedets parter?

2. V irksom hedernes oplysn ingsp lig t om  lønspørgsm ål. En forudsæ tning 
fo r at analysere  ligeløn/uligeløn er, at der e r  åbenhed  om lønforholdene 
på v irksom hederne , -  at jobvu rderingen  er m ere "gennem sig tig”  end 
den er i dag, -  at L igestillingsrådet (for D anm arks vedkom m ende) har 
de fornødne op lysn inger stillet til rådighed, såfrem t en ligelønssag o v e r
vejes.

3. B evisbyrden  vedrørende ligeløn. Skal det væ re arbejdsg ivernes pligt at 
bevise, at de r ikke er tale om  brud på ligelønsloven, såfrem t man 
sta tistisk  set kan påv ise  en  lønforskel kny tte t til køn?

4. U ddannelsesa fta ler og ligeløn. D er indgåes i dag uddannelsesafta ler, 
der også e r  lønaftaler -  disse skal i focus med hensyn til om de øger 
lønforskellene m ellem  kønnene.

5. Truslen om  fyr inger. A ngst for fyringer m edfører ofte, at kvinderne 
træ kker en ligelønssag tilbage -  hvilke m uligheder er der for at sikre 
kvinderne?

6. Løn-trin . De løn trin , som  kun kv inder lønnes efter, kunne fjernes.
7. D er skal re tte s  særlig opm æ rksom hed på lønforholdene fo r kv inder i 

m andsdom inerede  job /u trad itionelle  jo b .  så forsøgene på at sprede 
kvinders erhvervsvalg  ikke m odarbejdes a f  lønsm æ ssig ulighed.

8. A fta le r  om  løn tilskud  til v irk som heder fra det offentlige f. eks. ved 
ansæ tte lse  a f  særligt truede  g rupper skal i focus vedrø rende lønforhold/ 
ligeløn. D er kan væ re behov  fo r eksplicit krav om  ligeløns-m ålsæ tning 
evt. en handlingsplan  fo r ligebehandling a f kv inder og mænd.

t l-A 8 1 2 / j  Supplement
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D anske K vinders N ationalråd  ønsker at blive o rien tere t om behandling
en a f forslaget, da vi an se r ligeløn for at væ re et cen tralt spørgsm ål i 
arbejdet for at frem m e ligestillingen af kvinder og mænd.

K øbenhavn , den 15. decem ber 1987

P. r. v.

Jy tte  L indgård

Dansk Kvindesamfund:

Inledningsvis skal D .K . frem føre, at vi finder forslaget om grundige 
undersøgelser m .h .p .  afdæ kning a f den m anglende reelle ligeløn mellem 
kvinder og m ænd m eget positiv t. Vi be trag te r den i forslaget refererede 
øgede ulighed m ellem  kvinders og m æ nds lønninger som m eget foruro li
gende og et alvorligt tilbageskrid t for kvinders ligestilling på a rbejdsm arke
det. I det hele taget o p fa tte r D .K . kvinders selvforsørgelse, og herunder 
den lønm æ ssige ligestilling m ed m æ nd, som  en forudsæ tning for reel lige
stilling på alle om råder. D erfor finder vi det også vigtigt, at man på 
baggrund a f udredningsarbejde når frem  til forslag til foranstaltn inger, der 
tilsig ter at fjerne de barrie re r, som  m edfører forskelle i lønninger mellem 

mænd og kvinder.
D .K . m ener, at p ro jek te t skal frem stå  som  et selvstæ ndigt projekt i 

forlæ ngelse a f  B R Y T -projektet og a f om fang som  B R Y T -projektet. Vi 
m ener endv idere , at de m est konstruk tive  forslag bringes til veje, såfrem t 
man i p ro jek tet m edinddrager ligestillingsudvalg fra de fagforeninger, der 
har en betydelig  kv inderep ræ sen ta tion  f. ex. gennem  nordiske sem inarer.

K øbenhavn , den 6. decem ber 1987

På D ansk K vindesam funds vegne

N ee l Sylvest 
Forkvinde for D .K .'s  arbejdsmarkedsudvalg

Dansk Magisterforening:

D ansk M agisterforening har, som det også frem går i no ta te t, i sin ligestil
lingsundersøgelse beskæ ftiget sig m ed ligeløns problem et. D ette  er -  på 
trods a f  en sarte t uddannelsesn iveau  -  et sto rt problem .

Inden for m agistrenes arbejdsm arked  frem kom m er der forskellig løn 
mellem kvinder og m æ nd. bl. a. på grund af.
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-  at kvinderne er lønansatte  og o p tjener langsom m ere anciennite t,
-  at kvinderne har fæ rre liberale ” b ijobs”  i form  a f foredrag, ku rsusv irk 

som hed etc.

-  at kvinderne stå r i tildeling a f særlige tillæg ringere end m æ ndene, både 
p. g. a . deres løsere  tilknytning til a rbejdsp ladsen  og p. g. a. den generel
le mangel på synliggørelse a f  kvinders kvalifikationer.

D er er mange og flere grunde. Det e r  e fter vores opfatelse utroligt vigtigt, 
at undersøge og kule grave de bagved liggende årsager til den store  skæ v
hed m ellem  kvinders og m æ nds indkom st og løn. Så vidt vi kan vurdere er 
tendenserne  i overenskom studv ik lingen , henim od en endnu stø rre  indivi- 
duelisering a f løn fastsæ tte lse , med til at fo rvæ rre  forskellen.

Vi kan således i høj grad anbefale en undersøgelse. Om undersøgelsen  
skal ligge i forlæ ngelse a f  B R Y T -projektet eller s tartes selvstæ ndigt op. ser 
vi os derim od ikke istand til at vurdere.

K øbenhavn , den 27. ja n u a r  1988

D ansk M agisterforening

A n e tte  S teen  P edersen  
Formand for ligestillingsudvalget

F i n l a n d

Social- och hälsovårdsministeriet:

Enligt social- och hälsovårdsm in isterie ts  uppfattn ing  är en nordisk  u t
redning om de problem  som  anfö rts  i m edlem sförslaget m otiverad. I det 
följande anges en del synpunk ter som  ligger till grund för m inisteriets 
ställn ingstagande.

Social- och hälsovårdsm in isterie t an ser att bl. a. följande tre  fak to rer är 
cen tra la  i den nu ak tualiserade  frågeställningen om bristande likalön m el
lan kv innor och män: av talspo litikens inverkningar, löneglidningarnas eller 
med andra ord m arknadsk rafte rnas inverkan sam t könssegregationens in
verkan på uppnåendet av likalönsm ålen.

De slu tledningar som  m an kom m it fram  till i m edlem sförslaget med 
anknytning till de allm änna av ta lens m öjligheter a tt främ ja likalönsprinci- 
pen och de på lokalnivån träffade av ta lens eventuella  negativa effek ter kan 
sannolikt inte genera liseras. De olika företagens fö rdeln ingsresu rser har 
dock ökat även  i F in land u nder senare tid. I Finland har m an inte haft 
några löneuppgörelse r som  skulle ha gällt enbart kvinnor. De relativa 
skillnaderna m ellan de olika lönegrupperna och de olika b ranscherna  fö re 
faller att ha blivit o fö rändrade  och till och med ökat.

Den sy stem atiska  användningen  av olika fo rm er av krite rier, inklusive
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behörighetsk riterierna , har varit rä tt liten till om fattningen i F in land, och 
de har använts enligt prövning. M inisteriet an ser a tt frågan på vilket sätt 
lönetilläggen på enskilda a rb e tsp la tse r p åverkar likalönen, dvs. vad man 
beta lar u töver den s. k. m inim ilönen, är in tressan t. L öneglidningarnas 
inverkningar på likalönen bör anses som  kärnpunk ter i frågeställningen. I 
Finland finns löneuppgifter tillgängliga u töver i S ta tis tikcen tralens egentli
ga lönestatistik  även i undersökn ingar rö rande arbetsförhållanden .

Föru tom  glidningar är det också  viktigt a tt u treda  hur de nya avlönings
form erna, som  t. ex. system et m ed sporrande avlöning inom den offentliga 
sek to rn , p åverkar likalönen.

I m edlem sförslaget unders tryks a tt p ro jek te t borde genom föras som  en 
s .k .  verksam hetsundersökn ing , m ed tyngdpunkten  lagd på enskilda fall. 
M inisteriet an se r a tt m ängden av frågor som  skulle u tredas ä r  så sto r och 
finns på så  m ånga olika n ivåer a tt m an borde göra en genom gripande 
förundersökning  och bakgrundsu tredning  rö rande det redan ex isterande 
och pågående u trednings- och undersökn ingsarbete t sam t even tuella  expe
rim ent, innan m an fa tta r beslu t om  pro jek te ts om fattning och tidtabell. 
M an borde kunna fö rena sig om frågeställningen och överväga t. ex . en 
arbetsfördeln ing  m ellan länderna och de enskilda undersökningar, av vilka 
helhetsundersökningen  kom m er a tt bestå.

M inisteriet an se r a tt det i d e tta  sam m anhang även vore in tressan t a tt 
u treda  företagens u tveck lingsp laner -  dvs. p laner för a tt främ ja jäm stä lld 
heten  och planer, som  gäller rek ry tering , avancem angsm öjligheter för 
kvinnor osv . M inisteriet u n d e rs try k e r v idare att det fo rtfarande är viktigt
-  föru tom  a tt nedbry ta  den könsd ifferen tierade arbetsm arknaden  -  att 
fö rsöka öka uppskattn ingen  av kvinnornas arbete  genom  avlöning och på 
de tta  sätt få till stånd  högre avlöning för kv innor när det gäller de s. k. 
traditionella kvinnoyrkena.

M inisteriet an ser a tt genom förandet av m edlem sförslaget som  en del av 
B R Y T -projektet inte vore helt prob lem fritt u r finsk synpunkt. D ärför 
fö reslår m inisteriet a tt m an redan  i fö rundersökn ingsskedet borde kartläg
ga de realiseringsalternativ  som  vore m est m eningsfulla u r de olika nord is
ka ländernas synpunkt. M inisteriet poäng terar a tt F inland av p rak tiska 
skäl inte tidigare kunnat de lta  i no rd iska p ro jek t rö rande likalön. Av den 
anledningen är det särskilt viktigt a tt även Finland nu kan dra ny tta  av 
pro jek tet.

M inisteriet an se r a tt lika lönspro jek te t borde genom föras under flera år, 
och a tt p ro jek te t borde inkluderas i det nord iska jäm stä lldhetsp rogram  
som skall behandlas vid den officiella jäm stä lldhetskon ferensen  i O slo i 
augusti 1988. M inisteriet an ser a tt det ä r  fråga om  en undersökning som 
gäller a rbetslive t, och att m an borde överväga olika finansieringsalternativ  
inom ram en för N ord iska  m in is terrådets budget.

M inisteriet önskar sam tidigt inform era om att det f. n. pågår e tt u tred 
n ingsarbete i F in land vid jäm likhetsdelegationen  beträffande avlöningen
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för kv innor och  m än sedd u r nationaekonom isk  synpunkt och a tt m an vid 
jäm stä lldhetsom budsm annens by rå  som  bäst a rb e ta r m ed en in ternationell 
översik t över användningen  av olika k rite rie r fö r värdering av arbete  vid 
evalueringen av likalönen u tifrån  jäm ställdhetslagstiftn ingen .

Social- och hälsovårdsm in isterie t önskar i sam m anhanget k onsta te ra , att 
likalönsproblem en och  lönebildn ingsm ekanism erna b etrak tade  ur jäm - 
stä lldhetssynpunk t h a r på  nord isk  bas u tre tts  i e tt svensk t-norsk t p ro jek t, 
som  avslu tades våren  1987. U ndersökningen  rö rde  v issa serv icebranscher 
inom den p riva ta  och  den offentliga sek to rn , m en därem ot inte industrin . I 
F inland, där jäm stä lldhetslagen  trädde i kraft fö rst å r 1987, har man inte 
g jort någon m otsvarande u tredning.

H änvisande till vad som  ovan sagts och  det som  ko n sta te ra ts  i m edlem s
förslaget om  bristfälligt kunskapsunderlag  angående o rsakerna  till den 
bristande likalönen m ellan kv innor och m än önskar social- och hälsovårds
m inisteriet för egen del stöda  det förslag som  p resen te ras  i det nu aktuella 

m edlem sförslaget.

H elsingfors den 8 februari 1988

Tarju Halonen  
M inister

Karl Johan Krokfors
Sekreterare för 

internationella ärenden

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 22 decem ber 1987 förklarat 

sig stödja medlemsförslaget.

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund:

Tanken a tt u treda  o rsakerna  till b ristande likalön m ellan kv innor och 
m än kan i princip u n ders tödas. Förslagsstä llarna  ger själva en väsentlig  del 
av förklaringen i förslagets and ra  m ening d ä r de sk river a tt män och 
kv innor a rb e ta r i o lika b ran sch er, i o lika yrken och m ed olika arbetsuppgif
ter. Y tterligare en  viktig delförklaring  är o likheterna i företagens lönsam 
het dvs. lönebetaln ingsförm åga, varfö r m an inte ens skall fö rvän ta  sig 
sam m a lön för likarta t a rbete  i o lika b ranscher.

L önernas v ik tigaste  bestäm ningsfak to r i industrin  är kollektivavtalen . 
D essa har redan  länge varit könsneu tra la , dvs. sam m a av ta lsbestäm m elser 
har gällt för såväl m anliga som  kvinnliga anställda. K ollek tivav talen  inne
håller vanligen lönebestäm m elser baserade  på a rbe te ts  svårighetsgrad. 
Med de tta  avses bl. a. fysisk  belastn ing, e rfo rd rad  m anuell och intellektuell 
färd ighet, y ttre  om ständ igheter (värm e/köld , dag/kväll/natt, inom hus/u t
om hus, o v a n jo rd /u n d e r jo rd  e tc .) och  därm ed jäm fö rb a ra  om ständigheter 
som  hänfö r sig till a rb e te ts  a rt och den om givning där det u tförs.
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U töver a rbe te ts  svårighetsgrad bestäm s lönen också  av arbe tsresu lta te t 
e ller -p resta tionen , och av a rbe tstagarens kom petens. D essa lönegrunder 
regleras norm alt bara  delvis av kollek tivav talen  och beak tas delv is såsom  
delar av det/de lönesystem  som  tilläm pas i det enskilda företaget. O ckså 
d essa  lönegrunder ä r  könsneutrala : a rb e tsresu lta te t eller -p restationen  
m äts enligt ob jek tiva krite rier beträffande kvantite t och kvalitet (antal, 
v ikt, volym , felp rocen t, svinn, d riftsekonom i e tc .), kom petensen  värderas 
enligt personens form ella u tbildning och arbe tse rfa renhe t.

U tifrån d essa  u tgångspunk ter kom m er m an alltså till, att en m an och en 
kvinna skall ha sam m a lön bara  om  de a rb e ta r i sam m a företag , utför 
sam m a arbetsuppg ifter under sam m a om ständ igheter i sam m a om givning, 
p res te ra r sam m a a rb e tsresu lta t och har sam m a form ella och erfarenhets- 
m ässiga kom petens. Så snart det skiljer sig i fråga om något av dessa 
e lem ent kan det finnas o likheter också  i fråga om lönen.

De lönesk illnader m ellan m än och kvinnor som  finns i p rak tiken  bero r 
a lltså  på o likheter i hur ovan näm nda könsneu tra la  lönegrunder kom m er 
till tilläm pning på m än och kvinnor. D essa sk illnader i sin tu r fö rk laras av 
o likheter i trad itioner, a ttity d e r, am bitioner, villighet a tt u tföra  vissa a rbe
ten , m en också  av "o lik h e t inför lagen" (begränsningar i kvinnors n a tta r
bete och underjo rd sarbete  e tc .).

Vi har alltså  inga d irek ta  invändningar em ot den u tredning som  föreslås. 
M en sam tidigt v isar erfarenheten  a tt det ä r  oerhört svårt att forsknings- 
vägen få fram  o rsakerna  till m äns och kvinnors olika placering i arbetslivet 
och därm ed lönesk illnadernas o rsaker. D ärför borde m an i e tt fö rsta  skede 
u treda  bl. a. de m etodologiska fö ru tsä ttn ingarna  och m öjligheterna att på 
e tt vetenskaplig t fruk tbart och tillförlitligt sätt u treda  o rsakerna  till olika 
lön för m än och kvinnor.

Vi är beredda att m edverka i e tt even tuellt u tredn ingsarbete . Som till- 
läggsinform ation kan vi k onsta te ra , a tt vi ä r rep resen terade  i den uppfölj- 
ningsgrupp som den finske jäm stä lldhetsom budsm annen  nyligen har till
satt för sin u tredning om bestäm ningsgrunderna för värdering av a rbete ts 
likvärdighet.

H elsingfors den 10 decem ber 1987

A rbetsg ivarnas i F inland centralförbund 

Ingvar M elin

Affärsarbetsgivarnas centralförbund (AAC):

1 rubricerade m edlem sförslag  föreslås a tt o rsakerna  till b ristande likalön 
mellan kv innor och m än u treds. Vi an se r a tt d e tta  i och fö r sig är ett 
angeläget p ro jek t. Enligt vår uppfattn ing är det dock ett faktum , a tt det är 
synnerligen svårt a tt fram gångsrikt genom föra e tt u tredn ingsarbete  av 
de tta  slag.
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Förslaget ger exem pel på undersökn ingar som  kunde ge resu lta t. Det är 
enkelt a tt väcka lagm otioner och undersöka  verkningarna av lagstiftningen 
om likalön, m en vi tro r inte att m an på denna väg får reda  på de verkliga 
o rsakerna . D et är också  lätt a tt undersöka ko llek tivav talen  från likalöns- 
synvinkel, m en helt överflödigt när det gäller a tt u treda  o rsakerna . R esul
ta te t av en sådan undersökning  är å tm instone i F inland givet. M än och 
kvinnor behandlas jäm lik t i kollektivav talen . U ndersökningen  av de a rbe
ten  d ä r likalönsprincipen i rea lite ten  har genom förts förblir ok lar, och vi 
kan inte bilda oss en uppfattn ing om  vart den syftar. I de b ranscher vi 
rep resen te ra r har sk illnaderna i lön m ellan m än och kv innor undersök ts 
och undersökningen u tv isar a tt sk illnaderna har m inskat. De verkliga 
o rsakerna  till a tt m äns och kvinnors löner är olika kan dock inte klarläggas 
med sådana löneutredningar.

På ovan fram förda g runder an se r vi a tt m edlem sförslaget ännu är b ris t
fälligt i det av seendet a tt man inte kunnat klarlägga vilken forskning och 
vilka forskn ingsm etoder som  kunde användas för a tt få frågan u tredd. V år 
åsik t ä r därfö r a tt m an i denna sak  borde avancera  så, a tt m an först gör en 
förundersökning  för a tt få reda  på om det över huvud taget är möjligt att 
genom föra u tredn ingen , och för att få fram  de fo rskn ingsm etoder som 
kunde tilläm pas.

H elsingfors den 10 decem ber 1987

A ffärsarbetsg ivarnas cen tra lfö rbund  (AAC) r. f.

P ekka M erenheim o

I s l a n d  

Vinnuveitendasamband Islands (Den isländska arbetsgivareföreningen):

Tanken  att u treda  o rsakerna  till b ristande likalön m ellan kv innor och 
män kan i princip  understöd jas . Förslagsstä llarna  ger själva en väsentlig  
del av förklaringen i fö rslagets and ra  m ening d ä r de sk river a tt m än och 
kvinnor a rb e ta r i o lika b ranscher, i o lika yrken och m ed olika arbetsuppgif
ter. Y tterligare en viktig delförklaring  är o likheterna  i fö retagens lönsam 
het dvs. lönebetaln ingsförm åga, varför m an inte ens skall fö rvän ta  sig 
sam m a lön fö r likartat a rbe te  i o lika b ranscher.

L önernas v ik tigaste bestäm ningsfak to r är kollektivavtalen . D essa har 
redan länge varit könsneu tra la , dvs. sam m a av ta lsbestäm m elser har gällt 
för såväl m anliga som  kvinnliga anställda.

U tgångspunkten  är den att en m an och en kvinna skall ha sam m a lön 
endast om de a rb e ta r i sam m a företag , u tfö r sam m a arbetsuppg ifter under 
sam m a om ständ igheter i sam m a om givning, p res te ra r sam m a a rb e tsresu l
tat och har sam m a form ella och erfarenhetsm ässiga  kom petens, såtillvida
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att sam m a kollektivavtal ä r tilläm pligt. Så snart det skiljer sig i fråga om 
något av d essa  elem ent kan det finnas o likheter också  i fråga om  lönen.

De löneskillnader m ellan m än och kvinnor som  finns i prak tiken  bero r 
alltså  på o likheter i ovan näm nda könsneu tra la  lönegrunder. D essa skillna
der i sin tu r fö rk laras av o likheter i trad itioner, a ttityder, am bitioner och 
villighet a tt u tfö ra  v issa arbeten .

Vi har i princip  inga invändningar em ot den u tredning som  föreslås. M en 
för a tt en sådan u tredning  skall ge p rak tisk t användbara  resu lta t skall dess 
förem ål inte vara  de i sig könsneu tra la  lönebestäm m elserna och lönegrun- 
derna, u tan o rsak ern a  till m äns och kvinnors olika p lacering i arbetslivet.

Det faktum , att den isländska regeringen nu under hösten  har tillsatt en 
arbetsg rupp  vars uppgift ä r a tt u treda  i vilken m ån det finns löneskillnader 
m ellan m än och kv innor och i så fall vad dessa löneskillnader b ero r på och 
vilka ä r  de bakom liggande fö rk laringarna gör a tt den föreslagna u tredning
en fram står som  m indre aktuell fö r vår del.

R eykjavik , den 14 decem ber 1987

H rafnhildur S te fánsdó ttir

N o r g e

Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

 F orslaget innebæ rer at det blir satt i verk  et nordisk  utrednings- og
fo rsøksprosjek t m ed sikte på å avdekke årsakerne  til forskjellen i lønn 
m ellom  kv inner og m enn og å gjennom føre p rak tisk  fo rsøksv irksom het.

D epartem en te t vil bem erke at det i dag er u tfø rt en god del forskning på 
dette  om rådet både norsk  og nord isk , og at vi følgelig har både kunnskap  
og årsaksana ly ser her. Forskningen  viser s to rt sett at lønnsforskjeller 
m ellom  kjønnene bare  delvis  kan  fork lares u tfra  ansiennite t, arbeidstid , 
b ransje , u tdanning , a lder osv . M .a .o .  vi har et likelønnsproblem , og 
problem et er næ rt knu tte t til m anglende likestilling mellom kjønnene i 
sam funnet generelt.

Det er også gjennom ført p rak tisk  fo rsøksv irksom het. Vi kan nevne at 
fo rskn ingsprosjek tet "L ik e lø n n en s m ulighet”  som  ble stø tte t av N ordisk  
M inisterråd , e r  fulgt opp m ed en håndbok  i p rak tisk  likelønnsarbeid  på 
bedriftsp lan .

E tte r  d epartem en te ts  vurdering  vil det kom m e lite ny tt ut av et fo rsk 
n ingsprosjekt med tem a likelønn nå. D et kan muligens væ re nyttig  å sam le 
eksisterende og pågående forskning på de tte  om rådet. Det kunne gi en 
bred fo rståe lse  av fenom enet på nordisk  n ivå og sam tidig gi en analyse av 
de tiltakene som  er satt i verk  fo r å fjerne lønnsforskjellene. D epartem entet 
vil ut fra de tte  fo reslå  at forslaget om arbeides til et prosjek t for innhenting
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og vurdering av eksis te rende  kunnskap  om  lønnsforsk jeller og analy ser av 
årsakene til d e tte  m ellom  kv inner og m enn i N orden .

O slo, 5. desem ber 1987

E tte r fullm akt

Tove Friisø

Jorun Wiik

Kirke- og undervisningsdepartementet:

K irke- og underv isn ingsdepartem en te t e r  gjennom  N ord isk  M inisterråd  
kjent m ed det arbeid  som  e r igangsatt innenfor ram m en av det nordiske 
B R Y T -prosjektet. P ro s jek te t har som  form ål å u tv ik le og å u tp røve m eto
der m ed sikte på  å nedbry te  det k jønnsoppdelte  arbeidsm arked .

K irke- og underv isn ingsdepartem en te t kan fo r sin del stø tte  at det i 
tilknytning til eller i forlengelsen  av B R Y T -prosjek tet iverksettes en u tred 
ning om  likelønnsspørsm ål, slik det foreliggende m edlem sforslag legger 
opp til.

O slo, 22. ja n u a r  1988
Tom as O vergaard

B rynhild  Sirevåg  
Førstekonsulent

Kommunal- og arbejdsdepartementet:

K om m unal- og arbe id sd ep artem en te t v iser til forslaget om  en utredning 
om  em net. D epartem en te t h a r ikke m erknader til de tte  u to v er det at en ser 
positiv t på at en slik u tredn ing  kom m er igang.

O slo, 20. novem ber 1987

E tte r fullm akt

H enrie tte  M unkebye  
Underdirektør

Thorfrid H ansen
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N .A .F . stiller seg i u tgangspunk te t positiv t til prosjek tet.
Å brem se lønnsveksten  e r viktig både fra et snevert næringslivs- og et 

b redere sam funnsøkonom isk  synspunk t.
F o r å kunne næ rm e oss prob lem ene på en fordom sfri m åte, trengs det 

dypere innsik t og m ere fak tisk  kunnskap  om  åpne og skjulte m ekanism er 
og dynam iske sam m enheng i lønnsdannelsesp rosessen .

A rbeidet m ed fordelingssystem er, a lte rnative kom pensasjonsform er og 
lønnsystem er tilpasse t den v irkeligheten bedriftene og de ansatte  fungerer i 
nå og i frem tiden , blir et viktig satsingsom råde for næ ringslivets nye 
hovedorgan isasjon , N H O .

1 den grad det fo reslå tte  fo rskers- og u tredn ingsarbeidet kan gi nyttige 
bidrag til de tte  u tv ik lingsarbeidet, stiller vi oss positive til forslaget.

B ildet av lønnsforskjellen  m ellom  m enn og kv inner på det norske ar
beidsm arkedet, e r  i vesentlige trekk  det sam m e som  de danske forslagsstil

lerne tegner.
E t par rela tiv t ferske stikkprøver:
B ankenes lønnsanalyse fra 1986 viste at kvinnelige bankfunksjonæ rer i 

g jennom snitt tjen te  9,4 %  m indre enn m annlige kolleger m ed sam m e a r
beidsom råde , an sienn itet og utdanning. Forsk jellen  på gjennom snittlig  b e 
gynnerlønn for nyutdannede siv iløkonom er fra B edriftsøkonom isk Insti
tu tt (BI) var på 6,8 %  i gu ttenes favør både i 1985 og 1986. N .A .F .s  egen 
funksjonæ rsta tistikk  viser de sam m e tendensene på alle nivåer.

M ye av de reg istrerte  fo rskjellene kan fork lares m ed ansienn ite t, tilkny t
ning til bestem t bedrift, a lder, personlige kvalifikasjoner o . l . ,  variable for 
enkelttillfellene, m en tendensen  lar seg vanskelig bortfo rk lare .

En konklusjon e r at kv inner ennå ikke har opp tråd t som lønnsledere , 
hverken  på  leder- eller lavere nivåer.

A v taleverket og fo rhandlingssystem et er i p rinsippet k jønnsnøytrale . 
M en de e r vokst frem  i en h isto risk  epoke hvor arbeidsm arkedet var m enns 
dom éne. D et gir grunn til å tro  at d isse , som  mange andre i prinsippet 
kjønnsnøytrale  institu sjoner, i høyere grad e r tilpasset m enns enn kvinners 
virkelighet og behov.

En næ rm ere undersøkelse  av lønnsdannelsesp rosessen  fra et likestil- 
lingssynspunkt, kan derfo r tenkes å  avdekke histo riske b indinger og sam 
m enhenger som ikke bare  stå r i veien for en raskere  utvikling av reell 
likelønn, m en også fo r en m ere effektiv utvikling av bransjer og enkeltbe
drifter.

E t par slu ttbem erkninger:
-  L ikestillingsrådet har lagt frem  dokum entasjon  som an tyder at de rela

tive lønnsforskjellene m ellom  kjønnene, e r m indre i bed rifte r som  om 
fa ttes av LO  -  N .A .F .s  av ta leverk .

-  V åre fo rhandlere  opp lyser at likestillingsspørsm ål uhyre sjeldent dukker 
opp i forhandlingen.

Norsk arbeidsgiverforening (N .A .F.):
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— En u tredning b ø r m edføre en næ rm ere d iskusjon og avklaring av form u
leringen ” lik lønn for arbeid av lik v erd i”  knyttet til den enkelte bedrift.

O slo. 14. desem ber 1987

N orsk  arbeidsgiverforening 
U tviklingsavdelingen

Signe H olst

Norsk kvinnesaksforening:

N orsk kvinnesaksforen ing  er opp ta tt av lønnsforskjellene mellom 
kvinner og m enn, og e r svæ rt bekym ret over den negative utviklingen vi 
har sett i den senere tid. Vi er derfor glad for det initiativ som nå er ta tt fra 
m edlem m er i N ord isk  Råd.

K onkret har vi disse m erknadene til det tilsendte m edlem sforslaget: 
Forslagsstillerne har sk issert en del in teressan te  problem stillinger som 

en ønsker be lyst, b lan t annet sam m enhengen m ellom  kjønnssegregering og 
lønnsforskjeller. H er er N orsk  K vinnesaksforen ing  opp ta tt av at en ikke 
bare studerer hvordan  det k jønnsdelte  arbeidsm arked  er med på å fastho l
de ulik lønn. men også hvordan ulik lønn er m ed  på  å fa s th o ld e  det 
kjønnsdelte arbeidsm arked .

N orsk  kv innesaksforen ing  er også in te ressert i å få næ rm ere analysert 
sam m enhengen m ellom  struk turell diskrim inering (lave lønninger for kvin- 
nedom inerte yrker) og m er individuell lønnsdiskrim inering. H er tenker vi 
på at kvinnens lave lønnsnivå kan væ re med på å bestem m e lav lønnsfast- 
setting for andre kv inner igjen. I N orge har f. eks. L ikestillingsom budet 
gjennom  behandling av lønnsk lager sett eksem pler på at arbeidsgivere 
b ruker lønnssta tis tikkene (der en kan lese om kvinners lavere lønninger) 
om norm  for lønnsfastse tte lse  for sine egne kvinnelige ansa tte . H vordan 
bryte en slik ond sirkel?

E ndelig vil N orsk  kvinnesaksforen ing  fo reslå  at det biir laget in terv juun
dersøkelser om holdninger og kunnskaper på likelønnsom rådet. H va vet 
egentlig fagforeningsfolk, politikere og arbeidsgivere om kvinner, lønn og 
kvinnediskrim inering. H va vet de om  sine respektive lands lover på dette  
feltet? Vet de (f. eks. i N orge) at m an skal gi lik lønn for arbeid av lik verdi, 
eller tro r man at det e r  tilskrekkelig  å gi lik lønn for helt likt arbeid? N orsk 
kvinnesaksforen ing  tro r det sko rte r på kunnskaper her, og at også det e r 
med på å hindre en positiv  utvikling.

O slo. 30. desem ber 1987

F or N orsk  kv innesaksforening

Sigrun H oel 
Leder
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S v e r i g e

Jäm O  finner att förslaget innehåller m ånga goda och viktiga tankar. Det 
är särskilt angeläget a tt frågan om lika lön för likvärdigt a rbete  oavsett kön 
får stö rre  p lats i p a rte rnas jäm stä lldhe tsa rbe te . P arte rna  bör m er m edvetet 
än hittills v id ta å tgärder i den rik tn ingen. E tt projekt inom N ord iska rådets 
ram  bör kunna inspirera dem  i den riktningen. Jäm O  ä r dock tveksam  till 
de lar av förslagen och har också  synpunk ter när det gäller inriktningen av 
ett sådant projekt.

L ikalönsfrågor m ellan kv innor och män har getts viss uppm ärksam het 
både i den  svenska jäm stä lldhetslagen , som  en del av d iskrim ineringsfor
budet, och i de tre s to ra  jäm stä lldhe tsav ta len . Frågan om lika lön för lika 
arbete  oavse tt kön ä r som  förslagsställarna påpekar o tv ivelaktig t en  viktig 
jäm stä lldhetsfråga . F rågan  om  lika lön för likvärdigt a rbete  ä r  med tanke 
på de könsuppdelade a rbe tsm arknaderna  i N orden  i p raktiken en ännu 
viktigare jäm stä lldhetsfråga . D et ä r  därfö r förvånande a tt frågan hos a r
betsm arknadens p a rte r  i prak tiken  inte har få tt något näm nvärt u trym m e i 
det ak tiva jäm stä lldhe tsa rbe te  som  hittills har bedriv its på arbe tsp la tse r 
och i övrigt i a rbetslivet. D et arbete  som  hittills bedriv its har nästan  helt 
varit inriktat på att få fler kv innor a tt välja m ansdom inerade a rbeten  vilket 
i sin tu r antagits leda till högre lön fö r dessa kvinnor. D et var dock 
glädjande a tt karte llerna  på  tjänstem annasidan  hösten  1986 anordnade 
sem inarier och föreläsningar m ed u tländska experter. D är uppm ärksam 
m ades särskilt fö rhållandet a tt frågan om lika lön för likvärdigt a rbete  
oavsett kön intim t hänger sam m an med frågan om arbetsvärdering  och 
arbetsvärderingssystem . I S torbritann ien  och USA har till skillnad från 
vad som gällt i Sverige sam bandet mellan arbetsvärdering  och jäm ställdhet 
under m ånga å r varit den  s tö rsta  jäm stä lldhetsfrågan  och ett om fattande 
och fram gångsrikt a rbete  har bedriv its. Ä ven inom  övriga EG har man i 
allm änhet kom m it längre än i Sverige när det gäller a tt form ulera krav på 
å tgärder i denna fråga.

F öre tee lsen  att trad itionellt kv innodom inerade arbe ten , o ftast på den 
offentliga sek torn , allm änt sett ä r lägre avlönade än traditionellt m ansdo
m inerade a rbeten  avfärdas gärna i debatten  m ed att ” det b ero r på att 
kv innoarbetena finns i offentlig sek to r och m ansdom inerade arbeten  i 
p riva ta”  eller m ed a tt ” m arknadskrafterna  s ty r” . D et anförs också  att 
kvinnors arbeten  ä r lä tta re  och  m er ru tinbetonade och m ännens tyngre och 
m er kvalificerade. Ingen av dessa  förklaringar har såvitt det ä r bekant för 
Jäm O  närm are undersök ts eller belagts.

De m eningsm otsättn ingar som  ibland kom m er i dagen m ellan kv innodo
m inerade och m ansdom inerade fackförbund inom  sam m a huvudorganisa
tion eller förhandlingskartell besk rivs i allm änhet som  m otsättn ingar m el
lan offentligt och privat anställda eller m ellan låg- och höglöneförbund.
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E ndast undantagsv is lyfts den könsm ässiga d im ensionen i lönesättn ing  och 

lönepolitik  fram .
På L O -S A F-om rådet fram hålls ofta a tt de särsk ilda kv innolönerna av 

skaffades år 1965. D ärm ed förefaller p a rte rna  anse att p rob lem et med 
löneskillnader m ellan kvinno- och m ansdom inerade arbeten  inte längre är 
en fråga fö r lönefö rhand lare  u tan  en b art fö r jäm stä lld h e tsa rb e ta re . O ch 
frågan skall lösas genom  a tt a rbetsm arknaden  görs m indre könsuppdelad  
och genom  att kv innorna läm nar de s. k. ru tinarbe tena  och går in i m er 
kvalificerade.

D et är m ot den bakgrunden  positiv t a tt särskilt frågan om lika lön för 
likvärdigt a rbete  och uppvärdering  av kv innoarbeten  uppm ärksam m as i 
det rem itterade m edlem sförslaget. Som förslagsställarna an tyder finns det 
all anledning a tt an ta  a tt det finns ett sam band m ellan likalönsfrågan och 
den könsuppdelade arbetsm arknaden . U tländska  undersökningar från 
u tom nord iska länder m ed könsuppdelade a rbe tsm arknader ger k lara b e 
lägg för a tt det finns e tt sam band m ellan lönen ivå och andelen  kv innor i e tt 
yrke. G jorda analy ser tyder på a tt kv innodom inerade arbeten  betalas lägre 
ju s t för att de är kv innodom inerande. N ågra m otsvarande undersökningar 
och analyser fö r den svenska arbe tsm arknaden  har inte g jorts. Ä ven om 
det saknas anledning a tt an ta  a tt det ä r  annorlunda i Sverige vore det av 
m ycket s to rt värde fö r det fo r tsa tta  jäm stä lld h e tsa rb e te t a tt få den saken 
klarlagd.

Det bästa  sä tte t a tt klarlägga d essa  förhållanden förefaller enligt Jäm O s 
mening vara  a tt ta  hjälp av arbetsvärderingssystem . I m ånga fall har de 
k rite rier som  använ ts vid lönesättn ing  inte ens fo rm ulerats . 1 system  för 
arbetsvärdering  ä r k rite rierna  k lart fo rm ulerade. S ystem atisk  a rb e tsv ä rd e 
ring ger en teknik  fö r a tt jäm fö ra  olika befa ttn ingar även när d essa  tillhör 
helt olika ty p er av arbeten  m ed innehåll som  tycks o jäm förbara. 1 sin bok 
K vinnoarbetsliv  (1987) har A nnika B aude m. fl. vid arbetsliv scen trum  
u tvecklat de tta . De anför a tt m an genom  a tt m ed hjälp av arbetsvärderings
system  jäm fö ra  olika befattn ingar kan få k larhet i v ilket slags arb e ts in n e
håll som  belönas. Vid jäm fö re lse  m ellan kvinnodom inerade och m ansdo
m inerade a rbeten  kan därigenom  bestäm m as till v ilken del de nuvarande 
lönesk illnaderna b e ro r på  olika innehåll i a rb e te t och vad som  b ero r på 
kön. I boken anges tv å  fo rskningsom råden  som  viktiga: dels forskning om 
innehållet i typ isk t m anliga respek tive  typ isk t kvinnliga befattn ingar och 
hur sk illnader m ellan d essa  re la te ra r till even tue lla  löneskillnader mellan 
de olika befa ttn ingarna  och dels forskning om betydelsen  av system atisk  
a rbetsvärdering  för m inskning av lönegapet respek tive  av andra  slag av 
lönepolitiska å tgärder, exem pelv is so lidarisk  lönepolitik . Jäm O  instäm m er 
i bedöm ningen att d essa  om råden  är viktiga a tt klarlägga. E tt klarläggande 
som  nyss näm nts har sin g ivna p lats i det aktiva  jä m stä lld h e tsa rb e te t vid 
sidan av a rbete t på a tt b ry ta  den könsuppdelade arbetsm arknaden . A rbe ts
värderingssystem  finns i förhållandevis sto r u tsträckning  inom  L O -om rå-
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det. De trad itionella  system en innehåller ofta könsdiskrim inerande inslag 
m en am erikanska  e rfa ren h e te r ty d er på att sådana system  ur jäm stä lldhets- 
synpunkt är b ä ttre  än  inga system  alls. På den privata  tjänstem annasidan  
och för hela den offentliga sek to rn  saknas helt arbetsvärderingssystem  
avsedda  fö r lönesättn ing . D ärm ed saknas i hög grad fö ru tsä ttn ingarna  för 
a tt klarlägga sam bandet m ellan lön och kön.

H är skall fö r fu llständighetens skull näm nas a tt jäm före lsem etoden  ” lik
värdigt a rb e te ”  i 4 § 2 jäm stä lldhetslagen  för individuella fall av könsd iskri
m inering  bygger på att det finns en m ellan p arterna  överenskom m en a r
betsvärdering . I lag fö rarbetena u tveck las inte vad som avses med en 
överenskom m en arbetsvärdering  m en m ycket ta lar för a tt m an därm ed 
avser både själva system et och den u tförda värderingen (jfr SOU 1978: 38, 
s. 113).

Så länge system  saknas finns knappast något u trym m e för att använda 
den ena av de två m etoder för jäm fö re lse  som  lagen tillhandahåller. Sedan 
den svenska lagen antogs har den brittiska  likalönslagen, som  i hög grad 
utg jort förebilden fö r den svenska , till följd av ett utslag i E G -dom stolen  
ändra ts. D en regeln har införts a tt om  arbeten  inte kan be trak tas som lika 
och det saknas e tt partsgem ensam t a rbetsvärderingssystem  kan en dom 
stol u tse en oberoende expert a tt göra en egen arbetsvärdering  av vilken 
dom stolen  kan d ra  s lu tsa tsen  att de jäm fö rda  arbe tena  är likvärdiga.

Såvitt Jäm O  känner till h ar de arbetsvärderingssystem  som  finns i Sveri
ge aldrig använts i syfte a tt jäm fö ra  kvinnodom inerade och m ansdom inera
de arbeten . D et vore m ycket värdefullt om  e tt sådan t p rak tisk t försök  kom  
till stånd . D et vore v idare synnerligen in tressan t om de redan u tarbetade  
system en försöksv is användes för a tt jäm fö ra  kv innodom inerade arbeten  
m ed m ansdom inerade arbeten  som  idag inte lönsätts med hjälp av a rb e ts
värderingssystem .

Som näm nts används på tjänstem annasidan  inte något partsgem ensam t 
arbetsvärderingssystem . Inom  Svenska  Industritjänstem annafö rbundet 
har em ellertid  u ta rb e ta ts  e tt system  kallat A L T -system et (arbetsvärdering  
och lönesättn ing  fö r tjänstem än  inom  industrin). N är system et har u ta rb e
ta ts  har m ålet varit a tt göra det könsneu tra lt. S ystem et har aldrig p rövats. 
D et vore dock värdefullt om  det kunde kom m a till användning i en fö rsöks
verksam het m ed jäm fö re lse r m ellan kvinno- och m ansdom inerade arbeten  
vid sidan av e tt trad itionellt system . H ärvid  skulle m an få be lysta  even tue l
la sk illnader m ellan d iskrim inerande och m indre d iskrim inerande system  
(ett helt könsneu tra lt system  to rde  inte gå a tt konstruera).

D et ä r  viktigt a tt endast ett system  används vid jäm fö re lse r mellan 
kvinno- och m ansdom inerade arbe ten . D et är inte omöjligt a tt det i en 
fö rsöksverksam het skulle gå att använda t. ex. A LT  både för arbetare  och 
tjänstem än. E tt y tterligare steg att gå vore att i e tt p ro jek t använda ett 
arbetsvärderingssystem  avse tt både för arbe ta re  och tjänstem än. S ådana 
har u ta rb e ta ts  och använ ts u tom lands t. ex . i C anada.
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Sam m anfattn ingsvis an se r Jäm O  m ot den angivna bakgrunden a tt det 
vore värdefullt om N ord iska  rådet b eslu ta r u tred a  frågan om  lika lön för 
likvärdigt a rbete  o av se tt kön. I stä lle t fö r a tt u tred a  o rsak ern a  till b ristande 
likalön anser Jäm O  dock att ett nord isk t projekt bö r inrik tas på att u treda 
hur de tta  problem  skall lösas. B etydelsen  av arbetsvärderingssystem  som 
instrum ent i a rb e te t på  a tt m inska lönegapet m ellan kv innor och m än bör 
därvid tas upp som  e tt p ro jek t vid sidan av a rb e te t m ed a tt få till stånd en 
jäm nare  könsfördeln ing i olika ty p e r av arbeten . D et vore därvid av stort 
värde m ed p rak tisk  fö rsöksverksam het på följande tre  om råden: tes t av 
trad itionella  arbe tsvärderingssystem  fö r a tt u trö n a  deras positiva eller 
negativa konsekvenser för lönesättn ingen  av kvinnodom inerade arbeten  
jäm fört med m ansdom inerade: te s t, ev. föregångna av utveckling , av andra 
befintliga system  t. ex. A T S -system et; u ta rbe tande  och tes t av nya arbets- 
värderingsinstrum ent, särsk ilt skapade för jäm fö re lse r av kvinno- och 
m ansdom inerade arbeten .

Jäm O  skulle också  välkom na en kartläggning av om  lagstiftningen om 
lika lön fö r likvärdigt a rbete  i de no rd iska länderna ger sam m a m öjligheter 
vid en inbördes jäm före lse  sam t i jäm före lse  m ed den som  finns i andra 
länder, som  h a r en liknande könsuppdelning av a rbetsm arknaden . Enligt 
Jäm O s uppfattn ing ä r t. ex. den b rittiska  lagen om lika lön m er avancerad  
än den svenska.

F örslagsställarna kom m er också  in på frågan hur lönebildningen sker 
cen tralt och lokalt. D et vore in tressan t a tt få belyst om  det i d e tta  arbete  
finns några h inder m ot genom förandet av lika lön för likvärdigt a rbete  
oavsett kön. L ika viktigt ä r  a tt k larlägga om  det finns inslag i lokal eller 
central lönebildning som  kan u tveck las fö r a tt underlä tta  arbete t för a tt nå 
lika lön fö r likvärdigt a rbe te  oavse tt kön.

Jäm O  ställer sig därem o t tveksam  till a tt a rb e te t i e tt nord isk t p ro jek t om 
lika lön bedrivs som  en förlängning av B R Y T -projektet e ftersom  det inte 
handlar om e tt a rbe te  fö r a tt b ry ta  en könsuppdelad  arbetsm arknad  utan  
främ st a tt undersöka fö ru tsä ttn ingarna  för en uppvärdering  av traditionella 
kv innoarbeten . Jäm O  fö ro rdar att e tt kom m ande u tredn ingsarbete  bedrivs 
som  ett eget p ro jek t.

S tockholm  den 15 decem ber 1987

M argareta  W adstein
Ställföreträdande

jäm ställdhetsom budsm an

Delegationen för jämställdhetsforskning, JÄMFO:

F örslagsstä llarna  ta r  både  upp frågan om  (o)lika lön för lika eller jäm fö r
bart a rbete  och  lönesk illnader, som  kan hänföras till den segregerade 
a rbetsm arknaden .
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Frågan om lönesk illnader m ellan kv innor och m än är som  politisk fråga 
ungefär jäm ngam m al med sek let. D en har varit förem ål fö r m ycken fo rsk 
ning och m ånga u tredningar.

U r e tt svensk t perspek tiv  behand lades b l .a .  i JÄ M FO s forskn ingspro 
gram  ” K vinnors villkor i a rb e ts liv e t”  (JÄ M FO -rapport n r 1, 1985). Vi 
c ite ra r u r program m et:

Den enda fråga som  sam tliga kv innor i riksdagen hittills varit eniga om är 
frågan om  lika lön. (Om likalönsprincipens genom förande på  det statliga 
tjän steom råde t, 1946 års rik sdagstryck .) F rågan  om  likalön u tgör en kärn- 
p rob lem atik  och h a r varit en m ärkesfråga i kvinnohistorien . L ikalönsprin- 
cipen svara r mot en allm än rättighetsuppfattn ing :

” A tt värdering av och ersä ttn ing  fö r u tfö rt a rbete  skall ske u tan  hänsyn 
till g rupptillhörighet ä r  en  allm än rä ttighetsuppfattn ing . D en finns i både 
in ternationella  rättighetsfö rk laringar och i nationella. L ikalönsprincipen 
’lika lön för lika a rb e te ’ har ge tts  m ånga to lkn ingar -  eller snarare  -  
fram för allt har kom plikationerna i p rincipen fram hållits under årens lopp. 
B egreppet har an se tts  (alltför) svårt a tt bestäm m a och tilläm pa. D e skiftan
de defin itionerna som  i ensk ilda sam m anhang getts , synes fram för allt bero 
på att defin itionen av principen influera ts av den lönesättn ing , som  m an för 
tillfället varit beredd  att tilläm pa (SO U  1953: 18 s. 39).

(A nita D ahlberg, 1985)

Jäm stä lldhetslagen  från 1979 fö resk river a tt det skall u tgå lika lön för 
sam m a arbete  -  inom  ett företag  på en och sam m a o rt -  och lika lön vid 
likvärdigt arbete  -  enligt partsöx erenskom m en arbetsvärdering . ” L ikvär
digt a rb e te ” behöver in te , enligt A rbetsdom sto len , innebära lika b efa tt
ningar enligt ko llek tivav tal, u tan  skall handla om  likvärdiga uppgifter.
En kärnfråga vid tilläm pningen av lagen är ju s t frågan om arbetsvärdering . 
Vi c ite ra r vidare:

"D e t föreligger be tydande svårighete r a tt vid arbetsvärdering  frigöra sig 
från rådande värderingar och  rangordningar. D et ä r  inte heller lä tt a tt finna 
och bestäm m a alla de fak to re r, som  borde påverka  lönesättn ingen . I båda 
fallen slår också  'd e t m anliga p rim a te t’ igenom : M anliga a rbe ten  värderas 
och rangordnas högre. De fak to re r som  tillhör de kvinnodom inerade a r
be tsom rådena ä r m er osynliga och okända. O ch det kan vara  i enlighet med 
de starkare  g ruppernas in tressen  a tt de svagare g ruppernas förhållande 
bibehålls ’osyn liga’. Det finns en  inbyggd, struk turell könsdiskrim inering i 
själva a rb e tsv ä rd e rin g ssy stem et. ’’

(A nita D ahlberg , 1985)

I USA pågår forskning på tem at ”jäm fö rb a ra  a rb e ten ”  (com parable 
w orth). D essa stud ier v isar, a tt n ä r m an jäm fö r kvinnors och m äns löner i 
arbeten  m ed likarta t innehåll, v ar kvinnornas kvalifikationer system atisk t 
undervärderade  (T reim an & H artm an , 1981: R em ick, 1984).

Jäm förbara  kvalifikationer värderades högre då de förekom  i manliga 
befattn ingar än i kvinnliga. M an fann också  att värderingssystem en  inte 
reg istrerade  v issa  fak to re r som  är av betydelse  inom  typ iska  kvinnoyrken , 
som  förm åga att förm edla inform ation , ge stöd och om vårdnad  och liknan
de kvalifikationer. H ärigenom  kom  arbetsvärderingen  att ge en bild av 
dessa  arbeten  som  betydlig t enk lare  än de i verkligheten  är.
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F orskning om  arbe tsvärdering  u r könsperspektiv  saknas i hög grad. I 
” G ästa rb e te rsk a  i m anssam hälle t"  ger h isto rikern  G unhild K yle exem pel 
på detta .

En studie har nyligen avslu ta ts  vid A rbetslivscen trum : T hom as E ricsson , 
"A rbe tsvärdering  m ed p o än g sy stem " (A LC  U tredn ingsrapport 4. 1987). 
Till denna studie har fogats skriften  ” A tt sä tta  poäng på jobben . Om 
system atisk  a rbe tsvärdering  inom  industrin . N ågra råd  till fack e t”  (A LC 
S tudiem aterial, 1987) av sam m e fö rfattare . H an sam m anfattar:

” E tt a rbe tsvärderingssystem  kan till konstruk tionen  inte tillräckligt beak ta  
vanliga krav vid arbetsuppg ifter, som  dom ineras av det ena  könet. Jäm 
ställdhetslagens fö rarbeten  visar a tt bara  undantagsv is kan paragrafen om 
lönediskrim inering användas mot d e tta .”

Så långt lagens m öjligheter.
B eträffande lönesk illnader i a llm änhet c ite ra r vi vidare ur fo rskn ingspro
gram m et:

Skillnader i inkom st m ellan kv innor och m än i dag kan besk rivas så, a tt två 
tred jedelar av de u tbeta lade  lönerna går till m än och en tredjedel till 
kvinnor. O m kring 45 %  av landets y rkesverksam m a personer ä r  kvinnor.

K oncentrationen  av kv innor till v issa  y rken  och kvinnornas höga andel i 
de ltidsarbete  kan sägas vara allm änt kända fak to rer för att fö rk lara  in
kom stsk illnader m ellan kv innor och m än. N ationalekonom erna  Siv G us
tafsson och Petra  L an tz  har fört kunskapen  längre. De har ingående 
studera t löneutvecklingen  bransch  för bransch  och därvid  funnit väsentliga 
varia tioner i könsliga löneskillnader. M edan d essa  ä r  ganska sm å bland 
a rbe ta rg rupper inom  tillverkningsindustri och bland bu tikspersonal (ca 
10%) är de betydligt högre inom  industrins tjänstem annagrupper (ca 30% ). 
Inom  den offentliga sek to rn  varierar lönesk illnaderna m ellan anställda i 
s ta t, kom m un och landsting (12, 15 resp . 32% ).

Så långt em pirin . G ustafsson  och L an tz  har också  undersök t ” k ostna
derna för fö rv ä rv sav b ro tt”  och räknat fram  dessa  fö r kv innor i olika 
lönelägen. Slutligen har de p rövat hypo tesen  om i vad m ån skillnader i 
” kunskapskap ita l”  kan förk lara  lönesk illnader ("k u n sk ap sk ap ita l”  kan 
sägas vara  sum m an av re levan t utbildning och inom företagserfarenhet och 
-utbildning). S lu tsa tsen , som  baseras på e tt sto rt undersökningsm aterial, 
blir att löneskillnaden dels ökar med åren , dels inte helt kan beskrivas som 
resu lta t av sk illnader i kunskapskap ita l. K v ar blir en ” re s tp o s t”  på mellan 
fem och sju p rocen t, som  får hänföras till diskrim inering.

JÄ M FO  har också  angivit bl. a. följande om råden  fö r forskning:
-  U tveckling  av löneavtal, lönebildnings- och a rbe tsvärderingsprocessen  

på cen tral och lokal nivå b ö r undersökas u r jäm stä lldhe tssynpunk t;
-  S tud ier av ”jäm fö rb a rt a rb e te "  b ö r kom m a till stånd ;
-  Vilken inverkan på lönesättn ingen  har den inform ella norm bildningen 

på arbetsp la tsen : m otiveras/legitim eras m äns högre löner med deras
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verkliga, förm odade eller vän tade försörjn ingsansvar? H ur fungerar 
norm bildningen beträffande ensam stående m ödrar?

-  V ilka slu tsa tse r kan dras om hem arbete ts  betydelse för löneutveckling
en i e tt tid sperspek tiv  (betydelsen  av deltid sarbete  och föräldraledighet) 
vid jäm före lse  m ellan olika arbe tsp la tse r?
Till den senare punkten  vill vi lägga ett förtydligande: H ur ser lönebild

ningen ut i den uppkom na deltid sarbetsm arknaden  i jäm före lse  med den, 
som  huvudsakligen bestå r av heltidstjänster?

M ot bakgrund av vad vi ovan sagt, vill delegationen fö ro rda en sam m an
kom st m ellan po litiker och ledande forskare inom  om rådet för a tt klarlägga 
fo rskn ingsbara och angelägna frågeställn ingar inom de tta  för jäm stä lldhe
ten cen tra la  om råde.

S tockholm  den 25 novem ber 1987

F ör delegationen för jäm stä lldhetsfo rskn ing

Eva K arlsson  
Ordförande

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

Som fram går av kom m entarerna  till förslaget finns i sam tliga nordiska 
länder löneavtal som  är könsneu tra la . L ikalönsprincipen  för kvinnor och 
män ä r därvidlag genom förd sedan m ånga år. D ock finns som förslagsstäl
larna också fram för skillnader i löneläge m ellan kvinnor och män överlag 
som bland annat bero r på att kvinnor och män ä r verksam m a inom olika 
branscher, i skilda yrken och har olika arbetsuppgifter. B R Y T -projektet 
ta r fasta på d essa  o likheter och söker förm å kvinnor att b ry ta  in i manligt 
dom inerade a rbetsom råden  och därm ed luckra upp den stark t könssegre- 
gerade arbetsm arknad  som  finns i N orden . I förlängningen av sådana 
ansträngningar skulle, om de lyckas, löneskillnaderna mellan kvinnor och 
män utjäm nas.

1 det u tta lande som Svenska arbetsgivarefören ingen  gjorde i sam band 
med kongressen i novem ber fastslås bland annat a tt lön ä r ersä ttn ing  för 
arbe te , a tt lönesättn ingen m åste ha m änniskan i cen trum , vara  individuell 
och bygga på de enskilda m edarbetarnas personliga fö ru tsättn ingar och 
förm åga, kom petens, an svar och p resta tioner. D etta  m åste gälla oavsett 

kön.
S venska arbetsg ivarefören ingen  har inget a tt erin ra  m ot föreslagen stu-
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die, m en hoppas att de synpunk ter som  fram förts i bifogat u tta lan d e1 
beak tas vid u tform ning av eventuell s t u d ie . --------

Svenska arbetsgivarefören ingen  
A rbetsm arknadspolitik

M argit W allstén

Sveriges kommunaltjänstemannaförbund (SKTF):

A vgörande fö r hu r arbeten  lönesätts  ä r hu r de värderas. I tilläm pningen av 
nu gällande lönesystem  strävar S K T F  efter att fackliga värderingar skall 
ligga till grund för hur arbeten  värderas. 1 dag bygger värderingen av yrken 
på tradition  och praxis. N ågot faststä llt arbetsvärderingsinstrum ent finns 
inte.

Nu gällande lönesystem  ä r könsneu tra lt dvs. det finns inga skillnader i 
y rkeslöneavtalens m inim ilöner e tc . för kvinnliga respek tive  m anliga a r
betstagare.

Vid en analys av genom snittslönegraden  för varje ’'specia lbestäm m el
se ” , dvs. y rkeslöneav ta len , fördelat e fter kön visar det sig dock att på 
drygt hälften av d essa  är kvinnornas m edellön 1 -2  lönegrader lägre än 
m ännens inom  våra p rim ärkom m uner.

D etta  skulle ha kunnat bero  på att kv innorna har and ra  arbetsuppgifter, 
m indre erfarenhet i y rket e tc . e tc . Vi redogör nedan kort för några av 
resu lta ten  av S K T F s egen undersökning:

H ögre lön i större ko m m u n er?

E ftersom  lönen har e tt sam band med kom m uninvånarantal i synnerhet 
på de avtal d ä r invånaran ta le t i kom m unerna har påverkat lönesättningen 
enligt de tidigare norm erna  så kan lönesk illnaderna bero  på att kvinnor 
finns i m indre kom m uner, där lönen är lägre.

1 H ä r  ej t ry c k t .
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L öneskillnaden m ellan m än och kv innor som  arb e ta r som  t. ex. ekonom i
chefer, ä r i genom snitt två lönegrader, när to ta lvärdet för sam tliga kom m u
ner redovisas. Om en uppdelning görs efter kom m unstorlek  m inskar löne
skillnaden till i genom snitt en lönegrad, fö r gruppen ” kom m uner med 
m indre än 25 000 invånare” . På liknande sätt m inskar löneskillnaden m el
lan män och kvinnor fö r personalchefer och socialchefer. D etta  förhållan
de gäller inte på sam tliga avtal. På en del avtal k v ars tå r löneskillnaderna 
och på några ökar sk illnaderna när hänsyn tas till kom m unstorlek , enligt 
exem pel nedan.

F ör planerings- och u tredn ingssek re terare  är löneskillnaden mellan män 
och kvinnor i genom snitt en lönegrad, när m an inte ta r hänsyn till kom 
m unstorlek . Om vi väger in kom m unstorlek  ökar löneskillnaden mellan 
män och kv innor till tre  lönegrader för g ruppen ” kom m uner m ed m indre 
än 25 000 invånare” . En uppdelning efter kom m unstorlek  visar också att 
löneskillnader m ellan m än och kvinnor i sm å kom m uner inte är stö rre  än i 
sto ra  kom m uner. L önesk illnaderna mellan män och kvinnor varierar m el
lan avtal och mellan olika kom m unstorlekar, utan någon generell tendens.

P åverkas genom sn ittslönen  av ålder?

K an skillnad i lönegrader till viss del fö rk laras av a tt kvinnorna är yngre 
än m ännen. Ä ldre personer har haft m öjlighet att avancera  och byta 
tjän ste r i s tö rre  u ts träckn ing  än yngre.

På de flesta  av av talen  ä r sk illnaden i genom sn ittså lder m ellan m än och 
kvinnor inte särskilt stor. Å ldersskillnaden förefaller inte ha något sam 
band med lönegradsskillnaderna m ellan män och kvinnor.

S a m band  m ellan lön och sysse lsä ttn ingens om fa ttn ing

På v issa avtal ä r  den genom snittliga sysselsättn ingsgraden  lika (eller 
nästan  lika) för m än och kv innor, m en ändå är m edellönen för kvinnor 

lägre än för m ännen.
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Vad löneskillnaden m ellan kv innor och m än med likvärdigt arbete  kan 
bero på och vilka å tgärder som  behövs för att kom m a åt o rä ttv isa  löneskill
nader på grund av kön är inte undersök t i den u tsträckning  som behövs.

Sveriges kom m unaltjänstem annaförbund  anser därfö r a tt N ord iska rå 
det bö r tillsty rka m edlem sförslag  A 812/j och rekom m endera N ordiska 
m inisterrådet
att förlänga B R Y T -projektet
a tt en u tredning  om  och förslag till å tgärder för a tt undanrö ja  om otiverade 

löneskillnader m ellan m än och kvinnor sam t 
a tt av sä tta  tillräckliga ekonom iska m edel för p ro jek te ts genom förande.

S tockholm  den 3 decem ber 1987

Sveriges kom m unaltjänstem annaförbund  

Sture N ordh

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988303132
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A 813/e 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om inrättande av en nordisk station för biologisk 
och skogsteknisk forskning i Tanzania
(V äckt av M ats N yb y  sam t E sko A ho , C laes A n d ersso n , M  arg re te A uken , 
D orte B ennedsen , Ilkka-C hristian  B jörklund, Thor-Eirik G ulbrandsen, Lilli 
G yldenkilde, H eikk i Järvenpää , A rvo  K em ppa inen , Sakari K nuuttila , E li
sabeth R ehn och Jo u ko  Skinnari)

B ILA G A

Y ttranden  över m ed lem sförslaget 

Rådgivende Komité for bistandsspørgsmål (RK-B):

 henv iser til sin udtalelse i forb indelse  m ed m inisterrådsforslaget om
en nordisk plan for det b istandspolitiske sam arbejde (B 79/e) hvor kom ité
en bl. a. anbefaler at b is tandsindsa tse r koord ineres og at de fattigste landes 
egne institu tioner fo rbedres.

RK-B har d røfte t m iljøvæ rn og bevarelse  a f  n a tu rre sso u rce r i udviklings
landene (ikke m indst ud fra B rundtland-kom m issionens rapport) og afholdt 
tem adiskussion  om em net.

RK-B anser, at der e r  behov fo r at s ty rke forskningen inden for miljø
spørgsm ål, ikke m indst i lande som  T anzan ia  og om kringliggende lande i 
A frika. K om itéen  finder således, at forslag A 813/e lyder in teressan t.

Inden kom itéen kan tage stilling til forslaget om en nordisk fo rsknings
station for biologi og skov tekn ik , bø r de n o rd iske  b is tandsadm in istra tioner 
få lejlighed til at vu rdere  et de tailleret projek tforslag  både fagligt og p riori
teringsm æ ssigt. D et e r  således fo r tidligt for RK-B a t give en egentlig 
anbefaling til M in isterråde t om  at stø tte  p ro jek te t, ligesom  at tage stilling 
til hvorvidt det e r behov fo r andet end en b ilateral indsats. Y derligere 
finder R K -B , at p ro jek te t bø r re la te res til eventuelle  andre ak tiv ite te r, som 
de nordiske lande s tø tte r eller overve je r at stø tte  i regionen.

RK-B ønsker dog at frem føre, at d e r i m ange eksisterende institu tioner 
m angler både fo rskere  m ed erfaring  og driftsm id ler, om end visse ak tiv ite
te r  i T anzan ia  i dag m odtager stø tte  fra nord iske lande. En koord ineret 
stø tte  fra de nord iske lande til de enkelte  in stitu tioner kunne derfor synes 
rimelig. N ord isk  stø tte  til biologisk og skovteknisk  forskning i T anzania
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de institu tioner.

K øbenhavn  den 3. feb ruar 1988

(E j S ign .)

Nordiska rådets social- och miljöutskott:

U tsk o tte t no te ra r, a tt m ed lem sförslagen1 ta r  som sin utgångspunkt den 
så kallade B rundtland-kom m issionens rappo rt som  presen te rades våren
1987 under rub riken  ” O ur com m on fu tu re” . R apporten  utgörs av en bred 
genom gång av de in ternationella  u tvecklings- och m iljöproblem en. F ör 
fö rsta  gången ses d essa  i e tt sam m anhang och försök  görs a tt kartlägga 
sam banden  m ellan bristen  på  ekonom isk  utveckling  och stö rn ingar i mil
jö n . R apportens slu tsa tse r sam m anfattas kring begreppet bärkraftig  u t
veckling vilket defin ieras så  a tt den  nuvarande generationens behov och 
m ålsättn ingar skall tillfredsställas u tan att riskera  kom m ande genera tio 
ners m otsvarande m öjligheter. D et unders tryks a tt det ingalunda gäller att 
tvinga fram  någon form  av nolltillväxt e ller dylik t, u tan  vad som  avses är 
en balanserad  u tveckling  som  ta r hänsyn till ekonom iska, befolkningsm äs
siga och ekologiska aspek ter.

Till de fö rändringar som  krävs hö r a tt råvarup rise rna  m åste påverkas, 
u tvecklingsb iståndet fö rbättras både kvan tita tiv t och kvalita tiv t, och ba
lans uppnås m ellan befo lkn ingsan talet och  jo rd en s försörjn ingskapacitet. 
På energiom rådet krävs stabilare o ljepriser, fö rnyelsebara  energikällor och 
effektivare energianvändning. E tt p roblem  som  kom m issionen pekar på  är 
sku ldbördan , som  tv ingar m ånga u-länder till rovdrift på  sina re su rse r för 
a tt b e ta la  rän to r och am orteringar, t. ex. a tt odla upp area le r som  inte 
läm par sig eller a tt hugga ned skogar till b ränsle , vilket få r negativa följder 
för miljön och m öjligheterna att fö rsörja  nästa  generation .

De båda m edlem sförslagens y rkanden  synes ligga väl i linje m ed de 
rekom m endationer som d isku teras i B rundtland-kom m issionens rapport. 
Däri krävs ökade in sa tse r av flera in ternationella  organ som  U N D P, 
U N C T A D , U N E P , W H O , IL O  och FA O . D et kan no teras, a tt m an ej 
räknar m ed att några y tterligare  in stitu tioner bö r upp rä ttas. D ärem ot m ås
te de olika m iljövårdsorganisationerna fö rstärkas och ges stö rre  finansiella 
resu rser och de in ternationella  finansieringsorganen, särskilt V ärldsban
ken, ges en s tarkare  m iljöprofil.

1 A 8 l3 le  och A 816le.
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I m edlem sförslaget A 816/e k onsta te ras  a tt V ärldsbanken  in rä tta t en ny 
m iljöavdelning, vilket a lltså  är e tt fö rs ta  steg i en uppföljning av B rundt- 
land-kom m issionens rekom m endationer. U tsko tte t välkom nar d e tta  och 
vill dessu tom  tillsty rka m edlem sforslagets y rkanden  a tt de no rd iska län
derna u tlånar ex p erte r till de regionala u tveck lingsbankerna  och ö kar det 
ekonom iska stödet till IU C N  (The In ternational U nion fo r the C onserva
tion of N ature). D etta  synes u tsk o tte t vara  läm pliga nord iska bidrag till en 
uppföljning av B rundtland-kom m issionens rapport. U tsk o tte t stä ller sig 
också positiv till fö rslagets sista  y rkande a tt ta  initiativ till a tt det på 
in ternationellt plan av sä tts  tillräckliga m edel till e tt effektivt undersök
nings- och p ro jek ta rbe te  fö r a tt rädda  de trop iska  skogarna.

U tsko tte t n o te ra r, a tt m edlem sförslag  A 813le av ser e tt nordiskt projekt 
om ju s t de tta  och speciellt i form  av in rä ttande  av en nordisk station för 
biologisk och skogstekn isk  forskning i T anzania . U tsko tte t b esitte r ej de 
sakkunskaper som  skulle erfo rd ras fö r a tt bedöm a lokaliseringen av ett 
sådant projekt. M ycket ta la r dock för T anzan ia , b land annat a tt flera 
nordiska projekt redan u tfö rts i T anzania  m ed goda erfarenheter. De 
nordiska länderna to rde  ha särsk ilda erfa ren h e te r på  det skogstekniska 
om rådet och ett nord isk t projekt skulle kunna utgöra en förebild  för andra 
in ternationella eller b ila tera la  projekt på  näraliggande om råden. U tsko tte t 
vill understryka , a tt en nord isk  insats av d e tta  slag m åste tilldelas tillräckli
ga resu rser både personellt och ekonom isk t under en avsevärd  tid fö r att ge 
avsedda resu lta t, även m ed tanke på andra  afrikanska u tvecklingsländer. 
U tsko tte t an ser sålunda a tt det ej föreligger någon m otsättn ing  mellan 
detta  yrkande och y rkandet i m edlem sförslag  A 816/e a tt de nordiska 
länderna verk ar för a tt det p å  in ternationellt p lan  av sä tts  tillräckliga resu r
ser för att rädda de trop iska  skogarna.

Social- och m iljöu tskotte t vill sålunda tillsty rka båda m edlem sförslagen 
om konkreta  initiativ  till effektivisering av det no rd iska b is tåndsarbete t för 
en bärkraftig  u tveckling  i u -länderna respek tive  om in rättande av en nor
disk station  fö r biologisk och skogstekn isk  forskning i T anzania.

S tockholm  den 7 januari 1988

F ör social- och m iljöu tsko tte t

M arja tta  V äänänen  
Förman
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Den nordiske Investeringsbank (NIB):

Forslaget ligger fo rsåv id t u ten fo r N IB s in teresse- og kom petansefelt og 
banken vil derfor av stå  fra  å kom m entere  forslaget som  sådan. E n er 
im idlertid k jent m ed at d e t a llerede e r e tab lert undervisnings- og forsk
n ingsvirksom het på  dette  om rådet i T anzania, og at de nordiske land er 
involvert innenfor de tte  om rådet i T anzania . R ent generelt kan det vel også 
sies at det bø r vises en  viss tilbakeholdenhet m ed forslag som  m edfører 
etablering  av nye institu sjoner i e t land som  T anzania m ed den m erbelast
ning på  deres knappe re ssu rse r de tte  m edfører.

Vi viser forøvrig  til v år rem issy ttring  til N ord isk  R åds m edlem sforslag 
A 8I6le  om  konkrete  in itia tiver fo r effektivisering av det nordiske b is tands
arbeidet for en bæ redyktig  utvikling i u tviklingslandene.

H elsingfors, 21. desem ber 1987

Jann ik  L indbæ k  
V .d .

Nordiska projektexportfonden:

N ord iska  pro jek texportfonden  räk n ar m ed a tt se en m ärkbar ökning av 
in tresse t för m iljövård under de närm aste  åren  i sam band m ed den 
p ro jek texport som  fonden stöder. P å basen  av den b reda kom petens som  
sm åningom  upparbeta ts inom  nord isk  industri och konsu ltfö retag  räknar 
fonden m ed a tt både ta  egna initiativ fö r a tt främ ja en m iljörelaterad 
p ro jek texport och att stöda liknande initiativ från industrihåll.

Förslaget om  upp rä ttande av en nordisk  station  fö r biologisk och skogs- 
teknisk  forskning i T anzan ia  to rde vara  en in tressan t satsning u r nordiskt 
fö re tagsperspek tiv . E n dylik station  borde , fö ru tom  den positiva inverkan 
stationen  skulle kunna ha på närm iljön, få betydelse  genom  a tt b redda den 
nordiska industrins kunnande om  m iljöproblem en i de afrikanska om råde
na. D ärm ed ges industrin  b ä ttre  m öjligheter a tt anpassa  sina p roduk ter, 
p rocesser och projektupplägg e fter de verkliga behoven.

M ot bakgrund av ovansagda an se r fonden  a tt m an b ö r se positiv t på 
m edlem sförslaget. M an b ö r dock fas ta  uppm ärksam het vid, a tt å tgärderna 
i sam band m ed upp rä ttan d e t av stationen  sker i sam arbete  m ed nordiska 
konsu lter och industrifö retag , och a tt m an slår vakt om  det kunnande som 
erhålls och som  direk t kom m er a tt påverka  p rocesser och projekt som 
nordisk industri u tveck lar.

H elsingfors den 15 decem ber 1987

N ord iska  p ro jek texportfonden

H ans H öegh  H enrichsen  
Verkst. direktör
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Departementet for Internationalt Udviklingssamarbejde DANIDA:

D er e r a llerede og ikke kun fra  nord isk  side ivæ rksat en ræ kke ak tiv ite ter 
indenfor biologisk og skov tekn isk  forskning i T anzania. D anm ark s tø tte r 
f. eks. Wild Life College i M oshe, T anzania. D er er endvidere  påbegyndt 
skovbrugs- og m iljø rettede ak tiv ite te r på  un iversite te t i D ar es Salaam  og 
den tanzan ianske  regering har fornylig indsat e t ” N ational E nvironm ental 
C ouncil”  til a t koord inere  de m ange indsatser. U sam bera , hvor det fo res
låede C en ter tæ nkes p lace re t, e r beliggende kun ca. 150 km fra N airobi, 
hvor både FN -m iljøorgan isationen , U N E P  og IC R A F (In ternational C en
te r for R esearch  on A groforestry) har sæ de.

På denne baggrund finder m an ikke um iddelbart, at der e r  behov for 
etablering a f endnu et cen te r inden for det pågæ ldende om råde.

K øbenhavn, den 16. decem ber 1987

(Ej S ign .)

D a n m a r k

WWF Verdensnaturfonden:

W W F V erdensnatu rfonden  kan på det varm este  stø tte  det frem satte  
forslag. S tationens form ål er overo rdentlig  re levan t set fra T anzanias side, 
og vil kunne yde et væ sentligt bidrag til den bæ redygtige udvikling i et 
væ rdifuldt m en m eget sårbart om råde i T anzania . E n sådan sta tion  vil for 
D anida, og form entlig  også fo r de øvrige nord iske b is tandsorganisationer, 
være en høj p rio rite t i relation  til B rundtlandskom m issionens anbefalinger 
og, for D anidas vedkom m ende i relation  til den m iljøhandlingsplan som  er 
under udarbejdelse . V erdensnatu rfonden  vil im idlertid pege på, at der 
muligvis findes en p lacering, som  vil væ re m ere re levan t og fordelagtig  for 
T anzania  end en p lacering i U sam bara-b jergene, nemlig en placering i 
U zungw e-bjergene læ ngere m od sydvest.

De ret sm å om råder m ed skovklæ dte, lave bjerge, som  stræ kker sig fra 
U sam barab jergene i no rd , m od sydvest, udgør fo r T anzan ia  en o v ero r
dentlig væ rdifuld n a tu rressou rce . H er e r  k lim aet fugtigt o g jo rd e n  nogen
lunde god og der findes et højt ydende skov-landbrug. D isse skove er 
uhyre vigtige for ferskvandsfo rsyn ingen , ikke blot til sto re  byer som 
Tanga, m en også til det om kringliggende tø rre , m en tæ t opdyrkede savan
neland. Skovene er im idlertid  truede  af de sæ dvanlige konflik ter med en 
voksende, fattig befolkning, som  ser disse skove som  en m ulighed for 
yderligere opdyrkning , og fo r skovfæ ldning. D er er grund til at frygte, at 
resu lta te t b liver at skovene b liver så  reducerede , at skovklim aet fo rsv in
der, så tø rke og erosion  sæ tte r ind m ed katastro fa le  følger for disse bjerge 
og for de om kringliggende agerbrugsom råder. 
t l - A  813/e Supplement
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A t d isse om råder også v idenskabelig t set e r  enestående , en slags G alapa- 
gos-øer i zoogeografisk  henseende, e r  en  anden  sag a f m indre um iddelbar 
re levans fo r T anzania.

D a W orld W ide Fund  fo r N atu re  i 1980 form ulerede sit store  regn
skovsprogram  beslu ttede  m an a t focusere  på  ca. 10 regnskovsom råder 
verden  over, udvalg t bl. a. ud fra  biologisk m angfoldighed og truslerne  mod 
dem . H er blev de ø sttanz ianske  regnskove e t a f  de udvalgte om råder og et 
udredningsarbejde blev  sat igang om  d isse om råders bæ redygtige udny tte l
se. Som  e t resu lta t a f  de tte  arbejde  fra  W W F focuserede  m an efterhånden  
på  U zungw e-bjergene som  e t om råde, hvor d e r e r  s tø rre  realistisk  mulig
hed fo r a t opnå  en  bæ redygtig  udvikling end i de m eget h ård t træ ngte 
U sam bara-b jerge. D ette  betød  dog ikke at U sam bara-b jergene blev ned- 
p rio rite re t og IU C N  (In ternation  U nion fo r C onservation  fo r N atu re  and 
N atu ra l R essou rces, W W F ’s søs terorgan isation) har netop fo r E F  udarbej
det de fø rste  stad ier a f  en m anagem entp lan  fo r bæ redygtig  udny tte lse  af 

U sam bara-bjergene.
V erdensnatu rfondens næ stfo rm and , dr. phil. A rne Schiøtz har arbejdet 

videnskabelig t i U sam bara-b jergene siden 1968 og deltog i W W F ’s form u
lering a f  sit regnskovsprogram . I 1970 ledede dr. Schiøtz en stud ierejse  for 
b io log istuderende ved K øbenhavns U niversite t til Ø stafrika, hvo r U sam 
bara-b jergene var en a f hovedsta tionerne , og som  følge a f de tte  ophold 
vendte adskillige a f  deltagerne tilbage og udførte  v idenskabelige a rbejder i 
disse om råder, så  der har e fterhånden  udvik let sig en dansk  v idenskabelig  
trad ition , m en m egen viden akkum uleret.

V ed et in ternationalt sym posium  i A rusha  i 1977 om  ” biologiske ø e r”  
focuserede m ødet p å  U sam bara-b jerget, og dr. Schiøtz ledede efter m ødet 
en ekskursion  dertil. R esu lta te t b lev m eget grundige rap p o rte r (R odgers & 
H om ew ood 1979 og 1982). D et kan  også næ vnes a t A rne Sch iø tz  så  tidligt 
som  1972 skrev  e t no ta t ” O m  op re tte lse  a f  en dansk  økologisk station  i 
T anzan ia” , der pegede p å  en p lacering ved A m ani i U sam bara-b jergene. 
D ette  no ta t e r  i sin substans næ sten  iden tisk  m ed det nu frem satte  forslag, 
m en blev aldrig rea lise re t, da  hverken  T anzan ia  eller D anida på  dette  
tid spunk t be trag tede  d e t som  en tilstræ kkelig  høj prioritet.

B landt de nord iske ak tiv ite te r b ø r næ vnes et skovudny tte lsesp ro jek t 
fm ancieret a f  F inn ida, e t p ro jek t som  desvæ rre  på  grund a f sit snæ vre sigte 
i sine tidligere stad ier var po ten tie lt ødelæ ggende for hele skovom rådet i 
U sam bara-b jergene. F inn ida  h a r nu , e fter stæ rk t nationalt og in ternationalt 
p res , æ nd re t p ro jek te ts sigte, m en der e r  nogen frygt for a t de lokale 
k ræ fter d e r er sat igang kan føre til to ta l rydning a f skoven.

Som  e t re su lta t a f  W W F ’s regnskovsprogram  h a r vi nu m eget stø rre  
v iden også om  de øvrige skovk læ dte bjerge i T anzania . Vi vil gerne her 
pege på  m uligheden fo r a t anbringe en sådan  sta tion  i U zungw e-bjergene. 
De ligger i Iringa-om rådet og har e fter vo r mening nogle åbenbare  fordele 
frem  fo r U sam bara-b jergene.
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U sam bara-b jergene ligger i et tæ t befolket om råde, tæ t ved en sto r by og 
med gode sam fæ rdselsm idler. De e r udsat for et m eget s to rt befolknings
pres og det kan befryg tes, at skoven vil forsvinde i løbet a f  2 0 -3 0  år, hvis 
ikke det lykkes at nå frem  til en effektiv  håndhæ velse  a f  den m anagem ent
plan, som  er under udarbejdelse  a f  IU C N  m ed stø tte  fra E F . D erved vil 
e rosion og ud tørring  gøre om rådet væ rdiløst fo r m enneskelig  udnyttelse .

U zungw e-bjergene er under m eget m indre pres. B efolkningspresset er 
langt ringere og skoven derfo r m ere u fo rsty rre t. D irekte foranlediget a f  
W W F’s stud ier har T anzan ia  e tab le re t en nationalpark  i en del a f  om rådet, 
en park som  foreløbig stø ttes  økonom isk  a f W W F. En sådan  besky tte t 
sta tus af en del a f  om rådet vil yderligere give håb om en langtidsbevarelse.

Ikke m indst en station  som  beskæ ftiger sig m ed skovteknologi må 
nødvendigvis kunne operere  med e t rim eligt langt tid sperspek tiv .

Vi vil derfor m ene, a t hvis disse p laner rea lite tsbehand les, m å noget af 
det vigtigste væ re at lave et grundigt studie over den bedste  placering.

V erdensnaturfonden  har en del m ateriale om disse om råder, og vil m eget 
gerne stille sin viden til rådighed ved p lanens videre drøfte lser.

K obenhavn , den 23. novem ber 1987

Vibeke Skat-Rørdam  
Generalsekretær

V edr. jou rna l nr. 4 .C .7. a f  11.11.87, sag A 813/e om  etablering  a f en 
nordisk station  fo r biologisk og skov tekn isk  forskning i T anzania.

I fo rtsæ ttelse  a f  V erdensnatu rfondens brev om  ovennæ vnte sag af 
17.11.87., kan vi give nogle supp lerende oplysn inger, som  muligvis er a f 
in teresse for N ord isk  Råd.

IU C N  (The In ternational U nion for C onservation  o f N atu re  and N atural 
R esources) ved dr. Alan H am ilton  har netop  afs lu tte t et projekt om U sam - 
baras skove og deres betydning for om rådets vandforsyning, bekoste t a f 
N orad. R apporten  foreligger og vil ev t. kunne rekv ireres gennem  os.

The T anzanian  F o res try  R esearch  In s titu te , T A F O R I, har en sta tion  ved 
Am ani i U sam bara-b jergene. Fornylig  har F IN N ID A  bed t IU C N  at de lta 
ge i en m ission for at evaluere  denne sta tion  og dens p rogram , og at foreslå 
fo rho ldsreg ler for a t sty rke  institu tionen . D enne m ission har ne top  afslu t
te t sit arbejde og rappo rten  m å væ re tilgængelig gennem  F IN N ID A , så 
snart den foreligger.

lU C N ’s deltagelse i udarbejdelsen  a f en m anagem ent plan for U sam ba- 
ra , bekoste t a f  E EC  fo rtsæ tte r. D ette  arbejde blev næ vnt i V erdensna tu r
fondens tidligere b rev .

D er e r  nu næ r kon tak t m ellem  IU C N  og F IN N ID A , og N ord isk  Råd 
burde kon tak te  G. H aldin , F o res try  A dviser i U denrigsm in isterie t i H elsin
ki. Jeg har fået lov til at se et brev til ham  a f 9. ju n i 1987 fra R obert
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B ensted-Sm ith , Project O fficer i IU C N ’s N airob i-kontor. D ette  brev gen
nem går på en m eget instruk tiv  vis en ræ kke a f de problem er, der kny tter 
sig til udnytte lsen  a f T anzanias skove.

Jeg tillader mig herved at referere  et enkelt afsnit fra de tte  b rev , som  
synes d irek te  re levant for næ rvæ rende sag.

R esearch  requirem ents: The need fo r fo rest research  cannot be overem 
phasised . Alan H am ilton ’s paper on research  needs . . .  concen tra tes  on 
research  into fo rest dynam ics, bu t there are m any o th e r im portan t a reas o f 
applied fo restry  and hydrology, w hen our ignorance p reven ts us from 
understand ing  the fo re s t's  response  to  utilisation  and from  managing the 
forest to  encourage grow th o f desired  species . . .  d iscussions w ith TA FO - 
RI and o thers have underlined the need to  strenghten  long-term  2-way 
links w ith appropria te  institu tions.

A rne Sch iø tz  
Næstformand

F i n l a n d

Utrikesministeriet, avdelningen för utvecklingssamarbete:1

Som det i m edlem sförslaget har ko n sta te ra ts  är U sam bara M ountains- 
regionen ett ur na tu rh isto risk  och skyddsm ässig  synvinkel värdefullt om rå
de genom  forskning av vilket det är möjligt a tt erhålla värdefull inform ation 
om o rsak ern a  till fö rin telse  av trop iska  natu rskogar sam t om  m edel för 

dess förhindrande.
Igångsättandet av tanzan isk  och in ternationell forskningsverksam het 

fö ru tsä tte r å tm instone grundandet av en fältsta tion  i skogsom rådet sam t 
nära  k o n tak te r m ellan de tanzan iska  och in ternationella  forskningssam fun- 

dena.
Forskn ingsverksam heten  to rde  m edföra kontroll över om rådets u tn y tt

jande  och b is tå  därigenom  till a tt bevara  om rådets naturtillstånd .
G rundandet av en fo rskn ingsstation  i U sam baraskogsreg ionen  har varit 

förem ål fö r d iskussioner m ellan de fin ländska och tanzan iska  m yndigheter
na och en experg rupp  besökte om rådet i slu tet av novem ber 1987. E x p ert
gruppens rappo rt håller på  att fö rberedas. P rojek tberedningen  ingår i b i
ståndssam arbe te t m ellan Finland och T anzania .

U tgångspunkten  för beredningen  har varit a tt fo rskn ingsstationen  inte 
skulle vara  ett avskilt institu t u tan  en naturlig  del av T anzanias egen 
fo rskn ingsstruk tur.

U trikesm in isterie t an ser det inte vara  ändam ålsenlig t a tt bilda en skild 
adm inistra tion  fö r p ro jek te t t. ex. i de no rd iska länderna u tan  stationens 
verksam het skulle huvudsakligen adm in istreras av en av de tanzaniska 
fo rskn ingsorganisationerna bestående sty rgrupp , som  skulle koord inera 

' Y ttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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forskningen och genom  vilken bidrag och annat sam arbete  (t. ex från de 
nordiska länderna) skulle kanaliseras. På de tta  sätt skulle p ro jek te t bäst 
bidra till att u tveck la  T anzan ias egen forskning.

P ro jek tets fö rsta  skede skulle bestå  av a tt fysiskt grunda stationen 
(nödvändiga anläggningar och byggnader). D e tta  kunde genom föras som 
ett b ila teralt finsk-tanzan isk t p ro jek t. I ljuset av prelim inära k o n tak te r med 
SID A  och N O R A D  har m an ko n sta te ra t a tt F in land snabbast har bered 
skap till att av sä tta  m edel fö r de tta  ändam ål.

Vid p ro jek tets an d ra  fas när den egentliga fo rskn ingsverksam heten  skall 
inledas kunde även and ra  in tresserade  delta  i p ro jek te t, t. ex. genom  fo rsk 
ningsfinansiering. A an d ra  sidan har det redan  vid förberedningsskedet 
s träva ts till a tt fö rsäk ra  ett så om fattande som  möjligt in ternationellt sam 
arbete . En rep resen tan t fö r IU C N  deltog i beredningen . R ep resen tan ter 
för de nord iska länderna och EG har inform erats om pro jek te ts fram gång 
genom  am bassaderna  i D ar es Salaam .

U trikesm in isterie t ön sk a r be tona  vikten av a tt sam tidigt som pro jek tet 
ingalunda u tes lu te r m öjligheter till nord isk t och in ternationellt sam arbete  
vid fo rskn ingsverksam heten  skulle själva g rundandet vid fo rskn ingssta
tionen ske inom  F inlands b ila terala  b istånd. D etta  skulle vara enhälligt 
med vad som ko n sta te ra ts  om  adm inistrativ  förenkling av nordiska projekt 
och b istånds koord ination  i den nord iska planen för b is tåndssam arbe te t, 
som kom m er a tt fram läggas fö r N ord iska  rådet.

H elsingfors den 17 decem ber 1987

D avid Johansson  
A vdelningschef

Jord- och skogsbruksministeriet:1

De i m edlem sförslaget fram förda m ålsättn ingarna för in rättande av en 
forskningsstation  är så om fattande och m ångdim ensionella a tt d essa  m ål
sä ttn ingar inte kan uppnås enbart genom  en biologisk och ” skogstekn isk” 
forskning. D äru tö v er behövs ett sam hällsvetenskaplig t forskningsgrepp, 
fö r a tt en övero rdnad  granskning av denna äm nesk rest skulle vara möjlig. 
Jord- och skogsbruksm in is terie t an ser a tt tyngdpunkten  i forskning på 
sådan station  borde ligga i tilläm pad forskning och enbart i sådan grundläg
gande forskning som  tjänar till en lösning av verkliga problem  sam t behov i 
prak tiken . I synnerhet borde m an undvika a tt s ta tionen  skulle bli en 
stödpunkt fö r u tländska  fo rskares egna begränsade, akadem iska  fo rsk 
n ingsin tressen.

V iktiga forskningsäm nen ä r exem pelv is olika jo rdd ispositionsfo rm ers 
inverkan på jo rd m ån en  och hydrologin . e tt u tveck lande av bättre  och m er 

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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bestående jo rdd ispositionsfo rm er sam t naturliga träd a rte rs  ekologi och 
ekofysiologi. Till de v iktigaste arb e ten a  inom  basforskning kan hänföras 
b l.a . en b ä ttre  k lassficering av de berö rda  skogsom rådenas ekosystem  på 
basen  av växtligheten  sam t en basu tredn ing  av djur- och väx ta rte rna  för en 
avgränsning av to talt frid lysta  skyddsom råden .

N är fo rskn ingssta tionen  u tveck las ä r  det väsentligt a tt den lokala (tanza
niska) fo rskargem enskapen  och de redan befintliga o rgan isationerna deltar 
i a rbe te t tillräckligt intim t och kraftigt. Vid sidan av u tredandet av forsk
ningsproblem  bör sta tionens huvudsyfte  vara  a tt de lokala p erso n resu rse r
na och andra re su rse r vidare u tvecklas.

F orskn ingssta tionen  borde dessu tom  ha nära  kon tak te r m ed sådana 
b is tåndspro jek t som  pågår i T anzania och even tuellt i andra östafrikanska 
länder inom  jo rd - och skogshushålln ingen sam t på m iljöom rådet och inom 
ram en för socioekonom i, för a tt en växelverkan  mellan forskning och 
projekt i prak tiken  skulle vara  möjlig, vilket för sin del ä r en föru tsättn ing  
för en helhetsbetonad  och långsiktig lösning av problem en.

A vdelningen för u tveck lingssam arbete  vid u trikesm in isterie t i Finland 
finansierade i novem ber m ånad 1987 en p ro jek texped ition , vars uppgift var 
a tt u treda  hur forskning kring naturskydd  och skogsanvändning kunde 
fö rstä rkas i U sam bara-bergen  i T anzania . Ä ven ett finländskt b is tåndsp ro 
jek t på skogsom rådet har pågått i ifrågavarande region. E xpeditionens 
rapport to rde utges i januari 1988. E xpeditionen  rekom m enderar att den i 
U sam bara-bergen redan verksam m a skogsforskningsstationen L ushoto  
och dess fä ltsta tioner skall understödas så att stödet i huvudsak  skulle 
inriktas på forskning och på en fö rbättring  av endast den nödvändiga 
in frastruk tu ren . Jord- och skogsbruksm in isterie t ger sitt stöd åt denna 
rekom m endation , vars syfte ä r  a tt m edverka till att de unika natu rskogarna 
i U sam bara kan b ibehållas sam t a tt jo rd - och skogsbruket i om rådet kan 
u tvecklas. Jord- och skogsbruksm inisterie t anser a tt det ä r nödvändigt att 
försöka förena eller å tm instone sam ordna ifrågavarande m edlem sförslag 
som  väck ts i N ord iska råde t med ovannäm nda p ro jek texpeditionens re
kom m endationer till åtgärder.

H elsingfors den 15 jan u ari 1988

Jord- och skogsbruksm in isterie t

R eino  U ronen  
K anslichef

P ekka A lhojärvi 
Föredragande
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Miljöministeriet:

M iljöm inisteriet an slu te r sig helt till de m otiveringar som  fram förs i 
m edlem sförslaget och k o n sta te ra r a tt T anzan ia , som  ett av huvudm otta
garländerna av nord isk t u tveck lingsb istånd , ä r  särskilt väl ägnat fö r stöd 
av denna art. F in lands b is tåndsm ynd igheter har varit ak tiva i u tvecklingen 
av skogsforskningen i T anzan ia  och s tå r bl. a. i beråd  a tt u tse  en expert till 
en ledande ställning i e tt av F N :s  u tvecklingsprogram  (U N D P) och livsm e
dels- och jo rdb rukso rgan isa tion  (FA O ) finansierad  aktionsp lan  för tropisk  
skogshushållning i T anzania . D essu tom  har de nord iska miljö- och bi- 
ståndsm yndigheterna i sam arbete  m ed T anzanias m yndigheter fö rbere tt 
u tarbetandet av en s. k. m iljöprofil för T anzan ia , vilket även konsta te ra s i 
m otiveringarna till m edlem sförslaget.

M iljöm inisteriet s töder sålunda varm t tanken  att u p p rä tta  en nordisk  
station  för biologisk och skogsteknisk  forskning i T anzania . De prak tiska  
och adm in istra tiva frågorna kring upp rä ttande av en dylik station  kunde 
m ycket väl u tredas av N ord iska m in isterrådets äm betsm annakom m ittéer 
för m iljövårds- respek tive  b is tåndsfrågor i sam arbete  m ed T anzanias m yn
digheter. A nsvare t fö r g rundandet av sta tionen  bör dock ligga hos de 
nordiska b is tåndsm ynd igheterna.

H elsingfors den 8 jan u ari 1988

Olli Ojala  
Överdirektör

P eter von B oguslaw sky  
Planerare

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 23 decem ber 1987fö rk la ra t 
sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sförslaget.

I s l a n d

Islands Röde Kors (Rauöi kross Islands):1

E fte r vo r m ening b ö r m an arbejde fo r a t harm onisere  og koord inere  de 
nordiske landes arbejde m est m uligt indenfor om rådet udviklingsstø tte. 
D esuden anser vi m iljøbeskyttelse sam t kam pen m od tilin tetgørelse af 
p lan tevæ kst og fo rurering  fo r a t væ re b landt de vigtigste opgaver i verden  i 
dag.

1 Yttrandet ö versa tt fr å n  isländska  och  avser m ed lem sfo rs la g en  A  813le och  
A816le.
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På denne baggrund s tö tte r vi kraftigt m edlem sforslag A  816le om foran
staltn inger for bedre resu lta te r a f  det nordiske sam arbejde om udviklings
stø tte . D erim od m ener vi ikke at væ re i besiddelse a f  tilstræ kkeligt kend
skab til at kunne bedöm m e, om  en nord isk  station  fo r biologisk og skovtek- 
nisk forskning i T anzan ia , som  er foreslået i m edlem sforslag A 8 l3 le , er 
den vigtigste opgave indenfor de tte  om råde.

R eykjavik, den 17. decem ber 1987

Jakobina Þórðardóttir 
A fdelingsleder, Islands Röde 
K ors, in ternational afdeling

N o r g e

Kultur- og vitenskapsdepartementet hänvisar i skrivelse den 15 januari
1988 till y ttrande av den 15 decem ber 1987frå n  N A V F  (se nedan).

Landbruksdepartementet:

L andbruksdepartem en te t synes tanken  om  e t nord isk  sam arbeid  fo r å 
styrke biologisk og skogteknisk  forskning i T anzania er verdifull.

Vi vil im idlertid gjøre oppm erksom  på at slik forskning foregår ved to 
nasjonale in stitu sjoner -  d e r bl. a N orad  er inne m ed stø tte . På skogsiden 
er det et godt sam arbeide m ellom  T anzan ia  og nordiske b is tandsinstitu 
sjoner. H vordan  den nevnte forskning kan sty rkes bør e tte r  L andb ruksde
p artem en te ts vurdering drøftes m ellom  berø rte  institusjoner i N orden  og 
T anzania  slik at det kan p asses inn i sam let opplegg.

O slo, 5. jan u a r 1988

E tte r fullm akt 

A lm ar Sagelvm o
L e if  Forsell

Miljøverndepartementet:

M iljøverndepartem entet se r k lart e t behov for å  styrke forsknings- og 
u tredn ingsv irksom heten  i A frika re tte t m ot økologi og biologi. D eparte
m entet finner at de p roblem stillinger som trekkes frem  i m edlem sforslaget 

er relevan te .
A llikevel er det et langt sprang fra problem stillingene til konkret å 

oppre tte  en nord isk  stasjon for biologisk og skogteknisk  forskning i U sam - 
b ara  M ountains i T anzania . R ealiseringen av slike p laner m åtte evt. skje 
m ed basis i forsvarlig  u tredning  og planlegging.

D epartem en te t m ener tiltaket b ø r vurderes som  et ledd i behovet for
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oppbygging av kom petanse i N orden  om  trop isk  økologi sam tidig som  det 
også bør sees i sam m enheng m ed utvikling av kom petanse lokalt i m o tta
kerlandet.

F orslaget bø r dessu ten  vu rderes av D epartem en te t fo r utviklingshjelp 
som har s tø tte t flere m iljøverntiltak  i om rådet.

O slo. 21. desem ber 1987

E tte r fullm akt

Jan Thom pson
Ekspedisjonssjef

K aren Jørgensen

Norges allmennvitenskapelige forskningsråd (NAVF):

Som bakgrunn for det foreliggende forslag frem heves de store  m iljøpro
blem er m ange land i A frika sliter m ed. E t av d isse er skogødeleggelse som 
in ternasjonalt se tt e r  et av  de alvorligste m iljøproblem  vi har idag. D et er 
derfor gledelig at et forslag om  en nordisk  stasjon  for biologisk og skogtek- 
nologisk forskning i T anzan ia  er frem satt.

Det foreliggende forslag er i sin nåvæ rende form  bare en skisse. Det er 
for løst og u stru k tu re rt til en m er inngående analyse. Det er også uklart hva 
som legges i begrepene ” m iljøprofil”  og ” natu rp ro fil” . V åre kom m entarer 
blir derfor av m er generell a rt, noe som også skyldes at det ikke har væ rt 
tid til å  innhente opp lysn inger vi gjerne skulle hatt.

U t i fra nord isk  b is tandspolitikk  e r T anzan ia  et godt valg for en slik 
stasjon , og U sam bara  M ountains som  er en østlig u tløper av regnskogene i 
A frika, e r  idag ste rk t true t. En prioritering  på regnskogm iljø (eller skog- 
miljø) vil væ re avg jørende for p lassering  og bem anning av stasjonen . Det 
e r vanskelig  å o pp re tte  en stasjon for biologisk og skogteknologisk fo rsk 
ning som  også vil væ re optim al for arbeidet med andre problem er som  er 
nevnt i forslaget, slik som  fortørkning og ødeleggelse av fiskevann. Et 
overo rdnet form ål m en en slik stasjon  bør væ re gjennom  m ålrette t grunn
forskning å  b idra til å legge grunnen  for en bedre naturforvaltn ing , ikke 
bare i T anzania.

Det nord iske sam arbeid  m ed hensyn til m iljøstudier har lange trad isjoner 
m ed gode erfaringer. Det er nok å peke på hva N ordisk  K ollegium for 
Ø kologi har be tydd  for nordisk  økologisk forskning og undervisning. Det 
kan også nevnes a t e tiop iske m yndigheter i 1960-årene avsa tte  tom t til en 
nordisk økologisk stasjon i E tiopia, et p rosjek t som  dessverre  ikke lot seg 
realisere.

V år konklusjon e r derfo r at det e r  et in teressan t initiativ som  bør følges 
opp med en grundigere analyse. Det er vesentlig  at m an i en videre
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planlegging i fø rste  rekke trek k er inn økologisk ekspertise , og at sam ar
beidsform en m ellom nord iske og tanzanianske m yndigheter og forskere 
avklares.

O slo, 15. desem ber 1987

R ådet for naturv itenskapelig  forskning

A xe l A ndersen  
A vdelningsleder

M orten Jødal 
Konsulent

S v e r i g e

SIDA:

SID A  har e tt n ä tverk  av inhem ska och in ternationella  in stitu tioner med 
vilka verket sam arbe ta r inom  olika äm nesom råden  bl. a. m iljövård. N ågra 
av SID A s in ternationella  k o n tak te r näm ns i m edlem sförslaget.

De frågor som  förslaget ta r  upp har d isku tera ts  b l.a . inom ram en för 
världsm iljökonferensen , B runtlandskom m issionen , världsstrategin  sam t 
under konferensen  i S tockholm  i maj de tta  år. V ärdet av m iljöprofiler har 
stark t unders truk its  och det ä r  väsentlig t a tt sådana ta r form  för berö rda  
länder. De nord iska b is tåndsm yndigheterna  har u tta la t in tresse  för T anza
nia. SID A  ger bidrag  fö r p rofilernas fram tagande genom  IC U N .

SID A  har in tresse av a tt u tveck la  sitt engagem ang inom  m iljö/m arkvård 
och för närvarande pågår d iskussioner om  ett institu tionellt sam arbete  med 
B eijerinstitu tet. D essa  d iskussioner kom m er m ed all säkerhet leda till 
förslag på skilda ak tiv ite ter/p rogram . P rofilerna kom m er därvidlag att spe
la en betydande roll.

Förslaget om  in rä ttande av en nord isk  station  fö r biologisk och skogs- 
tekn isk  forskning i T anzan ia  ä r  e tt b ra  exem pel på  den typ  av ak tiv ite ter 
som kan kom m a att ingå i e tt m iljöprogram  på svensk /nord isk  basis. SID A  
anser dock att det ännu är för tidigt a tt fa tta  beslu t om  enskilda ak tiv ite ter. 
Fö rst bö r profilerna och stra teg in  tas fram  för a tt ligga till grund för vårt 
vidare engagem ang.

Stockholm  den 10 decem ber 1987

Lars A ugustin son
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Styrelsen för u-landsforskning (SAREC):

D et finns e tt beg ränsat an tal skogsom råden  kvar i bergen i Ö stafrika som 
läm pligen borde be trak tas  som  nationalparker. D et är då lite m ärkligt att 
föreslå a tt det skall in rä ttas en sta tion  för b l .a .  skogstekn isk  forskning. 
T anken  a tt u tn y ttja  d essa  skogsom råden  på  e tt p lanerat sä tt ä r nog i 
dagsläget ganska orealistisk .

N orden  är föga fram stående på trop isk  biologi (m öjligen m ed undantag  
för väx tsystem atik). Om en fä ltsta tion  skulle h jälpa upp situationen är 
tveksam t.

Vill m an stä rk a  den nord iska resu rsbasen  så är nog det bästa  m an kan 
göra att u tly sa  e tt an tal dok to randstipend ier. D etta  är säkerligen ur den 
synpunkten  e tt effektivare sä tt a tt använda pengarna än a tt bygga upp en 
ny fo rskn ingssta tion  (det finns ingen fysisk  brist på forskningsstationer).

Om en station  skulle in rä ttas så  borde det göras i land/om råde där det 
finns ett s tark t in tresse  från  regeringens sida. D et skall inte vara enbart ett 
ja  till en nord isk  idé. Fallet m ed U sam barabergen  är av olika skäl aktuell 
men där finns ju  redan  en fo rskn ingsstation . A tt in rä tta  en nordisk  fo rsk 
ningsstation är knappast det effek tivaste  sä tte t a tt ta  sig an problem et. Det 
finns m ånga fo rskn ingsta tioner i trop ikerna  byggda av i-länder (för i- 
ländernas behov). D essa har inte gjort situationen  väsentligen bä ttre . En 
station  i U sam bara  skulle givetvis inte ge någon kunskap  om ökenbild- 
ningsproblem et.

S tationen skall enligt förslaget kopplas till a rb e te t m ed m iljöprofil för 
T anzania. M iljöprofilen ä r fö rhoppningsvis k lar innan något beslu t om 
forskn ingsstation  i U sam bara  tagits. K opplingen är därfö r ej helt klar. Om 
stationen  skulle ha någon betydelse  för uppföljningen av m iljöprofilen kan 
ifrågasättas.

Slu tsa ts:

Förslaget ä r  så vagt a tt det ej kan ligga till grund för beslut/förslag. 1 
fallet U sam bara  finns säkert betydlig t b ä ttre  sakunderlag  att studera  om  ett 
in tresse finns a tt u tred a  frågan. Sannolikt ä r det bä ttre  a tt stödja fo rsk aru t
bildning än a tt bygga forskningsstation .

S tockholm  den 22 decem ber 1987

R. P ersson

Statens naturvårdsverk:1

D et är ingen tvekan  om  att ekologiska hänsyn m åste beak tas i b is tånds
arbete t och v idare b e rö r de båda  förslagen trop iska  skogsm iljöer, vilka 
1 Yttrandet a vser även  m ed lem sfö rs la g  A  816/e.
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enligt vedertagen  uppfattn ing bl. a. genom  sin sto ra  artrikedom  är av 
högsta na tu rvård svärde  sam tidigt som  olika ty p er av exploatering  u tgör e tt 
allvarligt hot.

N edanstående m er specifika synpunk ter ges u tifrån  natu rvård sverkets 
erfarenhet av forsknings- och undersökn ingsverksam het på naturvårdsom - 
rådet. V isserligen hänfö r sig d essa  erfa ren h e te r till svenska förhållanden 
m en i viss u ts träckn ing  bör de kunna generaliseras.

B eträffande förslaget a tt up p rä tta  en sta tion  fö r biologisk och skogstek
nisk forskning i T anzan ia  (U sam bra  M ontains) är argum entationen  att 
d e tta  skulle v ara  d e t m est effektiva sä tte t a tt angripa de ekologiska p ro 
blem en (m ed bevarande t av regnskogsom råden) inte övertygande. D et är 
vår e rfarenhet a tt na tu rvårdsfo rskn ing , liksom  annan forskning, bö r bedri
vas i nära  sam arbete  med un iversite t eller jäm fö rba ra  m iljöer m ed u tveck 
lad fo rskningstrad ition . Skall en fo rskn ingsstation  in rä ttas bö r den organi
sa to riska  kopplingen av verksam heten  till andra , stö rre  forskningsinstitu 
tioner u tredas. V idare är förslaget ok lart i så m åtto  att det ej behand la r hur 
fo rskn ingsverksam heten  skall p laneras och finansieras. Skall nord iska 
fo rskare  deltaga i verk sam heten , e ller ä r  sta tionen  en  resu rs för landets 
forskning, eller gäller bådadera?

D et an d ra  förslaget b es tå r av tre  k onk re ta  delar. A tt förse de regionala 
u tveck lingsbankerna  m ed m iljöexpertis te r  sig väsentligt och angeläget att 
m edverka till. IU C N , där Sverige är m edlem  och landet vidare fö reträds 
m er ideellt via S venska natu rskyddsfö ren ingen , är en central in ternationell 
naturvårdsorgan isa tion  som b l.a . m er eller m indre in tegrerat m ed (den 
in ternationella  delen  av) V ärldsnatu rfonden , W W F, d river en betydande 
pro jek tverksam het. Bl. a. s tuderas na tu rvårdsp rob lem  i trop iska  skogs- 
m iljöer. O ss veterligt har denna pro jek tverksam het ej u tvärdera ts m er 
sam lat, v ilket bö r ske innan m an m ed fog kan hävda effektiv iteten  jäm fö rt 
m ed and ra  tänkbara  fo rm er fö r b idrag  till den  ak tuella  verksam heten .

D et tred je  fö rslaget, att verka fö r m er anslag till forskning om hur 
trop iska  regnskogar skall bevaras , ä r  na tu rvård sverke t, som  inledningsvis 
näm ndes, positiv t till, fö ru tsa tt a tt p ro jek ten  uppfy ller gängse kvalite ts
krav på vetenskaplig  uppläggning, kostnads- och  tidsplanering etc.

N atu rv å rd sv e rk e t m edverkar gärna i det fo rtsa tta  p laneringsarbete t av 
den ak tuella  typen  av verksam het. Det finns klara berö ringspunk ter med 
svensk natu rvårdsforskn ing; som  ett exem pel bifogas en lägesrapport från 
e tt p ro jek tom råde ” R estb io topers betydelse  fö r fauna och flo ra” . 1

Valfrid P aulsson
Tor-Björn Larsson

Solna den 17 decem ber 1987

1 Här ej tryckt.
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Sveriges lantbruksuniversitet:

Det är riktigt a tt det finns m ånga problem  i de trop iska skogarna, som i 
princip om fattar alla skogar m ellan vändk re tsa rna , och a tt forskningen om 
dessa skogar är e fte rsa tt. D e tta  h a r uppm ärksam m ats alltm er av både i- 
länder och u-länder sam t in ternationella  organ. B l.a . har FA O  i sam råd 
med andra  in ternationella  o rgan isa tioner u ta rbe ta t en strategi som syftar 
till a tt u-länderna själva m ed hjälp av b istånd  m. m. ta r  tag i och försöker 
lösa d essa  p roblem  på e tt b ä ttre  sä tt. D enna strategi lanserades 1985 under 
nam net T ropical F o res try  A ction Plan. T FA P. I T FA P spelar forskning 
och kunskapsu tveck ling  och -spridning en s to r roll. Vid en rad in ternatio 
nella m öten och k on ferenser har rep resen tan te r för u- och i-länder sam t 
in ternationella  organ godkänt och stö tt T F A P  som en ram  för de satsningar 
som görs i trop iska  skogar. Fyrtioen  u-länder har hittills begärt hos FA O  
att få hjälp m ed a tt genom föra T F A P -ak tiv ite ter. Inom  IU FR O  finns också 
förslag att på olika sätt s tärka  forskning om  trop iska  skogar.

H ur kan en nordisk  station  för biologisk och skogsteknisk  forskning 
passa in i denna ram ? Förslaget som  fram lagts är m ycket oklart be träffan 
de mål och syfte m ed e tt sådan t institu t. Ä r avsik ten  att på sikt stärka 
tanzanisk  skogsforskning eller ä r det främ st nord iska fo rskares kunskaper 
som ska fö rb ä ttras?  Båda skälen kan anses re levan ta , m en man torde 
snabbare och billigare nå resu lta t genom  a tt stödja befintliga in stitu tioner i 
stället för a tt bygga något nytt som  kanske blir iso lerat. F ör skoglig 
forskning och högre skoglig utbildning i T anzania  finns Sokoine U niversity  
o f A griculture (SU A ) m ed en skoglig faku lte t m ed huvudkvarter i M orogo- 
ro. Skogsfakulte ten  har sedan 1973 fått e tt om fattande stöd av N orge. 
SA REC  ger också  bidrag till v issa forskningspro jek t vid SU A . SU A  har 
b l.a . en liten försökssta tion  i M uzam bai reservate t i U sam barabergen . 
Den skulle m an kunna stöd ja  från N ord iska  rådet och i så fall kanalisera 
stödet genom  N O R A D  eller SA REC .

Om syftet ä r att u tb ilda nord iska forskare  gör m an också  det snabbare 
och billigare genom  att t. ex. ge stipend ier eller dylikt till nord iska forskare 
a tt a rbe ta  på befintliga fo rskn ingsinstitu tioner. U tm ärk ta  sådana institu tio 
ner finns t. ex . i C osta  Rica och i N igeria.

S am m an fa ttn ing :

Problem en i de trop iska  skogarna ä r s to ra  och m ycket forskning fordras. 
Det är positiv t a tt N o rd iska  rådet vill uppm ärksam m a och stödja detta . De 
fram lagda förslagen ä r dock föga genom tänkta . Det pågår en hel del a rb e 
ten inom  d e tta  om råde, både in ternationellt och genom  de nord iska bi-
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ståndsorganen . M an bör därför tillse a tt even tuella  y tterligare satsn ingar 
passar in i d e tta  pågående arbete .

U ppsala den 9 decem ber 1987

På sty relsen  för Sveriges lan tb ruksun iversite ts  vägnar 

M årten C arlsson
Sten  N orén

Svensk volontärsamverkan (SVS):

SVS anser det viktigt att b eak ta  m iljöfrågor i b iståndet. U -länderna är 
ofta i en situation , där det kan vara  frestande eller till och m ed nödvändigt 
a tt i e tt kort perspektiv  hårdhän t u tny ttja  de natur- eller andra m iljö resur
ser som  stå r till förfogande. In te m inst hand lar det om en hård  exploatering  
av skog och andra m arkresu rser.

SVS anser också  att betydligt stö rre  stöd till forskning i och om u-länder 
bör ingå i u tveck lingssam arbete t. En alltför s to r andel av världens sam lade 
forskning sker i i-länder och m ed sikte på i-ländernas behov och situation.

SV Ss uppfattn ing om  rubricerade  förslag sam m anfattas i följande fem 
punkter. Som underlag  för d essa  ligger synpunk ter från vo lon tärer, som 
arbetar med m ark- och skogsvård  i T anzania . D essa synpunk ter biläggs (se 

Bihang).

Sam m an fa ttn ing

-  Vi an ser inte a tt en särskild  ” N ord isk  F o rskn ingss ta tion”  bör upprä ttas 
i U sam baras.

-  Vi instäm m er em ellertid  i a tt biologisk-ekologisk forskning i de tta  om rå
de är viktigt.

-  Det är vår bestäm da uppfattn ing  a tt finansiellt b istånd till en forsknings
station  i U sam baras bör ha form en av institu tionellt stöd d irek t till den 
redan ex isterande tanzanska  forskningsstationen  S ilvercultural R e
search  S tation  (SRS) som  so rte ra r under T A FO R I (T anzania F orest R e
search  Institu te).

-  SRS kan verka som  en p lattform  fö r olika forskningsprogram , vilka med 
fördel kan bedrivas som  sam arbe tsp ro jek t m ellan u tländska  och tanzan 
ska institu tioner eller un iversite t.

-  Den typ av forskning som  skall uppm untras bö r inte begränsas till 
biologisk grundforskning. T illäm pad forskning och fältförsök inom 
m arkvårdsbetonat skogs- och jo rd b ru k  bör också  ges hög prioritet. 
T eknisk  forskning som  b erö r p lantageskogsbruk  med softw ood i indu-
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striell skala har i jäm fö re lse  låg p riorite t och bör inte sam m anblandas
med biologisk-ekologisk forskning i U sam baras.

Stockholm  den 15 decem ber 1987

För SV Ss styrelse

Björn A ndreasson  
Verkställande sekreterare

B IH A N G

Synpunkter

1. Vi delar inte fö rslagsställarnas åsik t a tt "G ru n d an d e t av en nordisk 
station för biologisk och skogstekn isk  forskning i e tt afrikansk t u tveck 
lingsland te r sig som  det m est effektiva sä tte t a tt ta  sig an problem en ( . . . )  
med världsdelens allt m era b rännande ökenbildnings- och n a tu rre su rsp ro 
b lem ". Ö kenspridn ingen  stoppas naturligtvis inte av biologisk forskning, i 
synnerhet inte i e tt u tpräg lat regnskogsom råde.

2. Vi u tgår ifrån att "N o rd isk  F o rsk n in g ss ta tio n "  ä r  en felform ulering. 
Självklart rö r det sig om att med nord isk t stöd in rätta  en tanzan isk  fo rsk 
ningsstation. U r T anzanias synvinkel så  är det viktigt a tt forskningen 
institu tionaliseras nationellt. I synnerhet skoglig och ekologisk forskning 
m åste p laneras på lång sik t, v ilket endast ä r möjligt inom  ram en för en 
nationell institu tion . N ord iska  länders un iversite t eller in s titu tioner kan 
bedriva långsiktiga forskningsprogram  och projekt i sam arbete  m ed t. ex. 
Sokoine un iversite te t och /eller T A F O R I, m en själva institu tionen m åste 
givetvis vara  tanzan isk .

3. D et finns redan en skoglig fo rskn ingsstation  i U sam baras -  SRS i 
L usho to , som  so rte ra r under T A FO R I (T anzania F o res t R esearch  Institu 
te), som  b l.a . bedriv it skogsbiologisk forskning i m ånga år. De tre stö rre  
bo tan iska projekt som  de senaste  åren  genom förts i E ast U sam baras av 
bl. a. svenska och finska organ isa tioner hade troligen inte kunnat genom fö
ras u tan  SRSs bo tan ister. SRS har inte få tt något institu tionellt stöd sedan 
slutet av sju ttio talet då SID A  drog sig u r e tt långvarigt sam arbete . Sokoine 
un iversite te t vill k o n cen tre ra  sina re su rse r till M orogoro. B iståndsorgani
sationer uppger a tt T A FO R I har haft in terna problem  av en om fattning 
som gör det svårt a tt stöd ja  dem . Vi ser em ellertid  ingen annan möjlighet 
a tt institu tionalisera  skogsforskning i U sam baras och fö reslår att man 
aktiv t söker en lösning m ed T A FO R I som  innefa ttar d irek t, långsiktigt och 
institu tionellt stöd för a tt å teruppbygga SRS. D et finns knappast u trym m e 
för två skogsforskningsinstitu t i U sam baras, och a tt fram tvinga en ned
läggning av SRS i L u sho to  skulle vara  en olycklig konsekvens av en ny 
institution.

3. Amani och M azum bi har u tpekats som  läm pliga lokaliseringar av 
fo rskn ingsstationen . D essa p la tse r har m ycket dåligt u tvecklad  in frastruk 
tur. M azum bai har varit iso lerat m ånader i s träck  sedan jo rd sk red  b locke
rat vägen och har varken  el eller telefon. En m ycket m er realistisk  och 
billigare lösning är a tt bygga upp enkla fä ltsta tioner till SRS i M azum bai 
och Amani (det finns ju  redan en i M azum bai i un iversite te ts  regi), sam t 
återuppbygga labora to rium , b ib lio tek  osv . i L usho to .
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4. Vi ty ck e r det finns en fundam ental o säkerhet i förslaget beträffande 
vad man egentligen vill fo rska om . Vi an ser också att d e tta  är en separat 
fråga och att institu tionellt stöd inte ska kny tas till särskilda forsknings
program  av nord iska forskare  eller institu tioner. (Alan H am ilton (1987), 
som har u tre tt b l.a . frågan om en forskningsstation  i E ast U sam baras 
nyligen, har u ttryck t liknande farhågor: " I t  m ay be best to  distinguish 
clearly betw een  the m onetary  and in tellectual aspects o f research  sup
p o rt)” .

Vi an ser också  att tanzanisk  forskning behöver m ycket m er stöd av 
u tländska fo rskare  och institu tioner, m en att man m åste identifiera fo rsk 
ningsfälten noggrannare. G rundläggande skogsbiologisk forskning fram 
hålls i förslaget som ett viktigt fält, liksom  ” skogstekn isk” forskning. 
V idare m otiverar m an behovet av forskning med den växande ekologiska 
krisen i T anzania  ("ö k en sp rid n in g ” , erosionsproblem atiken  etc.).

(i) T rop isk  skogsbiologisk forskning, skogsekologi och botan ik  e tc ., är 
angeläget både ur globalt och lokalt perspektiv . U sam baras har bedöm ts 
vara e tt synnerligen läm pligt om råde. Det berö r problem  med biologiskt 
na turskydd  och artu tarm ning  i U sam baras som  allm änt anses som  ett av 
A frikas allra m est skyddsvärda  skogsom råden (om U sam baras låg i S veri
ge skulle troligen ingen natu rvårdare  bry  sig det allra m insta om något 
annat problem  förrän  skogarna var g rundlagsskyddade för evigt). IU C N s 
E G -finansierade projekt i A m ani kan ses som  ett led i s trävanden  att låta 
"v ä rld ssam h ä lle t”  bära  kostnaderna  för naturskydd  i trop ikerna . Den 
typen av forskning ser vi som  angelägen och viktig att stödja. Men borde 
den inte vara  en ren t in ternationell angelägenhet, snarare  än en nordisk? 
F inns det kom petens i N orden  för a tt bedriva kvalificerad biologisk grund
forskning i trop isk  regnskogsm iljö? Vi anslu ter oss också här till A lan 
H am iltons rappo rt (1987) d ä r en rad konkre ta  forskningsfält föreslås som 
exem pel på den typ av ekologisk forskning som  kan bedrivas i U sam baras. 
Det finns m ycket liten erfarenhet i världen av sådan forskning och prak 
tiskt taget ingen i N orden  eller i T anzania.

(ii) Skogsteknisk  forskning är med vår tolkning något helt annat. Om 
man härm ed avser den typ  av p lantageskogsbruk  med snabbväxande 
exotiska a rte r och industri-be tonade skö tse lm etoder som traditionellt har 
uppm untrats av F IN ID A  och SID A  i U sam baras, så an ser vi a tt det (både 
forskningen och plantageskogsbruk  i sig) är d irek t oläm pligt. Plantage- 
skogsbruket med softw ood tro r vi har en tveksam  fram tid i U sam baras. 
Jo rdarna  och ekologiska begränsningar tycks inte tillåta sådant skogsbruk 
på lång sikt (L undgren , 1978). Det finns på m ånga håll i N orden  en tendens 
att generellt b e trak ta  skogsbruk i trop ikerna  som en ekologiskt förnuftig 
form av m arkanvändning. F rån  U sam baras har vi m ånga exem pel på för 
m arken och miljön d irekt destruk tiv t skogsbruk. Vi kan inte se a tt oro för 
” ökenspridn ing" skulle m otivera "skogstekn isk  forskn ing”  i U sam baras.

(iii) M arkvårdsinrik tad  forskning -  om  byskogsbruk , ” ag ro fo restry” , 
” social fo re s try ” , ” w atershed  m anagem ent” m. m. -  ä r den typ av forsk
ning som  är närm ast påkallad av de konkre ta  m iljöproblem  som  väcker 
sådan uppm ärksam het både i och u tan fö r T anzania. Det rör sig om lokalt 
efterfrågad, jäm före lsev is enkel, tilläm pad forskning som  inte bedrivs nå
gonstans i T anzania  idag. ” T anzan ia  A ssociation  o f F o re s te rs "  årsm öte 
1987 antog en resolution  om  att m arkvårdsin rik ta t skogsbruk med inhem s
ka träd a rte r bö r vara i fokus för tanzanisk  skogsforskning de närm aste 
åren . SVS har erfarenhet från den typen av skogsbruk i T anzania och har 
erfarit en akut b rist på re levan ta , lokalt överfö rbara  forskningsresultat.
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Inhem ska träds au toekologi och silv ikultur är i allm änhet helt okända, 
tro ts a tt det finns e tt u tta la t behov (inte m inst ekonom iskt) av a tt odla och 
p lan tera  dem . L okala trädfrön  finns inte a tt få tag på för att trädens 
frenologi är okänd  och fö r a tt det inte finns någon teknisk  erfarenhet av 
frösam ling. I sto rt sett alla a rte r  som  används inom trad itionella  såväl som 
” m oderna" agro fo restry  system  är ännu inte undersök ta  m ed avseende på 
produktion , egenskaper i sam odling, optim ering av tillväxt e tc. N aturliga 
och p lan terade  skogars respek tive  påverkan  på klim at, hydrologi och 
jo rdb ruk  i både lokalt och stö rre  perspek tiv  anses allm änt vara  en kritisk 
frågeställning u tan  att någon forskning idag bedrivs i äm net i T anzania. D et 
förefaller inte fö rsvarbart a tt bygga upp enbart grundforskning mot denna 
bakgrund av k onk re ta  p roblem  som  behöver snabba forskn ingsresu lta t, 
inte m inst lokalt i U sam baras. D ärem ot lå ter sig den här typen  av tilläm 
pad, lokalt efterfrågad forskning m ycket väl kom bineras m ed g rundforsk
ning (fast knappast m ed ” sk ogstekn isk" forskning). SRS har på senare tid 
haft am bitionen a tt syssla m ed sådan forskning men helt saknat resurser. 
Man har bl. a. fö rsök t sta rta  am bitiösa agro fo restry fö rsök  i sam arbete  med 
d is trik te ts m arkvårdsp ro jek t SE C A P. Försöken  finansieras idag m ed av 
kastningen från försöksfälten .

Svenska missionsrådet, biståndsnämnden (SMR BN):

Initiativet till y tterligare satsn ing  på naturskydd  i T anzania välkom nas. 
Den föreslagna forskn ingssta tionen  i U sam barabergen  kan vara  e tt a lte rn a
tiv i rä tt riktning, m en SM R BN ställer sig dock tveksam  till ju s t denna 
satsning. D enna tveksam het g rundar sig på följande förhållanden:

a) U sam bara  M ountains har natu rskog  (regnskog) och en fo rskn ingssta
tion där skulle då vara koncen tre rad  på skydd av denna typ  av skogar. 
K opplingen m ellan d e tta  om råde och T anzanias m est b rännande 
natu rvårdsprob lem , avskogning och erosion , i sem i-arida om råden , är 
m ycket svag.

b) A rbete t på  en tänk t miljöprofil fö r T anzania  kan inte naturligt sam 
m ankopplas med en station  i U sam bara.

c) P laner finns på  a tt u ta rb e ta  en ” trop ical fo restry  action  p lan”  för 
T anzania  via FA O . F inansieringen är dock såvitt vi vet ännu inte helt 
ordnad.

d) T anzania  har idag ett fo rskn ingsinstitu t för skogs- och virkesfrågor, 
Tafori (T anzania F o res t R esearch  Institu te), m en verksam heten  ligger till 
s to r del nere p. g. a. b rist på m edel fö r driften.

e) T anzan ia  har sedan 1986 ett nybildat na tu rvård sverk  (N ational E nvi
ronm ent M anagem ent C ouncil) som  också  har brist på resu rser.

SMR BN anser a tt m an m ed b istånd främ st skall stöd ja  lokala initiativ , 
där det finns och om möjligt undvika att s ta rta  ” egna”  institu tioner. SMR 
BN stöder N ord iska  rådets initiativ till satsning på de tta  om råde i T anza
nia, men vill dock föreslå a tt a lte rna tiva  förslag studeras.
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E tt sam arbete  m ed T anzanias nybildade na tu rvård sverk , stöd till p erso 
nal och u trustn ing  kan vara  läm pliga vägar.

S tockholm  den 15 decem ber 1987

F ör Svenska  m issionsrådets b iståndsnäm nd 

Lars H ofgren

Svenska naturskyddsföreningen:

Svenska natu rskyddsfören ingen  önskar härm ed uttala sitt stöd för det 
m edlem sförslag om  in rä ttande av en nordisk  station för biologisk och 
skogsteknisk  forskning i T anzania , som  väckts av M ats N yby.

Insikten om behovet av biologisk/ekologisk forskning i trop ikerna  har 
väck ts fram för allt i sam band m ed att u tvecklingsländernas m iljöproblem  
hänger intim t sam m an m ed befolkningstillväxten  och det snabbt ökande 
kravet på m ark fö r ordling, bete  och vedfångst. D etta  leder till ö v e ru tn y tt
jande  av växtlighet och jo rd a r  och till exploatering  av m arginella, ofta 
m ycket känsliga om råden. R esu lta t har blivit förstöring  av vegetation , 
jo rd a r  och va tten , och d rab b ar alltså  d irek t den  livsviktiga p roduktionen  av 
föda, ved och virke etc. Fö rstö ringen  kan gå snabbt e ller långsam t, stegvis 
eller kontinuerlig t, och den sty rs av kom plicerade sam spel m ellan biologis
ka system  och m iljöfaktorer såsom  m arkanvändning och väder.

N ågra u tveck lingsländer s tå r idag inför e tt tv ingande behov att re s tau re 
ra svårt skadade m arker, så  a tt de å te rfå r så m ycket som  möjligt av sin 
produktionsförm åga. Sam tidigt ä r det nödvändigt a tt snabbt u tveck la  
m arkanvändningssystem , som  gör a tt inte y tterligare om råden fö rstö rs. 
Båda d essa  uppgifter k räver b io logiskt/ekologiskt kunnande, som  i m ånga 

fall inte finns.
Forskningsb istånd  är en viktig del av b is tåndsarbete t. E ffektivast är 

givetvis a tt bygga upp en forskn ingsresu rs i m ottagarlandet, t. ex. i form  av 
en forskningsstation  med såväl inhem ska som  utländska forskarinsa tser. 
V iktigt ä r också att såväl g rundforskning som tilläm pad forskning beaktas. 
Föreningen finner a lltså  det till N ord iska  råde t inläm nade förslaget om att 
inrätta  en nordisk  station  för biologisk forskning i e tt u tvecklingsland 
m ycket angeläget.

B eträffande val av forskningsinrik tn ing och geografisk placering av s ta 
tionen är m ånga a lternativ  möjliga. Föreningen finner dock förslaget med 
en station  fö r biologisk och skogstekn isk  forskning i U sam bara M ountains, 
T anzania , läm plig på m ånga vis.

De nord iska länderna  förfogar över täm ligen sto r expertis rö rande tro 
pisk regnskog, såväl m ed inriktning på grundläggande forskning som  på 
m era tilläm pade och tekn iska  aspek te r. D en m ycket snabba förstöringen 
av världens å te rstående  regnskogar gör också  inriktningen angelägen.
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Skogarna på U sam bara  M ountains har i flera sam m anhang, b l.a . av 
In ternationella  N atu rvård sun ionen  (IU C N ) och V ärldsnaturfonden  
(W W F) be teckna ts  som  m ycket skyddsvärda . De ink luderar ett om råde 
med naturlig regnskog, flera  partie r för skogsbruk m ed inhem ska trädslag , 
p lantager m ed exo tiska  träd , fram för allt ta llar, sam t kalhuggna, odlade 
och svårt e roderade  slu ttn ingar. H är finns en osedvanlig t sto r genetisk 
variation m ed b l.a . flera endem iska a rte r. V ariationen  i m arkanvändning
en to rde innebära s to ra  m öjligheter fö r den avsedda  forskningen.

Vidare finns sedan  1951 the S ilv iculture R esearch  S tation  i L usho to , 
med vilken det fö ru tsä tts  att den nya stationen  e tab le ra r sam arbete . B eho
vet av y tterligare forskning på d e tta  om råde i T anzan ia  är m ycket s to rt och 
med lämplig sam ordning finns ingen risk  för dubbelarbete  i förhållande till 
d enna sta tion  eller and ra  forskn ingsinstitu tioner i landet.

S tockholm  den 25 januari 1988

Svenska naturskyddsfören ingen

P e r  W r a m n e r  

Ordförande

K la s  H je lm  

Naturvårdssekreterare

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198824
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Medlemsförslag

om utredning av storstädernas trafikproblem
(V äckt av M argrete A uken  sa m t H kka-C hristian B jörklund, G udrun H elga- 
döttir, Lilli G yldenkilde, Inger H arm s, B irgitte H usm ark, A rvo  K em ppa i
nen, Sakari K nuu ttila , H anna  K vanm o och A ase  O lesen)

B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR):

N ordiska tra fik säkerhe tsråde t (N TR ) är e tt sam ordningsorgan för trafik 
säkerhetsarbete t i N orden . Sålunda koncen tre ras  u tlå tandet på d e tta  cen 
trala  äm nesom råde.

T rafiksäkerhetssitua tionens u tveckling  i tä to rte r  fö ljer i s to rt sätt den 
allm änna trafiksäkerhetsu tveck lingen . C a 3 0 -4 0 %  av dödso lyckorna  sker 
inom  tä to rt och c irka 40—50%  av skadefallen i trafik sker u tan fö r tä to rt. 
U tvecklingen av dödsfallen  fö re te r en svag procen tuell nedgång sedan 
1978 m edan u tvecklingen är den m otsa tta  ifråga om  de skadade i tä to rts tra 
fiken.

N TR  har under 1980-talet inrik tat sin forsknings- och u tredningsak tiv ite t 
även på olika tra fiksäkerhetsp rob lem  i stadsm iljöer och speciellt på barns 
och cyk listers trafikprob lem  i tä to rte r. G enom  denna insats har N T R  velat 
peka på den betydliga o lyckspo ten tia l som  finns i s täder och tä to rte r. Det 
föreligger också ett nära  sam m anhang m ellan trafik säkerhe tså tgärder och 
m iljöåtgärder och effek terna  av dessa.

N TR  anser sålunda, a tt det föreslagna u tredn ingsarbete t hellre rik tas på 
städ e rs/tä to rte rs  problem  i allm änhet snarare  än enbart på sto rstädernas 
problem . N TR  anser också  att problem inventeringen  om fattar både kon
kre ta  och ob jek tiva problem  liksom  upplevda problem  i tä to rte rs  trafiksy 
stem . N TR  anser, a tt det finns m ånga ou tny ttjade  m öjligheter när det gäller 
städers säkerhet och trivsel.

Den föreslagna u tredningen bör göras möjligast bredskalig  dvs. om fatta 
å tm instone kunnandet inom  N Ä T 's  respek tive N T R 's  sakom råden  vid 
sidan om  andra  cen tra la  äm nesom råden  såsom  t. ex. stadsplaneringen . De 
trafikpolitiska respek tive  m iljöpolitiska problem en to rde dom inera. Det 
föreligger e tt flertal handboksliknande verk vilka besk river olika resu lta t
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av olika tekn iska  och and ra  å tgärder i trafiksam m anhang. D essa undersök
ningars resu lta t bö r sam m anföras i en hanterlig  och stö rre  helhet.

U tredningen bör genom föras i flera faser. D en fö rsta  fasen bör vara ett 
förprojekt som sum m erar dagens kunskapsm ängd och anger alternativa 
u tredningsm öjligheter.

N TR  unders töder genom förandet av en föreslagen utredning rörande 
städernas trafikproblem  såsom  det föreslagits i m edlem sförslaget och med 
beaktande av det som ovan fram förts.

H elsingfors den 11 januari 1988

Jarm o  H irsto  
Ordförande

A nders Tallqvisl 
Sekreterare

Nordplan — Nordiska institutet för samhällsplanering:

F örst bö r sägas a tt det redan finns om fattande kunskaper om s to rstäd e r
nas trafikproblem  liksom  om å tgärder för att m inska d essa  problem . D et är 
snarare  den politiska viljan och handlingskraften  och den opinion som kan 
driva på po litikerna som  brister. M an har t. ex. gjort uppskattn ingar av hur 
lu ftföroreningar och bu llerstö rn ingar kom m er a tt u tveck la  sig vid en fo rt
satt tillväxt av biltrafiken. M an har också  gjort bedöm ningar av hur olika 
lokaliseringar av bostäd er och a rb e tsp la tse r kan p åverka  trafikens om fatt
ning och fördelning över stadsom rådena. V idare finns nu ganska om fattan 
de erfa renhe te r av vilka effek terna  blir av olika form er av fysiska begräns
ningar av b iltrafiken, av parkeringsavgifter och tu llar, av sa tsn ingar på 
kollektiv trafik  osv.

En slagkraftig sam m anfattn ing och  presen ta tion  av dessa erfa renhe te r 
och bedöm ningar skulle kunna påverka  allm änhet och politiker för m er 
kraftfulla å tgärder. Det vore sannolik t möjligt a tt redan på grundval av en 
sådan sam m anfattn ing  göra ett fö rsta  förslag till å tgärder.

M en problem et är så s to rt a tt y tterligare undersökningar och idéu tveck
ling naturligtvis ä r  m otiverade. B land de problem  och å tgärder som  då bör 
studeras vill vi u tö v er vad m edlem sförslaget näm ner, fram hålla följande:
— Förd jupade stud ier av vad olika m önster för lokalisering av bostäder 

och a rb e tsp la tse r innebär för resfrekvenser och resornas fördelning på 
färdm edel

— E ffek terna fö r näringslivet i innerstäde rna  av en radikal begränsning av 
biltrafiken

— De privat- och sam hällsekonom iska effek terna av en radikal begräns
ning av biltrafiken
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-  Kartläggning av nytto trafikens karak tär,  främst i innerstäderna; dess 
omfattning, ändamål,  organisation och fördelning i tid och rum

-  Snabbare utveckling och ti llämpning av rening av d ieselavgaser
-  Möjligheterna att k räva  att varudistr ibution i innerstäderna  endast  sker 

med elbilar
-  Möjligheterna att radikalt b redda  och trädp lan tera  tro ttoarer  på körba

nornas bekostnad
-  Utveckling av sys tem för autom atisk  hastighetskontroll.

Som framgår av det sagda tillstyrker vi a tt N ord isk  Råd rekom m enderar  
Nordisk  Ministerråd att genomföra en utredning som visar vad som kan 
göras för att radikalt m inska de problem som trafikförhållandena i stors tä
derna innebär. Vi fö ru tsä t te r  att de synpunkter  som framförts  ovan beak

tas i en sådan utredning.

Stockholm den 14 januar i  1988

S tig  N ordqv is t 
Professor, föreståndare

D a n m a r k  

Justitsministeriet:

Efter forslaget skal der iværksættes et projekt, som skal undersøge, 
hvad der kan gøres for, at de nordiske s to rbyer  kan fremstå  som eksem pler 
for resten a f  verden med hensyn til løsning a f  byernes trafik- og miljøprob
lemer.

Det fremgår a f  bemærkningerne til forslaget, at der efter forslagssti ller
nes opfattelse bør stilles krav til den fremtidige indretning a f  s torbyernes 
trafiksystemer, bolig- og e rhve rvss t ruk tu r  samt kulturelle  og kommercielle 
systemer. I bem ærkningerne til forslaget er endvidere anført,  at der bør 
gøres noget ved de forureningsproblem er, som hidrører fra person- og 
lastbiler samt busser,  ligesom de r  skal tages hensyn til de forskellige 
trafikantgrupper, herunder  navnlig de svage trafikanter, som efter for
slagsstil lernes opfattelse ikke i ti ls trækkelig grad e r  tilgodeset i de eksiste
rende trafikstrukturer.

Forslaget e r  således fortrinsvis re tte t til de  myndigheder,  der varetager 
planlægningen for transportsek to ren ,  og de myndigheder, som varetager 
den fysiske planlægning.

Det er imidlertid en nærliggende mulighed, at foranstaltninger, som kan 
komme på tale over  for den trafikale og miljømæssige udvikling, vil kunne 
udformes, således at de tillige får en positiv effekt på antallet a f  trafikulyk-

Det kan i den forbindelse nævnes, at der  er publiceret resulta ter  af
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undersøgelser vedrørende effekten a f  forskellige tekniske og andre foran
staltninger i trafiksamm enhæng, som eventuelt i koncentrere t og bearbej
det form vil kunne indgå i udredningsarbejdet.

Det må antages, at de r  også på trafikplanlægnings- og miljøområdet 
foreligger publicerede forskningsresulta ter, som kan indgå i en undersøgel

se som den foreslåede.
På den baggrund finder Justitsministeriet,  at man i første omgang kunne 

iværksætte et forprojekt med henblik på kortlægning a f  den eksisterende 
viden på om rådet og afklaring a f  forudsætningerne for gennemførelse af 
det foreslåede udredningsarbejde. En sådan forundersøgelse kunne even
tuelt foretages ved et a f  de nordiske transportforskningsinsti tu tter  i samråd 
med en referencegruppe fra de em bedsm andskom iteer  under  Nordisk  Mi
nis terråd, som beskæftiger sig med de centrale em ner i forslaget.

N å r  resultatet a f  et sådant forprojekt foreligger, kan der træffes beslut
ning om. hvorvidt der er behov for en videregående udredning.

K øbenhavn, den 21. ja n u a r  1988

H ans-V iggo  Jensen

Miljøministeriet:

Miljøministeriet, departem ente t ,  har i denne anledning anm odet P lansty
relsen om en udtalelse, og P lanstyrelsen  har udtalt følgende:

Med foreslåede afgrænsning på s torbyernes trafikproblemer angives u d 
redningen at kunne fungere som en parallel til det a f  Nordisk  Ministerråd i 
1973-78 gennemførte  N O R D K O L T -pro jek t.  N O R D K O L T -pro jek te t  blev 
gennemført af N ordisk  em bedsm andskom ité  for transportspørgsmål 
(NÄT) og skulle omfatte en " Inve te r ing  och utvärdering af tänkbara  fram
tida kollektivtrafiksystem som är anpassade  för olika nordiska tä to rts typer 
och som i tillräcklig uts träckning beak ta r  trafikutvecklingens, miljöns och 
trafiksäkerhetens krav.

U dredningen bør efter forslagsstillernes opfattelse behandle spørgsmåle
ne set i et kort og i et langt tidsperspektiv . I det korte perspektiv  er det især 
begrænsninger i brugen af privatbiler samt økonomiske indgreb (afgifter 
eller subsidier), de r  er aktuelle. H erved  kan gadetrafikkens afvikling, 
trafikmiljøproblemer samt sikkerheds- og tryghedsproblem er påvirkes, 
især gennem en ændret brug a f  gadearealer  og en ændret fordeling af 
persontrafikken på  biler, cykler og kollektive trafikmidler.

1 det lange perspektiv  e r  det især spørgsmålet, om pendlingstrafikken 
mellem centralt beliggende arbejdspladser og boliger i omegnen kan påvir
kes gennem ændringer i e rhvervss truk tu r  og lokaliseringspolitik. Resulta
terne af projektet ” Storbypolitik i N o rd e n ”  (Nu 1985:7) vil med fordel 
kunne inddrages i dette arbejde.
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Det e r  forslagsstillernes opfattelse, at uden en langsigtet erhvervs- og 
boligpolitik, der påv irker  trafikm ønstere t grundlæggende, vil en kortsigtet 
restriktiv trafikpolit ik fo rekom m e perspektivløs.

S T O R B Y P R O JE K T E T , udført a f  N ord isk  E m bedsm andskom ité  for R e
gional Politik (N ERP), afsluttes i 1987 og har  b l .a .  tidligere udsendt rap
porten ” Storbypolitik i N o rd e n ” . I dette projekt har der  -  tværsektorielt
-  været arbejdet med såvel bolig og erhvervspolitiske spørgsmål som med 
kom m unaløkonom iske  problemstillinger. En del af udredningsarbejdet har 
beskæftiget sig med lokalisering a f  boliger og e rhverv  indenfor storbyregio
nerne og herm ed også med transportspørgsmål.

A rbejdsgruppen, som har stået for S torbyprojekte t,  har overfor N E R P  
peget på, at visse problemstillinger omkring s torbyernes situation bør 
betragtes som så vigtige, at der fortsat bør ske en Nordisk  erfaringsudveks
ling og udredningsvirksom hed om disse spørgsmål.

Dette gælder b l .a .  spørgsmålet om den fornyede storbytilvækst, den 
indre bystruk turs  udvikling og mulighederne for at styre udviklingen både 
på boligsiden og med hensyn  til arbejdspladslokaliseringen.

Spørgsmålet om en eventuel videreførsel a f  storbyproblemstillingerne i 
N E R P  sam m enhæ ng vil blive overvejet i forbindelse med det nye program 
for N E R P ’s v irksom hed, som er  under  udarbe jde lse .”

Planstyrelsen har endvidere peget på, at forslag A 814/t koncentrerer  sig 
om problemstil linger, som er  særdeles aktuelle i Danmark og ikke mindst i 
H ovedstadsregionen, og at et projekt som det skitserede vil kunne give 
værdifuld inspiration til en fortsat udvikling a f  den danske trafikpolit iske 
diskussion.

Miljøministeriet, departem en te t ,  har ikke noget at tilføje til det af Plan
styrelsen udtalte.

K øbenhavn, den 5. jan u a r  1988

M arianne Jensen

Trafikministeriet, Planlægningsafdelingen:

De seneste års udvikling har gjort forslagets emne meget aktuelt,  og det 
vil være særdeles gavnligt at ti lvejebringe ny viden om, hvilken situation 
de store byer  trafik- og miljømæssigt er i og kan forventes  at komm e i.

Specielt vil det være nyttigt at vurdere ,  hvilke muligheder myndigheder
ne har for at gribe ind overfor de eks is terende og forventede problemer 
med det formål at sikre og forbedre forskellige befolkningsgruppers frem 
kommelighed og bymiljøets kvalitet.

Det skal i den forbindelse nævnes, at den danske trafikminister i sin
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trafikpolit iske redegørelse de r  blev afgivet til Folketinget i foråret 1987 
pegede på, at den kollektive trafik spiller en særlig rolle i løsningen at 
trafikproblemerne i H ovedstadsom rådet .

På baggrund a f  denne redegørelse  og debatten  herom besluttede Trafik
ministeren i som m eren 1987 at nedsætte  et udvalg, der fik til opgave at 
gennemgå trafikproblem erne i H o vedstadsom råde t og komme med forslag 
til forbedringer. Udvalget der  er sam m ensat a f  såvel statslige som kom m u
nale represen tan ter,  skal afgive betænkning i foråret 1988.

Om selve forslaget bem æ rkes følgende:
Trafik- og miljøproblemerne i s to rbyer  er omfattende og meget kom p

lekst sam mensat.  Det er karaktaristisk, at tiltag med et enkelt og begrænset 
sigte kan få vid trækkende og eventuelt utilsigtet betydning for andre dele 
a f  s torbyens trafik- og miljøforhold. F or  eksempel kan et øget udbud af 
centralt beliggende parkeringspladser lede til betydelig ekstra  biltrafik med 
de dera f  følgende negative miljøkonsekvenser.

De afledede virkninger a f  enkeltti ltag er ikke velbelyst, og en effektiv 
indsats overfor såvel fremkommeligheds- som miljøproblemerne forudsæt
ter  indsats a f  en bred vifte af virkemidler, hvis samlede konsekvenser kan 
være vanskelige at overskue.

Udredningen vil efter ministeriets opfattelse være a f  størst in teresse og 
have størst gennemslagskraft , hvis vægten heri lægges på en beskrivelse af 
samspillet mellem og konsekvenserne  a f  iværksættelsen af de mulige virke
midler som m yndighederne kan sætte ind med i storbyerne.

Denne beskrivelse og vurdering kan gennemføres med udgangspunkter i 
kortfattede status- og scenariebeskrivelser a f  forholdene i de enkelte stor
byer.

Spørgsmålene om de enkelte køretøjers forurening bør i udredningen 
ikke gøres til genstand for selvstændige undersøgelser men blot tages som 
udgangspunkt i opstillingen a f  de mulige scenarier for den forventede 
udvikling i storbyerne.

Spørgsmålet om mulighederne for gennem arealplanlægning at løse 
problemerne bør ikke tillægges nogen større vægt. idet arealplanlægning 
kun på meget langt sigt kan give noget m ærkbart bidrag til løsningen af 
problemerne.

Endelig bør spørgsmålet om harmonisering a f  de nordiske landes re 
gelværk ikke behandles i forbindelse med denne udredning, idet det ikke 
herigennem han forventes  noget væsentl igt bidrag til løsningen a f  de nævn
te problemer.

Samm enfattene er det Trafikministeriets opfattelse, at udredningsarbej
det med den skitserede vægtning vil kunne blive et interessant og væ sent
ligt bidrag i de kom m ende års trafik- og miljødebat.

K øbenhavn, den 7. jan u a r  1988

(E j S ign.)
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Københavns Magistrat:

Som ansvarlig for trafikken i K øbenhavns  kom m une finder magistratens 
4. afdeling, at det emne, som forslaget omhandler,  er yders t relevant for de 
nordisk s to rbyer  netop nu.

Som forslaget er formuleret,  lægges der op til et meget b redt udrednings
arbejde, fra arealanvendelsepolit ik  for boliger og arbejdspladser til ” for
enkling og harmonisering a f  ve jm æ rkesystem et i N o rd e n ” . Magistraten ser 
heri en mulig risiko for at udredningsarbejdet ikke bliver så anvendeligt 
som forslagsstillerne nok ønsker.

Vi er bekendt med, at der i de respektive nordiske byer allerede er 
arbejdet en del med de problemer, der er nævnt i forslaget. Der foreligger 
således allerede en betydelig viden om trafikkens støj- og luftforurenings
gener, samt om trafikuheld m. m. En række a f  de mulige virkemidler som 
nævnes i forslaget, har været overvejet i de nordiske storbyer.

1 K øbenhavns  kom m une har der i en årrække været et samarbejde 
mellem Miljøkontrollen og vejkontoret om de miljømæssige problem er fra 
trafikken. Til orientering vedlægges 3 publikationer, som udspringer af 
dette samarbejde.

Der er således allerede en betydelig viden at trække på med hensyn til 
problemernes omfang og, i en vis udstrækning, også om de mulige virke
midler. Skal udredningsarbejdet føre til væsentlig ny viden, og dermed 
kunne give realistiske modeller til løsning af  byernes trafik- og miljøproble
mer, er det derfor vigtigt at hovedindsatsen  i udredningsarbejdet lægges på 
at belyse konsekvenserne  a f  de forskellige virkemidler. H erm ed tænkes 
ikke bare på de forhåbentliggunstige konsekvenser  for miljøet, men i lige 
så høj grad på  de langt mere uoverskuelige konsekvenser  for byen funktio
ner i bred forstand, som ændringer a f  trafiksystem erne må forventes at få. 
Det er vores opfattelse, at der i høj grad er usikkerhed om disse s idstnævn
te konsekvenser,  der hidtid har  hindret en større eksperim enteren  med de i 
forslaget nævnte virkemidler.

Endelig skal der peges på, at det i første omgang koste r  en hel del penge 
at løse byernes trafik og miljøproblemer, og at dette kun e r  nævnt meget 
perifert i forslaget. Selvom det e r  dokum entere t ,  at der på lidt længere sigt 
vil være en — også økonom isk — sam fundsm æssig gevinst ved at løse disse 
problemer, er det i hvert fald i D anm ark , kom m unen  der skal skaffe 
pengene til forbedringer. I betragtning af s torbyens økonomiske problemer 
ville det være nyttigt om udredningsarbejdet også kunne belyse andre 
muligheder for at fremskaffe de økonomiske midler til at realisere de 
ønskelige løsninger. Såfremt N ordisk  Råd beslu tter  sig for at igansætte et 
udviklingsarbejde, deltager stadsingeniørens d irektora t gerne i styringen 
og udførelsen af arbejdet.

K øbenhavn , den 15. jan u a r  1988

G unna Starck
Søren B. Jensen
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Hovedstadsrådet:

De i forslaget nævnte prob lem kom plekser indgår som elem enter i det 
arbejde, der  udføres i H ovedstadsråde ts  forvaltning i forbindelse med 
udarbejdelsen a f  oplæg til forslag til Regionplan 1989 samt forslag til 
Kollektiv Trafikplan. I forbindelse med dette arbejde har forvaltningen 
blandt andet udarbejdet vedlagte forarbejder, hhv. planlægningsrapport nr. 
48: ” Kollektiv Trafik Status 1986”  og debatpjecen ” H ovedstadsregionens 
Kollektive Trafik” . 1

Endvidere indgår de nævnte problemstillinger også i det arbejde, der  for 
øjeblikket udføres i det a f  trafikministeren nedsatte  ” Udvalg om H o ved 
stadsom rådets  T rafik” , hvori H ovedstadsråde t deltager på em beds
mandsplan.

K øbenhavn , den 14. jan u a r  1988

H ugo M arcussen
D an C hristensen

Bolig-, Motor- og Hjælpemiddeludvalget, (BMH):

Forslaget har været til drøftelse i vort forretningsudvalg, og med ud
gangspunkt i denne drøftelse skal vi oplyse, at vi skal anbefale, at spørgs
målet belyses som foreslået.

Forslaget indeholder en række betragtninger, hvori, vi e r  klart enige. Vi 
finder det ønskeligt, at den kollektive trafik udbygges på privatbilismens 
bekostning.

Vi skal dog i denne forbindelse fremhæve, at bilen for den stærkt 
bevægelsehæm mede er et nødvendigt hjæpmiddel. Evt. ordninger med 
bompenge, afgifter, restr ik tioner m.h .t .  kørsel o.lign. bør således ikke 
berøre disse personer.  Tværtim od bø r  gennem en målbevidst planlægning 
søges ti lvejebragt bedre mulighed for bevæ gelseshæm m edes transport ,  
f.eks. ved en etablering af reserverede  parkeringspladser indenfor byom rå
det i et sådant omfang, at handicappede bilis ter har en rimelig mulighed for 
at finde en tom plads.

Vi skal ligeledes tillade os at påpege, at ældre og mindre mobile personer 
kun vil kunne hjælpes ved ændret kvalitet og art af den almindelige kollek
tive trafik. N ye  transportform er, mindre busser,  f .eks. lig telebusser, må 
udvikles.

Endelig skal påpeges, at de personer,  d e r  ikke kan benytte  offentlige 
transportmidler, eller som ikke kan tilbagelægge nødvendige strækninger

1 Här ej tryckt.
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til og fra stoppested  m .v . ,  må sikres en bestil lingsmæssig mere effektiv 
kørselordning, de r  indebæ rer mulighed for et ubegrænset antal kørsler for 
alle, uanset bopæl.

BMH skal sluttelig tillade sig at henvise til vedlagte redegørelse af 
23.4.87' sendt til H ovestadsråde t i forbindelse med debat om udformning 
af hovestadsregionens kollektive trafik. I denne redegørelse er indeholdt 
en række betragtninger, som vi også finder relevante i forbindelse med den 
foreslåede udredning.

København, den 15. jan u a r  1988

John Frederiksen

Hovestadsområdets Trafikselskab (HT):

G enerelt

Forslaget indeholder nogle centrale problemstil linger, ikke mindst for 
den kollektive trafik. D er bliver påpeget, at udviklingen i s torbyerne, hvad 
angår trafik, e r  ved at nå en grænse, hvor det be tyder  store gener for såvel 
beboere som trafikanter. D er  er derfor al mulig grund til at iværksætte  det 
foreslåede udredningsarbejde.

HT har i de seneste  år arbejdet med problemstil lingen omkring en 
ændring af trafikarbejdet mellem privatbiltrafikken og den kollektive trafik 
i K øbenhavn. H T  har i den forbindelse set på hvilke konsekvenser  en 
ændring a f  trafikarbejdet vil have på o m råder  som trafiksikkerhed, miljø, 
energiforbrug m. m.

HT har fået udarbejdet et forprojekt: "K o n se k v e n se r  ved ændrede 
markedsandele  for den kollektive trafik i K øbenhavn  og Freder iksberg" .  
Dette vedlægges i 3 eksemplarer.

Teknik i husser

På følgende om råder  arbejder H T  i øjeblikket på at forbedre det o m 
kringliggende (externe) miljø.

H ybridbusser

H T  kører pt forsøg med 10 hybridbusser (trykakkumulatorpprincip). 
Forsøget har til hensigt at klarlægge, hvilken brændstofbesparelse  der 
ligger i at hybridsystem et accelererer bussen op til ca 30 km/t uden brug af 
dieselm otoren, dels hvilke forbedringer der  opnås i det externe miljø, idet 
man undgår d ieselm otorens sod/støj under  accelerationen.

1 H är ej tryckt.
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Extern energitilslu tn ing

Der vil løbende blive indført ex tern  energiti lslutning (varmeram per) på 
HTs busanlæg. Extern  energiti lslutning har dels til opgave at tilføre bussen 
externt elektricitet, således at bussens kølevand opvarm es (med en 6 k w  
varm epatron) til ca  30 gr C inden bussens udkørsel om morgenen, dels at 
tilføre extern  trykluft til bussens trykluftsystem.

H ermed opnås, at bussens motor forvarmes, front og sideruder i chauf
førrum m et er klare, da defrosteren  har kørt min 1/2 time og lufttrykket i 
bremse- og døranlæg holdes så højt, at bussen kan køre straks  efter 
starten. Dette er til glæde for både medarbejdere og omkringboende.

B ræ n d sto f

H T  anvender  pt en bedre og dyrere  autogasolie end normalkvaliteten. 
Autogasolien udvikler mindre røg.

Filtre fo r  udstødningsgas

Der arbejdes pt på udvikling a f f i ltre/forbrændingssystemer i d ieselm oto
rens udblæsningssystem , således at sodpartiklerne i udblæsningen kan 
udskilles/forbrændes inden de kom m er ud i det fri.

S tø j kit

U nder gulvet er der  gennemført ekstra  isolation for støj, specielt over 
motoren i hele vognbredden fra I m foran til 1 m bag motor (og kom pres
sor). O ver motorens luftfilter og oliefyr er der  gennemført ekstra  støjisola
tion.

D esuden e r  de r  såvel her som på alle gulvlemme under isolationen 
monteret en 1 mm hård aluminiumsplade eller ti lsvarende lydreflektor.

Det kan i øvrigt oplyses, at det er H T 's  politik, at s tøjdæmpe busserne 
således, at disse ved en hastighed på 50 km/t ikke må støje mere end 77 db 
(A), mod lovens krav, der  er 82 db (A).

Busprioritering  — F rem kom m elighed

De senere års stigning i bil trafikken har betydet en forringelse af busser
nes fremkommelighed. hvilket gør det aktuelt at søge at forbedre vilkårene 
for busserne. Dette kan b l .a .  gøres ved hjæp av buspriori terende foran
staltninger som f.eks. busbaner ,  bussignaler og bussluser.

Busbaner  har  til formål at lede busserne uden om kødannelser. Desuden 
lettes udkørsel fra stoppesteder ,  da busserne ikke skal afvente bagfra 
kom m ende trafik.

Særlige bussignaler i signalregulerede kryds kan prioritere busserne, 
således at de kom m er ” fo r res t”  ved eventuelle kødannelser og ellers ikke 
skal afvente et " h u l ”  i trafikken for at komme ud. Et særligt bussignal 
forudsætter ,  at bussen kører i egen bane eller fra et stoppested.

Bussluser e r  en mulighed for at undtage busser fra vejspærringer for 
biltrafik.
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foranstaltninger findes der andre m etoder  som f.eks. grøn bølge tilpasset 
"b u s ry tm e n ' ’ og myldretidsstandsningsforbud, hvor parkeringsbanen 
eventuelt kan forbeholdes busser.

I K øbenhavn  er der  siden starten a f  70’erne etableret 21 bu sbanes træ k
ninger med en samlet længde på 12 km, ca. 60 særlige bussignaler, 5 busslu
ser samt et antal strækninger, hvor signalreguleringen e r  ti lpasset busser
nes rytme. Men der er stadig stort behov for busprioritering i K øbenhavn.

Hvis det er ønskeligt at konkretisere  busprioriteringen, kan følgende 
eksem pler beskrives senere.
-  busbane i Stormgade (S tormbroen -  Vestervoldgade) en central s t ræ k

ning i bymidten, hvor busserne  før busbanen blev forsinket p .g .  a. 
kødannelse.

-  bussignalregulering. Ryseenstensgade krydsning med H .C. Andersens 
Boulevard. En krydsning hvor mange bus linier k rydser vejen og 
svinger til venstre.

-  bussluse. I Roskilde er de r  på Helgebakken, der for binder Holbækvej 
og Ringstedvej, e tableret en sluse, hvor kun busser  kan passere.
I forbindelse med busprioritering er det vigtigt at medtage følgevirk

ningerne for at søge at undgå, at en foranstaltning medfører større proble
mer end de løste, blot andre steder.

Takster m . m .

I perioden 1980-1986 har  stigningerne i taks terne været større end 
stigningen i de almindelige forbrugspriser, brændstofpriser og lønninger. 
Udviklingen fremgår a f  figuren.

Det skal dog bem æ rkes ,  at der  siden 1983 ikke har været de store 
forskelle i udviklingstakten. Det skal ligeledes bem æ rkes ,  at H T  har sat 
taks terne op med ca. 12% pr  3.1.1988.



12

Indeks over udviklingen i takster og brændstofpriser, forbrugerpriser og lonninger 
1980-1986. 1980 = 100.

D et videre arbejde

Hvis HT i det videre arbejde kan være behjælpelig, vil vi meget gerne 
være det.

K øbenhavn, den 21. jan u a r  1988

Jens C lir. L ed
Thomas Dam kjæ r Petersen

Landsforeningen Ældre Sagen hänvisar i skrivelse av den 5januari 1988 
till av landsforeningen u tgivet debattu pplag  om trafik sam t till E G V's blad  
Otium (här ej try ckta).

Forenede Danske Motorejere (FDM):

FDM er helt enig med forslagssti llerne i. at der er store trafikproblemer i 
de større byer, og vi deler ligeledes forslagsstillernes bekymring for den
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fremtidige udvikling. Derfor hilser vi et udredningsarbejde velkommet. Et 
udredningsarbejde, som skal opstille løsningsmodeller for de problemer, vi 
kan erkende i dag, og for de problemer, som vi kan forudse vil dukke op i 
fremtiden.

Imidlertid frygter vi, at det oplæg, som forslagsstillerne er komm et med. 
vil gøre udredningsarbejdet ensidigt og dets resulta ter  forudsigelige og 
derm ed værdiløse.

Bilen er helt klart en del a f  trafikproblemet, men forslagssti llerne anser 
ti lsyneladende bilen som hele problemet. Bilen er imidlertid en del a f  en 
mulig løsning, og det aspekt bliver ikke berørt i oplægget. Tværtimod 
beskæftiger forslagsstillerne sig udelukkende med tiltag, som kan begræn
se den private  biltrafik og presse befolkningen over  i de kollektive alterna
tiver.

En del a f  problem erne  opstå r  på grund a f  mangelfuld trafikseparering 
mellem de enkelte trafikantgrupper -  den kan gennemføres uden at redu
cere biltrafikken. Miljøproblemerne kan løses uden at lægge restriktioner 
på bilismen, og bilis terne i N orden  vil i de kom m ende år rent faktisk 
gennemføre historiens største miljøinvestering. Mange problem er kan lø
ses ved hjælp a f  mere hensigtsmæssige parkeringsforhold og flere omfarts- 
veje, så kun den nødvendige biltrafik kom m er ind i bykernen.

Og der kan nævnes mange andre muligheder. Muligheder, som forslags
stillerne helt ser  bort fra, fordi bilen ti lsyneladende å priori er udpeget som 
den store skurk i trafikspillet.

Yderligere savner  vi i oplægget en belysning a f  de samfundsøkonom iske 
konsekvenser,  hvis biltrafikken reduceres .  Ikke mindst i D anm ark e r  afgif
terne på bilismen en meget betydelig indtægtskilde for staten. Samtidig 
dæ kker  det offentlige rundt regnet halvdelen af trafikantomkostningerne i 
forbindelse med den kollektive trafik. Hvilken økonom isk betydning får en 
sådan omlægning fra indtægtsgivende til udgiftsskabende transport?  D es
uden er bilen for mange et vigtigt a rbejdsredskab. H vad sker der 
sam fundsøkonom isk, hvis dette arbejdsredskab  fratages en stor gruppe 
mennesker? D et e r  spørgsmål, som FD M  meget gerne ser belyst i forbin
delse med udredningsarbejdet,  og bliver disse aspekter  ikke draget ind i 
overvejelserne, vil konsekvensen  efter foreningens mening blive en trafik
politik ført i blinde.

Som sagt: FD M  hilser et udredningsarbejde velkom met, men vi håber, 
at arbejdsgruppen vil få et noget bredere  og mere realistisk mandat end 
det. forslagsstillerne lægger op til.

K øbenhavn , den 11. februar 1988

M ogens Johansen  
A fdelingschef



14

Dansk Cyklist Forbund:

Vi vil dele vores kom m entare r  op i to dele:
-  beskrivelse af vore visioner for fremtidens bytrafik
-  forslag till konkrete  undersøgelser i første fase.

I) V isioner

Vi er enige med forslagssti llerne i, at den eneste mulige positive fremtid for 
bytrafikken bes tå r  i en neddæmpning af den individuelle biltrafik og en 
øget satsning på cykel- og kollektiv trafik.

Vi vil fremhæve kom binationen  a f  cykel- og kollektiv trafik som en 
væsentlig ting, som ikke klart fremgår som en mulighed af det ti lsendte 
materiale.

N etop  denne kombination er også et a f  hovedpunkterne  i den såkaldte 
Groningen S ta tem ent fra Velo-City cykelkonferencen i Holland septem ber 
1987. S ta tem en t 'en  er vedlagt i såvel dansk som engelsk u d gav e .1

En stor svaghed ved den kollektive trafik er, at der  -  bortset fra i meget 
tæ tbefolkede om råder  — er tale om stor afstand mellem maskerne  i nettet 
a f  tog +  bus, ligesom der  ikke altid e r  nogen ti lfredsstil lende korrespon
dance mellem disse to  trafikmidler.

Kombinationen af cykel og bus eller cykel og tog har imidlertid mange 
fordele, og bruges da også allerede en hel del idag. F .eks. synes omtrent 
halvdelen a f  de kollektive ture idag i D anm ark (på landsplan) at ske i 
kombination med cykel, jv f  T U  81 (trafikministeriet), tallene er gengivet i 
b ilaget.1

Af midler til at forbedre mulighederne for at kombinere cykel- og kollek
tiv trafik vil vi pege på
-  cykelcentre  efter hollandsk forbillede med mulighed for tyverisikker 

parkering samt udlejning og reparation i dagtimerne
-  inkludering af cykelcenter/udlejning i sædvanlige bus- eller je rnbanebil

letter og -m ånedskort
-  bedre adgangsforhold og skiltning a f  ru ter  til og fra trafikterminalerne. 

U dover kombinationen a f  cykel- og kollektiv trafik vil vi pege på fo rbed
rede muligheder for at cykle i det hele taget. Vi vil her fremhæve
-  skiltede cykelru ter  eller egentligt netværk a f  cykelveje i byerne
-  afdæmpet trafik som støtte for de svage gruppers cykling
-  fortsat udbygning a f  cykels tier og cykelveje.

En uddybning heraf  kan findes i vedlagte publikation "C ykelpo li t ik” . 1

K onkrete  undersøgelser

Af undersøgelser, der  b ø r  indgå i projektet, vil vi pege på
-  K ortlæ ggelse a f  anvendelsen  a f  cykel

' Hiir ej tryckt.
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Statistikkerne over  cykeltrafikken i de forskellige nordiske lande er 
mangelfuld. Der bø r  ske en kortlægning af, hvor m eg et der  cykles (antal 
ture og antal km), herunder  hvor stor en del af disse ture og km som 
kombineres med anden trafik, og a f  de forskellige a ldersgruppers repræ 
sentation.

-  Trafikkens indflydelse  på  fo ruren ingen
Hollandske undersøgelser tyder  på, at cirka halvdelen a f  luftforurening
en i det hele taget s tam m er fra trafik med luftforureningen i det hele 
taget s tam m er fra trafik med forbrændingsm otorer .  Tilsvarende tal bør 
fremskaffes for de nordiske lande, herunder  beregninger a f  forure
ningens ændring globalt og lokalt ved overflytning a f  trafik fra biler til 
cykel +  kollektiv samt evt reduktion a f  trafikken i det hele taget.

-  F orureningens indvirkning på  cyklister
Der tales meget om forureningens indvirkning i det hele taget. Det er af 

stor betydning at vide, hvorvidt cyklisterne  skades mere eller mindre end 
gennemsnittet når de færdes i den forurenede luft. Til dato er der næsten 
intet publiceret på dette  om råde, såvidt vi ved kun en s tudenterrapport der 
lidet overraskende viser,  at den totale mængde a f  indåndede  gasser er 
betydeligt større for cyklister end for ikke-motionerende.

Vi håber. De vil tage disse ting op til overvejelse og er villige til at 
bidrage med yderligere materiale .

København, den 17. ja n u a r  1988

G relter A ggernæ s
Thom as Krag

Fin l and 

Inrikesministeriet, polisavdelningen:

Enligt inrikesministeriet är det viktigt att man granskar problemen de 
nordiska länderna emellan. De i medlemsförslaget näm nda utrednings- 
objekten ä r  tillräckligt vit tomfattande för att möjliggöra en planering av 
alternativa verksamhetsmodeller .

Helsingfors den 30 decem ber 1987

Olli U rponen  
Polisöverdirektör

P ertti Luntia la  
Överinspektör

1 Här ej tryckt.
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T rafikministeriet:1

Såsom det i medlemsförslaget konstateras ökar  privatbilismen hela tiden 
och medför problem i de nordiska s torstäderna. Till kortsiktiga åtgärder 
för en minskning av problemen kan hänföras de begränsningar som ställes 
för användningen av privatbilar.  1 en långsiktig trafikplanering bör man 
beak ta  jorddisposit ion , byggverksamhet,  behov för utlokalisering av a r
betsplatser, miljöfaktorer osv..

Ifall medlemsförslaget leder till ett utredningsarbete  beträffande trafik
problem i storstäder,  borde man såsom det konsta teras  i medlemsförsla
get, som grund för en sådan utredning ta tidigare utredningar och deras 
resultat. En uppföljning av resultaten av det i medlemsförslaget nämnda 
N O R D K O L T -pro jek te t  skulle vara motiverad.

Trafikministeriet be trak ta r  den föreslagna utredningen som svår men 
nödvändig. Trafikministeriet anser  att b l .a .  följande synpunkter  borde 
beaktas i sådan utredning:

Utredningen borde inriktas på något av de nuvarande s to rs tadsom råde
na. Detta  skulle göra utredningen åskådligare, ta med i verkligheten exis te
rande praktiska problem samt möjliggöra en direkt användning av forsk
ningsresultat i u tvecklandet av om rådet i fråga.

I ifrågavarande område borde utvecklas från varandra  tydligt avvikande 
alternativ till jorddisposit ion  och trafiksystem. D essa alternativ kunde till 
och med vara  karr ikerade för klarläggande av därigenom uppstående skill
nader.  I de olika alternativen borde befolknings- och näringsstrukturen 
vara identiska.

De positiva och negativa aspek te rna  i de enskilda alternativen borde 
bedömas åtm instone för följande intressegruppers vidkommande:
-  invånarna i om rådet klassif icerade enligt ålder och ekonomisk ställning
-  handel och näringsliv
-  genomfartstrafik
-  staten och kom m unerna  i området

En sådan jäm före lse  borde genomföras mångsidigt med beaktande av 
förutom trafikala faktorer även miljömässiga, sociologiska och ekonom is
ka inverkningar. Ifråga om de sociologiska faktorerna borde man bl. a. 
granska invånarnas värdevärld och dess sannolika förändring. Den faktor 
som jäm föres för resornas v idkom mande borde vara alla resor från dörr till 
dörr enligt kategorier av resor och med användande av exempel på resor i 
de enskilda resekategorierna.

Utredningen borde spänna över  en tidsperiod av 2 0 - 3 0  år framåt, så att 
jäm före lser skulle göras även under  mellanåren.

Som utredningens slutresultat borde föreligga tydliga, från varandra

1 Yttrandet översatt från  finska.



17

avvikande alternativ  inklusive för deras  genomförande nödvändiga beslut 
och antaganden om utveckling, de olika parternas finansieringsbehov samt 
fördelar och nackdelar. U tredningen borde till sin na tur  vara sådan som 
skapar utvecklingsalternativ  snarare  än en omständlig, detaljerad kalkyl. I 

detta fall kunde utredningen begränsas tidsmässigt exempelvis till tre år. 
Därigenom skulle även icke-ekonomiska faktorer,  som utgör en in tegrerad 

del av utredningen, fram träda  tydligare.
Före den egentliga u tredningen borde man för projektet uppgöra en 

u tredningsplan, dä r  de verkliga konkre ta  målsättningarna för projektet 
skulle vara tillräckligt specificerade. Förs t  på basen av utredningsplanen 
skulle det vara  möjligt att fatta  beslut om en slutgiltig utredning.

Helsingfors den 18 januari  1988

Trafikministeriet

Juhani Korpela  
K anslichef

Päivi Minkkinen
Sekreterare för 

internationella ärenden

M iljöm inisteriet:

Olägenheter fö rorsakade  av fordonstrafiken har ökat avsevärt under  de 
senaste åren, såsom konsta tera ts  i medlemsförslaget. Trafikolyckor, buller 
samt uts läpp förorsakade  av fordonstrafiken ä r  e tt allvarligt problem i alla 
stora städer.

Då uppgifterna om faktorer i anslutning till trafiken till flera delar är 
bristfälliga, anser  miljöministeriet påbörjandet av forskningen som fram 
lagts i medlemsförslaget viktig. G enom  en gem ensam  nordisk forskning 
kunde man undvika onödigt a rbete  och samtidigt jäm föra  planer som 
sammanställts i olika städer. På detta  sätt kunde man även förmedla nya 
tankar  mellan de nordiska sto rs täderna . Forskningen kunde som begynnel
sematerial tillämpa den stora  trafikundersökningen som för närvarande är 
på gång bl. a. inom Helsingforsregionen.

Aktueila delom råden  i forskningen kunde utgöras av följande ärenden:
-  M arkanvändningslösningarnas samt ändringarnas i näringsstrukturen 

inverkan på trafiken.
-  Minskning av u ts läpp, trafikbuller och trafikolyckor förorsakade av 

fordonstrafiken.

+ 2 -A  814/t Supplem ent 2
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-  Utredning om konkurrensförutsä ttn ingr för olika färdsätt samt möjlighe
ter  att ti llämpa begränsningar och avgifter på privatfordonstrafiken.

-  Kartläggning av de möjligheter som den nya teknologin erbjuder.

Helsingfors den 16 februari 1988

Sirkka H autojärvi 
A vdelningschef, 

överdirektör

Mauri Heikkonen  
Överingenjör

A utom obilforbundet1

De som utarbeta t  medlemsförslaget har utgått ifrån att förneka och 
begränsa privatbilismen framför allt i de nordiska huvudstäderna , som de 
alla kallar storstäder.  Å tminstone de finländare som undertecknat m ed

lemsförslaget har blivit kända för sin negativa inställning till privatbilis

men.
I medlemsförslaget har ej rä t tesnöre t  för trafikplaneringen varit u tgångs

punkten  att  trafiken skall löpa bättre  eller att u tveckla  olika trafikformer så 
att de ti llfredsställer stadsbefolkningens behov.

Vi anser  att privatbilismen redan nu har blivit särskilt strängt reglerad 
genom olika påbud och begränsningar i de största  nordiska städerna. De 
olägenheter som trafiken medför omgivningen är inte internationellt sett så 
be tydande , a tt man på basen av detta  borde göra en grundlig utredning av 
fördelningen mellan olika trafikformer eller att omforma dem med tvång. 1 
detta  hänseende kan de ej tjäna som exempel till en lösning av den övriga 
världens trafikproblem. Det vore enklare att ta  som ett exempel någon av 
städerna i C entraleuropa, där  trafiken fungerar och där alla personbilar i 
trafiken tagits i be traktande.

1 stället för förbud och begränsningar kan man påverka  människors 
mobili tet genom att informera och upplysa. Principen bör dock fortsä tt
ningsvis vara den. att m änniskor kan fritt välja sitt eget trafikmedel. Men 
då det gäller a rbe tsreso r  ä r  det rekom m endabelt och förnuftigt att utnyttja 
de t jänster  som den kollektiva trafiken kan erbjuda. En förutsättning är då 
att kollektivtrafiken ä r  väl organiserad samt konkurrenskraftig  i jämförelse 
med övriga trafikformer. Kollektivtrafikens funktionsduglighet får dock ej 
förbättras genom att grundlöst begränsa övriga trafikformer.

Man fäster redan nu mycken uppm ärksam he t i N orden  vid de men som 
förorsakas av trafiken. I Finland t. ex. är de stadganden med hjälp av vilka

1 Yttrandet översatt från  finska .
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man önskar  minska och hålla uts läppen i s tyr ännu under  arbete .  Vi anser 
medlemsförslaget vara omotivera t  även på grund av detta  faktum.

De som har u tarbeta t  förslaget, har  även framkastat behovet av nya 
skatter  och avgifter, som uttryckligen borde uppbäras  av privatbilisterna. I 
Finland påläggs privatbilen och bruket av denna betydligt mera skatt än 
generellt sett i de övriga europeiska länderna. Endast  en liten del av 
skatterna som drivs in från vägtrafikanter och speciellt från den privata 
biltrafiken används till gagn för vägtrafiken och vägnätet. Det må konsta te 
ras, att det genom detta  förfarande utförs en betydande inkomstöverföring 
från den privata biltrafiken till godo för den offentliga.

Vi kan unders töda  åsikten om att få arbetsp la tserna  nära bostäderna  
som presen teras  i medlemsförslaget. Därför bör trafikplaneringen stå i 
nära sam arbete  med övrig samhällsplanering.

I många tidigare sam m anhang  har vi föreslagit att u tveckla  sam bruket av 
privatbilar framför allt för arbetsresor.  Vi anser  att  detta  skulle i t. ex. 
Helsingfors minska trafikmängden till och från arbetspla tsen . Även med 
tanke på miljövården skulle utvecklingen gå i rätt riktning om sam bruket 
kunde ökas.

Vi kan ej unders töda  u tförandet av en utredning på basen av de premis
ser och u tgångspunkter som anges i medlemsförslaget, varför vi föreslår 
ett förkastande av detta.

Helsingfors den 29 januari  1988

H eim o Jaakkola

T rafikskyddet:'

T rafikskyddet anser  att  det är nödvändigt att göra en utredning av 
sto rstädernas trafikproblem. T rafikskyddet stöder även förslaget att man i 
en sådan utredning utgår från resulta ten av det i N ord iska  ministerrådets 
regi under  åren 1973-1978 genomförda N O R D K O L T -pro jek te t .  Samtidigt 
borde det vara  möjligt att  få information om hur projektets  scenarier 
förverkligats.

Trafikskyddet hoppas att  trafiksäkerhetsfrågorna tillmäts en s tor vikt i 
den planerade u tredningen av sto rstädernas trafikproblem.

Helsingfors den 22 januar i  1988

Trafikskyddet

Ilpo K rootila  
Verkställande direktör

M artti M äki 
C hef för forskningsavdelningen

1 Yttrandet översatt från  finska .



20

Invalidförbundet rf unders töder  en utredning enligt medlemsförslaget 
liksom o ckså  de motiveringar som ha r  framförts som stöd för utredningen. 
Vi konsta te ra r  med tillfredsställelse att  i förslaget även hänvisas bl. a. till 
tryggande av handikappades möjligheter a tt ta  sig fram och till handikappa
des trafiksäkerhet.

I medlemsförslaget ta r  man klart ställning för en utveckling och förstärk
ning av kollektivtrafiken. Beklagligtvis har utvecklingen inte varit den 
väntade efter den s. k. energikrisen på 1970-talet. Avgifterna på  buss och 
tåg har stigit snabbare än kostnaderna  för privatbilismen. Dock skulle även 
den nödvändiga privatbilismens intresse k räva att kollektivtrafiken u t
vecklades, för att inte ta la om att privatbilismen föranleder trängsel- , 
förorenings- och bullerproblem samt olycksfallsbenägenhet. Alla dessa 
o lägenheter ä r  betydligt större för privatbilismen än för kollektivtrafiken.

Differentieringen av bostads-,  arbets-, åtgärds- och fritidsmiljöer samt 
avståndet mellan dessa  har medfört a tt ökat trafikbehov. D etta  har  fö rsvå
rat si tuationen i synnerhet för de människor,  som har särskilda svårigheter 
när  det gäller att  ta  sig fram.

Vid planering och byggande av trafikleder -  inklusive gatuövergångar, 
tro ttoarer,  skyddsvägar,  parkeringsom råden, trafikljus och trafikmärken
-  har man inte i tillräcklig u ts träckning och med behövlig sakkunskap 
beakta t synpunkter  som av olika o rsaker  är viktiga för rörelsehäm made. 
Det sam ma gäller också  kollektivtrafiken och dess hållplatser, bussar och 
spårvagnar. Vi fäs ter också  uppm ärksam het vid att taxibilar i allmänt 
b rukt inte ä r  alltför väl anpassade  för gravt rö relsehäm m ade kunder. 
Fastän  vi unders tryker  kollektivtrafikens betydelse  också för handikappa
de, så finns det i alla fall en speciell grupp gravt handikappade, för vilka 
inte kollektivtrafiken och särskilt inte lokaltrafiken ä r  tillgänglig. De som 
tillhör denna grupp behöver antingen egen bil eller också möjlighet att 
använda taxi. Invataxiandelen  ä r  också  beroende på användbarhet och 
serviceförmåga hos standardtaxin.

Eftersom man i synnerhet i s täderna  måste införa begränsningar när det 
gäller att köra, parkera  och stanna privatbilar, borde man vid dessa be
gränsningar beak ta  de synpunkter  som är viktiga för gravt rö re lsehäm m a
de. D essa g rupper  b ö r  få en privilegierad ställning.

Helsingfors den 15 d ecem ber 1987

Invalidförbundet rf

Invalidförbundet rf:

M atti Savola  
Verksamhetsledare

H eim o Tciskinen 
A vdelningschef
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Finlands stadsförbund:

Stadsförbundets  cen tra lbyrå  framhåller att det är viktigt att  s to rs täder
nas trafikproblem utreds. Det ä r  dock svårt att göra upp enhetliga åtgärds- 
förslag för alla de nordiska s to rstäderna , eftersom förhållandena varierar 
rätt mycket från stad till stad. Resultatet av den föreslagna utredningen 
kan därför lätt inskränka sig till u tbyte av erfarenheter och uppgifter 
mellan de olika länderna, vilket givetvis också  ä r  viktigt. Uppgiftsutbyte 
sker emellertid redan nu i en rätt ti llfredsställande omfattning, åtminstone 
mellan de sakkunniga i städerna.

Om man går in för att företa utredningen bö r  enligt Finlands stadsför
bunds uppfattning uppm ärksam het ägnas vilka ekonom iska  och lagstift- 
ningsmässiga möjligheter de enskilda ländernas sto rstäder har att genom 
föra den trafikpolit ik de önskar; i vilken mån det är kom m unerna  eller 
staten som kan fatta besluten om investeringar, reglering, beskattning och 
finansiering; i vilken mån lagstiftningen, finansieringen och de stadganden 
som gäller uppgiftsfördelningen mellan kom m unerna  och staten bör fören
hetligas för de olika länderna  och utvecklas så att de inte utgör ett hinder 
för å tgärderna för förbättr ing av trafikförhållandena i storstäderna.

Helsingfors den 7 januari 1988

Jussi-P ekka  A lunen  
Verkställande direktör

K ari Ojala 
Trafikingenjör

N o r g e  

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

Kultur- og v i tenskapsdepartem ente t  er oppm erksom  på viktigheten av 
fortsatt forskning om byplanlegging, ikke minst med sikte på løsninger av 
trafikk- og miljøproblemer, og vil i prinsippet støtte medlemsforslaget.

Oslo, 15. desem ber 1987

E tter  fullmakt

Olav N yh a m a r  
Byråsjef

H ans Berg  
Førstekonsulent
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Miljøverndepartementet:

M iljøverndepartementet ser positivt på det foreslåtte u tredningsprosjek
tet som vil kunne gi bedre grunnlag for almen debatt og for de beslutninge
ne som må tas for å få redusert miljøproblemene for veitrafikken.

M iljøverndepartementet har  som hovedmål innen feltet samferdsel og 
miljø å  fremme utviklingen av m er ressursbesparende og helse- og 
miljøvennlige transportform er i byene. Mye av dette arbeidet må baseres 
på utviklingsarbeid, informasjonsvirksom het og samarbeid med andre 
myndigheter. I denne forbindelsen er flere av de i medlemsforslaget nevnte 
tiltak allerede tatt opp.

M iljøverndepartementet planlegger i tillegg en opplysningskampanje om 
miljøulempene fra veitrafikk med opinionen, politikere og andre beslut
ningstakere som målgrupper.

De nordiske miljøvernministre uttalte på møte den 7. ok tober  i S tock
holm at det er viktig å se på hele trafikkstrukturen samtidig som det må 
settes igang enkelte tiltak for å  begrense forurensning både av luften og av 
støymessig karakter.  Det e r  også på internasjonalt plan en voksende inte
resse for disse problemene. Således e r  det nå foreslått en felles konferense 
mellom O ECD -landenes miljøvern- og transportministre. Norge har støttet 
dette forslaget som for øvrig ble fremsatt av Sverige.

Det er tydeligvis en fellesnordisk interesse for problemstil lingene. Selv
sagt er det derfor mye å vinne ved informasjons- og erfaringsutveksling 
samt ved felles utredninger. Disse må imidlertid koordineres nøye med de 
allerede igangsatte eller planlagte nasjonale utredninger. Det er dessuten 
svært viktig at alle relevante m yndigheter deltar i arbeidet.

Oslo, 23. desem ber 1987

E tte r  fullmakt

Jan Thom pson
E kspedisjonssjef

Karen Jørgensen

Samferdselsdepartementet:

Sam ferdse lsdepartem ente t stø tter  med visse forbehold forslaget om å 
gjennomføre den foreslåtte utredning.

Sam ferdselsdepartem ente t vil unders treke behovet for et fo rprosjek t før 
en større utredning igangsettes. Forprosjektet bør oppsum mere dagens 
kunnskaper ,  herunder  avslutete ,  pågående og påtenkte  forskningsprosjek
ter  i de enkelte land. Internasjonale erfaringer må også vurderes i forpro-
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sjektfasen. Forprosjek te t  bør ende opp i en anbefaling om hvordan en 
større utredning best kan legges opp, og hvilke kostnader som er  forbundet 
med en gjennomføring.

1 en utredning om s torbyenes trafikkproblem må det tas hensyn til 
kompleksiteten 1 problemstillingene. Blant annet skal bytrafikken tjene 
flere viktige fo rm å l,  samtidig som den har en rekke negative effekter. 
Ansvaret for virkem iddelsiden  kan være lagt til ulike forvaltningsnivåer 
innen samme by, samtidig som de enkelte nordiske land har valgt ulike 
løsninger i ansvarsdelingen for bytrafikken. Det finnes derfor ikke enkle og 
almengyldige løsninger på trafikkproblem ene i s torbyområdene.

Ett av problem ene i en sam ordnet innsats for å løse problem ene er som 
nevnt at trafikken skal tjene ulike formål, som kan være i strid med 
hverandre. Som eks kan vi vise til at bedret konkurranseevne for nærings
livet er en sentral politisk målsetting. Bedret framkommelighet på vegnet
tet. særskilt i byom rådene ,  kan i denne sam m enheng  være et viktig virke
middel.

På den andre siden er bedring av bymiljøet også en sentral politisk 
målsetting. N å r  vi vet at vegtrafikken e r  en hovedårsak  til støy, fo rurens
ning og trafikkulyker, vil mange derfor hevde at målsettingen om bedre 
bymiljø ikke kan oppnås samtidig med at vegnettet biir bygget ut med sikte 
på å bedre framkommeligheten.

Et annet problem i en sam ordnet innsats e r  at ulike fo rva ltn ingsorganer  
og -nivåer har økonom isk og annet ansvar  for hver sine de lsektore r innen 
ett storbyområde.

Oslo-området om fatter  f.eks. Oslo kom m une, som samtidig er egen 
fy lkeskom m une, og deler av A kershus fylke. Løsning av trafikkproblem e
ne i dette om rådet vil derfor innvolvere ulike kom m uner i minst to fylker, 
de respektive fy lkeskom m uner,  ulika komm unale og fylkeskommunale 
instanser, samt ulike statlige instanser. Dette gjelder såvel vegspørsmål 
som kollektivtrafikken.

Sam ferdse lsdepartem ente t  vil videre unders treke  at det allerede forelig
ger en rekke fo rskn in g s- og u tredningsrapporter  om byenes trafikkproble
mer. Videre vil en gjøre oppm erksom  på at Norges teknisk-naturvitenska- 
pelige forskningsråd (N T N F ) har tatt initiativ til et satsingsprogram for økt 
samferdselsforskning. Programmet skal samfinansieres av N T N F  og Sam 
ferdse lsdepartem ente t og det er beregnet oppstart i 1989. Trafikk i byom rå
der er utpekt som ett av fire sa ts ingsom råder innen programmet.

På bakgrunn av at T ranspor tøkonom isk  institutt (TØI) er landets sen tra
le forskningsinstitutt innen sam ferdselssektoren, er sekretariatet for p ro
grammet lagt hit. I'ØI har blant annet opparbeidet høy faglig kompetanse 
på feltet bytrafikkforskning gjennom tverrfaglig og tverrsektoriell forsk-
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ning om slike spørsmål gjennom flere år. Sam ferdselsdepartementet vil 
vise til TØ I for en m er spesifisert oversikt over  gjennomført og pågående 
virksomhet på området.

Oslo, 25. ja n u a r  1988

E tte r  fullmakt 

Erik R ibu

K aren M  H elle

Norges tekniske høgskole:

Vår v irksomhet innen undervisning og forskning gjør at de omtalte 
problemstil linger langt på veg er kjent. G jennom flere utførte arbeider i 
Norge og N orden  har N T H /S IN T E F  (Samferdselsteknikk) bidratt til å 
etablere kunnskaper  om størrelsen av deler av de presenterte  problemene, 
samt framlegg til hvordan de kan løses.

Som forslaget riktig gir uttrykk for, har de siste års trafikkøkninger og 
oppm erksom het om s torbyenes problem er med trafikkavvikling og bymiljø 
bidratt til å  øke presse t  på å  utarbeide mottiltak. Tiltak for alle trafikant
grupper må ses i sam m enheng uten at enkelte favoriseres på andres be
kostning.

Byenes funksjonsdyktighet totalt sett stiller videre krav til kunnskaper 
om samvirket mellom de ulike sektorer.  Det eksisterer et naturlig behov 
for overordnet trafikkplanleggning der prem issene for styringen av trans
port og trafikk i våre byer  legges med deltakelse fra politikere, aktuelle 
fagetater og berørte  publikumsgrupper. På et mer overordnet nivå må 
oppm erksom heten  om strategiske valg i arealplanlegging økes.

De nylig avholdte "K ursd agen e  -  1988" ved Norges tekniske hogskole 
berørte  gjennom kurset: "B il  i B y”  flere av de problemstil lingene for
slagsstillerne reiser. I tillegg m ener vi det e r  naturlig å  vise til 3 regionale 
konferanser med tem a ” Transportplanlegging og bymiljø”  som ble avholdt 
i -87. Begge disse arrangementene m ener  vi klart dokum enterer  behovet 
for y tterl igere aktivitet på området.

I forbindelse med valg av virkemidler innen transportplanlegging ser vi, 
som forslagsstillerne, på økonomiske inngrep i form av avgifter som et 
meget interessant tem a, spesielt i Norge der finansieringen av vegprosjek
ter ved hjelp av bom pengeinnkreving ser ut til å gripe om seg. En kom m er 
her naturlig inn på tanken  å  benytte  det økonomiske virkemiddelet innen 
regulering og styring av trafikk.

Som undervisnings- og forskningsinstitusjon innen de omtalte tema gir vi 
derfor vår støtte til videre arbeid med problemstil lingene som er presen- 
tert.
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Om forslaget til u tredning skulle få den nødvendige tilslutning gjennom 
politiske og faglige kanaler, ser vi frem til å bli kontaktet med tanke på å bli 
informert om hva som skjer. Med utgangspunkt i faglig profil og bakgrunn 
er også en konkret  oppfølging fra vår side absolutt av interesse.

Trondheim , 8. jan u a r  1988

Birger E lvestad  
A vd.sjef

S IN T E F  avd samferdselsteknikk

Tor N ico la isen  
Am anuensis

Institutt for samferdselsteknikk

Transportøkonomisk institutt (TØI):

Transpor tøkonom isk  institutt vil stø tte  tanken om å sammenlikne prob
lemer og løsninger i nordiske sto rbyer  gjennom en felles nordisk utredning. 
Det finnes et betydelig grunnlagsmateriale i de aktuelle byer og i de 
eksisterende forskningsmiljøer. En sammenstilling av dette vil være svært 
nyttig både for de lokale m yndighetene og for de statlige myndigheters 
bymiljø- og samferdselspolitikk overfor storbyene.

En god utredning på dette feltet vil trolig også ha betydelig internasjonal 
interesse. N orden  bør kunne stå fram som et positivt eksempel på hvordan 
en kan løse s torbyenes prob lem er innen trafikk og bymiljø, gjennom dok u 
mentasjon av det som er gjort hittil og ved å lage framtidsre ttede strategier 
for utviklingen inn i neste århundre. Dette kan f.eks. bli et nordisk ” d e 
m ons tras jonspros jek t”  i den internasjonale oppfølgingen av Brundtland- 
kommisjonen. Både de faglige og de politiske forutsetningen skulle ligge 
spesielt godt til rette  for en betydelig nordisk markering i denne sam m en
heng.

Fra norsk side er eksem plet med bompengefinansiering av hovedveger i 
byom råder  allerede i ferd med å vekke oppm erksom het i det internasjonale 
fagmiljøet. F o r  tiden pågår også arbeidet med N orsk  veg- og vegtra
fikkplan, d e r  de 10 største byene vies spesiell oppm erksom het .

TØI har for tiden betydelig forsknings- og u tredningsaktivitet omkring 
de tem aer  som tas opp i forslaget, bl. a.:
-  Analyser av re isevaner og faktorer som påvirker valg av transportm id

del i bytrafikken, og endringer av disse forhold over  tid.
-  P rognoser og styringsmuligheter for bilparken og bilbruken.
-  Virkemidler for forbedringer av kollektiv transporten , b l .a .  takstpoli- 

tikk.
-  Virkninger av trafikkmiljøet på bybefolkningens trivsel og velferd.
-  Kostnad/effekt-analyser av ti ltak mot støy og forurensningene fra b y tra 

fikken.
-  Alternative f inansieringsformer for sam ferdselsinvesteringer i byer, 

bl. a. virkninger av bompenger .
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Denne v irksomheten  finansieres av N T N F .  samferdsels- og miljøvern
myndighetene.

Instituttet har også sekretaria tet for et nasjonalt , tverrfaglig forsknings
program om vegtrafikk, miljø og helse i byom råder,  N T N F s  program 
"T raf ikk  og Miljø” .

Instituttet deltar i det formelle nordiske sam arbeidet,  b l .a .  gjennom 
representasjon  i N K T F  og N K T  og har bred kontaktflate til nordiske 
fagmiljøer forøvrig. Vår erfaring, b l .a .  gjennom deltaking i Nordkolt-pro- 
sjektet i 1970-årene. er at nordisk faglig samarbeid på om råder  som sam 
ferdsel og bytrafikk e r  svært nyttig og faglig stimulerende. Dette kom da 
også fram i N E T s evaluering av erfaringene med Nordkolt for et par år 

siden.
Dersom utredningen blir igangsatt , vil vi framheve TØI som et av de 

svært få større nordiske fagmiljøene som har FoU -aktiv ite ter  innenfor hele 
det problemfeltet som medlemsforslaget ta r  opp. Vi ber derfor om å 
komme i betraktning hvis det skal finnes et faglig sekretariat for utredning-

Oslo, 22. jan ua r  1988

Transpor tøkonom isk  institutt

G unnar S lagnes  
Konstituert instituttsjef

G ustav N ielsen

Norges naturvernforbund:

Norges naturvernforbund ser meget positivt på at Nordisk Råd ønsker å 
utrede konsekvensene  av fri privatbilisme i N ordens  s torbyer,  og kon
sekvensene av tiltak for å begrense storbyenes bilavhengighet. Dette er et 
meget viktig arbeid e ttersom  biltrafikken e tte r  hvert er blitt storbyenes 
største miljøproblem. I Oslo utsettes tiere hundre tusen m ennesker -  som 
enten bor eller arbeider i Oslo sentrum  -  daglig for helseskadelig fo ruren
set luft på grunn av biltrafikken. T usen  m ennesker årlig skades i trafikk
ulykker i byen, og tusenvis av m ennesker  plages av støy fra trafikken. 
Miljøet i sentrum og i de store sentrum snære boligområdene er i ferd med å 
bli kvalt av den stadig økende biltrafikken. Prognosene for de neste femten 
årene viser at biltrafikken vil øke med ytterligere 1 /3-1/2, og dette vil føre 
til et enda større trafikkaos enn i dag — på tross av veginvesteringer på 8 — 
10 milliarder k roner i Oslos vegsystem.

Oslo kom m une har for noen år siden vedtatt  å begrense biltrafikken i 
Oslo sentrum og bygge ut kollektivtrafikken. Dette har man ikke lykkes 
med på grunn av for liten vilje eller evne til å ta i bruk kraftige virkemidler.
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Utredningen for N ord isk  Råd må fokusere på hvordan vi kan utvikle 
bysamfunn som kan betjenes med kollektivtransport , og hvilke virkemid
ler som er mest hensiktsmessige for å få begrenset fri bilbruk i N ordens 
storbyer. En utbygging for å betjene sentrene med privatbil vil kreve 1 5 -  
20 ganger større areal enn en betjening med skinnegående kollektivtrans
port . Det er ikke nok area ler  i s to rbyene til at vi kan la utviklingen fortsette 
i samme spor. U tredningen må også sette søkelyset på årsakene til proble
mene i storbyene: Et stadig større misforhold mellom antall arbeidsplasser 
og antall bosatte  i byenes sen trum snære  soner. En balanse mellom arbeids
plasser og bosatte  vil kunne redusere behovet for mobilitet i området 
vesentlig.

F o r a t  en slik utredning skal få konkrete  virkninger, må tiltakene prøves 
ut i praksis. Vi foreslår derfor at N ordisk Råd setter  i gang prøveprosjekter 
i noen av s torbyene for å vise hva de foreslåtte ti ltakene be tyr  i praksis. Vi 
kom m er ikke videre på dette  feltet ved kun å lage u tredninger og aldri få 
prøvet u tredningenes konsekvenser  i det virkelige liv.

Norges N aturvernforbund  ber derfor Nordisk Råd om å sette et u tred
ningsarbeid på dette feltet i gang så snart som mulig, og prioritere arbeidet 
høyt. Norges N aturvernforbund  er sam men med sju andre organisasjoner 
med i "A ksjon  nærmiljø og t ra f ikk"  som arbeider for å redusere ulempene 
av bil trafikken. Denne fellesaksjonen vil arbeide med slike problemstil
linger som forslagsstillerne til N ordisk  Råd her  ta r  opp. Aksjonen bør 
derfor trekkes aktivt med i arbeidet med utredningen. Norges N atu rvern 
forbund håper at en slik utredning vil kunne danne grunnlaget for en høyst 
nødvendig bedre bilpolitikk i alle byom råder  i N orden.

Oslo, 15. desem ber 1987

Norges naturvernforbund

Thor M id teng  
Fung.gen.sekr.

O slo kom m une:

Oslo kom m une er positiv til en utredning i nordisk regi som kan bidra til 
økt kunnskap om storbyens trafikkproblem er og hvordan forholdene kan 
bedres . Utgangspunktet for utredningen bør imidlertid ikke bli for snevert.  
God mobili tet for alle g rupper  av bybefolkningen og en rasjonell t r ansport
avvikling e r  viktige spørsmål i denne sammenheng.

Oslo, 28. jan u a r  1988

Knut Frigaard
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Trondheim kommune:

Vi vil herm ed gi u tt rykk for at vi anser  det foreliggende utredningsförsla
get for å være viktig. Problemstil lingene som reises er aktuelle ikke bare 
for de byene som er  nevnt i medlemsforslaget, men e r  e tter  vår mening 
høyst relevante også for byer  ned til Trondheim s størrelse.

D ersom arbeidet kom m er igang vil vi derfor foreslå  at det for Norge sin 
del settes ned en nasjonal gruppe med represen tan ter  for de største byene.

Det som gjør T rondheim  interessant i denne sammenhengen er foruten 
de problem ene man står  overfor, at det forutsatt Stortingets godkjennelse 

vil bli etablert et bom pengesystem  som om ønskelig vil kunne brukes som 
et trafikkpolit isk virkemiddel for å fjerne ” unødig”  trafikk. Vi viser i 
denne forbindelse til et foredrag av personlig sekre tær Steinar Gullvåg på 
konferansen ” Transportplanlegging og miljøhensyn i b y ”  på Bårdshaug 

5.11.1987.
Siden det slik opplegget er beskrevet er forutsatt en kopling mot NOR- 

K O LT-prosjekte t ,  vil vi også minne om at Trondheim var en av de 8 
nordiske byene som inngikk i denne studien.

På modellsiden har vi under  utvikling en trafikkberekningsmodell 
(M OTORS) som vil gi gode muligheter for analyser av alternative vegnett, 
ulike utviklingstrekk når det gjelder bilbruk og forskjellig grad av satsing 
på kollektivtrafikken.

Forholdene bør således ligge godt til re tte i Trondheim for å utrede 
aktuelle spørsmålsstillinger i det foreslåtte prosjektet. Dersom det biir 
aktuelt å trekke inn andre byer  enn hovedstedene i de planlagte studiene, 
hører vi derfor gjerne fra Dem igjen.

Trondheim , 14. ja n u a r  1988

Sverre O vervik  
Kommunaldirektør

Børre Skaslien

Bergen kommune:

Bergen komm une stø tter  forslaget om å iverksette det foreslåtte utred- 
ningsarbeide med henblikk på å avdekke s torbyenes trafikk- og miljøprob
lemer på kort og langt sikt og å angi løsningsmetoder.

U tredningsarbeidets formål og innhold er i overenstem m else  med ti lsva
rende, igangværende planoppgaver i regi av Bergen komm une innenfor 
om rådene trafikk, byutvikling, økonomi og miljø/trafikksikkerhet.

Til orientering for delegasjonen skal i det følgende gis et kort resymé av 
de to viktigste prosjektene i Bergen.
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1. I komm uneplanen  for Bergen for tidsperioden 1989-2000 blir det 
utarbeidet overordnede retningslinjer innen den samlede sam ferdselssek
tor. Til grunn for samferdselsvurderingene foreligger trafikkm ønster i år 
2000, basert på langsiktig bolig og ervervspolitikk i Bergen kommune og 
nærmeste pendleomland.

2. G atebruksp lanen  for Bergen sentrum skal legges til rette  for et godt og 
trafikksikkert sentrumsmiljø  på kort og lang sikt. Virkemidlene vil være 
skjerming av bystrøk , parkeringsregulering og utbygging av avlastnings- 
vegnett . Det er lagt opp  til omfattende konsekvensvurdering  av de anbefal
te tiltak, også i forhold til kollektivbetjening.

Vi er av den oppfatning at det nevnte transportp lanarbeidet i Bergen 
harm onerer  med intensjoner og innhold i medlemsforslaget om utredning 
av s torbyers  trafikkproblemer. Bergen kom m une stiller seg derfor positiv 
til å medvirke i et sam arbeid med de øvrige nordiske s to rbyer  innenfor de 
ram mer som er skissert.

Bergen, 18. jan u a r  1988

K om m uneplana  vdelingen 

A sm u n d  Sæ ther
H arald  E ngebretsen

Norsk institutt for by- og regionforskning:

Vi har med interesse studert medlemsforslaget og sier oss enig i at det 
foreligger behov for utredning av s torbyenes trafikkproblemer.

Forslaget ta r  opp de aller fleste vesentlige sider ved s torbyenes trafikk
problemer. H ver for seg kunne enkelt tem aer som arealbruksm ønster,  
trygghet og sikkerhet,  luft- og støyforurensing, sam funnsøkonom iske kon
sekvenser av dagens utvikling og ulike avgifts- og prispolitiske tiltak, kreve 
sine egne u tredningsarbeider på nordisk plan. Viktigere er likevel å se 
disse spørsmålene i sam m enheng og få klargjort hvilke trafikkpolit iske valg 
s torbyene står overfor. Et slikt overordnet perspektiv  kan i sin tur gi 
opphav til faglige oppfølgingsstudier og lokal tilpassing av enkelte innsats
om råder  i den enkelte by.

I innledningsfasen vil det trolig være nyttig å gjennomføre en drøfting av 
de faglige konklus joner og konkrete  resulta ter som N O R K O L T-prosjek te t  
har ført fram til. L ikeledes m ener  vi at det vil være nyttig å ta opp 
organisasjonsspørsmål i ti lknytning til trafikkpolit ikk og planlegging i s tor
byene. H er  vil det være naturlig å ta u tgangspunkt i hvordan dagens 
planleggings- og styringssystem i s torbyene fungerer i forhold til ulike 
trafikkpolit iske mål.

N IB R  vil med interesse  følge den videre behandling av medlemsforsla-
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get. Instituttets erfaringer nar det gjelder trafikk- og miljøspørsmål, tra 
fikksikkerhet og nærmiljø og opplegg av konsekvensanalyser ,  gjør at vi 
gjerne s tår  til disposisjon i den videre framdrift av et utredningsarbeid om 
storbyenes trafikkproblemer.

Oslo, 30. desem ber 1987

F or  N orsk  institutt for by- og regionforskning

A rvid  S trand  
Avdelingsleder

Tor L erstang

Kongelig norsk automobilklub (KNA):

K N A  har ingen prinsippielle innvendinger mot en slik utredning og tror 
det vil være en fordel å sam ordne en eventuell utredning på nordisk basis, 
slik at flest mulig kan gjøre nytte av resultatene.

Imidlertid har vi inntrykk av at en annen utredning burde gjøres fø r s t  
hvis man ønsker  å løse s torbyens trafikkproblemer. Nemlig å finne ut 
hvorfor de politiske myndigheter ikke  er villige til å følge de planer som de 
tekniske e ta ter  for lengst har utarbeidet for å løse trafikkproblemene.

Planene for effektiv veiutbygging har ligget klare i årevis, men politiker
ne er ikke villige til å følge dem fordi det koster " fo r  m ange"  penger.

At det er enda  dyrere  for sam funnet at trafikken går tregere og tregere, 
vil man på politisk hold ikke ta konsekvensen  av.

Hvis man kunne lage en utredning som klart belyser dette forholdet og 
gjøre den offentlig kjent, ville det dannes en opinion så sterk, at politikerne 
ikke kunne vike unna de nødvendige utbygningstil tak.

Vi håper at N ordisk  Råd vil ta disse m om entene i betraktning under sin 
behandling av saken.

Oslo, 1. d esem ber 1987

Kongelig norsk automobilklub

Erik P rytz 
Direktør

P aul T. A nderson  
Bilteknisk sjef

Motorførernes avholdsforbund (MA):

E tter  vår  mening har forslagsstillerne pekt på meget vesentlige proble-
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mer som gjelder våre storbyer.  Vi er imidlertid redd for at bysam funn som i 
dag ikke omfattes av trafikkproblem ene, i nær framtid vil oppleve de 
samme problem er som s torbyene i dag gjør, om enn i noe mindre måle
stokk.

Forslagsstillerne peker også e tte r  vår mening på den utløsende årsak  til 
problemene, nemlig den sterkt stigende trafikkmengde og økning i antall 
privatbiler.

Til tross for at man til en viss grad har kunnet forutsi denne økning, har 
ikke poli tikerne og m yndighetene vært i stand til eller villig til å prioritere 
storbyproblematikken. Særlig i Norge har distriktspolitikken vært sterkt 
framtredende, og det har  vært lite populært å snakke om byenes behov.

Den manglende prioritering av vegutbygging og vedlikehold i byene, er 
e tter vår mening årsak til de store trafikkproblem er som vi har i dag.

Merfordelene ved å bruke privatbil i byene til tross for nåværende 
problemer, er e t te r  vår mening så åpenbare  at man neppe kan klare å løse 
s torbyenes trafikkproblem er ved å bare legge begrensninger på privatbilis
men. De restr iksjoner som eventuelt ville være nødvendige, ville også føre 
til store problem er innen varehandelen  dersom privatbilisme forbys.

Til tross for dette anser  MA at det er tvingende nødvendig å søke å 
redusere bruk av bil i de sentrale byom råder.  E t te r  vår mening kan dette 
gjøres på flere måter,  som også vil bli oppfattet positivt blant bilistene.

Den beste måten e r  trolig å gjennomføre en positiv parkeringspolitikk. gi 
bedre kollektivtilbud og markedsføre disse tilbud på en langt mer effektiv 
og bedre måte enn hittil.

Med positiv parkeringspolitikk m ener  vi blant annet følgende:

1. Det bør være parkeringsplasser ved alle innfartsveier med god forbin
delse til kollektive transportmidler. Disse bør være gratis eller meget 
rimelig, eventuelt at parkeringsbilletten også gir anledning til å reise 
med kollektive transportmidler.

2. Det er nødvendig å ha et ti ls trekkelig antall parkeringshus i sentrums- 
randen, i rimelig gangavstand fra alle besøksmål i sentrum. Vi vil sterkt 
presisere at parkeringshusene må være utbygd e tte r  en samlet plan, slik 
at man får en helhet i tilbudet.

3. Parkeringsavgiften bør være progressiv og svært rimerlig de første 2—3 
timene. På denne måten kan man begrense gateparkering i sentrum 
stort sett til korttidsparkering  høyst 30 minutter. D erved unngås en god 
del trafikk og framkomm eligheten  og trafikksikkerheten bedres . 

Kollektivtilbudet må også bli bedre. I dag er det både for dårlig kvalitets
messig og for lite a ttraktiv t hva pris angår. Svært mange arbeidsreiser 
foretas med bil, blant annet fordi det er uhensiktsmessig eller for tid
krevende å bruke offentlige komm unikasjonsm idler.  Et bedre system med 
m atebusser  vil utvilsomt rette noen av disse problemene. Dagens tilbud 
gjør det høyst usannsynlig å regne med en vesentlig overgang fra bruk av 
privatbil til bruk av kollektive transportmidler.
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E tte r  M A s mening er  det nødvendig å prioritere kollektivtrafikken, både 
når det gjelder framkommelighet og tilbud til publikum.

Fram kom m eligheten  e r  i den senere tid bedret ,  blant annet ved hjelp av 
egne traséer  eller prioriterte lyssignal, men fremdeles gjenstår mye.

I et lengre perspektiv  bør det arbeides mer aktivt for at folk kan få bolig 
nærmere sitt arbeidssted. D ette  kan i seg selv redusere  trafikken i be tyde
lig grad. Dagens boligsituasjon og kostnader på boliger næ r og i s torbyene 
er en fak tor som må tas med i vurderingen.

Gode omkjøringsveier rundt s torbyene e r  et te r  vår mening også et egnet 
virkemiddel. En s tor del av den trafikken som i dag på grunn av manglende 
omkjøringsveier, ledes gjennom tett trafikerte bygater, vil således kunne 
unngås. Derved reduseres  trafikken i byene.

En videre utvikling av et godt sys tem av sykkel- og gangveier i og 
utenfor byen, kan også være et velegnet virkemiddel. Vi skal imidlertid 
ikke se bort fra at sterk sykkeltrafikk også kan skape mange problem er og 
farlige situasjoner. M an bør e tte r  vår  mening ikke la sykkeltrafikken være 
rådende i enkelte sterkt trafikkerte bygater ,  f.eks. der kollektivtrafikken 
går. Blanding av forskjellige trafikantgrupper som syklister og tunge kjøre

tøyer  er  uheldig.
En utredning som foreslått,  vil bare ha verdi dersom den legges bredt 

opp uten at prem issene for utredning e r  lagt på forhånd. Vi unders treker  
sterkt det forslagsstillerne sier om at formålet bør være å avdekke forskjel
lige løsningsmuligheter.

Imidlertid synes det for oss at forslagsstillerne er svært ensidige i sin 
tankegang når det gjelder løsninger. Det e r  en g jennomgående tone at 
privatbilismen skal begrenses med alle virkemidler, og fortrinnsvis ved 
avgif ter og forbud. Vi tro r  ikke det er rette veien å gå. Økonomiske 
virkemidler kan være en del av en helhet, og må selvsagt vurderes på linje 
med andre. Men dersom  man begrenser virkemidlene til økonomi og 
forbud, vil man e tte r  vår mening ikke få fram de positive sider som en slik 
utredning bør kunne gi.

N å r  forslagsstillerne t rekker  inn miljø og forurensning som vesentlige 
faktorer for å stoppe privatbilismen, e r  det grunn til å peke på de store 
miljøforbedringer som vi vil få ved overgang til katalysatorrensing. Miljø- 
og forurensningsproblemene e r  også blitt s tørre enn de behøver  å være i 
dag ved at veiutbyggingen ikke har holdt følge med trafikkutviklingen.

E tte r  vår mening vet vi relativt mye om både trafikkutvikling, fo rurens
ning, sikkerhet og andre m åter  å løse sto rbyenes trafikkproblemer på. Det 
man hittil har manglet, er politisk vilje til å bruke tilstrekkelige ressurser på 
å løse dem.

D ersom en ny utredning kan få som konsekvens at politikere og myndig
heter i s tørre grad er villig til å  satse de midler som er  nødvendig for å løse 
problemene, er vi positiv til dem. Vi er imidlertid redd for at en ny 
utredning vil utsette  løsningen av problemene nok en gang.
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I sine begrunnelser for forslaget, har forslagsstillerne også antydet flere 
løsninger som bør kunne vurderes  uten ytterl igere utredninger. At nordis
ke sto rbyer  skal kunne fram stå  som modeller for resten av verden  med 
hensyn til løsning av byers  trafikk- og miljøproblemer, tror vi er tvilsomt. I 
hvertfall i overskuelig framtid. E t te r  vår mening bør man i større grad satse 
på å løse problemene med de virkemidler man i dag har til disposisjon, 
framfor å utrede.

Med bakgrunn i foranstående stiller vi oss skeptiske til verdien av en 
utredning, selv om vi klart innser at forslaget kan ha noe for seg.

Oslo, 18. ja n u a r  1988

Motorførernes avholdsforbund 

G unnar A pe land

Trvgg Trafikk:

Trygg Trafikk ser positivt på det initiativ som er tatt i denne viktige 
saken, som også e r  av s tor trafikksikkerhetsmessig betydning, og håper at 
Nordisk Råds plenum stø tter  det fremlagte forslag og at N ordisk Minister
råd ved tar at det skal settes igang et slikt utredningsarbeid.

Trygg Trafikks styre e r  av den  oppfatning at utredningen bør omfatte 
byer og større befolkningskonsentrasjoner forøvrig.

Oslo. 21. desem ber 1987

Trygg Trafikk

L e i f  A gnar E llevset 
Direktør

Per H elljesen  
Kontorsjef

S v e r i g e

Transportrådet (TPR):

TPR vill inledningsvis framhålla betydelsen av att ås tadkom m a en bättre 
miljö och goda transportmöjligheter i våra s to rstadsom råden . Storstads- 
tiliväxt och utspridning av bostäder  och arbetsp la tser under flera årtionden 
har medfört att en tä to r tss t ruk tu r  u tvecklats  som kräver mycket goda 
kommunikationer. Vidare ökar  nu biltrafiken mycket kraftigt i Sverige,
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bl. a. i s to rs tadsom rådena.  O rsakerna  till detta  är sannolikt en kombination 
av låga drivmedelspriser och stigande realinkomster. Det finns säkerligen 
också ett sam band mellan denna utveckling och den minskade ökningstak
ten eller stagnationen inom vissa delar av kollektivtrafiken.

Den ökade biltrafiken i s to rs tadsom rådena  har lett till svåra framkomlig- 
hetsproblem och en försämrad miljösituation, särskilt vad gäller buller och 
avgasutsläpp. De åtgärder som nu vidtas i Sverige pä miljöområdet, bl. a. i 
form av krav på katalytisk avgasrening på personbilar , är inte tillräckliga 
för att kom m a tillrätta med problemen. Det krävs kompletterande åtgärder 
som begränsar eller omfördelar trafikflödet, särskilt i tä tortskärnorna. Att 
bygga kringfartsleder har framförts som en möjlighet att avlasta tä tortskär- 
nornas trafiksystem.

Det är därvid också  nödvändigt att ti llgodose den trafikefterfrågan som 
finns genom att erb juda en bättre kollektivtrafik. Således måste kollektiv
trafikens attraktivitet ökas i olika avseenden, vilket kräver resurser för 
investeringar och andra åtgärder. Kollektivtrafiken måste också förbättras 
för att ti llgodose kraven från de grupper i sto rs täderna  som inte har tillgång 
till bil. Vidare bör tillgängligheten till kollektivtrafik ökas för de handikap
pade. Samm antaget bör målsättningen vara att skapa sam ordnade och 
miljövänliga trafiklösningar i storstadsregionerna, där bil- och kollektivtra
fik kom ple tterar  varandra efter sina respektive förutsättningar.

N ordiska rådets utredningsförslag innehåller b l .a .  frågeställningar som 
berör dessa trafikproblem i sto rstadsom rådena. En sådan utredning borde 
kunna ge värdefullt e rfarenhetsutbyte  om åtgärder för att begränsa trafik
problemen, konsekvenserna  av olika å tgärder samt hur de kan finansieras.

De frågeställningar som tagits upp i N ordiska rådets medlemsförslag har 
behandla ts i utvecklingsarbetet inför den nyligen framlagda trafikpolit iska 
propositionen. D etta  har i propositionen resulterat dels i konkreta  förslag 
som till vissa delar berör s to rstädernas trafikproblem, dels i att regeringen 
föreslår att en utredning tillsätts med uppgift att ta fram ett samlat underlag 
angående möjligheterna att begränsa trafikens hälso- och miljöeffekter i 
s torstadsregionerna.

De båda utredningsförslagen inrymm er ett flertal viktiga frågeställning
ar. Innan ställning tas till det nu av N ordiska rådet framlagda förslaget, bör 
samordningsmöjligheten närm are övervägas. En annan viktig utgangs
punkt bör -  därest projektet skall komm a till stånd -  vara att det finns 
önskemål om att ås tadkom m a ett gemensamt handlingsprogram för att 
förbättra trafiksituationen i s torstadsområdena.

Solna den 14 januari 1988

Claes-Eric N orrbom
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Planverket:

Förslagsställarna konsta te ra r  inledningsvis att privatbilismen har ökat 
påtagligt på senare år i N orden. D etta  har främst medfört problem för 
s torstäder som Helsingfors, K öpenham n, Oslo och Stockholm. S to rs täder
nas problem anses framför allt avse miljö- och parkeringsförhållandena 
samt bristande kapacitet hos vägnätet.

Förslagsställarna anser  a tt privatbilismens avigsidor bör beaktas bättre i 
planeringen och att mjuka trafikantgrupper bör prioriteras b l .a .  genom 
begränsningar av biltrafik och ökade satsningar på kollektivtrafik. Man 
föreslår därför ett u tredningsarbete  som genomförs av nordiska ministerrå
det. Arbetet kan bli en parallell till det s. k. N O R D K O L T -pro jek te t .

Utredningens syften är b l .a .  att ange metoder för konsekvensbeskriv
ningen av olika trafikreglerande tekniker i både ett kortare och ett längre 
tidsperspektiv. Utredningen skall också belysa olika möjliga lösningar som 
kan framstå  som modeller för resten av världen. I det korta perspektivet 
anser  förslagsställarna det främst bli aktuellt a tt s tudera  restriktioner och 
ekonomiska styrmedel. I det längre perspektive t anses det bli frågan om att 
undersöka förutsättn ingarna att uppnå strukturella förändringar i närings- 
livs- och lokaliseringspolitik.

Inledningsvis vill statens planverk konsta tera  att privatbilismen är ett av 
den m oderna  industrivärldens stora miljöproblem. Hittillsvarande plane
ring och åtgärder för att begränsa privatbilismen och att öka kollektivtra
fikens a ttraktivitet har varit otillräckliga. Enligt p lanverkets uppfattning 
har detta  sin bakgrund främst i bristande politisk vilja. M edvetenheten  om 
trafikproblemens art och omfattning är emellertid på väg att öka. En 
nordisk redogörelse för möjliga å tgärder med de syften som beskrivs i 
förslaget anser  verket kan bidra till att  aktualisera kraven på planering och 
på konkreta  å tgärder för att fö rbättra  miljön i våra städer.

Syftet bör enligt p lanverkets  mening emellertid inte vara  att , såsom 
föreslås, u treda  ” m odeller’' som kan vara allmänt giltiga för nordens 
s torstäder. Verket betvivlar med hänsyn till de fyra s torstädernas olika 
förutsättningar a tt det kan finnas sådana modeller. Enligt planverkets 
uppfattning bör ett u tredningsarbete  ha som mål att påverka  att ityder hos 
beslutsfattare och allmänhet. A rbete t  bör därför å tm instone i ett  in led
ningsskede ha sin tyngdpunkt i beskrivningar och analyser av vidtagna 
åtgärder från såväl tekniska, ekonom iska  och miljömässiga utgångspunk
ter samt olika förslag som av olika skäl inte genomförts. Det bör alltså 
snarare vara frågan om en idé-katalog över  å tgärder på  olika om råden med 
syfte att begränsa privatbilismen och öka  kollektivtrafikens kvalitet. Bak
grunden härför ä r att det enligt p lanverkets  mening kan röra sig om många 
olika typer  av alternativa och komplem entära  både fysiska och adm inis tra
tiva å tgärder och s trategier som vidtas av olika huvudm än och med stöd av 
olika regelsystem.
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D ärmed kan enligt planverkets mening förslagsställarnas syfte uppnås, 
nämligen att lämna ett bidrag till debatten  om städernas miljöproblem.

Såväl det föreslagna ” u tredningsom rådet”  och "m ålg rup pen ”  är enligt 
planverkets mening för snävt. Det bör inte enbart gälla de fyra 
huvud(” s to r” )städer som förslagsställarna angett,  utan samtliga 13 större 
pendlings- och arbetsm arknadsom råden  i N orden  med fler än ca 200000 
invånare. H ärm ed avses de om råden  som ingår i N ordiska ministerrådets 
s. k. Storbyprojekt.  E tt  exempel på e tt sådant område ä r  Bergen, som 
förslagsställarna också  hänvisar till. U tan tvekan har alla dessa städer 
trafikproblemen gem ensam t med sina ” sys te rs täder” . Det är därför också 
troligt att  de kan ha relevanta  erfarenheter och ett utbyte av kunskaper 
från övriga s täder i N orden.

Med den ovan angivna inriktningen på utredningsarbetet ti llstyrker plan
verket d etsamm a.

Stockholm den 11 januari  1988

Ole R eiter

Statens naturvårdsverk:

I detta  y ttrande behandlas  medlemsförslaget endast med avseende på 
miljöfrågorna.

N atu rvårdsverke t delar förslagsställarnas bedömning att miljöproble
men till följd av fordonstrafiken i de nordiska s to rstäderna  är omfattande. 
Effekten av de skärpta  krav beträffande fordonens buller- och avgasem is
sioner, som beslutats eller kan förutses ,  m otverkas av en ökning av trafik
belastningen som för närvarande ä r  m ycket stor, särskilt i s torstadsregi
onerna. Kraftfulla å tgärder ä r  nödvändiga om eftersträvade miljömål skall 
kunna uppnås inom rimlig tid.

För  närvarande pågår fléra olika u tredningar som rör  trafiken och dess 
miljöproblem i Stockholmsregionen. Dessa behandlar bland annat effekter 
på trafik och miljö av kringfartsleder, olika kollektivtrafiktaxor och olika 
principer för ” miljöskatter”  inom trafiksektorn. I Stockholms stad pågår 
arbete med en trafikplan, en miljöplan och en utredning om ekonomiska 
styrmedel för att minska innerstadstrafiken.

Även i G öteborg  har ett omfattande utredningsarbete om trafikens 
miljöproblem genomförts vilket u tm ynnat i åtgärd sprogram avseende trafi
kens luftföroreningar och buller.

N ä r  det gäller övriga nordiska s torstäder kan särskilt nämnas de djupgå
ende analyser som genomförts i Oslo av trafikens miljöproblem och tänk
bara åtgärder.
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För de näm nda  s täderna  ä r  det knappast befogat a tt s tarta  utredningar 
liknande de m odellortss tudier som genomfördes inom N O R D K O L T - 
projektet. Sådant material finns redan eller ä r  under  utarbetande. Detta 
material är tillräckligt underlag för att vidta miljöskyddsåtgärder. Med en 
omfattande ny utredning riskerar man att å tgärderna skjuts ytterligare på 
framtiden. Ett avgörande skäl till att å tgärder i så ringa uts träckning 
vidtagits ä r  avsaknaden  av ett f inansieringssystem som gör att kom m uner
na kan täcka kostnaderna  med medel från den som orsakar  miljöproblem, 
dvs. vägtrafiken (” Polluter Pays Principle” ). Denna fråga bör lösas.

D äru töver kan det vara av värde att som ett nordiskt samarbetsprojekt 
sammanställa de erfa renhe te r  som de olika u tredningar givit. Resultatet av 
ett sådant arbete  skulle kunna vara en genomgång av olika åtgärder och 
å tgärdskombinationer samt de kostnader  och effekter dessa  bedöms m ed
föra beroende på de olika förutsättn ingar som råder i de nordiska s to rs tä
derna.

N O R D K O L T -pro jek te t  ledde till många in tressanta  resultat och slutsat
ser. Resultaten har dock satt m ycket få spår i den kom m unala trafikplane
ringen, vilket delvis beror  på att projektet inte följdes upp och fördes ut på 
ett effektivt sätt. Om ett l iknande nordiskt projekt skall genomföras bör en 
uppföljning planeras redan från början och erforderliga resurser  avsättas 
för detta.

Solna den 15 januari 1988

Valfrid P aulsson
Göran Friberg

Handikappförbundens centralkommitté (HCK):

H C K  stöder förslaget om en utredning av sto rstädernas trafikproblem.
Storstadsmiljön ä r  idag planerad för den unga fr iska m änniskan, som kan 

röra sig snabbt och säkert i trafiken. F ö r  de m änniskor vi representerar,  
med olika funktionshinder,  är den m oderna  storstadsmiljön både hotfull 
och otillgänglig. Vill man skapa  en sund storstadsmiljö, som är  anpassad 
till alla kategorier av m änniskor måste det därför till radikala förändringar.

Enligt förslaget skall utredningen belysa svaga trafikantgruppers behov 
av trygghet, säkerhet och framkomlighet. Vi anser  att den frågan skall ges 
högsta prioritet i u tredningen. Inom handikapprörelsen  finns en samlad 
erfarenhet om de problem som m öter m änniskor,  med funktionshinder, i 
storstadsmiljön.
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Beslutar N ord iska  rådet att ti llsätta en utredning förutsä t ter  vi därför att 
våra kunskaper  kom m er att tas till vara i u tredningsarbetet .

Stockholm den 7 januari 1988

Handikappförbundens centralkommitté
— 27 handikappförbund i sam verkan —

Barbro C arlsson  
Ordförande

A l f  G Ericsson  
K anslichef

De handikappades riksförbund (DHR):

1 dagens samhälle och inte minst i s tors täderna  krävs en god trafikmiljö, 
fungerande trafiksystem och kollektiva färdmedel som ger trygghet och 
framkomlighet. En trafikplanering som inte tillgodoser funktionshindrades 
krav på framkomlighet u tes tänger m änniskor från deltagande i samhälls
livet. D etta  ä r  en diskriminering.

I trafikmiljön planeras m edvete t in hinder som starkt begränsar fram
komligheten för rörelsehindrade. D HR  m otsä t ter  sig en trafikplanering 
som utestänger oss från vissa om råden. Exempel på detta  är bilfria om rå
den och gågator. De måste därför göras åtkomliga för färdtjänstfordon, 
taxi och för handikappades egna fordon. Möjlighet till angöring och parke
ring skall också  finnas i anslutning till gator med stoppförbud och kollek
tivfiler.

Å tgärder som tillgodoser dessa framkomlighetskrav måste beaktas i 
planeringen redan från början. 1 de befintliga områden där framkomlig- 
hetskraven inte är ti llgodosedda måste åtgärder vidtagas för att tillgodose 
dessa krav.

De kollektiva färdmedlen som tåg. bussar,  spårvagnar och tunnelbanor 
måste tillgodose en tillgänglighet och framkomlighet utifrån funktionshind- 
rades situation. Därför bör en planmässig och skyndsam anpassning av 
befintlig kollektivtrafik ske. Den som färdas i rullstol med kollektivtrafik 
skall kunna göra de t ta  på ett betryggande sätt genom att alla fordon skall 
ha nödvändiga säkerhetsanordningar.

Vi sym patiserar verkligen med förslagsställarens omsorg om de oskyd
dade trafikanterna. Trafikmiljön är idag i våra s to rstäder  sådan att perso
ner med gångsvårigheter knappast vågar gå ut. Mycket kan göras för att 
förbättra  förhållandena. Vi vill peka på separerade gång- och cykelbanor 
som skulle förhindra många o lyckor. Vad beträffar säkra och framkomliga 
övergångsställen har handikappinstitutet i samråd med handikapporganisa
tionerna tagit fram anvisningar som tillgodoser såväl rörelsehindrades som 
synskadades krav.



39

Vägmarkering och  skyltning är ytterl igare ett om råde som berörs i 
förslaget om trafikutredning. Det ä r  av stor betydelse för trafiksäkerheten 
att väganvisningar och skyltar  förbättras. De skall vara lätta och uppfatta 
och förstå. Färg, utformning och placering är också av betydelse för 
säkerheten.

De handikappades riksförbund ti llstyrker en utredning med syfte att 
förbättra s to rstädernas trafik- och miljöproblem. U nder  förutsättning att 
det i utredningsdirektiven ingår att beakta  framkomlighetskraven för per
soner med olika funktionshinder.

De handikappades riksförbund

K erstin D enkert 
Förbundsordförande

Ingvar Edin 
Förbundssekreterare

Pensionärernas riksorganisation (PRO):

Pensionärernas riksorganisation vill unders tryka  förslagsställarnas u tta
lande om vikten av att väsentliga förbättr ingar åstadkom m es av s to rstäder
nas trafikmiljö. Sedan liera år tillbaka har ett antal forskningsprojekt belyst 
problemens vidd och inskärpt betydelsen av att vända den pågående ut
vecklingen. Olika förslag har såväl på kort som lång sikt rekom m endera ts .

Mot denna bakgrund föreligger enligt Pensionärernas riksorganisation 
således ett underlag för politiska ställningstaganden som borde kunna leda 
fram till förbättrad  trafikmiljö i storstäderna.

Pensionärernas riksorganisation har därför svårt att inse att föreliggande 
medlemsförslag skulle leda frågan nämnvärt framåt.

Stockholm den 14 januari 1988

Pensionärernas riksorganisation

Lars Sandberg  
Ordförande

Sveriges pensionärsförbund (SPF):

 F ö rbundet ti llstyrker föreslagen utredning och finner det viktigt
betona , att trafikföringen i s törre tä to rter  bättre  än vad nu är fallet anpas
sas till de äldres och handikappades behov.

1 en rapport sammanställd  av Transportforskningsdelegationen avseen
de Malmö framgår det att äldre fotgängare i större uts träckning än andra 
utsätts  för trafikolyckor. O lyckorna inträffar mycket ofta i gatukorsningar. 
För cyklister över 75 år är t. ex. o lyckorna  tre gånger (ler än för singelolyc
kor.
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En utredning gjord av tekn. dr. Agneta Ståhi, Tekniska högskolan i 
L und  visar,  att äldres färdmedelstillgång och problem i trafikmiljön även 
inverkar på deras möjligheter att aktivt fungera i samhällslivet.  U tredning
ar visar också  att  gatubeläggningens beskaffenhet, övergångsställens pla
cering och gatubelysningen ur trafiksäkerhetssynpunkt har stor betydelse 
för de äldre.

Förbundet finner det all tså värdefullt med föreslagen utredning för för
bättring av de större tä to rternas trafik- och miljöproblem. Redan nu bör 
förslagsvis följande punkte r  övervägas att ingå i eventuellt komm ande 
utredningsdirektiv:

-  Äldre och handikappades tillgång till färdmedel. K anske anpassade 
minibussar med särskilda körtider och färdsträckor anpassade för äldre.

-  Kollektivfärdmedel i övrigt (bussar, spårvagnar och tåg) förses med 
steg/m otsvarande och ledstänger etc för lättare och säkrare på- och 
avstigning.

-  Hållp latser/m otsvarande förses med låga sträckstenskanter.
-  Övergångsställen anordnas mera äldreanpassade.
-  Kollektivtrafiken utökas så att privatbilismen i innerstadsom rådena vä

sentligt kan minskas.
-  Cykelvägar avskiljs från annan trafik.
-  Cykelbanor och gångbanor i parker/m otsvarande bör vara åtskilda. 

(Många trafikolyckor mellan fotgängare och cyklister/mopedister inträf
far på de gem ensam m a banorna. Det räcker inte med enbart linjer.)

-  Fordonstraf iken ur buller- och föroreningssynpunkt bör särskilt o bser
veras. (Enligt vår mening måste kraftigare miljöförbättrande åtgärder 
vidtas.)

Investeringskostnaderna  kan lätt motiveras med b l .a .  de besparingar 
som kom m er att göras genom lägre s jukvårdskostnader,  mindre materiel- 
skador och repara tionskostnader  för att inte tala om onödiga lidanden. 
Dessutom torde kostnader för färdtjänster minskas.

Förbundets  trafiksäkerhetskom m itté  erb juder sig vid eventuell u tred 
ning fungera som referensgrupp.

Stockholm den 11 januari 1988

Erik Jonsson  
Förbundsordförande

Svenska kommunförbundet:

I den trafikpolitiska propositionen som den svenska regeringen nyligen 
presen tera t  har sto rstädernas trafikproblem uppm ärksam m ats .  Regeringen 
avser  tillkalla en särskild utredning som i första  hand skall utreda olika 
typer av ekonom iska  styrmedel för s torstädernas biltrafik.
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Direktiven till denna  utredning har ännu inte p resen tera ts ,  men såvitt 
förbundsstyrelsen kan bedöm a synes den föreslagna utredningen i stort 
komma att få de uppgifter som förslagsställarna har framfört.

Enligt förbundsstyrelsens uppfattning bör därför ett eventuellt sam nor
diskt u tredningsarbete  inriktas på de mer långsiktiga frågeställningarna 
som förslagsställarna för fram.

Samtidigt kan de resultat som den svenska utredningen kom m er fram till 
inarbetas i ett eventuellt sam nordiskt u tredningsarbete .

Stockholm den 29 januari  1988

Svenska  kom m unförbundet 

Lars Eric Ericsson

Svenska lokaltrafikföreningen (SLTF):

 S L T F  är  tveksam  till de tta  förslag.

I den svenska regeringens trafikpolit iska proposition (prop. 1987/88:50) 
aviserar komm unikationsministern  att han äm nar föreslå den svenska re 
geringen att ti llsätta  en utredning kring s torstadstrafikens trafik- och 
miljöfrågor. Uppgiften skall vara att ta fram ett samlat underlag för att 
begränsa trafikens hälso- och miljöeffekter i s torstadsregionerna. F ö ru t
sättningarna för utbyggnad av kollektivtrafiken, å tgärder för att begränsa 
trafiken i s tadskärnorna  och förbättra  kollektivtrafikens framkomlighet 
skall belysas. S L T F  föru tsä t ter  att man i denna utredning även redovisar 
internationella utblickar och erfarenheter. Det är angeläget att utredningen 
blir konkret och åtgärdsinriktad.

S L T F  är tveksam  till om en ny ' 'N o rd k o l tu t redn ing ' '  med inriktning på 
s torstadsproblem en kan bidra till att lösa sto rstädernas trafikproblem. 
D äremot förordar S L T F  att N ordiska rådet och/eller N ordiska ministerrå
det ta r  initiativ till nordiska konferenser eller seminarier med inriktning på 
de problem som belyses i det rem itterade medlemsförslaget. Det ä r angelä
get att informations- och erfarenhetsu tby te t  u tvecklas mellan de nordiska 
länderna.

Stockholm den 25 januari  1988

S venska lokaltrafikföreningen

B osse Ringholm  
Ordförande

O lo f N oriiell 
VD
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Svenska transportarbetareförbundet:

Förbundet ins täm m er med förslagsställarna i vikten av att ås tadkom m a 
väsentliga förbättr ingar av storstädernas trafikmiljö. Sedan flera å r  tillbaka 
har också ett antal forskningsprojekt belyst problemens vidd och inskärpt 
betydelsen av att  vända den pågående utvecklingen. Olika förslag har, 
såväl på kort som lång sikt, rekom m enderats .

Enligt förbundets  uppfattning har således beslutsfattarna i de nordiska 
länderna de underlag som erfordras för politiska ställningstaganden. F ö r
bundet har därför svårt att inse att föreliggande förslag skulle leda frågan 

näm nvärt framåt.

Stockholm den 15 decem ber 1987

Svenska transportarbetareförbundet 

Johnny G rönberg

Svenska åkeriförbundet:

De större s tädernas trafikproblem är redan i olika sam manhang föremål 
för utredningar och åtgärder. I många avseenden torde trafikens föru tsä t t
ningar inte vara jäm förba ra ,  t. ex. topografiska förhållanden. 1 varje fall 
finner vi, att målet för den föreslagna utredningen, nämligen att visa hur de 
nordiska s to rstäderna  kan framstå  som modeller för resten av världen, är 
för högt ställt och ligger för långt fram i tiden.

Vi är således inte beredda att tillstyrka det remitterade medlemsförsla-

Danderyd den 15 januari  1988

S venska åkeriförbundet

Bertil W endler 
Förbundsjurist

Svenska busstrafikförbundet:

F örbundet får med anledning härav åberopa  det trafikpolit iska u tveck
lingsarbete, som bedrivits intensivt i Sverige under drygt ett års tid och 
vars resultat i dagarna redovisats i en proposition (1987/88:50) till riksda
gen. 1 propositionen har de med trafiken förenade miljöproblemen ägnats 
be tydande uppm ärksam he t och föranlett en serie åtgärdsförslag. Det har
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även förutsatts  att ju s t  tä to r ternas problem skall bli föremål för ytterl igare 
utredning och speciella åtgärder.

Mot denna bakgrund finner förbundet inte att den föreslagna utredning
en ur svensk synpunkt kan vara särskilt påkallad. Det fram står dessutom  
för förbundet som att belysningen av de frågor, som särskilt angivits i 
förslaget redan ä r  och ytterligare kom m er att bli väl belysta i det redan 
pågående utvecklingsarbetet ,  i vilket inte minst svenska och andra nordis
ka forskningsinstitutioner engagerats.

U nder  dessa  förhållanden anser  förbundet inte att den föreslagna u tred 
ningen kan anses vara  angelägen. Förbunde t uppfattar  också det uppgivna 
syftet med denna vara dubiöst med tanke på att e rfarenheter och utgångs
punkter för miljöförbättrande åtgärder redan i stor omfattning — även för 
nordiskt v idkom mande -  inhäm tas i ett bredare internationellt sam m an
hang.

Förbundet avs ty rker  därför bifall till förslaget.

Stockholm den 15 januar i  1988

Svenska busstrafikförbundet 

A ke  L jungberg

Cykelfrämjandet:

Vi delar helt förslagställarnas uppfattning att i tä tortens nuvarande tra
fikstruktur generellt sett inte tillräcklig hänsyn tagits till de oskyddade 
trafikanternas förutsättningar. Att närm are kartlägga de oskyddade trafi
kanternas villkor och behov i trafiken bör därför vara en av de grundläg
gande frågor u tredningen skall belysa.

N ä r  det gäller alternativ till bilen som transportm edel i tä to rterna  disku
teras praktisk t taget enbart kollektivtrafik. Men redan idag ä r  cykeln i 
många fall e tt betydligt bättre alternativ än buss och spårbunden kollektiv
trafik. Med en bättre helhetssyn på p laneringen för cykeltrafik, där  cykelns 
fördelar tas ti llvara på bästa  sätt,  finns förutsättn ingar att göra cykling till 
ett transportalternativ  att räkna  med i tätortstrafiken. Mycket kan göras 
t. ex. i frågor om vägvisning för cykeltrafiken, klimatskydd utmed cykelba
nor, förbättrande parkeringsmöjligheter för cyklar vid stationer, butiker 
och a rbetsp la tser  liksom förbättrade förvaringsmöjligheter för cykeln vid 
bostaden.

N är det gäller m er direkta  å tgärder för att minska biltrafiken till tätorts- 
cen tra  kan man tänka sig ett tullsystem med avgift för ” ensam åkare” , 
vilket rimligtvis bör u ppm untra  till samåkning. D ärem ot är vi skeptiska till 
transporter  som bygger på omstigning från bil till kollektivtrafik. Kollek
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t iv trafikresenären bör kunna åka från bostadsom rådet till tä tortcentra  och 
för den lokala transporten  mellan bostad  och t. ex. busshållplats bör finnas 
goda förutsättn ingar att använda  cykeln.

Stockholm den 13 januari 1988

Ingem ar A h lström  
Generalsekreterare

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198845464748
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D a n m a r k

Generaldirektoratet for Post- og Telegrafvæsenet:

De nordiske landes postvæ sener  har som mål for befordringen af 1. 
klasses breve fastlagt, at b reve i alle væsentlige relationer indenfor Norden 
skal være omdelt til modtageren senest 2 hverdage efter indleveringen. For 
enkelte trafikstærke eller vanskelige og trafiksvage relationer e r  formuleret 
et lidt bedre henholdsvis dårligere servicemål. En række analyser og 
målinger af befordringstiden i forskellige trafikforbindelser har vist, at 
målsætningen ikke opnås i fuldt omfang. På baggrund heraf er der  i slut
ningen m arts  1987 truffet indbyrdes aftaler mellem postvæsenerne  i Norge, 
Sverige. Finland og D anm ark  om en ændret dirigering og fremsendelse af 
brevposten. Form åle t med aftalerne er,  at skabe bedre forudsætninger for 
at nå de opstil lede servicemål samt kvalitetssikre posten. Aftalerne vil 
blive fuldt op af jævnlige målinger a f  befordringstiden og kvaliteten i 
postgangen.

Målinger a f  befordringstiden for pakker viser,  at den gennemsnitlige 
befordringstid mellem de nordiske lande udgør mellem 6 og 8 dage. 1 
erkendelse af behovet for en bedre service og kvalitet på pakkeom rådet,  er 
det besluttet at igangsætte et særligt projekt med det formål at opstille en 
fællesnordisk pakkestrategi. Projektet sigter mod at udvikle en service på 
pakkeom rådet,  der e r  konkurrencedygtig med hensyn til pris, kvalitet og 
lettilgængelighed, og som bedre end i dag er ti lpasset virksomheders,  
myndigheders og privatpersoners  varierende krav på transporthastighed. 
Det påregnes, at en fællesnordisk pakkestrategi vil blive lanceret i slutnin
gen af 1988.

P&T lægger s tor vægt på en høj kvalitet af postbefordringen i Norden. 
P&T vil derfor, i sam arbejde med N orden s  øvrige postvæsener,  fortsætte
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bestræ belserne  på at gennemføre foranstaltninger til effektivisering af 
postgangen mellem de nordiske lande.

K øbenhavn , den 12. ja n u a r  1988

(Ej Sign.)

Dansk Post- og G iroforening:

Dansk Post- og Giroforening er altid villig til at deltage i et arbejde for at 
forbedre service og konkurrenceevne for Post- og Telegrafvæsenet.

Derfor ville en hurtigere postgang mellem de nordiske lande være øn sk e 
lig. Hurtighed i befordring og omdeling er a f  vigtighed for P& T ’s udvikling 
som offentlig servicevirksomhed.

Vi ser os desvæ rre  ikke i stand til at komm e med detaljerede oplys
ninger, idet Dansk Post- og Giroforenings kendskab til postudvekslingen 
på nordisk plan e r  begrænset til almindeligt brugerkendskab.

Det virker dog som om at problemet kan defineres til 3 grundelementer
-  befordringstiden landene imellem 

f.eks. benyttes  bil, tog, skib eller fly,
sinker toldbehandlingen,
ankom m er posten tidsmæssigt hensigtsmæssigt for modtagerlandet

-  det enkelte lands ankomst-  og afgangsbehandling 
f.eks. ankom m er posten hensigtsmæssig,

ankom m er posten rettidig,
prioriteres ud landspost lavere end indenlands

-  det enkelte lands omdeling
f.eks. er den interne transporttid  hurtig,

er der ens servicemål for udenlandsk- og indenlandsk post, 
er produktionsappara te t  stort nok, herunder antallet af ansatte 

For D anm arks vedkom m ende,  hvad angår ankomst- og afgangsbehand
linger ops tå r  der  til tider ” f laskeha ls '’-problemer med den centrale sor te
ring a f  post til udlandet, samlet i K øbenhavns Postterminal. Dette har 
sam menhæng med, at det fornødne personale ikke altid e r  til stede.

Den økonomiske stramning indenfor P&T har gjort, at mængden af post 
til tider overstiger personalets  muligheder, både i postterminalen og lokalt 
på posthusene.

Ydermere er det vores erfaring at problemet opstår i modtager- /afsendel- 
seslandene og ikke så meget i Danmark.

Hvis det ønskes s tår  Dansk Post- og Giroforening gerne til rådighed med 
yderligere oplysninger i mere konkret form.

Fredriksberg , den 1. decem ber 1987

Birgitte M unksgaard  
Formand
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 skal vi oplyse, at Forbrugerrådet ikke har registreret egne dårlige
erfaringer med postgangen mellem D anm ark  og de øvrige nordiske lande.

Inden for D anm arks græ nser  gennem fører  Forbrugerrådet i samarbejde 
med Post- og Telegrafvæsenet årligt en postkvali te tsundersøgelse  ved 
hjælp af et forbrugerpanel på ca. 800 personer,  som Forbrugerrådet har 
etableret specielt til dette  formål.

Forbrugerrådet har gode erfaringer med dette sam arbejde om kvalitets
måling af postbesørgelsen.

Med manglende egenerfaringer for så vidt angår kvaliteten a f  p ostbesø r
gelsen mellem de nordiske lande må Forbrugerrådet nøjes med at udtrykke 
sin principielle støtte til det forslag, medlem af  N ordisk  Råd Mats N yby 
har stillet.

K øbenhavn , den 7. ja n u a r  1988

Hans Carl N ielsen  
Afdelingsleder

F i n l a n d

Trafikministeriet hänvisar i skrivelse den I februari 1988 till yttrande av 
den 15 januari 1988 från  po st- och telestyrelsen  (se nedan).

Post- och telestyrelsen:

Forbrugerrådet:

En av de viktigaste uppgifterna i den nordiska postutväxlingen har sedan 
1983 varit,  att få de försämrade postbefordringstiderna så snabbt som 
möjligt till en hyfsad konkurrenskraft ig  nivå.

En undersökning 1983 om postgången i N orden  visade att 1. klass brev 
till och från Finland nådde mottagaren i snitt på 3 arbetsdagar.  På grund av 
att detta  resultat inte var  tillfredsställande gjordes även i Finland en hel del 
ändringar i a rbetsru t inerna  för att bättra  resultatet.  U nder de följande åren 
kom Finland till ett snitt på 2 ,3 -2 ,5  dagar.  Fastän  snittresultatet var rätt så 
bra  nådde endast 7 0 - 7 5 %  av försändelserna mottagaren på två arbe tsda
gar (02-befordran). F ö r  1987 fastställdes en 8 4 %  02-befordran som mål för
1. klass brev i den nordiska postutväxlingen.

1 april 1987 gjordes en ändring i sorterings- och avsändningsrutinerna av
I. klass post från alla länder i N orden . D enna ändring förbättrade och 
uppsnabbade postgången speciellt i Finland. Brev som anländer till F in
land inom överenskom m en tid utdelas så att 02-befordran uppnås för 99%  
av försändelserna. I u tgående riktning från Finland uppnår  9 6 %  av brev 
för vår del den överenskom na tidsgränsen som är en förutsättning för 
02-befordran.
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Situationen har emellertid inte varit densam m a i alla nordiska länder. I 
Sverige hade posten  problem på grund av dels rekryteringsproblem och 
dels de ovänta t  snabbt ökade postmängderna .

Resultaten i M ittnordenkom m itténs undersökning öv erenss täm m er följ
aktligen rätt så väl med tendensen  i våra undersökningar under  m otsvaran 
de tidpunkt.

Vi har satsat på servicekvaliteten för alla försändelseslag men vi har 
tyvärr  inte ännu uppnått ett  ti llfredsställande resultat för postpaketens 
vidkom mande. H ä r  ä r  problemen större och svårare. Paketens beford- 
ringstid ä r  inte beroende endast av postens åtgärder, utan även tullens 
samt m ottagarens å tgärder inverkar till stor del på  befordringstiden.

M ycket har  gjorts även för a tt fö rbättra  paketservicen, men en del bör 
ännu göras för att uppnå en ti llfredsställande kvalitet.

Tullbehandlingen kan idag ske endast vardagar under tullens tjänstetid 
( 8 -  16) och då tullens tjänstetid oftast inte sammanfaller med postens och 
dess kunders behov kan en 1-dags försening uppstå  i både avsändarlandet 
och i adresslandet.  En fungerande varu transpor t  skulle även fordra tullbe
handling på kvällar och veckoslut och en jus tering  av tullens arbets tider är 
nödvändig för en förbättr ing av paketens befordringstider.

F in ländska postverket har under  1987 infört ett kreditförtullningssy- 
s tem, som uppsnabbar  paketens befordringstid med 1 -1 0  dagar beroende 
på tidigare förtullningsförfarande. Kreditförtullningen föru tsä t ter  årsfull- 
makt på förhand av mottagarfirmorna.

Ett l iknande sys tem har även införts i de övriga nordiska länderna.
Vi hoppas, att de å tgärder, som har vidtagits u nder  de senaste åren så 

småningom börjar bättre synas även i den praktiska postutväxlingen de 
nordiska länderna emellan.

För att bättre svara på kundernas växande krav har några nya posttjäns
ter utvecklats  under  de senaste  åren. T jänsterna har givit många bolag nya 
möjligheter att förmånligare, snabbare och effektivare få sina försändelser 
till mottagarna. Sådana är bl. a.:
-  EM S (ger en garantibefordringstid på 01; 02 för en del avlägsna dest ina

tioner)
-  utr ikes enhets last (s tora mängder förmånligt på pall eller i behållare till 

sam ma eller olika mottagare. Avgifterna kan erläggas i avsändar-  eller 
adresslandet)

-  IBRS (internationella svarsförsändelser).
Vi har beskrivit en del av de å tgärder som vidtagits för att förbättra  den 

internordiska postgången. Vi i finländska postverket ser positivt på framti
den och tror att vi kan svara mot de krav som våra kunder ställer oss. En 
säker postgång är en viktig länk för affärsvärlden och därför är det viktigt
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att vi och alla övriga in tressen ter gör sitt y ttersta  för att säkra  en snabb 
brev- och varu transport  mellan de nordiska länderna.

Helsingfors den 15 januari  1988

Jo u ko  K overo  
Direktör

Jörn A llardt 
Ö verinspektör

Postiliitto (Postförbundet):1

Vårt förbund har i olika sam m anhang förutsatt att en bra  servicenivå 
skall upprätthållas i postgången. De i förslaget framförda synpunkterna  på 
betydelsen av en bra postgång är förenliga med vårt förbunds synpunkter.

Vi vet att Post- och telestyrelsen har vidtagit en del å tgärder för att 
förbättra posttrafiken mellan de nordiska länderna. Specialarrangemang 
har genomförts i Helsingfors postcentra l.  Ifall dessa arrangemang ännu 
inte garan terar en snabb och tillförlitlig postgång, anser  vi att det finns 
anledning till att klarlägga vilka å tgärder som är  påkallade för att postgång
en mellan de nordiska länderna skall bli snabbare.

Helsingfors den 15 januari 1988

Postiliitto ry (Postförbundet)

A rto Sieranta  
O rganisationssekreterare

Ålands konsum entförening r. f. luir i skrivelse den 15 januari 1988 förkla
rat sig tillstyrka m edlem sförslaget.

I s l a n d

Post- og Sim am ålastofnunin:

I anledning a f  oven anförte forslag kan man oplyse at fölgende serviceni
veau og kvalitetsmål gælder for b revproduk te r  i den nordiske udveksling:
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Tallene i parentes  om handler strækninger, som enten er meget t rafiksva
ge og vanskelige samt også ganske særligt gunstige (f.eks. Köbenhavn 
Malmö).

Fastsæ tte lse  a f  serviceniveau og kvalitetsmål for pakker e r under  forbe
redelse.

Med jæ v ne  mellemrum gennemföres kvalitetsundersögelser. Ifölge en 
test vedr. breve i novem ber 1986 viste det sig at gennemsnitlig befordrings
tid mellem de nordiske lande var 2,5 dage.

Resultaterne a f  hhv. pakketest  og bladtest i sep tem ber 1986 var fölgen- 

de:
Pakketes t sep tem ber 1986:

Modtagerland

1 Overfladebefordring
2 Luftpostbefordring

Bladtest sep tem ber 1986: 

Modtagerland

1 Overfladebefordring
2 Luftpostbefordring

Reykjavik, den 15. jan u a r  1988

Rafn Júlíusson

Forbrugerorganisationen (Neytendasam tökin) har i skrivelse den 14 jan u 
ari 1988 förk lara t sig stödja m edlem sförslaget.

Norge

Sam ferdselsdepartem entet hänvisar i skrivelse den 19 januari 1988 till 
yttrande från  P ostd irek tora tet av den 12 januari 1988 (se nedan).

Postdirektoratet:

De nordiske postverk  setter  mye inn på å få en hurtig og pålitelig 
postgang mellom de nordiske land. F or  å overvåke  og treffe ti ltak til 
forbedringer i postutvekslingen ble det i 1983 etablert en kvalitetsgruppe
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innenfor det nordiske sam arbeidet.  Arbeidet innen kvali tetsgruppen førte 
til at de nordiske postverk  vedtok klart definerte servicemål for postu t
vekslingen innen N orden . Således e r  det fastsatt at det alminnelige service
nivå for A-post skal være 0 - 2  befordring, dvs. at brev som er postlagt dag 
A skal være m ottakeren  i hende dag C på adressestedet.  Mellom grisgrend
te om råder  med svakere  utbygd transportnett  skal likevel 0 —3 befordring 
aksepteres .  F or  luftpostbetalte aviser skal servicenivået ikke være dårlige
re enn for A-post.

Postutvekslingen blir overvåket ved kontinuerlige kvalitetskontroller. 
For A-post blir disse kontrollene nå utført regelmessig en gang pr år. I 
løpet av tes tperioden blir det sendt ca 10000 tes tbrev  mellom deltakerne 
som er bosatt forskjellige s teder i vedkom m ende land. Siden det også 
foretas jus ter inger  i resulta tene i henhold til den virkelige postflyt, be trak
ter vi tes tene som meget representative for de faktiske forhold.

Ved den overvåkingen som på denne måten ble foretatt av utvekslingen 
av A-post fram til 1986, ble det konstatert at kvaliteten på tjenesten lå 
under det nivå som postverkene  kunne aksep tere .  Med virkning fra 
29.3.1987 ble det derfor foretatt en større omlegging av postgangen mellom 
de nordiske land med det klare mål å heve kvaliteten. I den første tiden 
etter omleggingen oppsto  det dessverre  forskjellige tilpassingsproblemer 
som førte til at brev ble forsinket. I henhold til de rappor te r  som er mottatt,  
synes det som om disse problemene nå er løst. En eventuell bekreftelse på 
dette vil vi få når resultatet av en kvalitetskontroll som ble foretatt i ukene 
45 og 46/1987, foreligger, sannsynligvis i løpet av februar måned 1988. Vi 
vil informere departem ente t  i sin tid når resultatet e r  klart.

Befordringen av aviser mellom de nordiske land ble kontrollert i 1985 og 
1986. På grunnlag av resultatet av testene kan man trekke den konklusjon 
at tjenesten fungerer tilfredsstil lende. Både i 1985 og 1986 hadde ad ressa te 
ne mottatt  de luftpostbetalte avisene i løpet av 1 —2 dager. Overflatebetalte 
aviser hadde rimeligvis tatt noe lengre tid, fra 2 til 5 dager.  Et sammendrag 
av undersøkelsen  ligger ved som B ihang I .

Pakkeutvekslingen mellom de nordiske land ble testet i 1986 og 1987 på 
grunnlag av ” virkelige”  pakker.  De resulta ter  vi kom fram til gjennom 
disse kontrollene, avv iker ikke så meget fra det resultatet Mittnordens 
kansli kom fram til gjennom sin test.  Vi vil imidlertid for ordens skyld gjøre 
oppm erksom  på at tjenesten med pakkepost for tiden er under  o m struk tu 
rering med tanke på bedre sam m enheng mellom pris og servicenivå. Til 
orientering legger vi ved et sam m endrag av resultatet av den kontrollen 
som ble foretatt i 1987. se B ihang 2.

Oslo. 12. jan u a r  1988

J. R eed  
Kontorsjef
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B IH A N G  I

Jämförelse 1985/86 Internordiskt test av dagstidningars befordningstider

rad 1 =  flygledes 
rad 2 =  ytledes
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B IH A N G  2

Sammendrag over resultatet over kvalitetskontrollen for pakker i ukene 38 
og 39/1987

S v e r i g e

Posten — brev och paket:

Effektiv postgång utgör en väsentlig förutsättning för att på alla nivåer 
skapa en nordisk hem m am arknad .

De nordiska postförvaltningarna sam arbetar  därför sedan länge genom 
Nord-Post.

U nder  senare år har näringslivets krav på snabbare och säkrare trans
porter ökat. F ör  att möta dessa  krav införde 1983 de nordiska länderna 
ömsesidig utväxling av en ny tjänst, E xpress  Mail Service (EMS). EM S är 
avsedd för dokument- och varusändningar. EM S har en garanterad  trans
porttid på 1 - 2  vardagar mellan samtliga or ter  i N orden. Mellan huvudstä 
derna ä r  den garanterade  transporttiden en dag. G aran terad  transporttid  
innebär att porto t å terbetalas om försändelsen inte levereras inom utlovad 
tid. U nder  1988 planerar vi övernat tbefordran  av EM S mellan alla större 
o r ter  i N orden. De privata transportföre tag  som förslagsställaren hänvisar 
till har i s tor u ts träckning inriktat sin verksam het på dessa  expressfrakt- 
transporter.

Ett annat exempel på förbättrad postservice i N orden  är den s. k. Con- 
signmenttjänsten som infördes 1986. Som namnet anger är det en tjänst för 
större postsändningar från en avsändare  till en eller flera mottagare. C on
signment har u tvecklats  i samråd med tullverken i de berörda  länderna. 
Syftet med tjänsten ä r  att förenkla dels den omfattande tulldokumentation 
som normalt erfordras för större sändningar, dels förtullningsproceduren. 
Priset för Consignm ent ä r  konkurrenskraftigt jäm fört  med andra transport-
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alternativ. Erfarenheterna  av Consignment är mycket goda. De nordiska 
postverken d isku terar f. n. med flera andra länder i E uropa  möjligheten att 
införa Consignment.

Sedan hösten  1985 har Sverige tillsammans med bl. a. Frankrike, N eder
länderna och Schweiz sam arbeta t i syfte att förbättra  flygpaketservicen i 
Europa. Målet för arbete t är att ås tadkom m a en garanterad befordringtid 
på högst 5 vardagar. A rbetet ,  som genomförts i en omfattande tes tverk 
sam het,  har för svensk del haft a rbetsnam net Europapaket.  Arbetet har 
varit framgångsrikt. Av 263 kontrollerade paketsändningar till Sverige 
under  novem ber 1987 levererades/aviserades drygt 9 0 %  inom den tänkta 
garantitiden. Samtliga paket levererades/aviserades inom 7 dagar. CEPT, 
som är de västeuropeiska  post- och teleförvaltningarnas sam arbetsorgan, 
har num era  rekom m endera t  sina medlemsländer att snarast vidta de åtgär
der som erfordras för att ” E u ro p ap ak e t"  skall kunna införas.  De nordiska 
länderna kom m er under 1988 att införa ömsesidig utväxling av "E u ro p a p a 
ke t” . Den garantit id  vi f n  d isku terar  i den nordiska utväxlingen ä r  3 - 4  
dagar beroende på var avsändare  och mottagare finns.

Det ingår även i arbetsprogram m et för de nordiska postverken  att under 
1988 undersöka  hur pakett jänsten  ytpaket kan förbättras. Det är troligt att 
en garanterad transporttid  även kom m er att införas för ytpaket.

Vi vill gärna framhålla att en snabb och säker postgång i N orden  förut
sätter  ett  samspel mellan alla berörda  parter ,  dvs. förutom Posten  även 
tullen och kunderna. Felaktiga eller ofullständiga tullhandlingar medför 
förseningar. De garantit ider som nämnts  ovan föru tsä t ter  att samtliga 
handlingar är korrekta .  Garanti tiderna föru tsä t ter  också  att tillräckliga 
tullresurser avdelas för förtullningen av postförsändelser. I Sverige har det 
under  senare år,  främst i Stockholm skett en drastisk nedskärning av 
personal inom tullposten. En sådan nedskärning kan naturligtvis inte ske 
utan att detta  får negativa å terverkningar på befordringstiden. Den genom 
snittliga förtullningstiden utgör ca en tredjedel av den genomsnittliga be
fordringstiden. Det är tyvärr  inte ovanligt med förtullningstider på 4 dagar. 
U nder  den tiden ä r  försändelsen inte tillgänglig för kunden. K ravet måste 
vara att alla postförsändelser kan förtullas i en sådan ordning att de kan 
vidaresändas till adresspostkon to re t  senast dagen efter ankom sten till Sve
rige.

U nder  våren  1987 genomfördes en förändrad sorteringsorganisation för 
utr ikes brevpost.  Efter en del problem i inledningsskedet ger nu den nya 
organisationen en säkrare och effektivare postservice för våra kunder. De 
servicemål som gäller för första b revpost inom N orden  är:

Mellan huvudstadsom rådena  och de viktigaste

I undantagsfall -  i trafiksvåra  förbindelser -  kan ett brev ta 4 dagar.
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Kontrollen av fastställda servicemål för b revpost sker kontinuerligt. En 
undersökning gjordes i vecka 746 då 10000 brev sandes till/från olika orter  
och adresser  i N orden .  Resultatet av denna undersökning, som bearbetas  
av norska postverket,  p resen teras  i februari 1988. Även i övrigt pågår 
aktiviteter för att u tveckla b revprodukte rna  och erbjuda kunderna  kvali- 
te tstjänster. T. ex. a rbe ta r  vi med ett projekt som innebär att utr ikes 
brevpost för kunder  med s torkundsavtal särbehandlas.  Syftet är att ytterli
gare förbättra  servicekvalitén.

1 detta sam m anhang  förtjänar det att näm nas att vi mellan många post
kontor i N orden  kan erbjuda våra kunder  Postfaxtjänsten med utlämning 
samma dag. I Sverige skall vi under  1988 bygga ut denna tjänst till ca  200 
postkontor.

Som framgår av vad som redovisats ovan har en rad åtgärder genomförts 
under senare år och ytterligare å tgärder planeras under 1988 i syfte att 
stärka postservicen mellan de nordiska länderna.

Stockholm den 13 januari  1988

P-O  Sandrén

Konsumentverket:

K onsum entverket anser ,  i likhet med förslagsställaren, att en snabb 
postgång är en väsentlig förutsättning för att de personliga kontakterna  och 
affärsverksamheten  mellan de nordiska länderna skall fungera på ett till
fredsställande sätt. Det stora antalet finländska invandrare i Sverige utgör 
enligt K onsum entverke ts  uppfattning, i sig, tillräckligt motiv till att vidta 
å tgärder för a tt uppnå en snabbare postgång än redovisade undersökningar 
tyder på.

De klagomål K onsum en tverke t mottagit rörande postbefordringstider 
avser  i regel förseningar inom landet. Möjligen uppfattas inte K onsum ent
verket i Sverige som rätt instans för klagomål som a^se r  de nordiska 
Postverken.

En snabbare postgång föru tsä t ter  sannolikt å tgärder som även tar  sikte 
på att förbättra  servicen inom respektive land. K onsum entverket förutsä t
te r  att taxorna  för brev och paket inom de nordiska länderna förblir 
gem ensam m a med de tax o r  som tillämpas för inrikes postbefordran.

Stockholm den 22 decem b er  1987

N ils R ingsted i

K erstin S tiby
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Bl. a. utifrån egna dåliga erfarenheter av brev från N ord iska  ministerrå
dets sekretaria t i K öpenham n som försenats viil Svenska arbetsgivareför
eningen å det livligaste ins täm m a i att en snabb och framförallt pålitlig 
postbefordran  inom N orden  är en väsentlig förutsättning för ambitionen att 
skapa en nordisk hem m am arknad . T ro ts  m oderna  konkurrerande kom m u
nikationsmedel, företrädesvis inom telesektorn , är en effektiv postservice, 
som förslagsställaren påpekar ,  helt avgörande för en effektiv och fungeran
de affärsverksamhet.  Mot denna  bakgrund ser S A F  gärna att åtgärder 
vidtas i syfta att förbättra  postgången inom N orden.

Stockholm den 4 januari 1988

Svenska  arbetsgivareföreningen 

G unnar W esterm ark

S ten  Selander

SACO/SR har i skrivelse den 15 ja n u a r i 1988 fö rk la ra t sig tillstyrka  
m edlem sförslaget.

Statsanställdas förbund (SF):

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

F örbundet delar förslagsställarens uppfattning att postgången mellan de 
nordiska länderna inte uppfyller de servicekrav som har uppställts . Detta  
har förbundet kunnat konsta tera  i sam band med utvärderingen av kraven 
under de årliga testveckorna . Sådana tes ter  sker under  två  veckor såväl för 
brev som paket och tidningar. En viss tendens till förbättrad service kan 
dock konstateras under  senare år.

Förbundet finner det positivt att förslaget tas upp till behandling i N o r
diska rådet. Det är angeläget att ytterl igare resurser satsas inom det nordis
ka sam arbete t för att förbättra  servicen och för att man skall kunna uppnå 
de fastställda servicekraven. Enligt förbundets  uppfattning bör en gem en
sam nordisk grupp tillsättas med uppgift att föreslå  serviceförbättrande 
åtgärder i postrelationerna inom N orden. Sådana åtgärder ä r  inte minst 
nödvändiga med hänsyn till den hårdnande konkurrensen och de satsning
ar som görs av kurirpostföretag såsom D H L  och TNT.

Stockholm den 26 januari  1988

Statsanställdas förbund 

Curt Persson

Erik B erglund
Norstedts Tryckeri, Stockholm 198813141516
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A 816/e 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om konkreta initiativ till effektivisering av det 
nordiska biståndsarbetet för en bärkraftig ut
veckling i u-länderna

(V äckt av M argrete A uken , Lilli G yldenkilde och K jeld  R ahbæ k M øller 
sam t D orte B ennedsen , Inger H arm s och B irgitte  H usm ark)

BI L A G  A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska rådets social- och miljöutskott:

U tsko tte t n o te ra r, a tt m ed lem sförslagen1 ta r  som  sin u tgångspunkt den 
så kallade B rundtland-kom m issionens rapport som p resen te rades våren 
1987 under rubriken  ” O ur com m on fu tu re ” . R apporten  utgörs av en bred 
genom gång av de in ternationella  utvecklings- och m iljöproblem en. F ör 
fö rsta  gången ses d essa  i e tt sam m anhang och fö rsök  görs att kartlägga 
sam banden m ellan bristen  på ekonom isk u tveckling och stö rn ingar i mil
jö n . R apportens s lu tsa tse r sam m anfattas kring begreppet bärkraftig  u t
veckling vilket defin ieras så  a tt den nuvarande genera tionens behov och 
m ålsättn ingar skall tillfredsställas u tan att riskera  kom m ande genera tio 
ners m otsvarande m öjligheter. D et unders tryks a tt det ingalunda gäller att 
tv inga fram  någon form  av nolltillväxt eller dylik t, u tan  vad som  avses är 
en balanserad  utveckling  som  ta r hänsyn till ekonom iska, befolkningsm äs
siga och ekologiska aspek ter.

Till de fö rändringar som  krävs hö r a tt råvarup rise rna  m åste påverkas, 
u tveck lingsb iståndet fö rbä ttras  både kvan tita tiv t och kvalita tiv t, och b a 
lans uppnås m ellan befolkningsan talet och jo rd en s  fö rsörjn ingskapacitet. 
P å energ iom rådet k rävs stab ilare  o ljepriser, fö rnyelsebara  energikällor och 
effektivare energianvändning. E tt p roblem  som  kom m issionen pekar på är 
sku ldbördan , som  tv ingar m ånga u-länder till rovdrift på sina re su rse r för

1 A 813/e och A 816le.
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att be ta la  rän to r och am orteringar, t. ex. a tt odla upp area le r som  inte 
läm par sig eller a tt hugga ned skogar till b ränsle , vilket får negativa följder 
fö r miljön och m öjligheterna a tt fö rsö rja  nästa  generation .

De båda m edlem sförslagens yrkanden  synes ligga väl i linje m ed de 
rekom m endationer som  d isku teras i B rundtland-kom m issionens rapport. 
Däri krävs ökade in sa tse r av flera  in ternationella  organ som  U N D P , U N C 
TA D , U N E P , W H O , IL O  och FA O . D et kan no teras, a tt m an ej räknar 
m ed a tt några y tterligare  in stitu tioner bör upp rä ttas. D ärem ot m åste de 
olika m iljövårdsorgan isationerna fö rstä rkas och ges stö rre  finansiella re 
su rser och de in ternationella  finansieringsorganen , särskilt V ärldsbanken , 
ges en  s tarkare  miljöprofil.

I m edlem sförslaget A 816le konsta tera s a tt V ärldsbanken in rä tta t en ny 
m iljöavdelning, vilket alltså  ä r  e tt fö rs ta  steg i en uppföljning av B rund t
land-kom m issionens rekom m endationer. U tsk o tte t välkom nar de tta  och 
vill dessu tom  tillsty rka m edlem sforslagets y rkanden  att de nord iska län
derna u tlånar ex p erte r till de regionala u tveck lingsbankerna och ökar det 
ekonom iska stödet till IU C N  (The In ternational U nion for the C onserva
tion o f  N atu re). D etta  synes u tsko tte t vara  läm pliga nord iska bidrag till en 
uppföljning av B rundtland-kom m issionens rapport. U tsko tte t stä ller sig 
också positiv  till förslagets sista  yrkande att ta  initiativ till a tt det på 
in ternationellt p lan avsätts  tillräckliga m edel till e tt effektivt undersök
nings- och pro jek tarbete  fö r a tt rädda de trop iska  skogarna.

U tsk o tte t n o te ra r, a tt m edlem sförslag  A 8I3 le  av ser e tt nord isk t projekt 
om ju s t d e tta  och speciellt i form  av in rä ttande  av en nordisk  station  för 
biologisk och skogstekn isk  forskning i T anzania . U tsko tte t besitte r ej de 
sakkunskaper som  skulle erfo rd ras för a tt bedöm a lokaliseringen av ett 
sådant projekt. M ycket ta la r dock fö r T anzania , b land annat a tt flera 
nord iska p ro jek t redan u tfö rts  i T anzan ia  m ed goda erfarenheter. De 
nord iska länderna to rde ha särsk ilda erfa renhe te r på det skogstekniska 
om rådet och ett no rd isk t p ro jek t skulle kunna utgöra en förebild  för andra 
in ternationella  eller b ila terala  projekt på näraliggande om råden. U tsko tte t 
vill unders tryka , a tt en  nord isk  insats av  de tta  slag m åste tilldelas tillräckli
ga re su rse r både personellt och  ekonom isk t under en avsevärd  tid för a tt ge 
avsedda resu lta t, även m ed tanke på andra afrikanska utvecklingsländer. 
U tsk o tte t an ser sålunda att det ej föreligger någon m otsättn ing mellan 
detta  yrkande och yrkandet i m edlem sförslag A 816/e att de nordiska 
länderna verk ar fö r a tt d e t på  in ternationellt plan avsätts  tillräckliga resu r
ser fö r a tt rädda  de trop iska  skogarna.
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Social- och m iljöu tsko tte t vill så lunda tillsty rka  båda  m edlem sförslagen 
om  konkreta  initiativ  till effektiv isering  av det nord iska  b is tåndsarbe te t för 
en bärkraftig  u tveckling  i u -länderna respek tive  om  in rättande av en nor
disk sta tion  fö r biologisk och skogsteknisk  forskning i T anzania.

S tockholm  den 7 januari 1988

F ör social- och m iljöutskottet

M arjatta  Väänänen  
Förman

Den nordiske Investeringsbank (NIB):

N IB  har i sin egen u tlånsv irksom het, både innen N orden  og i forbindelse 
med P ros jek tinvesteringslåneordningen , i økende grad erk jen t viktigheten 
av å vurdere  de m iljøm essige sider av de enkelte  p rosjek ter. E n egen 
prosjek tvurderingsenhet e r  e tab le rt i banken  bl. a. fo r å ivare ta  de tte .

Det kan v idere nevnes at N IB  har slu tte t seg till F N s resolusjon  angå
ende hensyn til m iljøet i sam band m ed økonom isk  utvikling (U N  D eclara
tion o n ' E nvironm ental Policies and P rocedures relating to  Econom ic 
D evelopm ent) og er m edlem  av C om m ittee o f In ternational Institu tions on 
the E nv ironm enta l Policies and  P rocedu res relating  to  E conom ic D evelop
m ent (C ID IE ), forøvrig  sam m en m ed V erdensbanken  og de regionale 
u tv ik lingsbankene.

N IB  er derfo r helt enig i sakens v ik tighet og behov  fo r å styrke disse 
in stitusjoners kom petanse og beredskap  innenfor feltet miljø og resurs -  
bevaring.

N år det g jelder de konkre te  forslag an ta r N IB  at dersom  det oppnås 
enighet om  å avse tte  m idler under de respek tive  nordiske lands b is tands
budsje tte r bø r spørsm ålet om  å stille slike ek sp e rte r til rådighet til de 
regionale u tv ik lingsbankene tas opp gjennom  de nordiske lands eksekutiv- 
d irek tø rene .

D ersom  slike ekspert-team  som  nevnt i forslaget biir sam m ensatt vil 
N IB  væ re in te resse rt i å  m otta  inform asjon om  dette .

Til forslaget om  stø tte  til IU C N  kan N IB  vanskelig u tta le  seg da  vi ikke 
k jenner denne o rgan isasjonen . R ent generelt kan det dog sies at m ulighete
ne fo r finansiering  av g jennom føring av p ro s jek te r bø r vurderes før om fat
tende fo rundersøkelser igangsettes.

t l - A  816/e Supplem ent
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Vi v iser forøvrig til forslaget om  et ny tt program  for de t nordiske 
sam arbeidet som  e r u tarbeidet av E m bedsm annskom iteen  fo r m iljøbeskyt
telse (EK -M ).

H elsingfors, 21. desem ber 1987

Jann ik  L indbæ k  
V. D.

Nordiska projektexportfonden:

 De nord iska ländernas industri har genom gående kom m it långt
inom  åtgärder fö r a tt fö rb ä ttra  m iljön. D els har fö rbättringså tgärder å stad 
kom m its på statlig rekom m endation , dels på  företagens egna initiativ. 
Sam tidigt har nord isk  industri u tveck la t en betydande kom petens när det 
gäller a tt anpassa  sina p roduk ter till m oderna krav på m iljöskydd och att 
u tveck la  p ro cesse r och p rod u k te r som  har gynnsam t inflytande på  om giv
ningen.

I sam band m ed nästa  fas av den nord iska handlingsplanen för ekonom i 
och full sysselsättn ing  kom m er N ord iska  pro jek texportfonden  dels a tt ta  
egna initiativ och dels a tt gå in för a tt stöda  m iljörelaterade projekt främ st i 
u-länder. I d essa  p ro jek t kom m er nord isk  kom petens a tt in ta  en central 
plats.

U tgående från  P ro jek texportfondens m ålsättning a tt stöda nordisk indu
stri vid p ro jek tbearbetn ing , främ st i u -länder och statshandelsländer, kom 
m er våra  in sa tse r i fö rsta  hand att ta  sikte på  att stöda pro jek texport som  är 
miljövänlig och som  inbegriper m iljöanpassade p rod u k ter och  processer. 
Vi sik tar även på projekt vilkas huvudsyfte  är a tt skapa m iljöbevarande 
effekter.

De in ternationella  och  regionala u tvecklingsbankerna ä r i sam band med 
denna typ  av p ro jek texport helt cen tra la  m edspelare. En stärkning av 
dessa bankers kom petens på  m iljöom rådet kom m er a tt vara  av väsentlig  
betydelse  för a tt vi skall kunna lyckas i våra  nord iska strävanden  på 
m iljöm edveten p ro jek texpo rt. Om bankernas expertis fö rstärks genom  
u tsända nord iska ex perte r har vi all o rsak  a tt tro  a tt d e tta  å te r en gång 
kom m er a tt ha  en positiv  be tydelse  fö r den  nord iska  industrins ansträng
ningar.

M ot denna bakgrund kom m er N ord iska  p ro jek texportfonden  att se det 
som  en fördel om  tanken  a tt låna u t experte r till de regionala u tvecklings
bankerna  fö r ko rtare  eller längre perioder förverkligas.

De tv å  andra  p unk terna  i m edlem sförslaget ligger u tanför N ord iska  
p ro jek texportfondens kom petensom råde. Vi kom m er härvidlag att begrän-
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sa oss till a tt u ttrycka  allm än sym pati för förslagen a tt öka stödet till IU CN  
och för e tt in itiativ  a tt b ev a ra  de trop iska  regnskogarna.

H elsingfors den 15 decem ber 1987

N ord iska  pro jek texportfonden

H ans H öegh  H enrichsen  
Verkst. direktör

D a n m a r k

Rådgivende Komité for bistandsspørgsmål (RK-B):

RK-B anser, at forslagene er in teressan te  og bør overvejes af de nord is
ke b istandsm yndigheder, bl. a. for at koord inere  eventuelle indsatser.

Sam tidig gør RK-B opm æ rksom  på, at det ikke e r tilstræ kkeligt at visse 
donorlandene p rio rite re r m iljøhensyn; de in ternationale  o rgan isa tioner og 
m odtagerlandene m å have sam m e indstilling fo r at in ten tionerne i bl. a. 
V erdenskom m issionen for miljø og udviklings (B rundtland-kom m issio
nens) rapport kan realiseres.

De nord iske lande har spillet en væ sentlig  rolle i at V erdensbanken  nu 
prio rite rer m iljøhensyn i bankens pro jek tbehandling , og RK-B ud trykker 
sit ønske om , at en sam ordnet nordisk  indsats i andre m ultilaterale o rganer 
skal kunne få en lignende effekt.

S tø tte  til regionale udvik lingsbanker kan frem m es også ved andre form er 
end udlån  a f  ek sp e rte r, og RK-B anser, a t hver a f  de nordiske b is tands
m yndigheder b ø r overv je  på  hvilken m åde, m an bedst kan stø tte  udviklin
gen (herunder hvorv id t stø tten  skal ske m ultilateralt eller gennem  b ila tera
le ak tiv ite ter) og at indsatserne  koord ineres.

K øbenhavn , den 3. feb ruar 1988

M arianne V. Thom pson

Departementet for Internationalt Udviklingssamarbejde, DANIDA:

D anm ark og de andre nordiske lande har i de senere år v irket for en 
sty rkelse  a f  de regionale udviklingsbankers m uligheder for fuldt at tilgode
se m iljøhensyn. F oruden  en personalem æ ssig  sty rkelse  a f  de regionale 
udviklingsbankers m uligheder for fuldt ud at tilgodese m iljøhensyn e r det 
a f afgørende betydning, at hele p ro jek tp rocessen , fra identifikation til 
evalueringsfasen  tilrettelæ gges u nder fuld hensyntagen  til m iljøfaktorer. 
De regionale udvik lingsbanker viser en stigende forståelse  herfor.
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D anm ark vil indtage en im ødekom m ende holdning over for anm odninger 
fra udviklingsbankerne om at stille ek sp e rte r til rådighed for de tte  arbejde. 
D er foregår en løbende koordination  a f udviklingsbankspørgsm ål m ed de 
andre nordiske lande, og m an vil fo rtsa t m ed disse og andre lande virke for 
a t sikre det b redest mulige faglige grundlag i udviklingsbankerne.

D anm ark har i 1987 indledt et sam arbejde m ed IU C N  om kring forskelli
ge ak tiv ite ter og fo rven te r i 1988 at øge sam arbejdet gennem  stø tte  til 
organ isationens Sahel-program  i sam arbejde m ed de øvrige nordiske lan
de. S tø tten  til Sahel-program m et fo rven tes at blive i s tø rre lsesordenen  

12 -1 4  mio. kr.
M an er endvidere opm æ rksom  på behovet for yderligere belysning a f 

spørgsm ålet om sikring af tropeskovene.
Spørgsm ålet indgår i den analyse og de anbefalinger, som er indeholdt i 

B rundtland-K om m issionens rapport. Den langsigtede forvaltning a f trope
skovene er tillige behand le t i den i U N E P-regie  vedtagne strategi for miljø 
og udvikling, det såkaldte m iljøperspektiv  til å r 2000 og derudover.

Såvel rapporten  som  m iljøperspektivet e r  blevet behandlet på FN s 42. 
generalforsam ling i de tte  e fte rå r, og reso lu tioner om de to  spørgsm ål er 
netop  vedtaget a f  generalforsam lingen.

Sam m en m ed de øvriga nordiske lande har D anm ark udarbejdet de 
forslag til reso lu tioner om opfølgningen a f  rapport og perspek tiv , som  
dannede grundlag for d rø fte lserne herom  i N ew  York.

H ovedsig tet med reso lu tionerne  e r at sik re , at rapporten  og perspek tive t 
v ideresendes til b l.a . en lang ræ kke in ternationale  organisationer med 
henblik på, at de hver for sig overve je r og reagerer på de konkrete  afsnit og 
anbefalinger, der er re levan te  for de enkelte organisationer. Forslagene 
o perere r tillige m ed en tilbagerapporteringsplig t.

V edtagelsen  a f reso lu tionsforslagene indebæ rer, at b l.a . FA O  og ITTO 
(In ternational T ropical T im ber O rganization) vil blive anm odet om at 
overveje at stille forslag om p laner til sikring a f tropeskovene sam t at 
rapportere  om  ak tiv ite terne  til kom m ende sam linger a f  F N s generalfor
samling.

Visse in itiativer e r  som  bekend t a llerede taget m ed henblik på sikring af 
tropeskovene.

FAO lancerede således i 1985 en handlingsplan for tropeskovens udny t
telse og bevaring, den såkald te T ropical F o res try  A ction Plan (TFA P). 
Sam tidig lancerede W orld R esources Institu te  i sam arbejde m ed V erdens
banken og U N D P en plan kaldet "C all fo r A ction” , som  også sigter mod 
rationel udny tte lse  og bevarelse  a f  tropeskovene. De to  p laner er begge 
udarbejdet under m edvirken a f IU C N  — den in ternationale na tu rbesky tte l
sesorganisation . FA O s budget for T F A P  var i 1986-87 på 97 000 US$, og 
indsatsen  øges kraftigt i 1988-89 , hvo r den er budgettere t til 615 000 US$. 
B landt andre in itia tiver kan næ vnes det anførte  T R O PE N B O S.
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R egeringen vil m ed udgangspunkt i de netop vedtagne reso lu tioner på 
FN s 42. generalforsam ling fo rtsa t søge a t frem m e de in itia tiver til sikring af 
tropeskovene, som  forekom m er m est hensigtsm æ ssige.

K øbenhavn , den 18. decem ber 1987

(E j S ign .)

WWF Verdensnaturfonden:

W W F V erdensnatu rfonden  a rbejder for en bæ redygtig  udnyttelse  a f  de 
levende re sso u rce r og fokusere r herunder på tropelandene, hvor p rob le
m erne e r m est aku tte . Vi kan derfor stø tte  og anbefale alle in itiativer, som 
kan hjælpe m ed til at opnå en bæ redygtig  udvikling. G rundlaget bø r være 
det bæ redygtige.

U darbejdelsen  a f en M iljøhandlingsplan for D an ida 's  b istandsarbejde er 
derfor e t væ sentlig t skrid t frem ad. Vi ser m ed forventning frem  til, at 
denne plan bringes ud i livet og håber, at den kan tjene til at styrke det 
nordiske sam arbejde på  dette  om råde.

D anida e r im idlertid  ikke særlig aktiv hvad angår bevarelse  og udnytte lse  
af den trop iske regnskov — hvorfo r M iljøhandlingsplanen ikke alene er nok 
som grundlag for øget nord isk  indsats på dette  om råde.

Forslagsstillerne m ener, a t der skulle væ re behov for at søge finansiering 
af undersøgelser, der kan danne grundlaget for en bæ redygtig  udviklings
politik. M en som  de også næ vner, findes der a llerede m ange undersøgelser 
og handlingsplaner, f .e k s . FA O: T ropical F o res try  A ction Plan, 1985; 
W orld R esources Institu te : T ropica l F orests: A Call for A ction , 1985; og 
adskillige rap p o rte r og vejledninger fra IU C N  og W W F. E fter vores op fa t
telse e r  der derfo r snarere  behov fo r en koordinering og en finansiering af 
selve arbejdet — end for nye undersøgelser. E t nordisk  sam arbejde på 
dette  om råde ville væ re sæ rdeles ønskeligt.

De tre  næ vnte forslag til rekom m endation  til N ord isk  M inisterråd  kan 
absolut anbefales fra  W W F ’s side. M an kunne tilføje, at det også ville væ re 
en god ide at udlåne ek sp e rte r til IU C N , foruden at øge den økonom iske 
stø tte . D et ville dels sikre en  bedre koordinering  og oplysningsgrad mellem 
de involverede p a rte r, h e runder de nordiske lande, og dels ville det styrke 
IU C N ’s kapacite t til at frem m e arbejdet m ed bæ redygtig  udvikling.

K øbenhavn , den 16. decem ber 1987

W W F V erdensnaturfonden

Tom m y D ybbro  
V idenskabelig medarbejder
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Greenpeace:

M edlem sforslaget er e fter G reenpeaces mening en naturlig opfølgning af 
tidligere nord iske sy nspunk ter og in itiativer, og ikke m indst a f  B rundt- 
landsrapporten . N ord isk  R åds m edlem m er har i de seneste  år in sprireret til 
en m ere konkret nordisk  indsats og holdning til udviklingsbankernes 
projek tlån . N ordisk  stø tte  til d e t am erikanske reform forslag -  der har ført 
til de positive forandringer, d e r om tales i m edlem sforslaget -  kom  således 
først e fter debatten  på sessionen  i K øbenhavn  i 1986.

D er ek sis te re r gode m uligheder for at gå videre m ed reform er i de 
regionale banker. U SA  har ved taget at sam m ensæ tte  ekspertho ld  til de 
regionale banker, som  om talt i m edlem sforslaget, men kun  hvis andre 
lande går m ed. G reenpeace  håb er derfo r, at de nord iske lande vil stø tte  det 
am erikanske initiativ  som  en konkre t opfølgning af tidligere initia tiver og 
B rund tlandrapporten .

G reenpeace  finder det beskæ m m ende, at de nordiske lande ikke har en 
fælles politik og strategi for, hvordan  in ternationale fora kan påvirkes til en 
effektiv besky tte lse  a f  tropeskovene . In itia tiver, som  om talt i m edlem sfor
slaget, kunne danne udgangspunkt for e t sådan t sam arbejde.

G reenpeace D anm ark kan derfo r fuldt ud stø tte  forslaget.

K øbenhavn , den 14. jan u a r 1988

M ichael Gylling N ielsen

F i n l a n d

Utrikesministeriet, Avdelningen för utvecklingssamarbete1:

Såsom  konsta te ra ts  i det ak tuella  förslaget har inte de regionala u tveck 
lingsbankerna tills vidare lyckats effek tivera  sina ak tiv ite te r i m iljöfrågor i 
sam m a u ts träckn ing  som  V ärldsbanken . N edan  följer e tt sam m andrag av 
m iljöpolitikens nuläge i den afrikanska (AfDB), asia tiska  (AsDB) och 
la tinam erikanska (IDB) utvecklingsbanken .

A frikanska u tvecklingsbanken  godkände redan å r 1980 en deklaration  
om m iljöpolitik och utveckling . Sam m a å r tog m an i b ruk  en verksam hets- 
policy rö rande m iljöfrågor. V erksam hetsp rogram m et godkändes år 1987. 
AfDB b is tå r m edlem sländer b l .a .  vid uppgörande av nationella m iljöpro
gram  och anordnande av sem inarier sam t u tb ildar såväl sin egen personal 
som tjänstem än  ansvariga fö r m iljöfrågor i m edlem sländerna. E tt ny tt, 
m era deta lje ra t, m iljöprogram  to rde  godkännas i bö ljan  av å r 1988. I

1 Yttrandet översatt från  finska .
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bankens sty relse  behandlas m iljöfrågor regelbundet vid beslu t om 
projektlån . I sam band m ed om organisationen  grundades en m iljöbyrå med 
tills vidare tv å  anställda experter.

A siatiska u tveck lingsbankens sty relse  har 1979 och 1986 behandla t u t
redningar om bankens m iljöpolitik och på basen  av d essa  har m an tagit i 
bruk d irektiv  fö r m iljösektorn . M an sträv ar till a tt iak tta  m iljöhänsyn såväl 
i p ro jek tberedn ingsstad ie t som  på  ett m era generellt plan vid uppgörande 
av landprogram . M iljöfrågorna i banken handhas av en liten m iljöenhet. 
Alla projekt som  accep te ra ts  för bankens låneprogram  underkastas en 
generell granskning u r m iljösynpunkt, v arefter man vid behov u tfö r en 
detaljerad  analys av ifrågavarande p ro jek ts m iljöeffekter. AsDB har upp
gett a tt m an i sty relsen  i fram tiden  kom m er a tt fäs ta  allt s tö rre  uppm ärk
sam het vid m iljöfrågor. N yligen har som  ett fö rsta  p rejudikat ett p ro jek tav 
tal ändra ts i enlighet m ed m iljödirektiven.

L atinam erikanska  u tveck lingsbankens d irektiv  för m iljöfrågor har god
kän ts å r  1979. I p rak tiken  beak tas m iljöfrågor i p ro jek tens berednings-, 
gransknings- och evalueringsskeden  under uppsyn av en m iljökom m itté i 
banken . Ä ven IDB har deltagit i anordnande av m iljösem inarier och skol
ning av personal.

Såsom  fram kom m it av det ovanstående har m an i de regionala u tveck
lingsbankerna närm ast i IDB och A sDB förm ått in tegrera m iljöhänsyn i 
verksam heten . D en kom m itté som  tillsa tts  fö r a tt begrunda A sD B :s roll på 
1990-talet har även  som  uppgift a tt effek tivera  hanteringen  av m iljöfrågor.

M edlem sforslagets rekom m endation  om  att de nord iska länderna skulle 
ställa m iljöexperter till förfogande i de regionala u tvecklingsbankerna un
d ers töds av U trikesm in is terie t. I d e tta  sam m anhang kan näm nas, att 
N orge och Sverige redan  har ställt en expert till A fD B :s förfogande i denna 
fråga. U trikesm in is terie t har regelbundet fäst uppm ärksam het vid m iljö
aspek te r u nder de regionala u tveck lingsbankernas årsm öten  och b l.a . i 
sam band m ed d iskussioner gällande u tveck landet av bankernas verksam -

D avid  Johansson  
A vdelningschef

Taina Teräväinen  
Byråchef

H elsingfors den 21 decem ber 1987
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M edlem sförslaget handlar om  en m ycket aktuell och viktig fråga, som 
lägger en grund för hela b is tåndssam arbe te t och u tvecklingsländernas fö r
u tsä ttn ingar för utveckling . B iståndssam arbete t bö r i stö rre  grad inriktas 
på förebyggande och repara tion  av m iljöskador sam t på ett bestående och 
långsiktigt u tny ttjande  av na tu rresu rserna . D etta  är inte möjligt på något 
annat sätt än genom  ett intim are in ternationellt sam arbete , vilket fö ru tsä t
te r  en koord inering  av b ila terala  b is tåndspro jek t i e tt v isst land sam t ett 
sam arbete  m ellan in ternationella  o rgan isationer, fram för allt FA O  och 
U N E P , och in ternationella  u tveck lingsbanker och en ökande aktiv itet i 
m iljörelaterade frågor.

Jord- och skogsbruksm inisterie t an ser a tt av de in ternationella  o rganisa
tionerna har FA O  de bästa  föru tsä ttn ingarna  fö r a tt befräm ja och koord ine
ra  skyddet och användningen av trop iska  skogar, vilken fråga i fram tiden 
globalt sett ä r av en m ycket sto r m iljöbetydelse. D etta  arbete  genom förs i 
huvudsak  genom  FA O :s T ropcial F o res try  A ction Plan; när det gäller att 
understöda  denna plan spelar de no rd iska länderna en m ycket synlig roll 
fö r närvarande; i denna plan d e lta r även de regionala u tvecklingsbankerna 
och världsbanken  ak tiv t. Ä ven IU C N  d e lta r synligt i d e tta  arbete . Jord- 
och skogsbruksm in isterie t an ser a tt de nord iska länderna borde öka sitt 
ekonom iska stöd för de tta  arbete  som  koord ineras av FA O , eftersom  
arbete t befräm jar k onk re ta  å tgärder fö r åstadkom m ande av en hållbar 
jo rdd isposition  u ttryckligen i skogbevuxna trop iska trak te r, i vilket fall 
man sam tidigt m inskar m iljöriskerna i de berö rda  trak te rna . D ärför borde 
stöd som  ges IU C N -organ isationen  i främ sta  rum m et inrik tas på sådan 
verksam het där IU C N  och FA O  i enlighet m ed ovannäm nda program  
tillsam m ans genom för projekt som  sy ftar till a tt skydda exem pelvis trop is
ka skogar. A tt ekonom isk t stöd ges IU C N :s regionala kon to r för genom fö
rande av vissa m iljöprojekt e ller för en u tvärdering  av b iståndspro jek te ts  
m iljökonsekvenser på ett sä tt som  m ottagarländerna kan accep te ra  är värt 
att understödas. M an borde även s träva  till a tt unga nordiska sakkunniga, 
som  avlagt en läm plig exam en, i en stö rre  grad skulle kunna delta i 
organisationens verksam het.

Jord- och skogsbruksm inisterie t k onsta te ra r a tt forskning kring naturliga 
ekosystem  och deras a rte r ä r  viktig m en b e tonar sam tidigt att forskningen i 
utvecklingsländer p rim ärt borde inrik tas på e tt bestående skydd och bruk 
av n a tu rresu rserna . G enom  ekologisk forskning är det möjligt att i en sto r 
u ts träckn ing  avgränsa sådana om råden som  skall fridlysas fullständigt. 
D etta  löser em ellertid  inte de grundläggande problem en m ed jo rdd isposi
tionen i u tveck lingsländerna, dvs. en ekologiskt ba lanserad  jo rdd isposition

'  Yttrandet översatt från  finska .
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närm ast inom  jo rd b ru k e t sam t dessu tom  ett behov av brännved  och b e t
ning inom  to rra  om råden . De knappt tilltagna fo rskn ingsresu rserna  borde i 
främ sta rum m et inrik tas på  a tt u tveck la  ett bestående jo rd b ru k  sam t ett 
bestående skogsbruk  ävensom  industri som  bygger på  dessa.

Jord- och skogsbruksm in isterie t an se r a tt en stark , helst självständig 
forskningskom ponent borde nästan  alltid ankny tas till b is tåndspro jek t 
sam t att de i m o ttagarländerna redan befintliga nationella och in ternatio 
nella fo rskn ingsorganisationerna borde understödas vid sidan om pro jek 
ten , i synnerhet fö r a tt u tb ilda m ottagarländernas egna sakkunniga och 
forskare . D äru töver borde m an i de no rd iska länderna  effektivera u tb ild 
ningen av d essa  länders egna ex p erte r på u tvecklingsländer och forskare  
på sådana om råden som  är viktiga för b is tåndsarbe te t i prak tiken  såsom  
inom jo rd - och skogsbruket sam t i m iljövården. D etta  kunde säkert effek
tiveras även m ed stöd  av det nord iska sam arbete t. Y tterligare a n se r jo rd -  
och skogsbruksm inisterie t a tt den nord iska finansieringen av forskningen 
på de tta  om råde borde kraftigt inrik tas på finansieringen av de redan 
påbörjade nord iska fo rskn ingspro jek ten . Som  ett exem pel på ett sådant 
projekt kan näm nas s. k. D eforestation  p ro jek t, som  påbörjades av skogs- 
fo rskningsinstitu tet 1986 och som  håller på att utvidgas till sam tliga nord is
ka länderna. D et ä r  klart a tt d e tta  och andra  nord iska fo rskningsprojekt 
bör vara  i sam arbete  m ed det i m edlem sförslaget näm nda T ropenbos- 
p rojektet och andra  m otsvarande in ternationella  fo rskningsprojekt.

A vslutningsvis ger jo rd - och skogsbruksm in is terie t sitt stöd åt den i 
m edlem sförslaget fram förda tanken  om att u tlåna sakkunniga till regionala 
u tvecklingsbanker, vilket to rde kunna ske bilateralt eller genom  den av 
FAO koord inerade  T ropical F o res try  A ction Plan.

H elsingfors den 15 januari 1988

Jord- och skogsbruksm in isterie t

R eino  U ronen  
K anslichef

P ekka A lhojärvi 
Föredragande

Miljöministeriet:

M iljöm inisteriet har från början stö tt V ärldskom m issionen för miljö och 
utveckling  i dess a rbe te  och  har i m ånga sam m anhang poängterat vikten av 
konkre ta  å tgärder för genom förandet av den cen tra la  tanken  i världskom - 
m issions rappo rt, införandet av en s. k. bärkraftig  u tvecklingspolitik  både i 
industria liserade länder och u tvecklingsländer.
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M iljöm inisteriet tillsatte  den 16.12.1987 en nationell kom m ission, med 
uppgift a tt evaluera  världskom m issionens rapport och ställa konkre ta  fö r
slag angående genom förandet av dess rekom m endationer. O rdförande för 
den nationella kom m issionen ä r m iljöm inister Kaj B ärlund. K om m issio
nens m andat u tlöper 31.12.1988. I kom m issionen finns rep resen terade  de 
m yndigheter -  bl. a. b is tåndsm ynd igheterna — som  kan anses cen tra la  för 
genom förandet av världskom m issionens rekom m endationer i F inlands in- 
och u trikespolitik .

De nord iska m iljöm inistrarna fa ttade  vid sitt m öte i S tockholm  den
7.10.1987 beslu t om  a tt i sam arbete  m ed sam arbetsm in istrarna inleda en 
process fö r uppföljning av världskom m issionens rekom m endationer inom 
N ord iska m in isterrådet. Ä m betsm annakom m ittén  fö r m iljövårdsfrågor 
gavs i uppdrag att u tform a denna p rocess i sam arbete  m ed övriga relevanta  
äm betsm annakom m ittéer. Ä ven N ord iska  rådets roll och behov av att 
koord inera  det nationella uppföljn ingsarbetet i de nord iska länderna b e to 
nades. K onkreta  projektförslag  behandlas i sam band m ed beredningen av 
m in isterrådets budget för å r  1989.

M iljöm inisteriet har dessu tom  beviljat den in ternationella naturskydds- 
organisationen IU C N  90000 m ark till e tt p ro jek t angående opera tionalise
ring av världskom m issionens rekom m endationer sam t 80000 m ark till 
IU C N :s våtm arkspro jek t. F in lands b is tåndsm yndigheter fö rhandlar enligt 
uppgift fö r närvarande om e tt substan tie llt bidrag till IU C N :s s .k .  Sahel- 

program .
M iljöm inisteriet har v idare i sitt u tlå tande angående det i N ord iska rådet 

ställda m edlem sförslaget om  in rä ttande t av en nordisk  station  fö r biologisk 
och skogsteknisk  forskning i T anzan ia  (A 813le) redogjort för ytterligare 
å tgärder i d e tta  sam m anhang.

M iljöm inisteriet kom m er även i fo rtsättn ingen  a tt ak tiv t stöda  uppfölj
ningen av världskom m issionens rekom m endationer både nationellt och 
in ternationellt och uppm anar sam tidigt N ord iska  råde t a tt in leda en grund
lig d iskussion om  dagens lokala och globala m iljöproblem  på basen av 
världskom m issionens rapport.

H elsingfors den 8 januari 1988

Olli Ojala 
Överdirektör

P eter von B oguslaw sky  
Planerare
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I s l a n d

Islands Röde Kors (Raudi kross Islands):1

E fter vo r m ening bö r m an arbejde fo r at harm onisere  og koord inere  de 
nordiske landes arbejde m est m uligt indenfor om rådet udviklingsstö tte. 
D esuden anser vi m iljøbeskyttelse sam t kam pen m od tilin tetgørelse af 
p lan tevæ kst og forurening for at væ re b landt de vigtigste opgaver i verden i 

dag.
På denne baggrund s tö tte r  vi kraftig t m edlem sforslag A  816le om foran

staltn inger fo r bedre resu lta te r af det nordiske sam arbejde om  udviklings
stö tte. D erim od m ^ner vi ikke at væ re i besiddelse a f  tilsttæ kkelig t kend
skab til at kunne bedöm m e, om  en nord isk  station  for biologisk og skov tek 
nisk forskning i T anzan ia , som  er fo reslået i m edlem sforsag A 813/e, e r den 
vigtigste opgave indenfor de tte  om råde.

R eykjavik, den 17. decem ber 1987

Jakob ina  Þ órðardóttir
Afdelingsleder, Islands Röde 
Kors, international afdeling

N o r g e  

Miljøverndepartementet:

M iljøverndepartem en te t tils lu tte r seg forslaget fra N ord isk  Råd om  bi
standssam arbeid  for en bæ rekraftig  utvikling.

N år det g jelder økonom isk  stø tte  til IU C N  vil vi vise til at det allerede 
eksis te re r en ram m eavtale  m ellom  D epartem en te t for utviklingshjelp og 
IU C N  sam t at M iljøverndepartem en tet og D uh sam finansierer e t s tø rre  
p rosjek t om  operasjonalisering  av anbefalingene i rappo rten  fra V erdens
kom m isjonen for miljø og utvikling som  utføres av IU C N . P rosjek tet 
stø ttes også av F inland og D anm ark.

Vi an se r det også som  viktig at de regionale u tv ik lingsbanker sty rkes 
med hensyn til m iljøkom petanse. Selv om bankene har opp re tte t miljø- 
vernenheter har stillingene i høy grad væ rt besa tt av økonom er. Vi ser det 
derfor som  et positiv t tiltak  å  u tlåne m iljøverneksperter til bankene. F inan
sieringen av en slik ordning m å im idlertid d isku teres m ed b istandsm yndig
hetene . M iljøvernm yndighetene bør ta  initiativ til en slik drøfting.

V idere e r  d epartem en te t enig i at det m å gjøres en stø rre  innsats fo r å

1 Yttrandet ö versa tt frå n  isländska  och a vser m ed lem sfo rs la g en  A 813/e och  
A 816le.
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sikre en bæ rekraftig  ressu rsu tny tting  av tropeskogene. D ette blir vurdert 
som  viktig oppfølgningstiltak av rappo rten  fra V erdenskom m isjonen for 
miljø og utvikling.

O slo, 21. desem ber 1987

Jan Thom pson  
Ekspedisjonssjef

K aren Jørgensen

S v e r i g e

SIDA:

SID A  har inga principiella  erin ringar mot de tre rekom m endationer som 

läm nas i m edlem sförslaget.
Som sagts ovan har SID A  sam arbete  m ed ett flertal in ternationella 

institu tioner och organ. S venska  ” ex p e rte r”  a rbe ta r inom organ som 
FA O , IFA D , IU C N , IC R A F och U N E P . N orm alt sker anställning u tan  
påverkan  av SID A . U tlåning innebär m ed stö rs ta  säkerhet också  finansi
ering och sådana ak tiv ite te r m åste då jäm föras med andra åtaganden  och 
resu rsbehov  inom  berörd  anslagspost.

B eträffande ökat stöd till IU C N  vill SID A  fram hålla a tt Sverige redan 
ger e tt väsentligt bidrag sam t att d iskussioner pågår för närvarande, till
sam m ans m ed de nord iska länderna, om e tt rik tat stöd till IU C N s verk 
sam het i Sahel-regionen.

S tockholm  den 10 decem ber 1987

Lars A ugustin son

Styrelsen för u-landsforskning (SAREC):

D etta  förslag ä r i sam m anfattn ing  m ycket oklart. D et tas nu en m ängd 
initiativ ifråga om  trop ikskogarna . E tt eventuellt nordiskt initiativ bör 
sam ordnas med vad som  görs in ternationellt.

T ropenbos är ingen m odell u tan  ett ho lländsk t forskn ingspro jek t (2 
projekt i vardera  A frika, L atinam erika  och A sien). D et ä r  fråga om  flera 
m iljoner k ronor per år.

ITTO  skall gö ra  undersökn ingar (b l.a .)  fö r a tt få fram  uthållig använd 
ning av tropikskogen.

Till d e tta  skall läggas IU F R O , T ropical F o res t A ction Plan, U SA ID  
m. fl. in itiativ.

Vad beträffar förslaget så  har vi nog inget översko tt på personal i
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N orden  a tt ställa  till de regionala  u tveck lingsbankernas förfogande. Vi har 
stora  problem  a tt få fram  personal som  täck e r våra  egna behov. O fta m åste 
vi gå u tan fö r N orden  fö r a tt få expertis.

Vad förslaget beträffande expertpoo l i detalj sy ftar till ä r  lite svårt att 
avgöra.

IU C N  är en  u tm ärk t o rgan isation  m ed bl. a. e tt s to rt svenskstö tt tropik- 
skogsprogram . R isken finns dock a tt IU C N  snart få r m er stöd än den o rkar 
m ed att effektivt u tny ttja .

Vill N orden  öka bidraget till trop isk  skogsforskning så kan d e tta  läm pli
gen göras inom  ram en för FA O s T ropical F o res t A ction Plan. Innan vi sett 
att d e tta  in ternationella  initiativ m isslyckats finns skäl a tt vara  å terhåll
sam m a vad gäller a tt driva fram  nord iska a lternativ .

S lu tsa ts:

Föreliggande förslag ä r ok lart och  op rec is t, särskilt i e tt in ternationellt 
perspek tiv . F örslaget kan inte tillsty rkas.

S tockholm  den 22 decem ber 1987

R. P ersson

Statens naturvårdsverk:1

D et är ingen tvekan  om  a tt ekologiska hänsyn  m åste beak tas i b is tånds
a rb e te t och v idare b e rö r de båda  förslagen trop iska  skogsm iljöer, vilka 
enligt vedertagen  uppfattn ing  b l.a . genom  sin s to ra  artrikedom  är av 
högsta n a tu rvård svärde  sam tidigt som  olika ty p e r av exp loatering  u tgör ett 
allvarligt hot.

N edanstående m er specifika synpunk ter ges utifrån  natu rvård sverkets 
erfarenhet av forsknings- och  undersökn ingsverksam het på naturvårdsom - 
rådet. V isserligen hänfö r sig d essa  e rfa ren h e te r till svenska  förhållanden 
m en i viss u ts träckn ing  bö r de kunna generaliseras.

B eträffande förslaget a tt u pp rä tta  en sta tion  fö r biologisk och skogstek 
nisk forskning i T anzan ia  (U sam bra  M ountains) ä r  argum entationen  att 
d e tta  skulle vara  det m est effektiva sä tte t a tt angripa de ekologiska p ro 
blem en (m ed bevarande t av regnskogsom råden) inte övertygande. Det är 
vår e rfarenhet a tt na tu rvårdsfo rskn ing , liksom  annan  forskning, bö r bedri
vas i nära  sam arbete  m ed un iversite t eller jäm fö rb a ra  m iljöer m ed u tveck 
lad forskn ingstrad ition . Skall en fo rskn ingsstation  in rä ttas bö r den organi
sa to riska  kopplingen av verksam heten  till and ra , stö rre  fo rskn ingsinstitu 

1 Yttrandet avser även medlem sförslag A  813le.
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tioner u tredas. V idare är förslaget ok lart i så m åtto  a tt det ej behand la r hur 
fo rskn ingsverksam heten  skall p laneras och finansieras. Skall nordiska 
fo rskare  deltaga i verksam heten , e lle r ä r  sta tionen  en resu rs fö r landets 

forskning, eller gäller bådadera?
Det and ra  förslaget b es tå r av tre  konkre ta  delar. A tt förse de regionala 

u tveck lingsbankerna  m ed m iljöexpertis te r  sig väsentligt och angeläget att 
m edverka till. IU C N , där Sverige är m edlem  och landet vidare fö re träds 
m er ideellt via Svenska natu rskyddsfö ren ingen , är en cen tral in ternationell 
na tu rvårdsorgan isa tion  som  b l.a . m er eller m indre in tegrerat m ed (den 
in ternationella  delen av) V ärldsnatu rfonden , W W F, d river en betydande 
pro jek tverksam het. B l.a . studeras natu rvårdsprob lem  i trop iska  skogs- 
m iljöer. O ss veterligt har denna p ro jek tverksam het ej u tvärdera ts  m er 
sam lat, v ilket bö r ske innan m an m ed fog kan hävda effek tiv ite ten  jäm fö rt 
m ed andra  tänkbara  fo rm er för bidrag  till den  ak tuella  verksam heten .

D et tred je  förslaget, a tt v erka  fö r m er anslag till forskning om  hur 
trop iska  regnskogar skall bev a ras , ä r na tu rv ård sv erk e t, som  inledningsvis 
näm ndes, positiv t till, fö ru tsa tt a tt p ro jek ten  uppfyller gängse kvalite ts
krav  på vetenskaplig  uppläggning, kostnads- och tidsplanering etc.

N atu rv å rd sv e rk e t m edverkar gärna  i det fo rtsa tta  p laneringsarbete t av 
den ak tuella  typen  av  verksam het. D et finns klara berö ringspunk ter m ed 
svensk natu rvårdsforskning; som  e tt exem pel bifogas en lägesrapport från 

ett p ro jek tom råde ” R estb io topers betydelse  för fauna och flo ra” . 1

Solna den 17 decem ber 1987

Valfrid P aulsson
Tor-Björn Larsson

Sveriges lantbruksuniversitet:

T anken  att s tä rk a  de regionala u tvecklingsbankerna m ed expertis kunnig 
i m iljöfrågorna är god. Som näm nts gör Sverige det redan m ed en skogsex- 
pert och en ekolog iexpert, den senare från S L U , vid A frikanska U tveck 
lingsbanken.

Problem  är fram för allt a tt den resu rsbas av ex p e rte r som  kan både 
utvecklingsproblem atiken  och de m ånga m iljöfrågorna i trop iska  om råden 
är m ycket begränsad  i N orden . De som  finns behövs i de bila terala  bi- 
ståndssa tsn ingarna  där alla de no rd iska länderna vill lägga stark t ökad 
tonvik t på  m iljöfrågorna, Sverige t. ex. genom  att införa e tt fem te b istånds- 
mål om m iljön. D ärför to rde  förslaget om  3 x 6 - 7  personer vara  lite o realis
tisk t. 1 - 2  p e rsoner per bank kanske ä r m er realistisk t. Det skulle också

1 Här ej tryckt.
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innebära  en ökad kon tak t m ellan de regionala bankerna  och de nord iska 
länderna, något som  båda p a rte r säkert skulle ha ny tta  av.

IU C N  är en bra , effektiv  in ternationell, oberoende organisation . D en får 
redan en hel del stöd av både SID A  och SA R E C , troligen också  av de 
övriga nord iska  länderna. B ehovet av y tterligare  stöd och vilka resu lta t det 
kan ge jäm fö rt m ed andra  m iljösatsningar bö r u tredas innan m an beslu tar 
om m er stöd till IU C N .

Det tred je  förslaget, a tt ta  e tt nord isk t initiativ till undersökningar om 
långsiktigt u tny ttjande  och bevarande av de trop iska  skogarna är om fattan 
de och kom plicerad . In ternationella  initiativ  görs, t. ex. det ovan näm nda 
T F A P och IU F R O :s satsn ing  på a tt bilda en in ternationell o rganisation  för 
trop isk  skogsforskning som  m an vill kalla IN C O F O R E  (In ternational 
Council for F o res try  R esearch  in D eveloping C ountries). N ord iska rådet 
skulle kunna skapa en arbetsg rupp  som  titta r på  d essa  och andra in terna
tionella p laner, liksom  på vad de nord iska b ila terala  b is tåndsorganen  gör, 
för a tt se v a r och hur y tterligare  å tgärder behöver göras. E tt problem  är 
fö rstås återigen den begränsade nord iska resu rsbasen  av experter.

S am m an fa ttn ing :

Problem en i de trop iska  skogarna ä r s to ra  och m ycket forskning fordras. 
D et ä r  positiv t a tt N o rd iska  rådet vill uppm ärksam m a och stöd ja  detta . De 
fram lagda förslagen ä r dock  föga genom tänkta . Det pågår en hel del a rb e

ten  inom  d e tta  om råde, både in ternationellt och genom  de nord iska b i
ståndsorganen . M an b ö r därfö r tillse a tt even tuella  y tterligare satsningar 
passar in i d e tta  pågående arbete .

U ppsala  den 9 decem ber 1987

På sty relsen  för Sveriges lan tb ruksun iversite ts  vägnar 

M årten  C arlsson
S ten  N orén

Svenska missionsrådet, biståndsnämnden (SMR BN):

SM R BN välkom nar förslagen a tt effek tiv isera  det nord iska b is tåndet 
fö r en bärkraftig  utveckling . N är det gäller de tre punk terna  i förslaget vill 
vi göra följande kom m entarer.

a) N är det gäller u tlåning av ex p e rte r  till regionala u tvecklingsbanker 
fö reslår m an, a tt ex p erte r skall u tlånas i tv å  år och  a tt däre fte r de regionala 
bankerna  själva skall finansiera  ex p erte rna . SM R BN an ser, a tt två  å r  ä r  en 
alltför ko rt tid  för a tt expertu tlån ingen  skall bli m eningsfull. M an bör 
snarare  tänka  sig perioder på  fyra  till fem  år.
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b) N är det gäller organisationen  1UCN har SM R BN inga d irek ta  erfa
ren h e te r av deras arbete . Om de som  uppges har visat a tt de kan utföra e tt 
b ra  arbete  i sam arbete  m ed lokalbefolkningen, har SM R BN ingenting 
em ot e tt ökat bidrag  till d enna organisation .

c) SM R BN ty ck er det ä r  bra  om  N ord iska  rådet ta r  initiativ till att 
tillräckliga m edel in ternationellt av sä tts  fö r utrednings- och pro jek tarbete  
angående trop iska  skogar.

S tockholm  den 15 decem ber 1987

F ö r Svenska  m issionsrådets b iståndsnäm nd 

Lars H ofgren

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988
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B l L A G  A

Yttranden över medlemsförslaget 

De nordiske Industriforbunds Fellesorgan:

Vi skal herm ed udtale vor sym pati for og stø tte  til forslagets form ål: at 
opnå stø rre  dynam ik i de in ternationale  og her specielt fæ lleseuropæ iske 
tiltag fo r at bekæ m pe den græ nseoversk ridende forurening a f luft og vand.

D et k ræ ver naturligvis et sam arbejde, der e r  åbent for alle europæ iske 
lande, m en vi fø ler os ikke overbev ist om , at d e r er brug for at op re tte  et 
nyt fæ lle s  sekretaria t. E t sek re ta ria t, d er skal udføre det i forslaget be
skrevne arbejde ” til im ødegåelse a f  in ternationale  m iljøproblem er” , skal 
være s to rt og vil koste  m ange re sso u rce r -  uden egentlig at virke m iljøfor
bedrende.

D et, der efterlyses, e r e fter vor opfatte lse  en fo rtsæ tte lse  a f  ” k lubstra te 
g ien” , som  netop  ifølge forslaget har bev ist sin dynam ik i denne sam m en
hæng. Vi e rkender, at konsensusp rincippet, som  beny ttes i forbindelse 
m ed in ternationale  konven tioner, som  oftest v irker fo rsinkende. N u er 
fo rsinkelser ikke altid  og ubetinget til skade, m en de kan i øvrig t bedre 
im ødegås ved ” k lubstra teg iske”  tiltag, end ved at op re tte  endnu e t in ter
nationalt sek re taria t.

Om det fo reslåede kodenavn  ” M iljø -E ureka” bem æ rker vi, at det m åske 
er uheldigt, fordi det ek sisterende E u reka-sam arbejde i hovedsak  dre jer sig 
om  forskning og udvikling a f teknologi og p ro duk ter, hvilket ikke er 
tilfæ ldet i forslag A 763/s.

O slo 15. ok to b er 1986.

K nu t L o fs ta d
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Nordens fackliga samorganisation (NFS):

N F S  stöd jer m edlem sförslaget som  rekom m enderar N ord iska  m in isterrå
det a tt u ta rb e ta  e tt konkret förslag till en dynam isk konstruk tion  för e tt 
b re tt sam arbete  på m iljöom rådet, som  ä r öppet för alla europeiska  länder.

N F S  an se r v idare a tt d e tta  sam arbete  y tterligare  kan fö rstä rkas genom  
att verka fö r en utveckling  som  gagnar såväl den y ttre  miljön som a rb e ts
miljön. Sam tidigt bö r m an s träva  till a tt skapa en politisk strategi som 
främ jar hela m iljöom rådet, för a tt på de tta  sätt undvika att e tt om råde 
p rioriteras på bekostnad  av ett annat.

F rågor som  berö r den y ttre  miljön har fått s to r uppm ärksam het inom den 
nord iska fackfören ingsrörelsen . F rågor som  berö r förhållandet m ellan y tt
re miljö och  arbetsm iljö  ä r  förem ål för om fattande u tredningsarbete  inom 
de fackliga organisationerna.

En av o rsakerna  till denna prioritering  är att m iljökraven kan vara -  och 

ä r -  m edverkande till u tveckling  av p roduktionen  och därm ed förbättring  
av sysselsättn ingen.

EG har u tlyst 1987 som  europeisk t m iljöår och den E uropeiska  fackliga 
sam organisationen , E F S , där också  de nord iska fackliga organisationerna 
verkar, ta r aktiv t del i d e tta  arbete .

Mot denna bakgrund anser N FS  att det också  är viktigt att e tt sek retaria t 
u pp rä ttas  så som  föreslås i m edlem sförslaget. N ord iska  m in isterrådet bör 
då  sam tidigt beak ta  de re su rse r som  de fackliga organisationerna kan 
erbjuda, vid sidan av m iljöorganisationerna.

Stockholm  den 10 decem ber 1986

N ordens fackliga sam organisation

Sune A hlén  
Generalsekreterare

D a n m a r k

Miljøministeriet:

Inledningsvis skal m inisteriet henlede opm æ rksom heden  på, at et iden
tisk forslag behandledes i Folketinget i fo råret i form  af et forslag til 
Folketingsbeslu tn ing stillet a f  rep ræ sen tan te r for SF. R egeringens hold
ning til forslaget frem går a f  deba tten  ved førstebehandlingen  og a f besva
relsen  a f e t stort antal spørgsm ål stillet til m iljøm inisteren under udvalgs
behandlingen.

M iljøm inisteren har således på  regeringens vegne ud tryk t sym pati for 
sigtet m ed forslaget, nemlig at udvikle og forbedre det in ternationale 
sam arbejde i E uropa om m iljøspørgsm ål. Regeringen har im idlertid a fv ist 
fo r s la g e t m ed henvisning til følgende hovedgrunde:
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-  Det form idlingsproblem , som  forslaget søger at løse, ek sis te re r ikke. 
D et løses allerede af en ræ kke eksisterende in ternationale o rganer først 
og frem m est E C E , O E C D , det nordiske sam arbejde og E F-sam arbejdet.

-  K lubstrateg ien  har vist sig at væ re frem kom m elig i en ræ kke tilfæ lde, og 
denne strategi b ø r også i frem tiden anvendes, når det e r muligt. K lub
strategien  fo rudsæ tte r im idlertid , at der er en vis fælles forståelse af 
p rob lem erne, og det må derfo r vurderes nøje, hvornår denne strategi er 
velegnet.

-  Skabelsen  a f et ny t sam arbejdsorgan  a f den  foreslåede type vil kunne 
ødelægge den tillid og det a rbejdsrum , som er opbygget i det in ternatio 
nale m iljøsam arbejde. Skabelsen  a f et nyt organ som  det foreslåede vil 
derfo r ikke på nogen m åde sikre, at flere lande overv inder deres poli
tiske og økonoim ske betæ nkeligheder ved at deltage i løsningen a f fælles 
m iljøproblem er.

-  K onsensusprincippet e r  ikke, som påståe t a f fo rslagsstillerne, en h ind
ring for in ternationale  beslu tn inger, m en tvæ rtim od en forudsæ tning for 
at få flest mulig (alle) m ed til b indende aftaler.

-  Det er rigtigt, at flere cen tra leu ropæ iske  lande (DDR og T jekkoslova
kiet) burde væ re m edlem  af P ariskonventionen  (om landbaseret havfo r
urening), men det har d isse lande af forskellige politiske grunde ikke 
ønsket at blive. D D R , som  er det a f  disse lande, der be tyder m est for 
fo rureningen i N ordsøen  og Ø stersøen , er im idlertid m edlem  af andre 
in ternationale  sam arbejdsorganer -  f.eks. L ondonkonventionen  om 
dum pning, H elsingforskonventionen  om Ø stersøens forurening og 
E C E . G ennem  disse o rganer og via det b ilaterale sam arbejde mellem 
D anm ark og DDR på m iljøom rådet lægges der pres på DDR om også at 
begræ nse de landbaserede  udledninger. At et nyt sam arbejdsorgan som 
det foreslåede skulle æ ndre på D D R 's holdning, finder regeringen ikke 
sandsynligt.
M iljøm inisteriet kan således ikke stø tte  det foreliggende m edlem sforslag

A 763/s om  M iljöeureka.

K øbenhavn , den 21. august 1986

M orten Palle H ansen

Danmarks Naturfredningsforening har i skrivelse den 29 sep tem ber 1986
förk lara t sig stödja  m edlem sförslaget.

Foreningen Norden:

De seneste  års rapportering  om  stadig stigende g ræ nseoverskridende 
forurening vidner om de bestående globale og regionale konventioners 
u tilstræ kkelighed.

Foreningen N ordens m iljøudvalg m å derfo r stø tte  e thvert tiltag for et 
udvidet europæ isk  sam arbejde indenfor m iljøom rådet.

E t vigtigt punkt i forelagte forslag  er, at det også åbner for sam arbejdet 
+ 1 -A  763/s Supplement
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med ikke-europæ iske lande -  specielt via det påtæ nkte sek re taria t -  sam t 
at in ternationale  m iljøorganisationer og organisationer m ed miljøteknologi 
som  prim æ rt arbejdsom råde kan indgå i sam arbejdet.

K øbenhavn , den 14. ok tober 1986

På vegne a f Foren ingen  N ordens m iljøudvalg

P er Jon  Larsen  
Generalsekretær

Greenpeace-Danmark:

G reenpeace-D anm ark  kan ud trykke sin stø tte  til forslaget m ed det fo rbe
hold, a t det naturligvis ville væ re m est form ålstjenligt og ressourcebespar- 
ende, hvis e t a llerede eksisterende sek re taria t eller sam arbejdsorgan 
kunne bringes op på forslagets am bitionsniveau for et ” M iljø-eureka” . 
N år dette  er sagt, skal det understreges, at vi ikke kan se dette  ske i nogen 
a f de eksisterende sam arbejdsstruk tu rer. E t bud på en re levan t sam ar
bejd sstruk tu r er E C E , m en E C E ’s ak tiv ite te r og resu lta te r ligger i dag et 
stykke under det niveau, som  er nødvendigt for en effektiv frem m e af 
sam arbejdet, nemlig konkrete  resulta ter  udover hensig tserklæ ringer og 
handlingsplaner.

Vi m ener forslaget peger på tre væ sentlige problem er i det in ternationa
le, og a ltså  også eu ropæ iske, m iljøsam arbejde:

*M angel på incitam en ter til indførelse a f  miljøteknologi og p roduk tioner 
der skaber lidt e ller in tet affald, sam t form idlingen a f sam m e.

**Mangel på dynam ik i det in ternationale m iljøsam arbejde (beslu tn ings
p rocesser, inddragelse a f  tred ie  verdens lande og regeringsuafhængige 
organisationer).

***M anglende bredde i det europæ iske m iljøsam arbejde.
Dertil kom m er, som  forslaget også peger på, den m anglende koord ine

ring m ellem  de in ternationale  og nationale m iljøm oniteringsprogram m er, 
og den m anglende form idling a f resu lta terne  til beslu tn ingstagere, offen t
lighed og forskere på  tvæ rs a f  landegræ nser.

På denne baggrund vil vi kny tte  følgende kom m entarer til selve forsla
get, idet vi også vil tillade os at henvise til behandlingen af et lignende 
forslag i folketinget i 1985/86 sam lingen. Så vidt vi ved er udvalgsbehand
lingen af de tte  forslag endnu  ikke fæ rdigt, da  der stadig m angler svar på en 
del spørgsm ål.

*D er findes i dag ikke en d irek te  forbindelse m ellem  decen tra le  adm i
n is tra tioner og den m est up-to-date  viden om alternativer til forurening 
eller en fo ru renende p roces. I bedste  fald få r nationale adm inistra tioner 
denne viden gennem  b ilaterale k o n tak te r og deltagelse i konventions-
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m øder, og i nogle tilfælde v ideregives inform ationen til de decen tra le  
adm in istra tioner. Inform ationsudvekslingen  er i vid udstræ kning overlad t 
til det p rivate  initiativ . De decen tra le  m yndigheder har ikke en hurtig 
adgang til de seneste  fo rskn ingsresu lta te r om a lternativer til forureningen, 
således at disse kan inddrages i beslu tn ingsprocessen . H er er m yndigheder 
overlad t til arbejdsk ræ vende litteratu rsøgning  hvorved  gentagelse a f  det 
sam m e arbejde bare  i det sam m e land ikke kan undgås.

Skal der væ re fornuft i at kræ ve at p roduk tionerne  skal udsty res med 
dagens teknologi, m å der væ re en effektiv form idling af dagens teknologi.

F o r lande m ed en veludviklet m iljø teknologiindustri, fx. de nordiske 
lande m. h. t. tekn ik  til rensning a f røggasser, vil d e r givet ligge en sto r 
eksportgev inst — udover en m iljøgevinst — i at form idle viden om tekno lo 
gien i en s tru k tu r som  den foreslåede. D ette  incitam ent til at udbrede 
kendskabet til teknologien , vil m ed fordel kunne suppleres med en låne
ordning, således at m indrebem idlede lande, der m åske slås m ed m ere 
p resserende sult, tø rke , eller sundheds- og befolkningsproblem er, får 
økonom iske m uligheder for at tage de p rak tiske konsekvenser af den miljø- 
og teknologiske v iden der findes i dag. D enne låneordning på favorable 
vilkår over en lang tilbagebetalingstid  er ikke m ed i forslaget, m en G reen- 
peace-D anm ark  m ener, a t de tte  kunne indgå i de fo rtsa tte  overveje lser af 
” M iljø -eureka” . M an kunne forestille  sig en slags ” k lub-dannelse”  om 
denne låneordning, hvor lånet gives på de næ vnte vilkår såfrem t det gælder 
køb a f viden og teknologi i ” k lu b b en ” . Jo  flere lande, der tils lu tter sig en 
sådan "m iljø -tekno log i-k lub” , jo  effek tivere vil form idlingen og anvendel
sen naturligvis væ re.

**Der er behov for en anden dynam ik i det in ternationale m iljøsam ar
bejde  end den, d e r blev resu lta te t a f  den stigende politiske accep t af 
alvo ret i m iljø truslen  i slutningen a f  tressern e  og begyndelsen  a f halvfjerd
serne.

D h de m est be tydende a f de regionale havm iljøkonventioner kom  til for 
15 år siden, var det store  sager, at de o verhovede t kom  til. I dag med 
stigende og synlige bev iser fo r en m iljøtrussel på grund a f in ternationale og 
græ nseoversk ridende fo ru ren ingsproblem er, e r  der behov for at få de m est 
genstridige lande iso leret til offentlig og in ternational beskuelse , sam t 
hjælpe de lande, d e r reelt ha r økonom iske prob lem er m ed at investere  i 
den m iljøm æssige side a f  p roduktionen . E fte r G reen p eace 's  opfatte lse  bør 
ideologiske forskelle væ re af m indre betydning når løsningen af de in terna
tionale og g ræ nseoversk ridende m iljøproblem er d isku teres .

Den nord iske ” k lub-stra teg i” , der næ vnes i forslaget, e r det bedste  bud 
på en beslu tn ingsproces og en tak tik , der kan frem m e m iljøsam arbejdet 
konkret. Det frem herskende princip  om , at beslu tn inger tages m ed een- 
stem m ighed i konven tionerne  (konsensus) er o ftest fo rsinkende for indfø
relse a f  ren sefo ransta ltn inger eller andre produk tionsfo rm er, selvom  det 
ikke i sig selv ju rid isk  fo rh indrer det enkelte m edlem sland i at gå videre
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end alle kan blive enige om . M en de in ternationale tiltag lander som  regel 
på den lavest fæ llesnæ vner, og der e r  ikke ju s t nogen tilskyndelse fo r et 
enkelt land til a t gå i fron t, sam tidig m ed, at de m est genstridige lande — 
der som  regel har de s tø rste  p rob lem er -  går fri i m ere eller m indre 
ubem æ rkethed  og sam tidig unddrager sig de initiale om kostn inger til miljø
tiltag.

Inddragelse a f  regeringsuafhæ ngige o rganisationer sam t deltagelse af 
ikke-europæ iske lande i e t sam arbejde som  det fo reslåede, vil frem m e 
klubstrategien  i sig selv, dels fordi der naturligt vil væ re større offentlighe
den om et b red t europæ isk  sam arbejde om  tiltag og form idling, og dels 
fordi det vil væ re a ttrak tiv t for de lande, der har den stø rste  ” miljøbe- 
v is th ed "  -  både b landt beslu tn ingstagere, befolkning og industri -  og 
derfor en in teresse  i at ” ek sp o rte re”  egne m iljøkrav af konkurencem æ s- 
sige årsager, og m ere konkret at ek spo rtere  m iljøteknologi.

D et e r  G reenpeace-D anm arks op fa tte lse , at den foreslåede s truk tu r j .  fr. 
ovenstående bem æ rkninger, in d eb æ re ren  stø rre  m ulighed for, at vi istedet 
for at reagere på m iljøkatastrofer som  T jernobyl, S eveso, M ont L ouis og 
iltsvind i K attega t når de har fundet sted , is tedet kan opnå fo reb yg g en d e  
og bindende a fta ler. M ange a f de afta ler, d e r i dag findes på m iljøom rådet, 
har baggrund i in ternationale  m iljøkatastrofer.

***Det e r  indlysende, at det e r  håb løst at tale om  m iljøsam arbejde i 
E uropa uden at inddrage b redden  a f europæ iske lande. E t åbenlyst p ro 
blem  for m ulighederne fo r at frem m e sam arbejdet på tvæ rs a f  de ideolo
giske forskelle der ek sis te re r i en del beslu tn ingstageres bev isthed  som den 
berøm te klap der går ned, når talen dre jer sig om  henholdsvis Ø st og V est. 
Vi kan således helt tiltræ de den holdning, at det b redes t mulige forum  i 
E uropa og den b redes t mulige tilslutning til d iskussioner om det fælles 
miljø, i sig selv en  freds- og tillidsskabende foranstaltn ing. M ed henvisning 
til ovenstående m ener vi selvfølgelig, at de tte  også skal give resu lta ter.

N år m an ser næ rm ere på, hvad der konkret e r  gjort for at inddrage 
bredden  a f europæ iske lande i sam arbejdet m od in ternationale  og g ræ nse
overskridende m iljøproblem er, spiller ovennæ vnte klap en nok så vigtig 
rolle. D D R og T jekkoslovakiet e r  fo r eksem pel ikke på noget tid spunk t 
blevet inviteret til at underskrive P ariskonventionen  om landbaseret fo r
urening, selvom  d er e r  god grund til at ne top  de to landes forurening af 
N ordsøen  kom  u nder in ternational forhandling. D enne ” k lap ”  skal m åske 
ses på baggrund a f de to  T ysk landes indbyrdes forhold i begyndelsen  af 
ha lvfjerdserne, ligesom  det faktum , at E F  i dag er kon traherende part til 
P ariskonventionen  m åske lige netop  e r den ” k lap” , der fo rh indrer ø stlan 
dene i at deltage i Pariskonven tionens arbejde.

A t ” k lapperne”  kan overv indes, e r  H elsingforskonventionen  v idnes
byrd  forsåvidt angår b redden . H er e r  både F orbundsrepublikken  og DDR 
m ed, m ens E F  er holdt ude. H elsingforskonventionen  kom  til langt senere 
end P ariskonven tionen , og a ltså  efter at forholdene mellem de to  Tysk-
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lande blev d ip lom atisk . M åske e r det bare E F ’s tilstedevæ relse  som  kon
traherende part til P ariskonven tionen , d e r h indrer Ø stlandene i at deltage

G reenpeace-D anm ark  håber, at N ord isk  Råd i behandlingen a f forslaget 
om M iljø-E ureka vil tage disse forhold op. En b redere tilslutning til Paris
konventionen  e r i 1986 ak tualisere t gennem  vedtagelsen  a f en tillæ gsproto
kol om  græ nseoversk ridende luftforurening a f P ariskonventionens geogra
fiske om råde , d. v. s. N o rdsøen  og N ordøsta tlan ten . D enne nye brik i 
puslespillet a f  europæ iske m iljøkonventioner kom plem en terer G enevekon- 
ventionen om græ nseoversk ridende luftforurening, idet sidstnæ vnte i ho

vedsagen om handler det te rrestriske  miljø. 1 tillæ gsprotokollen  åbnes for 
tilslutning til pro tokollen  -  og derm ed P ariskonventionen  -  b landt de 
lande, der i dag ikke har tils lu tte t sig P ariskonventionen . Om de relevan te  
lande er inv iterede a f den  franske regering e r jo  et spæ ndende spørgsm ål, 
som  vi ikke har et svar på.

A fslutningsvis vil vi igen understrege , at det naturligvis er m est form åls
tjenligt, hvis det kan godtgøres, at et sek re taria t eller sam arbejdsorgan i 
den eksisterende sam arbe jd sstruk tu r kan bringes op på forslagets am bi

tionsniveau.
G reenpeace-D anm ark  stå r naturligvis til rådighed fo r even tuelle  spørgs

mål m. v. som  m edlem m erne a f N ord isk  Råd m åtte have.

K øbenhavn , den 3. novem ber 1986

Lars K abel 
Næstformand

F i n l a n d

Ministeriet för utrikesärendena1:

F örslagets u tgångspunkt ä r  a tt ex is terande in ternationella  arrangem ang 
inte i tillräckligt hög grad har fö rm ått fö rh indra  eller reglera en förorening 
av m iljön. Som  en orsak  till b risten  på effek tiv ite t i de in ternationella 
avtalen  om  begränsning av m iljöförstöringen har fram förts att endast ett 
fåtal cen tra leu ropeiska  länder har anslu tit sig till de regionala avtalen  om 
havsskydd , sam t a tt avtal om  skydd av C en tra leu ropas floder inte skulle 
vara  i kraft. K onventionen  om skydd fö r Ö stersjöns m arina miljö som  har 
u ndertecknats av alla Ö stersjöns k u sts ta te r, sam t P ariskonven tionen  som 
de eu ropeiska  k u sts ta te rn a  har undertecknat eller anslu tit sig till berö r 
dock havens fö roren ing  via floderna.

1 Yttrandet översatt från finska .
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I förslaget om näm ns att in ternationella  m iljöskyddsåtgärder har m isslyc
kats på  grund av koncensusprincipen . I det in ternationella  m iljösam arbetet 
ä r det dock om öjligt a tt tänka  sig a tt in ternationella  arrangem ang skulle 
b asera  sig på röstn ingsprincipen . En nödvändig grund fö r sam arbetet utgör 
nog de m iljöskyddande å tgärder som  av ta lss ta te rna  v id tar inom  ram en för 
den nationella beslu tanderä tten .

I förslaget om näm ns a tt de in ternationella  m iljöskyddskonventionerna 
behöver en "v itam in in jek tio n ’',  som  kunde ske i form av en konferens om 
N ordsjöns nedsm utsning. D etta  initiativ to rde berö ra  endast N ordsjöns 
k u sts ta te r  ty m an ko n sta te ra r ju  i förslaget a tt Ö stersjökonventionen  har 
fungerat b ra  och m otsvara t de ursprungliga förväntn ingarna.

D å förslaget u n d e rs try k e r ” k lubbstra teg in s”  betydelse  b l.a . på luft
skyddets om råde, bö r det k o nsta te ras  a tt t. ex. m iljövårdsverksam heten  
inom  ram en fö r F N :s  ekonom iska kom m ission för E uropa, E C E , ä r  öppen 
fö r alla eu ropeiska  länder. E tt deltagande begränsas endast av nationellt 
betingade fak to re r i respek tive länder.

1 förslaget hänvisas också  till L ondonkonven tionen , vilket ä r så till vida 
felaktigt a tt bl. a. de nord iska  länderna  inom  ram en fö r av ta le t har k räv t a tt 
lagring av rad ioak tiv t avfall i havsbo ttnen  skall fö rb judas. K onventionen  
fö rb juder ju  redan avfallsspill.

Förslaget om  att g runda ett ny tt sek re ta ria t fö r a tt handlägga europeiska 
handlingsprogram  på m iljöskyddets om råde skulle innebära e tt dubbelar
bete m ed F N .s  ekonom iska kom m ission fö r E uropa — E C E , i vars verk 
sam het alla eu rope iska  sta te r deltar. F in land följer p rincipen om a tt undvi
ka skapande av paralle lla  in ternationella  organ, som försvagar en effektiv 
koncen tra tion  av re su rse rn a  och ett effektivt u tny ttjande av ex isterande 
arrangem ang inom det in ternationella  sam arbetet på m iljöom rådet.

H elsingfors i novem ber 1986

P aavo  Väyrynen  
Utrikesm inister

Å ke  W ihtol 
Statssekreterare

Vatten- och miljöstyrelsen1:

V atten- och m iljöstyrelsen  om fattar den i förslaget fram förda uppfa tt
ningen a tt in ternationell sam verkan  ä r nödvändig  då  m an fö rsöker förebyg
ga föroreningen av m änniskans levnadsm iljö . I synnerhet gäller de tta  lång
väga luftfö roren ingar m en även belastn ingen av havet m ed avfall d irekt

1 Yttrandet översatt från  finska.
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eller genom  förm edling av åar. Sam arbete ts betydelse  har i allm änhet 
konsta te ra ts  vara viktig och program m en för flera sam m anslutn ingar -  
b l.a . E C E , O EC D  och H E L C O M  -  innehåller m ålsättn ingar som syftar 
till att fö rh indra m iljöförorening.

V atten- och m iljöstyrelsen  anser att det i N ord iska  rådet väck ta  m ed
lem sförslaget ä r  i och för sig begrundat, m en anser a tt ä rendet borde ännu 
utredas på den grundvalen  a tt det fö reslagna organets verksam het skulle 

be tonas på u tveck landet av de befintliga överenskom m elserna och på 
deras koordinering sam t på a tt kom plettera  vad som saknas dem  em ellan. 
Y tterligare skulle det vara  av vikt att skapa perm anen ta  kon tak ter till de 
o rganisationer som  u tveck lar ny m iljöskyddsteknologi.

V atten- och m iljöstyrelsen  anser även  att det redan på eu ropeisk t plan 
finns tillräckligt m ed m öjligheter att effek tiv isera  m iljöskyddet. U tv eck 
lings- och koord ineringsorganet för m iljöskyddsöverenskom m elserna be
höver inte sta rta  u tan fö r de nuvarande organ isa tionerna , u tan  exem pelvis 
E konom iska kom m issionen för E uropa kunde utgöra ram ar för det nya 

organet.

H elsingfors den 13 o k to b er 1986

Simo Jaatinen  
Generaldirektör

M ika L am pinen  
A vdelningschef

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapssty re lsen  om fattar i princip  alla sådana strävanden  som  är 
ägnade a tt beg ränsa spridningen av skadliga g ränsöversk ridande fö ro re
ningar m ellan de olika länderna.

L andskapssty re lsen  kan i de tta  skede icke bedöm a huruvida e tt in rä ttan 
de av det i m edlem sförslaget om näm nda sek re ta ria te t i något avseende 

d irekt skulle berö ra  landskapet Å land.
Vid u ta rbe tande t av det even tuella  sek re ta ria te ts  verksam hetsprogram  

fö ru tsä tte r dock landskapssty re lsen  att m an känner till och beak ta r att det 
p lanerade sek re ta ria te t b ö r inform era och höra  å ländska m yndigheter när 
det gäller sådana föroren ingsfrågor som  är av gränsöversk ridande karak tär 
och berö r åländsk t territo rium .

M arieham n den 15 o k to b er 1986

G unnevi N ordm an  
Vicelantråd

H åkan K ulves 
M iljövårdsintendent
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Luftvårdsföreningen r . f .1:

L uftvårdsfören ingen  förenar sig om  de synpunk ter som i förslaget fram 
förs om vikten av in ternationellt sam arbete  och u tbyte av inform ation 
inom m iljövårdens och speciellt lu ftvårdens om råde. 1 sina y ttranden  om 
N ord iska rådets m edlem sförslag A 723 och A 732 har luftvårdsföreningen 
tidigare betonat v ik ten  av in ternationellt sam arbete  och inform ationsu t
by te  i synnerhet i sam band m ed forskning kring långväga g ränsöversk ri
dande luftföroreningar.

I verksam heten  som  syftar till en m inskning av u tsläppen är den in terna
tionella verksam heten  av m ycket sto r betydelse . Alla å tgärder, som främ 
ja r  verksam heten  som  begränsar u tsläppen , är det skäl att välkom na med 
tillfredsställelse ävensom  sådan verksam het som  syftar till en effektiv ise
ring av sam arbetet och in fo rm ationsu tby tet.

D et i m edlem sförslaget fram förda förslaget till en effektivisering av det 
eu ropeiska m iljöskyddssam arbetet och till befräm jandet av inform ations
u tby tet ä r värt att understödas. Enligt lu ftvårdsföreningens uppfattn ing  är 
det em ellertid ännu skäl a tt överväga huruvida det ä r nödvändigt att inrätta  
e tt separa t sek re ta ria t eller om  m an genom  att u tveckla  de redan befintliga 
organisationerna och sam arbetsfo rm erna  kunde vinna m otsvarande slu tre
sultat med m indre överlappande verksam het och m indre kostnader.

H elsingfors den 27 ok tober 1986

L uftvårdsfören ingen  r. f.

Eija L um m e  
Ordförande

M aija P ietarinen  
Sekreterare

I s l a n d  

Naturvernrådet2:

Som det frem går av forslaget, blir forskjellig slags forurensning av luft og 
vann et stadig m er alvorlig problem  i E uropa, og i de fleste tilfelle respek
te re r forurensn ingen  ingen g renser, som  eksem plene viser. Forskjellige 
regler er blitt fas tsa tt og vedtak  gjort for å p rove å redusere  slik fo ru rens
ning, men resu lta te t har ikke alltid væ rt tilstrekkelig  stort.

1 Y ttrandet ö versu ll frå n  fin sk a .
2 Y ttrandet översa tt frå n  isländska .
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De nordiske land har i m ange tilfelle væ rt p ionerer på  m iljøvernom rådet 
og stilt seg i spissen för forskjellige in ternasjonale  ved tak  på dette  felt, 
f. eks. om  forurensn ing  som  föres m ellom  landene og om  dum ping av avfall 
i havet.

N atu rvern råde t slu tte r seg derfor til hva frem går av forslaget, a t det er 
naturlig at N orden  ta r  in itiativet til at det blir sökt å  sam ordne kreftene 
bedre og etab lere  et bedre sam arbeid m ellom  de europeiske nasjoner på 

dette  felt.
N a tu rv ern råd e t an ser det derfor som  en selvfölge og viktig at Island fullt 

ut s tö tte r det forslag som  her foreligger, d. e. at N ord isk  Råd gir N ord isk  
m inisterråd i oppdrag  å u tarbeide et forslag om  oppbygging av sam arbeid 
mellom alle europeiske s ta te r  på dette  felt og frem legge dette  så snart som 
mulig fo r de eu ropeiske m iljövernm inistrer.

R eykjavik, 21. ok tober 1986

Gisli G islason  
Adm. dir.

Islands meteorologiske institutt1:
— — — Forslaget fo ru tse tte r at det skal o p p re ttes  en sam m enslutning for 
m iljovern, åpen  fo r alle eu ropeiske nasjoner, og at den skal oppre tte  et 
sek re taria t som  bearbeider forslag om m iljövern og ta r seg av andre anförte 

oppgaver.
M eteorologisk  institu tt har hovedsakelig  beskjeftiget seg med undersö- 

kelser som  viser forurensn ing  på store  om råder (” bakgrunnsforurens- 
n ing") og endringen av den m ed forskjellige væ rforhold , og konklusjonen 
er den at den e r liten her i de fleste tilfelle. M eteorologisk institu tt har 
hovedsakelig  hatt sam arbeid  m ed D en m eteorologiske verdensorgan isa
sjon (W M O) på  de tte  felt som  på  andre som b e rö re r m eteorologi. D et er 
sannsynlighet for at de tte  sam arbeid  kom m er til å  öke i næ rm este frem tid, 
for det e r tydelig av artik lene 4 og 5 i ” C onvention  on E arly  N otification  o f 
a N uclear A cc id en t” at m an fo ru tse tte r at det skal d is tribueres opplys
ninger om  væ ret hvis det sk jer en k jernefysisk  u lykke, og da W M O ganske 
lenge har hatt en ordning fo r d istribusjon  av væ ropplysn inger i sin regi, e r 
det ikke usannsynlig  at IA E A  kom m er til å ha sam arbeid  med W M O på 
dette  punkt, og drö ftinger om  de tte  er v isstnok  alt innledet.

K onklusjonen på det ovenfor anförte  er derfor denne:
1. M eteorologisk  institu tt fo restå r fo ru rensn ingsundersökelser på et 

visst felt (bakgrunnsforurensn ing), men arbeider ikke d irek te  med bekjem 
pelse av forurensning.

2. Foru rensn ing  av denne a rt e r tem m elig liten her.
3. M eteorologisk  institu tt har sam arbeid  med Den m eteorologiske ver-

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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densorgan isasjon  om  forurensn ingsundersökelser, og dette  sam arbeid 
kom m er snarere  til å  öke enn m inske.

D en institusjon  som  foreslås, kan selvfölgelig utföre et godt og nödven- 
dig arbeid , m en ifölge det ovenfo r an förte  synes dens arbeidsom råde både 
teknisk  og geografisk å væ re et noe annet enn M eteorologisk institu tts, 
som  av den grunn ikke kan uttale seg y tterligere om den.

R eykjavik, 7. ok tober 1986

H lynur S ig tryggsson

iN o r g e

Miljøverndepartementet:

M iljøverndepartem entet stiller seg positivt til form ålet med m edlem m s- 
forslaget. M iljøproblem er e r  ofte g renseoversk ridende og om fatter store 
deler av vår klode. Ø kt in ternasjonalt sam arbeid er nødvendig for å utvikle 
og fo rbedre arbeidet m ed å løse m iljøproblem ene. Vi m ener im idlertid ikke 
at oppre tte lsen  av et nytt ” M iljø -E ureka”  vil væ re den beste  m åten å 
angripe disse p roblem ene på.

Vi deltar idag ak tiv t, og nedlegger forholdsvis sto re  ressu rser i en rekke 
form er for in ternasjonalt m iljøsam arbeid. N orge deltar i en rekke in terna
sjonale m iljøorganisasjoner, og har undertegnet mange in ternasjonale kon
vensjoner som  går på ulike form er for m iljøvern.

B landt de viktigste o rganisasjonene kan nevnes F N ’s økonom iske kom 
misjon for E uropa — E C E . D enne fungerer på  tvers av Ø st-V est p rob lem a
tikken. Innen E C E  har en kom m et langt m ed arbeidet for å redusere  
g renseoversk ridende luftforurensn inger, det arbeides også m ed en rekke 
andre m iljøproblem er innen denne organisasjonen. Av andre organisasjo
ner hvor både V est- og Ø steu ropa d e lta r kan nevnes F N ’s m iljøvernpro- 
gram  (U N E P) og K onferansen  for S ikkerhet og Sam arbeid i E uropa 
(K SSE).

A ndre viktige sam arbeidsorganisasjoner innen m iljøvern er O E C D , N o r
disk M in isterråd , N ato  (K om iteen  for det m oderne sam funns u tfordring
er), E uroparådet (Den E uropeiske kom ite for vern av natur og n a tu rres
surser), E F , E ureka , IU C N  (D en in ternasjonale  U nion for vern av natu r og 
natu rressu rser).

U nder disse organisasjonene deltar vi i en rekke forskjellige kom iteer og 
arbeidsgrupper. N orge har også inngått en rekke m ultilaterale og bilaterale 
av ta ler (bl. a. m ed D DR, m ed Sovjetunionen er en bilateral avtale under 
forberedelse) som  går på begrensning av m iljøforringelser.

M iljøverndepartem entet m ener derfor at vi allerede har de organisasjo-
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ner vi trenger på  de tte  om rådet. Innsa tsen  bør re tte s  m ot å  bedre arbeidet 
innen disse ek sisterende fora. En ny organisasjon på feltet m iljøvern i 
E uropa vil trolig bare  føre til m er by råk ra ti, og muligens væ re m ed på å 
svekke arbeidet innen de eksisterende organisasjoner. Vi m ener at det idag 
ikke er m angelen på  den  re tte  organisasjonen  som  fo rh indrer bedre sam ar
beid for å bekjem pe m iljøproblem ene i E uropa, m en snarere  mangel på 
politisk vilje og økonom iske m uligheter i de forskjellige land.

M iljøverndepartem entet finner derfor ikke å  kunne stø tte  det frem lagte 
m ed lem sforslaget.

O slo, 13. novem ber 1986

R ichard  G. Fort 
Underdirektør

R une Bergstrøm

Norges allmennvitenskapelige forskningsråd (NAVF):

Saken foran led iger ingen kom m entar fra N A V F.
Spørsm ålet om opp re tte lse  av et adm inistra tiv t sek re taria t for å arbeide 

med in ternasjonale  m iljøspørsm ål an tas å ligge u ten fo r N A V Fs ansvars- og 
kom petanseom råde.

O slo, 22. sep tem ber 1986

A nders O m holt 
Adm. direktør

Norges naturvernforbund:

N orges natu rvern fo rbund  har gjennom  det siste 10-år m ed økende styrke 
re tte t søkelyset m ot de g renseoversk ridende foru rensn inger til luft og 
vann. E t om fattende u tredningsarbeid  m ed bistand fra N orges frem ste 
m iljøverneksperter ledet i 1985 fram  til en bred  analyse av miljøgift- og 
forurensn ingsproblem ene.

Som  et resu lta t av  dette  arbeidet, h ar N atu rvern fo rbunde t frem satt b lant 
annet de vedlagte anbefalinger overfo r m yndighetene (se B ihang).
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M ot denne bakgrunn vil derfo r N orges natu rvern fo rbund  helh jerte t 
stø tte  det frem satte  forslag. Vi vil im idlertid fo reslå  at det planlagte sek re
taria t b lir tilkny tte t et a llerede eksisterende stø rre  p rosjek t eller fo rsk 

ningssenter.

O slo, 15. o k to b er 1986

E fte r fullm akt 

N orges natu rvern fo rbund  

Liv M ile

B IH A N G

2. Utslipp av miljøgifter til vann

Industribedrifters egenkontroll m ed overholdelse av konsesjonsv ilkår er 
ikke alene tilstrekkelig . I tillegg må det e tab leres offentlige kontro llru tiner, 
hvor uavhengige fo rskningsinstitusjoner beny ttes. K ontrollen  med utslipp 
fra sm åbedrifter m å in tensiveres.
•  Det m å fo re tas en revidering  av konsesjonsvilkårene for utslipp fra 

eksisterende industri — basert på nyere viten om u tslippenes sam m en
setning og deres m iljøskadelige virkninger. B iologiske te s te r  og analyse
m etoder må tas i bruk som grunnlag for fas tsette lse  g renseverd ier og 
m iljøkvalitets-kriterier.

•  U tslippene av b lant annet kvikksølv og kadm ium  må reduseres. V irk
ningene av tungm etaller som  arsen  og tinn m å klarlegges næ rm ere.

•  Innsatsen  for å begrense u tslippene til luft og vann av polycykliske 
arom atiske hyd rokarboner (PA H ), m å forsterkes.

•  M iljøgiftbelastningene fra de fleste ty p er sm elteverksindustri, pe trok je
misk og annen kjem isk industri og fra po lym erproduksjon, er uaksep ta
belt s to re , og m å reduseres.

•  D et forebyggende arbeid for å hindre u lykker og uhell, grunnet utslipp 
av m iljøfarlige stoffer, m å tillegges stø rre  vekt. Som ledd i ulykkesbe- 
redskapen  m å stoffene m erkes e tte r farek lasse. Ved inndelingen i 
k lasser må det også tas hensyn til farene for m iljøet ved utslipp.

3. Forurensning av fjorder, kystfarvann og nære havområder

•  Forskningen  m å intensiveres og aksjonsp laner u tarbeides -  på tvers av 
landegrensene — for å bekjem pe den økende og alvorlige forurensning i 
N ordsjøen  og Skagerak , K attegat.

•  U tslipp av tungm etaller og organiske miljøgifter til ijordene og dumping 
av avfall fra bergverk og industri, må reduseres kraftig.
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•  E ffektive tiltak  m å iverk se ttes  for å begrense den kroniske belastn ing  av 
o ljehydrokarboner i N ordsjøen  og N orskehave t p .g . a. o ljev irksom he
ten. V idere m å m yndighetene i s te rkere  grad forebygge even tuelle  fram 
tidige o ljekatastro fer.

4. Forurensning av lufta

•  L uftforurensn ingene m å vu rderes, både kvantita tiv t og kvalitativt. 
Sæarlig m å stoffer som  kan m edføre kreft og arvelige skader, u nder
kastes en system atisk  og sk jerpet oppm erksom het. I denne forbindelse 
må blant annet m ålem etodene for svevestøv  forbedres.

•  Det e r  nødvendig  m ed en grundig kartlegging av belastede  industri- og 
byom råder. B iologiske te s te r  m å beny ttes i langt s terkere  grad enn i dag. 
D agens beste  renseteknologi m å kreves innført ved industrielle p ro sess
anlegg for å  begrense u tslipp  av luftforurensninger.

•  F orho ldet m ellom  luftfo rurensn inger og ulike sykdom m er hos m en
nesker m å avdekkes gjennom  epidem iologiske (om fattende) undersø 

kelser.
•  N orske m yndigheter, i sam arbeid  med o rgan isasjoner og institusjoner, 

m å satse  y tterligare fo r å inform ere industria liserte  land i ø st og vest om 
skadevirkningene av sur nedbør. H ensik ten  må væ re å få m yndighetene 
i disse landene til å pålegge snarlige og effektive tiltak for å redusere  
u tslippene.

•  S tørre oppm erksom het m å vies v irkningene av svoveldioksid , nitrogen- 
oksider og ozon på  vegetasjon  og jo rd sm onn .

•  S kader på  skog og innlandsfisk  m å forebygges gjennom  konkrete  tiltak 
og offentlige stø tteo rdn inger. K onsekvensene av slike tiltak , for eksem 
pel kalking av vann , m å vu rderes grundig.

•  Forskningen m å in tensiveres for å  klarlegge om fanget og virkningene av 
d iverse m iljøgifter som  den sure nedbøren  fø rer m ed seg.

•  G jennom  et in ternasjonalt fo rskningssam arbeid  må m an søke å klarlegge 
u tslippenes virkning på  jo rd k lo d en s energibalanse og klim a. Særlig må 
oppm erksom heten  re tte s  m ot økningen av kulldioksid i atm osfæ ren  og 
den såkalte  d rivhuseffek ten .

Norsk institutt for vannforskning (NIVA):

Forslag  om  å spre inform asjon om g renseoversk ridende lu ftfo ru rens
ninger og arbeid  for år redusere  d isse er et positiv t initiativ. Vi vil allikevel 
nevne at de nord iske land. unn ta tt Island, a llerede har et fo rplik tende 
sam arbeid om  d isse spørsm ål g jennom  E xecutive Body o f E C E  og som  
deltaker i C ostp rosjek tene  innen E F . (H er er N orge med i aktiv t fo rsk 
ningsarbeid). B egrensninger av g renseoversk ridende lu ftforurensn inger er
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et om fattende problem , og det er viktig at de nordiske land stå r sam let. 
H vorv id t det i dag er behov for et ny tt organ for å ivareta  disse in teresser, 
e r et spørsm ål om  nasjonal forvaltn ingspraksis og hva man ser seg tjent 
med.

E tablering  av E u reka-p rosjek ter synes ikke å bringe nye m om enter inn i 
saken ettersom  det her allerede er e tab lert et sam arbeid hvor N orge deltar 
gjennom  Industridepartem en te t og N T N F  (N orges teknisk-naturv itenska- 
pelige forskningsråd).

F orslagets y tterligere påpeking av behov for forskning og inform asjon 
krever ikke y tterligere kom m entarer fra N IV A  u tover det som  er sagt i vår 
u ttalelse om  forslag A 723/s.1

O slo. 4. sep tem ber 1986

N orsk  institu tt for vannforskning 

M erete Johannessen

Sver ige

Statens naturvårdsverk (SNV):

Som fram går av det fram lagda förslaget ex is tera r allaredan en lång rad 
in ternationella , m ellanstatliga o rgan isationer och konventioner för skydd 
och vård av naturm iljön . D et är också  inom  ram en för dessa  institu tioner 
som flerta let av de i förslaget näm nda "k lu b stra teg ie rn e”  har tagit form.

S ta tens natu rvård sverk  instäm m er i förslagsställarnas bedöm ning att det 
ännu å te rs tå r  åtskilligt a rbete  innan uppställda miljömål nåtts.

V erket kan därem ot inte dela förslagsställarnas tro  att dessa mål skulle 
nås i snabbare tak t än hittills m ed hjälp av ett nyupprä tta t, från FN - 
system et eller and ra  bestående system  fristående sek re taria t, e tt Miljö- 
E ureka. med en av förslagsställarna inte närm are angiven politisk ledning 
eller finansiell förankring. M iljöpolitikens förverkligande är, enligt verkets 
uppfattn ing, en fråga om sta te rs politiska vilja och deras ekonom iska 
förm åga snarare  än an ta le t in ternationella  sek retariat.

N a tu rvård sverke t av sty rk er det fram lagda förslaget.

Solna den 9 sep tem ber 1986

Valfrid P aulsson
U lf H onninger

' Se  N o rd isk  R åd , 34:e se ss ., Su p p lem en t.
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K oncessionsnäm nden för m iljöskydd har i skrivelse den I oktober 1986 
m eddelat a tt m edlem sförslaget inte föran leder något särskilt uttalande 
från näm ndens sida.

Institutet för vatten- och luftvårdsforskning (IVL):

En m ångfald in ternationella  avtal och konven tioner har tillkom m it på 
m iljövårdsom rådet under de senaste  decenn ierna . Inom  m ånga cen trala  
om råden (försurning, m arin eutrofiering) har de negativa trenderna  de tta  
till tro ts  inte kunnat vändas och de å tgärder m an kunnat enas om har 
karak tären  av m insta gem ensam m a näm nare -  d. v. s. det land som haft de 
lägsta am bitionerna har blivit norm givande.

De redovisade b ris te rna  till tro ts  bö r dock de fram steg  som gjorts ej 
negligeras. F ö r a tt kom m a v idare i snabbare tak t behövs inte m inst bättre 
m ätdata. U nder de senaste  åren  har rem ote-sensing  teknik  såväl för analys 
av fö roren ingshalter i luft som  för studium  av storskaliga ekologiska effek
te r fö rbä ttra ts  avsevärt.

En vidareutveckling  av denna avancerade  m ättekn ik  skulle tv ivelsutan  
ligga väl till fö r e tt M iljö-E ureka.

V idare är uppenbarligen en viktig o rsak  till v issa länders negativa håll
ning i de ak tuella  frågorna att de bedöm er egna kostnader för ren ingsåt
gärder bli stö rre  än vad skadorna  i det egna landet m otiverar. Balansen 
skulle kunna fö rändras om b ä ttre  reningsteknik  funnits till hands. I många 
fall synes fö ru tsä ttn ingarna  finnas att u tveck la  denna reningsteknik  och 
Sverige som  redan ligger väl fram m e på om rådet borde kunna bidraga 
väsentlig t även  vad gäller vidare u tveckling.

Ä ven avancerad  reningsteknik  i fö rsta  hand för fö rsu rande äm nen i 
rökgaser sam t fö r kvävefö ren ingar i industrie lla  och kom m unala u tsläpp 
till m arin miljö borde ingå i p rogram m et för M iljö-Eureka.

S tockholm  den 13 o k to b er 1986

Institu te t för vatten- och luftvårdsforskning 

A ren Jernelöv
Erik Arnberg  

Info. sekreterare

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1987181920
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A 775/k 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om bevarandet av kulturhistoriskt värdefulla 
miljöer samt kulturföremål och kulturminnnes- 
märken i Norden
(V äckt av E idur G udnason  sam t M argrete A nken , D orte B ennedsen , Ola- 
fu r  G. E inarsson , G udrun H elg a d ó ttir , E lsi H etem äki-O lander , Tytti Iso- 
ho o ka n a -A su n m a a , P aavo  L ipponen , B arbro N ilsson , A a se  O lesen, Berit 
O scarsson, H ans P etersson , P åll P étursson , P étur Sigurds son, Jens S te f
fe n se n  och Ib  S tetter)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordplan:

1. L iksom  så m ånga and ra  sam hällsfrågor behandlas bevarande t av 
ku ltu rh isto risk t värdefulla m iljöer och m innesm ärken (i det följande fö r
kortat till bevarandefrågor) övervägande sektoriellt.

O likheter i u tbildning, ideologi och a rb e tssä tt liksom  organisatoriska och 
ju rid iska  fö rhållanden  är i vägen om  m an ön sk ar uppnå en ökad integrering 
i en sam ordnande sam hällsplanering.

Vi är inte bered d a  a tt fö reslå  h u r m an skulle gå tillväga fö r a tt överlag 
överv inna d essa  h inder m en vill fram hålla a tt N ordp lan  borde kunna b idra 

härtill.
In stitu te t har tidigare genom  det s. k. socialpro jek tet på m inisterrådets 

uppdrag verkat fö r en ökad in tegration  av den sociala sek torn  i sam hälls
planeringen. P ro jek te t innebar en m indre personalfö rstärkn ing  under några 
år för att leda arbete t.

E tt liknande initiativ  skulle kunna tas m ed inriktning på bevarandefrå 
gor. P ro jek tet skulle innebära  att:
-  frågor om utbildning, ideologi och a rb e tssä tt inom  bevarandesek to rn  

kom m er upp till d iskussion  gem ensam t fö r m änniskor som  a rb e ta r inom 
denna sek to r och  an d ra  p e rsoner verksam m a inom  sam hällsplanering. 
Särskilt angelägen är en d iskussion  om  bevarande ts  sociala innebörd . 
En av o rsak ern a  till de sociala  p roblem  som  u ppstå r i m ånga nya
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bostadsom råden  är sannolikt det förhållandet att m änniskor ryck ts bort 
från en kulturell kontinuitet

— ett antal p e rsoner verksam m a m ed bevarandefrågor deltar i N ordplans 
v idareutbildning; d essa  pe rso n e r kan fö rvän tas föra  vidare till sina egna 
arbetsm iljöer de insik ter om sam hällsplanering  som  N ordplan  ger

-  in tressan tare  exem pel på  hur konflik ter m ellan ku ltu rh isto riska  och 
andra  in tressen  har behandla ts på olika håll i N orden  sam m anställs och 
publiceras

-  inslagen av sam hällsplanering i den utbildning som personer verksam m a 
m ed bevarandefrågor genom gått sam m anställs och d isku teras m ed tan 
ke på eventuella  fö rbättringar av utbildningen

— N ordp lan  u tveck lar särsk ilt studiem aterial — föreläsningar, g ruppar
betsuppgifter, litte ra tu rlisto r, bibliografi inom  om rådet "b ev a ran d e  och 
sam hällsp lanering” .

2. Vi ser inga s tarka  skäl för en gem ensam  nordisk  finansiering av 
restau rering  av h is to riska  byggnader och m onum ent. F rågan bör tas upp 
först om  man kan påvisa en m ycket ojäm n fördelning m ellan länderna av 
b evarandepro jek t för vilka de nord iska  länderna har e tt s tark t gem ensam t 
in tresse.

3. Vi har ingen närm are kunskap  om konserveringsm etoder och utbild
ning av h an tverkare . Vi vill em ellertid  fram hålla våra egna goda erfarenhe
te r  av nord isk t sam arbete  inom  utbildning och forskning. Det rikare under
lag av e rfa ren h e te r och idéer som  de tta  ger har visat sig y tterst fruktbart 
inom  vårt eget om råde. Sannolikt ä r också om fattningen av den forskning 
och utb ildning det gäller inte stö rre  än a tt ett nordiskt sam arbete vore 
ra tionellt. D e tta  var på sin tid e tt avgörande skäl för N ordplans tillkom st.

4. Vi fö ro rdar nord isk t sam arbete  inför in satser inom U N E SC O  och 
E u ro p aråd e t så  långt möjligt. Vi är dock inte beredda att u tpeka konkreta 
p ro jek t för e tt sådan t sam arbete . D ärem ot vill vi påm inna om att den 
kanske v ik tigaste  insa tsen  i de tta  sam m anhang är e tt nordiskt sam arbete 
fö r a tt få till stånd en radikal reduktion  av de luftföroreningar som  nu hotar 
a tt oå terkalle lig t fö rs tö ra  så  m ånga av E uropas h isto riska m onum ent.

S tockholm  den  13 m ars 1987

Stig Nordqvist 
Professor, föreståndare

Nordiska samarbetsnämnden för humanistisk forskning NOS-H:

N O S-H  an se r a tt d e tta  främ st är e tt ärende fö r de nationella forsknings
råden , m en inser a tt det kunde vara  ändam ålsenligt a tt u tföra vissa uppgif
te r  t. ex. i in stitu t och labora to rier inom  en nordisk sam arbetsram .
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N O S-H  h a r inte tid igare stö tt fo rskningsprojekt inom de tta  om råde, men 
kan h ädanefte r tänkas göra det.

H elsingfors den 22 jun i 1987

Karin W esterlund  
Sekreterare

Såm i instituhtta:

M edlem sforslagets in tensjoner er i sin helhet stø tteverd ige. En sam let 
innsats for bevaring  av ku ltu rm innesm erker er ønskelig og nødvendig både 
av hensyn til den kulturelle iden tite ten  og kontinuiteten  i det lokale og 
in ternasjonale  sam funnet. I større sam m enheng bør kanskje legges spesiell 
vekt på innsats for bevaring av ku ltu rm innesm erker, gjenstander og kultur
landskaper tilk n y tte t stam m e- og urbefolkningssam funnene. D ette bør i så 
fall prinsip iellt skje i næ rt sam råd med lokale befolkning som er tilknyttet 
fo rtidsm innene m aterie lt, h isto risk  og åndelig.

Sett fra sam isk  synspunk t er det svæ rt viktig å tilstrebe en harm onisering 
av fo rtidsm innevernet og m useum slovgivningen i de nordiske land gjen
nom  N ord isk  R åds organer. En vil i denne forbindelse særlig peke på 
m uligheten av å b ruke den norske fornm innelov som m ønster, siden denne 
lov har det m est v id tgående vern av sam iske kulturm inner. 1 denne forbin
delse  bø r de sam iske m useene og andre m useum savdelinger med sam iske 
sam linger trek k es inn. In s titu tte t vil kunne påta  seg en koordinering av 
d isse in te ressen e , dersom  dette  i sin tid blir aktuelt. Vi viser forøvrig til 
N U  1981: 6 "S am isk  ku ltu rliv " der disse problem ene er berørt.

N ord isk  Sam isk In s titu tt vil even tuelt kunne delta  i næ rm ere utredning 
av d isse spørsm ål, og vi stå r gjerne til disposisjon med ytterligere opplys
ninger.

K au tokeino , 13. m ars 1987

A lf  Isak Keskitalo
Seksjonsleder 

språk og kultur

D a n m a r k  

Miljøministeriet:

Indledningsvis skal m an tilkendegive at m inisteriet kan tilslutte sig den 
opfatte lse , der gives ud tryck  for i m edlem sforslaget, hvo refter det e r
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vigtigt for sam fundet at bevare et lands ku ltu rh isto riske m indesm æ rker, og 
at også D anm ark skal søge at sikre h istoriske byer, bygninger, fortidsm in
der og m useum sgenstande bedst muligt.

M edlem sforslaget peger i den forbindelse på nogle om råder som  regi
strering . bevaringens integration  i p lanlæ gningen, behov for håndvæ rkere 
og konserva to re r, udvikling af nye m etoder indenfor restaurering  og kon
servering sam t den alvorlige nedbrydning a f m onum enter som  følge a f luft
forureningen.

Det er M iljøm inisteriets op fa tte lse , at besky tte lsen  a f den kulturelle arv i 
D anm ark på disse om råder vil kunne sty rkes yderligere, og at in itiativer 
hertil en ten  er ivæ rksat eller under overvejelse.

Der har i løbet ad de sidste decen ier foregået en udvikling i retning af 
stadig stø rre  in teresse for bevaringen af den kulturelle arv og i bevaringens 
p lacering som en in tegreret del a f  den sam fundsm æ ssige planlægning. 
D ette er b l.a . gennem ført ved æ ndringer i såvel bygnings- og natu rfred 
ningslovgivningen som  planlæ gningslovgivningen.

En udvikling der om end m ed blandt andet o rganisatoriske forskelle har 
præget alle nordiske og europæ iske lande.

Indenfor sam fundsplanlæ gningen har re lationerne m ellem  bygnings
bevaring og planlægning fornyligt væ ret undersøgt med henblik på at 
vurdere , hvorledes virkem idlerne i bygningsfredningsloven og planloven i 
højere grad kunne udnyttes til at sikre bevaringsvæ rdige bym iljøer og 
bygninger.

E ndvidere har folketinget pålagt regeringen at fo rstæ rke indsatsen  for 
bygningsbevaring, og der arbejdes for tiden m ed lovgivningsinitiativer, der 
blandt andet m edfører registreringspligt for kom m unerne for bebyggelse 
opført før 1940 sam t en pligt til bevaringsplanlæ gning i kom m uneplanlæ g
ningen udfra helhedsvurderinger.

Med hensyn til registreringen e r et fo rsøgspro jek t a llerede s ta rte t m ed en 
oversigtlig registrering af bevaringsvæ rd ie r i et enkelt udvalgt am t.

N ord isk  sam arbejde har igennem  en årræ kke fundet sted  gennem  etab le
ringen a f N ordp lan , som  naturligt i undervisningen kan tage fælles nord i
ske spørgsm ål op i relation  til bl. a. planlægnings- og bevaringsspørgsm ål.

Indenfo r fo rtidsm indeom rådet skal frem hæ ves at der i forbindelse med 
udarbejdelsen  a f  råstofindvind ingsp laner er påbegyndt en registrering af 
fo rtid sm inder på havbunden , med d eraf afledt mulighed for at fastlægge en 
besky tte lse  a f  disse.

E ndvidere pågår der i tilslutning til overdragelsen  a f tilsynet med fortids
m inder til am terne  en landsdæ kkende registrering af dem med henblik på at 
konsta te re  og afklare deres tilstand forinden overdragelsen .

Sæ rligt fo r såvidt angår bevaringen a f de helheder, som herregårdene 
med deres hovedbygninger, in teriø rer, haver, avlsgårde og jo rd e r udgør, e r 
et a f  M iljøm inisteren nedsat herregårdsudvalg  ved at færdiggøre sin be
tæ nkning. D et må fo rven tes, at der heri vil være indeholdt forslag til 
hvorledes herregårdenes bevaringsprob lem er vil kunne løses.



5

H elt generelt e r de ku ltu rh isto riske  in teresser i øvrigt varetaget i et vist 
om fang i fo rb indelse m ed de a f  am terne udarbejdede fredningsplaner.

M iljøm inisteriet finder i øvrigt anledning til at pege på, hvor vigtigt 
in fo rm ationsv irksom hed  er, når bevaringen a f den kulturelle arv skal sty r
kes, idet der herm ed sker en bevidsthedsgørelse  af bevaringsvæ rdierne.

D et m å anses fo r en forudsæ tn ing  for at den ark itek ton iske arv kan 
o p re tho ldes p å  betryggende vis, at de r ek sis te re r håndvæ rkere, som har de 
nødvendige fæ rd igheder til at udføre vedligeholdelses- og is tandsæ ttelses
arbejder. I lyset a f  de senere års øgede aktiv itet indenfor restaureringsom 
rådet e r  d e r o p ståe t et egentligt behov for håndvæ rkere med viden om de 
æ ldre h åndvæ rkstrad itioner. Sam tidig konsta tere s en mangel på de hånd
væ rkere , som  er fortrolige med de gamle håndvæ rkstrad itioner og byg
ningsm aterialer. E fte r a t have e rkend t et stø rre  behov for efteruddannelse 
af håndvæ rkere  til res tau reringsopgaver også i de øvrige nordiske lande, 
b landt ande t på to  a f  N ord isk  Råd s tø ttede  konferencer, blev N ordisk 
C en te r til b evarelse  a f  håndvæ rk  e tab lere t i Rådvad i et sam arbejde mellem 

M iljøm inisteriet og H åndvæ rksrådet.
I c en tre t, d e r e r  under opbygning, skal den centrale del udgøres af 

hån d v æ rksv irk som heder indenfor de forskellige restaureringsfag , der lejer 
sig ind i lokalerne i R ådvad. V irksom hederne skal som  en betingelse for 
lejem ålet påtage sig a t m odtage p rak tikan te r og stille deres væ rksteder til 
rådighed for underv isn ingen  sam t m edvirke ved opbygningen a fe n  eksem 
pelsam ling. Som  m odydelse  skal v irksom heden kun betale de faktiske 
om kostn inger ved driften  a f bygningerne og cen tre ts adm inistration . Det er 
m ålet at få tilkny tte t alle de fagom råder, der arbejder med restaueringsom - 
rådet til c en tre t, således at sam tlige fag kan bevares og videreudvikles.

I R ådv ad cen tre t skal tillige tilbydes efteruddannelse  indenfor restau re
ring. D er vil bl. a. blive tilbudt et kursus om natu rsten s geologiske, fysiske 
og kem iske fo rho ld , nedbrydning , forsuring, nyhugning og konservering. 
G ennem  kon tak t til det svenske R igsantikvarem bede vil kurset også tilby
des i de øvrige nord iske lande.

D et vil væ re naturlig t at cen tre t op re tho lder næ r kontakt med udenland
ske res tau re rin g ssk o le r og væ rksteder f. eks. i Sverige, i V enezia, i Rom og 
i F u lda  i V estty sk land , som  udfra en erkendelse  a f  en bred europæ isk 
nødvendighed  e r opståe t.

D er m å im idlertid  lægges vægt på en uddannelse a f  også ark itek ter og 
ko n se rv a to re r. 1 forbindelse  med den øgede aktiv ite t indenfor restaurering  
a f sk u lp tu re r og udsm ykning på bygninger er der behov for særlig uddan
nelse a f  både stenhuggere og billedhuggere for at sikre den rette  bevaring. 
E n vis gensidig no rd isk  b istand ved etableringen a f gode uddannelsesm u
ligheder — u dover R ådvadcen tre t — kunne være nyttig.

U anset det e r  vigtigt at bevare  gam le håndvæ rkstrad itioner og m ateri
aler, m å også andre nye konserveringsm etoder overvejes og afprøves -  
gerne i et sam arbejde m ed forskningen. D er fo regår allerede visse undersø-
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gelser ved forskellige in stitu tioner af nye og forbedrede m etoder til re s tau 
rering og konservering , eksem pelv is un iversite terne . K onservato rsko len , 
T eknologisk  Institu t og N ationalm useets bevaringssek tion . E n udvidelse 
a f  undersøgelses- og forskn ingsindsatsen  ville væ re hensigtm æssig. 1 den 
forbindelse er det vigtigt at understrege  at sådanne nye konserveringsm e
to d er selvsagt ikke må indbæ re uoprette lige skader på m onum entets eller 
genstandens dele.

Spørgsm ålet om nye restaurerings- og konserveringsm etoder, e r  særligt 
ak tuelt i fo rb indelse m ed de skader på  bygninger, fo rtidsm inder og gen
stande, som  o p stå r som  følge a f luftforureningens indvirkning. M iljøm ini
s terie t, hvorunder både bygningsbevaringen, fo rtid sm indebesky tte lsen  og 
forureningsbekæ m pelse hø rer, lægger m eget vægt på at der sæ ttes ind 
overfo r disse alvorlige og i høj grad sam fundsskabte  skadevirkninger.

S ituationen i D anm ark fo r så  vidt angår luftforureningens indvirkning på 
ku ltu rvæ rd ier er besk revet i vedlagte b ilag ,1 som  udarbejdedes til brug for 
et a f  R igsan tikvarem bedet og S ta tens H isto riske M useer, i S tockholm  
arrangere t N ord isk  Sym posium  om  ” L uftforureningen og deres innverkan 
på ku ltu rm inner och ku ltu rfö rem ål” . Sym posiet arrangeredes som  en op
følgning af den i sep tem ber 1986 a f N ord isk  Råd afholdte in ternationale 
konference om  luftforurening.

D et blev i beskrivelsen  a f situationen i D anm ark indledningsvis næ vnt, 
at d e r i D anm ark  som  i andre nordiske og europæ iske lande konstateres 
betragtelige skader på bygninger, fortidsm inder og genstande forårsaget af 
lu ftforureningen. M an fandt um iddlerbart at d ; t  var hensigtsm æ ssigt at 
overveje  et øget nord isk  sam arbejde, fordi problem erne og om kostn inger
ne e r  sto re  sam tidig m ed at ku ltu rvæ rdiernes forringelse sker med stigende 
hast. D ernæ st pegede m an fra dansk  side på en ræ kke em ner til videre 
u ndersøgelse , idet der ingen tvivl e r om , at man indenfor dette  om råde ikke 
har tilstræ kkelig  v iden om nedbrydningsprocessen  og bl. a. konserverings
m ulighederne.

M an fandt i øvrigt at det var vigtigt, at der i stigende omfang tilrettelæ g
ges en  stra teg i indenfor de tte  om råde udfra en helhedsopfattelse.

D er var på sym posiet sam let ca. 30 kulturm indebevarere  og forskere fra 
Sverige, N orge, Finland og D anm ark for at d iskutere m ulighederne og 
fo rudsæ tn ingerne for sam arbejde på dette  om råde i N orden.

I sym posie ts  com m uniqué m eddeltes afslutningsvis: ” Sym posiet d isku
te rade  såvel det nord iske sam arbejdes organisation som  konkrete fo rsk 
n ingspro jek ter indenfor stenkonservering , m etalkonservering og beskyt
te lse  og bevaring a f m useum sgenstande. M an enedes om  at gode forudsæ t
ninger fo re lå  for at nå  betydelige fordele gennem  en arbejdsfordeling og et 
effek tiv t in fo rm ationsudby tte  indenfor N orden . H ensigten er at fortsæ tte 
og successiv t fo rm alisere det indledte sam arbejde sam t søge stø tte hertil 
hos de respek tive  regeringer og nordiske organer.

1 Har ej tryckt.
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K onkret overvejedes i den  forbindelse nedsæ ttelse a f  en nordisk referen
cegruppe til næ rm ere d røftelse  a f  form erne for øget sam arbejde. En sådan 
re ferencegruppe fo ru d sa tte s  nedsa t på basis a f  nationale b red t sam m ensat
te referencegrupper.

F o r så  vidt angår spørgsm ålet om  behovet for og m ulighederne for en 
fælles nord isk  indsats ved restau rering  og is tandsæ ttelse  af h istoriske 
bygninger og m onum enter, vil det faktum  a t landene på  m ange m åder har 
en ensarte t ku ltu r kunne danne basis for udveksling a f erfaringer, som  ville 

kunne væ re til nytte i hvert land.
Indenfo r bevaringen  a f den kulturelle arv e r  der generelt et sam arbejde 

e tab le re t m ellem  de nord iske lande, hvis bevaringsm yndigheder og deres 
rep ræ sen tan te r træ ffes ved jæ vnlige fælles m øder, hvorunder der udvek
sles in fo rm ationer og erfaringer til fælles ny tte . E ndvidere drøftes og sam 
ordnes ho ldn inger i E u roparåde t og ICO M O S (In ternational Council On 
M onum ents and S ites) f. eks. de nordiske landes funktion som sekretariat 
fo r IC O M O S ' in ternationale  kom m ité om  arkæologi.

D et er således trad itionen , at de nordiske lande så vidt det e r muligt 

ind tager en  fæ lles holdning til spørgsm ål vedrørende den kulturelle arv 
indenfor in ternationale  organisationer.

Særligt indenfo r E uroparåde t har en fælles holdning til opretholdelse af 
E u ropas a rk itek ton iske  arv  og ikke alene b landt de nordiske lande resu lte
ret i udarbejdelsen  a f G ranada konventionen , som D anm ark på linie med 
an d re  nord iske  lande har tilrådt.

R atifikationen  a f konventionen  vil ikke kræ ve lovæ ndringer, men b e 
stem m elserne  og konven tionens synspunk ter inddrages i kom m ende initi
a tiver på bevaringsom rådet. D ette gæ lder b landt andet om hvorvidt der 
skal indføres et særligt besky tte lsesom råde om kring m onum enterne, om 
a ld ersk rite rie t i forb indelse m ed fredning e r rigtig, og om etablering af 
sæ rlige b esk y tte lseso m råd er eksem pelvis m ed væsentlige arkæologiske 
eller ku ltu rh isto riske  væ rd ier er hensigtsm æ ssig.

K onven tionen  om hand ler specielt problem et med skader, forårsaget af 
fo ru ren ing  og op fo rd rer til at landene s tø tte r udførelsen af videnskabelig 
forskn ing  m ed hensyn  til undersøgelse af skaderne og hvorledes de kan 
begræ nses.

E ndvidere påpeger konven tionen , som  allerede A m sterdam erklæ ringen 
fra 1975 udsendt som  afslu tn ing på B ygningsfredningsåret gjorde det, 
nødvendigheden a f  at bevaring in tegreres i planlæ gningen eller udgør et 
vigtigt og accep te re t led i udform ningen af vore m enneskeskabte  om givel
ser.

Det nystartede  E u rocare , som  e r kny tte t til E U R E K A , kan muligvis 
udgøre det in ternationale  fo rum , som  koo rd inerer udviklingen a f nye høj
teknologiske p roduk te r til brug for restaueringsarbejdet. E ndvidere er det 
tanken  at tilrettelæ gge tekn iske  videnskabelige undersøgelser i forbindelse 
herm ed sam t tilvejebringe en database . Det er dertil hensigten at e tablere
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tekniske norm er og retn ingslin ier fo r undersøgelse og behandling a f m onu
m en ter og genstande. O pm æ rksom heden  re tte s  i den forbindelse selvsagt 
m eget på lu ftforureningens skadevirkninger. D er er i den foreløbige organi
sation  allerede en k on tak t på  nord isk  p lan.

Indenfo r U N E S C O  er der løbende foregået et fælles nordisk koordine
ring og indsats m ed hensyn til a rbejdet om kring bevaringen a f ku lturarven. 
I det om fang U N E S C O ’s C ultural D ecade skal beskæ ftige sig med den 
m aterie lle  ku ltu rarv , vil der og så  væ re behov for en koordinering og 
ev en tu e lt fordeling a f de nordiske in itiativer. I den forbindelse må det 
form entlig  påregnes at luftforureningens indvirkning på den kulturelle arv 
vil blive inddraget.

A fslu tn ingsvis skal M iljøm inisteriet ud tale , at det er a f betydning for den 
nationale  indsats for bevaringen a f den kulturelle arv , at der finder et 
no rd isk  sam arbejde sted , og at m an gerne ser at der gøres en fælles indsats 
indenfo r ram m erne a f N ordisk  R åd, i sæ rdeleshed indenfor om råderne 
uddannelse  a f  håndvæ rkere  og konservato rer m v„  udveksling a f inform a
tio n e r og erfaringsgrundlag  sam t luftforureningens indvirkning på den kul
tu relle  arv.

D ette  vil på  den ene side kræ ve øgede ressou rcer, men vil på den anden 
side kunne m edføre en overo rdnet ressoursem æ ssig  besparelse ved en 
fordeling a f opgaverne  mellem de enkelte lande.

K øbenhavn , den 26. juni 1987

Jan R asm ussen

R igsarkivet:

Sam nordisk indsats

F or at m odvirke frem tidig nedbrudning af vor nordiske kulturarv bør 
N ord isk  R åd arbejde på flere om råder, fx. trafikplanering, energi- og 
industrip lanering  fo r at undgå yderligere nedslidning a f miljøet i N orden; 
m en for at opnå  det optim ale resu lta t e r det nødvendigt at arbejde på flere 
n iveauer: nationalt, in ternationalt og nordisk. R estaurering af historiske 
bygninger og m onum enter e r  i denne forbindelse et aktuelt em ne. N atu r
ligvis kunne m an i sam m e om gang næ vne andre om råder, de r lider under 
sam m e skæ bne.

Sam nordisk restaurerings indsats

G ennem førelsen  a f  et nordisk  sam arbejde vil opfylde flere form ål, som 
vil få indflydelse på den frem tidige indsats for det restaureringsfaglige 
om råde, idet der findes flere ensartede  problem er, men en stor forskel på 
kundskaber, i de nord iske lande. Forskellige om råder, hvor disse kund
skaber findes, kunne danne basis for et nordisk sam arbejde, fx. følgende:
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1. A t opsam le og v iderebringe de erfaringer, der allerede nu findes 
inden fo r restau rerings- og byfornyelsesom rådet, i form  af publika

tioner, fo red rag  etc.
2. A t få gennem ført en registrering  a f æ ldre bygninger og m onum enter i 

N orden . En katalogisering  a f m aterialet med stilarter, byggestil, loka
le håndv æ rk strad itio n er og arbejdsm etoder.

3. At bevare  og stim ulere de traditionelle bygningshåndvæ rksfag.
4. A t tage gam le d iscip liner op til kritisk vurdering, videreudvikle og 

tilpasse dem  nutidig brug.
5. A t give de nuvæ rende håndvæ rkere en teo re tisk  og praktisk efterud

dannelse  inden fo r restau rerings- og byfornyelsesom rådet.

F orskningssam arbejde

F orskning  inden for restau reringsom rådet er desvæ rre ringe udviklet i 
N orden . De erfaringer, m an bygger på, e r  im porteret fra det sydlige udland 
og k o ncen tre re t om de specielle p roblem er, der råder der. Det er uhyre 
vigtigt, at vi selv her i N orden  d river en egen forskningsudvikling.

M ateria ler, miljø og klim a er nogenlunde ens her i N orden , hvorfor man 
med sto r fordel kunne drive en sam nordisk  forskning og henlægge forsk
ningen til de in s titu tioner i N orden , hvor der i ø jeblikket findes den største 
ek spertise  på de enkelte  om råder.

D et ville også væ re en god idé at op re tte  nogle ekspertg rupper i N ordisk 
M in isterråds regi. d e r kunne prøve at løse specifikke problem er. M an har 
jo  a llerede  en nord isk  arbejdsgruppe for bevaring a f k irker, ganske vist 
finansiere t a f  enke ltin s titu tioner i D anm ark, N orge og Sverige; men det 
ville væ re bed re , hvis d isse g rupper op re ttedes i N ordisk M inisterråds regi 
og finansieredes a f  m in isterrådet.

B evaring a f  håndvæ rket

En stim ulering a f håndvæ rksfagene er en sim pel nødvendighed. V isse 
håndvæ rk er allerede faktisk  døde, og andre henslæ ber en kum m erlig 
tilvæ relse. D og findes endnu ekspertise  på de her i N orden  næ sten  uddøde 
håndvæ rk i det sydlige udland, og enkelte ek sp e rte r er tilbage i N orden , 
men alle aktive e r  o v e r deres bedste  alder. D et vil derfo r for visse 
håndvæ rksfag væ re rimeligt at opbygge en sam nordisk  uddannelse  om 
kring eksisterende m useer, cen tre  og skoler, d e r beskæ ftiger sig m ed disse 
håndvæ rksfag.

V idereuddannelse  a f  k o nserva to re r bør også indgå i denne sam m en
hæng. K onse rv a to re rn e  i N orden  har væ ret m eget in teresserede i de v ide
reu d d an n e lsesk u rse r, der har fundet sted i N ordisk  M inisterråds regi. og 
ikke m indst i de kom pendier, der indtil nu er blevet publiceret i forbindelse 
med ku rserne . O gså i europæ isk  regi. b l.a . inden for ram m erne af 
IC C R O M , e r der gennem ført ku rser, hvor nordiske konservato rer har 
de ltaget, såvel på elev- som  på læ rersiden. Det er m eget væ rdifuldt for vort 
arbejde i N orden  også at opbygge disse ak tiv ite ter.

+ l-A 7 7 5 /k  Supplement
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N o rd isk  indsa ts p å  in ternationalt plan

D e nord iske  lande bør øge deres indsats gennem  N ordisk  Råd ved at 
påv irke de in ternationale  sam arbejdsorgan isationer for bl. a. at begræ nse 
den g lobale luftforurening og nedslidning a f m iljøet. Vi skal påtage os 
opgaver og stille konkre te  forslag, der viser vejen til bedre forudsæ tninger 
fo r at bevare  den sam lede ku ltu rarv . H erigennem  vil N orden  kunne påvir
ke det in ternationale  sam arbejde i positiv retning.

D enne indstilling er affatte t på grundlag af de enkelte m edlem m ers 
indlæg i S ty reg ruppen  for nordisk  v idereuddannelse a f  konservatorer.

K ø benhavn , den 17. m arts 1987

På sty regruppens vegne

A rne M øller P edersen  
Ordførende

Håndværksrådet:

H åndvæ rksråde t i D anm ark skal herved udtale sin stø tte  og glæde over, 
a t d e r nu e r taget et fæ lles nordisk  initiativ om  bevaring af den nordiske 
ku ltu rarv  i form  a f  bevaringsvæ rdige bygninger, m onum enter, miljøer
m. v.

H åndvæ rksråde t håber, at såvel det nordiske initiativ som de europæ 
iske bestræ b e lse r på  a t finde renoveringsform er, hvorved m an kan undgå 
forv itring  a f  byggem ateria ler m. v. m å give positive resu lta ter. P ro jek ter og 
fo rskn ing , som  derfo r m åtte stø tte  de tte  arbejde vil H åndvæ rksrådet derfor 
hilse velkom m en.

S åfrem t N ord isk  Råd ikke allerede har kontakt med H åndvæ rkets 
R estau reringscen te r i R aadvad ved K øbenhavn , hvor netop spørgsm ål af 
o vennæ vnte  k a rak te r har sto r bevågenhed, beder vi N ordisk Råd tage 
kon tak t til cen te re ts  leder, ark itek t K urt R osenkranz.

K øbenhavn , den  21. jun i 1987

A nne  M øller-Andersen

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den 29 m aj 1987 förk lara t sig 
icke ha n ågo t a tt anföra  i anledning av m edlem sförslaget.

Miljøkontrollen, Københavns kommune:

M iljøkontrollen skal i den anledning ud tale , at det e r  ve ldokum enteret, 
at luftforureningen acce le re re r m aterialers nedbrydning. D et er den almin-
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delige opfatte lse  at de overvejende m ateria leskader som  følge a f luftforu
reningen skyldes udsendelsen  a f svovldioxid. K væ lstofilter, ozon og par
tik ler (sod) har dog også betydning.

D en stø rste  del a f  luftforureningen i K øbenhavn skyldes indenlandske 
k ilder, m en uden landske k ilder spiller også en væ sentlig rolle. F o r svovl
dioxid udgør det indenlandske bidrag til luftens indhold ca. 2/3 og det 
uden landske  ca. 1/3. Svovldioxid stam m er prim æ rt fra k raftvæ rker og 
andre fyringsanlæ g.

1 det cen tra le  K øbenhavn  faldt luftens indhold a f svovldioxid fra 1970 til 
slu tn ingen a f 70’erne  fra ca. 85 ug/m 3 (årsm iddel) til ca. 35 ug/m 1. H erefter 
har k oncen tra tionen  holdt sig nogenlunde konstan t. Det relativt kraftige 
fald i 70’erne skyldes form entlig  først og frem m est stigende tilslutning til 
fje rnvarm e, overgang  fra olie til kul på k raftvæ rkerne, anvendelse af højere 
sko rstene  og faldende indhold a f svovl i fyringsolien.

K væ lstofilter udsendes fra fyringsanlæg og fra biler. I gadeniveau i 
stæ rk t tra fike rede  om råder stam m er hovedparten  a f luftens indhold fra 
bilerne. F ra  1982 har der i det cen trale  K øbenhavn løbende væ ret foretaget 
reg istreringer a f  luftens indhold af kvæ lstofilter. D isse viser, at koncen tra
tionen har væ ret nogenlunde konstan t.

1 1973/74 blev d e r fo re taget stikprøvem ålinger i en ræ kke gader i K øben
havn. S am m enholdes disse m ed m ålinger fra de senere år tyder det på, at 
d e r e r  sket en stigning i gadeluftens indhold af kvæ lstofilter fra begyndel
sen a f 7 0 'e rne  og til i dag.

O zon dannes i luften ved kom plicerede kem iske reak tioner under tilste
devæ relse  a f  kvæ lstofilter og kulbrin ter. S tikprøvem ålinger har vist, at 
koncen tra tionen  i K øbenhavn er lavere end m ere landlige om råder i 
h o v edstadsom råde t (RISØ ).

M edens de ovenfo r næ vnte gasser d irekte kan angribe (reagere med) 
m ateria lerne  har partik le r kun indirekte virkning, ved at være bæ rere for 
anden  foruren ing , ved at kunne holde på fugtighed og ved at kræve hyppi
gere rengøring, som  g iver forøget m aterialeslid . Isæ r bygninger langs 
s tæ rk t trafikerede  gader tilsv ines a f  sod fra bilerne. M ålinger i K øbenhavn 
ty d e r på, at d e r fra begyndelsen  a f 7()’erne og til i dag er sket en stigning i 
gadeluftens sod indho ld , form entlig  på grund af den øgede dieseldrift.

En nedgang i sto rby lu ftens indhold af m aterialenedbrydende stoffer 
opnås p rim æ rt ved at nedsæ tte  b idragene fra egne em issioner, men også 
ved at arbejde for nedsæ ttelse  af bidragene fra udenlandske kilder. 1 
lan d d istrik te r b id rager de udenlandske k ilder (isæ r fra V esstyskland, Ø st
tysk land  og England) m est til luftens indhold af m aterialenedbrydende 
stoffer.

1 D anm ark  er d e r beslu tte t fo ranstaltn inger, som nedbringer udsendel
sen a f svovldioxid  med 50%  i 1995 i forhold til 1980-niveauet. og der 
p resses fra  D ansk  side på i E F  og andre in ternationale o rganisationer for at 
få de øvrige eu ropæ iske lande til at vedtage tilsvarende foranstaltninger.
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M ed hensyn  til fo ru ren ingsudsendelsen  fra biler p resser D anm ark på for 
at få E F  til at beslu tte , a t alle nye personbiler skal opfylde de am erikanske 
norm er. D ette  vil m edføre, at udslippet af kvæ lstofilter og iøvrigt også 
ku lb rin te r fra benzindrevne biler vil blive reduceret med ca. 80% . I E F  er 
øvrige lande b levet enige om  et forslag indeholdende m ildere norm er. 
D anm ark  b lokerer de tte  forslag, fordi man ønsker mulighed for i Danm ark 
at indføre U SA -norm erne. N ogen afklaring e r endnu ikke opnået. Med 
hensyn  til kvæ lsto filteudsendelsen  fra k raftvæ rker er der i D anm ark nedsat 
en arbejdsg ruppe m ed henblik på at undersøge m etoder til nedbringelse af 
udsendelsen .

Med henblik  på udsendelsen  a f sod fra d ieselbiler har M iljøkontrollen i 
en nyligt udsendt rapport peget på dette  problem , dog prim æ rt af hensyn til 
sundheden . E ndvidere  har M iljøkontrollen i sam arbejde med politiet gen
nem ført en  kam pagne for at få nedsat sodm ængden i gadeluften i K øben
havn. Såv id t M iljøkontrollen e r o rien tere t, e r der ikke fra statslig side taget 
in itia tiver for at nedbringe sodudsendelsen  fra bilerne.

E fte r M iljøkontro llens opfatte lse  e r  det vigtigt, at D anm ark i sam arbejde 
m ed de øvrige nordiske lande fo rtsæ tte r bestræ belserne for at nedsæ tte 
udsende lsen  a f fo rsu rende sto ffer og i in ternationale o rganisationer p resser 
på fo r at få de øvrige europæ iske lande til at indføre sam m e reduktioner.

E ndv idere  m ener M iljøkontrollen, at man i de enkelte lande bør indføre 
begræ nsninger a f  sodudsendelsen  fra d ieselb iler, prim æ rt af hensyn til 
sundheden , m en også for at undgå tilsvining af bygninger og m onum enter.

K øbenhavn , den 26. feb ruar 1987

Ib Larsen

K øbenhavns Bym useum :

K øbenhavns B ym useum  har generelt sym pati for forslaget om et øget 
nordisk sam arbejde m ed hensyn  til bevaring a f kulturhistorisk  in teressan te  
m iljøer og m indesm æ rker.

En væ sentlig  forudsæ tning vil dog væ re, at m an nationalt/kom m unalt 
søger at p ræ cisere , hvad der er bevaringsvæ rdigt, og hvor s to rt konserve
ringsbehovet er, gennem  et grundligt reg istreringsarbejde, som  vil fordre 
øgede ressou rcer. M ed hensyn til det bevaringsvæ rdige i K øbenhavns 
kom m une har K øbenhavns B ym useum  i sin ” Perspektivplan  1983-1994” 
foreslået udarbejdelsen  af en ku ltu rh isto risk  oversigt over byen , som  na
turligvis grundet sit om fang m å begræ nses til en overo rdne t he lhedsbe
skrivelse. D enne tæ nkes at gå ud fra den naturlige kvartersopdeling  og be
skrive de enkelte om råders beliggenhed i det sam lede bylegem e, deres 
tilblivelse og udvikling, bebyggelse, udseende og k arak ter sam t væ sentlig
ste m iljøelem enter.
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G ennem  øget sam arbejde i nord isk  regie kunne man lokalt hen te  erfaring 
og viden fra and res indsats på om rådet.

K øbenhavn , den 11. m arts 1987

Torben Ejlersen  
M useum schef

Fuldmægtig Jytte Thrane, Økonomidirektoratets Sekretariat, Frederiksberg 
Kommune, har telefonisk  den 8. maj 1987 m eddelt følgende som  rem issvar: 

Man skal som  sek re taria t for kom m unalbestyrelsen  bem æ rke, at m ed
lem sforslaget har væ ret forelagt kom m unens d irek to ra t fo r skole- og bib
lio teksvæ sen og tekniske d irek to ra t, m en at sagen ikke har væ ret forelagt 
fagudvalg og kom m unalbesty re lse  til en politisk stillingtagen.

Med det næ vnte forbehold  skal m an fra forvaltn ingens side anføre , at 
man ikke har egentlige bem æ rkninger til det foreliggende m edlem sforslag 
ud over, at m an skal henstille , at det tages op til overvejelse , hvorvid t det 
vil væ re hensig tsm æ ssigt, at der ved udarbejdelse  a f  byp laner og kom m u
neplaner foretages en reg istrering  a f det pågæ ldende om råde ud fra en 
ku lturpolitisk  vurdering.

Dansk Kultursamfund har i skrivelse den 4 m aj 1987 fö rk la ra t sig av stå  
frå n  a tt y ttra  sig i an ledning av m ed lem sförslaget.

Dansk Kulturhistorisk Museumsforening:

Ud over de etab lerede  om råder indenfor de tte  felt såsom  fredning af 
jo rd faste  fo rtid sm inder, bygningsbevaring og bygningsfredning, fredning 
af historiske sk ibsvrag , sikring a f danefæ  og sikring a f særlige ku ltu rvæ r
dier kan vi pege på flere nye arbe jd som råder, som er under etablering.

Vi tæ nker her på de i S ta tens M useum snæ vns forslag til revision af 
m useum sloven indehold te  retn ingslin ier fo r dokum entation  a f nyere tids 
m iljøer (lovfæ stede etnologiske opgaver).

Vi kan også næ vne det landsdæ kkende arbejde med registrering  af 
bevaringsvæ rdige gravm inder på fo lkek irkens k irkegårde, som e r ved at 
blive sat i væ rk.

E ndvidere bestræ belserne  fo r at opbygge et hjæ lpem iddel til bevaring af 
gam le træ sk ibe som  er d irek te  invo lveret i d e tte  arbejde.
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Vi e r m eget positive overfo r det foreliggende forslag fra N ord isk  R åds 
danske delegation  og deltager gerne i det frem tidige arbejde på de m åder, 
som  v iser sig hensigtsm æ ssige.

Fu r, den 11. jun i 1987

Palle B irk H ansen  
Formand

F i n l a n d

Undervisningsministeriet hänvisar i skrivelse den 24 m ars 1987 till y ttra n 
den av den 10 m ars 1987 respektive  20 feb ru a ri 1987 frå n  m inisteriets  
högskole- och vetenskapsavdeln ing  sam t F inlands U nesco-kom m ission  (se 
nedan).

Undervisningsministeriet, högskole- och vetenskapsavdelningen1:

H ögskole- och vetenskapsavdeln ingen  anser att m edlem sförslaget år 
aktuellt och bör unders tödas. B evarandet av kulturm iljön och annat ku l
tu rarv  i anslu tn ing till den har tillgodosetts täm ligen väl i lagstiftningen. 
D ärem ot har ku ltu rarve t o fta förb igåtts i beslu tsp rocessen , i synnerhet då 
det har stå tt i konflikt m ed andra in tressen , t. ex . trafikreglering. På grund 
av de tta  m åste frågan om bevarandet g ranskas u tgående från kultur- och 
sam hällspolitiken som  helhet. M ed gem ensam m a k rafte r och i sam förstånd 
borde man först beslu ta  hur högt å tgärderna  för a tt bevara  ku ltu rarve t skall 
värderas i förhållande till andra  mål i sam hället. En dylik d iskussion  kan 
påskynda å tgärderna  fö r a tt b ev a ra  miljön.

U töver det ovanstående m åste  m an vidta b rådskande å tgärder för att 
kunna bekäm pa de skador som  den snabba luftföroreningen har gett upp
hov till. F ö r a tt g aran tera  bevarandet av ku ltu rarve t har m an redan globalt 
börjat v id ta åtgärder. 1 de tta  arbete  är också  de regionala sam arbetsprojek- 
ten viktiga, eftersom  m an i dem  kan beakta  lokala förhållanden och sär
drag. D ärför bö r sam arbete t m ellan de nord iska länderna , enligt avdelning
ens åsik t, understödas också  på  de tta  om råde.

H ögskole- och vetenskapsavdeln ingen  anser a tt det ä r  viktigt a tt få igång 
ett fo rskn ingssam arbete . V ilka fo rm er av sam arbete  som  skall effektiveras 
borde de nord iska länderna sinsem ellan snabbt kom m a överens om . O be
roende av om den lösning m an stan n ar för u tgörs av fo rskningsanstalter 
eller någon annan  sam arbetsform  ä r det k lart a tt u tb ildningen, forskningen 
och dokum enteringen  också  fö ru tsä tte r e tt av sevärt tillägg i finansieringen.

1 Yttrandet översatt från  finska.
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Vid p laneringen av sam arbete t i N orden  är det också  viktigt a tt i de 
lösningar m an kom m er till b eak ta  om rådets tvärvetenskap liga  k arak tä r, de 
in ternationella  k on tak te rna  och u tby te t av inform ation.

H elsingfors den 10 m ars 1987

M arkku L inna
A vdelningschef,

överdirektör

Pirkko M etsäranta  
Yngre regeringssekreterare

Miljöministeriet:

N ordiska rådets m edlem sförslag är synnerligen aktuellt. V år sam hälls
utveckling b asera r sig närm ast på tekn iska  fram steg , som  inte b eak ta r utan 
ändrar på naturförhållandena. 1 synnerhet v isar sig d e tta  som förändringar 
i luftens kvalite t, v ilket b l.a . i F in land kan påv isas som  försurning också 
inom v idsträck ta  obebodda om råden , för a tt inte ta la  om större  tä to rter. 
Den fö rstö relse  som  de fö rsu rande luftföroren ingarna och de sura  regnen 
fö ro rsakar kulturm iljön  av stenm ateria l ä r  slutgiltig. De fö rsurande luftför
oreningarnas verkn ingar kan m an inte fö rh indra  ens i m useiförhållanden, 
utan en långsam  fö rstö re lse  h o ta r t. o. m. om sorgsfullt fö rvara t arkiv- och 
bib lio teksm ateria l, konstverk  och  tex tiler. G enom  konserverings- och res- 
tau reringsåtgärder kan m an endast fördrö ja  fö rstö re lsep rocessen  om man 
inte kan undanrö ja  själva o rsaken  till skadan . O fta återkom m ande rep a ra 
tions- och res tau re ringså tgärder fö ränd rar e fter hand b l.a . byggnadernas 
fasader och byggnaderna fö rlo ra r i äk thet.

För a tt u tred a  och  dokum entera  ku ltu rarve ts nuvarande situation be
hövs avsevärt stö rre  re su rse r än fö r närvarande (både utb ildad personal 
och penningm edel).

Inom  de nord iska  länderna  har m an vidtagit å tgärder fö r a tt avvärja  det 
ho t, som  luftföroren ingarna fö ro rsakar. I F inland fattade sta tsrådet
12.2.1987 e tt beslu t, enligt vilket m an sträv ar efter a tt m inska svavelu tsläp
pen m ed hälften till å r  1993 jäm fö rt m ed nivån 1980. D etta  slags beslu t ä r 
av sto r be tydelse , m en ännu inte tillräckliga, då  fö rändringen av luftens 
sam m ansättn ing  i de no rd iska länderna  inte bero r enbart på nordiska 
beslu t. Det behövs å tgärder över de nationella och nord iska gränserna  för 
a tt fö rbä ttra  situationen . Ö verenskom na tid tabeller bö r påskyndas och den 
tillåtna m ängden u tsläpp  rev ideras, då  det har visat sig, att kulturarvet 
fö rstö rs allt snabbare. I de lönsam hetskalky ler, som  u tgör bas fö r närings
livets å tgärder, bö r m edtas alla kostnader som  fö ro rsakas av förbjudandet 
av m iljöföroreningar och reparerande av redan  inträffade skador. D et är
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synnerligen läm pligt a tt å tgärder och kam panjer för a tt fö rändra  allm änhe
tens och företagens a ttity d e r inleds ju s t på N ord iska rådets initiativ.

M otverkandet av de förändringar, som vår synnerligen teknikbaserade 
sam hällsutveckling  fö ro rsakar i m iljöförhållandena, fo rd rar in ternationellt 
och tvärvetenskaplig t sam arbete . På grund av de nord iska ländernas likar
tade natu rförhållanden  och ku ltu rarv  är in ledandet av ett nord isk t sam ar
bete  naturligt. M an borde be red a  sig på e tt snabbt effektiverande av 
sam arbetet. Som  det fö rsta  steget kan anses det sam nordiska m öte, som 
o rdnas i S tockholm  på R iksan tikvarieäm bete ts initiativ 22 -23 .4 .1987 , där 
m an prelim inärt kartlägger situationen  i vaije  nord isk t land.

D et ä r  skäl a tt överväga g rundandet av ett sam nordiskt forskn ingsinsti
tu t för a tt u treda  förändringarna i na turförhållandena sam t erforderliga 
konserveringsm etoder. In s titu te t borde stå i nära  kon tak t m ed olika fo rsk 
ningscentra  på om rådet, i synnerhet m ed 1CCROM sam t också med m ot
svarande fo rskningscentra  i N ordam erika . Institu te t borde också tillsam 
m ans m ed natu rvård so rgan isa tionerna  inleda u ta rbe tande t av en kam panj 
för a tt fö rändra  m edborgarnas och företagens beteende- och attitydm öns-

H elsingfors den 21 april 1987

Sirkka H autojärvi 
A vdelningschef, överdirektör

Kaija Santaliolnia  
Byråarkitekt

B yggnadsstyrelsen1:

B yggnadsstyrelsen  anser a tt förslaget i fråga är högst viktigt och konsta
te ra r a tt det ä r en fo rtsättn ing  på de trad itioner som  redan på 1960-talet 
y ttrades i den s .k .  V enedig-deklarationen angående bevarandet av kultu
rell egendom  och dess överföring till de kom m ande generationerna.

Vid restau rering  och renovering  av ku ltu rh isto risk t värdefulla byggna
der har byggnadsstyrelsen  på allt sätt s trävat till att i tä tt sam arbete  med 
m useiverket skapa sådan om byggnadsideologi som beak ta r de ku ltu rh i
sto riska  värdena. M ed tillfredsställelse kan man även konsta tera  a tt en 
a ttitydförändring  m ot positiv  riktning har skett på 80-talet.

B eträffande sin egen verksam het an ser byggnadsstyrelsen  det speciellt

1 Yttrandet översatt frå n  finska.
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viktigt a tt m an i förslaget har också  u tta la t sig för återupplivn ing  av de 

gam la han tverkary rkena .

H elsingfors den 19 m ars 1987

Jo n n a  Yrjö-K oskinen
A vdelningschef,
byggnadsrådet

M arjatta  Erwe 
Överarkitekt

Statens humanistiska kommission:

H um anistiska kom m issionen anser det väck ta  m edlem sförslaget både 
aktuellt och viktigt. D agens teknoku ltu r har fö ränd ra t na tu rförhållandena 
även i N orden  och speciellt luftens försurning fö ro rsakar av sevärda  skador 
på vårt ku ltu rarv . D etta  gäller både den  om givande natu ren , kulturm iljön 
och det m ångfasetterade ku ltu rarv , som  b es tå r av såväl ark ivm ateria l, 
b ib lio tekssam lingar, konstverk  som  byggnader. R ent generellt kan man 
konsta te ra , a tt Finland fö rskonats från stö rre  skador på m ånga ku ltu rh isto 
risk t värdefulla byggnader, em edan  byggnadsm ateriale t — gran it — varit 
m era resisten t gen tem ot försurning än t. ex. sandsten . D etta  gäller dock 
endast en liten del av den nationella byggnadskulturen .

D en skada den föro renade luften  fö ro rsakar är o ftast oåterkallelig . M ed 
konserverings- och  res tau re ringså tgärder kan nedbry tn ingen  fördröjas 
men sällan helt avh jälpas. D et fo rd ras m ed and ra  ord  raska  å tgärder fö r att 
m inska de u tsläpp , som  fö ro rsakar luftens försurning. E tt speciellt p ro 
blem u tgör det sta rk t su ra  tidiga träbaserade  pappere t som  har egenskaper 
som gör a tt det långsam t fö rstö rs. D etta  innebär a tt i stort sett alla böcker, 
tidningar, a rk ivm ateria l e tc . från 1880-talet till våra  dagar är hotade ifall 
man inte snart kan börja  tilläm pa de m asskonserveringsm etoder som  för 
närvarande är under utveckling.

Då hittills g jorda u tredn ingar klart visat, a tt varken nationella eller 
in ternationella  rekom m endationer och å tgärder m otverkat luftens fö ro re 
ning, är det sam hällets skyldighet a tt förse de an tikvariska  m yndigheter 
och fo rskningsinstitu t, vilka bär an svar för det nationella ku ltu rarve t, med 
tillräckliga fo rskn ingsresu rser. D essa re su rse r bö r även garan tera  u tb ild
ning av vetenskaplig t skolad personal.

H um anistiska kom m issionen k o n sta te ra r, a tt det krävs ett både tv ärv e
tenskapligt och in ternationellt sam arbete  för att övervaka och elim inera de 
skadliga m iljöförändringar teknoku ltu ren  fö ro rsakar. Em edan ku ltu rarvet 
och m iljöförhållandena är täm ligen likartade i N orden , finns det allt skäl a tt 
fördjupa sam arbete t på nord isk  bas. S am arbete t bör koncen treras till u tb y 
te av e rfa renhe te r, ku rsverk sam het, forskning kring nya konserverings-

+ 2-A 775/k  Supplement
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och restau re ringsm etoder och u tb ildningsfrågor, ett ak tiv t sam arbete  med 
in ternationella  in stitu tioner såsom  IC C R O M , b ö r fördjupas.

H um anistiska  kom m issionen önskar fäs ta  uppm ärksam het vid de av 
sevärda skador som  fö ro rsakas av ” graffiti”  applicerade på byggnadsm in- 
nesm ärken , sta ty e r m. m. E huru  en m odenyck , och som  sådan av övergå
ende na tu r, k rävs här en attityd fö rändring  inte endast på nationell u tan 
också  på nord isk  nivå.

H elsingfors den 25 ju n i 1987

Irm eli N iem i 
Ordförande

M arja L aaksonen  
Sekreterare

Byggnadsstyrelsen1:

B yggnadsstyrelsen  anser a tt förslaget i fråga är högst viktigt och konsta 
te ra r a tt det ä r en fo rtsä ttn ing  på de trad itioner som  redan på 1960-talet 
y ttrades i den s .k .  V enedig-deklarationen angående bevarandet av ku ltu 
rell egendom  och dess överföring till de kom m ande generationerna.

Vid restau rering  och renovering  av ku ltu rh isto risk t värdefulla byggna
d er har byggnadsstyrelsen  på allt sä tt s träva t till a tt i tä tt sam arbete  med 
m useiverket skapa sådan  om byggnadsideologi som  b eak ta r de ku ltu rh i
sto riska värdena. M ed tillfredsställelse kan m an även ko n sta te ra  a tt en 
a ttitydförändring  m ot positiv  riktning har skett på 80-talet.

B eträffande sin egen verksam het an se r byggnadsstyrelsen  det speciellt 
viktigt a tt m an i förslaget har också  u tta la t sig för å terupplivning av de 
gam la han tverkary rkena.

H elsingfors den 19 m ars 1987

Jorm a Yrjö-K oskinen
A vdelningschef,
byggnadsrådet

M arjatta  Erwe 
Överarkitekt

Riksarkivet:

D en successiva  fö rsvagningsprocess som  det oersättliga m aterialet i 
ark iven genom går m ed hotande fö rstö re lse  som  följd har väck t sto r oro

1 Yttrandet översatt från  finska.
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överallt i världen . Särskilt u tsa tta  ä r  de handlingar som  tillkom m it under 
1800-talets senare hälft och  1900-talet. D etta  bero r på att m an i de nordiska 
länderna från m ediet av  1800-talet allt oftare började använda träm assa  
som råvara  vid papperstillverkn ing  i stället för lum p. Pappere t som  fram 
ställdes m ed de nya m etoderna  var surare  än det gam la handgjorda.

Man känner rä tt väl till de fak to re r som  fö rstö r ark ivm ateria le t. M ed 
tanke på bevarande t av de tta  m aterial s tå r de förebyggande å tgärderna i 
främ sta ledet då m an fö rsöker m inim era de skadliga fak to rernas följder. 
Vid uppgörandet av handlingar som skall bevaras under all fram tid bör 
man använda m aterial som  är ark ivbeständ iga. H andlingarna bör därefter 
fö rvaras i sådana u trym m en där skyddet mot fö rstörelse  är så sto rt som 
möjligt. O rig inalhandlingar bör också  skyddas m ot det slitage som  flitigt 
ny ttjande för med sig. V anligen m ikrofilm ar m an de handlingar som  nyttjas 
flitigt och ger läsarna film er i stället för originalhandlingar.

1 Finland har m an sträva t till a tt fö rsäk ra  sig om  att m an vid uppgörande 
av värdefulla handlingar använder sig av ark ivbeständ iga m etoder. R iksar
kivet har m ed stöd av ark iv lagen (184/81) och ark ivförordningen (1012/82) 
u tfärdat d irektiv  om användandet av ark ivbeständ iga papper och skrivm a
teriel vid uppgörande av handlingar. R iksark ivet pub licerar årligen i Offici
ella tidningen en förteckning  över m ateriel och m etoder som  konsta tera ts 
vara  arkivbeständ iga.

R iksarkivet har tillsam m ans med B yggnadsstyrelsen  u tarbeta t och s tad 
fäst b indande d irektiv  om  ark ivu trym m en för m yndigheterna där man 
faststä llt de krav som  bör ställas på  ark ivu trym m enas konstruk tion , ven ti
lation och tekn iska  appara tu r. M ålsättningen är här ett så heltäckande 
skydd som  m öjligt fö r handlingarna m ot skadliga fak to re r i om givningen. I 
praktiken har det visat sig vara  svårast att skydda handlingarna mot de 
lu ftföroreningar som  leder till fö rändringar i a rk ivm ateria le t, vilket man 
också är m edveten  om . På grund av de höga kostnader som filtreringen av 
dessa luftfö roren ingar skulle m edföra har m an inte fått någon filte rappara
tu r till e tt enda  arkiv .

T ro ts de förebyggande åtgärderna  är man också  tvungen att konservera  
skadade handlingar. I sam band m ed konserveringen  neu tra liserar man 
också handlingarna om  deras pH -värden  anger en för hög su rhetsgrad . På 
grund av de ansp råkslösa  re su rse r som  kom m it konserveringen till godo 
och de han tverksm ässiga  och tidsk rävande konserveringsm etoderna  är 
man tvungen att p rio rite ra  konserverande t av v issa handlingar. D ärvid 
u tgår m an ifrån handlingarnas h is to riska  värde och ny ttjandefrekvens. 
R iksark ivets sex kon se rv a to re r konservera r och res tau re ra r årligen ca 5 
hyllm eter handlingar. Enligt gjorda beräkn ingar är ca  4 hyllk ilom eter hand
lingar i behov av konservering . M an bör därfö r s träva  till att u tveckla 
sådana konserveringsm etoder som  gör det möjligt a tt sam tidigt behandla 
s to ra  m ängder handlingar.

D et är fram för allt in ternationellt sam arbete  som behövs vid u tvecklan-
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det av m etoderna . R iksarkivet har ak tiv t deltagit i a rbete t inom  den kon- 
serveringskom m itté  som  tillsatts av Internationella  A rk ivrådet. D anm ark, 
F inland och Sverige har fr. o. m. å r  1984 m ed stöd från N ordinfo  bedrivit 
gem ensam  forskning dår sy fte t å r  a tt s tandard isera  de nord iska kvalite ts
kraven på de underlag, skrivm ateriel och m etoder som  används vid uppgö
rande av sådana handlingar som  är avsedda a tt fö rvaras under all fram tid. 
Sam tidigt s träv ar m an också  till a tt s tandard isera  tes tm etoderna  fö r näm n
da underlag, skrivm ateriel och m etoder. R iksarkivet an ser att e tt fo rtsatt 
och utvidgat nordiskt och in ternationellt sam arbete  med bevarandet av 
ku ltu rm innesm ärken  som  mål ä r  av sto r vikt och betydelse.

R iksarkivet om fattar de synpunk ter som  fram lagts i m edlem sförslaget i 
N ord iska rådet och anser det viktigt a tt förslagen förverkligas. I F inland 
har man redan  länge sett det som  en brist a tt m an inte kunnat bedriva 
system atisk  forskning med bevarandet av ku ltu rh isto risk t värdefulla bygg
nader och förem ål som  mål. R iksarkivet vill särskilt be tona  a tt de in rä tt
ningar som  ansvara r för ku ltu rm innesm ärkena saknar m öjligheter a tt själv 
bedriva forsknings- och u tvecklingsarbete  på grund av bristande m onetära- 
och labo ra to rie resu rse r sam t den knappa tillgången på personal som  fått 
forskarutbildning. E tt gem ensam t forskningsinstitu t för de olika konserve- 
ringsbranscherna skulle möjliggöra undersökandet av de fak to rer som 
påverkar de olika m aterialens hållbarhet och u tveck landet av m etoder som  
kunde hejda den fö rstörelse  som  h o ta r d essa  m aterial.

H elsingfors den 13 m ars 1987

Juhan i Saarenheim o  
T. f. riksarkivarie

Pirkko Pirilä 
Byråchef

Museiverket:

Det väck ta  m edlem sförslaget är både aktuellt och viktigt. D en om givan
de naturen , kulturm iljön och det m ångfaldiga ku ltu rarve t, bestående av 
såväl ark ivm ateria l, b ib lio tekssam lingar, konstverk , förem ål som  byggna
der, riskera r att nedbry tas och förstö ras i en allt snabbare tak t. D en 
tekn iska  ku lturen  har fö rändra t na tu rfö rhållandena, särskilt luftens sam 
m ansättn ing, på ett skadligt sätt.

Den skada som  den fö rsu rade luften åstadkom m er även på  stenkon
struk tioner, ä r oåterkallelig . M ed konserverings- och restaureringsåtgär- 
der kan nedbrytn ingen fördrö jas en tid. A llt oftare upprepade konserve
rings- och skyddsåtgärder m ed m oderna och tekn iska  m etoder, som  kräver 
allt s tarkare  äm nen, fö rändrar i sin tu r ku ltu rarve ts m ateriella äk thet. De
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sam hällsorganisationer som  har an svare t för bevarandet av ku ltu rarvet 
behöver ökade re su rse r, både vetenskaplig t u tb ildad personal och d ispo
nibla m edel, enbart för dokum entering  av det nuvarande tillståndet på 
kultu rarvet.

R esu lta ten  av hittills g jo rda u tredn ingar v isar tydligt a tt varken de natio 
nella eller in ternationella  å tgärderna  a tt m o tverka föroreningen av luften, 
ä r tillräckliga. T id tabellerna  fö r d essa  å tgärder ä r  fö r långsam m a och de 
tillåtna u ts läppen  fö r sto ra . R edan när lönsam hetskalky lerna  inom närings
livet görs upp, bo rde  sådana k ostnadsfak to re r inberäknas som  uppkom m er 
till följd av förbud m ot m iljöförstörelse och för avhjälpning av redan 
uppkom na skador. F ö r a tt d e tta  ska bli genom förbart krävs åtgärder, vilka 
går ut ö ver de nationella g ränserna , och vilka avser a tt fö rändra  a ttityderna  
hos allm änheten  och  i fö retagen . E n  dylik  fö rändring av a ttityderna , sam t 
inkräk tande på de invanda p rinciperna fö r den högt u tveck lade industriella 
ku ltu ren , ä r läm pliga att fö rverk ligas genom  aktiva in sa tser inom N ord iska 

rådet.
D et krävs e tt både tvärvetenskap lig t och in ternationellt sam arbete  för 

a tt övervaka och elim inera de skadliga m iljöförändringarna förorsakade av 
teknoku ltu ren . K u ltu rarven  och m iljöförhållandena ä r liknande de nord is
ka länderna , vilket ger goda skäl till a tt förd jupa sam arbete t på nordisk 
nivå. D et är angeläget a tt N ord iska  råde t fö rbereder sig snarast på ett 
fö rd jupat sam arbe te . S am arbe te t kunde b äs t förverkligas genom  grundan
det av e tt nord isk t fo rskningsinstitu t för forskning i förändringar i n a tu rfö r
hållanden och  deras  inverkan  på ku ltu ra rve t, sam t en forskning i nödvändi
ga konserveringsm etoder. In s titu te t skulle knyta kon tak te r å ena sidan 
med and ra  nord iska , fö r ku ltu regendom en ansvariga m yndigheter och 
u tb ildn ingsinstitu tioner och å and ra  sidan m ed m otsvarande in ternationella  
in stitu tioner, speciellt ICCRO M .

H elsingfors den 5 m ars 1987

C. J . G ardberg
Överdirektör,
statsarkeolog

M aija K airam o
Ställföreträdande

byråchef

Finlands Unesco-kommission1:

K ultu rsek tionen  anser a tt m edlem sförslaget i hög grad är värt a tt stödja. 
D en fö rstörelse  av ku ltu rh isto risk t värdefulla m iljöer, förem ål och monu-

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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m ent som  ä r en följd av luftföroreningen är e tt sto rt problem , som  kräver 
b rådskande åtgärder. Alla till buds stående räddn ingsåtgärder m åste u tan 
dröjsm ål vidtas.

D et k rävs om edelbara  å tgärder för a tt m an skall kunna u tveck la  den 
fo rskn ingsverksam het som gäller både o rsakerna  till fö rstö re lsen  och fö r
hindrandet av denna. Till exem pel den förvittring  av kalk- och sandstens- 
y to r som  ä r en  följd av lu ftföroreningen kan inte förhindras m ed trad itio 
nella konserveringsm etoder. Forsknings- och u tb ildn ingssystem et fö r hela 
konserveringsbranschen  bör u tveck las kraftigt och speciell uppm ärksam 
het bö r fästas vid de m etoder m ed vilka fö rstö re lsen  av m iljöer och m onu
m ent kan förh indras och hejdas (p reven tive conservation).

D okum enteringen av de m iljöer och m onum ent som håller på att fö rs tö 

ras eller ä r ho tade är en annan m ycket viktig uppgift som m an genast bör 
påböija .

F ö r en lösning av d essa  problem  fö ru tsä tts  a tt o rsakerna  till a tt m iljöer 
och m onum ent ho tas av fö rstö re lse  undersöks också  m ed tanke på  sam 
hällsplaneringen och att lösningsm odellerna u tvecklas på sam hällspolitisk 
nivå.

F ö r a tt ku ltu rh isto risk t värdefulla m iljöer, kulturförem ål och -m innes
m ärken i N orden  skall kunna bevaras krävs sam arbete  m ellan länderna 
både i fråga om forskning, dokum entering  och bevarande. M ed tillräckliga 
resu rser är det möjligt a tt b evara  vårt gem ensam m a kultu rarv .

H elsingfors den 20 februari 1987

R iitta  Seppälä  
Ordförande

M er ja  H eikkinen  
Sekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapssty re lsen  stöder idén på en sam ordning av nord iska insa tser i 
syfte a tt bevara  ku ltu rh isto risk t värdefulla m iljöer och kulturförem ål. 
Å land är rik t rep resen te ra t då det gäller m edeltida m innesm ärken, men 
saknar tillräckliga re su rse r a tt bevara  dessa.

L andskapssty re lsen  fö reslår a tt en speciell N ord isk  Fond in rä ttas, var
ifrån det vore möjligt a tt anhålla om stöd för särskilt värdefulla objekt.

M arieham n den 10 m ars 1986

G unnevi N ordm an  
Vicelantråd

Göran L indholm  
K anslichef
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Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet):1

I F inland har m an u nder de senaste  tre ttio  åren  fäst rela tiv t m ycket 
uppm ärksam het vid b ibehållandet av den nationella ku ltu rtrad itionen . U n
der denna tid har m an stifta t flera  lagar, på g rundval av vilka sta ten , 
kom m unerna och  olika sam fund har a rb e ta t fö r uppnåendet av de uppstä ll
da m ålen. V ad be trä ffa r speciallagstiftn ing  i anslu tn ing till ä rende t må det 
näm nas byggnadslagen (370/58), lagen om fornm innen (295/63), kyrkolagen 
(635/64), lagen om  ku ltu rverksam heten  i kom m unerna (1045/80), bygg- 
nadsskyddslagen  (60/85) och lagen om kom m unernas m iljövårdsförvalt- 

ning (64/86).
Enligt bestäm m elserna  i speciallagarna, fö rordningarna om deras verk 

ställighet sam t in s tru k tio n er an tagna av kom m unfullm äktige har flera  b e ty 
delsefulla skyddså tgärder v idtagits på lokal nivå. U ppdrag m ed anslutning 
till koordineringen kunde inte till alla delar handhas i tillräcklig u ts träck 
ning fö r förvaltn ingens eller den egentliga verksam hetens v idkom m ande.

Ifrågavarande skyddsuppgifter genom förs huvudsakligen på nationell 
basis och på lokal nivå. Ifall det no rd iska och m er om fattande in ternatio 
nella sam arbete t kan därv id  ge nya im pulser och b idra till uppnåendet av 
m ålen, ä r förslaget gott och värt a tt understödas.

H elsingfors den 13 m ars 1987

E ero K o ivukoski 
V ice verkställande direktör

Väinö R yyppö  
Byråchef

Finlands svenska kommunförbund:

F örbundet un d ers tö d er de förslag till å tgärder som  ingår i m edlem sför
slaget.

E ftersom  de fak to re r som  skadar kulturm innesm ärkena även åstadkom 
m er m ateriell fö rstö re lse  till gigantiska belopp i annat sam m anhang, borde 
ansträngn ingarna  fö r a tt bevara våra  ku ltu rh isto risk t värdefulla miljöer, 
ku ltu rförem ål och m innesm ärken dock inte enbart rik tats in på konserve
ring och  repara tion  av u tsa tta  m iljöer och förem ål. A nsträngningarna bor
de därfö r sam tidigt inrik tas på att snabbt avlägsna o rsakerna till skadegö
re lsen  och överfö ra  kostnadsansvare t på dem  som förorsakar skadeverk 
ningarna.

E ftersom  t. ex. luftfö roren ingarna är e tt in ternationellt problem  som inte

1 Yttrandet översatt från  finska .
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känner av nationella g ränser, borde N ord iska  radet en ek tiv t sam ordna de 
nord iska ländernas in sa tse r i o lika in ternationella  o rgan isationer i syfte a tt 
snabb t åstadkom m a en m inskning av den i m edlem sförslaget avsedda 

skadegörelsen .

H elsingfors den 13 april 1987

Finlands svenska kom m unförbund

K . J . B runström  
Direktör

H elge H ansson  
Sektionschef

I s l a n d

Udenrigsministeriet1:

 op lyses, at Island som  det eneste  nordiske land ikke har under
tegnet overenskom sten  om  bevaring a f kultur- og natu rarv  indenfor 
U N E SC O .

R eykjavik, den 6. m arts 1987

P.m .v .
E .o .

Ste fan  J. S te fansson

Statens forskningsråd1:

Island har hittill lite ta tt del i in ternasjonal forskning i po larom rådene, 
særlig ikke i den  tradisjonelle betydning som  ofte tillegges polarforskning, 
d. e. grunnforskning i selve po larom rådenes vesen og natur. På den annen 
side har det i de senere år gjort seg gjeldende en voksende in teresse for 
sam spillet m ellom  po larom rådene og de tem pererte  om råder, og oppm erk
som heten re tte s  nå bl. a. m ot de ark tiske  u tkan tsom råder og deres be tyd
ning for ökonom i og næringsliv i d isse om råder. H er kan nevnes ökt in te
resse for u tny tting  av ressu rse r på havbunnen , som  olje og gass, og ökt 
skalldyrfangst, som  har u tv ik let seg bl. a. på grunn av bedre m uligheter til 
lokalisering og til å  fölge m ed væ rforhold  og tilfrysing i disse om rådene 
e tte r a t m an fikk satellittene.

D ette har væ rt behandle t i N ord isk  R åds forskjellige organer, b l.a . i 
N ord isk  forskningspolitisk  råd , der Island har tre  rep resen tan te r, og i et

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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vedtak  under N ord isk  R åds siste R eykjavik-sesjon, hvor tiltak  for å styrke 
den økonom iske vekst i N orden  ble behandle t. D er ble det bl. a. særlig 
pekt på betydningen  av å undersöke nordlige om råder og po larom råder 
med henblikk på u tny tting  og ökonom isk  vekst. 1 N ord isk  fo rskningspoli
tisk råd har de islandske rep resen tan ten e  gått inn for sam arbeid  om  fo rsk 
ning på G røn landshave t, d. e. havom rådet som  avgrenses av Island , G rön
land, Svalbard  og Jan  M ayen , i tilknytning til et in ternasjonalt fo rskn ings
prosjek t i regi av A rctic  O cean  S ciences B oard som  det er m eningen skal 
se ttes i gang i innevæ rende år. I s ta tsbudsje tte t fo r de tte  år fo ru tse ttes det 
en bevilgning på 2,7 mill. kr. til en sam arbeidsoppgave fo r islandske og 
danske institu sjoner innenfor de tte  in ternasjonale  prosjek t.

Det e r  således åpenbart at vi is lendinger e r  ste rk t in teressert i ökt 

sam arbeid  om  forskning på  de tte  om råde. D ette  sam arbeid  e r  det im idler
tid fornuftig  å  ha i form  av sam arbeid sp rosjek ter, og ikke ved å organisere 
en nordisk institusjon for å ta  seg av det. E t særlig sam arbeidsutvalg  
kom m er likevel i be trak tn ing , og det ville væ re naturlig  at N ord isk  fo rsk 
ningspolitisk råd o p p re tte t d e tte , om  det ble funnet hensik tsm essig .

H va angår sam arbeid  om forskning i A ntark tis , stiller saken seg helt 
annerledes. Islendingene har ingen in te resser å  ivare ta  og ingen m ulighet 
til å  drive forskning  i den  del av verden . E tte rsom  hovedinnholdet i 
m edlem sforslaget synes å  dreie seg om oppre tte lse  av et nordisk  po larinsti
tu tt for u tforskning av A n tark tis , fo reslår Forskn ingsrådets fo rretn ings
utvalg at islendingene ho lder seg fullstendig u ten fo r et slikt sam arbeid.

Reykjavik, 19. ja n u a r  1987

p.p . S tatens fo rskn ingsråds forretn ingsu tvalg  

V ilhjálm ur L úðvíksson

Islands nasjonalmuseum1:

D ette forslag har tydeligvis sin bakgrunn i den enorm e ödelegging som 
nå truer og allerede herje r i n a tu r og ku ltu rm inner de fleste s teder i E uropa 
og som skyldes det såkalte  sure regn, som  har ökt i kolossal grad de siste 
årene og særlig skyldes på den ene side fabrikkforurensn ing  og på den 
annen side eksos fra biler.

H er på Island har de tte  p roblem  ikke gjort seg gjeldende i nevneverdig  
grad forelöpig; h e r he rsk e r da også sörvestlige v inder fra A tlan terhavet. 
M en under langvarig söröstlig  vind ser vi likevel stundom  p rö v er på denne 
forurensning, når him m elen an ta r en b låsvart farge. Det burde m inne en 
om hvilken fare som tru e r Midt- og N ord -E uropa , m en det er unødvendig  å 
gå i de ta ljer her. så velk jent som  de tte  p roblem et er.

' Yttrandet översatt från isländska.

t3 -A 7 7 5 /k  Supplement
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Selv om  vi ikke lider u nder denne forurensn ing , m å Island u tv ilsom t gi 
sin tilslutning til at m an m å söke alle m idler fo r m est mulig å forhindre en 
slik forurensn ing  i frem tiden og derm ed redde ku ltu rm inner og m iljöer fra 
ödelegging.

D et e r  vel k jen t a t bygninger av stein er b litt s te rk t beskadiget vidt om  i 
E uropa i de siste årtiene  på  grunn av det sure  regnet. K alksteinen  blir 
opplöst i svovelnedbören  og blir til stöv , og m arm oren, som  engang ble 
an se tt for et av de uforgjengeligste bygningsm ateria ler og brukt i de vak
reste  kunstv erk er, blir hurtig  tæ re t av svovelsto ffene i luften og nedbören. 
D et h a r væ rt sagt at m arm ors ta tuer i H ellas og andre anlegg av m arm or nå 
er blitt m er ödelagt i löpet av 20 å r enn tidligere i löpet av to tu sen  år.

H er m å det begynne en vekkelse  b lan t regjeringene og andre m akthavare 
i landene fo r m ed alle m idler å söke å  m inke eller fullstendig forhindre 
denne ödelegging i frem tiden.

Innledningsvis pekes det i forslaget også på  at ku ltu rm inner blir hurtig 
ödelagt av andre g runner, veianlegg og forskjellige nye bygningsanlegg, 
likeså av forskjellig slags arbeider som  titt og ofte anses for så  nödvendige 
at ku ltu rm inner ubetinget biir o fre t, og m ange s teder m angler det frem le- 
des m ye på  fo rståe lsen  for slike ku ltu rm inner, deres eksistensberettigelse  
og betydning fo r nasjonerne og m enneskeheten . -  D ette  g jör seg også 
dessverre  gjeldende her til lands i altfo r sto r u tstrekning.

Så nevnes det at bevilgningene til istandsetting  og bevaring av ku ltu r
m innene e r altfor begrenset, og at m ange ku ltu rm inner b lir u tsa tt for 
ödelegging fordi det ikke b iir bevilget penger til bevaring av dem . -  
K ulturen  koste r a ltså  penger, m en den innbringer til gjengjeld bare indirek
te beinharde penger.

Jeg s lu tte r m eg også fullt u t til d isse punk tene  i forslaget, og ingen vet 
bedre enn jeg  hvo r sm ålig m an overhodet behand le r m innevernet her i 
landet, m useer, ku ltu rh isto riske  bygninger og fo rnm inner av enhver art. 
D et e r  på ingen m åte tale om  at N asjonalm usee t, fo r å ta  et eksem pel, e r 
noenlunde i stand til å  vedlikeholde de gam le bygningene som  det titt og 
ofte ta les m ye om som  ku ltu rarv  og som  m useet har få tt i oppdrag  å ta  seg

H er m å det kom m e en fullstendig m entalite tsendring  hos m akthaverne 
og finansm yndighetene, og jeg  har på  foleisen at vi islendinger befinner oss 
et sto rt sk ritt tilbake i d isse spörsm ål i forhold til våre  nabo- og frendefolk.

Jeg vil derfo r he lh jerte t gå inn for ved take lse  av det forslag det her e r  tale 
om. — M åtte N ord isk  Råd oftere  ta  slike saker opp til d ebatt og behand
ling.

R eykjavik, 27. jan u a r 1987

Pór M agnusson  
Riksantikvar
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Kultur- og vitskapsdepartementet:

N o r g e

K ultur- og v itskapsdepartem en te t bad ved brev  dagsett 27. jan u a r 1987 
S tatens m useum sråd  og N orske  K unst- og K ultu rh isto riske M useer om å 
u ttale seg om  denne saka. F råsegnene følgjer vedlagde (se nedcin).

O slo, 22. april 1987

E tte r fullm akt 

S tein  S  æ grov 
Konsulent

D ag A ga  B lokhus  
Konsulent

Norsk kulturråd:

N orsk  ku ltu rråd  ser det som  fortjenestefu llt at m an på det nordiske plan 
in tensiverer arbe ide t fo r vern  og konservering  av ku ltu rh isto riske m innes
m erker og går inn for felles forskning på om rådet.

O slo, 6. april 1987

H alvdan  Skard
M arit Ø vrebø

Statens museumsråd:

Statens m useum sråd vil gi sin fulle stø tte  til et nordisk  sam arbeid for å 
bevare ku ltu rh isto riske m iljøer, bygninger og m innesm erker. R ådet ser 
kulturbevaring som  en sen tral og viktig oppgave av in ternasjonal be ty d 
ning.

M useum srådet tro r a tt N orden  har særlig gode foru tse tn inger for å gjøre 
en innsats på dette  om råde t, både fordi det i N orden  fins sto r ekspertise , 
men ikke m inst fordi m an i de nord iske land har stø rre  m uligheter enn i 
andre industria liserte  reg ioner til å  studere  varierende v irkninger av luft
forurensningen. H er fins både tungt industria liserte  om råder og om råder 
med m er eller m indre uberø rt natur, som  gjør det til et enestående stud ie
objekt.

M useum srådet vil derfo r fo reslå  at det biir sa tt igang konkrete  p rosjek ter 
som  b ø r kunne realiseres forho ldsv is rask t.
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Inform asjon og ho ldingsskapende tiltak m å spille en viktig rolle. M u
seum srådet vil fo reslå  at det som  et fø rste  skritt p roduseres en plakatu tstil- 
ling som  kan vises over hele N orden  og som  p roduseres i fe llesskap av 
rep resen tan te r fra m useene i de nordiske land.

D et vil væ re nødvendig å  skaffe seg en om fattende oversik t over tils tan 
dene idag.

M useum srådet vil derfo r fo reslå  at det g jennom føres en registrering  av 
forholdene som  gjør det mulig å  p rio ritere  oppgavene og redde de om råder, 
bygninger og m innesm erker som  er m est u tsa tt. F o r de tte  form ål vil 
m useum srådet fo reslå  a t d e t o pp re ttes  2 nord iske stipend av 3—4 års 
varighet, e tt på det natu rh isto riske  om rådet og e tt for ku ltu rh isto rie . S ti
pendiene bør knyttes til universite t/høgskole  slik at arbeidet for stipendi
atene kan føre frem  til dok to rgrader.

D et vil ha sto r betydning at det a rbeidet som  u tfø res i N orden  blir satt 
inn i en in ternasjonal sam m enheng og m useum srådet tenker seg at både 
planene for og resu lta tene  av de nordiske tiltakene inngår som  ledd i 
sam arbeidet i in ternasjonale  o rganer som  U N E S C O  og E U R E K A .

O slo, 13. m ars 1987

Ingelise Udjus

Den norske nasjonalkommisjon for UNESCO:

D en norske nasjonalkom m isjon for U N E S C O  har m ed glede no tert seg 
at N ordisk  Råd re tte r  oppm erksom heten  mot bevaring av kulturh isto risk  
verdifulle m iljøer, sam t ku ltu rg jenstander og ku ltu rm innesm erker i N o r
den.

K om m isjonen takker for stø tten  som  gis til U N E S C O s arbeid.

O slo, 29. jan u a r 1987

A xel M ykleby

Riksantikvaren:

R iksantikvaren  ser det nordiske sam arbeidet på ku ltu rm innerådet som  
både faglig nødvendig og som  en sæ rdeles viktig del av vårt in ternasjonale 
engasjem ent.

D et har i en årrekke væ rt god kon tak t m ellom  kulturm innem yndighetene 
i N orden , b l.a . gjennom  en fast e tab lert kon tak tm øtev irksom het som 
a lte rnere r m ellom  de ulike land. L ikeledes inngår faglig kontak t på bilate-
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ral basis som  en naturlig  del av det løpende arbeidet. Vi m å likevel gi 
u ttrykk  for at øket engasjem ent i nord iske p ro s jek te r m. v. neppe er mulig 
innenfor R iksan tikvarens nåvæ rende ressursram m e. En styrking av mulig
hetene for å u tv ide slikt arbeid  gjennom  en innsats fra N ord isk  m inisterråd  
vil R iksan tikvaren  im idlertid hilse m ed glede.

F o r øvrig m å det også påpekes at institusjonen  deltar ak tiv t også i 
U N E S C O -sam arbeidet og a t de nord iske land i denne sam m enheng har 
sto r nytte av felles opp treden  i en rekke saker. På denne m åten kan vi i sto r 
grad påv irke u tviklingen i d e t in ternasjonale  ku ltu rm innearbeid  og kan 
peke på gode re su lta te r av innsatsen  her. B lant annet kan vi vise til 
U N E S C O ’s trek u rs  som  fra og m ed 1984 er e tab lert som  fast u tdanningstil
bud ved N orges tekn iske  høyskole for fagfolk fra hele verden , jfr. vedlagte 

om tale.

O slo, 2. m ars 1987

F or R iksan tikvaren

A str id  B onesm o  
Sjefantikvar

L uce  H insch

Norges allmennvitenskapelige forskningsråd:

På bakgrunn av  de m om enter som  særlig er pekt på i m edlem sforslaget 
fra N ord isk  R åd, vil R ådet for hum anistisk  forskning (R H F), N A V F, i det 
følgende gi noen sy nspunk ter på fo rskn ingsbehovet innenfor sentrale om 
råder i ku ltu rm innevernet i N orge. På en rekke felter e r det u ten tvil behov 
for ny kunnskap  som  grunnlag fo r m er effektive tiltak , og det e r behov for 
bedre anvendelse  av eksisterende kunnskap.

D en ” sk ju lte”  nedbry ting  som  fo rårsakes av vanskelig kontro llerbare  
m iljøfaktorer, e r  sannsynligvis et stø rre  problem  enn en hittil har væ rt klar 
over, i N orden  som  i det øvrige E uropa. R H F  m ener det e r verdifullt at 
disse spørsm ålene også b iir ta tt opp på nordisk  basis. Spesielt viktig for 
N orden  e r kunnskap  om  bevaring av trebygninger og m ur u nder fro s t
påvirkning. R estau reringstekn ikker, konserveringsm etoder, skadebedøm 
m else og p ro spek tiv  forskning  for å  kartlegge kort- og langsiktige konse
kvenser er her sen trale  prob lem om råder.

De fysisk /tekniske p rob lem er som  k n y tte r seg til vern  av m onum enter, 
g jenstander og bygningsm iljøer må im idlertid  e tte r rådets mening også sees 
i sam m enheng m ed andre fak to re r som  utgjør en alvorlig trussel mot 
mange av våre ku ltu rm inner. U tbyggingspress og in tensivert a rea lb ruk  er 
en følge av den økonom iske og tekn iske utvikling i vår tid, en utvikling 
som  synes å  føre til a t trad is jonssty rken  i sam funnet svekkes. D ette  v irker 
inn på  bev isstheten  om  h isto riske verd ier, både i sam funnsplanleggingen 
og i lokalm iljøet.
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Et forhold som  også spiller inn e r at det i v år tid skjer en betydelig  
utv id ing  av ku ltu rm innebegrepet, fra det k lassiske m onum entvern  til en 
stadig s te rkere  vektlegging av miljø, kultu rlandskap  og ku lturhistorisk  
kon tekst. D erfor vil også verneteori og u tvalgsk riterier væ re viktige fak to 

re r i en fo rbed re t vernestrateg i.
D et sk jer i v år tid et a larm erende forfall av historiske og m iljøm essige 

verd ier i lokalsam funnet, på  tro ss  av den  sterke  fokusering på vern  av 
ku ltu rm inner de siste ti-år. D els skyldes dette  m anglende ressu rser, dels 
m anglende kunnskap  og oversik t. N år d e t gjelder faste  og løse ku ltu r
m inner, fo r å  b ruke den norske ku ltu rm innelovens betegnelser, e r det klart 
at det sto re  flerta llet av ku ltu rh isto risk  verdifulle bygningsm iljøer og andre 
ku ltu rm inner fra nyere tid ligger u ten fo r lovens besky tte lse . D ette stiller 

desto  stø rre  krav til den allm enne m otivering for vern i sam funnet, og det 
ø ker behovet fo r kunnskap  gjennom  en system atisk  forskn ingsinnsats.

I dag er det en kritisk  kunnskapsm angel både når det gjelder bygnings- 
og bebyggelsesh isto rie , m iljøm essige sam m enhenger og verdiholdninger. 
D enne kunnskapsm angelen  e r en hindring fo r gjennom føring av effektive 
vernetiltak . Det gjør det også vanskelig  å  utvikle gode m odeller for p lanleg
ging og lokalforvaltning som  ta r hensyn til kulturm innene som  ressu rs i 
dagens sam funn. P aradoksalt nok kan en si at det e r  velstandsutvik lingen i 
vår tid som  skaper p rob lem er for vern  av historiske verdier.

R H F m ener at vi trenger bedre kunnskaper om fysisk forfall og nedbry
ting fo rå rsake t av regionalt betingete  m iljøfaktorer, vi trenger kunnskaper 
om slitasjeproblem et ved økende turism e og vi trenger bedre innsikt i 
kultu rm innenes rolle i sam funnsplanleggingen; kunnskap  om "konflik t- 
kartlegging”  og om  ” g jennom føringstersk ler”  i de politiske og adm in istra
tive system ene. Ikke m inst trenger vi kunnskap  om vilkår for vern i 
lokalsam funnet, om verdiho ldn inger og om  m otivasjon gjennom  folkeopp- 
lysningstiltak.

D et m å også legges vek t på  kunnskaper som  se tte r bygninger og andre 
faste ku ltu rm inner inn i et b redere  perspektiv . Løse kultu rm inner, in
ven tar, in teriø rer, u ts ty r og red sk ap er som  k n y tte r seg til gam le hånd- 
verkstekn ikker, u tdyper det historiske bildet og øker fo rståelsen  av den 
ku ltu rh isto riske sam m enheng. H e r vil m uséene væ re viktige sam arbeids
partnere  fo r de an tikvariske  fagm yndigheter og de etab lerte  forskningsm il
jøene.

D et er naturlig  å se d isse innsatsom rådene i sam m enheng m ed R H F/ 
N A V Fs p rogram m er fo r tradisjons- og kulturform idlende forskning og 
forskning om kultu rm innevern . D et er også u nder planlegging nye un iver
sitetsfag i konserveringskunnskap , kulturform idling og bygningsvern , fag 
som sam m en m ed slike fo rskningsprogram m er kan få sto r betydning for 
Dppbygging av re levant fagkom petanse.

Som grunnlag for en in tensivert fo rskn ingsinnsats i kulturm innesek toren  
/il u ten  tvil det norske ku ltu rm innereg istere t, S E F R A K , stå  sentralt.
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D enne reg istreringen , som  nå g jennom føres i alle landets kom m uner, vil 
om fatte alle bygninger e ldre enn 1900, i v isse om råder også fram  til mel
lom krigstiden. R egisteret skal skaffe fram  et g runnlagsm ateriale fo r sam 
funnsplanlegging, verne tiltak , forskning og fo lkeopplysning. E valuering  av 
ku ltu rm inner i kom m unal planlegging vil væ re et viktig anvendelsesom rå
de for ku ltu rm innereg istere t. D en forskningsm essige bearbeid ing av m ate
rialet vil langt på veg væ re en  fo ru tsetn ing  fo r denne m ålsettingen.

M ed det sto re  antall bevarte  trebygninger fra m iddelalder og nyere tid 
hviler det e t spesielt an sv a r på  N orge fo r å p rio rite re  innsatsen  på  dette  
om rådet innenfor bygningsvernet. D ette  kom m er til u ttrykk  i det sam ar
beidet som  fra 1984 e r e tab le rt m ellom  IC O M O S og R iksan tikvaren , om  å 
legge et in ternasjonalt trekonserveringsku rs til N orges T ekniske H øgskole 
i T rondheim .

Sam iske ku ltu rm inner e r  også e t felt som  d e t fra norsk  side e r  grunn til å 
vie sæ rskilt oppm erksom het. D ette  vil naturlig  væ re et tem a av felles 
nordisk in teresse.

Som en oppsum m ering  kan det nevnes en del konkre te  forskn ingsom rå
der som  inngår i det fo reslå tte  p rogram m et fo r forskning om  kulturm in- 
nevern. 1 tillegg til bygningshistorie gjelder de tte  særlig om råder som 
nødvendiggjør s tø rre  grad av tverrfaglig  eller flerfaglig forskning:
-  B ygningsvernteknologi/konservering/sikring
-  T ekniske ku ltu rm inner/industriark itek tu r
-  B yggesk ikkstud ier/ark itek ton isk  tilpassing
-  R ehabilitering/gjenbruk/funksjonsendring
-  By og tettstedutvikling/byplanlegging
-  K ultu rm inner og arealplanlegging
-  K ultu rlandskapsanalyse  og kulturgeografi
-  V erneteori og vernestra teg i
-  Form idling og fo lkeopplysning

R H F  m ener det e r av sto r verdi at p roblem ene og oppgavene som 
kny tte r seg til forvaltn ingen av våre ku ltu rm inner og vår felles kulturarv  
biir ta tt opp  i N ord isk  R åd. Innenfor en rekke av de om råder som  e r nevnt 
bør det ligge tilre tte  for både regionale og fellesnord iske p ro s jek te r med 
beslek tede problem stillinger, og initiativet fra N ord isk  Råd bør også kunne 
føre til en nødvendig  opp-prio ritering  av tiltak  på  det nasjonale plan.

O slo, 4. m ars 1987

R ådet for hum anistisk  forskning

E lisabeth  Johnsen  
Avdelingsleder
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Norske kunst- og kulturhistoriske museer (NKKM):

N K K M  stø tte r in itiativet til en fo rsterket felles nordisk  innsats for å 
forebygge de negative v irkninger lu ftforurensing har på m iljøer, hus, g jen
stander, m. m. av ku ltu rh isto risk  verdi, i tillegg til naturm iljøet.

D a p rob lem et e r  av in ternasjonal k arak ter er det viktig m ed sam ordnet 
innsats. M en i tillegg til å  stø tte  det in ternasjonale arbeidet, e r det viktig å 
bygge opp  et felles nordisk  fagm iljø der disse problem  fotløpende kan bli 
d rø fte t og p rak tiske  tiltak  u tprøvd .

N K K M  vil dessu ten , som  forslagsstillerne understrker. at de kulturhi
sto riske  in teressene  må m ed i safunnsplanleggingen. særlig arealplanleg
g ingen, i langt stø rre  grad enn tilfellet e r nå. Verdifulle kulturhistoriske 
m iljøer er stadig true t av utbygging og ødelegging. M ye av dette  skjer fordi 

k u ltu rverne ts  in te resse r e r  fo r svakt rep resen tert og kom m er inn i planleg
g ingsarbeidet på for sein t tidspunkt.

N K K M  vil unders treke  at ku ltu rverne ts betydning m å få større plass i 
opplæ ring og inform asjon, særlig gjelder dette  utdannelse av ulika typer 
sam funnsplanleggere på alle nivå.

Slik det e r  i dag blir ku ltu rn in teressene  som oftest, på grunn av m anglen
de orien tering , oppfa tte t som  h indringer for utviklingen.

O slo . 6. feb ruar 1987

For N K K M

Else E speland  
Førstekonsulent

Norske kommuners sentralforbund har i skrivelse den 3 m ars 1987fö rk la 
rat sig stödja  m ed lem sförslaget.

S v e r i g e

Riksarkivet:

Ö kat sam arbete

E tt ökat sam arbete  inom  sam hällsplaneringen behövs för a tt ta  tillvara 
ku ltu rh isto riska  värden  på  skilda sä tt och i skilda sam m anhang. M öjlighe
te rna  till e tt u tökat nord isk t sam arbete  bö r därför analyseras och u tveck
las. R iksarkivet vill i d e tta  sam m anhang särskilt betona det skrivna o rdets 
och b ildens betydelse . A rkiven har här en dubbel roll då  de dels bevarar 
handlingar av sto r betydelse  för det kulturella arvet, dels dokum enterar 
förem ål och byggnader m. m. som  u tgör and ra  delar av de nord iska ku ltu r
skatterna .

D å det gäller tekn iska  kunskaper och m etoder sam t behov av standarder
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o. dyl. finns goda fö ru tsä ttn ingar fö r a tt vi inom  N orden  m ed våra  ganska 
lika förhållanden kan a rbe ta  gem ensam t och m era rationellt än om  varje 
land för sig söker nationella lösningar.

De nord iska rik sark iven  bö r vara  rep resen te rade  i e tt kom m ande n o r
diskt sam arbete  på ku ltu rvårdsom rådet.

B ibliotekens och m useernas roll behandlas inte här m en m åste givetvis 
beak tas.

Sam arbete  om kring fo rskn in g  och utveckling  (FoU )

1 Sverige har på riksark ivets initiativ en bred  sam verkan  inletts mellan 
riksarkivet och landsark iven , krigsark ivet, K ungl. b ib lio teket, tre un iversi
te tsb ib lio tek . rik san tikvarieäm bete t, s ta ten s ku ltu rråd  och sta tens lan tm ä
teriverk  för a tt bed riva  F oU -arbe te  på papperskonserveringsom rådet. Det 
gäller a tt ta  fram  ett bevarandeprogram  för både ark ivhandlingar och 
böcker, vilka ho tas av fo rtgående sönderfall på grund av träpappere ts 
dåliga kvalite t och  kem iska sam m ansättn ing . D elegationen för tekn isk  och 
vetenskaplig  inform ationsförsörjn ing  spelar också  en roll i sam m anhanget. 
1986 begärde de sam verkande m yndigheterna 9 m iljoner kr. av den sv en s
ka regeringen för e tt treårig t fo rskn ingspro jek t, som  i fö rsta  hand skall 
studera  å ld randet hos papper och analysera  m öjligheterna till m asskon
serveringsm etoder. T anken  är också  a tt åstadkom m a en databas och en 
sam lad rådgivning. M öjligheterna att påverka  papperstillverkarna  för a tt få 
till stånd  ett neu tra lt och även  i and ra  avseenden  b ä ttre  papper ingår i 
p lanerna (se B ihang).

R egeringen har i 1987 års fo rskningsproposition  (Prop. 1986/1987:80) 
föreslagit en sam m anlagd sum m a om ca 6 m iljoner kr. för p ro jek te t, som 
redan nu har kunnat in ledas m ed särsk ilda m edel.

C heferna för de sam verkande m yndigheterna u tgör ledningsgrupp för 
pro jek tet. Den arbetsg rupp  som  hittills b ere tt ä rende t leder tills vidare 
arbete t. P ro jek tledare  skall senare  anställas. R iksarkivet är förvaltn ings
m yndighet. En expertg rupp  av p ro fesso rer från K ungl. T ekniska högsko
lan i S tockholm  och från Skogsindustriens tekn iska  forskn ingsinstitu t, 
S T F I, sam t två e rfa rna  och välu tb ildade k o n serv a to re r är knutna till p ro 
jek te t. Y tterligare k o n serva to rsexpertis  och  annan  sakkunskap  kan 
adjungeras vid behov.

A rbetsg ruppen  har tagit in ledande k o n tak te r m ed de övriga nordiska 
länderna för in fo rm ationsu tby te  och ev sam verkan . N O R D IN FO  har nyli
gen beviljat anslag fö r a tt o rdna  e tt m öte m ellan de nord iska riksark iven , 
nationalb ib lio teken  sam t pappersfo rskn ingsinstitu ten  jäm te  Riksbiblio- 
tek stienesten  i O slo. M ötet p laneras äga rum  i maj 1987. troligen i O slo. 
P rojek tgruppen  a rran g era r m ötet.

N ord isk  sam verkan  på F oU -om rådet ses av de sam verkande m yndighe
te rna  som betydelsefull.
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S am verkan  om kring utbildning av  hantverkare

R iksark ivet är positiv t till nord isk  sam verkan  om kring utbildning av 
såväl han tverkare  som  konserva to re r. U tbildn ingsbehovet är s to rt och 
b ehöver analyseras och p laneras. Om utbildningen kan vinna på  a tt u tv id
ga sam verkan  inom  E uropa  är tveksam t. E n noggrann analys bö r först 
göras, innan m an kan ta ställning.

M öjligheterna till nordiska insa tser i E U R E K A -E U R O C A R E  m . m .

F oU -p ro jek te t har genom  arbetsg ruppen  haft v issa u n derhandskon tak 
te r m ed E U R O C A R E -pro jek te t (U lf D inkelspiel och Jan  R osvall). K on tak
terna  kan kom m a att u tvecklas inom  kort.

E fte r den litte ra tu rstud ie  som  expertg ruppen  nu genom för, kom m er 
s tud ie reso r a tt fö re tas inom  E u ro p a  (L ondon , R om , W ien m. fl.) och i U SA  
och K anada.

R iksark ivet har sedan e tt p a r decenn ier erfa ren h e te r av tjän ste r inom 
F N :s och U N E SC O S ram , fram för allt i tred je  världen. K onserverings- 
verksam het läm par sig, e ftersom  d e t gäller tekn ik  och in ternationellt gång
bara m etoder, väl också  i sådana sam m anhang. E tt närm are nordiskt 
sam arbete  på om rådet kan vara  givande.

S tockholm  den 13 m ars 1987

J o s e f  E dström
B ritt H edberg

B IH A N G

Skrivelse till utbildningsdepartementet i Sverige angående forskning och 
utveckling (FoU) på papperskonserveringsområdet

Frågan  om  a tt rädda  arkivhandlingar och böcker för kom m ande genera
tioners kultur- och  forskningsbehov blir a lltm er brännande. D en u tgör 
num era ett å terkom m ande tem a vid de in ternationella  arkivarie- och b ib
lio tekariesam m anslu tn ingarnas m öten. E xem pel finns på  nationella hand
lingsprogram  för räddande å tgärder på ko rtare  och längre sikt.

F ram för allt ho tas pappere t av nedbry tn ing  genom  sina inneboende 
egenskaper. D et gäller främ st papper tillverkat efter 1800-talets m itt. D åli
ga fö rvaringsförhållanden  och flitig användning påskyndar nedbry tn ings
processen .

Som m aren 1985 tog riksark ivet in itia tivet till sam verkan  m ellan arkiv , 
b ibliotek och m uséer på papperskonserveringsom rådet. E n referensgrupp 
bildades m ed fö re träd are  fö r rik sark ivet, krigsark ivet, K ungl. b ib lio teket, 
un iversite tsb ib lio teken  i G öteborg , L und  och U ppsala , rik san tikvarieäm 
b e te t, s ta ten s lan tm äteriverk  och  s ta ten s ku ltu rråd .

In ternationell FoU  på papperskonserveringsom rådet erb juder m ånga 
in tressan ta  resu lta t och fö rsök  avseende m aterial och m etoder, bl. a. rö 
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rande avsyrning, dvs. neu tralisering  av su rt papper. M öjligheterna att utan  
vidare FoU  tilläm pa d essa  e rfa renhe te r på svenska ark ivalier och svensk t 
tryck  är m ycket begränsade . R isken för a tt begå ödesdigra  m isstag utan  
fo rtsatt forskning är stor.

En bred sam verkan  m ellan institu tioner m ed forsknings- och ku ltu rupp
gifter har bedöm ts som  ofrånkom lig. D et gäller a tt skapa  ekonom iska och 
personella  re su rse r till e tt F oU -arbete  som  kan ge Sverige erforderliga 
kunskaper beträffande såväl m aterial som  konserveringsm etoder. G enom  
nedan föreslaget ram program  fö r F oU  kan även pappersindustrin  engage
ras. D etta  gäller kanske huvudsakligen tillverkningen av finpapper för 
långsiktigt b ruk . Svensk  högteknologi på  papperstillverkningens om råde 
kan. liksom  själva pappersvaran . också  i de tta  avseende bli efterfrågade 
in ternationellt.

Att bygga upp en kom petens när det gäller papperskonservering  sam t att 
skapa en kunskapsbas för m ateria lkännedom  och behandlingsm etoder är 
nödvändigt fö r de sam verkande ins titu tionerna.

Det F oU -program  som  fram läggs u tgör en del i e tt långsiktigt nationellt 
p laneringsarbete  avseende bevarandefrågor i sto rt. Vid sidan av FoU  
om fattar ett bevarandeprogram  beständ ighetsfrågor, som  innebär a tt man 
under alla förhållanden  sö rjer för a tt önskad inform ation bevaras för fram 
tiden, antingen som  original eller överförd  till and ra  m edier, t. ex. m ikro
film. K onservering  och m ikrofilm ning kan f. n. ses som  de tv å  huvudalter
nativen, när det gäller a tt bevara inform ation. De u tes lu te r inte varandra 
utan  behöver o fta kom bineras.

E tt bevarandeprogram  innehåller vidare frågor rö rande gallring, säker
het, utbildning, lärom edel m. m. D et finns dock  skäl för a tt nu lyfta fram  
F oU -arbete t. M ed rimliga satsn ingar får m an därigenom  m öjlighet a tt 
snabbt nå konkre ta  resu lta t för d irek t tilläm pning hos ark iv , bibliotek och 
m uséer. S am verkan  på konserveringsom rådet är naturlig , m edan andra 
frågor kan behöva lösas sek torsv is.

V ikten av a tt papperskonservering  bedrivs och u tveck las har av rege
ringen redan bek räfta ts  genom  de sa tsn ingar som  sker i Ange (s ta tens 
lantm äteriverk) och K iruna. U tom  utbildnings- och bostadsdepartem en ten  
ställer även industridepartem en te t och m alm fältsu tredningen vissa medel 
till förfogande. F u llfö ljandet av dessa sa tsn ingar är beroende av m aterial- 
och m etodutveckling .

D FI har u tta la t e tt k lart in tresse  för e tt program  för å tgärder och forsk
ning inom  om rådet.

P apperskonserveringsom rådet: problem orientering
P apper tillverkat e fter 1850 har i m ånga fall dålig hållbarhet. De råvaro r 

(t. ex. träslipm assa) och tillverkn ingsm etoder (t. ex. alunlim ning) som  an 
vän ts har m edfört a tt pappere t så  sm åningom  bry ts ned kem iskt och hotas 
av sönderfall. D et m est d ras tisk a  exem plet på dålig åldringsbeständighet är 
dagstidningarna.

På papper m ed osäk ra  egenskaper ä r  dock huvuddelen  av den inform a
tion lagrad som  nu och i fram tiden fö rvaras i våra  bibliotek och arkiv. Av 
ett genom snittlig t forskningsb ib lio teks bestånd  u tgörs 95 %  av böcker, 
tid sk rifter och handskrifter fram ställda e fte r 1850. O m fattningen av p ro 
blem en belyses genom  sam m anställn ingar av u nder våren  1986 genom för
da enkäte r till arkiv och bibliotek.

H uvudfrågorna fö r dokum entbevarande institu tioner är dessa:
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•  H ur fort går "d e n  sm ygande k a ta s tro fen "  (L  Tynell) i Sverige? U nder
sökningar m åste göras av å ld ringsegenskaperna hos fram för allt 
svenskp roducera t m aterial fö rvara t i svensk t klimat.

•  V ilka å tgärder kan v id tas fö r a tt hejda nedbry tn ingsförloppet och bevara 
dokum enten  ? D et gäller a tt neu tra lisera  befintlig syra i papperet och 
tillföra en alkalisk buffert fö r fram tiden . M ot bakgrund av m aterialm äng
den rik tas in tresse t främ st m ot m etoder fö r m assbehandling. E xperi
m ent m ed m assavsyrn ing  görs f. n. på flera håll i världen. Ingen m etod 
har hittills v isat sig tillfredsställande, och ingen  är prövad i Sverige.

•  A vsyrning å te rs tä lle r inte pappere t till ursprunglig  hållfasthet. H ur kan 
sköra dokum ent fö rstä rkas u tan  a tt deras inform ation påverkas?  U t
veckling behövs av enkla, snabba och storskaliga lagnings- och förstärk- 
n ingsm etoder som  sam tidigt ä r  reversib la  (ett viktigt principiellt krav). 
L am inering m ed syn te tiska  po lym erer är m ycket problem fylld.

•  H ur kan m an bidra till en p roduktu tveckling  mot ark ivbeständ igare  
tryck- och skrivpapper fö r kom m ersiellt b ruk? H ärigenom  skulle det 
fram tida behovet av papperskonservering  kunna reduceras. Sam arbete 
behövs m ed pappersindustrin .

•  H ur skall en varaktig  kom petensuppbyggnad  på papperskonserverings
om rådet kunna befo rd ras?  De genom förda biblioteks- och ark ivenkä te r
na pekar på ett -  fram för allt för de m indre in s titu tionerna -  stark t 
behov av cen tra l rådgivning sam t rik tlin jer för handlingsprogram .

F oU -program : m ålsä ttn ing
F ör att angripa de m est ak tuella  prob lem en på  papperskonserveringsom 

rådet har de sam verkande institu tionerna uppgjort e tt forsknings- och 
u tvecklingsprogram . Program m et avses d rivas som  ett fy raårig t projekt 
inom en ram budget på 9,4 milj. kr. M ålsättn ingen för p ro jek te t ä r  a tt på e tt 
väsentligt sä tt b idra till a tt besvara  de huvudfrågor som  no tera ts härovan . 
Det skall ske dels genom  ett antal konkre ta  de lundersökningar (se nedan), 
dels genom  a tt p ro jek te t i sig in itierar produktu tveck ling  och kom petens
uppbyggnad, t. ex. genom  sådana kon tak te r och uppdrag som naturligen 
ingår i en stö rre  p ro jek tverksam het.

P rojektets organisation
F ör F oU -p ro jek te ts  inriktning och övergripande planering svarar en 

ledningsgrupp, vari ingår fö re trädare  för de sam verkande institu tionerna. 
F örvaltn ingsansvare t för p ro jek te t läggs på riksarkivet.
Den löpande ledningen av p ro jek te t handhas av en heltidsanställd  

p ro jek tledare  m ed en halv tidsanställd  assisten t.
F ö r vetenskaplig  bedöm ning och sam ordning av p ro jek te ts de lundersök

ningar stöds ledningsgruppen och projektledningen av en expertgrupp 
bestående av kem isk, papperstekn isk  och konservato rstekn isk  expertis. 
D ärjäm te kan konsu lter anlitas.

P rojektets tidplan och kostnader
I följande sam m anställn ing redovisas pro jek tprogram m et fördelat på 

arbetsår. D elundersökningarnas inriktning beskrivs ko rtfa tta t. P rogram 
m et skall ses som  ett ram program , inom  vilket delundersökningarnas in
riktning och om fattn ing närm are defin ieras inför sta rten ; de kan sedan 
kom m a att rev ideras under p ro jek ttidens gång. E xpertg ruppen  har i de tta  
avseende en  viktig sty rande — och avsty rande -  uppgift.
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F ör v issa delundersökn ingar har k o stnaderna  kunnat beräknas på  under
lag erhållet från Svenska  träfo rskn ingsin stitu te t och sta ten s provningsan- 
stalt. F ö r övriga undersökn ingar har kostn ad er b eräknats i relation  till 
likartade p ro jek t och får slutligt avgränsas inom  tillgängliga m edel. K ost
naderna är angivna i 1986 års priser.

R am program
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P ro jek tkostnaderna  fö r budgetåre t 1986/1987 bestrids genom  särskilda 
F oU -m edel och genom  om prioriteringar inom in tressen ternas budget. F ö r 
följande budgetår k rävs därem ot nya m edel avseende såväl forskning och 
utveckling som  förvaltning av p ro jek tet. Av sto r betydelse  fö r ovan p re 
sen terade  ram program  är också  undersökningar av ark ivens och bib lio te
kens fysiska tillstånd m ed avseende på fak tisk  surhetsg rad , faststä llandet 
av skilda sk ade typer och m ateria lundersökningar. I fö rsta  hand för sådana 
undersökningar kom m er m edel a tt sökas hos D FI och jäm fö rba ra  in stitu 
tioner. Så har t. ex. redan U ppsala un iversite tsb ib lio tek  hos D FI för bud
getåre t 1986/1987 ansökt om  m edel för a tt undersöka sitt bestånds hälsotill
stånd . R iksarkivet av se r a tt inkom m a m ed begäran om  m edel till m o tsva
rande undersökning på ark ivom rådet. M edel för uppbyggandet av och 
u trustn ing  för en databas på papperskonserveringsom rådet kom m er också 
att sökas hos i fö rsta  hand D FI.

F ram ställan  om  särskilda m edel fö r  fo rskn in g  och u tveckling  på  pappers- 
konserveringsom rådet

De sam verkande m yndigheterna på papperskonserveringsom rådet begär 
härm ed att under budgetåren  1987/1988-1989/1990 erhålla 9 m iljoner k ro 
nor för forsknings- och u tvecklingsarbete  jäm te  adm inistration  av fo rsk 
ningspro jek tet. Sum m an fö rdelas läm pligen jäm n t över de tre  budgetåren . 
R iksarkivet föreslås bli fö rvaltn ingsm yndighet. M edelsbehovet 9,4 mil
jo n e r  k rono r (1986 års priser) begärs vid behov uppräknat i gällande 
penningvärde.

Finansiering

Stockholm  den 21 juli 1987

Sven  L undkv is t 
Riksarkivarie

Lars Tynell 
Riksbibliotekarie

Thom as Tottie 
Överbibliotekarie

Jim  W idm ark  
Generaldirektör

P aul H allberg  
Överbibliotekarie

R oland  P ålsson  
Riksantikvarie

Erik N orberg  
Krigsarkivarie

Kari M arklund  
Överbibliotekarie

Göran L ö fdah l 
Direktör

Riksantikvarieämbetet och statens historiska museer:

B akgrund

M edlem sförslaget behand la r p rob lem om rådet nedbrytning -  konserve
ring -  vård av kultu rm innen  och kulturförem ål. I förslaget lyfts därvid 
behovet och ny ttan  av fastare  nordiskt sam arbete  fram  inom en rad fält. 
D iskussionen u tgår i huvudsak  från problem  med luftföroreningar och 
deras inverkan.

D enna prob lem atik  är oerhört aktuell och angelägen. Inom  olika fora 
in ternationellt och nationellt lyfts d essa  frågor f. n. fram  som  avgörande för
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våra m öjligheter a tt föra vidare till kom m ande genera tioner det k o n stn ä r
liga arv som  vi fö rva lta r från  gångna tider.

Inom  E u roparåde t har byggnadsvården  länge varit e tt v iktigt program 
om råde och i den konvention  rö rande byggnadsarvet som  undertecknades 
av så  gott som  sam tliga länder hösten  85 har lu ftföroreningsproblem atiken 
behandla ts särskilt i en egen parag raf 8.

A rticle 8

W ith a view  to  limiting the risks o f  the physical de terio ration  o f the 
arch itectu ral heritage, each  Party  undertakes:
1. to support scientific research  for identifying and analysing the harm ful 

effects o f pollution and for defining w ays and m eans to  reduce or 
erad ica te  these  effects;

2. to take into considera tion  the special problem s o f conservation  o f the 
arch itec tu ra l heritage in anti-pollu tion  policies,

I konventionen  behandlas dessu tom  i parag raf 10 det behov av in tegra
tion i sam hällsplaneringen i s to rt som krävs för en aktiv  bevarandepolitik  
liksom  kravet på bevarad  och v idareförd  kunskap  i äldre han tverk  och 
m aterial.

A rticle 10

E ach Party  undertakes to  adopt in tegrated  conservation  policies w hich:
1. include the p ro tec tion  o f the arch itec tu ra l heritage as an essen tia l tow n 

and coun try  planning objective and ensu re  th a t this requirem ent is 
taken  into accoun t at all stages both  in the draw ing up o f developm ent 
plans and in the p rocedu res for authorising  w ork;

2. p rom ote program m es for the resto ra tion  and m aintenance o f the arch i

tec tu ra l heritage;
3. make the conserva tion , p rom otion and enhancem ent o f the arch itec

tural heritage a m ajor featu re  o f cu ltu ra l, environm ental and planning 
policies;

4. facilitate w henever possib le in the tow n and coun try  planning process 
the conservation  and use o f certain  buildings w hose intrinsic im portan
ce w ould not w arran t p ro tec tion  w ithin the m eaning o f A rticle 3, p ara 
graph 1, o f this C onvention  but w hich are o f in terest from  the point o f 
view  o f the ir setting  in the u rban  o r rural env ironm ent and o f the quality 
o f life;

5. fo s te r, as being essen tia l to  the fu ture o f the arch itectu ral heritage, the 
application  and developm ent o f traditional skills and m aterials.

A tt i det eu ropeiska  perspek tive t finna form er för nord isk t sam arbete  
när det gäller nedbry tn ing-konservering-vård  av kultu rm innen  och ku ltu r
förem ål ä r  e fte rs träv an sv ä rt på grund av våra  gem ensam m a kulturella, 
klim atologiska och  m ateria ltekn iska  u tgångspunkter. D essu tom  kan ett 
sam lat nordiskt agerande ur resu rshushålln ingssynpunk t ses som  ett nöd
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vändigt stöd och kom plem ent till det nationella a rbete t inom  respek tive 

land.
Inform ella kon tak tnät och s tru k tu re r finns etab lerade  inom en mängd 

om råden  för såväl m useerna  som  för ku ltu rm innesvården . M edvetenheten  
om  behovet av sam arbete  och e rfa renhe tsu tby te  är hög m en det nord iska 
idéu tby te t häm m as av brist på  etab lerad  form  och sm å eller inga resurser.

N är det gäller den växande m edvetenheten  om luftföroreningsproblem a- 
tiken kan också  sägas att ju s t här kunde en tung nord isk  satsning vara 
befogad som  sam lingspunkt fö r de nationella strävanden  som  börjar växa 
fram . N orden  agerar i d essa  frågor in ternationellt se tt o ftast sam lat och 
"h em m am ark n ad en '' kan fak tisk t hellre ses i e tt nordiskt än i e tt nationellt 
perspek tiv  när det gäller problem inventering , ansvarsfördeln ing  och re 
sursu tny ttjande .

Den bild som  m ålas upp av ett ku ltu rarv  i förvittring , betydande kun- 
skapsbrist sam t behov av kunniga k o nserva to re r och han tverkare  m. m. 
fö r vård och konservering  liksom  behovet av översik t och integrerad 
planering stäm m er väl överens m ed den bild av dagsläget m an har inom 
berö rda  m yndigheter i Sverige.

L uftfö roren ingsproblem atiken  har länge varit uppm ärksam m ad i vårt 
land m en då m est m ed inriktning mot skog, sjö och vatten . K u lturarvets 
p rekära  situation  har först de senaste  åren  blivit tydligt i det allm änna 
m edvetandet. R iksan tikvarieäm betet och S ta tens h isto riska m useer har 
uppm ärksam m at regeringen på problem en och därvid  fått regeringens upp
drag att u ta rb e ta  e tt handlingsprogram  för kam pen m ot luftföroreningar 
och deras skadeverkn ingar på kultu rm innen  och ku lturförem ål. I den p ro 
position på m iljöom rådet som regeringen avser a tt lägga fram  hösten  1987 
skall även ku ltu rm innenas och kultu rförem ålens situation  analyseras sam t 
förslag läggas fram  till konkre ta  å tgärder.

R iksan tikvarieäm betet och S ta tens h isto riska m useer har också  tagit 
initiativ till y tterligare två ak tiv ite te r helt i m edlem sforslagets anda näm li
gen
-  dels e tt nord isk t sym posium  som  sy ftar till a tt kartlägga situationen i 

no rden , p rio rite ra  å tgärder sam t finna fo rm er för fram tida arbetsfö rdel
ning. R esu lta ten  från d e tta  sym posium  bör kunna u tny ttjas som  under
lag för N ord iska  R ådets intitiativ  inom  de tta  fält.

-  dels en sto r utställn ing på H isto riska  m useet i syfte a tt skapa insikt och 
väcka opinion. U tställningen har också  erbjudits de övriga nordiska 
länderna som  vandringsutställn ing och d iskussioner pågår om möjligt 
genom förande. E n vidareutveckling  av de tta  arbete  skulle dessutom  
kunna vara  a tt utställn ingen genom  in sa tse r från nordisk  kulturfond 
erbjöds länder u tan fö r E uropa som  ett led i en gem ensam  aktion  mot 
luftföroreningar.

R iksan tikvarieäm betet och S tatens historiska m useer vill i d e tta  sam 
m anhang också  peka på det sam arbete  som  inletts m ed N ord iska  rådets
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parlam en tarikerkonferens i S tockholm  i sep tem ber 1986 rö rande luftför

oreningar och deras  inverkan  på vår miljö. Till d e tta  tillfälle p roducerades 
dels en in form ationsfo lder på  engelska angående det v ittrande ku ltu rarve t 
dels en m indre utställn ing i anslu tn ing till konferensen .

En satsning på  nord isk t sam arbete  inom  nedbry tn ing-konservering-vård  
ses av R iksan tikvarieäm bete t och S ta tens h is to riska  m useer som  e tt steg 
m ot e tt b redare  sam arbete  inom  hela ku ltu rm innesvårdssek tom . E n u t
veckling som  är av sto r be tydelse  för d e t nationella a rbete t i de enskilda 
länderna.

Vi har sedan tidigare m ycket positiva e rfa ren h e te r av vad nordiskt 
sam arbete  kan ge genom  skilda p ro jek t och in sa tse r som  under åren 
kom m it till stånd  inom  vårt om råde. In te m inst i in ternationella  sam m an
hang har e tt sam lat nord isk t agerande givit en bas fö r gem ensam t arbete .

I början  av  1970-talet sam lades ku ltu rm innesvårdarna  i de nord iska 
länderna till e tt gem ensam t s to rt p ro jek tarbete  kring ” D en nord iska trä s ta 
d en ” . E tt a rbete  som  b e ty tt oerh ö rt m ycket fö r kunskapsuppbyggnad och 
attitydbildning i alla länderna.

Det sam arbete  som  senare e tab lerades inom  ram en fö r det europeiska 
byggnadsvårdsåre t har sedan  fo rtsa tt i så  m otto  a tt chefstjänstem ännen  vid 
de ku ltu rm innesvårdande institu tionerna  träffas regelbundet fö r a tt få in
sikt i v arandras verksam het och också  få m öjlighet a tt sam ordna det 
in ternationella  a rb e te t inom  IC O M O S och E u roparåde t.

Inom  ram en fö r IC O M O S har arkeo log ifrågorna ak tualisera ts och nor
den påtog sig därv id  e tt gem ensam t an sv a r a tt fungera som  sekre taria t för 
dessa frågor. E n sto r in ternationell konferens p laneras fö r närvarande för 
1988 med d e tta  sek re ta ria t som  ansvarig  organisatör.

Inom  det k onsth isto riska  om rådet hålls regelbundet sedan 1968 v artan 
nat år tvärvetenskap liga  no rd iska sym posier fö r ikonografisk forskning. I 
nordisk  regi u tges också  en fack tidsk rift Iconographic P ost m ed svensk 
redak tion  och nord isk  redak tionskom m itté .

"K yrkoarkeo log i N o rd en ”  är e tt annat nord isk t initiativ till å te rkom 
m ande kon ferenser (vart 3dje å r  am bulerande m ellan de nord iska  länder-

E nskilda initiativ  till no rd isk t sam arbete  h a r på o lika om råden  haft s to r 
be tydelse . Inom  arkeologin  genom fördes således u nder 40-talet e tt no r
diskt u tg rävningspro jek t i V allhagar på  G otland  u nder ledning av p ro fesso r 
M årten S tenberger, som  också  senare drev  E keto rpsundersökn ingen  som 
en in ternationell (främ st nordisk) angelägenhet. F lerta le t av dem  som 
deltog där har a lltsedan  dess uppehållit en gem ensam  diskussion  som  varit 
m ycket fruk tbringande fö r utvecklingen av den nord iska arkeologin. L ik 
nande initiativ har tagits i an d ra  no rd iska länder.

N ubienexped itionen  till Sudan 1961-64  och det däre fte r pågående publi- 
ka tionsarbe te t u nder P ro fesso r T orgny S äve-Söderberghs ledning kan b e 
tecknas som  det hittills m est om fattande sam nord iska p ro jek te t inom  a r
keologin och har haft sto r in ternationell betydelse.
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Inom  byggnadsvårdsom rådet finns etab lerade  kanale r m ellan berö rda  
ex p e rte r som  i m ån av  m öjlighet b is tå r varandra  i u tveck lingspro jek t och 
u tb ildn ingsinsatser i ganska sto r om fattning.

D essa  initiativ  v isar a tt d e t finns ko n tak ty to r och vilja till sam arbete . 
P roblem et ligger inte där u tan  fram för allt i b risten  på  re su rse r fö r sådant 
a rbete  liksom  avsaknaden  av e tab lerade  organ isa to riska  inform ations- och 
kon tak tvägar. Ö ppningar härvidlag  genom  in sa tse r från  N ord iska  rådet 
skulle m ed all sannolikhet få avsevärd  betydelse för ku ltu rm innesvården  i 
hela norden.

S ynpunkter  på  de stä llda  frågorna

N edan redov isas R iksan tikvarieäm bete ts  och  S tatens h isto riska m use
ers synpunk ter fråga för fråga enligt m issivet.

1. M öjligheten till ökat sam arbete  inom  sam hällsplaneringen för a tt bevara  
ku ltu rh isto risk t värdefulla m iljöer och m innesm ärken

B ehovet av ett in teg rera t a rb e tssä tt när det gäller bevarande av ku ltu r
h isto risk t värdefulla m iljöer och m innesm ärken  ä r idag en accep terad  och 
av de flesta  om fattad  insikt.

B yggnadsvårdsåret 1975 kan sägas ha varit den m otor som  in ternatio 
nellt d rev  fram  en ” in tegrated  co n se rv a tio n ” . E tt sådan t fö rhålln ingssätt 
och p laneringsm odell fö rank rades och började finna sin form  i alla eu ro p e
iska länder u nder 70-talet.

I de no rd iska länderna  har u nder den  senaste  20-årsperioden olika orga
nisationsförändringar, fö rändrade  p laneringsform er, sty rinstrum en t och 
sam verkansfo rm er genom förts i syfte a tt nå en in tegration  av bev aran d e
m ålen i andra  sam hällssek to rer sam t en  insikt hos enskilda m edborgare 
och politiska beslu tsfa tta re  om k u ltu ra rve ts  betydelse för iden tite t och 
social förankring.

E tt sådan t arbete  sker inte m om entan t; det växer fram  successiv t. M an 
kan nog säga a tt i en fö rsta  fas ligger in tegrationsam bitionen  främ st i a tt 
värna ku ltu rarve t genom  insiktsfull fysisk  planering för m arkanvändning 
och byggande. D et vi idag ser behov av ä r en m ycket b redare integration 
av bevarandeam bitionen  i m iljöpolitiken som  helhet. I d e tta  sam m anhang 
är no rd isk t sam arbete  och  e rfa renhe tsu tby te  av s to r vikt, även  om  den 
viktigaste fö ru tsä ttn ingen  ä r e tt ak tiv t a rbete  i denna anda inom  respek tive 
land.

N är det gäller luftföroren ingsfrågorna speciellt finns redan idag ett s tark t 
stöd fö r ak tiva  in sa tse r inom  N ord iska  rådet. I rappo rten  ” E uropas lu ft”  
u ta rbe tad  av N ord iska  m in is terrådets äm betsm annakom m itté  för 
m iljövård förs k rave t fram  på  ett ny tt synsätt när det gäller m iljöaspek ter
nas p lats inom  energi, trafik  och industripolitik  fram .

En gem ensam  nord isk  satsn ing i vad  gäller denna vidgade form  av 
in tegrerad  planering borde kunna finna en plattform  inom  undervisning 
och forskning på N O R D PL A N .
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S ynsätte t som  etab le ras  den vägen kan också  via no rd iska sem inarier 
(t. ex. inom ram en fö r N ord isk  Byggdag) föras ut i en b redare nordisk 
diskussion.

F ö r att på allvar kunna inlem m a kultu rm innenas problem atik  i den 
allm änna m iljöpolitiken krävs dock  e tt m ycket b ä ttre  kunskapsunderlag  än 
vi har idag. H o t, e ffek ter och risker för den byggda miljön m åste identifi
eras och analyseras sam t föras in i d iskussionen  på alla berö rda  plan. I 
d e tta  arbete  är gem ensam m a nord iska sa tsn ingar av sto r betydelse både 
för kunskapsunderlagets kvalite t och för m öjligheterna att inom  rimlig tid 
få fram  ett så  täckande m aterial som  möjligt.

2. B ehovet av och m öjligheterna till gem ensam m a nordiska insa tser vid 
restau reringar av h is to riska  byggnader och m onum ent

De problem  som  gäller restau rering  och konservering  av m onum ent ä r  i 
sig generella. D et hand lar om  egenskapsbedöm ning , m aterialkunskap , 
byggnadsfysikalisk kunskap , han tverkssk ick lighet, kännedom  om  äldre 
tekn iker och m etoder sam t fö rståelse  fö r effek terna av nya eller förändrade 
m ateria lkom binationer. De kan dock sam tidigt sägas vara  regionalt och 
byggnadsh istorisk t betingade. N orden  u tgör i m ångt och m ycket en ku ltu r
h istorisk t hom ogen region m ed likartad  eller identisk byggnadsm ateria lan
vändning. E rfa renhe tsu tby te  över g ränserna  har därför inom  norden ovan
ligt m ycket a tt ge. På inform ella vägar, o fta genom  personkon tak te r, finns 
em bryon till no rd isk t sam arbete .

Sam arbete  i form  av rena  p ro jek t d ä r sam tliga inblandade y rkeskategori
er de ltar i och b idrar m ed sin nationella erfarenhet kunde kopplat till 
uppföljande sem inarier och rap p o rte r, bygga upp en bred erfarenhet som 
alla länder ä r  i behov av. B rist på överb lick , b rist på  kunskap  om  de andra 
ländernas k onk re ta  försök  och e rfa renhe te r är e tt resu rsslöseri som  vi idag 
lever med eftersom  vi saknar fo rm er för a tt föra en nordisk  dialog.

N ord isk t p ro jek tsam arbete  stä ller krav på re su rse r fö r reso r, uppehälle 
e tc ., för dem  som  deltar i sam arbete t. D enna typ  av resu rse r saknas idag 
på de nationella in stitu tionerna  vilket leder till svårighete r a tt p rak tisk t 
genom föra i och fö r sig lä ttfunna projekt.

I varje land genom förs vatje  å r  en mångfald restaurerings- och  konserve- 
ringsarbeten  som  skulle kunna tjäna som  bas för in ternord isk t sam arbete , 
m etodutveckling  och e rfarenhetså terfö ring  om  m edel fanns tillgängliga för 
de tta  ändam ål.

V år sam lade kunskapn ivå  skulle genom  p ro jek tarbeten  och utbytes- 
tjän ste r kunna båda  höjas och b reddas. M an skulle också  kunna fördela 
” spec ia listan svare t”  för olika frågekom plex m ellan länderna.

F ö r a tt in itiera, adm in is trera  och hålla liv i e tt nordiskt kontinuerlig t 
sam arbete  krävs e tt ansvarig t organ som  svarar för översik t, sam ordning, 
p ro jektplanering, in itia tivverksam het liksom  för publicering och spridning 
av erfarenheter.
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A nsvare t skulle kunna läggas på någon ex isterande institu tion  i något av 
länderna. In tre ssan ta re  vore dock att u treda  m öjligheterna till konkret 
koppling m ellan p ro jek ta rbe te  och v idareutbildning som  en särskild  no r
disk ak tiv ite t knuten  till e tt p rogram ansvar hos N ord iska rådet. Se vidare 
u nder punkt 4. ” V ård av k u ltu ra rv e t”

3. B ehovet av en eventuell gem ensam  nord isk /europeisk  utbildning för 
han tverkare

Inom  E u ro p aråd sarb e te t har han tverksfrågorna  haft hög ak tualite t under 
80-talet m ed flera  analyserande k on ferenser som  lett fram  till en rekom 
m endation från  m inisterkom m ittén  rö rande b land annat utbildning, behov 
av m aterial och m etodkunskap . E tt nä tverk  av u tb ildn ingscen tra  för han t
verkare håller på a tt fo rm eras.

I de no rd iska överläggningarna har en nordisk  inriktning på det hant- 
verk scen trum  som  p lanera ts i R ådvad , D anm ark, d isku tera ts som  en m öj
lighet. U ppbyggnaden av R ådvad har dock inte genom förts i enlighet med 
planerna.

Idéer om  en byggandets högskola inom  vilken sam tliga i den p rak tiska 
byggnadsvården engagerade y rkesg rupper fö renas inom  äm nesom rådet 
kvalificerad  byggnadsm onum entvård  i en  v idare — och fördjupningsinrik- 
tad u tb ildn ingsverksam het finns idag på  flera håll.

N är det gäller m onum entvård  ä r ju s t sam verkan  och gem ensam  kun
skapsbas fö r alla i v å rdsprocessen  engagerade kategorier; a rk itek ter, in
genjörer, a rbe ts ledare , han tverkare , k o nserva to re r e tc . en föru tsättn ing  
för a tt nå önskvärda  resu lta t. D et gap som  idag finns genom  skilda u tb ild 
ningar och y rkestrad itioner är till s to rt men för den kvalificerade bygg
nadsvården  där beslu t om  åtgärdsval, m aterialanvändning och u tförande 
m åste baseras på en djup förståe lse  och kunskap  om arbe te t på den 
hantverkliga nivån.

E tt viktigt fält i en sådan utbildning och m etodutveckling  är m ateria lfrå
gorna. H är har alla inblandade kategorier behov av fördjupad kunskap , en 
kunskap  som  m åste byggas upp i fält och baseras på han tverksm ässiga 
erfarenheter. N orden  skulle här kunna fylla en viktig lucka i det europeiska 
arbete t.

O ckså inom  konserveringsom rådet finns s to ra  behov av en gem ensam  
nordisk satsning. Inom  stenhuggeri råder t. ex. sto r b rist på yrkeskunnigt 
folk och utbildning saknas i dag. F ö r konserva to re r skulle en gem ensam  
nordisk  v idareutbildning vara  av s to rt värde. E rfarenhet av sådan utb ild
ning för sten- och  träkonservering  finns idag på europeisk  bas. A tt bygga 
på de nationella befintliga u tb ildn ingarna m ed nordisk vidareutbildning 
skulle ge konserveringsverksam heten  avsevärt fö rbättrade  m öjligheter. 
Inte m inst m ot bakgrund av de accelererande skadorna på grund av 
lu ftföroreningarna kom m er kvalificerad konserveringskom petens att vara 
en fö ru tsättn ing  för bevarandet av de kulturm innen och kulturförem ål vi
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En gem ensam  nord isk  v idareu tb ildn ing  av ovan sk issera t slag inom 
prak tisk  byggnadsvård  fö r alla berö rd a  y rkeskatego rier kan naturligtvis 
tänkas organ iserad  på flera olika sä tt. Enligt R iksan tikvarieäm bete t och 
S ta tens h is to riska  m useers m ening vore  det in tressan t a tt u tred a  m öjlighe
ten  a tt o rgan isera  en sådan verksam het som  ” am bu lerande”  m ellan de 
nord iska länderna  och knu ten  till sto ra  restau reringspro jek t i respek tive 
land. P ro jek tsam arbete  kan i en sådan m odell kopplas till u tbildning med 
fördelat genom fö randeansvar fö r alla länderna.

F ö r a tt en sådan verksam het skall kunna e tab leras krävs ett övero rdnat 
program ansvar på nord isk t plan. F o rm erna  för an svar, o rganisation  och 
finansiering av en sådan  verk sam het b ö r enligt R iksan tikvarieäm betet- 
S ta tens h is to riska  m useers m ening snarast u tredas.

4. B ehovet av ökat fo rskn ingssam arbete  för a tt u tveck la  nya och fö rb ä tt
rade konserveringsm etoder

Vid R iksan tikvarieäm bete ts tekn iska  institu tion . A rkeologiska fo rsk
n ingslaboratorie t vid S tockholm s U n ivers ite t, konserva to rsko lo rna  i G ö te
borg och K öpenham n, C halm ers tekn iska  högskola i G öteborg , O slo och 
B ergens un iversite t, B yggforskningsinstitu tet i G ävle bedrivs redan fo rsk 
ning som  är av sto r be tydelse  för b evarande t av det sam lade nord iska 
ku ltu rarve t. M en av  sam m a an ledningar som  beskriv its  u nder punkt 2 ovan 
ä r e tt ökat fo rskn ingssam arbete  inom  N orden  både ö n skvärt och nödvän
digt. Inom  alla om råden  (s tenkonservering , arkeologisk  m etall, b ro n s
skulp tur, tex til, m åleri, kalkm åleri, p apper, fo tografiska negativ  och posi
tiv m. m.) finns s to ra  behov av forskning re la terad  till k lim atföru tsättn ing
ar, miljö och m aterial.

Inom  m useernas förem ålsvård  har hittills relativ  luftfuktighet, tem pera
tu r och i viss m ån belysning uppm ärksam m ats i högre grad än andra 
k lim atfaktorer. M ot denna bakgrund är det angeläget a tt nu få ökad kun
skap om  vilken roll lu ftfö roren ingarna har som  nedbry tande fak to r — både 
enskilt och i kom bination  m ed andra  fak to re r -  vid förvaring och u ts tä ll
ning av m useiförem ål. E tt u tvecklingspro jek t bö r kunna genom föras inom 
en nordisk  ram  m ed syfte a tt skaffa fram  fak ta  och u ta rb e ta  förslag till 
åtgärder vad gäller m useisam lingars skydd m ot lu ftföroreningar.

Befintliga in s titu tioner i de ensk ilda nord iska  länderna kan u tny ttjas i ett 
handlingsprogram  och ges fördelat an sv ar om  ekonom iska föru tsä ttn ingar 
härför skapas.

B ehovet av fo rskn ingssam arbete  ä r  dock  inte enbart k nu te t till själva 
konserveringsarbete t. N edb ry tn ingsp rocessen  i olika m aterial sam t påver- 
kansfak to rerna  och deras  spridning och verkn ingssä tt ä r  e tt om råde där vi 
idag har m ycket ojäm n och spridd  kunskap . H är m åste en gedigen bas 
byggas upp för kunskapsuppbyggnad  och inform ationsspridning rörande 
luftföroreningars påverkan  på kulturm innen- och kulturförem ål sam t hur 
man bäst iden tifierar, d o k um en tera r och  å tgärdar de skado r som  uppstår.
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E n sådan kunskapsuppbyggnad  m åste  b aseras på m ätsta tioner, inven te
ringar och annan  faktainsam ling som  b earbe tas  m etodisk t i o lika analyser. 
I d e tta  a rbe te  bö r en nord isk  sam ordning och gem ensam  strategi läggas till 
grund fö r de nationella in sa tserna  fö r a tt nå  stö rre  effekt och kapacitet 
sam t få fram  m er heltäckande underlag  för bedöm ningar.

En nord isk  bas fö r datainsam ling och bearbetn ing  kan här få sto r b e ty 
delse, och  kunna fungera som  sam lingspunkt fö r skilda in sa tse r i vart och 
e tt av länderna  sam t också  fungera som  länk i e tt in ternationellt nätverk . 
D essa frågor kom m er a tt behandlas på  det no rd iska sem inariet R iksan ti
kvarieäm bete t och S ta tens h is to riska  m useer o rgan iserar och underlag  för 
konkre ta  förslag  kan fö rvän tas vid d e tta  m öte.

5. M öjligheterna till nord iska in sa tse r i anslu tn ing till U N E S C O :s och 
E u roparåde ts  arbete  och i andra  in ternationella  sam m anhang

I in ternationella  sam m anhang h a r de nord iska länderna  av tradition  
o ftast agerat gem ensam t.

Inom  luftföroren ingsom rådet har e tt gem ensam t politisk t agerande varit 
betydelsefullt.

O ckså på expertn ivå  finns inom  de ex isterande in ternationella  o rgan isa
tionerna  e tt e tab le ra t no rd isk t sam arbete .

Inom  ram en för det sym posium  R iksan tikvarieäm betet och S tatens hi
sto riska  m useer a rrangerar rö rande luftföroreningars inverkan  på  ku ltu r
m innen och ku ltu rförem ål ä r  e tt av sy ftena  a tt finna u tgångspunkter för 
gem ensam t nord isk t agerande också  in ternationellt.

N är det gäller han tverksu tb ildn ing  har redan  tidigare N orden  se tts  som 
en sam lad region fö r v idareutbildning.

6. Förslag  till sam lad nord isk  insats rö rande  nedbry tn ing  — konservering
-  vård av ku ltu rm innen  och  kulturförem ål

I tidigare avsn itt h ar beskriv its de behov  av sam arbete  och gem ensam m a 
in sa tse r på  no rd isk t plan som  vore önskvärda .

E nligt R iksan tikvarieäm bete t-S ta tens h is to riska  m useers uppfattn ing 
kunde N ord iska  råde t ha  en vital roll a tt fylla fö r a tt få e tt önskvärt 
gem ensam t nord isk t arbete  till stånd  en u tredning  i syfte a tt finna läm pliga 
fo rm er för e tt sådan t engagem ang borde tillsättas.

E nligt R iksan tikvarieäm bete ts-S ta tens h is to riska  m useers m ening kunde 
en konstruk tion  enligt fö ljande vara  värd  a tt p röva  i e tt sådan t sam m an
hang.

E tt särsk ilt p rogram om råde fö r stud ie r av nedbrytning, konservering  
och vård  av kultu rm innen  och kultu rförem ål e tab leras inom  ram en för 
N ord iska  rådets verksam het.

F ö r p rog ram rådet sv a ra r en p rog ram sek re terare  m ed till sig knutna 
beredn ingsgrupper bestående  av  ex p erte r från  de enskilda länderna. A n
tagligen behövs tv å  beredn ingsgrupper, en fö r vård av ku ltu rh isto risk t
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värdefulla byggnader och en för prob lem atiken  knuten  till nedbry tn ing

konservering.
G enom  e tt årligt anslag fö r fram för allt p rogram arbete , u tb ildn ingsp lane

ring, rese- och trak tam en tesk o s tn ad e r sam t inform ations- och publice
ringsinsatser e tab le ras  en bas fö r nord isk t sam arbete  där det p rak tiska  
genom förandet sedan kan fördelas på läm pliga institu tioner i de enskilda 
länderna beroende på pro jek te ts art och innehåll.

T vå tunga p ro jek tom råden  av kontinuerlig  karak tä r kan i e tt sådant 
arbete tänkas vara  dels den  i kap. 3 sk isserade am bulerande byggnadsut- 
bildningen kopplad till in tressan ta  restau reringspro jek t dels den databank  
som sk isseras i kap. 4 som  bas för fo rtsa tt forskningsu tveck lingsarbete  
inom om rådet nedbrytn ing-konservering .

Föru tom  m edel fö r in sa tse r enligt ovan bör e tt särskilt anslag dessutom  
inrättas för a tt stim ulera  u tby testjänstgöring  m ellan m yndigheter och insti
tu tioner inom  program om rådet. De m edel som  idag finns fö r u tb y testjän st
göring är äm nade fö r alla ka tegorier av s ta tstjän s tem än  och en belastning 
av det anslaget i den om fattn ing som  bedöm s behövlig inom  d e tta  p ro 
gram om råde är knappast tän k b ar u tan  a tt y tterligare  m edel härför tillska

pas.

7. Sam m anfattn ing 

N ord isk t sam arbete  är av grundläggande betydelse  fö r bevarandet av 
kultu rarvet.
•  In ternationellt ger e tt sam lat nord isk t agerande sto r tyngd
•  Befintliga re su rse r kan u tny ttjas  optim alt om  ansvare t fö r skilda specia

lite ter kan läggas ut i de olika länderna och sam ordnas till gem ensam  
erfarenhetså terfö ring  och inform ation

•  Det sam lade nord iska ku ltu rarve t ger en b redare  erfarenhetsbakgrund  
och m öjlighet till jäm förande stud ier

•  Den sam lade kunskapsn ivån  kan höjas genom  m öjligheten till gem en
sam m a projekt och organ iserad  erfarenhetså terfö ring

•  Forskn ing  kan ges fö ru tsä ttn ingar både fö r stö rre  b redd och ökat djup 
om den p laneras och  fördelas utifrån gem ensam m a nord iska utgångs
punk ter

•  Inom  utb ildn ingsom rådet finns sto rt behov av sa tsn ingar som  m ed fördel 
kunde göras på nord isk t plan

•  G em ensam  nord isk  kunskapsuppbyggnad  om luftföroren ingar och deras 
inverkan på ku lturm innen och ku lturförem ål kan ge underlag för bättre 
nationell planering

•  En satsning på gem ensam t p ro jek ta rbe te , rapportering  och inform a
tionsu tby te  skulle ha sto r effekt för det nationella a rbete t i de enskilda 
länderna.

För a tt nå d essa  mål fö reslås följande insa tser
•  R esu rse r fö r reso r, p ro jek tp lanering , rapportsk rivn ing  och u tå trik tad  

inform ation
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•  A ktivering av befintliga nord iska organ fö r utbildning och inform ation 
t. ex. N ord-P lan , N ord isk  byggdag m ed flera i vad gäller integration av 
bevarandeaspek te rna  i sam hällsp laneringen

•  U tredning om  m öjligheterna a tt e tab le ra  e tt p rogram om råde rörande 
nedbrytning, konservering  och vård  av kultu rm innen  och kulturförem ål 
inom  ram en för N ord iska  råde t, sam t e tt sek re taria t m ed ansvar för 
överb lick , p rogram arbete  u tb ildningsplanering, kunskapsuppbyggnad 
och inform ation på  nord isk t plan: E tt kom plem ent till befintliga institu 
tioner och en cen tra l länk i e tt eu ropeisk t sam arbete  både på  luftförore- 
ningssidan och i vad gäller vård av ku ltu rarve t.

•  En fo rtlöpande d iskussion  på  politisk n ivå inom  N ord iska  rådet som 
stöd för och pådrivare  av det nord iska  sam arbetet

S tockholm  den 23 m ars 1987

R iksan tikvarieäm bete t och 
S tatens h is to riska  m useer

R o la n d  P ålsson
Christina Sandström

Statens konstmuseer (SKM):

SKM  har inte p rim ärt till uppgift a tt v årda  byggnader eller såsom  m yn
dighet an svara  fö r ku ltu rh isto risk t värdefulla bebyggelsem iljöer även om 
sådana bevarandeå tgärder självklart m ycket nära g ränsar till SK M :s i 
a llm änhet på ensk ilda konst- och kulturförem ål inriktade verksam het; 
de tta  så m ycket m er som  de förem ål som  ingår i SK M :s sam lingar i regel 
också  exponeras och förvaras i byggnader och  m iljöer vilka är byggnads- 
m innesm ärken: nationalm useibyggnaden , ö stasia tiska  m useet, G ripsholm , 
D rottn ingholm , R osersberg  e tc . D e synpunk ter som  SK M  i de tta  sam m an
hang kan fram föra b lir därför i huvudsak  m ycket a llm änna och inskränker 
sig till generella förslag och rekom m endationer.

Det föreliggande m edlem sförslaget pekar inledningsvis ut den främ sta  
o rsaken  till den accelererande nedbry tn ing  som  pågår av ku ltu rh isto risk t 
värdefulla m iljöer, en staka  byggnadsverk  och kulturförem ål -  nämligen 
lu ftföroreningarna. T rafik leder och ny byggnation liksom  den snabba tek 
niska u tvecklingen har m edfört ingrepp som  blivit bestående i känsliga 
nord iska m iljöer, ko n sta te ra r fö rslagsställarna vidare. D etta  är naturligtvis 
i v iss u tsträckning  rik tig t, m en de ingrepp själva byggandet innebär är 
snarast av engångskarak tär i jäm före lse  m ed de kontinuerliga och för det
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m esta  successiv t ökande u tsläpp  i luft och vatten  som användandet av 
dessa  k o n struk tioner i form  av fab riker och trafik leder för m ed sig.

Det går därfö r inte a tt hysa några förhoppningar om att m an med nya 
res tau reringsin sa tse r eller -m etoder skall kunna begränsa, hejda eller m ot
verka m iljöförstörelsen . D et går ty v ärr inte att res tau rera  mot m iljöförstö
relse. D en enda fram kom liga vägen är därfö r a tt på alla sä tt söka begränsa, 
hejda och m otverka  luftföroreningarna, och det är något som  endast kan 
ske genom  politisk t fa ttade  beslut. D essa m åste i så fall innebära begräns
ning av och insk ränkningar i p rivatb ilism en , höjda och strängare krav på 

rening av avgaser och industriu tsläpp .
I fö rs ta  hand m åste d essa  å tgärder sä ttas in i de sto ra  städerna , som  ä r de 

m est u tsa tta . Det är att m ärka att flerta let av de m est värdefulla — ekono
m iskt och ku ltu rh isto risk t -  konstförem ålen  ju  exponeras i de sto ra  s tä 
derna. Om m an fo rtsä ttn ingsv is ö n sk a r visa dem  där den stora  publiken 
finns m åste således miljön i de sto ra  s täderna  i fö rsta  hand fö rbä ttras. Det 
gäller dessu tom  inte bara  den y ttre  miljön utan  i lika hög grad den inre, där 
det blir m er och m er uppenbart a tt de trad itionella  uppvärm ningssystem en, 
som utgör ett ständigt ho t m ot m useiförm ålens kondition , m åste fö rändras 
eller kom pletteras med väl fungerande klim atanläggningar. Det är o rea lis
tiskt a tt tänka  sig a tt de s to ra  konst- och ku ltu rh isto riska  skådesam lingarna 
skall avlägsnas från de trad itionella  m useibyggnaderna i s täderna  eller att 
m an skulle fö rfly tta  hela in redningar från  deras ursprungsm iljö ; m en det är 
värt a tt beak ta  a tt förem ål av denna karak tä r regelm ässigt har för deras 
fortlevnad långt gynnsam m are betingelser i m indre lan d so rtsstäd er eller på 
landsbygden, varför det ä r  angeläget a tt d är så kan ske lå ta  dem  stanna i 
sina ursprungsm iljöer och göra in sa tse r till förm ån för bevarande och 
om händertagande av lan tslo tt, herrgårdar, sockenky rko r och liknande.

Vad så gäller de särsk ilda av N ord iska rådet u tpekade spörsm ålen kan 
det knappast vara  SK M :s sak  att bedöm a vilka m öjligheter som  föreligger 
till ökat sam arbete  inom  sam hällsp laneringen. Självfallet ä r  alla in satser 
som de nord iska länderna tillsam m ans kan göra för a tt främ ja bevarandet 
av sin gem ensam m a ku ltu r välkom na även om  SKM  av skäl som  tidigare 
anförts inte förfogar ö ver den expertis  som  krävs för a tt handha re s tau re 
ring av enskilda hus och byggnadsm iljöer. Vad därem ot gäller frågan om 
forskn ingssam verkan  inom  konserverings- och restau reringsom rådena 
vore de synnerligen angeläget om  N ord iska rådet kunde verka för ano rd 
nande av konferenser eller sem inarier med deltagande av m iljöforskare 
specialiserade på lu ftfö roren ingar och kon se rv a to re r från de nord iska län
derna och främ ja u tb y tesverksam het, så att personal vid olika 
k onserva to rsa te ljée r periodvis kunde a rbe ta  hos varandra . E tt steg mot 
gem ensam m a konserverings- och res tau reringsm etoder och -etik har redan 
tagits i och m ed att viss u tbildning av kon se rv a to re r kunnat bli gem ensam  
för de nord iska länderna  tack  vare de u tb ildn ingsp latser som  ställs till 
förfogande vid K onservato rssko lan  i K öpenham n.
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F rån  S K M :s synpunk t förefaller det kunna vara  ett u tm ärk t sä tt att 
bedriva  e tt ak tiv t och p rak tisk t u tveck lingsarbete  inom  restau rering  och 
konservering  a tt välja e tt gem ensam t konkret ob jekt för en sådan verksam 
het vilket skulle kunna tillgodose de flesta  om råden  såsom  y ttre  och inre 
m iljöplanering, a rbete  m ed olika m aterial som  sten , trä , textil, m åleri m. fl. 
liksom  d iverse  han tverk sin sa tse r. E tt från svensk  sida läm pligt sådant 
ob jekt skulle kunna v ara  V adstena  slo tt, som  beläget i en uråldrig  ku ltu r
bygd och u tgörande en väsentlig  del av en gam m al stadsm iljö  ännu är 
re la tiv t o fö rdärvat och där den tidigare ark ivfunktionen  håller på a tt av 
vecklas och någon ny användning av byggnaden ännu inte ä r  definitivt 
beslu tad .

G enom  en sådan rik tad , gem ensam  insats skulle slo tte t kunna undgå det 
ledsam m a behand lingsresu lta t som  ofta  e tt an tal begränsade underhållså t
gärder in sa tta  vid aku t uppkom m ande behov b rukar leda till. V idare skulle 
e tt sådan t stö rre  gem ensam t projekt kunna bli en prak tisk  skola för kon
se rv a to re r och h an tverkare  och m öjligen kunna bli en modell för om hän
dertagande av an d ra  ku ltu rh isto risk t om istliga nord iska m iljöer. D et synes 
SK M  vara en för N ord iska  rådet önskvärd  uppgift a tt dessu tom  u n ders töd 
ja  en inventering  i N orden  av sådana ku ltu rh isto risk t värdefulla m iljöer för 
att få en uppfattn ing om  den sam m anlagda volym en, vilka objekt som  bör 
prio rite ras och vilka sam lade in sa tse r som  kan göras och i vilken u ts träck 
ning de olika ländernas särsk ilda erfa ren h e te r och speciella kunskaper 
skulle kunna kom m a till m er allm än nytta.

S tockholm  den 18 m ars 1987

S ta tens konstm useer 

P er B jurström
U lf G Johnsson

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

M edlem sförslaget ger en god bild av de svårbem ästrade frågor som  
under senare år uppm ärksam m ats allt m er seriöst, såväl i den allm änna 
debatten  som  bland fo rskare . E tt sam arbete  på  det nord iska planet när det 
gäller bevarandet av ku ltu rh isto risk t värdefu lla  m iljöer m. m. ä r  välkom 
m et. Det bö r också  syfta till a tt förtydliga regionala sk illnader och egenska
per i den ku ltu rh isto riska  miljön i N orden . D ärigenom  profileras bevaran 
devärde t av det enskilda ob jek tet eller miljön i e tt nordiskt perspek tiv .

G enom  de nord iska ländernas varierande fö ru tsä ttn ingar och historia 
har olika synsätt vuxit fram  fö r såväl behandlingen av de stora  m onum en
ten  som  hanteringen  av den  m er vardagliga bebyggelsen. E n vidgad d iskus
sion på  nord isk  basis skulle be tyda  avsevärt för en b ä ttre  fö rståelse  för
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restaureringens kärn frågor och kunna m otverka alltför skilda synsätt hos 
a rk itek ter, ingen jörer och fö rvaltn ingstjänstem än i de no rd iska länderna. I 
d e tta  sam m anhang kan en gem ensam  nordisk  v idareutbildning, förslagsvis 
inom ram en för d e t no rd iska institu te ts  för sam hällsplanering verksam het, 
vara  ett led i s trävandena  a tt u tveck la  en  gem ensam  syn på det nord iska 
ku ltu rarvet och bevarandefrågor.

B ehovet av ökat fo rskn ingssam arbete  ä r  väl dokum entera t. D et behövs 
ökade kunskaper om t. ex. luftföroren ingarnas inverkan på vårt m urade 
äldre byggnadsbestånd . U töver bä ttre  konserveringsm etoder behöver man 
studera  äldre tiders underhåll. E n förd jupad  forskning i begreppet 
m aterialekologi inom  äldre byggnader ä r  därfö r önskvärd . K unskap  om de 
äldre byggnadsm ateria lens egenskaper och m iljöberoende är en fö ru tsä tt
ning för a tt rä tt kunna han tera  en  byggnad.

Svenskt deltagande i e tt nord isk t och eu ropeisk t sam arbete  kan kräva att 
resu rsern a  för den svenska  forskningen och utb ildningen byggs u t. U H Ä  
kan ko n sta te ra  a tt fo rskningen, i fö rsta  hand inom  högsko lesek torn , på det 
berörda om rådet är u tom ordentlig t svagt u tvecklad  i Sverige. E tt svenskt 
forskningsprogram  kan ta  sin u tgångspunkt i t. ex. riksan tikvarieäm bete ts 
handlingsprogram  fö r lu ftföroreningar och den verksam het som bedrivs 
vid institu tionen  fö r konservato rs-bebyggelsean tikvarisk  utbildning vid 
un iversite tet i G öteborg  b l.a . i sam verkan  med främ st oorganisk kemi vid 
un iversite tet/C halm ers tekn iska  högskola.

N ord iska råde t ä r  enligt U H Ä :s m ening ett läm pligt forum  fö r a tt initiera 
forskn ingssam verkan  m ellan berö rda  institu tioner i N orden  bl. a. i syfte att 
på nordisk  n ivå söka åstadkom m a en rationell arbetsfördeln ing  mellan 
länderna och därm ed fö renat e rfa renhe tsu tby te . E tt nord isk t sam arbete  på 
forskningsom rådet skulle kunna ske genom  att varje land å ta r sig vissa 
ansvarsom råden  sam t fö rs tä rk e r F oU -in sa tse r och högre utbildning på 

respektive om råde.

En förstärkn ing  av den svenska och nordiska kunskapsbasen  är väsen t
lig fö r a tt de nord iska  länderna skall kunna ta  del av kunskapsutvecklingen 
i andra  länder, både i E uropa och N ordam erika. Ö kat stöd till forskningen i 
de no rd iska  länderna  ä r också  en fö ru tsättn ing  för gem ensam m a nordiska 
in sa tse r inom  U N E SC O  och det eu ropeiska sam arbetet på om rådet t. ex. 
E U R O C A R E -pro jek te t inom  ram en för E U R E K A . En lämplig in ternatio 
nell sam verkanspunk t ä r  vidare ICCRO M  med säte i Rom, där för övrigt 
de nord iska länderna har en gem ensam  potential i form  av fyra nationella 
fo rskn ingsinstitu t.

T anken  på en nord isk  och/eller europeisk  hantverksutbildning är av stort 
in tresse  och bör enligt U H Ä :s mening bearbetas vidare. Det finns ett stort 
behov av sam ordning  i syfte a tt u tveck la  ny verksam het, öka kvaliteten 
sam t effek tiv isera  befintligt u tbud. Som exem pel kan näm nas behovet av 
utbildning för han tverkare  med inriktning på träbyggnadskultur. 1 första 
hand b ö r en han tverksu tb ildn ing  avse N orden  och bygga på en a rbetsfö r
delning m ellan de nord iska länderna.



52

N ord iska  in sa tse r i anslu tn ing till U N E S C O :s och E uroparådets v erk 
sam het kan bl. a. avse initiattiv  till b re tt upplagda sem inarier kring olika 
äm nesfalt som  trä , sten , konservering , utbildning etc. med U N E SC O  och 

E u roparåde t som  arrangörer.

S tockholm  den 13 m ars 1987

C a rl-G usta f A ndrén
B enny Jonsson

Statens kulturråd:

Statens ku ltu rråd  är helt positiv t till m edlem sförslaget som sy ftar till en 
angelägen sam ordning av in sa tse r såväl mellan de nordiska länderna som i 
förhållande till in ternationella  organ för bevarandet av ku ltu rh isto riska 
m iljöer, kulturförem ål och ku ltu rm innesm ärken , som  i vår tid hotas av 
nedbry tn ing  och fö rstö re lse  genom  luftföroreningar och -försurning.

K ultu rrådet ber a tt i huvudsak  få hänvisa  till rem issvaret från sa km yn 
digheten  riksan tikvarieäm bete t och s ta ten s h isto riska m useer.

I ko rthet läm nas följande svar på frågeställn ingarna i rem issbrevet från 
N ord iska rådets presidium :

1. M öjligheterna till öka sam arbete  inom sam hällsplaneringen för att 
bevara ku ltu rh isto risk t värdefulla m iljöer och m innesm ärken.

En sam m anfattn ing av sam arbetsbehov  i Sverige utgörs av s. 396 i 
budgetpropositionen  1987 sam t i p ropositionen  om  de cen tra la  m useernas 
uppgift och ansvar (1986/87:97). D en av regeringen inledda översynen  av 
kulturm innesvården  kom m er därtill a tt redovisas 1987/88. Sam arbetet med 
reg ionm useerna och ku ltu rm innesvården  kom m er då också att få sin belys
ning. S ta tens ku ltu rråd  kom m er i sam band m ed det s. k. ekologiprojektet 
att fokusera  frågor om  ku ltu rh isto ria  och naturm iljöförändring.

2. B ehovet och m öjligheterna till gem ensam m a nordiska insa tser vid 
restaureringen  av h isto riska byggnader och m onum ent.

In tressan ta  restau reringspro jek t fö rekom m er i respek tive länder. E tt 
m edvetet och p lanerat e rfarenhets- och tjänsteu tby te  kring några akutella 
projekt borde prövas snarast och u tvärderas. Sam band med vidare u tb ild 
nings- och fo rskn ingsinsatser blir därvid  naturligt.

3. B ehovet av en eventuell gem ensam  nord isk /europeisk  utbildning för 
han tverkare .

E u roparåde t har bl. a. genom  sin rekom m endation från m inisterkom m it
tén fört fram  hantverksfrågorna  under 1980-talet. I Sverige finns påtalade 
b ris te r när det gäller utbildning av han tverkare , vilket också klarlagts i 
u tredn ingen  H an tverk  -  p roduktion m ed tradition  (SIN D  1981: 2). I denna 
u tredn ing  har flera han tverk  listats som u tro tn ingshotade. En långsam 
återhäm tn ing  sker i v issa yrken till följd av ökad efterfrågan och möjlighe
te r till lärlingsutbildning. S venska m useiföreningens arbetsgrupp för han t
verk  och m useer ger under 1987 ut en adressförteckning över anlitade 
h an tverkare  i respek tive  region. Sam tidigt publiceras boken H antverk , 
m ed dokum enta tion  av m etod och historik  för en rad hantverksyrken . Vid
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N ääs slo tt i Ä lvsborgs län fö rbereds e tt regionalt han tverk scen trum  m ed 
kon tak ter i N orden . I olika kom m uner har v erk s täder o rdnats i speciella 
h an tv erk sk v arte r e tc .

De ökande re s tau reringsin sa tse rna  vid om byggnad k räver v idareu tb ild 
ning av hela bygglag. F ö r and ra  y rken  är an ta le t in tresserade  p e rsoner så 
litet a tt vi från  svensk  sida är i s to rt behov av i fö rs ta  hand en nordisk  
möjlighet till utbildning och arbetstillfällen . Det ä r  också  viktigt a tt påm in
na om det han tverk skunnande  som  m ånga av dagens invandarare  fö r med 
sig till de nord iska  länderna.

I ett v idare m iljöm innesvårdsperspektiv  är också  and ra  y rkeskunskaper 
viktiga att b evara  inför fram tiden: jo rd b ru k aren s , ko larens, sten sä tta rens 
m. fl.

4. B ehovet av ökat fo rskn ingssam arbete  för att u tveck la  nya och fö r
bä ttrade  konserveringsm etoder.

Sam arbete inom  konserveringsom rådet ä r  till en del u tvecklat mellan 
m useer och institu tioner i olika no rd iska länder och borde kunna ge god 
grund för v idare fo rskn ingssam arbete , bl. a. kopp la t till p ro jek ten  ovan och 
med ansvare t fö rdelat på olika länder och på de institu tioner och de 
u tb ildn ingscen tra  som  redan  har kom petens på olika om råden . Tillgång till 
m edel fö r fo rskarstipend ie r och u tb y tes tjän s te r vid m useer och labora to ri
e r är av sto r vikt.

I övrigt re fe ra r ku ltu rråde t till den  nyligen publicerade fo rskningspropo
sitionen, bl. a. gällande m edel för forskning kring lu ftföroreningars inver
kan på papper, sten  m. m.

5. M öjligheterna till no rd iska  in sa tse r i anslu tn ing till U N E S C O ’s och 
E u roparådets arbete  och i and ra  in ternationella  sam m anhang.

S ta tens ku ltu rråd  har å terkom m ande kon tak t m ed dessa organ för infor
m ation och idéu tby te  i o lika ku ltu rpo litiska frågor. R ådet b e r a tt få referera  
till de svenska  sak in stanserna  för m er deta ljerade svar gällande bev aran 
defrågorna. E tt gem ensam t nord isk t agerande ä r e tab le ra t när det gäller 
flerta let kultur- och m useifrågor i det in ternationella  sam m anhanget, t. ex. 
inom ICOM .

K ultu rrådet inbjöd nord iska  rep resen tan te r från m useernas o rganisatio 
ner och m yndigheter till e tt sem inarium  2 0 -2 1  m ars 1987 om  m useifrågor 
och m useipolitik . Vid sem inariet berö rdes föreliggande m otionsförslag  och 
re la terades de genom gående positiva reak tioner den väckt.

D etta  var fö rsta  gången de m usei- och ku ltu rpo litisk t ansvariga och 
verksam m a m öttes för överläggningar och d e tta  forum  ser redan nu ut a tt 
ha u ts ik te r a tt träffas på ny tt och för a tt ta  upp gem ensam m a och avv ikan
de frågor på m useiom rådet.

R iksan tikvarieäm betet och sta ten s h isto riska m useer p resen te rade  sitt 
a rbete  inför det kom m ande nord iska  sym posiet den 2 2 -2 3  april rö rande 
lu ftföroreningar och deras inverkan på ku ltu rm innen  m. m. sam t om den 
opin ionsskapande utställn ing som  nu p roduceras, bl a m ed bidrag från 
kultu rrådet.

S tockholm  den 1 april 1987

Lars E ngqvist
G udrun Vahlquist
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Statens naturvårdsverk (SNV):

F rågor rö rande forskning och u tveckling  kring restau rering  och konser
vering av ku ltu rh isto riska  värdefu lla  byggnader ligger u tan fö r n a tu rv ård s
verkets an svarsom råde. K orrosionen  av byggnader och m aterial ä r en 
m ycket påtaglig effekt av u ts läpp  av fö rsu rande äm nen till atm osfären . 
P roblem et har uppm ärksam m ats i o lika in ternationella  organ, bl. a. kon
ventionen om g ränsöversk ridande luftföroreningar.

Sverige deltar i e tt om fattande arbete  på det in ternationella  planet för att 
få till stånd  m inskade u ts läpp  av fö rsu rande äm nen i E uropa. Sam ordnade 
insa tser från de nord iska länderna har varit betydelsefu llt fö r a tt få till 
stånd bindande överenskom m elser a tt begränsa svavelu tsläppen  i E uropa. 
P å nord isk  bas har o ck så  e tt a rbete  u tfö rts som  beskriver hu r m ycket 
svavel- och kväveu tsläppen  m åste m inska fö r fö rsurningen av m ark och 
vatten  skall å tergå till norm ala n ivåer. D enna rapport har rönt sto rt in tres
se i E u ro p a  och u tgör en viktig  u tgångspunkt fö r det in ternationella  arbe-

F ör a tt kunna åstadkom m a den nödvändiga begränsningen av svavel- 
och kväveox ider i E u ro p a  behövs stud ier som  kvan tita tiv t besk river o rsak 
sam band m ellan u tsläpp  av fö rsu rande äm nen och grad av miljöeffekt. 
Sådana sam band ä r inte helt k larlagda vad gäller korrosion . E tt utvidgat 
nordiskt sam arbete  om  korrosion , som  m edlem m ar av nord iska rådet 
föreslagit, på byggnader och ku ltu rh isto riska  m innesm ärken bör därför 
även inkludera den aspek ten . O rsakssam banden  m ellan luftförorenings- 
g raden och korrosionen  ä r betydlig t b ä ttre  s tudera t för m eta llkonstruk
tioner än för kalk- och sandstenskonstruk tioner.

Slutligen kan näm nas att R iksan tikvarieäm bete t har tagit initiativ till en 
nord isk  konferens om  korrosionens effekter. M an har fö r avsik t a tt fö reslå  
sam ordnade in sa tse r i N orden  vad gäller korrosionsforskning.

Solna den 31 m ars 1987

F ö r s ta ten s natu rvård sverk  

Lars L indau
Thom as L evander

Nordiska museet:

V årt lands äldre byggnadsbestånd  och kulturförem ål u tgör en omistlig 
del av v årt ku ltu rarv . A tt bevara  och vårda  de tta  ä r  därfö r en u tom orden t
ligt angelägen uppgift. D et ä r  viktigt a tt få till stånd  e tt u tökat sam arbete 
inom  de tta  om råde m ellan m useer, forsknings- och u tb ildn ingsinstitu tioner 
i N orden.
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1. Ö kat sam arbete  inom  sam hällsp laneringen

M ed kultu rm innesvårdens om organisation  och integrering i den regiona
la och kom m unala p laneringen har det skapats väsentligt b ä ttre  fö ru tsä tt
ningar för bevarande av ku ltu rh isto risk t värdefull bebyggelse.

N ord iska m useets uppfattning är a tt ku ltu rvård  bör vara  en hushållning 
m ed våra  ku ltu rresu rser oberoende av vilken tidsperiod eller geografiskt 
eller socialt om råde de rep resen te ra r. På sam m a sä tt som  natu rvården  
a rbe ta r för a tt fö rh indra rovdrift av våra n a tu rresu rse r m åste kultu rvården  
bli e tt positiv t och självklart inslag i sam hällsp laneringen. Då skapas fö ru t
sättn ingar för en aktiv  ku ltu rvård .

2. G em ensam m a nordiska insatser

L andsbygdens allm ogebebyggelse och trästadsbebyggelsen  hör till de 
m est u tsa tta  i landet på  grund av ständiga fö rändringar, om- och tillbyggna
der och rivningar. Sam tidigt u tgör träbebyggelsen  N ordens unika bidrag 
till det eu ropeiska byggnadsbeståndet.

F orskningspro jek tet ” D en nord iska trä s tad e n ” , in itierat under bötjan 
av 1970-talet av IC O M O S och N ordens rik san tikvarier, koncen trerades 
kring bevarandefrågor i trästadsbebyggelsen . De drygt tre ttio  fo rsknings
rappo rte r som  publicerades på m ånga sätt verkat för en aktiv  ku ltu rvård .

Ä ven om forskningen kring landsbygdens allm ogebebyggelse har en lång 
tradition  b land etno loger och bebyggelseforskare , är tiden mogen för en 
sam lad forskn ingsinsats av liknande typ  som  pro jek tet ” D en nordiska 
trä s tad e n ” . N ord iska  m useet fö reslår därför e tt sam arbete  m ellan berörda 
m useer och un iversite ts in stitu tioner i de nord iska länderna kring tem at 
landsbygdens träbebyggelse . D etta  projekt borde också  kunna kopplas till 
E u roparådets landsbygdskam panj 1987-88.

B eträffande m öjligheterna till gem ensam m a nord iska in sa tse r vid res tau 
reringen av h isto riska byggnader och m onum ent är det väsentligt att även i 
konserveringsarbete t e fte rs träva  ökat sam arbete .

3. Ö kat fo rskn in g ssa m a rb e te  fö r  nya och fö rb ä ttra d e  konserveringsm eto 
der.

Sto ra  om råden i N orden  har närbesläk tade  ku ltu rtrad itioner, vilket visar 
sig i bl. a. likartade fö rem ålsbestånd . D et borde stim ulera till e tt sam arbete  
mellan de nord iska länderna och ett u tby te  av fo rskningsrön inom  före- 
m ålskonserveringen. F ö r närvarande synes en förstärkn ing  inom  denna 
sek to r vara  önskvärd  i syfte att öka kännedom en om nya konserverings
m etoder, forskningspro jek t m .m . som  pågår inom  N ordens m useer och 
u tb ildn ingsinstitu tioner för konserva to re r.

4. B ehovet av en gem en sa m  nordisk/europeisk u tbildning fö r  hantverkare

Den ökade produk tionen  av nya bostäder u nder 1950- och 1960-talen
m edförde att ä ld re , specialiserat han tverkskunnande i byggnadsbranschen
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m inskade. G enom  m assproduk tionen  u tvecklades m odernare byggnads

m aterial.
R O T -sektorns tillväxt u nder de senaste  åren  har ak tualiserat b risten  på 

kunniga han tverkare  i äldre tekn iker och m aterial. B risten ger sig särskilt 
tillkänna vid restau reringen  av ku ltu rm innesm ärken  byggda m ed m indre 
vanliga m etoder och sällsyn tare  m aterial. Särsk ilt vid genom förandet av 
sådana byggnadspro jek t blir e tt in ternord isk t sam arbete  värdefullt vid 
u tbildning av m er specialiserade han tverkare .

S tora likheter finns i byggnadssk icket inom N orden. Påtagligast ä r stora  
om råden m ed förhärskande trähusbebyggelse  dvs. e tt gem ensam t utgångs
m aterial m ed likartade behov av kunniga han tverkare . Vid m er sällsynta 
ty p er av han tverkskunnande kan det vara  m otiverat med en gem ensam  
nordisk utbildning (typ byggnadshytta), i fram tiden kanske också  e tt eu ro 
peiskt sam arbete . D et kan bli ak tuellt om det blir om öjligt att t. ex. vid
m akthålla en grupp skickliga stenhuggare i Sverige.

Stockholm  den 10 m ars 1987

Sune Z achrisson  
Styresm an

Svenska kommunförbundet:

S venska kom m unförbundet a rb e ta r med a tt bevaka kom m unernas in
tressen , u tveckla  deras arbe tsom råden  och ge dem  service och stöd enligt 
deras önskem ål. På kurser, konferenser och i skrifter behandlas kom m u
nernas uppgifter också  vad gäller hanteringen av kulturm innen och värde
fulla ku lturm iljöer sett ur olika aspek ter.

Förbundet har o fta u tta lat sig positiv t om bevarande av ku ltu rh isto risk t 
värdefulla m iljöer, kulturförem ål och ku lturm innesm ärken. O ckså i nord is
ka och and ra  in ternationella  sam m anhang har frågor kring kulturm in
nesvård  och kulturm iljöer sin givna p lats.

Som kom m entar till de i ert följebrev redovisade frågeställn ingarna vill 
sty relsen  fram hålla följande.
-  E tt ökat nordiskt sam arbete  inom  sam hällsplaneringen för kulturm in

nesvård  skulle kunna ge värdefulla e rfa renhe te r för de svenska kom m u
nernas fysiska planering om det genom förs t. ex. i form  av u tvärderingar 
och jäm fö re lse r av sam hällsinsatser och effekter av lagstiftning.

-  G em ensam m a nord iska in sa tse r för restaurering  av h isto riska byggna
der och m onum ent kunde tänkas få en inriktning på forskning kring 
h istorien  och utvecklingen av tekn iker och m etoder för skydd, renove
ring och underhåll. H är skulle vi kunna bygga vidare på arbeten  som 
redan gjorts om  typ isk t nord iska fö re tee lser som t. ex. träark itek tu ren .
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-  U tveckling  av konserveringsm etoder är tvärvetenskap liga  uppgifter, 
som  inte bö r h indras av nationsgränser. H är finns arbetsuppg ifter, som 
inte bara  kan b e trak tas  som  specifikt nordiska.

-  G ivetvis behöver vi i N orden  egen kom petens fö r a tt kunna bevara  vårt 
kultu rarv . D en svenska  nya konservatorsu tb ildn ingen  behöver säkert 
u tby ta  kunskap  och  få stim ulans genom  nord isk  sam verkan.

-  G em ensam  nord isk /europeisk  utbildning av han tverkare  skulle kunna 
gälla specia lite ter, som  de olika länderna inte ensam m a har tillräckligt 
underlag  fö r a tt k lara.
För övrigt ä r det inte b ara  han tverkare  som  behöver u tbildas i äldre 

tekn iker u tan också  ark itek te r, ingenjörer och andra som  up p rä tta r a rb e ts
beskrivn ingar och p lanerar byggnadsarbeten .

F rågeställn ingarna i e r  skrivelse gäller i fö rsta  hand s ta ten s an svarsom 
råde. E ffek terna av de statliga in sa tserna  angår dock i högsta grad de 
kom m unala in s tanser, som  an sv arar för fysisk  planering, byggande, sin 
egen kulturm iljö  och sitt ku ltu rarv . D et är angeläget a tt vi alla lära  av 
varandra , speciellt inom  N orden .

Varje m öjlighet till u tveckling  av a rb e te t m ed att skydda vårt gem ensam 
ma nord iska ku ltu rarv  m ed förhoppningsvis gynnsam m a följder för syssel
sättn ing, turism  o. s. v. bö r tas tillvara och stödjas.

K om m unförbundets sty relse  vill alltså tillsty rka de båda slutliga att- 
sa tse rna  i m edlem sförslaget.

S tockholm  den 3 april 1987

Svenska kom m unförbundet 

Lars Eric Ericsson

Folkbildningsförbundet:

F örbundet tills ty rker förslaget och vill särskilt fram hålla folkbildningsor- 
gan isationernas m öjlighet a tt b idra m ed ku ltu rh isto rist inriktad stud ieverk 
sam het.

S tockholm  den 18 april 1987

Folkbildningsförbundet 

P eter E ngberg

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198758596061626364
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SUPPLEMENT

Medlemsförslag

om intensifiering av behandlingsarbetet i kampen 
mot alkohol och narkotika
(V äckt av S te fä n  B ened ik tsson  sa m t B orghild  R ø yse la n d  och Jens S te ffe n 
sen)

B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget

N ordiska näm nden för alkohol- och drogforskning (NAD):

M edlem sförslaget ta r  sin u tgångspunkt i den nord iska handlingsplanen 
m ot narko tika  och lyfter fram  en av de fyra slag av å tgärder som  näm ns i 
p lanen, dvs. sådana som  syftar till a tt begränsa efterfrågan på narkotika. 
De tre  övriga princip iella  å tgärdsg rupperna  (t. ex. å tgärder som syftar till 
a tt begränsa u tbude t av narko tika , forskning m. m.) förbigås som  antingen 
ineffektiva eller långsam m a. N A D  skall därför u tta la  sig endast om den 
fjärde punkten  ur fo rskn ingens synvinkel. 1 m edlem sförslaget understryks 
d ärefter b ä ttre  förm edling av behand lingsresu lta t bland kom m unala och 
lokala m yndigheter, dels lokala försökspro jek t.

N A D  kan stöda  tanken  på b ä ttre  förm edling av behandlingsresu lta t. 
E valueringarna  har dock inte kunnat bevisa att någon speciell form  av 
behandling skulle vara  m era effektiv  i alla situa tioner än någon annan. Man 
h ar genom  undersökn ingar inte kunnat bev isa  sy stem atiska  skillnader m el
lan effek tiv ite ten  av olika behandlingsform er även om det i m ånga u nder
sökningar rö r sig om behandlingstillbud som är ganska olika till in tensite t 
och innehåll. Inom  behandlingsforskning bör man fästa  uppm ärksam het 
förutom  på frågor angående de pe rso n er som  behöver vård också  på 
s truk tu rerna  i behandlingssystem . T. ex. öppen eller slu ten  värd , in stitu 
tions- e ller am bulan tvård , tvång eller icke-tvång och o likheterna  i behand- 
lingslagstiftningen i N orden  påv e rk a r vårdens effektiv itet. 1 april 1987 
sam lades nord iska alkoho lfo rskare  för a tt d isku tera  a lkoho lre la terade  be
handlingssystem .
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Vad be trä ffa r lokala försökspro jek t önskar N A D  fästa  å ena sidan upp
m ärksam het vid att initiativ i lokalm iljöer ingår i den redan näm nda hand
lingsplanen. I det fall fö rsökspro jek t igångsätts vore dock önskvärt å andra 
sidan, a tt p lanerna även inkluderade evaluering  av verksam heten , för a tt 
u tbygga den forskningsm ässiga kunskapen  på fältet.

H elsingfors den 14 augusti 1987

F ör N ord iska  näm nden fö r alkohol- och drogforskning

Jógvan  P etersen  
Ordförande

H annele Varsa 
Tf. forskningssekreterare

Nordisk kontaktmannsutvalg for narkotikaproblemer:

Et av hovedsik tem ålene m ed N ord isk  handlingsplan mot narko tika er å 
legge forholdene til re tte  slik at m edarbeidere  innenfor behandling og 
forebyggende arbeid  i de nord iske land skal kunne kom m e sam m en og 
utveksle erfaringer. K oordineringen av innsatsene  er vesentlig. I hand
lingsplanen gjøres det k lart at:

D et kanskje v ik tigste nordiske sam arbeid  på  narko tikaom rådet sk jer 
gjennom  den løpende kon tak t m ellom de d ep artem en ter og e ta te r  som har 
an svar for å planlegge tiltak m ot narko tika i det enkelte land (handlingspla
nen s. 3).

De frivillige o rgan isasjonenes arbeid m ed forebyggende tiltak i lokal
m iljøene er av sto r vik tighet fo r å  hindre narkotikam isbruk  blant barn og 
unge. H andlingsplanen sier at:

D et vil derfo r u tveksles erfaringer mellom de nordiske land om hvordan  
offentlige o rganer (skole-, sosial-, helse-, politi-, ku ltu rm yndigheter og 
andre) kan og bør sam arbeide med hverandre  og med frivillige o rganisa
sjoner og fore ld reg rupper om  utvikling av a rbe id sm åter og tiltak. M ålset
tingen m ed denne nord iske utvekslingen av erfaringer for å bekjem pe 
m isbruk på det lokale p lanet er å identifisere m etoder som  synes særlig 
effektive i de tte  arbeidet (handlingsplanen s. 9).

I arbeidet m ed å redusere  tilgjengligheten av narko tika vil vi også trekke 
fram  det betydningsfulle arbeidet som  gjøres i sam arbeidet mellom politi 
og tollm yndigheter.

I det følgende redegjøres kort for ak tiv ite tene  i H andlingsplanen:
Tjenestem annsu tvekslingen  (handlingsplanen s. 3)
O rdningen gir m uligheter fo r erfaringsu tveksling  m ellom  ulike m edarbej

derg rupper ved hospitering  i et annet lands institusjoner. E rfaringene med 
denne ordningen e r svæ rt gode.
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N a r kotik a inform  a sjon  (handlingsplanen s. 7)

Det er avhold t en nordisk  konferanse i utvikling av in fo rm asjonsstra te
gier. H oved tem a v a r mål og stra teg ier i in form asjonsarbeidet og problem er 
i evalueringen av in fo rm asjonsinnsatser. Det planlegges en konferanse om 
inform asjon innenfor spesielt vanskelige om råder som  f. eks. sniffing, ko
kain og A IDS denne høsten .

S to ffm isbrukere  under krim inalom sorgen  (handlingsplanen s. 10)
1 sep tem ber 1986 ble det avholdt en konferanse med tem a sam arbeid 

mellom krim inalom sorgen og det sosiale og m edisinske h jelpeapparatet, 
sam t belysning av fengselsvesenets ev t. behov for å utvikle egne tiltak . Et 
fellesnordisk  tidsskrift om tem aet ble u tarbeidet mellom tidsskriftene 
Stoffm isbruk i N orge, A lkoholdebat i D anm ark og Alkohol och narkotika i 
Sverige e tte r konferansen .

S to ffm isbrukere  og A ID S
Det e r  nedsatt en arbeidsgruppe på dette  om rådet som  har i m andat å 

rapportere  til kontak tm annsu tvalget om utviklingen av A lD S-situasjonen . 
Det er avhold t tre  nord iske konferanser om tem aet og ytterligere to  konfe
ranser er under planlegging i 1987.

F orskning  (handlingsplanen s. 11)
N AD  e r igang m ed en rekke p ro s jek te r og det arbeides med to  stø rre  

konferanser i 1987. En om  h jelpeappara te t og behandlingsm etoder og en 
om terap itrad is joner og foreskriv ing av vanedannende legem idler.

Tiltak i lokalm iljøene  (handlingsplanen s. 9)
D ette p rosjek te t ble i handlingsplanen ta tt ut til fordel for A ID S-prosjek- 

te t. N ord isk  kon tak tm annsu tvalg  ønsker at de tte  skal tas opp igjen i 1987 
og det planlegges en nordisk  konferanse om tiltak i lokalm iljø som  skal 

avholdes denne høsten .

O slo i mai 1987

F o r N ord isk  kon tak tm annsu tvalg  

Torbjørn M ork
Else A arsund  

Sekretær

D a n m a r k

Socialministeriets internationale kontor:

I D anm ark foregår allerede erfaringsudveksling  m ellem  am ter og kom 
m uner og andre offentlige sam t private  o rganisationer. A lkohol- og N ark o 
tikarådet, som  b l.a . har til opgave at m edvirke til at koord inere sam fun
dets sam lede indsats til bekæ m pelse a f  alkohol- og narkotikam isbrug ,
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holder jæ vnlig t m øder m ed de næ vnte parter, ligesom  rådet a rrangerer 
konferencer og ku rser m ed henblik på erfarings- og vidensudveksling.

Rådet har i sine to  publikationer "O m  behandling af a lkoho lm isbrugere" 
og "A t m øde m ennesket hvor det e r”  publiceret anbefalinger om  retn ings
linier for den frem tidige behandling a f henholdsvis alkohol- og narkom is
brugere.

A m tsungdom scentrene, som  er behand lingsinstitu tioner for unge under 
25 år, ho lder ligeledes jæ vnlig t m øder med h inanden, hvor udviklingen 
drø ftes, og der sker udveksling a f oplysn inger om initiativer. A lkohol- og 
N arko tikaråde t, socia lsty re lsen , A m tsrådsforen ingen  og U nderv isn ings

m inisteriets konsulent i alkohol- og narkotikaspørgsm ål deltager i disse 
m øder.

I en del am tskom m uner findes lokale alkohol- og narko tikakonsu len ter, 
og i en enkelt am tskom m une e r der nedsat et lokalt rusm iddelråd , m ens 
nogle andre am tskom m uner har andre typer a f  koordineringsudvalg. A lko
hol- og N arko tikarådet ho lder jæ vnlig t koord inationsm øder med disse 
konsu len ter m. v.

T idsskriften  "A lk o h o l-D eb a t" , der udgives a f  A lkohol- og N arko tikarå 
det i 25 000 eksem plarer 4 gange om å re t, bringer ligeledes artik ler om nye 
og spæ ndende idéer, tanker, forslag og pro jek ter på rusm iddelom rådet. 
A lkohol- og N arko tikarådet udgiver hvert år en redegørelse om alkohol- og 
narkotikam isbruget, som  ligeledes er et led i den form idling a f erfaringer, 
der til stadighed finder sted.

M ed hensyn til den anden  rekom m endation  om fo rsøgspro jek ter kan det 
oplyses, at A lkohol- og N arko tikaråde t på sit budget for 1987 har afsat 
300000 kr. til tilskud til idéer og forslag til. hvordan den forebyggende og 
behandlende indsats m od alkohol- og narkotikam isbrug  kan forbedres. 
H ertil kom m er, at Socialsty relsen  råder o v e re n  forsøgspulje, hvoraf penge 
kan søges til lokale forsøgs- og om stillingspro jek ter inden for behandlings
om rådet.

K øbenhavn, den 8. april 1987

(O låsl. nam n)

Kommunernes Landsforening:

D et frem går a f  m edlem sforslaget, at de r i decem ber 1984 blev fremlagt 
en nordisk behandlingsplan mod narkotika.

B ehandlingsplanen indeholdt følgende:
-  at reducere  tilgængelighed
-  at reducere  efterspørgslen
-  at udøve forskning
-  at udøve in ternationalt sam arbejde.
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D et frem går v idere , a t der m ed hensyn til a t reducere  tilgængeligheden 
ikke e r sket sto re  frem skrid t.

F o r a t reducere  efterspørgslen  foreslås nu:
-  at udvirke øget sam arbejde m ellem  am ter og kom m uner sam t berørte  

offentlige og frie o rgan isa tioner m ed det form ål at gennem føre en erfa
ringsudveksling  i behandlingen af a lkoho lis ter og narkom aner for, at 
identificere og oplyse om  m etoder, som  v iser sig specielt effektive i 
behandlingen.

-  at tage initia tiver til og stø tte  fo rsøgspro jek ter på lokalt og regionalt 
n iveau, m ed det form ål at in tensivere  helbredelsen  af a lkoholister og 

narkom aner.
1 denne anledning skal m an m eddele at K om m unernes L andsforening 

kan tilslu tte  sig m edlem sforslaget, idet der også her i landet arbejdes for et 
øget sam arbejde m ellem  am tskom m uner og kom m uner.

Man skal heru d o v er m eddele, at opgavefordelingen på dette  om råde 
m ellem am tskom m uner og kom m uner er tilrettelagt således, at am tskom 
m unerne har an svare t for den egentlige behandling og kom m unerne under
s tø tte r behandlingen m ed råd , vejledning og økonom isk b istand efter bi

standsloven.
M an skal h erudover m eddele, at opgavefordelingen på dette  om råde 

mellem am tskom m uner og kom m uner er tilre tte lag t således, at am tskom 
m unerne har an sv a re t for den egentlige behandling og kom m unerne u nder
s tø tte r behandlingen m ed råd , vejledning og økonom isk  b istand efter bi
standsloven .

M ed hensyn  til at stø tte  fo rsøgspro jek ter skal man pege på, at der under 
socialm inisteriet e r nedsat et alkohol- og narko tikaråd , hvor bade K om m u
nernes L andsforen ing  og am tsrådsfo ren ingen  er rep ræ sen te re t, som bl. a. 

har de tte  til opgave.
Endelig skal landsforeningen pege på, at bekæ m pelsen af spredning af 

A lD S-sm itte bør sam ordnes med dette  arbejde.

K øbenhavn , den 20 m arts 1987

Thorkild S im onsen
P eter G orm  H ansen

Københavns Kommune:

K øbenhavns K om m une kan tilslu tte sig forslaget om et øget sam arbejde 
på lokalt plan m ed alle o rganer og institu tioner, der beskæ ftiger sig med 
m isbrug a f alkohol og narko tika  sam t stø tte  forslaget om forsøgs- og 
forskn ingspro jek ter på såvel lokalt som  regionalt niveau.
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Det skal im idlertid frem hæ ves, at der i K øbenhavns K om m une allerede 
e r en m angeårig trad ition  for at m edvirke i inform ations- og erfarings
udveksling på de tte  om råde, hvorfor de frem lagte forslag ikke for K øben
havns K om m unes vedkom m ende rep ræ sen te re r nogen form  for udvikling 
eller nytæ nkning.

K øbenhavn , den 2. april 1987

Egon W eidekam p

Fuldmægtig Jytte Thrane, Økonomidirektoratets Sekretariat, Frederiks
berg Kommune, har telefonisk den 8. maj 1987 m eddelt følgende som 
rem issvar:

Som sekre taria t for kom m unalbestyrelsen  skal økonom id irek to ra te t be
m æ rke, at forslaget har væ ret forelagt kom m unens hosp ita lsd irek to ra t og 
socia ld irek torat til ud talelse , m en at sagen ikke har væ ret forelagt fagud
valg og kom m unalbestyrelse  til en politisk stillingtagen.

M ed det næ vnte forbehold  skal m an fra forvaltningens side ud tale , at 
m an kan tilslu tte sig de i m edlem sforslaget indeholdte forslag, idet man dog 
skal tillade sig at tage et generelt forbehold  for så vidt angår forslagets 
økonom iske konsekvenser.

Amtsrådsforeningen i Danmark:

A m tsrådsforen ingen  kan vedrø rende forslaget oplyse, at foreningen er 
o rien tere t om , at der m ellem de nordiske landes behandlingssystem er 
allerede er en vis erfaringsudveksling  gennem  konferencer, m øder og 
publikationsv irksom hed.

A m tsrådsforeningen vil im idlertid være positiv i henseende til m ere 
konkrete  forslag om tilrettelæ ggelse a f  erfaringsudveksling  inden for b e 
handlingsarbejdet i kam pen m od alkoholm isbruget og narkotikam isbruget.

Til N ordisk  R åds orientering  vedlæ gges  de af A m tsrådsforeningens u d 
givne publikationer

1) "B ehand ling  a f stofm isbrugere -  prob lem er og m uligheder" 1983,1 
sam t

2) "A m tern es  behandlingsindsats fo r " æ ld re ” -sto fm isb rugere". 19831.

K øbenhavn , den 21. april 1987

K resten P hilipsen
Elisabeth Lenzing

' Här ej tryckta.
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Den Almindelige Danske Lægeforening:

L æ geforeningen finder initiativet væ sentligt. De sundhedsm æ ssige og 
sociale følger a f  m isbrug e r betydelige. B ehandlingen a f disse følger kræ ver 
allerede om fattende ressou rcer. H eru d o v er ty d er nye undersøgelser på, at 
d e r i befolkningen findes en voksende gruppe b landt kvinder og unge, hvis 
m isbrugsproblem er ikke kom m er til sundhedsvæ senets kendskab.

En a f årsagerne hertil synes at væ re, at de eksisterende behandlingstil
bud ikke m odsvarer de pågæ ldendes fo rven tn inger og behov. 1 betragtning 
af de alvorlige konsekvenser a f  et m isbrug, ikke alene for den m isbrugende 
selv. m en også for dennes fam ilie -  her tæ nkes på børnene -  m å værdien 
af inform ation og åbenhed  i lokalsam fundet frem hæ ves. H erved kan fo r
dom m e i den alm ene befolkning reduceres og skam følelse hos den enkelte 
m isbruger fo rm indskes, således at forebyggende og behandlende in itiativer 
kan accep te res . E t m isbrug findes hyppigt sekundæ rt til psykiske og le
gemlige helb redsprob lem er. D et må derfor anses for væ sentlig t, at der ved 
en vurdering a f m isbrugerens livssituation  m edinddrages helbredsm æ ssi
ge, herunder psyk iatriske asp ek te r, hvorfor lægelig ekspertise  bø r indgå i 
den tværfaglige indsats.

In itiativer, som  s tø tte r fo rsøgspro jek ter lokalt og regionalt, m å hilses 
velkom m en. C entralisering  af m isbrugsforskning kan have en uheldig ind
flydelse på tilfredsstillelse a f  de lokale behov og på den spontane hypotes- 
egenering.

E rfaringsudveksling  såvel m ellem faggrupper som  m ellem lokale/cen tra
le behand le ro rgan isa tioner inden for de nordiske lande må anses for en 
væ sentlig  forudsæ tn ing  fo r en videreudvikling  af den nordiske handlings
plan re tte t m od alkohol- og narkotikam isbrug.

K øbenhavn , den 2. april 1987

Jens Kr. Gøtrik

Landsforeningen for Human Narkobehandling:

 tillader vi os herm ed høfligst at frem sende vor besvarelse  af de 4
arbejdsrubrikker -  m ed henvisning til vort tæ tte  kendskab  til n arkom a
nernes fo rfæ rdende tilvæ relse, behand lingsinstitu tionernes m anglende 
kom petance og yderst ringe re su lta te r og narkokrim inalite tens spegede 
m etoder.

AD 1)
. . .  at reducere  tilgæ ngeligheden k ræ ver naturligvis en sam let indsats såvel 
på nordisk p lan, som  in ternational. H vilket selvsagt b e tyder øgede økono-
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m iske/teknologiske re sso u rce r til politi, to ldvæ sen og "m ed d e le re” . På 
dansk  anvendes et specielt udtryk: Sangfugle. M en vi m ener iøvrigt, at 
trods disse tiltag, vil en reduktion a f tilgæ ngeligheden først kunne spores, 
når m an e rkender den videnskabelige side a f  narkom aniens væ sen , og 
specielt re tte r  opm æ rksom heden  m od de ” gam le, hårdt belastede stof
m isb rugere".

AD 2)
. . .  at reducere  efterspørgslen  er i allerhø jeste  grad et spørsm ål om , som 
ovenfo r næ vnt, v idenskabeligt at fo rs tå  narkom aniens væ sen og at udskille 
æ ldre, hårdt belastede m isbrugere til den sæ rbehandling, denne risikogrup
pe har behov for og krav på. Ikke alene udgør gruppen a f æ ldre m isbrugere 
en betydelig risiko for "n y b e g y n d e re " , idet de æ ldre narkom aner ofte er 
fo rhandlere  af sto ffer for at skaffe til eget forbrug. M en det er også en 
brutal kendsgerning (også på nordisk plan), at æ ldre m isbrugere har m el
lem 10 & 40 nedtrapningsf'orsøg bag sig UDF.N E F F E K T /H E L B R E D E L 
SE . Disse m islykkede ned trapn ingsforsøg  har naturligvis afstedkom m et en 
åbenlys foragt overfo r det e tab lerede  behandlingssystem  og de ofte politisk 
sty rede m edarbejdere . D ette m edfører, at den æ ldre m isbrugers foragt og 
faktiske viden om system ets ineffektivitet og m anglende hum anistiske 
indsigt, overføres til de yngre m isbrugere, d e r så ikke opsøger behand
lingsinstitu tionerne.

D erfor e r  det uforståeligt for os i L andsforeningen f. hum an narkobe
handling, at der i m edlem sforslaget A 7761s e r  følgende at læse: . . .  at man 

har gjort frem skrid t i behandlingen a f narkom aner . . .  (citat slut). Vi 
foræ ldre, der har levet i årevis og i døgnets 24 tim er med vore syge børn, 
har så sandelig en anden opfatte lse . Og den de le r vi med de andre nordiske 
landes fo ræ ldreforeninger.

Vi har i o ver 10 år stillet forslag til ansvarlige politikere om a) en 
registrering  a f  vore narkom aner. Et forslag såvel de pårø rende som  narko
m anerne selv har bakket op om. En sådan registrering  ville i dag have 
a fstedkom m et, at sundhedsm yndighederne lynhurtigt havde kunne ind
kredse denne højrisiko-gruppe, hvad A ID S-sm itten angår, og tilbudt disse 
forpinte m edm ennesker en om sorgsfuld og relevant m edicinsk behandling 
med M etadon. N u er det som  at dykke i barndom m ens lykkepose, e r der 
"g e v in s t"  denne gang? M en den mulighed er druknet i o rdskvaider om 
reg istreringers negative betydning, og man foretak  at overhøre vort fo r
slag.

b) H erudover har vi i ligeså lang tid . fo reslået m yndighederne at udskille 
de æ ldre, hård t be lastede  stofm isbrugere m ed henvisning til det officielle 
behandlingssystem s absolut m anglende resu lta ter. W HO m eddelar i en 
"B u lle tin ” , at D anm ark har verdens højeste dødelighedstal blandt narko
m ane m edborgere og den stø rste  population  af æ ldre m isbrugere U D EN
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relevant behandling. Så N ord isk  Råd undsky lder os nok, når vi op fa tter 
"F rem sk rid t i behandlingen a f n a rk o m an er"  som  helt ude a f p roportioner.

AD 3)
Som næ vnt i besvare lse rne  ovenfor, fo reslå r vi en oprigtig, seriøs fo rsk 
ning a f narkom aniens væ sen . Vi har i L andsforen ingen  tilbragt mange 
tim er i U n iversite tsb ib lio tekets læ sesal, for at gennem gå det til rådighed 
væ rende skriftlige m ateriale om  M orfin ism e/N arkom ani. E nhver rim eligt, 
v idende person , der beskæ ftiger sig m ed dette  grusom m e problem  ved 
naturligvis, at m orfinafhæ ngighed e r den  dybeste  afhæ ngighed et m enne
ske kan havne i. Og selvom  vi m ener, at m isbrug a f  alkohol og narko tika 
har sam m e basis i b iokem ien , så  e r  det i a lle rhø jeste  grad to  vidt forskellige 
form er fo r m isbrug, der så abso lu t bø r adskilles i behandlingsm æ ssig 
henseende.

Det er en v idenskabelig  kendsgern ing , at de r er m ennesker, de r e fter kun 
få ganges anvendelse  a f  M orfin, f. eks. under en sygdom speriode, får 
udløst en sta tionæ r m orfinhunger. D et m enneskelige legem e p roducerer 
selv m orfin, det såkald te  E ndophin . D er e r  en proces, b iokem isk, der 
finder sted i m ellem hjernen og har til form ål at stabilisere vor sm erte tæ r
skel. D enne p roces kan væ re skadet/fo rh indre t a f forskellige ukendte  å rs 
ager. M an kunne derfo r godt forestille  sig, at de unge børn , der kom ind i 
narkohelvedet i m idten  a f  6oerne og frem  til m idten a f 7oerne, hvo r gedin 
inform ation var en by i S ibirien, har m istet evnen  til selv at p roducere 
E ndophin  (M orfin), og derfo r e r  helt uim odtagelige fo r den hidtil kørte 
narkobehandling. Vi und lader ikke at gøre N O R D ISK  RÅD opm æ rksom  
på, at m ange æ ldre m isbrugere også har væ ret på ukon tro llerede LSD -trip  
med hvad d e ra f følger. N oget m an heller aldrig har taget højde for i 
behandlerregie.

A D 4)
L andsforen ingen  f. hum an narkobehandling  e r m edlem  a f den 2 år gamle 
parap lyorganisationen  N O R D E N  M O T N A R K O T IK A , der om fatter 
sam tlige fo ræ ldreforen inger i de nord iske lande. Vi har på vore arbejdsm ø
d er d røfte t såvel nordisk- som  in ternationalt sam arbejde, ikke m indst hvad 
strafram m er angår fo r narko tikahandel. Vi er a f  den form ening, at både i 
de nordiske lande og i E F s regie bø r strafram m erne væ re ensartede . De 
bør være høje, og ligge tæ t op ad den lovgivning, der er i de lande, hvor 
stofferne p roduceres. D et bør væ re reglen, at uden landske personer, der 
gribes i narkohandel i et nordisk  land, e ller i et land i Fæ llesskaberne 
om gående bø r udv ises, ganske uden hensyn  til konsekvenserne  for den 
pågæ ldende. N arko tikahandel e r  den  m est lurvede og foragtelige krim inali
te t, ikke alene overfo r ofrene og de pårø rende , men også m od de berørte

tl-A 776 /s Supplem ent
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landes sam fundsøkonom i. D et nordiske- og in ternationale  sam arbejde bør 
derfo r tildeles alle nødvendige ressourcer.

L yngby, den 28. m arts. 1987

P ovl Thyge P edersen  
Formand

IGerda Fridh  
Sekreter

Folkebevægelsen mod Flårde Stoffer:

Folkebevæ gelsen kan kun tilslu tte  sig overskriften:
-  "O m  in tensivering a f behand lingsarbejdet i kam pen m od alkohol og 

n a rko tika” , dog m ed eftersk riften , " so m  vi se r d e n ” , og m ed handling som  
en naturlig  in tegreret faktor.

D er om tales 4 arbejdsrubrikker:
1. at reducere  tilgæ ngeligheden.
2. at reducere  efterspørgselen .
3. at udøve forskning.
4. at udøve in ternationalt sam arbejde.

Vedr. p k t I

I disse så  sundhedspolitiske tider, jv f. V /H Os mål for E uropa, må 
udgangspunktet væ re, at fokusere  på den tils tedevæ rende politiske ideolo-

-  De siddende po litikeres m anglende indsigt og ansvar til at skabe de 
lovm æ ssige, adm in istra tive  og økonom iske ram m er, der skal danne grund
lag for borgernes sunde liv.

-  D en enkelte po litikers personlighedsudvikling  danner grundlag for 
hvordan han væ lger at fo rvalte  sine m agtbeføjelser.

En befolkningsgruppe der har lidt sam m e afsavn i forhold til 
opvæ kstv ilkår, ser sig ikke i stand til at skelne, hvad der er ret og rim eligt.
— Og grundet forvræ nget m en talite ts tiltag, ikke i stand til, dels p. g. a.

-  m anglende psykiske resou rcer
-  egoistiske tendenser
-  m anglende selvtillid i al alm indelighed,
-  at slu tte sig i sam let trop  og kræ ve stop fo r paradoksal politik a f  de 

herskende politikere.
-  og kræ ve væ kstbetingelser for egen sundhed.
Så længe vi eksem pelvis d y rker valm uer, tjener penge på våbenhandel, 

osv . o sv ., ser vi egentlig ikke nogen reel m ulighed, fo r det re tsbev idsthed  
egentlig be tyder. -  M en sproggræ nserne fly tter sig, o rdene får i takt med 
tidens holdning, ny betydning.
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-  Og så længe re tsbev id s thed  ikke s tå r for sit oprindelige indhold, bliver 
der ikke tale om  nogen ” reducering  a f tilgæ ngelighed” , a f  narko tika.

Vedr. p k t 2

-  at reducere  efterspørgselen .
Det e r  det sam m e som  at bev idstgøre befolkningen om egne behov.
-  D et ville væ re en  befolkning der kræ vede fysiske ram m er, med mulig

hed for m eningsfuld udfoldelse. Fordi (die m ennesker har noget at bidrage 
med til det sociale fæ llesskab. -  Og netop gennem  deltagelsen  i fæ llesska
bet øges m uligheden fo r opfyldelse a f  egne ø n sk e r og behov.

-  M en k ravet herfo r e r, at den offentlige service tjener som m iddel og 
redskab , til at s tø tte  de kollektive bestræ belser.

Vi har brug for:
-  sty rkelse  a f  trad itioner
-  sty rkelse  a f  kollektive handlinger i forh. til sociale behov
-  og sty rkelse  a f  det sociale netvæ rk.
1 opfo rd rer til g ræ srodsarbejde , og guderne skal vide vi knokler i p riva ti

seringens og paradoksets navn. F o r g ræ srodsarbejde bev idstgørelse , men 
også at udføre filan trop isk  v irksom hed  i forhold til, at den  offentlige 
service kun reelt tilbyder befolkningen en tilslø ret socialisering.

-  Og når m an så søger sin kom m une om hjælp til forebyggelsen på 
skoler, og lapperier i m iljøet, i den ” følelsesbare næ rhed , hvor de er 
overskuelige” , og svare t e r nej, hvo r e r  rim eligheden så henne?

-  F or så udskydes v isionernes mål selvforvaltning yderligere. A ltså, -  
reducering af efterspørgselen  -  reducering  a f fe jlinform ationer til befolk
ningen.

De frem skrid t I snakker om , i forhold til narkom ani, e r det med hensyn 
til det stigende antal m etadon ister?  — Det må det væ re, for den rene 
socialpæ dagogiske behandlingsm etodes kår er b levet forringet. In tegra
tionen af den k lientgjorte person , i tak t m ed den stigende registrering er 
netop adskillelsen  a f d isse m ennesker fra sam fundet. -  Og ved indførelsen 
af m edicind ik tatu ret i D anm ark, har m an netop reelt frataget den k riseram 
te del a f befolkningen, m ulighed for at forholde sig nøgternt til, og kreativt 
at løse egne problem stillinger.

M ht. p k t 3 og 4

Vi rekom m anderer N ord isk  R åd, til at pålægge N ordisk  M inisterråd en 
fælles holdning, koordinering  og opstram ning , af de fælles k ræ fter der 
vitterligen e r, på alle n iveauer. D en forgyldte ligegyldighed m å ikke fortsat 
råde , og den tilførte d im ension, i form  a f A ID S sk ræ kken , m å ikke sende 
den stoffrie behandlingsm etode på " n e d tu r” , p .g .a .  panikkam pagner, 
uvidenhed og m anglende bevillinger.

-  H vor er folkeviljen til at hjæ lpe d isse stakkels dødsm æ rkede m enne
sker?
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-  Vi, som  græ srodsbevæ gelse , s tå r 100% til rådighed m . h . t .  udveks
ling a f erfaringer, m en m å m isfornøjet konk ludere, at så længe politikernes 
overherre  e r  økonom i, og beviste  rea lite te r undertrykkes, i forhold til 
bevilgede økonom iske resou rcer, vil d er ikke kunne blive tale om den 
effektivisering på om rådet, vi så inderligt ønsker for vores narkoram te 
m edborgere.

Vi kæ m per fo rtsa t m ed bearbejdn ingen  a f den e tab lerede ligegyldighed 
og m agtesløshed i befolkningen. -  Og tager fo rtsat initiativ til, og stø tte r 
fo rsøgspro jek ter, m oralsk og ak tiv t, på lokalt og regionalt plan.

-  M en selve in tensiveringen af helb redelsen , kan kun ske side om side 
m ed de bevilgende m yndigheder.

7 prioriteringens navn og ikke paradoksets.

H orsens, den 2. maj 1987

Ej Sign.

Skole og Sam fund:

 og m an skal herefter m eddele, a t Skole og Sam fund ser positivt på
en in tensivering a f såvel det forebyggende som  den behandlende del af 
arbejdet i kam pen mod alkohol og narkotika.

K øbenhavn , den 5. maj 1987

A . Tangsig-C hristensen  
Landsformand

P eter Bach  
Sekretariatsleder

Afholdsselskabernes L andsforbund (AL):

A fholdsselskabernes L andsforbund  hilser m ed glæ de, at der tages initia
tiv i N ord isk  Råd til at in tensivere helbredelsen  a f a lkoholister og n arko 
m aner.

Det er vor op fa tte lse , at sam arbejdet mellem am ter og kom m uner sam t 
offentlige og private  o rgan isa tioner bø r øges betydeligt.

Særlig vil vi pege på m ange am ters og kom m uners uvilje mod at bakke 
nye behandlingspro jek ter op, som  forsøges gennem ført a f  private organ isa
tioner.

A m ter og kom m uner henviser til, at man allerede har afta ler m ed eksi
sterende behandlingsinstitu tioner, og ind ikerer derm ed tilsyneladende, at 
de ikke ønsker at give nye behandlingstilbud og nye m etoder mulighed for 
at blive forsøgt.

Private o rgan isa tioner såvel inden for som uden for afholdsbevæ gelsen
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har m ødt m egen m odstand  hos kom m uner og am ter, når nye p ro jek ter 
forsøges sat igang på behandlings- og efterbehandlingsom rådet.

Om sam arbejdet in tern t m ellem  kom m unernes fo rvaltn inger og behand 
lere har vi den erfaring , at der e r  m eget dårlig kom m unikation  m ellem  de 
forskellige behand le rg rupper. D er ses ofte situa tioner, hvor en læge og en 
socialrådgiver behand le r sam m e p a tien t, m en ikke råd fø re r sig m ed h inan
den om  p a tien tens situation . D ette  finder vi uheldigt, n å r det gæ lder 
helbredelse a f  beruselsesm iddelm isbrugere.

1 D anm ark er der i de seneste  å r  opståe t m ange alkohol- og narkotikafri 
kon tak tcen tre  og m iljøklubber, e tab le re t a f  private  o rganisationer og en 
keltpersone r på ” g ræ srodsn iveau” .

D et e r  d isse cen tre  og k lubber, der er så vigtige i efterbehand lingsarbej
det. M en de b liver i m ange kom m uner forbigået, når der drøftes in itiativer 
for a t forebygge alkohol- og narkotikam isbrug .

I enkelte kom m uner er der et godt sam arbejde m ellem  de kom m unale 
m yndigheder og fo rvaltn inger og private  o rgan isationer, men desvæ rre 
forekom m er dette  alt for få steder.

Det er landsfo rbundets ønske , a t N ord isk  Råd vil tage initiativ til at 
stø tte  og øge sam arbejdet til de private  organ isationer.

løvrig t henv iser vi til vedlagte:
” D ebatoplæ g fra  A fho ldsselskabernes L andsfo rbund  om sundhedsvæ 

sen og m ålsæ tningen i W H O ’s europaprogram  om ” Sundhed fo r a lle”  (se 
Biluing).

K øbenhavn den 25. m arts 1987

A fho ldsselskabernes L andsforbund

Jørgen  Larsen  
Landssekretær

B IH A N G

D ebatoplæg fra  A fholdsselskabernes L andsforbund  om sundhedsvæsenet og 
m ålsætningen i W H O ’s E uropa-p rogram  om ” Sundhed for alle”

I relation  til W H O ’s sundhedspolitiske mål fo r E uropa, som  beskrevet i 
den danske in troduk tion  af ” S undhed fo r alle i å r  2000”  går A fholdsselska
bernes L andsfo rbunds tanker, ideer og krav  naturligvis i alkoholrelaterede 
em ner, idet vi e r enige m ed W H O  i, at ” den alm indeligste form  for 
sundhedsskadelig  adfæ d er m isbrug af alkohol og/eller narkotika.

W H O ’s eu ropaprogram  næ vner en national, politisk indsats, der fø rer til 
m indskning a f alkoholm isbrug og de skadevirkn inger, m isbruget m edfører 
på sundhedsm æ ssige, sociale og økonom iske forhold.
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A fho ld sse lskabernes L andsfo rbund  foreslår:
En landsom fattende kam pagne m ed det form ål at nedsæ tte  alkoholfor

bruget i D anm ark med m indst 25%  inden år 2000.
En holdningskam pagne, der skal sigte på æ ndring a f det d rikkem ønster 

og de d rikkevaner, som  har væ ret frem herskende i det danske sam fund 
siden å r 1955. H er tæ nkes på det forho ld , a t den danske befolkning sto rt 
set ben y tte r enhver lejlighed til at " tag e  et g las” .

Vi op fo rd re r til, at danske toppo litikere, læger, e rhvervsledere , a rbe jd s
giverforen ingernes og fagbevæ gelsens topfolk , ungdom m ens idoler — in
den for sport og underho ldningsbranchen  -  og andre kendte og opin ions
dannende pesonligheder sam m en m ed Alkohol- og N arko tikarådet og de 
landsorgan isationer, d e r beskæ ftiger sig m ed alkoholspørgsm ål, går i spid
sen for en sådan holdningskam pagne.

H oldningskam pagnen bør væ re i stil med de kam pagner, som  i de senere 
å r  e r  ivæ rksat af R ådet F o r S tø rre  F æ rdselssikkerhed .

A fho ldsse lskabernes L andsfo rbund  påpeger,

at der er behov for en bedøm m else af den aktuelle relevan te  lovgivning, 
herunder:
1) begræ nsning a f a lkoholrek lam er parallelt m ed begræ nsningen a f tobaks- 

og m edicinreklam er.
2) begræ nsning a f -  eller forbud m od -  salg af øl, vin og spiritus i 

fo rbindelse m ed spo rtsa rrangem en ter, på sportsanlæ g og i idræ tshaller.
3) begræ nsning a f -  eller forbud m od -  børns adgang til at købe øl. vin og 

spiritus i butikshandelen  m. v.
4) forbud m od alkoholholdige drikke som gevinst i lo tterier, spil og kon

kurrencer.

Ad 1)
I 1977 indgik alkoholbranchen  en aftale om "R etn ingslin jer vedrørende 

reklam e for øl, vin og sp iritu s” .
Det har vist sig. at b ranchen  gentagne gange har tilsidesat disse re tn ings

linjer ved m arkedsføring a f a lkoho lprodukter. D erfor m ener vi. at en 
lovgivning på om rådet er nødvendig.

Ad 2)
D et e r  afholdsbevæ gelsens holdning, at sport og alkohol ikke hører 

sam m en. Vi finder, at id ræ tsorgan isationerne frem v ise ren  dobbeltm oralsk  
holdning, når de ta ler om ” en sund sjæl i et sundt legem e”  sam tidig m ed, 
at de i forbindelse m ed m ange sp o rtsarrangem en ter lader udskæ nke alko
hol til spo rtsudøvere  og tilskuere.

Ad 3)
L oven om hotel og restau ra tionsv irksom hed  indeholder forbud mod 

udskæ nkning a f stæ rke drikke til unge m ennesker under 18 år.
A fholdsbevæ gelsen m ener, at en lignende begræ nsning også bør indehol

des i næ ringsloven, da det e r en kendsgerning, at ganske unge m ennesker 
og store  børn  offentligt d rikker pilsner- og stæ rkere øl, som  e r indkøbt i en 
butik.
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M ange lands- og lokallo tterier, sam t tom bolaer, bancospil, TV -bingo 
osv. har b landt gev in ster og præ m ier alkoholholdige drikke.

A f hensyn til bø rn  og unge, og -  ikke m indst -  hensyn til voksne 
personer m ed a lkoholprob lem er, finder vi, a t den form  fo r p ræ m ier og 
gevinster ikke bør forekom m e, idet der bevisligt e r m ange børn , d e r køber 
tom bolalodder og/eller de ltager i b l.a . sportsforen ingers bankospil, hvor 
en sto r del a f  gev inster er øl, vin og stæ rk spiritus.

F or alkoholm isbrugere, som  er i behandling for deres m isbrug, er det en 
belastende friste lse  at stå  m ed en kasse øl e ller en flaske W hisky, vundet i 
et spil eller lotteri.

Vi finder iøvrigt, at det også for m ennesker m ed et såkaldt "no rm alt 
alkoholforbrug”  kan m edføre en risiko for et forbrug, at der pludselig 
kom m er et ex tra  lager a f  alkohol, som  m an ikke ville skaffe sig ved et 
norm alt indkøb.

W HO peger på m uligheden for at indskræ nke an tallet a f salgs- og ud- 
skæ nkningssteder.

A fho ldsse lskabernes L andsfo rbund  foreslår:
1) Loven om hotel- og res tau ra tionsv irksom hed  m. v. æ ndres således, at 

k ravene til bevillingshavere (-ansøgere) stram m es.
2) K ontrol m ed bevillingshavere skæ rpes.
3) R estau ra tioners åbn ingstider for servering af stæ rke drikke ind

skræ nkes.
4) Indskræ nkning a f næ ringsdrivendes åbn ingstider fo r handel m ed alko

holholdige drikke.

Ad 1)
I 1970 frafald tes k ravet om , at bevillingshavere skal væ re uddannet i 

faget. L andsfo rbundet finder, a t de tte  har m edført forringelse i visse væ rts
huses standard , hvorfor vi finder det rim eligt at genindføre dette  krav i 
lovens § 29.

Ad 2)
Vi m ener bl. a ., at lovens §29, stk . 3 bø r skæ rpes således, at det i loven 

forbydes bevillingshavere og de i restau ra tionen  ansatte  at nyde stæ rke 
drikke sam m en med gæ sterne.

E ndvidere , at unge m ennesker skal afkræ ves dokum entation  for, at de er 
fyldt 18 år, hvis de ønsker a t få se rvere t stæ rke drikke.

Ad 3)
Vi fo reslår, at udskæ nkning af stæ rke drikke kun må finde sted inden for 

visse tid spunk ter på dagen (f. eks. kun mellem kl 14 og 24).

Ad 4)
Vi fo reslår, at handel med stæ rke drikke (fra bu tikker m. v.) kun må 

finde sted på visse hverdage, f. eks. ikke fredag og lørdag.
Vi hen leder opm æ rksom heden  på, at res trik tioner som  næ vnt i 3) og 4) 

faktisk  e r  gæ ldende i G rønland , og m ener at sådanne forebyggende foran
staltn inger også b ø r overvejes i d e t øvrige D anm ark.

A d  4 )
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A fho ldsse lskabernes L andsfo rbund  m ener,
at a lkoho lre la terede  p rob lem er m å sæ ttes ind i et nationalt p rogram , som  

bør om fatte:
1) G enerelle indsatser for at bedre befolkningens fysiske og m entale sund

hed.
2) T rafikbestem m elser.
3) A rbejdsp ladsbestem m elser.
4) A fgiftbestem m elser.

Ad 1)
D et høje, re t konstan te  alkoholforbrug gennem  det seneste  ti-år e r  m ed

virkende til en ræ kke alvorlige følgesygdom m e (h jerte-karsygdom m e, e r
nærings- og stofskiftesygdom m e, forgiftninger, sygdom m e i nervesystem  
og fo rdø jelseso rganer, h jerneskader m. m .). D ertil kom m er, at se lvm ords
forsøg tilsyneladende fo rkom m er i stadig stigende antal tilfælde b landt 
alkoholskadede personer. D erfor finder vi det vigtigt, at den tidigere næ vn
te kam pagne mod alkoholm isbrug gennem føres.

Ad 2)
E fte r a t an tallet a f  personskader og dræ bte ved trafiku lykker, hvor 

alkohol har væ ret m edvirkende årsag  til u lykken , er faldet d rastisk  fra 1978 
til 1982, ser det desvæ rre  ud til, at an tallet påny e r stigende.

Vi finder, at prom illegræ nsen for m otorførere  bø r nedsæ ttes fra de 
nugæ ldende 0,8 °/oo til højst 0,5 °/oo, idet det e r k o nsta te re t, at indtagelse af 
blot to genstande nedsæ tter den m enneskelige reak tionsevne så m eget, at 
m an fak tisk  er uegnet til a t føre m otorkøretø j på betryggende m åde.

Ad 3)
Alkohol på arbejdsp ladsen  er desvæ rre stadig et tabuem ne i D anm ark. 

A rbejdsp ladsdrikkeri har forvo ld t m egen ulykke for mange m ennesker. 
Såvel fysiske som  sociale og økonom iske skader er opståe t a f  drikkeri, 
som har fundet sted på arbejdsp ladsen .

H er tæ nkes ikke kun på ufaglæ rte og faglærte arbejderes a lkoholforbrug, 
men også -  og ikke m indst -  på ” skuffed rikkerie t"  på kon to rer og det 
åbenlyse drikkeri på chefkon to rer.

Vi finder, at en åben debat om de tte  em ne er nødvendig, og at det er 
vigtigt, at alle involverede p arte r e r  m ed i en sådan debat.

Ad 4)
A fgifter på øl, vin og spiritus har ikke fulgt den alm indelige prisudvikling 

på detailp riserne.
A fgifterne har derved  m istet den tilsigtede forebyggende effekt. Vi 

m ener, at en harm onisering indenfor E F -om rådet på spiritus-afgifterne må 
betinges af, at de sydeuropæ iske lande indfører afgifter på alkohol, så det 
svarer til det n iveau, m an lægger i D anm ark, således at det i hele EF- 
om rådet få r en forbrugsforebyggende væ rdi.

A fho ldsse lskabernes L andsfo rbund  m ener iøvrigt:
Behandling og rehabilisering bør udvikles, således at behandlingsm o

tivation  og frivillige g ruppers indsats sty rkes sam m en m ed den alm indelige 
social-m edicinske aktiv itet.

D er skal frem skaffes og uddannes fagligt og frivilligt personel.
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D er skal op re tte s  en organ isa to risk  s tru k tu r for alkoholist-forebyggende 
og -behandlende arbejde.

D er skal indsam les tilstræ kkelige oplysn inger om  alkoholm isbruget og 
dets skadevirkn inger.

E t om fattende fo rskn ingsarbejde på dette  om råde må gennem føres.

A fho ld sse lskabernes L a n dsfo rbund  finder det nødvendigt.
-  at der op re tte s  e t selvstæ ndigt sundhedsm in isterium , og
-  økonom iske tilskud m å øges til det forebyggende og behandlende 

a lkoho larbejde, såvel institu tionsm æ ssig t som  privat.

A fho ldsselskabernes L andsforbund

B ørge B ech  
Formand

Jørgen Larsen  
Landssekretær

Dansk Ungdoms Fællesråd (DUF):

D ansk U ngdom s F æ llesråd  finder det væ senligt, at de frivillige fo re 
ningers og organ isa tioners an sv ar og oplysningsv irksom hed  om kring unges 
m isbrugsprob lem er opprio rite res . Således a rbejder D U F  på at videregive 
inform ation om  de tte  til ungdom sorgan isationernes ledere.

D U F  h a r fx søgt økonom isk  stø tte  til udarbejdelse  a f  en pjece m ålrettet 
mod foreningsledere. I pjecen gives idéer til, hvorledes foreningsledere 
kan lægge op til en debat b landt m edlem m erne om  forbrug a f alkohol 
in tern t i organ isationen  i forb indelse m ed fes te r, m øder m. m. E ndvidere 
vises eksem pler på, hvorledes de o rganiserede unge kan påvirke og evt. 
hjælpe de unge, som  ikke e r m edlem m er a f nogen forening, m en som  er i en 

true t social situation .
D U F  indgår endv idere  i det danske A lkohol- og N arko tikaråd .
D U F  ser positiv t på m edlem sforslaget, idet et øget sam arbejde mellem 

offentlige m yndigheder og frivillige organ isa tioner e r  nødvendigt i arbejdet 
med unges m isbrugsprob lem er.

D U F  vil i øvrigt pege på  de frivillige ungdom sorganisationers mulig
heder i fo rb indelse m ed igangsæ ttelse a f  lokale fo rsøgspro jek ter.

K øbenhavn  den 20. ja n u a r  1987

D ansk  U ngdom s Fæ llesråd

P eter P alshøj 
International konsulent

t2 -A 7 7 6 /s  Supplem ent
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F i n l a n d

Social- och hälsovårdsm inisteriet1:

I m edlem sförslaget om  intensifiering av behandlingsarbetet i kam pen 
mot alkohol och narko tika  har g ranskats den av N ord iska  rådet godkända 
rekom m endationen  om stärkandet av den nord iska handlingsplanen mot 
narkotika. A rbetsrubrikerna  i denna handlingsplan ä r m inskande av till
gången, m inskande av efterfrågan , u tövande av  forskning sam t u tövande 
av in ternationellt sam arbete . I m edlem sförslaget koncen tre ra r m an sig på 
m inskande av efterfrågan . I förslaget fram hävs verksam heten  på lokal och 
regional sam t på g räsro tsn ivå . Förslagsstä llarna  anser a tt sam arbete t m el
lan län och kom m uner sam t berö rda  offentliga och frivilliga o rgan isationer 
borde effektiveras.

U r social- och hälsovårdsm in isterie ts  synvinkel kan det konsta teras att 
dim ensionen av a lkoholm issbruket i vårt land är e tt problem  av andra 
d im ensioner än m issbruket av narko tika. De problem  som  dessa rusm edel 
fö ro rsakar ä r också  m ycket o likartade och m ycket olika m etoder har 
använts fö r a tt lösa dem . T illgången till och efterfrågan på alkohol regleras 
b l.a . med prispolitik  och olika alkoholpolitiska å tgärder. Vid regleringen 
av narko tikam issb ruket har närm ast krim inaliseringen av b ruket och inne
havet av narko tika använ ts som  regleringsm etod. E fterfrågan av alkohol i 
vårt land kan inte m inskas genom  vårdåtgärder. Ä ven om  — såsom  det 
näm ns i förslaget -  vården  och rehabiliteringen av narko tikam issb rukare  
är viktiga sociala å tgärder, saknas dock bevis på den förebyggande effek
ten av en sådan vård . D ärem ot ä r  det möjligt a tt m ed vård h jälpa m änni
skor a tt nå ut till riskgrupperna bland narkotikam issbrukare.

N är det gäller a tt m inska efterfrågan på narko tika  finns det få m öjlighe
ter. Som den viktigaste to rde m an kunna b e trak ta  inverkandet på den 
allm änna attitydatm osfären . I början av  80-talet har experim ent m ed nar
kotika i Finland blivit allm ännare, m en d essa  experim en t är dock  inte så 
allm änna som  exem pelvis i början  av 70-talet. F lera  d iskussioner har förts 
om  huruvida m an borde öka den offentliga inform ationen om  rusm edel. En 
sto r del av de sakkunniga har tills vidare varit av den åsik ten  att en 
om fattande offentlig inform ation kan fö ro rsaka  m er skada än nytta. Sam ti
digt har m an dock anse tt d e t vara  viktigt a tt öka fackpersonalens färdighe
te r och i experim entsyfte  in rä tta  vårdenheter.

I början  av 1987 trädde i F in land  i kraft en lag om  ru svård , där b ruke t av 
alkohol och and ra  rusm edel på sätt och vis likställs m ed varandra. D etta

1 Yttrandet översatt från  finska .
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g aran te ra r narko tikam issb rukare  en vård på sam m a nivå som  m issbru
karna av övriga rusm edel.

Såsom  förslagsställarna k o nsta te ra r, bö r m an som grund för fö rebyggan
de av m issbruket av alkohol och narko tika betrak ta  den verksam het som 
förä ld rarna , skolan och de frivilliga organ isa tionerna  idkar på lokalt plan, 
där p roblem en kan tydligt skönjas på nära  håll. A an d ra  sidan är det viktigt 
a tt de m era om fattande d im ensionerna  av problem en kan ses vid p lanering
en av verksam heten . M ed beaktande av d essa  synpunk ter kan det första 
konkre ta  förslaget i m edlem sförslaget beträffande sam arbete t m ellan län 
och kom m uner och å  andra  sidan m ellan berörda offentliga och frivilliga 
o rganisationer anses vara  m otiverat. I F inland har e tt sådant sam arbete  
redan  idkats och d iskussionen  och in fo rm ationsu tby te t håller på att få 
stadgade kanaler.

V ården av alkohol- och narko tikam issb rukare u tveck las i F in land för 
närvarande. P rojekt i experim en tsy fte  kom m er att vara  lokala av flera 
olika skäl. E rfa renhe te rna  ä r tills vidare ringa.

1 jun i 1987 arrangeras i W ien på m inisternivå en narko tikakonferens i 
F N :s regi (IC D A IT), d ä r m an på m yndighetsnivå och å andra sidan på 
parallella konferenser m ellan m edborgarorganisationer bl. a. d isku terar 
ju s t regionala och lokala sam arbetsm odeller för förebyggande av narkoti
kam issbruk. Såväl konferensen  som  m edborgarorgan isationernas ” fo
ru m " torde accep te ra  e tt slu tdokum ent, som  innehåller förslag som  u t
s träcker sig till det p rak tiska  planet och  b l.a . handlar om förebyggandet, 
vården och inform ationen. De nord iska länderna kom m er a tt spela en aktiv 
roll på ovan näm nda konferens och dess resu lta t borde u tny ttjas vid den 
fo rtsa tta  behandlingen av ifrågavarande m edlem sförslag, som  väck ts i 
N ord iska rådet.

U r social- och hälsovårdsm in isterie ts synvinkel ger m edlem sförslaget 
för närvarande inte anledning till nya åtgärder. Ifall m an vill öka sam arbe
tet mellan m yndigheter och o rganisationer, behövs en m er analyserad  
fram ställning exem pelvis om arbetstagarnas eller a rbe tsenhe te rnas besök 
och deras stödverksam het.

Ä rendets fo rtsa tta  behandling och beredning kunde hänsk ju tas till N o r
diska kon tak to rganet för narkotikafrågor, som  bl. a. svara r för genom fö
randet och uppföljningen av den nordiska handlingsplanen mot narko tika, 
sam t till N ord iska  näm nden för alkohol- och drogforskning.

H elsingfors den 6 maj 1987

Tarja H alonen  
Minister

K arl Johan  K rokfors
Sekreteraren 

för internationella ärenden
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Vid y rk esan sta lte r ligger huvudvik ten  på förebyggande arbete  och hälso
fostran  när det gäller a tt bekäm pa alkohol och narkotika. H älsofostran  
beträffande alkohol och narko tika kan förverkligas i lärop laner, vid m öten 
med fö rä ld rar, under tem adagar och i fö rsökspro jek t. L ärop laner på soci
al- och hälsovårdsom rådet innehåller undervisning beträffande en v ittom 
fattande identifiering av olika problem , ingripandet i dem  tillräckligt tidigt, 
vårdhänvisning sam t vårdm etoder. P å den lokala n ivån kan nykterhets- 
och hälsonäm nderna vägleda läroansta lterna  för a tt rek ry te ra  föreläsare 
och anskaffa undervisningsm aterial.

H älsovårdspersonalen  för studerande in tar en nyckelställning när det 
gäller a tt identifiera problem  hos unga studerande som  m issb rukar alkohol 
eller narko tika sam t hänvisa dem  till vården. E tt sam arbete  m ellan vården 
heten  och ansta lten  är av vikt.

Såsom  N ord iska  rådet i sitt m edlem sförslag hem ställt, k räver en be
käm pning av alkohol och narko tika e tt regionalt och lokalt sam arbete  på en 
bred basis. På riksp lanet ä r  de sam hälleliga stadgandena och insa tserna  i 
synnerhet för k larläggandet av de ungas levnadssituation  viktiga. E tt nära 
sam arbete  mellan de nord iska länderna för a tt förhindra narkotikatrafiken  
är av s tö rsta  vikt.

H elsingfors den 22 april 1986

Y rkesu tb ildn ingsstyrelsen

Jorm a P öyhönen  
Generaldirektör

Varpu Finnilä  
Vik. överinspektör

Skolstyrelsen1:

Skolsty relsen  b e trak ta r m edlem sförslaget som  viktigt.
I sam arbete t m ellan hem  och skolor borde man i fö rsta  hand utveckla 

förebyggande åtgärder. M an borde sam la erfa renhe te r av om det är möjligt 
och i vilken u ts träckn ing  att m inska alkoholm issbruket och b ruket av 
narkotika i experim entsyfte .

Skolsty relsen  anser det vara  ändam ålsenligt a tt m an i län och kom m uner 
effek tiverar sam arbete t m ellan sko lväsendet och social- och hälsovården 
när det gäller p ro jek t, inform ation och utbildning beträffande alkohol- och 
narkotikafrågor.

Y  rkesutbildningsstyrelsen1:

1 Yttrandet översatt från finska.
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Skolsty relsen  an se r a tt in ternationellt sam arbete  och erfarenhetsu tby te  
är av vikt fö r a tt alkohol- och narko tikafrågorna  skall kunna lösas.

H elsingfors den 14 april 1987

Vesa Lyytikä inen  
A vdelningschef

M ervi Kaila  
Tf. överinspektör

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 20 m ars 1987 fö rk la ra t sig 
fö rorda  m ed lem sförslaget.

Finlands nykterhetsorganisationers förbund r y 1:

Finlands nyk te rhe tso rgan isa tioners  förbund ä r e tt sam arbetso rgan , vars 
19 m ed lem sorganisationer u tfö r uppgifter inom  ram en för det traditionella 
ny k te rhe tsa rbe te t och ru svården . M edlem sorganisa tionerna har flera 
hundra lokala fö reningar. O rgan isationerna inom  rusvården  har dagcen t
rum och vård en h e te r, som  är av sedda  för m än och kvinnor med ru sp ro 
blem . N y k te rhe tso rgan isa tionerna  u tfö r sitt a rbete  bland sina m edlem m ar 
med o rgan isa tionsverksam hetens m etoder, inverkar på m edborgarnas b e 
teende i hä lsohänseende genom  landsom fattande kam panjer och inform e
ra r om nackdelarna  i sam band m ed rusm edel och tobak  på  sina verknings
om råden.

A ttityd fostran

I nyk terhetsunderv isn ingen  i F in land används m oderna vetenskapliga 
m etoder och de resu lta t som  därigenom  nåtts . H älsofostran  sam t upplys
ning om  ru sm edelsb rukets nackdelar ges i daghem  fö r barn , i g rundskolor, 
gym nasier och y rkesansta lte r . I flera kom m uner och städ er sker a rbete t i 
sam arbete  m ed skol- och n y k te rhe tsnäm nder sam t försam lingar. N y k te r
h e tsa rbe te t i sko lorna u tförs i sam verkan  m ed nyk te rhe tslä ra rna . M aterial 
för underv isn ingsändam ål har u ta rb e ta ts  fö ru tom  av m edicinalstyrelsen  
b l.a . av nyk te rhe tso rgan isa tioner sam t Oy Alko A b:s upplysningsenhet 
och försäkringsbolag .

A ttityd fostran  i sam band m ed ru sm edelsb rukets nackdelar har i Finland 
givits även  i e term ed ia , exem pelv is u nder åren  1986—87 genom  R undra
dions förm edling; i sko lrad ion  och  -telev isionen  sam t i radions riksprogram  
och i två T V -kanaler. I Finland har e term ed ia  använ ts m ed god fram gång

1 Yttrandet översatt från  finska.



22

b l.a . vid förebyggande av h järt- och kärlsjukdom ar i sam band m ed s . k .  
Ö stra-F in land-p ro jek tet. I e tt program  om hälsofostran  i sam band med 
p ro jek tet kunde man genom  telev isionens förm edling påverka  m änniskor
nas bruk av alkohol och tobak så att d e tta  m inskade.

O rganisationers kam panjer

Finlands nyk terhetso rgan isa tioners förbund sam t dess m edlem sorgani
sa tioner a rrangera r årligen tillsam m ans m ed nyk te rhe tsnäm nderna  riksom 
fa ttande kam panjer såsom  exem pelv is ” Jag ä r v ik tig"-kam panjen  fö r ung
dom  sam t ” Jag, m an "- och "M an n en  2000"-kam panjerna i nyk terhetsvec- 
kans och -årets tecken . D essa kam panjer når förutom  invånarna även 
p ressen  och  lokalradion speciellt i landskapen. D essutom  arrangerar p riva
ta  o rgan isa tioner kam panjer exem pelvis i trafiknyk terhetens tecken  sam t 
o rgan iserar speciellt för unga avsedda  ku rser i anslu tn ing till fö rstärkandet 
av den egna personligheten .

N yk terhe tso rgan isa tionerna  p lanerar och genom för projekt sam t utbild- 
ningstillfällen i sam arbete  m ed nyk terhets- och alkoholavdelningen vid 
social- och hälsom inisterie t, social- och hälsoavdelningarna vid län ssty re l
serna sam t med nyk terhets- och dyl. näm nder i kom m unerna, polisen och 
fö rsvarsm akten .

R usvårdsenheter

Den 1 jan u a ri 1987 trädde  i F in land i kraft en lag om ru svård , som i 
kom m unerna fö ru tsä tte r bl. a. e tt öm sesidigt sam arbete  m ellan social- och 
hälsoförvaltn ingen och bl. a. frivilliga organisationer. De arbetsfo rm er som 
lagen fö ru tsä tte r har ännu inte u tfo rm ats. 1 Finland har nyk terhetso rgan i
sationerna  redan  i å ratal u tfört a rbete  bland dem  som har rusproblem .

De nyk terhetso rgan isa tioner som a rb e ta r inom rusvården  skö ter i de 
vårdhem  som  de äger i synnerhet vuxna som  har rusproblem . V årdhem 
men ger bl. a. fo rtsa tt vård till dem  som  kom m er från aku tvården  (avbryt- 
n ingsvården) och som  har en dålig social situation . Syftet m ed v å rdenhe
te rn a  är a tt lära  m änniskorna leva i den  grå  vardagen sam t ge dem  färdighe
te r för m änniskoförhållanden. D agcen trum sverksam heten  ä r en a rb e ts
form som ä r stadd i u tveckling i den öppna vården av dem  som  har 
alkoholproblem . Vid sidan om  denna verksam het a rbe ta r de stödpersoner 
ak tiv t som  gör e tt frivilligt a rbe te . F ör deras utbildning an sv arar bl. a. de 
organ isa tioner som  gör e tt kristligt nyk te rhe tsa rbe te .

N ya anslag behövs fö r u tveck landet av den frivilliga verksam heten . 
V årdenheterna  inom  rusvården  utveck las inte heller u tan  en yrkeskunnig , 
avlönad personal. De m edel som  stå tt till förfogande har varit knappt 
tilltagna.
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Sam m andrag

Finlands nyk te rhe tso rgan isa tioners förbund förhåller sig positiv t till 
sam arbete t m ellan län och kom m uner sam t frivilliga organ isa tioner på 
grundval av de e rfa ren h e te r som  förbundet fått av sin egen verksam het. 
T yngdpunkten  i verksam heten  ligger i förebyggande rusvård . Frivilligorga
nisationers vårdarbe te  in rik tar sig i huvudsak  på de personer som har 
a lkoholproblem . N y k te rhe tso rgan isa tionerna  har inte sådana v årdenheter 
som är av sedda  u teslu tande för dem  som  har rusproblem . Det finns i vårt 
land endast några få v ård en h e te r för sådana m änniskor som använder 
endast s tarka  narkotika.

N yk terhe tso rgan isa tionernas verk sam hetssä tt har fö rnyats under 1980- 
tale t. D en offentliga sek to rn  har intagit en positiv ställning till sam arbetet 
m ed organ isa tionerna . F ö r nyk terhetso rgan isa tionernas lokalverksam het 
har m an fått stöd  från  den  offentliga m akten , vilket har möjliggjort fö rverk 
ligandet av olika slags fö rsökspro jek t.

M an har konsta te ra t att u tveck landet av självkänslan  speciellt hos ung
dom ar m en även  hos de vuxna m edborgarna ä r en av de viktigaste verk- 
sam hetsm odellerna inom  det förebyggande nyk te rhe tsa rbe te t.

O rganisationerna fö rsöker inverka på bostadsfö rhållandena speciellt i 
år. Ö kade m öjligheter till fritid sverksam heten  även för arbetslösa  och 
pensionärer hö r till o rgan isa tionernas verksam het. En ny arbetsform  för 
folk i a rbe tsfö r å lder ä r  ” hälso tim m ar”  på a rbe tsp la tse r, vilka p lanerats 
och genom förts av organ isa tioner och genom  vilka m an önskar kunna 
speciellt inverka på rusp rob lem en  inom  arbetslivet.

F in lands nyk terhetso rgan isa tioners förbund  an se r a tt speciellt de frivilli
ga o rgan isationernas a rbe te  för att fö rstä rka  m änniskornas självkänsla är 
viktigt; användningen  av m aterial som  grundar sig på vetenskaplig  fo rsk 
ning i upp lysn ingsarbete t i syfte a tt förebygga narkotikabruk  sam t sam ar
bete t m ellan den offentliga förvaltn ingen och frivilliga o rganisationer är 
också av vikt. N yk terhe tso rgan isa tionernas arbete  bör inrik tas på alla 
åldersgrupper.

M edborgarorganisationernas fria arbete  ger en m öjlighet a tt fungera 
flexibelt för a tt nya a rbe tsfo rm er skall kunna förverkligas.

M ed hänvisning till de ovan an fö rda  e rfa renhe te rna  unders töder F in 
lands nyk terhetso rgan isa tioners förbund att m edlem sförslaget skall god
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kännas vad beträffar de fö reslagna ärendena  sam t arrangerandet av sam ar
bete  och experim ent.

H elsingfors den 1 april 1987

Finlands nyk terhetso rgan isa tioners förbund r. y.

M atti Vanhanen  
Ordförande

M atti Jääskinen
Pol. dr., ordförande för 
ruspolitiska kommittén

M arja-L iisa  N iuranen  
Stf. generalsekreterare

Finlands stadsförbund1:

I m edlem sförslaget fäster m an uppm ärksam het vid behovet av nordiskt 
sam arbete  i a rb e te t som  sy ftar till m inskat bruk av narkotika. Enligt 
förslaget är det nödvändigt att u tby te  av e rfa renhe te r om  hur vårdarbete t 
skall o rgan iseras sam t m ed försökspro jek t på lokal och regional nivå 
understödes.

S tadsfö rbundets cen tra lby rå  kan om fatta  m edlem sförslaget till den del 
där m an önskar ökat sam arbete  på kom m unal nivå m ellan de nordiska 
länderna inom  om rådet fö r e rfa renhe tsu tby te  och u tvecklingsverksam het. 
F ö r organisering av de tta  syns det för närvarande finnas tillräckliga kana
ler inom  ram en för perm anent sam verkan m ellan m yndigheter. M ed an led 
ning av m edlem sförslaget skulle m an kanske önska  att m an fö r N ord iska 
rådets plenarforsam ling skulle göra en sam m anfattande u tredning om sam 
arbete t m ellan m yndigheterna vid förebyggandet av alkohol- och  narko ti
kam issbruk sam t vid vården  av m issbrukarna.

H elsingfors den 12 februari 1987

P ekka A lanen  
Vice verkställande direktör

Torsten Widén 
Biträdande avdelningschef

1 Yttrandet översatt från  finska.
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D et är nödvändigt a tt genom föra m edlem sförslaget om in tensifiering av 
behand lingsarbete t i kam pen m ot alkohol och  narkotika. A lkohol- och 
narkotikaprob lem  ä r gem ensam m a fö r alla  no rd iska länder. I F in land är 
alkohol den s tö rsta  hälsorisken  för befolkningen i a rbe tsfö r å lder, och  de 
sociala o lägenhe ter som  alkohol leder till ä r  be tydande . D en av a lkoho lska
dorna  m edförda belastn ingen  i sam hället ökar fo rtfarande. D ärför ä r  det 
viktigt a tt u tny ttja  även  den inform ation och erfarenhet som  kan erhållas i 
de and ra  no rd iska  länderna  för a tt m an skall kunna m otverka alkoholism  
och narkom ani och u tveckla  behandlingen. D å m an överväger a tt ge no r
diska rekom m endationer om  sam arbete t m ellan o lika m yndigheter och 
organ isa tioner beträffande behandlingen av alkoho lis ter och narkom aner, 
ä r det anledning a tt b eak ta  nationella sk illnader i vårdorgan isa tionen  sam t i 
frivilliga o rgan isa tioners insats som  vårdgivare.

I F inland trädde en ny lag om  rusvård  i kraft i bö ijan  av åre t. Lagens 
cen tra la  syfte är a tt göra  rusvården  en fas ta re  del av den övriga social- och 
hälsovården . Enligt lagen p roduceras ru sv å rd stjän ste r i sam band med 
social- och hälsovårdens allm änna tjän ste r sam t i enhe te r som  är speciali
serade på ru svården . En helhetsrehab ilitering  av k lien terna understöds 
genom  att h jälpa dem  a tt lösa problem  angående u tkom st, boende och 
arbete . L agen fö rp lik tar olika m yndigheter och sam m anslu tn ingar till sam 
arbete  sinsem ellan i vården  av dem  som  har rusprob lem .

De erfa ren h e te r som  m an få tt av den nya rusvårdslagen  i F inland torde 
kunna u tny ttjas  även  på  nord isk t p lan. M an borde också  u tb y ta  inform a
tion om  olika slags fö rsökspro jek t m ellan de nord iska  länderna  och även  på 
annat sätt inform era om m etoder som  visar sig vara  speciellt effektiva i 
vården.

H elsingfors den 22 april 1987

Suom en kunnallisliitto

Eero K o ivukoski 
V ice verkställande direktör

Tuula Taskula  
Ekonomiplanerare

Finlands svenska kommunförbund har i skrivelse den 20 augusti 1987 
fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sförslaget.

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet)1:

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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M ed beak tande av att tu rism en  ökar och u tvecklas torde det inte vara 
realistisk t a tt tänka  att tu llens och polisens verksam het, oberoende av hur 
kraftigt den ökas, skulle kunna m ycket radikalt stoppa tillgången till n arko 
tika. Vi tro r inte a tt beslag ökat i förhållande till de sm ugglade varo rna  i de 
nord iska länderna.

V erksam heten  b ö r koncen tre ras  på m inskandet av efterfrågan. H ärvid  
in tar upp lysn ingsverksam heten  en nyckelställning. De som  svarar för upp
lysn ingsarbetet bö r em ellertid  vara  tidsenliga och göra det med sakkänne
dom  eftersom  upp lysn ingsarbete t som  g jorts felaktigt kan fö ro rsaka  ska
dor.

R esurser b ö r sa tsas på forskning. Forskn ing  bör genom föras även på en 
ren t m edicinsk nivå. F o rskn ingsresu lta ten  bör bringas till offentligheten. 
Ä ven u tländska  fo rskn ingsresu lta t bö r publiceras och litte ra tu r på om rådet 
bö r översä tta s .

D et är nödvändigt att bedriva in ternationellt sam arbete  inom  forskning 
sam t m ellan polis och tull, social- och m edicinalm yndigheter sam t mellan 
frivilliga organ isationer.

B ekäm pningen av narko tika  innebär arbete  ö ver g ränser -  g ränserna  
u tgör inte e tt h inder för narko tika. I de tta  arbete  ä r  sam arbetet mellan alla 
håll en fö ru tsättn ing  för a tt m an skall kunna lyckas.

Yttrande

1. Enligt vår uppfattn ing skulle det vara  b ra  om  sam arbete t m ellan län 
och kom m uner i F in land skulle kunna effektiv iseras där det gäller vården 
av narkom aner, så  a tt kom m unerna skulle ha till sitt förfogande tydliga  in
struk tioner sam t en förteckning  över de en h e te r som är avsedda för vården 
av alkoho lis ter och narkom aner i respek tive  län och om ” in träd esk rav "  på 
dessa enhete r. I olika o rte r i F in land skulle m an även  få vårdp la tse r för 
aku tvården  och fram för allt fö r vården  av dem  som inte fyllt 18 år.

V år förening an se r a tt vården  av alkoho lis ter och narkom aner borde 
hållas isär från andra. N arkom anerna  k räver absolu t en o likartad  vård än 
a lkoholisterna; beträffande narkom aner är aku tvården  enbart en  fö ru tsä tt
ning för a tt en långtidig vård  skall kunna påbörjas. I vården  av narkom aner 
borde m an även fästa  uppm ärksam het på u tbudet av olika vårdform er. 
V ården borde anpassas  till narko tika , användningstid , m issbrukarens ålder
o. d. En 16-åring som  prövat hasch isch  vårdas på ett annat sätt än en 15 år 
gam m al hero in ist, m en vård fö r båda  bör stå  till buds.

Vi ä r  m ycket ledsna över a tt den nya vårdlagen i F inland läm nar en sto r 
beslu tandem akt på den kom m unala nivån. Ifall inte en enda person som 
känner till narko tikafrågor finns i kom m unfullm äktige, kan vården  av unga 
narkom aner helt förfalla.

Finlands föräldraförening mot narkotika r f 1:

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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S am arbetet m ellan respek tive  offentliga och frivilliga o rgan isa tioner bör 
absolut ökas om m an vill ha effektiva resu lta t vid bekäm pningen av narko
tika. D et behövs gem ensam m a sam m anträden , u tby te  av åsik te r och  erfa
renhe te r sam t a tt m an i p rak tiken  b ekan ta r sig m ed varandras verksam het.

Vi hoppas att de kunskaper och e rfa ren h e te r som  föräldrafören ingar och 
andra frivilliga organ isa tioner på  om rådet skaffat sig, ofta genom  egna 
erfa renhe te r på  g räsro tsn ivån , skulle sä ttas värde på och användas även  i 
F inland.

2. M ed stöd av den inform ation och de personliga o rien teringsreso r som 
vi få tt genom  det sam nord iska a rb e te t inom  ram en fö r F in lands fö rä ld ra
förening m ot narko tika  rf  (N orden  m ot N arko tika-fö rbundet, som grunda
des 1984 och som b estå r av fö rä ldrafören ingarna i Sverige, N orge, D an
m ark, Finland och Island), hoppas vi a tt m an i vården  av narkom aner även 
i F inland snarast skulle kunna inleda vårdm etoder som  prövats i de andra 
nordiska länderna och som  visat sig vara välfungerande. E xem pelvis Day- 
top-m odellens tilläm pningar i Sverige och N orge, m etadonvården  för 
opium m issbrukare i D anm ark.

M an borde anv isa offentliga bidrag till a tt fö rsökspro jek t inom frivilliga 
o rgan isationer (exem pelvis Fri F rån  N arko tika  rf:s te rap iarbete  m ed sten- 
slipning och e tt te rap iläger som  p laneras) sam t nordiskt sam arbete  
(N M N :s sam nord iska  sam m anträden  och sem inarier) skulle kunna möjlig
göras och fo rtsä ttas.

H elsingfors den 8 maj 1987

Finlands föräldraförening m ot narkotika 

Eila G rönroos

Fri från narkotika rf1:

Fri från  narko tika  rf. ä r glad ö ver a tt N o rd iska  råde t i sitt program  intagit 
verksam heten  m ot narkotika. Vi an se r a tt narko tikaproblem et k räver 
forskning i en sto r u ts träckn ing  och s trävandena a tt lösa problem et e tt 
effektiv t in ternationellt sam arbe te , p rob lem et ä r  ju  in ternationellt och 
dessu tom  en m ycket väl o rganiserad  affärsverksam het.

Enligt en in ternationell kalkyl konfiskerar m yndigheterna cirka 5%  av 
im porterade narkotika. De i F inland gjorda narkotikabeslagen  har varit 
m ycket sm å, m ed undantag  av slu tet av 60-talet och  början  av 70-talet. 
M en oroväckande ä r a tt flera fin ländare under de senaste  m ånaderna har 
åkt fast för sm uggling av narko tika och sto ra  narkotikam ängder har konfi
skerats av dem .

1 Yttrandet översatt från  finska .
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Vi är ense om  att vården  av narko tikam issb rukare  är e tt effektiv t och bra 
sä tt a tt förebygga narko tikab ruke ts  spridning. Vi önskar dock fram häva att 
det ä r  nödvändigt a tt förebygga uppkom sten  av nya användarg rupper 
genom  a tt m an delar ut saklig inform ation om narko tika till unga och 
växande ungdom . E ftersom  narko tikau tbude t ö kar hela tiden , bö r de unga 
ges en m öjlighet a tt välja på  basen  av inform ation.

Vi an ser a tt a lkoho lis ter och narkom aner inte bö r vårdas på sam m a 
vårdställen  -  åtm instone inte i avvänjn ingsskedet. inte heller i början  av 
vården . D et finns i p rak tiken  exem pel på att en sådan gem ensam  vård har 
m isslyckats. Vi an ser a tt en separa t vård  av d essa  g rupper inte fö rh indrar 
a tt de kan in teg reras å te r  i sam hället m edan vården  fo rtsä tte r , u tan  garan 
te ra r b ä ttre  u tgångspunk ter fö r deras anpassn ing  till vården.

Vi om fattar varm t den idén a tt det ä r viktigt a tt hela befolkningen kan fås 
med i å tgärder m ot narko tika. E m ellertid  bö r dessa å tgärder gå i två  
rik tn ingar, eftersom  sam hällets offentliga håll förfogar över m edlen och 
verksam hetsm öjligheterna. P å m otsvarande sätt gör det offentliga hållet 
m odborgarak tiv ite ten  resu lta trik  eller b rom sar denna aktiv itet.

Vi u n d ers tö d er rekom m endationen  nr 1. som  sådan.
Vi u n ders töder rekom m endationen  nr 2. och tillägger att m ånga organi

sa tioner som  gör e tt frivilligt arbete  h a r goda verksam hetsidéer, som  kunde 
förverkligas om  e tt tillräckligt stöd för deras idéer kunde finnas.

H elsingfors i m ars 1987

Fri från narko tika rf

Liisa Tullgren 
V ice ordförande

R it va K auppila  
Verksamhetsledare

I s l a n d

Social- og sundhedsm inisteriet hänvisar i skrivelse den 4 m aj 1987 till 
yttrande frå n  R igshosp ita le ts  psyk ia triske a fdeling  av den 29 april 1987 tse  
nedan).
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Landsspítalinn, Psykiatrisk afdeling1:

Forslaget d re je r sig om  udvidet sam arbejde ved erfaringsudveksling  i 
behandlingen a f a lkoho lis ter og andre rusm iddelm isbrugere, m ed det fo r
mål at identificere og inform ere om m etoder, som  har vist sig specielt 
effektive i behandlingen. F or det andet d re je r forslaget sig om at tage 
initiativ til og stö tte  forsög på at in tensivere  helbredelsen  af a lkoho lis ter og 
narkom aner.

D ette er from m e önsker, som  alle i og for sig kan væ re enige om. D et er 
uden tvivl ny ttig t, at de, som  beskæ ftiger sig m ed behandlingen af rusm id
delpatien ter, udveksler oplysn inger og d isku te re r sagerne for at prove at 
finde de behandlingsform er, som  er særlig effektive. H er burde naturligvis 
po in teres, at det ligeledes burde undersöges, hvilke form er egnede sig til 
hvilke g rupper, idet det d re je r sig om m eget forskellige patien ter i disse 
grupper, som blot har det ene tilfæ lles, at de bruger rusm idler. Å rsagen til 
rusm iddelforbruget e r  derim od m eget forskellig , og der er behov for fo r
skellige behandlingsform er for at opnå resu lta te r. E ndnu er det ikke lykke
des at finde én m etode, som  helb reder alle, og det e r derfo r nödvendigt at 
lægge vægt på at d iagnosticere  patien ten  om hyggeligt for a t finde frem  til 
en egnet behandling. H erm ed er man nået til anden  del i forslaget, hvori 
der tales om at fo rbedre  helbredelsen  a f rusm iddelpatiener. D et kan ikke 
lade sig göre uden ved at opdele dem  i underg rupper, d erefter finde 
forskellige behandlingsform er, som  beny ttes indenfor sam m e gruppe, for 
h erefter at sam m enligne disse resu lta ter.

D er er i dag lang vej til opnåelse af tilfredsstillende resu lta te r i behand 
lingen a f rusm iddelpatien ter, og det e r  nödvendigt at korrigere den m isfor
ståelse , som  frem kom m er i præ m isserne for det her om talte forslag, nemlig 
den, at e fterspørgslen  e fter rusm idler reduceres ved m isbrugets he lb redel
se. D ette er desvæ rre  kun teo re tisk  rigtigt, og da således, at det e r helt 
sikkert, at m isbrugerhoben ikke forøges i tak t med nogles "h e lb re d e lse " . 
H er i landet har erfaringen allerede v ist, at den  m angedobling a f behand 
lingstilbud for rusm iddelm isbrugere, som  har fundet sted de seneste  10 år, 
ikke har m edvirket til en nedskæ ring i det sam lede alkoholforbrug. D et 
årlige antal a f  dem , som  söger behandling förste  gang, e r  heller ikke 
reducere t og ej heller an talle t a f  gengangere.

H vis form ålet e r  at sæ nke rusm iddelforbruget, m å det sam lede forbrug 
a f disse m idler nedsæ ttes, og da först og frem m est ved at göre dem  m indre 
tilgængelige. Det er således nödvendigt at lægge hovedvæ gten  på prisfo r
højelser, reducere  alkoholudsalgene og fo rh indre, at flere sp iritusm æ rker 
e r til d isposition . Ingen græ srodsbehandling  d u r i kam pen mod alkoholis-

1 Yttrandet översatt frän  isländska.
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me og narkom ani, hvis den  ikke har som  hovedforudsæ tn ing  at få folk til at 
fo rstå  nødvendigheden  a f en lovgivning, som  hæ m m er udbuddet a f  disse 
stoffer og som  lægger væ gt på, at brugen a f dem  er upassende og sundheds
skadelig. På dette  punk t kan v idenskaben  og dem okratie ts  g rundprincipper 
sam arbejde og kæ m pe m od p rob lem erne, både ” oppefra  og nedefra” .

R eykjavik , den 29. april 1987

f. Psykiatrisk  a fd ., L andsspitalinn

Tóm as H elgason  
Professor

N o r g e

Sosialdepartementet:

Sosia ldepartem en te t vil s tø tte  forslaget om økt sam arbeid  mellom fylker 
og kom m uner og o rgan isasjonene når det g jelder behandling av rusm id- 
delsm isbrukere . Vi an se r også a t d e t vil væ re nødvendig  m ed y tterligere 
forskning på lokalt og regionalt nivå.

Vi m ener im idlertid  at p rim æ rforebyggende innsatser vil ha vel så sto r 
innvirkning på  e tte rspø rse len  e tte r  alkohol og narko tika som  tiltak  på 
behandlingsom rådet. D et er derfo r viktig m ed en kom binasjon  av prim æ r- 
og sekundæ rforebyggende innsatser.

Vi v iser forøvrig  til S ta tens ed ruskapsd irek to ra ts  u tta lelse  i saken av 23. 
m ars 1987.

M edlem sforslaget er også sendt S en tra lrådet for narko tikaprob lem er til 
vurdering. E ventuelle  m erknader vil bli e tte rsen d t d irek te .

O slo, 7. april 1987
E tte r fullm akt 

K nut B rofoss
Ellen Seip

Norske kommuners sentralforbund har i skrivelse den 3 m ars 1987fö rk la 
rat sig tillstyrka m ed lem sförslaget.

Den norske lægeforening har i skrivelse den 27 ja n u a r i 1987fö rk la ra t sig  
stödja m ed lem sfö rsla g e t.
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L andsråde t fo r norske ungdom sorganisasjoner ser m ed a lvor på  u tv ik 
lingen av tilbud p å  narkotiske sto ffer i m ange ungdom sm iljø , sam t et stadig 
økende alkoholforbruk .

D et er derfo r viktig at alle de erfaringer som  er gjort i forhold til 
behandling av alkoho lis ter og narkom ane blir vu rdert og v idereført. H er 
bør tiltak både i offentlig og privat regi trekkes inn.

L N U  vil videre peke på at i kam pen mot narko tika og andre rusm idler, 
må den fo reb yg g en d e  v irksom het fokuseres. D et bø r derfo r også væ re en 
felles-nordisk vurdering og utveksling av erfaringer som  er gjort m ed ulike 
form er for opplysningsarbeid  og m ot-tiltak gjennom ført i ungdom sm iljø.

O slo, 17. m ars 1987

LN U

G rete M ugaas

Arbeidslivets kom ité mot alkoholisme og narkom ani (AKAN):

L andsrådet for norske ungdom sorganisasjoner (LNU):

A K A N  -  arbeidslivets kom ité m ot alkoholism e og narkom ani -  er 
enige i forslagsstillernes påpekning om at arbeidet må ta  sikte på å medak- 
tivere befolkningen i de tte  arbeidet. V ed b ruk  av re ssu rse r må en  påse at 
denne in tensjon b lir fulgt. B ehandlingstilbudet i kam pen m ot alkohol og 
narko tika må re tte  seg inn mot arbeidsp lassene . D et er svæ rt viktig at en 
holder alkohol og narko tikabruken  u ten fo r arbeidsm iljøene. V ed opplæ 
ring av leder/tillitsm enn og øvrige ansa tte  vil en kunne nå ut til en sto r 
gruppe av befolkningen -  sam tidig som  en skaffer et kunnskapsn ivå i 
arbeidsm iljøene som  fø rer til at de ansatte  sjøl b idrar til at arbeidsm iljøene 
blir rusfrie. F orslaget peker på vik tigheten  av et best mulig behandlingsap
parat. A K A N  er enig i d e tte , m en savner arbeidsm iljøenes plass i denne 
sam m enheng. A K A N ’s erfaringer v iser at ved øk t aktiv ite t på dette  om rå
det fra arbeidsm iljøenes side, vil behandlingstiltakene virke bed re , og i 
noen sam m enheng vil det ikke væ re behov fo r offentlig behandlingstiltak . 
T iltakene m å også u tform es e tte r  arbeidsm iljøenes behov.

U t fra et sikkerhetsm essig  behov -  tilbud til ansa tte  med rusproblem er
-  og rehab iliteringsbehov  som  k lien ter har -  m å arbeidsm iljøene få en 
sentral plass i den om talte  handlingsplan. En er derfor enig i at hovedvek
ten av arbeidet blir u tfo rm et i lokalm iljøene, og at arbeidsm iljøenes behov 
for offentlig service blir ta tt m ed i de tte  p lanarbeidet.

Forslagstillerne kon k re tise re r sitt forslag i 2 punkter. A K A N  er enig i at 
det u tvikles sam arbeid  m ellom  fylker og kom m uner og at en u tv ik ler
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fo rsøksp rosjek te r i forbindelse  m ed behandling  av rusm iddelsbrukere. 
Im idlertid  v iser erfaringene a t arbeidsm iljøene og næ rm iljøene spiller en 
helt sen tral rolle. S am arbeidet bø r derfo r også om fatte  næ rm iljøorganisa- 
sjoner og arbeidsm iljøene.

A K A N  har e tte r snart 25 års v irksom het i norsk  arbeidsliv  erfaringer på 
de tte  om rådet og stiller gjerne de kunnskapene til d isposisjon  i det videre 
arbeidet.

O slo, 15. m ars 1987

A rbeidslivets kom ité m ot alkoholism e og narkom ani

O dd M oseby  
Formann

Tor R ønning  
Daglig leder

Avholdsfolkets landsnem nd:

1. P rem issene for forslaget er gode og ta r  hensyn til den m angfoldighet 
av å rsak e r og v irkninger som  rusproblem ene bestå r i. D et går også fram  
her at m an ser behovet fo r et tilsvarende m angfold av v irkem idler for å 
forebygge og behandle  prob lem ene. D ette  er i god overensstem m else med 
flere rekom m endasjoner fra  V erdens H elseorgan isasjon  (W H O) som 
und ers trek e r at m an m å bruke både m arkedskontro ll, inform asjon og hold
n ingsdannelse, rusfrie fritidsm iljøer og behandling.

2. Forslaget henv iser im idlertid nokså ensidig til ” a lkoholism e” og 
"n a rk o m an i” . D isse begrepene er e tte r  hvert blitt noe om definert (kfr. 
W H O s offisielle defin isjoner), og det synes å væ re bred enighet blant 
fo rskerne om  at avhengigheten  bare  e r  en b lan t flere sider ved problem ene. 
De stø rste  belastn ingene e r u lykker og skader som  o ppstå r m ens m an er 
beruset. T idligere tiders forestillinger om  a t avhengigheten  rep resen te rte  et 
gitt reaksjonsm ønster på alkohol eller narko tika , e r  ste rk t m odifisert. M an 
an ta r nå i de fleste land at e t flerta ll av de u lykker og skader som  e r knytte t 
til alkohol- eller narko tikabruk  ram m er m ennesker som  ikke ville bli ansett 
som alkoholikere eller narkom ane. D et er slått fast at bare  et lite m indretall 
av dem  som  har alkoholprob lem er noen gang kom m er til behandling 
(10% ?), og at bare et m indretall av d isse igjen har ny tte  av behandlingen.

D isse bem erkningene illu strerer hvilken begrenset rekkevidde forslaget 
har, m en m å ikke oppfattes som  noe forsøk på  å svekke in tiativet. Det er 
fo rtsa tt s to rt behov fo r å styrke behandlingssiden, og det ville væ re m eget 
verdifullt hvis behandlingen ble lagt opp i næ rm ere kon tak t m ed det n o r
male sam funnslivet, og slik at flere fikk oppleve alkoholproblem ene på
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næ rm ere hold. D ette  ville kunne gi god effekt også på viljen til å  satse  på 

forebyggende tiltak.
3. Vi har ingen p rob lem er m ed å  stø tte  forslaget. M en vi vil be om  at 

m an u tv ider p ersp ek tiv e t på behandling en del, og ikke bare  henv iser til 
” alkoho lis ter”  og ” na rk o m an e” i k lassisk  fo rstand . M an b ø r også ink lude
re p rogram m er fo r behandling av folk som  har få tt aku tte  skader eller 
u lykker som  følge av a lkoholbruk , og som  også ofte har behov  fo r stø tte  til 
å  redusere  fo rb ruke t. V idere b ø r m an u tny tte  de erfaringer som  er gjort en 
del s teder m ed stø rre  screen ing-undersøkelser, d e r m an har b ruk t ind ikato 
re r på høyt a lkoholforbruk  og gitt råd til dem  m an h a r an se tt fo r å  væ re i 
risikosonen. Spesielt erfaringene fra  M alm ø burde væ re m eget in teressan te  
for andre kom m uner som  vil satse  på  å  redusere  russkadene. D et er neppe 
tvil om  at effekten  av slike p rogram m er har væ rt langt stø rre  enn trad is jo 
nell behandling  av ind iv ider som  alt har k ron iske sym ptom er.

O slo, 11. m ars 1987

A vholdsfolkets landsnem nd

Geir R iise H elge K o lstad

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

D et å r  således av s tö rs ta  vikt a tt e tt v idgat och fritt e rfarenhetsu tby te  
kom m er till stånd  både m ellan v erk sam h eter inom  den  offentliga vården 
och m ellan d essa  och ideella organ isationer/fö ren ingar. D et gäller lokalt, 
regionalt, cen tra lt och  m ellan de nord iska  länderna. E tt sådan t erfaren 
hetsu tby te  b ö r em ellertid  ta  fas ta  på  såväl goda behandlingsresu lta t som  
a tt lära  av de m isstag  som  understundom  begås.

D et finns flera  läm pliga och befintliga organ fö r sådana uppgifter, fö r
u tom  forskn ingsinstitu tioner och  in ternord isk  fo rskningsinform ation. F ö r 
svensk  del kan  näm nas C en tra lfö rbundet fö r alkohol- och  narko tikaupp lys
ning (C A N ), D elegationen fö r socialforskning (D SF), M edicinska fo rsk 
ningsrådet (M F) sam t län ssty re lse r, socialsty relse  och socialdepartem ent. 
V ad gäller den tek n isk a  han teringen  pågår uppbyggnad av inform ations- 
och  d a tabanker fö r a tt gö ra  forskn ingsresu lta ten  överskådliga och lätt 
tillgängliga.

A tt ge råd  och vägledning sam t att sprida kunskap  och erfarenhet till 
be rö rda  ingår fö r övrig t i socialsty re lsens tillsynsansvar över socialtjänsten  

i landet.
E tt om fattande försöks- och  u tveck lingsarbete  pågår i dag i Sverige vad 

gäller in sa tse r fö r m issb rukare . U tbyggnaden  är särskilt kraftig  inom  n ar
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kom anvården , i huvudsak  till följd av ansträngningarna att förebygga och 
hindra spridningen av H IV -sm itta och Aids bland narko tikam issbrukare. 
E tt hundratal olika projekt inom  m issbruksvård  och fam iljearbete får som 
exem pel stöd genom  socia lsty re lsens försorg.

En viktig uppgift i d e tta  sam m anhang ä r a tt sam la in, analysera  och föra 
ut kunskaper och erfa ren h e te r i tilläm pbar form  till fältet -  någon har sagt 
att e rfa ren h e te rn a  ä r m axim alt spridda och m inim alt hopsam lade och sy
stem atiserade . D etta  görs i dag i alltför liten u tsträckning .

Ö ver huvud taget gäller det a tt slå en brygga, eller i varje fall e tab lera  ett 
bro fäste , m ellan teori och p rak tik  i socialt a rbete  och m issbruksbehand- 
ling. I alltför hög grad ä r de tta  två världar som sällan m öts -  p rak tikerna 
behöver således kanale r och m etoder a tt föra fram  sina frågeställningar 
och fo rskarna  att nå ut m ed sina resu lta t.

O ckså ” vanliga m änn isko r”  behöver engageras fö r hjälp och stöd åt 
m issbrukare. H är har föreningslivet och de ideella o rgan isationerna en 
betydelsfu ll uppgift. Det är varken rimligt eller lämpligt a tt m yndigheterna 
och den offentliga vården  frita r m änniskor från ansvar och delaktighet. 
Föreningslivet ä r  e tt sä tt a tt kanalisera  de tta  var-dags-stöd . S taten  läm nar 
därfö r be tydande ekonom iska bidrag till länkverksam het för alkohol- re
spektive narko tikam issb rukare  sam t till andra föreningar som bedriver 
rehabiliteringsarbete  för socialt u tsa tta  m änniskor.

D essa in sa tse r hand lar om  det som  fö rslagsställarna i sin skrivelse b e 
näm ner " a t  m edaktivere  befo lkn ingen” . A tt angripa problem en inte bara  
” upp ifrån”  u tan  också  ” nerifrån ” , in te bara  frän adm inistrativ  nivå u tan 
också från ett "g rä s ro tsp e rsp ek tiv ” .

S tockholm  den 8 maj 1987

C arl-Anders lfva rsson
Lurs Tidbeck

Statens ungdomsråd:

Statens ungdom sråd  delar fö rslagsställarnas åsikt a tt det ä r  viktigt att 
bekäm pa m issbruket av alkohol och narko tika och a tt det a rbe te t till sto r 
del skall bygga på lokal verksam het. Det är också  viktigt att ta  vara på 
gjorda e rfa renhe te r kring behandling och vård  och sprida dem  vidare i 
N orden.

En viktig del i d e tta  arbete  är a tt i respek tive  land u tveckla sam arbete t 
mellan landsting, kom m uner och organ isa tioner vad gäller effektiva be
handlingsm etoder. R ådet instäm m er också  i att det behövs speciella resu r
ser för a tt kunna stöd ja  fö rsöksverksam het kring olika m etoder för behand
ling av drogm issbrukare.
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A vslutningsvis vill råde t också  be tona  betydelsen  av a tt fo lk rörelserna 
med sitt b reda  kon tak tn ä t, u tifrån sina egna idéer, engagerar sig i drogfrå
gorna som  en naturlig  del av den ordinarie verksam heten .

Stockholm  den 18 m ars 1987

F ör s ta ten s ungdom sråd

M ichael A rthursson  
V ordförande

Per-U no Frank  
K anslichef

Svenska kommunförbundet:

M edlem sförslaget ta r  upp en viktig del av bekäm pningen av alkohol- och 
narko tikam issb ruket. Det ä r  enligt sty re lsens m ening viktigt att å tgärder 
har stöd lokalt och fö rankras hos en s to r m ajoritet av befolkningen.

I Sverige förekom m er idag e tt om fattande sam arbete  m ellan landstinget 
och p rim ärkom m unerna när det gäller alkohol- och narkotikabekäm pning. 
Bland annat kan näm nas att kom m uner och landsting enligt socia ltjänst
lagen har e tt gem ensam t ansvar fö r a tt behand lingsresu rser finns tillgängli
ga i länet. D et ä r  v idare vanligt m ed sam arbete  när det gäller polikliniker 
och rådgivningsbyråer. M ånga kom m uner stöder och sam arbetar med 
k lien torgan isationer, religiösa och and ra  frivilliga o rganisationer.

D et sagda h indrar dock inte a tt y tterligare å tgärder kan behöva vidtas. 
S tyrelsen  har därfö r inga invändningar m ot den viljeinriktning som  kom 
m er till u ttryck  i det fram lagda m edlem sförslaget.

S tockholm  den 6 m ars 1987

Svenska kom m unförbundet 

Lars Eric Ericsson

Landstingsförbundet:

I Sverige har kom m uner och landsting  ett långtgående an sv ar att erb juda 
service och vård . D etta  regleras främ st i socialtjänstlagen och hälso- och 
sjukvårdslagen. B åda lagarna har tillkom m it under 1980-talet och har flera 
gem ensam m a näm nare, bl. a. den så kallade närhetsp rincipen . Den innebär
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a tt vård  och  service så  långt m öjligt skall ges den vårdbehövande i dennes 
vanliga miljö. De båda lagarna be to n ar också  vikten av a tt verksam heten  
p laneras i sam verkan  m ellan huvudm ännen. H uvudm ännen är således i 
hög grad beroende av varandra  i utvecklingen av sina in sa tse r för m edbor
garnas bästa .

Det grundläggande ansvare t för a tt alkohol- och narkotikam issbrukare 
erhåller vård  och behandling åv ilar i Sverige prim ärkom m unerna. L ands
tingen har som  sjukvårdshuvudm än ansvare t fö r a tt ge kvalificerad avgift- 
ning sam t vård  och behandling  fö r de som atiska och psyk ia triska  skador 
som  kan uppstå  som  en följd av m issbruket. L andstingen har dessu tom  i 
vissa län påtagit sig huvudm annaskapet för in stitu tionsvård  av m issbruka-

I syfte a tt förverkliga närhetsp rincipen  pågår här i landet en om fattande 
struk tu rfö rändring  inom hela vård- och om sorgsom rådet. Den innnebär 
ökade sa tsn ingar på  alternativa  vård insa tser inom  öppen vård i stället för 
in stitu tionsvård . F ö r a tt stim ulera  nya och förändrade vårdalternativ  inom 
m issb rukssek to rn  har också  sta tsm ak terna  avsa tt särskilda m edel till för- 
söks- och u tveck lingsarbeten  på lokal nivå.

Inom  ram en fö r en  statlig u tredn ing  -  socialberedningen -  pågår f. n. en 
översyn  av lagen (1981:1243) om  vård  av m issbrukare i vissa fall. A rbetet 
härm ed beräknas bli av slu ta t under å r  1987. U tredningen  kan vän tas ge en 
aktuell bild av m issb rukets om fattn ing  och konsekvenser, be tydelsen  av 
förebyggande insa tser och frivillighet i vården , behandlingsform er, sam 
verkan m. m.

A tt genom  förebyggande in sa tse r och  läm pliga behandlingsm etoder kun
na kom m a tillrä tta  med d rogberoendet är angeläget av såväl hum anitära  

som  sam hällsekonom iska skäl. Så är t. ex. en sto r del av konsum tionen av 
såväl öppen  som  slu ten  psyk iatrisk  och som atisk sjukvård d irek t eller 
indirekt m issb ruksrelaterad .

F ö r a tt förebygga m issbruk och fö r a tt underlä tta  situationen för redan 
etab lerade  m issbrukare krävs in sa tse r från m ånga håll. I m edlem sförslaget 
fram hålles fö rä ld rar, sko la  och frivilligorganisationer som  viktiga instan
ser. F ö rbundssty re lsen  instäm m er häri. S tyrelsen  delar också m otionärer
nas uppfattn ing  att det ä r viktigt a tt sprida kunskaper om fram gångsrika 
behandlingsm etoder sam t att in itiera fo rskningspro jek t på regional/lokal 
nivå.

Enligt sty relsens uppfattn ing överensstäm m er de föreslagna åtgärderna 
väl m ed det synsätt och den praxis som  råd er här i landet. S tyrelsen  har
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därför inget a tt e rin ra  m ot m edlem sförslaget och fö ru tsä tte r därvid  att 

de tta  även av se r ökat erfa ren h e tsu tb y te  m ellan de nord iska länderna.

Stockholm  den 5 m ars 1987

L andstingsförbundet 

G unnar H  o f  ring
W alter S tunge

Svenska läkaresällskapet:

Svenska läkaresä llskapet har u nder åren  ak tiv t tagit del i kam pen mot 
alkohol och narko tika genom  a tt sam m anställa och ge spridning åt aktuell 
vetenskaplig  dokum enta tion  (se t. ex. B erzeliussym posium  III, A lcohol 
and the developing brain . Raven Press 1985 sam t B erzeliussym posium  
VII.  Brain rew ard  system s and abuse , 1985).

E tt alkoholpolitisk t program  på vetenskaplig  grund har u ta rb e ta ts  efter 
initiativ från R iksbankens Jub ileum sfond och antogs av Sällskapets full

m äktigem öte 1985.
Svenska läkaresä llskapet vill även tillsty rka föreliggande förslag att öka 

sam arbetet m ellan kom m uner och berö rda  offentliga och fria o rgan isatio 
ner för e rfa renhe tsu tby te  om  behandlingsm etodik  sam t att taga initiativ till 
och stöd ja  fö rsökspro jek t på lokal och regional nivå m ed avsik t att in tensi
fiera behandlingen av alkoho lis ter och narkom aner.

I det senare  fallet vill Sällskapet särskilt fram hålla be tydelsen  av att 
pa tien t-läkarrelationen  utvecklas och vad gäller narko tika erin ra  om  vikten 
av kontro llsystem  i de fall narko tiska  p repara t skall användas terapeu tisk t.

Sam m a n fa ttn in g sv is  s tö d e r Svenska  läkaresä llskapet ovanstående m ed
lem sförslag och finner det sam tidigt naturligt om N ord iska rådets rekom 
m endationer kanaliseras genom  N ord iska  näm nden fö r alkohol- och drog
forskning (N AD).

S tockholm  den 24 m ars 1987

För Svenska  läkaresällskapet

B engt P ernow  
Ordförande

H ans O. H ollander  
Sekreterare
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R iksförbundet för hjälp åt läkem edelsm issbrukare (RFHL):

S  a m  m  a n fa  11 ning

R F H L  ser m ycket positiv t på de rekom m endationer som  N ord iska  rådet 
fö reslås ge N ord iska  m in isterrådet. Det är m ed glädje vi no te ra r a tt fö rsla
get vill få till stånd ett ökat sam arbete  och erfa renhe tsu tby te  m ellan län och 
kom m uner sam t berö rda  offentliga och fria o rganisationer. R F H L  ställer 
sig också  bakom  att förslaget vill rekom m endera  N ord iska  m in isterrådet 
a tt ta  initiativ till och stö tta  fö rsökspro jek t m ed m ålsättning att intensifiera 
och fö rbä ttra  behand lingsarbetet inom  om rådet m issbruksvård .

1 förslaget poäng teras v ik ten  av ett in tensifierat ” g rä s ro tsa rb e te”  vilket 
ä r bra , m en vi saknar e tt m era övergripande perspek tiv  på m issbrukspro- 
blem  och vilka in sa tse r som  behövs fö r a tt kom m a till rä tta  m ed denna typ 
av problem  i sam hället. R F H L  beklagar a tt m an i förslaget endast ta r upp 
in sa tse r som  gäller alkohol- och narko tikam issb ruk  och därm ed u teläm nar 
den s to ra  gruppen  läkem edelsberoende/m issb rukare . Inte m inst när det 
gäller denna grupp behövs ökade kunskaper och u teck lande av behand
lingsm etoder.

A llm änna  synpunkter

Förslagstä llarna  har punkt 2, som  hand lar om att reducera  efterfrågan av 
droger, i den nord iska handlingsplan m ot narko tika som rekom m enderades 
N ord iska  m in is terrådet i dec 1984 som  utgångspunkt för sitt förslag.

M ot denna bakgrund vill vi göra några kom m entarer: M issbruksproblem  
är inte isolerade och renodlade prob lem , u tan  sam m anvävda m ed underlig
gande problem . D etta  gäller för ensk ilda individer och det gäller på sam 
hällsnivå. V arje m änniska h a r sin egen h isto ria , olika fö ru tsä ttn ingar och 
olika behov. De individuella m issbruksproblem en är inte likartade, varken 
till o rsak , förlopp eller verkan . De ä r en del av och ett u ttryck  fö r varje 
m änniskas säregenhet.

D et finns inga paten tlösn ingar när det gäller m issbruksproblem . D rogpo
litiken m åste vara  allsidig och balanserad  och även om fatta  en rad sam ord
nade in sa tse r som  sträck e r sig långt u tö v er sådan t som  har n ära  sam band 
med själva drogen och droghanteringen . D et gäller in sa tse r som ta r sikte 
på m änniskors konkre ta  livsvillkor. In sa tse r vars syfte ä r  a tt förebygga och 
bistå , så a tt m änniskor inte tap p ar fo tfästet i tillvaron.

Det är d e tta  perspek tiv  som  R F H L  an se r a tt m an m åste ha när m an 
lägger upp stra teg ier för a tt kom m a till rä tta  med m issbruksproblem en i 
sam hället. R F H L  instäm m er i a tt det ä r viktigt a tt kam pen m ot m issbruk 
förs på g räsro tsn ivå , m en det räcker inte. F ram förallt inte när det gäller att 
se till a tt m änn iskor lever u nder sådana villkor a tt de kan klara av sam häl
lets påfrestn ingar u tan  a tt ta  till droger. F ö r de tta  behövs helt andra 
in sa tse r av m era övergripande natur.

I förslaget konsta teras att det har gjorts sto ra  fram steg  inom såväl
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narkom an- som  alkoholistvård  under de senaste  å ren , vilket i och för sig 
R F H L  kan hålla m ed om . D ärem ot stä ller vi oss frågande till a tt man 
genom  att nå en m issbrukare genom  behandling au tom atisk t kom m er i 
kontak t med ytterligare  3 - 4  personer som  kan anses befinna sig i 
riskzonen. D etta  m åste ses som  en förenklad  bild av verkligheten . B ehand
ling fö r m issbrukare kan inte i fö rsta  hand be trak tas som  en förebyggande 
åtgärd  u tan  snarare  som  en rättighet och m öjlighet fö r m änniskor med 
m issbruksproblem  att fö rändra  sina liv på ett positiv t sätt. D et är dock 
viktigt, v ilket påpekas i förslaget, a tt m änniskor m ed m issbruksproblem  
inte avskiljs från  gem enskapen . E tt oönskat be teende tack las genom  att 
m änniskor m ed en annan livsföring ställer upp och e rb juder sig vara goda 
kam rater och handledare i livets konst. D enna utgångspunkt m åste vägleda 
allt socialt stöd- och behand lingsarbete , och  det är inte m inst här som 
R F H L  an se r a tt ” g rä s ro tsa rb e te”  har en viktig funktion att fylla. D essu t
om kan en hel del viktigt förebyggande arbete  ske på "g rä s ro tsn iv å " . 
E xem pel på de tta  är inform ation, g rannskapsarbete  och annat socialt a rbe
te som  innebär a tt m an kan "fånga u p p ”  m änniskor innan de ham nar 
u tanför. Det lokala föreningslivet kan i de tta  sam m anhanget vara en sto r 
resurs. E nsam het och isolering ä r grogrund för olika sociala problem  bl. a. 
m issbruksprob lem . Ö kad gem enskap  i närm iljön är av s tö rsta  betydelse . 
G em enskap  ä r fruk ten  av personliga re la tioner m ellan m änniskor som 
behöver varand ra , de la r in tressen  och värderingar.

L äkem edelsm issb rukare  och läkem edelsberoende ä r en grupp som  står 
vid sidan av m issb ruksvården . D et saknas avgiftn ingsenheter som  är läm p
liga för denna grupp och det råder sto r brist på kunskaper och behandlings
m etoder inom  såväl öppenvård  som  institu tionsvård . H är m åste en helt ny 
sida av m issb ruksvården  byggas ut. R F H L  saknar in sa tse r fö r denna grupp 
i förslaget och m enar a tt det inte m inst är inom  de tta  om råde som erfa ren 
hetsu tby te  och m etodutveckling  m åste kom m a till stånd.

Det ä r  m ed belå tenhet R F H L  no te ra r a tt fö rslagsställarna vill få till stånd 
e tt ökat sam arbete  och e rfa renhe tsu tby te  m ellan län, kom m uner och be
rö rda  offentliga och fria o rgan isationer. R F H L  ser det också  som  m ycket 
positiv t a tt m an vill rekom m endera  N ord iska  m in isterrådet a tt ta  initiativ 
till och s tö tta  fö rsöksverksam het med m ålsättn ing a tt in tensifiera och 
fö rbättra  behand lingsarbetet inom om rådet m issbruksvård .

Stockholm  den 20 m ars 1987

R F H L s verkställande u tsko tt

A n e tte  M artell
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Sam arbetsg ruppen  K A L V  har tagit del av rub ricera t förslag.
K A LV  stöd jer förslaget a tt m an verkar fö r e tt ökat sam arbete  mellan 

kom m uner, o rgan isa tioner m. fl. fö r a tt kunna u tby ta  erfa renhe te r och 
sprida kunskap  om  fram gångsrika behandlingsm etoder. Vi ser det som 
särsk ilt viktigt a tt m an i ökad u ts träckn ing  tillvara tar och sp rider de erfa
ren h e te r som  finns inom  k lien to rganisationer och andra organ isationer 
som  jo b b a r  m ed kam ratstöd jande  verksam het. I de tta  ligger a tt dessa 
organ isa tioner m åste få ökat stöd fö r a tt kunna u tveck la  och sprida erfa
renhe te r från  sitt kam ratstöd jande  arbete . K am ratstöd jande arbete  innebär 
inte bara  m öjligheter a tt fram gångsrik t stöd ja  personer m ed m issb rukspro 
blem  och att därigenom  m otverka m issbruk. E tt väl uppbyggt kam ratstöd  
är också  ett av de effek tivaste  instrum en ten  i kam pen för a tt förebygga 
m issbruk.

K A L V  ä r även positiv till det andra  förslaget om ökat stöd till fö rsöks
projekt när det gäller rehabilitering  av m issbrukare under föru tsättn ingen  
att d essa  är seriösa till sin upplägging och inte för kortsik tiga sam t att den 
enskilde d e lta r frivilligt och har m öjlighet a tt avb ry ta  sitt deltagande.

A llm änt sett så fö ro rdar vi en socialt inriktad försöks- och forsknings
verksam het istället fö r den alltför vanliga p repara tfixerade  forskningen.

S tockholm  i m ars 1987

Sam arbetsgruppen  K A LV

Länkens kamratförbund:

L änkens kam ratförbund  

R une P ersson  

L änkarnas riksförbund 

K arl-Erik Sandström

Alro

Tom Silvander

V erdandi

Erik Trost
G unvi H aggren

Verdandi:

F örslaget till in tensifiering av behand lingsarbete t i kam pen m ot alkohol 
och narkotika innehåller tv å  delar. D et ena förslaget ä r  a tt m an verkar för 
ett ökat sam arbete  m ellan kom m uner, o rgan isa tioner m .f l. fö r a tt kunna 
utby ta  erfa renhe te r och sprida kunskap  om fram gångsrika behandlingsm e
toder. F rån  verdandis sida ser vi m ycket positiv t på  ett sådant förslag. 
Särskilt viktigt ä r det a tt m an i ökad u ts träckn ing  tillvaratar och sprider de 
erfa renhe te r som  finns inom  k lien to rgan isationer och andra  organisationer 
som  jo b b a r m ed kam ratstöd jande verksam het. I de tta  ligger a tt dessa
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organ isa tioner m åste  få  e tt ökat stöd fö r a tt kunna u tveck la  och sprida 
erfa renhe te r från  sitt kam ratstöd jande arbe te . K am ratstöd jande arbete  
innebär inte b ara  m öjligheter a tt fram gångsrik t stödja p e rsoner m ed m iss
bruksprob lem  och a tt därigenom  m o tverka  m issbruk. E tt väl utbyggt kam 
ra tstöd  är också  e tt av de effek tivaste  in strum en ten  i kam pen för a tt 
förebygga m issbruk.

Vi stä ller oss även  positiva till det an d ra  förslaget om  ökat stöd till 
fö rsökspro jek t när det gäller rehabilitering  av m issbrukare under fö ru tsä tt
ningen a tt d essa  p ro jek t ä r  seriösa  till sin uppläggning och den enskilde 
deltar frivilligt och  h a r m öjlighet a tt avb ry ta  sitt deltagande.

D et är också  v ik tig t a tt fö rsökspro jek ten  inte är fö r kortsik tiga. D et 

m åste finnas tid till a tt orden tlig t fullfölja och avslu ta  påbörjade behand 
lings- och s tö d k o n tak te r. F räm st bö r stödet läm nas till u tveckling  av 
behand lingsm etoder i frivilliga fo rm er, fram för allt kam ratstöd  i organ isa
tioner.

S tockholm  i m ars 1987

V erdandi

G unvi H aggren42434445464748
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SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om ökat nordiskt samarbete om utnyttjande av 
naturgas i energiförsörjningen

(V äckt av Svein  A lsa ker sam t M argrete  A uken , D orte B ennedsen , L illi 
G yldenkilde, H anna  K vanm o, P oul N ielsen , A ase  O lesen och B ernhardt 
Taste sen)

B IL A G A

Y ttr a n d e n  ö v e r  m e d le m s fö rs la g e t 

Nordel:

N ordel bedöm er a tt natu rgas ä r  en energ iråvara  som  kan få väsentligt 
ökande betydelse  i den nord iska  energiförsörjn ingen. Vi ser det dock  som  
viktigt a tt na tu rgasen  b e trak tas  som  en energ iråvara  bland alla andra  och 
att det ä r dess ekonom iska konkurrenskraft m ed beak tande av m iljökraven 
som  bör avgöra dess roll i det fram tida energ isystem et.

N är det gäller natu rgas fö r e lp roduktion  kan dess betydelse fram över 
kom m a att öka dels som  supplerande bränsle i såväl ex is terande som  nya 
k raftverk , dels som  bränsle  i nya gasledade k raftverk .

N ordels p rim ära arbe tsom råde  ä r e lsek to rn . Vi m åste  dock göra u tb lic
kar också  m ot and ra  delar av energ iom rådet, bl. a. därfö r a tt m ånga ener
gislag ä r su b stitu erb ara  m ot varandra . E l kan d ärfö r inte behandlas isolerat 
u tan m an m åste  b eak ta  sam spele t m ellan el och  and ra  energislag.

En viktig del av N ordels m ålsättn ing är

att åstadkom m a en pålitlig elförsörjn ing  till lägsta möjliga kostnad  och 
m ed god leveranssäkerhe t. E tt viktigt led i denna uppgift ä r  a tt fördela  den 
to ta la  e lp roduk tionen  m ellan de sam körande kraftverken  så, a tt p roduk
tionskostnaderna  blir så låga som  möjligt.

F ör a tt kunna lösa N ordels uppgifter är god kännedom  om  bl. a. följande 
fö ru tsä ttn ingar grundläggande:
-  E fterfrågeu tveck lingen  på energi i de sam körande länderna.
-  S tatus och d riftk o s tn ad er fö r det ex is terande sam körn ingssystem et.
-  T ekniska och ekonom iska  k arak tä ris tik o r fö r alla ak tuella  p ro jek t som
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system et kan utbyggas m ed, såväl p roduktions- som  överföringsanlägg- 
ningar.

— F örvän tad  prisutveckling  för ak tuella  bränslen .
-  R estrik tioner av olika slag.

N ordel har sedan lång tid tillbaka beak ta t naturgasen  som  en resu rs i den 
nord iska energiförsörjn ingen. M an har b l.a . s tudera t överföringskostna- 
dern a  för naturgas i gasform  respek tive  som  el. Ä ven p roduk tionskostna
dern a  för na tu rgasbaserad  el har studera ts .

F rågorna  kring användning av naturgas som  bränsle för elproduktion  har 
hittills i hög grad varit koncen trerade  kring leveransprise t fö r naturgas. 
N ordel vill b e tona  det som  viktigt a tt m an i den föreslagna planen för 
natu rgasu tny ttjande  lägger vikt på  p risfrågorna på kort och lång sikt när 
det gäller användning  av naturgas fö r elproduktion .

N ordel har u tveck la t avancerade  beräkningsm odeller där det fysiska 
överfö ringssystem et kan rep resen te ras  m ed tillräcklig noggrannhet. M o
dellerna kan också  användas för a tt göra jäm fö re lse r m ellan olika produk- 
tionsslag  och är således väl läm pade också  fö r stud ier om n a tu rgasu tny tt
jan d e  i den nord iska  elförsörjn ingen.

E tt in tensiv t sam arbete  pågår redan  m ellan de nord iska  ländernas n a tu r
gasföretag . E lkraftfö retagen  i länderna är också  involverade i de tta  arbete . 
M ed hänsyn  till d e tta  ä r  d e t N ordels uppfattn ing  att y tterligare  in tensifi
ering av det no rd iska na tu rgassam arbe te t inte krävs. N ordel stä ller dock 
gärna sin expertis och kom petens till förfogande fö r de u tredn ingar om 
naturgas i den nord iska  energiförsörjn ingen vilka kan behöva genom föras 
som  supplem ent till redan u tfö rda  och pågående.

Bærum  den 2 m ars 1987

K laus A h lsted t 
Ordf. Nordel

Jon  Tveit 
Ordf. N ordels planeringsutskott

N ordiska investeringsbanken (NIB):

N aturgass er en  nordisk  energ iressu rs som  først i senere  å r  har begynt å 
bli u tn y tte t i stø rre  skala. M edlem sförslaget redegjør fo r hvorfo r gassen 
kan kom m e til å  få m eget sto r betydning i no rd isk  energiforsyning langt inn 
i neste århundre.

Siden N IB  sta rte t sin v irksom het i 1976 har banken  væ rt ak tiv t engasjert 
i finansieringen av energ ip rosjek ter, inkludert gassp rosjek ter. E nerg isek
to ren  er N IB s stø rste  u tlån ssek to r. Inntil u tgangen av  1986 hadde bankens 
sty re  bevilget 38 investeringslån  til sek to ren  ” E nergi, olje og o ff-shore” .
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D ette utgjorde 11 % av antall investeringslån . B eløpsm essig har sek toren  
væ rt adskillig viktigere. N IB  har bevilget utlån til en sam let verdi av 599 
m illioner SDR til energ isek to ren , tilsvarende 34%  av verdien  av alle inves
teringslån.

Av lånene til energ isek to ren  har 138 m illioner SD R  eller 23%  gått til 
finansiering av g assp rosjek te r av nord isk  karak ter. D et to tale investerings
beløpet for disse p rosjek tene  kom  opp i 889 m illioner SDR. Det d re ier seg i 
første rekke om  p ro s jek te r som  gjør det mulig å anvende dansk  N ordsjø- 
gass i Syd-Sverige. 1 tillegg har N IB  væ rt med på å finansiere norsk 
eierandel i et svensk  gass-selskap.

Å rsaken  til N IB s re lativ t sterke engasjem ent i energifinansiering kan 
delvis spores tilbake til fo rarbeidene fo r bankens opp re tte lse . Bl. a. N o r
disk M inisterråds forslag fra 1975 om å opp re tte  en nordisk  investerings
bank reflek terer en investeringsprioritering  til fordel for utbygging av 
N ordens egne energ iressu rser. N ord isk  R åds økonom iske utvalg har også 
ved flere an ledninger gitt u ttrykk  for a t finansiering av investeringer i 
energ isek toren  b ø r væ re et viktig v irksom hetsom råde fo r N IB .

På denne bakgrunn synes det klart at N IB  vil se det som  en naturlig 
arbeidsoppgave fo rtsa tt å væ re med på å finansiere investeringer som 
gassutvinningen og gassfo rb ruket k rever i de tilfeller der prosjek tene har 
nordisk karak ter.

B l.a . de p ro s jek te r N IB  har væ rt m ed på  å finansiere viser at det 
ek sis te re r et nordisk  sam arbeid  på gass-sek toren  d irek te  m ellom  de institu 
sjoner som  de nord iske land har gitt opera tiv t an sv a r for gassutvinning og 
gassforbruk . D ette er et sam arbeid  på forretn ingsm essig  grunnlag som 
finner sted  innenfor en ram m e av politisk sanksjonerte  energipolitiske 
retningslinjer.

En nordisk  bruksp lan  vil kunne vise det m ulighetsom råde som  eksisterer 
for nordisk  sam virke på gass-om rådet. D ette  e r  i seg selv verdifu llt, og vil 
kunne bidra til at et nordisk  perspek tiv  kom m er i fokus når investerings
beslu tn inger om gasskjøp og gassutvinning skal fattes.

F or kjøperne vil forsyningstrygghet og pris veie tungt i investeringsbe
slutningene. F o r de som  u tv inner gassen  vil avkastn ingen  ved alternative 
anvendelser m åtte  tillegges sto r vek t. Ø nskeligheten  av økt nord isk  økono
misk in tegrasjon vil derfo r væ re en fak to r b lant flere andre som  vil påvirke 
utvinningen og forbruk  av gass i N orden . Det kan av denne årsak  være 
grunn til dem pet optim ism e med hensyn til en nordisk  b ruksp lans faktiske 
virkning på de gassu tv inn ingsinvesteringer og det gassfo rb ruksm ønster 
som etab leres.

H elsingfors, 27. m ars 1987

Jann ik  L indbæ ck  
Adm. direktør
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Nordiska industrifonden har i skrivelse den 1 april 1987 meddelat, att 
fonden  avstår frå n  att yttra sig då medlemsförslaget ligger utanför dess kom pe
tensområde.

Nordiska kontaktorganet för atomenergifrågor (NKA) har i skrivelse den 
24 februari 1987förklarat sig icke ha något att anföra i anledning av medlems
förslaget.

De nordiske industriforbunds fellesorgan:

De nord iske industrifo rbund  m ener i likhet m ed forslagsstillerne at na
turgass kan kom m e til å  få en viktig rolle i den frem tidige nord iske energi
forsyning. G ass vil bli en viktig energikilde gjennom  produksjon av e lek tri
sitet og ved direk te  anvendelse . G ass har klare fo rdeler frem for andre 
energik ilder bl. a. ved sin m iljøvennlighet og ved de rike fo rekom stene i 
N orden . O gså u tny tte lse  av gass til kjem isk industri bør kunne bli en 
industriell vekstfak to r i N orden  frem over.

G assk raft kan bli et m eget viktig m arked for gass i N orden . Som de 
nordiske industrifo rbund  har påpekt ved flere anledninger, m å vi ven te  en 
jev n  økning av e lfo rbruket innen en relativ t lang planleggingshorisont.

G asskraft kan en ten  p roduseres ved ilandføringsstedet fo r gassen eller 
even tuelt i e t gassk raftverk  næ r de store  forb ruksom rådene. Såvidt vi kan 
fo rstå  kan begge a lte rn a tiv er by på fordeler. G assk raft fra et anlegg ved 
ilandføringsstedet vil som  regel kunne leveres raskere  ved at en kan bruke 
eksisterende overføringslin jer for elkraft. N ye gassrørledninger vil kreve 
betydelige investeringer og kan få en lang saksbehandlings- og byggeperio
de. En overføring av gass til et gassk raftverk  ved fo rb rukssen tra , reduse
re r im idlertid energ itapet ved tran sp o rt og gir sam tidig m ulighet for en 
anvendelse  av spillvarm e f. eks. i fjernvarm eanlegg.

1 m edlem sforslaget til N ord isk  Råd stiller en seg skeptisk  til offshore- 
p roduksjon  av gasskraft. D et er sannsynlig  at vi m ed dagens teknologi vil 
velge en enkel og m indre energieffektiv  produksjonsform  til havs. Samtidig 
vet vi at elp roduksjon  er den eneste  anvendelsem åten  fo r flere m indre 
gassforekom ster.

Vi vil generelt peke på  at ny overføringsteknologi for e lek trisk  kraft -  
superledere  — kan gi helt nye m uligheter i den frem tidige krafttransporten . 
E lproduksjon  ved råstoffk ilden blir da k lart m er konkurransedyktig  med 
p roduksjon  ved fo rb rukssen tra .

G ass fra nord iske leverandø rer, har fo rdeler ved kort tran sp o rt, høy 
politisk leveringssikkerhet og gode m uligheter for a lternative leveranser 
fra andre felt i tilfelle av produksjonsprob lem er. O gså nord isk  gass må 
im idlertid  om settes til fornuftige, fo rretn ingsm essige p riser for å væ re 
konkurransedyktig  med andre energiform er.
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I m edlem sforslaget e tte rly ses en plan fo r hvordan gass skal innføres og 
hvilken andel gassen skal få av det nordiske energ im arkedet. De nordiske 
industrifo rbund  tro r p lanen bør ha k a rak te r av en u tredning av de a lte rn a
tive m uligheter for å b eny tte  gass i det nord iske energ isystem et. En vurde
ring av den nødvendige in frastruk tu r i form  av rørledninger, fordelingsnett 
fo r gass til fo rb rukerne , overføringslin jer fo r e lek trisk  kraft e r her helt 
sen tralt. Det er viktig at en slik u tredn ing  også belyser de økonom iske 
forhold rundt b ruken  av naturgass. Om prisene er konkurransedyktige, 
tro r vi gassen  har betydelige m uligheter p. g. a. sto re  fo rekom ster og sin 
m iljøvennlighet.

O slo, 28. ju li 1987

A rn u lf Ingebrig tsen

N ordiska unionen för arbetsledare , tekniska funk tionärer och and ra  chefer 

(NAU):

N AU  om fattar m otionärernas syn på att ett ökat nordiskt sam arbete  om 
u tny ttjande  av naturgas i energiförsörjn ingen behövs och att a tt m an därför 
borde u ta rb e ta  en plan om  hur naturgasen  kunde ha en stö rre  betydelse i 

den nord iska energiekonom in.
N atu rgasens betydelse v arierar idag betydligt i de no rd iska ländernas 

energiekonom i. M edan både D anm ark och N orge har betydande gasp ro 
duktion  har Sverige och Finland inga egna gasreserver.

Då m an bedöm er m öjligheterna att in tensifiera  användningen av natu r
gas i F inland m åste m an ta hänsyn till a tt F in land är ett relativ t g lestbebott 
land där införande av e tt gasnät b e tyder höga investeringskostnader. D ock 
har Finland sedan  länge köpt naturgas från Sovjetunionen. I det m era tä tt 
befolkade och industria liserade södra Finland finns redan ett färdigt gasnät 
och investeringskostnaderna  ä r erlagda. N ärm ast är det fråga om  a tt u tv id 
ga gasnäte t och  då  m åste m an jäm fö ra  kostnaderna  m ed den ny tta  man 
d rar av pro jek tet.

1 F inland har m an inte gjort beslu t om  att fö ränd ra  energiekonom in till 
exem pel i form  av att avveck la kärnkraften .

Sverige för sin del har tagit riksdagsbeslu t på att kärnkraften  skall 
avveck las senast å r  2010. K ärnkraften  i Sverige har sto r betydelse då 
elkraften i s to rt sett till hälften bestå r av kärnkraft och till andra  hälften av 
vattenkraft. F ö r Sveriges del m åste m an be trak ta  natu rgassam arbete t 
fram för allt i d e tta  perspek tiv . Därtill m åste m an ta hänsyn till a tt e fter 
T jernobyl-o lyckan har det em ellertid  i Sverige s ta rta ts  en d iskussion om 
att avveck la  kärnkraften  i förtid . D etta  skulle ha svåra  konsekvenser för 
sysselsättn ingen  och industrip roduk tionen .
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K ärnkraften  i Sverige m åste e rsä tta s  av andra energikällor. En full 
u tbyggnad av vattenkraften  e rsä tte r  ca  en tred jedel av kärnkraften . D et är 
em ellertid  inte realistisk t a tt räkna med full utbyggnad. A lternativa energi
källor m åste därfö r tas till därib land stenkol och naturgas.

En ökad användning av ko lkraft i N orden  m edför em ellertid  ökade 
u tsläpp  av m iljöskadliga äm nen och försurning, även om  u tsläppen kan 
renas i stö rre  u ts träckn ing  än i dag.

I de tta  perspek tiv  kan naturgasen  kom m a in som  energikälla. F ö r n a tu r
gasen ta la r dess m iljövänlighet och a tt den kan tas i b ruk  relativ t snabbt.

E m ellertid  kan användning av naturgas begränsas av de höga investe
ringskostnaderna.

F öru tom  dyrare grund investeringar kan också  priset på gasen vara ett 
problem . En fö ru tsättn ing  för a tt å ta  sig de höga investeringskostnaderna  
m åste vara  a tt gasleveranserna  är garan terade  och att prisnivån på lång sikt 
ä r  säkrad. D etta  fö ru tsä tte r a tt de gasp roducerande nord iska länderna kan 
garan tera  gasleveranser m ed långvariga leveransav tal till rimliga och fö ru t
sägbara priser.

N A U  vill också  betona  att en ökad användning av naturgas i N orden  kan 
ha positiva å terverkn ingar på industrins sam arbete . En ökad användning 
av naturgasen  i N orden  kan leda till ett ökat sam arbete  för den övriga 
industrin .

N AU  poäng terar a tt man borde s träva  till e tt ökat nordiskt sam arbete  
kring u tny ttjandet av naturgas i energiförsörjn ingen. En plan om  natu rga
sens roll i den nord iska energiförsörjn ingen bör u tarbetas . U tgångspunkten 
fö r de tta  arbete  skall enligt N A U :s åsik t vara  a tt naturgasens roll som 
energikälla skall ökas i förhållande till dagens situation.

Stockholm  den 7 april 1987

N ord iska  unionen  för a rbe ts ledare , tekn iska  funktionärer 
och and ra  chefer

Jorm a R eini 
President

De fire naturgasselskaber Neste, Swedegas, Statoil og DANGAS:

Selskaberne sa tse r på en fo rtsa t udbygning af naturgasforbruget i de 
respektive lande. I ø jeblikket fo regår udbygningen a f m arkedet isæ r til 
m indre fo rb rugere , industrier, fjernvarm evæ rker og decen trale  k ra ftvar
m evæ rker.

I F in land e r ledn ingsnette t i 1986 b levet forlæ nget m od vest, og m arke
det fo rven tes i de kom m ende godt 10 år at blive udbygget til ca. 3 mia. m3
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pr. år. D ette  u nder forudsæ tn ing  a f at gassen  beho lder sin nuvæ rende 
konkurrencedygtighed  o ver for a lte rnative  b ræ ndsler, og at den vil blive 
brugt i stø rre  om fang svarende til ca. 1 mia m3 pr. å r  ved udbygning af 
k raftvarm e produk tionen . U ndersøgelser pågår om forlæ ngelse a f  hoved
rørledningen til sydvestkysten  a f F inland.

I Sverige fo rtsæ tte r den  gradvise udbygning a f na tu rgasm arkedet nu fra 
M almö til G ö teborg , hvo r naturgasledningen vil væ re frem m e i fo råret 
1988. I 1992-1993 fo rven tes na tu rgasne tte t også udvidet til S tockholm . 
A fhængigt a f  udviklingen a f na tu rgasprisen , m iljøkrav og konkurrerende 
b ræ ndsler sam t k ernek raften s afvikling kan natu rgasforbruget øges udover 
den indtil nu k on traherede  m æ ngde på 0,6 m ia m3 pr. år. D et planlagte 
m arked for substitu tion  a f olie er ca. 1,5 mia m 3 pr. år. H ertil kom m er 

naturgas til anvendelse  i k ra ftvarm evæ rker og i fje rnvarm ecen tra ler med 
yderligere 1 — 1,5 m ia m 3 pr. å r. P roduktion  a f e lek tric ite t og erstatn ing  af 
kernekraften  kan betyde  en  yderligere afsæ tning på 2 - 4  mia m3 pr. år.

F in land og Sverige har ingen reg istrerede  n a tu rgasreserver og im porte
re r hele na tu rgasforbruget.

1 N orge findes N ordens og V esteu ropas s tø rste  bev iste  na tu rgasreserver 
på ca 3 000 mia m \  h v o ra f ca  25 mia m 3 ekspo rte res  pr. år. G assen 
tran sp o rte res  i sø ledn inger dels til S to rb ritan ien , dels til kon tinen tet.

U dløb a f eksis te rende  k o n trak te r og en sam tidig opbygning a f  T roll/ 
S leipner ek spo rten  vil betyde fo rtsa t norsk  eksport a f  ca 25 mia m 3 pr. år 
frem  til 2020. O ven i de tte  kan kom m e en eventuel fo rtsa t ek spo rt til 
S to rb ritan ien  og en udv idet ek spo rt til kon tinen tet.

E ndnu forbruges gassen  ikke i N orge, m en det fø rste  na turgasdrevne 
k raftvæ rk  e r p lanlagt på  K årstø  og fo rven tes i drift fra 1991 m ed et årligt 
forbrug på ca  1 m ia m 3. F or om rådet om kring O slo findes der foreløbige 
opgørelser over et m arked for naturgas på ca 1 - 2  mia m 3 pr. år til m indre 
forbrugere og industrier. Forskellige linieføringer fo r forsyningsledningen 
dertil undersøges.

I D anm ark fo rtsæ tte r indtræ ngningen på m arkederne: m indre fo rbruge
re , industrier, fje rnvarm evæ rker og decen tra le  k raft-varm evæ rker, og iføl
ge planen vil den  indenlandske afsæ tning i løbet a f  1990’erne væ re ca 2,4 
mia m 3 naturgas. E t ny t, m indre decen tra lt kraft-varm e væ rk m ed et årligt 
forbrug på ca 20 m io m3 er under opførelse  og vil væ re i drift ultim o 1987. 
D ette  er s ta rten  på  e t ny t energ im ønster. P lanerne er, at halvdelen a f de 
kom m ende 1 0 -1 5  års udbygning a f  e lek tric ite tsp roduk tion  svarende til 450 
MW skal p roduceres ved brug a f indenlandsk energi så som  naturgas, 
halm , flis, affald og biogas. E t e lvæ rk  fy re r udelukkende m ed naturgas, 
m en yderligere to  e r  fo rbundet m ed natu rgassystem et m ed henblik på at 
aftage eventuelle  overskudsm æ ngder a f  naturgas frem  til 1991. M ed 
forven tn ing  om , at gasp risen  b liver m ere konkurrencedygtig  er et frem ti
digt m arked for yderligere natu rgasforbrug  til elproduktion  anslået til ca
0,5 mia m3, m en kan vise sig at blive betydelig t stø rre .
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N aturgasm arkedet i de fire nordiske lande var i 1986 på 2,4 mia m \  heraf
0,4 m ia m 3 til e lp roduktion . D et po ten tie lle  natu rgasm arked  i de fire no rd is
ke lande er på  nuvæ rende tidspunk t opgjort til ca 15 mia m 3 pr. å r. h era f ca 
6 m ia m 3 pr. å r  til e lp roduktion . E t naturgasm arked  til elproduktion  af 
denne stø rrelse  vil dog k ræ ve, at natu rgasp risen  b liver m ere k o nku rrence
dygtig over fo r a lte rnative  b ræ ndsler. En udvikling i den retning er allerede 

på vej.
N atu rgassystem erne  i Sverige og D anm ark  er fo rbundet, og D anm ark 

ek sp o rte re r gas til Sverige. D en nu kon traherede  eksportm æ ngde vil i 
1990’erne nå op på ca 0,6 mia m3 årligt. D et danske natu rgassystem  er 
endvidere fo rbundet m ed det vestty ske , og D anm ark eksp o rte re r ca  0,4 
mia m3 pr. å r til V esttysk land .

D et finske natu rgassystem  e r fo rbundet m ed det sov jetiske, hvorfra 
Finland im porterer hele na turgasforbruget.

De nord iske n atu rgasse lskaber er enige om . at en veludbygget infra
s truk tu r i N orden  på na tu rgasom rådet b ø r frem m es m est m uligt under 
hensyn til de yderligere afsæ tningsm uligheder, som  kan vise sig. Flere 
mulige udbygninger har væ ret d røftet i et sam arbejde m ellem  selskaberne 
m ed henblik på  at frem føre naturgas fra de sto re  fe lter i N orge, fra fe lter i 
D anm ark og naturgas fra  Sovjet v ia F inland. D er har således væ ret gen
nem ført tekniske og økonom iske analyser a f  en forbindelse mellem det 
danske og norske natu rgasnet i N ordsøen  og a f  en forbindelse mellem det 
finske og det svenske natu rgasnet v ia den B otniske bugt.

F o rtsa t udvikling og anvendelse af ny teknik  er ligeledes vigtig. U nder
tegnede se lskaber sam t N orsk  H ydro , V attenfall og de danske regionale 
natu rgasse lskaber er inde i frem skredne drø fte lser om etablering  a f et 
N ordisk  G astekn isk  C en te r fo r herigennem  at kunne styrke udviklingen af 
den nordiske natu rgasb ranche, ikke m indst den  nordiske industri.

N atu rgasse lskaberne  i N orden  vil fo rtsæ tte  deres bestræ belser på at 
udbygge sam arbejdet og naturgasafsæ tn ingen  i de fire nordiske lande. Det 
er derfor selskabernes opfa tte lse , a t der på nuvæ rende tid spunk t ikke er 
behov for en in tensivering  og form alisering a f det nordiske sam arbejde. 
Selskaberne se r dog positiv t på den øgede in teresse  for udbygningen af 
naturgas i N orden . Selskaberne håber, at de politiske ram m er vil tilgodese 
natu rgasanvendelse  til gavn fo r miljø, beskæ ftigelse, m. m. og vil sikre, at 
sam arbejdet m ellem  se lskaberne kan e tab leres på et kom m ercielt grund
lag.

H ørsholm , den 1. april 1987 

N este  Oy

U lf Schm id t 
Direktør

Statoil

Snorre Jenssen , 
Afdelingsleder

Sw edegas AB

B engt W allenberg  
Direktör

D ansk N atu rgas A/S

Søren G uldborg, 
Direktør
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Nordens fackliga sam organisation (NFS):

N FS  vill inledningsvis peka på  a tt natu rgasen  är en ” inhem sk”  nordisk  
energikälla i s to r tillgång. D en har därfö r en  given plats i de nordiska 
ländernas energiförsörjning.

Till natu rgasens fördel hör att den ä r det m est m iljövänliga fossila 
bränslet.

Enligt N F S ’ m ening är det viktigt att redan  nu planera för naturgasens 
roll i den nord iska energiförsörjn ingen. N F S  slu ter därför upp bakom  
förslaget om  att N ord iska  m in isterrådet in tensifierar det no rd iska sam arbe
te t för a tt åstadkom m a en sådan plan.

N F S  an se r a tt de in tressesk illnader som  kan finnas m ellan ak tö re rna  på 
gasm arknaden  i de olika länderna  när det gäller att förverkliga en sådan 
plan m åste överbryggas. E tt antal p roblem  m åste em ellertid  då få sin 
lösning.

D istribu tö rer och im portö rer av gas m åste ha tillgång till flera leveran tö 
rer så att de inte blir beroende av en enda producen t eller leveran tör. D etta  
innebär a tt D anm ark , F in land, N orge och Sverige m åste kny tas ihop i ett 
naturgasnät som  i sin tu r ä r  kopplat till u tom nord iska  gaskällor.

E tt sådan t no rd isk t nät ä r em ellertid  en s to r investering  och k räver stora  
vo lym er för lönsam het.

Om investeringen  genom förs blir därfö r helt beroende av gasprisets 
konkurrenskraft i förhållande till andra  energikällor som  exem pelvis kolet.

E tt konkurrenskraftig t gaspris gynnar inte enbart e tt im portland som 
Sverige u tan  överensstäm m er även  m ed de nord iska  p roducen tländernas, 
N orge och D anm ark, in tressen .

En sto r no rd isk  natu rgasm arknad  baserad  på  konkurrenskraftiga priser 
och ett he ltäckande natu rgasnät ger näm ligen fö ru tsä ttn ingar för exp loate
ring av nya fält och ökad volym  i d is tribu tionsnäte t. D etta  ger ökade 
in täk ter och  därm ed lönsam het för såväl p roducen te r som d istribu tö rer i 
alla de no rd iska länderna.

F ö r det nord iska  d is tribu tionssam arbe te t om naturgas fö reslår N F S  att 
ett liknande organ , som  N ordel på  elenerg iom rådet, b ö r skapas.

N F S  vill i d e tta  sam m anhang fram hålla a tt en ökad roll fö r naturgasen  i 
den nord iska energiförsörjn ingen innebär m ycket om fattande investeringar 
i in frastruk tu r. D essa  kan skapa sysselsättn ing  i nordisk  byggnadsverk
sam het och industri och vara  ett bidrag till en ny nord isk  handlingsplan för 
ekonom isk utveckling.

S tockholm  den 17 m ars 1987

N ordens fackliga sam organisation

Sune A hlén  
Generalsekreterare

1 1 — A777/e Supplem ent



10

E nergim inisteriet, N aturgassekretaria tet:

1. Forslaget rekom m anderer N ord isk  M inisterråd  at in tensivere det 
nordiske sam arbejde i udny tte lsen  a f naturgas i energiforsyningen med 
sigte på  at udarbejde en plan for, hvordan  naturgassen  kan spille en større 
rolle i den  nord iske energibalance.

2. I begrundelsen  for forslaget tages udgangspunkt i, at det ud fra 
m iljøhensyn kan væ re vanskeligt at dæ kke den frem tidige væ kst i energief
terspørgslen  ved a t satse  på kul -  eller oliefyrede kraftvæ rker, vandkraft 
e ller kernekraft. D er peges specielt på, at kernekraften  ikke er med i 
energiplanlæ gningen i N orge og D anm ark sam t at Sverige har vedtaget at 
afvikle kernekraften  inden år 2010.

I forlæ ngelse h e ra f an føres, at natu rgassen  kan blive en vigtig ersta tn ing  
for andre energikilder, som  fases ud , hvilket begrundes m ed, at na turgas
sen er miljøvenlig sam t at der findes rigelige gasreserver.

D et frem hæ ves, at der bø r arbejdes på at anvende natu rgassen  til el
p roduktionen  på konkurrencem æ ssige betingelser i det eksisterende el
system . D er henvises i denne sam m enhæ ng til analyser, fo retaget i N orge, 
som  v iser, at der for na turgassen  er et sto rt el-m arked i N orden , fø rst og 
frem m est i N orge og Sverige, m en også i D anm ark.

Forslagsstillerne anfører, at hvert enkelt land i N orden  næppe har et 
lokalt m arked, som  er s to rt nok til aftage gasm æ ngder i konkurrence  med 
kon tinen te t eller S to rb ritann ien , m en at der kan udvikles et sam let nordisk 
m arked for naturgas a f  en tilstræ kkelig  stø rrelse .

D erfor p læ deres for en sam let plan for anvendelse  af naturgas i N orden.
3. D en danske regering har til stadighed væ ret positive stem t overfo r et 

nordisk  sam arbejde på natu rgasom rådet. D ette  kom  f .e k s . til udtryk ved 
energ im in isterens indlæg på det Skandinaviske natu rgassem inar (arrange
ret a f  D O N G ) den 2 . - 3 .  sep tem ber 1987 i N yborg , hvo r energim inisteren  
bl. a. sagde følgende:

” Jeg e r im idlertid overbev ist om , at na tu rgasom rådet i de kom m ende år 
vil få en stadig  m ere frem træ dende stilling i det skandinaviske energ isam 
arbejde. . . .  Den udfordring, vi s tå r overfo r på natu rgasom rådet, e r nu at 
konkre tisere , hvordan  et sam arbejde bedst muligt kan udform es, så det 
b liver til fæ lles glæde og ny tte  for alle de no rdske lande” .

E nergim inisteren  understregede i sit indlæg, at D anm ark kan bidrage 
med væ sentlige g asressou rcer, et m oderne og velfungerende transm is
sionsnet, som  e r fo rbundet m ed det eu ropæ iske net sam t m ed lagerfacilite-

H an understregede endvidere , at der på  det sikkerhedsm æ ssige om råde 
ved anvendelse  a f  naturgas bu rde  kunne findes fæ lles løsninger. D et skal i 
denne forbindelse an føres, at der m ellem  de nord iske natu rgasse lskaber i 
ø jeblikket foregå d rø fte lser om  etablering  a f et fælles nordisk  gasteknisk

D a n m a r k



11

cen te r, der bl. a. skal beskæ ftige sig m ed opgaver i relation  til forsknings- 
og udv ik lingsak tiv ite ter på natu rgasom rådet.

E nergim in isteren  an førte  endelig t, at det nordiske naturgassam arbejde 
prim æ rt finder sted  m ellem  se lskaberne og at det fo rtsa t b ø r væ re således.

4. På baggrund a f  ovenstående ser E nergim inisteriet med velvilje på det 
stillede forslag. D et skal dog understreges, at der allerede i dag foregår et 
vist natu rgassam arbejde  m ellem  de nord iske gasse lskaber og at dynam ik
ken i et nord isk  natu rgassam arbejde  fo rtsa t vil ligge i selskabsregi.

5. Det skal an fø res, at M iljøm inisteriet ikke har haft bem æ rkninger til 
forslaget.

K øbenhavn , den 31. m arts 1987

(e j sign.)

KOMGAS — Det fælleskommunale naturgasselskab I/S:

K OM G AS u d ta le r sig på vegne a f de regionale natu rgasselskaber, der 
vare tager opgaverne i tilknytning til d istribu tion  og anvendelse a f  naturgas 
i D anm ark.

Selskaberne finder, at der er basis fo r et øget nordisk sam arbejde om 
distribu tion  a f na turgas og isæ r hensigtsm æ ssig anvendelse  a f  naturgas.

De re sso u rce r, der i de nordiske lande kan stilles til rådighed til fo rsk
ning og udvikling indenfor disse om råder, e r m eget begræ nsede in ternatio 
nalt set.

Med hensyn til g asanvendelse kan der væ re grund til at pege på m ulighe
derne for energ ibespare lser ved en  m ere hensig tsm æ ssig  udform ning af 
gasforbrugende appara te r.

H ertil kom m er de sikkerheds- og m iljøm æssige aspek te r, som  må indgå i 
et udviklingsarbejde om kring gasanvendelse .

I denne sam m enhæ ng henledes opm æ rksom heden  på det igangvæ rende 
arbejde med etab lering  a f et N ord isk  G astekn isk  C enter.

De regionale n a tu rgasse lskaber finder, at et sådan t N ord isk  G asteknisk  
C en ter kunne væ re en hensig tsm æ ssig  ram m e for et øget nordisk sam arbej
de om hensig tsm æ ssig  udny tte lse  a f  naturgas.

Et N ord isk  G ascen te r kunne endv idere væ re en hensigtsm æ ssig ram m e 
om et øget uddannelsesm æ ssig t sam arbejde på naturgasom rådet.

For så vidt angår overve je lse r om udbygning og sam m enkobling a f de 
nordiske landes na tu rgastransm issionsnet skal de regionale natu rgasse l
skaber pege på den forøgelse a f  fo rsyn ingssikkerheden , der derved kan 
opnås.

K O M G A S I/S
A xe l Jørgensen

U ffe  B undgaard-Jørgensen

K øbenhanv , den 4. m arts 1987



12

Mærsk Olie og Gas A/S:

E fter konsu lta tion  med partnerne  i D ansk U ndergrunds C onsortium  
(D .U .C .) kan vi som  opera tø r for C onsortie t m eddele, at D .U .C . i princip
pet kan tils lu tte  sig forslaget og har følgende kom m entarer hertil:

1. De allerede konsta terede  gasreserver, dvs. de beviste reserver, i 
D anm ark og N orge er a f  en sådan energim æ ssig stø rre lse , at de kan 
e rs ta tte  de energikilder, som  planlægges udfaset. H er tæ nkes især på 
afviklingen af a tom kraften  i Sverige.

2. M iljøhensyn kan gøre det ønskelig t, at gas beny ttes i stedet for andre 
energikilder, hvorfo r brug a f gas m åtte blive fo re trukket frem for sådanne 
kilder.

3. U dvidet brug a f gas i såkaldte ” K om bi K raftv æ rk er"  (C om bined 
Cycle Pow er P lants), kan med fordel finde sted på kom m erciel basis.

4. U dvidet brug af gas til rum opvarm ning og i industrien  først og frem 
m est i om råder, hvor naturgasforsyn ing  allerede er e tab lere t isæ r i D an
m ark og Sverige, m en tillige gennem  udvidelse a f  na tu rgasnette t til nye 
om råder. En sådan udvidelse e r  næ rliggende specielt i Sverige, til G ö te
borg og videre til S tockholm  i hvilket m ellem liggende om råde, d e r synes at 
kunne væ re et sto rt og um iddelbart behov til industrielle v irksom heder.

På sigt vil også N orge rep ræ sen te re  et m arked for naturgas i de om råder, 
hvor d e r e r  en relativ  høj koncen tra tion  a f befolkning og industri.

Vi har e rfa re t, at den svenske energ im in ister og den norske energim inis
te r har nedsat en fælles arbejdsgruppe med det form ål at vurdere  udvikling 
i m arkedet for naturgas i N orge og Sverige, herunder frem førsel a f  norsk 
gas til Sverige. I fo rbindelse med det a f  Den D anske Delegation og i D eres 
skrivelse næ vnte forslag m åtte det væ re form ålstjenligt, at også D anm ark 
blev rep ræ sen te re t i denne arbejdsg ruppe, eller at oplysninger fra gruppen 
løbende blev videregivet til D anm ark.

I begrundelsen  til Den D anske D elegations forslag, som  vedlagt i D eres 
skrivelse næ vnes, at en a f  M in isterrådet e tab lere t inform ationsgruppe har 
fo retaget et studie om  m ulighederne for en sam m enkob ling  a f  E kofisk- 
sys tem e t i N ordsøen  og de danske og svenske tran spo rtsy stem er fo r n a tu r
gas. -  D .U .C . har gennem  D ansk Olie og N atu rgas A/S i D anm ark ass is te 
ret m ed den tekn iske  vurdering a f  denne m ulighed. D ansk Olie og N a tu r
gas A/S har stillet supplerende spørgsm ål, som  D .U .C . er i færd m ed at 
belyse. De foretagne vurderinger e r  udelukkende a f teknisk  a rt og ikke  af 
kom m erciel art.

D .U .C . e r  a f  den  mening, at en sådan sam m enkobling ikke foreløbig vil 
væ re kom m erciel på grund a f  de høje investeringsom kostn inger i en gas
ledning mellem Ekofisk feltet og D .U .C .'s  gasfelter på dansk om råde i 
N ordsøen  m ed henblik på videre tran spo rt til D anm ark og Sverige. Det 
synes ikke, at m arkedet i D anm ark eller Sverige vil kunne få behov for
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yderligere gasm æ ngder indenfor en overskuelig  frem tid, som vil udgøre det 
fornødne økonom iske grundlag for investering  i en gasledning fra Ekofisk. 
B ehovet fo r yderligere gas i D anm ark og Sverige vil derim od i en oversku 
elig frem tid kunne dæ kkes a f  danske gasreserver, som  er bevist at være 
tilstede i en ræ kke fe lter i den danske del a f  N ordsøen . H er er gasfelter for 
nyligt b levet erk læ ret kom m ercielle overfo r de danske energim yndigheder, 
og det kan på den baggrund ikke væ re hensigtsm æ ssigt -  hverken set ud 
fra dansk  eller nord isk  in teresse  -  a t undlade at beny tte  disse reserv er 
frem for re se rv e r fra N orge, som  det vil væ re fo rbundet m ed øgede investe
ringer at tran sp o rte re  til forbrugerne i D anm ark og/eller Sverige.

Skulle den tid kom m e, hvo r behovet for gas i D anm ark og Sverige ikke 
kan im ødekom m es a f gas fra danske felter, vil det væ re naturligt at genvur
dere en sam m enkobling a f Ekofisk system et og det danske gasforsynings-

D .U .C . vil med in teresse  følge det videre arbejde i N ordisk  Råd for at 
frem m e udny tte lse  a f  gas i de nordiske lande og b idrager gerne med 
synspunk ter og op lysn inger, som  i frem tiden m åtte ønskes.

K øbenhavn , den 23. m arts 1987

F or M æ rsk Olie og G as A/S

E. H oltegaard

O rganisationen for V edvarende Energi (OVE):

O rganisationen fo r V edvarende E nergi, O V E går helh jertet ind for et 
øget nordisk  energ isam arbejde og på je re s  forespørgelse  angående "Ø k e t 
nordisk  sam arbejde om  udny tte lse  a f  naturgas i energiforsyningen ” vil vi 
gerne gøre opm æ rksom  på følgde forhold:

N atu rgassen  kan, hvis den anvendes fornuftigt, blive en væ sentlig byg
gesten for den frem tidige energiforsyning a f de nordiske lande.

O m vendt, hvis na tu rgassen  ukritisk  føres ud til de enkelte forbrugere, 
kan den blive en ufleksibel ” b e to n k lo d s” , som blot und ers tø tte r den 
nuvæ rende m iljøødelæ ggende forsyningssituation .

F or ø jeblikket ser vi i D anm ark , hvordan na tu rgasne tte t, alene af sel
skabsøkonom iske å rsager, b red er sig læ ngere og læ ngere ud i de om råder, 
som  var tiltæ nkt den vedvarende energi. D en m iljøm æssige nytte ved 
naturgassen  fo rsv inder jo  fu ldkom m en, hvis det er den vedvarende energi, 
som  skubbes ud. Is tede t burde natu rgassen  i langt højere grad anvendes i 
decen trale  k ra ftvarm evæ rker, hvor der både produceres el og varm e. Den 
danske A lternative E nergiplan  fra 1983 bygger b l.a . på sådanne anlæg. I 
je re s  oplæg næ vnes kun m ulighederne for ren  e lp roduktion , m en det er 
meget vigtigt at andre og m ere fleksible anvendelsesm uligheder bliver 

seriøst belyst.
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Til slut skal næ vnes nogle knap så betydende , m en ofte overse te  anven
delses m uligheder fo r naturgassen :
-  som  spidslast og reservebræ ndsel i forsyningsanlæ g baseret på vedva

rende energikilder,
-  d irek te  naturgasfyrede varm epum per,
— m oto rd revne varm epum per,
— bræ ndsel for tran spo rtsek to ren .

K øbenhavn , den 3. feb ruar 1987

O rganisationen fo r V edvarende Energi (O VE) B estyrelsen  

Jen s  H . Larsen

Reel Energi Oplysning:

D et e r  Reel E nergi O plysnings op fa tte lse , at naturgas kun bør anvendes i 
e l-p roduktionen , hvis de tte  sker under udny tte lse  a f  overskudsvarm en  til 
fjernvarm e. B egrundelsen  e r, at naturgas e r  et m eget æ delt rå s to f med 
talrige anvendelsesom råder. D et vil derfor væ re en hån mod vore e fte r
kom m ere, hvis vi s lø ser de tte  rå s to f bort på om råder, hvor andre b ræ nds
ler er velegnede. H vis hypo tesen  om natu rgassens astrofysiske oprindelse 
(geogas) skulle vise sig at væ re korrek t, så vil den begræ nsende fak to r for 
anvendelsen  at naturgas væ re den globale forurening a f a tm osfæ ren med 
kuldioxid.

B irkerød, den 24. maj 1987

B. L ohm ann  A nderssen

F i n l a n d

Handels- och industrim in isterie t1:

D et no rd iska sam arbe te t om  u tny ttjande  av naturgas i energiförsörjn ing
en å r ganska om fattande. R egelbundna d iskussioner fö rs, sem inarier orga
n iseras och u tredn ingar görs både b ila teralt och sam nord isk t. I sam arbetet 
de ltar politiker, tjänstem än  och energifirm orna. Speciellt in tressan ta  frå
gor i det här a rb e te t ä r u tv idgandet av naturgasledningen från Finland till 
Sverige och u tny ttjandet av norska na tu rgasreserver i de andra nordiska 
länderna.

D et finns för närvarande kanske inte behov att öka sam arbete t be träffan

1 Yttrandet översatt från  finska.
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de enbart naturgas och a tt u ta rb e ta  en enskild  naturgasp lan . I stället kan 
det vara  nyttig t, a tt N o rd iska  m in isterrådets gasinform ationsgrupp  skulle 
fö rbereda  fö r N ord iska  rådet en  sam m anfattn ing  över läget och fram tidsu t
sik ter i det no rd iska gassam arbete t.

H elsingfors den 30 m ars 1987

Taisto Turunen  
Avdelningschef, överdirektör

Erkki Eskola  
Ö verinspektör

Miljöministeriet:

 naturgasen  är en viktig energikälla i d e tta  skede av energ isystem ens
utveckling . M ed tanke  p å  miljön har användningen av naturgas huvudsak 
ligen positiva verkn ingar, m en det ä r  skäl a tt m innas a tt exem pelvis fö r
bränningen re su lte ra r i u ts läpp  av kväveoxider. M inisteriet stöder m ed
lem sförslaget.

H elsingfors den 27 april 1987

Olli Ojala 
A vdelningschef, överdirektör

A lec  E stlander  
Byråchef

Neste Gas Oy:

A nvändningen av naturgas har u nder de senaste  åren  väsentligt ökat i 
såväl D anm ark , Sverige som  Finland och m arknaderna  fö rvän tas y tterliga
re växa.

Vi in stäm m er m ed m edlem sförslaget om  vikten att u tveck la  naturgasens 
v idare användning  inom  de nord iska  länderna  genom  att u tred a  fö ru tsä tt
n ingarna för e tt gem ensam t rö rsy stem  som  fö rb inder Finland m ed Sverige, 
och för en fö rb indelselänk  till de no rska  gasfälten som  kom plem ent till det 
ex is terande rö rsy stem et m ellan D anm ark och Sverige och en förbindelse 
till de rö rnät som  ä r u nder uppbyggnad i de nord iska länderna.

Den nord iska inform ationsgruppen  fö r gasspörsm ål har i sam arbete t 
m ellan de nord iska m yndigheterna och gassällskapen  behandla t energ iför
sörjningen allm änt och u r de ensk ilda ländernas synpunk t ävensom  u t
vecklingen av gasp roduk tionen , tran sm issionsnäten  och  gasm arknaderna  i 
N orden.

Vi fö reslår a tt gasg ruppens verksam het u tveck las och att g ruppen åläg- 
ges a tt planlägga den nord iska gasm arknaden  m ed beak tande av ekonom is-
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ka frågor, själva nätu tbyggnaden  ävensom  tekn iska  a spek te r gällande 
transm ittering , lagring och drift.

Forskningen  på natu rgasom rådet b ö r in tensifieras och resu rserna  koo r
d ineras. E tt forskningsom råde som  är aktuellt i sam tliga nord iska länder är 
k raftvärm etilläm pningar. F öru tom  läm pliga tekn iska  anläggningslösningar 
bör m an u tred a  den optim ala p laceringen av anläggningar för e lproduktion 
m ed beak tande av ex is terande överfö ringskapacite t i e lnätet.

Vi instäm m er m ed m edlem sförslaget om  vikten  att m era konkret inpassa 
natu rgasen  i N ordens to ta la  energiförsörjn ing som  ett kom plem ent, even 
tuellt a lte rnativ , till ex is terande kraftverk , i huvudsak  kol- och kärnk raft
verk , inom  elp roduktionen .

S äkerhetsfrågor och norm er vid gastransm itteringen  har d ry fta ts  inom 
en gem ensam  kom m itté , N US1R. S tandarder och norm er för olika slag av 
gasinsta lla tioner ä r  viktiga inte m inst m ed tanke på en gem ensam  m arknad 
för gasappara tu r och gasinstalla tioner. A rbetet kan in tensifieras, even tu 
ellt genom  sam arbete  m ellan de nord iska gasföreningarna.

H elsingfors den 30 m ars 1987

K ari Salm inen
H arry A n ton

Industrins centralförbund:

Industrins cen tralfö rbund  ä r överens med förslagets undertecknare  om 
a tt natu rgasens andel i de no rd iska ländernas, Finland m edräknat, energi
försörjning sannolik t kom m er att öka i fram tiden. Det finns flera o rsaker 
till d e tta . N atu rgasen  ä r en ganska ren energikälla, som  passar u tm ärkt till 
flera användningsändam ål, och naturgastillgångarna i världen ä r rä tt stora.

I F in land har industrin  hittills varit den k lart s tö rsta  användaren  av 
naturgas. A nvändningen växer dock  snabbast i s tädernas energ iförsörj
ning, när na tu rgasnäte t u tvidgas som  bäst b l.a . till huvudstadsreg ionen . 
D en d irek ta  d istribu tionen  till hushåll to rde  inte bli sto r i F in land, då de 
flesta tä to rte r  läm pliga för de tta  redan har e tt färdigt fjärrvärm enät. Allt 
m era naturgas används ju s t i fjä rrvärm ekraftverk  och i sm å fjärrvärm epan
nor. N atu rgasens egenskaper passar särskilt b ra  till sam produktion av el 
och värm e, fö r m ed naturgas kan m an öka andelen  av producerad  el i 
jäm före lse  m ed k raftverk  som  använder and ra  b ränslen . V idsträckt sepa
rat e lp roduktion  m ed naturgas skulle vara  lönsam  bara  om det fanns 
tillräckligt m ed gas för de tta  till billigare pris än för närvarande. N orges 
sto ra  gasreserver kan kanske göra de tta  möjligt i N orden . Sam m anlagt 
b ero r natu rgasens fram tid , hu r m ycket och var den  används, först och 
främ st på utvecklingen av gasens prisnivå.
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En idé om ett gem ensam t nord isk t natu rgasnät och gem ensam m a gas
m arknader kan väl vara  rea listisk , om natu rgasens betydelse i de nordiska 
ländernas energ isystem  ökar som  vän ta t. N aturgasförb indelsen  mellan 
Sverige och Finland skulle göra det möjligt att sälja sovjetisk  gas genom  
Finland till de an d ra  nord iska länderna  och köpa nordisk  gas till F inland. 
E tt gem ensam t nät skulle också  v ara  en fö ru tsättn ing  för konkret sam arbe
te till exem pel i lagring av naturgas e ller i andra å tgärder fö r a tt öka 
försörjn ingstryggheten .

Förslaget om  ökat nord isk t sam arbete  om  u tny ttjande  av naturgas kan 
troligen inrym m as i det nord iska energ isam arbete t som  sker i N ord iska 
m in isterrådets ram ar. De prak tiska  åtgärderna  för användning av naturgas 
och nord isk t na tu rgassam arbete  bör vid tas av b erö rda  företag  basera t på 

ekonom iska fö ru tsättn ingar.

H elsingfors den 27 m ars 1987

Industrins centralförbund 

P aavo G rönlund

N aturgasföreningen r . f .1:

N aturgasfören ingen  r.f ., som  är en in tresseorganisation  för företag  och 
andra sam m anslu tn ingar på natu rgasom rådet, har fått kännedom  om ovan 
näm nda m edlem sförslag.

N aturgasfören ingen  r.f. an ser a tt de i m edlem sförslaget fram förda g run
derna till ökad användning  av naturgas ex is tera r. F örde la rna  med fö rb rän 
ning av naturgas och dess m iljövänlighet ä r  välkända och allm änt erkända. 
N aturgas kan användas bl. a. vid uppvärm ningen av hus och inom process
industrin  (s .k . d irek t användning) och som  bränsle  i fjärrvärm e- och k raft
verk. De nord iska länderna  har e tt fördelaktig t läge med tanke på ökad 
användning av naturgas. E nbart N orges gasreserver har beräknats räcka 
långt in i nästa  å rtu sende . D essutom  ä r det möjligt a tt i fram tiden im portera 
naturgas till N orden  från Sovjetun ionen , som  har de s tö rs ta  gasreserverna  
i världen. T illsvidare infördes naturgas från Sovjetunionen till Finland men 
senare även till Sverige genom  ett gasrö r, som  kom m er a tt byggas under 
B ottenviken . I fram tiden b ö r m an antagligen p roducera  en avsevärd  del av 
den elenergi som  behövs i N orden  med naturgas, eftersom  kärnkraft eller 
kolenergi av miljö- och kostnadsskäl kanske inte kan ökas i tillräcklig grad.

M ot denna bakgrund s töder naturgasföreningen m edlem sförslaget, d är 
det föreslås a tt ” N ord isk  Råd rekom m anderer N ordisk  M inisterråd  om  å 
in tensivere det no rd iske sam arbeidet i u tny tte lsen  av naturgass i energifor-

1 Yttrandet översatt från  finska .
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syningen m ed sikte på å u tarbeide  en plan fo r hvordan naturgassen  kan 
spille en stø rre  rolle i den nordiske energ iba lansen .”

H uvudsakligen  nationella gasföretag  har g jort tekn iska  och ekonom iska 
u tredn ingar som  sy ftar till ökad användning av naturgas och till en utvidg
ning av d e t no rd iska natu rgasnäte t. G asföreningen är också  i beråd  att 
in rä tta  e tt ” N ord isk  G astekn isk  C en te r”  fö r a tt säk ra  den  teknologiska 
u tvecklingen och  b idra  till den  industrie lla  utvecklingen på  om rådet.

Ä ven sam arbete t m ellan de nord iska  gasföreningarna blir m era om fat
tande och livligare. I Sverige och D anm ark har gasföreningarna fungerat 
redan länge. D et fö rsta  m ötet m ed d irek tö re rna  för gasföreningarna i 
D anm ark, N orge, Sverige och Finland kunde äga rum  redan under denna 
vår, e fter det a tt m an även i N orge och Finland in rätta t en gasförening. Vid 
m ötet d isku terades bl. a. in fo rm ationsu tby te t på  gasom rådet sam t tekn iska 
och u tb ildningsfrågor på om rådet. Fö ren ingarna  fö rsöker öka u tby tet av 
erfa ren h e te r och effektiv isera sam arbete t. E n harm onisering av säk erh e ts
fö resk rifterna  och anläggnings- och tillverkn ingsstandarderna  betrak tades 
som  m ycket viktig för a tt en stö rre  gasm arknad  för nord iska tillverkare av 
anläggningar skulle kunna skapas. G asfören ingarnas ekonom iska och per
so n resu rser är knappt tilltagna och begränsar verksam hetsm öjligheterna. 
F ören ingarna, inklusive N aturgasfören ingen  r.f ., ä r beredda att inom  ra 
m en för sina m öjligheter och re su rse r de lta  och göra sin egen insats även i 
sam arbete t och  u tredn ingarna  på  natu rgasom rådet, vilka arrangeras på ett 
högre plan.

S am m anfattn ingsvis vill vi ko n sta te ra  att N aturgasfören ingen  r.f. s töder 
m edlem sförslaget och ä r beredd  att enligt sina resu rse r vara  med om att 
uppgöra en u tredn ing  eller p lan om  de m öjligheter som  naturgas har i den 
nordiska engergiförsörjningen.

H elsingfors den 28 april 1987

N aturgasfören ingen  r.f.

Tuom o Saarni 
Verkställande direktör

Ekono1:

Saken ä r värd  a tt unders tödas. E konos insats kom m er i fråga b l.a . i 
följande:
-  u tredningar om användningssätt
-  u tredn ingar om lönsam het
-  u tredn ingar om  användningspoten tia l

1 Yttrandet översall frå n  finska .
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-  p ilo tprojekt o .dyl.
-  värdering av konkurrensförm åga
-  p relim inära och egentliga p laneringsarbeten  av rö rnätverk

-  upplagring av gas
E konos rep resen tan t kan delta  i sam arbete t på konsu ltbasis. E kono har 

om fattande e rfa ren h e te r av gassek to rn , och de senaste  uppdragen är
-  pro jekt för utv idgande av röret
-  ibruktagande av  en  tu rbokom pressionssta tion  i R äikkölä

-  e tt com bik raftverk  i T am m erfors
— vissa u tredn ingar, bl. a. S tatoil och Sw edegas.

H elsingfors i m ars 1987

E kono O y, E nerg ibranschen

A nssi Kalmari 
C hef för bränsle- och energisektorn

N o r g e

D epartem entet for handel og skipsfart:

F ra  H andelsdepartem en te ts  side anses det u tsend te  forslag som positivt.
N orske ek sp o rtm ark ed er for naturgass e r  idag i sin helhet u tenfor N or

den. V år gasseksport var i 1986 på to ta lt 25,5 m rd. m ’ som  tilsvarer omlag
12 pst. av V est-E uropas gassforbruk . D enne utførsel ble i fjor om tren t likt 
fordelt m ellom  S to rb ritann ia  og landene på K ontinen tet.

V årt land e r allerede en viktig p rodusen t av naturgass, m ens Sverige, 
F inland og D anm ark vil kunne utvikle seg til å bli m eget betydelige brukere 
av slik gass. Sverige, F inland og D anm ark d is tribuere r idag gass for direkte 
anvendelse  til industri og husholdninger. F o rb ruke t i de tre  land var i 1986 
henholdsvis 0,3, 1,0 og 1,0 m rd. Sm 3. Sverige og D anm ark b ruker for tiden 
gass fra dansk  kon tinen ta lsokkel, m ens Finland im porterer sin gass fra 
Sovjet. De tre  land fo re te r en gradvis utbygging av gassne tte t, og i Sverige 
vurderes gass nå som  et av alternativen  til k jernekraft. D ette  innebæ rer i så 
fall at det på noen sikt kan væ re et in te ressan t potensiale  for norsk  gass i 
det svenske energ isystem . Idag p ro d u se re r svenske k jernekraftverk  i o v e r
kant av 60 T w h/år. E tte r  k jernekraftu lykken  i fjor ble det im idlertid satt i 
verk u tredningar fo r b l.a . å vurdere  konsekvenser av fo rsert nedbygging 
av svensk  k jernekraft. På norsk  side ble det k largjort m uligheter fo r salg av 
b l.a . norsk  gass till Sverige. D et ble fastslå tt at N orges gassressu rse r 
kunne gi et viktig b idrag  til Sveriges energiforsyning.

Såfrem t Finland ikke ønsker å bygge flere k jernekraftverk , g jenstår 
hovedsakelig  bare  olje, gass og kull som  a lte rna tiver for å dekke den
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økende energ ie tterspø rse l. I lys av dette  kan norsk  elek trisite t p rodusert 
av gass fra f.eks. H altenbanken  frem stå som  et av alternativene  dersom  
denne kraften  e r konkurransedyk tig  m ed de a lternativer Finland stå r o ver
for.

F o r N orge i årene  frem over påpekes at sam m enliknet med vannkraft 
b inder utbygging av gasskraft lite kapital for k raftu tbyggeren. F o r S tatkraft 
innebæ rer de tte  vesentlig  lavere investeringer for en gitt fast kraftm engde 
enn d e t utbygging av vannkraft utgjør. I 1990-årene kan dette  derfor bety 
lavere investeringsbehov  fo r S ta tk raft enn det som  ville ha væ rt tilfelle ved 
vannkraftutbygging.

D et er ubetinget grunnlag fo r et u tv idet sam arbeid m ellom  de nordiske 
land om  u tny tting  av natu rgass i energiforsyningen. I denne sam m enheng 
vil vi peke på ak tiv ite tene  i den N ordiske G assinform asjonsgruppen  hvor 
det nå  vil kunne overveies å  oppgradere  fu llm akter fo r å  u tv ide gruppens 
ak tiv ite ter.

D et synes viktig å  få iverk sa tt arbeidet m ed å  få avk lart hvilke sam ar
beidsløsn inger som er av felles nordisk  in teresse. Det bør kunne fore- 
speiles m uligheter for å  endre energ iforsyningsm ønsteret dersom  e tte r
spørselen  e tte r  norsk  gass skulle tilsi utbygging av overføringskapasite t for 
de tte  form ål.

Forho ldene synes å ligge til re tte  for at store  m engder naturgass ventelig 
vil kunne delv is e rs ta tte  andre energ ibæ rere . D et er en naturvennlig  re s 
surs hvis plass i det to tale  frem tidige energibildet bør u tredes sam let for 
N orden . I denne sam m enheng må det kunne fo ru tses ringvirkninger som 
generelt vil s ty rke økonom isk  sam arbeid , sam handel og øvrig sam hold i 
N orden.

Som konklusjon fastslås at en plan fo r na turgassens betydning i den 
nordiske energibalanse vil stim ulere nordisk  sam arbeid  og sam handel på et 
om råde som  hittil h ar ligget tilbake, og derm ed øke dynam ikken i det 
nordiske sam arbeid.

O slo, 14. april 1987

E tte r fullm akt

G unnar A m undsen  
Utredningsleder

Ellen Jahr  
Konsulent
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Industridepartem entet:

I m edlem sforslaget tas det til o rde fo r å in tensivere  det nord iske sam ar
beidet i u tny tte lsen  av natu rgass i energiforsyningen med sikte på en plan 
for hvordan  natu rgass kan spille en stø rre  rolle i det nord iske energibildet.

In d ustridepartem en te t vil se det som  både naturlig  og hensik tsm essig  at 
de nordiske energim inistre og em bedsm annskom itéen  fo r energi næ rm ere 
u treder m ulighetene for et in tensivert nordisk  sam arbeid  om u tny tte lsen  av 
naturgass i energiforsyningen.

O slo, 12. mai 1987

E tte r fullm akt

Tor H ernæ s  
Ekspedisjonssjef

L eif-H elge Sa lom onsen  
Byråsjef

Olje- og energidepartem entet:
 Forslaget har væ rt forelagt S ta to il fö r u tta lelse  (se nedan).

D et foregår nå en viktig utvikling på natu rgassom rådet både i Sverige, 
D anm ark, F in land og N orge. Sverige er i ferd m ed å bygge ut et tran sp o rt
system  for natu rgass basert på im port av gass fra D anm ark. S tatoil de ltar i 
de tte  arbeidet g jennom  sitt d eleierskap  i Sw edegas A B. Sverige har også 
vist in teresse  for im port av norsk  gass bl. a. i fo rbindelse m ed den planlagte 
avviklingen av k jernekraften . D anm ark ek sp o rte re r i dag naturgass til 
Sverige og V est-T yskland sam tidig som  gass e r  i ferd m ed å øke sin andel i 
det danske energ im arkedet. F inland im porterer gass fra Sovjet og har nylig 
u tv idet sitt tran spo rtsy stem .

I N orge har vi hittil, til tro ss for vårt store  reservegrunnlag . ikke anvendt 
naturgass innenlands. Im idlertid  er det inngått en ram m eavtale  m ellom 
Statoil og S ta tk raft om  anvendelse av naturgass til p roduksjon  av e lek trisi
tet fra 1991 (jfr. forøvrig  S t.m eld . n r 38 (1986-87). Det vu rderes også 
hvorvidt det e r  m uligheter for d irek te  d istribusjon  av gass i N orge, m en 
hittil foreligger ingen konkre te  planer.

N år det gjelder nordisk  sam arbeid  om  natu rgasspørsm ål har det på 
selskapsn ivå i de nord iske land væ rt vu rdert hvilke m uligheter som  finnes 
for en utvikling av et in tegrert na tu rgassm arked  i N orden . Innen N ordisk  
M inisterråd  har D en nord iske gassinform asjonsgruppe væ rt et forum  for 
in form asjonsutveksling  m ellom  de statlige gasselskaper. M ynd ighetsrepre
sen tan te r har de lta tt som  o b se rv a tø re r i g ruppen. G ruppen  ble e tab lert i 
1982 av energim in istrene i N ord isk  M inisterråd . G assinform asjonsgruppen  
m øtes to  ganger årlig fo r å o rien tere  hverandre om  utviklingen på gassom -
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rådet i de enkelte  land. G ruppen  rap p o rte re r til E m bedsm annskom iteen  for 
Energi (E K E ).

F o r N orge som  gassp rodusen t åpner en evnt. utvikling av et nordisk 
gassm arked  in teressan te  perspek tiver. U tviklingen av et in tegrert nordisk 
gassm arked  vil im idlertid k reve at ram m ebetingelsene legges til re tte  fra 
m yndighetenes side for in troduksjon  av gass i N o rden , bl. a. m ed hensyn 
til energipolitiske p rinsipper, harm onisering av lovverket, beskatning, 
m .v . F o r å oppnå dette  vil det væ re nødvendig m ed et næ rt sam arbeid 
m ellom  de nordiske land. I tillegg til at d isse spørsm ålene drøftes b ilateralt 
mellom de aktuelle land, e r  det naturlig  at de tte  også sk jer m ultilateralt i 
regi av N ord isk  M in isterråd . De nord iske energim inistre vil jevn lig  drøfte 
aktuelle gassm arkedsspørsm ål i sine m øter, og den faste E m bedsm annsko- 
m itéen for Energi vil legge økt vekt på nord iske gasspørsm ål i sitt arbeid.

En styrk ing  av sam arbeidet kan skje ved at man u tv ider G assinform a- 
sjongruppens m andat til også å om fatte  mulige sam arbeidsform er mellom 
de nordiske land på gassom rådet. I så tilfelle må m yndighetene væ re 
sterkere  rep resen te rt i gruppen enn bare å væ re observatø rer.

E t alternativ  til de tte  vil væ re å  nedsette  en sæ rskilt em bedsm annsgrup- 
pe m ed rep resen tan te r fo r de nordiske land, m ed m andat til å  vurdere 
hvilke tiltak  som  på nordisk  basis kan bidra til å  utvikle et felles nordisk 
gassm arked  (jfr. S tato ils brev). 1 og m ed at det i dag eksis te re r en nordisk  
gruppe på gassom rådet sam t en fast em betsm annskom ite  som behandler 
gassm arkedsspørsm ål, kan det im idletid væ re tvilsom t hvorvidt det bør 
e tab leres enda en gruppe. D ersom  m an likevel velger å  nedsette  en em- 
bedsm annsgruppe, vil det trolig væ re hensik tsm essig  å la denne gruppen 
også ivare ta  den in form asjonsutveksling  som  i dag foregår innen G assin- 
fo rm asjonsgruppen.

F ra  norsk  side ser m an det som hensik tsm essig  at forslaget biir ta tt opp i 
E m bedsm annskom iteen  for Energi slik at den kan se næ rm ere på hvordan  
det nordiske sam arbeidet på gassom rådet best kan o rganiseres og evt. 
vurdere behov for om organisering . E m betsm annskom iteen  vil ev t. frem m e 
slike forslag fo r de nord iske energim inistre.

O slo, 4. mai 1987

Tore Tønne
O dd S. H araldsen

U tenriksdepartem entet:

En har ingen innvendinger mot det u tsend te  forslaget.
N orge e r en betydelig  p rodusen t av naturgass. D anm ark og Sverige vil 

kunne utvikle seg til å bli store  konsum enter av naturgass. De norske
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m arkedene fo r na tu rgass befinner seg idag u telukkende på  kon tinen te t og i 
S torbritann ia .

En plan for na tu rgassens rolle i den nord iske energibalansen  vil kunne 
virke positiv t inn på  å  øke nord isk  sam arbeid  og sam handel på et om råde 
hvo r de tte  i dag e r av minim al be tydning , og på  den m åten øke dynam ikken 
i det nord iske sam arbeidet.

O slo, 30. m ars 1987

F or U tenriksm in isteren

Johan  H . D ahl 
Energirådgiver

Statoil:

F o r N orge som  gassp rodusen t åp n er utviklingen av et nordisk  gassm ar
ked in teressan te  perspek tive r. Skal m an oppnå en m arkedsutvik ling  som 
gir e t salgsvolum  som  kan bæ re kostnadene ved oppbygging av  den 
nødvendige in frastruk tu r, m å ram m ebetingelsene legges til re tte  fo r in tro 
duksjon av gass i N o rden . Vi ten k e r da på energipolitiske prinsipper, 
beskatning, harm onisering  av re levan t lovgivning m. v.

S tatoil vil derfo r fo reslå  at det nedse ttes  en em betsm annsgruppe med 
rep resen tan te r fo r de nord iske land fo r å vurdere  tiltak  som  på felles 
nord isk  basis kan b idra til utvikling av e t no rd isk  gassm arked .

D ersom  det er ønskelig , e r  S tatoil fo rbered t på å b idra  i de tte  arbeidet.

S tavanger, 1. april 1987

F o r D en norske sta ts  o ljeselskap  a. s.

Jacob  Ø xnevad

Saga Petroleum  A/S:

 vil gi vår fulle stø tte  til m edlem sforslaget om  økt nord isk  sam arbeid
om utny tting  av natu rgass. 1 denne forbindelse  kan vi trekke frem  noen 
m om enter:
-  gass e r  en m iljøvennlig ressu rs
-  gass er en ressu rs som  foreligger i sto re  m engder i to  av de nord iske land
-  gass vil på flere o m råder m ed fordel og forho ldsv is enkelt kunne ers ta tte  

andre energ ibæ rere .
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Vi vil anbefale at m an frem m er konkrete  tiltak  for å utbygge sam arbeidet 
i N orden  om  økt u tny tte lse  av naturgass.

H øvik , 10. m ars 1987

F or Saga Petro leum  A/S

R ubbe L und  
Markedsdirektør

S v e r i g e

K om m erskollegium  har i skrivelse den 29 april 1987 fö rk la ra t sig avstå  
frå n  y ttrande.

Statens natu rvårdsverk  (SNV):

All fö rbränning innebär u tsläpp  av föroren ingar m ed m er eller m indre 
påtaglig effekt på m iljön. D e m iljöproblem  som  ä r fö rknippade m ed fossila 
b ränslen  ä r främ st försurning och k lim atförändringar. Av de fossila b räns
lena ä r naturgas a tt fö red ra  när det gäller u tsläpp av fö rsurande äm nen och 
koldioxid. S vavelu tsläppen  vid gaseldning ä r fö rsum bara och kväveox
idutsläppen är norm alt lägre än från jäm fö rba ra  kol- eller oljeeldade an 
läggningar. K oldiox idu tsläppen  ä r hälften  så  s to ra  som  vid koleldning. 
M ed tanke på risken för fram tida k lim atförändringar bö r energiförsörjn ing
en i N orden , och globalt, på sikt inrik tas på ökad andel fö rnybara  energ i
slag och sparande. N aturgas u tgör em ellertid  e tt önskvärt substitu t för kol- 
och oljeeldning. I sam band m ed kärnkraftens avveckling i Sverige torde 
också  gasen kunna användas fö r ersä ttn ing  av elenergi för uppvärm nings- 
ändam ål u tan  allvarliga m iljökonsekvenser. E tt u tökat gasnät i Sverige kan 
genom föras u tan  att konflik ter m ed bevarande in tressena  u ppstå r under 
fö ru tsättn ing  att m an vid detaljp laneringen ta r  hänsyn till lokala in tressen .

F örslaget tillsty rkes.

F ö r s ta ten s natu rvård sverk

Lars L indan
Thom as Levander
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Statens energiverk:

I N orden  finns m ycket s to ra  gasreserver, vilka skulle kunna spela en 
be tydande roll för energ ianvändningen , speciellt i sam band m ed ersä ttn ing  

av andra energislag, främ st olja och kärnkraft. De norska fyndigheterna 
uppgår till 2 800 m iljarder m3 eller 3 %  av världens naturgastillgångar. Ännu 
används dock ingen naturgas för eget behov i N orge.

E n m öjlighet som  fö r närvarande u treds är a tt använda norsk  naturgas 
för elp roduk tion  m ed export av el till F in land  och Sverige. H är pågår ett 
gem ensam t u tredn ingsarbete  hos no rska  S ta tsk ra ft, svenska V attenfall och 
finska Im atra . De vo lym er som  d isku teras är ca 3 m iljarder m3 naturgas per 
år, m otsvarande ca 15 TW h el. G asen skulle kom m a från  fält m ed assoc i

erad gas i H altenbankenom rådet.
G oda e rfa renhe te r avseende export och  im port av el finns här a tt häm ta 

från sam arbete t inom  N ord-el. P å längre sikt och i sam band m ed större 
vo lym er är det dock troligt a tt en im port till Sverige från  N orge snarare  
skulle kom m a att ske i form  av naturgas i gasrörledn ingar. E n gasrö rled 
ning från H altenbankenom råde t till Sverige k räver dock  vo lym er kring 4 —
6 m iljarder m 3 per å r  (ca 4 0 -6 0  TW h) för a tt bli lönsam . S ådana vo lym er 
kan för Sveriges del fö rst bli ak tuella  i sam band m ed kärnkraftsavveckling  
och om  natu rgasen  är konkurrenskraftig  m ed kol fö r elproduktion .

Påvisade re se rv e r i d anska  fält ä r  ca  95 m iljarder m 3. M ellan D anm ark 
och Sverige finns fö r närvarande k on trak t avseende export av upp till 640 
m iljoner m3 naturgas per år sam t en op tion  fö r y tterligare  100 milj m 3 
naturgas. I D anm ark  används natu rgasen  främ st som  oljeersä ttn ing  inom 
uppvärm nings- och fjärrvärm esek to rn  m en även fö r e lproduktion  i m indre 
skala sam t inom  den industrie lla  sek torn . H är finns säkerligen en mängd 
e rfa renhe te r a tt häm ta.

Finland är det land i N orden  där naturgasen  använ ts längst och här finns 
lång erfarenhet såväl vad  gäller användning  av natu rgas, som  förhandlingar 
med Sovjet. I F in land användes natu rgasen  ursprungligen främ st inom 
m assa- och pappersindustrin . E fte r hand som  natu rgasnäte t u tvidgas i 
södra Finland fö rändras kundunderlaget, m en m assa- och pappersindus
trin spelar fo rtfarande en  be tydande roll. I F in land används också  natu rga
sen för e lp roduktion .

E nligt s ta ten s energ iverks bedöm ning finns be tydande fö rdelar a tt häm ta 
ur e tt v idgat no rd isk t sam arbete  på  natu rgasom rådet. I e tt fö rsta  skede 
to rde e tt sådant sam arbete  främ st ta sig u ttry ck  i e tt vidgat inform ations- 
och e rfa renhe tsu tby te  på  olika n ivåer. H är kan t. ex. hänvisas till den 
arbetsg rupp  som  nyligen tillsa tts  fö r in fo rm ationsu tby te  m ellan N orge och 
Sverige. G ruppen  skulle så sm åningom  även kunna innefatta  rep resen tan 
te r  från  D anm ark och Finland.

V ad gäller den k onk re ta  in troduk tionen  av natu rgasen  i de olika länder-
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na kan och bör denna naturligtvis variera  beroende på de olika fö ru tsä tt
ningar, t. ex . avseende tillgången på inhem sk naturgas, industriell struk tu r, 
konkurrenssitua tionen  m ed and ra  b ränslen  m. m. D etta  avspeglas också  i 
olika ty p er av styrning i respek tive  land.

V idare gäller, å tm instone i Sverige, k ravet a tt naturgasen  skall in trodu 
ceras på kom m ersiella villkor. B olaget Sw edegas har ansvar för inköp och 
försäljning av naturgas. I Sw edegas ingår danska D O N G  och norska S ta t
oil som  delägare. N ågon gem ensam  p lan  fö r na tu rgasin troduktionen  blir 
därm ed svår och få till stånd.

S ta tens energ iverk  ställer sig således positiv  till e tt vidgat erfarenhets- 
och in fo rm ationsu tby te  inom  N ord iska  rådets ram , m en m enar a tt någon 
plan för naturgasin troduk tionen  i de nord iska länderna blir svår att genom 
föra.

S tockholm  den 23 m ars 1987

H ans R ode
Ingela S jöström -H edge

Energiforskningsnämnden:

F ör a tt öka kunskapen  om den hittills i Sverige ganska anonym a gas
m arknaden  har Efn finansierat en studie om den in ternationella  natu rgas
m arknaden . I slu trappo rten  som  nyligen pub licerats (” Troll D ance. The 
N ex t A ct on the W est E u ropean  G as S cen e”  av M åns L önnro th . Publice
rad dels som  rappo rt från  B eijerinstitu te t och dels som  E fn-rapport) be
skrivs ak tö re rna  på  gasscenen , spelet m ellan dem  och den bakgrund som 
inram ar spelet och  ger villkoren. Efn avser a tt inom  ram en för fo rsknings
program m et A llm änna energ isystem stud ier fo rtsä tta  m ed stra teg iska  s tu 
d ier kring en ökad natu rgasin troduk tion  i Sverige. D etta  innefattar givetvis 
även kon tak te r och sam arbete  med olika institu tioner i de andra nordiska 
länderna.

D en del av det no rd iska energ isam arbete  som  bedrivs inom  N ord iska 
m in is terrådets ram  som  Efn känner bäst ä r  a rbete t inom  Energiplanlägg- 
ningsgruppen. Efn har sedan flera år rep resen te ra t Sverige i denna grupp. 1 
de ak tiv ite te r såsom  kurser, sem inarier, u tredn ingspro jek t m. m. som  den 
na grupp in itierat och genom fört har natu rgasfrågorna på olika sä tt kom m it 
upp, m en inte som  en huvudfråga. N aturgasen  har istället behandla ts som  
ett av flera tänkbara  energislag. O lika genom förda ak tiv ite ter har dock 
m edverkat till a tt exem pelvis sprida de danska  e rfarenheterna  av n a tu r
gasplanering till Sverige och de andra  nord iska länderna.
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V idare finns inom  m in is te rråde t, såsom  beskrives i m edlem sförslaget, 
en särskild  naturgasgrupp  d ä r h u vudak tö rerna  på natu rgasom rådet finns 
rep resen te rade . Efn har dock inte närm are följt denna grupps verksam het, 
men ko n sta te ra r a tt det således finns uppbyggda sam arbe tskana le r inom  
m in is terrådets ram  för a tt h an te ra  naturgasfrågorna.

N atu rgasfrågorna  ä r och kom m er sannolik t a tt bli allt m er betydelsefulla 
för såväl Sveriges som  de övriga nord iska ländernas energipolitik . Det är 
därför enligt E fn:s bedöm ning angeläget med ett in tensiv t nord isk t infor
m ations- och e rfa renhe tsu tby te  om  naturgasfrågor. M ed hänsyn till de 
s to ra  investeringar i p roduk tionsledet som  en ökad naturgasanvändning  
innebär och de be tydande regionala effek ter som  u p p stå r finns det enligt 
E fn:s bedöm ning sannolik t också  behov av sam ordnade utrednings- och 
p laneringsinsa tser på gem ensam  nordisk bas. Efn vill dock betona  att 
am bitionen m ed en sådan  planering inte bö r vara  a tt u ta rb e ta  en plan 
innehållande en detaljerad  långsiktig energibalans för hela N orden . Det 
viktiga är istället a tt p laneringen inrik tas på att konsekvensbeskriva  ett 
antal olika u tveck lingsalternativ  för en ökad naturgasanvändning. Det är 
härvid viktigt a tt ak tö re rna  på naturgasm arknaden  engageras i denna p la
nering.

S tockholm  den  26 m ars 1987

5. W ennerberg
Tom m y M ånsson

V attenfall:

N aturgas togs i b ruk  i Sverige i jun i 1985 som  ett resu lta t av riksdagsbe
slut och  avtal m ellan D anm arks och Sveriges regeringar och Sw edegas och 
D O N G  1980. A vtalen  avsåg leveranser till det s. k. Sydgaspro jek tet via en 
stam ledning från K öpenham n-M alm ö till H elsingborg m ed en volym  på  5 
TW h i platå  i början  på 1990-talet.

Beslut har sedem era  fa tta ts  om att förlänga ledningen till G öteborg  och 
med leveranser om  ytterligare  2 TW h kon trak te rade . S ystem et har en total 
k apacitet på  ca 20 TW h.

D en to tala  po ten tialen  fö r Syd- och M ellansverige inom  uppvärm nings- 
om rådet och k raftvärm esek to rn  to rde uppgå till 15 å 25 TW h.

N aturgas kan också  kom m a att e rsä tta  el genom  användning som  bränsle 
i kondenskraftverk  i anslu tn ing  till den beslu tade kärnkraftsavvecklingen .

I F in land och D anm ark har be tydande gasnät redan byggts och gasan
vändningen fo rtsä tte r att öka. 1 N orge m ed V ästeu ropas s tö rsta  gastill
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gångar skall gas användas för e lproduktion  m ed bö ljan  under tidigare delen 
av 90-talet.

E tt in tensiv t sam arbete  pågår nu m ellan de nord iska ländernas natu rgas
företag . Sålunda genom förs e tt an tal u tredn ingar om naturgas i Sverige via 
tillförsel från  g rann länderna. E tt nord isk t gastekn isk t institu t m ed uppgift 
a tt sam ordna F U D  inom  na tu rgasom rådet i N orden  p laneras också  med 
start av verksam heten  1988. Enl. telefonsam tal m ed V attenfall 87.03.24.

Inom  N ordel vars prim ära a rbetsom råde är e lsek torn  bedrivs sedan 
länge ett fruk tbart nord isk t sam arbete . N ordel kan inte behandla el isolerat 
utan m åste även beak ta  sam spelet m ellan el och andra energislag eftersom  
olika energislag ofta ä r  u tb y tb a ra  m ot varandra. Inom  hela N orden  är f. n. 
in tresse t s to rt för a tt använda gas fö r elproduktion .

N ordel har sedan lång tid beak ta t naturgasen  som  en resu rs i den 
nord iska energiförsörjn ingen vilken på kom m ersiella villkor och med hän 
syn tagen till dess m iljöegenskaper skall få sin roll.

N ordel har även  u tveck la t avancerade  beräkningsm odeller som  bl. a. ä r 
väl läm pade för stud ier ö ver na tu rgasens u tny ttjande  i den nord iska elför
sörjningen. N ordel har även erb jud it sig a tt stä lla  sin expertis och kom pe
tens till förfogande fö r de u tredn ingar om  naturgas i den nord iska energi
försörjn ingen vilka kan behöva genom föras som  supplem ent till redan 
u tförda och pågående.

M ed hänsyn till vad här an fö rts är det V attenfalls uppfattn ing a tt någon 
intensifiering av det no rd iska sam arbete t vad gäller u tny ttjandet av n a tu r
gasen f. n. ej e rfo rd ras. Pågående arbeten  rappo rte ras till nord iska rådet 
via den e tab lerade  inform ationsgruppen  kom pletterat m ed redovisning vid 
läm pliga tillfällen vid energ im in isterkonferenser på sä tt som skett de se
naste åren.

Vällingby den 11 m ars 1987

C.-E. N yq u ist 

Styrelsen för teknisk utveckling (STU):

Vid u tbyggnad av natu rgasnät krävs m ycket sto ra  investeringar både för 
gasd istribu tören  och för gasanvändarna . E tt läm pligt u tform at nordiskt 
sam arbete  skulle kunna ge en sto rskalefördel, som  kan vara avgörande för 
prisn ivån hos u tny ttjande t av naturgasen . E nligt ST U s bedöm ning finns 
den grundläggande tekn iken  för utbyggnaden. De avgörande styrm edlen 
för en ökad gasanvändning  är beroende av regeringarnas beslut.

STU  stöder tekn isk  utveckling  inom  gasom rådet och några projekt kan 
näm nas:
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-  R ekuperativa b rännare  i industriella p rocesser
-  IR -strålare  fö r industriellt bruk
-  U trustn ing  för gasanalys

En studie av en natu rgasd riven  buss pågår och vän tas bli k lar i maj 1987. 
Studien  finansieras gem ensam t av ST U , V attenfall och T FB .

S tockholm  den 17 februari 1987

S igvard  Tom ner
Torsten Svensson

Svenska kraftverksföreningen:

D et no rd iska sam arbe te t på e lom rådet (N ordel) sy ftar till a tt få till stånd 
en säker e lförsörjn ing till lägsta möjliga kostnad  genom  ett ra tionellt u t
nyttjande av de sam lade p roduk tionsresu rse rna  och  en planläggning av 
u tbyggnaden under hänsynstagande till N orden  som  helhet. I de p laner 
som prövas och u treds ingår natu rgasen  som  ett möjligt b ränsle fö r e lp ro
duktion och som  ett kom plem ent e ller som  ersä ttn ing  till elanvändning. 
G enom  N ordel kom m er alltså gasens m öjligheter a tt p rövas föru tsä ttn ings
löst. L iksom  h ittills, när det gällt v a ttenk raften , kom m er där jäm te  ett 
d irek t sam arbete  m ellan olika no rd iska företag  att resu ltera  i gem ensam m a 
projekt om d e tta  skulle vara  till fördel. R ekom m endationen om ” å in ten 
sivere det nord iske sam arbeidet i u tny tte lsen  av naturgass i energ iforsy
n ingen”  ligger således helt i linje m ed den inriktning föreningen och dess 
m edlem sföretag  fö re trä tt och fö re träd e r på  e lk raftom rådet.

N u aktuellt förslag om ökat sam arbete  och u tny ttjande  av naturgas har 
rem ittera ts även till N ordel fö r y ttrande. Fören ingen  har tagit del av 
N ordels y ttrande i ä rendet och anslu te r sig till de synpunk ter som  däri 

anförts.

S tockholm  den 10 april 1987

Svenska kraftverksfören ingen  

H ans B oström

Svenska elverksföreningen:

Föreningen har tagit del av det y ttran d e , som  avgivits av Svenska gas
föreningen. Y ttrande t avspeglar väl E lverksfören ingens synpunk ter vad 
gäller en intensifiering av det nord iska  sam arbete t avseende u tny ttjandet 
av naturgas i energiförsörjn ingen.
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Fören ingen  ställer sig därför bakom  de synpunk ter som  fram förts av 
S venska  gasföreningen (se nedan). Vi vill dock  betona  eld istribu tö rens roll 
vid u tny ttjande  av naturgas något y tterligare.

A vseende genereringen av elek tric ite t baserad  på naturgas för den 
svenska m arknaden hänvisas till V attenfalls uppfattn ing i denna fråga, som  
p resen te rad es av genera ld irek tö r C arl-E rik  N yqu ist vid den norska  n a tu r
gasdagen den 16 m ars. H an anförde b l.a . att gasdrivna kondenskraftverk  
bö r ligga i Sverige. K ondensk raftverken  bör dessu tom  placeras där infra
s tru k tu r och stam nät redan  är e tab le rade , alltså  i fö rsta  hand där k ärnk raft
verken nu finns.

Om elgenereringen kom m er a tt ske m ycket nära konsum enten  i form  av 
sm åskaliga k raftvärm everk /kom biverk  e tc . vill Svenska elverksföreningen 
m ed kraft fram hålla a tt energ iverken  bereds en reell m öjlighet a tt inlemm a 
denna kapacite t i sina d is tribu tionssystem .

Föreningen är självklart beredd  att m edverka i e tt nordiskt sam arbete  
avseende natu rgasens p lats i energibilden enligt förslaget.

S tockholm  den 1 april 1987

Svenska elverksföreningen 

K aj L indholm
Britt Tjörnem ar

Svenska gasföreningen:

Svenska gasföreningen ger sitt stöd åt en sådan u tredn ingsinsats. D etta 
kan b l.a . m otiveras av att naturgasen  ä r e tt högeffektivt och m iljövänligt 
bränsle . Föreningen finner inte a tt något behov föreligger a tt p resen te ra  
dessa gasens fö rdelar y tterligare , e ftersom  de unders tryks i m edlem sför
slaget. Följande skäl för en gem ensam  u tredningsinsats bö r dock poängte
ras , nämligen:
-  a tt väldiga n a tu rg asreserv er finns i N orden . De verkligt sto ra  tillgångar

na finns på norsk t te rrito rium , men in tressan ta  exportvo lym er föreligger 
också i D anm ark. B orrningarna efter gas i S iljansringen i Sverige bör 
ännu k lassificeras som  enbart e tt F oU -pro jek t.

-  a tt elförsörjn ingsläget i sam tliga nord iska länder kan k räva åtgärder. 
N orge s tå r inför en u tbyggnad av gaskraftverk . D anm ark kom m er att 
bygga ut kolkraften  v idare . Sverige har tagit beslu t om  att avveckla 
kärnkraften .
D et är m ot denna bakgrund , enligt föreningens uppfattn ing, rimligt att 

göra  en vägledande planering rö rande naturgasen .
I m edlem sförslaget redov isas m öjligheterna a tt endera  detaljd istribuera
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gasen för användning  hos slu tfö rb rukare  eller a tt gå vägen via elgenerering 
i gask raftverk  eller både och. G asföreningen vill be tona  att m öjligheterna 
till d irek tanvändning  av naturgas särskilt uppm ärksam m as, dels m ed hän
syn till gasens höga effektiv itet som  bränsle och dels m ed hänsyn till 
m öjligheterna a tt m inim era överförings- och genereringsförlusterna. D i
rek tanvändning  är den på kontinen ten  in tressan ta  användningsform en för

1 m edlem sförslaget fram ställs ledn ingssystem et för gasd istribu tion  som 
” relativ t d y rt” . Föreningen vill därfö r begagna tillfället till a tt inform era 
om att gas är billigare a tt d is tribuera  än annan ledningsbunden energi. 
Investeringsu tg ifterna är i relation  till energim ängderna låga och fö rlu ste r
na obetydliga.

F ö r Sveriges v idkom m ande b lir det dock inte fråga om antingen  d irek t
användning eller e lk raftgenerering , u tan  om  "b å d e  o ch ” . Sannolikt bör 
elgenereringen då  ske så nära  konsum enten  som  möjligt. G enerella u tta lan 
den kan inte göras, u tan  varje enskild  situation  m åste övervägas för sig. I 
sam m anhanget m åste  också  beak tas m öjligheterna av sm åskalig e lp roduk
tion i k raftvärm everk /kom biverk , anläggningar med s. k. com bined cycles 
e tc. U tny ttjande t av denna effektiva och beprövade tekn ik  vän tas öka 

snabbt.
I N orge och  F inland har gasföreningar nyligen b ildats, m edan D anm ark 

och Sverige har kom peten ta  sådana med flera decenn ier på nacken. Som 
ett led i det ökande nord iska sam arbe te t m ellan länderna i gastekn iska 
frågor hölls nyligen ett m öte m ellan ledningarna för D anm arks, N orges, 
F in lands och Sveriges gasföreningar. D ärvid d isku terades b l.a . inform a
tions-, teknik- och u tb ildningsfrågor m ed inriktning på erfarenhetsu tby te  
och sam ordning. F rågor som  harm onisering  av säkerhe tsno rm er och till- 
verkn ingsstandards bedöm des som  särskilt v iktiga för a tt b redda m arkna
den för nord iska  gasappara ttillverkare . S am arbete t kom m er a tt fo rtsä tta , 
tro ts  a tt fö ren ingarna i inledningen av naturgasepoken  har begränsade 
ekonom iska och personella  resu rser för stö rre  in sa tse r och föreningarna är 
beredda  att e fter förm åga m edverka  även i e tt på högre n ivå sam ordnat 
nord isk t na tu rgassam arbete .

S a m m an fa ttn ing

Föreningen s tö d e r förslaget a tt natu rgasens plats i energibilden u treds 
sam lat för N orden  och är b ere tt a tt m edverka i e tt sådan t arbete .

Stockholm  den 1 april 1987

Svenska gasföreningen 

U lf N orh a m m a r
Göran E ngström

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198732
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B IL A G A

Y ttranden  över m ed lem sförslaget  

Nordisk Industrifond:

Fonden  ta r  initiativ  till och stöd jer e tt sto rt antal industriellt inriktade 
sam nord iska F oU -pro jek t.

H änsynstagande  till miljön ä r i dag en nödvändighet för utvecklingen 
inom  m ånga industri- och  sam hällssek torer. Det innebär att m iljöfaktorer 
u tgö r en  in teg rerad  del av F oU -pro jek ten . M iljövänlighet och resu rssnål
het u tgö r allt v iktigare u tgångspunk ter vid u tveckling av ny industriell 
p roduk tionstekn ik .

De kom m ersiella  d rivk rafte rna  för tekn iku tveck ling  inom  m iljöom rådet 
kan vara  in tressan ta . F ö r industrin  är å tgärder som  begränsar m iljöstör
n ingar en belastande kostnad . I e tt längre perspektiv  kan det dock bli en 
konkurrensfö rdel, då  u tom nord iska  k o n k u rren te r åläggs m otsvarande å t
gärder. G enom  att u tveck la  m iljövänliga p rod u k te r och tekn iker m ed stor 
potential kan nord isk  industri delvis påverka  den fram tida in ternationella  
m arknaden.

F oU -insa tser in rik tade på a tt lösa b ranschspecifika  m iljövårdsproblem  
är kom plexa och kan därfö r m ed fördel genom föras som  nordiska projekt.

M ot denna bakgrund  ä r det naturlig t a tt N ord isk  Industrifond  inte m inst i 
sin planering av fram tida  in sa tse r ser till m iljöaspekterna.
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N ord isk  Industrifonds styre  delar fö rslagsställarnas uppfattning i den 
ak tuella  saken.

O slo, den 1 april 1987

N ord isk  Industrifond

P er G jelsvik  
Adm. direktør

De Nordiske Industriforbunds Fellesorgan:

De N ord iske Industrifo rbunds Fellesorgan kan tilslu tte sig det grundlæg
gende synspunk t i forslaget: at m iljøaspekter in tegreres i den økonom iske 
politik — under fo ru d sæ tn in g  cif, a t den økonom iske udvikling tilsvarende 

inddrages i m iljøpolitikken. En effektiv industriel m iljøbeskyttelse kræ ver 
en sund og konkurrencedygtig  industri.

På den anden  side vender vi os imod forslagets tilkendegivelse af, at det 
nord iske sam arbejde burde gives en overstatslig  sta tus. Vi m ener, at et 
overs ta ts lig t, nordisk  sam arbejde m åske kunne have fungeret, hvis det er 
blevet gennem ført som  led i N O R D E K -planerne, m en at det i dag kun vil 
føre til konflikt m ed de øvrige, overstatslige organer.

O slo , 10. ju n i 1987

K nut L o fs ta d

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

N F S  ger fö rslagsställarna rä tt i princip , m en anser a tt tidsm ässigt kan 
inarbetandet av m iljöaspek ter i den nu liggande handlingsplanen visa sig 
vara  svårt.

D ärem ot är det y tte rs t viktigt a tt dessa aspek ter tas i beak tande vid 
u ta rb e tan d e t av den rev iderade handlingsplan som  N ord iska rådet beslu ta
de rekom m endera  m in isterrådet a tt p resen te ra  vid sessionen 1988.

S tockholm  den 30 m ars 1987

N ordens fackliga sam organisation

Sune A hlén  
Generalsekreterare
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Finansministeriet:

D a n m a r k

M iljøm in isterie t, d er har haft m edlem sforslaget i N ordisk  Råd til udtalel
se , u d ta le r i skrivelse af 20. maj 1987:

M iljøstyrelsen skal således på M iljøm inisteriets vegne udtale at man 
finder forslaget velbegrundet. G ennem  det nord iske sam arbejde på m iljø
om rådet burde der væ re gode fo rudsæ tn inger for, at planen udbygges med 
m iljøhensyn og egentlige m iljøprojekter. D er kan endvidere henvises til, at 
sam arbejdsprogram m et på m iljøom rådet indeholder som  den m ålsæ tning, 
at m iljøhensynene skal indarbejdes i de forskellige sam fundssek to rers 
arbejde. D ette synspunk t vil blive udbygget ved revisionen af program m et, 
b l.a . i lyset a f rapporten  fra den såkald te B rundtland-kom m ission, som 
netop lægger vægt på de tte  aspekt.

F inansm in isterie t kan tilslu tte sig de a f  M iljøm inisteriet frem førte syns
punkter, således at det i fo rbindelse med overvejelserne om ivæ rksæ ttelse 
af en eventuel ny handlingsplan til afløsning fo r den nu igangvæ rende tillige 
nøjere overvejes, hvorv id t m iljøhensynene sæ rskilt vil kunne indpasses 
indenfor en sådan handlingsplans ram m er.

K obenhavn . den 9. jun i 1987

Ib K atznelson  
A fdelingschef

Dansk Arbejdsgiverforening har i skrivelse den 9 m ars 1987 förk lara t sig 
avstå  fr å n  a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

WWF Verdensnaturfonden:

 skal jeg  på W W F V erdensnatu rfondens vegne udtrykke vores fulde
opbakning  til. at forslaget nyder frem m e under den videre behandling. 
W W F V erdensnatu rfonden  vil gerne understrege betydningen af, at der 
inddrages m iljøaspek ter i alle fo rm er fo r planlæ gningsarbejder.

K øbenhavn , den 14. mai 1987

Tom m y D ybbro  
Videnskabelig medarbejder

Danmarks Naturfredningsforening:

F o r D anm arks N aturfredn ingsforen ing  er det overordentlig t væ sentligt,
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at hensynet til n a tu r og miljø i s tø rst mulig grad bliver tilgodeset i de 
politiske beslu tn inger, idet m iljøet i udstrak t grad påvirkes af disse. F o r
eningen finder det derfor m eget hensigtsm æ ssigt, at m iljøsynspunkter ind
går på lige fod m ed andre in te resse r i det fæ llesnordiske handlingsprogram  
og kan derfo r anbefale  det tilsendte  forslag.

K øbenhavn , den 7. juli 1987

P.f.v .

H ans Chr. K arsten

F i n l a n d  

Handels- och industriministeriet1:

En ren levnadsm iljö  är e tt viktigt g rundvärde i livet, som det år skål att 
om vårda  så b ra  som  möjligt inom  ram en för ekonom iska fakta. Sam tidigt 
bö r m an kontinuerlig t fö rsöka u tveck la  industrin , för a tt den med sina 
se rv icenäringar skulle kunna förbli livskraftig i den in ternationella konkur
rensen  sam t erb juda  den lokala befolkningen arbetsp la tser.

All industriell verksam het naturligtvis m edför även avfall och utsläpp. 
D essa b e las ta r luften och vattendragen  sam t grundvatten  lokalt. Speciellt 
sådana u ts läpp  som  uppstå tt av m isstag och i sam band med olyckor kan 
vara  m iljöskadliga.

E tt fu llständigt beak tande av m iljösynpunkterna och riskerna och deras 
tilläm pning i p rak tiken  kan i m ånga fall innebära stora kostnader, som 
fö ro rsak a r att det ä r ekonom isk t o lönsam t att fo rtsä tta  med processen eller 
fabrikens verksam het. A andra sidan räcker det på flera om råden att 
m iljösynpunk terna  beak tas gradvis.

A vfallshan teringen  och m inim eringen av skadliga u tsläpp är inte längre 
med v issa undantag  e tt tekn isk t utan ett ekonom iskt problem . H är skall 
som  exem pel näm nas reningen av ko lkraftverkens rökgaser, på vilken 
finns till och m ed flera lösningar men deras tilläm pande i praktiken har 
em ellertid  uppsk ju tits ofta av ekonom iska skäl. B ilarnas skadliga avgaser 
kunde reduceras  till en bråkdel av den nuvarande n ivån, men i brist av en 
tv ingande lagstiftning och en uppm untrande beskattn ingspraxis har sådana 
å tgärder a tt nya b ilar fö rses med avgasrenare ännu inte blivit allm änna. 
In te sällan är det också  fråga om att man är rädd för a tt ett nytt m iljöpro
blem  skapas i sam band m ed att e tt gam m alt m iljöproblem  löses.

B eroende på, hu ruv ida sam hället eller p roducenten  själv svarar för de 
k o stn ad e r som  beak tande t av m iljösynpunkterna fö rorsakar, m inskar des
sa lön tagarnas inkom ster genom  högre sk a tte r eller syns i produkternas 

1 Y ttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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p rise r e lle r annars  inverkar på respek tive  företags konkurrensförm åga på 
en kort e ller lång sikt. O beak ta t kostnaderna  är det em ellertid anledning att 
sa tsa  på m iljöskyddet, för m iljökvaliteten inverkar, u töver löntagarnas 
levnadsfö rhållanden , även  på ekonom iska värden , av vilka den accelere
rande ko rrosionen  och  den fö rd rö jda  skogsproduktionen med anledning av 
den  fö rsäm rade lu ftkvalite ten  kan näm nas som  exem pel.

L u ftv ård en s in ternationella  n a tu r bevisas av a tt endast en knapp hälft av 
de fö ro ren ingar som  rö r sig i F in lands luftrum  härstam m ar från inhem ska 
källor. R esten  kom m er över våra  g ränser, i huvudsak  u tanför de nordiska 
länderna.

E ftersom  m iljökvalite ten  ofta  är en in ternationell fråga och de kostnader 
som  b eak tan d e t av m iljösynpunkterna fö ro rsakar å andra sidan inverkar på 
fö re tagens in ternationella  konkurrensförm åga, är det naturligt att på miljö
sk yddsom råde t e fte rs träv a  ett m öjligast om fattande in ternationellt sam ar
b e te , som  även  b eak ta r de m axim ala värdena  för utsläpp.

M ed stöd  av det ovan anförda och åberopande de fram förda synpunk ter
na u n d ers tö d e r handels- och industrim in isterie t N ord iska rådets m edlem s
förslag  A778/S, enligt vilket m an " sy stem atisk t skulle inarbeta  relevanta 
m iljöaspek ter vid fu llfö ljandet av a rbete t med den nordiska handlingspla
nen fö r ekonom isk  u tveckling  och full sysselsättn ing .

H elsingfors den 18 m ars 1987

Seppo  L indblom  
Handels- och industriminister

M aunu H arm o  
Överinspektör

Miljöministeriet:

D en no rd iska  handlingsplanen fö r ekonom isk  utveckling och full syssel
sä ttn ing  sik tar speciellt till a tt avsevärt öka den ekonom iska tillväxten och 
fö rb ä ttra  sysse lsä ttn ingen . T yngdpunktsom råden  i handlingsplanen är 
bl. a. s töd  till ex p o rten , tu rism en , investeringarna i in frastruk turen , fo rsk
nings- och u tveck lingsverksam heten  sam t ekonom isk, industri-, a rbets
krafts- och  regionalpolitik .

U nder den senaste  tiden har m an stark t poängterat -  både på nationell 
n ivå och inom  in ternationella  o rganisationer -  behovet av att i högre grad 
än tid igare redan  i förväg b eak ta  m iljöaspekter vid planering av verksam 
he ten  inom  sam hällspo litikens olika sek to rer. F rån  m iljövårdssynpunkt 
v ik tiga frågor ingår i den nord iska handlingsplanens alla ovannäm nda 
tyngdpunk tsom råden . D et ak tuella  m edlem sförslaget är av denna orsak 

välm otivera t och värt a tt stöda.
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I den nord iska handlingsplanen för ekonom isk utveckling och full syssel
sä ttn ing  har m an behandla t två m iljövårdsom råden: minskningen av sva
velu tsläppen  (punkt 6.6.3) och det nordiska sam arbetet vid behandling av 
problem avfall (punkt 6 .6.4). Just dessa uppgifter är goda exem pel på 
om råden  d ä r in ternationella  avtal och annat sam arbete m edför sto ra  för
delar. De näm nda om rådena behandlas dock i handlingsplanen som  sepa
ra ta  frågor i av sn itte t om  in frastruk turinvesteringar. Frågan om behovet av 
analys av de viktiga m iljöeffekterna inom  sam hällspolitikens olika sek torer 
har inte behand la ts i sam arbetsprogram m et. D enna brist borde rättas till då 
p rogram m et bearbetas.

Enligt m in isterie ts uppfattn ing skulle det vara m otiverat att införa ett 
kapitel om sam m anhanget mellan m iljövård och övrig sam hällspolitik i 
sagda handlingsprogram . Med denna ändring skulle man poängtera 
sträv an d e t till det mål som  också m edlem sförslaget sik tar till.

H elsingfors den 9 april 1987

Olli Ojala 
Överdirektör

P eter von Boguslaw sky  
Planerare

Å lands landskapsstyrelse har vid sam m anträde den 12 mars 1987 beslu
ta t avstå  frä n  a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

A rbetsgivarnas i Finland centralförbund och A ffärsarbetsgivarnas cen
tra lfö rbund  AAC har i skrivelse den 23 m ars 1987 förk lara t sig avstå  från  
a tt y ttra  sig, då de endast handlägger frå g o r  rörande arbetsm iljön.

L uftvårdsföreningen1:

I de tidigare y ttranden  som  luftvårdsföreningen givit till N ord iska rådet 
har föreningen fram hävt v ik ten  av in ternationellt sam arbete  i luftvården, 
d är inverkn ingarna inte ä r  begränsade endast till en sta ts om råde. All 
initiativrikedom  som  syftar till att på in ternationellt plan lösa luftvårds- 
problem  är värd att understödas.

In ternationella  lösningar får ökad betydelse när m an vid reducering av 
u tsläpp fö rsöker kom m a längre än vad de befintliga uppdragen kräver. Då 
blir de ekonom iska inverkningar som  dessa åtgärder fö ran leder betydligt 
viktigare än hittills, när kostnaderna  fö r skyddsåtgärder har varit lättare att 
accep tera . L u ftvårdsåtgärderna  leder onekligen till ko stnader inom företag

' Yttrandet översatt frå n  finska.
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och hela b ran sch e r och even tue llt fö rändringar i hela världsekonom in . Å 
andra sidan ä r lu ftvård så tgärderna  viktiga och blir i fram tiden ännu viktiga
re för a tt m an skall kunna bibehålla levnadsm iljön som  sund och trivsam . 
L uftvårdsfören ingen  an se r a tt d e tta  fö ru tsä tte r  a tt m iljövården bör beak tas 
på alla verk sam hetsom råden  i e tt tidigt p laneringsskede. 1 synnerhet vid 
ekonom isk  planering och sty rande av u tvecklingen  bör m iljöfrågorna beak
tas från fö rsta  början  för a tt m an skall kunna undvika dy ra  och osäkra 
åtgärder för å terstä llande  av skador.

T ro ts a tt lu ftvårdsfören ingen  a rb e ta r speciellt fö r lu ftvården , önskar 
föreningen be tona  a tt m an bör befräm ja m iljövården som  en helhet och ta 
avstånd  från  e tt fö r långtgående sek to rtänkande.

L uftvårdsfören ingen  om fattar den  i in itiativet fram förda ståndpunkten  
att m iljöfrågorna i det no rd iska sam arbete t bö r även beaktas i handlings
planen ” N orden  i v ä x t” .

Föreningen an se r a tt m iljövårdens ekonom iska inverkningar, speciellt i 
lu ftvården , inte har undersök ts i tillräcklig grad. D etta  har kom m it fram  
t. ex. i sam band  m ed e tt i F in land  genom fört projekt om  försurning (H AP- 
RO), där m an inte kunnat fram föra tillförlitliga bedöm ningar av de ekono
m iska fö rlu ste r som  försurn ingen  m edför. P å m otsvarande sätt har man 
inte tillräcklig kännedom  om olika skyddsåtgärders inverkningar ur fö re ta 
gens och nationalekonom ins synvinklar för a tt m an skulle kunna bedöm a 
deras betydelse  exem pelv is för olika länders inbördes konkurrenssituation  

eller världsekonom in .
E nligt fören ingens uppfattn ing b ö r den in ternationella  m iljöekonom iska 

forskningen kraftigt ökas i syfte a tt de uppstä llda  m ålen och åtgärder för 
deras uppnående skall kunna förverkligas m öjligast effektiv t. L uftvårds
föreningen hoppas a tt N o rd iska  rådet fö r sin del kunde b idra  till u tveck lan 
det av forskningen kring nordisk  m iljöekonom i.

H elsingfors den 9 april 1987

L uftvårdsfören ingen  rf.

Eija L um m e  
Ordförande

M aija P ietarinen  
Sekreterare

I s l a n d

N atu rv æ rn sråd e t1:

N a tu rv æ rn sråd e t har o rien te re t sig om  indholdet a f  m edlem sforslag 
A 778/s om , a t d e r b ö r tages hensyn  til m iljöaspekter ved ivæ rksæ ttelse  af

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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den nord iske handlingsplan fo r ökonom isk  udvikling og fuld beskæ ftigelse.
R ådet s tö tte r he lh jerte t alle b estræ belser, der stiler mod hensyntagen  til 

m iljöaspekter. R ådet lægger vægt på, at der ved ivæ rksæ ttelse  a f  den 
nord iske handlingsplan  om  ökonom isk  udvikling og fuld beskæ ftigelse 
straks på det indledende stad ium  tages hensyn til m iljöaspekter. E t godt 
overblik  over sam m enhæ ngen m ellem  miljö og p roduktion  kan löse på- 
k ræ vende m iljöproblem er uden at give anledning til nye.

R eykjavik, den 10. m arts 1987

Gisli G islason  
Adm. dir.

N o r g e

D epartem entet for handel og skipsfart:

F ra  H ande lsdepartem en te ts side e r  det ikke innvendinger m ot det u t
sendte  forslag. M iljøvernhensyn m ed utvikling av gradvis m er effektive 
sam funnsm essige fo ro rdninger sp iller en stadig stø rre  rolle i handelsrela- 
tert økonom isk  v irksom het som  følge av uensarte t pålagte tilleggskostna
der i bedriftenes kalkylenivåer. D en betydelige satsing på nye ak tiv ite ter 
m ed et b redere spek te r av økonom isk ak tiv ite t i de nordiske land k rever at 
m iljøinnsatsen øker på alle u tsa tte  om råder. D et g jelder såvel skadev irk 
ninger vid u forholdsm essig  sterk  u tny tte lse  av na tu rressu rse r som  natu r og 
miljøs sårbarhet overfo r u tilstrekkelig  kontro llert industriell og annen øko
nom isk v irksom het. O verfor tred jeland  må det tillegges spesiell vekt å 
overvåke og redusere  g renseoversk ridende luftforurensninger.

D et nord iske sam arbeid  på  m iljøvernsiden e r i konstan t vekst. D ette 
kom m er til u ttry k k  i det a lvo r de nordiske land legger i s tud iet av de 
økende p roblem er og i m er effektive og fortrinnsv is sam stem te løsninger 
av m iljøvernspørsm ål. Det k o n sta te re s  m ed tilfredshet at de nordiske land 
både innen ram m en av nordisk  sam arbeid  og i b redere in ternasjonal sam 
m enheng system atisk  går inn for å  frem m e forslag som  kan gi bedre 
gjensidig inform asjon og utgjøre et grunnlag fo r tiltak  m ot farer som  tru e r 
m iljøet og som  vil kunne begrense fo rurensn inger både i luft, vann og 
vegetasjon. I denne sam m anheng bør det søkes å  unngå konkurransvriden- 
de effek ter av nasjonale m iljøverntiltak  ved å gå inn fo r koord inerte  statlige 
forordn inger hvo r industrien  og det øvrige næ ringsliv i stadig flere land blir 
pålagt å dekke de ek stra  om kostn inger til m iljøvernhensyn.

D et er viktig å erk jenne m ange m iljøproblem ers stadig m er in ternasjona
le karak ter. På denne bkgrunn m å det anses m eget positiv t å oppnå en
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harm onisert nord isk  politikk som  også på  de tte  felt ventelig  vil gi bedre 
gjennom slag for no rd iske lands sy nspunk te r i stø rre  in ternasjonale  fora.

O slo, 14. april 1987

G unnar A m u n d sen  (e.f.)
Utredningsleder

Ellen Jahr  
K onsulent

Industridepartem en te t har i skrivelse den I april 1987 fö rk la ra t sig p o si
tivt till m ed lem sförslaget.

S v e r i g e

K om m erskollegium :

M edlem sförslaget g rundas på  de no rd iska ländernas erfa ren h e te r från 
hittills fö rekom m ande nord iska  handlingsprogram  och då särsk ilt för 
m iljövårdssam arbete t som  in leddes i början  av 70-talet. Förslaget innebär i 
ko rthet a tt m an i N orden  ä r av uppfattn ingen  a tt befintliga m iljöproblem  
kan lösas u tan  a tt nya tillskapas genom  a tt införa och tilläm pa en helhets
syn på sam bandet m ellan miljö och produk tion . D et fö reslås därför a tt 
re levan ta  m iljöaspek ter sy stem atisk t inarbetas vid fullföljandet av arbete t 
m ed den nord iska  handlingsplanen från  1985 för ekonom isk utveckling  och 
full sysselssättn ing .

K ollegiet stä ller sig allm änt positiv  till e tt u töka t no rd isk t sam m arbete 
om m iljövård. K ollegiet m enar a tt e tt sådan t sam arbete  te r  sig naturligt 
med hänsyn till de nord iska  ländernas likheter vad av se r sam hällsuppbygg
nad, politik , lagstiftning, kom m unikationsm onster, värderingar m .m . M ot 
bakgrund av olika länders parallella m ålsättn ingar inom  m iljöom rådet lik
som  and ra  sam hälleliga am bitioner vad gäller t. ex. industri- och  handels
politik , energipolitik , a rbetsm arknadspo litik  m. m. an se r kollegiet det som  
angeläget a tt e tt no rd isk t m iljövårdssam arbete  också  m åste  ses som  en del 
av e tt b redare  eu ropeisk t och in ternationellt sam arbete . E ffek terna  ur 
m iljösynpunkt blir s tö rre  ju  fler länder som  anslu te r sig till nya m iljövår
dande åtgärder. D etta  ta la r för a tt m an i k o n tak te rna  m ed andra länder om 
frågor på t. ex. m iljövårdens om råde och i sam arbe te t inom  de in ternatio 
nella organ som  behand la r m iljövårdsfrågor, bö r efte rs träv a  a tt i s tö rsta  
möjliga u ts träckn ing  finna gem ensam m a m etoder. E tt annat förhållande 
som  ta la r fö r a tt m an från  t. ex. svenska  och nord iska  fackm yndigheters 
sida i s tö rsta  m öjliga u ts träckn ing  bö r söka tillgodogöra sig de resu lta t som 
u ta rbe tas i det in ternationella  sam arbe te t och i and ra  länder, ä r de relativ t



10

begränsade re su rse r som  finns tillgängliga i Sverige och N orden  för 

m iljövårdande verksam het.
Kollegiet har som uppgift a tt i Sverige fö reträda och bevaka u trikseshan- 

de lssynpunk te r och handelspolitiska aspek ter. M ot bakgrund av innehållet 
i den nord iska handlingsplanen för ekonom isk  u tveckling och full sysse l
sättn ing , särskilt av sn itte t om  ” N orden  som  hem m am arknad” , och med 
erinran  om det vid N ord iska  rådets 35:e session  an tagna sam arbetspro- 
gram m et för avveckling  av handelsh inder i N orden  (B 70le) fö ru tsä tte r 
kollegiet a tt m an i det svenska såväl som  i det nord iska a rbete t avseende 
bl. a. m iljöåtgärder löpande beak ta r och aktiv t verkar för en anpassning till 
de in ternationella  och regionala (t. ex. V ästeuropa och N orden) ö verens
kom m elser och sam arbetsprogram  som  Sverige och övriga nord iska länder 
anslu tit sig till. Ö verenskom m elserna har tillkom m it för a tt säkerställa  att 
inte onödiga h inder uppställs för den in ternationella handeln.

Stockholm  den 8 april 1987

Enligt kom m erskollegiets beslut 

H ans E w ander

Statens natu rvårdsverk  (SNV):

S tatens na tu rvård sverk , som  under en följd av år sam lat erfa renhe te r av 
och genom  arbete t inom den nord iska äm betsm annakom m ittén  för 
m iljövård, finner m edlem sförslaget a tt in tegrera  m iljöaspekter i sam hällets 
allm änna ekonom iska planering välgrundat. N ödvändigheten  a tt etab lera  
kon tak ter -  m er eller m indre form aliserade -  med andra av N ordiska 
m in isterrådets äm betsm annakom m ittéer för att på så sätt förd jupa, inte 
minst den egna fö rståe lsen  fö r m iljöproblem , bredda beslu tsunderlag  och 
påverka genom förande av m iljöåtgärder har länge varit uppenbar. S am ver
kan över äm betsm annakom m ittég ränser har också ägt rum . Som exem pel 
härpå kan anges sam verkan  beträffande energ iproduktionens m iljöpro
blem , miljö och u-landsb istånd  sam t miljö och forskning. D et nuvarande 
sektoriella  äm betsm annakom m ittésystem et har inte verkat hindrande här
vidlag.

E tt p rincipbeslu t av N ord iska  m in isterrådet i det av förslagsställarna 
angivna syftet bö r kunna underlä tta  en fo rtsa tt och u tökad integrering av 
m iljöaspekter i all slags sam hällsplanering.

F örslagsställarna konk re tise ra r inte ensk ilda frågor för sam verkan. Det 
förefaller em ellertid  na tu rvård sverke t ställt utom  tvivel att äm betsm anna
kom m ittén  för m iljövård har erforderliga föru tsä ttn ingar att läm na bidrag 
till den nord iska handlingsplanen för ekonom isk utveckling  och full syssel-
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sättning. U tan a tt vilja fö regripa re su lta te t av närm are överväganden  här- 
u tinnan synes det inte u tes lu te t a tt inom  ram en fö r handlingsplanen ge
nom föra m iljökonsekvensbedöm ningar eller fö rstud ie r till sådana av den 
typ  som  kan fö rekom m a i v issa an d ra  länder och  som  torde kunna be teck 
nas som  m er avancerade  än den gängse svenska.

Solna den 11 m ars 1987

Valfrid P aulsson
U lf H onninger

Koncessionsnämnden för miljöskydd har i skrivelse den 3 m ars 1987 
fö rk la ra t a tt m ed lem sfö rslaget icke fö ra n led er  någo t särskilt u tta lande  
frå n  näm nden .

Statens industriverk:

M iljöfrågornas betydelse  har få tt ökad uppm ärksam het och på allt fler 
om råden sker forskning och v id tas å tgärder för a tt m otverka och elim inera 
u tsläpp och andra  negativa effekter. O fta k räv er å tgärderna  investeringar i 
företagen. De kan v ara  olika kostsam m a m ed olika effekt på företagets 
konku rrenssitua tion , varför en avvägning m åste göras m ot vad som  vinns i 
m iljöhänseende. K ostnader och m öjligheter till b ra  lösningar v arierar ock 
så beroende på om det gäller a tt å tgärda  en gam m al produktionsanläggning 
eller om det gäller a tt bygga om  en helt ny anläggning.

Då m iljöfrågorna inte kan ses iso lerade ä r det viktigt a tt de beak tas i 
sam lade bedöm ningar som  görs. F örslaget a tt system atisk t inarbeta  re le
vanta m iljöaspekter vid fullföljandet av a rb e te t m ed den nord iska hand
lingsplanen fö r ekonom isk  utveckling  och full sysselsättn ing  ligger i linje 

m ed de tta  synsätt.

S tockholm  den 16 april 1987

C hrister O hm an
K erstin  A ggefors

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF) har i skrivelse den 25 m ars 1987 
fö rk la ra t sig avstå  frå n  y ttrande då den y ttre  m iljön inte fa lle r  inom  
fö ren in g en s verksam hetsfä lt.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19871213141516
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SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om ECE-protokoll rörande reduktion av svavel- 
och kväveutsläpp
(V äckt av Karin Söder sa m t E sko  A ho , Svein  A lsaker, Ylva A nnersted t, 
G unnar B jörk, Iva r H ansen , O lo f Jansson , E lver Jonsson , H annu  K em p 
painen, A a se  O lesen, P áll P étursson , Jens S te ffen sen , H ara ld  Synnes, Ole 
G abriel U eland, H enrik  W esterlund  och M arjatta  Väänänen)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

De Nordiske Industriforbunds Fellesorgan:

M edlem sförslaget bestå r av tv å  delar. I den fö rsta  hem ställes a tt N o rd is
ka råde t skulle rekom m endera  N ord iska  m in isterrådet a tt verka för en 80- 
p rocen tig  reduk tion  av svavelu tsläppen  i de nord iska länderna sam t en 
m o tsvarande m inskning av kväveoxidföroren ingarna fram  till å r  1995. 
Förslaget skall b e trak tas  m inst från  fyra synpunkter:
-  påverkan  av  å tgärder fö r det sura  nedfallet i enskilda länder
-  tekn iska  m öjligheter
-  ankny tn ingar till sam hällens ekonom i och annan utveckling
-  in ternationell be tydelse.

I . B etydelsen  av de nordiska em issionsm inskn ingarna  fö r  depositionen. 
Enligt den svavelbudget som  E C E s E M E P -pro jek t har p roducera t angå

ende å r 1984 är egna em issioners andel i den to ta la  svaveldepositionen i 
va rtd e ra  nord isk t land följande:
D anm ark 31 %
Finland 26 %
Island ca. 5 %
N orge 7 %
Sverige 16 7c

D et är också  bekan t a tt den öm sesidiga u tväxlingen av g ränsöverskri
dande fö ro ren ingar m ellan de nord iska länderna är m ycket m indre än 
m ellan N orden  och övriga E uropa.
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Ä ven om  m otsvarande da ta  inte finns tillgängligt fö r kväveoxider har 
m an goda skäl a tt an ta  a tt den  in ternationella  andelen i depositionens 
kvävefö ren ingar ä r  ungefär likadan.

D et som  bö r s trävas e fte r ä r  en m inskning i föroreningsdepositionen. 
O m  de egna svavelem issionerna  i v artdera  nordiskt land skulle skäras ned 
m ed 80 % som  föreslag its, sam tidigt som  de andra eu ropeiska länderna 
fo r tsä tte r  m ed sina program  fö r 30%  eller 50%  m inskning, skulle den ex tra  
m inskningen som  de egna v idgående å tgärder åstadkom m er vara  endast 
blygsam . D en to ta la  svaveldepositionen  skulle m inskas till exem pel i 
N orge m ed drygt 2 %  och i F in land m ed c irka 8%  ytterligare som  resultat 
av de fö reslagna radikala  nationella åtgärderna.

2. S yn p u n kte r  om  tekn iska  m öjligheter.
D et ä r  tv ivelak tig t, om  de tekn iska  m öjligheterna a tt skära  ned svavel

em issionerna m ed 80%  även  i princip  kan an tas ex is tera . De specifika 
k o stn ad ern a  (kostnad /reducerad  ton  svaveldioxid) stiger dock m ycket 
b ran t redan  i s lu tskedet av d e t pågående em issionsm inskningsprogram m et 
som  går u t p å  en 3 0 -6 5  % :s reduk tion , som  de fy ra  s tö rs ta  nord iska 
länderna planlägger/håller på  a tt genom föra. V aije  p rocen t över dessa 
siffror b lir betydlig t dy rare .

Till exem pel i F in land  har m an räkna t u t a tt en ökning av reduk tionsm å
let från 30 till 50%  kom m er a tt k o sta  årligen 7 - 1 0  gånger så  m ycket som  
att nå  m ålet på  30%  reduk tion  och b ibehålla  de tta  också  u nder de kom 
m ande åren  m ed ökad  energ iproduktion  av kol. M arg inalkostnaderna ökar 
alltså bran t.

E m issionsm inskningsm öjligheterna för kväveox ider ä r  annorlunda. I de 
flesta  nord iska länderna släpper m otorfordon  ut 60—75 % av kväveox ider
na. R esten  fördelas m ellan kraft- och värm eproduk tion  och and ra  källor. 
Till exem pel i F in land härs tam m ar hälften  av m obila källornas kväveox id 
em issioner från  d ieseldrivna fordon . F ö r d essa  ex is te ra r det inte effektiva 
em issionsreduk tionsm etoder i dag.

En svensk  u tredn ing  om  kväveox idu tsläpp , som  nyligen färdigställts av 
N atu rv ård sv erk e t, kom m er till s lu tsa tsen , a tt 30% -m åle t inte tycks kunna 
uppnås. A nledningen är det s to ra  bidrag från  b ilavgaserna till de to tala  
kväveem issionerna.

Ä ven om  alla nya bensindrivna  b ilar skulle fö rses m ed effektiva 
kväveoxidem issionsm inskande anordningar skulle em issionsm inskningen 
med c irka 40%  av den to ta la  fordonsem issionen  ta  en lång tid , eftersom  
bilparken fö rnyas re lativ t långsam t i synnerhet i D anm ark, F in land och 
N orge som  har dy ra  bilar. E n kväveoxidem issionsreduktion  m ed 80%  
fram  till å r  1995 skulle v ara  en abso lu t om öjlighet. O ckså  en halvering av 
N O x-em issioner ä r  ganska orealistisk .
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3. E konom iska  synpunkter
Ä ven om  de tekn iska  lösn ingarna skulle finnas till hands -  vilket alltså 

inte ä r  läget m ed kväveox idem issioner -  kan m an räkna m ed att m ycket 
kraftiga och snabba em issionsm inskningar i de nord iska länderna  skulle 
k räva kostnader som  grovt kan uppska ttas  till något i sto rleksordningen 
1% av nationalinkom sten . Den inkom stökning som den ekonom iska till
växten  kom m er a tt b juda på har redan i förväg rik ta ts  till sociala och andra 
fö rnyelser i alla no rd iska  länder.

En sto r del av N ordens nationella tillväxt b ero r på expo rt av industrip ro 
dukter. I de flesta  fall bestäm s prisnivån på  så s to ra  m arknader, a tt de 
nord iska länderna b ara  har e tt b lygsam t inflytande på priserna. Om 
m iljövårdskostnaderna  skulle k räva en betydligt stö rre  andel av företagens 
inkom ster än nufö rtiden , skulle rän tab ilite ten  m inskas och den ekonom is
ka tillväxten  i m otsvarande grad skäras ned. D et skulle innebära allt 
m indre pengar fö r andra  kostnadsk rävande  u tveck lingsåtgärder i sam häl
let.

Som slu tsa ts  kan k onsta te ras  a tt en ensidig nordisk skärpning av 
m iljövårdsk raven  inte skulle ge de nord iska länderna synnerligen goda 
m öjligheter a tt genom  ökad tillväxt betala sina ex tra  m iljövårdskostnader.

4. S tränga  krav som  in ternationellt exem pel.
O fta betonas a tt de no rd iska länderna  m åste föregå m ed exem pel och 

visa de an d ra  nationerna  hur m iljövården borde u tveck las. I dagens p ro 
gram  är reduk tionsp rocen tta le t fö r S 0 2 -em issioner m ed 40% , 50%  eller 
65%  i olika länder alltså  tydligt m era än det som  E C E -pro tokolle t kräver.

D et är tv ivelak tig t om  en ex tra  ökning av reduk tionsp rocen tta le t i de 
nordiska länderna skulle ha någon ex tra  påverkan  på andra  europeiska 
länder. R edan nu vet m an att m ånga sto ra  svavelem itten ter i E uropa har 
sto ra  ekonom iska och även tekn iska  svårighete r att nå en reduktion  med 
30%  för svavel.

5. N ordisk  verkan inom  ECE.
A ndra  delen  av m edlem sförslaget angående de nord iska ländernas ak ti

v itet inom  E C E  fö rtjäna r en positivare  analys. E ftersom  de nordiska 
ländernas avsvav lingsprogram  ä r relativ t am bitiösa och å andra sidan den 
s tö rs ta  delen  av svavelnedfalle t härstam m ar från andra delar av E uropa, är 
förslaget 2 (a) en nödvändighet från industrins synpunkt.

De nord iska  ländernas regeringar borde verkligen ak tivera  sam tliga eu 
ropeiska  länder a tt b inda sig vid en reduktion  av svavelu tsläppen  med 50%  

fram  till å r 1993.
E tt b indande protokoll med sam tliga eu ropeiska länder i syfte att redu

ce ra  kväveox id fö ro ren ingarna  är också  av nöden. På grund av den analys, 
som  ovan g jorts angående kväveox iderna  är det dock tvivelaktigt om en 
reduktion  m ed m inst hälften fram till å r 1993 kan anses realistisk. Med 

+ 1-A 779/S  Supplement
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beak tande  av de nationella m öjligheterna i de nordiska länderna kan man 
an ta  a tt en 30%  reduktion  skulle vara en bättre  grund fö rfö rhand lingarna .

O slo, 16. jun i 1987

K nut L o fs ta d

N ordens fackliga sam organisation (NFS):

N F S  de la r till fullo förslagställarnas oro  över de skadeverkningar som 
dagens u ts läpp  av svavel- och kväveföroren ingar i luften medför.

Vi ä r  d ärfö r fullt eniga med förslagställarna beträffande punkt 2 a i 
m ed lem sfö rslaget, a tt sam tliga europeiska  länder, inklusive S torbritann i
en , b inder sig för en reduktion  av svavelu tsläppen  med m inst 30 procent -  
m ed 50 p rocen t som  mål -  å r 1993.

Vi fö ru tsä tte r  a tt k raven till reduktion  skall beräknas utgående från 
u ts läppen  1980, såsom  E C E -pro tokolle t också fö ru tsä tter. D etta  för att 
inte de no rd iska  länderna skall krävas till y tterligare reduktioner från en 
senare tidpunk t än and ra  E C E -länder.

S itua tionen  beträffande kväveu tsläpp  är för de nordiska länderna en helt 
annan  än den fö r svavelu tsläpp . N FS  anser det y tterst viktigt att reducera 
kväveox id fö ro ren ingarna  i de nord iska länderna, men m ängden kväve
ox idu tsläpp  i N orden  ä r idag så liten att en reduktion på 80 procent som 
fö reslås i punkt 1 i m edlem sförslaget är helt orealistisk.

N F S  är helt enig med förslagställarna om att vi skall m inska kväveoxid
u ts läppen . M en innan vi kan fastslå  en sådan reduktion  som  förslaget 
fö ru tsä tte r , bör konsekvenserna  för industri, biltrafik m. m. u tredas när
m are. D etta  för a tt få k larhet i vilka konkre ta  å tgärder som krävs och hur 
de kan genom föras inom  en realistisk  ram .

S tockholm  den 31 m ars 1987

N ordens fackliga sam organisation

Sune A hlén  
Generalsekreterare
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M iljøm inisteriet hänvisar i skrivelse den 27 m ars 1987 till M iljøstyrelsens 
y ttrande  av den 18 m ars 1987 (se nedan).

M iljøstyrelsen:

D a n m a r k

D er er b red  enighed m ellem  landene, der deltager i arbejdet med kon
ventionen om  lang træ kkende g ræ nseoverskridende luftforurening, at den 
reduktion  på 30 % a f udsendelsen  a f svovlforbindelser eller disses græ nse
oversk ridende  strøm m e, der ved underskrivelsen  af protokollen i H elsing
fors i 1985 blev tiltråd t a f  21 lande, e r at betragte som et første skridt i 
reduk tionen  a f d isse fo rb indelser, og at yderligere skridt må forberedes i 
god tid inden 1993. O pm æ rksom heden  skal im idlertid henledes på, at en 
ræ kke lande -  bl. a. på grund a f den industrielle udvikling m. v. -  ikke har 
kunnet tiltræ de denne ret stive protokol. D isse lande har givet udtryk for 
deres sy n sp u n k ter og hensig ter i den deklaration , der sam tidig med under
skrivelsen  a f  30%  pro tokollen  blev vedtaget på eksekutivorganets 3. møde 
i H elsingfors i 1985.

F o r så vidt angår spørgsm ålet om  udarbejdelsen  af en international aftale 
om  reduk tion  a f kvæ lstofox ider eller disses græ nseoverskridende strøm m e 
kan op ly ses, a t ekseku tivorganet på sit 4. m øde i efteråre t 1986 udvidede 
og tydeliggjorde det m andat til arbejdsgruppen  vedrørende kvæ lstofilter, 
der blev ved tage t i H elsingfors i 1985, således at det nu klart frem går af 
m andate t, a t de r -  jæ vnsides m ed at der indsam les yderligere v idenskabe
ligt m ateriale  — arbejdes på  udkast til en in ternational aftale.

På arbejdsg ruppen  4. m øde i feb ruar 1987 blev der sk itseret elem enter, 
der kunne indgå i en  sådan aftale og mulige tid shorison ter, uden at skitsen 
blev d rø fte t næ rm ere.

D et m å fo rv en tes , at der sker en m ere indgående drøftelse på de næ ste 2 
m ø d e r i arbejd sg ruppen , der e r  fastsa t til her.holdsvis 1 2 .-1 5 . maj 1987 og 
7 . - 9 .  sep tem ber 1987.

D et m å dog allerede nu konsta te res , at en reduktion  inden for E uropa af 
udsendelsen  a f kvæ lstofforb indelser med m indst 50%  inden 1993 ikke er 
realistisk .

M edens o m råder i C en tra leu ropa m odtager kvæ lstofbelastn inger, der er 
højere end det accep tab le , m odtager f. eks. den nordlige del a f Skandinavi
en  m indre kvæ lstof, end jo rd en  kan udnytte . D er henvises i denne forbin
delse til, at k væ lsto f — m odsat svovl -  e r et plantenæ ringsm iddel, og at 
de tte  forhold  m å tages i betragtning ved uarbejdelsen  af en aftale.

En væ sentlig  fo rudsæ tn ing  for at kom m e videre med drøfte lserne er, at 
m an ved hvilke belastn inger de enkelte lande i E uropa henholdsvis m odta
ger og afgiver fra og til andre europæ iske lande. En sådan m atrix forventes
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at foreligge til m ødet i maj og vil danne et væ sentligt grundlag for karak te
ren  a f  de v idere d rø fte lser i arbejdsgruppen.

M an skal endelig henlede opm æ rksom heden på, at D anm ark er det 
en este  land inden for de europæ iske fæ llesskaber, der har gået ind for krav 
til reduk tion  a f autom obiludstødningen  -  der er en væ sentlig kilde til 
kvæ lstofox idforuren ingen  — der svarer til USA  norm erne, m edens de 
and re  11 lande ø n sk e r lem peligere regler.

K øbenhavn , den 18. m arts 1987

Jørgen Lauridsen

W W F V erdensnaturfonden:

 W W F V erdensnatu rfonden  har ved adskillige lejligheder givet ud 
tryk  fo r sin holdning til den g ræ nseoverskridende luftforurening, og frem 
hæ vet de m ål, der m å sæ ttes for en begræ nsning af forureningen. Vi kan 
tilslu tte  os de sy nspunk te r og den m ålsæ tning, der kom m er til udtryk i det 
tilsendte  m edlem sforslag  til N oridsk  Råd, idet vi dog m ener, at begræ ns
ningen a f N O x -  udslippet bø r væ re stø rre , nemlig en 75%  reduktion.

K øbenhavn , den 14. maj 1987

Tom m y D ybbro  
Videnskabelig medarbejder

D anm arks N aturfredningsforening:

D anm arks N aturfredn ingsforen ing  (DN)  stø tte r m edlem sforslaget, der 
k lart vil betyde en nedsæ ttelse  a f  luftforureningen. Forslaget om fatter en 
50%  reduk tion  a f svovldioxid og kvæ lstofoxidudslip  (forurening) inden 
1993 og m ed en reduktion  på 80%  inden 1995. DN finder det tvingende 
nødvendig t, som  anført i forslagets punkt 2 a, at også Storbritannien  bin
d e r sig til d isse mål.

D N s egne " k r a v ”  eller slutm ål for reduktionen af luftforureningen med 
svovldioxid , kvæ lstofoxider og  ozon er henholdsvis 90% , 75 % og  75 %.

DN m ener a ltså , at slutm ålet for svovldioxidreduktionen bør være 90%  
og ikke kun 80% , som  opført i m edlem sforslaget. DN m ener også, at der 
bø r sæ ttes krav  til reduktion  a f den foruren ingsbetingede  ozon-dannelse.

K øbenhavn , den 11. jun i 1987

Allan A ndersen
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M iljöm inisteriet:

F i n l a n d

M edlem sförslaget går i rä tt riktning, eftersom  de in ternationella å tgär
derna  för a tt m inska tjä rrtran sp o rt av luftföroreningar bör effektiveras. 
N ord iska  råd e ts  in ternationella  lu ftvårdskonferens i S tockholm  i septem 
ber 1986 var till s to r ny tta . Det protokoll som med stöd av den in ternatio 
nella konven tionen  om gränsöversk ridande luftföroreningar u tarbetades 
fö r a tt m inska svavelu tsläppen  träder i kraft våren 1987, eftersom  tillräck
ligt m ånga länder har ratificerat det. D ärem ot är protokollet om kväveu t
släpp ännu u n d er beredning , och det ä r  m ycket osäkert om enighet om 
p ro tokollet kan nås under å r  1987.

De nord iska  länderna har gått in för en avsevärt större minskning av 
svavelu tsläppen  än vad pro tokolle t om reduktion  av svavelutsläppen förut
sä tter. De nord iska länderna har som  mål för m inskningen uppställt 5 0 -6 5  
p rocen t från  å r 1980 till å r  1993. En utredning om ännu längre gående 
m inskning av u ts läppen  har inletts i e tt nord isk t land. Men inget nordiskt 
land har fö ru tsä ttn ingar a tt m inska svavelu tsläppen  med 80 procent före år 
1995. D ärem ot kunde m an i sam tliga nordiska länder börja reda ut vilka 
ko stn ad er, fö rde la r och o lägenhe ter som  skulle följa av en m inskning av 
svavelu tsläppen  som  ä r stö rre  än den man hittills beslu tat om.

Det enda nord iska  land som  hittills har ställt upp ett i siffror u ttryckt mål 
för en m inskning av kväveoxidu tsläppen  är Sverige. Men det har visat sig 
a tt det ä r  om öjligt a tt i hela Sverige nå en sådan minskning som det 
u rsprungliga m ålet innebar, näm ligen 30 procent till å r 1995.

I de övriga nord iska  länderna är situationen rätt likartad, kanske säm re. 
1 Finland kan u ts läppen  av kväveoxider fram till å r 1995 m inskas med 
högst 10 p rocen t jäm fö rt med nivån år 1980 utan att kostnaderna blir 
oerhört höga.

De nord iska  länderna  har redan länge arbeta t för att sam tliga ECE- 
länder skulle un d erteck n a  ett protokoll om en minskning av svavelutsläp
pen. D essu tom  har m er än hälften av de länder som undertecknat p ro tokol
let fö rbund it sig a tt m inska sina u tsläpp m er än vad m inim im ålet (30 
procen t) anger, och m ånga av dem  har u tlovat en 5 0 -6 0  procents m insk
ning till 1993. F rågan  om  att få m ed fler sta te r antingen m edelst ett nytt 
pro tokoll e lle r genom  underhand lingar har hela tiden varit aktuell. Det är 
m ycket m öjligt a tt e tt nytt protokoll om m inskning av svavelutsläppen 
m åste u ta rb e tas ; d e tta  kan bygga på en annan princip än den om en 
m inskning av to ta lu ts läppen  m ed en given proportionell andel.

D et ä r  even tue llt möjligt a tt i början av år 1988 få till stånd ett bindande 
p ro tokoll d ä r de eu rope iska  s ta te rna  fö rb inder sig att m inska kväveoxidu t
släppen. U nderhand lingarna  har em ellertid  gjort det klart att en sådan tid-
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tabell bara  är möjlig om pro toko llets m ålsättning är anspråklös. Å andra 
sidan har det också  kom m it fram  åsik ter om att p ro tokollet kunde innehålla 

en överenskom m else  om olika stad ier, där m ålsättningen sm åningom  skul
le skärpas. D ärför är det i p raktiken ogörligt a tt få till stånd ett protokoll 
som  går ut på att u tsläppen  skall m inskas med hälften till å r 1993. D ärem ot 
kan m an uppenbarligen på sikt kom m a fram  till rä tt stränga krav om en 
reduk tion  av u ts läppen , men protokollet kan då bygga på någon annan 
princip  än den om en procentuell m inskning av u tsläppen.

M edlem sförslaget går visserligen i rätt riktning, men de mål som där 
fö reslås kan inte i p rak tiken  uppnås under föreslagen tid . På sikt torde det 
därem ot vara  möjligt att gå in för den m ålsättning som m edlem sförslaget 
anger.

H elsingfors den 27 april 1987

Olli Ojala 
A vdelningschef, överdirektör

A lec Estlander 
Byråchef

Helsingfors universitet, konsistoriet, hänvisar i skrivelse av den 4 m ars 
1987 till y ttrande  av den 22 ja n u a r i 1987 frå n  a gro fo r s  t-vet enskapliga  

fa k u lte te n  (se nedan).

Helsingfors universitet, agro-forstvetenskapliga fakulteten1:

A gro-fo rstvetenskap liga faku lte ten  vid H elsingfors un iversitet är be
kym rad ö v e r de skadliga tryck  som  luftföroreningarna fö rorsakar skogar
nas växt och fiskbeståndet i karga skogssjöar. D essa tryck kan m inska 
skogarnas växt och m öjligheterna att uppnå de produktionsm ål som Skog 
2000-program m et fö ru tsä tte r , och de är skadliga även inom fiskerihushåll- 
ningen. D ärfö r vill agro-forstvetenskapliga fakulteten  understöda det i 
N ord iska  rådet väck ta  b redbasiga m edlem sförslaget om reduktion av 
svavel- och kväveu tsläpp . I de tta  sam m anhang fram häver fakulteten  att en 
reduk tion  av kväveoxidu tsläppen  vill au tom atisk t m edföra en minskning 
av ozonfö ro ren ingen , som  visat sig vara särskilt farlig för träden i skogar-

H elsingfors den 22 januari 1987

M atti N uorteva  
Dekanus

Ritva  Siipi-Kauppila  
Fakultetssekreterare

1 Yttrandet översatt från  finska.
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Finlands akademi hänvisar i skrivelse i m ars 1987 till y ttrande frå n  
s ta ten s m iljövetenskapliga  kom m ission  av den 9 feb ruari 1987 (se nedan).

Statens miljövetenskapliga kommission:

Det m edlem sförslag  som  fram förts vid N ordiska rådets luftvårdskonfe- 
rens i S tockholm  den 8 - 1 0  sep tem ber 1986 innehåller rekom m endationer 
om reducering  av svavel- och kväveoxidu tsläppen  i a tm osfären  i en högre 
grad än vad hittills uppgjorda in ternationella  avtal fö ru tsä tter. U tgående 
från de fo rskn ingsresu lta t som  i dag förefinns kan en viss skärpning av ut- 
släppsk raven  säkert anses berättigad . E m edan en intensiv forskning fortfa
rande pågår om  de skado r och skadorisker svavel- och kväveoxidförore
n ingarna ger upphov  till ä r det ännu svårt a tt faststä lla  till vilken procen tu 
ell nivå reduceringen  bör ske. F inlands A kadem i finansierar en del av 
denna forskn ing  och ser det som  viktigt att också i fram tiden stöda forsk
n ingsverksam heten  på d e tta  om råde.

De i m edlem sförslaget fram förda procentta len  för reduceringarna och de 
föreslagna tid sschem a för genom förandet av rederceringarna m åste väl 
anses som  ganska  am bitiösa. F inlands akadem i ser det dock inte som sin 
sak a tt ta  d irek t ställning i denna fråga.

H elsingfors den 9 februari 1987

R auno R uuhijärvi 
Ordförande

U lla-Irm eli Brom an  
Sekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapss ty re lsen  om fattar m edlem sförslaget och anser, liksom i y tt
randet angående m edlem sförslaget om nedtrappning av g ränsöverskridan
de lu ftfö roren ingar (A 732/s)', a tt det ä r  nödvändigt a tt y tterligare åtgärder 
bö r v id tagas för a tt m inska effek terna av luftföroreningarna. Den 30- 
p rocentiga nedskärn ingen  av svavelu tsläppen  fram till å r 1993 som 21 
länder endades om vid lu ftskyddskonferensen  i H elsingfors år 1985 bör 
an ses o tillräcklig  och bör därfö r u tökas y tterligare. N edskärningen bör 
gälla alla eu rope iska  länder.

1 S e  N o rd isk  R å d , 34. sess ion . Su p p lem en t.
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L an d sk ap ss ty re lsen  delar även den i m edlem sförslaget fram förda åsik
ten  att b indande avtal bö r ingås m ellan alla europeiska länder i syfte att 
red u ce ra  kväveox id fö ro ren ingarna  med m inst hälften fram  till å r 1993. 
Sam tidigt b ö r övervakn ingen  av u tsläppen effektiveras.

Enligt landskapssty re lsens uppfattn ing bör avtal även ingås mellan de 
eu ro p e isk a  länderna  i syfte a tt reducera  u tsläppen i luft av organiska 
k lo rfö ren ingar som  t ex d iox iner sam t tungm etaller såsom  bly, krom  och 
zink. D essa äm nen har redan nu konsta tera ts ackum ulera i Ö stersjöns 
näringskedjor.

M arieham n den 2 april 1987

Folke W oivalin 
Lantråd

Carl Storå  
Fiskeriintendent

I s l a n d

N a tu rv e rn råd e t':

N a tu rv e rn råd e t u ttry k k er glede over at de tte  forslaget er blitt frem lagt, 
og o pp fo rd rer til at Island s tö tte r forslaget. N atu rvern rådet vil peke på at 
det ville væ re riktig å oversende S tatens helsevern  forslaget til u ttalelse, 
e tte rso m  fo ru rensn ingssaker hörer inn under dette  organ.

R eykjavik . 5. m ars 1987

Sigurður A . þráinsson  
Biolog

L andvæ rn  (L andvernd), Islands opdyrknings- og naturfredningsforening1:

L andvæ rns besty re lse  op fo rd rer til. at islændinge deltager i et in ternatio 
nalt sam arbejde om  reduktion  a f forurening som  fölge af svovl- og kvæ ls
to ffo rb indelse r i luften. H er er tale om et stort problem  i store dele af 
verden , særlig i industrilandene, og dette  må beröre islændinge direkte 
e ller indirekte.

L andvæ rns b esty re lse  m ener, at der burde ivæ rksæ ttes undersögelser af 
luftforureningen i Island , så vi havde solide oplysninger om , hvordan 
forholdene e r om kring denne forurening her i landet, hvilket der i ø jeblik
ket v ides m eget lidt om.

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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L andvæ rns b esty re lse  glæ der sig over de tte  forslag og m ener, at der 
herm ed e r steget et betydningsfu ld t skrid t på vejen til lösning a f dette 
alvorlige problem .

R eykjav ik , den 30. m arts 1987
f. L andvæ rns bestyrelsen

Svanhildur Ska ftadó ttir  
Administrerende direktör

H avforskn ingsinstitu tte t1:

Svovl- og kvæ lsto ffo rb indelser i atm osfæ ren  e r den vigtigste årsag til den 
sure regn, som  nu fo rårsager store  ödelæ ggelser i den nordeuropæ iske 
natu r. M edlem sforslaget e r  endnu et forsög på at lægge pres på  industrina
tioner i denne verdensdel, så svovl- og kvæ lstofforbindelser i udslip fra 
industri- og k ra ftvæ rker nedsæ ttes.

D et bör dog retfæ rdigvis frem hæ ves, at det her i landet kan vise sig 
vanskelig t at opfylde 1. p a r., som  indeholder en opfordring til at form ind
ske svovludslip  m ed 80 % , idet sådant udslip muligvis stadig kun er tilstede 
her i ringe grad  i sam m enligning m ed tæ t befolkede lande.

R eykjav ik , den 11. m arts 1987

Jakob Jakobsson

N o r g e

M iljøverndepartem entet:

S tatens fo ru rensn ingstilsyn  (SFT) har vu rdert hvilke tiltak  som  vil m åtte 
beny ttes for å kunne gjennom føre en 80%  reduksjon  innen 1995. K onk lu 
sjonen er at slike u ts lippsreduksjoner innen en relativ  kort tidsfrist vil 
kreve dram atiske og tildels ug jennom førbare tiltak. SF T s no ta t følger 
vedlagt.

D et skal i denne sam m enhengen også påpekes at norske utslipp av 
svovel bare stå r for 10% av det sam lete nedfallet over N orge, og en 
vesentlig  lavere p rosen tandel i de m est u tsa tte  om rådene på Sørlandet. En 
utslippsreduksjon  på 80%  vil følgelig ikke ha nevneverd ig  virkning på sur 
nedbør-problem et.

D et arbeides nå m ed å utvikle be lastn ingsrenser fo r følsom m e om råder 
for hva de kan tåle m ed hensyn  til svovel- og n itrogenbelastn ing . D isse vil
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trolig bli lagt til grunn ved forhandlingene om ytterligere svovelreduk- 
sjoner i E u ropa  og N ord-A m erika. D et er fra norsk side allerede ta tt 
initiativ for at en avtale  for y tterligere svovelreduksjoner skal foreligge i 

god tid før 1993.
M iljøverndepartem en tet vil, på bakgrunn av ovennevn te , ikke tilrå fo r

slaget fra N ord isk  R åd slik det foreligger m ed en 80%  reduksjon av svovel 
og n itrogenoksyder innen 1995. Vi vil im idlertid fo rtsa tt p resse på i in terna
sjonale fora  for at alle europeiske land skal gjennom føre m inst 30 % svovel
reduksjoner innen 1993 og for at tiere  land skal følge eksem plet til de land 
som  har erk læ rt m ålsetning om  50%  eller m er innen 1995.

N år det gjelder de pågående forhandlingene om reduksjon av n itroge
noksyder vil vi påpeke at N orge neppe kan halvere sine u tslipp  innen 1993. 
D et vises i denne sam m enheng til det vedlagte no ta te t fra S FT  (se Bihang).

O slo, 23. m ars 1987
E tte r fullm akt 

Jan Thom pson
P er \1  B akken

B IH A N G

K om m entering av medlem sforslag A 779/s om 80 % reduksjon av NOx- 
utslipp innen 1995 i forhold til utslippene i 1980

Forslag om 80%  reduksjon av N O x-utslippene i N orge innen 1995 synes 
tem m eligen urealistisk . N O x-utslippene har økt for hvert å r idet mobile 
k ild e re r  hovedkilden til u tslippene.

F o r å klare en 80%  reduksjon m ed basisår i 1980 m å dram atiske og til 
dels usannsynlige tiltak iverkse ttes m ed uan te  økonom iske konsekvenser.

I E C E  arbeides det m ed N O x-protokoll som  ta r utgangspunkt i hvor sto r 
N O x-forurensning m iljøet kan aksep tere . En 80%  reduksjon i N orge er 
miljøm essig sett unødvendig . P rosen tv is reduksjon e r en strategi som 
faglig sett e r lite hensik tsm essig .

N O x-utslippene i N orge har økt de senere årene og fo rtsa tt økning ventes 
om  ikke tiltak se ttes inn. L ikevel e r  u tslippene i N orge relativ t lave
sam m enliknet m ed andre land i E C E  fordi vi ikke har k ra f tv e rk .---------

1 E C E -sam m enheng  forhandles det fo r tiden om en N O x-protokoll. Inn
holdet i denne ser ut til å  basere  seg på teknologi- og k ildeorientert 
strakstiltak . T iltak  u to v er strak stiltak  vil ta  u tgangspunkt i at N O x-nedfall 
ikke skal overstige en kritisk grense. N O x-nedfall under ” kritisk g ren se” 
anses å ha en positiv  gjødningseffekt. D enne stra teg ien , i m otsetning til 
p rosen tv is reduksjon , m ener vi e r den gunstigste for m iljøet. En prosen tv is
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reduksjon ta r  ikke hensyn  til hvor sto r forurensingsbelastn ing  m iljøet kan 
klare. En kan risikere  å redusere  u tslippene fo r lite i belastede om råder, og 
å b ruke unødvendig  store  re ssu rse r på  m iljøtiltak der det ikke har noe 
særlig betydning.

H ovedkilden til u tslippene i N orge er m obile k ilder (vegtrafikk og kyst
trafikk). Industrien  og fyringsanlegg har re lativ t lave N O x-utslipp, og det er 
foreløpig ukjent hvilke tiltak  som  kan se ttes inn. Fyringsanleggene vi har 
er sm å (ca. 80 %  < 0 ,25  MW ) og det e r  ikke u tv ik let lav-N O x teknologi for 
så sm å anlegg.

I tabellen under e r  det sk issert N O x-utslipp pr. idag fordelt på ulike 
hovedkilder.

En 80 %  reduksjon  m ed basisår i 1980 vil bety  a t vi m å redusere  u tslippe
ne ned til ca. 30.000 N O x innen 1995.

K onsekvensene av en slik reduksjon  vil væ re følgende:
A. U tskiftning av bensin- og d iese lk jø re tøyparken  til avgassrene k jøre

tøy , sam t en ca. 6 0 -7 0  %  reduksjon  i trafikkarbeidet, både for personbiler 
og vare transport.

B. U tskiftn ing av innenriksflåten  til avgassrene m oto rer innen 1995 sam t 
en ca. 6 0 -7 0  % reduksjon  i kysttrafikken  (inkl. fiske, fangst og forsvar).

C. Forbud  m ot oljefyring i industri og til boligoppvarm ing.
D. U tskiftning av sam tlige landbruksm ask iner (trak to r, treskem askin  

etc .) og d ieselk jøretøy  i fo rsvare t innen 1995.
E. O m fattende tiltak  innen industrien , sam t nedleggelse av de m est N O x- 

fo ru rensende (eks. gjødselproduksjon).
F. Ingen gasskraftverkutbygging  eller annen kraftverkutbygging.
Ad A: A vgasskrav  til bensinpersonb iler er beslu tte t innført fra m odellår 

-89. G jennom snittlig  levea lder fo r bilene e r ca. 14 år, så tiltaket får ikke full 
effekt før i å r 2003. D et arbeides m ed avgasskrav  til d ieselk jøretøy og 
tidligst mulig g jennom føringstidspunkt an tas væ re 1993 fo r tyngre kjøretøy 
og 1990 for d ieselpersonbiler. F o r å få u tsk ifte t hele k jø retøyparken  ca. 10 
år før naturlig u tskifting m å kraftige økonom iske v irkem idler tas i bruk 
eller forbud m ot å k jøre ” ikke av g assren e”  k jøretøy.

En reduksjon av trafikkarbeidet på 70 % vil innebæ re en ten  en tilsvaren 
de reduksjon i antall k jøretøy  eller at hvert k jøretøy red u serer kjøreleng
den m ed 70 % . V are transpo rt m å overføres til je rn b an e  og konsekvensen  
blir utbygging av det e lek triske je rn b an en e tte t sam t en økning av kapasite-

Ad B: L evealderen  på kystfartøy  er tem m elig lang, ca. 40 år. T iltaket 
innebæ rer u tskifting av flå ten , evn t. bare  utskifting av m otorene i fa r
tøyene ca. 35 år før naturlig  utskifting.
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En reduksjon i trafikken vil innebæ re overgang til je rnbane.
Ad C: 1 dag k jenner vi ikke til lav N O x-teknologi for de oljekjelene vi har 

i N orge. U tslippene pr. kjel e r sm å. men alle sm åkjelene sum m ert gir et 
visst bidrag. Forbud  mot oljefyring vil innebæ re en om fattende overgang til 
e lek trisite t.

Ad D: L andbruksm ask iner og en del m ask iner i fo rsvaret har d ieselm o
torer. A vgassrene d iese lm oto rer har et N O x-utslipp pr. m otor som er ca. 
halvparten  av dagens utslipp.

Ad E: Det er foreløpig ikke k jent hvilke tiltak  som kan se ttes inn overfor 
industrien . V ekst i industrien  må u telukkes. N edleggelse av f. eks. gjød
selproduksjonen  er et tiltak som vil gi relativ t sto r N O x-reduksjon.

Ad F: Innen år 2000 er det fo rven tet en gasskraftverkutbygging på 23 
TW . Selv m ed best tilgjengelig teknologi vil N O x-utslippene væ re for høye 
til at vi k larer en 80 %  reduksjon av nasjonale utslipp.

T iltakene A —F er svæ rt u realistiske og v id tgående, og miljøm essig sett 
unødvendige.

Ut ifra dagens viten om N O x-forurensningen i N orge vil følgende tiltak 
være tilstrekkelige:
-  Skjerpede avgasskrav  til mobile k ilder, og naturlig  utskifting av kjøre- 

tøyparken  og innenriksflåten .
-  Best tilgjengelig teknologi på nye stasjonæ re kilder.
-  S tabilisering/reduksjon av trafikkarbeidet.

1 SFT  arbeides det med overs ik tsp laner for N O v og forslag til N O x- 
reduserende tiltak.

80 % reduksjon av Norges S 0 2-utslipp

V urdering av m uligheter, og prob lem er forbundet med en så drastisk  
reduksjon.

N orges S 0 2-utslipp kom m er i hovedsak  fra en rekke m indre kilder, som 
er p roblem atiske å rense individuelt. K rav om m ax 0,15 % svovel i all 
fyringsolje og m oto rd rivsto ff vil væ re et d rastisk  tiltak. Selv dette , sam m en 
med svæ rt om fattende rensing av industrip rosessu tslipp , vil trolig ikke 
væ re tilstrekkelig  til å gi 80 % reduksjon av norske S 0 2-utslipp.

1 m otsetn ing til mange industriland som  har store S 0 2-utslipp fra var
m ekraftverk , e tc. har N orge et relativ t besk jedent to talu tslipp , som  for en 
sto r del sk river seg fra en rekke sm åkilder. S tore prosen tv ise  reduksjoner 
av det norske S 0 2-u tslippet er derfor dels svæ rt kostbart, dels d irekte 
umulig. F o r tiden arbeider im idlertid SFT  m ed en plan for hvordan 30 %  
eller 50 % reduksjon kan oppnås.

Med et utslipp av S 0 2 i N orge i 1980 på drøyt 140.000 tonn, vil en 80 % 
reduksjon innen 1993 eller 1995 bety at u tslippet må ned til 28.000 tonn. 
D ette ville sannsynligvis m åtte innebæ re følgende (i hovedtrekk):
-  Installasjon av avsvovlingsanlegg på norske raffinerier, slik at svovel

innholdet i diesel og lett fyringsolje bringes ned til 0,15 %  svovel.
-  F orbud m ot bruk av fyringsolje e ller d rivsto ff (til vei- og skipstrafikk) 

med m er enn 0,15 %  S. D ette  vil øke brenselkostnadene kraftig.
-  F orbud  m ot bruk av kull i fyringsanlegg.
-  O m fattende rensing av S 0 2-utslippene fra industrip rosesser. Det m å 

kreves sjøvannsvasking for alle anlegg hvo r beliggenhet etc. gjør dette 
mulig. F o r de øvrige g jenstår kalkvasking som  m ulighet. K alkvasking på
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re la tiv t sm å anlegg, slik det vil væ re tale om  her, e r i m ange tilfeller
miljøm essig uaksep tabelt p. g. a. de sto re  m engdene fly tende re s tp ro 
dukt/slam  som  vil dannes.
Selv med de tiltakene som  ovenfor er sk issert, og som  dels gir store 

kostnader og u lem per, dels er på kanten  av det mulige, e r det usikkert om 
en 80 %  reduksjon  kan oppnås. Både i SFT  og i de in ternasjonale  sam ar
beidsfora arbeides d e t for at reduksjonene blir fo re ta tt slik at m an få r m est 
mulig igjen for innsatsen . T iltakene bør derfor iverksettes ut fra hensynet 
til hva m iljøet tå ler (u tslippenes stø rrelse  og geografiske plassering), og til 
hvilke tekniske m uligheter som  til en hver tid foreligger.

S v e r i g e  

L antbrukssty  reisen:

L an tb rukssty re lsen  har inget a tt erin ra  m ot de förslag till reduktion  av 
svavel- och kväveu tsläpp  som  fö reslås i N ord iska  rådets skrivelse A 779/s.

Svavel- och kväveox iderna  verkar bl. a. på följande sätt i agroekosyste- 
met

1. Försurning av m arken
2. D irek tskador på väx ter
3. Tillförsel av svavel och kväve
Av d essa  fak to re r är försurn ingen  den allvarligaste. Av den to tala  åker- 

m arksförsurningen beräknas 1/5 härrö ra  från surt nedfall. På jo rd a r  som 
saknar tillräcklig buffringsförm åga m åste kalkning vidtagas för a tt m o tver
ka försurningen. K alkningsverksam heten  är för närvarande för liten i 
jo rd b ru k e t. D elvis kan de tta  fö rk laras av svag lönsam het to talt sett i 
växtodlingen.

D irek tskador på lan tb ruksväx te r av svavel- och kväveoxider saknar 
såvitt m an vet betydelse i landet.

Svavelu tsläppen  har be tydelse  för väx ternas svavelförsörjn ing . Vid 
m inskade svavelu tsläpp  m åste denna fråga observeras. Den utgör dock 
inget skäl för a tt ej m inska svavelu tsläppen .

A groekosystem et är som  regel m er kvävekonsum erande än andra  eko 
system . K vävetillförseln  från a tm osfären  u tgör som  regel endast en liten 
del av behovet.

Jönköping den 18 m ars 1987

Allan Johansson  
Generaldirektör

Jan  G ustavsson  
Avdelningsdirektör
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Fiskeris ty re lsen  tillsty rker förslagen om y tterligare reduktion  av svavel- 
och kväveu tsläppen  inom  de nord iska länderna resp . inom  ram en för E C E .

D et lå te r sig inte göras a tt kvan tita tiv t ange vad en viss reduktion  av 
u tsläppen  av svavel- och kväveox ider i E uropa, N orden  och Sverige 

b e tyder för fisket.
H ittillsvarande e rfa renhe te r av begränsning av u tsläppen  i kom bination 

m ed in sa tse r typ kalkning av sjöar och vattendrag  är dock positiva; fisk
bestånd  som  slagits ut kan å te rin troduceras  när vattenkem in  blivit accep ta 
bel, fiskarter m ed sto rt värde för såväl y rkesfisket som  fritidsfisket som 
lax, öring och k räfto r kan fo rtsa tt ny ttjas som  den resurs de utgör.

K raftiga u tsläppsbegränsn ingar krävs nu fö r att ge effekter i sjöar och 
vattendrag  belägna i om råden m ed m agra m arker.

Svavelnedfallet i sto ra  delar av Sverige är idag ca 1 g S/m 2 år. D etta  är 
m er än vad flerta let va tten  tål; e tt nedfall på högst 0,5 g S/m 2, å r  skulle 
m edföra att de flesta  om rådena tillfrisknade. De känsligaste va ttnen  skulle 
dock kvars tå  som  negativ t påverkade även vid denna nedfallsnivå.

Den föreslagna reduk tionen  av svaveld iox idu tsläppen  skulle sannolikt 
ge ett nedfall/en belastn ing  på ca 0,5 g S/m 2' år.

F ör kvävet kan föras e tt m otsvarande resonem ang. N uvarande be las t
ning är oaccep tabelt hög, 1 0 -3 0  kg N /ha år i södra Sverige och 4 —6 kg/ha 

år i norra.
U tlakningen av organiskt kväve b ö r inte överstiga 0 ,1 -0 ,2  kg/ha' år. F ö r 

depositionen  av kväve innebär d e tta  a tt den skulle behöva m inska till ca  5 
kg N /ha år.

D en föreslagna reduk tionen  to rde  m inska kväveläckaget till sjöar och 
vattendrag  i södra Sverige och påtagligt m ildra de negativa effek terna på 
b io ta av s. k. su rstö ta r under snösm ältn ingen i övriga delar av landet.

Vid u ta rb e tan d e t av d e tta  y ttrande har synpunk ter inhäm tats från 
fiskeristy relsens labo ra to rier; sö tva tten slabo ra to rie t, D rottningholm  och 
havsfiskelabora to rie t, L ysekil.

Fiskeristyrelsen:

G öteborg  den 23 m ars 1987

L ennart Hannerz,
Generaldirektör

Karl-Erik B erntsson  
Byråchef
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Koncessionsnämnden för miljöskydd:

N äm nden kan anslu ta  sig till det syfte som  ligger bakom  m edlem sförsla
get m en vill i övrigt endast hänvisa  till vad som  sägs i den svenska 
regeringens proposition  1984/85:127 Program  m ot luftföroren ingar och 
försurning rö rande bl. a. det a rbe te  som  sker u tom lands och inom  olika 
in ternationella  o rgan isationer, särskilt E C E -sam arbete t om  långväga 
gränsöversk ridande lu ftföroreningar. A vslutn ingsvis vill näm nden ifråga
sätta  p rincipen m ed reduktion  av föro ren ingsu tsläpp  i p rocen t m ed hänsyn 
till a tt u tgångsn ivåerna för fö ro ren ingsu tsläppen  är så olika i skilda länder.

Stockholm  den 3 m ars 1987

Stig  O lo f Svärd

Sveriges lan tbruksuniversite t (SLUJ:

Förslaget innebär a tt N ord iska  m in is terrådet skall verka för en 80 %-ig 
m inskning av svavel- och kväveox idu tsläppen  i de no rd iska  länderna fram  
till 1995. De nord iska  ländernas regeringar uppm anas inom  E C E  verka för 
en reduktion  av svavelu tsläppen  m ed m inst 30 %  och m ed 50 %  som  mål 
för 1993. V idare skall e tt b indande protokoll ingås m ellan europeiska 
länder i syfte a tt reducera  kväveoxidfören ingarna m ed m inst hälften fram  

till å r 1993.
K ritiska g ränser fö r vad natu ren  tål av svavel- och kvävebelastn ing  har 

nyligen a rbe ta ts  fram  av en expertg rupp  inom  N ord iska  m in isterrådet. I 
denna har också  ingått specia lister från  S L U . U nderlaget fö r bedöm ning 
av effek terna av den ökade kvävetillförseln  (n itrat och am m onium ) från 
atm osfären  är ännu  bristfälligt och k räv er fo rtsa tt uppm ärksam het och 

forskning.
M ot bakgrunden  av att en om fattande försurning av m arkm iljön äger 

rum  i SV Sverige till följd av sy radeposition  av svavel och kväve m åste 
fo rtsa tta  strävanden  göras för a tt m inska u ts läppen  av d essa  surgörande 
föreningar. F ö r att fö rh indra  en fo rtsa tt storskalig  m arkförändring rekom 
m enderas av expertg ruppen  en sänkning av syranedfalle t m ed upp till 80 % 

fram  till å r 2000.
K väveox idproblem atiken  anslu te r till den  ökande ozonhalten  som  synes 

ha en stö rre  påverkan  på våra  g rödor och skogar än vi tidigare antagit. 
K om binationen  av ozon , kväveox ider och svaveloxid  kan ge en ökad 
skadefrekvens på väx ter. K väveox iderna  b ildar också  n itrat (sa lpe te rsy 
ra), som  om  det inte tas om  hand av v äx ttäcke t u tlakas från m arken och
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bid rar till m arkförsurn ingen . En fo rtsa tt kvävebelastn ing av våra  skogar 
kan också  påverka  balansen  m ellan väx tnäringsäm nen  i negativ riktning 
t. ex. m inskad frost- och to rkhärd ighe t.

SL U  ställer sig bakom  de s trävanden  som  m edlem sförslaget innebär mot 
bakgrunden  av att den nuvarande belastn ingen av svavel- och kvävefö r
eningar är fö r hög. På sikt m åste vi nå m inst de värden  som  anges i 
m edlem sförslaget. D en fo rtsa tta  reduk tionen  av svavelföreningar bör på 
sikt vara  möjlig. K väveprob lem et ä r i e tt kort tid sperspek tiv  därem ot 
svårare  a tt kom m a till rä tta  m ed. D etta  fö rh ind rar inte a tt den rekom m en
dation  som  ligger i det nu ak tuella  förslaget bö r tillstyrkas.

På sty relsens för Sveriges lan tb ruksun iversite t vägnar 

M årten C arlsson
B engterik R onne

Institu tet för vatten- och luftvårdsforskning (IVL):

Från tekn isk-vetenskaplig  synpunkt uppv isar förslaget en del ok larhe
ter. De föreslagna m inskningarna i u tsläpp saknar basår vilket ä r  nödvän
digt. Vi har i den fo rtsa tta  d iskussionen  kring förslaget utgått från att man 
avser 1980 som basår. B eträffande de olika punk terna  i m edlem sförslaget, 
innebär den 80-procentiga reduk tionen  man fö reslår för de nord iska län
derna (punkt I) en m er långtgående reduktion  av u tsläppen  än vad som 
hittills behandla ts och u tre tts  i de no rd iska länderna.

Å tgärderna vad beträffar svavel, där sk illnaderna m ellan förslag och 
ländernas å taganden  är m inst, kom m er att k räva tekn iska  förändringar 
inom industri och energ iproduktion  långt u tö v er vad som  hittills p lanerats 
och beslu tats. F ö r kväveox ider kom m er det enligt vår m ening att vara 
omöjligt a tt uppnå en så långtgående reduktion  som  föreslagits u tan a tt 
hela sam hällsstruk tu ren  fö rändras.

B eträffande punkt 2 a har vi ingen kom m entar.
Förslaget u nder punk t 2 b är tveksam t ur tekn isk  synpunk t, e ftersom  en 

halvering av N O x-u tsläppen fram  till å r 1993 inte går att genom föra u tan att 
kraftigt skära  ned all biltrafik. M ålsättningen i form  av en halvering av 
N O x-utsläppen förefaller dock  realistisk  m ed tanke på nuvarande kunskap 
om belastn ingsgränser i na tu ren , m en b ö r ses över en längre tid.

I de tta  sam m anhang bör påpekas a tt en reduktion  av N O x-u tsläppen inte 
au tom atisk t innebär att ox idan tprob lem et reduceras i m otsvarande om fatt
ning. För de tta  krävs även å tgärder mot ko lväteu tsläppen . Frågan om hur
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ox idan tproblem et skall begränsas h a r nyligen tagits upp inom  E C E :s a r
betsgrupp  fö r kväveoxider. Inom  något å r  to rde  d e tta  arbete  kunna p rec i

seras.

S tockholm  den 3 m ars 1987

In stitu te t fö r vatten- och luftvårdsforskning

Erik A rnberg  
Inform ationssekreterare

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198720
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A 780/e 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om ränteavdrag vid innehav av bostadsfastighet i 
annat nordiskt land

(V äckt av Svein  A lsaker, Ylva A nnersted t, G unnar B jörk, E lver Jonsson , 
Jens S te ffen sen  och Ole G abriel U eland)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska skattevetenskapliga forskningsrådet:

Enligt artikel 6 i det m ultinationella nord iska dubbelbeskattn ingsav ta le t 
skall fast egendom  besk a tta s  i det land, där fastigheten  är belägen. H ärav 
följer -  även om  d e t inte u ttryck ligen  sägs i näm nda artikel -  a tt rän ta  på 
lån som  nedlagts i fastigheten  också  skall hänföras till d e tta  land.

Vad gäller tjän ste inkom ster är huvudregeln  enligt artikel 15 i det no rd is
ka av talet a tt beskattn ing  skall ske i det land där a rb e te t utförts .

Det i det rem itterade  förslaget behandlade problem et har således sin 
grund i a tt arbetsinkom sten  kan kom m a a tt beska ttas  i e tt annat land än där 
rän tan , som  ä r hänförlig  till bostadsfastigheten , skall d ras av.

D anm ark, F in land och Sverige tilläm par i det no rd iska dubbe lbeska tt
ningsavtalet i princip  den s. k. av räkningsm etoden  fö r a tt undanrö ja  dub
belbeskattn ing . D etta  innebär, a tt n är en person  är bosatt i något av dessa 
länder m en a rb e ta r i e tt annat land, så uppkom m er det d isku terade  proble
met om den skatt som  skall betalas i det land där arbe te t u tfö rts är stö rre  än 
skatten  i landet där m an är bosa tt. Full avräkning  kan i så fall inte ske.

N orge och Island tilläm par därem ot den s. k. undantagsm etoden  
(exem ptm etoden) som  huvudm etod  för a tt undanrö ja  dubbelbeskattn ing . 
A nledningen till a tt dubbelbeskattn ing  uppkom m er när bosättn ing  förelig
ger i något av d essa  länder ä r  a tt avdrag för rän tekostnaderna  inte m edges i 
landet där a rbete t u tfö rts . I den m ån avdrag för den genom  rän teavdrag  
uppkom na fö rlusten  kan å tn ju tas vid senare års taxering m ed stöd av 
bestäm m elser om  förlustu tjäm ning  kan dock de negativa effek terna  lind-
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F ö r svensk  del har frågan om  undersko tt i förvärvskälla  vid beskattn ing 
av a rbe tsinkom ster i annat nordiskt land behandla ts av skatteavräknings- 
sakkunniga i be tänkandet ” U ndersko tt vid jo in t venture- och annan verk 
sam het i u tlandet, m . m . ”  (Ds Fi 1984:25 s. 95—116). Enligt kom m itténs 
mening kan en tillfredsställande lösning på problem et endast nås genom  
överenskom m else m ellan berö rda  s ta te r eller genom  harm onisering av 
lagstiftn ingarna. E ftersom  en in ternord isk  arbetsg rupp  på d ep artem en ts
nivå var sysse lsa tt m ed att finna en lösning på problem et läm nade inte 
kom m ittén  fram  något förslag i denna del.

F orskn ingsrådet har erfarit a tt frågan fo rtfarande är förem ål fö r ö v e r
läggningar m ellan de nord iska finansm inisterierna.

Enligt fo rskningsrådet to rde frågan endast kunna lösas genom  ett avtal 
enligt vilket den erlagda rän tan  i bosättn ingslandet får d ras av m ot a rb e ts
inkom st i det land där a rbete t u tfö rts och skall beska ttas . E tt sådan t avtal 
skulle visserligen innebära ett undantag  från principer som tilläm pas an 

nars , m en skulle underlä tta  fö r arbe tstagare  från ett nordiskt land att ta  
arbete  i e tt annat och på så  sä tt verksam t bidra till a tt förverkliga tanken 
bakom  den gem ensam m a nord iska arbetsm arknaden .

Forskn ingsrådet tills ty rker därfö r a tt N ord iska  rådet skall rekom m ende
ra N ord iska  m in isterådet a tt verka för att det nord iska dubbelbeskattn ings
av talet ändras på så sätt att den som  har bostadsfastighet i e tt nordiskt 
land. men har sina inkom ster i e tt annat nordiskt land, får göra avdrag i 
sistnäm nda land för u tg ifter fö r rän to r på lån nedlagda i fastigheten  i landet 
för bosättn ingen.

S tockholm  den 17 februari 1987

På forskn ingsrådets vägnar:

G östa E km an  C hrister Silfverberg

N ordiska unionen för arbetsledare , tekniska funk tionärer och an d ra  chefer
(NAU):

N A U  om fattar m otionärernas ställn ingstagande att en nordisk m edbor
gare skall kunna bo och leva i e tt nordiskt land och arbeta  i e tt annat. D etta 
m åste b e trak tas  som  en viktig del av den fria nordiska arbetsm arknaden . 
R änteavdragen  i beskattn ingen  u tgör ofta en betydande fak to r i en enskild 
persons skattebetaln ingsförm åga och -skyldighet.

N A U  ställer sig positiv t till m edlem sförslaget om att rän teavdrag  för 
bostadsfastigheter i annat nord isk t land får göras i det nord iska land där 
den huvudsakliga inkom sten förvärvas.
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N ord iska  rådet bö r därfö r rekom m endera  N ord iska  m in isterrådet att 
närm are u n dersöka  hur frågan skall lösas rent tekn isk t.

S tockholm  den 7 april 1987

N ord iska  unionen  fö r arb e ts led are , tekn iska  funk tionäre r och andra chefer

J o n n a  R ein i 
President

Nordiska akademikerrådet (NAR):

N A R  ko n sta te ra r a tt s trävandena  till att öka rörligheten  på den nordiska 
arbe tsm arknaden  sannolik t kom m er att leda till a tt allt fler a rbe tstagare  bor 
och a rb e ta r i ett nord isk t land och äger fastighet i ett annat. M ånga av dem  
kom m er vid pensioneringen  att fly tta  tillbaka till sitt födelseland tro ts  att 
de lyfter pension från  e tt annat no rd isk t land. N A R  an se r a tt m an bör 
m inim era alla skattem ässiga h inder för no rdbor a tt röra sig m ellan de 
nord iska länderna.

N ord iska akadem ikerråde t tills ty rker därfö r m edlem sförslaget.

H elsingfors den 6 april 1987

N ord iska  akadem ikerrådet

M ona H em m er  
Generalsekreterare

Nordens fackliga samorganisation liar i skrivelse den 10 feb ru a ri 1987 
m eddela t a tt m an beslu ta t avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning  av m ed lem s
fö rsla g e t.

Nordiska Egendomsmäklare Unionen (NEU):

I m edlem sförslaget behand las e tt allvarligt p roblem  sam t ett väsentligt 
ä rende. Då m an s träv a r till a tt u tfo rm a stadganden , genom  vilka m an vill 
underlä tta  nord iska m edborgares överfly ttn ing  från ett nordiskt land till 
annat sam t vill främ ja uppkom sten  av fri a rbe tsm arknad  bör även skatte- 
stadgarna stöda  denna strävan .

Vi u n d ers tö d e r godkännandet av förslaget. Vi an se r em ellertid , a tt m öj
ligheterna till rän teavd rag  bör vara  m era om fattande än de nu föreslagna 
och ej endast begränsas till fas tigheter u tan  u tv idgas a tt b erö ra  alla fo rm er 
av bostäd er som  kan m edföra rä tt till rän teavdrag  för bostadslån . S k a tteav 
talen borde änd ras så a tt rän to rn a  fö r lån på egen eller för fam iljens 
+ 1 -  A 780/e Supplem ent
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stad igvarande bostad  alltid skulle kunna avdras i det nord iska land där man 
beska ttas  fö r sina huvudsakliga inkom ster oberoende av bostadens ju rid is
ka sta tus.

S katteav ta len  borde m öjliggöra avdrag  av rän to r även  för tv å  stadigva
rande b o städer. D et ä r  inte helt ovanligt a tt m aken/m akan få r a rbe te  i annat 
nord isk t land och anskaffar där en stad igvarande bostad  m edan den andra 
parten  bor kvar m ed barnen i tidigare anskaffad  bostad  i annat nordiskt 

land. R än to rna  för båda b o städ e r upptagna bostadslån  borde kunna avdras 
i det land där inkom sterna beska ttas.

Vi an se r även att N ord iska  rådet borde rekom m endera att m edlem slän
dern a  än d ra r skatte lagarna  så a tt såväl kvan tita tiv  som  procentuell b e 
gränsning fö r rän teavdrag  på lån fö r stad igvarande bostad  avskaffas. I och 
m ed de tta  skulle även rän teavd ragss tadgarna  förenhetligas i de nord iska 
länderna.

H elsingfors den II m ars 1987

N ord iska  E gendom sm äklare  U nionen

Tim o P erttilä  
President i N E U

K im  A u tero  
jeneralsekreterare för N E U

D a n m a r k  

Ministeriet for skatter og afgifter:

D er e r i m edlem sforslaget opstille t to eksem pler:

E ksem pel 1

En skovarbe jder, der bor i Sverige og som  har eget hus, arbejder for en 
norsk arbejdsg iver i N orge. A rbejdstageren  skal fra træ kke renteudgiften  
vedrø rende sin faste  e jendom  i Sverige, m en har ingen svensk indkom st at 
foretage fradraget i. A rbejdsindkom sten  b eska ttes  i N orge, der ikke till- 
lader fradrag  for renteudgiften .

E ksem pel 2

En dansker, der e r  pensionere t fra sit a rbejde , udført i Sverige for den 
svenske sta t, bo sæ tte r sig i sin faste e jendom  i D anm ark. H an oppebæ rer 
pension fra Sverige, d e r har beskatn ingsre tten  til pensionen . R enteudgiften  
vedrø rende huset tillades ikke fradraget i den svenske pension , og i D an
m ark e r d e r ingen indkom st, der kan rum m e renteudgiften .

A d  eksem pel I

Ifølge k ildeskatte lovens § 1, nr. 3, anses en person der ikke har bopæl i 
D anm ark, som fuldt skatteplig tig  såfrem t han opho lder sig her i m indst 6
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m åneder (heri m edregnet kortvarige ophold  i udlandet p. g. a. ferie eller 
lignende).

At den pågæ ldende er fuld skatteplig tig  betyder, at han skal svare  ind
kom stskat a f  hele sin indkom st, uanset hvorfra den h idrører, sam t at han er 
berettiget til sam m e fradrag , som  indrøm m es p e rsoner m ed bopæl her i 
landet.

E ndvidere skal om tales den m ellem  D anm ark og Sverige gæ ldende 
græ nsegæ ngerregel, ifølge hvilken en d ansker e ller svensker, der a rbejder i 
det andet land, u nder visse næ rm ere angivne betingelser beskattes i sin 
bopæ lsstat.

Det er d epartem en te ts  op fa tte lse , at ovennæ vnte regler i tilstræ kkeligt 
om fang tilgodeser den  i eksem plet om handlede personkreds.

A d  eksem pel 2

H vis eksem plet ” v en d es” , således at personen  bosæ tte r sig i Sverige og 
pensionen udbetales fra D anm ark vil den pågæ ldende i D anm ark blive 
beska tte t som  begræ nset skatteplig tig  i henhold  til k ildeskatte lovens § 2, 
jf. § 43, stk. 2, b), og D anm ark kan i henhold til artikel 18 i den nordiske 
dobbeltbeskatn ingsoverenskom st udny tte  denne beskatn ingsret.

At vedkom m ende beska ttes  som  begræ nset skattepligtig  betyder, at 
ligningsm æssige fradrag  kun kan fra træ kkes i det om fang, de vedrø rer 
indkom sten. D er vil således ikke ifølge gæ ldende regler blive indrøm m et 
fradragsret fo r ren teudgifterne vedrø rende ejerboligen.

Det skal tilføjes, at en eventuel æ ndring a f reglerne e fter departem en te ts 
opfatte lse  ikke bør ske ved en æ ndring af dobbeltbeskatn ingsoverens
kom sten , idet den bem yndigelseslov , der fastlæ gger ram m erne for de 
dobbeltbeskatn ingsafta ler, den danske regering kan indgå med frem m ede 
sta ter, ikke indeholder hjem m el til at indgå en aftale som  den foreslåede.

K øbenhavn , den 23. m arts 1987

E .b .

M ogens B . R asm ussen  
Fuldmægtig

Amtsrådsforeningen i Danmark:

A m tsrådsforen ingen  har ikke bem æ rkninger til forslaget, idet de økono
miske v irkninger a f  forslaget ikke er belyst. A m tskom m unerne er ikke 
ligningsm yndighed, og har derfo r ikke m ulighed for selvstæ ndige økono
miske vurderinger på om rådet.

K øbenhavn , den 3. april 1987

O tto  Larsen
L is Lauritsen
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Kommunernes Landsforening:

Forslaget e r  begrundet i, at de eksisterende dobbeltbeskatn ingsaftaler 
m ellem  de nord iske lande, ikke åb n er m ulighed fo r en udny tte lse  af ren te 
fradrag i det land hvo r hoved indkom sten  erhverves. H er peges der specielt 
på problem et m ed bopæ l i é t land og beskæ ftigelse i e t andet land. D erfor 
fo reslås de t, at dobbeltbeskatn ingsafta len  m ellem  de nord iske lande æ nd
res , så d e t b liver m uligt at fra træ kke ren teudg ifter a f  bolig i det land, hvor 
m an har sin hovedindtæ gt.

I den anledning skal m an herved  m eddele, at K om m unernes L andsfo re 
ning naturligvis finder den re jste  problem stilling yderst relevant.

Im idlertid  skal m an dog ikke undlade at gøre opm æ rsom  på , at fradrag 
vedr. ren teudg ifter i forb indelse m ed fas t e jendom  ikke bør betrag tes 
iso lere t, m en øvrige re levan te  om råder b ø r inddrages i overvejelserne 
om kring æ ndring a f dobbeltbeskatn ingsoverenskom sterne .

I øvrig t henvises til no ta t udarbejdet a f  K øbenhavns kom m une i fo rb in
delse m ed tilsvarende fo respørgsel fra N ord isk  R åd vedr. fr itid sh u se .1

K øbenhavn , den 13. april 1987

M arianne H am m er

K øbenhavns M agistrat:

F orslaget henstiller, a t dobbeltbeskatn ingsafta len  m ellem  de nordiske 
lande æ ndres på en sådan m åde, at personer, der har ejerbolig i ét nordisk 
land (bopæ lsstaten), m en deres indkom ster fra  e t andet nord isk  land (ar- 
bejds-/k ildestaten), får m ulighed fo r a t fra træ kke ren teudg ifter vedrørende 
ejerboligen ved indkom stopgørelsen  i arbejds-/k ildestaten .

Sådanne regler, hvo refter d e r ved indkom stopgørelsen  som  begræ nset 
skattepligtig  i a rbejds-/k ildestaten  skal gives fradrag  fo r renteudgifter/ 
u nderskud , som  ikke kan udny ttes i bopæ lssta ten , vil b ryde m ed princip
pet om , at der ved  indkom stopgørelsen  som  begræ nset skattepligtig  i 
a rbejds-/k ildestaten  kun e r frad ragsre t fo r udgifter i det om fang, disse 
ved rø re r de skattep lik tige ind tæ gter, jf . den danske k ildeskatte lovs § 2.

Ø nsker m an im idlertid a t fravige dette  princip inden fo r de nordiske 
lande, m å d e r ved den næ rm ere udform ning a f en sådan fradragsregel tages 
stilling til, om  d e t i bopæ lssta ten  uudny ttede  underskud  vedrø rerende

1 S e  N o rd isk  R å d , 35. sess ion , A730!e, S u p p lem en t
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ejerboligen skal opgøres e fter bopæ lssta tens skattereg ler eller e fter ar- 
bejds-/k ildestatens skattereg ler.

D er m å endv idere  tages stilling til, hvilken skattevæ rd i et sådan t o v e r
ført fradrag bø r have , såfrem t indkom sten  i a rbejds-/k ildestaten  e r u nder
givet progressiv  beskatn ing .

U anset om  et overfø rt fradrag skal opgøres e fter bopæ lssta tens eller 
arbejds-/k ildesta tens skattereg ler, vil en sådan  ordning m edføre e t adm i
n istra tiv t m erarbejde , idet a rbejds-/k ildesta ten  nødvendigvis m å indhente 
kontro lop lysn inger m. v. bopæ lssta ten  vedrø rende opgørelsen  a f de u nder
skud, der begæ res fra tru k k e t i fo rskudsskem aer og selvangivelser, ligesom  
der form entlig  vil væ re e t v ist behov  for et næ rm ere kendskab  til det andet 
lands ska tte reg le r på  det pågæ ldende felt.

D er foreligger ikke sta tistiske  oplysn inger om  an talle t a f  personer, der 
har deres væ sentligste  arbejds-/pension istind tæ gt fra D anm ark, m en deres 
bopæ l i et ande t no rd isk  land. K øbenhavns K om m une h a r derfor ikke 
mulighed for at udtale sig næ rm ere om  om fanget a f  det adm inistrative 
m erarbejde og de provenum æ ssige v irkninger, de r vil væ re fo rbundet med 
en sådan fradragsordning.

A fslutningsvis skal m an pege på, at også andre udgifter, som  efter 
nationale ska tte reg le r e r  frad ragsbere ttigede  -  i D anm ark f. eks. stud ie
lån sren te r og underholdsb idrag  -  under tilsvarende om stæ ndigheder kan 
m edføre negativ  indkom st, som  ikke kan bringes til fradrag i begræ nset 
skatteplik tig  indkom st i e t andet nord isk  land.

K øbenhavn , den  29. april 1987

E gon W eidekam p
K laus A sm ussen

Frederiksberg  K om m une har i skrivelse den 27 m ars 1987 fö rk la ra t sig 
icke ha någo t a tt anföra  i anledning  av m ed lem sförslaget.

D ansk A rbejdsgiverforening (DA):

I overensstem m else  m ed overenskom sten  om  et fæ lles nord isk  arbe jd s
m arked e r det positiv t, at unødvendige h indringer for a rbejdsk raftens frie 
bevæ gelighed b rydes ned.

M edlem sforslag A 780/e om  ren tefrad rag  ved besiddelse a f  ejerbolig  i
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andet nord isk  land m å princip ielt an tages at ville frem m e m obiliteten på 
det fæ lles nord iske arbejdsm arked  og kan derfo r anbefales fra vor side.

K øbenhavn , den 10. m arts 1987

D ansk A rbejdsgiverforening

B irte Johansen

F i n l a n d  
Finansministeriet:

B eskattn ing  av inkom st g rundar sig på stadgande i nationell skatte lag 
stiftning. Om endast nationella skatte lagar skulle tilläm pas skulle det upp
stå situa tioner där en person  skulle v ara  skattsky ld ig  både i a rbe tss ta ten  
och i hem viststa ten . F ö r a tt undvika dubbelbeskattn ing  har ingåtts e tt avtal 
m ellan F inland, D anm ark, Island. N orge och Sverige den 22 m ars 1983. 
A rtikel 15 av de tta  av tal innehåller b estäm m elser om  hur rä tten  a tt b esk a t
ta  a rbetsinkom st av enskild  tjänst skall fördelas m ellan de av talsslu tande 
sta terna . H uvudregeln  ä r  enligt d essa  bestäm m elser a tt rä tten  a tt b eska tta  
a rbetsinkom st som  en person  u p pbär från a rb e tss ta ten  i fö rs ta  hand skall 
tillkom m a arbe tssta ten .

I a rb e tss ta ten  få r en skattsky ld ig , som  enligt den nationella skatte lag 
stiftningen anses för a llm än t'ska ttsky ld ig  i denna sta t, göra lagstadgade 
avdrag vid beskattn ingen . I a rb e tssta ten  kan em ellertid  rä tten  att göra 
avdrag ha beg ränsats till exem pel sålunda, a tt rän teavdrag  får göras endast 
för rän to r på lån som  upptagits för a tt finansiera bostad  belägen i hem vist
sta ten . En sådan begränsning av avdragsrä tten  ingår i norsk  respek tive  
svensk lagstiftning. N ågon m otsvarande begränsning ingår därem ot inte i 
finsk lagstiftning och inte heller i dansk  lagstiftning. E n person  som  är 
allm änt skattskyldig  i Finland får sålunda d ra  av rän teu tg ifter som  hänför 
sig den skattsky ld iges stadigvarande bostad  belägen i e tt annat nord isk t 
land på  m otsvarande sä tt som  hon eller han skulle få d ra  av sina ränteutgif
te r  om den stad igvarande bostaden  skulle vara  belägen i F inland.

D et kan sålunda k onsta te ra s  a tt beskattn ingsprax is i Finland är sådan att 
det problem  som avses i m edlem sförslaget inte uppstår.

H elsingfors den 25 februari 1987

Jukka  Tam m i
A vdelningschef,

överdirektör

Tytti Tunturi
Äldre regerings- 

sekreterare
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A rbetskraftsm inisteriet:

E m edan  fin ländarna  u tgör den s tö rsta  invandrarg ruppen  i N orden , är 
m edlem sförslaget u r F in lands synvinkel in tressan t. A rbetsk raftsm in isteri
et har inga sta tistikuppg ifter om  hur m ånga fin ländare som  äger bostad  i 
två no rd iska länder. Enligt a rbe tsk raftsm in iste rie ts  uppfattn ing kom m er 
behovet em ellertid  att öka inom  en nära  fram tid. D etta  b ero r bl. a. på att 
pensionärernas andel av de i Sverige b o sa tta  fin ländarna ökar snabbt under 
de närm aste  å rtiondena. Enligt en in terv juundersökning  (socialstyre lsen  
1986:5, S tockholm ) överväger var fem te sverigefin ländare, som  når pen
sionsålder, a tt fly tta  till F inland. D essutom  är synnerligen m ånga in tresse
rade av att bo å tm instone en del av åre t i F inland. O ckså m ånga finska 
invandrare  i a rb e tsfö r å lder har troligen t. ex. av känsloskäl behov av att 
äga en bostad  i både sitt gam la och sitt nya hem land. I och m ed den 
nord iska  ekonom iska  in tegrationen  och då  an ta le t s . k .  pendlare  tenderar 
a tt växa, to rde  b ehove t a tt äga en  bostad  i flera no rd iska länder också  öka.

I egenskap av koo rd ina to r inom  statsfö rvaltn ingen  i m igrationsårenden 
har a rbe tsk raftsm in iste rie t och D elegationen fö r m igrationsårenden  velat 
b idra till a tt m an från  den  gem ensam m a arbe tsm arknaden  avlägsnar såda
na elem ent som  h ind rar den  fria  arbe tsm arknaden  från a tt fungera på ett ur 
individens synpunk t rä tt sä tt. I s itt senaste  kom m ittébetänkande (nr X, 
1986:43 H inder fö r å tervandringen) har D elegationen fö r m igrationsären- 
den kartlag t h inder fö r å terfly ttn ing  och fram lagt förslag till avskaffning av 
dessa . I b e tänkande t g ranskas även  bl. a. skattefrågor och begränsningar 
gällande icke-fin ländares äganderä tt, vilket u tgör e tt s to rt problem  när 
u tlänn ingar skaffar ägo rä ttsbostad  i F in land. I sitt u tlå tande (612/002/87 
A K M  3.3.1987) angående N ord iska  m in is terrådets u tredning  "N o rd b o rs  
rä ttighe te r i N o rd e n ”  (N U  1985:6) har a rbe tsk ra ftsm in iste rie t fäst up p 
m ärksam het bl. a. på  skattep rob lem , såsom  fö rsäljn ingsskatten  på b o stä 

der vid flyttning m ellan de nord iska  länderna.
A rbetsk raftsm in isterie t an se r a tt det fram lagda m edlem sförslaget fö r sin 

del främ jar den  no rd iska  arbe tsm arknaden s funktionsduglighet m ed tanke 
på individens rä ttssk y d d , och hoppas att förslaget godkänns av alla no rd is
ka länder. Vid en u tveckling  av lagstiftningen bör m an em ellertid  se till att 
rä tten  till rän teavd rag  inte leder till bostads- och rän tespeku la tioner de 
no rd iska länderna em ellan.

Taisto H eikkilii 
K anslichef

H elsingfors den  27 m ars 1987

Ilse K oli 
Byråchef
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A rbetsgivarnas i F in land cen tra lfö rbund , Industrins cen tralfö rbund  och Af- 
färsarbetsg ivarnas cen tra lfö rbund  (AAC):

I p rak tiken  kan det fö rekom m a fall, då en  person  får sin huvudsakliga 
u tkom st i e tt no rd isk t land m en personens stadigvarande bostad  finns i ett 
anna t no rd isk t land , där han kanske inte alls h a r några inkom ster. D å kan 
personen  beroende på  lagstiftningen i det fö rstnäm nda landet kanske inte 
alls d ra  av rän teu tg ifterna  på sin fastighet. D et är orim ligt a tt rä tten  till 
rän teavd rag  går fö rlo rad  fö r den enskilde individen.

I m edlem sförslaget till N ord iska  råd e t fö reslås a tt frågan löses genom  att 
det nord iska  ska tteav ta le t ändras. T ekn isk t se tt kan de tta  vara  synnerligen 
svårt a tt genom föra.

R edan nu ä r det enligt finsk lagstiftning m öjligt a tt göra rän teavdrag  på 
sku lder fö r egen bostad  även  då bostaden  ä r  belägen annanstans än i 
F in land , om  personen  i fråga u nder en lång tid a rb e ta r i F in land (d. v. s. är 
allm änt skattskyld ig).

M ed stöd  av d e t ovan sagda vore d e t hellre a tt rekom m endera  a tt de 
no rd iska  länderna  genom för en reform  genom  att änd ra  den in terna  lag
stiftningen i de o lika länderna  så  a tt rä tten  till rän teavdrag  u tv idgas att 
också  gälla egen stad igvarande bostad  som  är belägen i annat nordiskt 
land.

I m edlem sförslaget fö reslås en utvidgning av rän teavd ragsrä tten  endast 
vad gäller bostadsfastigheter. O ckså  rän to r fö r aktie lägenhet och annan 
m otsvarande stad igvarande bostad  b ö r på sam m a sä tt bli avdragsgilla.

H elsingfors i ju li 1987

A rbetsg ivarnas i Finland cen tralfö rbund  

Seppo  R iski 

Industrins cen tralfö rbund  

(O läsl. nam n)

A ffärsarbetsg ivarnas cen tra lfö rbund  (AAC)

P ekka M erenheim o
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Finlands stadsförbund1:

Finlands delegation  i N ord iska  råde t har be tt F in lands stadsförbund  
y ttra  sig om  m edlem sförslaget om  att N ord iska  rådet skulle rekom m endera 
N ord iska m in is terrådet a tt v erka  fö r a tt dubbelbeskattn ingsav ta len  m ellan 
de nord iska länderna  ändras på  så  sä tt a tt den som  har egen bostadsfastig 
het i e tt nord isk t land , m en har sina inkom ster från annat nordiskt land får 
göra avdrag fö r u tg ifter fö r rän to r på lånen  i fastigheten  i det nord iska land 
där han har sin huvudsakliga inkom st.

F in lands s tadsfö rbunds cen tra lby rå  k o n sta te ra r a tt enligt beskattn ings- 
p raxis få r person  som  fö rtjäna t sina inkom ster huvudsakligen i F inland 
avdraga från  sina inkom ster rän to rna  på lånet i fastighet som  ligger i annat 
nord isk t land m ed stöd  av 29 § 1 m om . sam t 38 § lagen om  skatt på 
inkom st och förm ögenhet sam t m ed stöd  av 1, 2, 3 och 5 § lagen om 
begränsning av rä tten  a tt vid beskattn ingen  avdraga rän ta  på gäld.

S tadsfö rbundets cen tra lby rå  anser a tt ifrågavarande beskattn ingsprax is 
och beskattn ingsav ta l som  föreslagits ä r  välm otiverade m ellan de nord iska 
länderna. 1 sådan t beskattn ingsav ta l skall det dock  inte vara  av betydelse  
huruvida bostad  ä r fast e ller lös egendom .

H elsingfors den 19 jan u a ri 1987

Jussi-P ekka  A lanen  
Verkställande direktör

M artti Uotila  
A vdelningschef

Suomen kunnallisliitto och Finlands svenska kom m unförbund:

B egäran om  u tlå tande gäller sådana fall då en person  b o r i e tt nord isk t 
land och i de tta  land äger en fastighet som  han använder som  sin bostad , 
m en får sina löne- eller pensionsinkom ster från  e tt annat no rd isk t land. F ö r 
fastigheten  besk a tta s  han då  vanligen i det land där den  är belägen och för 
lönen i det land där a rb e te t u tfö rs sam t fö r pension i det land där pensionen 
införtjänats. De rän teu tg ifter som  gäller bostadsfastigheten  är inte avdrag
bara  vid beskattn ingen  i det land från vilket löne- eller pensionsinkom ster- 
na u tbeta las . B eskattn ingen  av näm nda löne- och pensionsinkom ster sker i 
F inland enligt lagen om beskattn ing  av begränsat skattsky ld ig  för inkom st 
och förm ögenhet. D enna s. k. källskatt tillfaller i sin helhet sta ten .

' Yttrandet översatt från  finska .
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E nligt F in lands lag beska ttas  inte bostadsinkom st för stadigvarande 
bostad  t. ex . fö r å r  1986 i de fall d å  bostadens beskattn ingsvärde , som 
ligger till grund fö r beskattn ingen , inte överstiger 300000 m ark. På grund 
av a tt beska ttn ingsvärdena  ä r låga jäm fö rt m ed det gängse värdet fastställs 
i F in land fö r de flesta  fastigheter som  används som  egen bostad  vare sig 
kom m unalskatt e lle r sta tssk a tt. Om å te r en del av fastigheten  ä r u thyrd  
kan rän teu tg ifte rna  avdras från  hyresinkom sterna .

Enligt F in lands lag u tgör källskatten  35 procen t av lönen eller pen 
sionen. F rån  pension  få r avdras 300 m ark för varje full kalenderm ånad  för 
vilken den källskattebelagda pensionen  betalas. D en källskattep rocen t 
som  skall be talas fö r b ru ttopensionen  ä r således lägre än näm nda 35. 
B eskattn ingen  av skattsky ld ig  som  får löne- eller pensionsinkom ster från 
Finland och bor i e tt annat no rd isk t land i en fastighet som han äger blir 
inte högre än  fö r an d ra  skattsky ld iga fastän  rän teavdrag  inte beviljas här. 
P roblem  kan förekom m a i fråga om  de övriga no rd iska länderna om  sk a tte 
lagstiftningen ä r annorlunda än  i F in land. D å källskatten  i Finland i sin 
helhet tillfaller sta ten  vill vi såsom  kom m unernas cen tra lo rgan isa tioner 
inte ta  ställning till om  det vore skäl a tt också  för F in lands del i d e tta  
avseende införa  ändringar i den  gällande skattelagstiftn ingen.

H elsingfors den 23 m ars 1987

Suom en kunnallisliitto  F in lands svenska  kom m unförbund

Eero K o ivukoski 
V ice verkst. direktör 

P en tti L auran to  
Bitr. avdelningschef

K. J. B runström  
Förbundsdirektör 

C hristel von M artens  
Sektionschef

Å lands landskapsstyrelse har genom  pro toko llsu tdrag  fö rk la ra t sig avstå  
frå n  a tt y ttra  sig  i anledning  av m ed lem sfö rsla g e t.

I s l a n d

Ríkisskattstjóri1:

A rtikel 15 i den N ord iske  dobbeltbeskatn ingsafta le  handler om b esk a t
ning a f lønsind tæ gter. Ifølge denne artikel gæ lder den hovedregel at når en 
person , d e r e r  h jem m ehørende i et nord isk t land udfører arbejde i et andet 
nord isk t land skal arbejdslønnen  beska ttes  der (i arbejdslandet). Ifølge 
islandsk skatte lov  er ren tefrad rag  hos personer udenfor næring begræ nset 
til ren teudg ifter a f  lån til e rhvervelse  a f  bolig til eget brug, som -  ved 1987

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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ligningen -  ikke kan overstige ISK  292.600 pr. person  eller IS K  585.200 
hos æ gtefæ ller. I s ted e t fo r ren tefrad rag  og fradrag  fo r udgifter til pen 
sionspræ m iner, kon tingen ter til fagforen inger m. m ., kan den skattepligtige 
vælge et fast fradrag  som  er 10 %  a f  løn ind tæ gter uden særlig m aksim um 
begræ nsning.

Som foranført skal en person  som  er h jem m ehørende i et nordiskt land. 
m en a rbejder i Is land , betale skat a f  den løn i Island. Ifølge gæ ldende lov 
og p raksis kan den  person  i sin lønindtæ gt i Island fradrage ren te r af lån 
vedrørende egen bolig i sin hjem m eland hvis ikke 10 %  fradraget vælges. 
R en tefrad raget begræ nses ifølge næ rm ere regler m ed hensyn til opho ldsti
den.

Ifølge lov om  æ ndring a f lov om  indkom st og fo rm ueskat til s ta ten , som  
blev ved tage t i A ltinget den  18. m arts de tte  år, e r  bo lig ren tefradraget 
afskaffet m ed virkning fra den 1. ja n u a r  1988. R en tefradrag  hos personer 
udenfor næ ring e r derm ed fuldt ud afskaffet, hvilket bl. a. b e tyder at en 
person fra et andet no rd isk t land ikke kan få ren tefrad rag  ved beskatn ing  i 
Island.

M ed hensyn  til det fo ran fø rte  synes der ikke a t væ re anledning til at lave 
de i m edlem sforslaget på tæ nk te  æ ndringer i dobbeltbeskatn ingsafta len .

R eykjåvik , den 28. april 1987

G ardiir V uldim arsson  
Statsskattedirektør

N o r g e

Finans- og to lldepartem entet:

N år en person  bo sa tt i et nord isk  land u tfø re r arbeid  i et annet nordisk 
land, skal lønnsinn tek ten  som  hovedregel besk a tte s  i a rbeidslandet. D ette 
følger av a rt. 15 i den nord iske dobbeltbeskatn ingsav ta len . P ersoner som 
er skattem essig  bo sa tt i N orge , får i u tgangspunktet fradrag for alle fo rm er 
fo r g je ld sren ter u an se tt form ål. D ersom  sk a tty te ren  har form ue stedbundet 
i u tlande t, b lir de sam lede g je ld sren ter og g je ldsposter å fordele fo rho lds
m essig m ellom  bru tto fo rm uen  i N orge og i u tlande t, jf r . skatte loven  § 45 
annet ledd. D et gis da ikke fradrag  i N orge fo r den del av g jelden/gjeldsren
tene som  e tte r  den forholdsm essige fordeling faller på  bru tto fo rm uen  i 
utlandet.

R egelen om  gjeld- og g jeldsren tefordeling  m å ses som  et m otstykke til 
bestem m elsen  i skatte loven  § 22 første  ledd om  at fast e iendom  i u tlandet 
ikke kan fo rm uesbeska ttes  i N orge , og at inn tek ten  fra  slik kilde ikke kan 
in n tek tsbeska ttes  her i henhold  til a rt. 6 i den nord iske dobbe ltbeskatn ings
av talen . B egrunnelsen  fo r en slik fordelingsregel er ønsket om  å hindre at
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sk a tty te ren  får dobbelt fradrag  fo r ren te r kny tte t til gjeld og form ue i 
u tlandet. D enne del av begrunnelsen  vil væ re avhengig av at sk a tty te r har 

inn tek t i u tlandet.
F o r no rd iske g jestearbeidere  som  anses skattem essig  bosatt i N orge og 

har bolig i h jem landet vil re su lta te t ofte væ re at g jeldsren tene overhodet 
ikke kom m er til fradrag  i den  norske inn tek ten . D isse skatty tere  vil som 
regel ha hele sin b ru tto fo rm ue i u tlandet. S tandard frad raget fo r u tlendinger 
som  oppho lder seg m idlertidig i N orge kan likevel avhjelpe noe. V ed de 
fire fø rste  ligninger gis e t fradrag  i inn tek ten  på  15 pst. E n del av dette  
frad raget e r  m ent å  skulle dekke g je ldsren ter i h jem landet.

R egelen om  gjeld- og g jeldsren tefordeling  fø re r også til at nordm enn med 
form ue i u tlandet, f .e k s . fritidsbolig , får red u se rt sitt g jeldsrentefradrag. 
D et e r  fo r tiden  ikke ak tuelt å  fo reslå  denne regelen en d re t, slik at personer 
bo sa tt i N orge m ed eiendom  i u tlande t få r fullt fradrag fo r g je ldsren ter i sin 
inn tek t i N orge. M edlem sforslaget fra N ord isk  Råd vil derfor stille g jeste
arbeidere  i N orge og nordm enn m ed arbeid  i anne t nord isk  land gunstigere 
enn pe rso n er bo sa tt i N orge m ed hele sin inn tek t her, m en m ed en del av 
sin form ue i u tlande t, f. eks. i form  av fritidseiendom  i annet nord isk  land.

P å denne bakgrunn  m å en  derfo r anbefale at m edlem sforslaget fra  N o r
disk R åd avvises.

O slo, 6. april 1987

E tte r fullm akt 

Ole K algaard
M osken  Bergh

Norsk arbeidsgiverforening (NAF):

A rbeidskraftens m obilitet i N orden  er m eget ønskelig  se tt fra arbeids
givernes side. Alle tiltak  som  kan b idra  til nedbygging av h indringer for at 
slik m obilitet kan u tv ik les, b ø r stø ttes.

T illatelse til ren tefrad rag  på  lån til bolig i e t annet nord isk  land enn i det 
land m an har arbeid  i, m å b e trak tes  som  et m obilitetsfrem m ende tiltak og 
kan følgelig s tø ttes  fra N A F s side.

O slo, 2. april 1987

N orsk  arbeidsgiverforening 
Seksjon for m edlem sservice

Tore Chr. M alterud
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S v e r i g e

Riksskatteverket (R SV ):

A nledningen till förslaget ä r  a tt p ersoner, b o sa tta  på  villafastighet i ett 
nordiskt land, och som  har sin inkom st från  annat nordiskt land inte får 
göra avdrag för v illaundersko tte t i det and ra  landet.

De p e rsoner som  i fö rs ta  hand drabbas av de tta  to rde  vara  personer med 
anställn ingsinkom st. G enom  de s . k .  g ränsgångarebestäm m elserna  i det 
m ultilaterala no rd iska  dubbelbeskattn ingsav ta le t från  1983 begränsas dock 
stark t an talet p ersoner det kan vara fråga om . B estäm m elserna innebär för 
Sveriges v idkom m ande i förhållande till F inland och N orge att den som 
bor i svensk  kom m un som  ligger u tm ed landgränsen till resp . land och som  
arb e ta r i en m otsvarande kom m un på and ra  sidan gränsen endast skall 
b eskattas i Sverige u nder fö ru tsä ttn ing  att han regelm ässig t (m inst en gång 
i veckan) uppehåller sig i sin fasta  bostad  i Sverige. F ör den som  a rb e ta r i 
F inland gäller reg lerna endast för inkom st av enskild  tjänst m edan bestäm 
m elserna m ed N orge om fattar såväl enskild  som offentlig tjänst. Med 
D anm ark finns liknande bestäm m elser. E ftersom  D anm ark och Sverige 
saknar gem ensam  landgräns gäller bestäm m elserna  inte b ara  gränskom 
m uner. V idare är bestäm m elserna  endast tilläm pliga på personer som 
norm alt u tfö r sitt a rbe te  i den and ra  sta ten . B estäm m elserna gäller för 
närvarande endast i fråga om anställn ing i enskild  tjänst. Enligt förslag till 
nytt dubbelbeskattn ingsav ta l m ellan de nord iska länderna (prop. 1986/ 
87:94) föreslås dock  att fr. o. m. den 1 januari 1990 att reglerna även skall 
om fatta offentlig tjänst.

A ntalet p ersoner det kan vara  fråga om begränsas y tterligare  av den s. k. 
183-dagars-regeln i av ta le t. D en som  inte om fattas av gränsgångarebestäm 
m elserna besk a tta s  ändå enbart i Sverige fö r inkom st av enskild  tjänst om 
han v istas i anställn ingslandet under högst 183 dagar under ka lenderåre t 
och ersä ttn ingen  betalas av arbetsg ivare  som  inte har hem vist i anställ
ningslandet sam t ersä ttn ingen  inte b elastar fast d riftställe  e ller stad igvaran
de anordning som  arbetsg ivaren  har i arbetslandet.

De pe rso n er som  inte om fattas av  reglerna ovan , dvs. i fö rsta  hand 
p ersoner som  a rb e ta r på relativ t sto rt avstånd  från b ostadso rten , to rde inte 
a rbeta  i annat no rd isk t land under längre tid än något år. D etta  antagande 
har tidigare även g jorts av Skatteav räkn ingssakkunn iga  i be tänkande t Ds 
Fi 1984: 25, sid. 108 ” U ndersko tt vid jo in t ven ture- och annan verksam het 
i u tlandet, m. m .” . F ö r d essa  pe rso n e r to rde i de allra flesta  fall m öjlighet 
finnas att göra  avdrag  för v illaundersko tte t ett senare  år som  förlustavdrag. 
M öjligheten a tt u tny ttja  avdraget to rde  därfö r endast undantagsv is bo rtfa l
la. F ö r den  enskilde personen  kan de tta  dock innebära vissa likv id ite ts
problem , dvs. hu r han skall finansiera  uppskovet m ed skattenedsä ttn ingen  
som  blir följden av att und ersk o tte t först kan u tny ttjas e tt senare  år. V idare
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b ö r fram hållas a tt fö ru tsä ttn ingar fö r fö rlustavdrag  inte föreligger i sam tli
ga fall. E n fö ru tsä ttn ing  fö r a tt kunna u tny ttja  un d ersk o tte t som  fö rlustav 
drag ä r a tt den skattsky ld ige ä r  skyldig a tt avläm na deklaration  fö r fö rlu st
å re t. Sådan skyldighet föreligger om  b ru tto in täk te rn a  av en  eller flera 
fö rv ärv skä llo r sam m anlagt uppgår till m inst 6000 kronor. F r .o .m .  1989 
års taxering  höjs denna gräns till 10000 kronor. En m öjlighet a tt kom m a till 
rä tta  m ed prob lem et ä r  a tt änd ra  beloppsgränsen  fö r dek larationsskyld ig
heten . Som  jäm fö re lse  kan  näm nas att fö r p e rsoner som  tax eras  som  
b o sa tta  u tom lands in träder dek lara tionssky ld igheten  när b ru tto in täk te rna  
uppgår till m inst 100 kronor.

Om fö rslaget skulle genom föras skulle d e tta  innebära  om fattande änd 
ringar i den svenska  skatte lagstiftn ingen . In te  m inst u r kon tro llsynpunkt 
skulle av sevärda  prob lem  uppstå . F öljande två  exem pel be ly ser detta.

1) E n fastighet ägs gem ensam t av tv å  m akar och båda  ä r betaln ingsan- 
svariga fö r lånen. M ake 1 a rb e ta r i Sverige m edan m ake 2 a rb e ta r i N orge 
d ä r han ä r skattsky ld ig  fö r anställn ingsinkom sten . M ake 1 gör avdrag för 
rän tek o stn ad er hänförliga till fastigheten  i sin svenska dek laration . K on
troll to rde  få göras m ed de norska  skattem ynd igheterna  hur m ake 2 b e 
handlat rän tek o stn ad ern a  i den no rska  dek lara tionen . M otsvarande kon
tro ll b ö r rim ligen få  göras av de no rska  skattem ynd igheterna  om  m ake 2 
y rk a t avdrag  fö r rän to rn a  där.

2) E n person  har å r  1 a rb e ta t och beta la t skatt till N orge. Å r 2 y rkar han 
fö rlustavdrag  i sin svenska  dek lara tion  fö r u ndersko tt på  fastighet hänför- 
lig till å r 1. K ontro ll b ö r göras m ed de no rska  skattem yndigheterna  huruv i
da un d ersk o tte t u tn y ttja ts  där.

U r kon tro llsynpunk t skulle a lltså  ett genom förande av förslaget innebära 
en avsevärd  belastn ing  för m yndigheterna. D et antal p e rsoner som  enligt 
nu gällande reg ler inte kan u tn y ttja  u n d e rsko ttsavd rage t, antingen sam m a 
år e ller e tt senare år som  fö rlustavdrag , to rde  vara  y tterlig t beg ränsat. D en 
ex tra  belastn ingen  p å  m ynd igheterna  kan därfö r inte anses m otiverad  i 
förhållande till v insten  fö r den enskilde personen .

R SV  av sty rk e r m ed hänvisning till ovanstående förslaget a tt u treda  
frågan om  rän teavd rag  vid innehav av bostadsfastighet i annat nord isk t 
land.

Solna den 6 april 1987

M ats H enricson
B ernt P aulsson
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S tyrelsen  an se r a tt en  sam ordnad  nord isk  lagstiftning inom  sam hällets 
olika om råden  är av s to r betydelse  fö r den fram tida u tvecklingen  i hela 

N orden .
A vtal inom  sk a tteo m råd e t b ö r dock  i fö rs ta  hand värderas u r statsfinan- 

siella a sp ek te r sam t u tfo rm as så  a tt b eskattn ingsprinciper fullt ut får en 
likartad  m ateriell tilläm pning i de nord iska länderna.

S tyrelsen  tills ty rker a tt fö rslaget blir förem ål för vidare u tredn ing . D är
vid b ö r övervägas huruvida en inskränkning skall göras, så  a tt enbart 
enfam iljsfastighet som  inte hyrs ut kan kom m a ifråga, sam t a tt det blir det 
even tuella  u n d ersk o tte t som  få r avräknas i det land där den löpande 
inkom sten  b esk a tta s . A nledningen till d e tta  är a tt u thyrn ing  av scha- 
b lon taxerad  enfam iljsfastighet i Sverige är skattefri inkom st.

S tockholm  den 6 m ars 1987

Svenska kom m unförbundet 

Lars Eric E riksson

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF) har i skrivelse den 25 m ars 1987 
fö rk la ra t sig  b iträda m ed lem sförslaget.

Svenska kommunförbundet:

Fastighetsägareförbundet:

F astighetsägarefö rbundet ä r  en in tresseorgan isa tion  fö r de enskilda 
ägarna av b o stadshy resfastighe te r, kom m ersiella fastigheter etc. D et ak tu 
ella förslaget synes m est b erö ra  m indre fastigheter som  är uppförda för 
eget bostadsändam ål s. k. sm åhus. Ä garna av d essa  fastigheter ä r  norm alt 
ej våra  m edlem m ar. E ftersom  förslaget ändock  kan kom m a a tt berö ra  ett 
m indre antal av våra  m edlem m ar vill vi anföra  följande.

Enskild  ägare  av t. ex. en bostadshy resfastighet besk a tta s  konventio 
nellt, dvs. hänsyn  tas till verkliga in täk te r och kostnader. De huvudsakliga 
in täk terna  ä r h y res inkom ster och på  kostnadssidan  kan näm nas kapital- 
och d riftskostnader. G er fastighetsförvaltn ingen  ett öv e rsk o tt, b eskattas 
d e tta  i inkom stslaget annan  fastighet. E tt u n d ersk o tt kan ackum uleras och 
u tny ttjas som  fö rlustavdrag  u nder ett antal följande år. D en enskilde äga
ren  kan också  om  fas tigheten  ger e tt u n d ersk o tt kv itta  d e tta  m ot översko tt 
i anna t inkom stslag  t. ex. inkom st av tjänst eller kapital. G enom  de änd 
ringar i skatte lagstiftn ingen  som  genom fördes i bö ijan  av 1980-talet, ä r 
dock effekten  av e tt undersk o ttsav d rag  från annat inkom stslag  begränsat 
till m axim alt 50 procen t.
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F ö r den  händelse  d e t ä r så  a tt en  person  m ed inkom ster från  e tt nord isk t 
land har sin fastighet i e tt anna t no rd isk t land har fö rbundet inget a tt 
invända m ot a tt dubbelbeskattn ingsav ta len  ändras så a tt avdrag  från  in
kom stslaget annan  fastighet i e tt land kv ittas m ot in täk te r från  annat 
inkom stslag  i annat land.

S tockholm  den 4 februari 1987

Sveriges fastighetsägareförbund  

Per Tornée
Bo W olwan

Sveriges v illaägareförbund har i skrivelse den 27 feb ru a ri 1987 fö rk la ra t 
sig stöd ja  m ed lem sförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19871920
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A 783/s 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om miljövänlig avfallshantering
(V äckt av G rethe L u n d b la d  sam t D orte  B ennedsen , K aj B ärlund, Lahja  
Exner, E idur G udnason, M arit R o tn es  och P ekka  Tuom inen)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordens fackliga sam organisation (NFS) har i skrivelse den 31 m ars 1987 

fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sförslaget.

D a n m a r k

Miljøministeriet:

M iljøm inisteriet skal i den anledning ud tale , at m edlem sforslaget ge
nerelt set ligger i forlæ ngelse a f  de b estræ belser, som  allerede er sat igang 
både i D anm ark og i det nordiske sam arbejde inden for m inisterrådets 

ram m er.
M iljøstyrelsen  har således inden for ram m erne a f loven om genanvendel

se og loven om  m iljøbeskytte lse  arbejdet både m ed affaldshåndteringen og 
m ed spørgsm ål om  at indføre renere  teknologi, herunder frem m e gen
anvendelse  a f  m ateria ler og p roduk ter. F o r nylig er der yderligere igangsat 
et udviklingsprogram  om  renere  teknologi m ed en beløbsram m e på  50 mill. 
kr. over 3 år. P rogram m et adm in istreres a f  M iljøstyrelsen , og det skal 
gennem  forsknings-, udviklings- og dem onstra tionsp ro jek te r sam t ved til
skud til an læ gsinvesteringer m edvirke til at frem m e p roduk tionsp rocesser 
og udvikling a f p roduk ter, som  er m indre ressou rcek ræ vende og giver 

m indre affald.
På nordisk plan har m an fra dansk  side deltaget ak tiv t i a rbejdet med 

genanvendelse  og affald under nordisk  em bedsm andskom ite  for m iljø
spørgsm ål. D er e r  nedsat en arbejdsgruppe på om rådet, som gennem  
koordinering  af national v irksom hed  og ved prak tisk  sam arbejde mellem 
m yndighederne har arbejdet med en ræ kke cen trale  problem stillinger 
f. eks. vedr. affaldsp last, spildolie, kem ikalieaffald og genanvendelsesøko
nomi.
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A rbejdsgruppen  er for tiden ved at udarbejde et nyt program  vedr. fast 
affald og genanvendelse . D ette  program  vil senere  indgå som  et delp ro 
gram  i det nye principprogram , som  m in isterrådet (m iljøm inistrene) er ved 
a t udarbejde til afløsning a f det eksisterende sam arbejdsprogram  1983-87.

På nordisk  plan arbejder m an ligeledes m ed problem erne om kring m æ rk
ning a f miljøfarlige sto ffer og p roduk ter. P roblem et e r  også taget op i E F , 
hvor et eksisterende d irektiv  h jem ler m ulighed fo r at indføre m iljøfare
m æ rkning. G ennem  det nordiske pro jek tarbejde vil de nordiske lande bl. a. 
via D anm ark kunne påvirke det kom m ende m æ rkningssystem  i E uropa.

På ét om råde er arbejdet så langt frem m e, at de nord iske lande har aftalt 
m æ rkningskriterier og m æ rkningssym bol. D et er m æ rkningen a f tungm e
talholdige batterier.

På et ande t cen tra lt om råde har de nordiske lande ligeledes koord ineret 
deres indsats. D et e r  begræ nsning i anvendelsen  a f C F C , som  nedbryder 
ozonlaget. E n nordisk  udredning e r under gennem førelse, og den vil danne 
udgangspunkt for en senere vurdering a f m ulighederne for en nedskæ ring 
af anvendelsen  a f C FC  m ed 25 % inden 1991. D isse nedskæ ringer skal bl. a. 
ske ved at e rs ta tte  C FC  m ed andre stoffer.

M iljøm inisteriet skal således afslutningsvis anføre, at m an kan stø tte  de 
synspunk ter, som  ligger til grund for m edlem sforslaget, og at en ræ kke af 
de forho ld , som er anført i begrundelsen  for forslaget, vil indgå i de 
overvejelser, som  m in isterrådet e r  igang m ed i forbindelse m ed udarbejdel
sen a f et p rincipprogram  fo r nordisk  m iljøsam arbejde fo r de kom m ende år.

K øbenhavn , den 21. april 1987

Jan R asm ussen

A m tsrådsforening i D anm ark har i skrivelse den 5 augusti 1987fö rk la ra t 
sig icke ha något a tt anföra i anledning av m ed lem sförslaget.

Kom m unernes Landsforening:

E fte r æ ndringen a f m iljøbeskyttelsesloven  i 1986 pågår et s to rt arbejde 
m ed at stram m e reglerne om affaldshåndtering  og genanvendelse herhjem 
m e. M iljøm inisteren har således nedsat et affaldsudvalg, hvori landsfor
eningen deltager. U dvalget skal vu rdere , om den eksisterende retlige regu
lering a f affaldsbortskaffelsen  er tilstræ kkelig t sam m enhæ ngende. V urde
ringen skal tage udgangspunkt i reglerne i m iljøbeskyttelsesloven , olie- og 
kem ikalieaffaldsloven, kem ikaliedepotloven og genanvendelsesloven.

A ffaldsproblem erne b liver stø rre  og stø rre , og der e r  p rob lem er ved den 
traditionelle deponering  på  lossep ladser og forbræ ndingen i forbræ ndings
anlæ g, som  kan m edføre risiko fo r henholdsvis g rundvands- og luftforure-
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ning. En øget genanvendelse  kan m edvirke til løsning a f prob lem erne i et 
vist om fang, ligesom  genanvendelse  kan m edvirke til at spare  på  nye 

m aterialer.
En rationel håndtering  a f affaldet k ræ ver i dag så store  oplande, at flere 

kom m uner går sam m en om  a t løse prob lem erne.
I m edlem sforslaget om  en miljøvenlig affaldshåndtering  an fø res, at når 

affaldsm æ ngderne og andelen  a f m iljøfarligt affald e r  øget kraftigt, e r  det 
naturligt, at m yndighederne, som  kan væ re kom m unale , regionale eller 
statslige, har d e t sidste  an sv a r fo r affaldshåndteringen .

L andsforen ingen  er ikke overbev ist om , at kom m unerne bør bæ re hele 
ansvare t for affaldshåndteringen . E fte r landsforeningens opfatte lse  bø r det 

væ re affa ldsp roducen ten , som  i sidste ende har ansvare t fo r a t affaldet 
b liver h ån d te re t m iljøm æ ssigt fo rsvarlig t.

K om m unalbesty re lserne  bør efter landsforeningens opfatte lse  derim od 
have ansvare t fo r kontro llen  af, om  affaldsp roducen terne  bortskaffer affal
det m iljøm æ ssigt fo rsvarlig t. D erudover bør kom m unalbesty relserne have 
ansvare t for den forsyningsm æ ssige side a f  sagen, d. v. s. drive lossep lad
ser og forbræ ndingsanlæ g m. v. og m odtage olie- og kem ikalieaffald.

L andsforen ingens sy nspunk ter på  affaldspolitikken e r iøvrigt, a t der bø r 
foretages en  u d strak t inform ation til borgere og p roducen te r om  eventuel 
farlighed a f p roducere t affald. D erudover bø r begræ nsningen a f affaldspro
duktion  i v idest m uligt om fang fo retages ved indgreb ved kilden. D ette 
be tyder, at der m å væ re m ulighed fo r at stille krav til p roducen tleddet, 
hvad angår an sv a r fo r affaldet, og vedrø rende valg a f  produktion  og em bal
lage. D et e r  e fter landsforen ingens opfa tte lse  ikke en g rund lovssikret re t, 
at en hvilken som  helst fab rikan t kan vælge at m arkedsføre  sine p roduk te r i 
em ballage, som  g iver m iljøproblem er, når m an skal a f  m ed dem .

L andsforen ingen  har ud ta lt s tø tte  til a t det i frem tiden  m å blive m uligt at 
stille krav  til p roducen tledde t helt i tråd  m ed tankerne  om at udvikle renere  
teknologier og/eller at indføre pan to rdn inger på flere om råder.

F o r at kom m unalbesty re lserne  kan stille krav  til affaldsproduktionen  må 
det be tyde , at affaldet be trag tes på  lige fod m ed anden forurening, således 
at der i m iljøgodkendelserne a f særligt fo ru renende v irksom heder kan 
stilles v ilkår f. eks ved rø rende  sortering  a f affaldet.

O verfor huss tandene  bør affaldshåndteringen  m ed henblik på genanven
delse prim æ rt foretages som  kildesortering . Forso rteringsan læ g  ved los
sep ladser og forbræ ndingsanlæ g kan anvendes, hvo r det e r begrundet 
f. eks. a f  hensyn til fo rb ræ nd ingsprocessen  på  affaldsforbræ ndingsanlæ g. 
F orsorteringsan læ g bør efter landsforen ingens opfa tte lse  prim æ rt have til 
form ål a t udskille det b ræ ndbare  fra det ikke-bræ ndbare affald. A nlæggene 
er m indre egnede til sortering  m ed henblik  på genanvendelse .

E t e lem ent i at begræ nse affa ldsproduktionen  er en forøget genanvendel
se, m en den bør kun fo re tages, hvo r det e r m iljøm æ ssigt og/eller økono
m isk velbegrundet. 

t l -A 7 8 3 /s  Supplem ent
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E t a f de stø rste  p rob lem er ved genanvendelse i ø jeblikket er den m ang
lende sikkerhed fo r afsæ tning a f de indsam lede produk ter.

K om m unalbesty re lserne  har ikke herredøm m e over hverken  genvin
d ingsindustrien  eller over de v irksom heder, der p roducere r p roduk ter, der 
helt e ller delv ist b asere r sig på genbrugsm ateria ler. H ertil kom m er, at 
b l.a . papir- og p lastp roduk tion  er m eget afhængig a f det in ternationale  
m arked fo r såvel genbrugsproduk ter som  fo r nye m aterialer. I den sam 
m enhæ ng kan landsforeningen stø tte  en nordisk  indsats fo r at skabe eller 
garan tere  afsæ tningsm uligheder for p roduk te r, som kan udvindes a f  affal-

L andsforen ingen  kan endvidere  stø tte  forslagets indhold om forskning 
og udvikling og in form ationskam pagner, sam t erfaringsudveksling  og fo r
søgsvirksom hed i et in ternord isk  sam arbejde. L andsforen ingen  kan endvi
dere  stø tte  forslaget om  en skæ rpet p roducen tansvar, der gæ lder affalds
m æ ngder og miljøfarlige p roduk ter.

K øbenhavn , den 22. jun i 1987

Thorkild S im onsen
P eter G orm  H ansen

Københavns Magistrat:

Som udgangspunkt for en m ere miljøvenlig affaldshåndtering  næ vnes:
-  F rem m e a f produk tionstekn ik  som  m inim erer de affaldsm æ ngder, der 

ikke kan genanvendes eller udny ttes på  anden  m åde.
-  M inim ering a f miljøfarlige p roduk ter, sam t p roduk ter, der kan m edfø

re m iljøskader ved affaldsd isponeringen , f. eks. forbræ nding. D er sigtes 
såvel m od tiltag i p roduk tionsleddet som  øget inform ation om alternative 
p roduk ter m. v. til fo rbrugere og konsum enter, sam t om inform ation om 
korrek t håndtering  a f det farlige affald.

-  Sortering  a f affaldet ved kilden fo r at sikre genanvendelse  sam t fo r at 
sikre, at det res te rende  affald kan forbræ ndes eller på  anden  m åde d ispone
res risikofrit.

-  Ø get inform ation  til konsum enterne  sam t flere p rak tiske  arrangem en
ter, som  m uliggør k ildesortering  i husholdningerne.

På baggrund a f de tte  stilles følgende konkre te  forslag:
S tim ulering til m ere miljøvenlige p ro d u k ter og rensningsteknik .
-  Forskn ing  og udvikling i affaldshåndterings- og genanvendelsestek-

-  S kæ rpet p ro d u cen tan sv ar hvad angår begræ nsning a f affaldsm æ ngder 
og miljøfarlige p roduk ter.
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-  H arm onisering  a f anm eldelses- og afleveringspligt for m iljøfarligt af
fald, at krav til affaldsdeponering  sam t a f  g ræ nsevæ rd ier ved fo rbræ n
dingsanlæg.

-  Fæ lles indsats for at frem m e afsæ tning a f genbrugsproduk ter som 
f .ek s . genbrugspapir.

-  E rfaringsudveksling  og fælles forsøgsv irksom hed i fo rbindelse med 
sortering  og håndtering  a f genanvendelig t og miljøfarligt affald.

-  E ns m æ rkning a f m ateria ler og p ro d u k ter som er miljøfarlige og i givet 
fald m ed anvisning på, hvordan  brugeren skal bortskaffe  affald og rester.

-  Fælles in form ationskam pagne om  m iljøvenlige a lternativer og 
m iljøvenlig affaldshåndtering .

M agistraten  skal i den  anledning op lyse, at forslaget herfra  har væ ret 
forelagt M iljøkontrollen  i K øbenhavn , der har ud talt, at man finder det 
stillede forslag  væ sentlig t. E t øget nord isk  sam arbejde på affaldsom rådet 
kan væ re en betydelig  fak to r i en accellerere t udvikling på om rådet. A llere
de i dag rum m er de nordiske lande forskellige erfaringer, som kan være til 
væ sentlig gensidig ny tte .

De punk ter, der an fø res som  udgangspunkt for initiativet e r i o verens
stem m else med de principper som  indtil nu har væ ret grundlaget for 
arbejdet m ed affaldsplanen i K øbenhavn . H eru n d er ikke m indst den sam ti
dige vægtning a f genanvendelse  og sikker bortskaffelse  af restaffald som 
begrundelse for in itia tiver over fo r p roducen t og konsum ent sam t for 
konkrete  in itia tiver til affaldssortering .

H vad angår de konkre te  forslag skal det dog næ vnes, at erfaringerne 
med harm onisering af g ræ nsevæ rd ier fra E F -sam arbejdet ikke ud fra et 
m iljøsynspunkt ta le r for yderligere initia tiver i den retn ing, ligesom  EF- 
sam arbejdet kan sæ tte  g ræ nser for m ulighederne for fælles nord iske værdi-

T ilsvarende gør sig gæ ldende vedrø rende m æ rkningsbestem m elserne.
M iljøkontrollen vil hilse et nordisk  initiativ på affaldsom rådet med det 

anførte udgangspunkt velkom m ent.
M agistraten  kan henholde sig hertil.

K øbenhavn , den 9. ju n i 1987
C harlotte A m m itndsen

Steen  A llesen -H olm

Frederiksberg  K om m une liar i oda terad  skrivelse m eddela t a tt m an icke 
har något a tt an før a i an ledning av m ed lem sförslaget.

W W F V erdensnaturfonden:

 kan jeg  op lyse , at W W F V erdensnatu rfonden  ikke har noget at
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tilføje til de m edlem sforslag, der foreligger om  dette  em ne. Vi kan fuldt ud 
tilslutte os de synspunk ter, der kom m er til udtryk i forslagene og kan 
anbefale, at der tages skrid t til en sam ordning a f indsatsen  m ellem de 
nordiske lande.

K øbenhavn , den 14. mai 1987

Tom m y D ybbro  
Videnskabelig medarbejder

F i n l a n d

Handels- och industrim in isteriet1

U nder 1980-talet har uppm ärksam het fästs vid avfallshanteringen, speci
ellt när det gäller så kallade problem avfall. En anläggning specialiserad  på 
problem avfall har redan fungerat i Finland under ett p ar år. M otsvarande 
anläggningar finns även i de øvriga nord iska länderna.

En m inskning av avfall i industrin  har hittills grundat sig på företagens 
strävanden  att m inska p roduk tionskostnaderna , fö rbä ttra  u tny ttjandet av 
råvaro r och iaktta de gällande bestäm m elserna om avfallshantering. De 
ökande kostnader som en miljövänlig avfallshantering  fö ro rsakar inverkar 
på den avfallsavgift som uppbärs av företag  och därigenom  på deras 
villighet a tt y tterligare m inska de avfallsm ängder som uppstår. De kostna
der som  därigenom  åsam kas företag  inverkar på lönsam heten , varför man 
borde e fte rs träva  in ternationellt sam arbete  när det gäller nya bestäm m el
ser om avfall.

De hälsorisker som  sådana p roduk ter som tillverkas av avfall eventuellt 
m edför borde u tredas innan man fa tta r beslu t om deras tillverkning. Till 
exem pel leksaker som  fram ställts av avfallsplast kan vara skadliga för 
barnens hälsa, ifall man vid tillverkningen använt förorenad  avfallsplast, 
som inte renats i p rocessen  eller om  m an varit tvungen a tt använda lös
ningsm edel, som  sm åningom  överförs på p roduk tens y ta  och avdunstar. 
Det finns en produk tansvarslag  i F inland.

U pplysn ingsverksam heten  och inform ationskam panjer på avfallsom rå
det är viktiga åtgärder för undvikande av m iljöskador. M ed hjälp av ADB- 
baserade databaser kunde företag  då de överväger ibruktagandet av en ny 
råvara klarlägga m iljöriskerna i anslu tn ing  därtill och på basen av detta  
beslu ta om  säkerhe tså tgärder för p rocessen  och upplagringen. D et skulle 
också vara  av vikt att företagen kunde förm ås att på frivillig basis skilja åt 
giftiga och icke-giftiga avfall från varandra.

1 förslaget har inte näm nts skilt för sig avfallshanteringen vid kärnk raft
verk eller forskning kring föroren ingar som dessa eventuellt sprider. Den

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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sist näm nda forskningen skulle reda  u t beskaffenheten  och m ängden av de 
rad ioaktiva äm nen som  sp ritt sig in i na turen  sam t den m inskning av den 
ex tra  rad ioak tiv ite t som  jo rd lag e r därigenom  fått. D enna m inskning är 
m ycket snabbare än vad m an i a llm änhet tro r på  basen  av den fysikaliska 
halveringstiden fö r stråln ingen från  ifrågavarande äm nen. Forskning  på 
d e tta  om råde skulle vara  ägnad a tt m inska de farhågor som  allm änheten  
h ar å  ena sidan fö r kärnkraften  och  å and ra  sidan för de föroren ingar som 
kärnkraften  fö ro rsak a r och vilkas infly tanden ä r ännu okända.

De viktigaste av de å tgärder som  fram förs i m edlem sförslaget anslu ter 
sig till den allm änna forskningen och u tvecklingen p å  m iljöom rådet. I 
Finland utföres denna forskning närm ast av s ta ten s tekn iska  fo rsknings
central och en del högskolor. D et d irek ta  no rd iska sam arbetet mellan 
fo rskn ingsansta lterna  har varit resu lta trik t. I synnerhet en ekonom isk och 
miljövänlig upplösning av problem avfall ä r  en viktig forskningsuppgift, d är 
det nord iska sam arbe te t e rb juder m öjligheter till besparingar av tid och 
kostnader.

V ar och en  av de i m edlem sförslaget fram förda åtgärderna , när de 
granskas särskilt fö r sig, ä r  väl begrundade oberoende av de struk turella  
sk illnaderna m ellan industrierna  i de enskilda nord iska länderna.

M ed stöd  av det ovananfö rda  fö rhåller sig handels- och industrim in iste
riet m ed en reserva tion  till e tt om fattande sam arbetsprogram  " fö r  en 
miljövänlig av fa llshan tering” . M inisteriet an se r a tt lösningar och riktiga 
åtgärder kan bäst finnas fö r de i förslaget fram förda, i och för sig viktiga 
problem  och idéer genom  a tt de sam m anföres till m indre helheter, för 
vilkas handläggning p ro jek tg rupper kunde tillsättas. M an borde läm na rum  
för sådana sam arbe tsp ro jek t m ellan fo rskn ingsansta lter som  visat sig vara 
resu lta trika.

H elsingfors den 20 m ars 1987

Seppo  L indblom  
H andels- och industriminister

M aunu H anno  
Överinspektör

M iljöm inisteriet:

De cen tra la  m ålen för avfallspolitiken är i p rio rite tsordning  följande: 
m inskning av avfallsm ängden, å tervinning av avfall och en sådan återfö- 
ring av avfallet till k re tsloppen  i na tu ren  som  m edför så liten o lägenhet som 
möjligt. D etta  tän k esä tt h a r också  varit fö rslagsställarnas u tgångspunkt.

På uppdrag  av N ord iska  m in isterrådet u tarbetades våren  1981 e tt no r
diskt program  för å tervinning av avfall (N ord isk  program  for gjenvinning
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av avfall, R aport fra p ro jek t 180.21-5.2., N ord isk  m in isterråd , Maj 1981). 
D en v ik tigaste rekom m endationen  i p rogram m et var tillsä ttandet av en 
arbetsg rupp , som  bland annat skulle ta  initiativ till återv inning av avfall 
och koord inera  det nord iska sam arbete t, s ta rta  och övervaka undersök
ningar finansierade av m in isterrådet, evaluera  å tgärder för främ jandet av 
avfallså tervinningen sam t nationella stadganden  och bestäm m elser om 
avfallshanteringen och på allt sätt främ ja inform ationsutväxlingen på om 
rådet.

A rbetsgruppen  för å terv inn ingsfrågor in rä ttades år 1981 i anslu tn ing till 
äm betsm annakom m ittén  fö r m iljöfrågor. A rbetsgruppen  har program enligt 
satt i gång undersökningar, o rgan isera t e tt antal no rd iska sem inarier och 
a rb e ta t på a tt främ ja inform ationsutväxlingen. U nder de senaste  åren har 
arbetsg ruppens verksam het också  inrik tats på hantering  av problem avfall 
och till en del gällt ansträngningarna att m inska avfallsm ängden. Å tervin- 
n ingsarbetsgruppens program  har alltså  till s tö rsta  delen genom förts och 
det är m otiverat a tt nu rev idera  p rogram m et så a tt det ännu bättre  m otsva
ra r och ger rik tlin jer för avfallspolitiken.

De nord iska ländernas avfallspolitik  jäm te  den re levan ta  lagstiftningen 
och forskningen evaluerades vid e tt sem inarium  i H elsingfors å r  1982. 
Som m aren 1987 färdigställs en u tredning som u tv ärd era r avfallspolitiken i 
D anm ark, F inland, N orge och Sverige på basis av den  fem årsperiod  som  
gått och också  på basis av m in is terrådets principu tta lande å r 1983 (F ast 
affald og genanvendelse  -  N ord isk  m in is terråd , m iljörapport 1983:4).

1 p rinc ipu tta landet uppställs som  mål a tt behovet av slutdeponerings- 
p la tser fö r avfall skall reduceras. D e tta  skall ske genom  att (1) m an före
bygger uppkom sten  av avfall, (2) så m ycket avfall som  möjligt får undergå 
behandling (t. ex. återvinning) och (3) genom  att man undviker m aterial 
som  leder till en m iljöm ässigt oaccep tabel slu td isponering. D å u tredningen 
blivit färdig kom m er ett ny tt no rd isk t sem inarium  fö r evaluering av avfalls
hanteringen a tt o rdnas senare i år.

Alla nord iska länder har en i huvudsak  likartad  lagstiftning och fö rvalt
ning av avfallsfrågor. B estäm m elserna om  problem avfall ä r  m ycket 
stränga, och principen om återv inning är cen tral i lagstiftningen. O ckså 
ekonom iska sty rn ingsm etoder har tagits fram  fö r a tt främ ja återvinningen 
och i viss u ts träckn ing  m inska avfallsm ängden. F in land, Sverige och D an
m ark har cen tra liserad  hantering  av problem avfall. D en allm änna nivån på 
avfallshanteringen har under de senaste  åren  stigit och fo rtsä tte r a tt stiga i 

alla nord iska länder.
O ckså de ekonom iska och and ra  fak to re r som  begränsar m öjligheterna 

till avfallsåtervinning är huvudsakligen likartade i sam tliga nord iska län
der. Till sådana fak to re r hö r kostnaderna  för sortering , insam ling, tran s
port och behandling av avfallet sam t de relativ t låga priserna  på  de u r
sprungliga råm ateria len . A vfallsåtervinningen har inte gått fram åt så stark t 
som  m an trodde under 1970-talet och i början  av 1980-talet. E tt verkligt
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bakslag innebar insam lingen av re tu rp ap p er, som  kom  i gång på ett lovan

de sätt m en nu stö tt på s to ra  svårighete r, vilket ä r  e tt allm äneuropeisk t 
fenom en. En likartad  negativ  u tveckling  kan skönjas i fråga om m ånga 
andra slags avfall, som  tidigare å te rvunn its  i rä tt s to r skala. E xem pel på 
sådana ty p er av avfall ä r nedsk ro tade  b ilba tterier och avfallsplast.

R elativt få p rak tiska  å tgärder har v idtagits fö r a tt reducera  avfallsm äng
den. D en fö rsta  an ledningen to rde  vara  den , a tt en m inskning av avfalls
m ängden fö ru tsä tte r a tt m an begränsar produktion  och konsum tion, vilket 
är svårt a tt genom föra. Av de nord iska länderna är D anm ark det land som  
gått längst i fråga om  lagstiftning och ekonom isk styrning som  gäller 
p roduk te r och produktion  för att m inska avfallsm ängden och fö rbä ttra  
å terv inn ingsm öjligheterna fö r p ro d u k te r som  tas u r bruk.

För a tt vi skall kunna nå prak tiska  resu lta t i fråga om  en m inskning av 
avfallsm ängden och en ökning av återvinningen m åste kraftigare ju rid iska  
och ekonom iska sty rn ingsåtgärde r v idtas. Som exem pel kan näm nas av- 
fallshan teringsavgifter, som  skulle uppbäras i fö rsko tt under p roduk tions
stadiet eller vid im port. Speciella avgifter för de p roduk ter eller de råm ate
rial som  används vid tillverkningen och som  ä r speciellt besvärliga med 
tanke på avfallshan teringen  och m iljövården kunde i bästa  fall ha 
fö ljdverkningar av tv å  slag: 1) de skulle b idra  till att m inska användningen 
av ifrågavarande p rodukt e ller råm aterial och följaktligen avfallsm ängden;
2) de m edel som  uppbärs kunde användas till a tt stöd ja  en m inskning av 
avfallsm ängden, till å terv inn ing  eller till annan  ändam ålsenlig  avfallsdispo- 
nering. I m ånga fall vore det också  m otiverat med ju rid iska  styrningsm eto- 
der så a tt p rod u cen te r och  d is trib u tö re r skulle åläggas ansvare t för insam 
lingen av avfallet och tran spo rten  till återv inning eller annan avfalls
hantering . Till a tt börja  m ed ä r det dock m est ändam ålsenlig t a tt gå in för 
avtal eller överenskom m elser m ellan m yndigheterna, tillverkarna, handeln 
och konsum enterna .

Förslaget om  u ta rbe tande  av ett sam nord isk t avfallshanteringsprogram  
är värt allt understöd . Förslaget kom m er tidm ässigt m ycket lämpligt e fter
som  det nord iska program m et fö r å terv inning av avfall redan delvis är 
föråldrat och rep resen te ra r en alltför inskränkt syn på avfallshanteringen. 
E tt sam arbetsp rogram  skulle vara  ägnat a tt sam ordna de ansträngningar 
som de nord iska länderna gör för a tt genom föra en avfallshantering  i linje 
med de av m in isterrådet defin ierade rik tlin jerna. Program m et skulle på ett 
u tm ärk t sätt fungera som  stöd fö r de nationella å tgärder som  ofta ä r  svåra 
a tt genom föra och som  syftar till a tt m inska avfallsm ängden eller utvidga 
ansvare t för avfallshanteringen också  till p roducen terna . Sam arbetspro- 
gram m et skulle vidare göra det möjligt att avhjälpa svårighete rna inom den 
nuvarande återv inn ingen  bland anna t så att de no rd iska länderna kunde gå
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in för en arbetsfördeln ing , varvid m arknaden  för råm aterial av avfallspro
d u k te r och för å terv inn ingsproduk ter sam tidigt skulle bli stö rre .

H elsingfors den 18 m ars 1987

Olli Ojala
Avdelningschef

Överdirektör

H annu Laaksonen  
Specialforskare

Finlands akadem i:

Förslaget är enligt F in lands akadem i bra  och värt understöd . Finlands 
akadem i an se r också  att uppgörandet av ett nord isk t sam arbetsprogram  för 
en m er miljövänlig avfallshantering  ä r ak tuellt och nyttigt. D et är viktigt att 
e tab lera  sam arbete  på  om rådet eftersom  d essa  problem  är gem ensam m a 
för de no rd iska länderna.

Vid uppgörandet av program m et b ö r de redan  ex isterande nationella och 
in ternationella  program m en, såsom  t. ex. O EC D - och E C E -program m en 
om resu rssnål teknologi, uppm ärksam m as. B eträffande de forsknings- och 
u tvecklingsåtgärder som  p laneras inom  ram en av program m et anser F in
lands akadem i att de bästa  resu lta ten  nås sannolik t genom  att koncen trera  
forskningen på e tt beg ränsat, gem ensam t överenskom m et prob lem 
kom plex åt gången.

H elsingfors den 3 m ars 1987

Erik A llardt
Ordförande för veten

skapliga centralkommissionen
E sko-O lavi Seppälä  
T. f. forskningsdirektör

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 31 m ars 1987 m eddela t, a tt 
m an är positiv  till m ed lem sförslaget.

Arbetarrörelsens ekonom iska forskningsinstitut (T T T ):1

Ifrågavarande m edlem sförslag är innehållsm ässig t aktuellt och värt att 
understödas. E tt nordiskt sam arbetsprogram  för en m iljövänligare avfalls

1 Yttrandet översatt från  finska.
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hantering u nders töder  i olika länder p lanerade avfallshanteringsprojekt 
och miljövänlig konsum tion i p roduktionen och hushållen.

Å stadkom m andet av sparande konsum tion i produktionen  fö ru tsä t ter  att 
uppm ärksam het skall fästas vid råvaru- och energikonsumtion. Alla an 
vändbara  avfallsråvaror — inte ens sådana  som uppstår  i den egna produk
tionsanstalten -  låter man ännu inte å teranvändas  i produktionen. Å andra 
sidan, oberoande  av lagstiftningen, inträffar det b l .a .  att hanteringen av 
problemavfall ä r  felaktig. Dels är det fråga om attityder, dels är detta 
beroende av kostnader  för och organiseringen av problemavfallshante
ringen. Planerna på  avfallsservice för företag borde vara täckande och 
arbets tagarna  borde genom sina egna e rfarenheter  inverka på dess planer. 
Företagsledare och personal borde utbildas så att de redan gällande för
pliktelserna skulle uppfattas rätt.  Sam arbete t  med komm unala experter  
borde ökas.

Företagen borde känna sitt ansv a r  som användare  av avfallsråvaror 
senas t då  hopsam landet av dessa  råvaror  från hushållen har genomförts på 
ett rätt sätt.  Problem kan uppstå  om industrin efter ett lyckat hopsamlande 
av avfall inte m otta r  avfallsråvaror i produktionen. Till exempel i Finland 
kunde avfallspapper utnyttjas i en m ycket större uts träckning än för närva
rande om industrin även kunde (ville) u tveckla  produktionsm etoder  som 
skulle vara  g ynnsam m a för bruket av avfallsråvaror.

K om m unerna  bör se till att hopsam landet av avfallsråvaror från hushål
len till industrin utförs sakligt och utan avbrott.  Hushållen har en mycket 
god beredskap  för avfallssortering om  sorteringen organiseras och de 
sorterade råvaro rna  hopsam las sakligt i p roduktionen och först i sista hand 
transporteras  till sopplatsen.

K om m unerna  och den offentliga makten  bör även i sin egen konsumtion 
eftersträva miljövänlighet.

För  hushållen räcker  det inte att sorteringen och hopsam landet av avfall 
fungerar.  K onsum en te rn a  bör även ha möjlighet att  genom sina inköpsval 
befrämja den miljövänliga konsum tionen. D etta  föru tsä t ter  att produktför
packningarna enligt behov anger hur ifrågavarande produkt kan förstöras 
och hur den påverkas av förslitning och huruvida produkten kan å te r
användas som sådan eller som råvara. M ed stöd av produktsäkerhetslagen 
skall sådana bes täm m elser  införas å tm instone för vissa konsum tionsvaror  i 
Finland. D ärem ot ha r  man inte kunnat i lagstiftningen om produktsäkerhet 
inkludera ett förbud om marknadsföringen av miljöfarliga produkter.  N är  
det gäller att  inrikta konsum tionen på miljövänlighet intar näringslivet i sin 
helhet en central ställning: de varor som produceras  och marknadsförs 
kom m er också  att konsum eras.

Vi unders töder  tanken att miljöfarliga p rodukter  skulle märkas med en 
mycket informativ symbol i tillägg till skriftliga förpackningsanteckningar.

Produktansvare t  bö r  skärpas för att  avfallsmängderna skall kunna be
gränsas. Före tag  bö r  ” stim uleras”  till miljövänliga p rodukter  och renings- 

t2 -A 7 8 3 /s  Supplement
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teknik genom att man ställer krav på en viss nivå t. ex. vid beviljande av 
produktutvecklingslån och -bidrag. Miljövänlig verksamhet borde belönas 
och den borde göras efters trävansvärd  och lätt såväl för företag som 
konsum enter.  Forskningen på om rådet bör anvisas mera resurser  för att 
man skall kunna ås tadkom m a nya innovationer.

F ör  produktforskningens del borde konsumentforskningen utvidga sitt 
grepp på miljösynpunkter. K onsum enten  bö r  ha rätt att veta  om en viss 
produkt som han köpt är skadlig för miljön och hur m ycket icke förnyelse
bara naturti llgångar har använts  för att tillverka produkten.

En gem ensam  informationskampanj behövs för att få inte endast  konsu
menterna utan även företagarna och de offentliga beslutsfattarna att handla 

miljövänligt och spara resurser i sin konsumtion. Ett nordiskt samarbets- 
program kunde utlösa en diskussion om dessa frågor på en ny nivå över 
huvud taget.

Helsingfors den 2 februari 1987

P ekka K orpinen  
Preses

M ika P an tzar

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet):1

1 medlemsförslaget hemställes att N ordiska rådet skulle rekom m endera  
Nordiska ministerrådet att sammanställa  ett sam arbetsprogram  för en mer 
miljövänlig avfallshantering. De i medlemsförslaget ingående åtgärderna 
utgår ifrån att avfall och speciellt miljöfarliga avfall bör reduceras  till ett 
minimum och att å teranvändning av avfall bör befrämjas. Syftet med dessa 
åtgärder ä r  att avhjälpa bris ter  i informationen och befrämja de praktiska 
arrangemangen för att man skall kunna minska de miljöskador som avfal
len förorsakar.

Finska kom m unförbundets  byrå  anser  det vara viktigt att de i m edlems
förslaget ingående åtgärderna  som syftar till en miljövänlig avfallshante
ring skall vidare utvecklas i överenstäm m else  med de i förslaget nämnda 
principerna.

Helsingfors i mars 1987

Suomen kunnallisliitto (Finska komm unförbundet)

Lasse  R istikartano  
A vdelningschef

1 Yttrandet översatt från  finska .

L eena  Saviranta  
T. f. överingenjör
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Finlands stadsförbund:

I initiativet konsta teras  b l .a . ,  att man under  de närm aste  åren, inom 
ramen för sam arbe tsprogram m et som arrangerats  av N ordiska ministerrå
det, bör kunna vidta följande å tgärder för a tt beak ta  möjligheterna för 

nordiskt sam arbete  och för att  påskynda  hem m am arknadens  utveckling:
-  uppm untran  till miljövänligare p rodukter  och reningsteknik
-  forskning och utveckling av avfallsbehandlingsteknik, å teranvändning 

inbegripen
-  stramare p roduk tansvar  för att begränsa  avfallsmängderna och för 

miljöfarliga p rodukter
-  förenhetl igande, som berör  anmälnings- och efterrättelseskyldigheter 

för miljöfarligt avfall, avfallshanteringskrav samt gränsvärden o. dyl. 
vid förbränningsanläggningar

-  utbyte av e rfarenheter  och försöksverksam het kring sortering och å te r
vinning av avfall som läm par sig för å teranvändning eller miljöfarligt 
avfall

-  sam verkan för att  garantera  marknadsföringsmöjligheterna för p roduk
ter som erhålls ur avfall, t. ex. pappersavfall

-  märkning av miljöfarliga p rodukter  och material med en gemensam 
beteckning och vid behov anvisningar om hur användaren  skall förfara 
med avfall och/eller res ter

-  gem ensam  informationskampanj för miljövänliga alternativ och för 
miljövänlig avfallshantering.
Initiativtagarna G rethe  Lundblad , Dorte Bennedsen, Kaj Bärlund, 

Lahja Exner,  E iður G uðnason , Marit Rotnes och Pekka Tuominen har 
föreslagit att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att 
u tarbeta  ett  sam arbetsprogram  för miljövänlig avfallshantering som bl. a. 
innehåller de å tgärder som framlagts i medlemsförslaget samt följer dess 
principåskådning i övrigt.

Enligt S tadsförbundets  byrås uppfattning är de saker som framlagts i 
medlemsinitiativet m ycket angelägna, och man torde redan på det natio
nella planet inom alla de nordiska länderna ha vidtagit åtgärder för deras 
utveckling. Med sam arbetsprogram m et kunde detta  utvecklingsarbete 
kanske ur sam nordisk  synpunkt bringas mera i sam m a takt och andras 
e rfarenheter kunde bättre utnyttjas. Särbehoven på riksnivå kan dock 
utgöra problem ifall man med ett sam arbetsprogram  binder den största 
delen av resurserna  som finns att tillgå för utvecklingsarbetet .

Allmänt taget är förenhetl igande av lagstiftningen en strävan som bör 
understödjas ,  men den får ej ha s jä lvändam ålskaraktär eller förbise de 
nationella särbehoven. I den for tsatta  planeringen av sam arbetsprogram 
met borde man därför fäs ta  speciell uppm ärksam het vid att programmet 
stöder vart och ett medlemslands nationella s trävanden till att förhindra 
avfallets miljöolägenheter och minska avfallsmängden.
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De saker som har framlagts i medlemsinitiativet är i princip viktiga, men 
de har framlagts på ett ganska allmänt plan och täcker närapå hela avfalls- 
hanteringssektorn. Enligt S tadsförbundets  centralbyrås uppfattning skulle 
det dock, med hänsyn till det praktiska u tvecklingsarbetet , vara mera 
ändamålsenligt att koncentrera  sam arbetsprogram m et till några speciellt 
problematiska områden. Objektet i sam arbetsprogram m et borde dessutom 
vara så tydligt avgränsat som möjligt och konkret.

Stadsförbundets  centra lbyrå  framlägger högaktningsfullt a tt man bör 
överväga huruvida man i det här skedet kunde inleda sam arbetet i ovan
nämnda form närmast genom att utveckla märkningen av miljöfarliga pro
dukter och ämnen, samt befrämja och sam ordna forskningen.

U tredande av problemen kring märkning av farliga produkter och ämnen 
samt befrämjande av märkningen är i praktiken mycket viktigt med hänsyn 
till miljövård och avfallshantering, och här skulle en samnordisk satsning 
vara till stöd för den nationella verksamheten.

Med hjälp av sam arbetsprogram m et som berör avfallsforskning borde 
man närm ast sträva till att befrämja forskningens finansiering, forskarut
bildning och förmedling av forskningskunskap samt stärka uppfattningarna 
om forskningsuppgifternas betydelse  som en viktig förutsättning vid sam 
hälleligt beslutsfattande. D etta  får dock inte begränsa den undersökning 
som behövs för att fylla de nationella kraven eller användningen av därtill 
erforderliga resurser.

Samordnande av forskningsarbetet skulle avlägsna dubbelt arbete och 
därmed spara på resurserna. 1 sitt enklaste utförande skulle programmet 
vara ett organ som informerar om utförda, anhängiggjorda och planerade 
undersökningar samt förmedlar uppgifter om forskning såsom forskare, 
forskarutbildning och forskningsmetoder.

Helsingfors den 2 mars 1987

Jussi-P ekka  A lanen  
Verkställande direktör

Leenu P ohjanraito  
Jurist

Finlands svenska kommunförbund:

1 medlemsförslaget framförs, att N ordiska rådet skulle rekom m endera 
N ordiska ministerrådet att sam manställa  ett sam arbetsprogram för en 
mera miljövänlig avfallshantering. Utgångspunkten  för de åtgärder som 
medlemsförslaget innehåller, är att avfallsmängder och särskilt mängderna 
miljöfarligt avfall skall minskas i så stor uts träckning det är möjligt samt att
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återvinning av avfall gynnas. De konkre ta  förslag till å tgärder för att  uppnå 
ovannäm nda  mål, som medlemsförslaget innehåller, är viktiga och välmo
tiverade, varför Finlands svenska kom m unförbund anser  det angeläget att 
N ord iska  ministerrådet sam m anställer  ett sam arbetsprogram  innehållande 
bl. a. de å tgärder som anges i medlemsförslaget samt i övrigt i enlighet med 
dess principiella synsätt.

Helsingfors den 27 mars 1987

Finlands svenska  kom m unförbund 

K .-J . B runström  H enrik W ickström

I s l a n d

Naturvernrådet1:

Rådet u tt rykker  giede over  at dette forslaget er fremlagt,  og oppfordrer 
til at Island deltar i det sam nordiske arbeid som forslaget forutsetter .

Behandlingen av avfall e r  svært mangelfull mange steder her i landet, og 
N atu rvern råde t s tö tter  alle tiltak som kan före til forbedringer på dette fe l t .

N a tu rvern råde t vil benytte  anledningen og henlede særlig op pm erksom 
het på nödvendigheten  av gjenbruk av mest mulig av de mange forskjellige 
stoffer som forekom m er i det moderne samfunn, noe som i ökt utstrekning 
er blitt vanlig i våre naboland. Det kan her nevnes emballasje av forskjellig 
slag, som N a tu rvern råde t  gjorde vedtak  om den 25. august 1984; vedtaket 
ble den gang bl. a. ti lsendt Islands regjering og Alltinget.

Endelig skal det pekes på at det ifölge sakens natur ville være riktig å 
anmode Statens helsevern om en uttalelse angående dette forslag.

Reykjavik, 5. mars 1987

Gisli G islason  
Adm. dir.

1 Yttrandet översatt frå n  isländska.
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B IH A N G

Naturvernrådets vedtak om import, bruk og gjenbruk av emballasje av 
forskjellig slag

I de siste årene har både N a tu rvern råde t og N aturvernkongressen  be
handlet forurensningsfaren fra vareemballasje av forskjellig slag, særlig da 
den emballasje som bare blir b rukt én gang. Disse spörsmål ha r  således 
vært brakt på bane under  alle N aturvernkongresser  siden 1975; både det 
året og i 1981 ble de ganske mye diskutert.  1975-76  skaffet N a tu rvern rå 
det seg forskjellige opplysninger om lov og regler angående gjenbruk av 
emballasje i N orden , hvor man har sökt å redusere  anvendelsen  av en 
gangsemballasje .

I rapporten  om N atu rvern råde ts  arbeid 1981-84  som ble lagt frem for 
naturvernkongressen  i vår, blir det redegjort for N aturvernråde ts  vedtak 
angående forurensning av naturen ved emballasje og avfall; slutningsorde
ne i det er: ” Til slutt anser  N a tu rvern råde t det for lengst for aktuelt å  vedta  
en lov og/eller forskrifter om import, bruk og gjenbruk av emballasje av 
forskjellig slag.”

Da bruken  av engangsemballasje ytterl igere har ökt siden dette vedtak 
ble gjort og det nå nylig er komm et i gang særlig annonsering av fordelen 
ved å kjöpe is landsk mineralvann i engangsemballasje, behandlet N a 
turvernrådet disse spörsmål på ny på sine m öter den 14. og 15. august d. å. 
Det fremgikk her at det var  full grunn til å stanse opp og undersöke 
nærmere hvor stor kostnad denne stadig ökte bruk av engangsemballasje  
medförte for dem som sörger for innsamling av söppel og avfall, både i 
byer.  på landsbygda og på tur iststeder.  Det ville heller ikke være mindre 
grunn til at man her i landet gjorde seg bedre klart at jo rdens  ressurser ikke 
er uuttömmelige, og at det derfor er nödvendig å bruke på nytt mest mulig 
av de forskjellige em ner som anvendes til forskjellig behov i det moderne 
samfunn, som i redskaper,  verktöy, aviser og emballasje, noe som i stadig 
större uts trekning gjöres i våre naboland.

Det skal imidlertid ikke g lemmes at gjenbruk av papir nå nylig er begynt 
her i landet, og det er bra, enda  vi fremdeles ligger langt e tte r  våre 
naboland. Det förnevnte  möte i N a tu rvern råde t mente at et viktig skritt til 
bedring på dette felt ville være lovgivning og/eller fastsettelse av forskrifter 
angående import, bruk og gjenbruk av emballasje her  i landet. Rådet 
gjentar derfor dette vedtak og tillater seg å rette det til regjeringen og 
Alltinget.

Reykjavik, 29. august 1984

Landværn (Landvernd) — Islands opdyrknings- og naturfredningsforening1:

I lyset a f  forholdene omkring affaldsspörgsmål i udlandet anser  L a n d 
værns bestyrelse det for nödvendigt for islændinge at fölge med i andre 
nationers disposit ioner ved behandling og der i blandt genbruk af affald.

1 Yttrandet översatt frå n  isländska.
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Affaldshåndtering er her i landet som andre steder i verden et stigende 
problem. G enbrug er på det næ rm este  ukendt her i landet, og det er for 
længst på tide i fuld a lvor at tage sig a f  disse problemer.

L andvæ rns  bestyrelse  glæder sig over  dette forslag og håber, at en 
samlet nordisk indsats på dette  om råde  må blive til s tor gavn. Bestyrelsen 
anser  det for naturligt,  at den kom m unale centralorganisation (Samband 
is lenskra samvinnufélaga) og Statens d irektora t for levnedsmiddelkontrol 
och miljøværn (H ollustuvernd rikisins) tager initiativ til undersøgelser og 
forbedringer indenfor disse o m råder  her  i landet.

Reykjavik, den 30. marts 1987

f. L andvæ rns  bestyrelse

Svanhildur S ka fta d ó ttir  
Administrerende direktör

N o r g e  

Industridepartementet:

I medlemsforslaget tas det til orde for etablering av et nordisk sam ar
beidsprogram for en m er miljøvennlig håndtering av avfall. Innenfor ram 
men av et slikt program foreslås det tiltak som f. eks. strengere regler for 
p rodusen tansvar ,  informasjonskam panjer ,  felles merkingsbestem melser,  

FoU .
Indus tr idepartem ente t  vil peke på at avfallsbehandling bør ta  utgangs

punkt i de lokale forholdene og tilpasses forhold og behov i det enkelte 
land. Dette tilsier derfor at behovet for et omfattende fellesnordisk sam ar
beidsprogram synes noe begrenset.

Dette  forholdet er imidlertid ikke til hinder for at det på enkelte om råder  
vedrørende avfallsbehandling, vil være fordelaktig med et nærmere nor
disk samarbeid. Dette  gjelder f. eks. samarbeid om produktmerking. har
monisering av regler og krav i forbindelse med håndtering av avfall, samt 
utveksling av erfaringer mellom de nordiske land. Industridepartementet 
er av den oppfatning at et samarbeid på disse om rådene bør vurderes 
nærmere. I slike vurderinger bør økonomi og lønnsomhetsbetraktn inger 
stå sentralt .

Det vil e t te r  d epartem en te ts  oppfatning være naturlig at et samarbeid på 
dette om rådet ses i sam m enheng  med arbeidet med avvikling av handels-
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hindringer i N orden . Industridepartem ente t vil videre peke på betydningen 
av at eventuelle nordiske løsninger er i mest mulig overensstem m else  med 
tilsvarende europeiske løsninger.

Oslo. 1. april 1987

E tter  fullmakt

Tor H ernæ s 
Ekspedisjonssjef

Leif-H elge Sa lom onsen  
Byråsjef

Landbruksdepartementet:

For landbruket er det spesielt viktig at avfall som resirkuleres eller 
deponeres  ikke inneholder uønskede stoffer, f. eks. tungmetaller, i så store 
mengder at det kan redusere  landbrukets produksjonsgrunnlag. Både in
nen næringen og offentlige organer som arbeider med avfallsbehandling er 
man kjent med dette og det arbeides med problem er av denne karakter.

Resirkulering av organisk materiale er i seg selv verdifullt for landbruket 
da det kan bedre produksjonsbetingelser på areal med låg produksjonsev
ne. Resirkulert materiale  må derfor ha tilstrekkelig kvalitet uten risiko for 
innblandete fremmedstoffer.

L andbruksdepar tem ente t  ser derfor positivt på tiltak som fremmer 
miljøvennlig avfallshandtering.

Oslo, 13. april 1987

Etter  fullmakt 

M agne S tub  sjø en
A age S tenrød

Norges naturvernforbund:

N orges naturvernforbund stø tter  fullt ut anbefalingene i forslaget. Vi vil 
imidlertid benytte anledningen til å  peke på en del konkrete  tiltak som vi vil 
anbefale N ordisk råd å  få med i det endelige forslag som skal vedtas:

-  For  å stimulere til reduksjon av avfallsmengdene og øking av gjenvin
ningen, må det arbeides for overgang til et todelt renovasjonssystem der
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avfallet blir kildesortert i tørt og fuktig avfall -  slik at det blir mulig å 
etablere en lønnsom gjenvinning av papp, papir, plast,  metaller og glass.

-  F o r  å holde miljøfarlig avfall vekk fra de vanlige avfallss trømmene, 
må det etableres et obligatorisk og effektivt separatinnsamlingssystem for 
tungmetallholdige batterier  og annet farlig avfall fra husholdninger og 
sm åvirksomheter.  Utgiftene til denne separatinnsamlingen må dekkes via 
de komm unale renovasjonsavgiftene. Innsamlede spesialavfallsmengder 
må styres inn i det etablerte  sys tem for industrielt spesialavfall.

-  Avfallsforbrenning m å i framtiden bare ti llates under  de strengeste 
krav till gassrensing og restuts lipp, som kan hentes  ut fra de nåværende 
nordiske, vest-tyske, sveitsiske og japanske  luftforurensningsforskrifter.

-  Det tungmetallholdige gassrenseavfallet og finstoffandelen i aske-/ 
slagg-restene fra avfallsforbrenning, må behandles  som spesialavfall og 
sikres forsvarlig deponering i vanntette  " ce l le r”  -  (tilsvarende gassren
seavfallet fra SA K A B  og E K O  KEM).

-  Sigevann/lakvann fra eksisterende søppelfyllplasser må sikres en 
vidtgående biologisk og kjemisk-/fysisk rensing for å  hindre miljø-/giftut- 
slipp til g runnvann og overflatevann.

-  Produktkontrollovgivningen må benyttes  i mye strengere grad for å 
eliminere p rodukter  som har  uønsket negativ virkning på miljøet (eksem
pel: kvikksølvholdige batterier  og engangsterm om etre ,  PVC-plast til en
gangsemballasje og matvareinnpakning).

-  Det må i langt sterkere grad innføres pante- og avgiftsordninger for å 
holde uønskede stoffer /produkter vekk fra de vanlige avfallss trømmene -  
ti lsvarende flaskepant og vrakpantavgift på biler. E ksem pler  på nye pro
dukter/stoffer som bør omfattes av panteordninger e r  oppladbare kad
miumbatter ier og kvikksølvholdige UV-lamper. Panteordninger kan også 
brukes for å stimulere gjenvinning generelt (f. eks. for å  øke papirinnsam- 
lingen i N orge fra ca. 30 kg pr. innbygger pr. å r  til Sveriges nivå på næ r 100 
kg pr. innbygger pr. år).

Oslo. 16. mars 1987

Norges na turvernforbund

Torbjørn Paule  
G en.sekr.

Thor M idteng
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S v e r i g e

N aturvårdsverke t delar förslagsställarnas mening om betydelsen av hus
hållning av naturresurser  och en bättre miljö. En sådan inställning torde 
vara allmänt spridd, inte bara i de nordiska länderna utan också i den 
industrialiserade världen i övrigt.

En utgångspunkt i miljövården är s t rävandena att minska mängden 
avfall. Avfall ä r  i sig inte något önskvärt eller e f tersträvansvärt och de 
möjligheter som står  till buds för att minska mängden bör utnyttjas. En 
annan strävan är att reducera  avfallets innehåll av särskilt miljöstörande 
äm nen som t. ex. kvicksilver, kadmium, miljöfarligt avfall och andra äm 
nen som kan medverka till bildning av miljöstörande kom ponenter vid 
behandlingen av avfallet. G rundtanken  bör vara att så långt som möjligt 
befria avfallet från oönskade ämnen före behandlingen i förbränningsan
läggningar eller upplag. Teknik  för behandling av avfall eller rening av 
uts läpp från anläggningar för avfallsbehandling bör ses som komplement 
till å tgärder för bortsortering eller generell minskning av specifikt miljö
störande subs tanser  i avfallet.

Den svenska regeringen uppdrog 1985 åt statens na turvårdsverk  och 
statens energiverk att u treda de tekniska, ekonom iska  och miljömässiga 
förutsättningarna för en fortsatt avfallsförbränning. Utredningen -  den 
s .k .  ENA -utredningen -  överläm nades till regeringen 1986 och föreslog 
stränga framtida krav på uts läpp m. m. från avfallsförbränning. 1 u tred
ningen konsta terades b l .a .  att kunskaperna  om bildning och utsläpp av 
föroreningar från avfallsförbränningen har ökat under  de senaste åren och 
att reningstekniken har u tvecklats  betydligt när det gäller avskiljning av 
såväl partikelburna som gasformiga substanser i rökgaserna.

O ckså frågorna rörande teknik och miljökonsekvenser vid avfallsdepo- 
nering i upplag har ägnats en ökad uppm ärksam het.  Det är främst insikten 
om att avgång av föroreningar sker till luft och vatten under mycket lång 
tid och inte upphör i och med att tillförseln av avfall till upplaget upphör, 
som ligger till grund för det for tsatta  arbetet.

Även om insikterna om miljökonsekvenser vid avfallsbehandling och 
utvecklingen av reningsteknik och skyddsåtgärder sålunda har  gått framåt 
betydligt, framstår det dock klart att stora vinster från miljömässig syn
punkt kan göras genom att avlägsna de substanser som skapar problem i 
behandlingsstadiet redan före behandlingen. Det kan gälla material och 
substanser som i sig eller i kombination med andra har negativa egenska
per som avfall.

Många kom ponenter,  subs tanser  och material är kända för negativa 
effekter i avfallsbehandlingsledet. Exempel på sådana ä r  vissa tungm e
taller som kvicksilver, kadmium och bly. A ndra  exempel kan vara material
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som innehåller klor, freon, m. m. och som kan bidraga till lokal eller 
regional eller t. o, m. global påverkan på miljön.

Begreppet miljövänliga p roduk te r  kan sannolikt definieras på olika sätt. 
P rodukter  utan pers is tenta  och bioackum ulerbara  ämnen, p roduk ter  med 
lång livslängd, framställn ingsm etoder med låg energiförbrukning och med 
låg miljöbelastning anses av många som efters trävansvärda . Med andra 
u tgångspunkter kan man kom m a till andra  eller flera kriterier som u t
m ärker en från miljösynpunkt bra produkt.

Man kan här förutse  svårigheter att m er i detalj definiera vad som avses 
med en miljömässigt bra  produkt.  Bedömningen bör emellertid bygga på 
väl dokum enterade  fakta och kunskaper  samt vara välmotiverad. Sådan 
information -  som b l .a .  kan redovisas med märkning på det sätt som 
förslagsställarna framför -  kan ligga till grund för konsum entens val mel
lan likartade produkter.  O ckså  producen ten  bör rimligen vara  in tresserad 
av sådan kunskap att ” onödig t”  miljöstörande äm nen inte förekom m er i 
hans produkt. Det ä r  vidare möjligt att p roduktens positiva miljöegen
skaper kan framhållas som ett försäljningsargument i sig.

En utgångspunkt för en definition av miljöegenskaper, kan vara de 
miljöfarlighetskriterier som u tarbeta ts  inom N ordiska kemikaliegruppen.

Flertalet andra  föreslagna åtgärder  som skulle kunna vidtas inom ramen 
för ett nordiskt sam arbete  med avfallsfrågor, torde vara beroende av en 
närm are definition av begreppet miljöegenskaper/miljövänlighet, innan de 
kan u tvecklas vidare. Enligt na turvårdsverkets  mening talar många skäl 

för att u tarbeta  kriterier för begreppet positiva miljöegenskaper. Den nor
diska m arknaden  ä r  så sam m anvävd  och förhållandena i övrigt så lika att 
en gem ensam  bedömning bör kunna göras för alla länderna, samtidigt som 
m arknaden ä r  så s tor att den är intressant från företagsekonomisk syn
punkt.

N atu rvårdsverke t ti llstyrker förslagsställarnas förslag om ett nordiskt 
sam arbetsprogram  för en m er miljövänlig avfallshantering. N atu rv å rd sv e r
ket föreslår att a rbete t inleds med framtagande av kriterier för miljövänliga 
p rodukte r  i enlighet med vad som anförs ovan. Enligt verkets mening bör 
arbetet bedrivas inom ramen för redan existerande samarbetsgrupper.

Solna den 17 mars 1987

Valfrid P aulsson
Per S torham m ar
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Styrelsen för teknisk utveckling (STU):

STU delar den framförda åsikten om om rådets  vikt och har  därför 
m ycket hög ambitionsnivå att  i görliga delar realisera de uppställda ambi
tionerna.

Så exempelvis har STU  m edverka t vid bildandet av R E F O R S K , som är 
en stiftelse för sam verkan mellan stat,  kom m un och industri inom avfalls- 
och återvinningsteknisk forskning och utveckling.

I dess ram program  återfinns huvudpunk te r  som  teknikutveckling, m ate 
rialåtervinning ur res tp rodukter ,  energiutvinning u r  res tprodukter,  sy
stem studier och kunskapsuppbyggnad. Konsortieavta l,  stadgar m. m. 
framgår av de medföljande b ilagorna1.

H äru tö ve r  har STU satsat medel på specifika projekt inom om rådet för 
insamling av avfall, återvinning, destruktion , rökgasrening m. m. H är ingår 
både relativt grundläggande forskning och framtagning av kommersiella 
p rodukte r  och system.

En genomgång av STU-projekt med miljövårdsanknytning till avfall, 
återvinning och luftvård visar a tt ca  12 miljoner satsades under  budgetåret 
84/85 av STU och ca 13 miljoner 85/86.

STU söker dessu tom  bevaka vad som sker inom om rådet utanför Sveri
ge. D etta  gäller såväl vad avser  N orden  som exempelvis Cost-samarbete  
inom EG.

Bland övriga nordiska kontak te r  bör nämnas att ” Program för VAR- 
tekn ikk” också om fattar  avfallsfrågan och att även STU samfinansierar 
projekt inom ramen för d etta  program.

I övrigt må också  nämnas att även andra kontak ter finns. Exempelvis 
träffade 1 2 -1 3  februari Svenska  kom m unförbundet represen tan ter  för sin 
norska motsvarighet, ” N orske  K om m uners  Sen tra lforbund”  varvid även 
avfallsfrågan togs upp. Från  svensk sida deltog även Reforsk. G enom att 
Reforsks kansli ä r  placerat i Malmö är det för dem relativt nära  att hålla 
goda personliga kontak ter med Danmark.

Följaktligen berör  det framförda medlemsförslaget e tt m ycket angeläget 
område där  m åhända under  en tid allt för lite har  satsats av statliga medel. 
Medlemsförslaget är i denna anda tacknämligt som ett utslag för ett ökat 
intresse för dessa frågor. Emellertid är förslagets ambitionsnivå oklar och 
omfattar  så olika typer  av föreslagna åtgärder att det föreslagna samar-

1 Hur ej trycktu.
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betsprojektet blir svårbedöm t. Förslaget bör inte få leda till att nu funge
rande k on tak ty to r  mellan de nordiska länderna byråkra tiseras  och formali- 
seras.

Stockholm den 26 februari 1987

P aul Forsgren
Jarl Johansson

Sveriges lantbruksuniversitet:

Sveriges lantbruksuniversite t ställer sig positivt till förslaget, att på 
nordisk basis satsa  på en miljövänlig avfallshantering. Universitetet har 
inget att invända mot de föreslagna åtgärderna. Det är viktigt, att under
stryka vad som sägs om personligt ansvar. Skall man komm a någon vart 
med denna stora och svåra fråga måste var  och en göra en insats och också 
vara beredd på att miljövänlig hantering måste kosta mer för den enskilde 
medborgaren än om avfallet kan dum pas utan tanke på resurshushållning 
och den externa  miljön. Information om detta  skulle kunna ingå i åtgärds- 

paketet.
Vad gäller forskning och utveckling kan de markbiologiska kunskaperna  

som finns vid Sveriges lantbruksuniversite t utnyttjas för att b l .a .  studera 
avfallshantering, sidoeffekter av odling och vattenrening.

Jordbruket skulle kunna utgöra en viktig länk i samhällets to tala resurs
hushållning. Det avfall som tä torter  och industrier p roducerar innehåller 
växtnäringsämnen och betydande kvanti te ter  organiskt material som skul
le kunna användas i jo rdbruke t.  Ä ven inom tä tor ternas gröna sek tor kunde 
avfallet utnyttjas i form av kompost och liknande. Men avfallet innehåller 
tungmetaller m. m. och ibland patogener, vilket gör att användningen inte 
är problemfri.

Det ä r  visserligen inte ett primärt jo rdbruksin tresse  att u tnyttja  avfalls- 
p rodukterna  i växtodlingen, men det är rimligt att jo rdbruke t hjälper till att 
lösa avfallsproblemen från tä to r ter  och industrier. Lantbruksuniversite te t 
har goda förutsättn ingar att i sin forskning bidra till att lösa problemen om 
resurser för sådan forskning kan tillföras universitetet.

Y ttrandet har  u tarbeta ts  i sam verkan med professor Jan Persson. Syn
punkterna vad gäller forskning och utveckling är hämtade ur utredningen 
rörande jo rdbruke ts  odlingsämnen m. m., vilken styrelsen ställt sig bakom.

Uppsala den 20 mars 1987

På styrelsens för Sveriges lantbruksuniversite t vägnar 

M årten Carlsson
M ajken M attsson



24

Kemikalieinspektionen:

Kemikalieinspektionen anser  att nordiskt sam arbete  är angeläget i frågor 
som rör miljöeffekter av kemiska produkter.  Sådant sam arbete  pågår re 
dan i fråga om några av punkterna  i det föreslagna programmet.

Som ett projekt under  nordiska äm betsm annakom m ittén  för miljöfrågor 
och dess kemikaliegrupp har sålunda arbete bedrivits med att ta  fram ett 
förslag till vetenskapliga kriterier för bedömning av miljöfarlighet hos 
kemiska produkter.  Detta arbete  befinner sig i sitt slutskede. Kemikalie
gruppen har  nu tagit fram en plan för ett for tsättningsprojekt för uta rbe tan
de av förslag till vilka krav som bör ställas på tillverkare och importörer 
betr. märkning samt information i varuinformationsblad med hänsyn till 
miljöriskerna. I anslutning härtill blir det aktuellt att b l .a .  d iskutera  infö
rande av symbol. Upplysning om att en produkt är miljöfarlig och möjlig
heten till avyttring av miljöfarligt avfall är förutsättningar för en riktig 
avfallshantering.

Kemikalie inspektionen bed öm er  att införande av krav på klassificering 
och märkning av kemiska p roduk ter  med avseende på miljöfarlighet kom 
mer att väsentligt underlä tta  för leveran törer av kemiska p rodukter  att ta 
sitt p roducen tansvar  vad avser  risken för skador på miljön. I Sverige har 
ett sådant p roducen tansvar  lagts fast i lagen (1985:426) och förordningen 
(1985: 835) om kemiska produkter.  För  att leverantörerna skall leva upp till 
sitt p roducen tansvar  erfordras också tillsyn. I den ovan näm nda kemikalie
gruppen diskuteras även samordning i denna fråga. Kemikalieinspektionen 
gör vidare den bedömningen att införande av krav på klassificering och 
märkning på  sikt kom m er att leda till såväl en begränsning av marknadsfö
ring och användning av miljöfarliga produkter som en säkrare hantering 
inkl. avfallshantering av de som används.

Stockholm den 1 april 1987

K erstin N ib laeus
Lurs G ustafsson

Svensk avfallskonvertering AB (SAKAB):

Det å tgärdspaket som föreslås inom ramen för ett av rådet organiserat 
sam arbetsprogram tillstyrkes i sin helhet av SAKAB.

De delförslag som närm ast berör  vår verksam het och som vi vill under
stryka betydelsen  av är
-  harm onisering  av anmälnings- och leveransplikt för miljöfarligt avfall, 

av krav vid avfallsdeponering och av gränsvärden o. d. vid förbrän
ningsanläggningar samt

— m ärkning  med gem ensam  symbol av material och produkter som är 
miljöfarliga och i fö rekom m ande fall med anvisning om hur användaren 
bör förfara med avfall och/eller rester.
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Ett lämpligt forum för ytterl igare diskussion av dessa frågor kan vara 
den in ternordiska sam arbetsgruppen  för avfallsfrågor,  bestående av repre
sentanter för de nordiska ländernas miljömyndigheter, industriförbund, 
och behandlingsforetag för miljöfarligt avfall.

Kumla den 27 mars 1987

Svensk  avfallskonvertering AB 

John  A rne Sm ed sta m

H ans W ickberg

Svenska kommunförbundet:

Miljövänlig avfallshantering kan uppnås dels  med hjälp av olika s ty rm e
del och dels  med hjälp av olika praktiska lösningar.

Som exempel på styrmedel kan nämnas:
-  en omfattande konsum entupplysning som ökar  miljömedvetandet och 

därmed styr konsum entens produktval vid inköpstillfället
-  lagstiftning som ställer vissa miljökrav på  en produkt i sam band med 

t. ex. dess tillverkning resp. dess slutliga omhändertagande som avfall

-  ekonom iska  styrmedel (skatter , avgif ter, taxor) som belastar icke ” mil

jövänliga”  produkter.
Det finns i dag datam odeller  för beräkning av olika produkters  miljöpå

verkan från råvaran  till p roduktens slutliga omhändertagande som avfall. 
Modeller som borde  kunna användas för att ta fram lämpligt underlag för 
olika styrmedel med efterföljande kontroller.

Som exempel på praktiska lösningar kan nämnas olika modeller för:
-  sortering vid källan
-  insamling, transport
-  upparbetning
-  avsättning av u tvunna produkter.

I det här sam m anhanget är det viktigt att  bearbe ta  inte bara  etablerade 
utan även nya m arknader  (nya användningsområden).

Många av de här berörda  styrmedlen och praktiska lösningarna bör 
enligt styrelsens mening med fördel kunna diskuteras  på gem ensam  nor
disk nivå. Svenska  kom m unförbundets  styrelse ställer sig positiv till ett 
ökat gem ensam t nordiskt sam arbete  på miljöområdet.

Stockholm den 3 april 1987

Svenska  kom m unförbundet

Lars Eric Ericsson
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S venska naturskyddsföreningen har  tagit del av rubricerade m edlems
förslag, väckt av Dorte Bennedsen  m. fl. Föreningen konsta tera r  att för
slagsställaren u ttrycker  en syn på  avfallshanteringens problem som vi helt 
delar. Vi vill kraftigt unders tryka  att  avfallshantering medför m ycket stora 
och delvis okända  miljörisker. Därför ä r  det mycket angeläget att synen på 
avfallshanteringen och det p raktiska handlandet förs in i de banor som 
beskrivs i förslaget. Vi ti llstyrker sålunda helt förslaget att  sammanställa 
ett sam arbetsprogram  på  grundval av de synpunkter  som framförs i m ed
lemsförslaget.

I bifogade prom em oria ,  upprä t tad  av tekn. d r  Olov H olm strand, ledamot 
av föreningens riksstyrelse, p resen teras  b l .a .  u tgångspunkter för en hel
hetssyn på  avfallshanteringen {se B ihang). Föreningens styrelse delar des 
sa synpunkter.

Stockholm den 9 april 1987

Svenska  naturskyddsföreningen

Per W ram ner 
Ordförande

K las H jelm  
Naturvårdssekreterare

Svenska naturskyddsföreningen:

B IH A N G
Alternativ för avfallshantering

Vad m enas m ed  avfall 
Enligt T N C :s  avfallsordlista  är avfall ” res tprodukt som kasserats för att 

om händertas  och som därvid bedöm ts sakna b ruk sv ä rde” . D enna defini
tion är inte entydig men ger därm ed också  klart besked om att ” avfall”  är 
ett relativt begrepp. Vad som i en situation betecknas som avfall kan i en 
annan (annan tid och plats) vara en värdefull produkt eller råvara.

Avfallet kan med hänsyn till ursprung, sammansättning och hantering 
indelas i kategorier, vilka inte heller ä r  entydiga. Kategorierna beskriver 
emellertid vad som omfattas av begreppet och har därför ett  praktiskt 
värde. I det följande kom m er i huvudsak  bara  kategori 1, hushållsavfall 
m. m. att behandlas.
1) Hushållsavfall; omfattar  det avfall som kom m er från hushåll,  handel,  

kontor, lätt industri etc. D etta  skall tas omhand inom ramen för ett 
allmänt komm unalt insamlingsmonopol. Sammansättning och mängd är 
därför ganska väl kända.

2) Industriavfall; omfattar  huvudsakligen avfallet från tyngre industri. 
D etta  avfall består till skillnad från hushållsavfall ofta av större 
mängder med enhetlig sammansättning. Mängderna är mindre väl 
kända, bland annat beroende på att m ycket tas omhand internt.
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3) Schakt- och rivningsavfall; h rukar vanligen i samband med hanteringen 
betecknas som ” ine r t” , men är ofta i realiteten uppblandat med andra 
avfallsslag.

4) Miljöfarligt avfall; bes tå r  huvudsakligen av kemikalier etc. och skall tas 
omhand av ett specialföretag (SAKAB). E ftersom  så gott som allt avfall 
kan vara miljöfarligt å tm instone i vissa situationer, är beteckningen 
missvisande. En avsevärd  del av det miljöfarliga avfallet ” försvinner” 
från den avsedda hanteringen, sannolikt till s törsta delen beroende på 
att det blandas med andra  kategorier.

5) Gruvavfall; bes tå r  av olika res tp roduk te r  och b iprodukter från gruvnä
ringen. Detta avfall har den största  mängden och har fram till nu ofta 
deponera ts  helt oplanerat.

6) Jordbruksavfall;  består  av res tprodukter  i jo rdbruke t  som halm. blast, 
gödsel etc. Enligt grunddefinitionen är m ycket av detta  inte avfall, eller 
borde inte vara avfall.

7) Radioaktivt avfall; indelas i kategorierna högaktivt samt låg- och medel- 
aktivt.  Detta  hanteras enligt särskilda bestämm elser ,  vilka ger kärn
kraftindustrin huvudansvaret.

8) Avfall i luft och vatten. S tora mängder avfall sprids diffust via utsläpp i 
luft och vatten. Anmärkningsvärt är att denna kategori normalt inte 
brukar räknas som avfall.

Beteckningen "av fa l l” på hushålls- och industriavfall är förledande, 
eftersom den kan uppfattas innebära  ett väldefinierat och enhetligt materi
al. Avfall är emellertid y tterst heterogent och varierande i sam m ansä t t
ning. D etta  gör avfall speciellt svårhanterligt jäm fört  med andra råvaror 
som utnyttjas i t. ex. industriella processer.  Den missledande enhetliga 
beteckningen kan antas vara  en av o rsakerna  till att "avfa llshanter ing” 
hittills ofta axiom atiskt utgått från att alla de ursprungliga kategorierna av 
res tprodukter  m åste  blandas före den eventuella behandlingen. Det sålun
da genomförda första  ledet har inte ifrågasatts .

Historik
Avfallsproblem är en direkt följd av människans sätt att leva och utnyttja 
resurser  och tekniska ” fram steg” . Avfallshanteringen är bara  en av de 
företeelser som ger ekologiska och andra problem som följd av den m änsk
liga aktiviteten. I naturen  bildas och ackumuleras  visserligen genom le
vande organismers verksam het res tp roduk ter  som kan kallas avfall, men 
” avfallet” skadar inte ekosys tem et i stort. Exempel på sådant naturligt 
avfall är torv-brunkol-stenkol, olja samt kalkskal som bygger upp t. ex. 
korallrev. Evolutionen har sett till att anpassa  ar te rna  till varandra  så att 
hela systemet fått långsiktig och uthållig överlevnad. E n  livsnödvändig 
förutsättning för detta  är att  alla förändringar sker mycket långsamt och att 
inga resurser på kort tid får förbrukas definitivt genom att omvandlas till 
skadliga produkter.  Utvecklingen tycks ha lyckats väl, eftersom liv nu har 
exis terat på Jorden  i drygt tre miljarder år enligt senaste rön.

Genom  att inleda en omfattande engångsförbrukning av både organiska 
och oorganiska resurser  har människan med sin överlägsna intelligens till 
synes kortsiktigt lyckats sätta sig över den naturliga utvecklingen av livs
processerna. Det börjar emellertid bli all tmer uppenbart att detta  på längre 
sikt är en omöjlighet. Den höga materiella " s ta n d a rd e n ” ger allt större 
produktion av avfall som tas u r  cirkulationen för lång tid eller skadar 
livsprocesserna och som kräver  speciell hantering eller slutlig placering 
någonstans. U nder de senaste  årt iondenas miljödebatt har direkta effekter
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av förbrukning, överexploatering och spridning av miljöfarliga material 
uppm ärksam m ats  mest. Däremot har helheten med utgångspunkt från 
behovet av produkter,  produktion etc . diskuterats  i betydligt mindre ut
sträckning. Sådana synpunk ter  har ofta viftats bort med klyschor av typen 
” utvecklingen måste ha sin gång" .

I d iskussioner om avfallshantering brukar ofta hävdas att det äldre 
självförsörjande bondesam hället skulle ha varit överlägset vad gällde att ta 
hand om avfallet. D etta  ä r  i avsevärd  grad en myt, om man inte nöjer sig 
med att  ensidigt be trak ta  vad som till slut verkligen blivit ” avfall”  och 
bortse r  från vilka värderingar som styrde handlandet. Det kan lugnt fas t
slås att människan före dagens miljödebatt knappast bekym rat sig näm n
värt om sina egna och jo rdens  totala resurser eller om den livsmiljö som 
skulle lämnas till kom m ande generationer. E n  sådan inställning är knap 
past anmärkningsvärd , eftersom den ö verenss täm m er med hur alla andra 
organismer på jo rden  fungerar. K onsekvenserna  blev inte heller speciellt 
skadliga, så länge människans verksamhet var begränsad och huvudsakli
gen omfattade ” naturliga”  material.

S tenåldersm änniskorna  lämnade efter sig avfallshögar precis som nuti
dens människor. D essa  ” köckenm öddingar”  har nu blivit goda fyndplatser 
för arkeologerna. Det som gjorde köckenm öddingarna  harmlösa jäm fört 
med dagens soptippar var människornas ringa antal på den tiden och deras 
begränsade verksam het ,  inriktad på oförargliga material.  Trots  successivt 
ökande folkmängd och sakta  stigande materiell standard  kan s tenålders
människornas förhållanden i stort sett sägas ha gällt ända fram till indu
strialismens tidsålder.

M era påtagliga avfallsproblem i äldre tider uppstod framför allt i stä
derna, som inte hade konsekvent naturahushållning och där  den jäm före l
sevis högsta materiella s tandarden fanns. Fram  till industrisamhällets ge
nombrott levde emellertid bara  några få procen t av den totala befolkningen 
i städer. Övriga bodde på landsbygd och hade mycket knappa materiella 
resurser. D etta  gjorde att allt måste repareras  och återanvändas så mycket 
som möjligt. H us ,  redskap , k läder m. m. tillverkades i största  möjliga 
utsträckning lokalt och av lokala naturliga material.  Avfallet kom därför 
inte att vara främmande i sin miljö och kunde inte åstadkom m a näm nvärda 
skador. D ärem ot ä r  det väl känt och uppenbart  att den bristande insikten 
om naturresursernas ändlighet på många håll ledde till skogsskövling, 
markförstöring och utarmning av både fauna och flora, processer  som nu 
pågår med allt större in tensitet, tydligast inom Jordens torrare områden. 
Försurningen med dess skadeverkningar på sjöar, skogar m. m. är ett 
annat exempel.

U nder  det senaste  å rhundrade t har  jo rdens  befolkning växt allt snab
bare, urbaniseringen har i de materiell t sett mest utvecklade länderna 
förflyttat befolkningsmajoriteten till s täderna och den tekniskt-vetenskap- 
liga utvecklingen har  skapat en lång rad nya processer  och material.  Dessa 
senare har utnyttjats för att  bygga upp en materiell kultur av aldrig tidigare 
skådat slag. Ett led i denna ” kultu r”  är att  frångå den tidigare påtvingade 
sparsam heten  med materiella resurser.  ” Köp-slit-släng”  kan stå som en 
devis för industrikulturens tillfälliga och skenbara  frigörelse från naturens 
påtvingade hushållning. Att s tarka krafter ligger bakom denna process kan 
till exempel ses i de onyanserade  reaktionerna på även mycket modesta  
förslag om  hushållning och återhållsamhet: ” Vill ni föra oss tillbaka till 
medeltidens m örker!”  Av stor vikt för det a ls trade avfallets inverkan på
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miljön är inte bara  den kraftigt ökade mängden, utan också  de för naturen 
helt f rämmande material och äm nen  som kommit att utgöra en allt större 
andel.  Det räcker att som exempel näm na alla tungmetaller, organiska 
gifter och radioaktiva iso toper som sprids ut.

Trots  att kulturen i materiell t avseende förändrats radikalt och männi
skan förökats kraftigt har synen på avfallet knappast ändrats sedan de 
fåtaliga kringströvande stenåldersfolkens tid. Fram till våra dagar har 
sålunda na turresurse rna  av både befolkningsmajoritet och s tyrande ansetts  
vara i praktiken obegränsade , miljöskadorna har negligerats och avfallet 
har ansetts  vara något som på enklaste sätt kan läggas i en hög och 
glömmas.

Även om ansa tse r  förekommit tidigare, kan generaliserat sägas att med
vetandet om att avfallshanteringen måste förbättras har växt fram först de 
senaste årt iondena som ett led i den allmänna miljödebatten. I Sverige 
formaliserades detta  med lagstiftningen å r  1975. Då slogs fast att avfall är 
en resurs och att hanteringen bör syfta till återvinning. 1 proposition 
1975: 32 sägs bl. a.:

” All produktion  ger upphov  till avfall. Hittills har avfall i alltför stor 
utsträckning betrak ta ts  som en o användbar  res tprodukt.  D etsam ma har 
gällt för det avfall som uppkom m er i hushållen. A nvända varor har be trak 
tats som slutgiltigt fö rbrukade. Avfallet har  i s tor omfattning fått belasta 
miljön.

Det synsätte t måste förändras.  Avfall ä r  en resurs  som i största  möjliga 
utsträckning skall användas på nytt . Återanvändning måste vara en ledan
de princip vid om händer tagande och behandling av avfall.

Sparsam het,  hushållning och å teranvändning bör all tså vara  grundläg
gande för vårt u tnyttjande av na turresurse r  och för inriktning av vår 
v aruproduk tion .”

Avfallshanteringen ä r  emellertid en återspegling av samhället i stort. Så 
länge inte den totala inriktningen av samhället kan ändras är det svårt att 
mera än marginellt ändra  avfallshanteringen. Hittills gjorda förbättrings- 
försök har  u tgått  från avfallshanteringen som en helt separat process utan 
större hänsyn till angränsande verksam heter.  Resulta tet har därför blivit 
halvhjärtat och otillfredsställande. Frågan är om avfall verkligen o re 
serverat kan kallas resurs ,  när det blir m er och mer uppenbart att  avfallet 
är en belastning som i största  möjliga u ts träckning borde undvikas. An
strängningarna bör sättas in på att ändra  produktion och konsum tion så att 
avfall aldrig uppkom m er.

H anteringsm etoder
Den utsprungliga m etoden att ha hand om avfallet är som nämnts att lägga 
det i en hög, en soptipp. Från  ett stort antal små tippar med näst intill 
individuell hantering har utvecklingen lett till allt färre och större tippar 
som kräver  en välutvecklad insamlings- och transportappara t  gemensam 
för större om råden . T ipparna  p lacerades från början där  det föreföll be
kvämt. Ofta medförde det o lägenheter som okontrollerad spridning av 
förorenat lakvatten, dålig lukt, råttor, måsar, kringflygande skräp m .m . 
Småningom tillkom regler för t ipparnas placering med hänsyn till miljö
påverkan (” Lokalisering av avfallsupplag” , S tatens N atu rvårdsverk ,  pub
likation 1974: 24), men då  hade de flesta tippar redan fått sin placering -  i 
många fall olämpligt.  Alternativet till en gammal, olämpligt belägen tipp, 
nylokalisering, är tro ts  de tta  ofta säm re, eftersom den gamla tippen redan



30

ligger dä r  den gör och inte gärna kan flyttas. E n  ny tipp gör då bara  att två 
om råden blir förorenade av deponera t  avfall. Det kan därför vara  to talt sett 
fördelaktigare både ekonomiskt och miljömässigt, att försöka förbättra 
förhållandena vid den gamla tippen.

Soptipparna blev småningom så stora och de alstrade sopm ängderna 
ökade så  snabbt att  något m åste  göras för a tt begränsa soptipparnas till
växt.  Då började man bränna  soporna, först öppet på  tipparna, sedan i 
enkla ugnar och till slut i s tora  avfallsverk som Sävenäs i Göteborg  eller 
Sjölunda i Malmö. Effektiv förbränning ger en volymreduktion av ca 90%  
och en viktreduktion av ca  75 %. D etta  var ursprungligen enda syftet med 
förbränningen. Rening av rökgaser och utnyttjande av värmen har tillkom
mit i efterhand. Det har emellertid visat sig vara  m ycket svårt att tillfreds
ställande rena rökgaserna från förbränning av osorterade sopor. Fram för 
allt vållar tungmetaller och sura kom ponen te r  problem. Från  å r  1984 har 
även uppm ärksam m ats  risken för utsläpp av dioxin. Förbränningen inne
bär också att råvaru resu rser  i avfallet förstörs. Delvis är det sam ma be
s tåndsdelar som ger luftföroreningarna. Det finns sålunda dubbla skäl att 
undvika bränning av åtm instone vissa delar av avfallet.

U nder en kort period var en variant av förbränning, pyrolys, ansedd som 
den definitiva lösningen på avfallsproblemet. Pyrolys, dvs. ofullständig 
förbränning som producerar  b rännbar  gas, har emellertid visat sig vara 
svår att få att fungera i praktiken. En försöksanläggning i Gislaved för 
pyrolys av gummiavfall och hushållssopor misslyckades. Ett nytt förslag 
till pyrolys under benämningen ” p lasm aw aste”  har lanserats de senaste 
åren men har hittills bara provats i pilotskala i Hofors kommun.

1 samband med ti llkomsten av 1975 års lagstiftning började generösa 
statsbidrag lämnas till kom m uner som ville satsa på  ” ny tekn ik”  för 
avfallshantering med sikte på återvinning ur det som nu betecknades som 
en resurs. Tyvärr  utgick både anslagssökande och anslagsbeviljande in
stanser från att minsta möjliga ingrepp skulle göras i avfallshanteringen 
som helhet och att maskinell hantering i stor skala skulle gynnas ensidigt. 
F ram  till 1981 tillkom sålunda en rad mer eller mindre komplicerade 
anläggningar för central maskinell behandling av hushållssopor och lättare 
industriavfall.  G em ensam t för dessa  anläggningar var att de syftade till att 
med hjälp av kvarnar ,  magneter, siktar, fläktar m. m. sortera  ut sådant som 
papper, plast och jä rn sk ro t  samt göra kom post av den organiska resten. 
Som ett typexem pel kan nämnas den i slutet av 1970-talet m ycket omtalade 
Landskronaanläggningen. Rent maskinellt tycks den ha fungerat, men 
utsorterade fraktioner blev inte tillräckligt rena. Järnbruken  ville inte ha 
skrotet, pappersbruken  inte pappere t och jo rdbruken  inte komposten. Allt 
måste istället läggas på tippen, där  det hamnat även tidigare. Flera kom m u
ner som hamnat i sam m a situation har begärt att få slippa denna dyrbara 
omväg till tippen.

Det grundläggande felet i både osorterad  förbränning och maskinell 
sortering är  att avfallshanteringen betraktas  lösryckt från sitt sammanhang 
i samhället.  Avfallets mängd och sammansättning beror  ju  av produktionen 
och av sättet att samla in avfallet. P roduktionen får inte ” s tö ras"  och den 
enskilde medborgaren  tilltros inte vilja eller förmåga till mera än att lägga 
så gott som allt avfall, oavset t vad det bes tå r  av, i en soptunna eller ett 
sopnedkast.  Enda kravet som ställs är en prydlig paketering för att under
lätta en smidig insamling med hänsyn till renhållningsarbetarnas arbetsmil
jö .  Sedan skall ” sam hället”  ta  vid och rä t ta  till vad som producerats  med
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hänsyn till snävt fö re tagsekonom iska  profitintressen och byråkratisk miss
tro  mot att släppa en del av ansvaret.

D enna centraliserade, storskaliga insamling och hantering av avfall pas
sar väl in i det stordriftsamhälle som även dom inerar andra  sektorer. För  
centrala m yndigheter och andra makthavare  är ett sådant system lätt 
överblickbart och lätt att styra. Problemet är bara att resultatet i flera 
avseenden  är förkastligt från både miljö- och resurssynpunkt och social 
synpunkt.

O avsett  andra  faktorer ha r  ekonom in avgörande betydelse för samhälls
utvecklingen och därm ed även avfallshanteringen. N ä r  statsbidragen till 
avfallsanläggningar med ” ny tekn ik"  upphörde  1981 hade kom m unerna  i 
de flesta fall inte längre råd vare sig att bygga eller driva de komplicerade 
sorteringsanläggningarna. F lera  om fattande planer på regionala storskale- 
lösningar fick överges av ekonom iska  skäl. Av den konventionella och 
åtminstone på kort sikt fungerande tekniken är nu bara tippning och 
förbränning ekonom isk t acceptabla  för kom m unerna . Varken tippning el
ler osorterad  förbränning är emellertid som nämnts  acceptabla  från miljö- 
och resurssynpunkt .  Tiden förefaller vara mogen för ett mera  radikalt 
nytänkande, där  avfallshanteringen betraktas  i ett större sam hällssam man
hang.

Statens N a tu rvårdsverk  (SNV) ä r  det samhällsorgan som företräder den 
officiella policyn vad gäller avfallshantering. Med stöd av den tidigare 
citerade propositionen 1975:32 har SN V  länge krävt " längre  gående be
handling” av avfallet än tippning. T yvärr  har de tta  skett med utgångspunkt 
från en ofullständig och konventionell analys av problemen. Den alltmera 
nödvändiga radikala förändringen av hela avfallshanteringen tycks SNV 
sakna både förmåga och vilja att driva. Detta avspeglas tydligt i den s. k. 
DRAV (Driftstudie Avfallsbehandling)-studien, genomförd av N atu rvå rd s
verket och Renhållningsverksföreningen. I slu trapporten , utgiven 1985, 
beskrivs förbränning som helt acceptabel metod, medan maskinsortering 
och kompostering betecknas som mindre lämpliga, men snarast från strikt 
driftekonomisk synpunkt.  N atu rvårdsverke ts  defensiva och konservativa 
syn framgår också  tydligt av den nyligen ti llsammans med Statens Industri
verk utgivna rapporten  ” Energi ur avfall" .  Avsikten tycks här vara att 
legitimera avfallsförbränningen som energikälla. Medlet för att uppnå detta 
är huvudsakligen krav på  förbättrad  rökgasrening.

Av de "konven t ione l la”  m etoderna  är för närvarande endast deponering 
och förbränning kortsiktigt ekonomiskt acceptabla  för kom m unerna . Mot 
bakgrund av S N V :s  krav på ” längre gående behandling” har därför sop
förbränningen ökat snabbt de senaste  åren trots kritiken mot luftutsläpp 
och resursförstöring. Dioxindebatten från 1984 ökade ytterligare denna 
kritik och förmådde till slut SN V  att införa ett tillfälligt stopp för nya 
anläggningar. Detta  stopp hävs emellertid och ersätts  som nämnts av krav 
på rökgasreningen.

Tippningen har länge anset ts  vara en oacceptabel metod på avskrivning. 
Alltså har nästan inga forskningsinsatser gjorts för a tt utveckla  tekniken 
och begränsa miljöförstöringarna. Nu har emellertid SNV kommit till 
insikt om att
-  det finns ett stort antal gamla tippar som inte försvinner bara för att 

"ny tip pn ing en"  eventuellt upphör,
-  tippar exis terar mera än 10 å 20 år, vilket hittills varit t idshorisonten vid 

tillståndsgivningen.
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-  tippningen for tsätter  och kanske t. o. m. ökar i omfattning även med 
"längre  gående behandling".

D essa insikter har lett till att  SN V  har utformat ett forskningsprogram 
för avfallsdeponering (DEPÄ-90, hösten 1986).

Avfallets energiinnehåll kan utnyttjas på annat sätt än genom förbrän
ning. Vid nedbrytning av organiskt material utan lufttil lträde (anaerob 
nedbrytning) bildas metangas. Detta är  sam ma process som bildar den s. k. 
sumpgasen i m ossar  och sjöbottnar. M etangasen kan utvinnas direkt ur 
soptippar, men då kan bara  en mindre del av energin tas tillvara, även om 
tippningen anpassas till gasutvinning. M era lovande verkar  tekniken för 
sluten rötning vara. Den ger ungefär sam ma slutprodukt från avfallet som 
kompostering, men vinsten består i utvunnen metangas som ger energi 
utan förbränningens rökgasproblem. Om en källsorterad ” blö tfraktion”  av 
avfallet, dvs. matavfall och liknande, skulle kunna rötas, borde res tpro
dukten  kunna utnyttjas som jordförbättr ingsm edel utan problem med tung
metaller.  De senare kan precis som vid maskinell kompostering inte undvi
kas utan källsortering. En försöksanläggning för rötning i full skala har 
byggts utanför Grenoble i Frankrike.

A v fa l l s h a n te r in g e n  i e n  h e lh e ts s y n

Målsättningen för avfallshanteringen bör vara  att ta  tillvara resurserna, 
både vad gäller miljö, naturtillgångar och ekonomi. F ör  att en sådan allmän 
målsättning skall kunna uppfyllas, krävs att avfallshanteringen betraktas i 
ett vidare perspektiv  och inte som nu: Lösryck t från sitt sam manhang i 
samhället.  Kortsiktig spekulation och underlå tenhet att styra utvecklingen 
måste ersättas av målmedveten , långsiktig satsning på  ekologisk överlev
nad och samhällsekonomisk lönsamhet.

Följande punkte r  bör kunna u tgöra huvuddelar i ett  program, som syftar 
till riktigare, långsiktig avfallshantering:
•  Avfallsmängderna minskas så m ycket som möjligt genom förändringar 

av p roduktionsprocesser  och produkter.  E ngångsprodukter och en- 
gångsförpackningar undviks i s törsta  möjliga utsträckning. Hög kvalitet, 
möjlighet till återanvändning och reparerbarhet prioriteras i stället.

•  Alla p rodukter  utformas så att avfallshanteringen underlättas. Material 
och materia lkom binationer väljs så att återvinning är  möjlig och kan ske 
utan skadliga miljöeffekter eller onödigt stor insats av energi.

•  Allt avfall sor teras i första hand vid källan (hushåll och industrier). 
S tyrmedlen för att uppnå detta  ä r  enklast ekonomiska: Avlämning av 
rena fraktioner premieras,  avlämning av osorterat avfall beläggs med 
straffavgift. En omläggning av beskattningen från arbete  till energi skul
le också  gynna återvinningen, minska slöseriet med naturresurser och 
öka sysselsättningen.

•  Avfallshanteringen som sådan inriktas främst på att ta  ti llvara rena 
fraktioner som metaller, glas, papper,  plast m. m. Blött organiskt materi
al (matavfall m .m .)  kan kom posteras  eller rötas och torrt organiskt 
material (trä, vissa slags papper) brännas i värm ecentraler  utan att 
ås tadkom m a svåra luftföroreningar. Miljöeffekterna vid hantering av 
rena fraktioner blir betydligt lindrigare än från osor tera t  avfall. 
Punkterna  syftar sålunda till att minska alstringen av avfall, styra p ro 

duktionen så att p rodukte rna  underlättar  avfallshanteringen, ta  hand om 
avfallet direkt,  där det uppstår,  och nyttiggöra så mycket som möjligt av 
avfallet. Föru tom  att sortering vid källan underlättar  återvinning genom att 
ge renare  och kvalitativt bättre material medför den även energibesparing.
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Det ä r i högsta grad orationellt och energislukande att som nu blanda ihop, 
transportera ,  sor tera  isär och å ter  transportera  avfallet. D essutom  erhålls 
besparing vad gäller energi, miljöstörningar och råvaruförbrukning vid 
u tnyttjande av rena  återvinningsfraktioner.

Naturligtvis ä r  de t  inte möjligt att  utnyttja  allt avfall ens med detta 
program. Mängden restavfall,  som måste läggas på tipp kan emellertid bli 
bara en bråkdel av vad som nu ham nar osor tera t  på tipparna. Restavfallet 
blir dessu tom  både mindre miljöfarligt och enhetligare, vilket underlä ttar 
hanteringen.

Genom förandet kan fordra styrmedel (lagar, skatter ,  avgifter osv.) och 
ganska lång tid. Det kan kortsiktigt förefalla orealistiskt i dagens läge, men 
på längre sikt ä r  det inte bara  möjligt u tan  helt nödvändigt att genomföra. 
Jordens resu rse r  är begränsade och ju  förr vi inrättar oss efter detta 
faktum, desto  enklare blir omställningen och desto  större marginal och 
möjlighet har vi att överleva  på rimliga villkor.

G enom förande i praktiken
Avfallshanteringens huvuddrag har  inom miljörörelsen beskrivits och be
dömts på sam ma sätt som här  å tm instone sedan mitten av 1970-talet. Trots 
stödet från riksdagsbeslutet 1975 har emellertid det praktiska handlandet 
både centralt på N a tu rvårdsverke t  och ute i kom m unerna  styrts  av föråld
rade värderingar. Ett om tänkande  håller emellertid på att ske.

U nder de senaste  åren har genomförts flera framgångsrika försök med 
källsortering av hushållsavfall . I motsats till de farhågor som u ttryckts ,  har 
resultaten visat att de flesta m änniskor gärna ställer upp och utför den 
extra  insats som fordras för att rena  fraktioner skall kunna samlas in. Det 
enda allvarliga hinder som påstå tts  exis tera  är ju s t  att alltför mänga m änni
skor skulle vara ovilliga att lämna det bekväm a, "om yndig fö rk la rade"  
sättet att hantera  sitt avfall. Det vore emellertid märkligt,  om inte det 
senaste  årt iondets intensiva miljödebatt skulle ha lämnat spår i de allmän
na att ityderna och därm ed exempelvis viljan att sortera  avfall.

Praktiska försök med källsortering har framför allt bedrivits av "Avfalls- 
gruppen vid G öteborgs högskolor” . Resultat och erfarenhter har redovi
sats i ett antal rappor te r  (exempelvis Berg m. fl., 1981 och Arehag m. fl.. 
1984), vilka visar att  försöken varit framgångsrika och att de flesta männi
skor som ovan nämnts  gärna medverkar.

Ett radikalt om tänkande  håller också  på att ske inom Renhållningsverket 
i Göteborg. 1 en m ycket innehållsrik men ändå lättläst rapport "A vfal ls 
hantering i om vandling”  (Renhållningsverket i Göteborg, 1983) uttrycks en 
syn på avfallshanteringen som i allt väsentligt ö verenss täm m er med vad 
som här helt kortfatta t beskrivits. E tt  antal konkreta  åtgärder har  också 
successivt börjat genomföras. Exempel är utvinning av flis ur virke på 
byggtippar, i d ecem ber 1983 startad  glasinsamling, under  1984 påbörjad 
källsortering av hushållsavfall i två om råden , under 1984 startad kom m u
nal loppm arknad och separat insamling av batterier samt i januari 1985 
startad insamling av miljöfarligt avfall med en speciell ” miljöbil” .

U tsorteringen av speciella avfallsfraktioner styrs av två principer:
1. Ta ut det som kan avsät tas  på en fungerande marknad.
2. Ta ut det som är  skadligt och ger miljöstörningar.

Om dessa  två principer tillämpas konsekvent finns alla förutsättningar 
för ett gott resultat.  Om förbättr ingarna skall gå snabbt och bli genomgri
pande krävs emellertid att en samhällsekonomisk helhetssyn får ge grund
värderingarna och sta tsm akten  ti llhandahåller erforderliga styrmedel.
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Såväl internationellt som i Sverige håller m edvetandet långsamt på att 
väckas om att avfallshanteringens problem enklast kan lösas genom åtgär
der i produktionen. 1 stället för att  installera dyrbar och komplicerad 
ren ingsapparatur som i bästa  fall förhindrar miljöpåverkan, men nästan 
alltid ås tadkom m er ” sekundärt avfall” , m åste  man tillse att avfallet aldrig 
uppstår. D etta  b rukar  kallas att tillämpa ren eller avfallssnål teknologi.

Den 14 ok tober  1986

Olov H olm strand3536
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B IL A G A  1

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH):

Förslaget speglar den oro som många m änniskor ofta -  oberättigat -  
känner inför vad livsmedel innehåller. U tfärdade gränsvärden och beskriv
ningar av näringsinnehåll utgör betydelsefull information för de enskilda 
m änniskorna liksom för livsmedelsindustrin. Variationerna och olikheter
na mellan de olika ländernas bedömningar är givetvis till stor nackdel i 
detta sammanhang.

För en nordisk utbildning inom om rådet ä r  detta  ett särskilt problem. 
Med studerande från olika länder ä r  det en svaghet att  förmedla kunskap 
om endast ett lands regler och bedömningar. En bättre överensstäm melse 
mellan länderna och förenklingar av lagstiftningen är även av denna anled
ning önskvärd.

N H H  anser  därför att  det är ett lovvärt initiativ som framförs i medlem s
förslag om livsmedelspolit ik  och livsmedelslagstiftning och tillstyrker i allt 
väsentligt.

Göteborg  den 31 mars 1987

På N H H -sty re lsens  uppdrag

N ils-O lov H alling  
Ordförande

Nordisk Kontaktorgan for Jord- og Skovbrugsspørgsmål:

Det er a f  fundam ental betydning, at tilliden til jo rdbrugsproduk te rnes  
gode egenskaber opre tholdes,  og at den sundhedsmæssige kvalitet ikke 
objektivt kan drages i tvivl. Det er endvidere a f  stor betydning, at jo rd 
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brugsprodukternes industrielle forarbejdning og forædling ikke antager 
former, de r  kan rejse tvivl om færdigvarernes kvaliteter eller næringsværdi 
set fra fo rbrugernes side.

Det er derfor væsentligt med et fortsat nordisk samarbejde på dette 
område.

Den teknologiske udvikling har medført en udbygning af levnedsmiddel
lovgivningen og kontrollen hermed i de nordiske lande.

Der gøres en s tor indsats inden for produktudvikling i landbruget med 
henblik på at sikre gode og sunde fødevarer a f  høj næringsværdi.

D enne udvikling sker såvel inden for det traditionelle jo rdbrug  som 
inden for økologisk landbrug. Det er vigtigt, at fødevarernes kvaliteter 
sikres fra p roducent til forbruger.

Nordisk  K ontaktorgan for Jord- og Skovbrugsspørgsmål (NKJS) tillæg
ger det stor betydning, at man på nordisk plan udveksler  erfaringer inden 
for levnedsmiddellovgivning og kontrollen hermed.

N ordisk  K ontak torgan  for Jord- og Skovbrugsspørgsmål væ rdsæ tte r  den 
indsats og dialog, der finder sted i Det Perm anente  N ordiske Udvalg for 
Næringsmiddelspørgsmål (PN UN ).

D er kan imidlertid ifølge N ordisk  K ontaktorgan for Jord- og Skov
brugsspørgsmål findes grundlag for at vurdere en ændre t status for PN U N . 
Dette spørgsmål bør imidlertid vurderes nærmere med hensyn til arbejds
opgaver, kom petence  og forholdet til andre nordiske organer.

K øbenhavn, den 21. april 1987

På K ontak torganets  vegne

N ils B ernstein  
D epartem entschef

De nordiske Industriforbunds Fellesorgan:

Medlemsforslaget ta r  opp  spørsmålet om samarbeid på næringsmiddel
sektoren  med sikte på å etablere felles kvalitetskrav for hele N orden. Disse 
spørsmål har vært gjenstand for undersøkelser  og drøftelser mellom de 
nordiske land flere ganger tidligere. Det har u nder  disse drøftelser kommet 
frem at det vil t a  lang tid for å få i stand en harm oniser t lovgivning på dette 
felt. Vanskelighetene med å få i stand felles norm er for produkter,  tilset- 
ningsstoffer og grenseverdier ,  sies å skyldes dels divergerende konsu
m entvaner og produkt-tradis joner og dels forskjell i produksjons- og distri- 
busjonsteknikk. Det synes derfor vanskelig å kunne oppnå resulta ter ad 

denne vei.
Det vil også være en risiko for at forsøk på lovharmonisering på nærings

middelsområdet i visse tilfelle vil kunne føre til en fragmentering av EF/
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EFTA -frihandelsom rådet i s tedet for å bygge opp et felles marked. Næ- 
ringsmiddelprodusenter i N orden  vil i sin markedsføring kunne bli nødt til 
å leve opp både til spesielle nordiske regler og til EF-reglene. For  Dan
marks vedkom m ende  vil det være umulig å følge opp et harmoniseringsar- 
beid hvor det er bundet av eks is terende EF-lovgivning, eller på om råder  
hvor lovgivning er under  forberedelse  i EF.

Vi er imidlertid enige med forslagssti llerne at det for a llmenheten kan 
synes noe underlig at kravene til næringsmidler i de nordiske land skal 
kunne variere så sterkt, begrunnet i helsemessige risikoforhold. Det synes 
naturlig at varer som er godkjent i ett av de nordiske landene automatisk 
burde kunne godkjennes av de andre land, slik som man legger opp til i E F  
for å løse ti lsvarende problem. Dette vil hurtig kunne gi forbedringer i 
handel og konsum enters  valgmuligheter.

Fra industriforbundenes side vil man derfor u ttrykke skepsis overfor 
forslaget om å intensivere arbeidet med å harmonisere lovgivning for 
næringsmidler, men legge vekt på å oppnå  en ordning med gjensidig god
kjenning av vare r  i denne sek tor mellom de nordiske land. Samtidig vil 
man støtte det pågående arbeid med å harm onisere  merkingskravene o .l .  
for næringsmidler, et arbeid som er komm et godt i gang. De forslag som er 
utarbeidet av den nordiske em betsm annsgruppe for næringsmidler med 
basis i C odex  A lim entar ius-s tandarden, vil kunne lette handelen mellom de 
nordiske land og sikre fo rbrukerne  tils trekkelig informasjon om nærings
midlene, slik at de blir i stand til å  velge mellom alternativer som finnes på 

markedet.

Oslo, 31. mars 1987

Knut L ofstad

Nordens fackliga samorganisation (NFS) har i skrivelse den 31 m ars 1987 
förk lara t sig stöd ja  m edlem sförslaget.

D a n m a r k  

Miljøministeriet:

1. Harmonisering  a f  de nordiske landes lovgivning på levnedsmiddel
området indgik i 1985 i overvejelserne i E m bedsm andskom iteen  for H an 
delspolitik i forbindelse med udredningen a f  handelshindringer i N orden  
("H ande lsh indr inger  i N o rd e n " ,  rapport fra E m bedsm andskom iteen  for 
Handelspolitik. 1985).

E m bedsm andskom iteen  konkluderede, at der  på levnedsmiddelom rådet 
ikke skulle være behov for forskellige regler mellem de nordiske lande, og 
at ulighederne i dag synes at have deres  årsag i forskellig udgangspunkt for 
lovgivningen i de enkelte lande.
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Selv om en fælles lovgivning på levnedsmiddelom rådet ville være den 
ideelle løsning, anså  em bedsm andskom iteen  imidlertid, at et harm onise
ringsarbejde med udgangspunkt i den gældende lovgivning ville blive m e
get tidskrævende og desuden kræve en politisk stillingtagen og beslutning 
om en sådan løsning. E m bedsm andskom iteen  fandt det derfor ønskeligt at 
finde andre løsninger, som kan medføre en hurtigere gennemførelse af 
arbejdet, f. eks. at man i første omgang koncentrerer  sig om bestem m elser 
vedrørende mærkning, ti lsætningsstoffer og kontam inanter i levnedsmid
ler. E ndvidere konstaterede embedsm andskom iteen , at der allerede på 
levnedsmiddelom rådet var igangsat et arbejde for at få en oversigt over 
regler og rutiner for import a f  levnedsmidler i de nordiske lande.

E m bedsm andskom iteen  fremhævede vedrørende det principielle spørgs
mål om lovharmonisering, at det ikke umiddelbart vil være muligt for 
D anm ark at gå ind for harmonisering a f  lovgivningen på de om råder  inden 
for levnedsmiddellovgivningen, som er underkas te t EF-reguleringer.

2. I overensstem m else  med em bedsm andskom iteens forslag om opprio
ritering af enkelte om råder  er der  under  det Perm anente N ordiske Udvalg 
for Levnedsmiddelspørgsm ål (PN U N ) iværksat projekter om mærkning, 
ti lsætningsstoffer og forureninger, og det tidligere iværksatte arbejde ved
rørende im portkontrol e r fortsat. Det bem ærkes i denne forbindelse, at der 
af N ordisk  Ministerråd er ydet bidrag til dette arbejde udover P N U N 's  
normale budget.

En projektgruppe under  P N U N  har i 1985-86 kortlagt mærkningsbe
stem m elser  for levnedsmidler i de nordiske lande. Resultatet er udgivet i 
P N U N  Rapport 1987:1 "B es tem m else r  om merking a f  ferdigpakkede næ 
ringsmidler” . På grundlag a f  dette arbejde har projektgruppen peget på  de 
forskelle, som det vil være hensigtsmæssigt at tage op i det videre arbejde 
med henblik på harmonisering af bestemm elserne. Arbejdet fortsættes i 
1987.

Projektgruppen for tilsæ tningsstoffer har i 1986 sammenlignet de nordi
ske landes bestem m elser om tilsætningsstoffer til levnedsmidler og udar
bejdet forslag til harmonisering. 1 1987 vil de nationale reaktioner for 
harmoniseringsforslagene blive fulgt op, og der forsøges etableret rutiner 
for en fortsat harmoniseringslinie på området.

Projektgruppen for forureninger i levnedsmidler har ligeledes i 1986 
sammenstillet de regler og grænseværdier,  som gælder for forureninger -  
herunder også pestic idrester — i levnedsmidler i de nordiske lande. Arbej
det for tsættes med det formål gennem gensidig orientering at tilnærme 
reglerne i størst muligt omfang.

I løbet a f  1986 er der endvidere udarbejdet en oversigt over de nordiske 
landes lovgivning og praksis angående læ gem idler til levnedsm iddelprodu
cerende dyr. Oversigten omfatter  bl. a. registrering a f  lægemidler,  fas tsæ t
telse a f  karenstid  og brug a f  medicin i fodermidler. Oversigten vil danne 
grundlag for det videre arbejde med henblik på  en samordning.
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Der er desuden i P N U N ’s regie i 1986 taget initiativ til harmonisering af 
g rænseværdier for radioaktiv forurening a f  levnedsm idler. D er var i juni 
1986 enighed om at anbefale, at alle lande fulgte E F ’s grænseværdier. 
Norge æ ndrede græ nsevæ rdierne  for basislevnedsmidler i o verenss tem 
melse med anbefalingerne, mens Finland og Sverige har  bibeholdt deres 
tidligere græ nsevæ rdier  uændret.

Bestråling  som konserveringsmetode drøftes ligeledes i P N U N ’s regie, 
idet N ordisk  Ministerråd har anm odet P N U N  om at opprioritere dette 
spørgsmål.

3. På kontrolom rådet er  der under P N U N  udarbejdet en rapport " S a m 
ordning av overvåkning og kontroll av im porterte  næringsmidler" .  O ver
sigten over  lovgivning, organisation og ansvarsfordeling viser tydeligt de 
store forskelle på området.  Det fremhæves imidlertid, at en fuldstændig 
samordning a f  importkontrollen vil blive en omfattende og langvarig op
gave, mens der  er gode muligheder for samordning a f  dele af denne 
virksomhed. Samordning a f  kontro lv irksom heden vil også være afhængig 
af harmonisering a f  regelsættet for mærkning, ti lsætningsstoffer og konta- 
minanter.

Der er i løbet a f  1986 gjort en del erfaringer med informationsudveksling 
om afviste levnedsmiddelpartier  (Nordisk K ontak tnet for Næringsmidler), 
og der e r  fremsat forslag til kriterier for de rutiner, der kan følges ved 
sådanne varslinger.

4. D er e r  i 1986 taget initiativ til en udredning om varestandarder  med 
henblik på at finde frem til en fælles holdning. V arestandardernes g rund
læggende formål har  været at beskytte  forbrugernes sundheds-, ernærings- 
og kvalitetsmæssige in teresser og at sikre erhvervslivet rimelige konkur
rencevilkår. V ares tandarderne  kan imidlertid virke som tekniske handels
hindringer, og de belas ter  den offentlige kontro lvirksom hed i en betydelig 
grad, hvilket har  medført både  nationale og internationale o verve je lse rom , 
hvordan forbrugernes og erhvervslivets in teresser kan sikres mere hen
sigtsmæssigt gennem horisontale bestem m elser om mærkning, anvendelse 
af  ti lsætningsstoffer m. v.

EF-kom m issionen har i 1985 lagt op til. at kvalitetsspecifikationer (va
restandarder) ikke længere skal medtages i EF-lovgivningen.

5. Man finder fra dansk side, at der i 1986 under P N U N  har foregået en 
betydelig virksomhed for at kortlægge uligheder i levnedsmiddellovgiv
ningen og -kontrollen i de nordiske lande.

Der e r  endvidere  afsat betydelige ressourcer  i 1987 for fortsættelse af 
arbejdet med forslag til harmonisering a f  bestemm elserne.

Danmarks stilling som medlem af  De E uropæ iske  Fællesskaber indvir
ker imidlertid på mulighederne for harmonisering a f  nordisk levnedsmid
dellovgivning, idet om rådet i høj grad er omfattet af EF-reguleringer. Ved 
harmonisering a f  bestem m elser  om mærkning og ti lsætningsstoffer og del
vis også forureninger, herunder  radioaktiv forurening og indhold a f  pesti- 

t l-A784/j Supplement
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cidrester, er D anm ark  således forpligtet a f  EF-reguleringer.
U d fra et dansk synspunkt bør m an koncentrere  det nordiske lovharm o

niseringsarbejde på  om råder ,  hvor D anm ark  ikke e r  forpligtet a f  EF- 
lovgivningen. A f sådanne om råd er  kan nævnes grænseværdier for tungm e
taller og m ycotox iner i levnedsmidler.

D anm ark  kan endvidere  medvirke ved kortlægning a f  forskellene i de 
nordiske lande samt indtage en formidlende rolle, især således at man fra 
dansk side kan informere de andre nordiske lande om EF-reguleringer og 
initiativer.

På kontrolom rådet lægger man fra d ansk  side vægt på  den informations
udveksling, som finder sted, og som bø r  fortsættes. Derimod forekom m er 
en egentlig harmonisering a f  lovgivningen på kontrolom rådet næppe reali
stisk på  nuvæ rende tidspunkt.

Efter  ikrafttrædelsen a f  D en Europæ iske  Fælles Akt og vedtagelsen a f  
gennemførelsen a f  det indre marked inden 1992 må det antages at harm oni
seringen a f  regler på  levnedsm iddelom rådet inden for E F  vil blive inten
siveret.

Det nordiske sam arbejde på levnedsmiddelom rådet har imidlertid væ 
sentlig betydning på andre om råder  end det lovgivningsmæssige.

Specielt kan frem hæ ves sam arbejdet om  kost- og ernæ ringsspørgsm ål, 
som danner  grundlag for udvikling og tilnærmelse a f  ernæringspolitik i de 
nordiske lande og om fatter  bl. a. ajourføring a f  nordiske næringsstofanbe
falinger og næringsstoftabeller og udvikling a f  kostundersøgelsesm etoder .  
De forskellige projekter, som er  gennemført eller igangsat i P N U N ’s ar
bejdsgrupper fo r  toksikologi/risikovurdering  og for næ ringsm iddelkontrol 
for koordinering a f  arbejdsm etoder,  laboratoriepraksis, vurderingsgrund
lag m. v. og for udveksling a f  erfaringer, har  ligeledes stor nytteværdi.

6. M an finder således fra dansk  side, at medlemsforslag A 784/j e r  i 
overensstem m else  med den opprioritering a f  lovgivningsmæssige p ro 
blemstil linger, som har fundet sted i P N U N ’s regie i 1986. Man kan derfor 
tilslutte sig, at der  fortsat arbejdes for etablering a f  ensartede krav for 
levnedsmidler i de nordiske lande, idet der i samarbejdet tages hensyn til 
D anm arks medlemsskab af EF.

K øbenhavn , den 9. april 1987

Jan R asm ussen

Landbrugsraadet:

 meddele, at man stø tter  intentionerne i forslaget i form af  en
oversigt over levnedsmiddellovgivningen og -kontrol i de nordiske lande 
med henblik på  at etablere fælles kvali te tskrav for levnedsmidler, idet dog
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Landbrugsraadet skal gøre opm æ rksom  på, at Danmark på en række af 
disse om råder  e r  underkas te t  forpligtigelser som følge af EF-medlemsska- 
bet.

København, den 19. marts 1987

K jeld  Ejler

Statens husholdningsråd:

Statens husholdningsråd er positivt indstillet, hvad nordiske harm onise
r ingsbestræbelser på det levnedsmiddelpolitiske og -lovmæssige område 
angår, men må indledningsvis pege på, at Danmark i stedse større omfang 
bindes a f  EF-d irek tiver med begrænsede muligheder for nationale og de r
med fællesnordiske særregler.

Et andet forhold, som kan gøre det vanskeligt at nå frem til enighed om 
hygiejnegrænser for sundhedsmæssigt betænkelige indholdsstoffer m .v .  i 
levnedsmidler, er, at risikovurderinge for de enkelte levnedsmidler ikke 
kan foretages uafhængigt a f  disses bidrag til kosten eller a f  den samlede 
belastning fra miljøet -  begge o m råder  med nationale forskelle.

Med hensyn til den offentlige kontrol af, om levnedsmidlerne overholder 
gældende lovgivning, er det husholdningsrådets opfattelse, at den i Dan
mark har et ti ls trækkeligt omfang og bygger på den til enhver tid forelig
gende sum af  viden. Det hindrer dog ikke. at mange forbrugere føler sig 
utrygge ved de industrielle levendsmidler, sådan som det også antydes i 
medlemsforslaget fra Nordisk  Råd. Husholdningsrådet lægger derfor stor 
vægt på, at forbrugerne i købssituationen gennem varedeklarationer får de 
nødvendige og ti ls trækkelige informationer til at kunne foretage et valg. På 
dette område lader gældende lov dog stadig en del tilbage at ønske, idet fx 
allergikere ikke kan føle sig sikre på, at der  ikke i en ” ti lsætningsstoffri" 
vare forekom m er ti lsætningsstoffer fra " ca r ry -o v e r”  og/eller industrielle 
produktionshjælpestoffer uden betydning for den færdige vares frem træ 
delsesform.

Hvad angår sam mensætning og næringsværdi a f  de mange nye levneds
midler, der  kom m er på  m arkedet,  har praksis vist, at udfærdigelse af 
vares tandarder  er et alt for tungt instrument til kvalitetssikring. En mere 
farbar vej, som ikke hæ m m er produktudviklingen e r  navnebeskytte lse  med 
minimumskrav for de "g am m eld ag s” udgaver a f  p rodukterne .

Da de fleste forbrugere imidlertid køber efter pris, giver navnebeskytte l
se ingen garanti for, at forbrugerne ikke kan komme i næringsstofunder
skud. Også de navnebeskyttede  varer kan få ændret næringsværdien ved 
brug af nye produktionsm etoder ,  forlænget holdbarhed, nye sorter  udvik
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let såvel ved traditionelt avlsarbejde som bioteknologi, vandkulturer etc. 
Den hurtige teknologiske udvikling taget i betragtning, kan udviklin
gen ikke forventes forudset med en sådan sikkerhed, at den hensigtsm æs
sigt kan styres alene ad lovgivningens vej. Et nødvendigt styringsinstru
ment vil være overvågningssystemer, som det, der e r  under  opbygning i 
Levnedsmiddels tyrelsen , så  myndighederne til enhver tid har check på, at 
folkekosten er ernæringsmæssig forsvarlig og ikke e r  belastende m .h . t .  
sundhedsskadelige stoffer.

Det ovenfor beskrevne situationsbillede leder for husholdningsrådets 
vedkom m ende til følgende konklusioner m. h. t. ,  hvor der hensigtsmæssigt 
kunne sættes ind på nordisk plan:
1. En øget insats for deklarationsregler omfattende " alle” — især for 

allergikere — relevante indholdsstoffer specielt i sam mensatte  p roduk
ter.

2. En styrkelse af overvågningssystem erne  med gensidig meldepligt, så  at 
uheldige udviklingstendenser på levnedsmiddelområdet kan s tandses i 
tide. Det giver ikke alene muligheder for at hindre kvalitetsskred for 
enkeltprodukter,  men også for at kunne føre ernæringspolitik — et 
om råde, som i disse år er prioriteret højt i Danmark.

3. En intensivering a f  fæ llesnordiske analysem etoder, dvs. i Nordisk  Me- 
todik-Komité for Levnedsmidlers (N M K Ls) regi. E r  der først enighed 
om kontro lm etoderne, e r  vejen banet for fælles grænseværdier i det 
omfang, det måtte være muligt. Og skulle der  ikke kunne opnås enighed
-  på grund af de indledningsvis skitserede nationale forskelle -  er det 
en mindre ting at fastlægge nationale græ nser for indholdsstoffer, når 
grundlaget for undersøgelsesm etoderne er i orden.

Husholdningsrådet håber, at Nordisk  Råd kan finde de nødvendige
ressourcer til de foreslåede indsatsområder.

København, den 12. marts 1987

For S tatens husholdningråd

Claus Brenøe 
Laboratorieleder

Levnedsm iddelselskabet:

 Levnedsmiddelselskabet er enig med forslagsstillerne i at det er
ønskværdigt at arbejde mod mere ensartede kvalitetskrav for levnedsmid
ler i Norden. D er er dog visse vanskeligheder p. g. a. D anm arks medlem
skab a f  E EC , der forhindrer regeldannelse udover, hvad E E C  har ved ta

get.
Levnedsmiddelselskabet er bekendt med, at der under Nordisk  Minis

terråd, under  det Perm anente Utvalg for Næringsmiddelspørgsmål findes 
arbejdsgrupper, der er igang med såvel udredninger om lovgivning som
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forslag til harmonisering a f  sam m e for levnedsmiddelom rådet i Norden. 
Nordisk  M inisterråds sekretaria t,  S tore Strandstræde 18, 1255 Kbh. K kan 
oplyse nærmere herom.

Endvidere  foreslåes det at forespørge L evnedsm iddels tyre lsen , M ørk
høj Bygade 19, 2860 Søborg, om den danske lovgivning inden for de 
nævnte emner.

K øbenhavn, den 30. marts 1987

G unna W iirtzen

F i n l a n d

Jord- och skogsbruksministeriet1

Inom livsmedelspolitiken och -lagstiftningen har Finland redan längre 
upprätthållit k on tak te r  med de övriga nordiska länderna. Från  och med 
1960-talet höll nordiska  tjänstem än inom livsmedelssektorn icke-officiella 
möten, under  vilka det var  möjligt att u tby ta  erfarenheter  av aktuella 
frågor inom livsmedelspolitiken och -lagstiftningen. Det var dock först vid 
decennieskiftet 1970—80 då  P N U N  (Perm anenta  N ord iska  U tskotte t  för 
Livsmedelsfrågor), som inrätta ts  under  minis terrådets ställföreträdarkom- 
mitté,  har uppställt k lara mål och stadgade a rbe tsm e toder  för verksamhe-

Till P N U N :s  organisation hör fö ru tom  själva u tsko tte t  även tre perm a
nenta  arbetsgrupper ,  som behandlar toxikologi och riskbedömning, livs
medelskontroll samt näringsfrågor. Inom  ram en för P N U N :s  budget, som 
för år 1987 var omkring 1,6 milj. D K K , finansieras flera projekt och även 
på andra  sätt unders töds  det nordiska sam arbete t på området.

I de projekt som hittills igångsatts har man till s törs ta  delen uppgjort 
jäm förande u tredningar om livsmedelslagstiftningens skillnader i de enskil
da nordiska länderna. Sådana u tredningar ha r  u tarbeta ts  bl. a. om tillsats
ämnen i livsmedel, främ m ande äm nen , bes täm m elser  om anteckningar, 
na turprodukte r  samt å te rs tode r  av djurmedicin i livsmedel. Den största 
delen av projekten ä r  dock ännu i utredningsfas, och någon verklig nytta 
får man inte förrän en harmonisering av lagstiftningen kan inledas på 
allvar. Längst har  man kommit i fråga om natu rp roduk te r  och vissa be
s tämm elser om tillsatsämnen. E tt  realistiskt mål bör anses vara  en harm o
nisering av livsmedelslagstiftningen så, att livsmedelshandeln mellan de 
nordiska länderna inte m öter  några tekniska hinder. D enna synpunkt intar 
en central plats även i den utredning om jordbrukshandeln  som skall 
igångsättas på nordiskt plan u nder  hösten  1987. E tt  intensivt samnordiskt 
agerande kan o ckså  leda till resultat i sam band med det internationella 
standardiseringsarbetet (Codex Alimentarius) samt vid förhandlingarna

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a
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med sådana handelsblock som till exempel europeiska ekonomiska gemen
skapen.

Ifall det nuvarande P N U N , vars sammansättning skulle eventuellt 
kompletteras,  skulle ändras  till en t jänstem annakom m itté  med bättre infly
tandemöjligheter, skulle detta  befrämja det nordiska sam arbetet inom livs- 
medelspolitiken och -lagstiftningen. På m otsvarande sätt  borde man inleda 
verksamhetsplaneringen på en längre sikt för ett  å r  i sänder. I de tta  arbete 
kunde man utreda, vilka hinder för den nordiska livsmedelshandeln som 
fortfarande finns samt uppgöra en tidtabell för målsättningar, inom vars 
ram ar man försöker  fu llborda den tekniska harmoniseringen av de olika 
om rådena  inom livsmedelslagstiftningen.

Helsingfors den 16 april 1987

R. Berger 
A vdelningschef

Olli Sorvettula  
Överinspektör

H andels- och industrim inisteriet:

N ordiska  ministerrådet godkände 27.2.1987 ett sam arbetsprogram  för 
avveckling av handelshinder i N orden . Sam arbetsprogram m et är ett  viktigt 
led i en strävan att avveckla  handelshinder mellan de nordiska länderna. 
Sam arbetsprogram m et innehåller inte bara  principiella utan också  mycket 
konkreta  ställningstaganden för främjande av frihandeln. Principerna för 
sam arbetsprogram m et torde i rätt s tor uts träckning som sådana kunna 
tillämpas på livsmedelspolitiken och -lagstiftningen.

Redan nu pågår ett  rätt omfattande sam arbete  inom livsmedelsbran
schen. Perm anenta  nordiska u tsko tte t  för livsmedelsfrågor (PN U N ) u tre 
der bl. a. möjligheterna att förenhetliga an teckningarna på  livsmedlens 
försäljningshöljen. N ord iska  m etodikkom mittén  för livsmedel (N M K L) 
u tvecklar gem ensam m a undersökningsm etoder och dessutom  tangerar a r 
betet inom N ord iska  äm betsm annakom m ittén  för konsum entfrågor (NÄK) 
livsmedelspolitiken i form av gem ensam m a rappor te r  och projekt av olika 
slag. Det intima sam arbete  som de nordiska länderna idkar med kommis
sionen Codex Alimentarius och dess underkom m ittéer  och arbetsgrupper 
har även varit av m yckt stor betydelse .  Det ä r  skäl att  poängtera  detta  
sam arbete  även av den orsaken att de nordiska  organen i sitt sam arbete  i 
enlighet med den rekom m endation  som N ord iska  handelskomm itténs ex
pertgrupp lade fram år  1985 vid harmonisering av de nationella stadgande- 
na så långt som möjligt skall använda  m otsvarande internationella eller 
europeiska  harmoniserings- och standardiseringsprogram som utgångs
punkt.
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De principer för l ivsm edelsbranschen som lades fram i medlemsförslaget 
iakttas redan nu i m ycket s tor uts träckning. Sam arbetsprogram m et för 
avveckling av handelsh inder bidrar säkert för sin del till u tvecklingen av 
harmoniser ingssamarbetet.

Helsingfors den 31 mars 1987

Jerm u Laine 
Minister

A ntti Toivonen  
Äldre regeringssekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

Det P erm anen ta  u tsko tte t  för livsmedelsfrågor (P N U N ) som tillsatts av 
N ordiska ministerrådet ha r  genom sina olika expertgrupper  mycket ingå
ende studerat livsmedelslagstiftningen i de nordiska länderna. Det nordis
ka organet för utveckling inom provningsom rådet,  N ord tes t ,  och Nordisk  
metodikkom mitté  för livsmedelsforskning har  sedan länge arbeta t för en 
sam ordnad kvali tetssäkring för provningsresulta t utförda i laboratorier i de 
nordiska länderna.

G em ensam t för  g ruppernas utlå tande är att  vad gäller livsmedel så är 
kraven beträffande säkerhet,  hälsa, miljö och konsum entskydd  i de nordis
ka länderna baserade  på sam m a grundläggande förutsättningar. Avvikelser 
i lagar, föreskrifter och s tandarder  mellan de nordiska länderna är normalt 
inte av principiell karaktär.

H änvisande till ovanstående s töder Å lands landskapsstyrelse  en fortsatt 
översyn av livsmedelslagstiftning och -kontroll i de nordiska länderna och 
att en samordning av nationella regler såvitt möjligt införlivas i de nationel
la regelverken i de nordiska länderna.

O lo f Salm én  
Landskapsstyrelseledam ot

R olf Vennström  
Landskaps veterinär

M ariehamn den 31 m ars  1987



12Centrallaget för handelslagen i Finland SOK1:

Som kooperativt företag idkar SO K  parti- och minuthandel med livsme
del samt ti llverkar och im porterar livsmedel och är därför intresserat av 
frägor om livsmedels kvalitet. Vi be trak ta r  det som viktigt att konsum en

terna litar på kvaliteten av de varor vi säljer.
Vår nationella lagstiftning om livsmedel ä r  den grundval som tillförlitli

ga. säkra  och hälsorelaterade kvalitetskriterier bygger på. De utgår framför 
allt från nationella behov, men även den internationella utvecklingen bör 
beaktas då  mål uppställes. Det nordiska sam arbete t ä r  en naturlig kon tak t
yta i lagstiftningsfrågorna.

Enligt vår uppfattning har t jänstem ännen officiella samarbetsgrupper,  
t. ex. PN U N  samt flera projekt, där  man som mål uppställt sådana ärenden 
som även framförts i ifrågavarande medlemsförslag om livsmedelspolit ik 
och -lagstiftning.

Det skulle vara fördelaktigt för den nordiska handeln om t. ex. an teck
ningarna på försäljningsförpackningar, s tadgandena om tilläggsämnen och 
bekämpningsmedel skulle vara enhetliga.

Det är svårt att genomföra harmoniser ingssträvanden i anslutning till 
äkthet och försäljningstider eftersom tillverknings-, distributions- och för- 
säljningsförhållanden påverkar  valen. I de enskilda länderna önskar man 
även utföra marknadsföringsåtgärderna på eget sätt.

SOK strävar till att sälja livsmedel som är  av god kvalitet och som 
konsum enterna  vill köpa. Vi unders töder  allt arbete som m edverkar till 
denna vår målsättning utan att  dock glömma vår egen nationella bakgrund 
och våra egna synpunkter.

Helsingfors den 30 mars 1987

Centrallaget för handelslagen i Finland 

På vägnar av Matti Sipilä 

P en tti Törm älä

Lantbruksproducenternas centralförbund1:

I medlemsforslagets motivering beräknar  man att konsum enterna  i N o r
den är bekym rade över de ti llsatsämnen, eventuella res ter  av gödnings- 
och bekämpningsmedel samt s. k. ersättn ingsråvaror,  vilka finns i deras 
dagliga livsmedel. Särskild uppm ärksam het fäster man vid de mellan de 
nordiska länderna rådande skillnaderna i lismedelslagstiftningen och -kon
trollen beträffande b l .a .  ti llåtna ti llsatsämnen, gränsvärden för strålning.

' Yttrandet översatt frå n  finska
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hållning till bestrålning av livsmedel sam t märkningskrav i l ivsm edelshan
teringen.

L an tb ruksproducen te rnas  centralförbund anse r  att  livsmedelslagstift- 
ningen och -kontrollen i Finland ä r  internationellt sett högklassig och att 
den för sin del ti llförsäkrar konsum enterna  livsmedel av god kvalitet. 
Livsmedelslagstif tningen bör vidareutvecklas i enlighet med tidens krav. 1 
lagstiftningsarbetet bör man godkänna  den principen att nationella ut
gångspunkter kan föru tsä t ta  s tadganden, som är strängare än de stadgan
den som tillämpas annanstans. F ö r  att  man skall kunna bibehålla  ett sådant 
produktskydd  för konsu m en te r  som  är minst på den nuvarande nivån, bör 
berörda  m yndigheter aktivt följa med utvecklingen på livsmedelsområdet. 
Bestrålning av mat, vilken näm ns i medlemsförslaget, ä r  ett exempel på en 
konserveringsm etod som införts på marknaden  men som innehåller ännu 
okända risker. I avsaknad  av detaljerade forskningsuppgifter borde an
vändningen av denna  m etod i sam band med sådana livsmedel som säljs i 
landet om edelbart förbjudas.

H arm oniseringsarbete t med l ivsmedelsnormer- och kontrollåtgärder 
mellan de nordiska  länderna, vilket föreslagits i medlemsförslaget, har 
redan pågått under  flera år inom omkring 20 a rbetsgrupper  och projekt, 
vilka tillsatts av nordiska u tsko tte t  för livsmedelsfrågor, som underlyder 
N ord iska  ministerrådet. F rån  dessa  a rbe tsgrupper  och projekt överförs 
harmoniseringsinitiativ vidare till respektive lagstiftningsmyndigheter i de 
enskilda nordiska länderna.

En harmonisering av livsmedelslagstiftningen och -kontrollen i enlighet 
med de förslag som ingår i medlemsförslaget under  behandling ä r  sålunda 
redan i gång. L an tb ruksproducen ternas  centralförbund anser  att man på 
basen av medlemsförslaget inte får skrida till å tgärder som försvagar den 

nationella livsmedelskontrollen i Finland.

Helsingfors den 3 april 1987

L an tb ruksproducen te rnas  centralförbund 

Esko L indsted t Jarm o Vaittinen

Pellervo-Sällskapet r f1:

1 och för sig är det förståeligt och rätt att de som undertecknat medlem s
förslaget känner b ekym m er för livsmedelskvaliteten. Såväl råvaruprodu
centernas som livsmedelsindustrins gem ensam m a intresse ä r  att konsu
menterna får livsmedel som är producerade  av högklassiga råvaror,  som är 
smakliga och hälsosam m a till näringsvärdet.

' Y ttrandet översa tt frå n  fin sk a  

t2 -A 7 8 4 /j  Supplem ent
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I skrivelsen framförs dock sådana påståenden  och  konsta teranden  som 
till alla de lar inte stäm m er, å tm instone inte i Finland. L ivsmedelslagstif t
ningen i Finland ä r  m ycket sträng. Däri ingår detaljerade bes täm m elser  om 
tillverkning, upplagring, t r ansport  och försäljning av livsmedel.  M an k on
trollerar också  effektivt a tt dessa  bes täm m elser  iakttas.

Det ä r  på  sin plats a tt fäs ta  up pm ärksam he t vid behovet att  harm onisera  
kraven på  livsmedelskvaliteten. E n  harmonisering torde o ckså  ske mellan 
de nordiska länderna  samt mellan andra  länder och sammanslutningar. U r 
Finlands synvinkel är det dock viktigt a tt konsta te ra  att de i Finland 
gällande kvali te tskraven inte skall lindras. Man bör godta  även den  princi
pen att i fråga om vissa livsmedel kan nationella in tressen leda till ännu 
strängare bes täm m elser  om  kvaliteten. D etta  bö r  gälla även de livsmedel 
som införes till Finland.

U n der  N ord iska  ministerrådet fungerar Perm anen te  N ord iske  Utvalg for 
Næringsm iddelsspørsmål.  Enligt våra  uppgifter pågår i utvalget och i dess 
arbetsgrupper  ett  u tredningsarbete  beträffande de frågor som upptagits i 
medlemsförslaget. S am arbete t  mellan myndigheter i de N ord iska  länderna 
är intensivt på  de t ta  område. Vi anser  a tt de pågående u tredningarna bör 
ges arbetsfred i vän tan  på  deras  resultat.  D ärefter  kan nya å tgärder vid 
behov övervägas.

Å beropande det ovan anförda  anser  vi a t t  det i de tta  skede inte är 
nödvändigt att  v idta nya  å tgärder  med anledning av medlemsförslaget. Det 
pågående harm oniser ingsarbete t kan enligt behov  påskyndas , vilket dock 
kunde an tyda  att  arbete t  borde anvisas tilläggsresurser.

Helsingfors den 1 april 1987

Pellervo-sällskapet 

A arne H akala  R aim o Vuori

Finlands svenska andelsforbund r. f.:

I motiveringarna till ifrågavarande medlemsförslag antas konsum enterna  
i de nordiska länderna hysa  farhågor om förekom st av ti llsatsämnen, av 
eventuella bekämpnings- och gödselmedelsrester,  samt av s. k. e rsä tt
ningsprodukter i våra  dagliga livsmedel. Särskild uppm ärksam he t fästes 
vid olikheterna i de nordiska ländernas livsmedelslagstiftning och -över- 
vakning vad gäller bl. a. ti llåtna ti llsatsämnen, strålningsgränser, den skif
tande hållningen till bestrålning som konserveringsmetod samt märknings- 
krav i l ivsmedelshanteringen.

Finlands svenska  andelsforbund anser ,  att Finlands livsmedelslagstift
ning och -övervakning internationellt sett ä r  på hög nivå och att den 
garan terar  a tt  konsum enterna  i landet får livsmedel av god kvalitet. Livs-
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medelslagstiftningen bör for tsättningsvis utvecklas a tt m otsvara  moderna 
krav. I lagstiftningsarbetet bör den principen godtas att  nationella förhål
landen kan betinga bestäm m elser  som är  strängare än vad som annors tädes 
följs. V ederbörande  m yndigheter äger skyldighet att  hålla ett vakande öga 
på utvecklingen inom livsm edelsbranschen för att kunna upprätthålla  p ro 
duktskyddet för konsum en terna  å tm instone på nu rådande nivå. Den i 
medlemsförslaget näm nda bestrålningen av livsmedel ä r  ett exempel på en 
på m arknaden införd konserveringsm etod, som medför risker vi hittills 
inte vet något om. A nvändning av metoden på i vårt land saluförda livsme
del borde därför med om edelbar  verkan förbjudas så länge noggranna 
forskningsresultat saknas.

Det i medlemsförslaget påyrkade förenhetligandet av l ivsmedelsnormer 
och övervakning i de nordiska länderna, har redan i flera år varit under 
arbete  i olika arbetsgrupper ,  tillsatta av en N ord iska  ministerrådet under
ställd perm anent livsmedelskommitté. Därifrån förs förslagen om fören- 
hetligande vidare till vederbörande lagstiftningsmyndigheter i Norden.

Ett förenhetligande av en livsmedelslagstiftning och -övervakning i de 
nordiska länderna  är alltså redan på gång. Finlands svenska  andelsforbund 
anser, att det aktuella medlemsförslaget inte bör få leda till sådana åtgär
der, att det fö rsäm rar  Finlands nationella livsmedelsövervakning.

Helsingfors den 3 april 1987

Finlands svenska  andelsforbund

Johan  L indberg  
Ordförande

Per-Erik L indström  
Verkställande direktör

Arbetarrörelsens ekonomiska forskningsinstitut (TTT)1:

Det i N ord iska  rådet väckta  medlemsförslaget om livsmedelspolit ik  och 
livsmedelslagstiftning är värt att unders tödas. H armoniseringsarbetet med 
livsmedelspolitiken och -lagstiftningen behöver effektiveras. H är  bör man 
gå vidare sålunda att  de redan befintliga nationella norm erna  inte bör 
förändras ur konsum enternas  synvinkel i en sämre riktning i något land. 
Utgångspunkten  för reform arbete t  bör vara  lagstiftningsnivån i det land 
där reformerna med beak tande av medlemsforslagets målsättningar har 
förts längst.

Målet skall vara  livsmedels bästa  möjliga kvalitet och renhet. Därför bör 
uppm ärksam het fästas vid ingredienser, ti lläggsämnen och främmande 
ämnen i livsmedel samt livsm edelsbehandlingsmetoder som den nya tek 
nologin medfört (till exempelvis konservering genom bestrålning). Vid

' Yttrandet översatt frå n  finska
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sidun om förädling bör man allvarligare än för tillfället också ta i be trak tan
de. vad livsmedel undergår i primärproduktionen och distributionen. Det 
är också viktigt för konsum enten hur han eller hon informeras om livsme
del. Speciellt bestäm m elserna  om anteckning och deras enhetlighet i de 
nordiska länderna tilldrar sig uppm ärksam het härvid.

Livsmedelspolitikens och -lagstiftningens harmonisering i de nordiska 
länderna ger bättre möjligheter än för tillfället att inverka även på det 
s tandardiseringsarbete med livsmedel som pågår på det internationella 
planet.

Vid sidan om de frågor som anslu ter sig till själva produkten kräver det 
livsmedelspolit iska sam arbetet åtgärder för primärproduktionens, föräd
lingens och dis tributionens vidkommande. Det kan märkas överallt att 
produktionen använder  flera kemikalier och koncentreras.  Distributions
systemens utveckling har för sin del fjärmat producenten från konsum en
ten i en allt större utsträckning. D etta  har inneburit att produktens levnads
tid har ökats med artificiella metoder. Det ytterst effektiva jo rdbruke t är 
problematiskt för konsum enten av många olika skäl. Ett problem utgöres 
av främmande ämnen i livsmedel (återstoder). Ett annat problem är de 
olägenheter som det mycket effektiva kemikalibaserade jo rdbruke t föror
sakar miljön ävensom överproduktionen. De mycket långt koncentrerade 
processerna  vid livsmedelsförädling å sin sida förorsakar behovet att an
vända tilläggsämnen i en stor skala. Därigenom ökar  man den ur konsu
mentens synvinkel skadliga kemikaliemängden i livsmedel.

Dagens konsum ent använder  allt oftare sådana livsmedel som undergått 
långa processer. H ur han försäkrar sig om livsmedels höga kvalitet vid 
inköpet är beroende av de anteckningar som krävs på förpackningarna. 
Vid sidan om angivandet av ingredienserna, tilläggs- och främjandeämnen 
kan anteckningarna harm oniseras vad gäller angivandet av näringsinnehål
let och den sista försäljningsdagen. Bestäm m elserna  om anteckningar vari
e rar från ett nordiskt land till annat,  men även på nationell nivå finns det 
anledning till harmonisering i sam band med att bestäm m elserna  utfärdas 
för varje enskild produkt.

För  att man skall kunna ås tadkom m a gem ensam m a nordiska kvalitets
krav på livsmedel bör man i alla länder föra en nationeil diskussion i syfte 
att man vid förberedelse av reformer på det nordiska planet är tillräckligt 
m edveten om vad man med harmoniseringsarbetet vill eftersträva och 
åstadkom m a konkret,  med beaktande av även de nordiska ländernas ställ
ning i andra internationella gem enskaper utan att pruta på den befintliga 
nivån.

Helsingfors den 9 mars 1987

Arbetarrörelsens ekonomiska forskningsinstitut

Pekka Korpinen  
Preses

Mika Panzar 
Forskare
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Livsmedelslagstif tningen är i de nordiska länderna i a llmänhet på en hög 
internationell nivå. Mellan länderna finns dock skillnader i detaljerade 
stadganden och bes täm m elser  samt i genomförandet av den praktiska 
kontro llverksam heten. Många skiljaktigheter kan inte begrundas på ett 
rationellt sätt.

L ivsm edelskonsum enterna  bör ha rätt till möjligast rena och hälsosam 
ma livsmedel samt till information om vad de erbjudes som mat.

U tvecklingen i Europa  har under  de senaste tiderna fört konsum ent
skyddet mot en större enhetlighet. 1 de tta  sam m anhang har man krävt att 
en enhetligt nivå bör vara  sådan säkerhetsnivå som den mest outvecklade 
industri kan uppnå. De nordiska länderna bör m otverka  ett sådant fören- 
hetligande.

Vid förenhetl igandet av livsmedelspolitiken och -lagstiftningen i Norden 
bör man som ambitionsnivå fastslå de bestäm m elser som bäst garanterar 
konsum enternas hälsa och  rätt till information om innehållet, tillverknings- 
förhållanden och bruket av livsmedel. Medel och mål för livsmedelspolit i
ken bör inte ställas upp i enlighet med de kortsiktiga intressen som jo rd b ru 
ket, den industriella tillverkningen eller dis tributionen har,  utan i enlighet 
med den slutliga konsum entens hälsomässiga och ekonom iska  villkor.

Vi unders töder  det i N ord iska  rådet väck ta  medlemsförslaget om gem en
sam m a kvali tetskrav på livsmedel i N orden.

Helsingfors den 14 april 1987

K onsum entkorpora t iva  centralförbundet K K  

K alevi Suom ela
Eero O llikainen

Konsumentkorporativa centralförbundet K K ':

I s l a n d

Helse- og trygdeministeriet2:

Ministeriet e rk lærer sin ti lslutning til hovedformålet med forslaget og vil
1 særdeleshet unders treke  de advarende ord i motiveringen for forslaget 
angående m oderne  produks jonsm etoder  i næringsmiddelindustrien.

Ministeriet vil særlig gjöre oppm erksom  på fölgende:
Siden 1983 har ministeriet på Islands vegne deltatt i arbeidet til det 

nordiske næringsmiddelutvalg (P N U N ). Utvalgets hovedoppgave er å ar-

' Y ttrandet översa tt frå n  fin sk a
2 Y ttrandet översa tt frå n  isländska .
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heide med en harmonisering av næringsmiddellovgivningen i N orden  og å 
öke sam arbeidet mellom landene på det om rådet og andre beslektede 
områder.  H er  i landet blir det arbeidet med forberedelse av lovgivning og 
forskrifter som det e r  nödvendig å fastsette for at Island etappevis kan 
nærme seg den situasjon å kunne måle seg med andre nordiske land hva 
angår næringsmiddellovgivning og kontroll med næringsmidler, særlig im
porten av næringsmidler. Det kan her nevnes regelverk om bruken av 
tilsetninger i levnetsmidler og andre konsum varer  og regelverk om frem 
stilling og distribuering av vitaminer og naturprodukter,  og det er ministe
riets hensikt å godkjenne disse regelverk i inneværende år. Begge disse 
regelverkene bygger på nordiske forskrifter på vedkom m ende områder.

Ministeriet er av den oppfatning at is lendingene i hovedtrekkene har 
lignende problem er å kjempe med angående produksjon av og kontroll med 
kvaliteten i næringsmidler som de andre nordiske land. Dette berörer 
særlig kontrollen med kvaliteten og behandlingen av råstoff  i produksjo
nen, bruken av ti lsetninger i næringsmiddelproduksjonen og forskjellig 
slags forurensning i ti lknytning til dette.

Ministeriet m ener derfor at man med ökt samarbeid mellom de nordiske 
land på dette  område kan nå lenger mot det mål å sikre kvaliteten i 
k onsum varer  og sam ordne kravene i den forbindelse mellom landene. For 
å nå dette mål må man her i landet forbedre sterkt betingelsene for 
undersökelser av næringsmiddelproduksjonen, ikke minst hva angår kje
miske analyser,  og öke Islands deltakelse i nordisk samarbeid på dette felt, 
slik at det blir tatt hensyn til Islands særstilling blant annet ved deltakelse i 
utvalgsmoter. I det tilfelle peker  ministeriet på at det til tross for tilsagn om 
pengebidrag fra N ordisk Råds side til ministeriet,  som det blant annet var 
hensikten å b ruke i sam arbeidet på ovennevnte  om råde, ikke er blitt ytet 
noen penger. Ikke minst dette har  vært til h inder for samarbeidet, for 
ministeriet har over s ta tsbudsjette t aldri fått noen bevilgning til det, til 
tross for henstil linger de siste årene.

Reykjavik, 26. februar 1987

P. v. a. m.

Ing im ar Sigiirdsson
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Islands Forbrugersammenslutning1:

Forbrugersam m enslu tn ingens bestyrelse  har  behandle t denne sag og 
anbefaler vedtagelse a f  forslaget. D et er bestyre lsens skön, at det er til 
gavn for den  islandske forbruger at s tandardisere  lovgivningen med de 
övrige nordiske landes.

Reykjavik, 2. februar 1987

G uðsteinn  V. G udm undsson  
Administrerende direktör

N o r g e

Fiskeridepartementet:

Fiskeridepar tem ente t  ser behovet og stiller seg positiv til forslaget om å 
etablere felles kvali te tskrav til m atvare r  i N orden .  F iskeridepartem ente t  
har fremlagt saken for F iskerid irektoratet som gir u tt rykk for at Norge 
b l .a .  kan b idra  med den nye Kvalitetsforskriften for fisk og fiskevarer. 
D enne forskriften inneholder i tillegg til bestem m elser  om at fiskevarer 
skal være sunne og fr iske også et krav om at produktene  skal ha en best 

mulig kvalitet.

Vi vil også frem heve Fiskerid irek tora te ts  forslag (se nedan) om å u ta r
beide ensar tede  regler for prøvetaking og eksakte  m etoder  for analyse av 

matvarer.

Oslo, 13. april 1987

Carl B jørge  
Ekspedisjonssjef

Jan V em be  
Byråsjef

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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Industridepartem entet:

I medlemsforslaget foreslås u tarbeidet en oversikt over gjeldende næ
ringsmiddellovgivning og -kontroll i N orden  med sikte på å etablere ensar
tede kvali tetskrav for næringsmidler i N orden.

Industridepartem ente t  vil unders treke  betydningen av og fordelene ved 
en harmonisering av regelverket og praksis på dette om rådet i de nordiske 
land. D epartem ente t  vil her vise til det arbeid som allerede e r  igangsatt 
innen næringsmiddelom rådet i Det perm anente  nordiske utvalg for næ- 
r ingsmiddelsspørsmål med sikte på harmonisering.

E tte r  departem ente ts  oppfatning er de t  naturlig å se det nordiske sam ar
beidet på dette  om rådet i sam m enheng med det nordiske sam arbeidspro
gram met for avvikling av handelshindringer som nå er vedtatt .  E t sentralt 
punkt i dette p rogrammet e r  at arbeidet med avvikling av handelshind

ringer i N orden  i størst mulig grad må skje i overensstem m else  med 
europeisk og internasjonalt samarbeid. Industridepartem ente t vil derfor 
unders treke  betydningen av at et eventutelt  samarbeid på nordisk plan på 
næringsmiddelsom rådet må skje i overensstem m else  med utviklingen in
nen EF.

Oslo, 1. april 1987

Etter  fullmakt

Tor Hernæs 
E kspedisjonssjef

Leif-H elge Salom onsen  
Byråsjef

Landbruksdepartem entet:

L andbruksdepar tem en te t  stiller seg positivt til et økt nordisk samarbeid 
vedrørende næringsmiddelpolitikk og næringsmiddellovgivning. D eparte
mentet vil i den forb indelse  understreke a t det allerede er et sam arbeid  i 
gang gjennom det perm anente  nordiske utvalg for næringsmiddelspørsmål 
(PN UN ). G jennom dette utvalg med sine tre underutvalg foregår det en 
betydelig aktivitet, bl. a. med sikte på en bedre samordning av regelverket 
og kontrollen med dette.

Landbruksdepar tem en te t  finner det naturlig å  vurdere om P N U N  kunne 
bli gitt status som en nordisk embetsm annskom ite  med direkte referanse til 
de nordiske samarbeidsministre. Dette vil være en ytterligere formalise-



21

ring, og derigjennom en styrking av det gode samarbeid som allerede er i 
gang på  området.

Oslo, 13. april 1987

E tter  fullmakt

M agne Stubsjøen
N ordahl R oladsøy

Sosialdepartem entet:

Sosialdepartementet vil vise til at det er etablert et perm anent utvalg for 
næringsmiddelspørsmål (PN U N ) under Nordisk  Ministerråds stedfortre- 
derkomité. Utvalget ble opprette t i 1980 og har fungert med et eget sekre ta
riat f. o .m .  1982. (Vi viser i denne sam m enheng til Nordisk  Ministerråds 
årsberetninger.)

P N U N  har som et av sine viktigste a rbeidsom råder  nettopp å harm oni
sere de nordiske lands næringsmiddellovgivning, -rutiner og -kontroll.

Det nordiske sam arbeidet på næringsmiddelom rådet har som mål og 
prinsipp å styrke N orden  som h jem m em arked ved å redusere handelshind
re. Ulikheter i lovgivning og administrativ praksis kan innebære konkrete 
handelshindre. Målet er et mest mulig harm oniser t regelverk.

P N U N  er nå i ferd med å utarbeide et sam arbeidsprogram  for nærings
middelområdet. D enne saken skal e t te r  planen behandles i N ordisk  Minis
terråds organer høsten  1987.

Vi kan opplyse at et harmoniseringsarbeid i tråd med medlemsforslaget 
allerede er påbegynt innen ram m en av P N U N s virksomhet.

Sosialdepartementet stiller seg positivt til det fortsatte sam arbeidet på 
området.

Oslo, 8. mai 1987

Efter fullmakt 

Thomas M auritzen
Solveig Petterson
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Fiskeridirektoratet:

B egrunnelsen for forslaget er at kvali tet, næringsverdi og sm aken på 
m atvarer  er komm et m er i fokus i de senere år. Man er videre blitt 
o ppm erksom  på at m atvareindustr ien  ofte by tte r  ut naturlige ingredienser i 
sam m ensat te  m atvare r  med billige ers ta tn ingsprodukter eller med råvarer 
av dårligere kvalitet. Man stiller også spørsmål ved den ti ltagende bruk av 
kjemiske konserveringsmidler og midler mot sopp og mugg, etc.

N å r  det gjelder fisk og f iskeprodukter kan Norge bidra med den nye 
Kvalitetsforskriften for fisk og fiskevarer, herunder  Sosialdepartementets 
hygieneforskrift. D essu ten  resulta tene av det arbeid som er gjort i Codex- 
komiteene.

Kvalitetsforskriften for fisk og fiskevarer gir ikke bare bestem m elser om 
at fiskevarene skal være sunne og friske eller helsemessig sikre produkter,  
men har også et videre siktemål som går på at p roduktene  også skal ha en 

best mulig kvalitet.
Som kjent skal den nye merkeforskriften for ferdigpakkede næringsmid

ler fastsatt av H elsed irek tora te t  i fremtiden også gjelde for fiskevarene. 
U n der  utarbeidelsen av denne forskriften e r  det lagt vekt på  å tilpasse 
forskriften til Codex A lim entarius’ generelle merkestandard  samtidig som 
man har sett på ti lsvarende bes tem m elser  i de andre nordiske land.

En sak er at det fas tsettes  ensar tede  kvalitetskrav og grenseverdier for 
stoffer som tilsettes i matvarer .  Det må samtidig u tarbeides og fastsettes 
ensartede regler for prøvetaking og eksakte  m etoder for analyse av matva-

Bergen, 1. april 1987

H eine B lokhus

Norges bondelag:

Styret i Norges bondelag behandle t medlemsforslag i møte 19. mars 
1987. Vi vil meddele at vi er positive til at det blir foretatt en gjennomgang 
av næringsmiddellovgivningen og -kontrollen med sikte på en harm onise
ring av kvali tetskrav på næringsmidler i de nordiske landene.

I arbeidet med harmoniseringen av kvalitetsreglene ber vi om at de 
berørte  næringene må trekkes inn. Ved en eventuell fastsettelse av felles
nordiske regler,  vil vi peke på  at det kan bli behov for overgangsordninger 
for de p rodusen te r  av jo rdb ruk sv a re r  som nytter  visse tilsettingsstoffer i 
produksjonen.
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Norges bondelag har b rakt i erfaring at det alt er satt i gang arbeid som 
omfattes av forslaget som nå er fremmet i N ordisk  Råd. I det perm anente  
nordiske utvalg for næringsmiddelsspørsm ål e r  det vår  oppfatning at mye 
av arbeidet som foreslås i medlemsforslaget alt e r  under kartlegging.

Oslo, 1. april 1987

H ans H aga
H aakon  Edv. R undhovde

Norges Kooperative Landsforening (NKL):

 Som forbrukerorganisasjon  hilser N K L  med giede forslag som
går ut på en næ rm ere  harmonisering av de lover og regler som finnes på 
næringsmiddelom rådet i N orden .  En overo rdne t målsetting må e tter  vår 
mening være at k ravene  til en kvalitetsl inje ligger høyt. Vi vil også frem
heve at på de om råder  der norske kvali te tskrav er strengere enn i de andre 
nordiske land, bør de norske krav være retningsgivende.

F orbrukersam virket i Norge består  av samvirkelagene og deres fellesor
ganisasjon, N orges K oopera tive  Landsforening. V år organisasjon omfat
ter over  500000 m edlemm er. I et eget fo rbrukerprogram  er det slått fast at 
det er en klar målsetting for vår organisasjon å forsyne m edlem m ene med 
kvali te tsvarer til riktig pris. Merking og kontroll av forbruksvarer  samt 
påvirkning av lovgivningen er spørsmål som blir prioritert høyt i vår 
organisasjon.

Vi vil peke på  en spesiell årsak  til at vi setter  pris på forslaget om en 
nærmere nordisk samordning av næringsmiddelpolitikk og lovgivning. 
N ordisk forbrukersam virke  har en egen im portorganisasjon for m atvarer
-  N ordisk  Andelsforbund. Samlet omsetning i N A F  utgjør årlig vel 3 mrd 
kroner. En harmonisering av kvali te tskravene i N orden  vil bety meget for 
det nordiske koopera t ive  sam kjøp og derm ed for nordisk samarbeid.

N K L  vil gjerne b idra  med flere detaljer om dette er ønskelig. I arbeidet 
med felles kvali te tskrav stiller vi gjerne opp med våre fagkunnskaper.

Oslo, 12. mars 1987

Jarle B enum

Norges colonialgrossisters forbund:

Vi har for vår  del ingen innvendinger m ot at det blir s tarte t et arbeid for 
eventuelt å komm e frem til ensar tede  nordiske kvali tetskrav for nærings
midler. Vi deler fullt ut forslagsstillernes begrunnelse , slik den er gjengitt i 
motta tte  medlemsforslag.
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Vi vil få tilføye at eventuelle fellesregler bør omfatte såvel innenlands- 
produserte  som importerte næringsmidler.

Dessuten vil det, ikke minst av hensyn til import fra utviklingsland, være 
fordelaktig om de nordiske bestem m elser mest mulig overens tem m er med 
E F ’s tilsvarende bestemm elser .  Vi minner også om Codex A lim entar ius’ 
arbeide på dette felt.

Oslo. 11. februar 1987

Norges colonialgrossisters forbund 

Erik P rytz

Sverige

Konsumentverket:

Dagens matdebatt visar att många konsum enter  har en uttalad misstro 
mot kvaliteten på våra  livsmedel. Verket delar därför den i förslaget 
framförda uppfattningen att  det är viktigt a tt de nordiska konsum enterna  
har för troende för de livsmedel som säljs. En förutsättning härför är enligt 
verkets uppfattning en väl fungerande lagstiftning och en effektiv kontroll. 
En nordisk samordning av livsmedelslagstiftning och livsmedelskontroll 
kan härvid vara av speciellt värde.

K onsum entverket har erfarit att det inom P N U N , Perm anenta nordiska 
u tskotte t för näringsfrågor, finns projektgrupper som arbetar  med de frå
gor som tas upp i medlemsförslaget t. ex. gränsvärden för främmande 
äm nen och tillsatser och märkningsregler. K onsum entverket förutsätter 
att  Statens L ivsm edelsverk , som är  represen tera t  i P N U N , kan informera 
om aktuell nordisk verksamhet.  Inom P N U N  borde finnas god möjlighet 
att d ra  nytta av kunskapen  hos en samlad nordisk expertis för att fastställa 
gem ensam m a regler. K onsum entverket vill dock unders tryka  vikten av att 
samordningen sker med utgångspunkt från de nordiska konsum enternas 
intresse och inte medför a tt något lands konsum entskydd  försvagas.

Syftet med översynen  av livsmedelslagstiftningen skulle enligt m edlems
förslaget vara  att etablera  gem ensam m a kvalitetskrav på livsmedel i N o r 
den. Kvalitet är ett  mångfacetterat begrepp som kan vara svårt a tt defini
era. I det sam m anhanget vill verket hänvisa till den pågående utredningen 
om konkurrensförhållanden och prisbildning inom livsmedelsindustri och 
livsmedelshandel i Sverige (JO 1986:02). Inom utredningens ram ar finns 
nämligen ett projekt som syftar till att ge en heltäckande genomgång av 
begreppet livsmedelskvalitet. Därvid skall de krav och norm er som det 
svenska samhället i dag ställt upp beskrivas och motiveras ur både ett 
internationellt och historiskt perspektiv . D essutom  skall regelsystemets 
utformning och tillämpning diskuteras .
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Enligt K onsum entverke ts  mening ä r  det angeläget att i sam m ahang där 
kvalitet och märkning d iskuteras läggs vikt vid näringsmässiga samt ur 
hälsosynpunkt m er långsiktiga aspekter.  Enligt all expertis är det största 
hälsoproblemet när det gäller mat våra bristfälliga kostvanor.  Vi bör mins
ka konsum tionen av fett, socker och salt samt öka mängden fiberrika 
produkter.  V erket vill mot den bakgrunden framhålla att vid en sam ord
ning av märkningsreglerna bö r  krav ställas som underlä ttar  för konsum en
terna att göra m edve tna  val. En tydlig uppgift om t. ex. fett-, socker- och 
fiberhalt ä r  ett h jälpmedel för att välja livsmedel för en näringsriktig och 

ekonomisk kost.

Stockholm den 13 mars 1987

Laila Freivalds
M aj-Britt von Knorring

Lantbruksstyrelsen:

Lantbruksstyre lsens ansvarsom råde berör i det stora hela endast  indi
rekt livsmedlen. Av livsm edelsburna infektioner finns det få av typen 
zoonos. Salmonellainfektioner är dock en klassisk sådan och på senare tid 
har campylobacter infektion  rönt allt större uppm ärksam het i Sverige. Tox- 
iner kan via livsmedel föras till människan från djur, som i sin tur kan fånga 
upp gifter från foder. Exempel på en sådan situation är vissa mögeltoxiner, 
t. ex. aflatoxin som från foder via främst mjölk kan nå människan. De nu 
näm nda tillfällena är mera  handgripliga exempel dä infektionsämnen eller 
gifter d rabbar  människan via animaliska livsmedel. Det finns på detta 
område också  lagstiftning som söker m otverka  att människan utsätts  för 
risker av detta  slag.

1 bifogade förteckning (B ihang 1) finns författningar som berör  situa
tioner varom talats i föregående stycke. Lantbrukss tyre lsens  egna författ
ningar är fogade till Bihang 1. I förteckningen finns också  författningar som 
har mera allmän och indirekt anknytning till livsmedlen och deras kvalitet. 
Listan har upprä t ta ts  på uppdrag av statens livsmedelsverk i anslutning till 
projektuppdraget livsmedelskvalitet.  som verket fått av 1986 års livsme- 
delsutredning.

1 detta  sam m anhang kunde det finnas skäl att erinra om en aktivitet på 
ett angränsande om råde som också  avsåg att bereda  möjlighet för en 
harmonisering av bestäm m elserna  mellan de nordiska länderna. Bifogade 
PM (Bihang 2) torde tala för sig själv. Den överlämnades 1983 under  hand 
av lantbrukss tyrelsens dåvarande generald irektör men någon reaktion har 
ej erhållits. Problematiken är densam m a idag som 1983.
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Praktiska  exempel på pågående väsentliga miljöanknutna verksam heter 
vid lantbruksverket inom växtodlingsområdet redovisas kortfattat i Bihang
3. Författn ingar och regler som påverkar  vegetabiliska livsmedels kvalitet 
är för tecknade och fogade till Bihang 3.

Jönköping den 13 mars 1987

A llan Johansson  
Generaldirektör

K urt N ordin  
Byrådirektör

B IH A N G  1

Regler som påverkar animaliska livsmedels kvalitet inom lant- 
bruksverkets ansvarsområde

1. Läkemedelsförskrivning

Allmän veterinärinstruktion 1982: 1027 + 1983:623 (C 10)
L S F S  1982:43 (C 11)
L S F S  1979:8 (C 15)
L S F S  1977: 42 (D 45)

2. Bekämpande av salmonellainfektion

Lag 1983:738 (K 100)
Förordning 1984: 306 +  1985: 370 (K 101) 
L S F S  1982:39 (K 102)
L S F S  1978: 14 +  1984: 23 (K 103)

3. Foder

Lag 1985:295 (M 30)
Förordning 1985:829 (M 31)
L S F S  1985:35 (M 32)

Olika foderkom positioner kan givetvis påverka  livsmedlens kvalitet. 
L an tb ruksnäm ndernas  rådgivning på  detta  område får all tså betydelse. 
N ågra  författn ingsbestäm melser finns inte här  utöver  foderlagstif tningens, 
som handlar om m era  påtaglig skadlighet eller tjänlighet för djuret eller 
dess produkter.

4. Övrigt

M era indirekt betydelse  för de animaliska livsmedlens kvalitet har dju
rens hälsa i allmänhet och därm ed också  de insatser som görs av dist
r ik tsveterinärer och andra  för att  bo ta  och förebygga sjukdom. Den före
byggande verksam heten  styrs i viss uts träckning av regler för hälsokont
roll:
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Lag om kontroll av husdjur m. m. 1985:342 (M 1)
Förordning 1985: 343 (M 2)
LSFS 1986: 35 (K 152)

A kutsjukvården ä r  -  bortse tt  från läkemedelsförskrivning -  inte författ- 
ningsreglerad utan påverkas av veter inärernas kunskaper  erhållna genom 
utbildning och fortbildning samt erfarenhet.

O ckså  indirekt påverkas de animaliska livsmedlens kvalitet av d jur
skyddslagstiftningen:
Lag om djurskydd (1944: 219 1979: 20 (L I )
Djurskyddsförordning 1985: 16 (L 2)
Lag angående slakt av husdjur 1973: 31 (L 20)
Förordning 1980: 1128 (L 21)
Djurstallkungörelse 1973: 24 (L 34)
Kungörelse om kastrering av vissa husdjur 1973: 26 +  1980: 1129 (L 40) 
LSFS 1982:21 (L 3)
LSFS 1982: 34 (L 4)
L SFS 1981:45 (L 5)
LSFS 1979: 28 (L 9)
LSFS 1982: 12 (L 22)
LSFS 1983: 1 (L 35)
LSFS 1973: 65 (L 41)

1 detta  sam m anhang  kan nämnas att lantbruksstyrelsen jus t s tartar  en 
utredning över  djurhälsa  -  djurhållning som kan leda till ändringar i vissa 
av de ovan näm nda  författningarna spec L SFS  1982: 21 (L 3).

Man kan säga att o ckså  det förhållande att distrik tsveterinärerna, som 
har hand om den helt övervägande delen av s jukvården på animalieproduk- 
tionens djur ä r  statligt anställda utgör en viss garanti för att husdjuret — det 
blivande livsmedlet ” kontrolleras med o vä ld”  redan under  uppfödningen.

B IH A N G  2

Utredning om införselvillkor för djur och djurprodukter mellan Fin
land, Norge och Sverige (PM 1983-08-03)

Finland. N orge och Sverige har en i internationell jäm före lse  mycket 
gynnsam situation beträffande sm ittsam ma husdjurssjukdomar. Ingen av 
de fruktade ep izootierna som utgör problem för djurhållning eller för 
smitta från djur till m änniska  finns i dessa  länder. Det gäller t. ex. rabies, 
mul- och klövsjuka, svinpest, tuberkulos,  smittsam kastning, newcastle- 
sjuka hos fjäderfä. B idragande o rsaker  till denna  situation ä r  ett gynnsamt 
geografiskt läge, högts tående djurhållning och veterinärmedicin och re 
striktiva införselbestämmelser.

Sjukdom ssituationen ä r  m ycket lika i de tre länderna utan att för den 
skull vara  helt identisk. I Sverige finns sålunda pseudorabies  hos svin, en 
sjukdom som inte fö rekom m er i Finland eller Norge. Leukos hos n ö tk rea
tur är relativt vanlig i södra Sverige, fö rekom m er sporadiskt i Finland och 
inte alls i Norge. Sverige ä r  ensam  om en nö tkreatursparasit ,  parafilaria 
bovicola. I N orge har ett fall fastställ ts  av den fruktade fårsjukdomen 
scrapie.

På det hela taget ä r  emellertid sjukdomssituationen mycket likartad och 
det gäller följdriktigt också  de bes täm m elser  för införsel av djur och
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djurprodukter  som tillämpas i de olika länderna. Vissa nyanser finns givet
vis men den grundläggande policy som tillämpas är likartad. Härtill har 
bidragit de samråd som sker for tlöpande och de överläggningar som äger 
rum vid en tvådagarskonferens varje år mellan nordiska chefsadministratö
rer på veter inärområdet.

Vissa förenklingar av införselproceduren har  kunnat åstadkom m as. E x 
empel härpå  ä r  att hundar  får föras över  gränserna mellan de tre länderna 
endast försedda med ett friskintyg som får vara högst 6 veckor gammalt. 
Från och med hösten 1983 kom m er också  kravet på detta  intyg att avskaf
fas.

Vid det sam rådsm öte  som avhölls i juni 1983 1 Reykjavik d iskuterades 
möjligheten av att Finland, Norge och Sverige skulle kunna göras till ett 
’’fr ihandelsom råde ' '  i fråga om zoosanitära  bestämmelser. D etta  skulle 
underlätta för såväl veter inäradministrationerna som gränskontrollen samt 
givetvis för medborgarna. D anm ark  kan till följd av sitt EG-engagemang 
inte ansluta sig till en sådan överenskom m else .

Innan man kan taga ställning till om en sådan överenskom m else  kan 
komma till stånd måste en grundlig utredning göras över de förutsättningar 
som finns. Ländernas nuvarande bestäm m elser gentem ot varandra och 
mot u tom nordiska länder måste noggrant gås igenom. Likaså måste sjuk- 
domssituationen i de berörda  länderna granskas och jäm föras i detalj, 
övervakningssystem för djursjukdom ar, diagnostisk kapacitet etc. Också 
de livsmedelshygieniska bestäm m elserna  måste granskas.

I ingen av ländernas veterinäradministra tioner finns resurser  för att 
genomföra en sådan utredning. Den svenska delegationen fick i uppdrag 
att undersöka om N ordiska rådet kunde tänkas engageras och taga ansva
ret för en utredning. Givetvis måste ländernas veterinära experter  bidraga 
med fakta och bedömningar.

Hl H A N  C, 3

FM 1987-02-25 angående pågående väsentligt miijöanknutna verk
samheter inom LBV

/ .  Särskilda m edel fö r  m iljövårdsinriktad rådgivning inom  växtnärings- 
och växtskyddsom rådena  sa m t fö r  a lternativ rådgivning (5 milj. kr. 19861 
87) {föreslaget 5,6 m ilj. fö r  1987188)

V äxtnäring, 1,85 milj. kr. För uppsökande individuell rådgivning till 
d jurintensiva företag inom föroreningskänsliga om råden över hela landet 
har avsatts  1,1 milj. kr. 450000 används till 1,5 tjänster som reg. växtnä- 
ringsexperter och 300 000 för projek tverksam het (utredningar, undersök
ningar). Ansvarig Va-enheten. Handl. Jan G ustavsson. V erkam heten be
döms fortsätta  i ungefär sam m a utsträckning 87/88. Särskild insats från 
LBS för att organisera de regionala växtnäringsexperternas arbete  i inled
ningsskedet. Arbetet kan kom m a att vidgas som ett resultat av havsförore- 
ningsgruppens arbete.

V äxtskydd  1,9 milj. kr. U tbyggnad och förstärkning av prognos- och 
varningsverksamheten. Ansvarig växtskyddsenheten. Handl. Anders Em- 
merman. Utredning pågår om organisation m. m. (G. G ränsbo ordf.).  F o r t
satt utbyggnad under 1987/88 som en följd av bekämpningsmedelsprogram- 
met. Omfattande arbets insa tse r krävs från LBS något år framåt.
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A lterna tivod lingsrådgivn ing , 1 milj. kr. 600000 avser  två  rådgivare 
m. m. 300000 fördelas på  lan tbruksnäm nderna  för rådgivningsaktiviteter i 
länen. F ör  100000 kr. delfinansieras en s ta tskonsulent i alternativodling. 
Ansvarig trädgårdsenheten. Handl. E va  Svensson. V erksam heten  kom 
mer att öka nästa år om regeringens förslag om en ökning med 600000 kr. 
antas av riksdagen.

L antbruket i landskapet. 250000 kr. satsas på  expertbesök  vid studie
cirklar i näm nda  ämne. A nsvarig planerings- och rådgivningsenheten. 
Handl. H arry  Karlsson. Viss verksam het även 87/88.

2. B ekäm pning  sm edelsprogram m et
Typprovning och typgodkännande av u trustn ing fö r  spridning av be

käm pningsm edel. Regeringen har gett LBS i uppdrag att före 1987-06-01 
inkomma med detaljerat förslag härom. Ansvarig enhet investeringsenhe- 
ten. Handl. A nders  Bengtsson, LN D .

Samma uppdrag har  getts naturvårdsverket.  Verken kom m er att utföra 
uppdraget tillsammans. F rån  LBV  deltar Anders  Bengtsson, L N D  och 
Anders E m m erm an LBS.

K onditionstest av lan tbruksspru tor
L antbruksverke t föreslås för budgetåret 1987/88 att  få medel för att 

påbörja verksam het i enlighet med ” halveringsgruppens”  förslag. A nsva
rig enhet investeringsenheten. En a rbetsgrupp skall tillsättas för att u tfor
ma råd och anvisningar, ordf. Bengt Pettersson, L N K ,  sekr. Anders 
Bengtsson. LND . Ö nskvärt att tes terna  kan börja redan i höst.

U tbildning av användare inom  jo rd b ru ke t av bekäm pningsm edel. L an t
bruksstyrelsen och kemikalieinspektionen har fått i uppdrag att före 1987- 
06-01 föreslå hur obligatorisk utbildning av alla som yrkesmässigt använ
der bekämpningsm edel i jo rdb ruk e t  skall genomföras. En gem ensam  grupp 
bildas. Ansvarig enhet allmän växtodling. Ordf. E vert  Jonsson , sekr. Joel 
Carlsson.

O gräsbekäm pningsförsök. L an tbruksstyre lsen  föreslås få medel för att 
beställa och finansiera vissa ogräsförsök vid SL U  i enlighet med bekämp- 
ningsmedelsprogrammet. Ansvarig  enhet allmän växtodling. Handl. Jan
G ustavsson.

U tbyggd  prognos- och varn ingsverksam het inom  växtskyddet
Ytterligare medel (1 milj. kr.) föreslås för utbyggnad av prognos- och 

varn ingsverksam heten  inom växtskyddet.  De avser  dels informationssy
stem i sam arbete  med S L U , dels en växtskyddscen tra l  i Uppsala. Ansvarig 
enhet växtskyddsenheten . Handl. Anders  E m m erm an.

Årlig uppföljning av u tvecklingen  i frå g a  om  m inskn ingen  av bekäm p- 
ningsm edelsanvändn ingen . Regeringen har gett lantbruksstyrelsen i u pp
drag att årligen till regeringen redovisa näm nda utveckling. Redovisning
en, som bör sam ordnas med den som SNV och K l skall göra, berör allm. 
växtodl. enh.. väx tskyddsenheten  och investeringsenheten. L an tb ruk ss ty 
relsen har sam ordningsansvar.  E n  grupp k om m er att  ti llsättas med Evert 
Jonsson som ordförande.

3. Lagen om  skö tse l av åkerm ark
Hänsynsregeln skulle enligt uppgift u tvärderas  av miljöorganisationsut

redningen. Så förefaller inte ha blivit fallet. Det kan dock vara  lämpligt att
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LBS själv nu följer upp den införda bestämm elsen. Ansvarig enhet struk tu
renheten. Handl. L ennart  Gert.

4. P rogram m et m o t lu ftföroren ingar och försurn ing  
M arkkarteringspro jekt. LBS disponerar 800000 för försöksverksam het

med ökad markkartering. E n  a rbetsgrupp med företrädare för b l .a .  SNV 
och SL U  leder arbetet. E ver t  Jonsson  ä r  ordförande. Anita G unnarsson, 
L N L  är sekreterare .  Projektet avslutas under 1988.

A m m on iak frågan . SN V  utreder  på regeringens uppdrag ammoniakut- 
släppen från jo rdbruke t,  omfattning, skador och åtgärder för att minska 
dem. Olika stallgödselaspekter berörs.  Evert Jonsson och Per-Erik Lohm , 
LBS deltar  i arbetet.

Ö versyn av program m et
Nyligen har en översyn av programmet mot försurning och luftförore

ningar inletts. Det nya programmet skall vara  klart under  våren -87. LBS 
skall t i llsammans med SN V  se över  de jo rdbruksanknu tna  frågorna. A n 
svarig enhet allm. växtodling. Handl. Jan G ustavsson.

5. A nvändn ing  av växtnäring, kalk och växtskyddsm edel i jo rdbruket. 
H andlingsprogram  och riktlinjer fö r  rådgivningen

Sedan ett par år har arbetet pågått med detta  po licy  dokum en t. Det blir 
klart våren  87. Handläggare Jan  G ustavsson  och Anders  E m m erm an. 
Samråd sker med SN V , S L U  och L R F. D etta  mer långsiktiga handlings
program kom pletteras  av årligen utgivna ”R iktlin jer fö r  gödsling och ka lk
n in g ” . (Jan G ustavsson .)  Med anknytning till handlingsprogrammet ar
betar  f. n. tre arbetsgrupper  inom LBV.

Ö versyn av m etod iken  a tt beräkna ekonom iskt op tim um  fö r  gödsling. I 
sam arbete  med S L U . Ordf. och sekr. L e if  M edham m ar, L N I .  Arbetet 
klart våren 87.

A rbetsgrupp  fö r  a tt ta fra m  underlag fö r  rådgivning om  ekonom in i 
ogräsbekäm pningen . I sam arbete  med SL U . Ordf. och sekr. Jan G ustavs
son, LBS. A rbetet klart våren -87.

G ödsla rätt fö r  bättre m iljö och ekonom i. Ett miljöinriktat tvärfackligt 
rådgivningspaket om gödsling. O rdförande Jan  G ustavsson, LBS, sekr. 
Anita G unnarsson , L N L . A rbete t  klart som m aren -87.

6. H a vsf örorening sprogram m et
Lantbruksstyre lsen  deltar i arbete t  med att u tforma ett program mot 

havsföroreningar. I ak tionsgruppen som leds av energi- och miljöministern 
deltar Gd Allan Johansson . LBS (Lidén, G ustavsson) har fortlöpande 
kontak ter med sekretariatet .  A rbete t  skall avslutas före som maren. Förs la 
gen kan kom m a att få s tora  verkningar på jo rdbruke t  och medföra omfat
tande a rbets insa tse r inom LBV.

7. Ö versko ttsproblem et
Miljöaspekterna kom m er att  få en större tyngd i diskussionen om jord- 

b ruksöverskotten  än vad de hittills haft. Det ä r  angeläget att LBS bevakar 
dessa frågor i utredningsstadiet och tar  fram rådgivningsunderlag m. m. för 
genomförandestadiet .  Så sker för närvarande i fråga om träda  -87. Detta  
arbete  måste intensifieras för träda -88 som blir m er miljöanpassad och 
inför eventuella  energiskogs- och skogsplanteringsprogram. (Erik Brasch, 
Jan Gustavsson).
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8. Särskilt fö ro ren ing  skänsliga  om råden
Inom Ringsjöområdet är ett program igång för att minska fosforläckaget 

till Ringsjön. Regeringen väntas  inom kort fastställa föreskrifter för delar 
av Laholm sbuktens tillrinningsområde för att m inska läckaget av kväve 
och fosfor.  A rbete t  med att  u treda  och åtgärda problemen inom sådana 
om råden leds av länsstyrelserna. Lantb ruksnäm ndernas  insatser är omfat
tande i de berö rda  länen. Va- och investeringsenheten berörs. Handl. Jan 
G ustavsson.

9. R iktlinjer fö r  m iljöskyddande å tgärder inom  anim alieproduktionen  
N a turvårdsverket p lanerar att se över  dessa riktlinjer. En sådan översyn

sam m anhänger nära med b l .a .  havsförordningsprogram met och åtgärder 
mot am m oniakavgången i jo rdbruke t.  B erör Va- och investeringsenheter- 
na. Handl. Evert Jonsson ,  Jan G ustavsson ,  Per-Erik Lohm.

10. N a turvårdså tgärder i od lingslandskapet
SNV har fått medel för bidrag till jo rdbrukare  för betesdrift inom värde

fulla hagm arksom råden . L an tb ruksnäm nderna  kan m edverka  inom länen 
med inventeringar, administration och rådgivning. S trukturenheten . 
Handl. L ennart Gert.

11. M arkavva ttn ingsfrågor
Sedan 1.7.1986 prövas alla markavvattn ingsföretag  enligt N V L . L a n t

bruksnäm nderna  bereder  dessa ärenden. De preliminära anvisningarna ses 
f. n. över. V-enheten. Handl. Jan Lundegren. LBS deltar ti llsammans med 
SLU  och SN V  i ett projekt om sm åvatten. Jan Lundegren.

12. O EC D -projekt om  in tegration  m ellan jordbruks- och m iljöpolitik  
C .J .  L idén, LBS och R. A ndersson , SN V  är svenska deltagare i en

arbetsgrupp inom O E C D  om integration mellan jordbruks- och miljöpoli
tik. Arbetet beräknas vara klart våren -88.

13. Lan tbruksstyre lsen  deltar i s ta tens jo rdbruksnäm nds u tredning om  
kvalité t sbeta ln ing  inom  jo rd b ru ke ts  prisreglering

Regler som påverkar vegetabiliska livsmedels kvalitet

M atpo ta tis
Kungörelse SFS 1959: 187, angående kvali tetsbenämning på matpotatis 
Lag SFS 1971:511. (H 1)
Förordning SFS 1981: 1372, (H 2)
L SF S  1977:32 (X 32, X 32: 1, X 32:2)
L SFS 1978: 26 (X 37. X 37: 1. X 37:2)
LSFS 1978:25 (X 42, X 42: 1).

Ä pple och päron
Kungörelse SFS 1967: 134 om kvali te tsbenämning på äpplen och päron 
(ändr. SFS 1975:79)
LBS 1975: 87 LBS kungörelse om kvalitetskontroll av svenska  äpplen och 
päron.
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Statens livsmedelsverk:

Det perm anente  nordiske utvalg for næringsmiddelspørsmål (PN UN ), 
som är underställt N ord iska  ministerrådet, ansvarar  för det nordiska sam 
arbetet på livsmedelsområdet. Målsättningen med arbetet kan sam manfat
tas i följande punkter:
-  förstärkning av N orden  som hem m am arknad  genom en minskning av 

handelshinder på  livsmedelsområdet
-  samordning av administrativa rutiner
-  bättre utnyttjande av fackkom petens och ekonom iska  resurser
-  förstärkning av kontak terna  mellan länderna och utby te t  av informa

tion.
1 medlemsförslaget hemställs av N ord iska  rådet hos N ordiska minister

rådet begär en översyn av livsmedelslagstiftning och kontroll i de nordiska 
länderna i syfte att etablera  gem ensam m a kvalitetskrav i Norden. Verket 
vill därför belysa det arbete som sker inom ramen för P N U N  med nedan
stående exempel.

G ränsvärden fö r  strålning

Efter förslag från P N U N  beviljade N ord iska  ministerrådet e tt extra 
anslag för att möjliggöra fördjupade kontak ter mellan nordiska livsmedels- 
myndigheterna efter Tjernobyl-olyckan. Som en följd av dessa kontakter 
har det skett ett värdefullt in formationsutbyte. Man har även diskuterat 
gem ensam m a gränsvärden. N ästa  möte är planerat att ske 1987-03-23.

B estrålning

Vid det senaste m ötet i N ord iska  ministerrådet uttalades önskem ål om 
en gemensam nordisk hållning till bestrålning av livsmedel. Frågan kom 
mer att tas upp i P N U N .

L ivsm edelstillsa tser

Ett förslag föreligger för närvarande från en projektgrupp om gem en
samma nordiska bestäm m elser om tillåtna tillsatser i vissa typer av livsme
del. I a rbete t har tagits hänsyn  till såväl de hälsomässiga aspekterna  på 
tillsatser som konsum enternas inställning till ti llsatser. Förslaget skall 
under våren 1987 tillställas länderna för komm entarer.

M ärkning

Med utgångspunkt från en kartläggning av de nuvarande bestäm m elser
na i N orden  pågår under  1987 ett harmoniseringsprojekt. Syftet med pro
jek te t  är främst att undanröja handelshinder som uppkom m er av olikheter
na i nuvarande bestäm m elser  men stor hänsyn kom m er även att  tas till 
konsum enternas behov av tydlig information om livsmedlen genom m ärk
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ningen. I a rbete t berörs  även märkning med uppgift om livsmedlens nä
ringsvärde och innehållsdeklaration, där  t. ex. alla ingående tillsatser skall 
anges.

K ontroll

Inom en arbetsgrupp  pågår b l .a .  en samordning av importkontrollen. 
Vidare har gruppen utarbeta t  ett system för informationsutbyte  i samband 
med att otjänliga livsmedel avvisas från ett land.

Toxikologi och riskvärdering  

Inom denna a rbetsgrupp sker sedan lång tid gem ensam m a toxikologiska 
bedömningar av främmande äm nen och ti llsatser. D essa bedömningar kan 
användas som underlag till g ränsvärden för främmande äm nen och max- 
halter för tillsatser.

K ost- och näringsfrågor

Arbete pågår med en revidering av de nordiska kos trekom m endationer
na, ett da torbasera t  register för näringsinnehållet i olika livsmedel (Nor- 
foods) samt med en samordning av kostundersökningar i länderna.

L ivsm edelsverket de lar  den uppfattning som ligger till grund för m ed
lemsförslaget nämligen att gem ensam m a bestäm m elser  bö r  eftersträvas på 
livsm edelsom rådet mellan de nordiska länderna. Som framgår av den 
ovanstående redogörelsen  har i detta  syfte påbörjats  ett omfattande har- 
moniseringsarbete  inom ram en för P N U N :s  verksam het.  Enligt verkets 
mening bör detta  arbete  fortsätta  och P N U N  ges erforderliga resurser  för 
att slutföra uppgiften.

Uppsala den 13 mars 1987

A rne K ardell
R une H enriksson

Fiskeristyrelsen har i skrivelse den 13 m ars 1987 m ed d e la t, a tt m an anser  
det v iktig t m ed  en enhetlig  nordisk livsm edelslagstiftn ing .

Sveriges grossistförbund:

N orden  fungerar i många avseenden  som en gemensam marknad. N är  
det gäller industrivaror ä r  tullar och andra handelshinder i s tor u ts träck
ning sedan länge avskaffade. D etta  har inneburit att många företag i de 
nordiska länderna ser  hela N orden  som sin hem m am arknad . F ö r  att kunna
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bygga upp en rationell produktion  i konkurrens med företag i andra  länder i 
Europa, U SA  eller Sydostasien med mångdubbelt s törre hem m am arkna
der har det varit en första förutsättning att kunna betrak ta  hela Norden 
som sin hem m am arknad . Enligt vår uppfattning är det fria handelsutbytet 
för industrivaror som råder mellan inte bara  de nordiska länderna utan 
också inom hela V ästeuropa  en mycket väsentlig orsak till den väls tånds
utveckling som kunnat ske i Norden.

På livsm edelsom rådet är emellertid handeln, också  mellan de nordiska 
länderna, fortfarande omgärdad av hinder och begränsningar i form av 
såväl avgif ter som olika bestäm m elser om kvalitet, märkning, tillsatser 
o. s. v. Vi har förståelse för att de nordiska länderna av bl. a. beredskaps- 
skäl vill upprätthålla en egen jo rdbruksproduktion  och ett eget fiske och 
inser att de nordiska länderna inte ensidigt kan avskaffa nuvarande gräns
skydd på livsmedelsområdet. D ärem ot borde man så långt det är möjligt 
söka å s tadkom m a en harmonisering av livsmedelslagstiftningen mellan de 
nordiska länderna och därigenom undanröja sådana skillnader som i p rak 
tiken innebär handelshinder. Vi ti llstyrker därför det rem itterade förslaget 
om en översyn av livsmedelslagstiftning och livsmedelskontroll i de nor
diska länderna i syfte att etablera gem ensam m a kvalitetskrav på livsme
delsområdet i N orden.

Det finns som förslagsställarna framhåller fortfarande betydande skillna
der mellan de nordiska länderna när det gäller gränsvärden, ti llåtna tillsat
ser och märkningskrav i l ivsmedelshanteringen. Även om det pågår ett 
arbete inom ram en för den perm anen ta  nordiska kommittén för näringsfrå
gor (P N U N ), bör det som förslagsställarna framhåller vara möjligt att 
genom ett intensifierat nordiskt sam arbete  nå betydligt längre mot gem en
samma kvali tetskrav på livsmedel, något som enligt vår uppfattning skulle 
gynna ett fr iare handelsutbyte  på livsmedelsområdet.

Inom Sveriges grossis tförbund finns medlemsföretag som bedriver såväl 
import som export av livsmedel.  Inte sällan får vi från medlemsföretag 
rappor te r  om skillnader i kvali te tskrav och andra  bestäm m elser ,  som hind
rar eller fördyrar handelsutbyte t inom Norden.

Nyligen nekades t. ex. ett  av våra medlemsföretag att transitera  ett parti 
torskfilé genom N orge för vidare export  till U SA  enbart på den grunden att 
det rörde sig om östers jö torsk  som är mörkare  i färgen än västerhavstorsk.

Svenska exportö re r  av skalade räkor har också  mycket s tora problem att 
få till träde till den norska  m arknaden  för sina produkter.  Det har t. ex. 
förekommit att skalade räkor  s toppats  endast p .g .  a. sin storlek. I Norge 
måste varje parti kontrolleras innan import kan ske. Kontrollen måste 
enligt uppgift ske i S tavanger, vilket fö rorsakar stora extrakostnader.

Säkert finns det också  exempel på  svenska regler och bestäm m elser som 
hindrar eller fö rsvårar im port från övriga nordiska länder, t. ex. veterinära 
bestämmelser. I de tta  sam m anhang  vill vi emellertid peka på att det svens
ka gränsskyddet,  som endast är avsett att skydda den prisnivå på jo rd 
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bruksproduk ter  som ti llförsäkrats jo rdbruke t  i Sverige, kan tillämpas så att 
det blir svårare att  im portera  p roduk te r  som konsum enterna  efterfrågar av 

kvalitetsskäl. Ett exempel på de tta  är den nyligen genomförda höjningen 
av gränsskyddet på  högkvalitativt bacon från D anm ark. Denna höjning 
genomfördes tro ts  att  den svenska  prisnivån inte var hotad. Priset på 
danskt bacon låg redan före höjning avsevärt över  priset på svenskt bacon. 
D ärem ot ökade den im porterade produktens marknadsandel.

Mot bagrkund av de exempel som vi här tagit upp finner vi det angeläget 
att ett arbete  på en harmonisering av livsmedelslagstiftningen och dess 
tillämpning och kontroll i de nordiska länderna bedrivs målmedvetet och 
energiskt.

S tockholm den 1 april 1987

Sveriges grossistförbund 

W alter B rangm o
Sven  O lo f B erglund

Lantbrukarnas riksförbund (LRF):

L antbrukarnas  riksförbund (LRF) finner det angeläget att bestäm m elser 
rörande livsmedel så långt det ä r  möjligt är likformiga inom N orden. L R F  
anser  det således värdefullt om N ord iska  rådet genomför den begärda 
översynen.

Det svenska lantbruket och deras  företag ligger väl framme i kvalitetsar
betet. Sverige torde redan i dag i många avseenden  ha betydligt längre 
gående bes täm m elser  än vad som i allmänhet krävs såväl inom livsmedels
o m rådet som i fråga om  de bes täm m elser  som reglerar under  vilka beting
elser livsmedel avsedda  för svenska  konsum en ter  skall produceras.

En sam nordisk  diskussion om kvali te tskraven på livsmedlen i N orden  
borde, som L R F  ser det. ge ett nyttigt perspektiv  på dessa frågor.

F örbundet tills tyrker därför det framlagda förslaget.

Stockholm den 24 mars 1987

Lan tb rukarnas  riksförbund

Thorsten A ndersson
Jan de Woul
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Kooperativa förbundet (K F):

K F  anser  i likhet med förslagsställarna att likartade bestäm m elser i de 
nordiska länderna underlä ttar  sam arbetet och stimulerar handeln. K onsu
m enterna kan också  ha svårt att förstå  varför de nordiska länderna, som i 
många hänseenden  står varandra  nära, skall ha skillnader i fråga om 
gränsvärden, ti llåtna tillsatser och märkningskrav. D etta  förhållande kan 
också  bidra till en viss oro hos berö rda  konsum enter.

K F  är  därför positiv till att N ord iska  rådet verkar  för en fortsatt harm o
nisering av livsmedelslagstiftningen i N orden  och att erforderlig översyn 
av ländernas lagstiftning på om rådet sker i de tta  syfte.

Stockholm den 23 mars 1987

Koopera tiva  förbundet 

L e i f  Lew in
Bertil Ekberg

B IL A G A  2

I efterhand inkommet yttrande 

D a n m a r k

Fællesforeningen for Danmarks Brugsforeninger (FDB):

FDB kan tilslutte sig forslagstillerens synspunkter og oplyse, at FDB 
igennem en del å r  har  arbejdet aktivt med ernæringsproblematikken igen
nem oplysning og produktudvikling a f  ernæringsrigtige varer. Påbegyndel
sen a f  salg a f  økologiske p rodukter  er e fterhånden i stadigt stigende o m 
fang for såvel angår m æ ngder som antal a f  produkter.  FDB er i øjeblikket 
igang med et allergiprojekt, som indeholder oplysning om allergiproblema
tikken og samtidig vil tilbyde forbrugerne varer uden gluten, mælk, farve- 
og konserveringsstoffer. E ndvidere arbejder vi med at indføre en forenklet 
næringsdeklaration på relevante  varer.

Imidlertid ser vi egentlig ikke væsentlige hindringer for at gennemføre 
ensartede kvalitetskrav for levnedsmidler i N orden, da man i de skandi
naviske lande uagtet forskelle har rimelige høje s tandardkrav, som oftest 
e r lovfæstet.

For D anm ark kan der imidlertid opstå  et problem i relation til FDB via 
harm oniser ingsbestræbelserne, det vil sige etablering a f  det indre marked i 
1992 med henblik på at undgå tekniske handelshindringer.
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Spørgsm ålet e r  naturligvis, om de fæ lles nord iske s tandarder vil have en 
sådan k arak te r, a t D anm ark  kan have sæ rreg ler u nder hensyn  til miljø- og 
fo rb rugerbesky tte lse , hvis m an i E F  ikke kan gennem føre lovgivning på 
sam m e høje n iveau, som  i de nordiske lande.

A lbertslund , den 11. ju n i 1987

A n n e  B uch  Jørgensen

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1987383940
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G yldenkilde, G uðrún H elgadó ttir , H anne Thanning Jacobsen , Karin  

Kjølbro, H anna  K vanm o, A a se  O lesen, R obert P edersen , P á lI P étursson , 
K aj P oulsen , B ernhard t T astesen  och P irkko Turpeinen)

B l L A G  A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Juridisk udvalg:

U dvalget har behand le t m edlem sforslaget på  sit m øde den 29. jan u a r 
1987 og skal ud ta le , at i det om fang m edlem sforslaget ved rø rer Jurid isk  
U dvalgs sagsom råde, har udvalget in tet at e rindre im od forslaget.

S tockholm , den 30. ja n u a r  1987

F o r B ernhard t T astesen  
Udvalgsform and

H anne N ielsen  
Udvalgssekretær

Nordiska samarbetsnämnden för samhällsforskning (NOS-S):

 Som  fram hålles i förslaget finnes nu i de no rd iska länderna ett
flertal cen tra  för freds- och konflik tforskn ing , u n iv e rsite ts in stitu tioner med 
fo rskaru tb ildn ing  och an d ra  fo rskn ingsinstitu tioner.

Om stipend ier av d e tta  slag in rä ttas bör de avse v istelse vid nordisk 
vetenskaplig  in stitu tion  u nder e tt e ller tv å  år. M an kan tän k a  sig tv å  olika 
ty p er av fo rskn ingsarbete  som  skulle k u n n a  stöd jas på de tta  sått. En 
m öjlighet å r  att s tipend ia ten  kny tes som  m edarbetare  till e tt vid institutio-
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nen sta rta t fo rskn ingspro jek t. En annan  är a tt stipendiaten  ges m öjlighet 
a tt genom föra ett projekt som  ej kan kom m a till stånd i hem landet, t. ex. på 
grund av re su rsb ris t eller på grund av a tt d ä r ej finnes m öjlighet a tt ordna 
tillfredsställande arbetsv illkor.

En fö ru tsättn ing  fö r att stipendium  skall kunna ges till fo rskare  med eget 
pro jekt synes em ellertid  bö ra  vara a tt det förläggs till en nordisk  institu 
tion , d ä r det finns god kom petens på p ro jek te ts om råde så att g ästfo rs
karen kan få stöd och råd i sitt a rbete  av en gynnsam  forskningsm iljö.

N O S-S vill särskilt u nders tryka  en kostnadsfak to r, som inte d irek t be
rö rs i fö rslaget, näm ligen stipend ia ternas fo rskn ingsom kostnader. M an får 
räkna m ed att s tipend ia terna  kom m er att behöva finansiellt stöd för sådana 
om kostnader, om de överhuvud taget skall bli i stånd att u tfö ra  något 
m eningsfullt vetenskaplig t arbete .

S tipend ierna  bör således kom bineras m ed en m öjlighet a tt söka fo rsk 
ningsbidrag. A nsökan om forskn ingsb idrag  bör p rövas och u tdelas av 
sam m a organ som  u tdelar stipend ierna  och kostnader för forskningsbidrag 

bör inräknas i budgeten  fö r stipendieprogram m et. Forskningsb idragens 
storlek  m åste g ivetv is bli beroende av p ro jek te ts karak tär.

Det är slutligen av sto r vikt att den  arbetsg rupp , som  enligt m edlem s
förslaget skulle svara  för sy s tem et, fö re ta r en inventering  av de prak tiska 
fö ru tsä ttn ingar för p ro jek ta rbe te  som  finns vid de nord iska ins titu tionerna. 
Det är av avgörande betydelse  a tt s tipend ier endast knytes till in stitu tioner 
och projekt där det finns goda fö ru tsä ttn ingar för dem  att u tföra  kvalifi
cerad  forskning i sam arbete  med värd institu tionerna .

V idare m åste tillsä ttn ingsproceduren  u tform as så att det i denna finns 
re levant sakkunskap  t. ex. via de nationella fo rskn ingsråden  eller de sam 
nord iska fo rskningsfinansierande organen.

Vid utform ningen av ett stipendieprogram  bör sam råd och sam arbete  
även e tab leras med N ord iska  sam arbetskom m ittén  för in ternationell poli
tik inklusive freds- och konfliktforskning.

S tockholm  den 16 februari 1987

N iels A  m s Im p  
Ordförande

Nordiska samarbetskommittén för internationell politik (NORDSAM):

I anslu tn ing till F N s fredsår vill fö rslagsställarna, att e tt gem ensam t 
nord isk t initiativ skall tas fö r att främ ja fred och säkerhet. T re fak to rer som 
är typ iska fö r de nord iska länderna bör ligga till grund för initiativet: (1) det 
in ternationella  an seende N orden  å tn ju te r, (2) den nord iska inställningen 
till utbildning, sociala förhållanden och politik , en inställning som  i hög 
u ts träckn ing  har sin grund i den nord iska trad itionen  av folkbildning och



3

fo lkhögskolor, sam t (3) de speciella re su rse r som  finns i no rd iska sam ar- 
betsorgan  och som  kan u tny ttjas  i e tt in ternationellt fredspo litisk t projekt.

N O R D SA M  instäm m er i a tt e tt gem ensam t nord isk t fredsin itia tiv  är 
angeläget i anslu tn ing  till F N s fredsår. De tre  fak to re r fö rslagsställarna 
pekar på som  läm pliga g rundva la r vill också  N O R D SA M  betona . Vad 
gäller den speciella kom petens som  finns i N o rden , vill N O R D SA M  här 
y tterligare un d ers try k a , a tt knappast någon annanstans har freds- och 
konflik tforskning en så  stark  ställning som  i N orden .

Vad sedan gäller fö rslagets olika de la r m åste de em ellertid  genom arbetas 
ytterligare  innan N O R D SA M  kan ta  enhetlig  ställning till dem .

K ärnan  i förslaget ä r  a tt in rä tta  e tt institu t i N orden  m ed en miljö, där 
stu d en te r från vitt sk ilda politiska läger kan studera  tillsam m ans. N O R D 
SAM finner den idén värdefull.

D et ä r  dock o rea listisk t a tt tänka  sig a tt rek ry te ra  e leverna specifikt från 
olika sidor i konflik tdrabbade om råden . M otsättn ingarna  i exem pelvis 
M ellanöstern , den region som  näm ns i fö rslaget, ä r så d jupa och b ittra , att 
det to rde bli om öjligt a tt rek ry te ra  e lever enligt förslagets p rinciper.

N O R D SA M  m enar sam m anfattn ingsv is a tt en expertg rupp  bör bildas. 

F rån  förslagets tre  u tgångspunk ter — N ordens in ternationella  anseende, 
inställningen till u tb ildning, sociala förhållanden  och politik sam t de spe
ciella re su rse r som  finns i no rd iska organ -  skall den p röva, hur ett 
nord isk t initiativ b ö r u tform as. I den gruppen bör N O R D SA M  vara fö re

trädd .
Vad gäller finansieringsfrågan ligger den u tan fö r N O R D SA M s fackliga 

kom petens, m en självfallet m åste den också  behandlas av expertg ruppen .

S tockholm  den 30 jan u ari 1987

F ör N O R D SA M

E rland Jansson  
Forskningssekreterare

Centralinstitut for nordisk Asienforskning:

 D a C IN A  på et tidligt tid spunk t under sagens forberedelse  har
afgivet synspunk ter, som  k lart e r kom m et til ud tryk  i fo rslaget, specielt for 
så vidt angår pk t. 1 og 2, findes der ikke anledning til at frem sæ tte 
yderligere kom m en tare r hertil. U nder pkt. 3 om tales m uligheden af at 
udny tte  re sso u rce r ved eksis te rende  nordiske sam arbejdso rganer. På insti
tu tte ts  vegne skal jeg  i den forb indelse  bekræ fte , at C IN A  naturligvis er 
indstillet på  at stille erfaringer m. v. til rådighed, for så  vidt de i de enkelte 
konkre te  situa tioner forefindes b land t personale t. Sam tidig skal jeg  ikke 
undlade at pege på den resso u rce , som  e r til stede i form  a f institu tte ts
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b ibliotek og dokum enta tion , som  vi håber også vil kunne vise sig nyttig  i 
denne sam m enhæ ng.

K øbenhavn , den 13. ja n u a r  1987

P. i. V.

E .b .

P er Sørensen  
Forskningsleder

Nordiska kommittén för öststatsforskning:

N ord iska  kom m itténs för öststa tsfo rskn ing  sakom råde berö rs huvudsak 
ligen av punkten  3 ’’kon tak tsem inarier för östersjöungdom ’’. N ordiska 
kom m ittén  är en sam arbetso rgan isa tion  för ö s ts ta tsfo rskare  i N orden . F ör 
öststa tsfo rskn ingen  är det av sto r vikt a tt kon tak te r m ellan N orden  och 
Ö steu ropa främ jas. K om m ittén kan därem ot inte ta ställning till förslaget 

från politiska u tgångspunkter. Om förslaget bifalles är K om m ittén  em eller
tid beredd att b istå  arbetsg ruppen  med b l.a . inform ation om tillgängliga 
re su rse r och resu rsp erso n er inom  öststa tsfo rskn ingens om råde.

U ppsala den 15 februari 1987

D aniel Tarschys 
Ordförande

Claes A rvidsson  
Sekreterare

Nordiska folkhögskolerådet:

T ack för initiativet till ett nord isk t fredspolitisk t u tvecklingsprogram !
Vi har inom  N ord iska  fo lkhögskolerådet (N FR ) d isku tera t förslaget ett 

flertal gånger och vi har hela  tiden varit positiva till u tvecklingen av 
program m et.

F örslaget har också  d isku te ra ts i rådets olika nationella m edlem sorgani
sa tioner och m ånga idéer och förslag har fö tts. Vi vill i d e tta  y ttrande över 
förslaget fram föra några av de synpunk ter som  vi har i rådet.

Vi vill u nders tryka  att den  folkliga trad itionen  och den strävan  efter fred 
som  vi gem ensam t har i N o rden , är en viktig u tgångspunkt för oss när vi på 
olika sätt fö rsöker b idra till folklig delak tighet, so lidarisk  utveckling  och 
fred i världen.
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Vi s tö d e r helt och  fullt de tre  fö reslagna p ro jek ten : (1) k u rser m ed 

fo lkhögsko lekarak tär fö r unga op in ionsb ildare  från  olika konflik tom råden , 
(2) stipend ier till fo rskare  från  kris- och  konflik tdrabbade länder för stud ier 
vid nord iska in s titu tioner fö r freds- och konflik tforskning, (3) k o n tak tse 
m inarier som  bidrag till avspänning  m ellan öst och väst för unga från Ö st- 
och V ästeu ropa -  i fö rs ta  om gången för unga från Ö stersjö länderna .

Vi bö rjar m ed att besk riva  något av vårt in ternationella  arbete:

N F R s sam arbete  m ed  in ternationella  organ

N ord iska  fo lkhögsko lerådet ä r  m edlem  i In ternational C ouncil fo r Adult 
E ducation  (IC A E ) och i E u ropean  B ureau o f A dult E ducation  (E B A E ). 
R ådet har också  nära  sam arbete  m ed den nyligen b ildade organisationen 
In ternational L eague for Social C om m itm ent in A dult E ducation  (ILS- 
C A E ), vars fö rsta  o rd inarie  årsm öte  var förlagt till N orden  och där ett 
väsentligt inslag i p rogram m et var nordisk  folkbildning.

N FR  är i sam verkan  m ed IC A E  engagerat i att form a ett nätverk  för 
Adult D evelopm ent C olleges (folkhögskolor) i hela världen. N FR  anordnar 
w orkshops för d essa  (se nedan) och m edverkar vid olika arrangem ang som  

t. ex. The Role o f  In ternational Aid in A dult E ducation  på N ordens folkliga 
akadem i (N F A )ju n i 1986.

Vi har också  fö rsökt p resen te ra  nordisk  fo lkhögskola genom  olika ö v e r
sik ter, t. ex. T he N ord ic  Folk High S chools (1983, se bilaga 2). R esidential 
Adult E ducation  (1983, se bilaga 3) har fram ställts tillsam m ans med 

E B A E .

Speciella  fo lkb ild n in g sp ro jek t: W orkshop '80, ’83 och '89 m .fl .

N ordiska fo lkhögskolerådet har genom  sin In ternationella  kom m itté ett 
om fattande in ternationellt arbete .

E tt långsiktigt sam arbete  för a tt e rb juda  öm sesidig inspiration  och stöd 
till u tveckling  av fo lkhögskolor och  and ra  fo lkbildn ingsinsatser har skett 
genom  det som  kallats W orkshop  '80 och '83. D en gem ensam m a u tgångs
punkten  för d essa  sem inarier var "T h e  possib le use o f the folk high school 
idea in developing co u n tr ie s" . D et fö rsta  genom fördes i D anm ark 1980. 
Det senare i T anzan ia  1983. S em inarierna rik tade sig till vuxenutb ildare  
från olika de la r av världen . Särskilt det senare  sem inariet stöddes av de 
nord iska b is tåndsorganen .

S em inarierna har följts upp  genom  en om fattande dokum en ta tio n sv erk 
sam het och fo lkbildare från fram för allt afrikanska  länder har med medel 
från pro jek te t besökt fo lkhögskolor i N orden .

L iknande projekt p laneras i sam verkan  m ed indiska och la tinam eri
kanska fo lkbildare a tt genom föras om något år. D essa projekt fö rbereds 
för närvarande inom  N F R  tillsam m ans m ed N ordens folkliga akadem i.

Vi stöder förslagen
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M ånga ku rser och sem inarier m ed inriktning på fredsfrågor har genom 
förts av N F A , ibland i sam arbete  med t. ex. de N ord iska  F N -förbunden  
m .f l. o rgan isationer. Id éer och förslag  till innehåll i d essa  ku rse r har ofta 
kom m it från  N F R . T em an som  har varit ak tuella  ä r  bl. a. Skapande freds
a rb e te , F redsfo rskn ing /F redsunderv isn ing , U -landsarbete  -  so lidaritets- 
a rb e te , M ånga k u ltu re r — en värld , Spåren  av Paulo F reire  (se N ordisk  
tidskrift fö r folkbildning och vuxenunderv isn ing  2/86, bilaga 2).

Inom  den närm aste  tiden p laneras arrangerande t av bl. a. en kurs om 
F ram tid sv e rk städ e r m ed m etoder som  insp irera ts av E lsie Boulding, en 

kurs m ed tem at Folkbildning utifrån  la tinam erikanska erfa ren h e te r vars 
syfte ä r  att u tifrån ett flertal tid igare sem inarier p lanera  för det kom m ande 
sam arbe te t m ed la tinam erikanska fo lkb ildare , och en fredskurs tillsam 
m ans m ed Svanviks fo lkhögskola om fredssträvanden  på N ordkalo tten .

De in ternationella  frågorna poäng teras kraftigt i det nyligen u tarbetade  
idé- och handlingsprogram m et för N F A  (se N ord isk  tidskrift för folkbild
ning och vuxenunderv isn ing  1/87). D är m arkeras b l.a . behovet av ett 
in ternationellt sek re ta ria t för folkbildningen i N orden . D et ä r  e tt om fattan 

de och tid sk rävande a rbe te  redan  idag m ed alla förfrågningar om  nordisk 
folkbildning, arrangerande t av sem inarier, ku rser och stud iereso r.

En del av de tta  arbete  skö ts av N F A , N F R s in ternationella  kom m itté 
och N ord iska  fo lkhögskolerådets sek re taria t som  är förlagt till N ordens 
folkliga akadem i i K ungälv -  sek re ta ria te t b es tå r av en del av en lektors- 
tjänst och adm in istra tiv t stöd  från  N F A . F ö r W '83 anställdes en speciell 
p ro jek tledare . D et skulle vara  m ycket värdefullt m ed u tökade re su rse r -  
gärna kopplade till N ordens folkliga akadem i -  för att a rbe ta  no rd isk t med 
de in ternationella  frågorna.

U tbildning av  fly k tin g a r  som  vill å tervända  som  fo lkb ildare  

R edan nu har några fo lkhögskolor en ganska om fattande ku rsverksam 
het som  rik ta r sig till flyktingar som  önskar å te rv än d a  till sina hem länder 
fö r att a rb e ta  som  folkbildare. D etta  har bl. a. skett i A rgentina.

D etta  är en verksam het som  fö r m ånga flyktingar upplevs som  m ycket 
m eningsfull. D et innebär också  en unik m öjlighet fö r den nord iska folkbild
ningen att stödja och få insp iration  av den folkliga bildning som  u tveck las i 
de m ånga länder som  nu håller på att genom gå en dem okratiseringspro- 
cess . In te m inst ges m öjligheten till enkel språklig  kom m unikation  genom  
att m ånga levt ganska  m ånga å r i N orden  och kan e tt nord isk t språk.

Studerande frå n  hela världen på  fo lkh ö g sko lo r  i N orden

D et finns en lång trad ition  av in ternationella  deltagare på de långa 
ku rserna  på fo lkhögskolorna i N orden . D eltagare får i de flesta  fall en god 
inblick i vad nord isk  folkbildning ä r och kan ta  m ed sig denna upplevelse 
hem  till sina respek tive  länder och på så sä tt kanske b id ra  till a tt s tä rk a  den

Sam arbete m ed Nordens folkliga akademi
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folkliga kam pen och b idra till u tfo rm andet av folkbildningen i sina hem län
der.

In ternational P eo p le ’s C olleges i H elsingör, D anm ark är en p ion järinsti
tu tion  inom  d e tta  om råde. L ikaså  har V iittak iven O pisto  i H auho , Finland 
a rb e ta t länge m ed detta . E n lite annorlunda ansats har tagits av N o rd en 
fjord V erdensun iversite t i T hy , D anm ark .

F örslag och synpunkter:

M ötesp la ts m ed  budskap  

Vi s töder fö rslaget om  ku rser av fo lkhögsko lekarak tär för unga opi- 
n ionsbildare från  konflik tom råden .

D essa  ku rser kan kny tas till e tt nord isk t fo lkhögskoleinstitu t i någon 
fro n ts ta t, enligt tid igare m edlem sförslag  från  N ord iska  råde t (maj 1986). 
D en urpsrungliga tanken  på en m ötesp lats nära någon frontlin je, exem pel
vis i L ibanon  har idém ässig  tydlighet och skulle ha fö ru tsä ttn ingar a tt bli 
in ternationellt ob se rv e rad , särskilt om  den finge något slag av (reell) exter- 
rito ria ls ta tu s, t. ex. under FN .

M otsvarande tydlighet kan också  nås om  m ö tesställe t skapas på någon 
plats m ed sta rk t sym bolvärde: H irosh im a kunde vara  e tt sådan t exem pel.

Inom  N orden  skulle Å land kunna fungera som  en speciellt m ötesp lats 

m ellan Ö st och V äst.

C enter fö r  fo lkb ildn ing  vid F N s fred su n iver is te t i C osta  R ica

FN  u p p rä ttad e  fö r ca sex å r sedan e tt fred sun iversite t i C osta  R ica. D et 
var 17 av jo rd en s  fa ttigaste  länder som  slog sig sam m an om  denna tanke 
som  blev an tagen av FN  1980. D etta  un iversite t önskar kon tak t med 
nord isk  folkbildning. E tt förslag  skulle vara  att N o rd iska  råde t u pp rä tta r 
e tt cen te r för folkbildning vid fredsun iversite te t i C osta  R ica gärna i sam ar
bete  m ed N ordens folkliga akadem i och N ord iska  fo lkhögskolerådet.

N ä tverk  av fred sfo lkh ö g sko lo r

En till tv å  fo lkhögskolor i varje nord isk t land skulle kunna erb judas 
uppgiften a tt vara  landets och  N o rd en s rep resen tan te r inom  ett nätverk  av 
fredsfolkhögskolor/fo lk liga fredsstud ie in stitu t. R espektive land skulle sva
ra  för behövliga re su rse r både till d essa  och till deras partners på s tra te 
giska p la tse r i världen  (jfr ovan).

N ord isk  g lobal fred s- och u tveck lingsfond

Vi m enar a tt om  det skall vara  möjligt a tt realise ra  de tan k a r som 
u ttrycks i förslaget om  e tt nord isk t fredspo litisk t u tvecklingsprogram  så 
bör en nord isk  global u tveck lingsfond  u p p rä tta s , sam tidigt som  det nuva-
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rande a rb e te t b ö r stödjas genom  att ge re su rse r till e tt in ternationellt 
sek re taria t fö r nord isk  folkbildning.

K ungälv i januari 1987

F ö r N ord iska  fo lkhögskolerådet

H ans H ovenberg  
Ordförande

Jan-E rik P ernem an  
Sekreterare

Nordens institut på Åland:

N ordens Institu t på Å lands b esty re lse  har tidligere m ed positiv t resu lta t 
behandle t et forslag om at a rrangere  en konference om  ” freds- og sikker
hedspolitisk  opinion og debat sam t hvilken rolle de nordiske lande kan 
spille for at skabe tillid m ellem  forskellige politiske og m ilitære b lo k k e”  i 
sam arbejde med N ord iska  sam arbetskom m ittén  för in ternationell politik 
inklusive konflikt- och fredsforskning.

I overensstem m else  m ed denne beslutning har N ordens Institu t på 
Å land b idraget på det fo rberedende stadie og med p rak tisk  tilrettelæ ggelse .

D en holdning og vilje til sam arbejde , som  N ordens Institu t på Å land 
herm ed har udv ist, ang iver fo rtsa t linjen fo r in s titu tte ts  v irksom hed  i 
næ vnte retning.

H ertil skal føjes, at d irek te  fredsarbejde  e r et felt, som  fo rekom m er at 
ligge lidt ved siden a f det alm enkulturelle  a rbejdsom råde, som  N ord isk  
M inisterråd  har defin ieret fo r os.

M arieham n den 15 jan u ari 1987

A sg er A l bjerg  
Institutsbestyrer

Nordiska samfundet för Latinamerikaforskning (NOSALF):

Idet vi varm t tils lu tte r os forslaget om  e t nordisk  fredspolitisk  udv ik 
lingsprogram , vil vi herm ed fo reslå  følgende tilføjelser: 
ad  pk t. I -  H øjsko le- og fo lkeop lysn ingspro jek t

Vi finder det vigtigt og rigtigt at afholde ku rser i N orden  for unge fra 
konflik tram te lande. Vi finder d e t im idlertid  specielt vigtigt at sikre, at 
unge fra om råder, h v o r e tn iske g rupper b liver udsat fo r overgreb , true t og 
d iskrim ineret eller e r  udsa t for et socialt, ku ltu re lt, politisk  og økonom isk
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pres, d e r kan true  deres ku ltu r, iden tite t og eksistens, kan deltage i så 
danne kurser. Vi tæ n k er h e r ikke m indst på unge fra de lande og om råder i 
L atinam erika , hvo r de ind ianske folk b liver udsat fo r overgreb  a f væ rste 
art. Vi m ener dog ikke, at de ltagelsen  skal begræ nses til unge fra f. eks. de 
indianske g rupper. O gså unge fra de øvrige g rupper i de pågæ ldende 
sam fund bør have m ulighed fo r at deltage i ku rserne . 
ad  pk t. 2 -  S tipend ieordn ing

Vi finder også de tte  forslag  sæ rdeles god t, m en vil også her fo reslå , at 
d e r sik res unge fra  om råder og lande, hvo r e tn iske grupper trues og 
d isk rim ineres, stipend ie r h e r i N orden .

Sam tidig finder vi de t vigtigt, at stu d eren d e , fo rskere  og form idlere fra 
N orden  få r m ulighed fo r at besøge konflik tom råder, hvorfo r vi vil foreslå, 
at der også o p re tte s  stipend ier, d e r m uliggør sådanne re jser og s tud ie

ophold.
Endelig  vil vi b eny tte  lejligheden til at stille os til rådighed m ed den 

erfaring  og ekspertise  vi som  nord isk  sam arbejdso rgan  for L atinam erika- 
forskning råd e r over.

Idet vi håb er a t vore forslag  vil blive behand le t positiv t.

K øbenhavn , den 28. ja n u a r  1987

På sty re lsens vegne

Jen s  L ohm ann  
Formand

D a n m a r k

Udenrigsministeriet:

D et har i fo rb indelse m ed F N ’s fredsår 1986 væ ret udenrigsm in isterie ts 
holdning, at det fo r D anm arks vedkom m ende har væ ret m est hensig tsm æ s
sigt, a t ak tiv ite te r i fo rb indelse  m ed det in ternationale  fred sår blev overlad t 
til private  o rgan isa tioner og enke ltpersoner. D et fo rekom m er m est n a tu r
ligt i lyset a f  den  åbne d eb a t, d e r på  bo rgernes initiativ finder sted  gennem  
frie m assem ed ier og p rivate  o rgan isa tioner.

E fte r aftale påtog  F N -fo rbundet i D anm ark  sig at form idle et sam arbejde 
på bred  basis og har inddraget så m ange o rgan isa tioner, in stitu tioner, 
fo ren inger og g rupper som  m uligt i ak tiv ite te rne  m ed in teresse  for fred s

året.
Som s ta ten s bidrag  til gennem førelsen  af fred såre t blev der på finanslo

ven fo r 1986 op taget et ek strao rd in æ rt b idrag  til F N -fo rbundet på kr 
5 0 0 .0 0 0 ,-  til op lysn ingsarbejde  og koord inerende v irksom hed i fo rb indel

se m ed fredsåre t.
+1 -  A 785/k Supplem ent
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De tanker, der e r  frem ført i m edlem sforslaget fra dele af N ord isk  R åds 
danske  delegation , e r re tte t på fora , d e r dæ kker et b redere  om råde end de 
nord iske aspek te r. D et gæ lder ikke m indst henvisningerne til m enneskere t

tigheder og de v ideregående fredspolitiske arbejde.
D et kon tak tsem inar fo r Ø stersø -ungdom , der e r  om talt i punk t 3, og som 

tæ nkes udviklet til v ideregående kon tak te r mellem unge fra Øst- og V est
eu ropa, fa lder m eget godt i tråd  m ed danske tan k er om udbygning af 
sam arbejdet m ellem  frivillige o rgan isa tioner -  tanker, som  er b levet ned 
fæ ldet i konkre te  forslag på flere C S C E -m øder, således ekspertm øde t om 
m enneskere ttigheder i O ttaw a, ekspertm øde t om  m enneskelige kon tak te r i 
B ern og nu også på det b rede C SC E -opfølgningsm øde i W ien.

F æ llesnord iske forslag  er ikke ukend te  i en C SC E -sam m enhæ ng, om 
end de hidtil udelukkende har angået det økonom iske C SC E -sam arbejde. 
D a der netop  u nder forslaget vedrø rende kon tak tsem inar fra Ø stersø- 
ungdom  p åberåbes det hensyn , at ak tiv ite te r som  de næ vnte kan bidrage til 
a fspæ ndlingen m ellem  Ø st og V est, kunne m an godt forestille  sig, at de 
e fte r deres form ål naturligt kunne indpasses i en C SC E -ram m e. Dog m åtte 
det nok snarere  væ re den b redere  varian t end den begræ nsede m ed ” Ø s
te rsø -ungdom ” , d e r kom  på ta le . e ftersom  C S C E -ak tiv ite ter i princippet 
s tå r åbne fo r alle C S C E -sta ter.

I spørgsm ålet om et højskole- og fo lkeoplysn ingspro jek t for politisk og 
sam fundsm æ ssigt in te resserede  unge fra krise- og konflik tram te M ellem 
østlande skal blot bem æ rkes, at de nord iske lande hidtil har søgt at koor
d inere deres sam arbejde over fo r konflik tom råder -  f. eks. det nordiske 
handlingsprogram  til bekæ m pelse a f  apartheidpolitikken  i Sydafrika -  
inden fo r den nord iske udenrigspolitiske sam arbejde , og ikke i N ord isk  
R åds regie.

U denrigsm in isterie t kan således i flere tilfælde se m ed sym pati på p ro 
jek te rn e s  form ål, m en ser ikke behovet for, at de gennem føres i N ord isk  
R åds regie med finansiering  gennem  en fredspolitisk  udviklingsfond i 
lighed m ed nordisk  ku lturfond.

De enkelte  p ro jek te r udform et a f  frivillige o rganisationer vil iøvrigt 
kunne søge stø tte  ad sæ dvanlige kanale r, f. eks. ved henvendelse  til Det 
S ikkerheds- og N edrustn ingspo litiske  U dvalg (SN U ).

K øbenhavn , den 15. ja n u a r  1987

P .m .v .

B enny K im berg

Justitsm inisteriet har i skrivelse den 6 ja n u a r i 1987 förklarat sig icke ha 
något a tt anföra i anledning av  m ed lem sförslaget.
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U ndervisningsm inisteriet har fö rk la ra t sig instäm m a i udenrigsm in iste
riets skrivelse av den 15 ja n u a r i 1987 (se ovan).

Den In ternationale  Højskole:

Det er m ed m egen s to r g læ de, at D en in ternationale  H øjskole e rfa re r om 
ovennæ vnte  forslag.

T ankerne  bag fo rslaget er de sam m e, som  har væ ret ledende for denne 
hø jskoles v irke gennem  65 år. D et er tanker, d e r um iddelbart bø r kunne 
vinde tilslu tn ing  b landt alle i N o rden , da netop vore erfaringer gennem  
1 000 år på om råder som  m ellem folkelig fo rståe lse , dem okrati og fo lke
oplysning kan virke insp irerende globalt.

Til det tre-delte  forslag vil vi gerne kny tte  følgende kom m entarer:

a d  1. H øjsko le- og fo lkeo p lysn ingspro jek t

K onflik ter fo rebygges gennem  forståe lse  a f  andre m enneskers levevilkår 
og kulturelle baggrund. D esuden a f viden om in ternationale  forhold som 
politik og økonom i.

D et e r  denne hø jsko les erfaring , at ne top  hø jskolens miljø og trad ition  
danner den ideelle ram m e fo r et m øde m ellem  m ennesker fra forskellige 
kultu rer. G ennem  sam væ ret om kring stud ier og i fritiden skabes den ø n 
skelige forståe lse .

M ed relation  til fo rslaget bø r peges på, at så  m ange ku ltu rer som  muligt 
b ø r væ re rep ræ sen te red e  ved d rø fte lse r a f  en konk re t sag, at underv isn in 
gen og opho ldet som  helhed ikke bør væ re kom petenceg ivende, da dette  

vil væ re uforenligt m ed ønsket om  fri personlig  ho ldn ingsdannelse , at alt 
sam væ r foregår på e t fæ lles sprog (f. eks. engelsk) og a t økonom ien sikres.

F ra  sp ecia lku rser i voksenunderv isn ing  fo r de ltagere  fo rtrinsv is fra A fri
ka ved vi, at det be trag tes som  en sto r fordel fo r de ltagerne , at kurset 
holdes et ” n eu tra lt”  sted  og ikke s teder, hvo r det kan udny ttes politisk 
in tern t som  ekste rn t.

Specielt ved rø rende  økonom ien  e r det vigtigt at erindre sig, at p o ten 
tielle hø jsko lee lever fra konflik tom råder sandsynligvis ikke vil have m idler 
til hverken  re jse , lom m epenge eller øvrige opholdsudgifter. D erfor bør der 
i de videre o verve je lse r lægges m egen vægt på at drøfte en ren stipen 
dieordning. U dvæ lgelsen  a f  e lever b ø r kunne ske koord inere t a f  de nord i
ske rep ræ sen ta tioner. En fæ lles nordisk  b rochure  b ø r udarbejdes på flere 

sprog.
Vi kan på denne baggrund ikke  anbefale  hø jsko le-kurser, hvor hovedpar

ten a f deltagere kom m er fra et m indre, afgræ nset geografisk om råde.

ad  2. S tipend ieordn ing

1 tilslutning til det i forslaget a lle rede  an fø rte , skal vi blot pege på den 
effekt, det kan have , at a rrangere  specielle ku rse r (m øder) for jou rna liste r.
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ad  3. K o n tak tsem inar fo r  Ø stersø-ungdom  

Ingen bem æ rkninger.

D en in ternationale  H øjskole skal stæ rk t anbefale , at m edlem sforslaget i 
sin helhed nyder frem m e.

Til uddybning a f vo re  sy nspunk ter vedlæ gges forskellige b ro ch u rer om 
D en in ternationale  H øjskole . F lere  vil kunne rekv ireres .

Vi vil også gerne tilsige vo r beredvillighed til m undtligt eller skriftligt at 
bidrage til det frem satte  forslags virkeliggørelse.

H elsingør, den 11. feb ruar 1987

Erik H øgsbro  H olm  
Forstander

FN-forbundet:

Sam tidig s tø tte r FN -fo rbundet forslaget om op re tte lsen  a f en nordisk 
fredspolitisk  udviklingsfond.

U nder F N s F red så r i 1986 har F N -fo rbundet e tab le re t et specielt fred s
årssek re ta ria t, som  har koord inere t og s tø tte t danske folkelige o rganisatio 
ner i deres gennem førelse a f ak tiv ite te r i denne anledning. D erfor vil FN - 
fo rbundet også væ re p a ra t til yderligere sam arbejde m ed N ord isk  R åd på 
om rådet, såfrem t ovennæ vnte  forslag godkendes.

F N -fo rbundet beder om  a t blive o rien te re t om  sagens videre behandling.

K øbenhavn , den 12. feb ruar 1987

P.f.v .

K jeld  A kjæ r  
for næstformand

Center for Freds- og Konfliktforskning:

C en ter for F reds- og K onflik tforskning finder, at de t sk itserede forslag 
om  opre tte lse  a f  en nord isk  fredspolitisk  udviklingsfond vil væ re e t nyttigt 
initiativ , som  C en tre t kun kan anbefale at arbejde v idere på. Som  b esk re 
vet i forslaget vil de nordiske lande have gode forudsæ tn inger for at 
bidrage til udviklingen af fred og sikkerhed på ” g ræ srodp lane t"  som  følge 
a f de trad itioner for fo lkeoplysning, gensidigt sam arbejde og to lerance, 
som  kendetegner regionen. D isse erfaringer og trad itioner vil det sk itser
ede forslag forhåbentlig  kunne udnytte  og bygge v idere på.
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E ndvidere  e r  de nord iske lande et a f  de om råder i verden  m ed den 
læ ngste trad ition  fo r freds- og konflik tforskning, ligesom  der her er et 
re la tiv t veludbygget m iljø og levende sam spil m ellem  freds- og sikkerheds
politisk forskning , fredsbevæ gelser og folkelige organ isa tioner generelt, 
som  kan danne fo rudsæ tn ing  for en udby tterig  form idling til folk fra kon
flik treg ioner ved d isses ophold  i de nord iske lande.

Som besk revet a f  forslaget kan udviklingsprogram m et foregå på fo rskel
lige niveauer:

En næ rliggende m ulighed vil væ re via en stipendieordn ing  at tilknytte 
fo rskere /studerende fra konflik treg ioner til de a llerede eksisterende freds- 
og konflik tløsn ingsinstitu tioner -  således som  det er besk revet i forslaget.

At lade unge fra konflik treg ioner m ødes på de nord iske fo lkehøjskoler 
for at de herigennem  kan læ re h inanden  at kende og derved  lære at 
sam arbejde, vil væ re hensig tsm æ ssig t under forudsæ tn ing  af, at de tte  sker 
som  en in tegreret del a f  den nord iske sam m enhæ ng, dvs. at de unge 
igennem  deltagelse i ganske alm indelige hø jsko leak tiv ite te r læ rer sam ar
bejdet og h inanden  at kende. Det vil form entlig  væ re m indre hensig tsm æ s
sigt at e tab lere  deciderede  k u rser fo r folk fra konflik treg ioner fo r at lære 
dem  at sam arbejde. D et vil endv idere  ud fra ovennæ vnte  overveje lser være 
at fo re træ kke, at de unge fra konflik treg ionerne fo rb liver en lille del a f det 
sam lede an tal ku rsusdeltagere . U n d e rfo rlø b e t kan konflikt- og reg ionsper
spek tivet så naturlig t blive inddraget.

I forlæ ngelse a f  ovenstående  kunne m an også søge at frem m e kontak ten  
m ellem  unge fra Ø stersø -landene ved at in tegrere forskellige Ø stersø- 
na tionalite ter under hø jsko leophold . D ette ville sikre, at de unge blev dele 
a f  et fæ llesskab, snarere  end at det blev o rgan isationsm edlem m er, der 
kortvarig t stiftede bekend tskab  med hinanden under sem inarer. D enne 
decen tre rede  m odel ville form entlig  væ re at fo retræ kke frem  for et sem inar 
m ed deltagelse fra m edlem m er a f ungdom sorgan isa tioner, idet m an herved 
dels kunne udny tte  de erfaringer, d e r a llerede e r opbygget (eks.: Den 
In ternationale  H øjsko le , B renderup  H øjskole), ligesom  spredningseffek
ten ville væ re s tø rre , da flere unge ville blive inddraget. E ndvidere  ville det 
væ re ønskelig t, at kon tak ten  m ellem  unge ikke kun kom  til at om fatte 
Ø stersø -reg ionen , m en hele E u ropa , således a t ak tiv ite ten  kunne frem m e 
den gensidige udveksling  og fo rståe lse  m ellem  Ø st- og V esteuropa.

C en te r for F reds- og K onflik tforskning kan derfor kun stø tte  forslaget 
om nedsæ tte lse  a f  en tvæ rfaglig arbejdsgruppe til næ rm ere undersøgelser 
og om  finansieringen gennem  o p re tte lsen  a f en fredspolitisk  udviklings

fond.

K øbenhavn , den  12. feb ru ar 1987

P er C lausen
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Det udenrigspolitiske Selskab:

Pro jek t 1: H øjsko le- og fo lkeo p lysn ingspro jek t

Pro jek te t fo rekom m er væ rdifu ld t og bør nyde frem m e. Til stø tte  for 
denne vurdering skal jeg  har nøjes m ed a t an føre, at jeg  for ganske nylig fik 
b ek ræ fte t, a t m an ihvertfald  nogle sted er i ud landet m ener, at m an m åske 
kan læ re a f  de nord iske landes erfaringer m ed sam arbejde og ikke-voldelig 
konfliktløsning. Juan  S om avia, som  er ch ilener og d irek tø r fo r IL E T  (D et 
L a tinam erikanske  In s titu t fo r In ternationale  S tudier) og g enera lsek re tæ r i 
den Sydam erikanske  K om m ission for F red , Regional S ikkerhed og D em o
kra ti, fo rm ulerede over fo r mig et m eget konkre t ønske om , at de nordiske 
landes egne erfaringer m ed udviklingen a f deres indbyrdes forhold blev 
g jort tilgængelige fo r la tinam erikanske  fo rskere , op in ionsdannere  og be
slu tn ingstagere. H ans ønske  var, at m an i fø rste  om gang arrangerede  sm å 
fo rskersem inarer en ten  her e ller i S ydam erika, m en han var også m eget 

åben  o v er fo r fo lkeoplysningens og fo lkehøjskolens betydning. Jeg fo rstår 
m eget vel argum enterne  fo r at pege på  M ellem østen  som  m ålom råde, men 
jeg  tro r, a t Sydam erika muligvis e r  næ rm ere en regional situation , hvor 
no rd iske e rfaringer vil kunne fo rstås  og opfa ttes som  relevan te .

P ro jek t 2: Stipendieordning  

E fte r min opfa tte lse  vil pengene væ re g ivet bedre ud til finansiering  af 
fo rskn ingssem inarer ved nord iske u n iversite te r og in s titu tte r, hvor uden
landske og nord iske fo rskere , studerende  og ev t. p ressefo lk , em bedsm æ nd 
og politikere kunne m ødes. S em inarerne  bør i fø rste  ræ kke beskæ ftige sig 
m ed forholdene i og m ellem  de nord iske lande og forholdene m ellem  disse 
og om verdenen . D en ovennæ vnte  Juan  Som avia var eksem pelv is in te res
sere t i at få an a ly sere t, hvorledes N orden  har udviklet de sam arbejds- og 
sam kvem sform er, vi i dag tager som  en selvfølge, e fte r a t m an h a rb ek rig e t 
hinanden  i å rhund reder. D et e r  jo  m eget konk re t og re levan t. H an  var ikke 
så  in te ressere t i nord iske ana ly ser a f  andre landes prob lem er, f .e k s . i 
Sydam erika. D et m å væ re folk fra d isse lande, som selv d rager re levante  
slu tn inger m ht. anvendelige løsninger på  deres  p rob lem er. P å denne bag
grund  fo rekom m er d e t mig vigtigt at k oncen trere  sig om  em ner og fag som  
N ordens politiske h is to rie , s ta ts re t og fo lkere t sam t økonom i og sam funds
besk rivelse  i m indst lige så høj grad som  fredsforskning. D et e r  på  disse 
om råder vi m åske kan siges at have noget særligt at bidrage m ed.

P ro jek t 3: K o n ta k tsem in a r fo r  Ø stersø-ungdom  

B edre k on tak t m ellem  unge fra  Ø st- og V esteu ropa  bør p rio rite res højt, 
m en d e t fo reslåede  åbn ingspro jek t g iver mig visse m indelser om  ” O st- 
seew o ch e” . Jeg  ville fo re træ kke  korte  e ller læ ngere hø jsko lekurser fo r
skellige sted er i N o rden  m ed god k on tak t til d e t ” no rm ale”  sam fund. Jeg 
tro r, det e r  vigtigt, at gæ sterne  ø stfra  få r god lejlighed til at sam m enligne
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teori og p raksis. A f hensyn  til den  udre jsepolitik , som  S ovjetun ionen  og til 
en vis grad også de and re  Ø stlande p rak tise re r, vil d e t nok væ re nødven 
digt a t lade k u rserne  have politisk  neu tra le  em ner a f  typen  m iddelalder
kunst, æ ldreforsorg  eller fo ru ren ingsbekæ m pelse og så lade tu re  ud i 
sam fundet give gæ sterne en  fornem m else af, hvordan  vi i N orden  m ener, 
m an bø r om gås h inanden . M an bø r nok heller ikke blande hold fra  de tre 
Ø ste rsøøstlande . E n  del erfaringer ty d e r på, a t deltagere  fra f. eks. Polen 
kan føle sig re t hæ m m ede ved tils tedevæ relsen  a f m eget p a rtitro  og pa trio 
tiske S ov jetborgere . E ndelig  vil jeg  også i forbindelse  m ed dette  pro jek ts 
form ål pege p å  fo rskn ingssem inarer som  en ak tiv ite t, d e t ville væ re væ rd 
at investere  i.

Jeg h åb er a t d isse korte  kom m en tare r vil kunne indgå i overvejelserne 
over udform ningen a f de konkre te  in itiativer. Jeg deltager gerne i even 
tuelle d iskussioner herom , m en sender i øvrig t in itia tivet mine bedste  
ønsker.

K øbenhavn , den 13 feb ru ar 1987

K. C arsten P edersen  
Direktør

Dansk Ungdoms Fæ llesråd (DUF):

I forb indelse  m ed d e t frem satte  m edlem sforslag  ønsker D ansk  U ngdom s 
F æ llesråd  a t frem kom m e m ed en  ræ kke bem æ rkninger, idet forslaget b e 
rø re r ungdom sorgan isa tionernes arbejde  på de tte  om råde.

D U F  har gennem  en årræ kke arbejdet m ed kon tak t m ellem  Ø st- og 
V esteu ropa. D ette  arbejde e r  sket i tæ t sam arbejde m ed øvrige nordiske 
ungdom sråd . I sam arbejdet m ed ungdom sorgan isa tioner i de øvrige Ø ste r
sølande h a r de no rd iske ungdom sråd  afholdt en ræ kke Ø stersøkonfe- 
rencer.

D U F  har længe øn sk e t, at de tte  arbejde m ellem  Ø stersø landene blev 
bred t ud til flere unge, og D U F  se r derfo r positiv t på forslaget om k on tak t
sem inar fo r Ø stersø -ungdom , som  også kan form aliseres i et sam let no r
disk fredspolitisk  udviklingsprogram .

F o r D U F  e r ku ltu rsam arbejde  e t væ sentlig t skrid t m od stø rre  in ternatio 
nal fo rståe lse , og D U F  h a r d erfo r i sam arbejde m ed de nord iske ungdom s
råd stillet forslag  til udfyldelse a f  afta len  om  ku ltu re lt sam arbejde mellem 
N orden  og SA D C C -landene. V ed flere ko n tak te r m ed rep ræ sen tan te r fra 
ungdom sorgan isa tioner i SA D C C -landene har D U F  d rø fte t in teressen  for 
et nord isk  fo lkehø jsko lepro jek t i fo rb indelse m ed SA D C C -sam arbejdet. 
D er har alene væ ret y tre t positive in te resser fo r de tte .

D U F  vil derfo r pege på, at en nord isk  højskole- og fo lkeoplysn ingspro
je k t bø r p laceres i et a f  m ed lem slandene i SA D C C . D et sydlige A frika e r  et
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om råde m ed flere konflik ter, d er isæ r har deres udgangspunkt i Sydafrikas 
destab iliseringspolitik  i om rådet. En udvikling a f det sydlige A frika kræ ver 
sam arbejde m ellem  landene i regionen, og der er derfo r brug fo r et hø j
skole- og fo lkeoplysn ingspro jek t, idet de ni SA D C C -lande har forskellige 
h is to riske  og kulturelle baggrunde. N ord iske unge fø ler sig idag engageret i 
konflik terne i det sydlige A frika, og D U F  vil derfo r pege på, at et forsøg 
m ed et nord isk  hø jsko lekursus kan ske ved a t sam le politisk og sam funds
m æ ssigt engagerede unge fra SA D C C -landene.

D U F  se r positiv t på om talte  in itita tiver og vil i fo rbindelse m ed n edsæ t
te lsen  a f en tvæ rfaglig arbejdsg ruppe pege på de erfaringer, de nordiske 
ungdom sråd har i forbindelse  m ed in ternationale  kon tak ter.

K øbenhavn , den 23. ja n u a r  1987

D ansk U ngdom s Fæ llesråd

Finn Larsen  
G eneralsekretær

Mellemfolkeligt Samvirke:

Vi har fra  M ellem folkeligt Sam virkes side m ed in teresse  fulgt det fo rbe
redende arbejde vedr. udarbejdelsen  af ” M edlem sförslag om e tt nord isk t 
fredspolitisk t u tvecklingsprogram  m ed anledning av det in ternationella  
fredsåre t 1986."

Det fo reslås at nedsæ tte  en  tvæ rfaglig arbejdsg ruppe, der skal undersøge 
m ulighederne for gennem førelse — foreløbig som  et forsøg — a f  et nordisk  
fredspolitisk  udviklingsprogram  i form  a f hø jskolekursus for unge fra kon
flik tom råder, stipendieordn ing  fo r fo rskere  fra krise- og konflik tram te 
lande og kon tak tsem inar fo r ungdom  fra Ø stersø landene og sam tidig over
veje finansiering a f program m et gennem  op re tte lse  a f  en nordisk  fredspoli
tisk  udviklingsfond.

M ellem folkeligt Sam virke finder det frem lagte forslag væ rdifu ld t. Det 
betydningsfulde i forslaget ligger både i, at det bygger på en anvendelse af 
og videreudvikling  a f ek sisterende institu tioner og trad itioner og i, at dets 
indhold er et ku lturm øde og en forskning vedrø rende de fredspolitiske 
spørgsm ål.

M ellem folkeligt Sam virkes erfaringer gennem  m ere end 40 års fredspoli
tisk og in ternationalt oplysnings- og udvekslingsarbejde peger overa lt i 
retn ing  a f at frem m e de m ellem folkelige kon tak te r og den gensidige op lys
nings- og forskningsv irksom hed.
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På de tte  g rundlag  skal vi derfo r herm ed ud trykke vort ønske om , at det 
frem lagte forslag vil nyde frem m e ved N ord isk  R åds behandling.

K øbenhavn , den 26. ja n u a r  1987

U ffe  Geertsen

Det danske M issionsselskab:

D et danske  M issionsselskab  e r b levet bed t om kom m en tare r i oven 
næ vnte anledning, fordi vi har kon tak t med forskellige g rupperinger i 
M ellem østen , og det b liver også med denne baggrund , at denne udtalelse 
b liver udform et.

D er kan næ ppe væ re tvivl om , at had , mistillid og ufølsom hed trives, 

hvor man ikke har personlig  kon tak t m ed h inanden , m en lever i adskilte  
grupper. Så b liver m an let et offer fo r p ropaganda og enside synspunk ter 
og er ikke m otiveret fo r at se andre sider af sagen.

D et ville derfo r væ re en god idé at sam le unge fra de forskellige g ruppe
ringer, for at de kunne væ re sam m en og lære h inanden  at kende, og kunne 
m an sam tidig gennem  underv isn ing  få afdæ kket p rob lem er, skab t gensidig 
fo rståe lse , og få peget på  nogle m ere retfæ rdige løsninger, kunne m eget 

nås.
Spørgsm ålet e r, om  det e r  realisabelt. N år det d re je r sig om f. eks. 

M ellem østen , e r  p rob lem erne , m istilliden og hadet ofte så om fattende, at 
m an ikke kan væ re i stue sam m en, og hvis m an prøvede, kunne m an blive 
betrag te t som  fo rræ der. En situa tion , hvor f. eks. jø d e r  og palæ stinensere  
er sam m en, kunne let udarte  og ikke blive til andet end at udslynge 
ufrugtbare gensidige beskyldn inger.

M en på den anden  side skal vi jo  v idere , så  hvis der kunne tilvejebringes 
et forum , hvo r m an kunne væ re sam m en, kunne det blive et skrid t på vejen 
m od fred og afspæ nding. H vis m an har det håb , må m an også forsøge. 
Sådan et forum  kunne le tte re  skabes i N orden  end i M ellem østen . Det vil 
væ re a f  væ rdi fo r deltagerne  at kom m e væ k fra konflik tstedet og få p rob le
m erne lidt på afs tand . At det foregik et sted i N orden , som  et hø jsko lekur
sus, kunne muligvis også m indske m odstanden  mod at væ re sam m en.

H ellerup , den 14. ja n u a r  1987

M ogens K jæ r 
M issionssekretær
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New Experimental College:

D et e r  oplagt rigtigt, at vi her i N orden  fø ler et naturligt kald til at dele 
vo r folkelige arv og vore fredelige frem tid ssyner med resten  a f verden , og 
jeg  s tø tte r  fuldt de tre  konkre te  p ro jek te r, nemlig:

1. K u rser efter nord iske fo lkeop lysn ingsprincipper for unge med en 
frem tid som  op in ionsdannere  fra forskellige dele a f  udvalgte konflik tom 
råder.

2. S tipend ier til fo rskere  fra krise- og konflik tram te lande til stud ier ved 
nord iske in s titu tioner for konflikt- og fredsforskning.

3. K o n tak tsem inarer -  som  bidrag til afspæ nding m ellem  øst og vest -  
for unge fra Ø st- og V esteu ropa. 1 første  ræ kke for unge fra Ø ste rsø lan 

dene.
Jeg har følgende kom m en tare r og forslag , d e r særligt ved rø rer det fø rst

næ vnte projekt:
N ordenfjord  V erdensun iversite t har fået tilskud fra D irek to ra te t for 

Fo lkeoplysn ing  sam t fra S ydthy kom m une og V iborg A m t til et pro jekt om 
G lobal Folkelighed og V erdensdem okrati.

Vi vil m ed de tte  projekt forsøge at væ kke til in ternational fo rståelse  sam t 
til lokale, igangsæ ttende, kulturelle ak tiv ite te r ved at bygge på vor lokale 
og nord iske folkelige arv.

Jeg har forelagt planen for 90 hø jsko lefo rstandere  i D anm ark og nogle 
hø jskolekolleger i de andre nord iske lande. D et har resu ltere t i et projekt, 
som  går ud på, at flere in te resserede  fo lkehøjskoler i N orden  tilbyder unge 
studerende og æ ldre fo lkeoplysere  fra hele verden et 6 - 1 2  ugers ophold på 
en nordisk  fo lkehøjskole en gang om  året.

Da der verden  over e r  et voksende behov og in teresse  for at fo rstå  de 
nordiske fo lkeop lysn ingstanker og v isioner sam t vor frihedstrad ition , vil 
der både på de forskellige hø jsko ler og på de planlagte o rienterings- og 
evalueringskurser blive lagt vægt på d isse em ner.

D er vil ligeledes blive givet et generelt indblik i de in ternationale  o rgan i
sa tioner, der frem m er in ternational fo rståelse  og verdensdem okrati med 
vægt på den folkelige deltagelse på alle p laner. F .e k s . vil man forsøge at 
fo rberede  e leve r og fo lkeoplysere til at deltage i " F N s  andet kam m er"  af 
de folkelige og faglige foren inger, som  m an e r i gang med at o p re tte  som en 
parallel til generalfo rsam lingens " fø rs te  k am m er" .

In teressen  for fo lkehøjskoler og voksenunderv isn ing  i N orden  er stor. 
Et utal a f  skoler, u n iversite te r og voksenoplysn ingscentre  i hele verden har 
ud tryk t ønske om  næ rm ere kendskab  til os. Det gæ lder b l.a . de 300 
deltagere  i G rundtvig  festlighederne for tre  å r  siden. D esuden har fo ren in 
gen for de 1 200 C om m unity  C olleges i USA vist særlig in teresse og ønsker 
vekselv irkning med N ordens fo lkeoplysning. S tuderende fra USA kan i 
høj grad betale  for at tage del i en sådan videreuddannelsesm ulighed .
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Selvfølgelig skal vi finde m ange andre  in te resse rede , og til det form ål har 
vi b l.a . det in ternationale  højskoleb lad  Journal o f W orld E duca tion , som  
fire gange om  åre t b liver send t til ca. 9000 k o n tak te r i alle lande, U n esco ’s 
W orld W ide Inven to ry  o f N on-T rad itional Post-S econdary  E ducational 
Institu tions m. fl.

F o r m ange s tuderende  e r det væ sentlig t, at hø jskoleopholdet b liver 
kom petenceg ivende og et led i deres  stu d ie r i h jem landet. D et vil kunne 
lade sig gøre m ed m ange fag på sem inarier, voksenop lysn ingscen tre  og 
un iversite te r, som  tilbyder særlige fo lkeun iversite tsm uligheder.

A f in stitu tioner, som  naturligt i fø rste  om gang vil tage del i de tte  arbejde 
sam m en m ed de nord iske  fo ren inger fo r fo lkehøjsko ler, kan næ vnes: D en 
In ternationale  H ø jsko le , Scandinav ian  Sem inar C ollege, N ordens Folkliga 
A kadem i og N ordenfjo rd  V erdensun iversite t.

F o lkehøjsko len  var altid universel i sin m ålsæ tning, og som  sådan g iver 
den særlig sty rke  til det folkelige. K an det væ re, at de tte  forslag, hvor vi 
virkelig sam ler v erdens frem tidige op lysn ingstanker, har m ulighed fo r at 
løfte hvert enkelt m enneskes m enige m od d erhen , at det i endnu højere 
grad b liver jo rd en s  folk, d e r bestem m er jo rd en s  frem tid?

De F o ren ed e  N a tio n e r o p re tted e  fo r seks å r  siden e t fred sun iversite t i 
C osta  R ica. D et var 17 a f jo rd e n s  fattigste  lande , d e r slog sig sam m en om 
denne tan k e , som  blev ved tage t uden afstem ning  ved F N  den 5. decem ber 
1980.

U nivers ite te ts  nye rek to r er D r. T apio  V aris fra un iversite te t i T am para, 
F in land , og fo rm anden  fo r b esty re lsen  e r den tidligere p residen t i C osta  
Rica.

Som den fø rste  fo rm and  fo r ikke-regerings organ isationen  for de tte  
un iversite t ved jeg , at de øn sk e r kon tak t m ed os her i N o rden . H vad om 
N ord isk  R åd o p re tte r  et cen te r for voksenoplysn ing  ved F N s fredsun iver
sitet i C osta  R ica -  ev t. i sam arbejde m ed A ssociation  for W orld E d u ca
tion og N ordens Folkliga A kadem i?

Endelig  fo reslå r jeg , at der op re tte s  et N ord isk t G lobalt F o lkeop lys
ningsfond til s tø tte  a f  ovennæ vnte  p ro jek te r jf r . N ord isk  K ulturfond.

S nedsted , den 8. ja n u a r  1987

A a g e  R o sen d a l N ie lsen  
Rektor
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M edlem sförslaget ä r  vä lm otiverat. Det program  som  föreslagits ä r inde
lat i tydliga och på v issa villkor genom förbara delar. A lla de lar i p lanen är 
in tre ssan ta  och viktiga.

E tt enda  prob lem , som  kan fö ru tses , ligger i valet och kallelsen av de 
studerande som  skall kallas från  konflik tom råden  sam t i arrangem angen 
fö r inbördes stud iere la terade  förhållanden -  a tt m an ur de N ord iska  län
dernas synvinkel b e to n a r betydelsen  av konflikten i M ellanöstern , såsom  
m an i m edlem sförslaget gör, ä r  en rä tt bedöm ning. T ro ts  a tt e tt iden tisk t 
försök  mig veterligen inte g jo rts , finns det några e rfa renhe te r av m o tsva
rande experim en t inom  freds- och konflik tforskningen. I ljuset av d essa  
kunde de t fö reslagna p rogram m et v ara  rea listisk t och genom förbart.

R edan  i p laneringsskedet b ö r m an till program m et koppla forskningens, 
fo rskarnas och un iversite ten s roll m er b e to n a t än vad m an i förslaget gör. 
F o lkhögskolornas roll i p lanen  ä r em ellertid  en viktig tanke  på  basen  av 
deras särd rag  (in ternat). D ock  ä r de t inte skäl a tt begränsa program m et 
enbart till studeranden ivån , även om  huvudvik ten  kan å tm instone i bö ljan  
läggas ju s t vid dem . I varje fall bo rde  m an i program m et kunna -  genom  
a tt e rb juda  finansiering  -  m otivera fo rskn ingsansta lter på om rådet a tt 
rik ta  sin forskn ingsverksam het t. ex. i riktning m ot konflikten i M ellanös
tern  och dess lösningsm öjligheter så, a tt studerande/fo rskare  som  skulle 
kallas till de N ord iska  länderna  kunde anlitas i denna forskning och att de 
skulle kunna sam tidigt ges en m öjlighet a tt o rien te ra  sig om konflik tfrågor i 
det egna om rådet genom  deltagande i forskningen.

N aturlig tv is u tgöres den väsen tligaste  punkten  i m edlem sförslaget av 
dess finansiering. E n riktig lösning är a tt finansieringen arrangeras genom  
a tt en nord isk  fredspolitisk  u tveck lingsfond  in rä ttas. D ärtill kan program 
m et finansieras m ed ökat stöd  till de befintliga kanale rna , i synnerhet till 
N o rd iska  sam arbetskom m ittén  fö r in ternationell politik  inklusive konflikt- 
och fredsforskning  (N SK IP). D å e tt beslu t fa ttas om  program m et, bö r en 
tillräcklig  helhetsfinansiering  re se rv e ras  fö r d e t, fö r a tt p lanen redan  i 
experim en tskedet skall kunna igångsättas effektivt.

I d e tta  skede b ö r m an fram häva v ik ten  av  det i förslaget ingående 
program m ets grundläggande planering och kartläggningen av finansie
ringsm öjligheter. D ärför är de t nödvändigt a tt in rätta  en i förslaget näm nd 
arbetsg rupp  fö r a tt inom  en relativ t tä t tid tabell u ta rb e ta  en p recisare  plan 
fö r program m et och dess finansiering.

T am m erfors den 19 januari 1987

Vilho H arle  
Direktör

' Yttrandet översatt från  finska.



21

Vi de la r fö rslagsstä llarnas uppfattn ing  om att det ä r  viktigt a tt öka och 
u tveck la  det no rd iska  sam arbe te t i in ternationella  sam m anhang. Som goda 
exem pel härpå  m å näm nas verk sam heten  för b ildandet av en atom vapenfri 
zon i N orden , det ekonom iska  och ku ltu rsam arbe te t m ellan de nordiska 

länderna  och  SA D C C -länderna i söd ra  A frika sam t de nord iska ländernas 
gem ensam m a iniiiativ  till a rrangerande t av en m iljökonferens inom  ram en 
för E S S K -p rocessen . D ärfö r u n d ers tö d e r vi också  idén att e tt nordiskt 
fredspolitisk t u tveck lingsprogram  bör igångsättas.

M edlem förslaget kon k re tise ra r fredsp rogram m et på tre  om råden . I fö r
slaget hem ställes a tt fo lkhögsko lekurser fö r unga från konflik tom råden , 
stipend iearrangem ang  fö r fo rskare  från kris- och  konflik tom råden  och ett 
kon tak tsem inarium  fö r unga från Ö ste rsjö länderna  skall arrangeras. D et 
fö reslås att en tvärfack lig  a rbe tsg rupp  skall tillsä ttas för a tt undersöka 
frågan sam t a tt en no rd isk  fredspolitisk  u tveck lingsfond  bör in rä ttas fö r 

finansiering.
Vi an ser a tt det ä r  nödvändig t a tt e rb juda  de unga från konflik tom råden  

stud iem öjligheter i de nord iska  länderna  i en stö rre  u ts träckn ing  än hittills. 
B land unga m änn isko r i de nord iska  länderna  to rde  m an känna e tt särskilt 
in tresse fö r situa tionen  inte bara  i M ellanöstern , som  näm ns i m edlem sför
slaget, u tan  även  i söd ra  A frika och  R epubliken  Sydafrika. U tb y te sv e rk 
sam heten  och ungdom su tby te t av det slag som  anges i m edlem sförslaget 
kunde väl an slu ta  sig till k u ltu rsam arb e te t i enlighet m ed den ö v erenskom 
m else som  g jorts m ellan de nord iska  länderna  och S A D C C -länderna. Sam- 
arbe tso rgan isa tionerna /na tione lla  kom m ittéerna  (SN T , L S U , L N U  och 
D U F) för de no rd iska  ungdom sorgan isa tionerna  har fö r sin del påbörjat 
ungdom ssam arbete  m ed ungdom sorgan isa tionerna  i SA D C C -länderna 
sam t m ed A N C :s och SW A PO :s ungdom sförbund  genom  att arrangera  en 
nordisk  s tud ie resa  till söd ra  A frika sam t ett ungdom ssam m anträde i 
L iv ingstone, Z am bia u nder senaste  augusti. U nder följande a u g u s t i- s e p 
tem ber innevarande å r skall en ungdom sgrupp  från södra A frika fö re ta  en 
resa till de nord iska  länderna . D en föreslagna fredsfonden  kunde enligt vår 
uppfattn ing ge stöd  även  åt verk sam heten  av denna typ.

Vi an ser att d e t i m edlem sförslaget fö reslagna stipend iearrangem anget 
är värt a tt u n d ers tö d as, fö ru tsa tt a tt d e t anpassas till de redan  befintliga 
m otsvarande arrangem angen  i de ensk ilda nord iska  länderna.

D et finns redan  en  egen organ isation  för sam arbe te t m ellan de unga från 
Ö stersjö länderna . D et senaste  m ötet m ed unga från Ö ste rsjö länderna  hölls 
1984 i Ju rm ala , i Riga. På d e tta  m öte behand lades frågor om E uropas 
säkerhet och  m iljöfrågor. De tid igare m ötena  har hållits i D anm ark och i 
T yska  D em okratiska  R epubliken . M ellan de nord iska ländernas nationella 
ungdom skom m ittéer har m an prelim inärt d isku te ra t a rrangerande t av föl-

Finlands ungdomsorganisationers samarbetskommitté1:

1 Yttrandet översatt från  finska .
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jan d e  m öte m ed de unga från  Ö ste rsjö länderna  antingen m ot slu tet av 1987 
eller i bö ljan  av  1988, som  ä r m er sannolik t, D N K  från T yska F ö rb u n d sre 
publiken e ller D U F  från  D anm ark  to rde  vara  värd vid m ötet. Enligt vår 
uppfattn ing  skulle det vara  positiv t om  de nord iska  länderna  kunde u nder
stöda  d e tta  m öte exem pelv is genom  den i m edlem sförslaget näm nda freds- 
fonden.

F ö ru tsa tt a tt N ord iska  råde t godkänner m edlem sförslaget och  tillsä tter 
den föreslagna tvärfack liga arbetsg ruppen  fö r a tt d ry fta  det fredspolitiska 
u tveck lingsprogram m et, hem stä lle r vi a tt rep resen tan te r för de no rd iska 

ländernas nationella ungdom skom m ittéer även  kom m er a tt väljas till a r
betsg ruppen .

H elsingfors i m ars 1987

På vägnar av F in lands ungdom sorgan isa tioners sam arbetskom m ittée

M aria K aisa  A ula  
Ordförande

Olli K orhonen  
Generalsekreterare

N o r g e

Utenriksdepartementet:

D epartem en te t vil ikke stille seg avv isende til at forslaget u tredes næ r
m ere.

U ten rik sdepartem en te t vil im idlertid  ikke unnlate  å gjøre oppm erksom  
på at beslek te t arbeid  også pågår i andre fo ra , for eksem pel N orsk  U ten 
rikspo litisk  In s titu tt og U N E SC O -kom m isjonen . M an vil be om  at de tte  
b lir ta tt hensyn  til u nder den  v idere behandling  av forslaget.

O slo , 5. feb ru ar 1987

E tte r fullm akt

K nu t Vollebæ k  
Byråsjef

K åre E ltervåg  
Aspirant
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Kultur- og vitenskapsdepartementet har i skrivelse den 29 ja n u a r i 1987 
fö rk la ra t sig stöd ja  m ed lem sfö rslaget.

Norsk utenrikspolitisk institutt:

N orsk  u ten rikspo litisk  in stitu tt ta r  av p rinsipp  ikke stilling til allm enne 
politiske spørsm ål og vil derfo r ikke u tta le  seg om det m este av innholdet 
av m edlem sforslag  A 785/k  om  et nord isk  fredspolitisk  u tv iklingsprogram .

F orslaget inneho lder im idlertid et par p u n k te r av forskningspolitisk  ka
rak te r som  vi vil kom m entere . I punkt 2 nevnes en stipendieordn ing  for 
fo rskere  fra  konflik tom råder. En ordning m ed g jestestipend ier vil kunne 
sty rke nord isk  forskning på slike konflik ter, f. eks. M id tøstenforskningen 
ved de tte  in stitu tt. En slik stipendieordn ing  bør adm inistreres av Den 
nord iske sam arbejdskom itéen  fo r in ternasjonal politikk, h erunder konflikt- 
og fredsforskning.

D erim ot synes d e t ikke å væ re noen naturlig  oppgave fo r denne kom i
téen  å arrangere  k o n tak tsem inar fo r Ø stersjø-ungdom , punkt 3. M ed dette 
har vi ikke ta tt standpunk t til ny tten  eller ønskeligheten  av slike sem inarer.

O slo, 29. desem ber 1986

K jell Skjelsbæ k

Den norske nasjonalkommisjon for UNESCO hänvisar i skrivelsen  den 8 
ja n u a r i 1987 till U N E S C O .s  rekom m andasjon  om  opplæ ring til m ellom fo l
kelig fo rs tå e lse , sam arbe id  og fr e d  fr a  1974 og program  X II I  (u tsnitt av 
U N E SC O .s hovedprogram  fo r  1986 -8 7 )  om  fr e d , in ternasjonal fo r s tå e lse , 
respekt fo r  m en n eskere ttig h e ten e  og fo r  fo lk e n e s  rettigheter.

FN-sambandet i Norge:

 D et e r  positiv t at det tas nye initiativ i denne sam m enheng.
Im idlertid  vil vi ikke u tta le  oss om  hvorv id t de tte  er den beste  m åten for 

N ord isk  R åd å engasjere  seg på. F N -sam bandet i N orge har som  oppgave å 
drive in fo rm asjonsv irksom het om  in ternasjonale  spørsm ål i den norske 
befolkning, og på de tte  om råde m ener vi å  ha en viss ekspertise . D et ligger 
im idlertid  u ten  fo r vårt a rbeidsom råde å anbefale spesielle konflik tløsende 
tiltak.

O slo, 29. desem ber 1986

A nders J. G uldvik  
Generalsekretær

Jon  G. R einhold t 
Org. sekr.
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 I förslagets inledning påpekas tre  fak to re r som  ger ju s t e tt n o r
d isk t initiativ  en särprägel. Jag  vill fö r N A I:s del särskilt be tona  den tred je , 
a tt det finns speciella  re su rse r i no rd iska  sam arbetso rgan  som  ä r värdefulla 

för e tt tvärfacklig t sam arbete .
De re su rse r av allm än karak tä r, som  N A I förfogar över och som  vore 

värdefu lla  fö r e tt no rd isk t fredspo litisk t u tveck lingsprogram  är:
-  b ib lio teket, det m est om fattande i N orden  vad av se r afrikanska  frågor; 

ä r  en uppenbar in form ationskälla . D ess inriktning ä r på ak tuella  frågor;
-  pub likationerna  från  institu te t innehåller åtskilligt m atny ttig t fö r det 

fö reslagna p rogram m et;
-  fo rskarstaben , inklusive vårt kon tak tnä t till nord iska un iversite t, besit

te r  e tt s to rt m ått av kunnande på  m ånga om råden;

-  våra  in stitu tionella  och personliga re la tioner i A frika u tgör en resu rs. 
Vid institu te t fö rekom m er f. n. ingen underv isn ing  (bo rtse tt från en

begränsad  fö reläsn ingsverksam het).
A vstäm t m ot förslagets tre  delar innebär d e tta  följande principiella m öj

ligheter:
1. H ögskole- och fo lkupplysn ingspro jek t. H är stå r N A I:s bib lio tek  till 

förfogande liksom  dess pub likationer i den m ån m an behand lar afrikanska 
problem . Jag  kan se e tt behov  fö r a tt rik ta  speciell uppm ärksam het på 
to rkprob lem atiken  m ed ity följande konflik ter sam t, fö rstås , situationen  i 
södra A frika. På d essa  om råden  e rb juder N A i ett kunnande, som  kunde 
kom m a till användning . Vi fo rm ulerar också  i dagarna fo rskn ingsverksam 
heten  vid in s titu te t i te rm er av b reda  tem ata  eller program . M eningen är att 
varje program  skall rym m a en m ängd verksam heter: forskning, fo rskn ings
sam arbete , kon ferenser, sem inarier, publikation . M öjligen kunde dessa 
b reda  problem fält e rb juda  en ram  för in sa tse r från oss.

2. S tipendieordn ing . Vid N A I finns b l .a .  e tt gästfo rskarp rogram  för 
afrikanska forskare  och ett stud iestipend iep rogram  fö r no rdbor. D essa 
v e rk sam hete r kunde kom pletteras. D ock är det svårt a tt u tan betydande 
förstärkn ing  påb ö ija  e tt stud iestipend ieprogram  för studerande från  A fri
ka: här finns idag forskn ing  m en ingen regelbunden  undervisning. M en ett 
gästfo rskarp rogram  kring e tt läm pligt tem a eller speciella tvärve tenskap li
ga ku rser vore tänkbara . R ekry teringen  kunde då m ycket väl ske bland 
A frikas konflik tom råden .

3. K on tak tsem inarie r fö r Ö stersjö-ungdom . N A I kunde b idra m ed be
gränsade in sa tse r i form  av underv isn ing  på  k u rser m ed anknytn ing  till 
afrikanska fö rhållanden  och till u tvecklingsfrågor. R esu rserna  näm nda 
in ledningsvis finns fö rstås a tt tillgå även  i de tta  sam m anhang.

Jag  n o te ra r m ed tillfredsställe lse  a tt tonv ik ten  i det even tue lla  engage
m anget ligger på a tt nå bo rtom  ekonom iska och teknolog iska fö rbättringar

S v e r i g e

Nordiska afrikainstitutet:
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till a tt om fatta  a ttityd fö ränd ringar. D ock vill jag  fram hålla a tt de två fälten 
är re la terade . K anske v isar sig a ttity d e rn a  till ju s t ekonom i och teknologi 
viktiga när det kom m er till fredlig u tveckling  och sam existens.

A vslu tn ingsvis: N ord iska  afrika institu te t e rb juder re su rse r av regional 
k a rak tä r enligt vad som  näm nts in ledningsvis ovan. L ite av tänkbara  
bidrag finns sk isserade  under 1 -3 .  S jälva konkre tiseringen  å te rs tå r  i av 

vak tan  på tydligare in ten tioner. Vi b id rar gärna m ed vårt specifika p e r
spektiv  på förslag till u tform ning i enlighet med de rik tlin jer, som  angivits 

ovan.

U ppsala  den 29 januari 1987

A nders H jort 
Föreståndare

SIPRI:

S1PRI är e tt oberoende in ternationellt fo rskn ingsinstitu t med en in te rna
tionell sty re lse . In s titu te ts  verksam het finansieras huvudsakligen av 
svenska sta ten .

M ed beak tande av ov an ståen d e  ä r jag  beredd  att avge y ttrande sedan 
önskem ål härom  fram förts i ovan näm nda skrivelse . Mina synpunk ter har 
m untligen delgivits in s titu te ts  d irek tö r.

A llm än t

Förslagets syfte synes vara att y tterligare  stim ulera  det folkliga engage
m anget kring fredsfrågorna . T anken  att ge denna stim ulans en än bredare 
nordisk  bas är positiv .

1 m edlem sförslaget p resen te ras  tre k onk re ta  program . V idare föreslås 
att en a rbe tsg rupp  tillsä tts  som  närm are skall dels stu d era  förslagen dels 
överväga finansiering .

K urser på  högsko le- och/eller fo lkh ö g sko len ivå

G rund tanken  bakom  de tta  förslag to rde vara att sam la ungdom ar från 
ak tuella  konflik tom råden  till s tud ier och d iskussioner kring de konflik tom 
råden varifrån  deltagarna  själva kom m er.

Idén att genom föra sådana  k u rser ä r  in tressan t om  än inte ny. 1 p rak ti
ken to rde  den vara  svår a tt genom föra.

Det kan räcka  m ed a tt här peka på sådana svårighete r som  urval, 
v isum regler, d ip lom atiska/p ro toko llära  problem  och andra förhållanden. 
Den föreslagna a rbe tsg ruppen  to rde  få närm are studera  vilka m öjligheter 
som  finns att lösa d essa  p rak tiska  problem .

K urserna  bör avhållas på fo lkhögskolenivå. Om så sker kan urvalet av 
deltagare  b red d as , dvs. också  om fatta  sådana u tländska  deltagare  som
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saknar högre u tbildning m en likväl spelar en roll i den konflikt kursen 
behandlar.

U ppläggning och genom förande av d essa  k u rser bö r an fö rtro s en huvud
m an. Jag vill här peka  på den redan ex is terande N ord iska  kom m ittén  för 
in ternationell politik , inklusive freds- och konflik tforskning, som  en läm p
lig huvudm an.

S tipend ier

T anken  a tt e rb juda  stipend ier för unga stu d en te r från  de nord iska länder
na för forskning i freds- och konflik tfrågor välkom nas.

Innan ett sådant p rogram  sä tte r  igång bör dock undersökas vilka no rd is
ka fo rskn ingsinstitu tioner som  har m öjlighet a tt ta  em ot stipend ia ter. S ti
pend ierna bör vara  av sådan sto rlek  att de täck e r alla ko stn ad er för en 
fo rskare /fo rskn ingsassisten t under lägst e tt år.

Prövningen av ansökn ingar bö r kunna ske inom  ram en för den verksam 
het som  redan i dag bedrivs av N ord iska  sam arbetskom m ittén  för in te rna
tionell politik , inklusive freds- och konfliktforskning.

Ö ster sjösem inarier

U nder m ånga år har det nord iska  sam arbete t bland m ycket annat inne
burit en strävan  att hålla u trikes- och säkerhe tspo litiska  frågor u tan fö r det 
o rgan iserade sam arbete t. Enligt min m ening är det angeläget a tt denna 
inriktning inte ändras .

En aktiv  m edverkan  från N ord iska  rådets eller dess organs sida i den 
föreslagna sem inarieverksam heten  innebär en , enligt min m ening, inte 
önskvärd  uppm jukning av rådets tidigare inställning. F örslaget bö r redan 
på denna grund avvisas.

Sem inarier av den föreslagna typen  o rgan iseras redan i dag av flera 
ungdom sorgan isa tioner i b l .a .  Sverige och F inland. Ingenting h indrar att 
N o rd iska  råde t e lle r något av dess organ uppm un tra r denna verksam het 
genom  finansiellt eller annat stöd d irek t till ungdom sorganisationen . A vgö
rande ä r a tt rådet eller något av dess organ själv inte s tå r för program  och 

genom förande.

F inansiering

E tt fredspolitisk t u tveck lingsprogram  inom  ram en för det no rd iska sam 
arbe te t bö r inrik tas på a tt skapa m öjligheter för ensk ilda p e rsoner a tt öka 
sina kunskaper i frågor som  ingår i beg reppet fredspolitik . R edan ex is te 
rande organ to rde redan nu, eller even tuellt genom  ett tillägg till sin 
instruk tion , kunna ges ett övergripande ansvar för e tt sådant program . 
N ord iska  kom m ittén  för in ternationell politik , inklusive freds- och kon
fliktforskning är e tt läm pligt sådan t organ.

V äljer m an ett befintligt organ ä r tanken  på in rä ttande  av en särskild  
fredsfond onödig. De uppstä llda  m ålen kan nås b ä ttre  genom  en an p ass
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ning av anslagen till det ansvariga organet över den o rd inarie  nord iska 
budgeten .

Solna den 30 jan u a ri 1987

G u s ta f S tjernberg  
Biträdande direktör

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ) har i skrivelse den 30 ja n u a r i 
1987fö rk la ra t sig tillstyrka m ed lem sförslaget.

Svenska unescorådet:

U nescos alla ak tiv ite te r avses bidra till det övergripande m ålet a tt främ ja 
freden i världen . Inom  det nuvarande program m et finns ett särskilt s .k .  
huvudprogram , som  om fa tta r frågor rörande fred , in ternationell fö rståe lse , 
m änskliga rä ttig h e te r och folkens rättigheter. De nord iska länderna bed ri
ver sedan m ånga år ett m ycket nära  sam arbete  i alla frågor som  rör 
U nesco . S am ordningen sker dels genom  m öten m ellan respek tive  U nesco- 
kom m issioner, dels genom  gem ensam m a m öten m ellan U nesco-kom m is- 
sionerna  sam t u trikes- och underv isn ingsdepartem en ten .

De förslag  om  högsko lekurser, in rä ttande  av stipend ier och e tt k o n tak t
sem inarium  som  inrym s i det no rd iska m edlem sförslaget ligger väl i linje 

m ed U nescos fred sak tiv ite te r. M ot denna bakgrund och då förslagen också 
kan förd jupa det no rd iska sam arbe te t kring fredsfrågorna tillsty rker sv en s
ka unescorådet fö rslagen , under fö ru tsä ttn ing  att finansieringsfrågorna kan 

lösas.

S tockholm  den 30 januari 1987

Birgitta U lvham m ar  
Ordförande

M ari-A nne R oslund  
Sekreterare

Statens ungdomsråd:

F reden  få r aldrig ses som  en fråga som  kan avhandlas enbart genom  ett 
fredsår. L ångsiktiga program  och sa tsn ingar är därfö r av s tö rs ta  vikt. De 
förslag som  A nker Jö rgensen  m .f l. nu fram för känns d ärfö r y tte rs t ange
lägna och vi stä ller oss gärna bakom  dem .
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En fo rtsa tt nordisk  satsn ing på frågor som  berö r de m änskliga rä ttighe
te rn a  med u tgångspunkt i den trad ition  av fo lkrörelse  och folkbildning som 
finns är självk lar för oss. Vi vill dock i de tta  sam m anhang peka på några 
saker som  redan pågår och som  kan vara väsentligt att ge ett fö rbä ttra t stöd 

och i vissa fall v idareu tveck la  i enlighet m ed förslaget.
•  F o rtsa tt utveckling  av den verksam het som  redan pågår inom ungdom s

organ isa tioner och fo lk rö re lser m ed syfte att nå b ä ttre  internationell 
fö rståe lse . H är kan vi t. ex. näm na LSU  (L andsråde t för Sveriges U ng
dom sorganisationer) som  redan idag bed river kon tak tverksam het m el
lan ö s te rsjö länderna  m. fl. om råden , olika organ isa tioner och som  har ett 
b re tt in ternationellt kon tak tnät osv.

•  L okala  u tveck lingsarbeten  för att fö rbä ttra  barns och ungdom ars upp
väx tm iljöer pågår i de flesta  nord iska länder, b l.a . inom  ram en för 
världsungdom såre t 1985. E rfa renhe te rna  från dessa  arbeten  bör spridas 
m ellan de nord iska länderna och kom m er därm ed i sig att u tgöra ett 
fredsfostrande arbete  på lokal nivå. H är vill vi fram hålla N ordens fo lk
liga akadem i i K ungälv som  redan tagit initiativ till konferenser och 
kon tak tm öten  för att följa upp d essa  e rfarenheter. D essa, såväl som 
and ra  sa tsn ingar i K ungälv för ungdom , bör få ökad priorite t i fram tiden.

•  De no rdkalo ttsem inarier som  N ordens folkliga akadem i inb juder till 
känns i d e tta  sam m anhang  m ycket angelägna. N ordkalo tten s situation , 
med de sto ra  k ärn v ap en arsen a le r som  finns p lacerade där, ä r y tterst 
viktigt a tt belysa och fästa  världens uppm ärksam het på.

•  En annan resu rs som  bör användas är alla de fo lkhögskolor som  bed ri
ver in ternationell k o n tak tverk sam het. S tuderande från andra  länder som 
finns på de nord iska fo lkhögskolorna är en viktig resu rs i freds- och 
kon tak ta rb e te t. I d e tta  sam m anhang  m åste vi särskilt näm na alla de 
flyktingar som finns bl. a. på våra  fo lkhögskolor och  som  u tgör en dåligt 
u tny ttjad  resurs.

•  A tt bä ttre  inform era om det no rd -reseko rt som finns för a tt u tveck la  ett 
ökat ungdom sresande inom  N orden  borde vara  en naturlig  åtgärd.

•  A tt skapa ett nä tverk  av fredsfo lkhögskolor -  de fo lkhögskolor som 
bedriver fredsin rik tade  linjer -  i N orden  borde vara e tt inslag i anslu t
ning till förslaget.

•  A tt u tveck la  en nordisk  fredspolitisk  u tvecklingsfond bör därför vara 
viktigt för a tt kunna in tensifiera  det nord iska fredsarbe te t. H är bör 
N ord iska  rådet undersöka m öjligheten till e tt närm are sam arbete  mellan 
de olika institu t och fonder som  redan finns och som  syftar till a tt bl. a. 
ge ungdom  m öjlighet till in ternationell kon tak tverksam het och främ ja 
fredsarbete .
E tt in rä ttande  av ett no rd isk t sek re ta ria t för folkbildning, even tuellt som 

en utökning av N ord iska  råd e ts  v erk sam het, bör också  undersökas. E tt
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sådant sek re taria t kan bl. a. fungera som  kon tak t och sam ordnare  av den 
e rfarenhet och verksam het vi nåm nt om  ovan

Stockholm  den 16 februari 1987

F ör S ta tens ungdom sråd

M ona Sahlin  
Ordförande

P er-U no Frank  
K anslichef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988303132
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Medlemsförslag

om kulturpolitiskt baserad fördelning av TV-sän- 
dare på kommunikationssatelliter, som vänder 
sig till europeiska kabel-TV-anläggningar

(V äckt av B ernhard t Tastesen sa m t S te få n  B ened ik tsson , D orte Benned- 
sen, E idur G udnason , A n ker  Jørgensen , B arbro N ilsson , B erit O scarsson, 
R obert P edersen , K a j P oulsen, R e iu l f  S teen)

B I L A G  A

Yttranden över medlemsförslaget 

D a n m a r k

Ministeriet for kulturelle anliggender:

De i m edlem sforslaget A 786/k re jste  spørgsm ål drøftes fo r tiden i 
b redere  europæ isk  sam m enhæ ng i E u roparåde t og i De E uropæ iske Fæ l
lesskaber (EF).

På E u roparåde ts  m ediem in isterkonference i decem ber 1986 i W ien til
kendegav den danske regering en positiv  indstilling til tanken  om , at der 
inden fo r ram m erne a f E u ro p aråd e t vedtages en konvention  eller o verens
kom st på  om rådet. E n sådan  konvention  eller overenskom st skulle forplig
te m edlem slandene til at opstille  v isse m inim um skrav vedrø rende indhol
det i T V -udsendelser, heru n d er rek lam e, som  sendes via kom m unikations
satellitter.

F or så vidt angår den tekn iske  regulering a f spørgsm ålet henvises til 
vedlagte kopi a f  skrivelse af 17. feb ruar 1987 fra M inisteriet for offentlige 
arbejder, G enera ld irek to ra te t fo r post- og te legrafvæ senet (se nedan).

K øbenhavn , den 10. april 1987

P .m .v .

E .b.

Lasse  L indhard  
Fuldmægtig



2M inisteriet fo r offentlige a rb e jd er, G enerald irek to ratet for post- og tele

grafvæsenet:

I den anledning skal M inisteriet ud tale , a t spørgsm ålet om  program ind
hold m å anses a t blive dæ kket a f  K u lturm in isterie t bl. a. i rela tion  til 

( forhandlingerne om  E F -K om m issionens direktivforslag  og E u roparådets 

initiativ.
M ed hensyn til adgangen til bestilling a f tran sponderkapac ite t i kom m u

n ikationssa te llitte r bø r det bem æ rkes, at det næ ppe vil væ re m uligt for 
te leadm in istra tionerne  at føre kontro l m ed, at der kun udlejes kapacite t i 
sa te llitsystem et til overføring  a f T V -program stof, som  opfy lder det a f 
fo rslagsstillerne opstillede ønske , at beslu tn ing  om  trafikken sker ” på 
grundlag a f ku ltu rpo litiske p rincipper, der dels sik rer en kulturel alsidighed 
i det sam lede program udbud  over E uropa, dels g aran te re r europæ isk- 
p roducerede  program m ateria le  en  given andel a f  udsendelserne  fo r den 
enkelte T V -sender” .

T eleadm in istrationerne vil norm alt påtage sig enhver te le tran sp o rt, som 
bestilles a f  en afsender til en specificeret ad ressa t, m edm indre der anses at 
væ re tale om en ak tiv ite t som  er åbenbart i strid  m ed dansk  lovgivning. 
E fte r IT U ’s konvention  e r landene forplig tet til at accep te re  enhver af 
offentligheden ønsket te le trafik , og standsn ing  kan kun ske, hvis der er tale 
om trafik , som  e r farlig fo r landets sikkerhed  eller som  strider m od landets 
love, offentlig ro og o rden  eller sæ delighed. (K onventionen  art. 18 -19 ). 
D isse reg ler anvendes i p raksis så  godt som  ikke, og M inisteriet finder det 
ikke m uligt a t anvende bestem m elsen  i forbindelse  m ed satellito rganisatio 
ners udleje a f  tran sp o n d erk ap ac ite t e fter den  i m edlem sforslaget ønskede 
hensigt. I denne forbindelse  gøres d e r opm æ rksom  på, a t satellito rgan isa
tionerne ikke ud lejer kapacite t d irek te  til p rogram leverandørerne , men 
alene til sendelandenes te leadm in istra tioner, som  dere fte r selv træ ffer 
afgørelse om , hvilken p rogram leverandør, der ak tuelt kan levere p ro 
g ram sto f over sa te llittransponderen .

R egulering af program indholdet anses derfo r alene at kunne ske i K ul
tu rm in isterie t regie gennem  nye lovbestem m elser, som  indfører begræ ns
ninger i den nuvæ rende frie adgang til a t fordele alle tilgængelige udenland
ske  program m er i fæ llesantenneanlæ g og andre kabelanlæ g.

K øbenhavn , den 17. feb ruar 1987

P. V. Larsen

Statens Film central:
 at vi finder det positiv t a t henstille  til kulturel alsidighed i forb indel
se m ed satellitsp redning  a f  T V -program m er. I disse år e r  det tydelig t at
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m æ rke, at den nationale  in teresse  for a t vise og p roducere kortfilm  i TV- 
regi har baggrund i publikum s ønsker. K un ved hæ vdelse a f  alsidighed og 
etablering  a f e t v ist bolvæ rk  over for den am erikanske T V -produktion kan 
en kvalite tsp roduk tion  a f  f.ek s. kortfilm  opre tho ldes. På dette  felt deler 
den danske kortfilm  vilkår m ed forholdene i de andre europæ iske lande.

K øbenhavn , den 26. ja n u a r  1987
A xel Jepsen

Danmarks Radio, Juridisk Afdeling:
 skal jeg  for god o rdens skyld henlede opm æ rksom heden  på det
arbejde, d e r pågår om  bl. a. det rejste  spørgsm ål i E u roparåde ts  regie. Jeg 
henviser specielt til ved tage lserne  på den europæ iske m inisterkonference 
om m assem ediepolitik , W ien 9. — 10. decem ber 1986 (E u roparådsdoku 
ment M CM (86) 15), sam t til tid ligere ved tage lser i E u roparåde t, he runder 
rekom m andation 926 (1981) om  kabel-TV  og om direk te  sendende satellit
te r. En sam ling a f E u roparådsved tage lse r er udsend t u nder E u ro p aråd s
num m er D H-M M  (86) 5.

Søborg, den 2. feb ruar 1987

Bruno G rausen  
A fdelingschef

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den 20 m ars 1987 fö rk la ra t 
sig icke ha någo t a tt anföra i anledning  av m ed lem sförslaget.

Københavns Magistrat har i skrivelse den 24 feb ru a ri 1987 fö rk la ra t sig  
tillstyrka m ed lem sförslaget.

Det Danske Filminstitut:

D a D et D anske F ilm institu t fo rva lte r en  ku ltu rlov , ” lov om  film ” , hvis 
fo rm ålsparag raf e r  ” at frem m e film kunst og film ku ltu r”  kan vi kun væ re 
enige i, at spredning a f levende b illeder via T V -sendere og kom m unika
tionssa te llitte r baseres på  kulturelle p rinc ipper, ligesom  vi e r  enige i, at 
prim æ rt den danske , m en også den  nord iske og europæ iske kultur, skal 
besky ttes  im od overgreb .

” Lov om  film ” er baggrunden for, a t vi i D anm ark e r sikret en national 
spillefilm produktion, og vi h a r sta tistisk  belæg for, a t b iografbesøget stiger 
m arkant, og isæ r når der vises danske spillefilm  i p rovinsen.

Im idlertid ligger T V -program m er og satellit og kabelspredning udenfor
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vor an svarsom råde , idet loven definerer film  som : ” enhver form  fo r leven
de b illeder, b o rtse t fra  fjersy  n su d sen d e lse r” , så  den eneste  m ulighed, vi 
har fo r a t påv irke, e r  fo rtsa t at op re tho lde  en dansk  film produktion og at 
bidrage til frem m e a f salg og visning a f  d isse, og også til TV.

K øbenhavn , den 6. feb ruar 1987

M ona Jensen

A m tsrådsforeningen i D anm ark  har i skrivelse den 5 m aj 1987 fö rk la ra t 
sig icke ha någo t a tt anföra i anledning av m ed lem sförslaget.

Fuldm æ gtig Jy tte  T h rane , Ø konom idirektoratets S ek re taria t, F rederiksberg  
K om m une, har telefonisk  den 8. maj 1987 m eddelt følgende som  rem issvar:

Sagen har væ ret forelagt K ultur- og B iblio teksudvalget. F rederiksberg  
K om m une øn sk e r ikke a t erk læ re sig, idet det d re jer sig om  e t landspolitisk  
spørgsm ål.

Foreningen a f Danske V ideogram distributører:

 skal jeg  som  advokat fo r Foreningen a f danske V ideogram distribu
tø re r ud ta le , at fo reningen, hvis m edlem m er i D anm ark m arkedsfø rer 
spillefilm  på  videogram  a f såvel uden landsk  som  dansk  oprindelse , ikke 
m ener a t burde frem sæ tte  næ rm ere kom m entarer til ovennæ vnte forslag, 
der ved rø rer spredning a f  film væ rker gennem  e t konkurrende m edie.

D et skal dog tilkendegives som  foreningens m ere generelle op fa tte lse , at 
særlige res trik tio n er på film om rådet, uanse t restrik tionernes baggrund og 
form ål bør frarådes. E n varig  sty rkelse  a f  den nationale film kunst gennem 
føres ikke gennem  kvan tita tive  re s trik tioner og forbud m od udsendelse  a f  
film væ rker a f  uden landsk  oprindelse . E n sty rkelse  a f  den  nationale film 
kunst m å ske gennem  en sty rkelse  a f  produktionsm ulighederne i det natio
nale om råde.

K øbenhavn , den 27. maj 1987

Johan  Sch lu ter

Fællesforeningen af Danske A ntennelaug/foreninger (FDA):

 Til o rientering  fo r råd e t kan vi op lyse, at FD A  er en parap lyorgan i
sation  fo r 255 danske  fæ llesan tenneforen inger, hvortil ca. 150.000 fam ilier
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er tilknytte t. FD A  e r den eneste  danske landsdæ kkende forening a f denne 
karak ter. F D A ’s form ål e r  prim æ rt at give de enkelte fo ren inger ju rid isk  og 
teknisk stø tte  i sager vedr. offentlige m yndigheder, leverandø rer og se r
v icefirm aer o .l. FD A  m ener grundlæ ggende, at det skal væ re de dem okra
tisk valgte besty re lse r i de enkelte  fo reninger, der skal væ re ansvarlig  for 
p rogram udbuddet. FD A  kan derfo r ikke udtale sig om , hvorv id t europæ isk  
producere t p rog ram sto f skal have positiv  sæ rbehandling.

FD A  m ener derim od, at forinden  m an kan begynde at d isku tere  ku ltu r
politik i denne sam m enhæ ng, m å der skaffes og sikres ensartede  liberale 
m odtageforhold for alle borgere i E uropa. N ationale  regeringer bø r ikke 
ved tekn iske/adm in istra tive bestem m elser kunne forhindre eller frem m e 
en bestem t kulturpo litisk  linie.

N ord isk  Råd kan væ re m ed til at sikre og frem m e disse synspunk ter i 
Skandinavien  og resten  a f E uropa.

N ykøbing, den 21. april 1987

FDA 
Jeppe  E. N ansen  

Landsformand

Kassetteudvalget:

Da der a ltovervejende e r tale om kulturpolitiske vurderinger, vil spørgs
m ålet ikke naturlig t falde inden for det ophavsretlige sam arbejde inden for 
K asse tteudvalget.

Idet jeg  på K asse tteudva lge ts vegne tak k er for henvendelsen , beklager 
jeg  således, at der i d e tte  tilfæ lde ikke kan fo rven tes at frem kom m e nogen 

udtalelse.

K øbenhavn , den 5. august 1987

H alvor L u n d  C hristiansen  
Formand

F i n l a n d  

T rafikministeriet:

De europeiska  kom m unikationssa te llite rnas u tbud av te lev is ionspro 
gram  har hittills till s tö rs ta  delen  varit kom m ersiellt och karak tären  hos 
verksam heten  har i huvudsak  fas tstä llts i enlighet med företagsekonom iska 

t l - A  786/k Supplem ent
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principer. D etta  har i sin tu r  le tt till a tt de förm edlade te lev isionsprogram 
m en har dom inerats av am erikanska  underhålln ingsprogram , som  är fö r
m ånliga till p riset.

I F in land s träv a r m an bl. a. a tt till genom  stadganden  om andelen  in
hem skt program  i den kom m ande kabelsändningslagen främ ja m ångsidig
heten  hos program m en. B eträffande koncessionerna  fö r u tövare  av kabel
sändn ingsverksam het, vilka kom m er a tt beviljas redan  under innevarande 
å r, kom m er m ed stöd av lagen att fö resk rivas a tt m inst 1 5 -5 0  p rocen t av 
program m en skall vara  av inhem skt u rsprung . D å andelen  inhem ska p ro 
gram  u träknas beak tas dock inte de kom m unikationssatellitp rogram  som 
eventuellt förm edlas via kabelnät. Speciellt i F in land är det viktigt att 
stöda  den inhem ska produk tionen  av program  m ed hjälp av bestäm m elser 
om  program innehålle t. D etta  b ero r på  det a tt sp råkom rådet för d e t finska 
sp råket är lite t, v ilket gör a tt den fin ländska program produk tionen  inte kan 
konku rre ra  på  jäm börd iga  vilkor ens m ed den övriga eu ropeiska p roduk
tionen . D et är inte m eningsfullt a tt F in land  k räv er a tt andelen  inhem skt 
p rogram  skall gälla fö r p rogram , som  förm edlas av kom m unikationssatelli
te r  och som  ä r av sedda  a tt em ottagas på  flera länders om råde. D etsam m a 
gäller också  naturlig tv is m ånga and ra  eu rope iska  s ta te r, speciellt de övriga 
nord iska länderna  m ed deras skandinaviska språk , som  är sm å eu ropeisk t 
sett.

T ro ts det ovan anförda kunde m an av program , som  förm edlas via hjälp 
av kom m unikationssatelliter, i en lighet m ed d e t fram lagda m edlem sförsla
get k räva en viss andel för te lev is ionsprogram , som p roducera ts i E uropa 
och inte u tan  begränsn ingar kan ko n k u rre ra  m ed den am erikanska  p roduk 
tionen av program . K rav e t vore m otivera t e ftersom  E u ro p a  h is to risk t och 
kulturellt se tt u tgö r e tt om råde som  skiljer sig från  d e t am erikanska  sam 
hället. E n be tydande andel eu rope iska  te lev isionsprogram  skulle k lart öka 
m ångsidigheten hos de program  som  förm edlas via kom m unikationssatelli-

P rob lem et m ed kvan tita tiv  reglering av program m en är a tt det ä r  svårt 
a tt b eak ta  kvalite tsfak to rer. I p rak tiken  har det dock visat sig m ycket svårt 
a tt u tveck la  an d ra  m etoder fö r a tt uppnå de berö rda  ku ltu rpo litiska m ålen. 
E tt speciellt problem  i fråga om  program  via kom m unikationssatelliter ä r 
a tt m ångsidigheten hos program m en borde tryggas också  inom  ram en för 
de eu ropeiska  program  som  krävs.

M ed stöd av vad ovan an fö rts un d ers tö d er trafikm in isterie t det fram lag
da m edlem sförslaget.

H elsingfors den 12 m ars 1987

M atti L u ttinen  
Trafikminister

Juhan i K orpela  
Kanslichef
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Undervisningsministeriet har i skrivelse den 2 april 1987 fö rk la ra t sig 
stödja m ed lem sförslaget.

Delegationen för nordiskt kulturellt samarbete1:

 bifogar delegationen fö r nord isk t kulturellt sam arbete  det y ttrande
som sek tionen  fö r allm änkultu rellt sam arbete  givit (se B ihang) och som 
delegationen om fattar.

H elsingfors den 31 m ars 1987

K alervo Siikala  
Ordförande

H elena Priha  
Sekreterare

B IH A N G

Yttrande utarbetat av sektionen för allmänkulturellt samarbete

Som bakgrund till m edlem sförslaget ligger o ron  kring den utveckling 
som  skett inom  te lev is ionsverksam heten , speciellt om  de verkningar, som 
fö rekom m er i sam band m ed användande t av sa te llite r då  m an förm edlar 
televisionsprogram .

M ellan de eu rope iska  regeringarna h a r m an kom m it överens om  princi
per, som  tilläm pas fö r så  kallade d irek tsändande sa telliter vid förm ed lan 
det av te lev is ionsprogram . I d essa  princ iper har m an också  tagit i b eak tan 
de de ku ltu rpo litiska  synpunk terna . A v ta le t har ännu inte i prak tiken  
kunnat tilläm pas, eftersom  d irek tsändande sate llite r ännu inte har tagits i 
bruk.

Sam tidigt har m an för a tt v idarebefo rd ra  te lev isionsprogram  i allt högre 
grad börjat använda  så kallade kom m unikationssatelliter. D essa satelliter 
ä r ursprungligen av sed d a  till a tt skö ta  enbart te le trafik , program överföring 
och annan  in fo rm ationstrafik  m ellan rundrad iobolagen , som  inte är avsedd 
a tt m ottagas av a llm änheten . B eslu t om  användandet av d essa  satelliter 
har fa tta ts  av de nationella  te leverken  och in ternationella  o rgan isationer 
inom branschen .

U nder de senaste  åren  har m an i alla fall bö rja t använda kom m unika
tionssa te llite r fö r översändande t av program , vilka påm inner om  offentlig 
rundrad ioverksam het. S ate llitkanaler u thy res  åt fö retag , vilkas avsik t är 
a tt förm edla program  i kabelnä t fö r vidare d is tribu tion ; i v issa fall kan 
program  också  m ottagas d irek t m ed hjälp av p rivatpersoners parabo lan
tenner. Form ellt b e trak tas  denna typ  av program förm edling ändå som  en 
in form ationstrafik , till v ilket m an tilläm par en så kallad com m on carrier-

1 Yttrandet översatt frå n  finska.
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princip  (förm edlingskanalerna har kunnat hyras av vem  som  helst på 
sam m a sä tt som  telefonnätet).

I m edlem sförslaget k räv er m an sam nord iska å tgärder, för a tt m an i 
u thy rande t av kom m unikationssatellitens kapacite t skulle börja  tilläm pa 
ku ltu rpo litiska principer.

Sektionen för allm änkulturellt sam arbete  förhåller sig positiv t till tan 
ken, enligt vilken m an skulle börja  tilläm pa allm änna ku ltu rpo litiska princi
per på  te lev isionsprogram  som  förm edlas via kom m unikationssatelliter. 
M ålet kunde v ara  bl. a. de t, a tt en  viss del av program tiden skulle u tgöras 
av eu ropeiska  eller no rd iska program .

D et ä r  dock  ifrågasatt, om  sådana strävanden  kunde nås m ed de m etoder 
som  näm ns i m edlem sförslaget. I m edlem sförslaget k rävs, a tt m an redan  i 
sam band m ed u th y ran d e t av satellitens förm edlingskapacitet skulle tilläm 
pa ku ltu rpo litiska k riterier. D ärem ot fram går det inte alls u r m edlem sför
slaget, vem  eller vilka skulle p ro d u cera  program m en. De föreslagna princi
perna  skulle bli ofullbordade, i fall läm pliga p rog ram producen ter inte skul
le dyka upp.

Enligt sek tionens uppfattn ing är inte huvudprob lem et för satellitte lev i
sionens utveckling  u thy rande t av kanale rna , u tan  det, a tt m an inte har 
funnit m edel a tt p roducera  och finansiera  tillräckligt b re tt och högklassigt 
eu ropeisk t p rogram utbud . Så till v ida a tt e tt sådan t p rogram  kan p roduce
ras , kom m er m an säkert a tt finna tillräckligt m ed lediga satellitkanaler för 
a tt förm edla d essa  u tan  a tt m an speciellt behöver kom m a överens om 
kanaliernas u thyrn ingsprinciper. Om m an å  and ra  sidan anser a tt fö rm ed
landet av något program  ä r till den grad m indre önskvärt, a tt m an helt och 
hållet vill fö rh indra  d e tta , kan prob lem et lösas genom  sändarlandets eller 
m ottagarlandets lagstiftning. I fall sändandet e ller m ottagandet av program  
inte är tillåtet, finns det inte heller m otiv för u thy rande t av kanalerna.

Post- och telestyrelsen:

Post- och  te lesty re lsen  av stå r från  a tt kom m entera  m edlem sforslagets 
ku ltu rpo litiska huvudändam ål, m en önskar få tillrättalägga den m issupp
fattning, som  uppenbarligen föreligger beträffande tillvägagångssättet 
inom  sa te llito rganisationerna IN T E L S A T  och E U T E L S A T  i sam band 
m ed u thyrning av sa tellitkapacitet.

V ardera  organ isationen  ä r baserad  på m ellanstatliga av tal, m ed lem ssta
te rna  ä r  s. k. P a rte r i o rgan isationerna. V arje P art kan u tse  en  s. k. Signa- 
tä r , vanligen sitt lands te leadm in istra tion  a tt underteckna  D riftsav talet och 
svara  fö r de fö rp lik telser och rä ttighe te r som  därav  följer. E ndast S ignatär 
har rä tt a tt an söka om sa tellitkapacitet.

D å nu ett antal program bolag d is trib u ere r T V -program  till v issa länder 
och v idare enligt respek tive  nations regler till v issa m ottagare ä r  det fråga 
om in ternationell p rogram överföring , en in form ationsskyddad  te le tjänst, 
som  de ifrågavarande ländernas S ignatärer u tfö r på uppdrag av sina pro- 
g ram transm issionskunder.
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S ate llito rgan isationerna har sålunda icke hyrt ut kapacite t till privata  
eller andra  firm or, u tan till S ignatärer (m ed undantag  för E B U . det eu ro p e
iska rundrad ioförbundet).

R iksdagen har u tse tt post- och te lesty re lsen  till F in lands S ignatär i 
ovannäm nda o rgan isationer.

H elsingfors den 3 m ars 1987

P ekka Tarjanne 
Generaldirektör

Aulis Salin  
Teleöverdirektör

Oy. Yleisradio Ab:

R undradion fäster avseende vid, a tt då frågor gällande kom m unikations
satelliter behand las, bö r än så  länge skiljas m ellan de s. k. kom m unika
tionssatelliterna och rundrad iosa te llite rna . D en fö rra  satellittypen  d istribu
era r program  till k abeltelev isionsnät, där d essa  program  är förem ål för 
nationella bestäm m elser och nationell reglering. T eleadm in istra tionen  i 
respektive land avgör u tgående i huvudsak från ekonom iska prem isser 
(förekom sten av publik) om  u thyrningen av tran sp o n d rar avsedda för 
kom m unikationssatellitens tv-användning. E konom iska p rem isser sty r 
också  de organ isa tioner som hyr ut tran spond rarna  (de europeiska  te lead 
m inistra tionernas E u te lsa t, den p rivata  SE S/A stra). Då det är fråga om den 
senare satellittypen  (t. ex. den västty ska  T V -Sat, den franska TDF-1 och 
den nord iska Tele-X ) är p rogram verksam heten  in ternationell till sin karak 
tär, m en beslu t därom  sker på basen  av sändarlandets nationella lagstift
ning och nationella reglering.

I fram tiden kom m er frågan att bli alltm er kom plicerad , då program  via 
kom m unikationssatelliter i allt högre grad kan tas em ot privat u tanför 
kabelnäten .

In ternationell p rogram verksam het via kom m unikationssatelliter kan 
sty ras genom  in ternationella  b indande av tal, vilka tillsvidare inte ex is tera r, 
även om  olika in ternationella  rekom m endationer finns på om rådet. D ylika 
avtal ä r dock under arbete  b l.a . i E G -kre tsar och E uroparådet. A vtalen 
skulle främ st gälla b l.a . re lger för p rogram verksam heten , finansiering 
(reklam , sponsring) och barnskydd .

R undradion kan inte se e tt sådan t fö rfaringssätt ändam ålsenligt och 
möjligt, d är reglering skulle byggas upp allm äneuropeisk t u tgående från 
beslut om  uthyrn ing  av tran spond rar. D ärem ot skulle det vara  nödvändigt 
a tt få e tt allm änt av tal i E u ropa  om de kom m unikationspolitiska och
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kulturella  p rinc iper som  h a r anknytn ing  till radio- och tv -verksam het via 
satelliter, d . v. s. frågor som  gäller den in ternationella  p rogram verksam he

ten.

H elsingfors den 25 m ars 1987

Oy. Y leisradio Ab.

Jo u n i M ykkänen  
Direktör för radion

Juss i Tunturi 
K anslichef

I s l a n d

Samferdselsministeriet har i skrivelse den 16 ja nuari 1987 fö rk la ra t sig 
icke kunna utta la  sig i an ledning av m ed lem sförslaget.

N o r g e

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t vil m eget sterk t stø tte  den henstil
ling som  e r frem m et i m edlem sforslag  A 786/k.

D et har de siste årene skjedd en u ts trak t u tleie av kapasite t i kom m uni
kasjonssa te llitte r (E U T E L S A T  og IN T E L S A T ) til private  fjernsynssel
skaper. D ette  har skjedd u ten  næ rm ere vurdering  av program innholdet. 
Slik satellittspredning  fø re r til e t s te rk t p ress på m yndighetene i de enkelte 
land i re tn ing av å tillate v ideresending av program m ene i kabelne tt, slik at 
den reelle styring  av kringkastingstilbudet undergraves.

U tleie av kapasite t i kom m unikasjonssa te llitte r til kringkastingsform ål 
b ø r skje på  grunnlag av ku ltu rpo litiske overveie lser og b ø r således god
k jennes av kultu rm yndighetene i de enkelte land.

O slo, 26. m ars 1987
E tte r fullm akt

Olav N yh a m a r  
Byråsjef

H ans Berg  
Førstekonsulent

Samferdselsdepartementet:

Fjernsynsprogram m er form idlet over kom m unikasjonssatellitt vil fritt 
kunne m ottas av p riv a tp erso n er til eget b ruk  i N orge. T eleverket har
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dessu ten  opplyst at også e tte r  svensk lovverk  vil v ideosignaler form idlet 
via kom m unikasjonssa te llitte r fritt kunne m ottas av enkelthusholdninger i 
Sverige. På dette  punkt er det lite sam svar m ellom  prem issene i det 
tilsendte  m edlem sforslag  og dagens situasjon. D et kan føyes til at m ot
tak e ru ts ty r fo r fjernsynssignaler fra kom m unikasjonssa te llitte r i dag er i 
handelen  til p riser som  er overkom m elige for husholdninger.

T eleverket har videre opplyst til forslaget at de såkalte  W A RCs (W orld 
A dm inistrative R adio C onferences) er verdensom spennende konferanser 
som holdes av  ITU  (D en in ternasjonale  teleun ionen), og de er ikke beg ren 
set til det ” eu ropeiske  p lan ” . W A R C -avtalen  av 1977 angir frekvenser og 
baneposisjon  for d irek tesendende sa te llitte r i IT U ’s ” R egion”  1 og 3, dvs. 
hele kloden m ed unn tak  av G rønland , N ord- og Sør-A m erika (Region 2). 
Senere e r  tilsvarende plan u tarbeidet også fo r Region 2.

D et kan v idere væ re noe m isvisende å om tale E U T E L S A T  som  ” den 
europeiske PT T -organ isa tion” . Såvel E U T E L S A T  som  den globale orga
nisasjonen IN T E L S A T  er o p p re tte t ved o verenskom ster m ellom regje- 
ringer (” p a rtie s” ). T eleforvaltn ingene i m edlem slandene deltar i o rgan isa
sjonsarbeidet som  signatare r (rådsm edlem m er). R egjeringene e r rep resen 
tert i det overo rdnede  organet, Forsam lingen.

U tleie av tran spondere  (for IN T E L S A T  også salg) sk jer bare til signata- 
rene, e tte r  a t av ta le r er inngått m ellom  disse og E U T E L S A T  (IN 
T E L SA T ). E t privat T V -selskap  kan leie kapasite t av sin egen signatar, 
men kan ikke inngå avtale  om  sa tellittb ruk  direk te  m ed E U T E L S A T .

E u te lsa t ble dannet m ed hovedoppgaven  å  form idle telefon- og d a ta tra 
fikk m ellom  land i E uropa. U tleie av tran spondere  til v ideo-overføringer er 
e tte r hvert blitt en viktig inntek tsk ilde og er i dag en helt avgjørende del av 
E U T E L S A T ’s inntek tsgrunnlag . O rganisasjonen d river sin v irksom het i 
en stadig m er k o n k u rran seu tsa tt posisjon  og m å, om den skal overleve, 
legge avgjørende vekt på økonom iske lønnsom hetsk riterier i sine kunde- 
transaksjoner.

E tte r T e leverke ts syn kan ikke E U T E L S A T ’s oppgave væ re å pålegge 
brukerne kulturpo litiske forp lik telser, slik forslaget fo ru tse tte r i fjerde 
avsn ittt på side 2. E tte r  de ts  skjønn m å det væ re de politiske m yndighetene 
i m edlem slandene som , gjennom  sin konsesjonspolitikk , sitt regelverk og 
sin sty ringsre tt over signatarforvaltn ingene, i p rinsippet har an svar fo r å 
innføre ku ltu rpo litiske retn ingslin jer for, og begrensn inger i, sendevirk- 
som heten i sine h jem land, f. eks. kreve at en gitt del av sendingene skal 
være p rodusert i E uropa.

I frem tiden an ta r T eleverket at det i E uropa vil finnes private satellitt- 
system er m ed liten m ulighet fo r nord isk  innfly telse (et ak tuelt eksem pel er 
det luxem burgske sy stem et G D L /A ST R A  m ed kapasite t fo r video-overfø- 
ring som  overstiger det E U T E L S A T  i dag kan tilby). V idere er det en 
kjennsgjerning at de fleste satellittfjernsyns-program  som  e r tilgjengelige, 
sendes fra land utenom  N orden . B estrebelse r på å sikre stø rre  europeisk
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andel i p rogram stoffet, og stø rre  kultureli allsidighet, m å derfor fø rst og 
frem st gjøres på  b red t grunnlag i in tereu ropeiske  ku ltu rfo ra  og væ re re tte t 
m ot v irk som heter og om råder som  tildels ligger u ten fo r E U T E L S A T - 
signatarenes kontro ll og innfly telse. T eleverkenes ansvar i denne sam m en
heng kan knapt gå v idere enn  til å  påse  at b rukere  som  ønsker å inngå 
av ta ler om  sa te llittb ruk , har innhentet de nødvendige kulturpo litiske kon
sesjoner.

E tte r  T eleverkets oppfatn ing vil anstrengelser for u tv idet europeisk  
innflytelse i sa te llitt-fjernsynstilbudet, når fø rst den politiske vilje til stø rre  
” eu ropeisering”  er til stede , i s to r m onn avhenge av de kontro lltiltak  
m yndighetene e tab le re r fo r å sikre at pålegg og regelverk  blir fulgt. B red 
oppm erksom het m å re ttes  m ot de tte  p rob lem om rådet.

A vslutningsvis an fø re r T e leverke t at m edlem sforslaget g jelder v ideo
overføringer via en b estem t kategori te lekom m unikasjons-satellitter. D et 
kan ikke tas for gitt at ikke også d irek tesendende sa te llitte r (DBS) vil bli 
ny tte t av private  p rogram sam band  (slike m uligheter har væ rt d rø fte t i 
sam band m ed bruken  av den  franske T D F -sate llitten , en av de fø rste  DBS- 
sa te llitte r planlagt oppsend t i E uropa). D et b ø r derfor vurderes om  ikke 
også program  sp red t v ia  d irek tesendende sa te llitte r skal trekkes inn i 
d iskusjonen av dette  forslaget.

S a m ferdse lsdepartem en te ts  m erknader i det følgende er fo rtrinnsv is 
k n y tte t til vurderingen  av ” om  selve udlejningen a f tv -sendere  på satellit
te r  fo rtsa t skal ske alene u nder hensyn  til økonom iske fo rh o ld .”

Som T eleverket har påpek t gir W A R C -avtalen en fordeling av frekven
ser til kom m unikasjonsbruk  og til kringkastingsbruk.

N år d e t g jelder kom m unikasjonssa te llitte r skal de u telukkende leies ut 
på  kom m ersiell basis som  en naturlig  del av T eleverkets fo rre tn ingsv irk
som het. T eleverket kan således ikke forp lik te  seg til a t et v isst antall 
kanale r skal rese rv eres  for spesiell b ruk  i de tte  tilfelle kringkastingsbruk. 
D ersom  en skulle båndlegge frek v en ser i kom m unikasjonsbandet til kring
kastingsbruk , ville det m edføre en endring av den bestående W ARC- 
avtalen.

D en m idlertid ige  kringkastingsbruk  som  en nå har, vil m åtte vike for 
o rd inæ r kom m unikasjon dersom  kapasite tsp rob lem er oppstår.

T eleverket kan ikke regulere hva kapasite ten  som  leies ut skal b rukes til 
ren t innholdsm essig. D et tas im idlertid  forbehold  om  at v irksom heten  ikke 
m å stride m ot lover og b estem m elser heller ikke u ten fo r T eleverkets 
m yndighetsom råde.

D ersom  kultu rm yndighetene ø n sk e r å regulere fjernsynsoverføring  via 
kom m unikasjonssatellitter ved  f. eks. konsesjonsordn inger, innebæ rer det 
at den/de som  leier overfø ringskapsite t av T eleverket, m å sørge for 
nødvendig konsesjon  for å b ruke  kapasite ten  til det spesielle form ålet.

N år det g jelder b ruk  av d irek tesendende sa te llitte r på kringkastingsfre- 
k venser e r  problem stillingen en helt annen  og kapasite tsb ruken  på  dette 
felt ligger innenfor ku ltu rm yndighetenes oppgave å regulere.
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Som det frem går av ovenstående  u tta le lse  e r  verken  T e leverke t eller 
S am ferdselsdepartem en te t av den oppfatn ing at m edlem sforslaget angir 
hensik tsm essig  behandling av disse saker.

T eleverkets u tleie av sa te llittkapasite t e r  en naturlig  del av en fo rre t
n ingsvirksom het og T eleverket e r  pålagt å ta  økonom iske hensyn. T e lever
ket skal ikke drive m ed kultu rpo litikk . Sam tidig fo ru tse tte r im idlertid 
T eleverket at b ruken  av kapasite ten  ikke m å væ re i strid  m ed annen 
lovgivning.

K u ltu rdepartem en te ts  styring av m ediapolitikken kan derfor fullt ut 
håndheves i den grad  det e r  ønskelig  og mulig m ed de h jem ler k ringkast
ingsloven gir.

O slo, 20. m ars 1987

E tte r fullm akt 

Erik R ibu
K jell Johnsen

Norsk ku ltu rråd :

N orsk  ku ltu rråd  k o n sta te re r at forslaget peker på et sto rt om råde som  nå 
er uregulert m en der det e r behov for regler. Im idlertid  er forslaget på et vis 
sta tisk , e tte rsom  det ikke ta r  hensyn  til at utviklingen e r i ferd m ed å  viske 
ut forskjellen  m ellom  T V -sendinger over kom m unikasjonssatellitter og 
sendinger o ver d irek te-sendende satellitter. D erfor bø r even tuelle  regler på 
dette  om råde gjelde for satellittsend inger generelt. U ansett fo ru tse tte r 
rådet næ rt og b indende in ternasjonalt sam arbeid .

R ådet an ser det nødvendig  at de t snarest fas tse tte s  regler som  regulerer 
visse m ediepolitiske forhold i E uropa, særlig når det gjelder fje rnsynssen
dinger over satellitt. R ådet har i denne sam m enheng m erket seg at ku ltu r
m inistrene i E u ro p aråd e t nylig beslu tte t å sikre a llm enhetens in teresse  i å 
m otta et b red t utvalg av fjernsyn  av høy kvalite t, noe som  skal b idra til den 
frie m eningsdanning og den kulturelle utvikling. N orsk  kultu rråd  er enig i 
de tte , og vil sam tidig u n d ers treke  og stø tte  det foreliggende m edlem sfor
slags ønske om  at m ediepolitikk ses som  en del av kulturpolitikken.

N orsk  ku ltu rråd  e r enig i at den eu ropeiske produksjon  av fjernsyns
program  m å sikres plass i sendingene. En fo ru tsetn ing  fo r de tte  er at p ro 
duksjonen sty rkes vesentlig , sam tidig som  utveksling  av program  mellom 
landene frem m es. D a m å også u tdanningen  for skapende arbeid  i den 
audivisuelle teknologi bygges ut slik at det blir mulig å lage de program  
som trenges, -  m en m inst like viktig er det at vårt ” trad isjonelle”  kulturliv  
sty rkes. D ette  kulturliv  er selve grunnlaget for den produksjon  av fjern
synsprogram  som  er nødvendig.
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K ultu rråde t har m erket seg a t de vest-europeiske kulturm inistre også 
har b eslu tte t at det m å treffes p assende fo rholdsreg ler slik at fje rnsyns
program m ene inneho lder en  rim elig andel av audiovisuelle arbeider, særlig 
ikke-dokum entariske program m er, av europeisk  opprinnelse . E tte r  K ul
tu rråde ts  m ening m å de tte  gjelde også satellittform idlet fjernsyn , slik m ed
lem sforslaget til N ord isk  R åd sier. K u ltu rråde t an ta r at spørsm ålet om 
hvordan  slike reg ler skal kunne håndheves, m å u tred es næ rm ere.

M edlem sforslaget illu strerer at det ikke e r le tt å  sikre at det sam lede  
p rogram tilbud har en viss profil, n å r avgjørelsen  av utleie (og program ) 
skjer i de enkelte land. N orsk  ku ltu rråd  opp fa tte r de tte  som  en y tterligere 
understrek ing  av at det e r  behov for et næ rt og b indende in ternasjonalt 

sam arbeid  på  de tte  om råde.
M edlem sforslaget k o n sen tre re r seg om  sendesiden  og form idlingen via 

satelitt. N orsk  ku ltu rråd  vil im idlertid  peke på a t det e r  lite hjelp i en sam let 
kulturpo litisk  vurdering av ” det sam lede p rog ram udbud” dersom  den 
enkelte  see r ikke h a r anledning til å  ta  im ot annet enn e t utvalg av tilbude
ne, f. eks. på  grunn av begrenset p lass på  kabelne tte t. R ådet e r  k jen t med 
at også lokalfjernsyn kan m øte sam m e problem  m ed å  nå fram  til seerne. 
D erfor ber K u ltu rråde t om  at det vu rderes å innføre et system  som  sikrer 
p lass ikke bare  for program  av europeisk  opprinnelse , m en også for det 
egne lands program  (i det m inste de offentlige kanalene) og lokal-fjernsyn. 
R ådet v iser her til de reg ler som  alt g jelder i en  del land.

O slo, 24. m ars 1987

H alvdan  Skard
H ans S tokland

Norsk rikskringkasting  (NRK):

N orsk  rikskringkasting  e r enig i at m edlem sforslaget ta r  opp  sentrale 
spørsm ål som  gjelder den frem tidige m edieutvikling.

Vi m ener likevel at de spørsm ål som  forslaget re iser, m er hensik tsm essig  
kan behandles av E u roparåde t m ed sine 21 m edlem sland.

Vi m inner i den forbindelse om den m in is terkonferanse som fan t sted  i 
W ien i d esem ber 1986 i regi av E uroparådet.

H ovedtem a på konferansen  var ne ttopp  F jern synets frem tid i E uropa. 
N este  m in isterkonferanse om  spørsm ål som  gjelder m assem edier vil bli 

holdt i S tockholm  i 1988.

O slo, 19. feb ru ar 1987

B jartm ar Gjerde
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Norsk Kabel-TV  Forbund:

N orsk  K abel-T V  F orbund  slu tte r seg til de tte  forslag , som  e r i full 
overensstem m else  m ed v å r egen m ening om innholdet i de program  som  
skal form idles over m edlem m enes kabelnett.

O slo, 24. feb ruar 1987

N orsk  K abel-TV  Forbund

Torm od K rognes  
Direktør

S v e r i g e

Upphovsrättsutredningen har i skrivelse den 24 m ars 1987 fö rk la ra t a tt 
m edlem sfö rslage t icke fö ra n led er  någo t y ttrande, då det inte har några  
upphovsrä ttsliga  aspekter.

Statens kulturråd:

D et fram tida T V -u tbudet i Sverige kom m er att bestå  av två ty p er av 
u tbud: Å ena sidan kom m er pub licserv icefö retagens sändningar -  inklusi
ve Tele-X  fö r vilken enligt den  svenska  radio lagsu tredn ingens förslag skall 
gälla sam m a norm er som  fö r pub licserv icefö retagens övriga u tbud  -  å 
andra  sidan tillhandahåller u tländska  sate llite r både e tt v isst publicservice- 
u tbud och e tt om fattande kom m ersiellt u tbud . R edan  nu har m ånga hushåll 
m ed kabel-TV  tillgång till båda  ty p ern a  av u tbud  m en en väsentlig  expan
sion av an ta le t sådana hushåll ä r  sannolik t. E tt viktigt mål är då a tt 
uppehålla  kvalite ten  på d e t nationella publicserv icefö re tagets u tbud . Sve
riges R adio har sedan lång tid tillbaka ku ltu rpo litiska rik tlin jer inskrivna i 
av talen  m ed sta ten . I den svenska  d iskussionen  be tonas alltm er behovet 
a tt o ckså  i fo rtsä ttn ingen  hävda och u tveck la  den nationella iden tite ten  och 
kulturen . D et sker ju s t m ot bakgrund av den vän tade ökningen av m edie
u tbudet u tifrån.

F örslagsstä llarna  pek ar på  behovet a tt lå ta  ku ltu rpo litiska principer 
prägla också  p rogram utbude t vid sidan av pub licserv iceföretagen . D et är 
en inriktning som  det enligt k u ltu rråde ts  m ening är angeläget a tt stödja. 
M en form en för hu r d e tta  skulle kunna ske behöver s tuderas närm are. Det 
gäller avvägningar gen tem ot generella  p rinciper fö r y ttrandefrihe t och ett 
fritt in ternationellt in fo rm ationsu tby te . Ä ven de upphovsrä tts liga  aspek 
te rn a  av förslaget beh ö v er analyseras. D etsam m a gäller den i m edlem sför
slaget ak tualiserade  frågan om  k v o ter fö r eu ropeiskp roducerade  program . 
D en ingår dock i e tt s tö rre  p rob lem kom plex  om  effek ten  av kvoteringar.

D å ku ltu rpo litiska  a sp ek te r på de nya m edierna granskas m åste möjlig-
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heterna  att främ ja sam spelet m ellan m edierna och den levande ku lturen  i 
berö rda  länder tas upp.

H ithörande frågor d isku terades vid de v ästeu ropeiska  m ediem inistrar- 
nas m öte i W ien i höstas. M an beslö t då  a tt u ta rb e ta  förslag om  bindande 
rättsliga instrum en t i fråga om radio- och T V -sändningar, som  går över de 
nationella g ränserna . E tt sådan t a rbe te  pågår. D et är naturligt a tt de i 
m edlem sförslaget ak tualiserade  behoven  tas upp  inom  ram en fö r e ller i 
anslu tn ing till det a rbe te t. K u ltu rrådet an ser a tt det på de tta  om råde finns 
starka  skäl för e tt gem ensam t nord isk t agerande.

S ta tens ku ltu rråd  finner sam m anfattn ingsvis a tt det ä r  önskvärt a tt de i 
m edlem sförslaget fram förda synpunk terna  på  behovet av en kulturpolitisk t 
baserad  fördelning av T V -sändningar på  kom m unikationssatelliter u treds 
närm are i sam verkan  de nord iska regeringarna em ellan.

S tockholm  den 1 april 1987

L ars E ngqvist

Carl-Johan K leberg

Statens delegation för rym dverksam het:

M edlem sförslaget ta r  upp frågor av i fö rsta  hand m edie- och ku ltu rpo li
tisk natur, något som  ligger u tan fö r delegationens egentliga ansvars- och 
kom petensom råde. M ed hänsyn  till den  redogörelse för sakförhållandena 
som  läm nas i m edlem sförslaget finner D FR  det dock  m otiverat a tt i några 
avseenden  kom m entera m edlem sförslaget.

Inledningsvis k onsta te ra s  a tt den eu ropeiska  TV -publiken kom m er att 
erb judas satellit-TV  på två skilda sä tt. näm ligen dels genom  direk tsändan- 
de sta te llite r (DBS) m ed m öjlighet till enskild  m ottagning, dels via kom m u
n ikationssatelliter där signalerna förs vidare i kabel-T V -nät till de enskilda 
hushållen . D istink tionen  m ellan d irek tsändande sa telliter och kom m unika
tionssa te llite r avgörs f. n. y tte rs t av vilka frekvensband  de olika sa telliter
na sänder i. D enna distink tion  to rde  dock fram gent få begränsad  betydelse  
för hu r publiken fak tisk t ta r em ot sändningarna. O rsaken  är den pågående 
utvecklingen m ot effek tstarkare  kom m unikationssatelliter vilka kom m er 
a tt m edge individuell m ottagning, dvs. sa te lliterna kom m er av publiken/ 
hushållen att uppfa ttas såsom  varande d irek tsändande tro ts  a tt de enligt 
den in ternationella  rad io rä tten  f. n. defin ieras som  kom m unikationssatelli
te r  (F ixed-Satellite  Service). D essa avgränsn ingar och begrepp synes mot 
här angiven bakgrund m indre väl läm pade a tt ligga till grund för mediepoli- 
tiska  å tgärder som  m edlem sförslaget sy ftar till.

I m edlem sförslaget u tta las a tt de T V -kanaler som  sänds via kom m unika
tionssa te llite r inte ä r  underkas tade  några ku ltu rpo litiska förp lik telser och
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att sändningsverksam heten  inte är d irek t reglerad  i lag. D etta  äger till viss 
del sin rik tighet. S ändningarna är underkastade  de bestäm m elser som  

följer av den in ternationella  te lekonven tionen  och det därtill kopplade 
in ternationella  rad io reg lem en te t, den upphovsrä tts liga  lagstiftningens och 
därtill hö rande in ternationella  konven tioners b estäm m elser sam t nationell 
lagstiftning i det land där upplänk  av signal till satelliten  sker och slutligen 
nationell lagstiftning avseende m ottagning och v idarespridn ing  av aktuell 
typ av signaler. Såtillvida är verksam heten  oreglerad  att b indande, mel- 
lanstatliga legala in strum ent saknas vad gäller p rogram utbud/program inne
håll m. m. A rbete i d essa  frågor har dock in letts som  redovisas senare.

Enligt fram ställn ingen i m edlem sförslaget skulle T V -transpondrar i kom 
m unikationssatelliter vara  en facilitet som  kan köpas och säljas helt fritt. 
D etta  är inte korrek t. De in ternationella  o rgan isa tionerna  In te lsa t och 
E u telsat som  d river sa tellitsystem  ställer satellitkapacite t till förfogande i 
princip endast till te lefö rvaltn ingarna  i m edlem sländerna. U thyrningen av 
tran sp o n d rar sker däre fte r av den enskilda teleförvaltn ingen  och med 
beak tande av de reg ler som  faststä llts  i varje enskilt land. In te lsa t och 
E u telsat har alltså  inget d irek t inflytande över satelliternas användning för 
TV -sändningar. D et bö r i sam m anhanget påpekas a tt de ak tuella  satellit
system en fö rvän tas fungera på kom m ersiell basis, dvs. in täk terna  skall 
täcka  kostnaderna .

D FR  vill v idare peka  på att de nord iska länderna  ä r m edlem m ar i såväl 
In te lsa t som  E u te lsa t. L än d ern a  fö re träds där i de y tte rs t beslu tande 
organen på regeringsnivå. D et m åste fö ru tsä tta s  a tt de p rinciper som  nu 
tilläm pas vad gäller u thyrning av tran sp o n d ra r fö r T V -sändningar har 
fas tstä llts inom  de tv å  o rgan isa tionerna  m ed de nord iska ländernas m ed
verkan.

De m ålsättn ingar för en fram tida u thyrning av tran sp o n d rar för TV- 
sändningar som  kom m er till u ttryck  i m edlem sförslaget synes enligt D FR :s 
bedöm ning fö ru tsä tta  en hantering  av ett överstatlig t organ vad gäller 
p rogram politiska principer. D etta  fram stå r enligt D FR  inte som  en fram 
komlig väg. I dag finns m öjligheten a tt de nord iska  länderna  genom  sin 
rep resen ta tion  i In te lsa t och E u te lsa t söker påverka  de p rinciper som  skall 
tilläm pas. M öjligheterna a tt åstadkom m a några fö rändringar fram står dock 
som  y tte rs t sm å. D et kan också  ifrågasättas om organ som  In te lsa t och 
E u te lsa t skall åläggas a tt på något sä tt göra  kultur- och m ediepolitiska 
värderingar i sin verksam het. I sam m anhanget bö r också påpekas att 
fram växten av satellitsystem  u tan fö r de tv å  o rgan isa tionerna  av typen 
A STRA  gör In te lsa t och E u te lsa t till helt o in tressan ta  in tstrum en t för 
medie- och ku ltu rpo litiska strävanden .

D FR  vill fästa  uppm ärksam heten  på det a rbete  som  inletts inom  E uropa
rådet som  e tt resu lta t av beslu t vid E u roparåde ts  m ediem in isterkonferens i 
W ien i decem ber 1986. D etta  arbete  sy ftar till a tt skyndsam t få fram  
b indande legala instrum ent avseende gränsöversk ridande TV vad gäller
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program politiska principer. A rbetet bedrivs m ed sikte på att vara  slutfört 
under 1987. Sam tliga de frågor som  ak tualiseras i m edlem sförslaget kom 
m er såv itt D FR  erfarit a tt behandlas i a rbete t i E uroparådet.

Solna den 27 m ars 1987

Jan  S tiernsted t
Carin Thuresson

Svenska kommunförbundet:

B akgrunden till m edlem sförslaget ä r  att u tvecklingen tagit and ra  vägar 
än de ursprungligen vän tade . N är de eu ropeiska  länderna 1977 slöt avtal 
som skulle säkerstä lla  eu ropeisk t inflytande över T V -sändningar via satel
liter räknade m an inte m ed a tt kom m unikationssatelliterna skulle användas 
fö r TV -ändam ål i någon stö rre  u tsträckning . A vtalen gällde därför enbart 
fördelningen av u trym m et i de d irek tsändande satelliternas signalvändare. 
I dag finns fo rtfarande inga d irek tsändande satelliter men sändningarna till 
de eu ropeiska kabel-T V -anläggningarna är ändå  en e tab lerad  verksam het 
då  man använder sig av det u trym m e som på en fri m arknad erbjuds i 
kom m unikationssatelliternas signalvändare.

I två  sa telliter finns i dag 14 signalvändare (eller T V -sta tioner som 
m edlem sförslaget ta la r om) varav  10 d isponeras av p rivata  företag . V erk
sam heten  bedrivs på en fri m arknad och sty rs u teslu tande av kom m ersiella 
hänsynstaganden . F örslagsställarna är o roade av a tt de cirka 10 satelliter 
med to ta lt 100 signalvändare som  enligt p lanerna  skall sändas upp ger e tt 
växande u trym m e för p riva ta  in tressen  m ed ensidigt program utbud . Inne
hållet i de nuvarande TV -program m en som  kom m er via satelliterna är i 
huvudsak  spelfilm , underhålln ingsprogram  med m usik och sport och m er
parten  av program m en är p roducerade  i U SA.

D et var de eu ropeiska post- och te leverkens egen organisation , E u telsat, 
som  inledde u tvecklingen — tro ts  in ten tionerna  i av talet från  1977 -  genom  
att 1982 börja  hy ra  ut signalvändare i kom m unikationssatelliter till privata  
företag . In te lsa t — dvs. m otsvarande in ternationella  o rganisation  -  följde 
då e fter och tilläm par nu sam m a policy.

D et eu ropeiska  infly tandet över T V -sändningar som  via d irek tsändande 
satellit skulle kom m a till europeisk  publik och som  avtalen  från 1977 avsåg 
kom  således aldrig till stånd. D en tekn iska  utvecklingen klarade inte av att 
få upp de d irek tsändande sa te llite r som  av talen  fö ru tsa tte  och den kom 
m ersiella användningen av kom m unikationssatelliterna gav helt andra  u t
gångspunkter fö r u tbudets innehåll.

K om m unförbundet har i rem issvar på m edieom rådet fram hållit att fö r
ändringarna i det lokala kulturlivet m ed anledning av m edieutvecklingen
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gör m edieu tbudet till en fak to r av avgörande betydelse  för inriktningen av, 
den kom m unala kultur- och m ediepolitiken. D et ä r  naturlig tv is av b e tyde l
se för det sam lade m ed ieu tbudet lokalt om  ansträngn ingar görs för a tt 
säkerstä lla  m ångfald och tillfö rsäkra eu ropeisk t p roducera t p rogram m ate
rial u trym m e.

S to ra  de la r av de in sa tse r som  i dag görs i kom m unerna på ku ltu r
om rådet ä r  u tfo rm ade m ed am bitionen  att u tgöra a lternativ  till och kom 
plettering  av det dom inerande m assm ed ieu tbudet från  U SA . F ö rtrogenhe
ten m ed anglosax isk  ku ltu r och då  särsk ilt am erikansk  är s to r i Sverige. 
Sam hörigheten  med europeisk  kultu r är stark t beroende av vad som  expo 
neras i TV.

S tyrelsen  stöd jer d ärfö r m edlem sförslaget som  om  det förverkligas kan 
b idra till a tt skapa en ökad m ångfald i p rogram utbude t i T V -sändningar 
som  via satellit n år svenska  kabel-TV -anläggningar.

R eserva tion  an fördes av c-, m-, och fp-ledam öterna  enligt bilaga.

S tockholm  den 3 april 1987

S venska kom m unförbundet 

Lars Eric E ricsson

Reservation
av Ingrid Z e tte rs trö m , A rne Jonsson  och Sverker L indberg  (sam tliga c) 
och E lla T engbom -V elander, C arl C edersch iö ld , G öran  Elgfelt, Ing-Britt 
N ygren och Jonas W allin (sam tliga m) sam t L ennart R ydberg  och U lla 
A rnholm  (båda fp).

De tre  sista  styckena  e rsä tts  av följande tex t.
"D en  verk lighetsbeskrivn ing  som  m edlem sförslaget bygger på är inte 

helt riktig.
U tbudet i sa te llitsändn ingar ä r  väl så varierat som  i Public S erv ice

förlagens u tbud . D et finns således kanale r som  ä r in rik tade på nyheter, 
kultur, spo rt, relig iösa p rogram , barnprogram  m. m. som  kan tas em ot i 
Sverige. Inte heller ä r  det am erikanska  u tbudet så dom inerande som  fö r
slagsställarna synes anse. De franskspråk iga  T V -företagen i F rankrike , 
Belgien och Schw eiz sam verkar exem pelvis genom  TV 5. Super C hannel 
fö rm ed lar i allt väsentlig t b rittisk  TV  som  allm änt anses vara  den b ästa  i 
världen. H orizon t ä r  den  ry ska  te lev isionens riksprogram .

N ågra övernationella  reg ler av den a rt fö rslagsstä llarna  tän k e r sig finns 
för närvarande inget påtagligt behov av.

D en m est angelägna å tgärden  fö r närvarande på m assm ediaom rådet är 
att u tveck la  e tt lokalt T V -utbud  genom  a tt tillåta lokala T V -sändningar i 
e tern . D essa kan erb juda ett in tressan t kom plem ent till det växande in ter

nationella u tbudet.
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S tyrelsen  kan em ellertid  inte stöd ja  förslaget, som  innebär en statlig 
styrning av m ed ieu tbudet. D et bö r i stället vara  varje T V -företags uppgift 
a tt avgöra om m an vill öka u tbudet av eu ropeisk t p roducera t m ate ria l.”

S tockholm  den 3 april 1987 

Sveriges Radio AB (SR):

I förslaget k o n sta te ra s  a tt de eu ropeiska  T V -hushållen  via kom m unika
tionssa te llite r (FSS) i tilltagande om fattn ing får tillgång till nya program 
källor vars innehåll inte bestäm ts av annat än  ren t kom m ersiella  öv erv ä
ganden. F ö rslagsstä lla rna  se r m ot den  bakgrunden  en påtaglig risk  fö r a tt 
det eu ropeiska  ku ltu rarve t och u tvecklingen av europeisk  p rogram produk
tion kom m er a tt överskuggas och häm m as av ett dom inerande am erikansk t 
utbud.

Förslagsstä llarna  anv isa r tv å  vägar fö r a tt m o tverka  denna u tveckling. 
M an vill dels p röva  m öjligheterna till kvo teringsreg ler beträffande eu rope
iska program  i FS S -u tbudet dels överväga u trym m et fö r a tt även i övrigt 
fö resk rivna reg ler om  ku ltu rpo litisk t hänsynstagande i sam band m ed u t
hyrning av sändarkapacite t i F S S -satelliter.

SR delar fö rslagsställarnas uppfattn ing  att ett renodlat kom m ersiellt 
synsätt vid u thyrning av F S S -kapacite t kan leda till e tt ensidigt och förflac
kat u tbud  m ed dom inerande am erikansk t inslag. D et finns självfallet alla 
skäl a tt noga följa u tveck lingen  beträffande F SS-användningen i E uropa 
och ak tiv t verka  fö r en förstärkn ing  av den eu ropeiska ku ltu rens och de 
europeiska program m ens ställning i det to ta la  u tbudet till T V -hushållen.

SR skall inte h ä r närm are berö ra  frågan hur innehållsregler och till- 
s tåndsv illkor av de an tydda slagen skulle förhålla sig till g rundprincipen för 
y ttrande- och inform ationsfriheten  och vilka de rättsliga fö ru tsä ttn ingarna  i 
övrig t ä r  i de eu ropeiska  länderna  för dylika regler. SR begränsar sig till a tt 
som  sin princip iella inställning anföra a tt fö re taget stä ller sig tveksam t till 
en lösning som  ensidigt ta r  sik te på  a tt genom  reg ler och  statliga anvisning
ar vända en oönskad  utveckling . I stä lle t för a tt fö reskriva begränsningar 
fö r de kom m ersiella fö rhy rarnas p rogram sättn ing  eller generellt diskvalifi
cera  dem  som  inte vill re sp ek te ra  v issa  fasta  ku ltu rpo litiska mål, som  kan 
kom m a att fastläggas i europeisk  sam verkan , bö r fram gångsvägen vara  a tt 
fö rstä rka  de nationella T V -företag som  m ed ett u tta la t ku ltu rpo litisk t an 
svar verk ar på  s ta ten s uppdrag  i a llm änhetens tjänst och  ak tiv t stim ulera 
till u tv idgad europeisk  sam verkan.

M öjligheterna häru tinnan  ä r dock y tte rs t en fråga om de re su rse r som 
s ta te rna  är beredda a tt ställa till de nationella rundrad ioföretagens förfo
gande för a tt öka kvalite t och nationell p roduktion  och a tt sam verkan  dem  
em ellan p å  de t eu rope iska  p lanet kan finna nya och stabila form er.
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SR är fö r sin del sta rk t m edveten  om  behovet av e tt livskraftigt och 
u tveck lat eu ropeisk t sam arbete  på  såväl det ekonom iska som  det program 
m ässiga om rådet fö r a tt fö rstä rk a  public-serv ice-företagens ställning i kon
kurrensen  m ot det tran sa tlan tisk a  u tbudet och de kom m ersiella ak tö re rn a  i 
kabelnäten .

S tockholm  den 6 m ars 1987

Sveriges R adio aktiebolag  

Örjan Wallqvist

Konstnärliga och litterära yrkesutövares samarbetsnämnd — KLYS har i
skrivelse den 11 feb ru a ri 1987fö rk la ra t sig  stöd ja  m ed lem sförslaget.

STIM Svensk musik:

-  -  -  E ftersom  STIM  genom  in ternationella  av tal har i uppdrag att 
bevaka all världens m usik, bö r inte STIM  u tta la  sig i en policyfråga av 
detta  slag. Ä rendet har m ed anledning av de tta  delegerats till Svensk 
m usik/Sw edish  M usic Inform ation  C en ter, som  vill avge följande y ttrande.

M edlem sförslaget ligger i linje m ed Svensk m usiks policy när det gäller 
m usikanvändning i m assm edia. Vi vill em ellertid  fram hålla a tt vi inte 
stöd jer tanken  om  kvoteringar, vare sig i nationella eller in ternationella  
m assm edia. U tbude t m åste s ty ras av kvalite tshänsyn  om  det skall kunna 
konkurrera  om  lyssnarnas och titta rnas uppm ärksam het. D etta  u tgör inget 
problem  för m assm edia, e ftersom  d e t finns no rd iska och eu ropeiska  p ro 
duk tioner av m ycket god kvalite t och det enda  som  således gäller ä r  att 
fö rsöka få radio- och T V -sta tioner a tt u tny ttja  d essa  i högre grad än som 
görs för närvarande.

Svensk m usik tills ty rker m edlem sförslaget.

S tockholm  den 31 m ars 1987

R oland  Sandberg  
Chef för Svensk musik

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1987222324









1N O R D ISK A  R Å D ET

36:e sessionen 1988
A 787/t

S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om ett utvidgat samarbete mellan djurparker på 
Nordkalotten och i Kvarkenområdet i turistfräm
jande syfte
(V äckt av M argit H ansen-K rone och E lsi H etem äki-O lander sa m t Tytti 
Isohookana -A sunm aa , P aavo  L ipponen  och Seppo  Pelttari)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordkalottkommittén:

F ö r tillfället finns d e t d ju rparker på N ordkalo tten  eller i dess om edelbara 
närhet i B ardu i N orge, i L ycksele  i Sverige sam t i R anua i F inland. D essa 
d ju rparker, som  närm ast specialiserat sig på a rk tiska  d ju ra rte r har under
tecknat e tt sam arbetsav ta l med syfte a tt u tveck la  turism en m ellan o rterna  
genom  ” Scandinavian  Polar Z o o ”  som  bildas gem ensam t.

D ju rparkernas p lanerade sam arbete  inrik tas på m ånga olika verksam he
ter. En av dem  är en gem ensam  m arknadsföring under ett gem ensam t 
kännetecken  liksom  även u tby te  av e rfa renhe te r och know -how  som  berör 

den prak tiska  verksam heten .
En väsentlig  del av d ju rparkernas sam arbe tsp laner b erö r även tryggande 

av hotade d ju ra rte r och sta rtande  av vetenskaplig  forskning m ellan de 
nordiska länderna.

N ordkalo ttkom m ittén  (N K K ) unders töd je r v idareutveckling  av det i 
m edlem sförslaget beskrivna sam arbete t m ellan d ju rparkerna . Det väsen tli
ga ur N ordkalo ttkom m itténs synvinkel är a tt d ju rparkerna  kan skapa en 
egen, varandra  kom pletterande profil m ed specifika arrangem ang för verk 
sam heten. På de tta  sätt skapas fö ru tsä ttn ingar för ett verkligt sam arbete.

Enligt N ordkalo ttkom m ittén  kan ett rä tt uppbyggt sam arbete  mellan 
d ju rparkerna  m edverka till att öka N ordka lo tten s tu ristiska  attrak tion  och 
särprägel. V idare ö k a r sam arbete t för sin del m öjligheterna att förlänga 
turistsäsongen  och jäm n a  ut säsongvariationerna. Den stöd jer även 
strävandena att u tveck la  N ordkalo tten s ak tiv ite tsu tbud  sam t om rådets 
inre och tvärgående turism .

F ö r att uppnå de ovan näm nda m ålen bör fö r d ju rparkerna  u ta rbe tas en
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gem ensam  u tvecklingsplan  m ed handlingsprogram  och tid tabell. D etta  
skulle förebygga even tue llt dubbelarbete  m ellan d ju rparkerna  både inne
hållsm ässigt och funktionellt och skulle även möjliggöra det p rak tiska 
förverkligandet av sam arbetet.

En av de v iktigaste elem enten  i u tvecklingsplanen skulle vara  en gem en
sam m arknadsföringsplan . D ju rparkernas m arknadsföring borde ske under 
gem ensam  slogan och som  en del av det redan etab lerade  m arknadsfö- 
ringssam arbetet på N ordkalo tten , t. ex. i anknytning till TO P O F EU R O - 
PE -kam panjen.

Rovaniem i den 9 juni 1987

N ordkalo ttkom m ittén

Sigbjørn Eriksen  
Ordförande

Nordisk kollegium for vildtforskning (NKV):

D et er N K V ’s vurdering , at den forelagte sag ikke indeholder egentlige 
vildtbiologiske asp ek te r, og at dy reparkerne  i B ardu, L ycksele  og R anua 
ikke er a f  prim æ r fo rskn ingsin teresse.

D erfor synes det at væ re uden for K ollegiets kom petenceom råde at stille 
forslag til, hvordan det e tab lerede  sam arbejde mellem de næ vnte dy repar
ker kan udny ttes og stim uleres for at frem m e turism en i om rådet.

Skulle der im idlertid opstå  ønske om  at gennem føre fælles fo rskn ings
p ro jek ter de tre  d y reparker im ellem , stiller K ollegiet naturligvis gerne sin 
viden til rådighed.

R ønde, den 27. maj 1987

H. S trandgaard

Kvarkenrådet:

Inledningsvis önskar K varkenrådet unders tryka  a tt eftersom  m edlem s
förslaget behand la r d ju rparkerna  på N ordkalo tten  och i K varkenom rådet 
så finner vi det naturligt a tt K varkenom rådets stö rsta  d jurpark  i Ä htäri 
också  beak tas i de fram förda förslagen.

M edlem sförslaget y rkar på att N ord iska  m in isterrådet skall undersöka 
hur det e tab lerade sam arbete t mellan d ju rparkerna  i B ardu, L ycksele och 
R anua kan u tny ttjas och stim uleras för a tt främ ja turism en.

Som förslagsställarna kon sta te ra r finns det idag e tt sam arbetsav tal och
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v ablerat sam arbete  mellan de näm nda  djurparkerna. D essu tom  har 
djurparkerna i Lyckselse  och Ähtäri sedan länge ett u tomordentligt kon
kret och aktivt sam arbete .  S am arbete t  mellan Lycksele  och Ähtäri har 
ytterligare fördjupats och konkretiserats  genom att kom m unerna  blivit 
vänorter och genom det konkre ta  regionalpolit iska projektet ” Inlandstu- 
rism ”  som ekonom isk t stöds av N ord iska  ministerrådet via N Ä R P/K var- 
kenrådet. I detta  projekt är sam arbete t  mellan d jurparkerna  ett bärande 
element.

Enligt K varkenråde ts  uppfattning ä r  det skäl att noga överväga behovet 
av undersökande insatser från N M R  i de tta  sam arbete  mellan djurparkerna 
som enligt rådets uppfattning fungerar väl och som dessutom  stöds av 
sam arbetsavtal och vänortssam verkan .

D äremot kan konkre ta  s tödinsa tser för marknadsföring av samtliga djur
parker i K varkenom råde t och på N ordkalo t ten  t. ex. under  benämningen 
Scandinavian Polar Zoo vara  motiverade.

N är frågan om upprät tandet av Polar Zoo på N ordkalo t ten  var aktuell 
för knappt två  å r  sedan pläderade K varkenråde t för arbetsfördelning och 
specialisering mellan de näm nda  d jurparkerna liksom även för bredare  och 
djupare sam verkan  mellan d jurparkerna  och universitet/högskolor. H ä r 
vidlag torde insatser från N ord iska  ministerrådet alltjämt vara  önskvärda.

Med hänvisning till ovanstående finner K varkenråde t anledning tillstyr
ka medlemsförslaget förutsatt  att insatserna konkretiseras kring t. ex. ge
mensam m a marknadsföringsåtgärder d ä r  förutom de i medlemsförslaget 
nämnda även d jurparken i Ähtäri ingår.

Vasa den 28 maj 1987

För  K varkenrådet

M artti Ursin 
Stadsdirektör, AU-ordförande

Paul Lindell 
Sekreterare

D a n m a r k

Industriministeriet och  kulturministeriet har i skrivelser av den 24 ju li  
1987 respektive 24 ju n i 1987 förk lara t sig icke ha något a tt anföra i 
anledning av m ed lem sförslaget.

Danmarks Naturfredningsforening har i skrivelse den 3 augusti 1987 
fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sfö rsla g e t.

Danmarks Turistråd har i skrivelse den 16 m ars 1987 fö rk la ra t sig icke 
ha någo t a tt invända m o t m ed lem sfö rsla g e t.
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Zoologisk Have har i skrivelse den 18 m ars 1987 fö rk la ra t sig stödja  
m edlem sforlaget.

F i n l a n d

Länsstyrelsen i Uleåborgs län':

Den tidigare framförda idén om inrättande av en helt ny djurpark ” Polar 
Z o o ” har uppgivits i N ord iska  rådet. Det nya forslaget handlar om u tny tt
jan de t  och u tvecklandet av det sam arbete  som djurparkerna Bardu 
(Norge), Lycksele  (Sverige) och R anua (Finland) har inlett.

L änsstyrelsen  i Uleåborgs län s töder forslaget och hoppas att forslaget 
kom m er att leda till snabba praktiska åtgärder. U tvecklandet av de redan 
befintliga d jurparkerna  på basen av en gemensam plan och arbetsfördel
ning innebär den säkraste garantin för d jurparkernas framtid. Genom ett 
planmässigt sam arbete  kan tur ism en och det övriga näringslivet ges sådan 
stimulans som de behöver.

L änsstyrelsen  konsta tera r ytterligare att även om det nya förslaget är i 
någon grad mer tur ism betonat än det tidigare medlemsförslaget, borde 
man vid u tvecklandet av d jurparkerna  hålla i minnet även forskningens 
möjligheter och behov. 1 detta  avseende borde man utnyttja  b l .a .  U leå
borgs universitets expertis  vid u tvecklandet av djurparkerna.

Uleåborg i juni 1987

Vilho K auppila
Vik. kanslichef, 
polisinspektör

Eero K aakinen  
M iljövårdsinspektör

Länsstyrelsen i Lapplands län:

Djurparkerna i det norska  Bardu, svenska Lycksele och finska Ranua 
har undertecknat ett  sam arbetsavtal ,  där de starkt be tonar  sin vilja att 
utveckla tur ism en mellan om rådena  samt att utveckla  verksam heten  på 
om rådena så, a tt de tillsammans skulle utgöra en skandinavisk djurpark, 
ett ” Skandinaviskt Polar Z o o ” .

Samarbetet mellan d jurparkerna  har planerats få många olika former. 
D essa ä r  b l .a .  sam arbete  inom turism en i form av gemensam slogan, 
erfarenhetsutbyte  som berör  den praktiska verksam heten , byggningarna 
och byggnaderna samt djurskötseln och dessutom  även utbyte av läger
skolor.

1 Yttrandet översatt  f r å n  f in ska .
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En väsentlig del av sam arbete t mellan d jurparkerna  är tryggandet av 
hotade djurarter. D essu tom  även skapandet av vetenskapligt forskningsar
bete mellan de nordliga universite ten, i Uleåborg, U m eå och T rom sö är en 
av de viktigaste uppgifterna inom sam arbetet.

Enligt länsstyrelsen i L applands län ä r  sam arbete t mellan djurparkerna 
sådan verksamhet som behövs i ländernas nordliga delar. Det är väsentligt 
att d ju rparkerna, som ett resultat av sam arbete t ,  kan skapa sin egen av 
varandra  avvikande profil. På detta sätt betonas sam arbete  och varandra 
kompletterande verksam het i stället för konkurrens. Djurparkernas m ark
nadsföring borde ske u nder  en gem ensam  slogan och vara en del av den 
gem ensam m a marknadsföringen av N ordkalo t ten , t. ex. i sam band med 
Top o f  Europe-projektet.

Fastän  avstånden  ä r  tämligen långa ä r  det inte omöjligt att en djurparks- 
rutt växer fram. På rutten från Lycksele  till Skellefteå via Karleby och 
Ranua till N ordnorge  rör sig även nu ett betydande antal turister. Eftersom 
d jurparkerna kom m er att avvika från varandra både beträffande sin yttre 
prägel och sina d jurarte r  kom m er det antagligen att finnas intresserade 

turister.
Det finns inte anledning att öka antalet d jurparker på Nordkalotten . Det 

viktigaste är att koncentrera  sig på att u tveckla  de förefintliga parkerna.
Enligt länsstyrelsen i L applands län bör man intensifiera samarbetet 

mellan d jurparkerna  och befästa deras ställning som skandinaviska djur
parker. L änsstyre lsen  be tonar  vikten av att man då saken förs vidare 
beakta r de näringslivspoiitiska synvinklarna och anser det viktigt att sam 
arbetet utreds vidare. L änsstyrelsen  anser  att det praktiska arbetet hör till 
N ordkalott kommittén.

Rovaniemi den 26 maj 1987

A sko  O inas 
Landshövding

K ari Vaar ala 
Tf. planeringschef

Centralen för turistfrämjande:

Centralen för turistfrämjande har bekanta t sig med medlemsförslaget 
och vill högaktningsfullt s töda detta. Ett sam arbete  mellan de tre djurpar
kerna under  temat "Scand inav ian  Polar Z o o "  befrämjar ur marknadsfö
ringssynpunkt både nordisk och u tom nordisk  turism till området.

Speciellt uppnås detta  genom att grunda den i förslaget näm nda "djur- 
pa rk s ru t ten "  mellan Bardu. Lycksele och Ranua. Till denna rutt kan 
knytas även andra sevärdhe te r  samt inkvarterings- och förplägningstjäns-
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ter, så att en mångsidig, försåljningsbar reseprodukt uppstår .  F ö r  Finlands 
dei är Centralen för turistfrämjande beredd att  delta i marknadsföringen av 
en sådan produkt.

Helsingfors den 8 maj 1987

B eng t P ihlström  
Direktör

K ari Tarasti 
Överinspektör

N o r g e

Landbruksdepartementet:

Både Norge, Sverige og Finland står overfor betydelige regionalpolit iske 
utfordringer. De distriktspolitiske problem ene er spesielt store i våre nord 
lige landsdeler. Politiske ti ltak over et vidt felt er iverksatt for å  snu en 
uheldig samfunnsutvikling.

Utviklingen av reiselivsnæringen er en sentral politisk målsetting i 
Norge. Reiselivsnæringen er også en næring i vekst. Imidlertid er kampen 
om turistene blitt stadig hardere. Skal man vinne kampen om turistene blir 
tilrettelegging av et godt tu r is tprodukt stadig viktigere. Det samarbeid som 
er  innledet mellom dyreparkene i Bardu, Lycksele  og Ranua er derfor 
meget fortjenestefullt.

Landbruksdepar tem en te t  ser det som positivt om dette  samarbeidet kan 
utdypes og utvides. Dette  kan gi et bedre turistti lbud og slik øke interessen 
for våre nordlige landsdeler som turistmål.

Oslo, 15. mai 1987

Etter  fullmakt 

A lm ar Sagelvm o
L e i f  Forsell

Troms fylkeskommune, plan- og utbyggingsavdelingen:

Spørsmålet om Polar Zoo  i Bardu har vært behandle t av plan- og utbyg- 
gingsutvalget som i august 1985 uttalte seg meget positivt om tiltaket og det 
samarbeid som var  og er i emning på Nordkalotten .

De planer som er utviklet til nå, er bl. a. s tøttet med midler fra D istrikte
nes utbyggingsfond.
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Vi vil unders treke  de faglige og pedagogiske sider ved et samarbeid 
mellom parkene.

De sider det må være naturlig å utvikle et samarbeid omkring vil ventelig 
være:

-  Markedsføring der  det vil kreves betydelig innsats som fordrer både 
finansielle og faglige ressurser.

-  ve ter inærtjeneste  med vekt på  forskning og praktisk utprøving innen 
veterinærmedisin.

-  bytte  av dyr/avlsarbeid som igjen og fordrer et sterkt utbygd faglig 
veterinærmiljø ved dyreparkene  og knyttet til de relevante Forsknings- og 
utviklingsmiljø i de respektive land.

Arbeidet med å  oppre t te  en egen genbank for truede ar te r  må intensive-

Fra vår side vil vi igjen unders treke  den betydning vi tro r  denne parken i 
Bardu vil kunne få  og særlig gjennom det på tenkte  samarbeid med de 
øvrige pa rke r  på N ordkalo t ten .

Vi tror be tydning vil ligge både i form av økt tr ivsel for de som bor i vår 
landsdel og økt mulighet for opplevelsesturisme med utgangspunkt i de 
tilbud parkene kan gi. Vi m ener  moderne parker må kunne brukes som 
utgangspunkt for tu re r  i om rådet med kvalifiserte ledere som ” k an ”  dyre- 
og planteliv, geologi etc.

Slik sett vil parkene  ikke behøve å  bestå  som utelukkende passive 
utstill ingsområder, men tjene som aktive u tgangspunkt for utvikling av 
kunnskaper  og interesse hos besøkende.

T rom sø, 21. sep tem ber 1987

E tte r  fullmakt 

F rank R einho ld tsen
A tle  M elkild

Norges dyrebeskyttelsesforbund:

F orbundet er i sin alminnelighet imot zoologiske haver og dyreparker,  
og det viser til det generelle  forbud mot slike i Norge.

Innfanging og transportering av ville dyr vil som regel føre til lidelser og 
dødelighet.
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Erfaringer gjennom mange å r  viser at uanset t in tensjoner vil forholdene 

tildels være eller bli klart uheldige og kritikkverdige.

Oslo, 13. juli 1987

Norges dyrebeskytte lsesforbund

P er G jestvang  
Visepresident

Norsk sameråd hänvisar i skrivelse den 22 m aj 1987 till u tdrag ur pro to 
koll frå n  m öten  5 - 6  m a j 1987 (Se B ihang).

B IH A N G

A dm in istrasjonens fo rs la g  til vedtak:
N orsk  sam eråd finner ideen om et samarbeid mellom dyreparken på 

N ordkalo t ten  interessant og riktig. R ådet s tø tter  tiltak som tar  sikte å gi ny 
utvikling og nye a rbeidsplasser i om råder  som i utgangspunktet har lite 
variert næringsliv.

Rådet vil imidlertid unders treke  at forskning og undervisning må gis en 
sentral plass i dette prosjektet.

Magne S. H uu va  fremmet følgende forslag til vedtak:
N orsk sam eråd finner ideen om et samarbeid mellom dyreparker  på 

N ordkalotten  interessant og riktig.
N orsk  sameråd vil støtte etablering av en slik dyrepark  i et samisk 

område. Rådet m ener  at en dyrepark  vil kunne bli en naturlig del av 
næringslivet i om råder  som ellers er preget av primærnæringsvirksomhet. 
På denne måte vil man kunne oppnå fordeler ved skaping av nye arbeids
plasser samtidig som dette ikke vil få negative virkninger for arbeidet med 
å styrke samisk kultur og identitet.  En forutsetning for dette e r  at d y repar
ken ikke blir så area lkrevende at den vil skape vanskeligheter for rein
driftsnæringen.

Administrasjonen trakk senere sin innstilling ti lbake och H uuvas forslag 
til vedtak  ble enstemmig vedtatt.

S v e r i g e

Statens naturvårdsverk:

N är  det gäller den svenska faunan har statens na turvårdsverk  antagit 
som sin policy att alla landets d jurarter  skall finnas i naturen även i 
framtiden. Det innebär framför allt att åtgärder bör vidtas för att möjliggö
ra djurarternas fortlevnad i det fria.
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N aturvårdsverke t har emellertid inget em ot att särskilda d jurparker 
inrättas under  förutsättning att de arrangeras och drivs i enlighet med de 
föreskrifter iantbrukss tyrelsen  utfärdat.

Väl vårdade djur som får röra sig i tillräckligt stora inhägnader, kan ha 
ett s tort värde för information och undervisning. F lera  av de d jurarter  som 
tillhör den svenska faunan är som bekant så sällsynta och/eller så skygga 
att det är få förunnat a tt få se dem  i vilt ti llstånd. Den betydelse de 
zoologiska parkerna  kan ha  som genbank för hotade och sällsynta arter 
skall ej heller underskattas .

N a tu rvårdsverke t har självfallet inget att erinra mot att det etablerade 
sam arbetet mellan de i medlemsförslaget om näm nda  d jurparkerna  utvid
gas för att därm ed främja turismen. Även andra  djurparker än de i förslaget 
nämnda bör kunna sam arbeta  i detta  avseende.

Solna den 6 maj 1987

F ör  statens na turvårdsverk  

Lars-E rik Esping

G unnar Z ettersten

Stiftelsen Skansen:

D jurparkerna i R anua och Lycksele  är sedan flera år e tablerade med en 
specialisering på nordisk fauna (varav en del a r te r  kan sägas m er specifikt 
tillhöra N ordkalotten) m edan djurparken i Bardu så vitt vi förstår  ännu 
befinner sig på planeringsstadiet. Självfallet kan ett utvidgat samarbete 
dessa tre parker  emellan, inte minst på om rådena  utbildning och forskning, 
betraktas som positivt både för samhället,  na tionerna och de tre parkerna 
själva; m er tveksam t är väl om detta  samtidigt autom atiskt gagnar tur is
men. För  att en ” d ju rparksru t t”  mellan Norge, Sverige och Finland skall 
bli a ttraktiv  krävs nog i så fall a tt parkerna  specialiserar sig inbördes i en 
helt annan grad än som framgår av de hittills framlagda p lanerna; troligen 
är få tur ister sådana  d jurentusiaster  att de vill bese tre d jurparker i sträck, 
om dessa  endast  har i stort sett identiska d jurbestånd att visa. De tidigare 
planerna på ett nytt  "Polarzoo” i Jokkm okk innehöll b l .a .  anläggningar 
för visning av nordliga ar ter /raser  från Amerika och Sibirien, närs tående 
de skandinaviska, liksom också  specialhägn för avelsarbete  med hotade
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arter; kanske kan en sådan inriktning hos någon eller några av parkerna 
bidra till att  ge dem mer m arkanta  profiler?

Stockholm den 8 april 1987

Eva N ordenson  
Verkställande direktör

P er-O lo f Palm
Förste intendent, 

zoologiska avdelningen

Sveriges turistråd:

Sveriges turistråd anser  inte att ovanstående förslag är en fråga av sådan 
dignitet att den bör tas upp i N ord iska  ministerrådet och avstyrker därför 
bifall till förslaget.

Turis trådet anser  att om ett marknadsföringssamarbete  skall etableras, 
måste de tta  in tegreras i m era samlade m arknadsföringsåtgärder för om rå
det som helhet. E t t  sam arbete  som syftar till skilda typer av erfarenhetsu t
byte, farming etc. bedöms därem ot som klart lovvärt, men frågor inom 
dessa om råden bedöm s kunna hanteras  av d jurparkerna  själva inom ramen 
för befintligt eller u tökat samarbete.

Stockholm den 18 maj 1987

U lf Å berg
Bo A E  Johansson

Länsstyrelsen i Västerbottens län:

Enligt uppgift från Lycksele  djurpark har det befintliga sam arbetsavtalet 
mellan d jurparkerna  i Bardu, Lycksele  och R anua ännu inte lett till något 
konkret sam arbetsprojekt.  Mellan Ähtäri och Lycksele  d jurparker finns 
därem ot ett etablerat sam arbete  i flera betydelsefulla frågor. Lycksele 
djurpark anser  det därför viktigt att Ähtäri inlemmas i det tänk ta  sam arbe
tet mellan de berörda  d jurparker, som medlemsförslaget anger.

L änsstyre lsen  b iträder N ord iska  rådets uppfattning om vikten av ett väl 
utvecklat sam arbete  -  för turism och för andra  ändamål -  mellan djurpar
kerna på  N ordkalo t ten  och i K varkenom rådet.

Lycksele  d jurparks särskilda intresse av att integrera Ähtäri djurpark i 
det vidgade sam arbete t är förståeligt mot bakgrund av hittills vunna erfa
renheter  av det bilaterala sam arbete t med Ähtäri. L änsstyrelsen  anser  att 
det finns skäl att närm are  överväga Lycksele  djurparks begäran, eftersom 
Ähtäri sam arbets tekniskt ligger i K varkenom rådet.
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Saknas det praktiska förutsättn ingar för ett fy rpartssam arbete  mellan 
Bardu, Lycksele ,  R anua och Ähtäri bör enligt länsstyrelsens mening L yck 
sele djurpark vid sidan av det bilaterala sam arbetet med Ähtäri verka för 
en utveckling av sam arbete t  med Bardu och R anua d jurparker på grundval 
av det ingångna sam arbetsavtalet.

Um eå den 25 maj 1987

Sven  Johansson
Torsten Jacobsson

Länsstyrelsen i Norrbottens län:

Inom ram en för N ordkalo t tkom m itténs (N K K ) verksamhet bedrivs i dag 
ett aktivt ekonomiskt sam arbete  på N ordkalo t ten . Fö r  att komplettera  och 
finna nya vägar för de t ta  sam arbete  pågår under  N ordkalottkom m itténs 
ledning arbete t med ett N ordkalo t tens handlingsprogram -  ett program 
som unders töd jer och kom pletterar de regionala nationella handlingspro
grammen. Turismen ingår som en viktig del i N ordkalottkom m itténs p ro
gram verksam het.

Nordkalo t ten  är i dag ett a ttraktivt turistmål med goda förutsättningar 
för en turistisk utveckling. G enom  aktiv sam verkan  mellan turistnäringen 
på N ordkalo t ten  kan regionen erbjuda internationellt högvärdiga tu r is tpro
dukter. Länsstyre lsen  ser därför positivt på det sam arbetsavtal som djur
parkerna  i Bardu, Lycksele  och Ranua har ingått.

I övrigt vill länsstyrelsen hänvisa till N ordkalo t tkom m itténs yttrande i 
ärendet som väl avspeglar länsstyrelsens ställningstagande.

Luleå den 3 juni 1987

Curt B oström
Bry n o lf  Tjärner

Svenska naturskyddsföreningen har i skrivelse den 4 m aj 1987 fö rk la ra t 
sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sfö rslage t.

Svenska turistföreningen (STF):

STF anser  att det är värdefullt med ett ökat sam arbete  mellan de nordis
ka länderna på tu r is tom rådet.  Föreningen a rbetar  i denna anda tillsam
mans m ed sina nordiska  motsvarigheter .  Så sker också  inom N ordkalotten  
och K varkenom råde t.
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S T F  saknar kom petens för att bedöm a vad sam arbetet mellan djurpar
kerna kan betyda  för att främja turismen inom de berörda  områdena. 
Allmänt sett ä r  det dock av intresse med olika typer av a ttraktioner som 
kan locka turister till dessa  delar av Skandinavien.

Stockholm den 25 maj 1987

Svenska turistföreningen

S tig  A rne  Skärbäck  
A vdelningschef

Svenska djurskyddsföreningen:

Svenska d jurskyddsföreningen har därför skyndsamt sänt en styrelsele
damot till Lycksele djurpark som genom föreståndare , landskapsarkitekt 
Sten G öransson , hölls öppen redan söndagen den 10 maj -  en vecka före 
den officiella starten med visning av årets björn- och vargungar, myskox- 
kalven m. m.

Lycksele djurpark befanns vara en rymlig, välplanerad och välskött 
anläggning för alla N ordkalo t tens däggdjur (rovfåglarna under  avveckling 
— skogshönsen under uppbyggnad). Ett utbyggt samarbete mellan de fem 
djurparkerna (norska Bardu, svenska Junsele och Lycksele och de båda 
finska) finner vår  förening välmotiverat.

Utbyte av erfarenheter beträffande marknadsföring, exponering av dju
ren, förökning av hotade arter  är angeläget liksom forskning inom området 
(t. ex. varför jä rvhonor  så sällan blir dräktiga i fångenskap) samt utbildning 
av personal.

Att den enskilde turisten eller barnfamiljen efter ett besök i någon av 
parkerna skulle kunna lockas fara vidare till de andra finner Svenska 
djurskyddsföreningen mera tveksamt.

Stockholm den 27 maj 1987

Svenska  djurskyddsföreningen

M årten Sm edberg
Akademijägmästare,

styrelseledam ot
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Vi är inom ornitologiska föreningen inte särskilt positiva till d jurparker 
och därför heller inte särskilt positiva till motionsförslaget att stimulera 
d jurparksverksam heten  på N ordkalo t ten . Orsaken till vår inställning är att 
vi anser  att vilda djur inte bör hållas i fångenskap. V år negativa inställning 
är dock inte ” ak t iv” . Vi bedriver således ingen verksam het för att m otar
beta d jurparker.  Vi är m edve tna  om att det finns flera positiva faktorer 
med i bilden. Sannolikt b idrar d jurparker till att öka  människors intresse 
för djur och natur. I enstaka  fall har d jurparker också medverkat till att 
rädda utrotn ingshotade djur.

En negativ faktor med djurparker vill vi dock betona eftersom den redan 
drabbat Sverige. Det gäller den dåliga kontrollen av frittflygande fåglar 
som föds upp i d jurparker.  Från åtm instone några svenska d jurparker har 
fåglar flytt och etablerat självföryngrande vilda bestånd. Det gäller vitkin- 
dad gås som num era  häckar  i S tockholm strakten  efter att ha rymt från 
Skansen och det gäller snögås som rymt från andra djurparker. I utlandet 
finns många liknande exempel. Denna verksamhet,  att hålla mer eller 
mindre frittflygande fåglar av ar ter  som inte hör hemm a i vår fauna, tycks 
d jurparkerna bedriva medvetet. Det är ett förhållande som enligt vår 
mening inte är acceptabelt.

Sammanfattningsvis anser  vi inte att det finns några skäl att aktivt stödja 
d jurparksverksam het och anser  därför att motionen bör avstyrkas.

Stockholm den 14 maj 1987

Sveriges ornitologiska förening

Sören Svensson  
Ordförande

Sveriges djurskyddsföreningars r iksförbund (SDR):

Förslaget syftar till att främja turismen. I vad mån detta  syfte kan 
uppnås genom det föreslagna sam arbete t kan inte riksförbundet bedöma.

Mot bakgrund av riksförbundets principiella inställning till d jurparker 
kan nedanstående framhållas.

Djurparkerna på de föreslagna o rterna  bör uppfylla moderna krav. De 
bör således förestås av respektive ha tillgång till zoologisk expertis varige
nom de får karak tären  av forsknings- och undervisningsstationer. G en t
emot besökarna bör syftet vara att förmedla kunskaper och väcka intresse 
för djurens biologiska behov. Större välutrustade d jurparker är således att 
föredra framför mindre av sämre standard.

Djuren bör ha s tora  y tor och naturlig miljö för att kunna bibehålla 
normalt be teende i fångenskap. Riksförbundet anser att de mått som

Sveriges ornitologiska förening:
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godtas av lantbruksstyrelsen  i flera fall är för små när det gäller nyanlägg
ningar. Om stora rovdjur som björn, varg, jä rv  och lo skall hållas bör 
ytorna vara  m ycket stora, även om det inte kan undvikas att djuren blir 
svårare att se.

Stockholm den 14 maj 1987

Enligt uppdrag

S ten  H edner  
Ordförande

Lycksele kommun:

Det samarbetsavtal som undertecknats  mellan d jurparkerna Bardu, 
Lycksele och Ranua har till syfte att  s tärka och utveckla befintliga anlägg
ningar i N ordkalotten  och i K varkenom rådet.  Samarbetsavtalet har ännu 
inte lett till att  några konkreta  projekt uppstarta ts ,  visst utbyte av erfaren
heter har dock skett.  Vår förhoppning ä r  att sam arbetet utvecklas vidare.

Lycksele komm un har via K varkenrådets  projekt inlandsturism ett sam 
arbete med Ähtäri komm un. D jurparksverksam het är ett av de områden 
där vi sam arbetar.  Båda kom m unerna  har e tablerade djurparker med i 
huvudsak sam ma inriktning -  nordisk fauna. Däremot är organisation och 
andra anläggningar (hotell,  m uséer,  lekland m. m.) olika uppbyggda. H är 
pågår sedan 2 —3 år  utbyte av erfarenheter mellan politiker och tjänstemän 
på olika nivåer.

Vad gäller d jurparksverksam het pågår konkreta  projekt och diskussio
ner kring följande frågor:

1. Organisation, ekonomi och marknadsföring.
2. Utbyte av personal (s. k. praktikperioder).
3. Uppbyggnad och utformning av skogsfågelanläggningar (uppfödning, 

voliärer m. m.).
4. Tekniska  frågor rörande utveckling av anläggningar som kräver vat

ten (fisk, fågel, u tte r  och bäver).
5. G em ensam m a kontak ter och s tudiebesök för att fånga in nya idéer för 

den långsiktiga utvecklingen av djurparkerna.
Med hänsyn till ovanstående och det faktum att Ähtäri ligger i K varken

om rådet ställer sig Lycksele  djurpark  bakom medlemsförslaget förutsatt 
att även Ähtäri djurpark  ingår som medlem i sam arbetet mellan de nämnda 
djurparkerna.

För Lycksele djurpark 

S ten  G öransson
Norstedts Tryckeri, Stockholr1516

L y ck se le  d e n  11 maj 1987
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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordel:

Nordels  uppfattning ä r  att kärnkraften i N orden  och i Västeuropa har 
påvisat goda resultat med hänsyn till ekonomi, säkerhet och miljö. De 
finska och svenska  reak torernas driftresultat hör till de bästa i världen. 
Den u tnyttjade tekniken är välkänd i Norden och erbjuder möjlighet till 
förmånlig baskraftsproduktion .

Tjernobyl-o lyckan förorsakade emellertid att inan i flera europeiska 
länder ånyo övervägde användning av kärnkraft inom elproduktionen. 
Detta har  fö rorsakat förseningar i elförsörjningsplanerna samt varierande 
beslut om utny tt jandet av kärnkraft.  Detta  har lett till olika bedömningar 
av kärnkraften  också  i de nordiska länderna.

De realistiska alternativen att lösa N ordens elförsörjning i framtiden är 
få. M ed hänsyn till önskem ålen om ökad ekonomisk och industriell aktivi
tet i N orden ,  torde möjligheterna att spara el vara relativt begränsade. 
Bidraget från andra  former av elproduktion kan ökas, men en rimlig balans 
mellan de olika formerna bör eftersträvas o ckså  av miljömässiga orsaker. 
Kol, olja och naturgas kan med modern miljövänlig förbränningsteknik 
användas för basproduktion , där  man dock samtidigt ökar koldioxidhalten 
i världen. Betydelsen av vind-, våg- och solenergi kom m er sannolikt att 
förbli liten inom elförsörjningen. E rsä t tande  ny miljövänlig teknologi finns 
dock inte tillgänglig inom de närm aste  årt iondena.

Ersä t tandet av nuvarande kärnkraft och samtidig täckning av ti llväxten i 
elförbrukning med andra kända former för elproduktion, är en omstruktu-
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rering som kom m er att  fö rorsaka  oerhör t  s tora  problem, och som därför 
inte kan forceras som en grupp inom N ord iska  rådet föreslår.

På  grund av de olika uppfattn ingarna i N orden ,  anser  N ordel a tt  frågan 
om nedläggning av kärnkraft ä r  till s tor del en landspolitisk sak och anser 
att  N ord iska  rådet bör tillfråga vaije  berör t  enskilt land i frågan.

Helsingfors den 11 jun i 1987

K laus A h lsted t 
Ordförande

Nordens fackliga samorganisation har i skrivelse den 10 ju n i 1987 fö rk la 
rat sig avstå  fr å n  a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

Nordiska akademikerrådet har i skrivelse den 22 m aj 1987 fö rk la ra t sig 
avstå  fr å n  a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

De nordiske Industriforbunds Fellesorgan:

De nord iska  industriförbunden har u trett  energiförsörjningen i Norden 
från industrins synvinkel, och uppfattningarna publicerades i den N ordiska 
energiöversik ten  i februari de tta  år. Den totala elanskaffningen i N orden  år 
1985 var 312 T W h -  och kärnkraftens andel därav var 24%  -  medan 
va t tenkraf tp roduktionen  m otsvarade  6 0%  av elanvändningen.

De olika nordiska  länderna skiljer sig ganska mycket från varandra med 
hänsyn  till elförsörjningen. I Island, N orge och Sverige har den elintensiva 
industrin  en m ycket viktig ställning. Elproduktionen i Island och Norge är 
näs tan  helt baserad på  vattenkraft.  I Sverige har  vattenkraften komplette
ra ts  med kärnkraften , som svarar för 4 0 %  av produktionen. O ckså den 
f inländska industrin , särskilt skogsindustrin, är m ycket beroende av el. 
V a ttenkraft resu rse rna  i Finland är knappa i jäm före lse  med de ovannäm n
da  länderna, och relativt rimliga elpriser beror  på  e tt mångsidigt eltillförsel- 
sys tem , dä r  kärnkraftens andel ä r  nästan  40% . D anm ark har ingen vatten
kraft eller kärnkraft,  e lpriserna ä r  högra än i de andra nordiska länderna, 
och det finns inte elintensiv industri i samma grad som i de andra nordiska 
länderna.

D en  ökande  e lanvändningen i industrin är dock ett gemensamt fenomen i 
alla de nord iska  länderna  m edan bränsleförbrukningen har minskat under 
de senes te  åren  på grund av energiekonomisering. Industrins elanvändning 
ha r  ett k lart sam band med industrins tillväxt. En förutsättning för att 
industrin  även i fortsättningen skall kunna utvecklas och bidra till välstån
det ä r  en säker  energiförsörjning till rimliga priser.
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Flera  nordiska länder riskerar inom kort att få problem med eltillgången. 
I ett sådant läge ä r  im port från andra  nordiska länder inget alternativ. Det 
blir då  viktigare än någonsin att de enskilda länderna säkrar sitt eget 
elbehov. De nordiska industriförbunden fruktar att krafttillgång och kraft
kos tn ade r  kan kom m a att begränsa de industriella möjligheterna i Norden 
på  90-talet. Det skulle få allvarliga följder för sysselsättning, ekonomi och 
välfärdsutveckling i de nordiska länderna.

N orde l-sam arbe te t  och det gem ensam m a högspänningsnätet har gjort 
det möjligt, att e lp roduktionskapasite ten  i de nordiska länderna används 
på det m est ekonom iska  sättet. Så kan olikheter i kraftsystem, kostnads- 
och p roduk t ionss truk tu r  och förbrukningsmönster utnyttjas för det gem en
sam m as bästa .  M en sam arbete t  baseras på att varje land kan klara en 
tillfredsställande självförsörjning. Om ett eller flera länder inte kan uppfyl
la de föru tsä t tn ingarna  riskerar man att sam arbetet inom Nordel allvarligt 
försvåras.

Alla e lp roduktionssä t ten  har  sina för- och nackdelar. De nordiska län
derna  har  olika förutsä ttn ingar att producera  el. K ärnkraften är en integre
rad del av elförsörjningen i Sverige och Finland, och inga realistiska 
a lternativa lösningar kunde i detta  nu ge ett bättre resultat ur miljö- eller 
ekonom isk  synvinkel.

De nord iska  industriförbunden anser ,  att användning av kärnkraft och 
energiplanering i allmänhet först och främst är en nationell fråga. Det 
mellanstatliga sam arbete t  behövs för miljöfrågor och för att skapa förut
sättn ingar för sam arbe te t  mellan företag. Statliga och nordiska organ kan 
o ckså  främja energiforskningen i N orden. Det är viktigt, att samarbetet 
mellan nord iska  kraftbolag utvecklas vidare så, att de nordiska ländernas 
resu rse r  i e lproduktionen  används så effektivt som möjligt. En energiplan 
på  nordisk  nivå enligt medlemsförslaget skulle bli byråkratisk och minska 
effektiviteten i energisystemet.

Oslo, 25. mai 1987

K nut L o fs ta d

Nordisk K ontak torgan  for Atomenergispørgsmål (NKA):

 N K A , som er et fagorgan u nder  Em bedsm andskom iteen  for energi
politik, anser  ikke at N K A  bør tage stilling til selve det spørgsmål som 
rejses i medlemsforslaget. Derimod har N K A  visse synspunkter på det 
re la terede  nordiske sam arbejde og dets fremtidige udformning.

U anse t  p å  hvilket t idspunkt nedlægning af kernekraftværker bliver ak tu 
el i N orden  vil de r  u nder  alle om stæ ndigheder være en lang periode, hvor 
radioaktivt materiale m å håndteres ,  transporteres  og lagres. Derfor vil
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t i lgængeligheden a f  kompeten te  personer  være a f  afgørende betydning 
både når det  drejer sig om driftsmæssige forhold ved nedlukning og affalds
behandling, og når  det gælder kom petencen hos sikkerhedsmyndighederne 
i de enkelte  lande.

K ernekraf tens  affaldsspørgsmål behandles løbende på nordisk basis, 
således afholdes sem inarer i N K A ’s regi, og fællesprojekter på affaldsom
rådet har  været gennemført i mange år. I N K A ’s sikkerhedsprogram 
1985-89  indgår således en række projekter om transport og håndtering af 
radioaktiv t affald, inklusive affald fra nedlægning af reaktorer.

Også spørgsmål om miljø- og omgivelseseffekter behandles af N KA . 1 
1980 fremlagde N K A  forslag til en række nordiske projekter vedrørende 
miljøeffekter ved energiproduktion. Disse projekter blev gennemført under 
E m b edsm andskom iteen  for miljøbeskyttelse og rapporteret i 1986. I 
N K A ’s igangværende sikkerhedsprogram indgår projekter vedrørende om- 
givningspåvirkning ved udslip af bl. a. radioaktive stoffer og tungmetaller.

E fter  reak toru lykken  i Tjernobyl i 1986 har N K A  også fremlagt forslag 
til et nyt nordisk  radioøkologiprogram. hvorved kundskaberne om radio
aktive stoffers opførelse i naturen skal uddybes. Der er dog endnu ikke 
truffet beslutning om hvordan dette fællesnordiske program kan finansi
eres.

Roskilde, den  11. jun i 1987

På vegne a f  N K A  

F ranz M arcus

Samarbetsnämnden for de nordiska naturvetenskapliga forskningsråden 
(NOS-N) har i skrivelse den I ju li 1987 m eddela t a tt kärnkraft Jailer u tanför  
näm ndens m anda t.

D a n m a r k  

Miljøministeriet:

M iljøm in isterie t og E nergim inisteriet skal i den anledning udtale følgen
de.

Som det også fremgår af medlemsforslaget, er det alene Sverige og 
Finland, der anvender  kernekraft. Det danske Folketing har som bekendt i
1985 beslutte t,  at kernekraft ikke skal indgå i den danske energiplanlæg
ning. og efter det foreliggende har Norge og Island heller ikke planer om 
indførelse a f  kernekraft.  Da Sverige har truffet beslutning om afvikling af 
kernekraft inden å r  2010, vil Finland være det eneste nordiske land, som på 
længere sigt må antages at ville anvende kernekraft. Det er imidlertid ikke
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for næ rvæ rende klart, om Finland vil foretage en videre udbygning af sin 
energiforsyning med kernekraft.

Den danske  regering anm odede i juni 1986 den svenske regering om at 
lukke B arsebåck-værket.  Begrundelsen herfor var, at værket med dets 
beliggenhed nær den danske  hovedstad udgør en alvorlig trussel mod det 
danske  samfund og skaber frygt i store dele af den danske befolkning.

Det er klart,  at Barseback-værket i sammenligning med andre kerne
kraftværker udgør den mest alvorlige konsekvensmulighed for Danmark, 
når der  alene ses på afs tanden til dansk område og ikke på eventuelle 
forskelle i s ikkerheden på enkelte værker såvel i Sverige som i andre 
nabolande til Danmark.

Man bør imidlertid være opm æ rksom  på, at selvom det ved et eventuelt 
udslip vil være de nærmeste  om råder  omkring et kernekraftværk, der 
ram m es hårdes t,  miljø- og sundhedsmæssigt, så vil et stort udslip kunne få 
alvorlige k onsekvenser  på flere hundrede kilometers afstand.

Fra dansk  side har man ingen indvendinger mod en eventuel afvikling af 
kernekraft i N orden.

Det skal afs lu ttende bem æ rkes , at det foreliggende medlemsforslag fra 
N ordisk Råd ikke vil bidrage til løsningen af de problemer, der er knyttet 
til bortskaffelsen af det radioaktive affald, der allerede eksisterer i de 
nordiske lande, hovedsagelig som følge af den hidtidige kernekraft produk
tion.

K øb enhavn ,  den  3. juli 1987

(Ej sign.)

Energibevægelsen OOA:

Energibevægelsen OOA tils lutter sig helt forslagsstillernes opfattelse af, 
at det "oförsvarlig t att hålla fast vid en fortsatt kärnkraftsanvändning.”  Og 
O OA  deler opfattelsen: "P laneringen på energiområdet i Norden bör i 
stället m edvete t  inriktas på att skapa ett kärnkraftsfritt  N o rden ."

O OA  finder derfor også, at det e r  a f  afgørende vigtighed at få tilvejebragt 
et energiplanlægningsarbejde på nordisk plan. Energiplanen skal redegøre 
for den  hurtigst mulige afvikling a f  atomkraften og med hovedvægten lagt 
på energiøkonomisering og anvendelse  a f  lokale og vedvarende energikil
der sam t naturgas.

O OA  skal i denne forbindelse henlede opm ærksom heden på arbejdet 
"N o rd i sk a  Energ isystem  -  Möjligheter och begränsningar i ett långsiktigt 
p e rspek tiv .”

Arbejdet blev udført af: -  Professor, dr. techn. Niels I. Meyer (Dk); -  
L ek to r ,  lie. techn. Jørgen S. Nørgård  (Dk); -  Professor, lie. scient. Bent 
Sørensen  (Dk); -  Cand, polit. Nils Enrum  (Dk); -  Stud. scient. Sigurd
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Lauge Pedersen  (Dk): -  Cand. polit. Thorkild Saxe (Dk); -  Leder for 
Miljørådet, Magister Paul Hofseth (N); — Forsker, cand. oecon. Vidar 
M yhrer  (N); -  Forsker ,  civilingeniør Elin Tyse (N); -  Docent, tekn. dr. 
T hom as B. Johansson  (s); — Fil. dr. Jacquette  Lyttkens (S).

Arbejdet er foreløbigt b l .a .  mundet ud i rapporten ” N ordiska Energi
sy s te m ”  fra februar 1981.

OOA skal endvidere henlede opm æ rksom heden på det aktuelle, europæ 
iske alternative energiplansarbejde; " IN R lC -pro jec t  on non-nuclear and 
non-fossil sustainable energy futures for E u rop e” .

Arbejdet udføres af: -  H artm ut Bossel (Vesttyskland); -  Thomas B. 
Johansson  (Sverige); -  Niels I. Meyer (Danmark); -  Jørgen S. Nørgård 
(D anmark); -  Bent Sørensen (Danmark); -  Bert de Vries (Holland).

O OA  opfordrer  Nordisk  Råd til at rekom mendere de nordiske landes 
regeringer hurtigst muligt at lade udarbejde en nordisk alternativ ener
giplan, og til at man i den forbindelse inddrager ovennævnte energiforske
re. OOA m ener ligeledes, at forslaget bør rekom mendere de nordiske 
landes regeringer at stille økonomiske midler til rådighed for allerede 
igangværende alternativt energiplansarbejde (som omfatter Norden).

Det kunne eksem pelvis være arbejder som ovenfor nævnt:
•  "N o rd isk a  Energ isys tem "
K on tak t:  P rofessor Bent Sørensen Roskilde Universitetscenter, Postbox 

260. 4000 Roskilde
•  "IN R IC -p ro jec t  on non-nuclear and non-fossil sustainable energy 

fu tures for E u ro p e"
K ontakt:  P rofessor Niels I. M eyer Fysisk lab. 3 -  bygning 309, D an

marks Tekniske  Højskole ,  2800 Lyngby
D erudover  opfordrer Energibevægelsen OOA indtrængende om, at for

slaget kom m er til at indeholde en separat rekommandation til den svenske 
regering om at begynde afviklingen af den svenske atomkraft med luknin
gen a f  B arsebäck-værkets to reak torer NU.

Ifølge OO As opfattelse er  det teknisk muligt at undvære de 1200 MW 
atom kraf ts trøm  fra B arsebäck, dels ved foranstaltninger internt i Sverige, 
og dels ved en aftalt samkøring a f  el-forsyningsområderne i Elkraft og 
Sydkraft.  Dokumentation for OOAs opfattelse findes i "O O A -A nalyser nr. 
3 +  Supplement: Det er teknisk muligt at lukke Barsebåck-værket umid
d e lb a r t” , O O A . d ecem ber 1986.

A nalyserne  e r  udarbejdet med udgangspunkt i tal-materialet fra de af 
den svenske regering bestil te rapporter:

— ” Efter Tjernobyl: förtida avveckling av kärnkraften i Sverige” , S ta
tens Energiverk, ok tober  1986

-  ” Efter Tjernobyl: konsekvenser  för energipolitik, kärnkraftsäkerhet, 
s t rå lskydd och miljöskydd: rapport från Expertgruppen för kärnsäkerhet 
och m iljö".  Industridepartem ente t ,  oktober 1986
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— ” E fter  Tjernobyl: förtida avveckling av B arsebäcksverke t” , Statens 
E nergiverk , ok tob e r  1986

-  "K o m p le t te r in g a r  till Barsebäcksrapporten  som är framtagen i sam 
band med energirådets  behandling” , Energirådet, 5. novem ber 1986.

O O A  arbejder  i øjeblikket på at revidere analyserne på baggrund af nyt 
ta lmateriale. Ifølge de nye beregninger bliver (de efter OOAs mening 
acceptable) u lem per ved en umiddelbar lukning a f  Barsebåck-værket 
mindre end før antydet.

De nye B arsebåck-analyser  vil naturligvis blive tilstillet den danske 
delegation a f  N ordisk  Råd, når de foreligger.

K ø benhavn ,  den 3. sep tem ber 1987

Lena W arrer
Tarjei H aaland  

OOAs landssekretariat

Dansk Arbejdsgiverforening har i skrivelse den 4 m aj 1987 förklarat sig 
avstå  fr å n  y ttrande  då frå g a n  fa lle r  u tan för fö ren ingens om råde.

Reel Energi Oplysning:

Reel Energi Oplysning e r  a f  den opfattelse, at forslaget om et kerne
kraftsfrit  N o rden  e r  miljømæssigt og økonomisk uforsvarligt og savner 
saglig begrundelse .  R EO  mener ,  at det baggrundsmateriale, som er anført 
som stø tte  fo rfo rs lage t,  in deh o lde ren  række misforståelser og fejl. Materi
alet kom m enteres  på  de følgende sider,  som også bringer supplerende 
oplysninger.

R E O  finder, at N ord ens  politikere burde være stolte over det høje stade, 
som nordisk  kernekraftteknologi befinder sig på og arbejde for at fremme 
dens videre udvikling og udbredelse  i N orden  og på eksportmarkederne.

R E O  har fuld forståelse for, at store dele a f  befolkningen e r  utrygge ved 
kerneteknologien  på baggrund a f  de oplysninger, som befolkningen har 
fået om kernekraft  i de sidste 10 år. Ligeledes forstår  REO , at mange 
politikere har  store vanskeligheder med at finde frem til en opfattelse, som 
er  basere t på en saglig afvejning a f  fordele og u lemper ved forskellige 

teknologier.
Det er R E O ’s opfatte lse , at kernekraftsagen ræ kker langt videre end til, 

hvordan  frem tidens energiforsyning skal opbygges: Den er prøvestenen for 
dem okra tie ts  evne til at afgøre komplicerede teknologiske spørgsmål og 
derm ed  for denne s tyreforms evne til at føre vore samfund videre.
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I den forbindelse vil R EO  gerne henlede opm æ rksom heden på det en
gelske system: En høring som den senere omtalte Sizewell Inquiry former 
sig som  en proces ,  hvor sagens parter  fremlægger deres synspunkter og 
krydsforhøres  a f  dom m eren .  Det sidste er meget vigtigt! H erved kan 
dom m eren  holde vidnerne fast på deres påstande og afprøve disses bæ re
kraft ved at forfølge konsekvenserne . Denne fremgangsmåde indebærer 
store fordele frem for den, hvor man blot kan citere en rapport -  uden at 
dennes  forudsæ tninger og konsekvenser  underkastes en nærmere analyse.

R E O  er til enhver  tid villig til at stille op ved en høring af denne slags og 
lade sig k rydsforhøre  om foreningens indstilling til kernekraften.

B irkerød, den 14. juni 1987

Reel Energi Oplysning

B. L ohm ann  Andersen  
formand

B IH A N G

K ommentarer og supplerende oplysninger vedrørende Nordisk Råds sag 
A 788/e om et kernekraftsfrit Norden

Det baggrundsmateriale, som er anført som støtte fo rfors laget,  indehol
der en række misforståelser og fejl. som R EO  gerne vil komm entere .  De 
pågældende påstande anføres først i italic, hvorefter supplerende oplys
ninger herom anføres.

1. Trots det geografiska avståndet fick olyckan (i Tjernobyl) omfattande 
konsekvenser  inte minst i de nordiska länderna.

H ovedparten  a f  de problemer, der opstod for de nordiske lande som 
følge a f  nedfaldet fra T jernobyl-ulykken, var selvskabte: de var forårsaget 
af politisk bestem te , meget lave græ nsevæ rdier for indholdet a f  cæsium- 
137 i kød. Hvis man havde fulgt de a f  W H O  foreslåede grænser, ville 
konsekvenserne  for de nordiske lande have været meget mindre. (Jvf. den 
første svenske grænse på 300 Bq/kg ren-kød, som Statens Strålskydds 
Institut senere har foreslået hævet til 10000 Bq/kg).

2. Trots den m ycket avancerade  tekniken och omfattande säkerhetsfö
reskrif ter kan nya olyckor av det slag som har inträffat i Harrisburg och 
Tjernobyl inte uteslutas i något land.

Det er korrekt,  at en ulykke som den, der i 1979 ramte Tremileøens 
kernekraftværk i U SA, ikke kan udelukkes i noget land med kernekraft
værker.

U lykken i H arrisburg  var uden helsemæssige konsekvenser  for omgivel
serne. Den betød, at en reak tor  brændte sammen og var ude af funktion i 
en årrække. Der var altså tale om en økonomisk ulykke. Sandsynligheden 
for en sådan ulykke er meget lille, hvilket bekræftes af, at elselskaber over 
hele verden gerne vil investere i kernekraftværker. Dertil kommer, at 
sandsynligheden for en ulykke med udslip a f  betydelige mængder radioak
tivitet er yderligere mange gange mindre. Et krav om, at så usandsynlige 
ulykker med så ringe virkninger uden for anlægget ikke bør kunne finde 
sted, er rent politisk og kan ikke begrundes sagligt.
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Forestillingen om, at en ulykke som den i Tjernobyl kan ske i et andet 
land end Sovjetunionen, m å  bero  på en misforståelse. Reaktoren  i T jerno
byl anvender  vand som kølemiddel og grafit som moderator .  Denne kon
struktion har den egenskab, at en øget kogning i vandet medfører øget 
effekt -  dvs. at p rocessen  accelererer  sig selv. Ingen a f  de reaktortyper,  
som findes i N orden ,  har denne egenskab. (For en nærm ere  redegørelse se 
ref. 1 (vedlagt).

3. Finland . .  . har efter olyckan i Tjernobyl beslutat a tt tills vidare lägga 
planerna på ytterligare utbyggnad på is. Liknande beslut har för övrigt 
fattats också i andra  västeuropeiska  länder.

Som det fremgår a f  det foregående giver ulykken i Tjernobyl intet sagligt 
grundlag for en sådan beslutning.

Det er uklart,  hvad der menes med andre europeiske lander. 1 Holland 
var et forslag om bygning a f  to kernekraftvæ rker klar til vedtagelse, da 
Tjernobyl-ulykken skete. Beslutningen blev udsat indtil videre og der 
ventes nu en indstilling fra regeringen i slutningen af dette år.

I Italien medførte ulykken ligeledes fornyet stærk debat om kernekraf
ten. Politikerne besluttede at afholde en konference om den fremtidige 
energiforsyning. Denne fandt sted i slutningen af februar og endte med, at 
eksperterne  anbefalede fortsat anvendelse  a f  kernekraft (ref. 2).

Endelig kan det oplyses, at England i dette forår har besluttet at gå over 
til le tvandsreaktoren  i stedet for (s ideløbende med) den gaskølede reaktor, 
som dette land har været alene om at satse på. Beslutningen blev truffet 
efter en flere år lang høring (The Sizewell Inquiry), hvor vidner blev 
krydsforhørt af en jur idisk uddannet dom m er. I kendelsen hed det, at 
” projektet er i nationens interesse . . . ” .

R EO  er ikke bekendt med, at andre lande skulle have lagt yderligere 
udbygning af kernekraften  på hylden efter Tjernobyl.

4. En reak toro lycka i B arsebäck skulle med nödvändighet få mycket 
allvarliga verkninger även i K öpenham nsom rådet .

Påstanden er, at en ulykke på Barsebåckvæ rket med sikkerhed vil få 
store konsekvenser  i K øbenhavn . Dette er ganske enkelt ikke korrekt.

For det første viser samtlige analyser  af  tænkelige ulykkesforløb, at ikke 
alle kernenedsmeltn inger medfører udslip a f  radioaktive materialer af b e 
tydning. Hvis der skulle ske en kernenedsmeltn ing på Barsebåckvæ rket ,  
så er det derfor overvejende  sandsynligt, at denne ikke vil føre til noget 
udslip. (Jvf. u lykken på  Tremileøen).

For det andet har de senere års forskning i flere lande vist, at en af de 
tidligere betragtede "v æ rs t  tænkelige u lyk k er"  ikke er fysisk mulig (den 
såkaldte B W R l-u lykke  med dampeksplosion).

F o rd e t  tredie viste ulykken på Tremileøen. at udslippet a f  radioaktivitet 
ikke kan blive så s tort, som tidligere antaget for reak torer a f  de typer ,  som 
anvendes i de nordiske lande. Dette er også bekræftet af senere forskning.

For  det fjerde er B arsebåck-værket udstyret med en særlig anordning, 
F IL T R A , som af  myndighederne kræves at skulle ti lbageholde 99,9%  af 
radioaktiviteten ved den ti lbageværende "v æ rs t  tænkelige u ly kk e" .  Bereg
ninger fra Risø viser, at en ulykke på B arsebåckvæ rket vil være uden 
betydning for befolkningen i K øbenhavn, (ref. 3).

Der er blandt sagkyndige bred enighed om, at havariet i Tjernobyl ikke 
gav nye oplysninger vedrørende tænkelige havarier  på kernekraftvæ rker af 
den type, som anvendes i N orden . Derimod gav ulykken på Tremileøen 
mange værdifulde oplysninger om mulige havariforløb og om realistiske

+ l-A 7 8 8 /e  Supplement
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udslip a f  radioaktivitet.  Beklageligvis har  m yndighederne i de nordiske 
lande endnu  ikke taget den herved  vundne erfaring til efterretning.

5. E n  sådan inriktning av energipolitiken i våra  länder (ett kärnkrafts- 
fritt N orden)  skulle idag vara  det bästa  b idraget till en värld med renare 
miljö, tryggare människor och fredliga förhållanden mellan nationerna.

Denne opfattelse deles åbenbart  ikke a f  Verdens Energikonferences 
udvalg vedrørende fremtidens energiforbrug. I dens ” F user  R e p o r t”  (Fu
ture Stresses for Energy R esou rces”  henvises til det pres, som vil kunne 
opstå  på  de kendte  energ iressourcer om mindre end 100 år. På  denne 
baggrund opfordrer udvalget til hurtigere udvikling a f  alle fo rm er for ker
nekraft.

R EO  vil gerne henvise til, at energimangel i hvert fald ikke virker 
fremmende på de fredelige forhold mellem nationerne! D er skal derfor 
meget tungtvejende grunde til at kassere  en energikilde, som oven i købet 
indebærer store miljømæssige og økonom iske  fordele.

B irkerød, den  14. jun i 1987 

D anm arks Naturfredningsforening:

Forslaget e r  blevet drøftet i foreningens forureningsudvalg. Man har 
ikke konkrete  bem ærkninger til forslaget, dvs. man kan støtte forslaget.

Foreningen s tø tter  en revision a f  energipolitiken, herunder  også en 
afvikling a f  kernekraft.  M en i den forbindelse m ener foreningen, at d e r  må 
satses væsentligt mere på energibesparelser og udbygning a f  vedvarende 
energi, idet foreningen finder, at den for tsatte  afbrænding a f  fossilt b ræ nd
sel er yders t  betænkelig.

K øbenhavn , den 8. ok tober  1987

P .f .  V.

A llan A ndersen

W W F Verdensnaturfonden:

W W F  V erdensnaturfonden  er primært involveret i globale miljøspørgs
mål og arbejder  bl. a. ud fra principperne om bæredygtig udnyttelse af 
na tu rressourcerne .  Vi har i den forbindelse ingen fast holdning til spørgs
målet om anvendelsen  a f  kernekraft og ønsker  derfor heller ikke at udtale 
os om  det konkrete  forslag i N ordisk  Råd, der  anbefaler udarbejdelse af en 
” nordisk plan for afvikling a f  al kernekraft i N orden, med sigte på en total, 
forcere t afvikling” .

M ed udgangspunkt i de seneste års ulykker på kernekraftværker er vi 
imidlertid stærkt foruroliget over, at teknologien i dag ikke lever op til de
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krav, vi som miljøorganisation må stille. Men dette er ikke ensbetydende 
med en total afvisning a f  kernekraften  som brugbar energikilde. W W F 
V erdensna tu rfonden  ønske r  blot ikke på nuværende tidspunkt at tage 
stilling til anvendelsen  a f  kernekraft,  isoleret set. H vad  der bekym rer os 
m ere ,  e r  den fortsatte , uhæ m m ede vækst i energiforbruget som sådan, og 
h erunder  de miljømæssige konsekvenser ,  anvendelsen  a f  de fossile b ræ nd
stoffer skaber .  P roblem et e r  derfor snarere  at finde løsninger på, hvordan 
vi begræ nser  dette  stærkt stigende forbrug af energi og samtidig også sørge 
for. at den energi, vi anvender,  bliver så ren og uskadelig som muligt.

K øbenhavn ,  den 27. juli 1987

Tom m y D ybbro
Videnskabelig medarbejder 
WW F Verdensnaturfonden

F i n l a n d  

Handels- och industriministeriet1:

I N o rden  används  kärnkraft bara  i Sverige och Finland. I Sverige har 
man fattat beslut om att avstå  från kärnkraften, och flera utredningar i 
saken har blivit klara. I Finland har man åtminstone tills vidare avstått från 
a tt bygga ut kärnkraften , och handels- och industriministeriet har startat en 
u tredning ö ve r  vilka inverkningar ett eventuellt s lopande av kärnkraften 
kunde ha. D essu tom  har sta tsrådet tillsatt en kommitté som mycket 
mångsidigt skall u treda  fördelar och nackdelar med olika energikällor. 
N ågra  nya beslut av större betydelse kom m er knappast att fattas om 
användningen  av kärnkraft innan dessa utredningar blir klara.

Det känns inte m otiverat att göra upp en nordisk plan för att få bort all 
kärnkraft från N orden .  Sverige och Finland u treder saken på sina håll. 
In form ationsu tby te  och lärdom av andras erfarenheter har garanterats i 
d enna  fråga, em edan  nordiskt sam arbete  i energifrågor försiggår förhållan
devis regelbundet både  mellan myndigheter och företag.

S am nord iska  u tredningar om alternativa utvecklingslinjer på lång sikt 
inom hela energiförsörjningen i N orden  kunde vara intressantare än u tred
ningar som enbart  hänför  sig till en energikälla. N ordiska ministerrådets 
g rupp för energiplanläggning har planerat att anordna ett seminarium över 
de tta  äm ne i slutet av å r  1987.

Helsingfors den 27 maj 1987

Taisto Turunen
A vdelningschef,

överdirektör

Erkki Eskolu  
Överinspektör

1 Yttrandet översatt från  finska .



12

Miljöministeriet:

Av de nordiska länderna har Island, Norge och Danmark åtminstone 
hittills avhållit  sig från att använda kärnkraft som energikälla. Medlemsför
slag A 788/e berö r  därför inte i praktiken dessa nordiska länder. I Sverige 
har frågan om avveckling av kärnkraft utretts  i s tor omfattning. Medlems
förslaget ä r  därför av rätt liten betydelse för Sverige. I själva verket skulle 
genom förandet av medlemsförslaget innebära att det nästan enbart är 
Finlands energipolitik som u tvärderas ,  vilket i främsta hand ä r  Finlands 
angelägenhet. I E u ro pa  finns det fler betydande kärnkraftverk med tanke 
på säkerhet och miljövård utanför de nordiska länderna än i dessa. Mål
sättningen i medlemsförslaget förblir av dessa orsaker rätt oklar.

Om man börjar  göra  upp den plan som avses i medlemsförslaget,  bör 
tydliga miljövårdsmål uppställas för den. Alla former av energiproduktion 
medför sina egna miljörisker -  och kanske också fördelar.  De svårigheter 
som utbyggandet av kärnkraften m öter -  beroende bl. a. på olyckorna i 
k ärnkraf tsverken  på Three Miles Island och i Tjernobyl -  har gett efter
tryck åt kraven på att energi bör sparas och möjligheterna till energibespa
ring utredas. Energibesparing är inom energivården det viktigaste sättet att 
s töda  miljövården. Därför ä r  det synnerligen nyttigt att mycket noggrant 
överväga kapacite tsökningarna inom energiproduktionen.

Då det är fråga om att avveckla en energiproduktionsform som är i bruk, 
bör det o ckså  utredas hur den uppstående bristen skall ersättas. För att 
ersä tta  kärnkraften  i N orden  med andra  energiproduktionsmedel kommer 
man att vara  tvungen att allt m er ta i bruk fossila bränslen och vattenkraft.
I båda fallen är miljöverkningarna omfattande och väl kända, liksom även 
vid användningen av kärnkraft.  För en eventuell planering som gäller 
avvecklande av kärnkraften bör man med tanke på miljövården absolut 
ställa krav på att de miljörisker som avvecklingen förorsakar noggrant 
utreds och att i planen även skall ingå en plan för bekämpning av dylika 
risker.

Helsingfors den 13 augusti 1987

Olli Ojala 
A vdelningschef

Seppo  Sarkkinen  
Ö verinspektör

Statens tekniska forskningscentral1:

Förs t och främst har man anledning att konstatera  att olyckor av det slag 
som inträffade i Tjernobyl är helt u teslutna i lät tvattenreaktorer, och alla 
reak to re r  avsedda  för energiproduktionen i Norden är av denna typ. F ram 
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te tso lyckor i stil med Tjernobyl.

O lyckor i stil med den i Harrisburg år däremot tänkbara. Trots vissa 
svagheter i konstruktion och i personalens utbildning hade TMI-2-reaktorn 
i princip så m ycket gem ensam t med andra lättvattenreaktorer ,  att den 
olyckan ger vissa fingervisningar om vad som kan hända ifall tillräckligt 
många saker  går galet på en gång i en sådan reaktor. Följderna var dock 
nästan enbart  ekonom iska  och psykologiska. Hälso- och miljöverkningar
na blev sannolikt obefintliga. O ckså en person bosatt i reaktorns omedel
bara  närhet skulle som en följd av olyckan ha fått en extra strålningsdos 
som knappt m otsvarade  den normala bakgrundsstrålningen under ett år.

Att det vid en lä ttva t tenreak tor skulle kunna inträffa en olycka vars 
uts läpp av radioaktiva ämnen skulle vara värre än Harrisburgolyckans kan 
inte uteslutas.  Utsläppet skulle i varje fall bli lindrigare än i Tjernobyl, och 
risken att  en sådan skulle inträffa i N orden  är mycket liten. Det kan anses 
ex trem t osannolikt att  en sådan olycka skulle kräva fler liv än ett kol- eller 
to rvkraftverk  av m otsvarande  storlek skulle kräva i normal drift under sin 
driftstid.

Det för tjänar att f ram hävas att erfarenheterna av kärnkraftsproduktion i 
N orden  ä r  exceptionell t  goda. 1 internationella jäm före lser hävdar sig 
anläggningarna i Finland och Sverige väl. Detta gäller såväl kapacitetsfak
torer.  radioaktiva uts läpp i omgivningen som personalens stråldoser.

Vad beträffar hanteringen och förvaringen av radioaktivt avfall, rivning
en av u tt jänta  anläggningar m. m. ä r  de väsentliga problemen tekniskt sett 
lösta. Det är bara  valet av ort för slutförvaringen av högaktivt avfall som 
ännu kan betrak tas  som ett olöst problem. För Lovisa-reaktorernas del är 
inte heller de tta  något problem, eftersom Sovjetunionen tar hand om 
dessas  begagnade bränsle.

K ärnvapenspridn ing  är ett politiskt problem som är i det närmaste helt 
oberoende  av den civila användningen av kärnkraft.  Av de länder som nu 
har eller misstänks ha kärnvapen är det bara Indien och Pakistan som hade 
kraf treak torer  i drift vid den tid då de framställde eller misstänks ha 
framställt sin fö rsta  kärnladdning, och såvitt man vet använde inte ens 
dessa  plu tonium från kärnkraftverk  för detta  ändamål. Vidare är för ener
giproduktion avsedda  lä t tva t tenreak torer ur teknisk och ekonomisk syn
punkt synnerligen olämpliga för produktion av plutonium för kärnvapen. 
Om en stat bes lu tar  sig för att u tveckla kärnvapen, lönar det sig mycket 
bättre  att  bygga en skild p lu tonium produktionsreaktor för detta ändamål 
än att använd a  eventuellt  redan befintliga lättvattenreaktorer. Det torde 
o ckså  vara  orealistiskt att  tänka sig att något land som överväger produk
tion av kärnvapen  skulle avstå  på grund av ett eventuellt nordiskt beslut att 
avveckla  kärnkraften .

1 m otsa ts  till vad som antages i medlemsförslaget är Finland inte välför
sett med inhem ska energikällor.  Vattenkraften har i Finland byggts ut
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ungefär så m ycket som kan anses miljömässigt acceptabelt.  Skogen be

hövs för skogsindustrin.

Torv finns i Finland, men de exploateringsdugliga resurserna är ingalun
da  obegränsade. Ändamålsenliga förläggningsplatser för torvkraftverk är 
sällsynta. Vidare belastas torven av att också röken från torvkraftverk 
innehåller en mängd föroreningar. Vind- och solenergi är mycket dyra i 
Finland.

Allmänt sagt är riskerna hos andra energikällor,  speciellt okonventionel
la sådana , mindre kända än kärnkraftens risker. Ökad användning leder 
oundvikligen till att  deras nackdelar accentueras.  1 Finland arbetar som 
bäst en s. k. energikommitté  med jus t  dessa frågor.

I medlemsförslaget sägs det att energiekonomisering är en självklarhet. 
D etta  är helt riktigt, och möjligheterna i den riktningen har i ganska stor 
u ts träckning  redan utnyttjats .

F ram för allt bidrar kärnkraften genom att delvis ersätta  fossila bränslen 
till en renare  miljö. Skogsdöden är redan ett allvarligt problem i Europa, 
och misstänks vara  delvis förorsakad av utsläpp av svavel- och kväveox
ider från kol- och oljekraftverk. Dessa utsläpp kan visserligen minskas 
med rökgasrening och andra metoder,  men de kan inte elimineras helt 
annat än genom att kol och olja ersätts  med andra energibärare. Det har 
påstå tts ,  a tt också  kärnkraftverk  skulle skada skogen, men det finns inget 
bevis för radiologisk skada.

På lång sikt är uts läppen av koldioxid från kol-, torv-, olje- och gaskraft
verk och den därav förorsakade drivhuseffekten troligen ett ännu allvarli
gare problem än skogsdöden, och dessa utsläpp kan inte ens minskas 
näm nvär t  annat än genom att e rsä tta  de nämnda bränslena med energibära
re som inte kräver  förbränning.

Med hänsyn till det ovanstående ser VTT inga rationella skäl till den 
snabba  avveckling av kärnkraften som medlemsförslaget yrkar på. D är
em ot ä r  det skäl att m ålmedvetet u töka det forskningsarbete som tar sikte 
på  energiproduktionens säkerhet och miljöverkningar både för kärnener
gins och andra  energikällors del. På så sätt kan man i framtiden välja den 
förmånligaste fördelningen av energikällor.  I detta  arbete bör det nordiska 
sam arbe te ts  andel ytterligare utökas.

Helsingfors den 15 jun i 1987

(Ej sign.)

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund och Affärsarbetsgivarnas cen
tralförbund har i skrivelse den 26 m aj 1987fö rk la ra t sig avstå  frå n  yttrande  
i an ledning av m ed lem sförslaget.
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Industrins centralförbund:

Industrins cen tra lförbund har i sam arbete  med de andra nordiska indu
strifö rbunden  förbere tt  ett  gem ensam t rem issvar till N ordiska rådets presi
dium. I de t  nord iska  svare t  anser  industriförbunden, att användning av 
kärnkraft  och  energiplanering i a llmänhet ä r  först och främst en nationell 
fråga. D et mellanstatliga sam arbete t  behövs för miljöfrågor och för att 
skapa  föru tsä t tn ingarna  för sam arbete t  mellan företag, men en energiplan 
på  nordisk  nivå enligt medlemsförslaget skulle bli byråkratisk och minska 
effektiviteten i energisystemet.

I de t ta  nationella rem issvar vill Industrins centralförbund behandla 
kärnkraf tens  roll i den  finländska elförsörjningen från industrins synvinkel.

Industrin  an v än d er  cirka 60 procen t av den totala e lkonsumtionen i 
Finland. Industrins  e lanvändning ökar  ungefär i takt med industriproduk
tionen, ty e lbesparingen genom särskilda sparåtgärder och ny elsnålare 
teknik  k om penseras  av ökande elanvändning i nya ti llämpningar. Den 
tekn iska  u tvecklingen ger  elektriciteten nya  användningsområden i själva 
indus tr ip roduktionen  samt i industrins miljöskydd och energibesparing.

I prak t iken  kan vi säga, att den ökande elanvändningen ä r  en förutsätt
ning för den  förbättrade  förädlingsgraden i den finländska industrin och i 
synnerhe t i exporten .  Det här  är m ycket klart i skogsindustrin, men det
sam m a gäller också  i annan  industri , där automatisering och effektivisering 
av p roduk tionen  vanligen leder till en ökning i elkonsumtionen. Tryggad 
elförsörjning till rimligt pris är därför en viktig faktor i industrins konkur
rensförm åga och  särskil t viktigt för industrins utveckling och för investe
ringar i ny m odern  produktionskapacite t .

E lförsörjningen i Finland ä r  baserad  på  många olika energikällor. Syste
met ä r  mångsidigt och smidigt. Olika e lanvändare har olika, specifika krav 
på e lförsöijn ingssystem et.  Den e ltunga industrin behöver baskraft,  m. a. o. 
el som  används  jä m n t  dygnet och året runt. Servicenäringen, eluppvärm
ning och  priva ta  hushåll an vänder  el ojämnt och o rsakar  den största  delen 
av den  variation, som finns i e lbehovet vid olika tidpunkter. Baskraften 
kan bäs t  p rod uce ras  av kapacite t,  vars drif tskostnader är låga, medan för 
o jäm n e lanvändning måste  man ha kapacitet, där investeringskostnaderna 
inte ä r  dom inerande.  D ärför ä r  kärnkraften  särskilt viktig för industrins 
elförsörjning och  industrins elpriser.

Elförsörjningen i Finland är för tillfället ganska tillfredsställande också 
från industrins synvinkel. V åra  knappa vattenkraf tsresurser i jämförelse 
med v å ra  konkurre ran de  länder kom penseras  av industrins effektiva elan
vändning, maximalt u tnyt tjande  av industrins mottryckskraftpotential och 
effektiv användning  av kärnkraften. Kärnkraften  är en integrerad del av 
elförsörjningen i Fin land, och inga realistiska alternativa lösningar kunde i 
de t ta  nu ge ett bä tt re  resulta t ur miljö- eller ekonomisk synvikel.

Industrins  cen tra lförbund  anser ,  a tt det inte finns några skäl att utarbeta
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planer för avvecklandet av kärnkraften i Finland. Från den nationella 
synvinkeln skulle avvecklingen innebära onödiga byggnads- och drifts
kos tnade r  i e rsä ttande kraftverk, vilket skulle reflekteras i elpriserna både 
hos de privata  konsum enterna  och industrin. I stället är det viktigt, att vi 
o rgan iserar  vår e lproduktion så ekonomiskt och miljövänligt som möjligt 
o ckså  i framtiden.

Helsingfors den 22 juni 1987

Industrins centralförbund 

P aavo  G rönlund

Oljebranschens centralförbund liar i skrivelse den 20 m aj 1987 förklara t 
sig avstå  fr å n  a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

Energiataloudellinen yhdistys — Energiekonomiska föreningen1:

Behovet av elenergi for tsätter  att öka. Grunddelen av elenergiproduk
tionskapaci te ten  måste basera  sig på ett alternativ med en förmånlig kost
nadss truk tur .  Ett sådant alternativ är framför allt kärnkraften. De nordiska 
kärnkraf tverken  har  visat sig vara driftsäkra. Deras kapacitetsfaktorer har 
ju  i många år  legat i världstoppen. Därför är vi också övertygade om att rätt 
förverkligade kärnkraftverk  med rätt drift förorsakar föga miljöpåverk
ningar och att även säkerhetsr iskerna  s tannar vid en mycket låg nivå.

Alla fo rm er av energiproduktion har sina olägenheter och risker.  Risker
na måste analyseras  och placeras i rätt ordning, för att vi på lång sikt kan 
fatta riktiga beslut.

Om de redan konstruerade  kärnkraftverken avstannas, nerrivs och kom
penseras  med andra former av produktion, blir de ekonomiska förlusterna 
m ycket stora .  Ytterligare fö rorsakar kom penserande alternativ större olä
genhe te r  i miljön än kärnkraftverk. Att avstå från kärnkraft skulle medföra 
en avgörande försämring för vår industris verksamhetsförutsättningar.

Om saken betrak tas  i synnerhet från finsk synvinkel,  kan man konstate
ra, att  medlemsförslaget riktar sig i första hand till Finlands energipolitiska 
beslut. K ärnkraft  produceras  ju  inte i andra nordiska länder än i Finland 
och Sverige. F rågor som gäller kärnkraft är mer eller mindre internationel
la. Man kan också  undra, om N ord iska  rådet verkligen är det rätta forumet 
för befattningen av beslut eller ens taga initiativ till sådana ärenden som 
har eller kan ha m ycket väsentliga verkningar till ett enda lands energipoli
tik och ekonom iska  konkurrenskraft på världsmarknaden.

1 Yttrandet översatt från  finska .
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H änvisande  till de redan nämnda grunderna kan vi inte förena oss med 
N ord iska  råde ts  medlemsförslag om en plan för ett kärnkraftsfritt  Norden. 
T v är to m  a n se r  vi att , be trak ta t  både från ekonomiska faktorers och 
miljöns synvinkel, borde baskraften i framtiden för de nordiska länderna 
produceras  huvudsakligen med kärnkraftverk.

Helsingfors den 8 juni 1987

Energiataloudellinen yhdistys — Energiekonomiska föreningen

Olavi V apaavuori 
Verkställande direktör

I s l a n d

O rkustofnun (Energistyrelsen):

Vi finder det unödvendigt at N ordisk  Råd vedtager et sådant forslag, og 
kan således ikke rekom m andere  dets vedtagelse. Begrundelsen for dette 
s tandpunkt er som fölger:

1. N å r  det gælder specielt Island så er problemet uaktuelt,  eftersom der 
som også konsta te res  i redegörelsen med forslaget, ikke findes nogen 
k e rnekraf tvæ rker  i Island eller planer om at bygge sådanne indenfor en 
overskuelig  fremtid. De kernekraftvæ rker som ligger nærmest Island befin
der  sig heller ikke i det övrige N orden, men i Storbritannien som af gode 
grunde ikke om fattes  a f  forslaget.

2. Ej heller findes der sådanne kraf tværker i Danmark eller Norge, 
hvilket også konsta te res  i redegörelsen. Heller ikke i disse lande findes der 
p laner om bygning a f  kernekraftværker .

3. A f de nordiske lande findes der således kun kernekraftværker i Sveri
ge og Finland. Hvad angår Sverige har man som bekendt i en folkeafstem
ning vedtaget at al kernekraft skal være afviklet senest i år 2010. Såvidt os 
bekendt er dette  også de nuværende svenske myndigheders officielle poli
tik. Som omtalt i redegörelsen med forslaget pågår der nu i Sverige, i 
Energ irådets  regi, i hvilket energiministeren er formand og samtlige rigs
dagspartie r  er rep ræ sen te rede ,  en række udredninger angående forudsæt
ninger for en tidligere afvikling, en såkaldt "hurtigafvikling” , af kernekraf
ten i Sverige. F o r  Sveriges del er altså den i forslaget efterlyste plan under 
udredning. Vi n æ rer  fuld tillid til de behörlige svenske myndigheder i 
denne sam m enhæ ng og finder derfor en særlig nordisk indsats i sagen 
överflödig.

4. N å r  det gælder de bekymringer man fra dansk side har givet udtryk 
for specielt med henblik på Barsebäckverkets  beliggenhed i forhold til den
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s to rkøbenhavnske  tætbebyggelse, så er dette en sag som de danske myn
digheder allerede har taget op med deres svenske modpart, og diskussio
nen er hverken  afsluttet eller kommet i en hårdknude. Barsebäck er et 
specielt tilfælde i hele kernekraftdebatten  på grund af værkets usædvanlige 
korte afstand fra en millionby. Vi m ener at denne specielle sag bedst löses 
ved bilaterale dansk-svenske  forhandlinger og mener ikke at en henstilling 
fra N ord isk  råd vil hjælpe til at löse den.

5. 1 redegörelsen  med forslaget konstateres at efter Tjernobylulykken er 
p laner om  yderligere udbygning af kernekraft i Finland lagt på is. Dette 
viser at de finske myndigheder på en fuldtud ansvarlig måde har trukket 
konklusion a f  Tjernobyl. Vi for vort vedkom m ende nærer fuld tillid til at de 
finske m yndigheder i denne sag vil komme frem til en lösning som er 
acceptabel for finnerne selv og også for det övrige N orden, og at en særlig 
resolution fra N ordisk  råd også i denne sam menhæng er upåkrævet. Angå
ende det övrige N orden  påpeges dels at de finske kernekraftværker er 
meget sikre og dels at langt flere kernekraftværker udenfor N orden  befin
der sig i lignende eller mindre afstand end de finske fra de övrige nordiske 
lande, således at de finske væ rker kun i mindre grad påvirker helhedsbille
det når  det gælder N ordens  sikkerhed mod konsekvenserne af en kerne
kraftsulykke.

Rundt omkring i verden pågår der  i disse år en livlig debat om elgenere- 
rering med kernekraft.  Dette er i og for sig et positivt vidnesbyrd om aktivt 
demokrati .  D esvæ rre  er en ikke ubetydelig del af denne debat i altfor höj 
grad præget a f  irrationalitet og til og med direkte "dis inform ation”  til 
a lm enheden ,  dvs. dels vildledende eller urigtige påstande og dels påstande 
som ikke indeholder nogen information men hovedsagelig er egnet til at 
skræm m e folk. Det må beklages at redegörelsen med indeværende forslag 
ikke er helt fri for sådan disinformation. For  eksempel når det antydes at 
kernekraf ttekn ikken  kan komme til at anvendes til militære formål; dvs. 
man forsöger at kæde sammen folks naturlige frygt for kernevåben og 
kernekraft til elproduktion. Faktum er imidlertid at kernekraftens indfly
delse på udbredelse  eller ikke udbredelse af kernevåben er helt minimal. 
At bygge kernekraftvæ rker  e r  en meget dyr og unødvendig omvej til at 
skaffe sig sådanne våben. Der findes langt mere direkte veje til disse. Ingen 
a f  de nuvæ rende kernevåbens ta ter  har gået denne omvej og f. eks. den 
reak tor  udenfor  Bagdad som blev ödelagt a f  israeliterne ved et bom bean
greb i juni 1981 var ikke en kraf treaktor men en forsögsreaktor. At skaffe 
sig en a tom bom be -  eller ikke at göre det -  er nemlig först og fremmest et 
politisk og ikke et teknisk spörgsmål. En argumentation i kernekraftdebat
ten, hvor man forsöger at udnytte folks frygt for a tomvåben er efter vor 
mening ikke m edlem m er a f  Nordisk Råd værdig.

Jakob  Björnsson  
Generaldirektör

R e y k ja v ik ,  d e n  9. ju n i  1987
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N atu rv æ rn s råd e t1:

Det e r  helt klart,  at til trods for et fuldkomment teknisk udstyr og mange 
sikkerhedsforansta ltn inger er det ikke muligt at hindre ulykker som dem i 
H arr isburg  og Tjernobyl.

Foruren ing  a f  luft og landjord tager ikke hensyn til landegrænser, og der 
skabes  store p rob lem er ved behandling og opbevaring af radioaktivt affald. 
Den fare, som  m enn esk e r  og miljö befinder sig i, kan langt fra udlignes af 
gevins ten  ved benytte lse  a f  atomkraft.

N a tu rv æ rnsv å rde t  går derfor helhjertet ind for medlemsforslaget om. at 
N ord isk  Råd rekom m andere r  de nordiske landes regeringer at udarbejde 
en plan for afvikling a f  al atom kraft i de nordiske lande.

Reykjavik den  9. jun i 1987

Gisli G islason  
Adm. dir.

N o r g e

Den norske regjering:

Det er norsk  politikk ikke å ta i bruk atomenergi i landets energiforsy
ning. Regjeringen vil føre denne linje videre og ser det som en fordel om de 
nordiske land kan sam arbeide om å fremme en mest mulig effektiv energi
bruk i alle sek to re r  og utvikle miljømessig sunne og økonomisk brukbare 
a lte rnat iver som gjør kjernekraft overflødig. Det svenske prinsippvedtak 
om å avvikle k jernekraftverkene innen år 2010 ses som et viktig skritt i 
d enne retning. M ed utgangspunkt i våre betydelige petro leum sressurser er 
norske m yndigheter innstilt på et energipolitisk samarbeide med andre 
nordiske land med sikte på å gjøre landene uavhengig av kjernekraft i 
energiforsyningen.

Regjeringen vil samtidig unders treke  uttalelsen fra V erdenskom mi
sjonen for miljø og utvikling om at bruk av atomenergi bare lar seg forsvare 
hvis det finnes holdbare løsninger på de nåværende uløste problemer som 
den  skaper.

Oslo. 6. august 1987

Bjarne M ørk E iJem  
Nordisk samarbeidsminister

1 Yttrande översatt från  isländska.
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Utenriksdepartementet har i skrivelse den 2 ju n i 1987 förk lara t sig icke 
ha några speciella  kom m en tarer till m edlem sförslaget.

Institutt for energiteknikk:

Selv om vi s tø tter  det best mulige samarbeid om energiforsyning i 
N ord en ,  m å  e tter  Institutte ts  syn spørsmålet om kjernekraft vurderes i en 
global sam m enheng. De problemstil linger som reises ved forslaget til re
kom m andasjon ,  er i det vesentligste av energipolitisk art og mindre knyttet 
til Ins titu tte ts  forskning og utviklingsvirksomhet innen energifeltet.

E t te r  de faglige vurderinger som vi har foretatt,  har vi trukket følgende 
konklusjoner:

1. Av hensyn  til u tviklingslandenes behov for bedret levestandard og 
vels tand vil energiforbruket i verden måtte øke.

2. Det er usikkert hvor snart vi når grensen for uakseptable miljøvirk
ninger og klimaendringer ved utvidet bruk av fossilt brensel for energi
fremstilling.

3. K jernekraft er det eneste  utviklede alternativ i større skala til fossile 
b rens ler  og vannkraft for energiproduksjon. Kjernekraften dekker i dag ca 
22%  av O E C D -om råde ts  el-produksjon og ca 15% på verdensbasis. Kjer- 
nekraf tandelen  øker  forholdsvis fort.

4. Vi kan om vi ønsker  avstå  fra kjernekraft i Norden, men det ville 
neppe endre de store industrilands avhengighet av kjernekraft og utvik
lingslandenes ønsker  om bedret energiforsyning.

Kjeller, 26. mai 1987

For Institutt for energiteknikk

N .G . A a m od t 
Adm. direktør

S. H eiseth

S v e r i g e

Statens naturvårdsverk (SNV):

Av de nord iska  länderna är det endast Sverige och Finland som har 
kärnkraft.  Det finns inga planer att bygga kärnkraftverk i de övriga nordis
ka länderna.
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Sverige har fattat ett beslut att avveckla  kärnkraften till ar 2010. N a 
tu rvårdsverke t ansåg i y ttrande över den s. k. Tjernobylutredningen, om 
förtida avveckling av kärnkraften i Sverige, att avvecklingen bör genomfö

ras så att
— den nödvändiga begränsningen av svavel och kväveoxidutsläpp inte 

försvåras  (försurningsskador)
— man m inim erar användningen av fossila bränslen (klimatförändringar)
— ingen utbyggnad av de orörda  älvarna sker (bevarandeintressen)

Vidare ansåg verket att man redan nu bör fastställa ett program som
anger hur kärnkraf ten  skall avvecklas och ersättas oavsett om man beslu
tar  slutföra avvecklingen till år 2010 eller tidigare. Ett sådant program 
skulle möjliggöra att utvecklingen i tid inriktas på en resurssnål framtida 
energipolitik. V erkets  yttrande bifogas (se B ihang).

E n eventuell avveckling av kärnkraften i N orden  (eller Europa) bör ur 
m iljösynpunkt följa sam ma principer.

Solna den 10 juni 1987

För statens naturvårdsverk  

Olle A slander

Y ttrande över material överlämnat från energirådet till regeringen: Efter 
Tjernobyl

N atu rv å rd sv e rke t  har inte i detalj granskat allt material som överlämnats 
till energirådet. Vad beträffar miljökonsekvenser av olika avvecklingsal- 
ternativ  har na tu rvårdsverke t m edverkat till bedömningarna. En utförlig 
redovisning ingår i huvudrappor tens  bilagedel. Verket begränsar sig här till 
att ta upp  vissa principiella frågor av betydelse för miljövården.

I expertg ruppens  uppdrag ingick b l .a .  att s tudera konsekvenserna ur 
olika synpunk ter  av en tidigareläggning av kärnkraftavvecklingen i Sveri
ge. Enligt na tu rvårdsverke ts  uppfattning är det väsentligt att man nu sä 
snabbt som möjligt lägger fast ett program som fastställer hur avvecklingen 
skall genom föras oavset t om kärnkraften skall vara avvecklad år 2010 eller 
tidigare.  Ett sådant program bör bl. a. innehålla  en ökad satsning på energi
hushållning. beslut om storskalig satsning på vindkraft och energiskog 
samt fram tagandet av effektiva styrmedel. Ur miljösynpunkt är det också 
viktigt a tt man utveck lar förbränningstekniken för mindre och mellanstora 
b iobränslee ldade anläggningar, särskilt med hänsyn till uts läppen av kolvä
ten och kväveoxider.  P rogram m et bör göras flexibelt och revideras med 
hänsyn  till de kunskaper  inom miljö- och energiområdet som successivt tas 
fram. K ärn reak to re rn a  kan sedan fasas ur i takt med att elbehovet har gått 
ned och  ny produktionskapac ite t ,  baserat på i huvudsak förnybara energi
källor,  kan tas i bruk. Om man inte redan nu planerar lör en resurssnål 
fram tida  eneripolitik utan i stället under en relativt kort period fasar ur det 
svenska  kärnkraftp rogram m et riskerar vi att ny fossilkraft och/eller u t
byggnad av vattenkraf ten  kom m er att bli nödvändig.
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Beräkningarna  över  vilka miljökonsekvenser en avveckling av kärnkraf
ten i Sverige och Europa skulle få om den ersattes med kolkondensverk, 
visar att effekterna i det svenska perspektivet regionalt skulle bli relativt 
måttliga. En avveckling av kärnkraften medför dock en ökad användning 
av bränslen  i energisystemet vilket medför ökade svårigheter att uppfylla 
uppsat ta  mål beträffande svavel och kväveoxider. Effekterna blir givetvis 
större  om hela E uropas  kärnkraft läggs ned men knappast särskilt d ram a
tiska. O rsaken  till detta  hänger samman med den snabba utvecklingen av 
rökgasreningsteknik  samt det förhållandet att omfattningen av kärnkraften 
ändå  ä r  och förväntas  bli relativt liten i Europas energibalans.

Vi har i dag. och kom m er åtminstone de närmaste decennierna fortfaran
de att ha, en alltför hög deposition av svavel och kväve som orsakas av 
uts läpp från befintliga energiomvandlingsanläggningar, industrin, trafik 
och jo rd b ru ke t .  Det krävs kraftfulla åtgärder för att problemen med skogs
skador och försurning skall upphöra.

K unskapen  om klimatförändringarna beroende på utsläpp av vissa gaser 
har under  de senaste åren väsentligt ökat.  Det är nu allmänt accepterat att 
an tropogena  uts läpp som påverkar  jo rdens  värmebalans kan bli en domine
rande fak to r  för klimatförändringar på jo rden  inom loppet av några decen
nier. Problemen har nu breddats  från att tidigare endast omfattat tem pera
turhöjning beroende  på ökad koldioxidhalt till att omfatta andra gaser som 
exem pelvis  freoner eller ozon. Modellberäkningar har visat att dessa andra 
typ e r  av gaser  kan ha lika s tor växthuseffekt som koldioxid ensamt.

De framtida uts läppen av koldioxid i kombination med andra s. k. växt
husgaser  fö rm odas ge en tem peraturhöjning på ca 1,5°C (1,1 —2,4°C) fram 
till 2030. En fördubbling av a tm osfärens koldioxidhalt,  vilket kan beräknas 
inträffa några årt ionden senare, dvs. i mitten av 2000-talet, skulle höja 
jo rden s  m edeltem pera tur  med 3°C ( 1 ,5 - 5 ,  5°C).

O säkerhe ten  i dessa  beräkningar består främst i bristande kunskap om 
u tby te t  mellan s tratosfären och troposfären och de reglermekanismer som 
m otverkar  en temperaturhöjning.

Man har också  försökt beräkna temperaturhöjningen fram till 1980 orsa
kat av växthuseffekten . Resultaten av dessa beräkningar överensstäm m er i 
stort med den tem peraturhöjning som skett i den norra hemisfären (0 ,54 -  
0,6°C) sedan mitten av 1800-talet. A andra sidan är det omöjligt att dra 
några långtgående s lu tsatser av denna jämförelse eftersom andra storskali- 
ga fenom en kan ha bidragil till den observerade temperaturhöjningen ex
empelvis ökenutbredning, skogsavverkning och förändring av solljusstrål
ningen.

N atu rv å rdsve rk e t  anser  att risken för ett förändrat klimat bör väga tungt 
inför beslut om den framtida energipolitiken i samband med avvecklingen 
av det svenska  kärnkraftprogramm et. Utsläpp av koldioxid och andra s. k. 
väx thusgaser  samt användning av kärnkraft medför till viss del besläktade 
risker. 1 båda  fallen kan stora jo rdbruksom råden  bli oanvändbara  för 
l ivsmedelsproduktion.

Fö r  att begränsa riskerna med en framtida klimatförändring krävs åtgär
de r  för att begränsa uts läppen av koldioxid och de andra växthusgaserna, 
b l .a .  freoner. Sverige har redan tagit initiativ för att få en begränsning av 
freonutsläppen till stånd. F ör  att begränsa koldioxidutsläppen krävs en 
effektiv energihushållning, en minimering av fossila bränslen och en ökad 
andel av förnybara  energikällor i det svenska energisystemet. Av de fossila 
bräns lena  är naturgas att föredra både när det gäller utsläpp av koldioxid
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och försurande äm nen . Sverige har  stora möjligheter att ås tadkomm a en 
förändring i denna  riktning då kärnkraften skall avvecklas.

I det nationella perspek tive t  finns det önskemål att bevara vissa na turty
per, exempelvis o rörda  älvar, vissa vå tm arker  och hagmarker. En ytterl i
gare utbyggnad av i dag outbyggda älvar och älvs träckor skulle medföra att 
d essa  to talt förändras ur ekologisk synpunkt och bli mer eller mindre 
u tarm ade.  K o m m ande  generationers valfrihet, när det gäller utnyttjandet 
av våra  r innande vattendrag, skulle härigenom starkt begränsas.

F rån  miljösynpunkt vore det rimligt att utifrån detta resonemang ställa 
upp tre krav som måste vara uppfyllda av det energisystem som skall 
ersä tta  kärnkraften.
-  den  nödvändiga begränsningen av svavel- och kväveoxidutsläpp måste

fortsätta
-  minimering av fossila bränslen
-  ingen u tbyggnad av de orörda  älvarna

Vi har re su rse rna  i Sverige att kraftigt öka användningen av förnybara 
energislag. D en  genomgång som gjorts visar på ett möjligt uttag av 75 TWh 
i form av bränsle  och 5 - 1 0  T W he! från vindkraftverk utan oacceptabla 
kon sek ven se r  för miljön. Det finns dock en risk för att luftkvalitén allvar
ligt fö rsäm ras  om befintlig elvärme ersätts  med småskalig, individuell 
fastbränsleeldning.

N a tu rvå rd sv e rke t  anser  att Sveriges ställningstagande till hur kärnkraf
ten skall avvecklas  kan kom m a att få stor betydelse utanför våra egna 
gränser.  O m  vi väljer att ersä tta  huvuddelen av det svenska kärnkraftpro
g ram m et med kolkondensverk  ä r  det ett föga framsynt handlingssätt i ett 
globalt perspektiv .  En svensk satsning på kraftfulla energisparåtgärder och 
förnybara  energikällor innebär därem ot ett viktigt stöd åt det internationel
la arbe te t  som m åste  kom m a till stånd. Sverige är ett av de länder i Europa 
som ha r  de b äs ta  förutsättn ingarna att u tnyttja  exempelvis biomassa men 
även  i övriga E u ro pa  finns en icke oväsentlig potential att använda förny
bara  energislag. I en nyligen framtagen IEA-studie påpekas att redan i dag 
är skogsenergi och jo rdb ru ke ts  avallsprodukter.  små vindkraftverk, tidvat
tenenergi och solenergi för varm vattenproduktion ekonomiskt jäm föra 
alternativ  till konventionella  energislag. Användning av stora vindkraft
verk , energiskog och  solkraftverk kräver  utveckling för att pressa kostna
derna. Enligt studien framgår att 2 0 - 3 0 %  av Västeuropas energibehov 
skulle kunna  täckas  med förnybara energislag vid sekelskiftet.

I de t  material som överläm nats  till energirådet framgår att man med 
dagens kunsk ap  räknar  med att det blir dyrare  att använda förnybara 
energikällor än exem pelvis  kolkondensverk . Man har dock då inte räknat 
med sam hällets  totala kos tnader  och intäkter. En satsning på förnybara 
energikällor ä r  emellertid helt i linje med riksdagens beslut i anledning av 
fo lkomrösningens resulta t och vad som getts uttryck i regeringens senaste 
energiproposition. Det ä r  enligt naturvårdsverkets  mening önskvärt att 
man i f ram tiden får ett energisystem som hushållar med naturresurserna 
och  därigenom  begränsar  miljöeffekterna. Ett sådant system kan emeller
tid ba ra  ås tadkom m as om man tar  till vara möjligheterna att spara energi. 
N a tu rv å rd sv e rk e t  vill i det här  sam manhanget peka på de skilda bedöm 
ningar som kommit till u ttryck i det material som energirådet tagit fram.
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Det ä r  viktigt att man från s ta tsm akternas sida tar till vara och stimulerar 
de möjligheter som finns för att spara elenergi.

Solna den 30 januari  1987

Valfrid P aulsson
Thom as Levander

Statens strålskyddsinstitut (SSI):

1. A llm än t

Sta tens s trå lskyddsinsti tut (SSI) har granskat ett förslag ingivet till N o r
diska rådet angående en plan om ett kärnkraftsfritt  Norden. SSIs gransk
ning har främst inriktats på de delar som behandlar svenskt strålskydds- 
och säkerhe tsa rbe te  och då  speciellt frågor rörande hälso- och miljörisker.

I det framlagda förslaget anförs det att kärnkraften på grund av dess 
farlighet skall snabbavveck las  och ersättas  med gas, olja, torv m. m. samt 
nya  tekniker.  SSIs roll i samhället är att skydda människan och miljön mot 
strålning. D enna  skyddsambition  bör sättas i perspektiv mot andra risker i 
samhället så att inte en risk ersätts  av en annan risk som kanske är större. 
Därför vill SSI påpeka att de hälso- och miljöeffekter som är förenade med 
de a lte rnativa  energikällorna och teknikerna ej har givits något utrymme i 
förslaget. Det kan vara av stor vikt och intresse för samhället att först 
u tvärdera  dessa  och jäm föra  dem med de eifekter som är förenade med 
kärn tekniken  (inkl. hela ledet från uranbrytning till slutförvaring) innan  ett 
s tä llningstagande om  en forcerad  avveckling tas.

2. M iljökonsekvenser

SSI och andra  myndigheter/organisationer har tidigare vid ett flertal 
tillfällen u tvärdera t  de miljökonsekvenser som är förenade med olika ener
gikällor. SSI vill därför endast  i korthet peka på några miljöeffekter som är 
fö renade med kärnteknisk  verksam het och de i förslaget nämnda energi
källorna.

En ökad användning av fossila bränslen och annat organiskt bränsle som 
torv leder till ökade uts läpp av kol- kväve- och svavel(di)oxider. Detta kan 
på sikt leda till globala klimatförändringar (t. ex. på grund av drivhuseffek
ten) och försurning av mark och sjöar.

A nvändning av t. ex. torv ger också  relativt stora avfallsmängder i form 
av aska ,  vilken ä r  anrikad på t. ex. tungmetaller och uran. Uranhalten i 
to rvaska  ä r  i regel av storleksordningen 100 ppm. Betydligt högre halter 
kan dock  förekom m a. Vid stor användning av torv måste problemet med 
askans  deponering  lösas.

N ya  förbränningstekniker och reningssystem kan minska utsläppen un
der  driftförhållandena. De ämnen som inte förbränns komm er emellertid
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att å terfinnas i askan. Vinsten därav blir i stort sett den tid det tar innan 
spridning sker till biosfären, vilket beror  på hur askan deponeras .  Som 
exempel på den ambition som finns för om händertagande av radioaktivt 
avfall kan näm nas att från kärnkraftverken deponeras  avfallet på sådant 
sätt att  de radioaktiva äm nena  i huvudsak kom m er att ha försvunnit p. g. a. 
sitt sönderfall ,  innan materialet når till biosfären. 1 strålskyddssamman- 
hang fokuseras  ofta in tresset till risker för uppkomst av cancer, fosterska
dor eller ärftliga skador.  SSI vill här påpeka att även de alternativa energi
slagen som anges i planen kan ge upphov till emission av genotoxiska 
äm nen . Det ä r  således av yttersta  vikt att  känna de genotoxiska effekterna 
för olika agens i miljön. Detta  gäller både strålning som kemiska substan
ser härrörande från t. ex. energiproduktion.

En snabbavveckling  av kärnkraftverken som leder till en ökad använd
ning av fossila bränslen  etc. kom m er att leda till att större mängder av 
kemiskt genotox iska  ämnen tillförs biosfären. M ängderna därav och deras 
långsiktiga konsekvenser  borde analyseras bättre innan ett nytt energipro
gram börjar  fastläggas. 1 detta  sam manhang bör också påpekas att i försla
get näm ns inte de sam hällsekonomiska effekterna av miljörisker och miljö
effekter.

3. M änniskors oro

Beteendevetenskapliga  studier efter Tjernobylolyckan visar att en del 
m änniskor i Sverige känner oro över  att de själva skadligt påverkas av 
strålning. En väsentlig faktor i oron har beskrivits som känslan av vanmakt 
att man inte själv kunnat göra något eller vetat vad man skulle göra. De 
flesta o ro a r  sig emellertid inte för vad som nu inträffat utan vad som kan 
ko m m a att hända i framtiden. Beror detta främst på den upplevda risken 
från kärnkraftverken  i Sverige eller den från andra länders kärnkraftverk?

M änniskors oro för användning av andra energislag än kärnkraft är inte 
lika uttalad. Om detta  beror  på dålig information eller att miljökonsekven
serna ej har  ak tualiserats  eller att människan har " v a n t”  sig vid dessa är ej 
klart. Det är dock väsentligt enligt SSIs uppfattning att en saklig och 
nyanserad  information ges om innebörden av olika hotbilder för att mot
verka en obefogad och överdriven oro. På längre sikt bör skolundervis
ningen förbättras  för att göra den stora a llmänheten bättre förberedd för att 
ta  em ot information om olika risker,  inklusive strålningsrisker.  Betydelsen 
av m änniskors  oro för frågan om kärnkraft i Norden är därför svår att 
ange.

4. K om petensfrågor

En bidragande orsak till de goda strålskyddsförhållandena vid nordiska 
kärnkraf tverk  finns att söka hos personalens kompetens.

SSI anse r  a tt det är viktigt att kompetensfrågorna beaktas och erforderli
ga åtgärder  sätts in med god framförhållning. Detta är enligt institutets
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uppfattning en viktig förutsättning för att en avveckling skall kunna ge
nom föras på  ett planerat sätt med bibehållen hög säkerhetsnivå. Detta 
om fattar  o ckså  beredskapsfrågorna . N orden  komm er oavsett egen kärn
kraf tindustri a tt ha ett  behov av en beredskapsplanering för olyckor u tan
för ländernas gränser.  Det ä r  väsentligt att  även dessa frågor beaktas när 
kom petensfrågorna  i sam band  med en avveckling skall lösas.

En annan  synpunk t av intresse ä r  a tt Sverige idag har, enligt strål- 
skyddsinst i tu te ts  egna erfarenheter ,  m ycket goda möjligheter till påverkan 
av det internationella  strålskydds- och säkerhetsarbetet .  De betydande 
e rfa renhe te r  som finns inom det egna landet är här en av de väsentligaste 
fö rutsättn ingarna. F ö r  nästa  generation svenska  experter komm er denna 
möjlighet a tt fö rsvåras  i första hand i avsaknad av sådana erfarenheter.

5. S lu tsa ts

Som fram går av det ovan framförda är det åtskilliga frågor som kräver 
svar innan det framlagda förslaget kan utvärderas utifrån miljösynpunkt. 
E fte rsom  riksdagen har beslutat att kärnkraften skall avvecklas senast år 
2010 kan man se kärnkraften som ett mellanled vid övergång till nya 
energikällor. V ärdet och innebörden av det framlagda förslaget kan avse
värt ökas om  de positiva och negativa konsekvenserna  förenade med 
nytt jandet av olika energikällor och tekniker u tvärderas  och jämföres.

S tockholm  den 1 juni 1987

Jan O lo f Snihs 
Stf. generaldirektör

Conny H ägg

Statens industriverk (SIND)

S IN D  har  u n d er  det gångna året u tarbetat ett remissyttrande om de 
industri- och  sysselsättningsmässiga effekterna av en förtida kärnkraftsav- 
veckling i Sverige (Dnr 355-118/86, 1981-01-30)' D etta  kan ses som ett led i 
S IN D s bevakningsansvar  att löpande följa hur industrins energiförsörjning 
u tvecklas  på kort  och lång sikt.

' Här ej tryckt.
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D ärem ot har verket inte arbetat med frågor som rör hela energiförsörj
n ingssystem et dvs. tillförseln av energi i olika former respektive använd
ningen av energi i andra  sam hällssektorer vid sidan av industrin.

D ärför av s tå r  verket från att y ttra  sig över rubricerat ärende.

Stockholm  den  15 jun i 1987

I tjänsten

C hrister Ö hm an  
A vdelningschef

Statens energiverk:

Enligt s ta tens  energiverks bedömning finns stora fördelar med ett in ten
sivt nordiskt sam arbete  angående miljö och energifrågor. Verket ser därför 
gärna ett vidgat u tbyte  av information och erfarenheter inom Nordiska 
rådet.

N ord en  har  o ckså  ett viktigt rådgivande och rekom menderande organ. 
N ordel,  för nordiskt elsamarbete .  Nordel består  av ledande personer inom 
kraftförsörjningen i D anm ark, Finland, Island, Norge och Sverige. Dess 
syfte ä r  att befrämja internationellt ,  främst nordiskt samarbete beträffande 
produktion , dis tribution och konsumtion av elenergi.

E ndast  två  av de nordiska länderna. Sverige och Finland, har idag 
genererande  kärnkraftverk . Finland har fyra och Sverige har tolv reakto
rer. Mellan Sverige och Finland pågår redan ett praktiskt samarbete med 
utby te  av information om kärnkraften.

Mellan Sverige och  Finland byggs nu en sjökabel genom Ålands hav för 
överföring av elektricitet i båda riktningarna med preliminär överförings
kapacite t på 420 M W  i båda  riktningarna, samt en spänning på 350 kV. 
Ledningen  byggs så att kapacite ten kan fördubblas i ett senare skede. 
Enligt p laneringen ä r  den beräknad att bli tagen i drift 1989. Denna länk 
mellan Sverige och Finland kom m er att innebära att länderna blir mer 
beroende  av v a randra  för sin elförsörjning, och ett beslut som fattas i det 
ena  landet kan ko m m a att påverka  situationen i grannlandet.

V erket har  gjort en särskild utredning, ” Fört ida  avveckling av Barse- 
b ä c k sv e rk e t” , som  redogör för förutsättn ingar och konsekvenser av en 
sådan avveckling. E fter  Tjernobyl har Sverige gjort en omfattande utred
ning om kärnkraf tens  avveckling före år 2010 och dess konsekvenser, 
E F T E R  T JE R N O B Y L ; konsekvenser  för energipolitik, kärnsäkerhet, 
s t rå lskydd och miljöskydd: en rapport från Expertgruppen för kärnsäker
het och  miljö, Dsl 1986: 11. Finland har tagit del av resultatet och ämnar nu 
göra  en  egen mindre utredning om kärnkraftavveckling i Finland, som skall 
vara klar i slutet av 1987.
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På basis av näm nda befintliga förutsättningar för nordiskt samarbete 
sam t Sveriges och Finlands egna utredningar anser statens energiverk att 
ingen ytterligare vinst skulle kunna göras genom en gemensam nordisk 
plan för  avveckling  av kärnkraften. F ö r  att en reaktor skall kunna tas ur 
drift krävs en alternativ energitillförsel och detta  förhållande utgör en 
naturlig grund för planarbetet i det enskilda landet.

Stockholm  den 10 juni 1987

H ans R ode Lilian E. Lundström

Energiforskningsnämnden (Efn):

Av de nordiska länderna ä r  det i dag endast Sverige och Finland som 
p roducerar  el med kärnkraft. Sverige har tagit beslut om avveckling av 
kärnkraften  till å r  2010. H u r  avvecklingsarbetet från regeringens sida är 
tänkt att genom föras framgår b l .a .  av regeringens proposition 1986/ 
87: 159. 1 Finland har något liknande beslut inte tagits, men en politisk 
deba tt  om en ev. finsk kärnkraftsavveckling pågår.  Dessa fakta påverkar i 
hög grad det nordiska sam arbete t på energiområdet. N ordiska ministerå- 
det och  dess  olika arbetsgrupper fyller här en mycket viktig uppgift som 
informations- och diskussionsforum.

Frågan om  kärnkraftsavveckling  i ett nordiskt land berör grannländerna 
såväl säkerhets-  och miljömässigt som mera systemtekniskt. Ett bortfall av 
e lproduktionskapacite t  i ett land kan komma att öka behovet av el-import 
från de nordiska grannländerna. Dessa frågor behandlas bl. a. inom ramen 
för Nordel.  Det kan dock enligt Efn finnas skäl att som komplement till 
N o rd e l’s och  kraftindustrins studier även göra oberoende systemstudier av 
det nord iska  e lsystem et.  Vissa sådana  försök har tidigare gjorts inom 
ram en för b l .a .  N ord iska  ministerrådets energiplanläggningsgrupps verk
sam het.  Efn vill dock betona att ambitionen med sådana studier inte bör 
vara  att u tarbeta  en nordisk plan innehållande en detaljerad långsiktig 
energibalans för hela N orden. Det viktiga är i stället att konsekvensbeskri- 
va ett antal olika nationella strategier, med andra ord effekter för övriga 
nordiska länder.

5. W ennerberg
Tom m y M ånsson

S to c k h o lm  d e n  10 ju n i  1987
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Vattenfall:

Som framhålls i förslaget är Sverige och Finland de nordiska länder som 
har kärnkraftanläggningar. 1 Sverige har principbeslut fattats om avveck
ling av samtliga kärnkraftsanläggningar senast år 2010. 1 Finland finns 
inget m otsvarande  beslut. Förslaget hemställer att N ordiska rådet rekom 
m enderar  de nordiska ländernas regeringar att i skyndsam ordning låta 
u ta rbe ta  en nordisk  plan för avveckling av all kärnkraft i Norden med sikte 
på en total,  fo rcerad  avveckling.

Enligt Vattenfalls uppfattning baseras förslaget på felaktiga uppfattning
ar om kärnkraften . Enligt Vattenfalls uppfattning är den svenska kärnkraf
ten säker ,  miljövänlig och ekonomisk.

De kärnkraftreak to re r  som används i Sverige är av en säker grundkon
struktion, vilken ytterligare kom m er att förbättras i och med installationen 
av tryckavlastningsfil ter till å r  1989. Vad gäller de svenska lösningarna att 
ta  hand om radioaktivt avfall så anser  Vattenfall att de uppfyller mycket 
högt ställda krav på säkerhet.

F ör  Sveriges del har kärnkraftfrågorna ingående behandlats under år
1986 av det av energiministern ledda energirådet. Vattenfall har avlämnat 
ett y tt rande 1987-01-28 över  material som lämnats från energirådet till 
regeringen 86-11 -061. Däri angiven sammanfattning återges nedan.
— O lyckan i Tjernobyl ger inte anledning till att om pröva den tekniska 

riskbilden vad gäller haverier  i svenska reaktorer.
— Avvecklingen av kärnkraften bör ske så nära som möjligt före den av 

riksdagen beslutade tidpunkten 2010.

— Tidigareläggning av kärnkraftens avveckling innebär mycket stora kost
nader  för samhället och ger ej sam ma möjligheter till utveckling av ny 
miljövänlig energiteknik.

— Den högre kostnaden  för el från ersättande produktion medför att elhus- 
hållning kom m er att  spela en stor roll vid avvecklingen. Resultatet av 
å tgärder  vad gäller elanvändningen är dock idag svåra att bedöma. 
E lförbrukningsnivåer högre än de som anges i utredningen kan inte 
be trak tas  som osannolika. Beslut om ersättande produktion kan inte 
baseras  på  elförbrukningsnivåer där stor effekt av hushållning och kon
vertering tagits med, innan erfarenhet erhållits av dessa åtgärders inver
kan.

— Tillräcklig ny elproduktions- och överföringskapacitet måste ha tagits i 
drift innan något kärnkraftblock tas ur drift.

— En avveckling till 1997 eller tidigare är inte möjlig utan mycket höga 
kostnader  och omfattande störningar för samhället.
F ör  Finlands del ser Vattenfall inget bärande motiv för svenskt agerande 

för avveckling av den finska kärnkraften.

' H ur ej trycki.
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M ed hänsyn till vad som anförts delar Vattenfall inte de allmänna värde
ringarna i förslaget och det är Vattenfalls uppfattning att det framlagda 
förslaget b ö r  avstyrkas.

Vällingby den 15 juni 1987

C.-E. Nyc/uist
L .  L u n d b e r g

Statens kärnkraftinspektion (SKI):

Med anledning härav får SKI anföra följande. Fråga om en snabbare 
avveckling av den i Sverige installerade kärnkraften -  eller delar av denna
— har särskilt aktualiserats genom Tjernobylolyckan. SKI vill i denna 
fråga erinra  om D epartem entsprom em orian  Ds 1 1986: 11 " E f te r  Tjerno
b y l"  jäm te  bilaga. Särskilt vill SKI hänvisa till kapitel C i promemorian, 
som huvudsakligen författats av avdelningschefen hos SKI Lars Högberg 
under  m edverkan  av flera andra tjänstemän hos SKI. Som framgår av 
S K I:s  rem issy ttrande  den 27 januari 1987 återspeglar expertgruppens rap
port  väl inspektionens bedömning av Tjernobylolyckan vid den tidpunkt 
när  den avgavs. N um era  föreligger regeringens proposition 1986/87: 159 
om vissa u tgångspunkter för energisystemets omställning, till vilken en 
sam m anfa ttn ing av expertgruppens rapport och av remissyttrandena där
över  fogats som bilagor.

Av SK I kan inte förväntas ett kategoriskt ställningstagande vare sig för 
eller mot en " fo rc e ra d ”  avveckling av kärnkraften i Sverige, än mindre i 
N orden  i övrigt.  SKI vill i den frågan erinra om vad inspektionen i skilda 
sam m anhang  och  även i det näm nda rem issyttrandet påpekat om vikten av 
att beva ra  kom petens  inom det kärntekniska området. En sådan kompe
tens är givetvis även av s tor betydelse när det gäller att bedöma händelser i 
länder u tanför  N orden  och deras möjliga verkningar på svenskt territori
um.

Sta tens strå lskyddsinsti tu t (SSI) har ävenledes yttrat sig i ärendet. SSI 
har genom Tjernobylolyckan fått en omfattande erfarenhet av allmänhe
tens reak tioner  på en sådan olycka. Med sin i detta  hänseende mer begrän
sade kunskap  kan SK I i allt väsentligt instämma i de anmärkningar och 
ref lektioner som SSI gör i sitt y ttrande angående människors oro.

Statens kärnkraftinspektion 

O lo f H örm ander
Göran H edelius

S to c k h o lm  d e n  15 ju n i  1987
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Svenska arbetsgivareföreningen (SAF) hänvisar i skrivelse den 27 m aj
1987 till y ttra n d e  av den 25 m aj 1987 frå n  de nordiska industriförbunden  
(se ovan).

Folkkampanjen mot kärnkraft—kärnvapen:

Vi stöder  givetvis till fullo förslagsställarna i deras åsikt att det behövs 
ett samfällt nordiskt agerande för avveckling av kärnkraften inom Norden.

Vad gäller vår uppfattning i övrigt ber vi att  få hänvisa till ” Yttrande 
över  u tredningen E fter  T je rnobyl”  med bilagor,1 vilket ingavs till industri
d epartem en te t  i januar i  i år.

Stockholm  den  4 jun i 1987

Enligt uppdrag av Fo lkkam panjens styrelse 

G udrun U t as

1 H är ej tryckt.32
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(V äckt av  Jen s  S te ffen sen  sa m t Svein  A lsaker, P äll P étursson , O tto S teen- 
holdt och Jógvan  Sundstein)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska hälsovårdshögskolan:

Tobakens d irek ta  skadeverkningar ä r  välkända. Inom N orden  dör årli
gen i förtid m er än 25000 människor på  grund av tobaksrökning.

De indirekta verkningarna ä r  också  kända. F ö r  den genomsnittlige icke
rökaren  ä r  miljö tobaksrök (passiv rökning) den  s tö rsta  exponeringen för 
luftföroreningar, vida övers tigande den  som erhålls från andra  förorenings
källor som bilavgaser och rökgaser från energiproduktion. R iskberäkning
ar har  visat a tt denna  exponering  för miljötobaksrök kan orsaka  några 
hundratals  cancerfall per år i N orden s  länder.

En väsentlig del av forskningen inom äm net miljömedicin vid N H V  är 
inriktad på  de miljörisker som orsakas  av tobaksrök  i omgivningen. Bl. a. 
uppm ärksam m as r iskerna  med passiv rökning i en nordisk konferens som 
N H V  anordnar  i jun i 1987. Vi är därför positiva till å tgärder  som kan bidra 
till en minskning av tobaksbruke t och tillstyrker gärna det framlagda 
förslaget.

Lagstiftningsåtgärder av detta  slag torde vara  en nödvändig förutsätt
ning för en verklig minskning av tobaksbruket.  Men det ä r  också  angeläget 
med å tgärder av m er aktivt slag för a tt påverka  a tt ityderna  till rökningen. 
Även när det gäller information och opinionsbildning skulle gem ensam m a 
nordiska insatser vara  av värde.

Göteborg  den 9 jun i 1987

Lennart K öhler

H ans N ä slu n d



Indenrigsministeriet:

2

D a n m a r k

Danmark har ingen generel lovgivning om tobaksrygning, i Danmark har 
tobaksom råde t hidtil været reguleret ved hjælp a f  lokale foranstaltninger, 
frivillige aftaler og oplysningskam pagner fra såvel offentlige myndigheder 
som private institutioner og organisationer.

Tobaksindustrien  fastsatte i 1980 efter drøftelse med Indenrigsministeri
et regler om markedsføring a f  tobaksproduk te r ,  som medfører en række 
begrænsninger vedrørende tobaksrek lam ers indhold, størrelse og medier.

I 1986 indgik Indenrigsministeriet en aftale med Tobaksindustrien  om 
nedsættelse a f  tjæreindholdet i cigaretter og om advarse ls tekster på ciga
retpakninger og i an noncer  for cigaretter.

På baggrund a f  en folketingsbeslutning af maj 1986 om røgfri miljøer 
fremsatte indenrikgsministeren den 14 ja n u a r  1987 lovforslag om sikring af 
røgfri miljøer og mærkning a f  tobaksvarer  m .v. Lovforslaget omfattede 
b l .a .  sikring a f  røgfri miljøer på offentlige arbejdspladser,  offentlige insti
tutioner og i offentlige transportmidler samt regler om advarse ls tekster  og 
indholdsdeklaration på tobaksvarer.

Ved lovforslagets endelige behandling i Folketinget den 4. juni 1987 blev 

forslaget forkastet.
Folketinget vedtog sam me dag et lovforslag, der medfører nedsættelse af 

et to bak s sk a d e råd .1
Indenrigsministeriet har vedrørende medlemsforslaget fra Nordisk  Råd 

om røgfri miljøer m.v. indhentet en udtalelse fra Sundhedss tyrelsen  og 
Industriministeriet {se nedan).

Begrænsning a f  tobaksrygningens sundhedsskadelige virkninger indgår 
som et væsentligt element i den sundhedsmæssige indsats i Danmark.

Den danske regering er imidlertid fortsat a f  den opfattelse, at dette bedst 
opnåes først og fremmest gennem oplysning og frivillige aftaler.

K øbenhavn , den 6. juli 1987

P.m.v .

E.b.

(OläsL nam n)

' Här ej tryckt.
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Industriministeriet:

I den anledning skal Industriministeriet meddele, at man ikke har be
mærkninger til medlemsforslaget, de r  stort set vedrører  en problematik, 
som er blevet behandle t i drøftelserne omkring Indenrigsministeriets lov
forslag om sikring a f  røgfri miljøer og mærkning a f  tobaksvarer  m.v.

Industriministeriet skal dog i den forbindelse særlig bem æ rke, at man 
kan tilslutte sig det a f  Indenrigsministeriet ov e r  for Folketingets 
kommunaludvalg fremførte vedrørende et forbud mod reklamevirksom hed 
for tobaksprodukter .  Man er således enig i, at et forbud ville have indgri
bende betydning og forudsætte  en overvågning, der  ville medføre betydeli
ge administrative konsekvenser.

København, den 29. juni 1987

P.m.v.

E.b.

A n n e tte  B egtorp M ichaélis 
Fuldmægtig

Sundhedsstyrelsen:

Sundhedss tyre lsen  skal i den anledning udtale, at man a f  sundhedsm æ s
sige grunde fuldt ud kan tilslutte sig, at der arbejdes på at indføre ensartede 
nordiske/internationale regler med henblik på
-  forbud mod rygning i offentlige lokaler og i offentlige befordringsmidler,
-  forbud mod tobaksreklamer,
-  mærkning a f  tobaksproduk ter  samt
-  a ldersgrænse for salg a f  tobak.

Det skal dog tilføjes, at Sundhedss tyre lsen  for flere af de nævnte for
holdsregler ikke e r  bekendt med dokum enta tion  for en positiv virkning.

K øbenhavn, den 18 juni 1987

P.d.v.

N ils R osdah l
A nne Rinde!

t l - A  789/s Supplement
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Landsforeningen Røgfrit Miljø:

Den danske landsforening Røgfrit Miljø går ind for, at der  skabes miljøer 
inden for det offentlige, private arbejdspladser,  transportmidler -  kort 
sagt i samfundet som helhed. Det er afgørende for Røgfrit Miljø, at ikke- 
rygerne kan undgå at blive udsat for andres  røg i deres daglige færden, og 
Røgfrit Miljø m ener  derfor, at dette kan gøres ved at skabe velafgrænsede 
o m råder  for rygerne.

Røgfrit Miljø går ligeledes ind for et fuld stop mod tobaksrek lam er og 
offentliggørelse a f  tobaksbranschens  udgif ter til markedsføring a f  to 
baksvarer iøvrigt.

For  at give sundhedssek toren  mulighed for at reducere  sygdom sproble
met ved rygning, e r  det nødvendigt, at der tilvejebringes budgetter  til 
oplysning om tobakkens skadevirkning i sam m e størrelsesorden som to 
baksbranchen anvender  til markedsføring a f  deres  produkter.

I D anm ark e r  et lovforslag om røgfri miljøer i folketinget netop blevet 
nedstem t med 81 s tem m er imod 67 for. Inden for de politiske partier var 
der delte opfattelser a f  lovforslaget.

Lovforslag om forebyggelsesråd og tobaksskaderåd  (lov nr. 161) blev 
vedtaget med 123 s tem m er for og 3 imod. Denne lov træder i kraft 1/7 
1987.'

Højbjerg, den 22 juni 1987

Tage E gsm ose

' H u r  e j tryck t .

Tobaksindustrien:

I Deres indledning til forslaget redegør De for forskellighederne af re 
striktioner i de nordiske lande, og vi m ener her, at vi bør gøre opm æ rksom  
på, at D anm ark i lighed med Sverige har begrænsninger i reklameformerne 
for tobaksvarer,  blot med den forskel, at mens Sverige har en lovgivning 
på om rådet,  har dansk tobaksindustri  en aftale med Indenrigsministeren 
fra 11. marts 1986, hvori iøvrigt indgår en mangeårig frivillig aftale indenfor 
tobaksindustrien, sidst revideret i 1980.

Siden 1977 har alle dansk-fremstillede cigaretpakninger, været forsynet 
med oplysninger om kondensat- og nikotinindhold på helt frivillig basis, og 
advarselstekst blev som bekendt indført i forbindelse med aftalen med 
Indenrigsministeren.
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Deres forslag no. 1 (b) om forbud mod tobaksrek lam er finder vi e r  i strid 
med friheden til at afsætte et lovligt fremstil le t produkt. Det vanskeliggør 
oplysninger om nye varer ,  fabrikeret efter rygernes ønsker  eller behov.

1 mange år har tobaksrek lam er været udformet med det klare sigte at 
flytte m arkedsandele  og ikke med henblik på at forøge forbruget.

Hvis man in ternationalt ser på virkningerne a f  reklameforbud, har disse 
ikke medført nogen tilbagegang i salget, hvilket bl. a. kan læses af statistik
ker fra Finland, Island og Norge.

Vi vedlægger ” Aftale mellem Tobaksindustrien  og Indenrigsministeri
e t ” og ” T obacco  Advertising Bans and C onsum ption in 16 countr ies” .1

K obenhavn, den 23. juni 1987

Tobaksindustrien  

N ils Tørring

1 H ä r ej  tryckta.

Kræftens Bekæmplelse:

Det e r  K ræftens Bekæm pelses  opfattelse, at det er af afgørende b e tyd
ning, at der tages initiativer på tobaksom råde t,  såfremt man ønsker  at 
bekæ m pe de tobaksre la terede  kræftsygdomme.

Alene i D anm ark  får 5 000 m ennesker  årligt kræft som følge a f  tobaks
rygning. H e ra f  får de 3 000 lungekræft og 2700 dør, som følge a f  denne 
sygdom. Det vil sige, at der hver 3. time dør en dansker  af  lungekræft!

N yere  forskning har endvidere givet en begrundet mistanke om at, 
langvarig udsættelse  for passiv rygning kan medføre en øget risiko for 

kræft.
Det danske folketing har  netop forkastet et lovforslag om sikring af 

røgfri miljøer og mærkning a f  tobaksvarer.
Ifølge lovforslaget skulle rygning som hovedregel ikke være tilladt på 

offentlige arbejdspladser,  ved m øder i den offentlige forvaltning, i offentli
ge lokaler,  hvortil publikum har adgang, i ventelokaler hos personer,  der 
ifølge autorisation eller bevilling driver selvstændig virksomhed inden for 
sundhedssek toren , i hospitaler, dag- og døgninstitutioner, i uddannelses
institutioner samt i offentlige transportmidler.

Videre fremgik det a f  lovforslaget,  at alle tobaksprodukter ,  der blev 
markedsført i D anm ark , skulle forsynes med advarselsm ærkning, hvilket 
også skulle gælde ved reklamering for sådanne produkter.

Kræftens B ekæm pelse havde varm t Anbefalet lovforslaget og skal 
stærkt beklage, at det ikke lykkedes D anm ark  at tage dette nødvendige 
skridt til bekæ m pelse  a f  de tobaksre la terede  kræftsygdomme.
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Kræftens Bekæm pelse skal samtidig ud trykke tilfredshed med, at fo lke
tinget har  vedtaget at etablere et sagkyndigt tobaksskaderåd , hvis opgave 
bliver at styrke indsatsen  for begrænsningen af tobaksrygningens gener og 
helbredsskadelige virkninger for såvel aktive som passive rygere.

Det e r  K ræftens Bekæm pelses  klare opfattelse, at en indsats på nordisk 
plan vil være med til at øge forståelsen for det nødvendige i, at der sættes 
aktivt ind over  for de problemer, som tobaksrygning forårsager.

Kræftens Bekæm pelse finder, at det fremsendte  "m edlem sförslag  om 
rökfria miljöer m. m ."  er et vigtigt skridt i denne retning. Som nævnt oven 
for har Kræftens Bekæmpelse aktivt arbejdet for, at der gennemføres 
lovregler svarende til pkt.  c — forbud mod rygning i offentlige lokaler og i 
offentlige transportm idler samt pkt.  c mærkning a f  tobaksprodukter .  For  
så vidt angår pkt. x kan det nævnes, at der  i 1986 blev indgået en aftale 
mellem Indenrigsministeriet og den danske tobaksindustri  om nedsættelse 
a f  tjæreindholdet i c igaretter og om advarselsm ærkning på cigaretpakker. 
Advarselsmærkningen lyder "S undhedss ty re lsen  påpeger, at tobaksryg
ning er sundhedsskadelig” . K ræftens Bekæm pelse  har over for Indenrigs
ministeriet påpeget, at denne advarselsm ærkning langt fra e r  ti lstrækkelig, 
og i stedet foreslået, at alle tobaksprodukter ,  der markedsføres i D anmark 
forsynes med sym boler og advarse ls tekst ,  som gør opm æ rksom  på alle de 
forskellige farlige egenskaber ,  der  e r  ved rygning. F or  så vidt angår pkt.  b
-  forbud mod tobaksreklam er, e r  det Kræftens Bekæm pelses principielle 
opfattelse, at et sådant forbud må indføres også i Danmark. Kræftens 
Bekæmpelse finder det ikke rimeligt, at der må reklameres for produkter, 
som beviseligt er kræftfremkaldende. Det skal bemærkes , at der i Danmark 
i flere år har  eksisteret en frivillig aftale mellem Indenrigsministeriet og 
tobaksindustrien, de r  dog kun sæ tter  meget få begrænsninger for tobaks
reklamering. Kræftens Bekæm pelse  kan også støtte forslagets pkt. d -  om 
fastsættelse a f  aldersgrænse for salg a f  tobak, selvom det må antages, at en 
sådan regel e r  vanskelig at kontrollere. En regel om forbud mod salg af 
tobak til unge m ennesker  kan dog psykologisk set være negativ, idet den 
unders treger forbindelsen mellem det at have adgang til at ryge og det 
attraktive i at blive voksen.

Til slut kan det oplyses, at EF-K om m issionen  i handlingsplanen ” E uro 
pa mod kræ ft”  har foreslået en række aktionspunkter,  hvis gennemførelse 
vil medvirke til at bekæ m pe de tobaksre la terede  kræftsygdomme, ligesom 
W H O  i programmet ” Sundhed for alle i år 2000”  arbejder med samme 
problematik.

Ole B ang  
Direktør

Lise Belia E richsen  
Fuldmægtig, cand.jur.

K ø b e n h a v n ,  den  25. ju n i  1987
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Den Almindelige Danske Lægeforening:

U dover de intit iativer,  som er beskrevet i det f remsendte forslag, skal 
Lægeforeningen gøre opm æ rksom  på, at V erdenssundhedsorganisationen 
W H O  i sep tem ber 1986 har igangsat en kam pagne for sundhedsfrem m e ved 
en målrettet indsats mod tobaksrygning i Europa . W H O ’s Europa-region 
omfatter som bekendt alle de nordiske lande. D erudover  kan nævnes, at 
der  den 5. novem ber 1987 er fremsat lovforslag om røgfri miljøer og forbud 
mod tobaksreklame.

Den Almindelige D anske Lægeforening har over for Indenrigsministeriet 
(nu Sundhedsministeriet) og W H O  givet udtryk for tilfredshed med bes træ 
belserne på at skabe røgfri miljøer, således at der kan blive taget reelt 
hensyn til ikke-rygerne. I relation til det lovforslag, som faldt ved folke
tingets 3. behandling i juni 1987, havde Lægeforeningen b l .a .  den indven
ding, at det var forkert,  når man ved afgrænsningen a f  det om råde, inden 
for hvilket loven skulle være gyldig -  nemlig offentlige arbejdspladser — 
specielt brugte krafter på at nå frem til det resultat, at koncessionerede 
selskaber og selskaber,  hvori det offentlige e r  ak tionær eller intressent, 
ikke skulle omfattes a f  loven. Det var her Lægeforeningens opfattelse, at 
det er hensynet til ikke-rygere. som bør være afgørende. Samtidigt er det 
Lægeforeningens opfattelse, at hensynet til ikke-rygere skal gøres gælk- 
dende på det private arbejdsmarked.

F o r  så vidt angår markedsføring af tobaksvarer  ser Lægeforeningen 
gerne et forbud mod tobaksreklam er. Til trods for, at en stigende andel af 
ungdom m en vælger ikke at ryge, er andelen a f  ikke-rygere i dag kun 54 %. I 
henhold til V erdenssundhedsorganisa tionen  W H O ’s programerklæring om 
Sundhed for alle å r  2000, som D anm ark  har tilsluttet sig, er målet,  at der 
allerede i 1995 opnås en andel på 8 0%  ikke-rygere samt en halvering af det 
samlede tobaksforbrug.

For  så vidt angår punkt 1 a-d samt punkt 2 i det fremsendte forslag skal 
Lægeforeningen tilkendegive følgende:

Som det fremgår a f  ovenstående ,  kan Lægeforeningen tilslutte sig forsla
gets punkt 1 a, b og c. Derimod vil Lægeforeningen stille sig tv ivlende over 
for forslaget om indførelse a f  en a ldersgrænse for salg a f  tobak. Forbud, 
der som her  e r  vanskelige at efterleve, er ikke i almindelighed noget 
velegnet middel til at f remme sund adfærd. F or  så  vidt angår punkt 2 kan 
Lægeforeningen tils lutte sig, at de punkter ,  som knytter sig til 1 a —c, 
fremsættes på internationalt plan.

K ø b e n h a v n ,  d e n  23. n o v e m b e r  1987

N inna  W iirtzen



8

Dansk Sygeplejeråd:

1 princippet er Dansk Sygeplejeråd enig i de overvejelser, der ligger til 
grund for forslaget. Ifølge W H O 's  bog "M ål for sundhed for alle år 2000" 
er rygning den form for r isikoforbundet adfærd med relation til sundheden, 
som  er b levet studeret mest, og det skønnes, at millioner af mennesker 
risikerer at dø a f  sygdom me, som er forbundet med rygning.

Som løsningsforslag foreslår W H O  b l .a .  koordinering af de enkelte 
landes kom pagner ,  således at sundhedsfrem mende politik og programmer 
får størst mulig effektivitet. Det er nødvendigt at ikke-rygning etableres 
som den positive sociale norm, hvilket berører ændringer i grundlæggende 
sociale holdninger og skikke.

Derfor m ener Dansk Sygeplejeråd, at forebyggende virksomhed, i form 
af  oplysningskam pagne og undervisning med henblik på at skabe de 
nødvendige holdningsændringer i befolkningen, bør prioriteres for at und
gå den negative effekt,  som ofte ses ved bruk af forbud.

D ansk Sygeplejeråd skal venligst anmode om at blive holdt orienteret 
om det videre forløb i sagen.

K øbenhavn ,  den 22. juni 1987

for Dansk Sygeplejeråd

K irsten S ta llknecht 
formand

Ea Trane

F i n l a n d :

Social- och hälsovårdsministeriet:1

Social- och hälsovårdsministeriet konsta tera r att de i förslaget angivna 
forslagen i huvudsak  redan genomförts i Finland. Initiativet syftar bl. a. till 
att de nordiska  länder som i sin tobakspolitik framskridit långsammare 
kunde uppnå  sam m a nivå. D etta  skulle samtidigt understöda även Finlands 
tobakspoli tiska s trävanden. Social- och hälsovårdsministeriet stöder där
för förverkligandet av förslagen.

Samtidigt ko nsta te ra r  social- och hälsovårdsministeriet att en del ytterli
gare synpunk te r  som inte framgår av medlemsförslaget kan framföras på 
basen av ti llämpandet av lagstiftningen på området i Finland. Dessa är de 
centra las te  förhållanden som i Finland för närvarande kränker individens 
rätt till rökfri miljö, t. ex.:

1 Yttrandet översatt från  finska .
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-  alla a rbets tagare  bö r  garan teras  rätt till en trygg och rökfri arbetsmiljö.
-  på kaféer, res tauranger  och hotell bör garanteras en möjlighet även tiil 

en rökfri miljö.
-  p roduktion , försäljning och bruk av snus borde kraftigt begränsas efter

som dess  nackdelar företrädesvis inriktas på unga och barn. Snuset 
fö ro rsakar  en avhängighet av nikotin, som ofta leder till den egentliga 
rökningen.
I anslutning till punkt c) i medlemsförslaget borde man skapa en sam nor

disk praxis, så att ha lterna  av de traditionella skadliga ämnena och tillsats
äm nena  m ärkes på tobaksprodukterna .  Dessutom borde man övergå till en 
praxis, enligt vilken industrin som tillverkar tobaksprodukter skulle själv 
informera om sina produkters  hälsorisker och inte någon utomstående 
instans, som t. ex. medicinalstyrelsen i Finland.

Flelsingfors den 11 jun i 1987

H elena Pesola  
Social- och hälsovårdsminister

Karl Johan K rokfors 
Sekreterare för internationella ärenden

Skolstyrelsen:1

Skols tyrelsen  s töder  medlemsförslaget och arner  att internationellt en
hetliga regler om rökning m edverkar  till de ungas vägledning till icke
rökning.

Ytterligare föreslår  skolstyrelsen att u trym m en för idrott och gymnastik 
jäm te  åskådar läk tare  borde göras rökfria.

Helsingfors den 24 juni 1987

Skolstyrelsen

Vesa Lyytikä inen  
Avdelningschef

Pirkko H olopainen  
Överinspektör

' Yttrandet översatt frå n  finska.
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Näringsstyrelsen:

Ä rendet hör egentligen inte till näringsstyrelsens verksamhetsområde, 
m en förslaget hyllas varmt av oss. Man känner ju  allmänt till tobaksrök
ningens skadliga verkningar.

Näringssty re lsen  anser ,  att de i medlemsförslaget framförda tankarna i 
s tort sett redan  har förverkligats i Finlands lagstiftning (Lagen om åtgärder 
för inskränkande av tobaksrökning 693/1976, förordningen 225/79). Därför 
skulle det  vara  lätt att intaga dessa  bestäm m elser i motsvarande lagar.

N äringsstyre lsen  anser ,  att även jur id iska åtgärder spelar en viktig roll i 
kam pen  mot tobaksrökning. Därtill ä r  det viktigt att påverka även den så 
kallade allmänna opinionen så, att människorna blir negativt inställda till 
rökning. E t t  förbud mot tobaksreklam  skulle hjälpa detta.

Helsingfors den 1 juli 1987

Seppo  Rciutio 
Generaldirektör

E eva-Liisa Sainio  
Vikarierande överinspektör

Konsumentombudsmannen:

A vsikten  med medlemsförslaget ä r  att ås tadkom m a en enhetlig praxis i 
N orden  på  tobaksbekäm pningens område. De fyra förslag till regler som 
ingår i medlemsförslaget har redan bringats i kraft i Finland. Eftersom det 
inte h ö r  till mitt kom petensom råde att övervaka tobaksreklamen och 
märkningen av tobaksproduk te r ,  ta r  jag  inte i detalj ställning till de före
slagna å tgärderna . Jag anser  det i alla fall vara befogat, att reglerna för 
bekäm pningen  av tobakens skadeverkningar vore enhetliga i Norden.

Helsingfors den 17 jun i 1987

Erik M ickw itz  
Tf. konsumentombudsmannen

Leenu Titlkki 
Överinspektör
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M edlemsförslaget om rökfria  miljöer m. m. i Nordiska rådet (A 789/s) 
s t rävar  att förenhetl iga olika åtgärder för begränsning av tobaksrökning i 
N ord en .  Samtliga föreslagna å tgärder har redan genomförts lagstiftnings
vägen på Åland (Landskapslagen om åtgärder för begränsning av tobaks
rökning Å FS 52/78). M otsvarande lag antogs i riket ett å r  tidigare.

Effekten  av näm nda  lagstiftning på begränsningen av tobaksrökningen 
har varit od iskutabelt positiv. Tobaksrökningens omfattning har klart 
minskat.

Skil lnaderna i dylika regler mellan de nordiska länderna, och speciellt 
mellan Åland och  Sverige, kan försvåra  s trävandena att ändra attityderna 
till tobaksrökningen . Till detta  bidrar bl. a. det stora reseutbyte  som kom 
m er Åland till del.

L andskapss ty re lsen  om fattar  därför motiveringarna och unders töder 
medlemsförslaget om att enhetliga regler införs i Norden beträffande rök
fria miljöer m. m.

M arieham n den 6 maj 1987

Folke W oivalin  
Lantråd

Birger Ch Sandell 
Landskapsläkare

Ålands landskapsstyrelse:

Finlands Nykterhetsorganisationers förbund:1

De olägenhe ter  för fo lkhälsan som rökning förorsakar är allmänt kända i 
en s tor uts träckning. Rökning står i samband med de mest allmänna 
kroniska fo lksjukdom arna  och till en mycket betydande del förorsakar 
förtidig morbidite t och dödlighet.  D essutom  leder rökning till flera lindriga
re hälsoskador,  som bl. a. syns i frånvaro från arbete och ökade sjukdoms- 
kostnader .  Med rökning sam m anhängande kroniska sjukdomar innebär en 
stor a rbe tsbörda  i hälsovårdssystem et och förorsakar samhället stora eko
nom iska  kostnader .  Som exempel kan nämnas operationer av koronarkärl 
och vården  av flera cancers jukdom ar. Omkring 1/4 av alla koronarkärl-  
s jukdom ar i Finland föranleds av rökning. Allergierna hos barn samt 
antalet s jukdom ar i andningsorganen har i undersökningarna befunnits 
vara beroende  av hur mycket föräldrarna röker.

1 Yttrandet  översa t t  från f inska.  

+ 2 -A  789/s Supplement
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R ökfria  lokaler och andra restriktioner

Finlands N ykterhetsorgan isa t ioners  Förbund  anser a tt det i N ordiska 
rådet väck ta  medlemsförslaget om rökfria miljöer m. m. är speciellt värt att 
unders tödas. E rfarenheterna  av alla i förslaget angivna å tgärderna har 
varit m ycket positiva, dvs. förbud mot rökning i offentliga lokaler och på 
offentliga komm unikationsmedel,  förbud mot tobaksreklam , märkning av 
tobaksprodukters  skadlighet och åldersgränsen för försäljning av tobak.

U n der  de senaste  tiderna har  man i en allt större utsträckning börjat 
fästa uppm ärksam he t  vid de hä lsoskador som passiv rökning förorsakar. 
G enom  lagstiftning har man i vissa nordiska länder lyckats begränsa rök
ning exem pelvis  i offentliga lokaler och på offentliga kommunikationsme
del. Problem med passiv rökning finns speciellt på arbetspla tser och å 
andra  sidan i hem där  barnen blir u tsa tta  för tobaksrökning. Erfarenheter
na av de genom förda  rökningsbegränsningarna i offentliga lokaler och på 
offentliga komm unikationsmedel kan anses vara positiva, och befolkning
en har  accep tera t  dessa  begränsningar.

E rfa renhe te r  av åstadkom m andet av rökfria miljöer finns även annan
stans än i offentliga lokaler.  Efterfrågan av rökfria restaurang- och inkvar- 
te r ingsu trym m en är  större än u tbudet,  och för närvarande kan rökfria 
miljöer användas som trumfar i marknadsföringen.

1 en undersökning om ungdomar, som institutionen för folkhälsoveten- 
skap vid Helsingfors universitet gjorde i juni 1987, framgår att sedan de 
första  åren på 1980-talet har rökning avsevärt ökat bland ungdomar i 
Finland. Tobaksprise t  är lågt i jäm före lse  med de medel som ungdomarna 
har till förfogande, vilket ökar möjligheterna att få tobak. Förbudet mot 
försäljning av tobak till ungdom ar som inte fyllt 16 år, vilket förutsätts i 
tobakslagen som trädde  i kraft år 1977 i vårt land, fungerar inte till alla 
delar enligt ovan näm nda  undersökning. N ä r  det gäller att begränsa kon
sum tionen av to baksproduk te r  och nackdelarna med dem, borde man i 
samtliga nordiska  länder använda  en aktiv prispolitik. På motsvarande sätt 
borde  skattefriheten av tobaksproduk ter  i passagerartrafiken mellan de 
nordiska länderna avskaffas. L ikaså  borde man om pröva kontrollen av de 
för ungdom ar avsedda  förbuden mot försäljning av tobak samt fundera på 
välfungerande medel för minskande av rökning bland ungdomar och även 
fullvuxna.

Med beak tande av den centrala betydelse som rökning innebär i 
fo lkhälsohänseendet anser  Finlands Nykterhetsorganisationers Förbund 
det som motiverat att  även på ett nordiskt forum fästa uppmärksamhet vid 
sam arbete t  beträffande hälsofostran rörande tobak. Säkerställandet av 
sådan specialfinansiering som syftar till minskandet av rökning i medlems
länderna  skulle erbjuda en möjlighet härtill. I Finland har ett anslag som 
reservera ts  för forskningsarbete  och hälsofostran i samband med tobak 
varit ägnat att fö rbättra  verksamhetsbetingelserna för arbetet med att 
minska rökning.
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Man borde å s tadkom m a gem ensam m a verksamhetsprinciper för begrän
sandet av rökning på arbetspla tser.

Finlands N ykterhetsorgan isa t ioners  Förbund vill fästa uppmärksamhet 
vid stadgandena om rökning på arbetspla tser i de nordiska länderna. Medi
cinalstyrelsen i Finland utfärdade år 1986 till arbetspla tser direktiv av 
rek om m endat ionskarak tä r  beträffande arrangemang i anslutning till rök
ning. Man borde u tarbeta  ett sam mandrag av de erfarenheter som man fått 
å  ena  sidan av de å tgärder som genomförts på basen av dessa direktiv och 
å andra  sidan av de å tgärder som vidtagits i de övriga nordiska länderna för 
att begränsa  rökning på arbetspla tser .  Utgående från ett sådant sam man
drag kunde m edlem sländerna  utveckla sina stadganden beträffande be
gränsning av rökning på arbetspla tser.

Sam m andrag

Finlands N ykterhetsorgan isa t ioners  Förbund framför som sitt yttrande 
till N ord iska  ministerrådet att ministerrådet i enlighet med medlemsförsla
get m åtte  vidta å tgärder  i följande ärenden i samtliga nordiska länder.

1. a) E tt  förbud mot rökning bör åstadkom m as i offentliga lokaler och på 
offentliga kom m unikat ionsm edel,  inklusive den internationella trafiken, 
samtidigt som man bö r  börja överväga avskaffandet av tullfriheten av 
priset på tobaksp rod uk te r  i passagerartrafiken mellan länderna.

b) F örbudet  mot tobaksreklam bör utvecklas så, att man samtidigt även 
begränsar den marknadsföring av tobaksm ärken  som sam manhänger med 
sm ygreklam  i andra  kommersiella sammanhang.

c) M ärkningen av tobaksproduk te r  bör effektiveras genom att uppm ärk
sam het i synnerhet fästs vid nikotinhaltigheterna av milda cigaretter samt 
vid de hälsoskadliga äm nen  som snuset innehåller.

d) Enligt de e rfa renhe te r  som fåtts i Finland är det skäl att som ålders
gräns för försäljning av tobak hålla 16 år. Samtidigt bör kontrollen av 
försäljare effektiveras.

2. De nordiska ländernas regeringar borde verka för ovan nämnda för
slag även på den internationella nivån så, att exempelvis Världshälsoorga
nisationen W H O  skulle förbereda ett förslag som syftar till att minska 
bruket av tobaksproduk te r ,  helst till utgången av innevarande årtionde.

Helsingfors den 30 jun i 1987

Finlands N ykterhetsorganisationers  förbund

R ö k n in g  p å  a rb e tsp la ts e r

M atti Tem isevä  
Generalsekreterare
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Samfundet Folkhälsan i svenska Finland:

M ot bakgrunden  av de i dag välkända hälsoriskerna som tobaksrökning 
m edför fö r  såväl rökare  som personer  som vistas i u trymm en med tobaks
rök  anser  Folkhälsan det vara  viktigt att alla tänkbara  åtgärder vidtas för 
a t t  m inska  och  begränsa  tobaksrökning. Samfundet Folkhälsan stöder 
således medlemsförslaget som innefattar förslagen:

1. att  N ord iska  rådet rekom m enderar  N ordiska ministerrådet att verka 
för att enhetl iga regler införs i N orden  beträffande

(a) fö rbud  mot rökning i offentliga lokaler och på offentliga komm unika
tionsmedel

(b) fö rbud  mot tobaksreklam
(c) märkning av tobaksproduk ter  samt
(d) beträffande åldersgränsen för försäljning av tobak.
2. att  de nordiska ländernas regeringar rekom m enderar att på internatio

nellt plan verka  för ovannäm nda  förslag.
Vi u tgår naturligtvis då från att förenhetligande inte innebär ett steg 

bakåt i utvecklingen för Finlands del.
S am fundet Folkhälsan  önskar  emellertid ytterligare fästa N ordiska rå

dets u ppm ärksam he t  vid de problem som sam manhänger med tobaksrök
ningen u tö ve r  de frågeställningar som medlemsförslaget gäller. Målsätt
ningen för utvecklingen bör ju  vara att skapa ett rökfritt samhälle,  dvs. att 
m änn iskor har möjlighet att  leva rökfritt både hemma, på sitt arbete och 
un der  sin fritid. E n  massiv kunskap  finns i dag dokumenterad  som påvisar 
klara skadeverkningar på  hälsan som förorsakas av vistelse i rökig miljö 
och  inandning av tobaksrök  (passiv rökning). Det typiska för den passiva 
rökningen ä r  ju  a tt expositionen för tobaksrök  i allmänhet är ofrivillig.

F inlands tobakslag reglerar inte tobaksrökning i arbetsmiljöer. 1984 
vände sig Folkhälsan till social- och hälsovårdsministeriet ti llsammans 
med 5 andra  s tora  folkhälsoorganisationer och framförde att social- och 
hälsovårdsm inister ie t skulle vidta åtgärder för att ändra tobakslagen så att 
icke-rökare garan teras  rätt till en tobaksfri arbetsmiljö. 1985 gav medici
nals tyrelsen ut rekom m endationer  beträffande sätten att få de av tobaks
rök fö rorsakade  skadeverkningarna  a tt  minska i arbetsmiljön.

M ed hänvisning till ovanstående föreslår Samfundet Folkhälsan att N o r
diska rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att verka för att lag
stadgade regler införs i N orden  som garanterar icke-rökare rätt till en 
rökfri arbetsmiljö samt även för att  öka  möjligheterna för människor att 
hem m a och på fritiden bl. a. på res tauranger och hotell leva rökfritt.

Ytterligare önska r  Samfundet Folkhälsan fästa uppmärksamhet vid det 
p roblem  som snuset utgör som hälsoproblem. Användningen av snus ökar 
i hela N ord en  och undersökningar visar att snusanvändningen bland ung
do m ar  ofta u tgör en in troduktion till tobaksrökningen. Folkhälsan föreslår
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därför att  N ord iska  rådet även skulle utreda möjligheterna att i Norden 

förbjuda försäljningen av snus.

Helsingfors den 16 jun i 1987

Sam fundet Folkhälsan i svenska Finland r. f.

Per-Erik Isaksson  
Verkställande direktör

Cecilia B randt 
biträdande direktör

Centralen för hälsofostran:1

Det är berö m vär t  att  N ord iska  rådet redan upprepade gånger har aktivt 
tagit ställning till och uppm ärksam m at nackdelarna med rökning samt 
försök t m ed verk a  till å s tadkom m andet av sam nordiska regler b l .a .  för 
befräm jandet av upplysningen om rökning och för dess inriktande på de 
unga i synnerhet.

Vi k onsta te ra r  att  man nu är i färd med att föreslå att de i Finland redan 
genom förda  reglerna skall införas i hela N orden. U tan förbehåll omfattar
vi rekom m endat ionen  att i samtliga nordiska länder ta  i bruk dessa regler.

Vi hoppas  att N ord iska  rådet kunde u töva påtryckning på regeringarna 
samt påskynda  handläggningen av ärendena så att rekommendationerna 
skulle kunna genomföras i hela N orden  så snart som möjligt. En sam nor
disk praxis vid bekäm pningen av rökning är av största  vikt med tanke på 
den expanderande  tur ism en och det övriga sam arbetet och umgänget.

Ett enhetligt regelverk möjliggör och underlättar även planeringen och 
användningen  av ett  gem ensam t material för upplysning om rökning, a r 
rangerandet av gem ensam m a kam panjer samt utbildningssamarbetet. Ett 
gem ensam t regelverk även ökar olika instansers och organisationers sam- 
arbetsm öjligheter inom tobaksupplysning.

Tro ts  att reglerna sedan länge varit i kraft i Finland, har rökningsutveck- 
lingen enligt de sista undersökningarna  inte gått i den önskade riktningen. 
Därför är det viktigt att  man också  noga övervakar  och följer de utfärdade 
reglerna. M ed hänvisning till de tta  vill vi framföra en del preciseringar och 
tilläggsförslag till pu nk terna  a och b i rekommendationerna:
Punkt a:

Förbud  mot rökning i offentliga lokaler och på offentliga komm unika

tionsmedel

1 Yttrandet översatt frå n  finska .
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-  kontrollen borde i allmänhet effektiveras och förbudet mot rökning 
borde vara reellt

-  F ö rbud  mot rökning på arbetspla tser borde bringas i kraft (rökning 
ti llåten enbart  i e tt för ändamålet reserverat utrymme)

-  de u trym m en  som i matsalar på res tauranger är avsedda för rökare och 
icke-rökare borde vara  tydligt åtskilda

-  de hotellrum som är  reserverade  för icke-rökare borde absolut hållas 
u tes lu tande  till deras  förfogande

-  man borde se till att  vagnsavdelningarna reserverade för rökare och 
icke-rökare är separa ta

-  rökning i sovvagnar borde förbjudas helt och hållet
-  i allmänna vän teu trym m en, på flygstationer, järnvägs- och busstationer 

borde rökning förbjudas (rökning tillåten enbart i ett för ändamålet 
reservera t  utrymme)

-  på inhem ska och nordiska flygresor (mindre än 2 timmar) borde rökning 
förbjudas helt och hållet.
I synnerhet för flygpassagerares v idkom m ande har utvecklingen inte 

varit gynnsam. De för icke-rökarna avsedda u trym m ena är alltför bristfäl
ligt åtskilda. Speciellt sm å barn  och bl. a. allergiker lider av situationen. I 
trånga u trym m en kan tobaksrök  förorsaka  m ånga hälsorisker och olägen
heter, varför flygresorna kan vara  nästan  omöjliga för sådana personer.

Punkt b:
Förbud  mot tobaksreklam

-  Smygreklam av tobak borde uppm ärksam m as och man borde försöka få 
till stånd en sam nordisk  regel om förbud mot sådan reklam.
U tb ud e t  av underhållningsprogram, videor och reklamer som är riktade

speciellt till de unga har  ökat. De områden där  TV kan ses håller på att 
utvidgas till a tt täcka  en allt större del av N orden, varför det är möjligt att 
följa med grannländernas program. 1 dessa program förekommer nästan 
utan undan tag  smygreklam av tobak.

Med hänvisning till ovannäm nda  yttrande önskar Centralen för hälso
fostran  att rekom m endationerna  skall genomföras möjligast snart när man 
s trävar  till ett rökfritt samhälle och en rökfri generation.

Helsingfors den 30 juni 1987

Centralen för hälsofostran r. y.

Esko K alim o  
Ordförande

Tuulikki Juusela  
Verksamhetsledare
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Förslagen  i m otionen  ä r till alla de lar förverkligade i F inland. M otionen 
innebär sålunda inga nya å tgärder för F in lands del. Sam nordiska regler är 
säkert e tt mål värt understöd .

F in lands läkarförbund  anser a tt m an m ed alla m edel borde försöka 
m inska rökningen  i synnerhet hos unga. Individens rä tt till en rökfri om giv
ning på a rb e tsp la tse r , kaféer, restau ranger och hotell borde ägnas speciell 
uppm ärksam het.

H elsingfors den 1 ju n i 1987

Finlands läkarförbund

Finlands läkarförbund:

K las Winell 
V iceordförande

Santero  Kujala 
Biträdande verksamhetsledare

Tupakkatehtaiden Yhdistys (Tobaksfabrikernas förening r.f.):

a) R ö k fö rb u d  i o ffen tliga  u trym m en och offen tliga  kom m unika tionsm edel.

B egreppet offentliga u trym m en har ofta varit svårt att definiera: I prak ti
ken h a r det visat sig a tt i de flesta  allm änna service- och vänteutrym m en -  
både k lart offentliga och p rivata  -  behövs någon form  av rökutrym m e. 
G enom  utp lacering  av ask k o p p ar har m an klargjort a tt rökning är tillåten 
och genom  a tt uppsättn ing  av rökfö rbudssky ltar har man klargjort att 
rökning ä r fö rb juden . Enligt vår uppfattn ing har e tt dylikt förfarande 
fungerat sm idigt både för rökare och icke-rökare. G enom  att lagstadga 
tobaksfo rbuden  har m an i och fö r sig inte uppnått något konkret. D etta 
gäller även  offentliga kom m unikationsm edel.

D ylika nu föreslagna förbud gällande allm änt beteende är inte önskvär
da, om  det så gäller tobaksrökning  eller annat beteende. E tt gott exem pel 
härp å  to rde  vara  danska  landstingets beslu t att fö rkasta  e tt förslag beträf
fande dylika rä ttighe te rs  begränsning.

b) F örbud  av tobaksreklam

I Finland har det allt sedan 1.3.1978 rå tt to talfö rbud  beträffande tobaks
reklam . N ågon näm nvärd  förändring i landets to ta la  tobakskonsum tion  har 
inte skett. D ärem ot h a r m an genom  rek lam förbudet fö r to baksvaro r från ta 
git tobaksindustrin  dess främ sta  konkurrensm edel.

I Sverige har inte lika kraftiga begränsningar fått understöd  och där har 
också  riksdagen beslu ta t, a tt tobaksindustrin  har rätt att göra reklam  vid 
u tförsäljn ingsställen  av tobaksvaro r.
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I den  in ternationella  tobaksrek lam en  har tobakslagen inte kunnat elimi
neras från  t. ex. den dagliga nyhetsförm edlingen. O ch m an kan knappast 
tro  att något enskilt nord isk t land skulle kunna leva i ett nyhetsvacuum  i 
d e tta  hänseende.

c) M ärkning  av tobaksvaror

T ro ts  a tt N o rd iska  rådet i sitt m edlem sförslag visavi m ärkning av to 
b ak sv aro r hänv isar till tobakens dokum enterade skadlighet, har denna inte 
kunnat påv isas u tan  påstående t g rundar sig på sta tistiska tolkningar.

T obaksindustrin s undersökn ingar visar a tt varn ingstex ter på tobaksför- 
packn ingar inte har någon betydelse  för konsum enten och tex ternas inne
håll glöm s. B eträffande tobakens möjliga hälsorisker ges dagligen alldeles 
tillräcklig t m ed inform ation.

M ärkningen av tobaksrökens halter på förpackningarna ger de konsu
m en te r som  härav  är in tresserade , inform ation som  är sinsem ellan jäm för
b a r enligt v issa  överenskom na standardm etoder. En del finska hälsom yn- 
d igheter an se r ha ltm ärkningarna vara  v ilseledande. D etta  är de, endast i 
det fall, a tt konsum en terna  m issleds att tro  att halterna u tgör värden på en 
an tagen  ” skad lighetsskala” .

I de länder där m an ännu inte använder sig av m ärkning av tobaksrökens 
ha lte r, finns det inget vägande skäl a tt ta  ett dylikt förfarande i bruk. Å 
an d ra  sidan finns det inte heller skäl att avlägsna dylika m ärkningar i 
länder d ä r konsum en terna  vant sig vid dessa, fö ru tsa tt att inform ationen 
angående tobak  inte b id rar till a tt m isstolka halternas betydelse. D etta var 
näm ligen fallet i de ” lä ttc igare ttkam pan jer”  som företogs av finska hälso- 
m yndigheter u nder tidigare år. I F inland har man konstatera t att klassifice
ringen i ” skad liga”  och ” m ycket skadliga”  är obehövlig och vilseledande.

d ) Å ldersbegränsn ing  fö r  fö rsä ljn ing  av tobak

I den finska tobakslagen  stadgas att försäljning och överlåtelse av to 
b ak sp ro d u k te r åt p e rsoner under 16 år ä r  förbjuden. E tt dylikt förbud är 
svårt a tt ö vervaka  och fö ru tsä tte r a tt ungdom ar ständigt bär på sig identi
te tsb ev is , v ilket i annat fall to rde vara  obehövligt i både finska och övriga 
no rd iska  förhållanden .

H elsingfors den  25 ju n i 1987

H enrik  Le Bell R aim o L intuniem i
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Social- og sundhedsministeriet (Heilbrigðis- og tryggingamálaráöuneytið:1

 a t m an g læ der sig over forslaget og tilkendegiver sin fulde stö tte  til

Alle de fo rho ldsreg ler, som  frem kom m er i forslaget, e r meget vigtige i 
nedsæ tte lsen  a f tobaksfo rb ruget og har i nogen tid væ ret på m inisteriets 
p rogram . N ogle e r  b levet rea lise rede, f. eks. lov nr. 74/1984 om tobaksbe
kæ m pelse, m en andre  ikke, her tæ nkes isæ r på m inisteriets idéer om 
prissty ring . M edlem m ernes forslag er også helt i overensstem m else med 
den  sundhedsp lan , som  m inisteriet frem lagde ved sidste A ltingssam ling, 
hvori hovedvæ gten  lægges på forebyggelse. H er spiller tobaksbekæ m pelse 
en afgörende rolle, idet det m enes påvist, at kun lidt andet tru er islæn
d ingenes sundhed  m ere end tobaksrygning.

T obaksbekæ m pelsesudvalget, S tatens d irek to ra t for levnedsm iddel
kontro l og m iljövæ rn sam t narkotikaudvalget s tö tte r forslaget.

R eykjav ik , den 22. juli 1987

G udm und  B jarnason
I ngi m ur Sigurdsson

M edicinalstyrelsen:1

S tö tte r kraftig t ovennæ vnte  forslag, som jeg  anser for at være endnu et 
skrid t på  vejen til at m indske rygnings skadelige virkning på sundheden.

R eykjavik , den 30. april 1987

O lafur O lafsson  
M edicinaldirektør

Islands Lægeforening:'

I s l a n d :

F oren ingen  e r positiv t indstillet til, at der påbegyndes koordinerede 
fo ransta ltn inger i de nord iske lande mod tobaksrygning, og forslaget taget- 
da  også sigte på  lignende foranstaltn inger, som  de, der nu er ved at blive 
rea lise rede  i Island.

R eykjav ik , den 19. maj 1987

Elin N orddahl

' Yllrandet översatt från  isländska.
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V arje å r  sk ö rd ar tobaksb ruke t inom de nordiska länderna tusentals 
m änniskoliv . T obaksindustrin  i dessa länder to rde vara  av marginell be ty 
delse  fö r deras  ekonom i och sysselsättn ing . In tressekonflik t i denna fråga 
är d ärfö r inte lika sto rt problem  inom  N orden  såsom  i m ånga andra väst
länder. De nord iska länderna har därför enastående m öjligheter till a tt med 
sam lade k ra fte r v id taga åtgärder som  kan leda til m inskning av tobaksbru 
ket i N orden  och därm ed nedbringa överdödligheten  till följd av denna.

O van rub ricera t m edlem sförslag  är sam stäm m igt med N ord iska rådets 
rekom m endation  till N ord iska  m in isterrådet våren 1987, gällande ” G e
m ensam t handlingsprogram  mot can cer i N o rd en ” .

C ancerfö ren ingen  i Island anslu ter sig helt till de rekom m endationer som 
fram kom m er i m edlem sförslaget om rökfria m iljöer m. m. Canceförening- 
en tillå ter sig dock  a tt erin ra  om att dessa  förslag om enhetliga regler om 
to baksb ruge ts  bekäm pning bör närm ast att be trak ta  som minim ikrav för 
N orden  m en kan vara  inledning på en värdefull utveckling.

T obaksb rug  ä r oöverträffa t den s tö rsta  enskilda hälsorisken vi känner 
till i dag, fö rkn ippat m ed kron iska sjukdom ar där flerta let av dessa har ett 
dödligt förlopp.

Blir m edlem sförslaget antaget innebär de tta  att N ordens regeringar tar 
av stånd  från  to baksb ruke t. D enna handling kan bli till vägledning även för 
andra  nationer.

R eykjavik  i maj 1987

G. Snorri lng im arsson  
Med. dr., docent. C hef för Cancerföreningen i Island

N o r g e

Kommunal- og arbeidsdepartementet:

Islands cancerförening:

Av punktene i forslaget er det bare  punkt a, forbud m ot røyking i 
offentlige lokaler og tran spo rtm id ler, som  ikke er g jennom ført i N orge. 
Im idlertid blir de tte  nå vurdert.

S tatens tobakkskaderåd  har u ta rbe ide t en rappo rt om  ” passiv røyking” 
(påtvungen røyking), som  m unner ut i et konkre t lovforslag m ed påbud om 
røykfrie m iljøer i alle fellesrom . I lovforslaget he te r det bl. a .: ” 1 lokaler og 
tran spo rtm id ler hvo r a lm enheten  har tilgang, skal luften væ re røykfri. D et 
sam m e gjelder m øterom  og arbeidsloka ler hvo r to  eller flere p e rsoner er 
sam le t.”



21

K om m unal- og arbe jd sd ep artem en te t slu tte r seg til det fram lagte lov
forslaget fra S ta tens to b ak k sk ad e råd .1

K om m unal- og a rbe id sdepartem en te t ser det som  en fordel at det innfø
res enhetlige regler i N orden  om røykfrie m iljøer m. m. T illem pingen må 
im idlertid ikke skje på en slik m åte at a llerede eksisterende regler biir 
u tvannet.

O slo, 24. ju n i 1987

E fter fullm akt

K nu t G roholt 
Ekspedisjonssjef

Thorfrid H ansen

Sosialdepartementet:

N år det g jelder punkt 1 a) i m edlem sforslaget kan S osialdepartem entet 
opplyse følgende:

Røyking på offentlige sted er vil bli ta tt opp i en stortingsm elding om vern 
m ot to b ak k sk ad er, som  vil bli lagt fram  høsten  1987. S osia ldepartem entet 
s tø tte r p rinsippet om  røykfrie fellesm iljøer i offentlige lokaler som  arbeids
p lasser, offentlige eksped isjonslokaler, m øterom  o. 1., og vu rderer et fo r
bud m ot røyking på  slike steder.

N år det g jelder offentlige tran spo rtm id ler vu rderes røykfrihet, men 
m indre soner for røykere  kan avgrenses slik at røykfylt luft ikke siver over 
til røykfrie soner.

S osia ldepartem en te t h a r fo r øvrig ingen m erknader til m edlem sforslaget. 

O slo, 13. ju li 1987

E tte r fullm akt 

Finn H øvik
Inger L ill Søberg

1 Här ej tryckt.



Socialstyrelsen:

22

S v e r i g e

T o b aksb ruke t har av V ärldshälsoorganisationen  u tpekats som en av de 
vik tigaste  undv ikbara  o rsakerna  till ohälsa  och förtidig död i i-länderna. 
A rbe te t i syfte a tt nedbringa tobakskonsum tionen  och m inska dess skade
verkn ingar har i e tt p ar decenn ier bedriv its i Sverige. F lera statliga u tred 
ningar har på ta la t behovet av fö rstä rk ta  insatser. Socialstyrelsen har likaså 
i rem issy ttranden  och i en särskild  skrivelse till regeringen år 1984 föresla
git fö rs tä rk ta  sam hällsåtgärder mot tobaksbruket. U nder 1986 uppdrog 
regeringen åt sty re lsen  att v id ta intensifierade in form ationsinsatser för att 
m o tverka  rökdebu t b land barn  och ungdom .

E tt å tgärdsp rogram  fö r m inskat tobaksbruk  m åste u tgöras av e tt flertal 
o lika, inbördes sam verkande åtgärder. De flesta åtgärder gäller inform a
tions- och  u tb ildn ingsverksam het. A ndra avser behandlingsverksam het, 
en aktiv  prispolitik  och v issa lagstiftnings- och res trik tionsåtgärder som tar 
sikte på  a tt p åverka  sam hällsk lim atet kring tobaksbruket. Det nu aktuella 
m edlem sförslaget i N o rd iska  rådet av ser främ st denna senare åtgärdskate- 
gori. De å tgärder som  om näm ns har m estadels redan tidigare föreslagits 
eller fö ro rda ts av socialsty relsen .

Socia lsty re lsen  vill inledningsvis be tona  behovet av nordisk sam ordning 
på d e tta  om råde. De nord iska länderna har nära kon tak ter, svenska tid 
ningar och tid sk rifte r läses exem pelvis i både N orge och F inland, m edbor
gare i d essa  länder fö re ta r o fta inköpsreso r till Sverige etc. Det te r sig 
därfö r från  hälsopolitisk  synpunkt besvärande att tobaksreklam  tillåts i 
svenska  m edia. D etta  m edför en försvagning av förbuden mot tobaksre
klam  i N orge och F inland. V idare har en m indre m edveten prispolitik i 
Sverige g jort to b ak sv a ro r väsentlig t billigare här än i andra nordiska län
der. D etta  har givit en betydande gränshandel som följd. På senare år har 
exem pelv is en del no rska  tobaksm ärken  börjat annonseras och försäljas i 
Sverige. D essa  m arknadsföring insatser torde i betydande utsträckning 
vara  in rik tade på norska  konsum enter.

N ä r det gäller å tgärder av res trik tionskarak tä r har b l.a . socialdeparte
m en te t tobakskom m itté  i sitt beslu tstänkande (” M inskat to b aksb ruk” , 
SO U  1981: 18) an fört a tt sådan skal vidtas m ed urskillning. K om m ittén 
valde m ot denna bakgrund a tt endast föreslå sådana åtgärder som antingen 
m otiveras av ett k lart skyddsin tresse  (t. ex. å tgärder för rökfria miljöer) 
e lle r kan p åverka  tobaksb ruke t u tan att de enskilda konsum enterna direkt 
d rabbas (t. ex . begränsn ingar i m arknadsföringen av tobaksvaror). K om 
m ittén  avstod  därem ot från att upprepa en del andra restriktionsforslag 
som  tid igare fö rts på tal, t. ex. å ldersgräns för inköp av tobaksvaror. 
K om m itténs skäl to rde  i de tta  fall bl. a. ha utg jorts av farhågor om att en 
sådan  åldersg räns dels kan vara svår att upprätthålla  i p raktiken, dels kan
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bidra  till a tt rökningen fram står som  något typiskt " v u x e t” och därm ed 
e fte rs träv an sv ä rt fö r ungdom ar. Socialsty relsen  stödde kom m itténs syn
sätt i sitt rem issy ttrande  över slu tbetänkandet.

In te rna tione lla  e rfa ren h e te r tyder på att en åldersgräns för inköp är svår 
a tt upp rä tthå lla . I S to rb ritann ien  har m an på senare år initierat om fattande 
kam pan jer fö r a tt få den där gällande åldersgränsen  respek terad . T rots 
d e tta  re sp ek te ras  den fo rtfarande m ycket dåligt. I F inland torde likaså den 
gällande å ldersg ränsen  i prak tiken  ofta sä ttas ur spel, även om någon 
d irek t kartläggning av de tta  veterligen inte g jorts. Enligt aktuella rapporter 
har rökningen  u nder de senaste  åren  å te r ökat något bland finsk ungdom . 1 
Japan  finns en åldersg räns som  gäller förbud mot rökning före 20 års ålder. 
D enna å ldersg räns tycks i sto r u ts träckn ing  respek teras , men avhåller inte 
från to b ak sd eb u t i å ld rarna  strax  före och efter 20 år. Bland japanska  män 
ä r rökning  y tte rs t vanlig, ca  70 p rocen t röker dagligen.

D ärem ot to rde  to baksvaro rnas pris ha större betydelse när det gäller att 
avhålla  ungdom ar från  att börja röka i stö rre  om fattning. M ot denna 
bakgrund  har socia lsty re lsen  tidigare, b l.a . i den ovan näm nda regerings
sk rivelsen  1984, fö ro rda t en skärpt prispolitik . 1 sam m a skrivelse föreslogs 
även  att to b ak ssk a tten  skulle höjas så att svenska c igarrettp riser blir 
jäm fö rb a ra  m ed p rise rna  i t. ex. N orge, och även att en särskild hälso- 
vårdsavgift skulle införas på tobaksvaro r. In täk ten  från hälsovårdsavgiften 
skulle b l .a .  kunna användas till en intensifierad inform ationsverksam het 
för a tt m inska to baksb ruke t.

Sedan den 1 jan u ari 1977 är tobaksfö rpackn ingar som försäljs i Sverige 
genom  en särskild  lag om  obligatorisk varningstext och innehållsdeklara- 
tion (det sistnäm nda  gäller enbart c igarettförpackningar) m ärkta med en 
varn ingstex t och innehållsdek laration . E ffekten av varn ingstex terna har 
varit förem ål fö r särsk ilda analyser. R esu ltate t tyder på att varn ingstex ter
na p åv erk a t rökarnas kunskaper och sannolik t bidragit till en minskning av 
rokn ingsfrekvensen .

I april 1983 u tfärdade socialsty relsen  och arbetarskyddssty re lsen  all
m änna råd  om begränsning av rökningen i gem ensam hetslokaler (offentliga 
lokaler och  arbe tsp la tse r). I råden sägs att " ingen  skall mot sin vilja 
u tsä tta s  för obehag  eller hä lsorisker på grund av tobaksrökning i gem en
sam hetsloka le r d ä r både rökare och icke-rökare har skyldighet a tt v is ta s" . 
E ffek ten  av råden  v isar a tt de spelat en sto r roll i a rbete t. M ed en lagstift
ning gällande offentiga lokaler hade vi dock sannolikt haft m er enhetliga 
resu lta t m ycket snabbare -  dels d irek t till följd av lagens tilläm pning, dels 
ind irek t till följd av d essa  opinionsbildande inverkan.

M ot denna bakgrund  vill socialsty relsen  u ttala ett kraftfullt stöd för det 
ak tuella  m edlem sförslaget vad gäller a tt införa enhetliga regler i N orden 
beträffande

a) fö rbud  m ot rökning i offentliga lokaler och på offentliga kom m unika
tionsm edel:
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b) fö rbud  m ot tobaksrek lam ; sam t
c) m ärkning av tobaksp roduk te r.
S ty re lsen  kan därem ot inte b iträda  ett förslag m ed innebörd att en 

å ldersg räns fö r inköp av to b ak sv aro r skulle införas i Sverige. Just i detta  
av seende to rde  nord isk  enhetlighet vara  av m indre betydelse med hänsyn 
till a tt p e rso n e r u n d er 16 år sällan fö re ta r reso r till andra nordiska länder på 
egen hand. S ty re lsen  an se r v idare a tt enhetliga regler bör tilläm pas inom 
N orden  m ed avseende på  skatte- och prispolitiken för tobaksvaro r, liksom 
att erfo rderliga  re su rse r av sä tts  för inform ation etc.

S ocia lsty re lsen  anslu te r sig avslu tn ingsvis också till förslaget a tt de 
no rd iska  ländernas regeringar rekom m enderas att på ett in ternationellt 
p lan verk a  fö r d essa  förslag. D etta  to rde  fö r övrigt ligga väl i linje med den 
inställn ingen i tobaksfrågo r som  Sverige fö re träder inom  bl. a. V ärldshäl
soorgan isationen .

S tockho lm  den 25 ju n i 1987

M argaretha H aglund

Statens järnvägar (SJ):

E fte r de senas te  uppm ärksam m ade fallen av arbetsskadeersättn ing  på 
grund  av passiv  rökning kan y tterligare förbud mot rökning i offentliga 
lokaler vara  m otiverad . I allt fler av våra  term inaler införs rökförbud eller 
rökfria  u trym m en.

V ad be trä ffa r offentliga kom m unikationsm edel kan och bör utrym m en 
fö r rökare  m inskas m en därem ot ej slopas helt.

Vi an p assa r successiv t rökaru trym m en i våra  vagnar till den m inskade 
e fterfrågan  på rök a rp la tse r från vara  kunder.

SJ ä r  a lltså  inte beredd  att helt slopa rökaru trym m en eftersom  vi då 
r isk e ra r a tt fö rlo ra  gruppen som  tågkunder. D en genom snittliga restiden 
fö r en tåg resa  övers tiger k lart m ostvarande tid för en inrikes flygresa 
varfö r en jäm fö resle  m ed flyget i d e tta  fall ä r o in tressan t. V idare bör vi ta  
hänsyn  till a tt rökv an o rn a  ä r helt and ra  i m ånga länder, vars innevånare i 
så fall skulle d rabbas vid det in ternationella  resandet.

F rån  vår fö re tagshälsovård  fram hålles däru töver följande synpunkter på 
m edlem sförslaget.

T obaksrek lam  bör fö rb judas helt. D et finns ingen anledning att tillåta 
någon som  helst reklam  för en p roduk t, som innehåller m ycket giftiga 
äm nen  (n ikotin , tjä ra  etc) och  som  idag är den stö rsta  m iljöfaran på de 
flesta  a rbe tsp la tse r.
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Å ldersg ränsen  fö r försäljning av tobak  kan ha en m otsatt effekt: svår att 
e fte rleva , individen -  barne t -  känner sig " v u x e n ”  när han eller hon får 
köpa tobak  m en om ger d e tta  m ed att röka  en känsla av ” förbjuden fru k t” 
och  egentligen kan m an ha tillgång till den varan tro ts  förbudet. 1 de tta  fall 
ä r  det b ä ttre  a tt u tö k a  inform ationen om  tobakens skadeverkn ingar i alla 
av seenden .

Inom  SJ pågår en oavb ru ten  inform ation om tobakens farlighet genom  
fö re tagshä lsovårdens egna in sa tser, ideella- och arbetstagarorganisationer 
sam t SJ i sam band m ed kurser, konferenser, hälsoundersökningar etc.

S tockholm  den 1 ju li 1987

J .A . Dahlin  
Tjf persontrafikchef

Konsumentverket

I syfte a tt m inska de skadeverkn ingar som  bruket av tobak m edför 
fö reslås e tt b re tt långsiktigt åtgärdsprogram  med syfte a tt nedbringa to 
bak sb ru k e t i de no rd iska  länderna.

K o n su m en tv e rk e t begränsar sitt svar till förslagets punkt 1 (b) förbud 
m ot to baksrek lam  som  ligger närm ast det om råde konsum entverket har att 
bevaka.

U tgångspunk terna  fö r lagen (1978:764) med vissa bestäm m elser om 
m arknadsfö ring  av to b ak sv aro r är i ko rthet följande. De grupper av befolk
ningen som  anv än d er tobak  m åste få tillgång till relevant produktinform a
tion . Sam tidig t skall m ed hänsyn  till hälso riskerna  vid tobaksbruk  fö re ta 
gen iak tta  s ta rk t begränsn ing  och stark  å terhållsam het vid sitt uppträdande 
på m arknaden .

K o n su m en tv e rk e t har u tfärdat rik tlin jer för tilläm pningen av lagen. Se
dan 1 jan u a ri 1987 gäller skärp ta  riktlinjer (K O V FS 1986: 2). De kom m er
siella budskapen  skall enligt rik tlin jerna p resen te ras i så saklig form  som 
m öjligt och  begränsas till re levan ta  fak ta  rörande tobaksvaran  och dess 
egenskaper. E tt viktigt inslag ä r a tt fö reskriven  varningstext skall uppta 
m inst en fem tedel av en annonsy ta .

Som  en följd av s ta tsm ak tern as önskan har nu näringslivet tagit e tt aktivt 
an sv a r fö r fö rhållandena på den egna m arknaden , s. k. egenåtgärder.

E nligt kon su m en tv erk e ts  uppfattn ing finns det skäl att nu avvakta  vilka 
effek te r de sk ärp ta  m arknadsföringsreg lerna kom m er att få på m arknads
föringen av to b ak sp ro d u k te r. V erkan  av tobaksb ranschens eget pågående 
a rb e te  m ed avveckling av o tillåten  reklam  bör även studeras.

M ot bakgrund  av ovanstående  anser konsum entverket att det för närva
rande inte finns skäl a tt i Sverige införa ett förbud mot tobaksreklam .
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K onsum en tverke t av s ty rk e r förslaget a tt N ordiska rådet rekom m ende
rar N ord iska  m in isterrådet att verka för att enhetliga regler införs i N orden 
beträffande förbud mot tobaksrek lam .

S tockholm  den I I jun i 1987

Laila Freivalds
A gneta  Kiirttila

Skolöverstyrelsen (SO):

V iktiga led i skolans arbete  med tobaksfrågor är att förebygga rökdebut 
bland barn  och ungdom  sam t att stöd ja  de e lever som röker att bryta sina 
rökvano r. D et långsiktiga m ålet för begränsning av tobaksrökning inom 
skolan är en rökfri skola.

Ju s tö rre  ö verensstäm m else  det finns mellan skolans mål och den påver
kan som  barn  och ungdom  u tsä tts  för u tanför skolan desto  större är 
fö ru tsä ttn ingarna  att skolan skall lyckas i sitt förebyggande arbete.

A lla ansträngn ingar, som  görs i sam hället i syfte a tt ändra a ttityderna till 
rökning så att fler tobaksfria  m iljöer uppnås, utgör ett viktigt stöd för 
sko lans a rbe te  m ed att beg ränsa tobaksrökning.

SÖ stä ller sig därfö r positiv till förslaget att enhetliga regler införs såväl i 
N orden  som  in ternationellt. V årt ställningstagande gäller punkterna a, b 
och c.

D ärem ot stä ller vi oss tveksam m a till förslag d. som gäller införandet av 
ålderg räns för försäljn ing av tobak . Med tanke på att tobaksrökning är en 
hälsofråga som  gäller såväl barn och ungdom  som  vuxna, anser SÖ det inte 
vara  läm pligt att särskilt m arkera en viss åldergräns efter vilken rökning 
skulle vara  tillåten.

De å ld erg rän ser vi har i vårt land beträffande försäljning och servering 
av alkohol av ser a tt skydda ungdom  med tanke på att en ung organism  
ännu inte ä r  färd igu tveck lad  och därm ed känsligare för alkohol. Denna 
s tö rre  känslighet gäller, så vitt vi vet, också för tobakens skadeverkningar. 
D etta  är g ivetv is e tt skäl som  kan m otivera å ldersgränser även för försälj
ning av tobak .

M ed vi vet från den undersökningar om skolungdom ars alkohol-, narko
tika- och to b ak sv an o r, som SÖ genom fört årligen från 1971 t .o .m .  1985. 
att de å lderg ränser vi har i vårt land beträffande försäljning och servering 
av alkohol till ungdom  inte är särskilt effektiva.

B ara en liten andel. 5 procen t av eleverna i årskurs 9, anser det vara 
svårt eller m ycket svårt att skaffa den alkohol de dricker. 40 procent av
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p o jkarna  i å rsk u rs  9 och 35 procen t av flickorna (1985 års undersökning) 
an se r det vara  m ycket e ller ganska lätt a tt få tag på alkohol.

De stoppa-langningen-kam panjer som  genom förts under senare år tyder 
på a tt s to ra  ansträngn ingar krävs för a tt öka m änniskors m edvetenhet om 
och efterlevnad  av denna lagparagraf.

SÖ är därfö r av uppfattn ingen att bä ttre  än att införa åldersgränser 
be träffande försäljn ing av tobak  är a tt på olika sätt genom  attitydpåverkan  
m inska efterfrågan  av to b ak sv aro r både bland barn , ungdom  och vuxna.

S tockholm  den  17 jun i 1987

H ans H am ber
Vega O tterland

Arbetarskyddsstyrelsen:

U r arbe tsm iljöaspek t to rde fram för allt punkt la  med förbud mot rök
ning i offentliga lokaler och på offentliga kom m unikationsm edel innebära 
en betydlig  fö rbättring  för de a rbetstagare  som vistas kortare eller längre 
tid i d essa  m iljöer.

S ty re lsen  tillsty rker därfö r en sådan åtgärd och läm nar övriga punkter 
utan kom m entarer.

Som  inform ation  kan näm nas att a rbetarskyddssty re lsen  avser att starta 
en kam panj m ot tobaksrökn ing  i arbetsm iljön sam t avser även att skärpa 
tid igare u tfä rdade  rekom m endationer om begränsning av tobaksrökning, 

A FS 1983: 10.

Solna den 3 jun i 1987

Sivert A ndersson
H edvig Svedlund
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Svenska kommunförbundet:

S ty re lsen  n o te ra r inledningsvis det positiva i att N ordiska rådet upp
m ärksam m at de o lägenhe ter beträffande rökning i offentliga lokaler och på 
offentliga kom m unikationsm edel som  de olika synsätten  och regelsyste
m en i de nord iska  länderna innebär för den enskilde t. ex. vid resa mellan 
olika no rd iska länder.

M ot bakgrund av det klara o rsakssam bandet mellan rökning och cancer 
d ä r rökning är den s tö rs ta  enskilda o rsaken till cancer sam t de stora 
hä lso risker som  de synerg istiska effek terna av kom binationen mellan rök
ning och asb es t eller rökning och radon  utgör bedöm er styrelsen frågan om 
rökfrihet i offentliga lokaler som utom ordentligt angelägen. Inte m inst de 
senas te  årens klarläggande om  de hälsorisker som passiv rökning utgör för 
icke-rökare. D essu tom  tillkom m er det faktum  att den m oderna ventila- 
tionstekn iken  inte k larar a tt på e tt tillfredsställande sätt tillgodose icke
rökarens krav  på rökfri miljö. Enligt styrelsens uppfattning u tgör ovanstå
ende d ä rfö r s tarka  argum ent för a tt stödja förslaget om rökfria m iljöer i 
offentliga lokaler.

I den svenska  lagen finns i hälsoskyddslagens första paragraf:
” 1 § M ed hälsoskydd  avses i denna lag åtgärder för a tt förhindra 

uppkom sten  av san itä r o lägenhet och att undanröja sådana olägenheter. 
M ed san itä r o lägenhet avses i denna lag en störning som kan vara skadlig 
fö r m änniskors hälsa och som  inte är ringa eller helt tillfällig.”

En viss ok larhet råd er beträffande hur begreppet sanitär olägenhet skall 
to lkas beträffande passiv rökning och rökiga miljöer. H älsoskyddslagen 
ta la r fö r a tt hänsyn skall tas till känsliga grupper. Vi har i dag kunskap om 
att to baksrök  u tlöser såväl allergiska reak tioner som överkänslighetsreak- 
tio n er hos allerg iker. R öken innehåller stark t irriterande äm nen och har 
b l.a . v isat sig kunna vara  en bidragande orsak till u tvecklingen av astm a 
hos barn .

Svenska  kom m unförbundets sty relse  vill dock fram hålla följande. A nde
len rökare  i g rundsko lans sista klass har sjunkit från 27%  år 1979 till 19% 
1986. D et kan bli aktuellt m ed införande av en åldersgräns, ev. knuten till 
inköp av k lass II, om  inte rökningen i grundskolan fo rtsä tte r a tt m inska i 
enlighet m ed ovanstående sta tistik .

Sam m anfattn ingsvis ställer sig styrelsen positiv till N ordiska rådets för
slag om rökfria miljöer.

S tockholm  den 12 jun i 1987

Svenska kom m unförbundet

Ingrid  Z etterström
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Landstingsförbundet:

L andstingsfö rbunde t har u nder de allra senaste  åren i sam band med 
tid igare m edlem sförslag  till N o rd iska  rådet u tta la t sig positivt till förm ån 
fö r exem pelv is förslag  om  ökat hälsopolitisk t sam arbete och om gem en
sam t handlingsprogram  m ot cancer i N orden .

Ä ven på det om råde som  de tta  nya m edlem sförslag ak tualiserar finns 
enligt fö rbundssty re lsens m ening skäl fö r en ökad sam ordning av åtgärder 
och fö rhålln ingssä tt. D en hittills förhållandevis oenhetliga utvecklingen i 
de no rd iska  länderna  har sin grund bl. a. i skilda opinionsm ässiga och 
adm in istra tiva  trad itioner i fråga om att fö reskriva inskränkningar på om 
råden  liknande de som  m edlem sförslaget behandlar. S trävandena att upp
nå s tö rre  enhetlighet m åste  därför ske m ed beaktande av det perspektive t. 
D et kan också  no te ras a tt E u roparåde ts  m inisterkom m itté i ok tober 1986 
an tag it en rekom m endation  om u tarbetande av en strategi för a tt bekäm pa 
rökning , a lkohol och d rogberoende i sam arbete  med opinionsbildare och 
m assm edia.

De negativa konsekvenserna  fö r folkhälsan av tobaksrökningen är om 
v ittna t m ycket sto ra . De frågor som m edlem sförslaget behandlar är därför 
angelägna för landstingen i deras hälsoinrik tade arbete  även om endast få 
av de ko n k re ta  förslagen direk t faller inom hälso- och sjukvårdshuvudm än
nens ansvarsom råde . F ö rbundssty re lsen  kan därför anslu ta  sig till det 
g rundläggande förslaget a tt enhetlighet inom N orden  eftersträvas på to- 
baksbekäm pningens om råde.

S tockholm  den 11 ju n i 1987

L andstingsförbundet 

G unnar H ofring
W alter Slunge

Svenska läkaresällskapet:

 och vill u ttry ck a  sitt stöd fö r detsam m a.
Sällskapet har ak tiv t a rb e ta t fö r spridning av kunskap  om  rökning som 

v år v ärs ta  risk fak to r alla ka tegorier fram för allt m ed läkarkåren  som  m ål
grupp. D etta  har bl. a. m anifestera ts i e tt s. k. B erzeliussym posium , vars 
sam m anfattn ing även  ö v ersa tts  till engelska fö r in ternationell spridning. 
Vid åre ts m edicinska riksstäm m a kom m er rökningens s to ra  betydelse som 
negativ hälso fak to r a tt ägnas särskild  uppm ärksam het.

B eträffande de i m edlem sförslaget fram förda förslagen vill Sällskapet 
göra följande kom m entarer.

B eslu t om  förbud m ot rökning i offentliga lokaler och på offentliga
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kom m unikationsm edel bör fa ttas så snart som  möjligt. Island och Finland 
h ar redan  lagstiftat om detta . I statliga lokaler i USA råder sedan lång tid 
rök fö rbud . Av sto rt värde vore om m an sam tidigt kunde verka för rökfria 
a rb e tsp la tse r, även om de ej ä r offentliga. Vid en nyligen genom förd 
enkätundersökn ing  rik tad  till 4000 slum pvis u tvalda M alm öbor framgick 
de t, a tt to baksrök  var det helt dom inerande m iljöproblem et på a rbetsp la t
serna . In te  m indre än 18%  av den y rkesverksam m a delen av deltagarna i 
undersökningen  uppgav a tt man i betydande utsträckning plågades av 
tobaksrökn ing . A ndra m iljöproblem  rapporterades i betydligt lägre fre

kvens.
V ad be trä ffa r å ldersg ränsen  för inköp av tobak borde 18 år vara rimliga

re än 16. Ju m er m an fö rsvårar rökdebuten  desto  stö rre  hälsovinster kan 
rim ligen fö rvän tas.

Ä ven Sverige bö r införa förbud mot tobaksreklam . Vad beträffar m ärk
ning av to b ak sp ro d u k te r finns sådan redan i Sverige.

Sa m m a n fa ttn in g sv is  fö resp råkar Svenska läkarsällskapet a tt m edlem s
förslaget snarast förverkligas och att man även söker vägar att åstadkom 
m a rökfria  a rbe tsp la tse r.

S tockholm  den 2 juni 1987

F ö r Svenska läkarsällskapet

B engt Pernow  
Ordförande

H ans O. H ollander 
Sekreterare

Nationalföreningen för upplysning om tobakens skadeverkningar (NTS):

D et rub ricerade  m edlem sförslaget u tgår från principen om nordisk sam 
verkan  i a rb e te t för m inskning av tobakens skadeverkningar. N TS har haft 
tillfälle a tt i avsevärd  u ts träckn ing  delta  i sådan sam verkan. Sålunda m ed
verkade N TS i den nord iska tobaksarbetsg ruppen  som fram lade sitt be tän 
kande år 1975 (N U  1975:24). Som arrangör, tillsam m ans med svenska 
soc ia ldepartem en te t, av den fjärde världskongressen om rökning och hälsa 
i S tockho lm  1979 hade N TS en central ställning i det nordiska sam arbete 
som  ingick i fö rberedelserna  för konferensen. U nder m ånga år har NTS 
också  haft fo rtlöpande kon tak te r med de instanser som  i de övriga nordis
ka länderna  syssla t m ed arbete  för m inskning av tobakens skadeverkning
ar. E tt ak tuellt exem pel ä r  N TS deltagande i det sym posium  om passiv 
rökning vilket i ju n i 1987 organiserades av N ordiska institutionen för 
v idareu tb ildn ing  inom  arbetsm iljöom rådet, N IVA .
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De p rak tiska  erfa ren h e te rn a  av det här ovan skisserade nordiska sam ar
be te t på tobaksbekäm pningens om råde har för N TS del varit u tom ordent
ligt positiva  och N TS vill därfö r stark t fram hålla det värdefulla och ange
lägna i no rd isk t sam arbete  på de tta  om råde. M ot bakgrund av detta  vill 
N TS o ck så  u tta la  sitt k lara stöd för den strävan  efter enhetlighet i fråga om 
lagstiftn ingsåtgärder vilken förordas i det aktuella m edlem sförslaget. Så
dan enhetlighet fram stå r som  värdefull i sig, speciellt med tanke på det 
livliga resande t i de no rd iska  länderna. D essutom  fram står denna strävan 
som  e tt u ttry ck  fö r önskvärdheten  av en m era allm än nordisk sam verkan 
rö rande  allt slags a rb e te  för m inskat tobaksb ruk , något som också berörs i 
m edlem sforslagets tex t. N TS vill i d e tta  sam m anhang speciellt peka på en 
aspek t som  ju s t nu tilld rar sig sto r uppm ärksam het i sam tliga nordiska 
länder, näm ligen den påtagligt ökade användningen av snus bland sådana 
ungdom ar som  tid igare icke alls använt tobak.

Sam m anfattn ingsv is vill N TS sålunda u tta la  sitt stöd för det aktuella 
m edlem sförslaget m ed särskilt betonande av den allm änna princip om 
nord isk t sam arbete  på tobaksbekäm pningens om råde vilken utgör grunden 
för fö rslaget.

S tockholm  den 25 jun i 1987

F ö r N ationalfören ingen  för upplysning om tobakens skadeverkningar

G unnar B eng tsson  
Ordförande

Lars R am ström  
Verkst. dir.

Svenska tobaksbranschföreningen:

I Sverige anv än d er ca  40 procen t av den vuxna befolkningen tobak i 
någon form . S jälvklart skall d essa  i sitt tobaksbruk  visa all den hänsyn som 
hör till e tt gott um gänge m änniskor em ellan. T obaksbranschföreningen har 
i o lika sam m anhang  verkat för a tt sådana sam levnadsregler bättre iakttas 
och efterlevs. S jälvklart borde det å andra  sidan även vara att livsm önster 
och levnadsvano r hos den s to ra  m inoritet som  använder legalt tillverkade 
och sa lu fö rda  to b ak sp ro d u k te r respek teras . M en vissa grupper som be
käm par användningen  av tobak  v isar inte alltid någon sådan öm sesidig 
hänsyn u tan  syns vilja verka för att iso lera tobaksanvändarna  genom  att 
göra d essas v ano r socialt oaccep tab la . F ör politiker och m yndigheter som 
har a tt i o lika hänseenden  reglera m arknadsföring och användning av tobak 
m åste dock en strävan  vara  att nå en balanserad  avvägning mellan olika 
g ruppers vano r, behov och  önskem ål.

Skall beslu t om  begränsn ingar vad gäller reklam , försäljning eller bruk 
av tobak  i sk ilda sam m anhang vinna tilltro och efterlevnad hos en bred
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allm änhet ä r  det nödvändigt att begränsningsreglerna har en fast saklig 
grund  och  ges en utform ning som  m edger en hanterlig tillämpning och 
kontro ll. En regelflora tillkom m en på förm odanden och lösa antaganden 
om  olika sam band underg räver respek ten  för m yndighetsbeslut. Lagregler 
som  ingen ta r  på allvar inte bara även ty ra r laglydnad u tan kan även lätt 
leda vidare till spefulla skäm t om överheten .

T obaksbranschfö ren ingen  anser att de förslag som ställs i m edlem sför
slag A 789/s saknar den ovan angivna sakliga grund som  kan m otivera en 
tillsty rkan . D enna vår uppfattn ing anges närm are här nedan, där de av 
fö rslagsställarna angivna konkre ta  punk terna  var för sig kom m enteras. 
T obaksbranschfö ren ingen  anser för övrigt att den restrik tiv itet som sam 
hället an se r skall v id låta tobaksm arknaden  i avsikt a tt m inska konsum tio
nen löses bäst genom  frivilliga överenskom m elser inom de enskilda länder
na. K onsum tionsu tveck lingen  i N orge och Finland jäm fört med den som 
iak ttag its i Sverige se tt i relation  till reklam förbudsfrågan tycker vi ä r ett 
bra  exem pel härvidlag.

Till de av fö rslagsställarna angivna konkreta  punkterna har vi följande 
kom m entarer:

1 a) E tt förbud m ot rökning i offentliga lokaler och på offentliga kom m u
n ikationsm edel är y tterligare  en restrik tion  m ot rökarna , vars avsedda 
effekt sannolikt uteblir. D essu tom  skulle enligt vår uppfattn ing -  å tm ins
tone i Sverige -  en lagstiftn ingsåtgärd  slå in öppna dö rra r, eftersom  ju  här 
trad ition , enskilda önskem ål, säkerhetsskäl och frivilliga överenskom m el
ser om restrik tiv ite t eller förbud mot tobaksanvändning  länge fungerat väl. 
Till argum entet om  ETC  (” passiva  rökn ingen” ) betydelse i d e tta  sam m an
hang vill vi fram hålla a tt frågan är o m debatterad  och tro ts  påståenden  om 
m otsatsen  finns det inga vetenskaplig t säkrade belägg för e tt sam band 

m ellan E TC  och exem pelv is lungcancer.
1 b) U ndersökn ingar från en rad länder (exem pelvis Italien. N orge, F in

land) v is a ra tt  reklam förbud inte har någon som helst inverkan på to talkon
sum tionen  utan  endast p åverkar konsum enternas val av enskilda m ärken. 
Till d e tta  vill vi också  lägga att det rö r sig om en produktkategori som det 
är legalt a tt tillverka, sälja och använda. Det bör då också vara tillåtet, att 
på en m arknad d ä r det råder konkurrens tala om vad som finns. En 
indikation  på rek lam ens betydelse  är också att i Sovjetunionen m .fl. 
ö s ts ta ts län d er ä r  tobakskonsum tionen  hög och förekom sten av m odern 
p roduk tu tveck ling  oerhö rt liten. I t. ex. Sverige har filtercigaretterna över 
90 p rocen t av m arknaden .

1 c) I p ropositionen  1975/76:49 till lagen om varningstext och innehålls- 
dek lara tion  på to b ak sv aro r (1975: 1154) har departem entschefen  bl. a. an 
fört ” a tt varn ingstex ten  m åste ges ett konkret innehåll med upplysningar 
om vilka risker b ruket m edför. Det skall således vara fråga om en saklig 
inform ation som  bygger på resu lta ten  av forskningen på o m råd e t.”  Och 
v idare: ” D en få r inte u tform as som en allm änt hållen uppm aning att avstå 
från to b ak sb ru k " .



33

T obaksbranschfö ren ingen  delar i alla avseenden den ovannäm nda upp
fattn ing  som  kom m er till u ttryck  i propositionen . Sam tidigt konsta tera r 
fören ingen  a tt varn ingstex te rna  i vissa nord iska länder, t. ex. Island, vid en 
användning  i Sverige icke är förenliga med ovan citerade riktlinjer. Då det 
är osanno lik t a tt de länder som  ” gått längre”  skulle vara villiga att jäm ka 
sin uppfa ttn ing , och i förvissningen om att inform ation av skräckbetonad 
typ  ofta m o tv e rk a r sitt syfte, m o tsä tte r sig T obaksbranschfören ingen  fö r
slaget om  enhetlighet i fråga om varningstex ter.

1 d) Vi har i princip  inget em ot införandet av en åldersgräns för försälj
ning av to b ak sv a ro r. E m ellertid  lär en sådan gräns bli m ycket svår att 
tilläm pa i p rak tiken , varför tilläm pnings-, liksom  övervaknings- och kon
tro llfrågor noga m åste  övervägas innan en åldersgräns införs. Det blir då 
också  av sto r be tydelse  att fö re trädare  för detaljhandeln , t. ex. Sveriges 
K öpm annafö rbund , ges tillfälle a tt fram lägga sina synpunk ter härpå innan 
ett even tue llt införande av en sådan regel sker.

S lutligen vill vi m eddela a tt beträffande ETS- och reklam förbudsfrågor- 
na har vi en m ängd m aterial tillgängligt och vi ställer gärna detta  till 
delega tionens förfogande om  så önskas. Vi tillå ter oss dock att redan nu 
bifoga e tt exem plar av p ro fesso r J. J. B oddew yns undersökning benäm nd 
” T obacco  advertising  bans and consum ption in 16 co u n trie s” .

S tockholm  den 28 augusti 1987

S venska tobaksbranschfören ingen

P er A nders K ul I 
Sekreterare

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1987343536
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SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om ” frikommunförsök” över riksgränserna i 
Norden

(V äckt av K jell M agne F redheim  och G rethe L undb lad  sam t D orte B en- 
nedsen , M ikko  E lo } L ah ja  E xner, E idur G uönason, E rkki L iikanen  och  
O ddrunn P ettersen )

B IL A G A  1

Yttranden över medlemsförslaget 

NordREFO:

N ordR E F O  h a r i s itt nu pågående fo rskn ingsarbete  lyft fram  decentrali- 
seringsfrågorna som  en väsen tlig  fråga för regional u tveckling  och regional 
utjäm ning. E n  av de fo rskn ingsgrupper som  sta rta ts  har till uppdrag att 
s tudera  regionalpolitiken i e tt sam hälle m ed ökande decentralisering . Fri- 
kom m unförsöken  i de no rd iska  länderna  kan ses som  e tt led i denna s tarka  
decen tra liseringstrend .

D ecentralisering  sy ftar b l.a . till a tt ge ökade m öjligheter till e tt lokalt, 
dem okratisk t fö ran k ra t b eslu tsfa ttande , v ilket fö ru tsä tts  kunna ge en b ä tt
re anpassn ing  till lokala och  regionala  förhållanden  och därm ed e tt bä ttre  
u tny ttjande  av begränsade  resu rser. H ärigenom  skall kom m unerna b ä ttre  
kunna m edverka  i den  regionala  u tveck lingen  av näringsliv och ekonom i.

D enna p rocess h a r kom m it olika långt i de no rd iska  länderna och fö ru t
sättn ingarna  v a rie ra r vad gäller kom m unernas sto rlek  och kom petens sam t 
den statliga regleringens sty rka . N ord isk t kom parativa  forskningspro jek t 
blir därm ed k lart in tre ssan ta  då  d e t bl. a. b lir m öjligt a tt studera  organ isa
tionens betydelse  för de t fak tiska  agerandet. N o rd R E F O s forskningsgrupp 
som  har an svare t fö r decen tra liseringsfrågorna  har s ta rta t e tt b re tt upplagt 
arbete  som  berö r frågorna  av både d irek t och ind irek t in tresse  fö r frikom - 
m unförsöken.

M ot denna bakgrund  kan fö ljande sägas:
(1) M edlem sforslagets argum enta tion , a tt e tt friare  kom m unalt b eslu ts

fa ttande  i g ränskom m uner b ö r kunna u n d erlä tta  öm sesid iga anpassn ingar, 
förefaller rimlig.
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(2) D etta  bör kunna ge b ä ttre  fö ru tsä ttn ingar fö r regional ekonom isk  
utveckling  i g ränsom rådena, som  m ed få undantag  har k lara regionala 
obalansprob lem .

(3) Ö m sesid igheten  i de anpassn ingar som  kom m unerna fö ru tsä tts  göra i 
e tt frikom m unförsök  över rik sg ränsen , bö r på e tt m ycket k lart sä tt illu stre
ra  sk illnader och likheter m ellan de nord iska länderna vad gäller grad av 
decentralisering . D etta  u tgör i sig e tt in tressan t kom parativ t nord isk t 

fo rskningsom råde.
(4) R egional och lokal u tvecklingspolitik , och föru tsä ttn ingarna  fö r den 

na, u tgör äm net för N ordR E F O s decen traliseringsgrupp . G ruppen har 
byggt upp ett nätverk  av nord iska  forskare  m ed likartad in tresseinrik tn ing. 
E tt even tue llt positiv t agerande från m edlem sregeringarna på m edlem sför
slaget bö r därm ed kunna ge u trym m e för sam ordnad nordisk forskning där 
N ordR E F O  i m ån av re su rse r ä r  in tresserad  av a tt m edverka.

H elsingfors den 14 maj 1987

Enligt uppdrag

G östa  O scarsson

Nordkalottkommittén:

N ordkalo ttkom m ittén  fö rhåller sig i princip positivt till förslaget om 
” frikom m unförsöket” , m en an se r a tt fö rsökets tyngdpunkt borde vara på 
andra än de i förslaget angivna verksam hetsom rådena. H ärigenom  skulle 
ny ttan  fö r N ordka lo tten  kunna vara  m öjligast stor.

På de om råden  som  näm nts som  exem pel i m edlem sförslaget och som 
hör till kom m unförvaltn ingens delom råden  förverkligar g ränskom m unerna 
på N ordkalo tten  redan  sam arbete  endera  på basis av separa ta  ö verens
kom m elser eller and ra  arrangem ang i så sto r u ts träckn ing  som det i de 
olika fallen ä r ändam ålsenlig t. Som exem pel kan näm nas sam arbetet m el
lan hälsocen tralerna. I de tta  fall kan en patien t vid aku t insjuknande 
kon tak ta  den  närm aste  hälsocen tralen  oberoende av landsgränsen. K om 
m unerna har även m öjlighet a tt knyta  så  v id s träck ta  sam arbetsav ta l angå
ende brand- och räddn ingsverksam het som  ä r nödvändigt.

F ö r a tt den p lanerade fö rsöksverksam heten  skulle ha verklig betydelse  
för N ordka lo tten , borde bestäm m elserna  och förordningarna som  berör 
gränshandeln  och handelsu tby te t i allm änhet särskilt beak tas. N o rdka lo tt
kom m ittén har den 13 maj 1986 gjort e tt förslag till regeringarna i F inland. 
Sverige och N orge om  att N ordkalo tten  skulle göras till försöksom råde för 
friare handel och  förenklade export/im portru tiner. En friare handel kan
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stab ilisera  och fö rb ä ttra  a rbe tsm arknadssitua tionen  och ge b ä ttre  möjlig
h e te r a tt u tveck la  N ordka lo tten  som  hem m am arknad .

F ö rsöksverksam heten  kan genom föras endera  som  ett p ilo tprojekt som 
om fattar hela N ordka lo tten  eller i form  av e tt frikom m unförsök. H uvudsa
ken ä r a tt den skulle ha sådana fo rm er som  är till ny tta  fö r utvecklingen av 
näringslivet och handeln  på N ordk lo tten  och att m an vid värdering  av 
resu lta ten  skulle ge fö rsöket v id s träck ta re  betydelse  på  no rd isk  nivå.

Ifall det inte finns tillräcklig  politisk  vilja a tt lå ta  fö rsöket täcka  hela 
N ordkalo tten  kunde m an som  försöksom råde ta  e tt m indre om råde, t. ex. 
T orneälvdalen , där m an redan har långtgående trad itioner inom u tveck lan 
det av gränskom m unalt sam arbete .

Rovaniem i den 9 jun i 1987

N ordkalo ttkom m ittén

Sigbjørn Eriksen  
Ordförande

Kvarkenrådet:

Inom  de flesta  no rd iska länderna  pågår i b e tydande om fattning nationel
la försök  m ed frikom m uner. D et te r  sig därfö r även  naturlig t a tt m o tsva
rande försök  genom förs m ellan olika kom m uner ö ver rik sg ränserna  i N or
den. I fö rs ta  hand b ö r fö rsöken  om fattas av sam verkans- och sam ordnings
behov av prak tisk /ekonom isk  karak tär.

Av de i m edlem sförslaget fram förda exem plen på läm pliga verk sam hets
om råden , an se r vi a tt sam arbete  inom  kom m unikationerna, ä ld reom sor
gerna, hälso- och sjukvård  sam t tandvård , och ungdom sskolan som  sä r
skilt värt a tt sa tsa  på.

F ö r a tt uppnå b ästa  möjliga förankring  och resu lta t bö r sam arbete t dels 
begränsas till något en staka  eller några få v erk sam hetsom råden , dels om 
fa tta  kom m uner som  ligger geografiskt i gräns m ed varandra , dels ha 
någorlunda lika s tru k tu r ifråga om  befolkningsunderlag  och ekonom iska 
fö ru tsä ttn ingar och dels bö r e rfa ren h e te r och pågående u tvärderingar av 
nuvarande nationella frikom m unförsök  tas till vara .

Vid valet av fö rsökskom m un to rde  det vara  en fördel a tt välja en sådan 
som  tidigare har e rfa renhe t av nord isk t sam arbete . D et te r  sig därför 
naturligt a tt kom m unen kom m er från redan ex is terande nord isk t sam ar- 
be tsom råde.

U m eå den 4 juni 1987

F ör K varken råde t

Tage Larefa lk
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M ittnordenkom m ittén  har gett i uppdrag  åt sina berö rda  underorgan att 
fram föra synpunk ter över det p resen te rade  m edlem sförslaget. D essa  frå
gor b erö r fram för allt tv å  underorgan.

1) M ittnordenkom m itténs arbetsg rupp  för handelsh inderfrågor som  i
sitt a rbete  har fram lagt en rad k onk re ta  förslag till lösning av de i rem issen 
p resen te rade  problem en (se B ihang 1 ) . --------

2) Södra F ö rsöksom rådet som  u tgörs av g ränskom m unerna i N ord- 
T røndelag  och Jäm tland  berö rs d irek t av m edlem sförslaget och har därför 
avgett b ifogad  underrem iss (se B ihang  2).

M ittnordenkom m ittén  vill m ed hänvisning till de här fram förda synpunk
te rna  anslu ta  sig till m edlem sförslaget och sam tidigt fram föra a tt a rb e ts 
gruppen för handelsh inder redan i prak tiken  har uppm ärksam m at många 
av de fram förda problem en och att dess förslag till lösningar på dessa vid 
behov kan p resen te ras  fö r N ord iska  råde t eller annat organ.

M ed önskan om  ytterligare  sam verkan  i dessa frågor.

Sundsvall den 12 jun i 1987

F ör M ittnordenkom m ittén

Erik H ollander  
Kanslichef

Mittnorden — Samarbete över gränserna:

B IH A N G  1

Mittnordenkommittén, Arbetsgrupp-handelshinder:

D etta  y ttrande avser den del av det rubricerade m edlem sförslaget som 
rör handelshinderfrågor. Y ttrandet har m untligen bere tts  i m ittnordenkom 
m itténs arbetsg rupp-handelsh inder.

Enligt a rbetsg ruppens uppfattn ing ä r det flera prob lem /h inder för den 
nord iska handeln  som  m ed fördel skulle kunna han teras av gränskom m u
nerna. D etta  fö ru tsä tte r em ellertid  a tt de u tru stas m ed befogenheter a tt 
fa tta  beslu t om d ispenser, tillstånd o. dyl.

I m edlem sförslaget pekas b land annat på m öjligheterna för g ränskom 
m unerna att få d ispensera  v issa tran sp o rte r över gränsen , fö renkla de 
krångliga tull- och m om sprocedurerna. F örslagsställarna har här pekat ut 
de väsentligaste p rob lem om rådena för gränshandeln .

Till d e tta  vill arbetsg ruppen  lägga några y tterligare problem  som  under
stöd jer förslagsställarnas antagande om att e tt kom m unalt engagem ang för 
g ränshandel ä r  e fte rs trävansvärt.
-  Idag m åste kö tt, fisk, p lan to r, färska g rönsaker e tc ., genom gå följande 

p rocedur vid gränsöverföring:
steg  I. Im portlandets m yndigheter besik tar exportlandets slakterier,
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odlingar o. dyl. L is ta  på godkända anläggningar up p rä tta s  och skickas ut 
till tu llm ynd igheterna som  b ed river kontroll av data  ang. godset. 
steg  2. E x p o rtlande ts  m yndigheter gör hälso-, m iljövårds-, väx tskydds- 
och veterinärbesik tn ing . In tyg  upp rä ttas som  expo rtö ren  skall fö rete  vid 
gränspassering .
steg  3. M otsvarande besik tn ing som  u nder steg 2 görs i im portlandet. 
G enom  överenskom m elser m ellan gränskom m unernas hälso- och 

m iljövårdsm yndigheter borde steg 3 i denna p rocedu r kunna slopas.
-  I m edlem sförslaget näm ns deponeringen  av säk e rh e te r fö r tull och ska t

te r  vid tillfällig varuutförsel som  e tt prob lem , särskilt fö r sm å företag . 
Enligt arbetsg ruppen  skulle u tökade befogenheter för g ränskom m unerna

att ställa garan tie r för fö re tagens räkning, kunna lösa detta  problem .
-  D et finns särsk ilda reg ler för g ränsbohandeln  m ellan Sverige, N orge och 

F inland. A rbetsg ruppen  har erfarit a tt dessa regler är dåligt kända bland 
g ränsbor och a tt de till sto ra  delar är fö råldrade.
Enligt arbetsg ruppen  skulle de fö reslagna frikom m unförsöken  kunna 

om fatta  rä tten  att lokalt, i sam arbete  m ed tu llm yndigheterna få u tfo rm a 
adekvata  gränsboreg ler.

A rbetsg ruppen  vill i d e tta  fall hänvisa  till e tt förslag från  m ittnordenkom - 
m ittén som  gäller T eveldalsp ro jek te t. I d e tta  förslag  har fö rändringar av 
gällande reg ler fö r g ränsbor förts fram  till de svenska och norska regering
arna.

A rbetsg ruppen  tillsty rker e tt positiv t y ttrande över rubricerade  m ed
lem sförslag från m ittno rdenkom m ittén .

Sundsvall den 15 maj 1987

F ö r a rbe tsg ruppens räkning

K jell-O ve W iklund  
Utredare

B IH A N G  2

Frikommuneforsøk i Søndre forsøksområde:

A rbeidsgruppen  m ed rep resen tan te r for kom m unene i Søndre fo rsøks
om råde s tø tte r fullt ut forslaget om opp re tte lse  av ” frikom m uner”  i dette  
g renseom rådet.

Ved en slik ordning ser vi sto re  m uligheter for å effektiv isere sam arbei
det og den gjensidige ny tten  en kan ha i å  beny tte  m ulighetene som  finnes i 
hele om rådet, uavhengig av riksgrensen .

I . Forslag til arbeidsm etode  
N edenfo r er nevnt et utvalg av p rak tiske u lem per fo r et u ts trak t sam ar

beid o ver riksgrensen .
Vi m ener en bør velge ut et antall konkre te  saker, gjerne av begrenset 

om fang, og definere ” d ispensasjonso rdn inger” som  kan gjelde o ver en 
viss periode. D enne perioden beny ttes  til å u tarbeide varige løsninger på 
hindringen, sam tidig som  en v inner p rak tisk  erfaring  fra den m idlertidige 
d ispensasjonsordn ingen .
11 -  A 792le Supplement
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S aker kan fo r eksem pel væ re
-  V arierende s tø tteo rdn inger i N orge og Sverige

E n b en y tte r ” den b e s te ” ordningen felles for hele om rådet.
-  M om s på m idlertidig overføring av kap ita lvarer

D ette  skaper store  u lem per ved å  beny tte  u ts ty r som  finnes i om rådet på 
m otsa tt side av g rensen , m ens en m å langt av sted  for å  skaffe u ts ty re t i 
eget land. E n d ispensasjon  vil endre dette .

-  S katt på jo rd b ru k sv a re r
D ette  sk ap er i v isse tilfeller p roblem er.

-  Postgang
E ndrede  p o stru te r vil m inske tran spo rttiden .

-  T o llp rosedyrer
V isse regler innen to llvesenet e r  svæ rt stivben te  og lite brukervennlige.

-  N æ ringslivets sam arbeid
E nklere saksbehandling  ved u tarbeidelse  av tilla te lser fo r g renseover
skridende sam arbeid  innenfo r næ ringslivet i om rådet, f. eks. p roduk 
sjonssam arbeid  og u tveksling  av kom petanse.
D et er viktig å konsen tre re  seg om  e t fåtall saker om gangen. D ette  vil gi 

bedre innsikt i hele problem stillingen, og en vil få anvendbare varige 
løsninger.

2. F unksjonell organisering
En viktig fordel i frikom m unesta tusen  e r den økede se lv rådere tten  for de 

m edvirkende kom m unene. V ed a t en får øket m ulighet til å  avgjøre forhold 
lokalt, vil a rbeidet gå raskere  og væ re tilpasset forho ldene best mulig.

” F rikom m unene”  vil skape nye g renser m ot nabokom m unene i eget 
land. D ette  fo rho ldet m å tas hensyn til og avhjelpes i s tø rst mulig grad.

Im idlertid b ø r en kunne tillate visse fo rdeler ved sam arbeid  som  er 
begrenset til frikom m uneom rådet. D ette  vil gi næ ringslivet bedre sjanse til 
å overleve.

3. G jennom føring
Frikom m uneom rådet m å væ re godt rep resen te rt i evt. a rbeidsgrupper 

der forho ldene og problem ene i frikom m unene behandles og løses.
D ette  er viktig fo r å  gi de m est ko rrek te  vurderingene av aktuelle 

p rob lem er sam tidig som  d e t kan b idra  til raskere  og enk lere  løsninger.
På sikt se r en  fo r seg et perm anen t regelverk  fo r sam arbeid  innenfor 

frikom m unene.
E t slikt regelverk  m å væ re g jennom arbeidet og tilpasset de konkrete 

fo rho ldene, selvsag t u ten  å  im øtegå nasjonal lovgivning.
Søndre fo rsøksom råde stiller seg a ltså  fullt u t bak  en slik ordning og vil 

håpe og b idra  til a t a rbe ide t m ed frikom m uneordning kan kom m e i gang så 
snart som  mulig.

F o r arbeidsgruppen  i SØ F 

Jens K rystad

D en  28. m ai 1987
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A R K O  — en svensk-norsk samarbeidsregion:

Sam arbeidet i A R K O  (A R v ik a -K O ngsv inger)-reg ionen  har pågått m ed 
vekslende in tensite t siden  1968, og i de siste årene  h a r A R K O  væ rt e tt av 
N ord isk  M in isterråds grensereg ionale  sam arbeidsom råder. K om m unene 
A rvika og E da på  svensk  side og E idskog, G rue , K ongsvinger og Sør-O dal 
på norsk  side de lta r i sam arbeidet, som  fra 1984 h a r væ rt adm inistrert 
gjennom  et lokalt sek re taria t.

G jennom  arbe ide t m ed g rensekom m unale  sam arbe id sp rosjek te r av d ek 
kes stadig regler og bestem m elser som  opprinnelig  har e t nasjonalt eller 
in ternasjonalt sik tem ål, m en som  (utilsik tet) ram m er grensebefolkningens 
naturlige sam kvem .

D et har også vist seg a t det e r  svæ rt vanskelig  å  nå fram  til sen tra lt nivå 
m ed forslag om  endringer av slike ru tiner og bestem m elser.

Forslaget om  frikom m uneforsøk  åp n er e tte r  A R K O ’s m ening fo r in te
ressan te  m uligheter til å  p røve  u t enk lere  sam arbeidsfo rm er, og kan væ re 
et ledd i en  u tvikling m ot y tterligere  norm alisering  og avvikling av form ali
te te r fo rbundet m ed g rensene  i N orden .

G jennom  p ro s jek te r på  ku ltu r-, tu rist-, u tdannings- og næ ringslivssek to
ren har A R K O  gjort verdifulle erfaringer av både positiv  og negativ  karak 
te r  som  kan kom m e til ny tte  i d e t videre sam arbeidet.

A R K O  og de andre  grensereg ionale  sam arbeidsom rådene har alle fo ru t
se tn inger fo r å egne seg som  fo rsøksom råder i et slikt p rosjek t som  fo r
slagsstillerne sk isserer.

E t e tab le rt kon tak tn e tt, lokalt engasjem ent, erfaring m ed p rob lem om rå
der, oppbygd adm in istrasjon  og prosjek tledelse  e r  viktige e lem en ter i 
denne sam m enhengen.

A R K O  se r det im idlertid  som  vesentlig  at et even tue lt forsøk  blir tilført 
både økonom iske og personellm essige re ssu rse r som  kan sikre en effektiv 
fo rsøksperiode.

T ilrettelegging av kom m unikasjoner og in frastruk tu r kan væ re vesentlig  
for a t fo rsøkene skal gi positive resu lta te r.

D et e r  også en  fo ru tse tn ing  a t e t ev. fo rsøk  stø ttes  av  nasjonale m yndig
heter, slik at fleksible og u o rtodokse  løsninger kan u tp røves.

K onklusjon:
A R K O -kom m unene stiller seg positive til ideene i m edlem sforslaget, og 

s tø tte r tanken  om  å gi kom m uner på begge sider av rik sgrensene i N orden  
anledning til å  de lta  i frikom m uneforsøk . A R K O  vil påpeke den  ressu rsen  
som  ligger i de grensereg ionale  sam arbeidsom rådene, og fram hever disse 
som  spesielt velegnet fo r fo rsøksv irk som het av denne typen .
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Tilføring av ek stra  re ssu rse r i form  av penger og ev . personell vil trolig 
væ re nødvendig  fo r at fo rsøkene skal kunne gi positive resu lta ter.

A R K O  sier seg in te ressert i å delta  i et even tue lt frikom m uneforsøk.

K irkenæ s, 26. ju n i 1987

F o r styringsgruppa i A R K O -sam arbeidet

H eid i A rild  
ARKO-sekretær

Skärgårdsprojektet:

Skärgårdsp ro jek te t om fattar och tillsty rker fö r sin del m edlem sförslaget 
om frikom m unförsök . E nligt vår m ening skulle erfa renhe te rna  från  ett 
experim ent m ed frikom m uner i enlighet m ed förslaget vara  värdefulla och 
på e tt u tm ärk t sätt s töd ja  idén m ed N orden  som  hem m am arknad.

M arieham n den 22 ju n i 1987

Jan-E rik E nestam  
Projektchef

Bornholm • Sydöstra Skåne:

I denne anledning bem æ rker sty regruppen , a t de realistiske m uligheder 
fo r sam arbejde m ellem  B ornholm  og S ydöstra  Skåne om  de foreslåede 
em ner er begræ nsede på grund a f den geografiske adskillelse m ellem  de to 
regioner.

Indenfor em nerne tu rism e og kom m unikation  foregår dog allerede, på 
det fæ llesregionale n iveau , et om fattende sam arbejde; m en det er sty re 
gruppens opfa tte lse , a t eventue l frikom m unestatus ikke vil væ re a f be tyd
ning fo r de tte  eller fo r andet, muligt sam arbejde.

J. K . B randt 
Formand

R ø n n e , d en  1. ju n i  1987

Ib  A ndersen  
Sekretær
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Gränskommittén Østfold—Bohuslän:

G ränskom m ittén  h a r vid sam m anträde i U ddevalla  den 20 maj 1987 
behand la t rem issen  och  k o n sta te ra t a tt m edlem sförslaget överensstäm m er 
med det synsä tt som  präg lar G ränskom m itténs verksam het. G ränskom m it
téns e rfa ren h e te r pek ar på  e tt u tta la t behov  av in sa tse r som  m edverkar till 
att underlä tta  invånarnas vardag  vid olika ty p er av ko n tak te r över riks- 
gränsen . K om m itténs m ålsättn ing  är a tt så  långt m öjligt fram häva g ränsre 
gionen som  en gem ensam  resu rs . D enna m ålsättn ing  kan på  ett b ä ttre  sätt 
uppfyllas om  m edlem sförslaget ” frikom m unförsök”  över rik sg ränserna  i 
N orden  kom m er till stånd.

N edan  besk rivs några av de frågor som  G ränskom m ittén  a rb e ta r med 
och som  också  exem plifieras i rem issen:

-  B eträffande sam arbe te t m ellan turistnäringen  h a r G ränskom m ittén  fått 
till stånd  en  gem ensam  norsk -svensk  tu ristin fo rm ationscen tra l m ed u t
ställningslokal fö r näringsliv sp resen ta tioner m. m. — SV E N O  E6. 
SV E N O  E6 ä r belägen vid b ro fäste t på norsk  sida Svinesund. B em an
ningen som m artid  u tgörs av svensk  och norsk  personal, som  a rbe ta r 
sida vid sida. E n 3-årig fö rsöksperiod  påbörjades 1986. V erksam heten  
finansieras m ed m edel från  N ord iska  m in isterrådet, de regionala tu r is t
organen sam t G ränskom m itténs in tressen te r. SV E N O  E6 ses som  basen 
för u tvecklingen  av den gem ensam m a tu ristnäringen .

-  In fo rm ationsm öten  har genom förts m ed vägm yndigheterna i regionen 
angående behov  av fö rb ä ttra d  standard  på  E uropaväg  6.

-  F lygpla tsstud ie  h ar genom förts m ed in terv juundersökn ingar och hear
ings på bägge sido r gränsen .

-  F rågor kring gym nasie-, a rbetsm arknads- och högsko leu tb ildn ing  har 
d isku te ra ts  m ed b e rö rd a  regionala  in s tanser m ed avsik t a tt underlä tta  
sam utnyttjande.

-  D iskussioner har fö rts  m ed landsting  och fy lkeskom m une om sam ut
ny ttjande inom  speciella vårdfrågor.

-  E n s. k. gränshandläggarpärm  h ar u ta rb e ta ts  i sam arbete  med berörda 
in s tanser och m ed syfte a tt öka  kunskapen  kring gränsfrågor sam t att 
u tveck la  det person liga kon tak tn ä te t m ellan in stanserna  för a tt härige
nom  und erlä tta  en  ” sm id igare” hantering .

-  D iskussioner har fö rts m ed rep resen tan te r för tu llm yndigheterna och 
m ed näringslivet angående ”p a ssa g ep ro b lem ” .

-  m. m.
G ränskom m ittén  Ø stfo ld -B o h u s lä n  är således positiv  till a tt e tt ” fri

kom m unförsök”  över rik sg ränserna  i N orden  kom m er till stånd  enligt de 
in ten tioner som  inrym s i m edlem sförslaget.
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E nligt vår uppfattn ing  b ö r G ränskom m itténs m edverkan  vara  liktydig 
m ed G ränskom m itténs geografiska verksam hetsom råde.

S tröm stad  den  lO juni 1987

G ränskom m ittén  Ø stfo ld -B o h u s lä n

K nu t P ettersen  
Ordförande

Torsten Torstensson  
V ice ordförande

B o H am rå  
Sekreterare

NÄRPs Ö resundsgrupp  hänvisar till y ttrande frå n  länsstyrelsen  i M alm ö
hus län av den 1 ju n i 1987 (se nedan).

D a n m a r k  

Indenrigsm inisteriet:

Indenrigsm in isterie t h a r i anledning af U denrigsm in isterie ts skrivelse 
anm odet U nderv isn ingsm inisterie t, Justitsm in isterie t, Industrim in isterie t, 
M inisteriet fo r O ffentlige A rbejder, M inisteriet for S ka tte r og A fgifter, 
A rbejdsm in isterie t og Socialm in isterie t om  en udtalelse.

U ndervisnings- og Justitsm in is terie t h ar ikke bem æ rkninger til forslaget.
Industrim in isteriet finder ikke et så  vid tgående forslag, hvor de delta

gende kom m uner selv skal kunne træ ffe afgørelser om  såvel sam arbejds
om råder som  om , hvilke reg ler -  bl. a. statslige stø tteo rdn inger -  der 
uden fo r ram m erne for fo rsøgsv irksom heden  skal æ ndres eller ophæ ves, 
for accep tabelt.

M inisteriet fo r  O ffentlige A rbejder  op lyser, at DSB ingen bem æ rkninger 
har til forslaget, idet næ ppe nogen bus eller baneforb indelse  m ellem  D an
m ark og de øvrige nord iske lande vil kunne blive berø rt a f  forslaget. F o r så 
vidt angår fæ rgeru ter vil forslaget næ ppe heller få nogen p rak tisk  konse
kvens.

F o r så  v id t angår ve jom rådet henv iser m in isterie t til et brev  a f 6. juli 
1987 fra V ejd irek to ra te t og m eddeler sam tidig, at m an finder et forsøg 
vedrøende sta tsvejene  uhensig tsm æ ssig t og i øvrigt u realistisk .

M inisteriet fo r  S ka tte r  og A fg ifter, S ka tted ep a rtem en te t ud ta ler, at de 
in terne danske frikom m uneforsøg kun i m ere begræ nset om fang har berø rt 
m inisteriets om råde. V ed forsøg på  tvæ rs a f  de nordiske landegræ nser 
synes d e r heller ikke a t væ re grundlag for at udvide den kom m unale 
kom petence i s tø rre  om fang, end det e r  sket ved de in terne danske forsøg.
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V ed skattereg ler, d e r ved rø rer p e rsoner m ed tilknytning til både Sverige 
og D anm ark , b ø r sådanne reg ler fø rs t overvejes inddraget i eventuelle  
frikom m uneforsøg på  tvæ rs a f  landegræ nserne , såfrem t der på baggrund af 
helt konkre te  sager v ise r sig e t særligt behov  fo r det. D ette  er ikke tilfæ ldet 
i ø jeblikket.

F o r D epartem en te t fo r to ld- og forbrugsafgifters om råde findes ikke 
anledning til sæ rlige m om sin itia tiver på grund a f m edlem sforslaget, da 
bl. a. de sk itserede  p rob lem er ikke synes typ iske  set i forhold til D anm arks 
g ræ nser til de øvrige nord iske lande. D er henvises i øvrigt til en rappo rt fra 
maj 1987 fra en arbejdsgruppe nedsat på det nord iske finansm inisterm øde i 
K øbenhavn  i m arts 1986 om en b redere  harm onisering  a f de generelle 
m om ssystem er i N o rden . M in isterie t fo r S k a tte r og A fgifter u d ta le r endvi
dere , at m ulighederne fo r en forenkling/æ ndring a f bestem m elserne i re la
tion til g ræ nsehandelen  må vurderes m eget lavt. D er henvises sam tidigt til, 
at der a llerede vedrø rende rejsegods findes særlige bestem m elser under 
hensyn  til a tte s ta tio n  a f  fak tu raer, og at en a f  N ord isk  M inisterråd  nedsat 
a rbejdsgruppe om  to ld re la terede  handelsh indringer b l.a . d rø fter spørgs
mål i forb indelse  m ed indførsel a f  en trep renørm aterie l.

A rbejdsm in isterie t ud ta le r, a t der e fte r A rbejdsm in isterie ts skøn ikke er 
anledning til at inddrage det nord iske arbejdsm arkedssam arbejde  i et even
tuelt frikom m uneforsøg  på tvæ rs a f  de nord iske rigsgræ nser, idet man 
inden for det nord iske a rbejd sm arkedssam arbejde , som  e r fastlagt ved 
overenskom sten  a f 6. m arts 1982 om  fælles nord isk  arbejdsm arked  har 
ved taget p ro ced u rer, som  tager sigte på sam arbejde over græ nserne. I 
pro tokollen  til overenskom sten  e r det i pkt. 6 anført, at ” L andene skal 
indgå særlig aftale inden for ram m erne a f  denne overenskom st om  v ilkåre
ne for g ræ nsearbe jde” .

Socia lm in is terie t b em æ rker, at de undersøgelser, der p. t. foretages fra 
finsk side m ed henblik  på  at udvide den nord iske tryghedskonven tions 
dæ kningsom råde til even tue lt a t om fatte sto re  dele a f  b is tandsloven , har et 
sigte, de r ligger tæ t på m edlem sforslagets indhold på det sociale om råde.

F o r D anm arks vedkom m ende g iver a llerede den eksisterende sociallov
givning, heru n d er fo rsøgsbestem m elsen  i b is tandslovens § 138 b, mulig
hed for en  vis tilpasning landene im ellem . Selvom  m inisteriet således ikke 
ser det sto re  behov  fo r en frikom m uneforsøgsordning  m ellem  de nordiske 
lande, skal m in isterie t ikke m odsæ tte  sig gennem førelsen  a f  fo rslaget, hvis 
de tte  i øvrigt skulle have in teresse . En forudsæ tn ing  er det dog, at de 
afta ler, d er indgås m ellem  kom m uner i de forskellige lande, sker på frivil
lighedens basis og e r økonom iske neu trale .

F o r Indenrigsm in isterie ts  vedkom m ende skal m an ud ta le , at m inisteriet 
principielt kan tils lu tte  sig m edlem sforslagets in ten tioner om  en fortsat 
udbygning af kom m unale ko n tak te r og bo rgerre ttigheder på tvæ rs a f  lan
degræ nser i relation  til sundhedsom rådet.

M inisteriet finder dog sam tidig anledning til at bem æ rke, at der specielt
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inden fo r sundhedsom rådet a llerede e r e tab le re t v id tgående ram m er for 
de tte  sam arbejde, ligesom  der a llerede pågår et fo rtløbende udviklingsar
bejde i relation  til d isse ram m er.

Som  eksem pler herpå kan fo r det fø rste  frem hæ ves overenskom sten  om 
nord isk  arbejdsm arked  for sundheds-, sygehus- og veterinæ rpersonale , 
som  -  specielt i relation  til g ræ nsereg ioner -  åbner fleksible m uligheder 
fo r erhvervsm otiverede  ” græ nsekrydsn inger” .

F o r det andet kan næ vnes den nord iske socialkonvention  og de danske 
regler om kring adgang til sundhedsvæ senets ydelser, som  ligeledes i be ty 
deligt om fang dæ kker særlige prob lem er i græ nsereg ioner. D et kan endvi
dere i sam m e forbindelse op lyses, at der for næ rvæ rende pågår et ud red 
ningsarbejde i N ordisk  M in isterråds regi, u nder N ord isk  Socialpolitisk 
K om ité, om kring behovet for en udvidelse a f  socialkonventionens dæ k
ningsom råder.

Endelig skal m in isterie t for det tredje henlede opm æ rksom heden  på, at 
der -  m ed udgangspunkt i N ord isk  R åds m edlem sforslag  A712/s -  a llere
de under N ord isk  Socialpolitisk K om ité e r  ivæ rksat et udredningsarbejde 
vedrørende nord isk  sam arbejde i rela tion  til højt specialiseret sygehusbe
handling. I relation  til de tte  udviklingsarbejde har også et specielt g ræ nse
reg ionsbaseret sam arbejde væ ret inddraget i overvejelserne.

Sam m enfattende kan m inisteriet som  næ vnt principielt tils lu tte  sig m ed
lem sforslagets in ten tioner om et udvidet fo rsøgsbasere t sam arbejde på 
kom m unalt niveau i relation  til re levan te  opgavefelter inden for sundheds
arbejdet, i det om fang en sådan  virksom hed udspringer af ønsker og behov 
hos de berø rte  kom m uner. De næ vnte etab lerede  ram m er for nordisk 
sam arbejde på sundhedsom rådet, og den næ vnte udviklingsvirksom hed 
om kring sam m e, kan dog give anledning til overveje lser om , hvorvidt det i 
m edlem srekom m endationen  indeholdte forslag om etablering  a f en sæ r
skilt p ro jek tgruppe uden for det e tab lerede  system  for nordisk  sam arbejde 
inden fo r sundhedsom rådet vil væ re hensigtsm æ ssigt og frugtbart.

Indenrigsm inisteriet kan i øvrig t henholde sig til det a f  de ovennæ vnte 
m inisterier ud ta lte  og skal sam tidig m eddele, at m edlem sforslaget ingen 
sam m enhæ ng vil have m ed det danske frikom m uneforsøg, idet bl. a. de 
kom m uner, der i D anm ark even tue lt fø rst og frem m est kunne kom m e i 
betragtn ing ved e t fæ llesnordisk  forsøg, er H elsingør og K øbenhavns 
K om m uner, og d isse har i henhold til den danske frikom m unelovgivning 
ikke sta tus som  frikom m uner. I øvrigt vil de tidsm æ ssige forsøgsperioder 
væ re forskellige, idet det danske frikom m uneforsøg i henhold til frikom 
m uneloven ud løber 31. decem ber 1993.

Indenrigsm in isterie t finder i øvrigt, at forslaget som  helhed betrag te t 
form entlig  vil have s tø rst in teresse  for de øvrige nordiske lande med deres
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fælles landegræ nser, lange geografiske afstande og lille befo lkn ingstæ thed , 
m ens de næ vnte forhold  ikke e r karak teristiske  fo r D anm ark.

K øbenhavn , den 6. august 1987

K n u d  E nggaard
Ulla Skovgaard  D anielsen

Kommunernes Landsforening:

E fte r landsforen ingens um iddelbare opfatte lse  synes et sam arbejde m el
lem nord iske kom m uner på i hvert fald nogle af de sagsom råder, de r er 
frem hæ vet i fo rslaget, fo rtrin sv is at væ re a f in teresse  for kom m uner, der 
adskilles a f  en landegræ nse. På andre a f  de næ vnte sagsom råder vil der 
m uligvis kunne væ re m uligheder fo r et sam arbejde m ellem  enkelte danske 
og enkelte  svenske kom m uner, afhæ ngigt navnlig a f  de foreliggende trafik 
forbindelser.

L andsforen ingen  ser sig im idlertid  ikke i stand  til at udtale sig m ere 
konkre t herom , m en vil henstille  til delegationens overvejelse  a t anm ode 
de danske kom m uner, som  i denne relation  kan anses som  græ nsekom 
m uner, om en konkre t vurdering af forslaget.

K øbenhavn , den 27. april 1987

Thorkild S im onsen
P eter G orm  H ansen

Frederiksberg Kommune:

D et frem går a f  fo rslaget, at der b land t andet skal nedsæ ttes en p ro jek t
gruppe m ed rep ræ sen tan te r fra N ord isk  R åd /N ord isk  M insterråd  sam t fra 
de deltagende kom m uner, og a t d e r skal tilvejebringes tilstræ kkelige re s
sou rcer m ed henblik  på  gennem førelsen  a f den nødvendige fo rsøgsv irk 
som hed.

I forslaget e r  an fø rt, at frikom m unesam arbejde over g ræ nserne  f. eks. 
kan om fatte så  forskellige ting som  udvikling a f tu rism en , kom m unika
tionsspørgsm ål, heru n d er trafik fo rb indelser, ungdom sskolev irksom hed, 
æ ldreforsorg , sygehusvæ sen  m. v.

G ennem førelsen  a f forslaget m å for D anm arks vedkom m ende fo rm en t
ligt ses i sam m enhæ ng m ed den  gæ ldende lov om  frikom m uner, og det m å i 
givet fald overvejes, i hvilket om fang et frikom m uneforsøg  over græ nserne 
i N orden , k ræ ver æ ndringer i den  gæ ldende lovgivning. 
t 2 —A 792/e Supplem ent
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F rederiksberg  K om m une har ikke sta tus som  frikom m une i henhold til 
den danske lov om  frikom m uner, og um iddelbart synes d e t i N ord isk  Råd 
frem satte  forslag  at m åtte have s tø rst in teresse  for de kom m uner, d e r i 
fo rvejen  e r udpeget som  frikom m uner, og som  sam tidig e r  græ nsekom - 

m uner.
F rederiksberg  K om m une er dog positiv t indstillet over for forslaget og 

vil, om  d e t senere m åtte ønskes , m edvirke til a t tilvejebringe det for 
p ro jek tgruppens arbejde fo rnødne op lysningsm ateriale.

K øbenhavn , den 24. april 1987

Prebel K olringen
P er H ard  P oulsen

F orbundet for Offentligt A nsatte—D ansk K om m unal A rbejderforbund:

A f det frem send te  forslag frem går det, a t frikom m uneforsøget over 
rigsgræ nserne e tab le res  m ed henblik  på  at øge og udvide sam arbejdet 
m ellem  kom m unerne over g ræ nserne uden  hensyntagen  til nationale love, 
bestem m elser og regler. D et fo reslåes , a t fo rsøget skal foregå over en tiårig 
periode indenfor vide ram m er fas tsa t a f  N ord isk  M in isterråd , og m ed 
refernce til en cen tra l p ro jek tgruppe m ed henblik  på, a t bruge de indhøste
de erfaringer og form idle ud b y tte t til det fælles nord iske sam arbejde b landt 
andet vedrø rende handel og i sociale spørgsm ål m. m.

F o rbundet har læ st det frem send te  forslag m ed sto r in teresse , og har 
fundet forslaget om  et yderligere N ord isk  sam arbejde over g ræ nserne for 
yderst positiv t. F o rbundet kan tilslu tte  sig forslaget om , a t det m uliggøres 
for kom m unerne at deltage i frikom m uneforsøget, m en det skal i den 
forbindelse unders treges , a t fo rbunde t ikke kan anerkende m uligheden for, 
at d e r e tab leres forsøg m ed løn og ansæ tte lsesv ilkår for fo rbundets m ed
lem m er ansat i de berø rte  kom m uner.

F rederiksberg , den  14. maj 1987

P .f .v .

P oul W inckler 
Forbundsformand

H ovedstadsrådet:

 kan d e t herm ed m eddeles, a t H o v edstadsråde t ingen bem æ rkninger
har til forslaget.
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D et m å herfra  anbefa les, a t D e h envender D em  til de kom m uner, De 
m åtte anse som  d irek te  b e rø rt a f  fo rslaget, fo r a t få en konk re t vurdering 
heraf.

V alby, den 26. maj 1987

P reben L assen
C hr. M ogensen

A m tsrådsforeningen i D anm ark:

N ord isk  R åd h a r i skrivelse a f  1. april 1987 ( j .n r . 8 .D .98.d/6) anm odet 
A m tsrådsforen ingen  om  en ud talelse  om kring m edlem sforslag  A  792/e om 
” F rikom m uneforsök  över riksgrensene i N o rd e n ” .

D et frem satte  forslag  om hand ler dels m uligheden fo r at ivæ rksæ tte  fo r
søg på tvæ rs a f  g ræ nserne , dels ønsket om , a t der nedsæ ttes en p ro jek t
gruppe, som  skal følge forsøgene.

A m tsrådsforen ingen  har ingen bem æ rkninger til d e t frem satte  forslag.

K øbenhavn , den 2. ju li 1987

P .f . V.  

e. b.

Sven d  Tychsen

F i n l a n d

Inrikesm inisteriet:

E tt av tal m ellan D anm ark , F in land , N orge och Sverige om  kom m unalt 
sam arbete  över rik sg ränserna  fö ru tsä tte r  a tt de legislativa h indren fö r 
sådan  verk sam het som  faller inom  kom m unernas kom petens avskaffas. De 
uppgifter inom  kom m unernas kom petens som  m edlem sförslaget av ser, 
t. ex. inom  ungdom sutb ildn ingen  och social- och  hälsovården , rym s inom  
ram en fö r av ta le t om  g ränskom m unsam arbete t. Om lagstiftningen lägger 
h inder i vägen fö r sam arbe te t dem  em ellan , fö refaller a lte rna tive t i fö rsta  
hand a tt v ara  a tt än d ra  lagstiftningen och  a tt o rdna  fö rsöksverksam het 
bara  om  det inte ä r  m öjligt a tt åstadkom m a fö rbä ttringar u tan .

V ad sedan  fö rsök  m ed sådana  uppgifter som  i F in land ankom m er på 
sta ten  beträffar, ä r  kom m unerna  inte den  rä tta  m yndigheten  a tt a rrangera 
fö rsöken , m en i och fö r sig ä r  det befogat a tt red a  ut fö ru tsä ttn ingarna  för 
försök  och a tt in leda dem  på  de g runder som  näm ns i m edlem sförslaget. De
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kom m uner som  ä r in tresserade  av fö rsöksverksam het borde em ellertid  
vara  inkopplade. B land sådana uppgifter i m edlem sförslaget som  i F inland 
handhas av sta ten  kan näm nas kom m unikationer, vägbyggnad i allm änhet, 
anläggande av flygfält och frågor som  gäller fordons tekn iska  egenskaper 
sam t avgifter på  im portvaro r. B eträffande specialarrangem ang också  för 
dem  ä r det befogat a tt reda  u t vilka fö rbättringar som  kan åstadkom m as 
utan  fö rsöksverksam het och arrangera  försök  m ed sådan t som  inte går a tt 
fö rbä ttra  utan .

M inisteriet tills ty rker a tt en pro jek tg rupp  etab leras för a tt reda  u t fö ru t
sä ttn ingarna och tilläm pningsom rådet fö r fö rsöksverksam het. U tom  N o r
diska m in is terådet b ö r p ro jek tg ruppen  om fatta  de statliga m yndigheter, till 
vilkas förvaltn ingsom råde uppgifterna hör, och de kom m uner, inom  vilkas 
om råde fö rsöket p laneras och  som  frivilligt går med i det.

H elsingfors den 25 maj 1987

Jarm o  R an tanen  
Inrikesminister

A ulikki M entula  
Byråchef

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapssty re lsen  stöder m edlem sförslaget om  ” frikom m unförsök” 
över riksg ränserna  i N orden  och anser a tt en  eller flera  å ländska kom m u
ner bö r erbjudas m öjlighet a tt de lta  i fö rsöksverksam heten , främ st med 
tanke på landskapet A lands geografiska läge i förhållande till Sverige 
ävensom  övriga naturliga fö ru tsä ttn ingar för e tt sam arbete  över riksgrän
serna.

M arieham n den 24 ju li 1987

Folke W oivalin 
Lantråd

P eter L indbäck  
T f kanslichef

Suomen kunnallisliitto och Finlands svenska kom m unförbund:

Sam arbete t m ellan gränskom m unerna  i N orden  har bedriv its -  utom  
genom  icke fo rm bundna avtal inom  ram en för kom m unens allm änna kom 
petens -  på  basen  av av ta le t om  gränskom m unalt sam arbete  i N orden . 
A vtalet har bringats i k raft genom  en lag, eftersom  det har an setts  utvidga
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kom m unens a llm änna kom petens. S am arbete  kan enligt av ta le t dock  b e 
drivas endast inom  de g ränser som  anges av stadgandena rö rande  kom m u
nens kom petens, o rganisation  och  verk sam het i respek tive  no rd isk t land. 
K om m unen har inte heller enligt av ta le t rä tt a tt överfö ra  u tövande av 
offentlig m akt på  en  kom m un i e tt anna t land.

D et sam arbete  som  bedriv its  inom  ram en  fö r av ta le t h a r närm ast gällt 
v erk sam het av p riva trä tts lig  na tu r, d . v . s .  s . k .  fak tisk  förvaltn ing, som  
inte fö ru tsä tte r  u tövande  av offentlig m akt, m. a. o. beslu t om  m edborgar
nas rä ttig h e te r och  skyldigheter.

I m edlem sförslaget ingår exem pel p å  hur e tt lands in terna  stadganden 
har k o n sta te ra ts  u tgö ra h inder fö r u tveck lande t av d e t gränskom m unala  
sam arbetet. U tveck lingen  av sam arbe te t skulle fö ru tsä tta  a tt kom m unerna 
tillåts avv ika  från  stadganden  och  bestäm m elser på  olika nivå. M ålsä tt
ningen sam m anfaller till d enna del m ed det s. k. frikom m unsförsöket, om 
vars genom förande har uppgjorts e tt förslag  också  i F in land. I m edlem sför
slaget har som  h inder fö r sam arbe te t tagits upp  också  sådana stadganden 
och bestäm m elser som  gäller frågor som  inte nu skö ts av kom m unerna och 
vilkas läm plighet fö r frikom m unsfö rsöket kan ifrågasättas (t. ex. u tm är
kande av farliga äm nen  eller säkerhe tsbes täm m elser fö r m askiner). S tö rsta  
delen av exem plen gäller dock  typ isk  kom m unal verksam het som  kunde 
läm pa sig fö r frikom m unsfö rsök  över g ränserna .

E tt frikom m unsförsök  ö v e r g ränserna  to rde lä ttas t kunna genom föras så 
a tt de kom m uner som  sam arbe ta r eller som  p lanerar sam arbete  ansöker 
om a tt kom m a m ed i frikom m unsförsök  i sitt eget land. D essa kom m uners 
specialbehov  kan då  beak tas vid bev iljandet av  undantag  från  stadganden 
och bestäm m elser. D e tta  kan dock  v ara  svårt a tt genom föra därfö r a tt 
fö rsöken  i de olika länderna  i fråga om innehåll och tid tabell avv iker från 
varandra . D ärfö r kan d e t vara  på  sin p lats a tt u tred a  sam nord iska avtals- 
och lagstiftn ingsarrangem ang, vilka fö ru tom  gränskom m unalt sam arbete  
inom  ram en fö r stadganden  och b estäm m elser också  skulle möjliggöra 
avvikelsen  från  v issa  stadganden  och bestäm m elser i syfte a tt genom föra 
sam arbetet.

H p lsin ø fn r s i inni 1987

Suom en kunnallisliitto

A rto  Laitinen  
A vdeln ingschef

K ari P rättä lä  
Jurist

F in lands svenska kom m unförbund

K. J. B runström  
Direktör

Viking Sundström  
Bitr. direktör
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Finlands stadsförbund:

Enligt förslaget bo rde  de p rinciper som  på  olika håll i N orden  genom 
förts genom  s. k. frikom m unförsök , även  kunna tilläm pas på det nord iska 
sam arbete t. De kom m uner i olika no rd iska  länder, som  önskar de lta  i e tt 
” frikom m unförsök”  fö r g ränssam arbe te t, bö r enligt förslaget få u tform a 
sitt sam arbete  u tan  a tt behöva  ta  hänsyn  till de h inder för sam arbete t som  
nationsgränserna  norm alt innebär.

S tadsfö rbunde ts  u tlå tande

D et nord iska  sam arbe te t m ellan gränskom m uner regleras föru tom  ge
nom  fria av tal, genom  e tt nord isk t sam arbetsav ta l, som  bringats i kraft 
genom  lag. E nligt av ta le t kan sam arbete  dock  endast bedrivas inom  ram en 
fö r de stadganden  om  kom m uns kom petens, o rganisation  och verksam het, 
som  gäller i de ensk ilda no rd iska kom m unerna. Enligt av talet har kom m u
nerna inte heller rä tt a tt överfö ra  offentlig m aktutövning på  en kom m un i 
e tt anna t land.

U tgångspunkten  fö r m edlem sförslaget ä r  a tt näm nda ju rid iska  fö ru tsä tt
ningar fö r sam arbete t inte räck e r till fö r e tt ändam ålsenlig t sam arbete .

Enligt F in lands stadsfö rbunds uppfattn ing  ä r m edlem sinitiativets förslag 
om e tt ” frikom m unförsök”  ö ver g ränserna  m otiverat vad gäller de u tv eck 

lingsm ål som  p resen te ras .
Enligt S tadsfö rbundets uppfattn ing ä r det ändam ålsenlig t att gå in för att 

också  fö r g räns trak te rnas invånare u tveck la  levnadsförhållandena m ångsi
digt, så  a tt o lägenhe terna  av a tt bo i en g ränstrak t kan m inim eras och 
fö rdelarna  tas till vara.

F inlands stadsfö rbund  stä ller sig positiv t till e tt p ro jek t, d är m an m ed 
hjälp av e tt s. k. frikom m unförsök  går in fö r a tt u tveck la  kom m unernas 
serv iceu tbud  både funktionellt och så a tt det blir m era ändam ålsenligt u r 
kom m unbornas synvinkel.

F rån  denna u tgångspunkt stä ller sig S tadsfö rbundet i sig positiv t till det i 
m edlem sförslaget besk rivna  p ro jek te t, d är de allm änna m ålen ä r de sam m a 
som  i det frikom m unförsök  som  even tue llt skall genom föras i vårt land.

E tt naturligt särdrag  i fö rsök  som  ö v ersk rider riksg ränser ä r  a tt g ränser
na m ellan länderna  också  kan innebära  begränsn ingar i sam arbetsp ro jek t, 
såväl i sam hällspo litisk t som  fram för allt i ju rid isk t avseende. M an m åste 
givetvis vara  m edveten  om  att d e t alltid finns och kom m er att finnas vissa 
begränsn ingar, som  vaije  självständig sta t i enlighet m ed sina mål ställer 
upp.

F inlands stadsfö rbund  in tar en allm änt positiv  a ttityd  till m edlem sförsla
get och fram håller h ä ru töver följande:

1. Fördelningen av de ko stn ad er som  sam arbete t m edför m åste särskilt 
u tredas
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2. M ånga av de å tgärder som  näm ns i m edlem sförslaget ä r  sådana att 
b eslu tanderä tten  i frågorna v ilar på någon annan  instans än kom m unerna. 
D et är därfö r i huvudsak  statliga tjänstem än  som  avgör vilka å tgärder som 
skall vidtas.

3. Då det gäller trafik fö rb indelser har det redan  förekom m it m ycket 
sam arbete  i g rän s trak te rn a  i F in land , Sverige och N orge, antingen på 
kom m unalt initiativ  e ller d irek t m ellan de statliga vägm yndigheterna och 
liknande m yndigheter. P roblem  har inte fö rekom m it m ellan g ränskom m u
nerna, u tan  snarare  m ellan v issa av de statliga m yndigheterna (t. ex. m yn
d igheter som  skö te r flygtrafiken). N är det gäller tran sp o rte r föreligger 
redan nu i F in land den situation  som  förslaget anger: kom m unerna kan 
inom sitt om råde bevilja undantag  från  tillå tna m ått och v ik ter, t. ex. för 
fordon som  följer g rann landets norm er.

4. N är m an bedöm er tran sp o rte r  (axeltryck , fo rdonslängd osv .) som  går 
ö ver g ränserna  ä r d e t g ivetvis nödvändig t a tt u p p sk a tta  vägnäte ts skick på 
vardera  sidan om  gränsen .

5. F ör sko lornas del m åste m an särskilt u treda  hur e levernas olika 
sp råkkunskaper inverkar, eller om det bö r in rä ttas sko lor m ed olika språk 
på vardera  sidan om  gränsen.

6. En sak som  särskilt borde u tredas ä r  behovet av speciallagar u töver 
lagstiftningen om frikom m uner. G enom  speciallagar kunde m an lösa t. ex. 
frågor som  hänger sam m an m ed beskattn ingen  i g räns trak te r: m ed e tt nytt 
system  kan det behövas t. ex. ska tte lä ttnader.

7. V issa av de b estäm m elser som  föreslås i m edlem sförslaget kan vara  
om öjliga a tt tilläm pa på  e tt g ränsöversk ridande ” frikom m unförsök”  (t. ex. 
m ärkning av farligt gods och säkerhe tsbes täm m elser för transporter).

8. Om det tillsä tts  en p ro jek tgrupp  bör det k rävas att den sä tte r sig väl in 
i g ränskom m unernas u tveck lingsp laner och i m öjligheterna att sam ordna 
p laner inom  t. ex. tu rism , vägbyggnad, sko lväsen  och  socialvård .

F inlands stadsfö rbund  fram håller a tt e rfa ren h e te rn a  från  fö rsöket noga 
bö r u tvärderas  m ed hjälp av e tt läm pligt uppföljn ingssystem . De enskilda 
nord iska länderna  bör u tan  dröjsm ål v id ta behövliga lagstiftn ingsåtgärder.

H elsingfors den 8 jun i 1987

Jussi-P ekka  A lanen  
Verkställande direktör

M atti H aapala  
A vdelningschef
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N orsk  kom m uneforbund  er positiv t innstilt på et nordisk  ” frikom m une” 
forsøk. En rekke av de eksem pler som  e r nevnt i forslaget, e r e tte r vår 
oppfatn ing positive tiltak . E ffek ten  av de tiltak  som  er nevnt i fo rslaget, vil 
væ re av sto r d is trik tspo litisk  betydning . D ette  kom m er best til syne ved 
forenklingen fo r industrien , som  fo renk let tran sp o rt, og bedre m askinu t
ny tte lse  over landegrensene.

Sam ordning på helse- og sosialsiden, sam t på u tdanningssiden , vil også 
få sto r betydning i hvert enkelt lokalsam funn.

I tillegg vil vi bem erke at vi e r be tenk t når det gjelder u tv idet g rensehan
del ved m om sfritak. Som et eksem pel vil vi her nevne, at hvis en vare 
k oste r like m ye i 2 naboland , vil det væ re en bespare lse  å hente ved å 
handle varen  i nabolandet. L ande ts  egne innbyggere m å til nabolandet for 
å  handle sam m e varen like billig. D et kan dessu ten  væ re et spørsm ål om 
den grensehandelen  bare  vil begrense seg til nabokom m unen. V ed å sette 
en eventuell begrensning i varens verdi, kan det væ re en løsning, m en det 
ren t spekulative i denne ordningen, vil væ re å handle enke ltvare r i flere 
bu tikker, enn å  handle hele v are r i en butikk  (radio, TV og v ideoutstyr). 
D ette  forslaget ser vi på som  en legalisering av ulovlig g rensehandel, og 
ikke som  et frikom m uneforsøk.

U nder avsn itte t om sam ferdsel, kom m er det ikke bare kom m unale hen 
syn inn, m en også fy lkeskom m unale og statlige. H vis det ved veip rosjek te
ne m enes kom m unale veier, vil om fanget bli m eget begrenset. De veier 
som  i hovedsak  k ry sser våre riksg renser, e r fy lkesveier, rik sveier og 
E uropaveier. E t forsøk på dette  om rådet, kan væ re ak tuelt, m en da i et 
begrenset om fang. D et vil ikke væ re de respek tive  kom m uner, m ed fy lkes
kom m unale og statlige e ta te r  som  biir berø rt. Sam arbeide m ellom  respek ti
ve veikon to rer om p laner og prosjek tering  kan væ re nyttig , m en vi ser 
store fa re r m ed forsøk på vedlikeholdsiden. D ette  kan au tom atisk  bli 
oppfa tte t fra enkelte politikere som  en m åte å spare driftsm idler på, ved å 
overlate  an svare t til respek tive  naboland om å overta  det form elle ansvar 
fo r veivedlikeholdet. E t frikom m uneforsøk vil bli m eget om fattende da alle 
fy lker langs riksgrensen  blir be rø rt. D en adm in istra tive behandlingen biir 
ved fy lkets ve ikon to r og den politiske styring i sam ferdselsty ret. D a kan 
det reises tvil om ” g ren se”  kom m unene blir for fordelt.

Slik forslaget er u tfo rm et, ser det ut til at kom m unene skal få generell 
” frikom m une”  sta tus. D et kan skape en noe usikker fram gangsm åte når 
fo rsøkene skal starte  opp. D en sen trale  sty ringsgruppen m å ha oversik t 
over de forsøk  som  er igangsatt. B ehovet for forsøk  kan variere enorm t, alt 
fra enkle sam taler til om fattende p rosjek ter. D et naturlige m å derfor være 
at kom m unene søker om  fri sta tus g jennom  den planlagte p rosjektgruppen. 
De nord iske land som  har o p p re tte t frikom m uner, biir kon tak te t gjennom

N o r g e

Norsk kommuneforbund:
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det D epartem en t som  har h o vedansvar for frikom m unene. D ette  er 
nødvendig, da  enkelte  kom m uner langs rik sgrensen  har ” frikom m une” 
sta tu s, og som  referanse  både skal b ruke K om m unal- og arbeidsdeparte- 
m entet i N orge på  noen  fo rsøk , og N ord isk  R åd på  andre forsøk. D et kan 
synes noe tungvin t å  væ re en  frikom m une og sam ordne p rosjek tene  m ed to  
politiske in s tanser. (Til orien tering  berø res 4 norske kom m uner av dette .) 
Vi fra vår side fo ru tse tte r  at delegasjonene ta r  opp dette  fo rho ldet med 
K AD  fø r saken  endelig behand les i N ord isk  Råd.

Slik forslaget e r  fram satt, e r det all mulig grunn til å tro  a t en rekke 
forsøk blir iverk sa tt, og den  erfaring  vi har fra de eksisterende frikom 
m uner e r  at det ved siden av fritak  fra g jeldende lovverk  også blir ta tt opp 
problem stillinger i forhold  til g jeldende av ta leverk . Slik frikom m uneforsø
ket har væ rt p rak tise rt, e r  det å  berm erke at fristillingen kun gjelder for 
gjeldende lovverk . M en da tariffkom plekset ofte g renser opp til det 
lovverk  det søkes fritak  fra , sam t at m ange arbeid stakere  blir berø rt av 
p ro sjek te t, m ener vi at p rosjek tg ruppen  m å u tv ides til å  gjelde rep resen tan 
te r fra LO  (en fra hvert land).

A vslutningsvis vil vi bem erke at fo rsøkperioden  på  10 år synes m eget 
lang. E n periode på 5 år e r  e tte r  vår oppfatn ing  nok.

O slo, 26. mai 1987

N orsk  kom m uneforbund  

A rne G røttum
Thor H eim  H ansen

Norske kom m uners sen tralfo rbund:

N orske  kom m uners sen tra lfo rbund  ser fo rslaget om  et ” frikom m unefor
sø k ”  på tvers  av rik sg rensene  i N orden  fø rst og frem st som  et bidrag til å 
styrke og konk re tise re  d e t nord iske sam arbeidet. Fo rslaget bygger på  de 
sam m e m ålsettinger om  fristilling og lokal tilpasning som  ligger til grunn 
for det norske frikom m unefo rsøket -  e t fo rsøk  Sen tralfo rbundet m edvir
ker ak tiv t i. F o rsøk  m ed fristilling av grensekom m uner vil kunne gi disse 
kom m unene bed re  m uligheter til en rasjonell ressu rsu tn y tte lse  gjennom  
sam ordning og tilpasning til lokale forhold . E n slik fo rsøksordn ing  vil 
videre kunne rep resen te re  en verdifull videreføring av de nasjonale frikom - 
m uneforsøkene.

På denne bakgrunn gir N orske  K om m uners Sentralforbund  sin stø tte  til 
hovedlin jene i d e t forslag  som  e r fram satt. I den v idere oppfølging bør det 
legges opp til en  sam ordning  m ed de nasjonale frikom m uneordningene. 
D et vises i denne sam m enheng til at flere av de norske frikom m unene har
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g renser m ot nord iske naboland . D et er vesentlig  at en eventuell nordisk 
frikom m uneordning bygger v idere på  de erfaringer m ed fristilling fra o v e r
ordne t regelverk  som  e r hø ste t i de nasjonale fo rsøkene.

O slo, 26 jun i 1987

Ø yvind Sørbrøden
N ils Fr. W islø ff

S v e r i g e  

Statens industriverk (SIND):

S tatens industriverk  (SIN D ) redov isade u nder 1984 e tt antal stud ier om 
kom m unernas engagem ang på det näringspolitiska om rådet. V isst sam ar
bete m ellan kom m unerna kunde no teras.

På SIN D  bedrivs f. n. inga stud ie r inom  de tta  om råde.
SIN D  an se r a tt i e tt regionalpolitisk t perspek tiv  kan sam arbete  över 

rik sgränserna m ånga gånger vara  e tt u tm ärk t kom plem ent eftersom  det 
kan ge ändrade  fö ru tsä ttn ingar i förhållande till nationella lösningar.

M ånga g ränskom m uner är glest befolkade m ed de särförhållanden  som 
följer därav . G enom gående gäller a tt näringslivets s tru k tu r i d essa  kom m u
ner om fattar få hå llpunk ter fö r spontan  tillväxt. O fta finns det en rikedom  
av uppslag och lösningar som  präg lar d essa  kom m uner. E tt u tökat sam ar
bete  ö ver riksg ränserna  b ö r ge en b redare  bas och därm ed större  u ts ik ter 
till än b ä ttre  resu lta t.

S IN D  an se r a tt det av regionalpolitiska skäl ä r  angeläget a tt u tveck la  nya 
sam arbetsfo rm er m ellan kom m uner, län och landsdelar. N ya sam verkans- 
m etoder ä r  en fö ru tsä ttn ing  fö r a tt de regionalpolitiska in ten tionerna  skall 
kunna förverkligas.

S IN D  ä r positiv t till en y tterligare förstärkn ing  av de t gränskom m unala 
sam arbete t. S IN D  är självfallet be re tt a tt b idra m ed e rfarenheter, kunska
per och and ra  re su rse r inom  såväl det regional- som  industripolitiska 
om rådet.

G öran Theolin

S to c k h o lm  d e n  9 ju n i  1987

Kjell B odvik
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Expertgruppen för forskning om regional utveckling (ER U ):

F örslaget innebär en rekom m endation  om  att N ord iska  m in isterrådet 
möjliggör fö r kom m uner på  b åda  sido r om  en nationsgräns i N orden  a tt 
delta  i e tt ” frikom m unförsök”  som  skulle pågå u nder en 10-årsperiod sam t 
att en  p ro jek tgrupp  m ed rep resen ta tion  från N ord iska  rådet/N ord iska  m i
n is terrådet och de deltagande kom m unerna (m .fl.)  e tab leras . D essa  ges 
tillräckliga re su rse r fö r a tt u tvärdera  fö rsöksverksam hete rna  och föreslå 
m otsvarande fö rändringar i de no rd iska  ländernas lagar och regler.

En g rund tanke i förslaget ä r  a tt de deltagande kom m unerna själva skall 
avgöra vilket sam arbete  som  blir öm sesid ig t g ivande. D et har därfö r inte 
varit möjligt att generellt ange vad sam arbe te t skall gälla eller vilka regler 
som inom  ram en för fö rsöksverksam heten  skall fö rändras eller upphävas.

I Sverige pågår sedan 1984 en fö rsöksverksam het m ed ökat kom m unalt 
självstyre i nio kom m uner och tre  landsting . F ö rsöksverksam heten  inne
b är a tt frikom m unerna  ges d ispens från  statliga reg ler fö r a tt b ä ttre  kunna 
anpassa  verk sam heten  till lokala förhållanden  och fö r a tt få till stånd  en 
bättre  sam ordning av den kom m unala verksam heten . Syftet m ed det 
svenska ” frikom m unfö rsöket”  ä r  också  att u tveck la  fo rm er fö r en bättre  
sam verkan m ellan kom m unala och statliga organ.

D et svenska  ” frikom m unfö rsöket”  pågår till utgången av å r 1988. F ö r
söksverksam heten  u tv ä rd e ras  kontinuerlig t. E tt övergripande u tv ärd e
ringsarbete  pågår inom  sta tsvetenskap liga  institu tionen  vid G öteborgs un i
versite t. D essu tom  har socia lsty re lsen , sko löversty re lsen , bo stad ssty re l
sen och riksrev isionsverket regeringens uppdrag  att utifrån  sina resp. 
verksam hetsom råden  u tv ärd era  fö rsöket. U nder år 1988 avser regeringen 
förelägga riksdagen  förslag  som  skall gälla fö r alla landets kom m uner och 
landsting e fte r fö rsöksperiodens utgång.

I flerta le t no rd iska länder har s. k. frikom m unförsök  sta rta ts . Innehållet i 
fö rsöken  varie ra r något från  land till land m en huvudm ålet ä r de tsam m a -  
a tt undersöka om  en viss m inskning av den statliga styrningen m edför 
stö rre  effek tiv ite t och  bä ttre  lokal anpassn ing  av den kom m unala verk sam 
heten . In itiativ  h a r tagits till a tt få till stånd  ett e rfa renhe tsu tby te  över 
na tionsgränserna.

I Sverige har in tresse t för ” frikom m unförsöken”  varit m ycket sto rt. 
F örvän tn ingarna  på  de förändringar som  fö rsöken  skulle leda till v ar sto ra  
m en efter hand som  fö rsöksverksam heten  fo rtlöp t har också  problem en 
kom m it fram . De h a r dels gällt det p rak tiska  genom förandet av  de förslag 
till d ispenser från  statliga reg ler som  ” frikom m unerna”  fört fram  m en 
också  m etodproblem  i sam band m ed det uppföljnings- och u tvärderingsar
bete  som  bedriv its parrallellt.

E R U  instäm m er i bedöm ningen a tt den befolkning som  bor och verkar 
längs g ränserna  m ellan v åra  länder har, och alltid kom m er a tt ha, problem
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som  inte gör sig gällande i övriga delar av N orden  och att det därför kan 
vara  särskilt angeläget m ed e tt ökat sam arbete  över na tionsgränserna i 
dessa regioner. ERU  anser också  att e rfa renhe te rna  från uppföljningarna 
av de nationella ” frikom m unförsöken”  m åste ligga till grund fö r ställnings
tagande t om  in rä ttande t av frikom m uner är den rä tta  tekn iken  för a tt lösa 
gränsreg ionernas speciella problem . D ärför b ö r försök m ed frikom m uner 
över riksg ränserna  i N orden  s ta rtas  tidigast när e rfarenheterna  från de 
nationella fö rsöken system atisera ts .

S tockholm  den 15 jun i 1987

Jan-E vert N ilsson  
K anslichef

A nna-L ena  Ericsson

Länsstyrelsernas organisationsnämnd (LON):

L änssty re lse rnas organisationsnäm nd (L O N ) har begärt in y ttrande över 
förslaget från  de län ssty re lse r som  i fö rs ta  hand kan an tas kom m a att bli 
berö rda  av ett vidgat sam arbete  över riksgränserna.

Y ttranden  har kom m it in från  län ssty re lserna  i M alm öhus, G öteborgs 
och B ohus, V ärm lands, K opparbergs, V ästerbo tten s och N orrbo tten s län. 
L änssty re lsen  i Jäm tlands län kom m er enligt uppgift a tt y ttra  sig d irek t till 
N ord iska m in is terrådet via det gränskom m unala  sam arbetsp ro jek te t Södra 
F örsöksom rådet. Y ttranden  har vidare på  begäran av länssty re lserna  av
getts av T anum s, S tröm stads, A rvika och E da kom m uner, G ränskom m it
tén  Ö stfo ld-B ohuslän  sam t tu llkam m aren  i K arlstad . V idare har Ö resunds 
K ontak t gett in e tt y ttrande d irek t till LO N .

F ör egen del vill LO N  anfö ra följande. M aterialet från länssty relserna 
v isar a tt det pågår ett om fattande sam arbete  över rik sgränserna inom  olika 
om råden och i skilda fo rm er m ed m ånga goda erfarenheter. U töver vad 
som  fram går av y ttrandena  har L O N  erfarit a tt M ittnordenkom m ittén  bl. a. 
tagit initiativ till b ildandet av e tt ko n tak tcen te r m ed uppgift a tt förse 
kom m unerna i M ittnorden  m ed inform ation som  kan gagna och underlä tta  
deras verksam het inom främ st näringslivsutveckiingen. D enna verksam het 
beräknas kunna påbörjas under innevarande budgetår.

R edan inom  ram en fö r gällande bestäm m elser har sålunda lagts en god 
grund för e tt ökat sam arbete  över rik sgränserna. E tt frikom m unförsök 
fö ru tsä tte r em ellertid  ändringar i eller undantag  från gällande nationell 
lagstiftning. Som  fram går av rem issy ttrandena ä r m an genom gående posi
tiv till a tt en  sådan fö rsöksverksam het kom m er till stånd.

LON gör den bedöm ningen, a tt det finns m ycket goda fö ru tsä ttn ingar att 
u tveck la  sam arbete t om  kom m unerna får stö rre  frihet a tt p röva olika
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sam arbetsfo rm er och själva fö reslå  vilka regler som  bör fö rändras eller 
upphävas u nder en fö rsöksverksam het. I den m ån e tt sådant försök  skulle 
kom m a att k räv a  sam ordn ingsinsa tser på  regional nivå -  till exem pel på 
det sä tt som  nu sk e tt — ä r  L O N  beredd  att m edverka inom  ram en fö r sin 
sam ordningsroll.

Solna den 16 jun i 1987

Enligt L O N s beslu t 

K jell N ä rkh a m m a r

Tulldirektionen Karlstads tullregion:

 och  få r m eddela  a tt lagar och  fö ro rdningar som  i g runden reglerar
vår verksam het ä r  beslu t tagna  av regering  och riksdag. Följdförfattn ingar 
har sedan tillkom m it från  o lika m yndigheter och  verk . T ulld irek tionen  i 
K arls tad  har därfö r regionalt ingen m öjlighet a tt ändra  nu gällande bestäm 
m elser be träffande vår verksam het.

K arls tad  den 26 maj 1987

T ulld irektionen 

Sven-E rik Larsson

Länsstyrelsen i Malmöhus län:

Skåne och D anm ark  har sedan gam m alt h is to riska  band som  kny te r 
sam m an regionen. B åde på  det kultu rella  och det näringslivsm ässiga p lanet 
finns fo rtfarande m ånga likheter. H ärigenom  har det naturligt bildats sam 
arbete  inom  o lika om råden  och i olika form er, bl. a. inom  ram en för 
N ord iska  m in isterrådet.

Inom  ram en fö r N ord iska  m in is terrådets Ä m betsm annakom m itté  för 
R egionalpolitik , N Ä R P, finns tv å  g ränsreg ionala  sam arbetsom råden  m el
lan D anm ark och Skåne; N Ä R Ps Ö resundsgrupp  och B ornholm / Sydöstra  
Skåne. L änssty re lsen  i M alm öhus län är rep resen te rad  i båda dessa  grup-

N Ä R P s Ö resundsgrupp  v e rk ar sedan  1976 för a tt s tä rk a  och bygga ut det 
näringslivsm ässiga, sociala  och kultu rella  sam arbete t m ellan Skåne och 
Själland. Sedan 1981 finns inom  ram en för Ö resundsgruppens verksam het 
även en regional in form ations- och kontak tförm edlingsfunktion  — Ö re
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sunds K o n tak t -  som  bl. a. gett ut e tt an tal publikationer, bland vilka kan 
näm nas ” N orden  som  h jem m em arked” , ” V aror över Sundet — og tilbage 
igen” , ” Ö resund  run t på  cy k e l”  -  alla i syfte a tt fö rbä ttra  sam arbete t i 
Ö resundsreg ionen  och öka  fö rståe lsen  inom  olika om råden . I Ö resunds- 
g ruppen  s itte r tjänstem än  från  olika m yndigheter på båda sidorna om 
sundet.

D et g ränsreg ionala  sam arbete t m ellan Bornholm  och Sydöstra  Skåne  
som  funnits sedan  1979 om fa tta r kom m unerna  S im risham n, Tom elilla, 
Skurup , Y stad  och Sjöbo i Skåne sam t B ornholm  med sina fem kom m uner 
i D anm ark. M ålsättn ingen m ed sam arbe te t ä r a tt m edverka till a tt m inska 
landsgränsens barriärfunk tion  genom  fö rbättrade  kom m unikationer, m ind
re adm in istra tiva  h inder, inform ation och sam verkan  för a tt främ ja ekono
mi och sysselsättn ing . S tyrgruppen  b es tå r av såväl politiker som  tjän ste 
män.

A ndra fo rm er fö r sam verkan  är exem pelvis Ö resundsrådet som  är en 
sam m anslutn ing av danska  och svenska  kom m unalpolitiker från Ö resunds- 
kom m unerna fö r a tt tillvarata  olika gem ensam m a in tressen  särskilt inom 
miljö- och ku ltu rom rådet. Ö resundsråde t har funnits sedan 1964 och är 
rep resen te rade  i N Ä R Ps Ö resundsgrupp . V idare finns en Ö resundskom - 
m ission  fö r m iljöfrågor i Ö resund  och e tt sam arbete  inom  fredsräddn ings-  
tjänsten . S am arbete t m ellan un iversite ten  i L und  och K öpenham n håller 
på att fö rstä rkas y tterligare genom  a tt m an p lanerar tillsättn ing  av en 
gem ensam  kon tak tsek re te ra re .

Enligt länssty re lsens uppfattn ing  bör alla m öjligheter till sam verkan  över 
landsgränserna m ellan D anm ark och Skåne tas tillvara. F rikom m unförsök  
m ellan kom m uner i D anm ark och Sverige kan därför ses som  y tterligare ett 
led i en sådan sam verkan . D ock bör enligt länssty re lsens uppfattn ing en 
sådan sam verkan  ske i nära  kon tak t m ed redan  pågående gränsregionala 
projekt.

M almö den 1 jun i 1987

L  L inder-A ronson
A nita  F rankel

Länsstyrelsen i Göteborgs och Bohus län:

Enligt förslaget om  frikom m unförsök  h indras sam arbete t m ellan kom 
m uner i o lika no rd iska länder av o likheter i nationella regler och bestäm 
m elser. F örslaget innebär a tt kom m uner skulle få u tform a sitt g ränssam ar
bete  u tan  a tt behöva ta  hänsyn till de h inder fö r sam arbete t som  nations
gränsen  norm alt innebär. Enligt förslaget skall de deltagande kom m unerna
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själva avgöra vilka om råden  fö r sam arbete  som  blir öm sesidigt g ivande i en 
fö rsöksverksam het m ed frikom m uner ö v e r g ränsen . Som  exem pel på  fri- 
kom m unsam arbete  näm ns tu ristnäringen , kom m unikationerna, sko lom rå
de t, äld reom sorg  och  barnom sorg , hä lsovårdsom råde t, tran spo rts idan  och 
gränshandeln . H ushåll i g ränsreg ionerna  m en fram förallt fö retagen  skulle 
kunna d ra  fö rdelar av frikom m uner ö v e r g ränsen.

Inom  länet finns goda e rfa ren h e te r av sam arbete  över g ränsen , m ot 

N orge. G ränskom m itten  Ö stfo ld-B ohuslän  b ildades år 1980. K om m ittén  
fö ljer u tveck lingen  i g ränsreg ionen  och  ta r  initiativ  till sam arbete . G rän sre 
gionens re su rse r b e trak tas  som  gem ensam m a så  långt m öjligt. I kom m ittén  
ingår de no rska  kom m unerna  H alden , F red rik stad , S arpsborg  och  Ö stfold 
fy lkeskom m un sam t de svenska  kom m unerna  S tröm stad  och Tanum  och 
fr. o. m. våren  1987 även  kom m unerna  i U ddevallareg ionen  dvs. M unke- 
dal, S o tenäs, L ysekil och U ddevalla .

E xem pel på  pågående sam arbe tsp ro jek t i g ränskom m itténs regi kan 
häm tas från  tu ris tom råde t d ä r en gem ensam  norsk -svensk  in form ations
cen tral — Sveno  E 6 -  byggts vid Sv inesundsbron . I g ränskom m itténs regi 
har även en g rän spend la rb ro schy r u p p rä tta ts . M an h a r också  inform a
tionsm öten  m ed vägm yndigheterna i regionen angående behov av fö rb ä tt
rad standard  på  E uropaväg  6. Y tterligare  ak tiv ite te r i gränskom m itténs 
regi b e rö r u tb ildn ingssam verkan , frågor om  sam utny ttjande  och tullfrågor. 
A ktuella  fram tida p ro jek t ä r  e tt bå tp rogram  fö r fritidsbåtlivet och  gem en
sam m a fö re tagskata loger över gränsen .

G ränskom m ittén  ä r i sitt y ttrande  positiv  till a tt e tt frikom m unförsök 
över rik sgränsen  kom m er till stånd . Ä ven  kom m unerna  T anum  och 
S tröm stad  tills ty rk er fö rslaget. T ulld irek tionen  i K arls tad s tu llregion kon
sta te ra r i s itt y ttrande  a tt de inte har några m öjligheter a tt regionalt ändra 
de lagar och  fö ro rdn ingar som  gäller fö r tu llverksam heten .

L änssty re lsen  i G ö teborgs och  B ohus län instäm m er i de positiva re ak 
tioner som  kom m it från  länets nordligaste kom m uner och från  gränskom 
m ittén . E tt frikom m unförsök  över riksg ränsen  kan  b idraga till a tt y tterliga
re s tärka  sam arb e te t över g ränsen . Vi tills ty rker således förslaget och 
fö ru tsä tte r a tt de reg ler som  i nu läget lägger h inder fö r de lar av g ränssam 
arb e te t ges regionala undan tag  så  a tt t. ex. även  tu llverksam heten  har 
m öjligheter a tt d e lta  i e tt frikom m unförsök.

V ad gäller o m råde t fö r frikom m unförsök  har g ränskom m ittén  fö ro rdat 
hela sitt nya m edlem som råde dvs. inom  Sverige kom m unerna  S tröm stad , 
T anum , S o tenäs , M unkedal, L ysek il och  U ddevalla . A tt g ränskom m ittén  
sedan våren  1987 har u tö k a ts  m ed de sydligare av d essa  kom m uner är 
naturligt. D et b lir då  en b ä ttre  balans inom  gränskom m itténs verksam het 
med invånarm ässig t m era likställda reg ioner på  b åda  sidor g ränsen.

I föreliggande förslag  betr. frikom m unförsök  ö ver rik sgränsen  fö ro rdar 
länssty re lsen  em ellertid  a tt, p å  den svenska  sidan , en b a rt kom m unerna 
S tröm stad  och T anum  om fattas av fö rsöke t. D essa  kom m uner g ränsar till
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N orge och bör ha m est p rak tisk  ny tta  av e tt frikom m unförsök. K om m u
nerna har varit m ed i gränskom m ittén  sedan dess verksam het inleddes och 
har goda erfa renhe te r av p rak tisk t g ränssam arbete . De har också  hunnit 
upp leva fö revarande svårighete r i a rb e te t och bör ha lätt a tt se vilka 
delom råden som  läm pligast behöver bearbetas. Ä ven ifråga om vilka regler 
som  kan behöva luckras upp bör d essa  kom m uner ha goda m öjligheter att 
kom m a m ed förslag. Om frikom m unförsöket över riksgränsen ger bra 
erfa ren h e te r bör det successiv t kunna utvidgas även till övriga kom m uner 
inom  gränskom m itténs verksam hetsom råde.

G öteborg  den 11 ju n i 1987

U lfThuresson
Lisbetli Torring

Länsstyrelsen i Värmlands län:

L änssty re lsen  har m ed in tresse  tagit del av m edlem sförslaget om  ” fri
kom m unförsök”  ö ver riksg ränserna  i N orden . Enligt länssty relsens m e
ning fäs te r förslaget uppm ärksam het på gränsreg ionernas speciella situa
tion. D et är i d essa  regioner som  det nord iska sam arbete ts fram gångar eller 
brist på fram gångar blir m est tydliga. D et är också  i dessa regioner som 
o likheterna i de olika ländernas regelsystem  blir m est m ärkbara. Säkerli
gen är det också  så  att u tbyggnaden av den offentliga sek torn  och olika 
regelverk har gjort de no rd iska länderna m er olika varandra. Problem en 
med den karak tä r av vardagliga kon tak te r som  förekom m er eller som 
skulle kunna förekom m a i g ränsreg ionerna har därför m er sin orsak  i skilda 
regelsystem  än i ” g ränsreg le r” som  sådana. Sam tidigt har kanske ju s t 
fö ru tsä ttn ingarna  fö r det slag av speciella k o n tak te r som  förekom m er i 
gränsreg ionerna som  pendling, g ränshandel e tc . inte få tt tillräcklig upp
m ärksam het inom  det no rd iska sam arbete t. L änssty re lsen  har för sin del i 
andra sam m anhang fram hållit betydelsen  av särlösningar för gränsreg io
nerna. M edlem sförslaget om ” frikom m unförsök”  är därför av s to rt intres-

L änssty re lsen  har från  tid till annan varit nära  involverad i det g räns
kom m unala sam arbete , som  har bedriv its m ed olika in tensite t i den s . k.  
A R K O -regionen (A rvika-K ongsvingerregionen) sedan slu tet av 1960-talet. 
De värm ländska kom m uner som  ingår i A R K O -sam arbetet ä r A rvika och 
Eda. S am arbete t har under de (ca) tio senaste  åren bedriv its med stöd från 
N ord iska m in isterrådet (N ord iska  äm betsm annakom m ittén  för regionalpo
litik). A R K O -regionen var en av de fö rsta  sam arbetsreg ionerna som  kom  
ifråga för sådan t nordiskt stöd . Sam arbete t drivs sedan några år tillbaka i



29

kom m unal regi. Inom  A R K O -sam arbete t finns således en lång erfarenhet 
av g ränssam arbete . Inom  ram en fö r sam arbe te t har prob lem en m ed olikhe
te r i regelverk  uppm ärksam m ats vid olika tid p u n k ter och på olika sätt. 
Bl. a. h ar en b ro sch y r om  reg ler vid g ränspendling u ta rb e ta ts  och senare en 
A R K O -pärm  eller snarare  e tt uppslagsverk  om  regelsystem en  vad gäller 
b o städer, a rbe tsm arknad , sjukvård  e tc . tag its fram . E ftersom  reg lerna inte 
har kunnat ändras h a r det an se tts  viktigt a tt ändå  lära  sig dem . Inom  
sam arbete ts ram  h a r o ck så  fö rsök  g jorts a tt e tab le ra  sam arbete  inom  
u tb ildn ingsom rådet, ku ltu rom rådet och  inom  näringslivsom rådet m. m. 
med b landat resu lta t.

T anken  på  a tt inom  A R K O -sam arbete ts ram  p röva  m öjligheterna till en 
sam verkan i fria och  annorlunda fo rm er har funnits. T anken  på A R K O - 
regionen som  en fö rsöksreg ion  ” u tan  g rän s”  h a r dock inte konkre tisera ts . 
K anske ä r en o rsak  till d e tta  en fö ru tfa ttad  m ening om  svårighete rna att 
vinna gehör fö r en sådan  tanke. M edlem sförslaget om  ” frikom m unförsök” 
stäm m er således väl in p å  de tankegångar som  tid igare funnits inom 
A R K O -sam arbetet. F rån  E da  och A rv ika kom m uners sida finns också  ett 
in tresse  fö r och  vilja a tt d e lta  i e tt ” frikom m unförsök” . Säkerligen kan 
m an utgå ifrån a tt in tresse  och vilja också  finns på  norsk  sida.

E nligt länssty re lsens m ening b ö r det v ara  naturlig t a tt e tt no rd isk t ” fri
kom m unförsök”  förläggs till A R K O -reg ionen . L änssty re lsen  vill dock 
sam tidigt fäs ta  uppm ärksam heten  på  a tt e tt he lh järta t engagem ang i e tt 
sådant fö rsök  säkerligen k räv er speciella  resu rse r. D et bö r därför vara  
naturlig t a tt m an i sam band  m ed e tt even tue llt beslu t om e tt nord isk t 
” frikom m unförsök”  också  av sä tte r  speciella m edel fö r fö rsökets genom fö
rande.

K arlstad  den 11 ju n i 1987

R une B eckm an
B eng t D ahlgren

Länsstyrelsen i Kopparbergs län:

L änssty re lsen  vill in ledningsvis påpeka  a tt ingen av länets kom m uner 
deltar i den fö rsöksverksam het m ed frikom m uner som  pågår i o lika delar 
av landet. L änssty re lsen  och länets kom m uner har därfö r ingen egen d irek t 
erfarenhet av frikom m unverksam het som  sådan.

Sam arbete  och an d ra  fo rm er av ko n tak te r över rik sgränsen  förekom m er 
i betydande om fattn ing m ellan M alungs och Ä lvdalens kom m uner i Sveri
ge och T rysils och E ngerdals kom m uner i N orge.
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L änssty re lsen  har m ed anledning av denna rem iss inhäm tat underlag 
rö rande sam arbe te t m ellan M alungs och T rysils kom m uner. Av de tta  
fram går a tt sam arbete  förekom m er sedan lång tid tillbaka inom  skolans 
om råde. S am arbete  fö rekom m er även  inom  äldreom sorgen , sjukvården 
och fjällräddningen. In tresse  finns fö r sam arbete  inom  barnom sorgen  och 
inom  räddn ingstjänsten . Inom  ku ltu rom rådet finns ett sam arbete  sedan 25 
år tillbaka m ed b l.a .  bokby ten  och regelbundna sam m ankom ster fö r b ib
lio tekspersonal.

L änssty re lsen  sam m anträffar fö r sin del m inst en gång årligen m ed 
fy lkesm annen i H edm arks fylke. S am arbete t och in fo rm ationsu tby te  m el
lan länssty re lsen  och fy lkesm annen  om fattar fram för allt na turvårdsfrågor.

E rfa renhe te rna  av d e t sam arbe te t som  nu förekom m er över riksgränsen 
är enbart goda. M alungs och Ä lvdalens kom m uner e fte rs träv a r e tt ökat 
sam arbete  över riksgränsen.

Inom  skolans om råde h a r M alungs och T rysils kom m uner gjort försök 
a tt bilda no rsk -svenska  elevom råden  i g ränstrak te rnas g lesbygder. D essa 
försök  har em ellertid  he jdats av bl. a. adm in is tra tiva  hinder. D et finns mot 
den bakgrunden  skäl a tt räk n a  m ed sto rt in tresse  i kom m unerna fö r en 
fö rsöksverksam het som  skapar fö ru tsä ttn ingar för e tt ökat sam arbete  över 
riksgränsen.

L änssty re lsen  känner sym pati fö r det förslag  som  väck ts inom  N ord iska  
rådet. F örslaget redov isar flera  om råden  inom  vilka e tt närm are sam arbete 
skulle kunna vara  av  sto r be tydelse  för kom m uner fö r båda sidor om 
riksgränsen. L änssty re lsen  an se r d e t värdefullt a tt fo rm erna för sam arbete  
m ellan kom m unerna kring riksg ränserna  fö rnyas och u tveck las i frikom 
m unförsök.

Vid riksg ränserna  m öts på  ett d ram atisk t sä tt olika adm in istrativa, eko 
nom iska och sociala system . F ö r m änn iskorna i g ränsbygder fram står 
förm odligen ju s t rik sg ränserna  o fta  som  en godtycklig  adm in istrativ  skilje
linje. F rikom m unförsök  över rik sg ränserna  rym m er därför förm odligen 
m inst lika s to ra  u tvecklingsm öjligheter som  andra fo rm er av frikom - 
m unverksam het.

Av sto r betydelse  fö r genom förandet av sådana  försök  är a tt de genom 
förs från rea listiska  u tgångspunk ter och förvän tn ingar. En fö rsöksverk 
sam het kom m er förm odligen a tt v isa a tt rik sg ränserna  ibland ä r o frånkom 
liga som  skiljelinjer m ellan o lika nationella adm inistrativa system . D en 
insikten bör em ellertid  inte h indra den föreslagna försöksverksam heten .

A ke  E tsare
Lars Beijer

F a l u n  d e n  2 0  m a j  1 9 8 7
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Länsstyrelsen i Västerbottens län:

I V äste rbo tten  pågår e tt sam arbete  över rik sg ränsen  m ed i fö rs ta  hand 
F inland. En särskild  g rupp . K v ark en råd e t, a rb e ta r m ed sam arbetsfrågor- 
na. D et fö reslagna frikom m unförsöket h a r behand la ts i K varken rådets 
a rb e tsu tsk o tt och y ttrande har avläm nats.

L änssty re lsen  i V äste rb o tten , som  är rep resen te rad  i K varkenrådet, 
an slu te r sig till d e t y ttrande  som  K v ark en råd e t enat sig om  (se ovan).

U m eå den 11 ju n i 1987

H arald  F risendahl
G ustav Israelsson

Länsstyrelsen i Norrbottens län:

I dag bedrivs e tt om fattande regionalpolitisk t sam arbete  m ellan länen på 
N ordkalo tten . G ränskom m unerna  sam arb e ta r inom  en rad olika sam hälls
om råden  för a tt fö rb ä ttra  sam hällsserv icen  fö r g räns invånarna. D et sociala 
och ku ltu rella  sam arbe te t ä r  genuin t fö rank ra t på  N o rdka lo tten . M en soci
al och kulturell välfärd  fö ru tsä tte r  ekonom isk t sam arbete .

G enom  deltagandet i N ordka lo ttkom m ittén s verk sam het vill län ssty re l
sen u tveck la  d e t reg ionalpo litiska sam arbe te t på  N ordkalo tten .

G enom  en rad  olika initiativ  har N ordkalo ttkom m ittén  fö rsök t fö rbättra  
in frastruk tu ren  på N ordka lo tten  fö r a tt därigenom  åstadkom m a bättre  
u tveck lingsbetingelser fö r fö re tagssam m a på  N ordkalo tten .

H andeln  över riksg ränserna  på N ordka lo tten  ä r fo rtfarande blygsam , 
sett i re la tiva  te rm er. O rsakerna  till d e tta  är m ånga. E n o rsak  är de 
h is to riska  betingelser som  ko n stru e ra t nuvarande hande lsstruk tu r. A ndra 
o rsaker kan sökas i nuvarande tekn iska  och by råk ra tiska  handelsh inder -  
de s. k. tariffära  h andelså tgärderna  som  i m ånga fall fö rsv å ra r eller h indrar 
nordkalo tthandeln . D et nord iska sam arbe te t inom  handel och industri kan 
öka väsentlig t. Till s to r del kom m er denna ökning att ske genom  sm åföre
tagens u tökning  av sin lokala m arknad  till en hem m am arknad  som  om fattar 
hela N orden . D et ä r  också  u nder d e tta  tem a som  N ord iska  råde t och 
N ord iska  m in isterrådet a rb e ta r, N o rden  som  hem m am arknad . V ägen till 
m ålet ä r  m inskad p ro tek tion ism  m ellan länderna  och avskaffande av de 
m est svårbem ästrade  handelsh indren .

N ordkalo ttkom m ittén  har i skrivelse  (86-05-13) till regeringarna i Sveri
ge, N orge och F in land  redov isa t sina princip iella  synpunk ter beträffande 
handelsu tby te t på  N o rdka lo tten . I sk rivelsen  fö reslår N ordkalo ttkom m it-
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-  a tt N ordkalo tten  bör u tses till fö rsöksom råde för friare handel
-  a tt all produktion  på N ordkalo tten  skall kunna fritt av sä ttas  i de tre 

nord iska länderna Sverige, N orge och F inland
-  a tt en friare handel b ö r även  om fatta  tran sp o rtsy stem e t och innefatta 

fö rsök  till enhetliga b estäm m elser inom  hela denna sek tor.
F ö r närvarande pågår inven teringar i de tre  no rd iska länderna för a tt 

kartlägga handelsh inder. Enligt länssty re lsens uppfattning är det angeläget 
a tt inventeringarna följs upp m ed prak tiska  försök, där N ordkalo tten  skul
le kunna u tgöra e tt naturligt om råde för en sådan försöksverksam het.

L uleå den 10 jun i 1987

Curt B oström
B ryn o lf Tjärner

Svenska kommunförbundet:

Styrelsen  anser det viktigt a tt den kom m unala verksam heten  ges möjlig
het a tt fungera på e tt effektivt och för m edborgarna väl fungerande sätt. 
S tyrelsen  fö rsöker därfö r a tt m inska den statliga detaljregleringen inom det 
kom m unala verksam hetsfä lte t. D en statliga styrningen av kom m unerna 
bör ske i form  av m ålangivelser kom binerat m ed resursfördelning.

Förslaget om "F rik o m m u n fö rsö k ”  över rik sgränserna i N orden  berö r 
såväl kom m unernas som  sta tens och andras verksam hetsom råden . S ty re l

sen , som  begränsar sitt y ttrande till a tt avse den kom m unala delen, anser 
a tt det ä r  värdefullt a tt y tterligare  in sa tse r görs för a tt ta  bort onödiga 
detaljregler som  kan h indra kom m unernas agerande. M edlem sförslaget är 
således helt i linje med sty re lsens uppfattn ing på de tta  om råde.

Om en m inskad detaljreglering m åste föregås av fö rsöksverksam het är 
därem ot inte helt säkert. Enligt sty re lsens m ening borde först en sam lad 
insats göras för a tt se över det ak tuella  frågeom rådet. En sådan genom gång 
skulle kanske ge svaren  på  de flesta  av de ak tualiserade frågorna. Om det 
d ärefter skulle kvars tå  läm pliga om råden  fö r fö rsöksverksam het, fö ru tsä t
te r sty re lsen , a tt den  u tform as så  a tt de kom m uner som  så önskar kan delta 
i den.

S tockholm  den 12 jun i 1987

Svenska kom m unförbundet

Ingrid  Zetterström
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Landstingsförbundet:

N ationsg ränserna  i N orden  kan självfallet innebära  p roblem  när det 
gäller a tt på  b äs ta  sä tt använda de sam lade re su rserna . S ärskilt tydlig t blir 
d e tta  förhållande fö r g ränsborna . D et finns redan  idag flera exem pel på 
sam arbete  över g rän sern a  fö r a tt i görligaste m ån fö rsöka begränsa de 
problem  som  nationsg ränserna  annars skulle ha inneburit.

S tyrelsen  se r positiv t på  e tt u tö k a t sam arbete  över nationsgränserna  i 
N orden . F ö rb u n d ssty re lsen  har tid igare i y ttranden  över m edlem sförslag 
som  väck ts i N o rd iska  råde t om  sam arbete  i o lika frågor u ttry ck t sin 
positiva inställning. S enast gällde det förslag om  ökat hälsopolitisk t sam ar
bete och om  no rd isk t sam arbete  i kom m unsek to rn .

M ånga av de kon k re ta  om råden  fö r sam verkan  som  tas upp i m edlem s
förslaget svara r kom m uner och landsting  för. I sty re lsens y ttrande 
1986.12.11 till N o rd iska  rådets svenska delegation  ö ver m edlem sförslag 
om nord isk t sam arbete  i kom m unsek to rn  förde sty re lsen  fram  tanken  på 
e tt fas tare  sam arbete  inom  kom m unsek to rn . E nligt fö rbundssty re lsen  
skulle de frågor som  nu ak tualiseras p assa  väl in i d e t sam m anhanget. Om 
det ä r  ju s t genom  ” frikom m unförsök”  ö v e r riksg ränserna  e ller p å  något 
annat sätt som  en ökad sam verkan  skall m öjliggöras bör alltså  d isku teras 
vidare.

S tockholm  den 11 ju n i 1987

L andstingsfö rbundet 

G unnar H ofring
W alter S lunge

Centralorganisationen SACO/SR:

SA C O /SR  h a r sedan  e tt p a r å r  fo rtlöpande följt d e t svenska  frikom m un
fö rsöket. E rfa ren h e te rn a  från  d e tta  ä r  m ed några få undantag  goda. De 
negativa e rfa ren h e te rn a  rö r b land anna t frågor om  behörighetsv illkor och 
tillsättn ingsfrågor inom  sjuk- och  tandvård . N ågra  begränsn ingar i gällande 
reg ler i d enna typ  av  frågor b edöm er SA C O /SR  inte ä r  ak tuella  inom  ram en 
fö r e tt even tue llt ” frikom m unförsök”  enligt fö rslagsställarna.

SA C O /SR  är positiv  till fö rslaget a tt u n d erlä tta  fö r g ränslandskom m u
nernas sam arbete . SA C O /SR  vill dock  fram hålla  a tt tanken  om  ” frikom 
m unförsök”  bör fö ran leda  en prövning om  inte g ränssam arbe te t borde 
kunna vidgas till a tt om fatta  inte b a ra  kom m uner u tan  även  and ra  sek to rer. 
D ärm ed skulle ” fr izo n e r”  kunna bli aktuella.

SA CO /SR  tills ty rk er fö rslaget om  a tt införa någon form  av ’ ’frikom m un
fö rsö k ”  i N orden . In te m inst därfö r a tt alla fö rsök  som  hand lar om  bättre
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service till och valfrihet fö r m edborgarna är mål som  SA CO /SR :s m edlem 
m ar ä r  beredda  a tt verka  för.

S tockholm  den 17 jun i 1987

C en tra lo rgan isa tionen  SA CO /SR 

Lars R ydell
Lennart H allebrant

L andsorganisationen i Sverige har i skrivelse den 25 ju n i 1987 fö rk la ra t 
sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig i an ledning av m ed lem sförslaget.

A rvika kom m un:

 L änssty re lsen  i V ärm lands län har häre fte r funnit skäl a tt inhäm ta
synpunk ter från  A rv ika och E da  kom m uner (se B ihang 1 och 2).

N äringslivsfunktionen  inom  A rvika kom m un behandlade förslaget vid 
sin a rb e ts trä ff den 13 maj 1987 och fann det m ycket in tressan t för A rvikas 
och A R K O s del. H äre fte r har även  u n derhandskon tak te r tagits m ed Eda 
kom m un, som  för sin del även  u ttryck t in tresse  för förslaget.

De frågor som  förslaget ta r  upp ligger helt i fas med A R K O -sam arbete 
som  pågår m ellan A rvika och E da kom m uner i Sverige och E idskog, 
K ongsvinger, G rue och SörO dal kom m uner i N orge, dvs. hela A RK O- 
regionen. E tt frikom m unförsök  för g ränssam arbe te t inom  A RK O -regio- 
nen, vari reg ionen/kom m unerna skulle kunna få  u tform a sitt sam arbete  
u tan a tt behöva ta  hänsyn  till de h inder fö r sam arbete t som  nationsgränsen  
norm alt innebär, skulle m edföra en vitalisering av sam arbetet.

M ot bakgrund av ovanstående vill näringslivssekre taria te t fö reslå  kom 
m unstyrelsens a rb e tsu tsk o tt a tt m eddela länssty re lsen  i V ärm lands län att 
A rvika kom m un ä r m ycket in tresserad  av att delta  i e tt frikom m unförsök 
över riksgränsen  m ed sam tliga A R K O -kom m uner som deltagande.

A rvika den 21 maj 1987

A dm inistra tiva kon to re t 
N äringslivssekre taria te t

B eng t A ndersson  
Näringsliv ssekreterare
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B IH A N G  I

Utdrag ur sammanträdesprotokoll 1987-05-25, Arvika kommun

F örslag om  fr iko m m u n fö rsö k  över gränserna
L änssty re lsens organ isa tionsnäm nd  (L O N ) har överläm nat e tt förslag 

om frikom m unförsök  från  N ord iska  R åde t på  rem iss till b land andra  läns
styrelsen  i V ärm lands län. L änssty re lsen  i V ärm lands län har härefter 
funnit skäl a tt inhäm ta sy npunk ter från  A rv ika och E da  kom m uner.

I skrivelse från  n äringsliv ssek re ta ria te t den  21 maj 1987 betonas a tt de 
frågor som  fö rslaget ta r  upp är m ycket in tre ssan ta  för det A R K O -sam arbe- 
te som  pågår m ellan A rv ika och E da kom m uner i Sverige och E idskog, 
K ongsvinger, G rue och SörO dal kom m uner i N orge , dvs. hela A RK O - 
regionen. E tt frikom m unförsök  fö r g ränssam arbe te t inom  A RK O -regio- 
nen, vari reg ionen /kom m unerna  skulle kunna få u tform a sitt sam arbete  
utan  a tt behöva  ta  hänsyn  till de h inder fö r sam arbe te t som  nationsgränsen  
norm alt innebär, skulle m edföra en vitalisering  av sam arbete t.

N äringsliv ssek re ta ria te ts  förslag  till kom m unsty re lsens arbe tsu tsko tt: 
L änssty re lsen  i V ärm lands län m eddelas a tt A rv ika kom m un ä r m ycket 

in tresserad  av a tt de lta  i e tt frikom m unförsök  ö ver rik sgränsen  m ed sam tli
ga A R K O -kom m uner som  deltagande.

A rb e tsu tsk o tte ts  beslu t:
Enligt n äringsliv ssek re taria te ts  förslag.

B IH A N G  2

Utdrag ur sammanträdesprotokoll 1987-05-20, Eda kommun

Yttrande över fö rs la g  till fr iko m m u n fö rsö k  över riksgränsen
Till N ord iska  råd e t läm nas e tt förslag beträffande frikom m unförsök  över 

riksg ränserna  i N orden . Inför den fo r tsa tta  behandlingen har råd e t begärt 
a tt län ssty re lse rn a  skall y ttra  sig ö ver fö rslaget. M ed anledning härav  har 
länssty re lsen  i V ärm lands län gett kom m unen  tillfälle a tt y ttra  sig över 
ärendet.

A rb e tsu tsk o tte t k o n sta te ra r a tt d e t inom  ram en fö r A R K O -sam arbete t 
har d isku te ra ts  de olika p roblem  och h inder som  riksgränsen  i sig innebär 
och hur m an skall kunna finna m öjligheter till a tt u nderlä tta  för m edborgar
na på  respek tive  sida om  gränsen  sam t fö retagen  a tt um gås och sam arbeta . 
K om m unen ä r d ärfö r sjä lvk lart positiv  till a tt frikom m unförsök  kom m er 
till stånd. D et vore naturligt m ed ett frikom m unförsök  inom  A RK O -regio- 
nen m ed hänsyn till a tt det redan  pågår e tt intim t sam arbete  och de 
naturliga ko n tak ty to rn a  redan  är e tab lerade  m ellan kom m unerna  i A RK O - 
regionen.

A rbe tsu tsk o tte t b eslu ta r
a tt tills ty rka  förslaget om  frikom m unförsök  över rik sg ränserna  i N o r

den , sam t
att m eddela länssty re lsen  a tt kom m unen  är positiv  till a tt frikom m unför

sök e tab leras inom  V ärm lands län och att kom m unen ä r beredd  a tt ställa 
upp som  frikom m un.
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Ström stads kom m un deltar sedan 1981 i p rak tisk t g ränssam arbete  ge
nom  gränskom m ittén  O stfold —B ohuslän . En viktig del av gränskom m it
téns verksam het har varit och är a tt så  långt möjligt m inska eller undanrö ja  
de h inder som  de båda ländernas olika regler u tgör för verksam het i 
g ränsregionen.

Föreliggande förslag överensstäm m er helt m ed det synsätt som  genom 
sy rar g ränssam arbe te t, näm ligen a tt g ränskom m unerna  u tgör e tt verksam 
hetsom råde fö r invånarna  i om rådet. De punk te r som  näm ns i förslaget 
ö verensstäm m er till s to r del m ed de e rfa ren h e te r som S tröm stads kom m un 
har beträffande h inder fö r en y tterligare  fö rbä ttrad  verksam het i g ränsre
gionen.

S tröm stads kom m un vill å  det varm aste  tillsty rka förslaget.

S tröm stad  den 1 jun i 1987

Torsten Torstensson  
K om m unstyrelsens ordförande

Clas H ardebäck  
Kommunsekretarare

Tanums kommun:

T anum s kom m un, som  är B ohusläns s tö rsta  kom m un till y tan , ä r en 
utpräglad g lesbygdskom m un m ed näringslivstrad itioner från jo rd b ru k , 
skogsbruk och fiske. 1 kom m unen finns inom  skolväsendet endast låg-, 
m ellan- och högstadium . G ym nasieskola och högskola saknas helt.

T anum s kom m un gör s to ra  ansträngn ingar fö r a tt u tveck la  näringslivet i 
kom m unen.

F ör u tveckling av b l.a . näringsliv och sko lväsende är det viktigt att 
g ränskom m unerna både i Sverige och N orge kan be trak tas som  en region. 
K om m unerna kan då d ra  öm sesidig n y tta  av varandra. D et ä r  därfö r viktigt 
a tt m an sträv ar efter a tt få  bo rt de h inder som  nationsgränsen  utgör.

E tt frikom m unsförsök  enligt nu föreslagna modell kan kom m a att få 
m ycket positiva effek ter fö r T anum s kom m un för bl. a. näringsliv , turism  
och tillgång till arbetsk raft.

T anum s kom m un tillsty rker därfö r förslaget till frikom m unsförsök över 
riksgränserna i N orden .

T anum  den 3 jun i 1987

K ansliavdelningen

H enry C arlsson  
K om m unstyrelsens ordförande

U lf B jörkm an  
Kanslichef

Strömstads kommun:
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B IL A G A  2

I efterhand inkommet yttrande

Da n ma r k  

Helsingør byråd:

Forslaget har væ ret d rø fte t b land t fo rvaltn ingscheferne. V isse af de 
eksem pler, de r e r  næ vnt i fo rslaget, findes a t væ re sæ rligt re levan te  for 
H elsingør. D et gæ lder tu ris te rh v erv e t og kom m unikation .

M ed hensyn  til ” tra fikkom m unikation”  har kom m unen allerede i dag et 
tæ t sam arbejde m ed H elsingborg  kom m une og de respek tive  m inisterier og 
sty re lse r (DSB og SJ).

O gså på det tu ristm æ ssige om råde e r der et vist sam arbejde, som  dog 
form entlig  kunne udbygges. M en vi finder ikke, at de tte  nødvendiggør en 
særlig ” frikom m uneordn ing” .

På det erhvervsm æ ssige  om råde som  helhed er der fornylig  e tab lere t et 
sam arbejde gennem  kom m unens erh v erv sråd . U d over de toldm æ ssige 
b arrie re r ses d e r ikke på nuvæ rende tidspunk t a t væ re sådanne blokeringer 
fo re n  udvikling a f sam arbejdet, d er kunne hæ ves ved en ” frikom m uneord
n ing".

Endelig e r  der kon tak tflader på  social- og underv isn ingsom råde t. H eller 
ikke her ses at væ re lovm æ ssige h indringer fo r en  ev t. udbygning af 
sam arbejdet inden fo r de t n iveau , som  synes realistisk . H vad specielt 
angår v ideregående uddannelser, nyder H elsingør jo  fordel a f  a t væ re 
beliggende i h o v edstadsom råde t m ed det sto re  og b rede u tbud  a f uddannel
sesm uligheder.

H elsingør kom m une ser derfo r ikke grundlag fo r at indgå i frikom m une
forsøg over landegræ nsen .

H elsingør, den 3. sep tem ber 1987

K n u d  A xelsen  
Borgmester

F lem m ing  Jensen  
Kommunaldirektør

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198738
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